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door drs. G. M. V. v. Aarden
ne, voorzitter van de sociaal
economische commissie van 
de VVD. 

De loonmaatl'egel, l'eeds lang ver· 
wacht, is er gekomen. De Kamer heeft 
het r egeringsbesluit gesanctioneerd, na· 
da t het scherpste kantje eraf was ge· 
slepen. 

Wie ltan :nu beschouwd worden als 
winnaar uit het strijdperk te zijn 
gelwmen? 

De oppositie niet. Haar rol in het debat 
was in feite secundair. Iedereen Wist dat 
zij tegen was. Zij stelde zich geheel op 
als een vertegenwoordigster van belan· 
gengroepen, i.c. de vakbonden. 

De vakbeweging ook niet. Zij speelde 
wèl een hoofdrol in het Kamerdebat, zij 
het zonder lijfelijke aanwezigheid. Maar 
de wendingen in haar opstelling waren 
te frequent geweest: eerst art. 8 van de 
loonwet afwijzen ornaat art. 10 er toch 
was; dnn erkennen dat matiging nodig 
is, maar zich onmachtig weten om tot 
een co11crete afspraak te komen; dan 
een politiek stakinkje van een uur om 
het parlement onder druk te zetten; 
dan, wanneer do regering onder druk 
van de Kamer zódanige verschuiving in 
het pakket aanbrengt, dat het werkne
m ersinkomen in het eerste halfjaar 1971 
nog een - zij het klell1e - reële groei 
te zien zal geven, toen weer een scherpe 
afwijzing; dan na afloop een - overi· 
gens toe te juichen, bij art. 8 was dat 
anders! - aanvaarden van de loonwet; 
en nu op bedrijfstaltniveau (de bouw!) 
toch weer dreigementen. 

De werltgevers oolt niet. De onmacht 
van hun organisaties om te zorgen dat 
matigingaafspraken ook werkelijk wor
den nagekomen, is zonneklaar gebleken. 
Zij hebben niet anders kunnen doen dan 
zich achter de regering verschuilen. 

De confessionele partijen odlt niet. Hun 
verdeeldheid in eigen boezem is toch 

weer gedemonstreerd. zij het da t het 
voor hen nog redelijk is afgelopen. Maar 
de discussie in de op het debat volgende 
NKV-vergadering leert, dat een deel van 
de confessionele vakbeweging het optre
den van de aan haar ,.verwante" par· 
tijen beschouwt als een slag in het ge
zicht. M.a.w., men verwachtte dat ook 
deze partijen zich zouden opstellen als 
behartigers van het deelbelang, dat der 
werknemers. 

De regering waarschijnlijk nog het 
meest. Vier weken geleden wees ik er al 
op dat ik haar tactiek van uitstel een 
juiste vond. Langer wachten - om con· 
juncturele redenen wellicht gewenst -
ging niet met het oog op de kalender 
en de contractsherzieningen per 1 janua
ri. Haar leden hebben de loonmaatregel 
met kracht en waardig verdedigd. Maar 
het zal er voor haar nu op aankomen 
in de komende maanden de hand eraan 
te houden dat ook in de praktijk de loon· 
maatreg·el werkt. 

Tijdelijke werking 
Ik heb al meer betoogd, dat uit econo· 

misch gezichtspunt een loonpauze e.d. 
slechts een tijdelijke afkoelende werking 
kan hebben. De krachten van vraag en 
a~mbod, ook op de arbeidsmarkt, kan 
men er niet mee uitsluiten. Het effect 
01> de loonkostenstijging (ca. 1% op een 
totaal van meer dan 10%) is ook niet 
groot. Wèl van belang is het psycho
logisch effect. Ook als er hier en daar 
eens wat zwart betaald zal worden, gaat 
dit niet verloren. Maar het werkt slechts 
korte tijd. Vandaar dat de valtbeweging, 
als gesprekspartner bulten spel gezet 
(door eigen handelen!) , nu reeds een 

• 

loonexplosie aanltondigt per 1 juli a.s. 
Dat moet dan ooit psychologisch effect 
hebben: ,.wij zijn geen .,pn.plereQ tij· 
ger'' !". 

Of die explosie er per 1 :Juli werkelijk 
komt, dà.t hangt nu juist van die con· 
junctuurontWikkeling at, De tekenen 
hieromtrent zijn ongunstig. En àls er een 
omslag komt, dan is het gevaar voo1· een 
loonexplosie, gezien weer de economi· 
sche wetmatigheden, niet zo gx·oot, 

Mentaliteitscrisis 
Maar de werkelijke crisis blijft. Het 

is ook niet slechts een economische, 
maar meer nog een mentaliteltscrisis. 
Terecht sprak ons Kamerlid Rietkerk 
over het wantrouwen dat elke partner 
bij het loongesprek had in het gezag van 
de ander, dat gemaakte afspraken door 
degenen die de onderhandelingspartners 
vertegenwoordigen, ook worden nageko· 
men. 

Bijzonder verhelderend is ook de dis· 
cussie tussen de socialistische hooglera
ren Pen en Heertje In Het Parool ge
weest (de bijdrage van de heer Den Uyl 
hierin kan hierbij gevoeglijk buiten be· 
schouwing blijven). Pen verwijt de 
oppositie dat zij zich voor het karretje 
van de rancunettzen heeft la:ten spannen, 
gedreven door vrees voor extremisten. 
Heertje ziet dit niet zo, bekijkt de zaak 
meer economisch dan politiek en wijst 
erop dat in de huidige situatie een fun
damenteel ander economisch beleid moet 
worden gevoerd dan de Keynesiaanse 
conjw1ctuurpolitiek. 

Ik heb enige weken geleden dit laatste 
ook 1·eeds ter discussie gesteld. Maar dat 
neemt niet weg dat een oppositie, die 
zich op de door Pen beschreven wijze 
gedraagt, een gevaarlijk spel speelt. 

Voeg dit bij de wederom gebleken on
duidelijkheden i1: de confessionele 
boezem, dan zou de in de verlüezlngs
strijd van 1967 ook door ons gewenste 
polat'il%\tic van indivldualistiscll tegen· 

~ver colleetivistiscll beleid, nu althans 
van de éne kant, wel eens kunnen ont· 
aarden in een grove lielangenstrijd in 
onze vertegenwoordigende lichamen. 

Voor een juiste werking van de demo
cratie geen prettig vooruitzicht. Demo
cratie zonder vertrouwen is ondenkbaar. 
De crisis zit akelig diep. 

Bij lage met ver
kiezingsprogram leine man 1n enge bos 
In dit nummer van ons blad is een 
uit 32 pagina's bestaande bijlage ge
voegd, waarin men een tweede con· 
cept-verkiezingsprogram aantreft. 

Televisie-uitzending van de 
VVD: woensdag 20 januari, 
van 20.20-20.30 uur, Neder
land I. 

Radio-uitzending 
VVD: zaterdag 16 

van de 
januari, 

van 18.20-18.30 uur, over 
zender Hilversum 11 (298 m). 

Zonder zorgen komt men niet alleen 
niet de wereld, maar ook het oude jaar 
niet uit, dat is weer eens duidelijk geble
ken uit diverse verklaringen die rond de 
jaarwisseling door bekende leidingge
vende figuren in de sociaal-economische 
sector zijn afgelegd. De president van 
De Nederlandscha Bank, dr. J. Zijlstra, 
spande wat een sombere toekomstvisie 
betreft wel de kroon, niet beroepsmatig, 
maar echt, zoals hij zei. Over een even
tuele loonexplosie na de loonmatigings· 
periode van zes maanden liet dr. Zijlstra 
zich wat voorzichtiger uit toen hij ver
klaarde een dergelijke explosie niet 
strikt nodig te"achten. "De werkenden, 
de niet-werkenden, de mensen die het 
van collectieve voorzieningen moeten 
hebben, de woningbouw, zij allen zullen 
lijden onder een nieuwe loonexplosie. 
Daarom moet die eenvoudig niet gebeu· 
ren," aldus de ptesident. 

Dit zijn ware woorden die niet dikwijls 
genoeg kunnen worden herhaald. Men 
vraagt zich daarbij af of deze waar
schuwing zowel in kringen van de 
werkgevers als die van de werknemers 
voldoende wordt verstaan. Er is van 
beide kanten een elkaar niet ontziende 
belangenstrijd gaande, waarbij de kleine 
zelfstandigen, de gepensioneerden en zij 
die van de opb!'engst van een klein bezit 
leven, volkomen de dupe dreigen te wor
den. Van enig begrip voot• een solidari
teit~gevoel is daarbij geen sprake, De 

uitgave van de volkspartij voor vrijheid en democratie 

door onze medewerker 
G. Stempher 

werkgevers gingen met name bij de be
rucht geworden uitkering van vierhon
derd gulden te snel overstag, waarbij zij 
vergaten dat hun lotgenoten, te weten 
de marginale ondernemers, in een uiter
mate ongunstige positie zijn komen te 
verkeren. Bij de valtbeweging zag men 
een soortgelijke ontwikkeling, waarbij 
de niet meer werkende leden in de kou 
kwamen te staan. Zo dreigt de kleine 
man, hetzij werkgever, hetzij oud-werk~ 
nemer, te worden fijngemalen tussen de 
molenstenen van werkgevers en werk
nemeFs. 

Mag het dan al waar zijn dat zich In 
1970 minder bedrijfssluitingen voorde
den dan in 1969, de jongste ontwikke· 
ling in het bedrijfsleven belooft voor l1et 
nieuwe jaat· niet veel goeds. 

Andere geluiden 
Het blijft intussen een merkwaardig 

feit dat onze economische commentato
ren in hun interpretaties van mening 
blijven verschillen. Zo heeft de heer K. 
Lewin, hoofdinspecteur-directeur voor 

de Arbeidsvoorziening in Zuid-HoHand, 
onlangs als zijn verwachting uitgespro
ken dat het aantal buitenlandse arbei· 
ders in Nederland in de komende jaren 
zal worden verdubbeld. Op het ogenblik 
telt ons land ongeveer 90.000 gastarbei
ders. Volgens de heer Lewin zijn wij bij 
ons wat de buitenlandse gastarbeiders 
betreft, nog lang niet op het Europese 
peil aangekomen en is onze arbeids
markt, ondanks de pessimistische gelui
den uit het bedrijfsleven, nog gunstig te 
noemen. Hij meent dat er op de arbeids· 
markt nog nergens aanwijzingen zijn. 
die op een grotere werkloosheid zouden 
duiden. Wel denkt hij dat de onderne
mers in 1971 de loonkosten zullen gaan 
drukken. Indien er een grotere werk
loosheid zou komen, aldus deze 
commentator, dan zal dat in de eerste 
plaats voor het midden- en administratie
ve kader merkbaar ;~:ijn, omdat in de 
produktiesectox· nog volop werk voor
handen is. 

Wie heeft er gelijk? Het schijnt een 
moeilijk te beantwoorden vraag die ve
len niet ten onrechte in vertwijfeling 
brengt, zoals onder meer blijkt uit de 
nieuwjaarsrede van de voorzitter van de 
Amsterdamse Kamer van Koophandel, 
de heer W. Rehbock, als hij verklaart: 
"Nagenoeg iedereen is het er over eens 
dat een voortgaan van de inflatie in het 
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Kamerlerlen 
spreken 
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JlaaJr. De rubriek woi'IH •fee-loten op 
-ndaJrQCbtead U_.. uur .-orafpande 
-· de .ei'IIClbijnlncsdatum .aa Vrijheld en 
Democratie. 

Aankondigingen 

Datum Gemeente Plaats en tijdstip 

15 jan. I Santpoort 1.-
15 jan. Den Burg hotel Tessel; 20.00 uur 

18 jan. Zeist Figi; 20.00 uur 

18 jan. I Voorburg Dienstencentrum 

Sprekers 

mr. H. v. Riel 

H. J. L. Vonhoff 

L. H. de Beer 

.:mr. A. Geurtsen 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Bijzonderheden 

georganiseerd door de afdelingen 
Bloemendaal, Heemskerk en Velsen 

f onderwerp: ~onlngbouw 

1--
18 jan. Leeuwarden mevr. mr. E. Veder· 

Smit 

18 jan. Steenbergen hotel v. Tilburg; 20.00 uur 

20 jan. Delft I Aula TH; 12.40 uur 

21 jan. ,. Heelsum I Klein Zwitserla.J!d 

21 jan. Den Haag 1-
22 jan. Leeuwarden I de Klanderij; 20.00 uur 

22 jan. Terneuzen I hotel Rotterdam; 20.00 uur 

22 jan. Leidschendam 1-
22 jan. Assen 

H. J. L. Vonhoff 

H. Wiegel 

H. Wiegel 

mr. H. E. Koning 

dr. K. v. Dijk 

mr. A. Geurtsen 

mr. H.E. Koning 

mr. J. G. Rietkerk 

I 
onderwerp: Op weg naar de verkie
zingen 

I DSV; lunch-bijeenkomst 

I studiecentrum voor hogere politie
ambtenaren 

' JOVD 

f--
O.Z. Vlaanderen 

onderwerp: Veranderende normen 

Vereniging van Staten- en Raadsle
den; onderwerp: Sociale aan~elegen
heden 

I Overcingel; 20.00 uur 

---~--------------~-----------------------
22 jan. Amsterdam mevr. mr. E. Veder

Smit 
Amsterdamse Farm. Stud. Ver.; 
forum over nationalisatie van de 
farmacie 

I Baarn restaurant de la Prome- I G. Koudijs I onderwerp: De verdediging van het 
nade; l!O.OO uur Westen, ook van het leefmilieu 

22 jan. 

2 _5 __ j_a __ n·----~-R-h_e_n-en--------~--ho-te __ l_d_e __ K_o_e_r_h-eu_v_e_l_; _____ l mr. H. v. R--ie-1------~~~g-e_o_rg_an __ i_s-ee_r_d---doo __ r ___ d_e __ ru __ d-el-in_g_en __ 20.00 uur Wageningen, Amerongen, Veenen-
daal en Renswoude 

j· H. Wiegel j 25 jan. Rotterdam LSVR 

25 jan. Appingeclam Landgoed Ekenstem I dr. K. "'· Dijk I O.C. Fivelingo; onderwerp: Onder
wijs, .,Ouders en kinderen" 

CapeDe a/.S 
IJssel 

l De Koperwiek I mr. A. Geurtsen I politiek café 

25 jan. I I drs. 'nl. a Joekes l sociaal-economische problemen 

I 
Gebouw van NPB; 1 mr. J. G. Rietkerk I 
20.00 uur 

25 jan. Wassenaar onderwerp: Loonstop 

28 jan. Deventer I New Forest; 20.00 uur I H. Wiegel I debat met mej. mr. A. Goudsmit 
(D'66) 

I hotel Buitenzorg Eek; I mr. dr. C. Berkhouwer I 
20.00· uur 

Ede 28 jan. JOVD; onderwerp: Jong en liberaal 

29 jan. Eindhoven I Coca,gne; 20.00 uur j mr. H. v. Riel I 
_29--ja_n_. ____ ~T--er __ A_~--------+'--------------------~~ _EL~J_._L_._~_o_nho.U ________ -+,---------------------------

1 I mr. J. G. Rietkerk I 1 febr. Delft 

1 febr. Meerkerk I I H. J. L. Vonhoff 

e Het bestuur van de afdeling Beem
ster is gewijzigd. V oorzitter is thans de 
heer H. Runge en penningmeesteresse 
mevrou>A' J. Völlmar-Straatsma. 

e Het afdelingsbestuur van Castricum 
werd uitgebreid door de verkiezing van 
de heren B. Schaakeen H.M. J. Jansen. 

e Op 13 december overleed op 70-jarige 
leeftijd onze partijgenoot mr. F. C. 
Vorstman. De voorzitter van de afdeling 
Hilversum schreef ons o.m.: "Bij het 
heengaan van deze vertrouwde figuur 
beseffen wij met dankbaarheid en wee· 
moed dat het mede aan zijn persoonlijke 
instellingen en capaciteiten te danken is 
dat de liberale gedachte zich in het 
Gooi in de steun en toewijding van ve
len mag verheugen. De afdeling verlie&t 
in hem een even bekwaam als actief 
lid'\ 

De heer Vorstman is van 1945 tot 1962 
raadslid en wethouder van Hilveraum 
geweest. Van 1962 tot september was 
bij geodeputeerde van Noord-Holland. In 

e Op 15 januari spreekt mej. mr. A. 
Kappeyne van de Coppello voor de 
VVD-vrouwengroep te ·Alphen aan de 
Rijn. De bijeenkomst begint om 10.00 u. 

e Drs. D. Dees kan men op 18 janua1i 
beluisteren te Winterswijk. 

e Staatssecretaris De Koster vervult 
twee spreekbeurten: op 25 januari om 
20.00 uur in hotel Alpha te I.ochem 
(statencentrale Zutphen) en op 4 fe
bruari te Dordrecht. 

• De VVD-vrouwengroep te Wassenaar 
komt op 29 januari om 10.30 uur bijeen. 
Tijdens deze bijeenkomst zal mej. mr. 
A. Kappeyne van de Coppello het woord 

het provinciaal bestuur beheerde hij op 
bijzonder deskundige wijze de bepaald 
niet gemakkelijke portefeuille van "we
gen en waterstaat". Eveneens tot sep
tember 1970, toen zijn gezondheid hem 
helaas niet meer toestond te werken, 
was de heer Vorstman voorzitter van de 
afdeling Hilversum. 
• In. het bestuur van de afdeling Ber
kel en Rodenrijs zijn enige mutaties 
gek&men. Voorzitter is de heer C. de 
Jong, secretaris de heer J. Henkei (J. 
van Oldenbarneveltlaan 38, tel. 3690) en 
penningmeesteresse mevrouw P. C. Pas
schier-den Heijer. De afdeling riep een 
commissie in het leven, die onder lei· 
ding van de heer J. G. Kersten het af. 
delingsbestuur op politiek terein zal bij
staan. 
e Sedert 15 december is het bestuur 
van de recio-Gouda als volgt samenge
steld: dr. R. W. de Korte (vOOI'Z.), ir. 
M. A. van Holten (secr.'t, A. J. Rensen 
(penningm) en W. P. A. Blankespoor 
(lid). 

voeren. 

e De kamercentrale lJtrecht komt op 
maandag 25 januari bijeen in een bui
tengewone algemene vergadering in het 
Gebouw voor Kunsten en Wetenschap
pen te Utrecht, aanvang 20 uur. Aan de 
orde komen o.a. de vaststelling, in defi
nitieve vorm, van de kandidatenlijst 
voor de verkiezing van de Tweede Ka
mer, de voor de verkiezingen te voeren 
propaganda en de aanvulling van de 
propaganda-commissie. Ook zal een na
beschouwing plaats hebben van de ver
gadering van provinciale staten, die ter 
vaststelling van de begroting voor 1971 
op 13, 14 en 15 januari wordt gehou
den. 

I . Albl~rwaard 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en Democra
tie is gevestigd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89-B. Hoofdredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie is 
de heer Ph. C. la ChapeUe. 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van de VVD, Koninginnegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abonne
menten- administratie, 070 • 111741). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Witte de Withstraat 73 (postbus 
824) te Rotterdam. telefooL 810 
1t7211. 

algemeen 
secretariaat 

Bet algemeen secretariaat v:u. 
de VVD is gevestigd te DeD 
Haag, Koninginnegracht 61, tele· 
foon (070)-604803. Postrekening: 
67880 ten name van de algemeen 
secretaris van de VVD te Den 
Haag. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

liet secretariant \'an de vvn
frnt'tie in de 'l'weHde Ku.mer is ge
vestigd in het gebouw van de Twee
dt• Kamer, llhm~nhnf 1 A te Den 
Haag. Telefoon (070) 6il9Jl. 
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Debat over de wedde 

"Amendement 
moet ik Kamer 
ernstig ontraden" 

"Vóór stemmen had 
grote politieke 
betekenis" 

"Tenslotte kom ik dan tot een van 
de belangrijkste punten van deze be
raadslagingen, namelijk het door de 
heer Maenen aangekondigde amende
ment, dat tot doel heeft een structurele 
verhoging van de wedde van de dienst
plichtigen te bereiken, die zou moeten 
ingaan op 1 juli 1971. Voor het tweede 
halfjaar van 1971 zou daarvoor een 
bedrag van f 7,5 miljoen nodig zijn, 
dat zou moeten worden gevonden in 
de besparing van kosten, gelegen in 
het verschil tussen de geschatte en de 
werkelijk aanwezige sterkte aan mil~
tair personeel in 1971. 

Hef is mij bekend dat de heren Ma.e
nen en Kleisterlee - en met hen een 
aantal andere afgevaardigden - van 
mening zijn, dat nog in 1971 een nieuwe 
stap behoort te worden gezet op de 
weg naar een volwaardige bezoldiging 
van de dienstplichtigen. Dit standpunt 
is al neergelegd in de motie, die de 
heer Maenen op 23 februari jl. heeft 
ingediend en die op 25 juni jl. in deze 
Kamer werd aangenomen. 

Ik heb destijds gemeend deze motie 
naast mij neer te moeten leggen. Het 
amendement dwingt mij ertoe er in de 
eerste plaats op te wijzen dat - nadat 
de inkomsten van de dienstplichtigen 
ongeveer 20 jaar lang op een laag peil 
waren gehouden en mijn ambtsvoor· 
ganger hierin met ingang van 1 januari 
1967 een belangrijke verbetering had 
gebracht, gedurende mijn ambtsperiode 
deze inkomsten - uitgedrukt in netto 
maandelijkse bedragen voor een dienst
plichtig soldaat - zijn gestegen van 
f 104 tQt f 202 en dus in nog geen vier 
jaar 1bij'na zijn verdubbeld. Met ingang 
van 1 januari 1971 worden zij opnieuw 
verhoogd - ik denk tot ongeveer f 240 
- en dan in de loop van 1971 naar 
verwachting nog enkele keren, met nu 
nog onbekende percentages, o.a. met 
ingang van 1 juli, dezelfde datum die 
in het amendement wordt genoemd. 

Ik meende hierop te moeten wijzen, 
ook al zal men opmerken dat de ver
hogingen sedert 1967 slechts ten dele 

Een indringende beschouwing. Dat 
is het oordeel dat lik in de Kamer 
tijdens de debatten over de defensie
begroting heb gegeven over de passa
ge in zijn rede, waarbij minister Den 
Toom het amendement Maenen om 
tot een wedde-verhoging voor de 
diens-tplichtige militairen te komen, 
heeft bestreden, Een beschouwing die 
als er niets op zou zijn gevolgd in de 
loop van dit debat ons er ook zeker 
toe zou hebben gebracht om onze stem 
aan dit amendement te onthouden. 

In dit geval is het parlementair 
debat er echter één geweest, waarbij 
in ·de loop van de discussie niet voor
bereide politieke uitspraken zijn ge
daan, een situatie die maar zelden 
voorkomt, maar dan ook extra krui
derij aan een Kamer-vergadering toe
voegt. Daardoor is er aan de indieners 
van het amendement een verklaring 
ontlokt, die van zeer wezenlijke be
tekenis is voor de beoordeling van 
het amendement en daardoor zijn wij 
uiteindelijk tot een van de minister 
afwijkend standpunt gekomen. 

Wellicht is het goed om die ontwik
keling van het begin af op de voet te 
volgen. In de eerste plaats moeten wij 
ons dan herinneren, dat in 1970 een 
motie van de heer Maenen door de 
Kamer is aangenomen om de wedde 
van de dienstplichtige militairen 
m.i.v. 1 januari 1972 op het niveau 
van de beroepsmilitairen te brengen, 
zij het dat er een verschil zal moe
ten blijven omdat het vrijwillig die
nende personeel uit hoofde van ·zijn 
status en de eigen aard van het mili
taire beroep recht heeft op een belo
ningssyst~em, waarin bepaalde on
gemakken ook financieel tot 

Voor uw was 
naar 

BORG U 
Tevens adre$ voor Chemisch Reinigen 

N.V. STOOM- EN CHEMISCHE WASSERIJ 

vJJ.. C. D. BORGH & Zn. 
BeUevoystraat "'iS ....., Botterdam - Telefoon 232631 - 236281 

vrijdag . 8· ianua~i 19·71 .,... 3 

Vlak voor Kerstmis heeft de Tweede Kamer, bijde behandeling van 
de defensiebeg roting, o.m. gedebatteerd over de· wedde van dienst
plichtigen. De liberale minister Den Toom maakte ernstige b~zwaren 
tegen een amendement van de heer Maenen, dat beoogde een structu
rele verhoging van deze wedde per 1 juli a.s. De argumentatie van de 
minister vindt men op deze pagina, ontleend aan de Handelingen. 

De liberale Kamerfractie stemde voor he amendement, dat mede 
daardoor werd aangenomen. Namens de fractie sprak de heer Von
hoff, die in het artikel onderaan op deze pagina zijn standpunt nog 
eens uiteen zet. 

van structurele a!Lrd zijn geweest. 
Ook de regering is in beginsel niet 

gekant tegen optrekking van de wedde 
der. dienstplichtigen, maar zij staat wel 
op het standpunt dat dit moet gebeuren 
binnen het kader van de financiële 
mogelijkneden en onder afweging van 
alternatieven. 

Het is u bekend dat de verhouding 
tussen uitgaven voor exploitatiekosten 
en de ruimte voor investeringen binnen 
de krijgsmacht ongunstig is. De Kamer 
heeft daarover gisteren uitvoerig ge
sproken. Toch hebben wij ons in de 
exploitatie-sector al zo veel mogelijk 
beperkingen opgelegd. De tijdelijke 
vermindering van de vredessterkte van 
18 op 12 vliegtuigen van de Starfighter
squadrons en de de-activering van en
kele eenheden geleide wapens is door 
ons met de grootste tegenzin doorge
voerd. Ook het parlement is over deze 
ontwikkelingen bezorgd. Het zal duide
lijk zijn, dat deze tijdelijke maatregelen 
dan ook zo snel mogelijk weer onge
daan moeten worden gemaakt. 

Aanvaarding van het amendement 
betekent in feite een verdere verslech
tering van de verhouding tussen 
investeringen en exploitatie-kosten, in 
plaats van een verbetering. Een ge
gronde rechtvaardiging hiervoor, ook 
tegenover onze NATO-partners, kan ik 
niet vinden. 

Men kan, zoals de indieners van het 
amendement doen, daar tegeno~r 
stellen dat slechts een verschuiving 
binnen de exploitatie-sector wordt be
oogd en dat de post voor bezoldiging 
van het militaire personeel daarvoor 
ruimte biedt. 

Inderdaad is over 1970 de werkelijke 
.. sterkte aan personeel ~deiner geweest 

dan de geraamde, dO<;h daar zijn wel 
enkele argumenten tegenover te stel-

~ len. Dat in 1970 dit verschijnsel optrad, 
moet niet worden gezien als een zaak 
waarvan ook in de tookomst kan wor
den uitgegaan. In het jaar tevoren -
in 1969 - was de werkelijke sterkte 
zelfs iets hoger dan de raming en ook 

uitdrukking worden gebracht. Een 
volstrekt gelijke beloning is dus geen 
redelijk einddoel, maar - en daar zijn 
wij het over eens - de verschillen 
dienen tot ongeveer 15 à 20 % te 
worden teruggebracht. Dat kan niet 
in één keer noch op korte termijn en 
daarom hebben wij mdertijd tegen 
deze motie gestemd. De tijdsbepaling 
daarin leek ons veel te kort en dat 
zou in ernstige mate de kwaliteit van 
onze defensie-inspanning kunnen scha
den. 

Op het verwijt dat ons taen door de 
kamermeerderheid is gemaakt, dat wij 
de dienstplichtigen voor de kwaliteit 
van de investeringen lieten opdraaien 
'heb ik toen namens de fractie geant
woord dat dit om twee redenen een 
onterecht verwijt was en wel in de 
eerste plaats omdat de dienstplichti
gen, ook vergeleken met het buiten
land, al zeer goed aan hun trekken 
komen - wij laten ze dus niet in de 
kou staan - en in de tweede plaats 
omdat een goede materiële uitrusting 
op zichzelf ook uitnemend personeels
beleid is, omdat die ten tijde van een 
conflict beslissend is voor het aJ. of 
niet hebben van een redelijke over
levingskans. 

Daarnaast staat ook onze overtui
ging dat het goed zal zijn t.e streven 
naar de hiervoor aangeduide situatie 
m.b.t. de wedde van de dienstplichti
gen; een opvatting die is neergelegd 
in ons discussieprogramma. Ook 
daarvoor zijn goede redenen. 

Allereerst omdalt slechts een betrek
kelijk gering deel van de voor de 
dienst geschikte jongeren werkelijk 

· wordt opgeroepen. Er zijn allerlei ca
tegoriën die voor uitstel of vrijstelling 
in aanmerking kunnen komen en er 
wordt met de aanwezigheid van een 
bijzonder geval nogal ruimhartig re
kening gehouden. Dat maakt de last 
voor hen die wel moeten opkomen re
latief zwaarder, omdaJt het hen nu in 
maatschappelijk opzicht gezien tijd 
kost, die anderen, vele anderen, kun
nen benutten voor de opbouw van hun 
verdere carrière. In de tweede plaats 
is het goed als de factor arbeid in de 
militaire dienst gezien gaat worden 
als een kostbaar en kostelijk goed, 
dat derhaJJ.ve een zo efficiënJt mogelijk 
gebruik verdient. 

Tegen die achtergrond moet nu het 
amendement Maenen beoordeeld wor
den, dat aanmerkelijk minder ver 

in 1971 zal getracht worden overeen
stemming te bereiken. Het is. bov.endien 
zo, dat indien de geplande sterkte -
en dat is de optimale sterkte - niet 
wordt bereikt, in dfezelfde exploitatie
sector vrijwel steeds uitgaven op ander 
terrein no~akelijk blijken. Zo moeten 
dan werkzaamheden worden uitbesteed 
ih verband met een tekort aan tech· 
nici. Een dergelijke handelwijze vergt 
veelal aanzienlijk hogere bedragen dan 
uitvoering in eigen beheer. 

Voorts heeft de ervaring geleerd dat 
in de exploitatie-sector altijd tegenval
lers voorkomen, die toch moeten wor
den opgevangen. Zo brengt het oefe-!1-en 
in Frankrijk extra kosten ·met zich 
mee, prijsstijgingen in de materieel
sector waren groter dan werd ver-. 
wacht, de toelagen buitenland stegen 
meer dan zich liet aanzien. Het is daar· 
om slechts zinvol de begroting in dit 
opzicht als totaliteit te bezien en niet 
elk artikel afzonderlijk. 

Het kabinet meent dan ook dat de 
laatste weddeverhoging voor dienst
plichtigen die op 1 juli van dit jaar is 
doorgevoerd in deze kabinetsperiode 
tot een goed niveau heeft geleid. Een 
verdere structurele verhoging acht ik 
thans weinig urgent. 

Tenslotte mag ik niet verhelen dat 
ik in de laatste tijd niet slechts vele 
gunstige reacties uit de Nederlandse 
bevolking krijg met betrekking tot mijn 
streven om tot een adequate defensie
inspanning te komen, maar dat deze 
reacties daarbij somtijds vergezeld 
gaan van een geldelijke bijdrage ten 
behoeve van de investeringssector. 
Men weet immers dat de wedde en de 
sociale positie van de Nederlandse 
dienstplichtigen aanzienlijk hoger en 
beter is dan in welk ander Europees 
land ook. 

Ik meen dat ik voldoende mijn grote 
bezwaren tegen het amendement heb 
uiteengezet, bezwaren die ook door het 
kabinet worden gedeeld. Daarom moge 
ik de Kamer de aanvaarding van dit 
amendement ernstig ontraden.'' 

ging dan de motie van een tijd terug, 
Immers dit amendement hield slechts 
in dat er een structurele verbetering 
·per 1 juli a.s. in de wedde tot stand 
zou komen, maar het was niet zo dat 
daarmede de in de motie vervatte 
eis bij benadering zou worden gereali
seerd. Voor het begrotingsjaar was 
de dekking bovendien zeer vernuftig 
gevonden in het achterblijven van de 
reeële personeelsultgaven voor bur
gerpersoneel bij de begrotingscijfers, 
een verschijnsel dat men kan betreu· 
ren, maar dat zich telkenjare voor
doet. Het probleem was dan ook niet 
de f 7.500.000 voor 1971, maar de 
f 15.000.000 in de volgende jaren. Wij 
konden daarom in eerste aanleg wel 
verklaren, dat wij sympathiek stonden 
tegenover dit amendement, maar wij 
wilden de beslissing nog openhouden. 

In die situatie legde minister Den 
Toom zijn verklaring af en die had 
een belangrijke uitwerking. De Ka
mer kan immers slechts beslissen 
over het begrotingsjaar dat voor haar 
ligt, maar het betoog van de minister, 
dat U elders terugvindt, opende de 
mogelijkheid om ook over die langere 
termijn met de indieners van het 
amendement van gedachten te wisse
len. Dat dit mogelijk was, he-t moe-t 
met erkentelijkheid worden vermeld, 
was mede te danken aan de toen als 
Kamervoorzitter fungerende S.G.P.
afgevaardigde Van Rossum, die deze 
discussie wel binnen de perken hield, 
maar tegelijkertijd de ruimte in minu
ten bood om tot een gedegen uitwis
seling van standpunten te komen in 
politiek wezenlijke interruptiedebat
ten. 

Daarbij legden de heren Mommer
steeg, voorzitter van de defensiecom
missie van de Tweede Kamer ea te• 
vens voorzitter van de defensiecom
missie van de KVP-fractie, Kikkert 
en Maenen na klemmend aandiriflgen 
onzerzijds de verklaring af, dat hun 
fracties nu bereid waren uit te spre
ken dat voor de komende kabinets
periode voor defensie voldoende mid
delen ter beschikking gesteld zouden 
worden om zowel de investeringen op 
een beter peil te brengen als om deze 
structurele weddeverhoging te finan
cieren. Daarbij werd uitdrukkeliJ'k ge
steld ·dat zo nodig daarvoor het de-
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ROTTERDAM 

e Op 18 januari h110dl de ~deling Rot· 
terdam van de VVO 's a_. ~ I uur 
eea Wergadering in het Rijnhotd. Op de 
agenda sta-1tt een wijziging van de sta
tuten, nlldiQ -.. een njeuwe structuur 
vu het bestuur. VGm"t!l zulJer. !;Ie alge. 
mene vergaderingen worden voolilereid 
die moeten worden belegd met het oog 
op de kandidaatstelling voor de Tweede. 
Kamer en de vaststeftiilg van het ver· 
kiezingsprogramma. 

e Het algemeen bestuur van de afdeling 
vergadert op 26 januari met de leden 
van de gemeenteraadsfractie en verte· 
genwoordigers van de wijkraden en de 
wijkopbouworg<men. 

• Schriftelijke vragen van het liberale 
gemeenteraadsljd drs. L. van Leeuwen 
blijken te hebben geleid tot overleg van 
het college- met de vragensteller. De 
vragen betroffen de subsidiërins van 
experimentele kunstuitingen. In het 
overleg is besloten dat het de voorkeur 
verdient samen met de commissie voor 
de kunstzaken de criteria vast te stellen 
waaraan kunstuitingen moeten voldoen 
om als experiment te kunnen worden 
beschouwd. Daama kunnen de bedragen 
die deze kunst~o~itingen vergen, worden 
vastgesteld. 

DEN HAAG 
• Het secre.tariaat van de afdeling Den 
Haag is gevestigd: Leuvensestraat 20, 
tel. 070-554440. 

TWEE BEKENDE MERKEN 

Driehoeksverhouding 

ROTTERDAMS gemeenteraad heeft de 
begroting goedgekeurd en dus moet 

de gemeente er, naar de mens gespro· 
ken, in finaocieel opzicht weer een jaar 
tegen lmnoen. Overigens heeft het be· 
grotingsclebat om twee redenen de bij· 
~re aandacht getrokken. In de eer· 
ste plaats omdat de fractievoorzitters 
zieh meer dan bij enige vorige gelegen· 
beid in het na-oorlogse tijdvak hebben 
beziggebouden met politieke beschou· 
wingen, In de tweede plaats wegens het 
grote aantal ingediende moties, in to
taal bijna twintig stuks. 

Van die moties waren er verscheidene 
die gerangschikt konden worden in de 
rubriek van de ingetrapte open deuren. 
Daar hoeven we dus geen woorden aan 
te verspillen. Eigenlijk waren er maar 
twee moties die in deze kroniek nader 
gesignaleem verdienen te worden. Eén 
daarvan behelsde de uitspraak dat de 
Bescherming Bevolking moet worden 
getransformeerd in een regionale ram· 
penbestrijdingsorganisatie. Z'\l weerspie
gelde mit:;,dten een verlangen dat ook in 
de landelijke politiek reeds tot uiting is 
gekomen. 

Met de andere motie, afkomstig van 
de socialistische fractieleider Lems, was 
iets ongewoons aan de hand. Deze motie, 
pleitende voor de instelling van een 
stadsgewest naar de conceptie van de 
Wiardi Beckrnanstichting, was onder de 
oude raad al in het vorige voorjaar 
ingediend. Zij was toen met gering stem· 
menverselul verworpen, Met het oog op 
ti€ gewijzigde samenstelling van de raad 
meende de heer Lems voor zijn motie 
een nieuwe kans te ontwaren. Bij diende 
haar -- vrtjwel gelijkluidend van inhoud 
·- opnieuw in. En jawel hoor, ditmaal 
werd de motie aangenomen, dank zij 

vooral de steun van D'66 welke partij in 
Rotterdam wel erg in het kielzog van de 
socialisten vaart. 

Inmiddels is bekend geworden dat bur
gemeester Thomassen de inhoud van de 
motie ter kennis van hoger bestuur heeft 
gebracht. Daar zal de meerderheidsuit· 
spraak van de raad dan wel voor kennis· 
geving zljn aangenomen. 

Keer aandacht zal in Den Haag -
en dan met name op het ministerie van 
binnenlandse zaken - zijn geschonken 
aan de brief van Rotterdams burge· 
meester over de toekomstige structuur 
van het openbaar lichaam Rijnmond. 
Wij vonden die brief heel belangwekkend 
omdat hij een zekere evolutie in het 
denken van de heer Thomassen ver
raadde. Er spmk in elk geval de bereid· 
heid uit de gemeente enkele met name 
genoemde taken aan het openbaar li· 
chaam te laten overdragen, zlj het dat 
die bereidheid met enig voorbehoud was 
omkleed. · 

Wat nu de politieke beschouwingen in 
het begrotingsdebat betreft: gezegd kan 
worden dat de liberale fractieleider 
Staab daaraan braaf heeft meegedaan. 
Net als de kopstukken van de andere 
fracties zocht hij voor zijn betoog aan
sluiting blj de uitslag van de gemeente
raadsverkiezing en blj wat daarop is 
gevolgd, Het verkiezingsresultaat legde 
de heer Staab Uit als een evenwiehts
toestand tussen het socialistische ele· 
ment enerzijds en de liberaal-confessio
nele combinatie anderzijds, Een even· 
wiehtstoestand die zich ook in het colle· 
ge zou moeten weerspiegelen. · 

,,Dit is ten slotte ook gebeurd, zij het 
dat voor sommigen het inzicht daartoe 
wat langzaa.ro begon te dagen. Blijkbaar 
van hogerhand daartoe geroepen hebben 
de socialisten aanvankelijk getracht de 

De begroting nabeschouwd 

DE behandeling van de . Haagse ge· 
meentebegroting is achter de rug. 

De algemene indruk is, dat de debatten 
niet zo heel veel om het lijf hebben 
gehad. Dat was ook nauwelijks te ver
wachten van een gemeenteraad, die 
slechts enkele. maanden geleden groten. 
deels is vernieuwd. Dit in aanmerking 
nemende was het plezierig uit de mond 
van een confessioneel raadslid te horen, 
dat het nieuwe VVD-lid de heer Resse
naar bij de financii:~le · beschouwingen 
waardevolle opmerkingen had gemaakt. 

In de oorspronkelijke opzét van de 
begroting · is niet zo veel veranderd. 
Jeugdwerk en jeugdsport kregen echter 
wat meer armslag dan b. en w. hadden 
voorgesteld. De straatbelasting gaat 
wat meer omhoog dan was voorgesteld, 
maar daartegenover staat de aanvaar
ding van een VVD-amendement om de 
verhoging van het aantaJ. opcenten van 
de personele belasting te laten verval
len. De stuurgroep Vitallsering - stad 
en kunst meer met elkaar verweven -, 
zijnde een particulier initiatief, kreeg 
een bedrag uit de gemelllltekas toe
gezegd. Bet behoeft ve1'der Diet te ver· 
bazen dat de gem~d stond achter 
de motie van het VVD-Tweede-Kamerlid 
Vonhoft om de achterstelling van het 
Residentie-orkest lmgedaaa te maken. 
In antwoord op een -vraag van de heer 
Dettmeijer kreeg de raad van wethou
der Wilzen te horen, dat b. en w. bin
nenkort hopen te komen met een 
preadvies over de toekomst van het 
Circustheater, dat - ~ ter zijde -
overigens ondanks de dreigementen van 
de heer Zwolsman gelukkig nog steeds 
in exploitatie is. 

Evenals in de Tweede Kamer heeft 
de BB nogal wat aandacht gevraagd; 
ook de Haagse raad. wn een ombuiging 
van deze instelling naar een rampen
dienst. 

Voor burgemeester :Marijneu. moet het 
niet prettig zijn geweest dat hij een 
deel van de begrotingsbebaDdelin niet 
heeft kunnen bijwonen als gevolg van 
de kwaal, die hem al eerder noopte 

enige tijd een groot deel van zijn werk
zaambeden aan loco-burgemeester Dan· 
keiman over te dragen. 

Intussen heeft het weekblad De Post
hoorn een onthulling gedaan, die wcl 
eens een flinke nasleep zou kunnen 
krijgen. Een aantal uit het laatst van 
de vorige eeuw daterende riante wo
ningen aan het Sweelinckplein dreigt te 
worden gesloopt teneinde er een modern 
kantoOrgebouw voor in de plaats te 
zetten. Tot de af te breken panden 
behoort het voormalige hotel Duinoord, 
voors.]. bjj vroegere zgn. Indisch-gasten 
bekend. Dit en de overige aanliggende 
panden zijn zeer geruime t1jd al voor 
kantoordoeleinden in gebruik geweest. 

In zekere zin was het karakter van het 
Sweelinckptlein daardoor al aangetast, 
maar de architectuur van het plein is 
tot nu toe behouden gebleven. Men moet 
nu maar afwachten hoe de eigentijdse 
architectuur het daar zal doen. Met 
de omw<>nenden moeten we vrezen dat 
het meuwe kantoor er zal detoneren. 
En dus Zijn de protesten zeer wel te 
begrijpea. Ia. lleeverre de ftl'llekelings
ma.atscbappij die het nieuwe lamtoor
gebouw -.r wenst neer te zetten, a1 
de nodige vergmmingen heeft gekregen, 
is {nog) niet duidelijk. Ia. dat geval zal 
er weinig of niets meer aaa de bouw 
in de weg kunnen worden gelegd en 
daarmee zou dan echt wel ernstige 
schade aan het karakter van het plein 
worden toegebracht. 

Bij de begrotingsbehandeling is overi· 
gens van de zijde van het gemeentebe· 
stuur meegedeeld, dat het zich zal ver· 
zetten tegen de bouw van hoogovens op 
de Maasvlakte, tenzij voldoende waar
borgen worden verkregen tegen de ge. 
varen van luchtverontreinlging, Mge· 
zien van de verkeerscongestie in de bin· 
nenstad, baart het toenemende autovel'
keer ook zorgen in v-erband met de 
luchtverontreinigiDg en niet alleen in bet 
centrum. Onder bepaalde weersomstan
digheden ondervinden bijv. de bewoners 
van het smalle deel van de Laan van 
Meerdervoort en met hen de (weinige) 
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al of niet juiste landelijke polarisatie
verhouding ten opzichte van de liberalen 
ook op lokaal niveau te projecteren. Men 
hoopte daarvoor de steun van bepaalde 
democratische en confessionele kringen 
te verwerven. Gelukkig heeft aan alle 
kanten het gezonde verstand gezege· 
vierd. 

Inderdaad is dit verstandig geweest. 
Immers, de praktijk hier leert dat bij 
zaken van levensbeschouwelijke aard 
PvdA en VVD elkaar vail.k vrij gemak· 
keiijk kunnen vinden en dat het vooral 
financiële en algemeen bestuurlijke as· 
peeten zijn die de liberalen en confes
sionelen in een rustiger tempo op hun 
beurt tezamen brengen. 

Men kan hier dus eerder van een 
driehoeksverhouding spreken waarbij, 
als zo vaak, de liberalen een gezonde 
tussenpositie tussen socialistische en 
confessionele zienswijzen innemen. Wat 
dat betreft is het óók niet verwonderlijk 
dat D'66 en VVD hier minder· ver van 
elkaar verwijderd staan dan men op 
grond van de landelijke situatie zou 
mogen verwachten," aldus de liberale 
fractievoorzitter. 

De heer Staab wijdde ook nog enige 
woorden aan de nieuwelingen van de 
andere partijen in de raad, niet het 
minst aan die van , ,de partij van nieuw
Lems. Hun progressiviteit heeft in zo
verre verfrissend gewerkt dat ook spe
ciale liberale ideeën daardoor extra 
accent hebben gekregen." 

Over de taakverdeling binnen het nieu
we college zei de heer Staab dat naar 
zijn voorlopige indruk het door het col
lege zelf aanvaarde basisschema niet 
onbevredigend werkt. Hij wilde daarbij 
in het midden laten of over de gehele 
linie de juiste man op de juiste plaats 
terecht is gekomen, 

voetgangers en de vele fietsers ook grote 
hinder van benzinedampen, 

Er is door wethouder Bastet een 
(nieuwe) taxi-nota toegezegd, waarnaar 
we bijzonder nieuwsgierig uitkijken, 
want de service, die de HTC biedt laat 
o.i. zeer veel te wensen over. Om maar 
eens een voorbeeld te noemen: na af· 
loop van concerten en voorstellingen in 
het Ned. Congresgebouw zijn daar veelal 
geen taxi's te krijgen, terwijl daaraan 
toch bepaald wel behoefte is. 

Geen begrotingsbehandeling zonder op
merkingen over de positie van Den Haag 
in het luchtverkeer. Ditmaal twee sug· 
gesties : bouw voor de kust een vlieg· 
haven of: maak Valkenburg tot burger· 
luchthaven. Het wil ons voorkomen dat 
beide suggesties, afgezien van de ·moge
lijkheden, dienen te worden afgewezen. 
Het zou volkomen met de betrekkelijke 
rust boven Den Haag èn Scheveningen 
gedaan zijn, 

In het kader van de agglomeratie· 
zaken kreeg Voorburg van verschillende 
kanten een veeg uit de pan, met name 
over de aanpassing van het wegenstel· 
sel. VVD-er Wallis de Vries zei ervan: 
Voorburg gedraagt zich als een buurt
schap, dat verkeerd gebruik maakt van 
zijn heerlijke rechten. .Dat kan de juist 
herbenoenide burgemeester Feith van 
Voorburg zich voor gezegd houden. 

Voor de Scheveningse haven, waar 
het met de visserij niet zo best gaat, 
wordt eem nieuw perspectief geboden. 
De voortvarende Norfolk Lijn heeft plan· 
nen bij het gemeentebestuur aanhangig 
gemaakt om ~p de plaats van de tegen
woordige voorhaven een insteekhaven te 
graven; een oud plan in nieuw gewaad, 
waar wethouder Dankelman, die tegen
woordig economische zaken beheert, wel 
iets in ~et.. De Scheveningse haven heeft 
een nieuwe impuls hard nodig, 

En ten slotte: voor de bejaardenhuis
vesting ook wat meer perspectief; in elk 
nieuw bouwplan zal speciale aandacht 
worden gegeven aan de huisvesting van 
deze ·steeds in omvang toenemende 
groep Hagenaars. 
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• Vakcentrafes op terkeerde pad 
De drie grote vakcentrales in Neder

land hebben het bij talloos velen - te
recht - in ernstige mate verbruid. De 
verantwoorde wijze, waarop de vakbe
weging in de eerste twee decennia na 
het einde van de tweede wereldoorlog 
zich opstelde, haar bereidheid om via de 
Stichting van de Arbeid en later ook In 
de SER de belangen van haar ledén 
door overleg in redelijkheid te beharti
gen en het goede, dat zij zonder grote 
schokken voor onze economie, aldus 
wist te bereiken. oogstten in wijde 
kring respect en waardering. 

Helaas Is ook de vakbeweging door de 
revolutioneringsbacil van deze tijd be
smet. Terwijl de arbeider het beter dan 
ooit heeft en bij een evenwichtige ont
wikkeling van onze financieel-economi
sche situatie de geleidelijke verdere ver
betering van de loonpolitieke en sociale 
positie van de werknemers in onze wel· 
vaartsstaat gewaarborgd lijkt, worden 
oude stokpaarden en leuzen uit de strijd 
tegen het "kapitalisme" voor de dag ge
haald. 

Wat thans rond het jongste loondebat 
is geschied heeft de deur dicht gedaan. 
Wie niet OOStindisch doof is, kan van 
alle kanten vernemen hoe groot de ver
ontwaardiging is. De door de vakcentra
les afgekondigde staking van een uur 
was een zuiver politieke staking, om het 
parlement onder druk te zette11- Vooral 
dat ook de heren Mertens en Lanser van 
resp. het katholieke en het (protestant
se) christelijke vakverbond (NKV en 
CNV) zich op het politieke sleeptouw 
hebben laten nemen, heeft velen ge
schokt. 

Dat een vrij groot aantal vakbondsle
den toonde in deze wijzer te zijn dan 
hun leiders en ervoor bedankten om aan 
dit politieke spel mee te doen. is het 
enige verheugende in deze trieste ge
schiedenis. De staking was verre van 
algemeen. Typerend in dit opzicht was 
dat de verhondsvergadering van het 
NKV zich verzette tegen een motie 
waarin de houding van de regeringspar
tijen in het loondebat werd veroordeeld 
en dat zelfs een door voorzitter Mertens 
verdedigde congres-motie nog een ster
ke minderheid van stemmen tegen zich 
kreeg ( 192 - 105). 

De heer Lanser van het CNV kreeg 
zeker niet minder moeilijkheden met 
een aantal van z ij n leden. Dat bleek 
wel uit de nadrukkelijke wijze waarop 
hij achteraf in het openbaar moest ko
men betogen dat het bepaald n i e t de 
bedoeling was geweest een politieke sta
king te houden. Hoeveel leden het 
CNV door deze gebeurtenis heeft verlo
ren, is niet bekend. Het zal echter niet 
zonder goede redenen zijn geweest dat de 
heer Lanser zijn waardering betuigde 
voor die leden die ,.het CNV hun kritiek 
niet spaarden, maar wèl lid bleven. 

Televisiekijkers die het fanatisme 
hebben gezien waarmee de heren Kloos, 
Mertens en Lanser een zeer slechte 
zaak als het krampachtige verzet tegen 
de uiterste pogingen van de regering om 
de inflatie in het algemeen belang ( óók 
van de werknemers! ) althans enigerma
te in te dammen verdedigden, zullen 
echter weinig gerust zijn op wat deze 
heren verder nog zullen pogen te onder
nemen. Vooral niet nu zij de politieke 
steun van de PvdA, D'66 en alles wat 
daar verder links van staat hebben toe
gezegd gekregen. 

• Journalisten-vereniging 
Bij ~ijze van - weinig geslaagde -

primeur heeft het bestuur van d.e Ne
derlandse Vereniging van Journalisten 
zijn leden op 15 december opgeroepen 
,.solidair" te zijn met de vakcentrales en 
deel te nemen aan de protest-staking. 
Waarschijnlijk zal de eerst onder voor
zitterschap van Han Lamroers en thans 
onder presidium van Vrij Nederland-re
dacteur Jan Rogier sterk in links-radt
cale richting omgebogen Amsterdamse 
afdeling van de NVJ in niet onbelang
rijke mate aan deze ongelukkige be· 
stuursbeslissing debet zijn geweest. 

Zoals bij een uit leden van politiek zeer 
gevarieerde visie bestaande organisatie 
van journalisten was te verwachten, 
heeft die oproep veel beroering in deze 
kring gewekt. Drie redacteuren van bet 
Friesch Dagblad, de heren Algra, Wy
benga en Vlasma, bedankten op staande 
voet voor hun lidmaatschap. Volgens De 
Volkskrant {van twee dagen later) zou
den toen nog zeven andere leden van de 

NV J bun lidmaatschap hebben opge
z:egd: drie redacteuren van A VRO's Te
levizier en vier van Elsevier. Aangeno
men mag echter wel worden dat het 
totale aantal uittredingen groter zal 
z:ijn geweest. 

0. s. H. (Collega 0. s. Hovinga) 
noemde in Het Vaderland de stakings
oproep van de vakcentrales op 12 decem
ber reeds ,.onjuist en ondemocratisch'_" 
en dienovereenkomstig kon dit blad in 
zijn editie van 14 december melden dat 
de redactie van Het Vaderland in over
grote meerderbeid bad besloten het ad
vies van de NV.J D iet op te volgen, 
daar het baars inziens allereerst een po
litieke staking betrof. Ook het admini
stratieve personeel zou aan de staking 
niet meedoen. 

De hoofdredactie van De Haagsche 
Courant voelde zich genoopt op de be
ruchte 15e december een hoofdartikel te 
plaatsen waarin zij o.a. schreef: ,.Het is 
volstrekt onbegrijpelijk, dat het bestuur 
van de Nederlandse Vereniging van 
Journalisten de leden heeft opgeroepen 
tot een solidariteitsbetuiging met deze 
politieke stakiitg. Elke journalist heeft 
recht op zijn politieke mening, elke 
krant eveneens, maar de organisatie 
van vrijwel alle journalisten heeft dat 
reebt niet. Als zij zich in de politieke 
strijd mengt, worden de leden met een 
andere overtuiging gedwongen te over
wegen of zij nog lid kunnen blijven. Er 
dreigt dan een splitsing, die het bestuur 
juist trachtte te voorkomen door toe te 
geven aan een groep van voornamelijk 
Amsterdammers; De hoofdredactie 
va.n de Haagsche Courant {de heren 
H. A. M:. Hoefnagels en B. Klaverstijn -
red. Vrijb. en Dem.) komt er niet onder
uit met nadruk te ver~ da.t de 
NV J niet. namens haar sprak." 

Het zijn slechts enkele voorbeelden 
van verzet, waar zeker andere ~ zou
den kunnen worden toegevoegd. Op het 
ogenblik dat ik dit schrijf is bet nieuwe 
nummer van De Journalist van laatst 
december nog niet verschenen. Naar al
le waarschijnlijkheid zal dat wel het no
dige over deze kwestie bevatten. Daar
bij zal dan, naar ik aanneem, ook een 
ingezonden stukje mijnerzijds zijn 
waarin ik als (gedurende 2.1 jaar ge
woon en thans buiteng~oon) lid van de 
NVJ) met klem protesteer tegen het op
wekken tot deelneming aan deze poli
tieke staking. Tevens heb ik gemeend 
daarin een waarschuwing te moeten la
ten horen dat een verdergaan op deze 
weg van samenwerking met - en ten 
slotte missebien zelfs aansluiting bij -
de vakcentrales onherroepelijk tot een 
uittreden van vele leden zou leiden. 

• PYdA en 0'66 
De strijd om de lonen heeft ook op 

het partijpolitieke vlak gevolgen gehad. 
Het bestuur van de Partij van de Ar
beid heeft gemeend uit het Kamerdebat 
de conclusie te moeten trekken dàt een 
akkoord met de confessionele partijen 
nu definitief onmogelijk is. Een voorstel 
om tot zulk een akkoord te komen zal 
aan het partijcongres van februari a.s. 
dus n i e t worden gedaan. 

.,Het optreden van het kabinet {met 
de lijstaanvoerders Veringa en Udink) 
en de houding van de fracties van de 
KVP, de ARP en de CHU - de gun
stige uitzonderingen van de leden Van 
Leeuwen, Boersma en Van Schaik be
vestigen de regel - deden de deur voor 
ons dicht." Aldus luidde de verklaring 
van het partijbestuur, dat daarop nog 
liet volgen dat bij die gelegenheid de 
genoemde fracties .,te kennen gaven 
meer waarde te hechten aan de samen
werking met de VVD en aan de instand
houding van het kabinet-De Jong-Witte
veen-Roolvink-Beernink dan aan een 
goede verhouding met de vakcentrales." 

Hoezeer van socialistische zijde ge
leurd wordt om de stemmen van de 
vakbondsleden (vooral natuurlijk om 
die. van de katholieken en protestants
christelijken) blijkt wel uit het feit dat 
later in de verklaring nog eens wordt 
teruggekomen op ,.de lichtpunten van 
de goede verhouding van de partij met 
de vakbeweging en het komende overleg 
met D'66 en andere partijen". 

Daarbij is het goed zich te realiseren 
dat D'66 in dezelfde decembermaand op 
haar Bredase congres weliswaar een be
slissing over een mogelijke partnerkeu
ze eveneens naar februari heeft verscho
ven, maar dat mr. Van Mierlo de PvdA 
toch wederom een veel aantrekkelijker 
partner heeft genoemd dan de VVD. 
Volgens het verslag van de politieke 
redactie van Handelsblad·NRC zei de 
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heer Van Mierlo het aldus: .,Het is niet 
moeilijk vast te stellen dat de standpun
ten en mentaliteit van D'66 en PvdA in 
de Tweede Kamer dicht bij elkaar lig
gen. Op grond daarvan hoeft een sa
menwerking in het volgende kabinet 
niet uitge&.loten te zijn. D'66 is niet ~ 
schuw van samenwerkiDg en ook niet 
benauwd uit te spreken dát er iJl de 
PvdA heel wat meer vernieuwende 
krachten werkzaam zijn dan in de VVD 
en ook heel wat meer aanknopingspun
ten voor een gezamenlijk beleid." 

De politieke redacteur van Handels
blad-NRC verklaarde kort vóór het con
gres in zijn blad, D'66 een .,goed hart;' 
toe te dragen en deze partij ,.bij de zo 
broodnodige hervorming van ons ver
moeide systeem nog volstrekt onmis
baar te achten." 

Wat D'66 onder een hervorming van 
ons systeem verstaat weet men onder
tussen wel. Wij van onze kant Kunnen 
in terugkeer naar een districtenstelsel, 
in een kunstmatig bevoordelen van de 
grootste partijen en in een rechtstreekse 
verkiezing van de minister-president en 
dergelijke verlangens nog steeds weinig 
echt progressiefs ontdekken. 

In een hoofdartikel nà het congres 
schreef Handelsblad-NRC het .,vrijwel 
zeker" te achten dat ,.de Democraten 
een stembusakkoord zullen bereiken 
waarin a) de PvdA meedoet; b) de 
VVD niet meedoet) c) de confessionele 
partijen evenmin meedoen." De kans 
daarop is inderdaad niet gering. De mo
gelijkheid dat een z.g. ,.progressieve 
concentratie" van PvdA, D'66, PPR en 
eventueel ook PSP een werkbare rege
ringsmeerderheid zal behalen, lijkt ech-
ter w è I heel gering! · 

• Katholieke liberalen 
In een hoofdredactionele nabeschou

wing over de verklaring van de Partij 
van de Arbeid schreef Handelsblad-NRC 
(editie van 24 december) dat .,op het 
eerste gezicht" de verklaring van Von
deling c.s. dat de PvdA in 1971 in elk 
geval niet met de confessionelen in zee 
zal gaan, de VVD uiterst welkom moet 
zijn. De confessionelen hebben dan im
mers geen andere keus dan de VVD als 
partner te houden . .,Dat maakt de posi
tie van de partij gedurende de laatste 
maanden van het kabinet-De Jong en 
tijdens de onderhandelingen over het 
nieuwe kabinet bijzonder sterk". Maar: 
toch zit er naar de mening van het blad 
electoraal voor de VVD niet veel winst ·in 
die verklaring . .,Zolang immers de KVP 
niet bet achterste van haar tong laat 
zien wat betreft haar partnerkeuze, en 
de mogelijkheid dus bestaat dat de 
PvdA haar uitverkorene zal zijn, oefent 
de VVD een zekere aantrekkingskracht 
uit op conservatievere katholieke kie
zers. Maar nu de PvdA zelf definitief de 
mogelijkheid van een rooms-rode coali
tie heeft uitgesloten, kunnen die kieze:ra 
rustig op de KVP blijven stemmen. Hun 
stemmen zal de VVD dus derven.'' 

Ik geloof dat de schrijver van bedoeld 
hoofdartikel de overwegingen van ka
tholiekert, die bij iedere nieuwe verkie
zing in toenemende mate VVD stemmen 
(men zie de uitslagen van de laatste 
tien jaar in Brabant en Limburg) toch 

/niet juist taxeert. Wij weten bet uit er
varing dat de eerste overweging zowel 
van de katholieken die op de VVD stem
men als van de katholieke VVD-afge
vaardigden in de Kamers en in andere 
vertegenwoordigende lichamen is, dat 
zij voor zich persoonlijk, principieel en 
praktisch niet {meer) wensen te erken
nen dat hun katholiek zijn ook een 
stemmen op een specifiek katholieke 
partij moet insluiten. Katholieken in 
Nederland achten zich óók politiek dus
danig geëmancipeerd, dat zij in toene
mende mate geen behoefte meer voelen 
aan het uitbrengen van een specifiek 
,.katholieke stem". 

Tot deze voor hen belangrijke beslis
sing eenmaal gekomen, zullen het naar 
gelang van hun persoonlijke instelling 
gevarieerde overwegingen zijn die hen 
zich bij de VVD (hebben) doen aanslui
ten of althans tot liberaal stemmen 
doen besluiten. Of dat veelal .,conserva
tieve" overwegingen zijn, valt moeilijk 
te zeggen. Het hangt er maar van af 
wat men onder conservatief rangschikt. 
Een afkerig staan tegenover de socialis
tische gedachtenwereld bijvoorbeeld of 
een overtuigde voorkeur voor een op een 
vrije, ondernemingsgewijze produktie 
gebaseerde maatschappij, behoeft, ·naar 
onze mening, n i e t per definitie ,.con
servatief" te zijn. Het zou ons verwon
deren en verdrieten als Handelsblad
NRC daar tegenwoordig anders over 
zou denken. 

Ten slotte zal het iedere katholiek die 
er prijs op stelt dat de VVD weer {zo 
sterk mogelijk) in een volgend kabinet 
zal zijn vertegenwoordigd, toch wel dui
delijk zijn, dat dit dan mede van zijn of 
haar stem - op de VVD - afhankelijk 
is. Ook bij stembusafspraken blijft het 
voor elke partij van groot belang een zo 
groot mogelijk aantal stemmen op zich 
te verenigen. Ook omdat dat medebe
slissend zal zijn voor de sterkteverhou
ding waarin zij in het kabinet zal zijn 
vertegenwoordigd. 
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De VVD • 1n het parlement 

Alvorens met reces te gaan, heeft de 
Tweede Kamer nog heel wat werk ver· 
zet, waarvoor het nodig was een enkele 
maal tot diep in de nacht te vergaderen. 
Het reces zal overigens maar van korte 
duur zijn met het oog op de komende 
verkiezingen, die extra interessant be· 
loven te worden na de jongste verklaring 
van het PvdA-bestulir, waarin samen· 
werking met de confessionele partijen 
wordt afgewezen. Volgens VVD-fractie· 
voorzitter mr. Geertsema hebben emo
ties bij de opsteUing van de verklaring 
duidelijk de overband gehad boven het 
gezond verstand. Hij zei o.a. : "Het ver
baast me dat de PvdA, die dezelfde zorg 
zegt te hebben voor prijsstijgingen en 
geldontwaarding in dit opzicht de rege
ring niet heeft gesteund en dat deze 
partij de goede verhouding tot de vak· 

. beweging klaarblijkelijk belangrijker 
vindt dan wat zijzelf toch ook als het 
land.<> belang ziet". 

Buitenlandse zaken 
Bij ·de behandeling van de begroting 

van buitenlandse zaken sprak mr. dr. 
Berkhouwer als zijn oordeel uit, dat ont
spanningspolitiek niet alleen illusionis· 
tisch, doch vooral reaJistisch dient te 
worden bedreven. Uit de positie van ge
zamenlijke solidariteit kan met Oost 
worden gepraat, maar men moet daar 
wel begrijpen niet met blinden te doen 
te hebben. Berlijn moet het dividend op
leveren van de "kredietpolitiek" van de 
Bondsrepubliek en een voorschot zijn liit 
de pot van een veiligheidsconferentie. 
De NATO en de presentatie van de Ver. 
Staten in Europa achtte de heer Berk
houwer een gemeenschappelijk belang 
van alle partners. De heer Berkhouwer 
merkte in dit verband op, dat er aan
wijzingen zijn die er op duiden, dat 
Frankrijk wat warmer gestemd ·is voor 
de NATO. 

De heer Berkhouwer pleitte bij de be
groting van buitenlandse zaken verder 
voor de instelling van een Rampenbri· 
gade van de Ver. Naties in geval van 

rampen, zoals onlangs in Oost-Pakistan. 
Ook de veiligheid van diplomaten had 
zijn aandacht. De Ver. Naties zullen 
krachtige maatregelen moeten nemen ter 
bestrijding van de misdadigheid tegen 
diplomaten. De VVD-woordvoerder sprak 
zich voorts uit voor Europa's politieke 
linificatie o.a. ten aanzien van de op
lossing van het conflict in het Midden
Oosten. Ten slotte bepleitte hij de nood
zaak van een Europese monetaire-econo
mische unie, zulks met het oog op de 
toetreding van Engeland tot de EEG en 
dit gezien de positie van het Pond en 
Londen als financieel centrum •. 

Civiele verdediging 
. Bij de behandeling van de begrotings

post voor de civiele verdediging, ressor
terende onder de departementen van al
gemene zaken en van binnenlandse za· 
ken, sprak mevr. Dettmeijer-Labberton 
over de algemene hulpverleningsorgani
satie. Naar haar mening was gedurende 
het afgelopen jaar de totstandkoming 
van deze organisatie, bedoeld om geco
ordineerde hulp te kunnen bieden bij 
rampen in vredes- ·en in oorlogstijd, 
slechts weinig opgeschoten. Zij achtte 
hierbij meer spoed noodzakelijk en om 
aan deze opvatting kracht bij te zetten 
diende zij een motie in, waarbij de re
gering wordt uitgenodigd bij het parle
ment een voorstel in te dienen voor een 
Rampenbestrijdingswet. 

Ziekenfonds-loongrens 
Bij de behandeling van het wetsvoor

stel tot verhoging van de loongrens voor 
de ziekenfondsverzekering heeft de 
VVD-fractie bij monde van mr. Rietkerk 
fel gevochten om deze z.i. onredelijke 
maatregel niet te laten doorgaan. Boven
dien heeft de VVD-fractie geprobeerd 
voor assurantie-tussenpersonen een scha
devergoedingsregeling te verkrijgen. Een 
Kamermeerderheid heeft f deze maat
regel, die tot gevolg heeft, dat allleen
staanden en kleinere gezinnen een extra 

Een zware bevalt ing (11) 

door mr. F. Portheine, lid 
voor de VVD van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal. 

In mijn vorig artikel over de behande
ling in de Tweede Kamer van de diverse 
belastingontwerpen (Vrijh. en Dem. van 
11 dec.) kondigde ik aan in een volgend 
nummer van ons blad nog te zullen 
schrijven over het wetsontwerp conjunc
turele verhoging-verlaging van diverse 
belastingen (wiebeltax) en de omzetbe
lasting. 

Eerst de wiebeltax. Dat is een zeer 
belangrijk wetsontwerp, want he't bevat 
een vrij spectaculair nieuw wetssysteem; 
dat tot nu toe slechts zeer incidenteel -
nl. bij de investeringsaftrek - toepas
sing vond. Het behelst het op grond van 
de conjunctuur door de regering verla
gen of verhogen van bepaalde belastin
gen, zoals de inkomsten- en loonbelas
ting, vennootschaps- en omzetbelasting, 
de benzine-accijns en bijzondere belas
ting op auto's, met maximaal 5%, 
onder goedkeuring achteraf door de 
Staten-Generaal. 

Nu waren beide zaken aan de orde: 
het systeem en tegelijk de toepassing 
daarvan (een 3% verhoging per 1 
januari 1971). Ik heb deze combinatie 
betreurd omdat men geen keus kon ma
ken tussen de wenselijkheid van bepaal
de remmende heffingen i.v.m. de grote 
spanningen in de conjunctuur nu - en 
die waren er o.i. zeker - en de aan
vaarding van het systeem voor alle tij
den. 

Wat het systeem betreft: men kan 
over het effect ervan verschillend den
ken; wel heb ik namens onze fractie 
opgemerkt dat wij het met de regering 
eens zijn dat er behoefte bestaat aan 
een nieuw conjunctuurpolitiek instru
ment. De uitwerking van het voorge
stelde systeem echter moet kritisch 
worden gevolgd en dan blijkt in de eer
ste plaats dat de criteria op grond 
waarvan kan worden ingegrepen wel 
zeer vaag zijn. Zij konden ook moeilijk 
in de Wet worden neergelegd. Dit bleek 
nog eens duidelijk naar aanleiding van 

onze klemmende vragen in het voorlopig 
verslag. Ook het feit dat de Staten-Ge
neraal achteraf goedkeuring moeten ge
ven aan ·het wetsontwerp dat die rege
ringsbeslissing inhoudt (deze beslissing 
gaat werken in het kalenderkwartaal 
twee maanden nadat zij genomen is) is 
geen geweldige waarborg. Dat blijkt uit 
de nu reeds bestaande procedure m.b.t. 
de investeringsaftrek, waar goedkeu
ringaontwerpen wel eens anderhalf jaar 
na het besluit door de Kamers worden 
behandeld. 

Zeker, het zal bij deze heffingen, die 
zeer diep op breed terrein ingrijpen 
wel anders zijn, -maar groot is de waar
borg niet. Wij hebben dientengevolge in 
het Voorlopig Verslag de gedachte ont
wikkeld om direct na de afkondiging 
van de maatregel de Kamer een debat 
hierover te laten houden. Dit kan bevor
derd woruen door de verplichting voor 
de regering om m.b.t. de genomen 
maatregel onmiddellijk een nota aan de 
Kamer over te leggen, welke verplich
ting bij amendement (waaraan wij onze 
steun gaven) in de Wet werd vastge
legd. 

Dit was dus al een waarborg, temeer 
omdat de regering toezegde dat in het 
debat over die nota eventueel door de 
Kamer aangenomen moties de maatre
gelen nog zouden kunnen wijzigen. Een 
andere waarborg is gelegen in het door 
mij mede ondertekenende amendement: 
het vastleggen in de Wet van het paral
Iel met verlaging of verhoging van , de 
genoemde belastingen verhogen of ver
lagen van de Overheidsuitgaven met een 
vijfde van het bedrag dat met de wijzi
gingen in heffing is gemoeid. Door een 
door mij medeondertekend amendement 
komt extra duidelijk vast te liggen dat 
door de heffing verkregen gelden niet 
door de rijksoverheid of lagere overhe
den mogen worden uitgegeven. 

Nadat de genoemde waarborgen wa
ren aangebracht konden wij akkoord 
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zware solidariteltspremie moeten gaan 
betalen, helaas toch aanvaard. 

Onderwijs en wetenschappen 
Bij de behandeling van de begroting 

van onderwijs en wetenschappen traden 
drie VVD-ers in het veld. Sprekende over 
de rol, die de onderwijs-technologie kan 
spelen bij de vernieuwing van het onder
wijs sprak mevr. Dettmeijer-Labberton 
de 'vrees uit dat adviesinstanties als 
Onderwijsraad en Stichting voor Onder
zoek van het Onderwijs (SVO) op de 
stoel van de bewindslieden zouden gaan 
zitten door een eigen onderwijsbeleid 
te gaan voeren bij het geven van advies, 
c.q. nemen van beslissingen over het 
toestaan en de bekostiging van onder
zoeken en experimenten. Blijkens het 
antwoord van staatssecretaris Gros
heide bleek deze liberale vrees niet on
gegrond. 

Mevr. Dettmeijer-Labberton deed ver
der o.a. uitgaande van de wenselijkheld 
var: verlaging van de toelatingsleeftijd 
tot het kleuteronderwijs van vier naar 
drie jaar, in het belang van de demo
cratisering van het onderwijs de sug
gestie om, in afwachting van een vol
doende aanbod van kleuterleidsters voor 
een algemene verlaging, reeds nu de 
Kleuteronderwijswet zo te wijzigen dat 
in wijken met sociaal-zwakke milieu's, 
zoals saneringswijken, een dispensatie· 
mogelijkheid voor de leeftijdsgrens mo
gelijk wordt. Staatssecretaris Grosheide 
zegde toe deze suggestie in overweging 
te zullen nemen. 

De heer Vonhoff vroeg aandacht voor 
de discriminatie van een groep leraren 
bij het Middelbaar Technisch onderwijs. 
Een door hem op dit plint ingediend 
amendement werd • ondanks bezwaren 
van de staatssecretaris · door een meer
derheid van de Kamer aanvaard. 

De heer Vonhoff besprak verder o.m. 
de organisa,tie van het departement van 
Onderwijs en Wetenschappen, de' wer
king van de planprocedure • met als 
typisch voorbeeld het MEAO in Zeeland 

gaan met het systeem. Wij tekenden 
daarbij aan dat meestal slechts over 
mogelijke verhoging van heffingen 
wordt gesproken maar dat wel degelijk 
ook duidelijk aan de mogelijkheid van 
verlaging moet worden gedacht. Wij 
bleven erop staan dat het normale tarief 
van de omzetbelasting in het systeem 
blijft betrokken, al zal dit, ook t.a.v. 
andere belastingen, in jaren waar reeds 
om andere redenen een verhoging of 
verlaging heeft plaatsgevonden (zoals 
nu bij de omzetbelasting) niet het geval 
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- en de positie van de leraren, waarover 
hij zich in kritische zin uitliet. Tenslotte 
wees de heer Vonhoff de bewindslieden 
erop, daJt zij in de Kamer niet spreken 
als vertegenwoordigers van bepaalde 
politieke partijen, maar als dtenaren van 
de Kroon. 

Derde VVD-spreker bij de behandeling 
van de Onderwijsbegroting was mr. van 
Dijk, die het probleem van de overstro
ming van onze universiteiten en hoge
scholen aan de orde stelde. Overstro
ming door jonge mensen, die liever een 
korte (vierjarige en beroepsgerichte) op
leiding wensen, 11aar die door plaats
gebrek (numerus clausus)niet kunnen 
worden geplaatst. Anders dan tien à 
twintig jaar geleden gaan· deze jonge 
mensen nu naar het wetenschappelijk 
onderwij!-1, dat hierdoor ontwricht raakt. 
Uitbreiding van het HBO is, volgens de 
heer van Dijk, minstens even belangrijk 
als uitbreiding van het wetenschappelijk 
onderwijs. 

Mr. Van Dijk toonde zich voldaan 
over de reactie van minister Veringa 
ten aanzien van het plan voor oplei
ding van milieu-ingenieurs aan de T.H. 
Twenthe. De minister noemde de des
betreffende suggestie .. waardevol". Kri
tisch was mr. Van Dijk tenslotte over 
de subsidiëring van de theologische op
leidingen. 

Zuivering afvalwater 
Zoals in deze rubriek van 11 decem

ber jl. werd vermeld, diende mevrouw 
Veder-Smit een motie In, waarin de re
gering werd verzocht met grote voort
varendheid een onderzoek te doen in
stellen naar de mogelijkheden van zui
vering van het afvalwater bij de bron 
(in het geval van de Eems-Dollard
persleiding), en de resultaten van dit 
onderzoek, zo mogelijk nog vóór de 
eerste fase aan de Kamer over te leg
gen. Hoewel minister Bakker (verkeer 
en waterstaat) deze motie ontraadde, 

zijn. Door een door ons medeonderte
kend en aanvaard amendement werd de 
mogelijkheid uitgesloten het lage tarief 
omzetbelasting in de heffing te betrek
ken. Het erin betrekken van de vermo
gensbelasting achten wij niet in over. 
eenstemming met het karakter van de 
heffing. 

Wat de toepassing per 1 januari 1971 
betreft, gingen wij akkoord met een 
verhoging van 3 pct. - niet hoger zoals 
door sommigen gevraagd - en zetten 
wij wat kritische noten bij de hoogte 
van de beperking van de overheidsuit
gaven met! 140 miljoen; overigens kan 
dit geheel bij het betrokken goedkeu
ringaontwerp wederom aan de orde wor
den gesteld. 

Resumerend zou ik willen zeggen dat 
wij hier een nieuw systeem hebben aan
vaard dat uit conjunctuur-politiek 
oogpunt gunstige kanten heeft, waarvan 
de werking echter èn uit staatsrechte
lijk oogpunt èn in zijn gevolgen voor de 
belastingplichtigen bij de feitelijke han
tering .m.i. nog nader op zijn merites 
moet worden getoetst. De vermelde 
waarborgen zullen daarbij dienstig kun
nen zijn. 

Omzetbelasting 
Nu wil ik overgaan tot de behandeling 

van het wetsontwerp omzetbelasting. De 
daarin vervatte structurele verhoging 
achtten wij noodzakelijk en geboden ter 
dekking van het structureel tekort op 
de begroting. De regering maakte het 
ons gemakkelijk door de reeds verleden 
jaar besloten verhoging van het lage 
tarief ( 4,3 pct.) terug te brengen tot het 
huidige peil van 4 pct., terwijl wij de 
verhoging van het normale tarief naar 

heeft de Tweede Kamer haar toch aan
vaard. 

Financiën 
Bij de behandeling van de begroting 

van Financiën spraken de heren 
Portheïne en Koning. Eerstgenoemde 
besteedde o.m. aandacht aan de tarief
indelingsnota Omzetbelasting. Hij gaf 
een aantal lijnen aan, volgens welke de 
tariefindeling z.i. in de toekomst zou 
moeten verlopen, waarbij hij ook aan
dacht vroeg voor coördinatie in deze 
met internationale aspecten en die van 
de accijnsharmonisatie. 

.Mr. Koning sprak over de fiscale pro
blemen van de grote en kleine (d.i. 
kust-) vaart, zulks naar aanleiding van 
de mededelhigen dienaangaande van 
staatssecretaris Keijzer bij de behande
ling van de begroting van Verkeer en 
Waterstaat. Mr. Koning vroeg voorts 
een betere coördinatie in het ka
der van de motorrijtuigenbelasting met 
de Rijksdienst voor het wegverkeer; 
een en ander om het aantal fraudege
vallen bij de motorrijtuigenbelasting en 
de verplichte WA-verzekering te ver
minderen. Zijn wens om vrijstelling 
voor rijdende babyconsultatiebureaus 
van motorrijtuigenbelasting vond bij 
staatssecretaris Grapperhaus - en om 
verschillende redenen vooralsnog ook 
bij een Kamermeerderheid - te weinig 
steun om een reeds ingediende motie te 
kunnen handhaven. 

Defensie 
Woordvoerder voor de VVD bij de 

behandeling van de defensiebegroting 
was o.m. de heer Koudijs, die kritiek 
uitoefende op die politieke partijen, die 
verkorting van de diensttijd inzet 
maken van de komende verkiezingen. 
Tegen de zin van minister Den Toom 
aanvaardde · de Kamer een amende
ment, waarachter zich ook de VVD 
schaarde, om de dienstplichtigen f 25 

14 pct. een zware zaak vonden, maar in 
het kader van onze reeds eerder geuite 
bereidheid om eventuele structurele te
korten te dekken, acceptabel. Een der
gelijke discussie over de omzetbelasting 
geeft altijd aanleiding om ook nog min 
of meer breedvoerig in te gaan op de 
tariefindeling, een van de meest hache
lijke punten bij de omzetbelasting, ook 
uit een oogpunt van budgettaire conse
quenties. DP.ze keer kwam die discussie 
nog in het licht te staan van de nota 
tariefindeling, die kort voor de openbare 
behandeling aàn de Kamer werd voorge
legd. 

Desalniettemin moest juist wegens de 
budgettaire consequenties de greep van 
de Kamer in de tariefindeling een vrij 
willekeurige zijn t.a.v. de talloze wensen 
die hier leven, wensen die helaas alleen 
betreffen verschuiving van het 12 pct. 
naar het 4 pct. tarief. 

Structureel was mijn amendement, 
dat door de regering werd overgenomen, 
en daardoor weinig aandacht kreeg, om 
de bedragen voor de z.g. kleine onderne
t 1300, f 1950 en f 3250. Ik heb ook 
roersregeling te verhogen tot resp. 
uitvoerig aandacht geschonken aan de 
moeilijkheden die het bedrijfsleven heeft 
bij het zich instellen op de gewijzigde 
tarieven waarvoor men vaak te weinig 
oog heeft. Ook de omprijzing valt hier
onder. Ik bepleitte een tegemoetkomen
de houding in deze, die door de regering 
werd toegezegd. 

M.b.t. de tariefindeling heb ik In het 
algemeen opgemerkt dat wij eigenlijk 
voorstanders zijn van één tarief om ad
ministratieve redenen, maar terwille 
van sociale effecten als uiterste akkoord 
gaan met twee. Bij de begrotingsbehan
deling van financiën op 8 december, 
evenals reeds eerder op 4 juni, heb ik, 

per maand weddeverhoging te geven. 
De heer Vonhoff zag bovendien zijn 
motie aanvaard om aan alle marechaus
see, dus ook aan hen die geen politie
bijstand verlenen of hebben verleend, 
een extra uitkering van ! 500 te geven. 

Huisvesting Tweede Kamer 
Bij een debat over de huisvesting van 

de Tweede Kamer waarschuwde mr. 
Geertsl'l'Xla voor oon overhaaste beslis
sing. 

De West 
Vermelding verdient ook nog een 

door de Kamer aangenomen motie van 
de heer Van Lier (PvdA), o.a. mede
ondertekend door de VVD-ers Van Dijk 
en Vonhoff, waarin er bij de regering 
op werd aangedrongen om, in samen
werking met de regeringen van de 
Ned. Antillen en van Suriname, met 
spoed een commissie van deskundigen 
in te stellen, die op zo kort mogelijke 
termijn moet rapporteren over de aard 
en de omvang van de bij migratie van 
Antillianen en Surinamers naar Neder
land gerezen problemen, welke com
missie tevens aanbevelingen moet doen 
ovl'r de in de drie landen op dit gebied 
te nemen maatregelen. 

Vragen 
Sinds de afsluiting van het vorige 

parlementaire overzicht hebben ver
scheidene VVD-kamerleden wederom 
schriftelijke vragen gesteld. Zo de heren 
koning, De Beer en Geertsema over de 
grenswijziging van Den Bosch (toevoe
ging van Empel en Meerwijk en Enge
len). De heer Tuijnman stelde vragen 
over door de Raad van de Waterstaat 
uit te brengen advtezen omtrent de ter 
goedkeuring toegezonden provinciale 
ontgrondingsverordeningen. De heer 
Portheïne heeft minister N elissen ( econ. 
zaken) vragen gesteld naar aanlelding 
van het afknappen van electriciteits
masten bij Kampen, ten gevolge waar
van deze gemeente geruime tijd zonder 
stroom kwam te zitten. Van mevrouw 
Dettmeijer-Labberton en mr. Van Dijk 
tenslotte schriftelijke vragen aan staats
secretaris Grosheide of deze niet van 
mening is, rlat de wijze van onderwijs, 
zoals die bij experiment op de Elberts
school te Zwolle wordt gegeven, geheel 
past in de opvattingen, zoals neerge
legd in het voorontwerp Basisonderwijs 
(de ouders worden in grote mate bij 
het onderwijs betrokken, het zittenblij
versprobleem is uitgeschakeld). 

uitvoerig op de tariefindeling ingaande, 
enige lijnen getrokken die m.i. voor in
williging in de toekomst in aanmerking 
komen. Zij zijn in de betrokken "Hande
lingen" te vinden; vermelding hier valt 
buiten het bestek van dit artikel. 

Nu werd gerealiseerd het in het 4 pct. 
tarief plaatsen van maaltijden-verstrek
king in het horecabedrijf onder gelijk
tijdige wegneming yan de mogelijkheid 
tot aftrek van omzetbelasting voor de 

' betrokken verteringen plus dranken. 
Wij hebben deze gedachte van de KVP
er Notenboom i.v.m. de internationale 
toeristische positie van de bedrijfstak 
van harte gesteund. Wel hadden wij 
echter enige bedenkingen tegen de ver
melde niet-aftrekbaarheid, die een in
breuk op het systeem inhoudt. Dit was 
evenwel budgettair nodig. Verder heb ik 
bereikt dat door mijn amendement de 
z.g. gerede maaltijden in het 4 pct. ta
rief werden geplaatst. Dit was ook het 
geval, middels door mij mede onderte
kende amendementen, met diergenees
middelen en kunstledematen (waaron
der gehoorapparaten en orthopedische 
artikelen) en toeristisch vervoer. Ook 
kinder- en dieetvoeding werden in het 
lage tarief geplaatst. 

Door al deze amendementen ontstond 
een budgettair offer. Over het opvangen 
daarvan ontstond grote opwinding. Wij 
wensten dit niet te doen door koekjes 
e.d. in het normale tarief terug te bren
gen doch konden ons vinden in de ge
dachte suiker in het normale tarief te 
laten temeer omdat de accijnsverlaging 
op dit produkt bij de wetsvoorstellen 
werd gecontinueerd. Ik heb echter deze 
beslissing t.a.v. suiker niet een voor alle 
tijden genoemd en ervoor gepleit de ta
riefindeling omzetbelasting en de ac-
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fensicplafond nog eens extra zou 
worden verhoogd. 

Zo'n standpunt krijgt bepaald poli
tiek gewichit als het tijdens een be
grotingsdebat voorafgaande aan ver
kiezingen en onderhandelingen voor 
een kabinetsformatie wordt afgelegd. 
Tekenend was dat de heer Wieldraayer 
van de PvdA die betekenis er blijkens 
een interruptie zijnerzijds ook duide
lijk aan verbond. 

In die situatie is de fractie nog 
eens opnieuw over dit amendement in 
beraad gegaan. Daarbij hebben de 
motleven die de minister in zijn be
toog had neergelegd uiteraard zwaar 
gewogen, ik sprak in de aanvang 
dacht ik al terecht van een indringend 
betoog. Maar in de andere schaal la
gen als tegenwicht de mede door het 
ministeriële betoog uitgelokte verkla
ringen van de heren van de KVP en 
de CHU. Nu is het dachten wij zo daJt 
dergelijke uitspraken even ernstig ge
nomen moeten worden door hen die 
ze afleggen en namens wie ze worden 
afgelegd, als door hen die er nadruk
kelijk om gevraagd hebben. Als we 
dat niet meer doen, dan ontvllil>t de 
::~asis aan elke mogelijke samenwer
kingsvorm. Het honoreren van het 
amendement-Maenen onzerzijds bete
kent ten opzichte van de middelen 
voor de defensie zonder meer ook een 
verplichting voor hen, die dit amen
dement hebben ingediend. 

Voorts mogen wij aannemen dat nu 
dit amendement vastlegt welke struc
turele verbetering er in het komende 
jaar in de wedde tot stand komt, geen 
verdere aandrang wordt uitgeoefend 
om de te ver gaande eerdere motie 
alsnog uitgevoerd te krijgen. Ook daar 
geldt immers ·;oor dat men die niet 
ten uitvoer zal kunnen leggen ten 
koste van het investeringspeil. 

Tenslotte speelde ·bij onze eindbeslis
sing uilteraard een rol dat wij ons 
een en ander maa.l voor een structu
rele weddeverbetering hebben uitge-
sproken. . 

U zult begrijpen dat het wegen van 
die factoren ons niet licht is gevallen. 
Wie zich eerlijk rekenschap van alle 
facetten van een probleem geeft, 
komt zelden tot beslissingen die 
100 % de ene of andere richting uit
vallen. Maar nauwgezette weging van 
alle hiervoor vermeitie feiten en ge
gevens heeft ons tenslotte doen be
sluiten om voor het amendement
Maenen te stemmen. 

Dit voorstemmen dient echter dui
delijke consequenties te hebben voor 
het regeringsprogramma in de ko
mende vier jaar en daar dragen 
KVP én CHU nu mede de verant
woordelijkheid voor. Die verplichting 
zijn ze op 23 december j.l. aangegaan. 

H . .;. L. VONHCFF 
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cijnsharmonisatie op produkten waar de 
ze beide heffingen op drukken in onder
ling verband te bezien. 

Hiermede besluit ik dan mijn globale 
verslaggeving over de Tweede Kamer
behandeling van een moeilijke diep-in
grijpende materie waarop de titel in 
meer dan een opzicht van toepassing is. 
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Het dagboek van Schermerhorn 

Onze redacteur A. W. Abspoel be
spreekt hier het dezer dagen versche
nen "Dagboek van Schermerhorn", 
een "geheim verslag van prof. dr. ir. 
W. Schermerhorn als voorzitter der 
Commissie-3eneraal van Nederlands
Indië, van 20 september 1946 tot 7 
oktober 1947". 
De twee delen van totaal ruim 950 
pagina's, met vele portretten en illu
straties, werden verzorgd. door mr. 
dr. C. Smit en uitgegeven door Wol
ters-Noordhoff NV te Groningen (de 
twee delen samen f 65, na 1 februari 
a.s. f 75). 
Het dagboek verscheen in de serie 
"Werken van het Nederlands Histo
risch Genootschap" te Utrecht. 

Kleine man in 
enge bos 
VERVOLG VAN PAGINA 1 

huidige tempo een ongewenste zaak is, 
. waarvan de rekening ons straks zal 

worden gepresenteerd. Toch lijkt het er 
op dat noch politici, noch de vooraan
staande figuren uit ondernemerskring 
en vakbeweging bereid en in staat zijn 
de eigen belangen te plaatsen in het 
grote kader van het algemeen belang. 
Ook de economen en statistici schijnen 
het niet ineer te weten. De prognoses 
veranderen met de dag en de cijfers 
waarmee aangetoond moet worden of 
men er nu beter of slechter van gewor
den is, zijn kennelijk voor velerlei uitleg 
vatbaar." 

Impasse 
Deze uitlating van de heer Rehbock is 

ons uit het hart gegrepen. Zij weerspie
gelt op duidelijke wijze in welk een 
impasse wij in economisch opzicht zijn 
geraakt. Zij weerspiegelt tevens de om
standigheid dat door het vele gehakke
tak, de doorsnee-burger door de bomen 
het economische bos niet meer ziet. 

Doch de heer Rehbock stelt zich niet 
zuiver negatief op als hij ten slotte ver
klaart: "Wil het herstel van het even
wicht van de nationale economie zonder 
een klassieke aanpassingsdepressie tijdig 
zijn beslag krijgen, dan zal er op korte 
termijn beslist meer nodig zijn dan een 
wat vage algemene erkenning dat een 
zekere matiging wel geboden lijkt. Een 
bijkomend groot voordeel van het in
dammen van de inflatie is dat men weer 
een beter inzicht krijgt in zijn persoon
lijk aandeel in de algemene welvaarts
stijging, alhoewel men ook dan zal moe
ten aanvaarden dat dit minder snel om
hoog gaat, dan men in zijn ongeduld 
zou willen." 

·Tot zover de heer Rehbock. 
Besluiten wij thans een overzicht van 

de staalkaart van de vele opinies, dan 
zouden wij dat willen doen met nog 
eens speciaal de aandacht te vestigen op 
de kleine man die, hetzij als werkgever, 
hetzij als oud-werknemer de dupe dreigt 
te worden van een machtsstrijd die over 
zijn hoofd wordt uitgevochten. 

!:Iet is met het "Dagboek van Scher
merhorn", dat als ondertitel draagt: 
"Geheim verslag van prof. dr. ir. W. 
Schermerhom als voorzitter der Com
missie-Generaal van Nederlands-Indië, 
20 september 1946 - 7 oktober 1947", 
voor de recensent een enigszins moeilijk 
geval. 

Zelf zei prof. Schermerhom bij de aan
bieding van de eerste exemplaren op een 
persconferentie : "Het is niet eens be· 
langrijk of u het goed vindt. Het is van 
belang dat er is aangegeven wat men
sen toen dachten en deden". 

Vormen deze twee forse delen inder
daad een "goed" boek? Goed lijkt mij 
in ieder geval dat dit boek nu eindelijk 
maar verschenen is. Het zal de heer 
Schermerhom zelf de nodige rust geven 
na zijn jarenlang "gekoesterde" erger
nis over het feit, dat verschijning in 
deze vorm voorlopig niet mogelijk leek. 
Ook de verkregen medewerking van het 
Nederlands Historisch Instituut lijkt mij 
wel een onderstreping, dat deze uitgave 
historisch-documentair de nodige waar
de kan hebben. 

Werkelijke onthullingen brengen de 
meer dan negenhonderd pagina's nau
welijks meer. Zeker niet na het in 1959 
verschenen werk van mr. dr. C. Smit: 
"Het akkoord van Linggadjati", dat ge
heel berustte op dit dagboek, waarvan 
de heer Schermerhorn hem inzage had 
gegeven. De woordelijke publikatie thans 
van dit dagboek ligt meer in de "couleur 
locale", die het geeft en in het feit, dat 
hier een man op een vooruitgeschoven 
post dagelijks zijn wederwaardigheden, 
indrukken en gesprekken heeft vastge
legd. 

Maar hiermee beginnen ook de reser
ves, die men bij de kennisneming in acht 
zal dienen te nemen. Prof. Schermer
hom is een befaamd wetenschapsman 
- van wereldnaam zelfs - geweest in 
de landmeetkunde en de geodesie. Maar 
hij miste de karaktereigenschappen om 
een groot staatsman in uitzonderlijk 
moeilijke omstandigheden te zijn. Daar
om is noch zijn kortstondige minister
presidentschap, noch zijn optreden als 
commissaris-generaal in Nederlands
Indië een groot succes geworden. En 
aangezien de heer Schermerhom van 
nature een nogal ijdele en zelfverzeker
de man was, kon het niet uitblijven dat 
hij zich van stonde af aan (en later nog 
in versterkte mate) een gefrustreerd en 
miskend man is gaan voelen. 

Dat komt ook in vele gedeelten van 
zijn dagboek tot uiting. Bijna allen, die 
in de Indonesische kwestie een rol speel
den, waren dom en kortzichtig en had
den in ieder geval ongelijk. Zelf had hij 
altijd gelijk, maar men heeft hem niet 
willen volgen! Een hele reeks van wei
nig vleiende opmerkingen strooit de dag
boekschrijver uit over zijn medespelers 
aan Nederlandse zijde in het Indonesi
sche drama. "Vermoeiende kwalüica
ties, waarop hij niet wenste in te gaan" 
noemde mr. Jonkman ze desgevraagd. 

Laatstgenoemde, die als minister van 
Overzeese Gebiedsdelen tijdens Scher
merborns verblijf in Indonesië de hoog
ste verantwoordelijkheid voor de gang 
van zaken met betrekking tot de ver
houdingen binnen het Koninkrijk droeg, 
wordt door Schermerhom geschetst als : 
"Een merkwaardig mengsel van oud 
koloniale sentimentaliteit en vooruitstre
vende politiek". Jonkman schipperde en 
weifelde volgens Schermerhom even 
hard als Beel. Op 24 oktober 1946 noteert 
Schermerhom in zijn dagboek, van mi
nister Jonkman een telegram te hebben 
ontvangen, waan·an hij, uiterst verbit
terd de redactie ,.goor en akelig" noemt. 
Tien dagen na het bereikte akkoord, zo 
licht hij nader toe, komt er een tele-

gram (van minister Jonkman), "waar
in een aantal opmerkingen staan waaruit 
men alleen. maar kan afleiden dat wij 
eigenlijk langs het randje van het ge
oorloofde zijn gegaan". Typerend voor 
Schermerborns gefrustreerdheid is dan 
zijn notitie: "Natuurlijk heeft hij (Jonk
man) een antwoord gekregen dat past 
bij deze stijl. Ik ben nu benieuwd wat 
voor gezicht Den Haag hierbij gaat 
trekken. Ik heb in de brief de opmerking 
gemaakt dat, indien de heren in deze 
stijl door wensen te gaan, ik ze beloof, 
dat ik altijd nog scherper terminologie 
kan gebruiken dan zij en dat ik deze 
wedstrijd per se zal winnen". 

Lieftinck (minister van financiën en 
evenals Jonkman een geestverwant van 
hem) was voor Schermerhom ook al 
geen schut en steun. "Oogklepsgewijs 
keek deze meer naar de opbrengsten 
dan naar staatkundige doeleinden." 

De heer Drees wordt geschetst als 
een man die "in problemen als deze 
van nature geneigd is een enigszins 
conservatieve en legalistische houding 
aan te nemen, die men niet als maat
staf mag nemen voor hetgeen de so
cialistische wereld wenst. ( ... ) Hoe gek 
het ook is, ook achter Drees staat iets 
der schemering van de gezagstheorie.'' 

Ook in Koningin Wilhelmina, die hem 
in 1945 zoveel vertrouwen heeft ge
schonken door hem de leiding van het 
eerste na-oorlogse kabinet op te dra. 
gen, is de dagboekschrijver teleurge
steld. Op 12 december 1946 maakt 
Schermerhom melding van een voor 
hem weinig plezierig bezoek, dat hij 
tijdens een verblijf in Nederland op 2 
december aan Koningin Wilhelmina 
bracht. Minister Jonkman had "te goe
der trouw een enorme onhandigheid be
gaan," door de Koningin een "plasti
sche schildering" te geven van het be
kende conflict met de rood-witte boot 
(de kleuren van de "republiek") bij 
aankomst van de commissie-generaal te 
Cheribon. De Koningin toonde zich la
ter verontwaardigd en was blijkbaar 
van mening (aldus het dagboek) dat de 
commissie-generaal eigenlijk zo'n beetje 
met de eer van de Nederlandse vlag 
zou hebben gespeeld. Schermerhom 
was door mej. Tellegen al voor deze 
stemming van de Koningin gewaar
schuwd en inderdaad deed de Koningin 
blijkens het verhaal van Schermerhorn 
erg stug. Hij moest toen, naar hij 
schrijft, "een der vervelendste en moei
lijkste verhalen houden, die hij ooit 
tegen Hare Majesteit had afgesto!{en". 
(Pag. 171 tot 173.) 

Een half jaar later, op 10 juni 194 7, 
geeft hij nog eens uiting aan zijn te. 
leurstelling en gegriefdheid over de 
"belangrijk veranderde houding" van 
Koningin Wilhelmina tegenover hem. 
Hij schrijft dat het onaanvaardbare 
voor hem daarin lag, dat dit niet moest 
worden toegeschreven aan zijn bijdra
gen tot de Indonesische politiek van 
Nederland, maar eigenlijk aan één en
kel incident, waaraan hij ,,als puntje 
bij paaltje komt part noch deel heeft 
gehad, nl. de beruchte affaire op de 
rede van Cheribon". 

Hij vertelt dan gehoord te hebben 
dat ook Max Kohristam en Tjarda van 
Starkenborgh over dat incident met 
de Koningin hebben gesproken en no
teert in zijn dagboek: "Dat de Koningin 
echter, wanneer het gaat om zaken als 
nationale eer en souvereiniteit, die ont
wikkeling die zij naar andere kanten 
heeft doorgemaakt, helemaal niet heeft 
kunnen volgen, is waarschijnlijk aan 
beiden ontgaan, anders zouden zij daar
mee een grotere voorzichtigheid in acht 
hebben genomen. Dat de hele zaak voor 
mij daarom zo grievend is, omdat het 
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de Koninklijke Marine is geweest die 
hier een fout heeft gemaakt en niet op 
tijd heeft gewaarschuwd hoe de mise
en-scène in Cheribon zou zijn, werd 
mij weer eens goed duidelijk. Weinig 
heb ik op dat moment, op de rede van 
Cheribon, bevroed dat dit incident, 
waarbij ik toen passief was betrokken, 
een zodanige invloed zou hebben dat 
mijn politieke bruikbaarheid in Neder
land door de reactie van de Koningin 
ongunstig zou worden beïnvloed. Ik 
moet eerlijk toegeven, dat ik mij van 
alle onbillijke bejegeningen betrekkelijk 
weinig pleeg aan te trekken. Dit is 
echter een geval, waar ik volkomen 
anders tegenover sta en dat mij meer 
grieft dan welke onbillijke bejegening 
ook." 

Voor het overige wordt op pag. 173 
van het boek melding gemaakt dat 
hier 81 woorqen (betrekking hebbend 
op Koningin Wilhelmina) zijn weggela
ten, evenals 47 woorden die kennelijk 
op uitlatingen van Prins Bernhard be
trekking hebben, gedaan tijdens een 
bezoek van Abdulkadir en diens echt
genote aan (toen nog) Prinses Juliana 
en Prins Bernhard. Het zijn de enige 
passages die (om constitutionele rede
nen) in deze publikatie van de dag
boekbladen zijn weggelaten. 

Kennisneming van prof. Schermer. 
horns aantekeningen over de weken en 
dagen onmiddellijk voorafgaande aan 
het inzetten van de eerste politionele 
actie, is eveneens belangwekkend, maar 
wekt weer allerminst de indruk van 
standvastigheid en duidelijkheid bij deze 
eerste adviseur van de regering. Als 
minister Jonkman in mei 1947 zelf een 
bezoek brengt aan ·Indonesië, kan hij 
niet anders dan de indruk krijgen dat 
ieder daar, gezien de ontwikkeling van 
zaken (voortdurende bestandschendin
gen, uitdagende redevoeringen van 
Soekarno en een in de wind sláan van 
duidelijke afspraken) een politionele 
actie onvermijdelijk acht. 

Schermerhorn echter wordt in de 
beslissende fase geslingerd tussen 
"voor" en "tegen''. Op het ogenblik dat 
het kabinet in Den Haag tot een be
slissing moet komen en een duidelijk 
advies verwacht, zendt Schermerhorn, 
op 17 juli 1947, het bekende, typisch 
Schermerhorniaanse telegram. Enerzijds 
seint hij op dit laatste ogenblik dat 
"indien internationale hulp zou worden 
aangeboden" hij deze zou verkiezen. 
Anderzijds seint hij echter tegelijk, dat 
"aangezien Djokja de geestelijke pest
haard is," militaire actie alleen doel 
zal treffen wanneer deze (met de na
druk op: deze) republiek daaraan ten 
gronde gaat. Hij acht daarom de ge
dachte (van dr. Van Mook) van een 
"politioneel" optreden te minimalise
rend. "De consequentie van het begin 
van iedere beperkte militaire actie zal 
daarom moeten zijn: vernietiging van 
deze republiek." 

Prof. Schermerhom zelf noemt dit 
een, getuigenis van zijn ongeloof in mi
litaire actie. Hij zal wel de enige zijn, 
die dat daaruit kan lezen. In ieder ge
val besloot het kabinet-Beel (waarin 
ook de heer Drees zitting had) op 20 
juli 194 7 tot de eerste politionele actie. 
Deze verliep naar men weet militair 
gezien voortreffelijk, onder leiding van 
generaal Spoor. Grote delen van Java 
en Sumatra en belangrijke steden wer
den bezet en de ontvangst door grote 
delen van de bevolking was uiterst 
vriendelijk. Oilder internationale druk 
en op grond van een door Australisch 
initiatief bijeengeroepen vergadering 
van de Veiligheidsraad werd in de 
nacht van 4 op 5 augustus op bevel 
van de regering ge actie echter stop 
gezet. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven . 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Citaten van Van Riel 

Een onzer medewerkers geeft in dit 
artikel een aantal uitspraken weer 
van mr. H. van Riel, opgetekend door 
Vrij Nederland-journalist Joop van 
Tijn en verzameld in een onlangs bij 
De Arbeiderspers verschenen boek. 

"Die middelmatigheid. Dat is en dat 
mag ik gerust zeggen, ook het bedenke
lijke in de VVD. Er bestaat geen rechtse 
oppositie of hoogstens een die op de 
Boerenpartij is gaan stemmen". 

" ... Ik heb hoogstens langzamerhand 
de indruk dat het nauw in verband staat 
met de maatschappelijke functie en de 
karakterstructuur van het soort mensen 
dat de VVD om zich heen heeft ver
zameld. Dat is eigenlijk zo duidelijk als 
wat. Er bestaan op zichzelf eindeloos 
veel ultra-bekwame VVD-ers, buiten
gewoon knappe koppen, misschien wel 
de beste van Nederland. Maar je moet 
niet denken dat je die ooit op een poli
tieke vergadering ziet of dat je ooit 
enige · belangstelling voor de partij bij 
ze tot ontwikkeling ziet komen' •. 

Dit zijn de woorden van mr. H. van 
Riel, fractievoorzitter van de VVD in 
de Eerste Kamer. Een paar van de gro
te collectie citaten die uit de mond van 
de _senator zijn opgetekend en vastge
legd in het boek "Mr. H. van Riel in 
gesprek met Joop van Tijn" dat onlangs 
bij uitgeverij De Arbeiderspers in Am
sterdam verscheen. 

Bij dezelfde drukkerij verscheen een 
paar jaar geleden dr. Anne Vondelinga 
"Nasmaak en voorproef". Een politiek 
geschrift dat een grote oplage haalde. 
De constatering dat het publiek wel trek 
heeft in geschrifen van politici van for
maat, bracht de uitgeverij er toe vorig 
jaar zomer mr. Van Riel te benaderen. 

De heer Van Riel wilde het boek echter 
niet zelf schrijven en koos de journalist 
Joop van Tijn, redacteur van Vrij Ne
derland uit voor een. aantal interviews. 
Op woensdagmiddag 16 december zijn 
de eerste exemplaren op een informele 
bijeenkomst in een Amsterdams café 
aan persvertegenwoordigers en belang
stellenden overhandigd, Behalve de ge
interviewde en de schrijver was daarbij 
onder meer ook partijvoorzitter me
vrouw G. V. van Someren-Downer aan
wezig, 

"Mr. H. van Riel in gesprek met 
Joop van Tijn" is interessante en op
merkelijke lectU:ur die begint met wat 
informatie over de levensloop van de 
geinterviewde, De beginregels van het 
eerste hoofdstuk "Biografie 1, jeugd en 
studie" ruimen onmiddellijk het bij ve
len heersende misverstand uit de weg, 
als zou de senator een geboren Drent 
zijn. Mr. van Riel werd op 8 februari 
1907 als zoon van de plaatselijke post
directeur geboren in het oude postkan
toor van Hoofddorp, Wel verhuisde hij 
op negenjarige leeftijd naar Emmen. 

Het hoofdstuk geeft een uitvoerige be
schrijving van zijn jeugd en de huiselijke 
sfeer, waarin hij opgroeide: "Bij mij 
thuis werd eigenlijk maar over één ding 
gesproken: over de politiek, en dan 
hoofdzakelijk de liberale politiek, en nog 
meer in het bijzonder: over de unie-libe
rale politiek, Als kind van 8 of 9 jaar 
heb ik op de knie van mijn moeder ge
zeten voor het café Treur in Hoofddorp 
om in de kiezerslijst alle liberale boeren 
c;ue kwamen stemmen, een blauw streep: 
Je te geven, alle roomse een geel en 
alle protestants-christelijke een zwart 
streepje, De bedoeling was om de libe
rale boeren die niet gestemd hadden op 
te trommelen. Mijn moeder kende iedere 
boer in de streek, Als er iemand van 
het spoor stemde, werd er veiligheids· 
halve een rood streepje gezet ... " Andere 
citaten: "Ik was volmaakt onsportief 
en niet erg sociaal...' • 

"Ik heb gekorfbald in een korfbalclub 
genaamd Nausicaa, maar deed dat 
execrabel slecht. Ik was stijf. Daarom 
kreeg' ik als kind al een briefje mee 
dat ik niet mocht zwemmen. Zwemmen 
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was onzin, het ging om de geest en 
niet om het lichaam. Bovendien ge
vaarlijk". Na "Biografie 2, de jaren bij 
Mees" komt het interview snel op gang 
en is het boek bijna een en al citaat 
tot het laatste hoofdstuk, waarin mr. 
Van Riel een pleidooi voor de decentra
lisatie houdt, 

In het hoofdstuk "De VVD, een sociaal 
bepaalde groep" zegt mr. Van Riel dat 
de identificatie van de VVD met uit
sluitend-om-belastingverlaging-roepers 
hoofdzakelijk het werk is van haar te
genstanders. "Die hebben dat op politiek 
uitstekende wijze in hun bladen naar 
voren gebracht. Zoiets kan men ook 
niet steeds naar voren brengen als er 
niet énige waarheid in schuilt. Een stuk 
waarheid daarin ligt er ook wel degelijk. 

Ik heb eens een vergadering meege
maakt van het liberaal-democratisch 
centrum, waar ik verwachtte allerlei 
linkse figuren te ontmoeten, maar ook 
dáár kwamen de geesten pas in beroe
ring toen het over de vraag ging wáár 
de belastingverlaging toch bleef, Het 
leeft inderdaad ontzettend bij de bur
gerij". 

Op Van Tijns vraag of Nederland er 
anders zou uitzien als er geen liberale 
partij was, antwoordt mr. Van Riel: "Ik 
denk van wel. Ik denk dat je dan 
trouwens een soortgelijke partij zou heb
ben met een iets andere tendens. De 
burgerij vraagt om vertegenwoordiging. 

Ik gelóof dat de VVD dat altijd op heel 
redelijke en heel keurige manier heeft 
gedaan. Seculair en evolutionair gezien 
heeft de VVD een keurige en produk
tleve rol gespeeld die alleen wat meer 
op de toekomst gericht had moeten zijn". 

De heer Van Riel constateert dat de 
geschillen binnen zijn partij altijd in het 
persoonlijke en niet in de sociaal-politieke 
sfeer liggen. Met zijn interviewer vraagt 
hij zich af waar dat ligt. "Ik denk dat 
de VVD juist door die continuïteit van 
meer dan twintig jaar een bepaald soort 
aanhang tot zich trekt. Bij de jeugdoppo
sitie met haar denkbeelden over een 
nieuwe politiek ligt het accent op een-ook
wel-eens-aan-de-beurt-willen-komen. Het 
is geen tegenstelling maar een normaal 
generatieconflict dat voor de poli
tieke toekomst van de partij niets zegt. 

Het onderscheid bij hen ligt grotendeels 
op het terrein van de buitenlandse poli
tiek. Waar ze al zo lang over gepraat 
hebben, waar ze niets in tot stand heb
ben kunnen brengen en waar het hun 
ook volkomen aan de mensen ontbreekt, 
die er werkelijk verstand van hebben. 

Hun verdere ideeën munten uit door 
vaagheid. Nooit zijn ze eens concreet. 

Was er in de VVD maar een oppositie 
met een eigen wereldbeeld, in plaats van 
met incidentele verhalen over dingen die 
hun niet bevallen... In de Partij van de 
Arbeid kun je tenminste duidelijk zien, 
dat er twee grote stromingen bestaan, 
die beide staan voor een verbetering van 
de situatie der minder gesitueerden. De 
ene groep wil dat doen binnen het raam 
van de kapitalistische samenleving met 
onder alle omstandigheden handhaving 
van de burgerlijk-parlementaire demo
cratie. De andere groep wil naar een 
echt-socialistische maatschappij toe en 
is bereid bij wijze van overgangssituatie 
een toestand van formeel minder demo
cratische signatuur te aanvaarden. Dat 
vind ik een duidelijke tegenstelling ... In 
de VVD bestaat zo'n soort tegenstelling 
niet." 

"De VVD bezit inderdaad een in het 
verleden gevormde structuur, die buiten
gewoon moeilijk te doorbreken is. Daar 
zou een jonge- man met enthousiasme, 
talent en een groot verstand voor nodig 
zijn, die tegelijk toch de taal spreekt die 
de groep nu eenmaal spreekt". 

Over het kabinet-De Jong: "Mijn 
hele bezwaar tegen dit kabinet is dat 
het in zijn wijze van handelen en zich 
opstellen een merkwaardige reproduktie 
is van de VVD. Ze voeren niet de VVD
politiek uit maar beschikken wel over 
een zelfde soort ongeïnspireerde middel
matigheid. Misschien moet je het dieper 
zien: als een fase, een overgangsver
schijnsel in het kapitalisme." 

Over het kabinte-Cals: "Het is mislukt 
op de eigen aanhang, dat is juist het 
merkwaardige, dat zegt op zichzelf 
niets tegen de heren Cals en Vondeling. 
Een politicus behoeft niet altijd volledig 
succes te . hebben om een goed politicus 
te zijn. Er zijn situaties denkbaar - en 
ik vrees dat we momenteel in zo'n si
tuatie verkeren - waarin je niet bij-
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zonder goed moet zijn om succes te 
kunnen hebben .... " 

Er is een hoofdstuk gewijd aan de 
figuur Oud. Een korte karakterschets en 
persoonsbeschrijving van Oud uit de 
mond van Van Riel: "Het was een bij
zonder sterk Introverte man, met een 
merkwaardige geconcentreerde belang
stelling. Ik heb hem eens in een artikel 
getypeerd als een superieure HBS
directeur en dat lijkt me nog altijd de 
beste typering. Hij had een sterk ana
lytisch verstand, een ijzeren geheugen, 
een ijzeren wil, eerzucht en een bijzon
der grote mate van 19de eeuws conven
tioneel burgerlijk fatsoen, in de gunstige 
zin van het woord". 

In het aan de binnenlandse politiek 
gewijde hoofdstuk benadrukt mr. Van 
Riel voor de tot stanJkoming van een 
CDU te zijn. Op de vraag van Van Tijn 
of hij gelooft in een tweedeling van 
liberalen en socialisten met dat CDU
blok ertussenin: "Nee, daar geloof ik 
niet in. Ik geloof in twe ... blokken: ener
zijds alles wat nationaal voelt, in de zin 
die ik daaraan geef en wat het behoud 
van de tegenwoordige ondernemings
vorm wenselijk acht - met alle moge
lijke variaties van dien - en anderzijds 
een socialistische partij, hoe die ook ge
nuanceerd zal zijn. Ik geloof in een 
splitsing socialistisch-niet-socialistisch. 

Randverschijnselen blijven aan de ene 
kant de protestantse ultra-orthodoxie, 
die zich krachtens eigen beginselen nooit 
bij enige groep zal kunnen aansluiten en 
een groep die je poujadistisch zou kun
nen noemen, een soort boerenpartij-ach
tig verschijnsel dus. Die randgroepen 
zullen afhankelijk van landelijke ontwik
kelingen variëren van een tot vijftien 
zetels. Naast een grote socialistische 
partij zullen aan de andere kant dan 
nog een zeer kleine CPN en iets in de 
geest van een zeer links-burgerlijke 
partij - zoals in Denemarken - blijven 
bestaan. D.ie zul je altijd houden". 

Over D'66: "Ja, als zij zich gaat con
solideren, blijft een dergelijke groep 
over die stellig ook weer een deel van 
de VVD tot zich zal trekken. Evenals 
trouwens van de Partij van de Arbeid. 

Dat is de eigen verschijningsvorm van 
zo'n partij. Ze blijft altijd klein maar 
kan onder ons tegenwoordige systeem 
soms wel tien tot twaalf zetels verwer
ven." 

Op de vraag van Van Thijn of de 
Nederlandse buitenlandse politiek er on
der een andere minister dan Luns anders 
zou hebben uitgezien: "Nee, ik geloof 
dat de buitenlandse politiek toch voor 
een groot deel continu is en door de 
hoofdambtenaren van buitenlandse za
ken wordt gemaakt. Als je de publika
ties over de periode tot 1918 naleest 
kun je zien hoe gerhig de invloed van 
de diverse ministers is geweest," 

Wat de publiciteitsmedia aangaat 
meent mr. Van Riel dat "je bijvoor
beeld altijd de Volkskrant, de • NRC en 
Vrij Nederland moet lezen. Als je die 
drie combineert, dan is er eigenlijk niets 
essentieels dat mij in die twintig jaar 
dat ik de Nederlandse politiek volg, ont-

. gaat ... " De kranten zijn naar zijn me
ning hier te lande overigens dishanno
nieus. Als voorbeeld noemt hij de NRC
Handelsblad combinatie. "In sommige 
opzichten. rechts, in andere links" ... "Le 
Monde" is nooit extremistisch. Neder
landse zogenaamde liberale bladen zijn 
dat wel, in sommige opzichten. Dat 
maakt ze interessant om te lezen voor 
intellectuelen, maar zo'n blad wordt fei
telijk nooit betrouwbaar en volledig ... " 

De Haagse Courant en Elsevier voldoen 
z.i. aan de eis niet irritant te zijn. Elsc
vier is hem echter te dik en "ja, ik 
weet het niet, maar het heeft een teneur 
die mij niet in alle opzichten bevredigt." 

Een hoofdstuk stelt de vraag aan de 
orde: "De zwijgende meerderheid: een 
reservoir voor de VVD?". Die zwijgende 
meerderheid vind je volgens mr. Van 
Riel in alle sociale lagen. Hun hoofd
doel is het behoorlijk goed te hebben, 
met rust te worden gelaten en niet te
veel met moeilijkheden geconfronteerd 
te worden. "Ik mik er op dat we een 
deel ervan er geleidelijk bij krijgen. 

Maar het tempo van die groei is niet te 
voorspèllen. Het lijkt me het enige re
servoir, waaruit we electoraal gezien 
kunnen putten. Het is namelijk weinig 
aannemelijk dat opgewonden D'66-ers 
en principiële socialisten op de VVD 
gaan stemmen. En bij de confessionele 
partijen ligt het net zo." 
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Simon Bolivars droom 
Op deze pagina publiceren wij het 
tweede artikel van mr. M. P. 0. Le· 
deboer (het eerste kan men aantref· 
fen in ons blad van 11 december 
1970) over Zuid-Amerika. In dit 
tweede artikel behandelt de schrijver 
een aantal aspecten van Ecuador, 
Columbia en Venezuela. 

De drie noordelijkste Andes-landen 
zijn: Ecuador, Columbia en Venezuela. 
Als een brede nerf van een ongelijk 
gevormd blad loopt dit machtige ge
bergte door deze landen. 

In de geschiedenis hebben deze lan
den gedurende 10 jaar, vanaf 1819 tot 
1829, onder de bezielende leiding van 
Sirnon Bolivar een geheel gevormd. 
Zoals veelal lichamelijk kleine mensen 
van grote dingen en daden dromen, zo 
droomde Sirnon Bolivar van één onaf
hankelijk Zuid-Amerika. Om deze droom 
te verwezenlijken vormde hij eerst het 
Gran Columbiaanse rijk, dat de landen 
Ecuador, Columbia, Venezuela en Pa
nama, dat tot 1903 aan Columbia be
boorde, omvatte. 

Voordat zelfs van enige verdere in
vloedsuitbreiding door het Gran Colum
biaanse rijk sprake kon zijn, viel dit 
rijk reeds uiteen. Een gesprek tussen 
Bolivar en San ·Martin - één van de 
andere grote Zuidamerikaanse vrijheids
strijders van het begin van de 19e eeuw 
- in Quito, de hoofdstad van Ecuador, 
waarvan de inhoud nooit bekend is ge
worden, zou de basis kunnen zijn van 
het falen van Bolivars droom. 

Een van de grootste verschillen tussèD. 
de drie zuidelijkste Andeslanden en de 
drie noordelijkste is de bevolkingssamen
stelling. Men treft in Ecuador, Columbia 
en Venezuela een groot perèentage 
negerbloed aan, dat met de invoer van 
negerslaven naar deze landen stroomde. 
Met uitzondering van Venezuela, waar 
na de rijke olievondsten veel emigran
ten hun geluk kwamen zoeken, is er in 
de laatste anderhalve eeuw niet veel 
emigratie geweest naar de noordwest
hoek van het Zuidamerikaanse continent. 

Sociale omwentelingen zijn met onder
brekingen reeds vanaf het einde van de 
tweede wereldoorlog aan de gang. De 
eerste machtagroep die zijn ideeën be
treffende de menselijke waardigheid 
veranderde, kwam uit de intellectuele 
laag van de bevolking. Zij werd later 
gesteund door vooruitstrevende officie
ren die, zoals in geheel Zuid-Amerika, 
zich gingen wijden aan de ontwikkeling 

van hun land. Natuurlijk werd dit 
streven versterkt door de opkomst van 
industrieën, waarvan de arbeiders, zoals 
overal ter wereld, een geduchte pressie
groep vormden. 

Als laatste pijler van de macht is 
de kerk in deze landen wat betreft her· 
vormingen achtergebleven. Weliswaar is 
er een grote groep jongere lagere kerk
dienaars die in verzet komen tegen de 
gevestigde normen, maar de bovenbouw 
stelt zich neutraai op. 

Hoewel de omwenteling in Zuid
Amerika met gewelddadigheden - en 
vaak ontstellende - gepaard gaat, is 
het, voor een beter begrip van deze 
landen, goed de volgende woorden van 
Bolivar steeds voor ogen te houden: 
"Ik prefereer de titel vah burger boven 
die van bevrijder, omdat deze afstamt 
van de oorlog, terwijl de eerste afstamt 
van de wetten. Verander mijnheer al 
mijn eretitels zodat ik een goed burger 
kan zijn." 

Ecuador 
Vanuit Peru noordwaarts vliegend 

zet men öf in de belangrijkste stad van 
Ecuador, Guayaquil, in het laagland 
ten westen van de Andes gelegen, öf 
in de hoofdstad Quito in het Andes
gebergte op 3000 meter hoogte voet 
aan de grond. Hiermede is gelijk de 
grote tegenstelling tussen de bewoners 
van het tropische laagland en de berg~ 
bewoners aangegeven. Een eeuwige 
rivaliteit verdeelt het land als het ware 
in twee gedeelten. 

Ecuador is een zeer sterk op zichzelf 
gericht land. Invloeden van buiten wor
den met een hooghartig wantrouwen 
bekeken. Toch zijn er ook hier grote 
groepen - vooral onder de jongeren 
- die wel inzien dat er veranderingen 
en hervormingen dienen plaats te 
vinden. 

Het is het enige van de zes Andes
landen dat thans dictatoriaal door een 
burger wordt geregeerd. Het is de ver
grijsde politicus Velasco Ibarra die reeds 
viermaal hiervoor president van Ecua-
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dor was, maar slechts eenmaal zijn volle 
. termijn van vier jaar wist uit te zitten. 
Hij is door normale verkiezingen -
alle mannen en vrouwen die kunnen 
lezen en schrijven boven de 18 jaar 
mogen stemmen - voor de vijfde keer 
president geworden, doch heeft enige 
maanden geleden het congres naar huis 
gestuurd. 

Van hem gaat het verhaal dat tijdens 
één van zijn verkiezingsredevoeringen 
hij in een dorp uitriep: "Ik doe wat ik 
beloofd heb en de brug die jullie ge
vraagd hebben komt er". Een schuchtere 
stem uit de toehoorders zei toen: "Maar 
wij hebben helemaai geen rivier''. "Dan 
krijg je die erbij" was het antwoord van 
de presidentskandidaat. 

Een gebeurtenis die de frontpagina's 
van de wereldpers haalde was de recente 
ontvoering van de chefstaf van de Ecua
doriaanse luchtmacht, generaal Rohon 
Saldovan. Deze ontvoering werd alge
meen uitgelegd als een pressiemiddel om 
de huidige president ten val te brengen 
en er werd gesproken van een brief 
waarin deze eis WPrd gesteld. 

De Ecuadorianen zitten met dit geval 
in hun maag want het schijnt dat dia 
brief helemaal niet bestaat en dat de 
ontvoering een doodgewone vete was 
tussen de generaai en een gepasseerde 
luchtmachtkolonel en zijn gekwetste 
familie. In ieder geval is om erger te 
voorkomen de generaal naar Amerika 
gegaan om van zijn ontberingen, tijdens 
zijn ontvoering ondervonden, te gene
zen en is de kolonel met zijn helpers 
onder wie zijn broer die vrouwenarts 
is, gevangen genomen. 

De oligarchie, het leger en de kerk 
hebben de macht nog in handen. Radio 
en televisie zijn voor het grootste deel 
in privé-handen en het leger en de kerk 
hebben grote bezttti~en naast die van 
de oligarchie. 

De economie heeft een sterke impuls 
gekregen nu er in het laagland ten 
oosten van de Andes olie is gevonden 
door de Amerikaanse oliemaatschappij 
Texaco. De voorwaaroen waarop deze 

De 25ste·algemenevergadering der VN 

Als lid van de Nederlandse delegatie 
woonde onze geestverwante mevrouw 
J. F. Schouwenaar-Franssen de 25e 
algemene vergadering ·bij van de 
Verenigde Naties te New Vork. In 
het hierbij gepubliceerde artikel 
geeft ~ij een beknopt verslag van de 
werkzaamheden van deze vergade
ring, waarbij zij vooral de aandacht 
vestigt op de actieve rol die Neder
land kan spelen ter voorbereiding 
van het in 1972 te houden congres 
over het leefmilieu. 

Het binnenhalen van de oogst is in de 
Verenigde Naties in volle gang: de 
lange en vaak moeizame voorbereidin· 
gen in commissies en in onderlinsr over• 
leg spitsen zich nu. in versneld tempo, 
toe op de uiteindelijke beslissingen over 
de vele onderwerpen die op de asrenda 
van de algemene vergaderin.2: staan. 

De kwestie van de toelating van de 
Volksrepubliek China (Pekin.2.') als lid 
van de Verenigde Naties is achter de 
rug en in de kranten weerge.2:even. Men 
heeft de indruk dat een toetredin.2: van 
China weer een stapje dichterbü is l!e· 
komen als er nog een oplossing wordt 
gevonden in de richting die ook door 
Nederland wordt gezocht, namelijk dat 
toetreden van de Volksrepubliek China 
geen uitstoten inhoudt van Formosa 
(Taiwan l dat als republiek China, 
officieel geheten, mede oprichter is van 
de Verenigde Naties. 

Verjaardag 
Ook de 25e verjaardag van de 

Verenig<!~> Natles is achter de rul!. met 
vele toespraken en beschouwingen, ook 
van staatshoofden als keizer Halle 
Selassie, lndira Gandhi en president 
Nixon. Onze minister-president sPrak 
duidelijkP taal namens het Koninkrijk 
der Nederlanden dat zichtbaar aanwezig 
was in de personen van de minister· 
presidenten van Nederland. Suriname en 
de Nederlandse Antillen. Een aantal 
sprekers legde, naar mtin mening, wat 
al te veel nadruk op al wat nog niet is 
bereikt. Tenslotte is een verjaardal! 
maar een. moment-opname van een ont· 
wikkelingsproces dat onder mMr moet 
leiden tc.t vrede, opdat de mens op aarde 
zich ten volle kan ontplooien. Maar ook 
vrede is <!en ontwikkelingsgang zoals 
John F. Kennedy al zei: ,.a form of 
process," waaraan van verschillende 
kanten moet en kan worden bijgedr8..2:en. 

Hoogtepunt van de verjaardag zou 
zijn een plechtige verklaring over inter
nationale veiligheid. Rusland had daar
voor een tekst opgesteld die echter zo 
uitsluitend op het conflict in het Mid· 
den-Oosten was toegespitst dat zij on
aanvaardbaar was voor de andere lan
den, die van mening waren dat de Ver
klaring een wijdere strekking diende te 
hebben dan alleen militair politiek. 
Tenslotte kwam een Verklaring tot 
stand die voor allen aanvaardbaar was 
maar weinig inhoud bood. Zo werd de 
25e verjaardag meer een moment
opname van de bestaande verdeeldheid, 
en wel langs twee lijnen: enerzijds de 
Westerse democratieën met tegenover 
zich de socialistische landen (Rusland 
en satellieten) met de Afrikaanse en 
Aziatische landen die de Westerse lan· 
den van apartheid, kolonialisme en im
perialisme beschuldigen, anderzijds de 
Westerse landen samen met de ontwik· 
keiingalanden waartegenover de socia
listische landen zich geïsoleerd opstel· 
I en. 

Maar al gaf de verjaardag dan niet 
een plechtige afkondiging van eendracht 
op weg naar vrede, de besprekingen 
over ontwapening, met name tussen de 
beide grootmachten Amerika en Rus
land, dk hier vooral begrip voor heb
ben, gaan intussen voort, in Helsinki 
zowel als in Genève, waar ook Neder
land actief een rol speelt. 

Ontwikkelingshulp 
Van groot belang is de afkondiging 

van het tweede tienjarenplan voor ont
wikkelingshulp, dat op grond van de 
ervaring van de eerste tien jaar duide
lijke lijr.en vertoont, zodat nu van ont
wikkelingastrategie wordt gesproken. 
Dit betekent, naarmate de economieën 
xeleidelljk meer worden gelijkgetrokken 

wel degelijk een bijdrage tot vrede. 
Verde.- is het voorstel tot de oprich

ting van een internationaal korps van 
vrijwilligers voor het werk in de ont
wikkelingslanden aangenomen, met al
leen de stemmen van de socialistische 
landen t"'.gen. Ook is in principe beslo
ten tot oprichting van een internatio· 
nale Universiteit, eveneens in het kader 
van de Verenigde Naties. Hiervoor zal 
uiteraard nog veel voorbereidend werk 
moeten worden verricht, vooral om 
doublures te voorkomen. 

Leefmilieu 
Over het leefmilieu zal in 1972 een 

conferentie te Stockholm worden ge· 
houden. De voorbereiding en organisatie 
daarvan werd nu door de Algemene Ver
gadering goedgekeurd met 86 stemmen 
véór (waaronder ook de ontwikkelings
landen). geen tegen en onthouding van 
de socialistische landen. 

Nederland neemt aan de voorbereiding 
van deze conferentie actief deel. Wij 
hebben ?itting in de commissie van 
voorbereiding, en deze heeft een zware 
taak, omdat het de bedoeling is dat de 
deskundigen hun mening hebben ge
geven en de landen hun nationale rap
porten zullen hebben uitgebracht vóór 
1972, zodat op de conferentie besluiten 
kunnen worden genomen. In een eerste 
bijeenkomst in het begin van dit jaar, 
en bij nadere besprekingen hier in New 
York de vorige maand heeft Nederland 
bij monde van professor Mostertman 
(Dtlft) een aantal concrete voorstellen 
ingediend, zoals: inschakelen van jonge· 
ren, zorg voor follow-up en doeltreffende 
publiciteit. Hiervoor heeft Nederland al 
een extra bedrag beschikbaar gesteld. 
Bij de discussies dezer dagen in de 2e 
Commissie van de VN over de con· 
ferentie·leefmilieu heb ik in mijn rede 
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olie geëxploiteerd mag worden zijn har
tig te noemen, maar in vergelijking 
met omliggende landen zijn ze nog alles
zins aanvaardbaar. Er wordt een pijp
leiding aangelegd over de bergen naar 
de kust en men denkt er sterk aan om 
ruwe olie ook in grote hoeveelheden 
over de Amazone naar de Braziliaanse 
Amazonestad Manaus, waar een ra.ffl· 
naderij is, te transporteren. 

Deze olievondsten liggen in een tro
pisch gebied aan de grens met Peru en 
Columbia. Deze grens is eerst na een 
gewapend conflict in 1942 bij het Pact 
van Rio de Janeiro vastgesteld. Ecua
dor verloor hierbij de helft van baar 
territoir aan Peru. 

In Ecuador buigt de Andes zich naar 
rechts om zich na het passeren van de 
Columbiaanse grens als een waaier uit 
te spreiden. De meest oostelijke keten 
buigt zich af naar Venezuela waar ze 
om het meer van Maracaibo heen l'le 
Caraïbische Zee bereikt. 

Columbia 
Het dicthtstbevolikt (98 % van de be· 

volking leeft hier) van Columbia zijn 
het berggebied en de kuststreken, hoe
wel dit stuk slechts 45 % van het totale 
land uitmaakt, Het klimaat wordt hier 
niet bepaald door de ligging ten op
zichte van de evenaar, maar door de 
hoogte van de bergen. 

Gedurende de 18e eeuw was Bogotá 
de hoofdstad van Columbia,de zetel van 
een afzonderlijk Spaans onderkoning
schap en het was ook hier dat Bolivar 
de zetel van zijn Gran Columbia ves
tigde. 

Na de moord op de linkse liberale 
burgemeester van Bogotá, Gaitán, in 
1948 werd Columbia ondergedompeld 
in het bloed van honderdduizenden van 
haar onderdanen. Hele <l!?rpen moord
den elkaar uit, Er was een scheiding 
tussen libe,rrulen en conserva;tieven die 
onoverkoombaar leek. In 1957 greep het 
leger in en zette dictator, generaal Ro
jas Pin!Hi af. Een akkoord tussen de 
strijdende partijen onder het wakend 

namens Nederland vooral de nadruk ge
legd op twee punten, namelijk dat de 
zorg voor het leefmilieu evenzeer van 
belang is voor de ontwikkelingslanden 
als voor de ontwikkelde landen, en op 
het feit dat er een nauw verband be
staat tussen ecologie en economie. 
Daardoor is er een aantaJ moeilijke 
problemen waarvoor wij nog geen oplos
sing bij de .hand hebben maar· die op de 
conferentie over het leefmilieu niet om· 
zeild kunnen worden; zoals het econo
mische effect op de wereldhandel ten 
gevolge van de vraag naar "schone" 
produkten, de gevolgen voor het leef· 
milieu in ontwikkelingslanden bij inten
sievere exploitatie van de daar aan· 
wezige grondstoffen, de toenemende be· 
hoefte in ontwikkelingslanden aan pro· 
teïne tegenover de sterfte van proteïne
rijke vis door de toenemende waterver
ontreiniging. 

Tot nlijn voldoening las ik dat mr. 
Van Riel bij de algemene politieke be
schouwingen in de Eerste Kamer ter
zelfdertijd de samenhang tussen leef
milieu en kosten - ecologie en econo
mie - heeft onderstreept. Uit zijn be
toog maakte ik op dat de VVD waak· 
zaam en reëel is op het gebied van het 
leefmilieu. Als grote partij met politieke 
verantwoordelijkheid dient zij dit ook te 
zijn <m te blijven, niet er voor terug
deinzend moeilijke en wellicht minder 
aangename aspecten van de zorg voor 
ons leefmilieu onder ogen te zien. 

Op de VN-conferentie over bet leef
milieu wordt van de lid-staten, dus ook 
van Nederland - dat in de rlj van 127 
leden van de VN tot de eerste 15 landen 
behoort - de inbreng van deskundig
heid verwacht, een beknopt maar ge
degen nationaal rapport, vertegenwoor
diging op beleidsniveau, en medewer
king aan het tot stand komen van ih· 
ternationale afspraken. Samenwerking 
en coördinatie tussen de verschillende 
departementen in ons land, maar ook 
tussen overheid en niet-overheidsinstel
lingen is zowel terwille van onze bij· 
drage als lid van de Verenigde Naties 
als ten behoeve van onze_ Nederlandse 
samenleving geboden. 

Het ligt, dacht ik, op de weg juist 
van de VVD om ook op dit punt wakker 
en waakzaam te zijn en de noodzaak 
van coördinatie en samenwerking duide
lijk te stellen. 

oog van het leger werd gevonden. 
Gedurende zestien jaar - dus tot 

1974 - zou de president afwisselend 
liberaal en conservatief zijn. Tegen de 
verwachtingen in is er, beginnende met 
een liberale presidelllt nu aJs laatste, in 
april van àiJt jaar de conservatieve pre
sident Pashana Borrero gekozen. Op· 
merkelijk was vooral da;t generaal Rojas 
Pinilli met slechts 30.000 stemmen . op 
een totaal van ruim twee miljoen gel
ddge stemmen het onderspit moest del
ven. De oommuntsten kregen 2000 
:;temmen. 

Het land onderhoudit diplomatieke en 
economische betrekkingen met de Oost
blokstaten. De economische relaties 
zijn gebaseerd op barter transacties. · 
Het behoeft dan ook geen verwondering 
te wekken dat wodka een populaire 
drank is geworden. Namen als spoetnik 
of Catharina van Rusland komen op 
de drankkaarten in bars voor. 

Wanneer men hier over de kerk 
praat, komt steeds weer de als guerrille
ro gedode pater Camilo Torres naar 
voren. Er zijn mensen die pertinent be
weren dat als deze hervormer het pad 
der geweldloosheid had gekozen, hij zeer 
zeker eens presiden• v·an Columbia ZOIL 
zijn geworden. Verder houdt de kerk 
zich op de achtergrond en oefent vanuit 
die positie nog een grote macht uit. 

Een bekend raadsel in Columbia in 
verband met de kerk is typerend voor 
je plaats van diJt instituut. Toen aan 
paus Johannes. XXIII werd gevraagd 
waarom hij Paus wilde worden, ant
woordde hij: "Om te zien hoe de jezu
ïten zo rijk zijn geworden, te zien of 
de Franciscaners wei zo arm zijn en 
om te zien hoe de Opus Dei werkt". 

In de ontwikkelingshulpstrategie van 
Nederland behoort Columbia, evenals 
Peru, tot de z.g.n, concentratielanden, 
hetgeen wil zeggen dat het tot die ont
wikkelingslanden behoort waarop zich 
onze hulp concentreert. Het is een van 
de meest geïndustrialiseerde landen van 
Zuid-Amerika, doch de koffie is nog 
altijd het belangrijkste produkt van dit 
land. De koffie zorgt voor meer dan de 

helft van de export. Hierna komt de 
olie met on~eveer 15 % en dan krutoen 
met 5 %. 

In een land waar de helft van de 
bevolking niet kan lezen of schrijven. 
trekt het leersysteem natuurlijk de aan
dacht. Door de geïsoleerdheid van d9 
verspreid wonende bevolking en het 
tekort aan gediplomeerde leraren is het 
11ysteem dat geleid wordt door mon
seigneur Joaquim Salcedo zeer in trek. 
Via de radio worden er lessen uitgezon. 
den die door vrijwilligers met behulo 
van een schoolbord aan een groev kin
deren worden uitgelegd 

In tegenstelling tot de ontwikkelde 
landen waar bet aantaJ verplichte leer
jaren steeds hoger wordt is de mening 
in de ontwikkelingslanden dat het on
derwijs veel meer verkort en algeme· 
ner moet worden. Een lange opletding 
kost geld en tijd en beide zijn alleen 
maar te vinden bij de geprivilegieerde 
klasse, aldus velen. 

Naast •het onderwijs trekken de land
hervormingen, die begonnen met het 
onteigenen van cultuurgronden onge~ 

veer vier jaar geleden onder de liberale 
president Lleras Restrepo, de aandacht. 
Thans is bet oog gericht op de ont. 
eigening van kleinere stukken grond 
die voor urbanisatie in aanmerking ko
men. Een nieuwe wet om deze gronden 
te kunnen onteigenen zal spoedt~ bü 
het Congres worden ingediend, 

Venezuela 
Als laatste Andesland en tevens het 

enige wat niet geheel doorkruist wordt 
door deze bergketen is Venezuela aan 
de beurt. Het is opvallend dat de In
dianen die dit uiteinde van de Andes 
bewoonden nooit een hoge cultuur be
zeten hebben. 

De sociale revolutie is ook hier eigen
lijk al begonnen in 1945 toen de als 
links beschouwde leider van de partij 
Acción Democratlca, Betancourt, voor
lopig president werd. Na een tussentijd. 
se verkiezing in 1947 waarbij de Acción 
Democratica kandidaat Rómulo Galie
gos werd verkozen; werd de democra
tische regeringsvorm in 1948 vervangen 
door een militaire dictatuur onder ge
neraal Perez Jimenez. Deze dictator 
trok vele hervormingen in en werd, 
toen hij het te bont maakte, in 1958 
door het leger het land uitgejaagd. 

Vrije verkiezingen brachten Betan
court - die als banneling in het bui
tenland had geleefd - weer in de pre
sidentsstoel. Hoewel Betancourt vroe. 
ger als zeer links werd beschouwd, 
ontbond hij de communistische partij 
in 1962 en zette de leiders in de gevan
genis. 

De Venezolaanse grondwet bepaalt 

vrijdag 8 januari 1971 - 11 

dat een president voor vijf jaar geko
zen wordt en dan voor de eerstvolgende 
twee verkiezingen zich niet meer voo1• 
president beschikbaar mag stellen, 

Na Betancourt werd zijn partijgenoot 
Leoni president. Hij werd in 1968 opge
volgd door de huidige president Calde
ra. Dit is een zeer begaafd spreker en 
hij behoort tot de Partido Social Cris
tiano. Hoewel deze partij conservatief 
genoemd wordt, is zij het onder welks 
bewind het systeem van olieconcessies 
voor nieuwe exploitaties en exploraties 
overboord gegooid werd. Op 13 novem. 
ber 1970 tekenden drie oliemaatschao
pijen, waaronder de Shell, een zoge
naamd service-contract. Dit houdt in 
dat nieuwe oliegebieden door deze 
maatschappijen zullen worden geëxplo
reerd en geëxploiteerd tegen een ver
goeding van 15% van het totale .re
sultaat. De andere 85% zijn voor de 
Venezolaanse staat. Later zou een vaag 
bericht over deze service-contracten die 
voor de toekomst de plaats zullen in
nemen van het concessie-systeem een 
daling van aandelen Shell teweegbren
gen. 

Venezuela is bard bezig om de grote 
bedragen die het als royalty's van de 
oliemaatschappijen ontvangt te gebrul
ken om de industrie te ontwikkelen. 
Tegen het eind vii.D deze eeuw zullen 
de meeste olieconcessies afgelopen zijn 
en boze tongen beweren dat tegen die 
tijd de oliereserves van Venezuela ge
heel opgebruikt zullen zijn. 

Deze industrUHe ontwikkeling speelt 
nu een andere belangrijke rol en wel 
bij de beslissing of Venezuela een dezer 
dagen het Andespact zal ondertekenen. 
In 1966 werd op voorstel van de pre. 
aidenten van Chili en Columbia in Bo
gotá een vergadering bijeen geroepen 
waar ook Peru, Ecuador en Venezuela 
present waren. Dit leidde tot de ver
klaring van Bogotá waar in principe 
werd overeengekomen dat deze landen 
zonder hun verplichtingen ten opzichte 
van het eerder gesloten Zuidamerikaan
se vrijhandelsakkoord de ALALC (Aso
ciatión Latino Americano de Libre 
Comercio) aan te tasten een economi
sche integratie met onmiddellijke in
gang zouden uitvoeren .. De ALALC is 
de Zuidamerikaanse Economische Ge
meenschap. 

In 1967 trad Bolivia toe, terwijl bij 
de reeks laatste onderhandelingen die 
in 1969 werden begonnen Venezuela 
zich terugtrok met het recht om tot 
eind 1970 weer te kunnen toetreden. 
De verwachting is dat Venezuela zich 
bij dit Andespact zal aansluiten. 

De Andeslanden - een groep landen 
verbonden door een bergketen - zullen 
mede bepalend zijn voor het nieuwe 
gezicht van Zuid-Amerika. 

Nieuws uit de Liberale Internationale 
Op zaterdag 19 en zondag 20 decem

ber heeft de Executieve van de Liberale 
Internationale in Londen vergaderd, 
voor het eerst onder het presidium van 
de nieuwe voorzitter, de heer Gaston 
Thorn, minister van buitenlandse zaken 
van Luxemburg. Voor het eerst ook 
was als vice-president aanwezig mr. W. 
J. Geertsema, terwijl van Nederlandse 
zijde tevens de heer D. W. Dettmeijer 
de vergad!\ring bijwoonde. Voorts ver
dient vermelding de aanwezigheld van 
nog twee Nederlanders, namelijk de he
ren mr. dr. C. Berkhouwer in zijn kwa
liteit van voorzitter van de liberale 
fractie van het Europese Parlement en 
J. C. Wiebenga in zijn functie van voor
zitter van de W.F.L.R.Y. (World Fede
ration of Liberal and Radical Youth). 

Telegrammen en motie 
De Executieve heeft eenstemmig be

sloten de volgende telegrammen te zen
den aan de heer Cyrankiewicz (de Pool
sa Eerste Minister) en aan generaal 
Franco (het Spaanse staatshoofd) : 

,.Het onderdrukken van de vrijheid 
van het individu, de rechten van min
derheden, en het onthouden van demo
cratie aan de hele Poolse (Spaanse) 
bevolking, bevordert, onvermijdelijk, ge
weld. dat op zichzelf al betreurd moet 
worden. Als liberalen, die met verlan
gen uitzien naar het toetreden van een 
onvervalst democratisch Polen (Span
je) tot de Europese gemeenschap van 
de toekomst, dringen wij bij 1,1 aan op 
de noodzaak van clementie ten aanzien 
van politieke gevangenen, in het wezen. 
lijk bel~ng van Polen (Spanje), op de 
vaststelling van de rechten van het 
Poolse (Spaanse) volk zoals deze zijn 

omschreven in de Universele Verklaring 
van de Rechten van de Mens." 

Het feit dat de tekst van de twee 
telegrammen Identiek is, met uitzon- · 
dering van de eigénnamen, weerspiegelt 
de overtuiging der liberalen dat er In 
principe geen verschil is tussen fascisti
sche of communistische regimes. 

Kopieën van de telegrammen werden 
gezonden aan de secretaris-generaal van 
de Verenigde Naties en aan de secreta
ris-generaal van de I;taad van Europa. 

Voorts nam de Executieve een resolu
tie aan waarin, op grond van het ne. 
gAren van de rechten van de mens, de 
weigering van de Sowjet-regering haar 
joodse burgers toe te staan het land te 
verlaten, ondanks de discriminatie en 
vervolging, veroordeeld wordt, alsmede 
h~>t onthouden, door de Sowjet-rege
ring, van behoorlijke verdediging en 
open berechting aan hen, die tijdens 
dA Leningrad-processen beschuldigd 
worden van kaping. 

De Executieve is bovendien zeer ver· 
ontrust over het feit dat de Sowjet
regering Solzhenitsyn geen vrije door
tocht naar en van Stockholm heeft 
g~'>garandeerd om zijn prijs in ontvangst 
t~> nemen en over het feit, dat de Sow
jet-autoriteiten blijven volharden in het 
beledigen van zowel de auteur, als de 
jury van de Nobel Prijs die zijn v.enie 
erkend heeft. 

Congres in Zürich 
Het volgende congres van de Liberale 

Internationale zal gehouden worden te 
Zürich en wel van 23 t/m 26 september 
1971. Het congresthema zal zijn: De
mocratie en pressiegroepen, 

Liberale stichtingen 
Op vrijdag 18 december heeft 1n 

Londen in de Nationale Liberale Club 
een vergadering plaats gehad van ver
tegenwoordigers van liberale stichtln· 
gen, zoals de Paul Hymans Stichting, 
de Friedrich Naumann Stichting en de 
Einaudi Stichting. Daar mr. H. P. Tals
ma verhinderd was, nam de heer D. 
W. Dettmeijer de vertegenwoordiging 
voor de Telders Stichting waar. Beslo
ten werd om nauwer contact te onder
houden over verschillende activiteiten 
en de onderwerpen welke men bestu
deerd had uit te wisselen, vooral als 
die op internationaal terrein liggen. 

H. A. Kluthe overleden 
Op 66-jarige leeftijd is overleden de 

heer H. A. Kluthe, één der oprichters 
van de Liberale Internationale, waar
van hij vele jaren vice-president is ge
weest en tot z'n dood Patron was. 
Kluthe was een innemende persoonlijk
heid die zeer heeft geleden onder het 
opkomen van het nationaal socialisme 
in Duitsland, waartegen hij zich fel ge
keerd heeft. De oorlogsjaren heeft hij 
in Engeland doorgebracht waar hij con
tact kreeg met Engelse liberalen en 
waardo1r hij mede één der oprichters 
van de Liberale Internationale werd. 
Hij was een vooraanstaand man in de 
internatl onale uitgeverswereld. 

In de vergadering van de Executieve 
van de Liberalê Internationale heeft de 
heer John McCallum Scott hem in èen 
korte rede gevoelvol herdacht. 

D.·w. D. 
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Werken:le vrouw en zware bevalling 

Tweede congres 
van het 
World Wild Fund 
Dr. Remko E. de Maar, dierenarts te 
Den Haag, heeft het tweede congres 
van het World Wild Fund, onlangs 
te Londen gehouden, bijgewoond. "Ik 
meen er juist aan te doen", zo schreef 
hij ons, ,,de politieke partij mijner 
keuze te wijzen op de aard van dit 
congres." Daartoe schreef hij het 
hiernaast afgedrukte artikel, dat wij 
wegens gebrek aan ruimte helaas niet 
direct na ontvangst konden plaatsen. 

Het artikel "Een zware bevalling" van 
mr. F. Portheïne in het nummer van 
Vrijheid en Democratie van 11 december 
jl. is voor een leek niet heel duideli;Jlt en 
de stijl is vermoeiend. Het gevaar van 
vermoeiende onduideli;Jltheid is, dat men 
over de zaken heenleest. 

In de paragraaf Werkende Gehuwde 
Vrouw staat: "Hierin (di. in het 2e 

·Kamerverslag over de nota werkende 
gehuwde vrouwt pleitten wij in de rich
ting van een fundamenteel andere aan
pak, van een pJeer zelfstandige belas
tingheffing voor man en vrouw door 
middel van het zogenaamde splitsings
stelsel, zoals dat ook in Duitsland be
staat." 

De meeste lezers zullen het stelsel, 
dat sedert kort in Duitsland bestaat, 
niet kennen en "een meer zelfstandige 
belastingheffing voor man en vrouw 
door middel van het zogenaamde split
singsstelsel" is ook geen uitleg. 

Een onderzoek onder alle afgestu
deerde gehuwde vrouwelijke reünisten 
van de Leidse Universiteit naar de mate 
W!UU'in en de wijze waarop deze 
vrouwen van hun opleiding gebruik 
maken, heeft uitgewezen, dat 59 % van 
deze vrouwen werkt (full- of parttime) 
en ook dat van deze werkende « % op 
de VVD stemt. Ik dacht daarom dat pu
blikaties in Vrijheid en Democratie, die 
de werkende gehuwde vrouw aangaan, 
niet duidelijk genoeg zouden kunnen zijn. 
Daarom het volgende: 

Het huidige belastingstelsel, dat de 
inkomens van echtgenoten als een een
heid beschouwt, is gebaseerd op de ge
dachte, dat gehuwde vrouwen niet 
buitenshuis werken. Nu er }\oe langer 
hoe meer gehuwde vrouwen wél buitens
huis gaan werken, blijkt men de tarief
structuur van het huidige stelsel niet 
voldoende te kunnen aanpassen. Daarom 
zoekt men naar een ,,fundamenteel 
andere aanpak". Het voornoemde split-

Het belang van het tweede congres 
van het World Wild Fund werd niet al
leen onderstreept door de aanW.!Zigheid 
van vele gekroonde hoofden en anderen, 
die tot deze kring behoren, maar ook 
door de zeer vele wetenschapsmensen 
van naam, die daar waren en het con
gres toespraken. O.m. waren aanwezig 
Sir Bernard Loven, dr. Thor Heyerdahl, 
Jacques-Yves Cousteau, dr. J. Piccard, 
prof. dr. Bernard Grzimek, Sir !<'rank 
Fraser Darling, mr. R. E. Boote, Sir 
Julian Huxley, Neil Armstrong e.a. Allen 
mensen van formaat, die een vooraan
staande positie bekleden of hebben be
kleed bij de voortdurende zorg hoe onze 
WPreliJ leefbaar te houden. 

De waarschuwingen, die zij het con
gres gaven logen er niet om. Het is 
geen demagogie als gesteld werd, dat 
wij onszelf aan het vergiftigen zijn. 

De nadruk werd gelegd op de desas
treuze gevolgen van de huidige bevol
kingsexplosie en hoe die, hoe dan ook, 
gereduceerd moet . worden, willen wij 
niet in een vicieuze cirkel belanden. 

De nadruk werd voorts gelegd op de 
noodzaak om te komen tot een "wereld
kennisbank'', die wanneer lokale gou
vernementen blijkbaar niet in staat zijn 
de processen · die bij overbevolking en 
industriële ontwikkeling plaatsvinden te 
overzien, haar oordeel daarover ter ken
nis zal brengen en zonodig alternatieve 
voorstellen zal doen. Op beperkte schaal 
gebeurt dit reeds, maar het is nog veel 
te weinig algemeen. 

Engeland 1s op dit punt ons en ook 
anderen vooruit. Dit land bezit reeds een 
ministerie voor "Environment" met ver
gaande bevoegdheden. Dit begrip "envi
ronment" 1s een mengsel van ruimtelijke 
ordening en milieubeheer. Het bedoelt al 
dat te regelen wat samenhangt met de 
mens en zijn omgeving. Trouwens, dit 
was eigenlijk het hoofdthema van dit 
congres n.l. "To proteet all life on 
earth", dus inclusief de mens. Het World 
Wild Fund is daarmee uitgegroeid tot 
een organisatie, die men kan aanduiden 
als "het geweten van de wereld". 

Dit Engelse ministerie van Environ
ment bepaalt niet alleen de hoeveelheid 
schade welke nog aan het milieu mag 
worden toegebracht (afwegen van be
langen zeggen wij hier), maar herstelt 
ook de schade die reeds toegebracht is. 

Het beslist bijv. waar, hoe en hoeveel 
wegen zullen worden aangelegd, waar 
en hoe huizen worden gebouwd of 
nieuwe steden. Of een landschap of een 
stadsbeeld mag worden aangetast of 
niet. 

singsstelsel lijkt velen de oplossing te 
zijn voor een rechtvaardige belasting
regeling, die ook de werkende gehuwde 
vrouw recht zal doen wedervaren. 

Het splitsingsstelsel gaat er, evenals 
het huidige, van uit dat echtgenoten een 
economische eenheid vormen. Hun in
komens worden bij elkaar geteld. Tot de 
som - en dat i~o> nieuw en tevens de 
nieuwe waarderiilg van de vrouw -
worden de echtgenoten gelültgerechtigd 
geacht. Daarom wordt deze som in twee 
gelijke delen gesplitst. Deze delen 
worden afzonderlijk belast volgens het 
ongehuwden-, althans een uniform ta
rief. 

Hier wil ik enige vraagtekens plaat
sen: 

Maakt het huwelijk twee mensen tot 
een economische eenheid ? 

Naar mijn mening kan men ze - los 
van· hun persoonlijk, juridische gesanc
tioneerd verband - even goed zien als 
twee zelfstandige mensen, al of niet met 
een eigen inkomen, die samen de taak 
van het opzetten van een huishouding en 
evt. van het onderhouden van een gezin 
op zich genomen hebben. Artikel 161 
van het Burgerlijk Wetboek pleit voor 
deze zienswijze, zeggende: ,.Ieder der 
echtgenoten is verplicht het geheel of 
een deel van zijn inkomsten te bestem
men tot bestrijding van de kosten der 
huishouding, daaronder begrepen de 
kosten der verzorging en opvoeding der 
kinderen. Voor zover voor dit doel niet 
bij huwelijkse voorwaarden een bedrag 
is bepaald, dient ieder der echtgenoten 
daartoe naar evenredigheid van zijn in
komen bij te dragen." Een duidelijke 
appr~ciatie van de inlwmens van man . 
en vrouw afzonderlijk l 

Ik kan ook niet inzien, waarom twee 
gehuwde mensen meer als een econo
nonlische eenheid beschouwd moeten 
worden dan bijv. twee samenwonende 
vrienden of een ouder, samenwonend 

Door de Nederlandse vertegenwoordi
ging werd de ,.smeerpijp" aan de orde 
gesteld, die door dit internationale forum 
veroordeeld werd. De woorden misdaad 
t.o.v. het nageslacht kon men in de 
pauze zelfs horen. 

Nederland had een grote vertegen
woordiging, hoewel - enkele gunstige 
uitzonderingen daargelaten - de weten
schap wel wat meer vertegenwoordigd 
had mogen zijn. De aanwezigheid van 
prins Bernhard en prinses Beatrix, die 
beiden zeer actief waren en een groot 
deel van het congres hebben bijgewoond, 
deed bet Nederlandse hart goed, temeer 
daar zij daar bijzonder populair zijn en 
hooglijk worden gewaardeerd. Ik moet 
trouwens zeggen dat de ,.royalty's" zich 
van hun beste zijde hebben laten zien. 

Het was bepaald geen frase dat zij daar 
waren. Zij waren evenals alle andere 
congresgangers goed gefundeerd en 
hebben ongetwijfeld hun kennis kunnen 
verrijken. Ook zag ik, dat onze koningin 
gedurende de receptie op Buckingham 
Palace voortdurend in gesprek was met 
wetenschapsmensen. 

Voor mij als politiek geïnteresseerde 
was dit congres mede daardoor een 
hoogtepunt omdat het een echt demo
cratisch congres was. Het was niet een 
kleine groep vakgenoten, maar ieder lid 
van het WWF kon daar zijn en was er 
ook. Er was voldoende gelegenheid tot 
het stellen van vragen en daar werd een 
druk gebruik van gemaakt. Zowel de 
voordrachten als de antwoorden werden 
gedaan in een voor ieder begrijpelijke 
taal. Kluit en riet waren er niet bij. Er 
waren geen scheidslijnen, iedereen sprak 
met iedereen, wat zo vaak niet mogelijk 

met een volwassen kind. De factor 
"eventuele verzorging van kinderen" 
mag m.i. geen rol spelen bij het bepalen 
van een stelsel, dat een rechtvaardige 
belastingverdeling over de werkende 
mensen bewerkstelligt. De materie van 
kinderbijslag en kinderaftrek dient na 
een principiële keuze van een stelsel te 
worden geregeld. Ik laat haar hier 
rusten. · 

Is bet toekennen van de helft van het 
gezamenlijke inkomen aan ieder der 
echtgenoten meer dan een belasting
technische fictie? 

Geen der echtgenoten heeft in werke
lijkheid veel rechten op het inkomen van 
de ander. Het enige wat het Burgerl\}"k 
Wetboek zegt is, dat echtgenoten ver
plicht zijn elkaar het nodige te verschaf
fen (art. 158) en dat de man verplicht 
is aan zijn vrouw, die met hem samen
woont, ten behoeve van de gewone gang 
van de huishouding voldoende gelden 
ter beschikking te stelJen (art. 
162, 2). 

Zal het gelijkgerechtigd-zijn tot het 
gezamelijk inkomen door de gehuwde 
vrouw, al of niet werkend, werkelijk als 
waardering gevoeld worden ? Ik betwij
fel het, bet splistingsstelset houdt echt
genoten afhankelijk van elkaar, boven
dien zal ieder echtpaar als geheel 
worden aangeslagen. 

Deze vragen betreffen de fundamen
ten van net splitsingsstelsel. Over de 
uitwerking ervan wil ik nog het vol
gende zeggen: 

Het splitsingsstelsel verbindt fiscaal
bevoordelende consequenties aan het hu
welijk (alleen dan niet, wanneer man en 
vrouw evenveel verdienen). Daarom 
werkt het onrechtvaardig ten opzichte 
van ongehuwden. Krijgt in deze tijd een 
man, als hij trouwt, nog werkelijk een 
vrouw ,.tot zijn last"? Het hiervoor aan
gehaalde Leidse onderzoek heeft Uitge-

is op internationale congressen, waar 
men als geïnteresseerde staatsburger 
naar toe gaat zonder officiële status. 

Een pluim op de hoed van onze Engelse 
vrienden. 

Ik weet dat de begrippen milieubeheer 
en -behoud in Nederland het academische 
stadium nog niet verlaten hebben. Hoe
wel er wel ijverig gestudeerd wordt. 
Maar de wetenschap moet omgezet wor
dell in de praktische bruikbaarheid en 
dat is bljv. bij de smeerpijp niet het ge
val, evenmin bij een mogelijke olieraffi. 

. naderij aan de llfoerdi:j'k, of een elektri
sche centrale aan het Bergumermeer. 

In al deze problemen zit (nog) geen 
verkiezingswinst. Er is geen partij welke 
in deze koploper wil zijn. Het zijn voor
namelglt de jongeren uit de diverse par
tijen, die intuïtief storm lopen. Doet men 
in deze niets reëels, dan betekent dat, 
dat men bet politieke twistpunt hoger 
stelt, dan de eensgezinde zorg voor de 
levende mens en zijn omgeving. Een mi
nisterie van "environment" (ruimtelijk 
bestuur?) zou ook bij ons wenselijk zijn 
en het zou een zwaar ministel'ie moeten 
zijn. 

Alle partijen, de VVD niet uitgezon
derd, zijn van mening dat men zijn 
medemens het beste kan dienen vla het 
sociale vlak. Hen dient hem echter meer 
en betere overlevingskansen te geven. 

Niet alleen voor hemzelf maar vooral 
voor zijn nageslacht. 

Het tweede congres van het World 
Wild Fund heeft daartoe een positiev:e 
bijdrage geelvenl. 

een oude naam voor goede wijn 
WIJNHANDEL 
GRONINGEN 

ANNO 1875 

LEVERING AAN PARTICl.JLIEREN DOOR HET GEHELE LAND 
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Uit de stroom van br1even die 
ons voortdurend bereikt kiest de 
redactie er voor etk blad één die 
naar haar oordeel ruime aan· 
dacht verdient. Dat betekent niet 
dat zij de mening van de brief· 
schrijver deelt, wel dat zij het de 
neest belangwekkende brief 

acht die de afgelopen weken 
werd Ingezonden. 
Uit d.: andere brieven citeert de 
redactie slechts wat haar daarin 
het meest (aangenaam of juist 
onaangenaam) heeft getroffen. 
Anonieme brieven en brieven in 
onleesbaar handschrift verdwij· 
nen zonder pardon In de prullen
mand. 

wezen, dat een groot deel der geën
quêteerde vrouwen, die (nog) geen kin
deren hebben over het algemeen fulltime 
werken. Het gevondene ondersteunt de 
uitspraak, dat niet de huwelijksdatum 
als zodanig een belemmering vormt voor 
deelname aan het arbeidsproces, maar 
de komst van het eerste kind, .en vooral 
van het tweede en volgende kinderen. 

Dit geldt dan nog vooral voor full-time 
banen, veel minder voor parttime werk. 
Ik weet niet of deze uitspraak voor 
bredere kringen van onze bevolking 
waar is. Maar ook als hij dat niet zou 

· zijn, zie ik geen reden <lm iemand vanaf 
de dag van zijn huwelijk te bevoordelen 
boven degeen, die dezelfde prestaties 
voor hetzelfde inkomen levert en onge
trouwd is. De luxe van een niet
werkende vrouw hoeft niet gehonoreerd 
te wocden. 

Niet alleen is het splitsingsstelsel niet 

Kopij voor deze ruhriM zen· 
den aan: mevr. mr. B. de 
KOCN'.k. Beddiq. Stadlleuden
ptantsoeJI Zl2, Deu B.aaa. 

JA, 
.. 

m11~ man . 
per 1aar 

. 
IS 
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rechtvaardig ten opzichte van onge
huwden, maar de bevoordelende werking 
ervan is groter voor die echtparen, 
waarvan de vrouw de traditionele taak 
van vrouwjmoederjhuishoudster vervult 
dan voor echtparen, waarvan man en 
vrouw beiden werken. Dat lijkt vreemd, 
als men bedenkt dat naar vernieuwing 
van de fiscale wetgeving gestreefd 
wordt o.a. met het oog op de zich voort
zettende tendentie van het buitenshuis 
gaan werken van de gehuwde vrouw. 
De vraag naar arbeidskrachten en de 
belangstelling voor de arbeid van de ge
huwde vrouw stijgen, het gemiddelde 
kindertal per gezin loopt terug, de huis
houdelijke taak wordt minder zwaar en 
men richt zijn ogen op een stelsel, dat 
de traditionele taakverdeling - de ver
dienende man en de voor de huishouding 
zorgende vrouw - sanctioneert l 

Het splitsingsstelsel maakt speciale 
regelingen voor de gehuwde werkende 
vrouw overbodig, maar voor alleen
staande ouders· zullen speciale rege
lingen getroffen moeten worden als het 
ooit in werking treedt. 

Voor gezinnen, waarvan. man en 
vrouw in hetzelfde beroep of bedrijf 
werken lijkt het splitsingsstelsel accep
tabel, om met een positief aspect van dit 
stelsel te eindigen. 

Dit alles overziende vraag ik mij 
ernstig af, of er wel ,.in de richting van 
het splitsingsstelsel" gepleit moet 
worden. De verbeteringen, die het zou 
moeten brengen zijn van weinig princi
piële aard, in zijn toepassing is het niet 
rechtvaardig. 

Ik wil hier niet over het stelsel van 
de inviduele belastingheffing schrijven, 
dat ik reëler en rechtvaardiger acht. In 
Zweden wordt er in de richting van dit 
stelsel gewerkt. Ik ben daarover dus 
even vaag als de heer Portheïne is over 
bet splitsingsstelsel, maar mijn taak is 
ook niet die van een volksvertegenwoor
diger, die o.a. hetgeen hij voorstaat en 
in het parlement be'pleit duidelijk aan 
zijn achterban moet uitleggen. Mijn 
brief beoogt alleen een enkel punt uit 
het artikel van de heer Portheine. dat 
niet duidelijk genoeg is, aan . te vullen. 
Door het plaatsen van vraagtekens heb 
ik getracht bij te dragen tot een kri
tische houding ten opzichte van dit punt. 
Ik hoop, dat ik daarin geslaagd ben. 

Verkiezingen 

Mr. H. Kop-Frieling 
M. C. Verloopweg 41 
Leersum 

Het nieuwe jaar is alweer enkele da
gen oud en onwillekeurig zijn wij ge
neigd onze balans op te maken. 

Voor de VVD is 1970 een goed jaar 
geweest. Als wij het gekrakeel en de 
onrust in andere partijen bezien, kun
nen wij verheugd constateren dat men 
in onze VVD eensgezind is. Wij zijn nu 
bezig op democratische wijze ons ver
kiezingsprogramma samen te stellen. 
staten en gemeenteraden heeft de VVD 
behoorlijk winst geboekt. Het is echter 

Bij de verkiezingen voor provinciale 
teleurstellend weer te moeten consta
teren hoe weinig vrouwen verhoudings
gewijs zitting hebben in de vertegen-

VVD-lid. Voor f 5.-
ik ook lid worden. .. . 

Noteert u m11 maar per 1 ta-. 
1971 . nuan 
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berichten wacht ik 

Uitknippen en ·sturen aan Algemeen Secretariaat VVD, 
Koninginnegracht 61 te Den Haag of aan de secretaris 
van de VVD-afdeling waartoe uw man behoort. 

vrijdag 8 januari 1971 - 13 

Mijn opin;~ • IS ••• 

• Koppelverkoop 

De heer W. J. Waaning te Haarlem 
is het niet eens met het standpunt dat 
de VVD heeft ingenomen bij de eind
stemming over de wetsontwerpen loon
en inkomstenbelasting, zoals dit is toe
gelicht in de stemverklaring die mr. 
Portheïne in de Tweede Kamer aflegde 
en die werd afgedrukt in ons blad van 
11 december. Hij vergelijkt de manier 
van aanbieding van aanvaardbare en 
onaanvaardbare maatregelen in één pak
ket met koppelverkoop van goed ver
koopbare en onverkoopbare artikelen 
door winkeliers, vooral in de oorlogstijd 
gepleegd. leder onderwerp in het pakket 
van maatregelen is z.i. van Z6 grote im
portantie voor· de uiteenlopende groepe
ringen (in casu: huiseigenaren, zieken 
en werkenàe vrouwen), dat afzonder
lijke beoordeling op zijn plaats geweest 
zou zijn. Nu die niet mogelijk was dien
de, óm de wijze van aanbieding, het 
gehele pakket afgewezen te worden, zo 
meent de heer Waaning. 

• Vierde macht 

· De heer W. Vermaas te Rotterdam 
vestigt de aandacht op een suggestie 
die mr. Hilt.ermann deed in Elseviers 
Magazine in een artikel "Recept tegen 
inflatie". om de verantwoordelijkheid 
voor de bepaling van de omvang en sa
menstelling van de te verdelen "koek" 
los te maken van de politieke, dus sub
jectieve en derbalve onwetenschappe
lijke invloeden, en te stellen in handen 
van een objectieve, zuiver rationeel den
kende ,.vierde macht". 

Indien wij momenteel bezrg zijn, aldus 
de heer Vermaas, in een situatie te ge-

woordigende lichamen en dat terwijl 
ongeveer een derde van de VVD-leden 
vrouwen zijn. 

Het percentage vrouwelijke staten
Ieden is van 15 in 1966 teruggelopen tot 
12.94 in 1970. Bij de gemeenteraden was 
het percentage vrouwelijke leden in 
1966 12.74 en in 1970 12.29; dus ook hier 
een terugloop. De VVD heeft thans 11 
vrouwelijke statenleden en 141 vrouwe
lijke gemeenteraadsleden onder wie 16 
vrouwelijke wethouders. 

Bij volgende verkiezingen zullen wij 
onze uiterste best moeten doen meer 
vrouwen op verkiesbare plaatsen op de 
.kandidatenlijsten geplaatst te krijgen. 
Capabele vrouwen zijn er genoeg onder 
onze leden; zij moeten alleen gestimu
leerd worden en de kans krijgen. 

En nu naderen weer de verkiezingen 
voor de Tweede Kamer. Na het afschaf· 
fen van de opkomstplicht bestaat er bij 
velen, ook onder degenen die de VVD 
welgezind zijn, de neiging om maar niet 
te gaan stemmen. Men gelooft het wel! 

Deze lieden moeten wij ervan overtui
gen hoe belangrijk het is hun stem uit 
te brengen. Ook moeten wij degenen, die 
op de dag van de verkiezingen uitstedig 
of buitenslands zijn en dus niet persoon
lijk kunnen stemmen er op wijzen tijdig 
te zorgen hun stem bij volmacht uit te . 
brengen, zodat hun kostbare stem niet 
verloren gaat. Autobezitters kunnen 
bejaarden en degenen, die slecht ter 
been zijn aanbieden ze naar het stem
bureau te brengen. 

Laat leder van ons door het uitdragen 
van onze beginselen en het werven van 
leden en stemmen er het hare toe bij
dragen, dat ook de Tweede Kamer
verkiezingen voor de VVD succesvol 
zullen zijn! 

Koge 1971 voor de VVD en ons allen 
persoonlijk een goed jaar zijn. 

E.d. R.-B. 

Alltiesraad 
De centrale-vertegenwoordigster van 

de kamercentrale Zwolle, mevrouw 
H.C. Stroink-v. d. Meer is afgetreden. 

Als haar opvolgster Is benoemd me
vrouw H. W. van Lennep-van Reijn
Snoeck, Strumphlerstraat 16 te Hengelo. 

raken die tendeert naar de roep om de 
z.g. sterke man, dan houdt dit het ern
stige gevaar in van afdrijving naar dic· 
tatuur op politieke grondslag. 

In de moderne maatschappij bestaat 
reeds een vorm van dictatuur, te weten 
die van de economische wetmatigheden. 
Door de zwakte van ons systeein, waar
in deze wetmatigheden bij voortduring 
worden vermengd met economische po
litiek, is men niet in staat gebleken 
zich consequent te laten leiden door de · 
harde feiten. De tegenwoordige maat
schappij vraagt <lm een discipline die het 
in haar macht heeft de grenzen vast te 
stellen van het economisch mogelijke, 
aldus de _nuchtere logica volgend van de 
economische wetten. 

De heer Vermaas acht zichzelf niet 
competent om aan te geven hoe een 
z.g. huishoudordenende macht kan wor
den ingevoerd. Wel is hij ervan over
tuigd dat de schepping van een dergelijk 
macht heilzaam Zal kunnen werken, om
dat daarmee een objectief uitgangspunt 
wordt gegeven aan de politici, die alsdan 
naar hartelust een beleidsplanning kun
nen ontwerpen binnen het raam der reële 
mogelijkheden." 

• Politie-sleutel 

De heer C. P. Bos Jr. te Dordrecht 
schreef ons over de discussies die zijn 
ontstaan over de personele bezetting 
van de gemeentelijke politiekorpsen. Er 
is een sleutel van oppervlakte en aantal 
inwoners, die aangeeft hoeveel agenten 
een gemeente ter beschikking kan (mag) 
hebben. De heer Bos vraagt zich af of 
deze sleutel nog wel actueel is tegen 
de achtergrond van de zich ontwikke· 
lende behoefte. Hem lijkt een wijziging 
van de voorschriften terzake geboden. 

• Loonmaatregel 

De heer H. F. Dijkstal te Voorburg 
gaat in op de door de regering genomen 
en inmiddels door het parlement be
krachtigde loonmaatregel. Hij acht dit 
in de gegeven omstandigheden een juiste 
maatregel, maar betreurt wel de z.i. 
absoluut onvoldoende presentatie ervan 
door het kabinet. "Voor een dergelijke 
maatregel". aldus de heer Dijkstal, 
"waarvan men van tevoren wist of kon 
weten welke emotionele en ook politieke 
gevolgen zij kon hebben, acht ik het 
van het grootste belang dat de regering 
zich meer en beter bezonnen had op de 
presentatie. De twijfelachtige NOS-uit
zending doet hier niets aan af; de re
gering had dit gevaar m0eten voorzien". 

Vervolgens besteedt de heer Dijkstal 
aandacht aan de onverantwoordelijke 
reactie van de vakbonden. Hij acht deze 
reacties getuigen van kortzichtig op
portunisme. De vakbonden hebben ge
tracht politieke munt te slaan uit deze 
maatregel. Met de verkiezingen in het 
vooruitzicht was dit kennelijk tè ver
leidelijk. Het besef dat er een tijd is voor 
politiek en elektoraal gestoei en een 
tijd om de handen ineen te slaan als 
de ernst van de situatie dat vereist is 
kennelijk bij de vakbonden niet aan
wezig. De heer Dijkstal besluit zijn 
brief als volgt: 

,.Indien de vakbonden niet op hun 
schreden terug zullen keren en niet let
terlijk met man en macht zullen probe· 
ren het werkklimaat in Nederland in 
de komende maanden zo gunstig moge
lijk te maken, dienen zij niet te ver
geten, dat een ernstige arbeidsonrust 
niet alleen werkgevers en kabinetsleden 
zal treffen, maar eveneens de werk
nemers, de zelfstandigen, de bejaarden 
en al die anderen, die van vaste pen
sioen of uitkeringen moeten leven. Het 
gebrek aan verantwoordelijkheidsgevoel 
bij de vakbonden zou ons wel eens duur 
te staan ~en komen. In ieder geval 
behoeft de regertng de schuld voor een 
mogelijke recessie niet te dragen. Die 
schuld zal op de schouders van de vak
bonden drukken, hetgeen wel eens ala 
een politieke boemel~ zou kunnen 
werken." 
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Gastheren • • zn ezgen 
-----------------

HOTEL ,,OE- NEDERLANDEN'' VREELAND 
RESTAURANT-ROTISSERIE •• N.AP0LEON'~ . 

VREELAND Afo VECHT . 
. ID RRUJSINQ AUTOWI!Q ftAARLEM/fiiLVERSUM +UTRECHT /AMSTERDAM 

RESERVERING (02943) 1576 

HOTEL WITTEBRUG. 
Den Haag - Scheveningen 

20 suites en 240 bedden 

Alle kamers met privé bad en douche 

Airconditioned restàurant en lounge-bar 

Tel.: 512361. (10 liinen) 

WAARlNVVRLJH8D' 
GERESPECfEERD 
.WORDT ••• 

Aijnhotel: modern, comfortabel hotel 
In Rotterdam-Centrum. 140 Kamers 
met bad of douche. Congresaccom
modatie voor 20 tot 2000 personen. 
Ruime ondergrondse parkeergarage 
cll.rekt·naast het hoteL 

HOTEL BOUWES 

ZAN.DVOORT 

rijnhotel rotterelam 
- Schouwburgplein 1 Rotterdam 

Tei.(010~ 132900 ·Telex 21640 

Kamers met meest modern comfort 

Gerenommeerde keuken 

Gelegenheid voor congressen en partijen 
tot 300 personen 

Cabaret-Dancing dagelijks 

KASTEELOUD-WASSENAAR 
HOTEL-RESTAURANT 

Vijf minuten van Den Haag, te bereiken. via autoweg naar ~ 
sterdam, afbuigen tegenover Dierenpark Wassenaar. 

In magnifiek park gelegen hotel met alle moderne comfort. Salons 
voor speciale diners, recepties, cocktailparties, vergaderingen, etc. 

GEEN ,PARKESRP..ROBLEMENI Telefoon._Cll751 • 9045 

. du 
-w-aar de gast koning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: 
perfekte outillage voor vergaderingen, congressen, 
shows, feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco· 
modatie, restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speciale arrangementen bij feestelijke gele
genheden: Kerstmis- Nieuwjaar· Pasen- Pinksteren. 

RESTAURANT DES SP!:CIALIT!:S. CAVE RENOMMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040 • 69288 

APPARTEMENTENHOTEL 

BOUWES PALACE 

ZANDVOORT 
Kamers en appartementen met modern comfort. 
Restaurant op 70 m hoogte - panorama - lounge bar 
- sauna - overdekt zwembad - cong.reszaal. 

Unieke accommodatie voor kaderbijeenkomsten. 

BEIDE HOTELS HET GEHELE JAAR GEOPEND - TELEFOON 5041 
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UTILITEITS-ENWONINGBOUW 

Utiliteitsbouw 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw 

eannemlngabedriJf 

nu 
•mhem • rottereJam 

ARNHEM: 
Bruningweg 21 
Telefoon: 085 • 454245 * 
ROTTERDAM: 
Kipstraat 3d 
Telefoon: 010 • 121288 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton- ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Construdiewerkplaatsen W. HUIZER N.V. 
TELEFOON 010-332657 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 

N.V. OBSERVATOR 
• ROTTERDAM - VASTELAND 30 - TELEFOON 1115 20 

FABRIKANTE VAN 

NAUTISCHE INSTRUMENTEN 
MANOMETERS, THERMOMETERS 
PYROMETERS, TACHOMETERS 
Agenten voor Zeekaarten en 
Nautische boeken 

REPARATIES OP KORTE TERMIJN 

utiliteitsbouw 

systeembouw 

sierbetoh-elementen 

staal konstrukties 

Aannemings Mij. eebr. Van Heeswijk n.v. 

'\ 

Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 
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Een ROND V AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 

! 
i 

containers: 
koel/vries
containers: 

Onder de beschermde naam "Multloact'•\ 
container bouwt Paul & Van Weelde 
N.v. genormallaeerde aluminium STA• 
PELCONTAINERS voor het stukgoe
derenvervoer. 

"Flats" en 
"Huifcontainers": 

Oe constructie van Van Weelde's con• 
tainera leent zich in het bijzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koel/ 
vriescontainera, met naar keuze poly• 
streen of polyurethaan Isolatie. Binnen• 
afwerking naar wens In aluminium of 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel• 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIE~N 

CARROSSERIE- EN CONTAINERFABRIEK 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'8-GRAVENWEG 350 • NIEUWERKERK AJD IJSSEL: 

TEL. (01803) 2841 (3 LIJNENl 

PIERSON, HELDRING & PIERSON 
BANKIERS 

Amsterdam/'s-Gravenhage/Rotterdam/ 

HaarJem/Cura~ao 

qp 

81NDS189a 

in het hart 
111111 Amsterdam 

COMPLETI! 
INTERJEURVERZORCBINS 

• 
DESKUNDI(!III 
AOVt•ll~ 

~RANCO 
LEVERINC! 
DOOR GEHEEL 

_.N&::OERLANO 

~1'Mt~M~, 
,- 3 MEUBELEN 

WZEL8TRAAT 115-11e 
~8TBROAM • TL~ 

) I 

Wil/emsplein 

Rotterdam 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

8 0 L NES Cbii Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 134862 ROTTERDAM - TELEGR. BOELE • illOLNES 

I Twee Torens I 
N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 

TELEFOON 25242 - DELFT 

VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

" M 0 L I S 0 l" MOLER ISOLATIESTENEN 

VUURVASTE ISOLATIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 D 0 R I T E" CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. V. Gouda V uurvast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 16744 • (01820) 
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rof.Drees e 
Ons redactielid A. W. Abspoel 
gaat in dit artikel in op een aantal 
uitspraken van de Jijstaanvoerder 
van DS'70, die hij een reële socialist 
noemt met weinig politieke 
ervaring. 

~. . ' ' .,.;/, ·-:~', . . ' 

• Pagina 3: De VVD in het 
parlement. 

• Pagina 4: Pleidooi voor 
een Delta-provincie. 

• Pagina 6: Discussie over 
voordracht van èen kan
didaat-formateur door de 
Tweede Kamer. 

• Pagina 9: Agenda's alg.e
mene vergaderingen. 

• Pagina 11: Afscheid van 
Kloos. 

/ 

Radio-uitzending van de 
VVD: zaterdag 30 januari, 
van 18.20-18.30 uur, over de 
zender Hilversum 11 (298 m). 

Het is er dus toch van gekomen. DS 
'70, de "rechtse" afsplitsing van de Par
tij van de Arbeid, is er in geslaagd prof. 
dr. W. Drees, zoon van de vt·oegere mi
nister-president, als lijstaanvoerder aan 
zich te verbinden. 

De leiding van de Partij van de Ar
beid plukt thans de (voor haar) wrange 
vruchten van haar gebrek aan durf om 
de links radicale oppositie te weerstaan. 
Zel{er, zij heeft daarmee een afscheiding 
naar links voorkomen. Maar de prijs is 
wel hoog: zij heeft zichzelf praktisch 
buiten spel gezet als constructieve par
tij en haar kansen als mogelijke rege
ringspartij voor de naaste toekomst zijn 
in feile tot nul gereduceerd. Zij heeft 
bovendien, gezien de oprichting van de 
partij Democratisch-Socialisten '70~ een 
splitsing töch niet kunnen voorkomen. 
Het is nu alleen geen afsplitsing van de 
uiterste linkervleugel, maar van een 
waardevolle socialistische kern, die 
thans een alternatief gaat bieden voor 
al die socialisten die van de tegenwoor
dige onbetrouwbaarheid en de zonder
linge bokkesprongen van de PvdA meer 
dan genoeg hebben. 

Dat de kansen voor DS '70 op enig 
succes bij de komende verkiezing met 
cle kandidatuur van dr. Drees gestegen 
zijn, zal moeilijk kunnen worden ont
kend. De pogingen van dr. Vondeling 
om de betel<enis daarvan te verkleinen 
door te spreken van "onbetekenende 
splinterpartij", van "niet op elegante 
wijze" (in verband met de naam Drees) 
en van de "volslagen politieke onbe
kendheid" van deze lijstaanvoerder, zijn 
wel wat erg doorzichtig. 

Voor de Partij van de Arbeid zal DS 
'70 thans in ieder geval een geduchte 
concurrent zijn. Ook v~n D'66 zal zij 
wel stemmen weghalen van aanvanke
lijke aanhangers, die het modieuze para
deren van mr. Van Mierio's groep met 

Antwoo d 
In antwoord op de uitnodiging van 

D'66 tot een gesprek, heeft mr. F. 
Korthals Altes, namens het hoofdbe
stuur van de VVD, de volgende brief 
geschreven aan het hoofdbestuur van 
D'66: 

"Zeex· geacht bestuur, 

lUet belangstelling beeft bet hoofdbe
stuur geconstateerd dat met uw brief 
van 6 januari jl. nu van uw kant scbril
teUjl< wordt gereageerd 011 onze brief 
van 6 maart 1970, waarin waren vervat 
de initiatieven van. de VVD voor ge
sprekken met andere politieke J>artljen. 
Wij zijn u daarvoor op zichzelf erkente
lijk. 

Wij ontveinzen ons evenwel niet dat 
de gcspreksbasis met u sedert onze al
gemene vergadering in Breda op 27 en 
28 februari 1970 is versmald door de 
opv!~ttingen die uw pa.rtlj en haar 
Tweede Iiamel'fractie sedertdien hebben 
ontwikkeld. 

Gelet echter op de resolutie van onze 
parti.i van 28 februari 1970 inzake de 
vorming van een stembusakkoord met 
i>én of meer der (>artijeu ARP, CHU, 
D'66, en KVP, heeft het hoofdbestuur 
naar aanlci(ling van uw brief van 6 de
zer in zijn vergadermg van 11 dezer 
bPaloten zich bereid te verklaren tot het 
voeren van een tweezijdig gesprek tussen 
delegaties van hoofdbosturen van onze 
beide partijen ten eimle na te gaan in 

al die overtrokken en gekunstelde ver
langens op staatsrechtelijk gebied maar 
weinig kunnen waarderen. 

Dr. Drees zelf verwacht blijkens ge
sprekken met verschillende persorganen 
ook stemmen te zullen weghalen van de 
confessionele partijen en zelfs wel wat van 
de VVD . .,Dat de overheidsuitgaven om
laag moeten, is jarenlang een belangrijk 
verkiezingspunt van de VVD geweest. 
De liberalen benadrukken dat echter de 
laatste tijd hoe langer hoe minder en de 
beer Drees is snel in dat gat gesprougen 
om daarvan gebruik te maken," zo 
schrijft drs. Hoogendijk in een in Else
vier aan de kandidatuur van prof. Drees 
gewijd hoofdat·tikel. 

Geen politieke ervaring 
Dat is een stelling waar wel wat op 

valt af te dingen, want juist daar liggen 
nogal wat tegenstrijdigheden en ondui
delijkheden, die waarschijnlijk veroor
zaakt worden door de (voorlopige) poli
tieke onervarenheid van prof. Drees. 

Voorop zij gesteld, dat we er niet uit 
concurrentiezucht aan zullen mogen 
meedoen te ontkennen dat het voor ons 
parlement waardevol is dat een man als 
deze oud-directeur van de Rijksbegro
tingen en sinds oktober 1969 tot vorige 
week thesaurier-generaal van financiën, 
een plaats in de Kamer wil innemen. 
Zulke mensen kunnen we daar bijzonder 
goed gebruiken, van welke partij zij ook 
mogen zijn. Bij al zijn ambtelijke en 
wetenschappelij4e bekwaamheid zal 
prof. Drees politie]{ echter toch nog wel 
het een en ander moeten leren en erva
ring moeten opdoen. Bij het lezen van al 
zijn uitlatingen tegenover verschillende 
persorganen naar aanleiding van zijn 
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aan 0'66 
hoeveTI'f> OI> dit ogenbtil{ reële mogelijk
heden bestaan tot vorming van een 
stembusakkoord of samenwerkingsver
band waarvan onze beide pa1·tijen naast 
andere deel uitmaken. 

Tussen de datum van ontvangst van 
uw brief en het door u voorgestelde tijd· 
stil' voor de bespreking (medio januari) 
ligt iets te weillig tijd van voorberei
ding. Wij zouden u daarom willen voor
stellen dat de be preking begin februari 
plaats\i.ndt. 

\Vij menen dat in dit gesprek o.a. aan 
de orde zouden moeten komen de -
nogal uiteenlopende - opvattingen OI) 
staatsrechtelijk gebied en de rangorde 
die daaraan door uw partij onder meer 
in het verband ener kabinetsformatie 
wo1·dt gegeven alsmede (\e vraag met 
welke andere partijen een vrudttbare 
samenwerking bereikbaar wordt geacht. 
In dit ve•·band mogen wij u erop atten
deren dat evenee-ns bij resolutie van de 
algemene vergadering van onze partij 
van 28 lebruari 1970, samenwerking 
'"an onze partij in een parlementair ka
binet met cle Boerenpartij c.a., de CPN, 
de Partij van de Arbeid, de PPR en de 
PSP, is uitgesloten en dat de Partij van 
de Arbl'id een soortgelijk standpunt in
neemt ten aanzien van de VVD. 

Wij zomlen het op prijs stellen zo 
spoedig mogelijk nog vier exemplaren 
van uw geamendeerde beleidspi·ogram te 
ont\'angen. '' 

L. van Vlaardingen 
overleden 

Dinsdagmiddag is geheel on• 
verwacht overleden de heer L. van 
Vlaardinger), die 17 jaar lang 
organisator-propagandist van de 
VVD is geweest, verbonden aan het 
algemeen secretariaat van de partij. 
Hij is 53 jaar geworden. De cre
matie heeft vandaag, vrijdag 
22 januari, te Den Haag plaats 
gehad. 

Ter nagedachtenis aan de heer 
Van Vlaardingen schreef onze 
partijvoorzitster enkele uren na 
zijn dood het hieronder afgedrukte 
In memoriam. 

Hij was een gave kerel 
Het zal pas langzaam tot ons 

doordringen dat Leen van Vlaar<tin
gen er niet meer is. Een congres, 
een partijt·aad zonder hem, zonder 
zijn schouderl{!Op voor ieder, zon
der zijn grappen in moeilijke situa
ties, zonder zijn intens meeleven, 
lijken op dit moment niet mogelijk. 

Als een afdeling met moeilijlrne
den zat, dan ging hij er heen, dan 
hielp hij de mensen met goede 
raadgevingen, maar vooral ook met 
zijn meesiepend optimisme. Hij 
kende de partij door en door, was 
een echte vr.iend voor ministers, 
Kamerleden, bestuurders van de 
partij. Een vriend in de enig echte 
zin: als hlj vond dat je iets ver
keerd deed, zei hij het ronduit. Niet 
veel mensen hebben die vrije geest, 
die moed. Hij kon dit doen omdat 
hij een gave ke1·e1 was. Je wist dat 
hij het zonder bijbedoelingen zei. 
Hij was daardoor voor velen een 
vertrouwensman, ook voor mij. Je 
wist immers dat je bij hem veilig je 
hart kon uitstorten. Hij was een 
man dle voor zichzelf niets begeer
de, een rustplek in deze wereld, ze
ker in het roel'ige wereldje dat 
iedere politieke partij nu eenmaal 
is. 

Hij was met de VVD vergr·oeid. 
Een verkiezingscampagne zonder 
hem is eigcnlijl< ondenkbaar. Toch 
zullen wij het met elkaar redden. 
Het was het laatste wat ik maan
dag met hem afsprak. Die afspraak 
komen wij na, wij de VVD, die on
ze vriend Van Vlaardingen niet 
lwnnen vergeten. 

Hij ruste in vrede. 

H. VAN SOMEREN-DOWNlllR 

uitgave van de volkspartij voor vrijheid en democratie nummer 10~4 vrijdag :2.2. januari 1971 



Kamerleden 
spreken 

In deze rabrlek wordeR openbare of 
tenmtnste voor ane VVD-leden teecanke· 
Qjke bijeenkomsten aan~:ekonCU&'Cl, ttctens 
welke het woord pvoerd zal wordeD door 
ll:amerledcm van de VVD. Alleen volledll:e 
aankondigingen worden ppabllceerd <ml· 
nimaal moeten worden opcegeven de ce
meente waar de bijeenkomst plaats heefi 
en het ~rebouw, de naam van de spreker 
en het tijdstip van aa-ang). 

Kopij voor deze rubriek dient ~rezonden 
te worden aan het algemeen secretariaat 
·- de VVD, Koninctnnevacht 81 te Den 
Haag. De rubriek wordt af~resloten op 
maandagochtend tz.OO uur vooraf~raande 
-n de verschijnlnpdatum van Vrijheld en 
Democratie. 

Spreekbeurten Yan 
staatssecretaris De Koster 

Staatssecretaris H. J. de Koster ver
vult de komende weken een aantal 
spreekbeurten. Hij zal te beluisteren 
zijn op 25 januari om 20.00 uur in hotel 
Alpha te Lochem, . op 4 februari om 
20.00 uur In hotel Ponsen te Dordrecht 
en op 18 februari in foyer Boschlust te 
Zeist. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheld en Democra
tie is gevestigd te Amsterdam, Nieuwe 
Berengracht 89-B. Hoofdredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie is 
de heer Ph. c. la Chapelle. 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 

__ van de VVD, Konlngimlegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abonne
menten- administratie, 070 • 111741). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westblaak 180 (postbus 824} te 
Rbtterdam, telefoon OIO - 147Zll. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat v:u. 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 61, tele
foon (070)-604803. Postrekening: 
67880 ten name van de algemeen 
secretaris van de VVD te Den 
Haag. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Het secretariaat. van de \'\'U
fractie in de Tweede Kamer is J;C
vestigd in het gebouw van de Twee
de f{anwr, Binnenhof 1 A te Den· 
Haag. TclcfooJJ (070)-6149ll. 

• 

Datum Gemeente 

22 jan. Terneuzen 

22 jan. Leidschendam 

22 jan. AsRen 

22 jan. Amsterdam 

22 jan. Baarn 

22 jan. Amstelveen 

25 jan. Rhenen 

25 jan. Rotterdam 

25 jan. 

1 Plaats en tijdstip 

hotel Rotterdam; 20.00 uur 

buurtcentrum Freddy's 
hoeve; 20.15 uur 

Overcingel; 20.00 uur 

restaurant de la Prome
nade; 20.00 uur 

Amstelhoek; 20.00 uur 

Sprekers 

mr. A. Geurtsen 

mr. H. E, Koning 

mr. J. G. Rietkerk 

mevr. mr. E. Veder
Srolt 

G. Koudijs 

L. M. de Beer 

Bijzonderheden 

O.Z. Vlaanderen 

onderwerp: Veranderende normen 

Vereniging van Staten- en Raadsle
den; onderwerp: Sociale aangelegen
heden 

Amsterdamse Farm. Stud. Ver.; 
forum over nationalisatie van de 
farmacie 

onderwerp: De verdediging van het 
Westen, ook van het leefmilieu 

hearing rapport-Valkenhagen; sta
tencentrale Amstelveen 

-~-----------~~-·-·-····-

hotel de Koerheuvel; 
20.00 uur 

mr. H. v. Riel 

I --- H. Wiegel j 

Wageningen, Amerongen, Veenen
daal, Renswoude; onderwerp: Alge

- mene politiek 

LSVR 

O.C. Fivelingo; onderwerp: Ondet·
wijs, ouders en kinderen 

l Appingedam I Landgoed Ekenstem I dr. K. v. Dijk I 
--~~;~~-;~--~ -~~perwi~---------·--p;~-:--~~~-----+/-po-1-it-i-ek--ca_f_é 25 jan. 

___ 4 ___ _ 

25 jan. 

25 jan. 

27 jan. 

28 jan. 

I Rijsw~~----- \ --- 1_::~ -~:~_H. J~ekes -···--:cl_o_.:_:_~_r:_n_e_rp_:_So_ei~~·-e::n~~~~eh-~-~~=-
Wassenaar gebouw van de Ned. Prot. 

Bond, Lange Kerkdam 
46; 20.15 uur 

mr. J. G. Rietkerk 

j Delft I Aula T.H.; 12.30 uur j H. J. L. Vonhoff 

I Deventer l New Forest; 20.00 uur l H. Wiegel 

onderwerp : Loonstop 

onderwerp: Cultuur 

debat met mej. mr. A. Goudsmit 
(D'66) 

2-8-J-·a_n_. ____ -~~---~ l :~ :~itenzorg Eek; I mr. dr. C. Berkhouwe_r--,--J-o_v_D_; '-o_n_d_e_rw_e_r_p: ~o~~-~e~ li~=a:~ 
j Eindhoven j Cogagne; 20.00 uur I mr. H. v. Riel 29 jan. onderwerp: Liberale perspectieven 

29 jan. j Ter Apel j j H. J. L. Vonhoff 

1 febr. j Delft j j mr. J. G. Rietkerk 
----------~--------------~~------------------
1 febr. 

Cl febr. 

1 

Meerkerk I hotel Sap en sap; I H. J. L. Vonhoff 
20.00 uur 

Albla.sserwaard; onderwerp: Hoe 
staat de VVD in de komende jaren? 

j Soest I I H. Wiegel 
----------~----------------~----------

1 Strijen J I H. J. L. Vonhoff 6 febr. 

8-febr. 

8 febr. 

11 febr. 

12 febr. 

12 febr. 

12 febr. 

12 febr. 

12 febr. 

15 febr. 

Hoeksewaard; VVD en JOVD 
-----

1 Amsterdam I l H. Wiegel Vrouwenbelangen en Vereniging 
voor gelijk burgerschap 

I Bollenstreek -r==------- --~------T = ~ ~--_-G_P_'ortb_R_i_!_:.:rk en 

I Bleiswijk l Herv. Ver. Geb.; 20.00uur I mr. A. Geurtsen onderwerp: Actuele problemen rond 
de middenstand 

Rotterdam 

Haarlem. 

Oss 

Zeist 

Amsterdam 

Ermelo 

restaurant statenhof; H. Wiegel 
20.00 uur 

JOVD-Rijnmond; debat met drs. E. 
Nypels (D'66) en de heer Roethof 
(PvdA) 

j / L, M. de Beer j onderwerp: 'n lSe luc~~~~--

j I mr. F. Portheïne j _______ _ 

l Foyer Boschlust I mevr. mr. E. Veder- I onderwerp: Milieuhygiëne 
Srnit 

I Peel. Academie j H. J. L. Vonhoff I 
__:, ______ __ 

I la~~ I 
---------T--------------~-------- ·~--------------

_15_f_eb_r_. ___ -7_N_d_-_G_r_o_run_·_g_en~~-'~--------- l mr. J. G. Rietkerk _ )liberale societeit 

15 febr. Heiloo 

15 febr. Assen 

15 febr. Winschoten 

15 febr. Haren 

19 febr. Epe 

19 febr. Westerbork 

19 febr. Alblasserdam 

19 febr. Utrecht 

22 febr. Hippolytushoef 

22 febr. Zwijndrecht 

22 febr. Midwolda 

22 febr. Waalwijk 

---------- --'---------
22 febr. Doesburg 

22 febr. Den Haag 

20.00 uur 
I 

De oude Herberg; .1 drs. Th. H. Joekes I 

I ~;: ~;rercingel; I mr. H. E. Koning ---~ __-__--:~~----~------ ----- -------

1 -------- --G--~~-~~~--~-,-. --------·~------ ~---~---~---

1 hotel De Horst; 20.00 uur j ir. H. J. Louwes / 

-----------------
1 

hotel Denneheuvel; j dr. K. v. Dijk I onderwerp: Jeugdpro~iemen --------
20.00 uur \ 

j hotel Stomp; 20.00 uur j mr. H. E. Koning j onderwerp: Politieke b:~~~~~~~;~~ 

I -- I mevr. mr. E. Veder- I 
Smit 

Triomfa.torkerk; 20.00 uur H. J. L. Vonhoff onde.rwerp: De 'landspolitiek van
daag; Ned. Ver. van vrouwenbelan
gen, vrouwenarbedd en gelijk RJtaats
burgerschap 
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• De VVD 1n het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse_ 
medewerker, J. E. van der Wielen, 
een samenvatting van de activiteiten 
van de VVD-fractie in de Tweede 
Kamer. Hij kan natuurlijk slechts 
zeer beknopt melding maken van de 
liberale bijdragen aan de vele de
batten en hij zal ook niet aan alles 
aandacht kunnen besteden. Wie méér 
wenst te weten over de standpunten 
die de VVD in het parlement heeft 
ingenomen of over de vragen die de 
liberale kamerleden aan de regering 
stelden, kan terecht bij het secreta
riaat van de VVD-fractie in · de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A te 
Den Haag, telefoon 070--614911. 

Ir I PI Maas Goesteranus 
overleden 

Dinsdag 5 januari jl. is in de leeftijd 
van 74 jaar overleden ir. Pieter Maas 
Geesteranus te Bilthoven. Allen die deze 
markante figuur gekend hebben - zul
len door dit heengaan zijn getroffen, 
want jarenlang was hij de ziel en de 
centrale figuur van het liberalisme in 
De Bilt-Bilthoven en wijdere omtrek 
van Utrecht. Tot de oorlog 1940-'45 was 
hij de vrijzinnig democratische begin
selen toegedaan, maar heeft hij zich 
nimmer actief met de politiek bezigge
houden. 

Onder de Duitse bezetting kwam de 
heer Maas Geesteránus terecht in het 
verzet. Hij werd hoofd van de plaatse
lijke O.D. Tijdens deze periode was het 
hem duidelijk geworden dat het na de 
bevrijding een dwingende noodzaak zou 
worden daadwerkelijk een rol te gaan 
spelen in de politiek. 

Op 28 maart 1946 vergaderde voor 
het eerst te Bilthoven de plaatselijke 
afdeling van de Partij van de Vrijheid. 
In deze bijeenkomst werd hij tot leids
man gekozen. Gedurende ongeyeer vijf
tien jaren is hij de onvermoeibare en 
stimulerende afdelingsvoorzitter geble
ven. In 1945 benoemd tot lid van de 
nood-gemeenteraad, had hij vervolgens 
zitting ln de gemeenteraad voor de Par
tij van de Vrijheid, later de VVD. Eerst 
als fractievoorzitter tot 1962 en van 
1962 - 1966 als wethouder van Publieke 
Werken. De fractie die aanvankelijk uit 
twee man bestond is onder zijn leiding 
uitgegroeid tot een fractie van zes le
den. 

Hij had een open oog voor de belan
gen van het individu, maar tevens voor 
de gemeenschap. Tijdens zijn wethou
derschap kwamen vele belangrijke uit
breidingen in zijn sterk groeiende ge
meente tot stand. 

Met zijn heengaan is een belangrijk 
tijdvak van opbouw van het liberalisme 
in De Bilt-Bilthoven afgesloten. Deze 
gemeente is daardoor tot die enkele in 
den lande uitgegroeid, waar de V.V.D. 
de grootste aanhang onder de bevolking 
heeft. De consolidatie en verdere uit
bouw van de partij gingen hem bijzon
der ter harte. Bovenal verliezen velen 
van ons in hem een rechtschapen mens 
en goede vriend. 

De heer Wiegel heeft met vijf andere 
leden van de Tweede Kamer uit andere 
fracties een initiatief-voorstel ingediend 
tot wijziging van de grondwet, dat 
beoogt de datum van opening van de 
gewone zitting van de Staten-Generaal 
te vervroegen en wel van de "derde 
dinsdag in september" naar de laatste 
dinsdag in augustus. 

Dit denkbeeld is niet geheel nieuw; er 
is reeds eerder overleg over geweest en 
de regering heeft bij die gelegenheid 
verklaard geen bezwaar tegen de sug
gestie te hebben, maar om bepaalde 
overwegingen toch heeft afgezien harer
zijds een dusdanig voorstel te doen. De 
zes Kamerleden herinneren in hun Me
morie van toelichting tot hun wetsvoor
gtel aan hetgeen de commissie herzie
ning comptabiliteitswet (commissie-Si
mons) reeds in 1960 schreef over de eis 
van tijdige vaststelling van de begro
ting: .,Het is nodig alle krachten in te 
11pannen, ten einde vóór het begin van 
het dienstjaar (vóór 1 januari derhalve) 
1 ot vaststelling van de begroting te ge
raken. Vaststelling na genoemde datum 
ondermijnt het budgetrecht. Dan moet 
de regering immers vooruitlopen op va
tering van de aangevraagde gelden. He
laas is dit ten aanzien van de meeste 
begrotingshoofdstukken praktijk. Vast
stelling van de begroting tijdens de loop 
van het begrotingsjaar behoort echter 
uitzondering in plaats van regel te zijn. 
Een aanvaarden van de praktijk van 
latere goedkeuring introduceert de ge
dachte, als zou de parlementaire goed
keuring hierdoor een blote formaliteit 
zijn. De administratie verkrijgt hierdoor 
het gevoel, dat zij haar gang kan 
gaan." Tot zover de commissie-Simons. 
De Kamerleden wijzen er nu op dat de 
Tweede Kamer er ook in het lopende 
zittingsjaar niet in is geslaagd alle be
grotingshoofdstukken vóór 1 januari af 
te handelen. De zes Kamerleden bren
gen voor hun standpunt ook de vervroe
ging van de schoolvakanties ln het ge
ding en in verband daarm~ de periode 
van bet Kamerreces. Zij hechten voorts 
niet voldoende waarde aan het argu
ment van de regering niet vooruit te 
willen lopen op het streven in EEG-ver
band tot harmonisatie van de begro
t ingavoorbereiding. 

Het zou niet de eerste maal zijn dat 
de datum van Prinsjesdag wordt gewij
zigd. Tot 1848 was dat de derde maan
dag in oktober; daarna werd het de der
de maandag in september. In 1887 werd 
het tenslotte de derde dinsdag in sep
tember. Zou het thans aanhangige ini· 
tiatief-voorstel worden aangenomen, 
dan zou Prinsjesdag niettemin dit jaar 
nog op de derde dinsdag van september 
zijn. 
Na het kerstreces dat ditmaal vrij kort 
was en reeds op 12 januari jl. eindigde, 
is inderdaad nog een begroting behan
deld, namelijk die van sociale zaken en 
volksgezondheid. 

Bij die gelegenheid heeft de heer 
Rietkerk een aantal opmerkelijke uit
spraken gedaan. 

Zo keerde hij zich nogal scherp tegen 
de afgetreden NVV -voorzitter, de heer 
Kloos, wiens dreigement, dat de vakbe
weging na de loonmaatregel wel ge
dwongen zou zijn terug te slaan, de 
heer Rietkerk een rancuneus terugtrap
pen noemde, omdat hij - de heer Kloos 
- zijn zin niet had gekregen. De heer 
Rietkerk wees er op, dat een dergelijke 
houding van de vakbeweging bovendien 
inconsequent zou zijn, omdat ook de vak
beweging - in het kader van de be
strijding van de inflatie - de noodzaak 
van loonmatiging heeft erkend. Vriende
lijker stelde de heer Rietkerk zich op 
tegen de opvolger van de heer Kloos, als 
voorzitter van het NVV. drs. Ter Heide. 

In diens toespraak had de heer Rietkerk 
elementen beluisterd, die z.i. de kans op 
een misschien wel hacd, maar construc
tief beleid inhielden. 

Sprekende over de sociale verzeke
ring, wees de heer Rietkerk erop, dat de 
bijdragen in 1971 de twintig miljard 
zullen overschrijden. Vooral de ziekte
kosten zijn exorbitant gestegen. Op dit 
gebied is matiging en tegengaan van 
misbruik dringend noodzakelijk. 

In zijn antwoord zegde minister Rooi
vink de heer Rietkerk toe, dat gepro
beerd zal worden volgend jaar een zgn. 
.,sociaal budget" op te stellen en voorts, 
dat een onderzoek zal worden ingesteld 
naar het gebruik maken van de sociale 
verzekeringen in gevallen, waarvoor die 
eigenlijk niet bedoeld zijn. 

Uitbreiding van de AOW- en AWW
uitkeringen noemde de heer Rietkerk 
noodzakelijk, maar die moet dan wel 
gepaard gaan met beperking van min
der dringende voorzieningen, zoals de 
kinderbijslag. 

In dit verband wisten de heer Riet
kerk en mevr. Veder-Smit staatssecre
taris dr. Kruisinga de toezegging af te 
dwingen dat er geen verdere uitbrei
dingen van de Algemene Wet Bijzon
dere ziektekosten tot stand zullen ko
men, alvorens de Tweede Kamer in de 
gelegenheid zal zijn gesteld daarover 
haar oordeel te geven. 

Volksgezondheid 
Bij volksgezondheid sprak mevr. Ve

der-Smit namens de VVD-fractie, waar
bij zij er haar erkentelijkheid voor uit
sprak dat de regering een staatscom
missie zal instellen naar het bevolkings
probleem dat volgens haar vooral in het 
Westen bestaat. 

De voorwaardelijke veroordeling van 
de Rotterdamse leerling-verpleegster 
deed mevr. Veder-Smit bij staatssecre
taris dr. Kruisinga nog eens met klem 
aandringen op de herziening van de op
leiding van verplegenden, evenals de re
geling vllll de status van de leerling-ver
pleegster. Mevr. Veder-Smit bracht ver
der ·haar bezorgdbeid tot uitdrukking 
over het tekort aan huisartsen, vooral in 
de grote steden. Ook schonk zij aan
dacht aan het steeds dringender wor
dende vraagstuk van de milieu-hygiëne. 

Grond- en kieswet 
Afgezien van het eerder genoemde 

initiatief-voorstel hebben Grondwet- èn 
Kieswet in de afgelopen dagen al ruime 
aandacht van de Tweede Kamer gehad. 
Voor wat de Grondwetsherziening be
treft, daarop zal een volgende keer wor
den teruggekomen. Ten aanzien van de 
Kieswet was een regeringsvoorstel aan 
de orde om in overeenstemming met de 
staatscommissie het percentage, waar
boven de Voorkeursstemmen een sterker 
effect hebben, te verlagen van 50 naar 
25 en voorts een duf;danige wijziging 
dat kandidaten die het percentage van 
25 van de lijstkiesdeler behaald hebben, 
niet meer - zoals nu - benoemd en 
gerangschikt worden na de kandidaten 
die na overdracht van stemmen de lijst
kiesdeler behaald hebben, maar direct 
na alleen die kandidaten die recht
streeks de lijstkiesdeler hebben behaald. 

Tegen deze wijzigingen heeft de heer 
Wiegel verschillende ,bezwaren inge
bracht. Om dit te ondervangen diende 
hij vier amendementen in. Het hanteren 
van de "lijstkiesdeler" noemde de heer 
Wiegel niet billijk. Hij gaf de voorkeur 
aan de "kiesdeler", betogende dat de 
lijstkiesdelers vooral bij de middelgrote 
en de kleine partijen aanzienlijk uiteen-

~ 

lopen. Uitgaande van het voorgestelde 
percentage van ·25 zou - in absolute 
cijfers - bij de laatste Kamerverkie
zingen een VVD~kandidaat in Den Haag, 
een ARP-kandidaat in Leeuwarden en 
een CHU-kandidaat in Arnhem min
stens 15.000 stemmen hebben moeten 
verwerven. Voor een VVD-kandidaat in 
Maastricht, een ARP-kandidaat in Den 
Helder en een CHU-kandidaat in Mid
delburg zouden 6500 stemmen voldoende 
zijn geweest. De amendementen van de 
heer Wiegel beogen deze onbillijkheid 
niet alleen weg te nemen bij Kamerver
kiezingen, maar ook bij gemeenteraads
verkiezingen, verkiezingen voor Provin
ciale Staten èn voor die van de Rijn
mondraad. 

Vragen 
In de afgelopen weken zijn door ver

scheidene VVD-Kamerleden weer schrif
telijke vragen gesteld. Zo vroeg de heer 
Tuijnman om maatregelen in verband 
met de uitvoermoeilijkheden voor eieren 
en eiprodukten, die zijn opgetreden ten 
gevolge van het voorkomen van pseudo
vogelpest. 

• De uitbreiding van het stadszieken
huis te Purmerend gaf mevrouw Veder
Smit, tezamen met de heer Van der Lek 
(psp) aanleiding tot het stellen van 
schriftelijke vragen, waarin zij onder 
meer aandrongen op het spoedig verle
nen van de door de gemeenteraad van 
Purmerend gevraagde vergunning. 

• De heer Porlheine richtte schrifte
lijll:e vragen tot de minister van sociale 
zaken en volksgezóq.dheid over het aan
tal werkgeversleden van het raadgevend 
comité, dat adviserend zal optreden voor 
wat betreft het arbeidsmarktbeleid in de 
EEG. De heer Portheïne heeft er op 
aangedrongen voor de Benelux tenmin
ste ook één vertegenwoordiger van de 
ltleinhandel enjof één van het ambacht 
in het comité te doen opnemen. 

• Aan de ministers van onderwijs en 
wetenschappen en van CRM hebben 
mevr. Dettmeijer-Labberton en de heer 
Vonhoff vragen gesteld over de stand 
van zaken bij het overleg over 
subsidiëring van werkzaamheden op het 
gebied van applicatiecursussen, zulks in 
verband met afwijzing van subsidiever
zoeken in de sector van sport en licha
melijke opvoeding. 

'e De heer Geertsema - net afgetre.
den als burgemeester van Wassenaar
heeft blijkens schriftelijke vragen aan 
de ministers van justitie en van binnen
landse zaken nog volle aandacht voor de 
Ambonezen. Met name heeft de heer 
Geertsema gevraagd of het de bewinds
lieden bekend is dat uit de Ambonese 
bevolkingsgroepen gevechtsgroepen zijn 
gevurmd en zo ja of de minister van 
justitie dan niet van memng is dat daar
mee de Wet op de Weerkorpsen wordt 
overtreden, alsmede de Wapenwet, al
thans de Wet tot wering van ongewenste 
handwapenen. Indien deze vragen beves
tigend worden beantwoord, vraagt de . 

. heer Geertsema om een ingrijpen van de 
justitie. 

• Schade aan natuurgebieden is het 
onderwerp van schriftelijke vragen van 
de heer Van Dijk over de aanleg van 
Rijksweg 37 tussen de Lichtmis en Hoo
geveen. 

• Meer bekendheid wenst tenslotte de 
heer De Beer te geven aan een service 
van de PTT aan geadresseerden van 
belstukken en aangetekende brieven 
(wanneer geadresseerden niet thuis zijn, 
kan een stuk opnieuw portvrij worden 
aangeboden en wel op een door de ge
adresseerde nader aan te geven adres 
of postkantoor}. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven . 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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Pleidooi voor Deltaprovincie 

Het lid van onze Eerste-Ka
merfractie, de heer Sidney J. 
van den Bergh, bepleit de op
heffing van Rijnmond en de 
instelling van een Deltapro
vincie in Zuid-West-Neder
land met als hoofdstad Mid
delburg. 

Het lid van onze Eerste-Kamerfractie 
de heer Sidney J. van den Bergh heeft 
onlangs een rede gehouden voor de Rot
terdamse afdeling over het onderwerp: 
"De Deltaprovincie". De heer Van den 
Bergh pleitte daarin o.a. voor de ophef
fing van Rijnmond en voor een provin
ciale herindeling van zuidwest Neder
land, door de vorming van een Deltapro
vincie. 

Wij laten hier een samenvatting vol
gen vari deze rede, die een interessante 
persoonlijke kijk van deze senator op 
een actueel probleem geeft. 

In vroeger jaren, zo bracht de heer 
Van den Bergh in herinnering, kon de 
stad Rotterdam haar problemen op 
eigen territoir oplossen. De uitbreiding 
van de scheepvaart kon opgevangen 
worden in de steeds grotere havens tot 
en met de Waalhaven, die alle geheel op 
Rotterdams gebied gelegen waren. Als 
het grondgebied van Rotterdam te krap 
werd, werd het uitgebreid door omlig
gende gemeenten in de grote stad op te 
nemen. Na de oorlog is men met deze 
politiek niet verder gegaan. Hoewel bij
voorbeeld Schiedam aan Rotterdam 
vastgroeide, aarzelde men in deze rich
ting voort te gaan en van Rotterdam 
een monstergemeente te maken die zich 
aan beide zijden van de Waterweg tot 
de zee zou 1,Iitbreiden. De heer Van den 
Bergh meende dat men terecht aan de 
uitbreiding van onze gro_te steden een 
grens heeft gesteld. 

Annexaties door grote gemeenten, die 
tot monstergemeenten zouden kunnen 
leiden, worden terecht niet meer toege
past. Naast het voorbeeld van Rotter
dam en Schiedam zou men kunnen noe
men Den Haag, Rijswijk en Voorburg. 
Toch zijn de problemen die hieruit 
voortkomen zo belangrijk geworden, dat 
een bestuurlijke oplossing zo snel en· zo 
goed mogelijk gevonden moet worden. 
En, aangezien de problemen van Rotter
dam zich uitstrekken tot ver buiten de 
bestaande gemeentegrenzen, moeten zij 
door een hoger orgaan worden bestuurd 
en behandeld. 

Dat deze problematiek juist deze ja
ren zo op ons is komen afstormen, vindt 
zijn oorzaak in het feit, dat de handel 
overal in de wereld blijft toenemen. Ge
bieden, die vroeger slaperige koloniën 
waren, trachten zich nu zo snel moge
lijk te ontwikkelen tot meer geïndus
trialiseerde landen. De socialistische 
landen in het oosten van Europa trach
ten ook hun handel met het westen te 
verbeteren. Geweldige toename van het 
verbruik van natuurlijke oliën en hun 
derivaten vereist, vooral door de sluiting 
van het Suezkanaal, steeds meer ver
keer en steeds meer schepen. Nederland 
bevindt zich daarbij in een uiterst gun
stige aardrijkskundige positie. Wij lig
gen aan de kust van een der meest be
varen zeeën ter wereld, aan de mond 
van grote, bevaarbare rivieren, met gro
te havens, zowel zee- als luchthavens, 
die steeds meer . verkeer en goederen 
aantrekken. We hebben dit alles drin
gend nodig, omdat onze bevolking ge
groeid is tot ruim 13 miljoen zielen, met 
nog ieder jaar een belangrijke vermeer
dering. Toch is het niet te verwachten, 
dat de golfbeweging die zich steeds in 
de uitbreiding van de wereldhandel 
heeft voorgedaan, ook niet weer, zij het 
tijdelijk, tot een vermindering van de 
wereldhandel zal leiden. Wanneer de 
noodzakelijke maatregelen tegen de in
flatie worden (of zijn) genomen, is een 
vermindering van de werkgelegenheid 
voor enige tijd stellig te verwachten. 
Dit betekent, dat wij door moeten gaan 
met werkgelegenheid aan te trèl,ken en 
dat wij gebruik moeten maken van de 
steeds sterkere drang die in vele plaat
sen van de wereld bestaat, om activitei
ten te ontwikkelen in deze centrale ge
bieden van West-Europa waar ons land 
een zo gelukkige positie heeft. 

Ontwikkeling 

Rotterdam kan dit niet meer alleen en 
daarom moeten wij zorgdragen een zo
danige bestutl.rlijke indeling in dit ge-
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deelte van ons land te ontwikkelen, dat 
de op ons aanstormende problemen met 
de grootst mogelijke deskundigheid zul
len worden opgevangen. 

We kennen hier in Nederland vanouds 
drie z.g. bestuurslagen: het rijk, de pro
vincies en de gemeenten. De belangstel
ling van de heer Van den Bergh ging nu 
verder in het bijzonder uit naar die 
tweede bestuurslaag, waarbij hij eerst 
een historisch overzicht gaf van het ont
staan en de verdere ontwikkeling van 
onze provincies. In 1850 was de situatie 
ten slotte aldus, dat we een agrarisch 
landje waren van 2,5 miljoen inwoners, 
met elf provincies. Vandaag zijn we een 
industrieel land geworden met 13 mil
joen mensen. Het is niet te verwonderen 
dat er wel eenstemmigheid heerst dat 
deze grenzen niet meer beantwoorden 
aan de eisen van de tijd. En de heer 
Van den Bergh was van mening, dat we 
vooral in Zuidwest-Nederland met de 
meeste spoed tot veranderingen moeten 
overgaan om tol!gerust te zijn voor een 
meer efficiënte oplossing voor al die 
problemen die vandaag dringend om een 
oplossing vragen. 

Sommt,g-en hebben de gedachte geop
perd ons land te verdelen in 20 à 30 
gewesten die dan op zichzelf een soort 
nieuwe kleine provincie zouden vormen. 
De heer Van den Bergh meende, dat 
deze oplossing (met 25 hoofdsteden, 25 
bureaus en 25 vertegenwoordigende li
chamen) duur zou zijn, ondoelmatig en 
te sterk zou afwijken van de historische 
ontwikkeling, zoals wij die hier hebben 
meegemaakt. 

De slechtste oplossing achtte spreker 
de door anderen bepleite oprichting van 
een soort Rijnmond (met grotere be
voegdheden echter) op verschillende 
plaatsen. Deze lichamen zouden een aan
tal taken van de provincies en gemeen
ten moeten overnemen. Een vierde be
stuurslaag dus. Dat zou echter beteke
nen: nög meer vergaderen dan thans, 
nog meer brieven schrijven, meer pla-

lsraëls positie wordt ongunstiger 

door onze redacteur 
buitenland 

Op 5 januari heeft de Zweedse ambas
sadeur in Rusland, Gunnar Jarring, zijn 
besprekingen in New York met afge
vaardigden van Israël, Egypte en 
Jordanië hervat. In de maanden die ver
lopen zijn tussen de wapenstilstand van 
7 augustus en nu hebben beide partijen 
in het conflict niet stil gezeten, maar is 
er niets gebeurd dat de vrede ook maar 
een stap naderbij heeft gebracht. In te
gendeel. Egypte voorzag het front langs 
het Suezkanaal met Russische hulp van 
luchtafweerraketten van het type SAM2 
en 3, de Russen intensiveerden hun be
moeiingen met de Egyptische strijd
krachten en leidden de Egyptenaren op 
in het gebruik van de nieuwe wapens, 
waartoe ook land-raketten zouden beho
ren, en de Israëliërs versterkten hun 
kant van het front, brachten logistieke 
verbeteringen aan en wisten de Ameri
kanen te bewegen tot een toezegging 
van 500 miljoen dollar aan wapentuig 
om het hoofd te kunnen bieden aan de 
verbeterde Egyptische uitrusting. Intus
sen overleed Nasser, de man van wie 
men aannam dat hij als enige in het 
Midden-Oosten in staat zou zijn een re
geling met Israël te treffen als hij dat 
wilde - een belofte die hij misschien 
nooit waar had gemaakt. Verder werd 
dl! macht van de Arabische commando's 
in Jordanië ingedamd. Afgezien van de 
wijze waarop dit gebeurde, is dit laatste 
misschien de enige gunstige ontwikke
ling die in de genoemde periode plaats
vond, al blijft het onwaarschijnlijk dat 
een duurzame regeling zonder oplossing 
van het Palestijnse vraagstuk mogelijk 
is. 

De hervatting van de Jarring-bespre
kingen is op zichzelf gunstig, maar er is 
niemand die verwacht dat zij binnen af
zienbare tijd tot een oplossing zullen lei
den. De nieuwe Egyptische president 
Sadat heeft zich weliswaar in een inter
view met de New York Times voor het 

eerst openlijk bereid verklaard het be
staan van Israël te erkennen, maar ant
woordde op de vraag of hij na het tot 
standkomen van een regeling bereid ZiOU 

zijn normale betrekkingen met Israël 
aan te knopen: "Nooit! Laat de komen
de generatie daar maar over beslissen, 
niet mij." Verder blijven de Egyptena
ren en ook de Jordaniërs eisen dat 
Israël zich eerst terugtrekt uit alle in 
1967 bezette gebieden alvorens er verder 
gepraat kan worden. 

Israël is echter in het geheel niet be
reid zich uit alle bezette gebieden terug 
te trekken. Het woord "terugtrekken" 
dat in het vredesvoorstel van de Ameri
kaanse minister van buitenlandse zaken 
Rogers voorkwam (zonder dat daarbij 
enige grenscorrecties ten gunste van 
Israël werden uitgesloten) was al vol
doende om de nationale coalitie in Israël 
op te breken. De meningen van degenen 
die al het veroverde gebied willen opge
ven in ruil voor een vredesregeling en 
van degenen die Israëls veiligheid alleen 
gewaarborgd zien als de veroveringen 
van 1967 volledig geannexeerd worden, 
staan lijnrecht tegenover elkaar. 

Met de huidige structuur van de staat 
Israël is het opnemen van zoveel duizen
den nieuwe Arabieren binnen de nieuwe 
grenzen nauwelijks mogelijk zonder hen 
tot tweederangsburgers te maken. Of 
dat bevorderlijk is voor de veiligheid 
van het land is te betwijfelen. Maar ook 
de terugkeer naar de grenzen van vóór 
juni 1967 brengt de nodige bezwaren 
met zich mee en de Israëlische regering 
wil dan ook een middenweg bewandelen. 
Volgens The Christian Science Monitor 
komen de Israëlische plannen er op 
neer, dat Israël 3800 mijl2 van de bijna 
26.000 mijl2 wil behouden. Jordanië zal 
daarbij de grootste veer moeten laten. 
Verder zouden de Heuvels van Golan, de 
Gazastrook en een strook langs de Golf 
van Akaba in Israëlisch bezit moeten 

blijven. James Reston meldde vorige 
week in de ·New York Times dat Israël 
zijn aanwezigheid in genoemde gebieden 
al tracht te bevestigen door het aanleg
gen van meer permanente versterkin
gen, wegen etc. In Sjarm el-Sjeik aan de 
Golf van Akaba, worden hotels gebouwd 
en .het op Jordanië •veroverde deel van 
Jeruzalem wordt getransformeerd in 
een moderne stad. 

Weinig steun 

De Arabieren hebben aangekondigd 
om een bijeenkomst van de Veiligheids
raad te zullen vragen om de Israëlische 
maatregelen in de bezette gebieden te 
veroordelen en hoe gering de steun voor 
Israël .in de volkerenorganisatie is, heb
ben de gebeurtenissen in de Algemene 
Vergadering tijdens de jongste zitting 
wel aangetoond, toen slechts vijftien 
landen, onder welke de Verenigde Sta
ten, Nederland, Australië, Nieuw-Zee
land en een aantal kleinere Latijnsame
rikaanse en Afrikaanse landen Israël bij
vielen in de afwijzing van een resolutie 
die de gehele verantwoordelijkheid voor 
de stagnatie van de besprekingen en de 
situatie in het Midden-Oosten op de 
smalle schouders van Jeruzalem legt. 
Israël is dan ook tegen een nieuwe uit
spraak van de raad en heeft reden het 
moment te vrezen waarop de grote mo
gendheden elkaar' werkelijk vinden om 
de uitvoering van de besluiten metter
daad af te dwingen. 

Immers, bij het viermogendheden
overleg over het Midden-Oosten heeft 
men, althans volgens James Reston, al 
een aanzienlijke mate van overeenstem
ming bereikt. Israëls rechten als erken
de soevereine staat, zouden daarbij wor
den gegarandeerd, evenals zijn recht op 
vrije doorvaart door het Suezkanaal en 
de Golf van Akaba, maar Israël zou 
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nologen, meer ambtenaren op .ieder ge
bied en nog grotere moeilijkheden voor 
de gemeenten om door te dringen tot de 
hogere verantwoordelijke autoriteiten. 
Men zie naar de praktijk van Rijnmond, 
waar al deze symptomen zich voordoen. 
Sterke toeneming van de ambtelijke or
ganisatie van Rijnmond, maar het aan
tal provinciale ambtenaren neemt even
eens toe. 

Opheffing Rijnmond 
Men heeft nu de mogelijkheid om 

Rijnmond uit te bouwen tot een werke
lijke vierde bestuurslaag met alle fatale 
gevolgen van dien, of om eerlijk te zijn 
en te bekennen: wij hebben de proef 
genomen; Rijnmond is geen sttcces en 
kan beter worden opgeheven. 

De heer Van den Bergh besprak in dit 
verband ook de conceptie Fibbe. Hij be
tuigde grote bewondering voor de heer 
Fibbe als nieuwe voorzitter van Rijn
mond, die daarvan tracht te maken wat 
hij denkt dat mogelijk is. Ook de heer 
Fibbe zegt niets te willen weten van een 
mammoetgemeente, zo min als van een 
vierde bestuurslaag. De heer Fibbe eist 
voor zijn nieuwe Rijnmond, die hij 
Groot-Rotterdam noemt, tal van be
voegdheden op het terrein van industrie
vestiging, openbaar vervoer, drinkwater, 
gas en elektriciteit, .verwerking van 
huis- en industrievuil, deelplannen op 
het gebied van het voortgezet onderwijs, 
bestrijding van rampen en de 6rganisa
tie en het beheer van de politie. Boven
dien verlangt hij nog op uiteenlopende 
gebieden een coördinerende taak, zoals 
de maatschappelijke zorg, de cultuur en 
de sportterreinen. 

Spreker achtte het echter wel merk
waardig, dat de heer Fibbe voorbijgaat 
aan de bestaande havens en dat hij het 
aanleggen en onderhouden van zeeha
vens niet ziet als een taak voor Groot
Rotterdam. Dat is z.i. geen sluitende ge
dachtengang. Alle (zojuist opgenoemde) 
taken welke hij voor Groot-Rotterdam 
eist, houden toch rechtstreeks verband 
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zich dan moeten terugtrekken uit de Si
naïwoestijn; Sjarm el-Sjeik zou onder
werp van besprekingen tussen de 
Israëlische en de A,rabische regeringen 
moeten zijn en de Heuvels van Golan 
zouden geneutraliseerd en onder inter
nationaal toezicht geplaatst dienen te 
worden. 

met de haventaken. Men wake er echter 
voor, geen twee kapiteins op één schip 
te zetten. Dat is het vragen van moei
lijkheden en een eindeloos touwtrekken 
tussen het nieuwe Groot-Rotterdam en de 
daarbij behorende gemeenten. Als de 
heer Fibbe werkelijk consequent. zou 
willen zijn, zou hij van zijn Rijnmond of 
Groot-Rotterdam een nieuwe provincie 
moeten maken, geheel los van de be
staande provincie Zuid-Holland, maar 
ook deze oplossing lijkt waarschijnlijk 
hem en zeker de heer Van den Bergh, 
niet de juiste. 

Afstappend van het plan-Fibbe stelde 
spreker vast, dat de ratio van deze tijd 
in de· eerste plaats wordt bepaald door 
de economie, de leefbaarheid, de recreatie 
en wat daarmee samenhangt. En zich 
nu beperkend tot het besproken gebied, 
meende hij dat het nodig is een nieuwe 
provincie voor geheel Zuidwest-Neder
land te vormen. Om een goed econo
misch geheel te vormen zal de Deltapro
vincie ongeveer de volgende grenzen 
moeten hebben: in het noorden de 
noordgrens van het tegenwoordige Rijn
mondgebied, ten zuiden de Belgische 
grens, ten oosten zullen de Drechtsteden 
en het uiterste westen van Noord-Bra
bant bij deze Deltaprovincie moeten be
horen. Het nieuwe industriegebied· bij 
de Moerdijk zal er bij moeten zijn, 
evenals Bergen op Zoom en Roosendaal. 
De hoofdstad zal Middelburg moeten 
zijn, dat vandaag als hoofdstad van 
Zeeland al over zeer aantrekkelijke ge
bouwen beschikt voor de provinciale 
griffier. Net als in de tegenwoordige pro
vincies Noord- en Zuid-Holland is het in 
het geheel niet nodig, dat de hoofdstad 
ook de grootste stad in de provincie 
moet zijn. 

Er is wel eens gezegd, dat de Zeeu
wen bezwaar zouden hebben hun identi
teit als provincie te verliezen. De heer 
Van den Bergh geloofde echter dat dit 
argument door de veranderde infra
structuur en de betere verbindingen 
langzamerhand overwonnen wordt. Bo-
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De vorming van een vredesmacht van 
de vier grote mogendheden of van Rus
sen en Amerikanen alleen wordt daarbij 
niet uitgesloten geacht en staat ook op 
het verlanglijstje van de Arabieren. 

En ook om andere redenen is duide
lijk dat de situatie in het Midden-Oosten 
als geheel zich zeker niet ten gunste 

vendien zal een provincie, die van Mid
delburg uit geleid wordt en die een be
langrijk groter gebied dan Zeeland om
vat, stellig de Zeeuwse belangen beter 
kunnen bevorderen. Ten slotte blijft 
men wel, ook als de provinciale grenzen 
veranderen, Zeeuw, Fries of Hollander, 
maar men is in de eerste plaats toch 
Nederlander! 

Voor de rest van Zuid-Holland is er in 
de gedachtengang van de heer Van den 
Bergh een aantal oplossingen denkbaar. 
Men kan heCdezelfde grenzen in het 
noorden en oosten laten behouden als 
vandaag, of men kan het weer vereni
gen met de rest van Noord-Holland en 
zo de oude provincie Holland herstellen, 
zij het een kleine1· dan vroeger. 

Indeling 
In de Deltaprovincie zullen agglome

raties of gewesten gevormd moeten 
worden, waarbij spreker niet alleen aan 
Groot-Rotterdam d'acht, maar ook nog 
aan andere gewesten zoals de Drechtste
den, Walcheren, Bergen op Zoom-Roo
sendaal en nog verschillende agglomera
ties van gemeenten die in de loop van 
de tijden noodzakelijk zullen blijken. 
Die agglomeraties of gewesten zullen 
echter stellig geen vierde bestuurslaag 
mogen voorstellen. Zij zullen uit samen
werkende gemeenten moeten bestaan, 
die geen parlement zullen moeten heb
ben, door de kiezers gekozen, zoals 
thans Rijnmond, doch waar een nauwe 
samenwerking tussen de colleges van b. 
en w. en tussen de verschillende ge
meenteraden gevormd zal moeten wor
den, zoals thans al in verschillende de
len van ons land het geval is. 

Het bestuur van de provincie zal het 
toezicht op deze gewesten moeten blij
ven uitoefenen en ook streekplannen 
zullen door de provincie moeten worden 
opgesteld. De gewesten echter zullen ge
meenschappelijke regelingen moeten 
treffen voor economische aangelegenhe-

van Israël heeft ontwikkeld, zoals al 
bleek toen na Frankrijk ook Engeland 
zijn handen aftrók van de joodse zaak. 

En of Amerika zijn huidige steun aan 
Israël onverminderd zal laten voortdu
ren is ook nog de vraag. Het punt is dat 
de westelijke mogendheden ten koste 
van alles willen voorkomen dat de Rus
sen nog meer munt weten te slaan uit 
het Arabisch-Israëlische conflict en dat 
de Arabieren daarbij de beste troef, de 
olie, in handen hebben is bekend. 

De Russen zijn er al in geslaagd met 
een oliestaat als Koeweit op goede voet 
te komen. Volgens Newsweek komt 100 
procent van het hout en 80 pct. van het 
staal in Koeweit al uit Rusland. Er zijn 
vijf Russische vrachtschepen besteld en 
de in Rusland gefabriceerde Moskwitsj
sedan is de best verkochte auto in het 
olieland. Koeweitse zakenmannen treden 
ook al op als bemiddelaars voor de Rus
sen in de sjeikdommen langs de Per
zische Golf. "De Russen profiteren van 
hun reputatie dat zij de beste vrienden 
van de Arabische wereld zijn", vertelde 
een inwoner aan een verslaggever van 
Newsweek. De moeilijkheden die de 
westerse oliemaatschappijen in Teheran 
ondervonden, vormen een ander aspect 
van dezelfde zaak. En zelfs de Gemene
bestconferentie in Singapore speelt 
daarbij een rol als de Britse premier 
Heath zijn plannen om wapens aan 
Zuid-Afrika te leveren verdedigt in een 
poging de westelijke aanwezigheid ten 
oosten van Suez - en dus ook in de 
Arabische wereld - zeker te stellen te
genover de opkomende Russische mari
tieme mac~,t in de Indische Oceaan. 

Dit alles is er de oorzaak van dat 
Israël in de nabije toekomst steeds min
der bondgenoten bereid zal vinden het 
land door dik en dun tegen de Ara
bische aanspraken te steunen. 
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den, woningbouw, wegen en metro's, on
derwijsaangelegenheden, enz. Ook zal de 
provincie de macht moeten hebben om 
kleine gemeenten in het gewest zonodig 
tot die medewerking te verplichten 

De heer Van den Bergh is ervan over
tuigd, dat op deze Deltaprovincie "de 
problemen toestormen". Wij hebben hier 
in Zuidwest-Nederland door onze geo
grafische en politieke positie de wind 
al sterk mee. Er wordt dan ook steeds 
beweerd dat er niet genoeg arbeids
krachten zullen zijn om de toekomstige 
uitbreidingen in het Deltagebied te be
mannen. Spreker maande hier echter 
met klem tot voorzichtigheid. Reeds nu 
doen zich tekenen voor van een moge
lijke omslag van de conjunctuur. Bij de 
ontwikkeling van de techniek door auto
matisering worden steeds minder ar
beidskrachten nodig voor de verschil
lende functies. Het bestuur van de Del
taprovincie zal de visie moeten hebben 
om reeds nu de maatregelen te treffen 
die werkloosheid in de toekomst zullen 
voorkomen. 

De ene Deltaprovincie, die het geheel 
van dit gebied kan overzien, zal snel 
maatregelen kunnen treffen om tege
moet te komen aan de technische veran
deringen en kunnen zorgen dat de wel
vaart van het gebied door deze tech
nische veranderingen niet teloor gaat. 
Als voorbeeld noemde de heer Van den 
Bergh hier de Rijnpoorthaven. Nog geen 
twee jaar geleden spraken de Provincia
le Staten van Zuid-Holland zich uit te
gen de aanleg van deze haven. Spreker 
verklaarde er "een beetje trots" op te 
zijn dat de liberale Statenfractie toen al 
vrijwel unaniem tegen deze motie heeft 
gestemd. En wat is er sedertdien veran
derd! Het containervervoer per schip is 
veel meer toegenomen dan toen werd 
verwacht. En deze ontwikkeling, die 
men alleen kon voorzien als men nauw
keurig de voorbereidingen tot ontwikke
ling van het containervervoer in het 
buitenland volgde, heeft ertoe geleid, 
dat men thans een aanwijzing van de 
minister heeft gekregen, dat het streek
plan Westland wel moet worden gewij
zigd en de haven moet worden aange
legd. 

Weer een ander voorbeeld is, dat 
spreker het waarschijnlijk acht dat in 
de komende 10 à 20 jaar een belangrijk 
deel van de vracht door de lucht zal 
worden vervoerd. Ook hier zal men tij
dig moeten zorgen dat deze luchtvracht 
van alle faciliteiten van Groot-Rotter
dam gebruik zal kunnen maken voor 
verdere behandeling en transport. Een 
wereldhaven zonder faciliteiten voor 
luchttransport zou dan een deel van zijn 
betekenis verliezen. 

Gevaren 
Uiteraard toonde de heer Van den 

Bergh ook oog te hebben voor de geva
ren van de industriële en technische ont
wikkeling. Hij was er echter vast van 
overtuigd dat deze voldoende kunnen 
worden bestreden. Vroeger waren er 
geregeld epidemieën, die de wereld teis
terden. Een enorm percentage van pas 
geboren kinderen kwam te overlijden. 
De gemiddelde levensduur van de mens 
was veel lager dan thans het geval is. 
Vele van deze oude gevaren zijn nu be
dwongen en we moeten thans wederom 
de techniek en de wetenschap te hulp 
roepen om de nieuwe gevaren die ons 
bedreigen te overwinnen. Spreker toon
de zich overtuigd, dat wij de gevaren 
van ontploff-ingen, branden en giftige 
gassen tot aanneembare proporties zul
len kunnen terugbrengen als wij al deze 
zaken met de grootste voortvarendheid 
aanpakken. Er wordt hieraan ook over
al gewerkt, maar we moeten doorgaan 
om werk en geluk voor onze nazaten 
voor te bereiden. 

De heer Van den Bergh eindigde ZIJD 
rede aldus: "Onze Deltaprovincie heeft 
eèn enorme taak en hoewel het nog lang 
zal duren voordat de lucht en het water 
in dit gebied zo zuiver zijn als b.v. in de 
Alpen, kunnen en moeten we er toch in 
slagen de bevolking die hier werkt en 
die een zo grote 

1 
rol speelt bij het beta- · 

!en van de uitgaven van ons vaderland, 
zo gezond en zo gelukkig mogelijk te 
laten blijven werken. Er zijn plannen 
voor nieuwe havens, nieuwe industrieën, 
nieuwe wegen, nieuwe woningen en 
nieuwe recreatiegebieden. Al deze pro
blemen kunnen door het bestuur van 
een provincie in Zuidwest-Nederland 
met steun van de rijksoverheid. en met 
medewerking van de gewesten en ge
meenten in deze provincie het beste wor
den opgelost." 
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Gaat VVD vrijheid verloochenen? 

Van de heer J. J. Granpré Moliere, 
's Lands Werf 40 te Rotterdam, ont
vingen wij een ingezonden stuk, 
waarin hij ernstige bezwaren naar 
voren brengt en motiveert tegen de 
paragraaf in het concept-verkiezings
programma die op de aanwijzing van 
de formateur betrekking heeft. 

Wij vonden zijn artikel dat we inte
graal afdrukken, belangwekkend ge
noeg om mr. W. -1. Geertsema om een 
commentaar te vragen. Dat drukken 
wij er naa~ af onder de kop Onjuiste 
opvatting. 

Aankondigingen 

In deze rubriek worden korte aankondl· 
cin«en opeenomen van vercaderlnpn van 
afdelinJil'en. 11tatencentrale8, kamercentra· 
les en eventuele andere VVD-bijeenkom· 
sten. Uitzonderinc hierop vormen 'bijeen· 
komsten. tijden• welke bet woord pvoerd 
zal worden door VVD-kamerleden (deze 
worden aan&"f>kondi&"d In de daarvoor be· 
stemde aparte rubriek) en bijeenkomsten 
die plaats hebben In Amsterdam. Rotter· 
dam, Den Haag en In de agglomeratie 
Eindhoven (deze worden aangekondip in 
de aan deze steden cewijde aparte rubrie
ken). 

De rubriek wordt af~resloten op de za. 
lerdall', voorafpande aan de vvecbijnln••• 
datDJD van ••* ltla4. 

Het ziet er naar uit, dat de Volkspar
tij voor Vrijheid en Democratie op 
Nieuwe Wegen de vrijheid gaat verloo
chenen. In ons nieuwe verkiezingspro
gram zullen wij waarschijnlijk vastleg
gen ( Consept m, 3,c) : "De kabinetsfor· 
mateur, tevens kandidaat-minister-pre
sident, behoort kandidaat gesteld te wor
den door de Tweede Kamer." Bedoeld 
wordt, dat zo spoedig mogelijk nà de 
verkiezingen een openbaar debat wordt 
gehouden in de Tweede Kamer over de 
uitslag, dat daarbij kanidaten worden 
gesteld voor de functie van formateur 
en dat de kandidaat die de meerderheid 
krijgt, aan Hare Majesteit de Koningin 
wordt voorgedragen om door haar te 
worden belast met de vorming van het 
nieuwe kabinet. 

Dat i s verloochening van de vrij
heid. Een eenvoudige redenering ·bewijst 
dat het zo m o e t zijn. De hele geschie
denis bewijst dat het ook zo i s. De be· 
doelde redenering zou iedere liberaal 
even vertrouwd moeten zijn als het On
ze Vader, maar is blijkbaar bij velen 
bedolven geraakt onder overwegingen 
van andere aard. Laten we die redene
ring dus even opgraven en schoonpoet
sen. 

Vrijheid verlangt verdeling van 
macht. Want wie macht heeft, komt in 
de verleiding daarvan misbruik te ma
ken. En misbruik van macht kan alleen 
door macht worden belet. Regels en 
voorschriften zijn daarvÇior niet toerei
kend. Wie immers de macht heeft, kan 
ze naar goeddunken veranderen. Verde
ling van macht kan op vele manieren 
worden verwezenlijkt. Als resultaat van 
een langdurig proces hebben wij in de 
Westerse wereld gekozen voor een ver
deling over drie organen: de volksverte
genwoordiging, de regering en de rech
ter. Ik vermijd met opzet de bekende 
termen "trias politica" en "wetgevende, 
uitvoerende en rechterlijke macht", om
dat moderne kenners van het staats
recht de bijbehorende theorie onhoud-
baar achten. · 

Klaarblijkelijk is er geen sprake van 
werkelijke verdeling, wanneer de drie 
genoemde organen niet onafhankelijk 
zijn van elkaar. Voor de rechtspraak is 
dat verwezenlijkt door de onafhanke
lijkheid van de rechters te waarborgen. 
De regering kan niet op dezelfde manier 
onafhankelijk worden gemaakt van de 
volksvertegenwoordiging. Dan zouden 
de ministers evenals de rechters onaf
zetbaar moeten zijn! De onderlinge on-

• De heer R. Zegering Hadders houdt 
op maandag 25 januari van half vijf tot 
half zes spreekuur in zijn woning te 
l<~mmen, Hoofdstraat 26. Zij die van dit 
spreekuur gebruik willen maken, wor
den verzocht contact met de heer Zege
ring Hadders op te nemen (vanaf vrij
dag 23 januari, tel. 0591~-11014). 

• De kamercentrale Drente houdt op 
donderdag 28 januari haar ledenverga
dering in hotel Homan te Hoogeveen. 
Aanvang half acht. Aan de orde komen 
de definitieve vaststelling van de kandi
datenlijst voor de Tweede·Kamerverkie
zingen en de aanwijzing van een verte
genwoordigster en haar plaatsvervang
ster in de adviesraad Vrouwen in de 
VVD. 

• De kamercentrale Leiden organi
seert op zaterdag 30 januari voor haar 
bestuursleden, propagandisten en geïn
teresseerde leden een kaderdag als voor
bereiding op de komende verkiezingen. 

Na een korte inleiding door de heer 
H. J. L. Vonhoff, lid van de Tweede 
Kamer, een korte inleiding van de heer 
Zuiderna inzake moderne discussie- en 
vergadertechnieken en een debat over 
de bestrijdingswijze van de standaard
bezwaren tegen de VVD zullen vijf dis
cussiegroepen enkele actuele onderwer
pen bespreken: woningbouw, 
milieuhygiëne, defensie, belastingen, 
ontwikkelingshulp en zedelijkheidswet
geving. Het Tweede-Kamerlid, de heer 
H. Portheine, is uitgenodigd de discussie 
te begeleiden. Ten slotte zal de heer 
Oostcrbaan verslag uitbrengen van de 
vergadering van de landelijke propagan
dacommissie van 25 januari. De heer 
Goldsmid belicht enkele facetten van re· 
ciaroe en public relations. 

•. De afdeling De Bilt-Bilthoven houdt 
op 16 februari om 20;00 uur haar jaar
lijkse algemene ledenvergadering in ho
tel Heidepark te Bilthoven. Van het zit
tende bestuur zijn volgens rooster aan 
de beurt van aftreden; mevrouw M. A. 
Fokkema-Herfst. mevrouw J. H. Ver
berg-Heins en mr. H. Staal. De beide 

afhankelijkheid van de regering en de 
volksvertegenwoordiging is verwezen
lijkt, doordat de volksvertegenwoordi
ging wordt gekozen door het volk en de 
regering wordt benoemd door de Ko
ning. 

Wat betekent nu in dit licht de in ons 
concept-verkiezingsprogram voorge
stelde nieuwe methode van kabinetsfor
matie? De Koningin zal niet willen of 
kunnen afwijken van een voordracht, 
die door een meerderheid van de Tweede 
Kamer is vastgesteld. Derhalve zal de 
kabinetsformateur - dat is in dit sys
teem tevens de minister-president - in 
feite door de Tweede Kamer worden 
aangesteld. AI sedert Thorbecke kon de 
Kamer de regering tot heengaan dwin
gen door opzegging van het vertrouwen. 
Al meer dan anderhalve eeuw dus kon 
de Kamer de regering ontslaan. De re
gering evenwel kon zich verweren door 
de Kamer te ontbinden, waardoor de .... e
slissing over heengaan of .aanblijven in 
handen van het volk werd gelegd. De 
Kamer moest het recht de regering te 
ontslaan delen met het het volk. Wan
neer nu de Kamer de minister-president 
gaat benoemen, zal het recht van de 
regering de Kamer te ontbinden ver
vluchtigen. De Kamer kan aan die be
noeming daartoe strekkende voorwaar
den verbinden. Zij kan haar macht ook 
gebruiken op minder directe, niet min.r· 
der effectieve manier. In het voorge
stelde systeem zal het er in ieder geval 
op neer komen dat de regering zal wor
den benoemd en ontslagen door· de 
Tweede Kamer. De onafhankelijkheid 
van de regering tegenover de Tweede 
Kamer zal zijn opgeheven. De vrijheid 
die deze verdeling van macht. onafwijs
baar verlangt, m o et in het gedrang 
komen. 

Dualisme 
De vrijheid is inderdaad telkens in het 

gedrang gekomen, wanneer de regering 
een werktuig was geworden van de 
volksvertegenwoordiging of omgekeerd. 
Ik zou deze hele aflevering van Vrijheid 
en Democratie kunnen vullen met spre
kende voorbeelden, maar de redactie 
kan dat niet toestaan. Het kan trou
wens niemand moeili:jk vallen zich daar
van zelf te overtuigen. Wel wil ik nog 
aven opmerken, dat de liberale stroming 
al een eeuw of drie altijd en overal 
heeft gepli~it en zonodig gestreden voor 

dames ZIJD herkiesbaar. De heer Staal 
heeft besloten af te treden, omdat hij 
tot gemeenteraadslid is benoemd. Het 
bestuur stelt in zijn plaats de heer P. H. 
Lugard kandidaat. 

• Voor de regio Gouda en omstreken 
spreekt op 5 februari dr. R. W. de Korte 
in Zevenhuizen en op 22 februari in Ca
pelle a/d IJssel (politiek café in de Ko
perwiek). 

• De afdeling Woerden wil op elke 
derde donderdagavond van de maand 
een aantal open huis-bijeenkomsten or
ganiseren om de interne en externe 
communicatie te verbeteren. De bijeen
komsten van 18 februari, 18 maart en 

Prikkels 
• Prof. dr. J. Pen in Het Pa
rool: "De linkse partijen en de 
linkse kranten bestrijden de mis
vattingen van de arbeiders niet. 
Zij geven geen eerlijke voorlich
ting, omdat deze uitgelegd zou 
kunnen worden als steun aan het 
"vijandelijke kabinet". In plaats 
daarvan stijven zij op een manier 
die dicht bij misleiding komt de 
meest rancuneuze arbeider in zijn 
meest rancuneuze waan." 

• Willem Vogt in de AVRO-bo
de: "Soms zie ik de VPRO als een 
boeddhistische monnik: hij heeft 
zich met benzine overgoten en 
merkt plotseling dat hij zijn luci
fers heeft vergeten. En die ver
geetachtigheid is zijn redding ... " 

verdeling van macht tussen regeting en 
volksvertegenwoordiging. Ook bij ons 
hebben de liberalen van Van Hogendorp 
en Thorbecke tot Oud en Toxopeus al
tijd op de bres gestaan voor het dua
lisme, zoals dit beginsel bij ons kort
heidshalve wordt genoemd, voor de 
eigen verantwoordelijkheid van regering 
en volksvertegenwoordiging. 

Waarom valt dit beeld vandaag bij 
zoveel goede liberalen op een blinde 
vlek? Omdat zij het verschil niet zien 
tussen het voorgestelde systeem en het 
bestaande. Het kabinet-De Jong immers 
en een reeks van voorafgaande kabinet
ten werden in feite al aangesteld door 
de Tweede Kamer. Het gebeurde op een 
omslachtige, geheimzinnige, ergerlijke 
manier via de adviezen van de fractie
voorzitters aan de Koningin en de hele 
ellende die dan volgde. We hebben daar
onder op allerlei manieren geleden, 
maar aan onze vrijheid heeft het geen 
afbreuk gedaan. Waarom zouden we 
dan niet hetzelfde blijven doen, maar 
dan eenvoudiger en in alle openheid? Zo 
kunnen we een vernieuwing tot stand 
brengen, die iedereen een verbetering 
vinden moet. 

Het verschil is dat wij van een slechte 
gewoonte een regel maken. Onze onge
lukkige methode van kabinetsformatie 
berust op twee bepalingen van de 
grondwet: de Koning benoemt de minis
ters, en de ministers zijn verantwoorde
lijk. De hele rest' is gewoonte en kan 
van de ene dag op de andere worden 
gewijzigd zonder dat er een Ietter in ons 
staatsrecht veranderd wordt. Wat meer 
zelfvertrouwen bij de formateur en bij 
de mensen die voor ministersposten 
worden -aangezocht en wat minder 
heerszucht bij de fracties is voldoende. 
Het nieuwe systeem daarentegen ver
langt tenminste een uitspraak van de 
Tweede Kamer. De aanhangers ervan in 
onze partij zouden het zelfs op den duur 
vastgelegd willen zien in de grondwet! 
(Zie rapport Kiezer en Gekozene, pag. 
14). 

Wij zijn niet merkbaar minder vrij, 
terwijl toch al een hele tijd de regering 
vergaand afhankelijk is van de Tweede 
Kamer. Dat is waar, maar dat komt 
doordat er naast de onaangetaste onaf
hankelijkheid van de rechter nog verde
ling van macht bestaat van andére 
aard. Ons volk is sterk verdeeld in zich
zelf, waardoor binnen de Tweede Kamer 
de macht heilloos verdeeld is over teveel 
partijen. Maar deze verdeling waarborgt 

15 april worden gehouden in De Kluis, 
Voorstraat 55. 

• Op 29 januari zal de pas opgerichte 
Kamercentrale Tilburg - Westbrabant 
een vergadering houden in de Nobelaer 
te Etten-Leur, aanvang 20.00 uur. Aan 
de orde komen dan o.m. de definitieve 
verkiezing van het bestuur, de vaststel- · 
ling van een huishoudelijk reglement en 
de kandidaatstelling voor de Tweede 
Kamer. 

• Op 12 februari ~an men te Warns
veld mej. mr. A. Kappeyne v. d. Cop
pello beluisteren. Op 13 februari spreekt 
zij te V~n in de prot.chr. 
jeugdsociëteit Mobilos (20.00 uur). 

• Uit een hoofdartikel in Het 
Vaderland: Nederland is "een 
land waar een bepaald agressief 
soort "links" hoe langer hoe meer 
identiek wordt met dogniatisch, 
onverdraagzaam, onoprecht en 
zelfgenoegzaam. Vroeger polemi
seerde men om misverstanden uit 
te praten, zo niet recht te zetten. 
Dat heeft tegenwoordig geen zin 
meer." 

• De heer Frans Goedhart in 
Accent: "Wanneer men in Bonn 
bereid is de 17 miljoen Duitsers 
achter het IJzeren Gordijn af te 
schrijven, dan behoeven wij na
tuurlijk niet Duitser dan de Duit
sers te zijn en daar bezwaar te
gen te maken. Maar wanneer 
Bonn een verdrag met Moskou 
sluit dat tot consequentie heeft 
dat de Russische troepen aan de 
Elbe, niet zo erg ver van de lan
den aan de Noordzee blijven 
staan, dan gaat ons dat wel aan 
en kan het alleen maar een reden 
tot verontrusting zijn." 
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de vrijheid niet. Wij kennen deze toe
stand al zo lang dat wij ons moeilijk 
kunnen indenken dat het ooit anders zal 
zijn. Toch kan dat heel goed. Wij kun
nen vrij plotseling voor een situatie ko
men te staan, waarin de Kamer niet 
langer wordt weerhouden van machts
misbruik door innerlijke verdeeldheid. 
Dat is machteloosheid. Het ontbreken 
van een onafhankelijke regering kan 
dan pas goed voelbaar worden. Voor on
ze situatie van vandaag is de stelling 
verdedigbaar dat ieder van ons nog al
tijd vrij is, doordat wij allen samen zo 
machteloos zijn. 

Speculatief 
Er zijn meer red~nen, waarom het 

heldere zicht op deze kwestie bij velen 
ontbreekt. Zij realiseren zich onvoldoen
de dat men scherp onderscheid moet 
maken tussen twee soorten van argu
menten. De éne soort kan worden ont
leend aan beginselen en getoetst aan de 
ervaring. De andere is gebaseerd op 
verwachte gevolgen. De zwakheid van 
de eerste soort is, dat men naar een 
vooropgezet standpunt toe kan redene
ren en in de ervaring alleen datgene 
zien, ~at die redenering steunt. De veel 
grotere zwakheid van de tweede soort 
is, dat de toekomst voor ons allen ver
borgen blijft. De voorstanders van de 
door de Tweede Kamer voorgedragen 
formateur bedienen zich overwegend 
van argumenten van deze soort, die on
vermijdeilijk specuiatief ~jn. Meestal 
kan met evenveel recht worden be
weerd, dat tegengestelde gevolgen zul
len optreden. Wanneer bijvoorbeeld de 
voorstanders van het nieuwe systeem 
meer openheid verwachten, dan kunnen 
de tegenstanders met evenveel recht 
~rdedigen dat de openheid nog gerin
ger zal worden. Nu immers is de kabi
netsformatie een officieel gebeuren dat 
de pers op de voet volgt. In het nieuwe 
systeem is te verwachten dat de inge
wikkelde onderhandelingen tussen de 
fracties over program, zetelverdeling en 
personen zich zullen afspelen vóór het 
kamerdebat. Maar dan zijn die onder
handelingen de interne, niet-offciële 
voorbereiding van de officiële kabinets
formatie, waardoor meer neiging tot ge
heimzinnigheid zal bestaan en meer ge
legenheid daarvoor. AH een de toekomst 
kan leren wie gelijk heeft. Meestal blij
ken dan de partijen geen van beide ge
lijk te hebben gehad. 

Dan is er de algemene afkeer in den 
lande van de gang van zaken bij de 
laatste kabinètsformaties. Velen den
ken: alles liever dan dat! Wie zover is, 
zal zich gemakkelijk laten leiden door 
het gevoel dat je de alternatieven maar 
beter niet al te nauwkeurig kunt bekij
ken. Bij ons liberalen speelt dan nog een 
duidelijke rol ons verzet tegen het stel
selmatig drijven van links ons te drin
gen in de behoudzuchtige hoek en ons 
daar gekluisterd te houden. Wij willen 
zo graag bewijzen dat we best verande
ring willen, ten goede dan natuurlijk. 
Tevens lijkt de door de Tweede Kamer 
voorgedragen kabinetsformateur een 
politiek bruikbare middenpositie tussen 
de gekozen minister-president van D'66 
en het verafschuwde oude systeem. 

Een van de mogelijke gevolgen wordt 
daarbij, dunkt me, over het hoofd ge-

zien. Te verwachten is· dat het gedrag 
van de partijen in de verkiezingscam
pagne en het gedrag van de kiezers in 
het stemhokje zullen veranderen. Het 
nieuwe systeem zou dan veel kunnen 
gaan lijken op getrapte verkiezing van 
de minister-president. Wanneer dat zou 
gebeuren, zou ·weliswaar het gevaar 
voor de vrijheid veel kleiner worden, 
maar onze afwijzing van de gekozen 
minister-president zou moeilijk nog lang 
vol te houden zijn. Getrapte verkiezing 
immers is heel wat minder democratisch 
dan rechtstreekse. 

Tenslotte nog een punt, dat volgens 
mij te weinig aandacht krijgt. Het ka
merdebat mag nog zo openbaar ziin, de 
stemming is en blijft geheim,· omdat de 
grondwet dat voorschrijft bij stemming 
over personen. Stel dat het gaat tussen 
een man van de PvdA en een KVP-er 
die ièts rechts van het midden staat. 
Een verre van denkbeeldig geval. Het 
debat is gehouden, de standpunten zijn 
breed uitgestald en overvloedig aange
prezen, de neuzen zijn geteld, een kleine 
meerderheid voor de man van de PvdA 
lijkt zeker. Maar als het op stemmen 
aankomt, voelen enkele leden zich in ge
weten gedrongen anders te stemmen 
dan op grond van de debatten verwacht 
mocht worden. De telling geeft een heel 
kleine meerderheid voor de KVP-er. Het 
gehuil dat dan in de pers zou opgaan, is 
gemakkelijk te voorspellen: geroep om 
herstemming, insinuaties over corruptie, 
kwaadaardige beschuldigingen aan het 
adres van Kamerleden, die het gedaan 
zouden kunnen hebben. In ieder geval 
wordt duidelijk hoe gevaarlijk het kan 
zijn de macht in het land voor vier jaar 
te laten afhangen van één enkele gehei
me stemming in de Kamer. 

Toch zal de door de Tweede Kamer 
voor te dragen kabinetsformateur wel 
in ons verkiezingsprogram komen. De 
oude fractie moet al vóór zijn, anders 
had onze fractievoorzitter niet tijdens 
de algemene beschouwingen met zoveel 
kracht en vuur eert gedachte verdedigd, 
die twee jaar geleden door een congres 
van de partij werd verworpen. Het ge
beurde weliswaar bij staking van stem
men, waarbij volgens het Huishoudelijk 
Reglement het voorstel moet worden 
geacht te zijn verworpen, maar een 
tweede resolutie werd aangenomen, 
waarin werd besloten de gebruikelijke 
procedure te handhaven en gevraagd 
om een nader onderzoek naar de moge
lijkheden om de grote bezwaren tegen 
de wijze, waarop deze gebruikelijke pro
cedure in praktijk pleegt te worden ge
bracht, te ondervangen. Dit onderzoek 
moet dan in de boezem van de voorstan
ders gehouden zijn, want niets daa1·over 
is tot mij doorgedrongen. 

Ook de afdelingen hebben hun stand
punt bepaald en de. amendementen,beurs 
is gehouden. Het wachten is nog op het 
oordeel van de partijraad en dan op de 
beslissing van de algemene vergadering. 
Aangezien de algemene vergadering 
twee weken eerder de heer Geertsema 
bij acclamatie zal hebben gekozen tot 
lijstaanvoerder op al onze lijsten, is het 
hoogst onwaarschijnlijk dat zij hem dan 
nog op een zo belangrijk punt zal afval
len. 

Het zou geen ramp zijn. Het zou mis
schien zelfs wel goed zijn als deze me
thode een keer in praktijk werd ge
bracht, omdat daarna veel beter kan 
worden geoordeeld over de nabije gevol
gen. De kans dat het zal gebeuren lijkt 
niet gering, daar ook de drie confeHsio
nele partijen samen in die richting stu
ren. Na zo'n ervaring zal hoop ik -
beter inzicht opnieuw kunnen doorbre
ken. De verdeling van macht is in het 
geding, de voornaamste steunpilaar van 
onze vrijheid. Hij is gehavend, zeker, 
vermolmd en uitgehold, · maar er is ge
lukkig nog tijd om zorgvuldig na te 
gaan, welke functie hij vervult en wat 
wij op het spel zetten, wanneer wij wer
kelijk zouden besluiten hem eenvoudig 
omver te trekken. 

/ejnhotef-_j}rnhem 
annex SAVOY -RESTAURANT 
Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken 

RIJNTER RAS. 
Onderlangs 10 · Arnhem - Tel.- 085-427141 

vrijdag 22 januari 1971 - 7 

Onjuiste opvatting 
Met veel belangstelling heb ik kennis 

genomen van de opvattingen van de 
heer Granpré Moliere over de voor
dracht van een kandidaat-formateur 
door de Tweede Kamer aan de Konin
gin. 

Het zal de heer Granpré Moliere niet 
verbazen, als ik stel dat ik het funda
menteel met hem oneens ben. 

Analyseer ik zijn bijdrage goed, dan 
g·eloof ik dat ons voornaamste geschil
punt gelegen is in onze afwijkende op
vatting over de verhouding regering -
parlement. Of - fundamenteler nog -
in ons verschil van inzicht in de positie 
van ons Staatshoofd in de tegenwoor
dige tijd. 

Voor de heer Granpré Moliere heeft 
artikel 86, lid 2 van de Grondwet: ,.Hij 
(de Koning) benoemt ministers en out
slaat hen naai welgevallen" nog een 
materiële betekenis. 

Dat blijkt duidelijk uit de passage .,de 
volksvertegenwoordiging wordt gekozen 
door het volk en de regering wordt be
noemd door de Koning". 

Voor mij heeft dit artikel nog slechts 
formele betekenis. 

De werkelijkheid is namelijk, dat de 
Koningin uitsluitend dat kabinet be
noemt, waarvan zij aanneemt dat het de 
instemming zal hebben van de gekozen 
vertegenwoordigers van het volk, dus 
van het parlement. 

De rol van de Koningin is dus min of 
meer vergelijkbaar met die van de kies
mannen in Amerika bij de presidents
verkiezing. Het verschil is alleen __:. 
maar dat is nu juist zeer essentieel -
dat de adviezen uitgebracht aan de Ko
ningin meestal minder duidelijk zijn dan 
de stemming door de kiesmannen .. De 
heer Granpré Moliere suggereert dat 
de Koningin nu vrij is in haar benoe
ming van een formateur, of dat althans 
behoorde te zijn. Dat is pure theorie. In • 
feite is zij gebonden aan die formateur 
die de meerderheid van het parlement 
achter zich heeft. De moeilijkheid is al
leen dat zij in het huidige systeem niet 
altijd de mogelijkheid heeft om er ach
ter te komen wie dat is. 

In het nieuwe systeem weet zij dat 
precies. Zij weet het daarom precies, 
omdat de opvatting van de heer Granpré 
Moliere onjuist is, da.t diegene door de 
Tweede Kamer zou worden voorgedra
gen, die de meerderheid haalt bij de 
stemming. Uit artikel 117 van de 
Grondwet blijkt duidelijk dat alleen een 
,·oordracht kan worden gedaan, als 
iemand de volstrekte meerderheid haalt. 

Dan is de Koningin inderdaad aan de 
voordracht gebonden. Maar niet meer 
gebonden dan zij nu is, alleen· weet zij 
nu niet altijd wie degene is aan wie zij 
gebonden is. Taxeert zij dat verkeerd, 
dan moet zij haar werk overdoen. Zie 
laatstelijk het vijfde kabinet Colijn dat 
biJ het eerste optreden in de Tweede 
Kamer viel! 

Conclusie: De Koningin benoemt mi
nisters niet naar haar welgevallen (dat 
staat trouwens ook niet in art. 86) 
maar naar het welgevallen van het par
lement. 

De heer Granpré M()Jiere mag dat on
juist vinden, het is een feit. Daar kan 
ook de mate van zelfvertrouwen, waar
op de heer Granpré Moliere doelt, van 
de formateur niets aan veranderen. 

Ook is er geen sprake van heerszucht 
bij de fracties. De meerderheid van de 
Kamer heeft het recht dat kabinet te 
ktijgen dat .het wil hebben. Dat is nu 
eenmaal, of de heer Granpré Moliere dat 
nu prettig vindt of niet het met moeite 
bevochten parlementaire stelsel. 

De heer Granpré Moliere ziet ook 
over het hoofd, dat de loop van de ge
beurtenissen in 196&-1967 het verschil 
tussen een kabinetscrisis en een Kamer
ontbinding aanzienlijk heeft doen ver
minderen. 

Het is tegenwoordig volstrekt ondenk
baar, dat een werkelijke kabinetscrisis 
niet gevolgd zou worden door verkiezin
gen. 

Hoe dan ook ligt dus tegenwoordig bij 
een conflict tussen regering en parle
me!lt de beslissing in handen van het 
volk en het is een illusie te denken dat 
bij Kamerontbinding de beslissing van 
het volk afhankelijk zal zijn van diens 
oordeel over het geschil dat tot Kamer
ontbinding aanleiding gaf. Of dacht de 
heer Granpré Moliere bijvoorbeeld wer
kelijk dat het resultaat van de verkie
z!ngen in 1967 wezenlijk beïnvloed was 
door het geschil inzake het tweede tele
visienet? 

Het verschil tussen een kabinetscrisis 
en een Kamerontbinding is alleen, dat in 
het eerste geval eerst nog een tussenre
gering moet worden gevormd, die de 
Kamer gaat ontbinden. 

Ziedaar het verschil van inzicht tus
sen de heer Granpré Moliere en mij, 
waaruit ons verschil in stellingname ten 
aanzien van de benoeming van de kabi
netsformateur voortvloeit. 

Met dualisme of mbnisme heeft dat 
alles niets te maken. Ook ik ben een 
overtuigd dualist, d.w.z. dat ook in mijn 
ogen de regering een eigen verantwoor
delijkheid heeft en dus moet verdwijnen, 
als haar standpunt en dat van het par
lement niet met elkaar in overeenstem
ming zijn. Dat is bijvoorbeeld het we
zenlijke verschil tussen de verhouding 
regering - parlement en b. en w. -
gemeenteraad. Het kabinet is geen zet
baas van het parlement en evenmin een 
werktuig. 

Nog één opmerking in dit verband. 
Het is mij werkelijk volslagen ondui

delijk wat de heer Granpré Moliere be
doelt als hij stelt, dat een situatie zich 
kan voordoen, ,.waarin de Kamer niet 
langer wordt weerhouden van machts
misbruik door onderlinge verdeeldheid, 
dat is machteloosheid. Het ontbreken 
van een onafhankelijke regering kan 
dan pas goed voelbaar worden." 

Dat zou eigenlijk maar één ding kun
nen bP.tekenen - maar dat kan ik nau
welijkR aannemen - dat de heer 
Granpré Moliere op het standpunt staat 
dat· een kabinet "dat meent, dat de 
TweedP. Kamer misbruik van de macht 
maakt" kan aanblijven tegen de wil 
van de Kamermeerderheid in. 
Jk herhaal: dat miskent de overwinning 
in 1868 op de Koning' bevochten m.a.w. 
het aanvaarden van het parlementaire 
stelsel. 

Openheid 
Rest mij nog een punt en dat is de 

kwestie van de openheid. Daarbij kan ik 
met nalaten mijnerzijds een Grondwets
a.J'tikel aan te halen en wei artikel 55: 
,.De Koning is onschendbaar; de Minis
ters zijn verantwoordelijk". 

Ook de heer Granpré Moliere kan niet 
ontkennen, dat er een onmiskenbare ten
dens is in de richting van een zo groot 
mogelijke openheid. Hij vindt dat wel
licht de waan van de dag, maar toch is 
het een realiteit. 

Er zal daarom ook niet aan te ontko
men zijn, dat als de huidige formatie
methode gehandhaafd wordt, dt> advie
zen aan de Koningin openbaar worden. 
Het Rapport-Biesheuvel stelt dat ook. 

Dat betekent dan in de praktijk, dat 
de inhoud van de veelal tegengestelde 
adviezen van de Koningin over de aan 
te wijzen formateur bekend worden. 
Dan blijkt daarna dus ook welke keuze 
de Koningin heeft gemaakt. En als dhr. 
Granpré Moliere dan nog mocht geloven 
dat er niet in het openbaar via de mas
sa-communicatiemedia op deze keuze 
van de Koningin kritiek zal worden uit
geoefend; dat zij niet in een politiek 
hokje zal worden ingedeeld, omdat zij 
bijv. wel het PvdA-advies en niet het 
VVD-advies heeft gevolgd, dan is hij 
een onverbeterlijke optimist. 

Ik ben dat niet. Ik weet zeker, dat de 
Koningin aan dat soort kritiek zal 
blootstaan en dat er van art. 55 van de 
Grondwet niets terecht zal komen. Er is 
dan namelijk niet eens een verantwoor
delijke minister, dus de kritiek kan zich 
op niemand anders dan de Koningin 
ontladen. 

In mijn systeem zwijgen de critici of 
zij nemen de Kamer als mikpunt. Zeker 
niet de Koningin! 

Ik tast dus niet - zoals zovele (niet 
dhr. Granpré Moliere) beweren - een 
prerogatief van de Koningin aan. Ik 
tracht te bereiken, dat ook in deze tijd 
art. 55 G.W. nog gehandhaafd kan wor
den. 

Ten slotte de minzame aantijging van 
de heer Granpré Moliere dat ik een door 
de algemene vergadering van de VVD 
twee jaar geleden yerworpen gedachte 
met kracht en vuur verdedig. Hij ziet 
daarbij gemakshalve maar over het 
hoofd, dat sindsdien (en wel op 27 fe
bruari 1970 te Breda) die zelfde alge
mene vergadering aan het hoofdbestuur 
heeft opgedragen de conclusies van het 
Liberaal Beraad in ons verkiezingspro
gram te verwerken. 

Eén van die conclusies was, dat de 
formateur door de Tweede Kamer aan 
de Koningin moest worden voorgedra

' gen! 
Ik baseerde mij op 13 oktober jl. tij

dens de Algemene Beschouwingen dus 
op een uitspraak van de Partij. 

Als de algemene vergadering dus op 8 
februari deze gedachte verwerpt, d&ll 
valt zij niet mij af, maar zichzelf! 
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presentatie als lijstaanvoerder waren na
melijk wel wat dingen die politiek niet 
geheel klopten of die tenminste een aan
tal vragen oproepen. 

Prof. Drees wil vóór alles een zuinig 
beleid gevoerd zien. Wat de regerings
partijen betreft ziet hij dan vooral de 
confessionele partijen op zijn weg. Mi
nisters geven z.i. te veel toe aan de druk 
vooral van de confessionele fracties met 
hun "ingebouwde pressiegroepen", die 
constant verhoging vaa de uitgaven 
vragen, met een "eindeloze verlanglijst" 
komen en geen coördinatie en kritische 
toetsing van hun wensen aan de 
financiële mogelijkheden toepassen. 

Ook het nieuwe programma van de 
confessionele partijen acht prof. Drees 
weer een inflatoir programma. Hij ziet 
de confessionelen de inflatie niet werke
lijk keren. Daartegenover acht hij zelf 
allerlei mogelijkheden tot bezuiniging 
aanwezig, waardoor zelfs enige verlich
ting van belasting mogelijk zou zijn, die 
zowel de laagstbetaalden als de midden
groepen ten goede komen. 

Het lijkt echter een raadsel hoe prof. 
Drees, wanneer hij het over het toekom
stige kabinet heeft, als eerste de KVP
senator prof. Steenkamp noemt, die hij 
"graag een rol zou zien spelen". Nu is 
prof. Steenkamp een bekwaam man, die 
best minister zou kunnen worden, maar 
dat nu juist de heer Drees hem het eerst 
noemt, is gezien dien!J betoog, wel 
vreemd. Weet prof. Drees dan niet, dat 
juist prof. Steenkamp de grote inspira
tor, de geestelijke vader is geweest van 
datzelfde confessionele programma, dat 
hij (prof. Drees) misprijzend "een infla
toir programma" noemt? 

Tegenwerpingen 
Prof. Drees is kennelijk ook aan de 

VVD wat gaan twijfelen op dit stuk. 
Ook hier passen toch wel een paar con
crete tegenwerpingen. In haar eigen 
ontwerp verkiezingsprogramma, zoals 
dat .de Partijraad reeds is gepasseerd, 
spreekt de VVD zich toch wel heel dui
áelijk uit. Zo verlangt zij bijvoorbeeld 
strikte begrenzing van de stijging der 
overheidsuitgaven in relatie tot de ver
wachte stijging van het nationale inko
men. Suppletoire begrotingen mogen het 
totaalbedrag van de Rijksbegroting niet 
verhogen, zodat tussentijdse uitgaven
stijging door besparingen elders dienen 
te worden opgevangen. Het program 
eist ook zo ruim mogelijke toepassing 
van de regel, dat gebruikers van over
heidsdiensten zoveel mogelijk de kost
prijs van diensten betalen. Zij verlangt 
ook automatische jaarlijkse aanpassing 
van de loon- en inkomstenbelasting aan 
de geldontwaarding, afzwakking van de 
progressie in de tarieven van de loon
en inkomstenbelasting met name voor 

Gastheren • zn 

de middeninkomens en verhoging van de 
belastingvrije voet met doorwerking in 
het hele tarief. 

Wat de overheidsdienst betreft wenst 
de VVD dat overheidstaken die overbo
dig zijn of waarvan het nut voor de 
bevolking niet opweegt tegen de kosten, 
moeten worden afgestoten. Inschakeling 
van particuliere adviesbureaus om te 
verzekeren dat het overheidsapparaat 
zo efficiënt mogelijk werkt. 

Bovendien werd in de bijeenkomst 
van de partijraad een amendement van 
de JOVD dat grotere financiële offers 
zou hebben betekend, met praktisch al
gemene stemmen afgewezen. Mr. Geert
sema, die tót de bestrijders van dit 
amendement behoorde, wees met nadruk 
op de mogelijkheden van bezuiniging 
om eventueel noodzakelijke verhogingen 
elders op te vangen. 

En wat het jongste verleden betreft: 
ondanks alle rumoer wist de liberale mi
nister Witteveen met krachtige steun 
van de VVD in de rug, een verlaging 
van de loon- en inkomstenbelasting van 
omstreei{S één miljard gulden in twee 
etappes uit te voeren; een aanpassing 
van het tarief, bedoeld als· inflatiecor
rectie. 

Voor de lichte vrees van prof. Drees 
over de plaats van de VVD in deze, 
bestaat geen enkele reden. 

Er zijn volgens prof. Drees veel "on
gemotiveerde subsidies", waarop "dras
tisch" bezuinigd kan worden. Op het ge
bied van de cultuur noemde hij de steun 
voor bezoek aan schouwburgen en or
kesten. Waarbij zij a~ngetekend, dat hij 
wel bijvoorbeeld de "conservering van 
waardevolle gebouwen" en echte kunst
experimenten die anders niet van de 
grond komen, zou willen (blijven) 
subsidiëren. DS'70 wil afschaffing van 
de kinderbijslag voor het eerste en 
tweede ldnd, maar deze moet dan wel 
gepaard gaan met compensatie in de 
belastingsfeer. Dat betekent dan toch, 
dat op een stuk eventuele belastingver
laging aldus alvast beslag wordt gelegd. 

Tegen de VVD heeft dr. Drees het 
bezwaar dat zij (volgens hem) te wei
nig belangstelling heeft voor sociale 
problemen. Wij aanvaarden deze stelling 
niet. Maar denkt de heer Drees niet dat 
dezelfde kringen die (ten onrechte) dit 
oordeel over de VVD vellen, ook zijn 
bezuiningsplannen weinig sociaal zullen 
no.emen? Afschaffing van subsidies doet 
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altijd ergens pijn en wordt dan al gauw 
- en dikwijls heel luidkeels - als aan
tasting van sociale verworvenheden ge
brandmerkt. Prof. Drees make zich 
daarover geen illusies en daarom doen 
zijn niet nader gemotiveerde bezwaren 
tegen de VVD op sociaal gebied nogal 
onwerkelijk aan. Hij zal er niet aan 
ontkomen dat het verwijt dat hij ons 
maakt, zich (wellicht zelfs in versterkte 
mate) ook tegen hem zal richten. 

Wie nu op grond van het vorenstaan
de zou menen, dat prof. Drees wanneer 
hij de kans kreeg graag minister van 
financiën zou worden, heeft het mis. Op 
een vraag of hij zelf in de regering zou 
willen zitten, antwoordde hij, dat hij 
zich voorlopig op de Kamer wil concen
tJ·eren, maar dat als hij zou worden ge
roepen, hij "toch geen financiën zou wil
len." Dat zal sommigen wel teleurstel
len, al is zijn opmerlöng wel begrijpe
lijk, dat "nu maar eens een KVP-er op 
de Kneuterdijk moet gaan zitten (Grap
perhaus bijvoorbeeld)." 

Er zal nog ·genoeg gelegenheid zijn, 
op bepaalde aspecten later nader in te 
gaa. Op nog één aspect dient echter ook 
nu wel reeds de nadruk te worden ge
vestigd. Prof. Drees is en wil blijven: 
socialist. Daarom kunnen wij het m.i. 
toejuichen, dat er nu ook een socialisti
sèhe partij is met een aantal reële opvat
tingen ook over de Nato, de buiten
landse politiek en het ordevraagstuk, 
maar behoeven wij vooralsnog weinig 
concurrentie te vrezen. Hoezeer dr. 
Drees zich toch nog aan het socialisme 
en zelfs aan de Partij van de Arbeid, 
waar hij uitstapte, verwant voelt, 
blijkt wel uit de waardering, die hij 
enige malen heeft betuigd aan het adres 
van de heer Den Uyl (niet van de heer 
Vondeling!). "Ik houd goede verhoudin
gen met Den Uyl voor wie ik respect 
heb en ik hoop ook dat ons contact met 
de Wiardi Beekman Stichting kan blij
ven bestaan en dat DS'70 zich ook in 
(het maandblad) Socialisme en Demo
cratie kan laten horen." 

Trouwens: DS'70 schaarde zich bij het 
jongste grote loondebat bij monde van 
de heer Goedhart achter de PvdA, zodat 
ook op hem en zijn partij de vernieti
gende kritiek terugslaat, die prof. Pen 
in Het Parool op het standpunt van "de 
linkse partijen" in deze kwestie heeft 
geleverd. 

A. W. ABSPOEL. 

• land ezgen 
------------------------------------- -------------------

HOTEL •• D.E NEDERLANDEN'' VREELAND 
REST ÁURANT -ROTISSERIE •• NAPOLEON" 

VREELAND Afo V~CttT 
ID KRUISINQ AUTOWEQ ftAARLEM/ftflVERSUM+UTRECHT/AMSTERDAM 

RESERVERING (02943) 1576 

HOTEL WITTEBRUG 
Den Haag Scheveningen 

20 suites en 240 bedden 

Alle kamers met privé bad en douche 

Airconditioned restaurant en lounge-bar 

Tel.: 512361 (10 liinen) 

I(ASTEEL OUD-WASSENAAR 
HOTEL- RESTAURANT. 

Vijf minuten van Den Haag, te bereiken via autoweg naar Am
sterdam, afbuigen tegenover Dierenpark Wassenaar. 

In magnifiek park gelegen hotel met alle moderne comfort. Salons 
voor speciale diners, recepties, cocktailparties, vergaderingen, etc. 

GEEN PARKEERPROBLEMEN! Telefoon 01751 • 9045 



• VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Agenda algemene vergadering 

Op vrijdag 26 en zaterdag 27 maart 
a.s. heeft in het congres-centrum 
RAl aan het Europaplein te Amster
dam de jaarlijkse algemene vergade
ring van de VVD plaats. Deze verga
dering, die openbaar is, zal vrijdag
avond om acht uur beginnen en za
terdagochtend om tien uur. De agen
da treft mèn hierbij aan. 

Buitengewone 
algemene 
vergadering 

Voor de openbare buitengewone 
algemene vergadering van de 
VVD, die op zaterdag 6 februari 
a.s. gehouden zal worden in het 
Nederlands Congresgebouw, Chur
chillplein 10 te Den Haag, aan
vang 10.00 uur, luidt de agenda: 

1. Opening door de voorzitter. 

2. Vaststelling van het verkie
zingsprogram Liberalen op nieuwe 
wegen. 

Toelichting: Het na de partij
raadsvergade·ring van 14 noyember 
1970 he•r&ehreven program met de 
amendementen waarvan de partij
raad aanvaarding heeft . ontraden, 
is afgedrukt in het nummer van 
8 januari van Vrijheid en Demo
cratie. 

3. Sluiting, 

In deze rubriek worden korte med~ 
lingen opgeuo1nen. zoals mutaties In be• 
sturen, van afdelingen, staten- en kamer
centrales, de instelling van commissies en. 
andere daarvoor in aanmerkina- komende 
wetenswaardigheden. Voor uitvoerige ver
slagen van gehouden afdelingsvergaderin
gen is ~reen ruimte beschikbaar. 

Wetenswaardigheden betreffende u af· 
dç!ingen Amsterdam, Rotterdam, Den 
Haa~r en die In de agglomerhtie Eindho· 
ven, worden vermeld bij de aparte aan 
deze steden gewijde rubrieken. 

Kopij voor deze rubriek dient de redactie 
te bereiken uiterlijk op de zaterdag voor· 
afgaande aan de verschi.jningsdatum van 
Vrijheid en Democratie. 'J'elefoniAeh wordt 
ceen kOI)Ïj VOOr deze rubriek geaccepLeerd. 

Vrijdag, 20.00 uur 

I. Opening door de voorzitter en be
groeting van de gasten. 

2 Rede door de heer mr. W. J. Geert
• sema, voorzitter van de Tweede

Kamerfractie. 

3 Vaststelling van het urgentie-pro
• gram, ingeleid door de voorzitter 

van de pali:tij. 

Zaterdag, 10.00 uur 
4 Verslag van de commissie voor de 

<, notulen van de jaarlijkse algemene 
vergadering van 27 en 28 februari 1970. 

5. 
6. 

Jaarverslag van de secretaris. 

Rekening en verantwoording en 
jaarverslag van de penningmeester. 

7 V erslag van de commissie van voor-
• lichting over de rekening en verant

woording van de penningmeester over 
het jaar 1970. 

8 Benoeming van een commissie van 
' drie leden ter voorlichting van de 

algemene vergadering bij de behande
ling van de rekening en verantwoor
ding van de penningmeester over het 
jaar 1971, 

9 Bespreking van het beleid van het 
hoofdbestuur. 1) 

] 0 Bespreking van ~~t beleid van de 
· ' redactie van VnJheld en Demo

cratie. 1) 

11. Rondvraag. 1) 

] 2 Benoeming van een voorzitter. 
· • Wegens periodieke aftreding van 

mevrouw H .. van Someren .. -Downer te 
Rotterdam, die zich herkiesbaar heeft 
gesteld, moet in de vacature van voor
zitter worden voorzien. Het hoofdbestuur 
stelt voor het voorzitterschap kandidaat 
mevrouw H. van Someren-Downer te 
Rotterdam. Indien tegen-kandidaten 
ontbreken zal deze benoeming overeen
komstig artikel 49 van het huishoudelijk 
reglement zonder stemming geschieden. 

13 Benoeming van twêe leden van het 
' dagelijks bestuur. 

Aan de beurt van periodieke aftreding 
is het lid van het dagelijks bestuur de 
heer H. J. L. Vonhoff te Amsterdam, 
die zich niet herkiesbaar stelt. Voorts 
heeft het lid van het dagelijks bestuur 
mevrouw T. Wierda-Haanstra te Kat
lijk de wens te kennen gegeven deze 
functie neer te leggen. 

Er moet derhalve in twee vacatures 
in het dagelijks bestuur worden voor
zien. Krachtens artikel 22 van het huis
houdelijk reglement, dat bepaalt dat 
voor de verkiezing der leden van het 
dagelijks bestuur ook het hoofdbestuur 
kandidaten kan stellen, stelt het hoofd
bestuur hiervoor kandidaat de heer 
F. Lauxstermann te Amsterdam en de 
heer 0. Tammens te Oosterhesselen, die 

• Op de ledenvergadering van de afde
ling Woerden is de aftredende penning
meester, de heer Van Eijken, tot ere
voorzitter benoemd wegens zijn grote 
verdiensten voor de afdeling, waarvan 
hij de mede-oprichter is. Tevens is hij 
jarenlang raadslid geweest. De heer De 
Kruyf trad af als bestuurslid. De leden
vergadering koos in hun plaats twee 
nieuwe bestuursleden. Het bestuur ziet 
er thans als volgt uit: G. J. Brouwer, 
voorzitter, drs. J. A. W. Brak, secretaris 
en vice-voorzitter, mr. J. H. Bergsma, 
tweede secretaris, mevrouw E. J. T. N. 
de Goederen, penningmeesteresse en de' 
heren C. B. Bennink, K. J. Tuinstra, H. 
J. Valk en J. E. de Wolf als bestuursle-

e Op 16 december werd tijdens een 
buitengewone vergadering te Etten-Leur 
opgericht de Kamercentrale Tilburg -
\\'estbrabant. Deze centrale omvat de 
afdelingen Tilburg, Breda, Oosterhout, 
Roosendaal, Bergen op Zoom, Woens
drecht en Steenbergen. Het voorlopige 
bestuur wordt voorgezeten door de heer 
W. Verwey. 

• In de afdeling \\'oJ'mPrvecr is thans 
voorzitter de heer M. K. de Wilde en 
penningmeester de heer J. A. Höweler. 

• Na de laatste ledenvergadering van 
de kamercentrale Drente is het dage
lijks bestuur als volgt samengesteld: R. 
Zegering Hadders, te Emmen, voorzit
ter, P. Veenhouwer, De Reurinks 12 te 
Ruinen (05221·205) secretaris, me· 

zich bereid hebben verklaard deze kan
didatuur te aanvaarden. 

N.B. Tot kandidaatstelling ter VNvul
ling van plaatsen in het dage·Iijks bestuur 
is de ledenvergadering van iedere afdeling 
bevoegd. Deze mag voor elke te vervullen 
plaats één kandidaat opgeven. De opgaven 
dienen uiterlijk 15 maart a.s. in het bezit 
vam het algemeen secretariaat te zijn. Een 
kandidaatstelling is slechts geldig indien 
de kandidaat zich schriftelijk heeft bereid 
verklaard haar te aanvaarden. 

Ingevolge artikel 23 van het huishou
delijk reglement mogen in het hoofd
bestuur niet meer dan vier leden der 
Staten-Generaal zitting hebben, waarvan 
niet meer dan twee leden in het dagelijks 
bestuur. In het hoofdbestuur hebben thans 
vier leden der Staten-Generaal zitting, nl. 
het lid van het dagelijks bestuur de heer 
H. J. L. Vonhoff en de leden van het 
hoofdlbestuur mevrouw mr. M. N. W. Dett
meije.r--La•bberton, mevr. drs. J. F. Schou
wenaar-Franssen en de heer H. Wiegel. 

14 Benoeming van zeven leden van 
' het hoofdbestuur. 

Aan de beurt van periodieke aftre
ding als lid van het hoofdbestuur zijn: 

voor de rijkskieskring 's-Hertogen
bosch: ir. L. Korver te Waalre; 

voor de rijkskieskring Arnhem: ir. J. 
N. Kooij te Apeldoorn; 

voor de rijkskieskring Leiden: mr. G. 
C. van Dijk te Wassenaar; 

voor de rijkskieskring Den Helder: 
W. Franck te Bergen ( NH) ; 

voor de rijkskieskring Middelburg: dr. 
ir. C. W. C. van Beekom te Goes; 

voor de rijkskieskring Leeuwarden: 
mr. B. P. van der Veen te Leeuwarden; 

voor de Stichting Organisatie Vrou
wen in de VVD: mevr. mr. E. A. J. 
Scheltema-Conradi te Haarlem en 
mevr. drs. J. F. Schouwenaar-Frans
sen te Bilthoven. 

Krachtens artikel 18 lid 5 van de 
statuten zijn deze leden van het hoofd
bestuur niet terstond herkiesbaar, aan
gezien zij onafgebroken gedurende ten 
minste zes jaren dit lidmaatschap heb
ben vervuld. 

Bevoegd tot het stellen van lmndida
ten ter vervulling van ue openvallende 
plaatsen in het hoofdbestuur zijn: 

ir. L. Korver te Waalre: de leden
vergaderingen van de afdelingen in de 
rijkskieskring 's-Hertogenbosch; 

ir. J. N. Kooij te Apeldoorn: de leden
vergaderingen van de afdelingen in de 
rijkskiesl{ring Arnhem; 

mr. G. C. van Dijk te ·wassenaar: de 
ledenvergaderingen van de afdelingen 
in de rijkskieskring Leiden; 

W. Franck te Bergen (NH): de leden
vergaderingen van de afdelingen in de 
rijkskieskring Den Helder; 

dr. ir, C. W. C. van Beekom te Goes: 
de ledenvergaderingen van de afdelingen 
in de rijkskieskring Middelburg' 

mr. B. P. van der Veen te Leeuwar
den: de ledenvergaderingen van de afde
lingen in de rijkskieskring Leeuwarden; 

mevrouw mr. E. A. J. Scheltema
Conradi te Haarlem: de Stichting Orga
nisatie Vrouwen in de VVD. 

De opgaven dienen uiterlijk 15 maart a.s. 
in het bezit van het algemeen secretariaat 
te zijn, Een l<andidaatst<>lling is dechts 
geldig indien de kandidaat zich schriftelijk 
heeft bereid verklaard haar te aanvaa.rden. 

Indien na de benoe··ning van de leden 
Yan het dagelijks heRtuur en hoofdbestuur 
zou blijken dat daarvan slechts drie vrou
welijke leden deel uitmaken, kiezen het 

vrouw J. M. Colenbrander-Bosman, te 
Meppel, penningmeesteresse, J. A. van 
der Linde te Roden, vice-voorzitter en J. 
Rijkens te Beilen, tweede secretaris. 

• De Utrechtse VVD-werkgroep voor 
milieubeheer die bestaat uit mevrouw 
W. C. C. Hengtsman en de heren mr. J. 
E. J. Hemmes, J. J. P. Meijer, J. H. E. 
Reeskamp, H.M. J.C. Verstegen en dr. 
mr. D. Vreugdenhil, heeft een aantal 
suggesties voor een verdergaande 
Utrechts gemeentelijk mi.lieubeheer 
vastgelegd in een rapport dat zij aan de 
Utrechtse gemeenteraadsleden heeft 
aangeboden. In het rapport stelt zij 
onder meer de instelling voor van een 
afzonderlijk bureau voor milieubeheer 
en de vorming van een aparte raads
commissie voor milieubeheer. Zij pleiten 
verder onder meer voor opheffing van 
het ambtenarentekort bij de reinigings
dienst, een doelmatiger controle van de 
uitvoering van bestaande wetten en ver
ordeningen, matiging van het zoutge
bruik bij gladheidsbestrijding, kritisch 
onderzoek van bestrijdingsmiddelen op 
hun neveneffecten en verbetering van 
de voorlichting aan de burgerij om de 
rechtszekerheid te vergroten van ieder· 
een die naar milieuve1·betering streeft. 

e Sedert kort beschikt de Kamercen
trale Den Helder over een mededelin
genblad. Het verschijnt onregelmatig en 
staat onder redactie van de heer R. J. 
Middelburg. Er zijn tot dusverre twee 
nummers verschenen. 
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bestuur en de adviesraad van de Stich
ting Organisatie Vrouwen in de VVD, con
form artikel 22, lid 6, van het huis•hou
deliJk reglement gezamenlijk nog één lid 
van het hoofdbestuur ter voorziening in 
de vacature van mevrouw Schouwenaar
Fran.ssen, zulks voor de duur dat 
overigens minder dan vier vrouwelijlre 
leden van het hoofdbestuur deel uitmaken 
en voor ten hoogste drie jaar. 

15 Vervulling van twee voorwaarde
• lijke vacatures in het hoofdbestuur. 

Indien de heer Lauxstermann te Am
sterdam en de heer Tammens te Ooster
hesselen zouden worden benoemd tot lid 
van het dagelijks bestuur, dient alsnog 
in twee vacatures in het hoofdbestuur 
te worden voorzien en wel voor de rijks
kieskring Amsterdam en voor de rijks
kieskring Assen. 

Bevoegd tot het stellen van kandida
ten ter vervulling van deze eventueel 
openvallende plaatsen zijn: 

F. Lauxstermann te Amsterdam: de 
ledenvergadering van de afdeling Am
sterdam; 

0. Tammens te Oosterhesselen: de 
ledenvergaderingen van de afdelingen 
in de rijkskieskring Assen. 

De opgaven dienelll uiterlijk 15 maart a.s. 
in het bezit van het algemeen secretariaat 
te zijn. Een kandidaatstelling is sleehts 
geldig indien de kandidaat zioh schriftelijk 
heeft bereid verklaard haar te aanvaarden. 

16 Vragen over het beleid van de 
' Kamerfracties. 

Het verdient aanbeveling dat de afge
vaardigden van afde<lingen die bij dit punt 
speciale onderwerpen ter spra·ke willen 
brengen hiervan vóór 22 maart 1971 mede
deling doen aan het algemeen secretariaat, 
zodat de Kamerleden de gelede·nheid heb
hen zich hierop voor te bereiden. Boven
dien is het noodzakelijk dat de sprekers 
zich uiterlijk vrijdagavond 2:6 maart vóór 
9.00 uur helbben aangemeld bij het alge
meen secretariaat, opdat een evenredige 
verdeling van de beschikbare spreeldijd 
kan worden vastgesteld. 

Zaterdag, 14.00 uur 
1""' Antwoord van de Kamerfracties op 

1 • de vragen over hun beleid gesteld. 
Het hoofdbestuur streeft ernaar vol

doende tijd uit te trekken voor re- en 
dupliek. 

18. Sluiting door de voorzitter. 

') Het is noodza.kelijk dat de sprekers 
bij de agendapunten 9, 10 en 11 zich 
uiterlijlr vrijdagavond 216 maart vóór 9.00 
uur hebben aangemeld bij het algemeelil 
seC"retariaat, opdat een e!Venredige ver
deling van de beschikbare spreektijd kan 
worden vastgesteld. Het hoofdbestuur 
streeft ernaar voldo•ende tijd uit te trekken 
voor re- en dupliek. 

l:nning van 
contributie 

I 

Het hoofdbestuur vestigt de 
aandacht van de afdelingen op ar
tikel 38, lid 3, van het huishoude
Iijk reglement, dat luidt als volgt: 

,.De besturen van de afdelingen 
dragen, voor zover zij met de con
tributie-inning zijn belast, jaar
lijks voor 1 maart en voor 1 mei 
aan het hoofdbestuur van de door 
hen ontvangen contributies door 
de algemene vergadering vast te 
stellen gedeelten af aan het 
hoofdbestuur, dat jaarlijks op 1 
maart en 1 mei deze door de alge
mene vergadering vastgestelde 
gedeelten afdraagt ten behoeve 
van het partij-orgaan respectieve
lijk aan de kamercentrales waar
toe de betrokken afdelingen beho
ren." 

Zoals reeds eerder werd mede
gedeeld zal over het jaar 1971 de 
contributie nog niet centraal 
geïnd worden. Het bepaalde in ar
tikel 38, lid 3, geldt derhalve voor 
dit jaar nog voor alle afdelings
besturen. 

Aan het hoofdbestuur dient 
over 1971 te worden afgedragen: 

Vóór 1 maart: f 9 per lid voor 
Vrijheid en Demoèratie; 

Vóór 1 mei: f 2.50 per aspi
rantlid, f 2.50 per gezinslid, f 4.
per lid tot 27 jaar, f 12.50 per lid 
van 27 tot 65 jaar en f 9,25 per 
lid van 65 jaar en ouder. 

Het hoofdbestuur doet een drin
gend beroep op de afdelingsbestu
ren deze verplichting na te ko
men, opdat het ook zijnerzijds 
aan zijn verplichting tot afdracht 
ten behoeve van Vrijheid en De
mocratie en aan de kamercen
trales zal kunnen voldoen. 

Het hoofdbestuur streeft naar 
invoering van de centrale contri
butie-inning per 1 januari 1972. 
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Een RONDVAART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
* ~-----------~--------~ ·~~ .. ~ 

DAMMERS & VAN DER HEIDE1S 
Scheepvaart- en Handelsbedriif N. V. 

Reders, cargadoors, bevrachters, expediteurs, 

beëdigde makelaars voor het kopen, verkopen 

en bouwen van schepen. 

Boompies 57, Postbus 444, Rotterdam-1 

Telegramadret: ENERGETIC (New Boe Code) 

TELEFOON: 146011 - TELEX 21127 (6 lijnen) 

Boele's Scheepswenen en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NES (bi i Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TB.S:OON 134862 ROnERDAM - TELEGR. BOB.E • lOLNES 

GEEN TIJDVERLIES ! I 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

bij 

N.V. Scheepswerven "Piet Hein" v.d.z.d. 
FA. W. SCHRAM & ZONEN 

BOLNES/PAPENDRECHT 
NIEUWBOUW en REPARA TIE 

e twee dwarshellingen van 115 m 
e overdekt dubbef droogdok van 11 5 m 
e twee nieuwe droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 1 04 en 93 m · 
e snel schroefwisselen en kleine roer- en 

stevenreparatie in nieuw HEFDEK. 

TELEFOON ROnERDAM 010-13 92 75 
BOLNES 01804- 36 44 • 34 09 
PAPENDRECHT 01850- 5 12 22 • 5 14 66 

een BELEVENIS! Wil/emsplein 

Rotterdam 

containers: 
koel/ vries
containers: 

Onder de beschermde naam "Multload"• 
container bouwt Paul &. van Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium STA
PELCONTAINERS voor het stukgoe· 
deren vervoer. 
De constructie van Van Weelde's con
tainers leent :z:ich in het bij:z:onder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koelf 
vriescontainers, met naar keuze poly• 
streen of polyurethaan isolatie. Binnen· 
afwerking naar wens in aluminium ot 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel· 
aggregaat worden geleverd. 

"Flats" en 
"Huifcontainers": 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERfEf:N 

CARROSSERIE· EN CONTAINERFABRIEK 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'8·GRAVENWEG 350 • NIEUWERKER~ AfD IJSSEL 

TEL. (01803) 2841 (3 LIJNEN) 

I T~ee Torens I 
N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 

TELEFOON 25242 - DELFT 

Ook bij ZIEKTE, ONGEVAL EN INVALIDITEIT 
een GEGARANDEERD WELVAARTSVAST 

INKOMEN 

Door de 
ARBEJDSONGESCHIKTHEJDS-VERZEKERING 

MET INDEX- EN STIJGINGS-CLAUSULE 

N.V. Amersfoortse Algemene Verzekerfngmil. 

W.B. K. van 1938 

Bergstraat 6- I - Amersfoort • Tel. (03490) • 1 70 43 * 
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Geen Kloosharmonie bij afscheid 

door ons redactielid 
G. Stampher 

Kopü woor deze rubriek zen
dell aaa: -vr. _.._ &. èe 
K&ot~li • BeddiD&. Stadhoudera
plant .. oen 2111. Oen Baac. 

Alblasserdam, tel. 01895-3777, postbus 5 

De heer A. H. Kloos heeft bij zijn 
aftreden als voorzitter van het NVV be
paald niet voor een Kloosharmonle ge
zorgd. Dat was overigens ook niet van 
hem te verwachten, aangezien hij zich, 
vooral gedurende de laatste tijd, in een 
positie heeft gemanoeuvreerd, die een 
"vredig" afscheid van regering en werk
gevers onmogelijk maakte. Dat hij bij 
zijn afscheid opnieuw tegen zijn tegen
standers van leer trok is dan ook wel te 
begrijpen. Men had evenwel kunnen 
verwachten dat hij dit op een hoger ni
veau had gedaan dan thans is geschied. 
Helaas is zijn afscheidsrede ontaaard in 
een scheldkannonna.de, waarin veel werd 

Vrouwelijke kandidaten 
In het vorige nummer heeft mevrouw 
De Roock er nog eens op gewezen, dat 
wij ons uiterste best moeten doen, meer 
vrouwen op verkiesbare plaatsen op 
kandidatenlijsten te krijgen. Inderdaad, 
daar zullen wij vrouwen voor moeten 
zorgen. De Belgische kardinaal Suenens 
heeft gezegd: "ervan -overtuigd te zijn 
dat .,de mannenwereld nooit iets zal 
doen voor de emancipatie van de vrouw. 

De vrouwen zullen het zelf moeten 
doen" (,,Doorkijk" dec. 1970 blz. 19). 
Dat "nooit" is _voor zijn rekening; het 
"zelf doen" onderschrijven wij geheel. 
Zelfs bij ons in de VVD, waar theore
tisch· de gelijke rechten van de vrouwen 
volkomen erkend worden, hoe is het 
daar in de praktijk ? Kijk maar naar de 
nieuwe kandidatenlijst voor de Tweede 
Kamer. 

Het zijn de vrouwen die moeten zor
g~n voor de goede plaatsing van vrou
welijke kandidaten. Kunnen zij dat ? 
M.a.w: kennen zij haar? Het is niet erg 
overtuigend, als je opkomt voor Iemand, 
die je zelf niet eens kent. Het argument, 
dat iemand een vrouw is, is onvoldoen
de; je moet ook een mening geven over 
haar kwaliteiten. Hoe groot de invloed 
van zo'n aaabeveling is, is niet te me
ten, maar dat die invloed er is, is zeker. 

Vrouwen, die bereid zijn de zware 
functie van Tweede-Kamerlid op zich te 
nemen doen daarom verstandig te zor
gen voor contacten met de vrouwenor
ganisatie in de VVD. Laten zij op de 
bijeenkomsten daarvan komen en af en 
toe een spreekbeurt op zich nemen. 
Over zulke bijeenkomsten moeten zij 
niet heen kijken als onbelangrijk en uit 
de tijd. Belangrijk of onbelangrijk is 
altijd maar betrekkelijk. En "uit de 
tijd"? Zie boven. 

Zij kunnen er ook wel eens wat opste
ken, waar zijzelf wat aan hebben. In elk 
geval is contact met degenen, wier 
steun men bij de verkiezingen zo goed 
kan gebruiken, geen verloren moeite. 

De twee vrouwen, die nu op goede 
plaatsen op de kandidatenlijst staan, 
hebben meermalen een spreekbeurt ver
vuld; zij waren bekend en gewaardeerd. 
Zij die thans geen kans hebben gekre
gen, hebben nu enige jaren tijd bekend
heid te verwerven bij haar, die graag 
haar steun willen geven, maar dit dan 
ook goed moeten kunnen doen. 

J. H.S. 

Naarden-Bussum 
Op woensdag 3 februari a.s. om 10.00 
uur des ochtends wordt een bijeenkomst 
gehouden in Jan Tabak, Amerfoortse
straatweg 27 te Bussum. Mevrouw A. J. 
Ie Coultre-Foest spreekt over het onder
werp: "Moet de VVD aan cultuurpoli
tiek doen?" 

Het Gooi 
Op 18 februari om 13.30 uur heelt een 

andere bijeenkomst in het Gooi plaats, 
waar mej. mr. A. Kappeyne v.d. Cop
pello spreekt over: de verkiezingen van 
1971, een politieke loterij? 

Wassenaar 
Op vt'ijdag 29 januari om 10.30 uur 

begint mej. mr. A. Kappeyne v. d. Cop
pello een oursus politieke vorming ten 
huize van mevrouw W. van Q.er Wiel
van der Flier, Storm van 's-Gravesande
weg 67 te Wassenaar. Belangstellenden 
kunnen zich opgeven bij het seet·~ta

riaat: Zijdew~g 9, telefoon 8060. 

beweerd, doch we1mg werd bewezen. 
Een opmerking als: .,Het is niet onze 
taak de scherven te gaan oprapen als 
anderen de bal door de ruiten trappen", 
is hiervan wel een bewijs. Zij draagt 
allerminst bij tot een verheldering van 
de controverse tussen werkgevers, rege
ring en werknemers, doch richt zich 
meer tot de publieke tribune. Erger nog 
is dat de heer Kloos kenne!ijk aan een 
minderwaardigheidscomplex lijdt als hij 
beweert dat het huidige kabinet de vak
beweging een brevet van onbekwaam
heid heeft gegeven. Het spelen van de 
rol van underdog mag dan alweer voor 
de moeilijk hanteerbare achterban aan-

Mijn opinie is ... 
• VVD en overheidsuitgaven 

Na lezing van de paragraaf uit het 
ontwerp-program der VVD gewijd aan 
de overheidsuitgaven blijf ik een gevoel 
van ontevredenheid houden omdat 
mijns inziens de betreffende paragraaf 
verre van duidelijk is. 
· Ongetwijfeld zal het velen ontgaan 
zijn dat een pleidooi voor strikte be
grenzing van de stijging ·der overheids
uitgaven in relatie tot de verwachte 
stijging van het nationale inkomen, 
naast de wens tot geleidelijke drukver
schuiving van de belastingen op inko
men naar belastingen op verbruik plus 
betaling van kostprijzen voor overheids
diensten een fikse stijging der belastin
gen kan impliceren. 

De overige wensen op belastinggebied 
slokken hiervan een groot deel op. 
Voorts kosten de vele programwensen 
veel geld. Dit alles samen doet twijfel 
rijzen over de realiseerbaarheid van de 
.,beloften" in het program als totaal. 

Het lijkt me een zaak van politiek 
fatsoen en eerlijkheid tegenover de par
tij om het program vergezeld te doen 
gaan van een kosten-batenanalyse, die 
de uitgaven en hun dekking globaal 
aangeven. 

Wie zijn hoop heeft gevestigd op effi
ciency (waar ? ) of zelfs op belastingver
laging mag de zittende Kamerleden Joe
kes, Portheine en Koning wel eens ter 
verantwoording roepen over hun activi
teiten in die richting in de afgelopen 
vier jaar. (Daarvoor zijn er toch con
gr·essen.? ) 

Is het overigens maar niet bèter om 
amendement 402 te steunen, zodat men 
de komende vier jaar wat meer zeker
heid krijgt? Of beter nog: wat meer 
eerlijkheid! 

J. A. WEGGEMANS 
Vice-voorzitter .JOVD 

ALLE 
VERZEKERINGEN 

• 
HYPOTHEKEN 

• 
FINANCIERINGEN .. ., 
n.v. malcelaars kantoor 

trekkeiijk zijn zij draagt allerminst bij 
tot een gedachtenwisseling die enige op
lossing zou kunnen bieden tot het nader 
tot elkaar brengen · van afwijkende ' 
standpunten. 

De heer Kloos heeft onlangs in een 
interview met Vrij Nederland beweerd, 
in zijn nieuwe functie als voorzitter van 
de Vara onder meer zijn aandacht te 
willen wijden aan culturele aspecten. 
Welnu, dat lijkt ons een loffelijk stre
ven, waarbij wij hem een minder starre 
houding toewensen dan hij als vakbonds
leider heeft aangenomen. 

NIEUWE KONING 
Hoe dan ook, vakhondskoning Kloos 

is "dood". Leve de nieuwe koning drs. 
Ter Heide, die bij het aflossen van de 
wacht in elk geval meer zinnige opmer
kingen maakte dan zijn voorganger. Of 
die opmerkingen een betrouwbare indi
catie vormen van de in de toekomst te 
volgen politiek moet inmiddels worden 
afgewacht. Drs. '!'er Heide zorgde al
thans voor het gewenste niveau door niet 
alleen met de strijdbijl te zw'laien, doch 
ook een visie te geven die uitgaat boven 
de beroepsmatige kreten van alledag. 

"Er is voor de maatschappij, zoals wij 
die in Nederland kennen, geen Haarlem
mer olie in de vorm van een revolutio
naire verandering van de structuren die 
alle problemen oplost", zo zei hij ondèr 
meer. Een dergelijke uitspraak van een 
vakbondsleider getuigt van zin voor 
realiteit. Men zou alleen de achtergron
den van een dergelijke uitlating moeten 
kennen. Is zij bedoeld als "geruststel
ling" van de werkgevers, of is zij ge
richt tot de opstandige elementen die 
door de vakbeweging minder in toom 
kunnen worden gehouden? Men weet 
het niet. Het blijft evenwel een verstan
dige uitspraak die eèn climax vond in 
de bewering van de_ heer Ter Heide dat 
hij op korte termijn geen heil ziet in 
democratisering van de onderneming 
via zelfbestuur door een arbeidersraad, 
zoals ip Joegoslavië. 

Ofschoon zowel Kloos als zijn opvol
ger er kennelijk naar hebben gestreefd, 
geen standpunten te lanceren die van 
elkaar afwijken, moet hier toch wel een 
belangrijk verschil van inzicht worden 
geconstateerd, aangezien de heer Kloos 
met betrekking tot het Joegoslavische 
experiment zich in Qet verleden bepaald 
vriendelijker opstelde dan zijn opvolger, 
die daar uitgesproken afwijzend tegeno
ver staat. 

NIVEAU 
Andere verschillen van opvatting heb

ben wij niet kunnen ontdekken, al moet 
worden geconstateerd, dat drs. Ter Hei
de nu juist wel het niveau bereikte, dat 
wij bij de afscheidsrede van de heer 
Kloos hebben gemist. Als Ter Heide op
merkt dat bij een verandering van de 
maatschappijstructuur zeker niet ook alle 
problemen zijn opgelost die men nu ver
eenzelvigt met de fouten in de samenle
ving en als hij erop laat volgen dat elke 
maatschappij · met een belangrijke 
industriële produktie, ongeacht de vraag 
of ze kapitalistisch, socialistisch of com
munistisch is, zal worstelen met het 
vraagstuk v .tn de steeds erger wordende 
lucht- en waterverontreiniging, dan ge
tuigt hij van een brede visie die aankno
pingspunten biedt voor een gedachten
wisseling over de problemen die ons 
thans bezighouden. Of dat zo is, zal de 
toekomst moeten leren. Wat ons in elk 
geval aanspreekt is de verklaring van 
de nieuwe NVV-voorzitter over de be
reikte &ociale voorzieningen die hij be
stempelt als een soort veranderingen 
dat in het licht van de maatschappijver-

-nieuwing als het grote doel te vaak en 
te lichtvaardig als onbetekenend wordt 
afgedaan. Dit is een uitspraak die wij 
kunnen onderschrijven, maar wij zouden 
eraan willen toevoegen dat die sociale 
voorzieningen, ofschoon een onderdeel 
uitmakend van de loonpolitiek, niet 
rechtstreeks resulteren in hetgeen men 
onmiddellijk "cash" ontvangt. En op dit 
laatste wordt de laatste tijd teveel de 
nadruk gelegd, waardoor sociale voor
zieningen op langere termijn, met name 
het vraagstuk van een behoorlijke pen
sionering, niet de aandacht krijgt die 
het zo nodig verdient. Kortom, sociale 
voorzieningen zijn meer omvattend dan 
de loon-politiek alleen. Het ware te 
wensen dat, met name het NVV onder 
de nieuwe leiding van drs. Ter Heide 
daarvoor meer begrip kreeg en dat men 
eens minder keek naar het dubbeltje 
van vandaag en meer naar het kwartje 

van morgen. 
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UTILITEITS-ENWONINGBOUW 

Utiliteitsbouw 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw 

aannemingsbedriJf 

arnhem • rotterdam 

ARNHEM: 
Bruningweg 21 
Telefoon: 085 • 454245 * 
ROTTERDAM: 
Kipstraat 3d 
Telefoon: 010 • 121288 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton - ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZEa N.V. 

utiliteitsbouw 

· systeembouw 

TELEFOON 010-332657 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 

sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

Aannemings Mij. Gebr. Van Heeswijk n.v •.. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 · 



' ' • ' ~~,, ,' 1 "" ' ' 'f1
> 1 I• ~ 1,.,",,"~ '' ~ ._ •o > • :; ~- '-.' ~, > ' 1 • "; ' I • • 1 

e volks elling 
-

door mr. W. J. Geertsema 

Morgen - 6 februari - houdt 
de VVD een openbare buiten
gewone algemene vergade
ring in het Nederlands Con
gresgebouw, Churchillpl'ein 
10 te Den Haag. 

De vergadering die om 10.00 
uur begint, zal geheel gewijd 
zijn aan de vaststelling van 
het verkiezingsprogramma 
"Liberalen op nieuwe we
gen". 

Radio-uitzending van de VVD: 
zaterdag 13 februari, van 
18.20-18.30 uur, over de 
zender Hirversum IJ (298 m.). 

Op 28 februari wordt de 14e Alge
mene Volkstelling ánnex Woningtelling 
gehouden. 

Er is al heel veel over geschreven, 
waarvan helaas veel, dat volstrekt in 
strijd is met de waarheid. Op alle moge
lijke manieren heeft men stemming te
gen de volltstelling gemaakt en daarmee 
zonder enige twijfel het risico gescha
pen, dat deze mislukt. Mocht dat het 
geval zijn, dan zullen we zeker beleven, 
dat o.a. dezelfde mensen, die nu het 
hardst stemming maken tegen de volks
telling, O'Ver een aantal jaren de over
heid er van zullen beschuldigen geen 
goede plannen voor de toekomst ge
maakt te hebben, geen vooruitziende 
blik te hebben gehad. 

ledereen heeft tegenwoordig - en 
zeer terecht - de mond vol van de 
noodzaak tot planning op middellange 
en lange termijn. Het moet toch een 
ieder duidelijk zijn, dat de overheid on
mogelijk kan plannen, als zij niet over 
de daartoe onmisbare basisgegevens be
schikt. Het Nederlandse volk, dat wil 
profiteren van de planning van de over
heid moet bereid zijn aan het verkrijgen 
van die basisgegevens mee te werken. 

Het is overigens heel wel te begrijpen 
dat een volk, dat nog niet zo lang gele
den een bezetting heeft gekend, waarbij 
de bezetters profiteerden van de per
fecte administratie van de Nederlandse 
overheid, huiverig is om zijn medewer
king aan een nieuwe registratie van ge
gevens te verlenen. 

Toch is daarvoor ten aanzien van de 

volkstelling geen reden. Alle voorzorgen 
zijn getroffen om het geheimhouden van 
de verkregen gegevens te waarborgen. 
Natuurlijk is het mogelijk, dat een tel
ler een door hem verworven gegeven 
aan een ander meedeelt. Maar hij zal 
zich nog wel eens bedenken vóór hij dat 
doet, want daarop staat een -gevangenis
straf van ten hoogste een jaar of een 
geldboete van ten hoogste f 6.000. -

Nog veel afdoender zijn de voorzorgs
maatregelen, die voorkomen, dat later 
nog individuele gegevens van bepaalde 
personen kunnen worden opgespoord. 
Dat is in de praktijk onmogelijk. Ik 
behoef nauwelijks te verklaren, dat het 
een volstrekte leugen is, dat de indivi
duele gegevens van de mensen aan be
drijven ter beschikking worden gesteld. 
Zelfs diefstal van de gegevens, zoals in 
het buitenland zou zijn voorgekomen, is 
bij ons onmogelijk, omdat Nederland 
het enige land ter wereld is, waar een 
strikte scheiding wordt gemaakt tussen 
namen en adressen van de getelde per
sonen enerzijds en hun overige persoon
lijke gegevens anderzijds. Als iemand 
dus de magneetbanden zou stelen, waar
op de persoonlijke gegevens worden 
overgebracht, dan weet hij nog niet van 
wie die gegevens afkomstig zijn! 

Het is ook volstrekt onwaar, dat ter 
gelegenheid van de volkstelling iedereen 
een nummer krijgt, dat hij verder zijn 
gehele leven houdt. Over de invoering 
van dat zogenaamde administratienum
mer is nog geen enkel besluit genomen. 
Daarover moet in het parlement nog 

· Dit zijn onze kandidaten 
De buitengewone algemene ledenver

gadering van de VVD heeft op zaterdag 
23 januari te Leiden de kandidatenlijst 
vastgesteld voor de Tweede-Kamerver
kiezingen die op woensdag 28 april wor
den gehouden. De lijst ziet er als volgt 
uit: 

In alle kieskringen: 1. mr. W. J. Geert
sema te Wassenaar. 

2 t/m 13 in alfabetische volgorde: 
mr. dr. C. Berkhouwer te Heiloo, dr. K. 
van Dijk te Roden, drs. Th. H. Joekes 
te 's-Gravenhage, mej. mr. A. Kappeyne 
van de Coppello te Leiden, mr. H. E. 
Koning te Rotterdam, H. J. de Koster 
te Wassenaar, mr. F. Portheïne te Lei
den, mr. J. G. Rietkerk te Rijswijk 
(Z.H), ir. D. S. Tuijnman te 's-Graven
hage, mevr. mr. E. Veder-Smit te Leeu
warden, H. J. L. Vonhoff te Amsterdam, 
H. Wiegel te Amsterdam 

14. mr. A. Geurtsen te Maasland, 15. 
G. Koudijs te Doorn, 16. L. M. de Beer 
te Vlaardingen, 17. drs. G. M. V. van 
Aardenne te Dordrecht, 18. G. W. Keja 
te Amsterdam, 19. H. P. H. Waalkens te 
Tollebeek (N.O.P.), 20. mevr. dra. N. 
Smit-Kroes te Rotterdam, 21. drs. A. 
Pais te Amsterdam, 22. drs. D. J. D. 
Dees te Utrecht, 23. dr. R. W. de Korte 
te Reeuwijk 

In de kieskringen 's-Hertogenbosch, 
Tilburg, Arnhem, Nijmegen, Middelburg 
en Maastricht: 24. W. Verwey te Rijs
bergen (N.Br.), 25. J. Hoekstra te Oost
burg (Z.VL.), 26. Drs. A. P. z. van der 
Houwen te Tegelen, 27. J. H. E. Muré 
te Eygelshoven (L.) 

In de kieskringen Rotterdam, 's-Gra
venhage, Leiden en Dordrecht: 24. H. F. 
Heijmans te Waddinxveen, 25. G. C. 
Wallis de Vries te 's-Gravenhage; 26. 
mej. dra. H. Pleij te Amsterdam, 27. 
drs. H. J. Slootweg te Delft 

In de kieskringen Amsterdam, Den 
Helder en Haarlem: 24. mr. H. P. Tals
ma te Epse, 25. mevr. dra. N. J. Ginjaar
Maas te Rijswijk (ZH.), 26. G. de Jong 
te Wormerveer, 27. E. T. Costerhuis te 
Vlissingen 

In de kieslu·ingen Utrecht, Leeuwar
den, Zwolle, Groningen en Assen: 24. drs. 
J. F. Scherpenhuizen te Groningen, 25. 
ir. J. N. Kooij te Apeldoorn, 26. J. L. 
Bosch te Amersfoort, 27. mevr. M. P . 
M. A. van Eek-Grootveld te Best (N. 
Br.) 

De volgorde van de kandidaten op de 
nummers 2 t / m 13, alsmede de kandida
ten voor de niet-verkiesbare plaatsen 
28, 29 en 30 zullen nog nader door de 
kamercentrales worden opgegeven. 

Burgemeester 
van Heemstede 

Jhr. mr. W. H. D. Quarles van 
Ufford, tot voor kort burgemees
ter van Reeuwijk, is met ingang 
van 1 februari benoem<l tot bur
gemeester van Heemstede. Wij 
wensen onze liberale geestver
want, die vóór de ltcer F. 1\:ort
hals AJtes algemeen secrE-taris 
van de VVD is geweest, van harte 
geluk met deze benoeming. 

uitvoerig gepraat worden. Het heeft met 
de volkstelling niets uitstaande. 

Ook heeft een bezetter aan deze gege
vens niets. Bovendien zijn de magneet
banden desgewenst veel gemakkelijker 
te vernietigen, dan de nog altijd be
staande bevolkingsregisters. 

Tenslotte zult u merken, dat de ge
vraagde gegevens niet zo intiem zijn, 
als men u wel heeft geprobeerd te sug
gereren. 

Gezien het belang van het volledig 
welslagen van deze 14e volkstelling, doe 
ik een beroep op een ieder, niet alleen 
zijn volledige medewerking te geven bij 
het invullen van de vragenlijsten maar _ 
zich bovendien desgevraagd als teller 
beschikbaar te willen stellen. 

Brief aan 0'66 
In een brief aan D'66 zegt het hoofd· 

bestuur van de VVD van mening te zijn 
dat het overleg over de datum voor de 
bespreking tussen delegaties van beide 
hoofdbesttJ.ren doorkruist is door D'66, 
welke partij heeft verklaard zich in be
ginsel positief op te stellen tegenover 
een samenwerkingsverband tussen 
PvdA, D'66 en PPR. 

,.Gezien de uitspraak van onze partij 
dat voor de komende kabinets-periode 
samenwerking tussen de VVD en o.a. 
PvdA en PPR is uitgesloten, verzoeken 
wij u ons eerst nader te berichten in 
hoevene het hoofdbestuur van D'66 zich 
reeds heeft vastgelegd. Onzerzijds be
staat er geen beheofte aan het voeren 
van besprekingen met een partij waar
van het hoofdbestuur reeds in beginsel 
heeft besloten aan de ledenvergadering 
van zijn partij voorstellen te doen tot 
samenwerking met andere partijen, die 
voor ons onaanvaardbaar zijn", zo 
schrijft de VVD. 

Hieraan doet niet af, zo vervolgt de 
brief, dat de voorzitter van de Tweede
Kamerfractie van D'66 heeft ver}tlaard 
dat hij ter uitvoering van de resolutie 
van het laatste partijcongres ook nog 
met de VVD zou willen spreken. Indien 
immers uw hoofdbestuur reeds vóór het 
gesprek met de VVD verklaart positief 
te staan tegenover samenwerking met 
PvdA en PPR. die voor ons onaanvaard
baar zijn, dan zou het gespek slechts 
voor de vorm plaatsvinden. Mocht het 
verder beraad tussen uw hoofdbestuur 
met dat van de PvdA ertoe leiden dat u 
van een samenwerkingsverband met de 
PvdA verwerpt, dan zou na een her
nieuwde uitnodiging uwerzijds een ge· 
sprclt met ons wellicht weer zinvol kun
nen worden," zo besluit de VVD haar 
brief aan D'66. 
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Kamerleden 
spreken 

Ja •- rubriek worden openbare of 
tenminste voor alle VVD-leden ~nke-
lijke bijeenkomsten aangekontllgcl, Udens 
welke bet woord &evoerd zal worden door 
kamerleden van de VVD, Alleen voUedige 
aankondieineen worden ppubUeeerd (mi• 
n~ moeten worden opcepven de ce-
meente waar de bijeenkomst P'-ts beeft 
en bet ."bouw, de naam van de spreker 
en het tijdstip van aanvanc). 

Kopij voor deze rubriek dient cesenden 
te worden aan het algemeen secretariaat 
van de VVD, Konlncinnecracht 11 te Den 
Haac. De rubriek wordt atcesloten op 
maandagochtend . 1!.410 uur voorafgaande 
aan de verschijnlncsdatum van Vrijheld en 
Democratie. 

Spreekbeurten tan 
staatssecretaris De Koster 

De liberale staatssecretaris H. J. de 
Koster, zal in het kader van de verkie
zingscampagne, een aantal spreekbeur
ten in den lande vervullen. Hij zal te 
beluisteren zijn in Foyer Boschlust te 
Zeist op 18 febiVari, in de Opstandinga
kerk te Den Haag op 25 februari (waar 
hij deelneemt aan een forum over geloof 
en politiek, samen met de heren 
Scbmelzer van de KVP, Udink van de 
CHU, Grosheide van de ARP en Van 
Lier van .de PvdA} en in hotel Cocagne 
te Eindhoven op 4 maart. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en Democra
tie Is gevestigd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengrach' 89-B. Hoofdredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie is 
de heer Ph. C. la Cbapelle. 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van de VVD, Koninginnegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abonne
menten- administratie, 070 • 111741). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westblaak 180 (postbus 824) te 
BoUerdam, telefoon 010 - 147211. 

algemeen 
secretariaat 

Bet algemeen secretariaat vaa. 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 61, tele
foon (070)-604803. Postrekening: 
67880 ten name van de algemeen 
secretaris van de VVD te Den 
Haag. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Het secretariaat van de VVD
fractie in de Tweede Kamer is ge
vestigd in het gebouw van de Twee
de Kamer, Binnenhof 1 A te Den 
Haag. Telefoon (070)-614911. 

Datum 

8 feb. 

11 feb. 

12 feb. 

12 feb. 

12 feb. 

12 feb. 

13 feb. 

15 feb. 

15 feb. 

15 feb. 

15 feb. 

15 feb. 

15 feb. 

17 feb. 

19 feb. 

19 feb. 

19 feb. 

19 feb. 

22 feb. 

22 feb. 

22 feb. 

22 feb. 

22 feb. 

22 feb. 

25 feb. 

26 feb. 

26 feb. 

26 feb. 

27 feb. 

' 
Gemeente I Plaats en tijdstip 

I Amsterdam I 
I 

Bleiswijk I Hervormd Vereniginga 
Gebouw; 20.00 uur 

I 
Rotterdam 

I 
restaurant Statenhof; 
20.00 uur 

I 
Haarlem 

I Kapel Nieuw Vredenhof; I 
20.00 uur 

I Oss I I 
I 

Zeist 

I 
Foyer Boschlust I 

I Meppel I I 
I 

Ermelo 

I 
Gebouw Volksbelang; I 20.00 uur 

I Groningen I I 

I 
Heiloo 

I 
De oude Herberg; 

I 20.00 uur 

I Assen 

I 
hotel Overcingel; 

I 20.00 uur 

I Winschoten I I 
I 

Haren 

I 
hotel de Horst; 

I 20.00 uur 

I 
Rijswijk 

I I 
I 

Epe 

I 
hotel Dennebeuvel; 

I 20.00 uur 

I Westerbork I hotel Stomp; 20.00 uur I 
I 

Alblasserdam 

I 
hotel Kinderdijk; 

I 20.00 uur 

I Utrecht I ± 14.00 uur I 
I Hippolytushoef I hotel Kaan; 20.00 uur I 
I Zwijndrecht I I 
I Midwolda I 't Koetshuis; 20.00 uur I 
I Doesburg I I 

Den Haag Triomfatorkerk; 
20.00 uur 

Maarsbergen Ilotel Maarsbergen; 
20.00 uur 

Reg. Rijnstreek 1 

Aardenburg I hotel de Rode Leeuw; 
20.00 uur 

Aalten I 
Heerenveen I 
Arnhem I Cultureel Centrum de 

Coehoorn, ± 15.00 uur 

I Twee Torens 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 
' 

Sprekers Bijzonderheden 

H. Wiegel I vrouwenbelangen en vereniging 
gelijk burgerschap 

mr. A. Geurtsen I onderwerp: Actuele problemen 
rond de middenstand 

H. Wiegel I JOVD-Rijnmond; debat met drs. E. 
Nypels (D'66) en de heer Roethof 
(PvdA) 

L. M. de Beer I onderwerp: Rapport Falkenhage 

mr. F. Portheine I 
mevr. mr. E. Veder-Smit I onderwerp: Milieuhygiëne 

dr. K. v. Dijk I JOVD 

H. Wiegel 

I 
Actuele onderwerpen 

mr. J. G. Rietkerk I Liberale sociëteit 

drs. Th. H. Joekes I 
mr. H. E. Koning 

I 
mr. F. Portheïne I 
ir. H. J. Louwes I 
ir. D. S. Tuijnmen en 

I dr. R. W. de Korte 

dr. K. v. Dijk 

I 
onderwerp: Jeugdproblemen 

mr. H. E. Koning· I onderwerp: Politieke beschouwingen 

mevr. mr. E. Veder-Smit I onderwerp: Sterken en zwakken in 
je maatschappij 

H. J. L. Vonhoff 

mr. H. v. Riel 

H. Wiegel 

mr. H. E. Koning 

drs. Th. H. Joekea 

H. J. L. Vonhoff 

G. Koudijs 

drs. Th. H. Joekes 

H. Wiegel 

mr. J. G. Rietkerk 

H. J. L. Vonhoff 

L. M. de Beer 

I Vrouwengroep 

I onderwerp: Algemene politiek 

I 
I 
I 

onderwerp: De landspolitiek 
vandaag; Ned. ver. v. Vrouwen-
belangen, vrouwenarbeid en gelijk 
staatsburgerschap 

I ldaarn, Doorn, Leersum 

I W.Z. Vlaanderen 

I Statencentrale, debat VVD-PvdA 

I 
·onderwerp: Woningbouw onder 't 
kabinet de Jong 

Aankondigingen 
• De kamercentrale Utrecht houdt een 
vergadering op 1 maart, 19.30 uur in 
Motoresto, Bunnik. Jhr. mr. F. F. Hooft 
Graafland houdt een lezing over gemeen-
telijke herindeling. _ 

N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 

TELEFOON 25242- DELFT 

• In het kader van de verkiezingscam
pagne zal mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello een reeks spreekbeurten ver
vullen, waarvan men er ook enkele ver
meld vindt in de Vrouwenrubriek op pa
gina 9 van dit blad. Behalve op de in die 
rubriek genoemde bijeenkomsten, zal 
mej. Kappeyne van de Coppello spreken 
op 12 februari te Warnsveld en {'s mor
gens om 10.30 uur) te Wassenaar. 
Voorts op 13 februari te Vaassen (prot.
chr. jeugdsociëteit Mobilos, 20.00 uur), 
op 18 februari in het Gooi (voor de 
Vrouwengroep aldaar om 13.30 uur), op 
23 februari in Appingendam (in Eken
stein, voor de ondercentrale Fivelingo), 
op 25 februari 's middags om 2 uur te 
Aerdenhout en op 26 februari 's-mor
gens om half elf te Wassenaar. Ook 
spreekt zij op 3 maart to Haarlem en op 
4 maart te Rijswijk. 

~ 
Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 

pandbrieven 
een veilige belegging met zeer hoog rendement. 
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die zich op eigen initiatief aanmelden, 
vaak in nog slechtere toestand dan zij, 
die door justitie in behandeling worden 
gegeven. Hun aantal is echter nog be
trekkelijk klein. 

Nota over druggebruik Wetgeving 
De Opiumwet van 1928 verbiedt 

de bereiding, het verhandelen en in bezit 
hebben van een aantal met name ge
noemde stoffen, met uitzondering van 
gebruik voor medische en wetenschap
pelijke doeleinden. Deze wet is tot stand 
gekomen naar aanleiding van het Inter
nationale Opiumver<;Jrag van 1925, op 
een tijdstip dat in Nederland het drug
gebruik geenszins acuut was. In deze nota geeft mevr. E. Veder

Smit, lid van de Tweede Kamer voor 
de VVD, aan dat de schadelijke ge
volgen van het gebruik van drugs 
kunnen worden bestreden door voor· 
lichting, hulpverlening en wetgeving. 

Prikkels 
• Uit de rubriek "Dag in, dag 
uit" in de Volkskrant: "De ge
vaarlijke tijd van de verkiezings
prognose, gebaseerd op peilingen 
onder het volk, schijnt weer te 
zijn aangebroken. Tot nu toe is 
alleen Brandpunt Special nog 
maar bezig, maar over een paar 
weken zullen we ongetwijfeld 
weer worden vergeven m'et de el
kaar tegensprekende voorspellin
gen, die de diverse marketing-bu. 
reaus ons als de wil van de kiezer 
voorschotelen. Het geeft allemaal 
niets, want de verkiezingsuitslag 
zal desondanks een verrassing 
zijn." 

• Drs. F. Sweens, socioloog en 
secretaris van het Nederlands 
Christelijk Werkgeversverbond: 
"De vakbeweging behoort tot de 
gevestigde orde, of zij wil of niet. 
Daarbinnen dient zij samenspel 
en krachtig tegenspel te bieden, 
maar . geen overspel. ( ... ) Een 
vakbeweging, die besluiten van 
het parlement naast zich neerlegt, 
overleg met de regering weigert 
en SER-akkoorden doorbreekt, is 
ontregeld en draagt bij tot de 
maatschappelijke ontregeling. De 
erkende vakbeweging is geen 
vluchtige buiten-parlementaire 
groepering die haar maatschappe
lijk nut ontleend aan het wakker 
protesteren tegen verstarde insti
tuten." 

• Reuter-bericht uit Havanna: 
"Leeglopers op Cuba kunnen 
voortaan veroordeeld worden tot 
dwangarbeid van zes maanden tot 
twee jaar in een heropvoedings
centrum, zo bepaalt een nieuwe 
wet." 

• Uit een artikel in Het' Vrije 
Volk: Eind november verleden 
jaar is er in Amerika een rapport 
gepubliceerd over het stemgedrag 
van 432.000 kiesgerechtigden jon
ger dan 21 jaar, bij verkiezingen 
in 1967. Van hen hebben maar 
145.000 hun stem uitgebracht. Dat 
is een opkomstpercentage van 34, 
bij een algemeen gemiddelde van 
61 pct. Hoe jonger men was, des 
te minder men stemde." 

• Frits van der Poel, eveneens 
in Het Vrije Volk: "Er is nauwe
lijks nog serieus te schrijven over 
wat er gaande is in de PvdA. Wie 
volledig in paniek raakt omdat 
een, overigens aardige en wijze en 
verdienstelijke, 84-jarige heer 
misschien de partij verlaat, is 
geen knip voor de neus waard." 

INDUSTRIEEL 
EXPERTISE- EN 
MAKELAARS 
BUREAU 

Het woord drug is een verzamelnaam 
voor een aantal zeer uiteenlopende pro
dukten, n.l. slaapverwekkende, verdo
vende, stimulerende en bewustzijnsver
anderende middelen. De onderscheiding 
in soft drugs en hard drugs wordt door 
verschillende farmacologen afgewezen, 
omdat de mate van uitwerking sterk 
afhankelijk is van de dosis, die men 
gebruikt, alsmede van de frequentie en 
wijze van toedienen.1) Volgens Cohen2) 
die in 1968 een onderzoek instelde 
onder circa 1000 druggebruikers, waar
van bijna 600 te Amsterdam, gebruikte 
ongeveer 75 pct. van hen een combinatie 
van stoffen, waaronder zich vrijwel 
steeds hasjiesj bevond. 

Stimulerende mlddelen zijn cocaïne, 
amfetaminen en benzedrine; verdovende 
middelen zijn opium, morfine, heroïne, 
methadon en de barbituur-derivaten 
(waaronder een aantal slaapmiddelen 
zoals veronal en luminal); het bekend
ste bewustzijnsveranderend middel is 
LSD. De hennepprodukten (Kruisinga 
spreekt van cannabis) die men zelf kan 
kweken: marihuana en hasjiesj, kunnen 
worden gerangschikt onder de bewust
zijnsveranderende stoffen. 

Over de gevolgen van het regelmatig 
gebruik van deze middelen bestaat geen 
eenstemmigheid. Het wetenschappelijk 
onderzoek wordt bemoeilijkt, doordat 
reeds miniscule verschillen In gebruikte 
hoeveelheden grote verschillen in uit
werking veroorzaken, en doordat het niet 
eenvoudig is proefpersonen onder pre
cies gelijke omstandigheden verschil· 
lende produkten in verschillende hoe
veelheden te laten innemen. Ook de ge
kweekte produkten zelf zijn vaak uit
eenlopend van kwaliteit en werking. 

Overeenstemming bestaat in grote lij
nen op de volgende punten: 

1. alle produkten hebben invloed op 
het centrale zenuwstelsel; 

2. de stimulerende middelen kunnen 
bij langdurig gebruik leiden tot psy
chische verslaving, ondervoeding, aan
getast oordelingsvermogen en psycho
sen; 

3. de verdovende middelen leiden bij 
regelmatig gebruik tot psychische en 
fysieke verslaving, verlies van eetlust en 
potentie, ademhalingsstoornissen en bij 
sommige middelen: bewusteloosheid, be
schadiging van hersenen en chromoso
men; 

4. de bewustzijnsveranderende midde
len hebben dezelfde gevolgen als ge
noemd onder 3 en kunnen bovendien het 
acuut worden van psychosen als para
noia ten gevolge hebben. De gevolgen 
van chronische toediening van hennep
produkten zijn nog onvoldoende bekend. 
Er zijn gevallen bekend, waarin het ge
bruik van marihuana latente schizo
frenie deed uitbarsten.3) 

Naar de oorzaken van het toegeno
men gebruik van drugsis in Nederland 
nog weinig onderzoek gedaan. De vol
gende theorieën zijn ontwikkeld: drugs 
worden gebruikt om de werkelijkheid te 
ontvluchten, om zich van spanningen te 
bevrijden of de eenzaamheid te verdrij
ven of om minderwaardigheidsgevoelens 
kwijt te raken. Ook komt het voor dat 
men als lid van een' bepaalde maat
schappelijke groep met drugs in aanra
king komt of uit protest tegen ouders, 
opvoeders of omgeving overgaat tot het 
gebruik van deze verboden stoffen. 

Bij het onderzoek van Cohen werd 
gevonden dat driekwart van de gebrui
kers mannen zijn, en dat ongeveer de 
helft van alle gebruikers behoren tot de 
leeftijdsgroep van 20---24 jaar; de ge
middelde leeftijd bedraagt 23 jaar; 
slechts 10 pct. is ouder dan 30 jaar. 

Onder de studenten-druggebruikers 
waren de sociale wetenschappen (socio
logie, psychologie, pedagogiek) verre
weg het sterkst vertegenwoordigd. Co
hen stelt dat er een duidelijk verband 
bestaat tussen studierichting en drugge
bruik. Volgens hem oefent het drugge
bruik ook een zekere aantrekkings
kracht uit op artistieke jongeren. 

Uit bovenstaande gegevens mag wor-

den afgeleid, dat maatschappelijke ach
tergronden van grote invloed zijn op het 
al of niet overgaan tot het gebruik van 
drugs. 

De schadelijke gevolgen van drugs 
kunnen op drie 'manieren worden bestre
den, n.l. door: 

a. voorlichting; 
b. hulpverlening, zowel preventief als 

curatief; 
c. wetgeving. 
Tot dusver is in ons land nog nauwe

lijks sprake van voorlichting of hulpver
lening geweest. In de geestelijke gezond
heidszorg vórmen de adolescenten 
(18-25 jaar) een vergeten groep, terwijl 
zij toch zeer specifieke problemen heb
ben, zoals beroepskeuze, veranderende 
seksuele en huwelijksmoraal, woning
schaarste, intrede in onze ingewikkelde 
maatschappij. Vooral onder studenten 
zijn er zeer velen met psychische moei
lijkheden. 

Voorlichting 
De voorlichting over de nadelen van 

druggebruik moet met grote zorg en ge
richt geschieden. Wanneer men te veel 
de nadruk legt op de wettelijke verbods
bepalingen, versterkt men de protestge
voelens bij de jongeren, en versterkt 
men de tegenstelling tussen het "esta
blishment" en wat genoemd wordt de 
"sub-cultuur" waarin veel druggebrui
kers zich bewegen. Deze sub-cultuur 
wordt gekenmerkt door een zekere mate 
van saamhorigheid in taalgebruik, kie
der- en haardracht, voorkeur voor pop
muziek en "undergroundpers", levens
wijze en in gemeenschappelijke maat
schappijkritiek. 

Dé voorlichting moet dan ook bij 
voorkeur gegeven worden in de stijl en 
de bewoordingen van hen, die zich in 
deze subcultuur bewegen. Het Jongeren 
Advies Centrum te Amsterdam en in 
andere plaatsen geeft zich hiervoor veel 
moeite. 

Ongevraagde voorlichting aan scholie
ren acht ik alleen dan verantwoord, als 
zij in overleg met de ouders geschiedt, 
zich beperkt tot de oudere kinderen, en 
op zakelijke, niet-moralistische wijze 
aantoont wat de ongewenste gevolgen 
van druggebruik zijn. BE!paald afkeu
renswaardig vind ik de halve voorlich
ting, gemengd met propaganda, die door 
omroepen als de V ARA en VPRO wordt 
gegeven. 

De moeilijkheid bij het geven van 
goede voorlichting is, dat men ene~ijds 
hen, die bij het druggebruik zijn betrok
ken, niet mag afstoten, anderzijds reke
ning- moet houdèn met de gevoelens van 
de grote.meerderheid van de bevolking, 
die terecht afwijzend staat tegenover 
drugs. 

Hulpverlening 
De preventieve hulpverlening kan 

waarschijnlijk het beste geschieden door 
gericht jeugdwerk en door de jongeren 
meer gelegenheid te geven tot sport, ac
tieve recreatie en beoefening van kunst 
in moderne vormen. Bij de aanstelling 
van jeugdleiders is het van bijzonder 
belang te weten, welk standpunt zij ten 
aanzien van het drugprobleem innemen 
en hoe stevig zij zelf in hun schoenen 
staan. 

Met de curatieve hulpverlening heb
ben wij in ons land nog weinig ervaring. 
Er bestaat een enkele kliniek voor ver
slavingsziekten en op sommige bureaus 
voor alcoholbestrijding overweegt men 
uitbreiding van de taak tot verslavings
ziekten. Hier ligt een lacune in de gees
telijke gezondheidszorg. De enorme ver
snippering, zowel functioneel als levens
beschouwelijk, op het terrein van de 
geestelijke gezondheidszorg, die van 
VVD-zijde al jaren geleden is gesigna
leerd, wreekt zich nu. 

Er is voorts behoefte aan instanties, 
die hulp verlenen op basis van vrijwil
ligheid. Volgens de directie van de Jelli
nekklikiek te Amsterdam zijn degenen 

Het doet merkwaardig aan, dat nu 
het druggebruik is toegenomen (has
jiesj sinds 1960, LSD sinds 1965 met een 
"piek" in 1967), er stemmen opgaan om 
de wetgeving te verzachten. Men voert 
hiervoor de volgende motieven aan: 1e 
destrafbaarstelling bevordert de tegen
stelling tussen gebruiker en maatschap
pij, en dit versterkt de protesthouding; 
2e het verbodene wekt de nieuwsgierig
heid; 3e. hulpverlening kan beter op ba
sis van vrijwilligheid dan als justitiële 
maatregel geschieden. 

Natuurlijk kan een zekere waarde 
aan deze argumenten niet worden ont
zegd. Daartegenover staat dat een vrij
geven van bijv. de "soft" drugs bezwa
ren ontmoet zolang niet vaststaat in 
hoeverre de gevaarlijkheid daarvan ver
schilt van die van "hard" drugs. Het 
vrijgeven zou bovendien het adverteren, 
verhandelen en importeren van de des
betreffende stoffen mogelijk maken, 
hetgeen bijzonder ongewenst geacht 
moet worden en trouwens ook in ver
band met de internationale verplichtin
gen van ons land onuitvoerbaar is. 

Ook wordt wel bepleit om alleen de 
handelaar en niet de gebruiker straf
baar te stellen. Daarbij stuit men echter 
op de moeilijkheid, dat veel gebruikers 
zelf ook handel drijven om mede in hun 
onderhoud te voorzien en aan geld voor 
de dure preparaten te komen. 

Wetswijziging verdient dan ook op 
grond van deze overwegingen, zeker op 
dit moment, geen aanbeveling. De 
justitiële autoriteiten trachten naar 
mijn indruk een genuanceerd beleid te 
voeren en aan de curatieve aspecten de 
nodige aandacht te geven. Het zou in 
dit verband interessant zijn eens een 
overzicht te hebben van het aantal gese
poneerde zaken en van het aantal voor
waardelijke :veroordelingen. Uiteraard 
moet daarnaast de opsporing, vooral 
van handelaren en importeurs, onver
minderd doorgaan. 

Toekomstig beleid 
Een belangrijk element in de opinie

vorming omtrent het druggebruik vormt 
de publiciteit. De publiciteitsmedia kun
nen een uitstekende bijdrage leveren, 
door in hun berichtgeving een sfeer 
van "heksenjacht" te vermijden en het 
accent te leggen op de maatschappelijke 
achtergronden van het probleem. 

Naar de juiste vorm van overheids
voorlichting is men nog zoekende. De 
tot dusver door het Departement van 
sociale zaken en volksgezondheid ·gege
ven documentatie was te veel van me
disch-techniséhe aard, en vrijwel niet 
afgestemd op de Nederlandse maat
schappelijke situatie. Een interdeparte
mentale werkgroep werkt hier nu aan. 
Ook zijn middelen beschikbaar gesteld 
voor een studie over dit onderwerp bij 
de Jellinek-kliniek. 

Uitbreiding van de hulpverlening, 
vooral aan jongeren, is zeer gewenst, 
evenals onderzoek naar de diepere oor
zaken van hun druggebruik. Misschien 
is het mogelijk, de jongeren zelf in te 
schakelen bij dit onderzoek en bij de 
hulpverlening aan hun leeftijdgenoten. 
Meer gegevens omtrent de omvang en 
het verloop van het druggebruik zijn 
daarbij onontbeerlijk. 

Het zou mij niet verwonderen als het 
onderzoek zou uitwijzen, dat veel ge
bruik van drugs, alsmede andere versla
vingsverschijnselen, hun oorzaak vinden 
in de spanningen die onze huidige sa
menleving kenmerken. 

1). Prof. dr. E. L. Noach, zie ook prof. dr 
N. Beets.. 

2). Drs. H. Cohen, Psychologie, Sociale Psy
chologie en Sociologie van het deviante drug
gebruil;.. 

3. Prot. dr. W. K. van Dijk noemt in "Drugs · 
in Nederland": schade aan het centrale 
zenuwstelsel.· het hart-vaatsysteem en de 
lever. voorts op psychisch gebied: degenera
tie van de persoonlijkheid, i~olerin& en ver
brekmg van rE•auea. 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines installaties e.d. 
voor de Brandverzekering, Hypotheek, 
Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

DRS. ING. H. G. DE ROOY 
(drievoudig beëdigd) 

Akkerstraat no. 43 • Postbus 405 • Eindhoven 
Tel. no. 040-6 33 08-6 37 67 na kantoortijd 43 16 83. 
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Geluidshinder Stop 

AMSTERDAM 
• Het secretariaat van de VVD-afde
ling Amsterdam is gevestigd aan de 
Vondelstraat 60, telefoon 128914. 

ALLE 
VERZEKERINGEN 
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• 
FINANCIERINGEN 

• 
n.v. makelaarskantoor 

araweeS wassenaar tel. 01751-5675• 

DE groei van Schiphol moet binnen de 
perken blijven. De nationale luchtha

ven mag gerust wat groter worden, als 
de geluidshinder maar binnen de perken 
blijft. Dit standpunt verdedigde vorige 
week burgemeester dr. I. Samkalden- op 
een openbare commissievergadering die 
de uitbreiding van Schiphol tot onder
werp had. 

"In de agglomeratie en daarbuiten be
staat een hopeloze spraakverwarring. 
De aanleg van een vijfde en eventueel 
zesde baan ziet men hier en in de omge
ving van de stad bijna uitsluitend als 
een mogelijkheid zoveel mogelijk vlieg
tuigen te verwerken, waardoor het leef
klimaat onaanvaardbaar wordt. Men ge
looft niet dat die banen ook kunnen 
worden gebruikt om een vermindering 
van het lawaai te bewerkstelligen", al
dus de heer Samkalden. 

Vijfde baan of geen vijfde baan. Dat 
is het twistpunt dat de debatten rond de 
Amsterdamse luchthaven al sinds lang 
beheerst. Woensdagmiddag - na het 
ter pers gaan van dit nummer - heeft 
de Amsterdamse gemeenteraad over de 
Schipholproblematiek uitvoerig gedis
cussieerd nadat vorige . week al een 
avondvullende openbare commissiever
gadering aan dit onderwerp gewijd was. 

Uit die vergadering is nog niet erg 
duidelijk gebleken hoe uiteindelijk de 
verhoudingen zouden komen te liggen. 
Communisten en Bejaarden waren al 
duidelijk in hun afwijzing van uitbrei
dingsplannen. Andere groeperingen stel
den zich uiterst kritisch tegenover het 
standpunt van de burgemeester op en de 
fractie van de VVD kwam in de persoon 
van drs. A. Pais met een plan dat hij de 
naam "Geluidshinder Stop" gaf. 

Deze leuze verkiest hij boven het 
"Schiphol Stop", waarmee verscheidene 
actiecomité's zich hebben aangediend. 

De prognoses over het vliegverkeer 
maken het waarschijnlijk dat het aantal 
vliegbewegingen op Schiphol al voor het 
einde van de jaren zeventig zal zijn ver
dubbeld, ondanks de komst van steeds 

grotere vliegtuigen. Het aantal passa
giers neemt namelijk zeer snel toe en 
dat maakt het wenselijk de luchthaven
capaciteit uit te breiden. Vandaar dat er 
een vijfde baan is geprojecteerd, waaro
v~r de door het ministerie van verkeer 
en waterstaat ingestelde commissie-Fai
kenhagen een rapport heeft uitgebracht. 
De conclusie van dit rapport hebben pa
niek gezaaid in de regionen, waar de 
geluidshinder een dagelijks onderwerp 
van gesprek geworden is. De consequen
ties die de vijfde baan voor de geluids
hinder in de gemeenten rond Schiphol 
volgens de commissie zouden hebben, 
hadden tot gevolg dat de aanleg van de 
baan op onoverkomelijke bezwaren 
stuitte en dat het verzet tegen de plan
nen nog sterker toenam. 

Het valt evenwel niet te ontkennen 
dat een verdere groei van de luchthaven 
voor een grotere welvaartsontwikkeling 
van de hoofdstad van essentieel belang 
1s. Schiphol is een van de belangrijkste 
groeipolen in het gebied van Amster
dam. Het is voor de werkgelegenheid in 
en rond Amsterdam van onschatbare 
waarde. Thans werken er rond 20.000 
mensen . 

Het vraagstuk van de uitbreiding van 
de luchthaven moet dus harmonisch 
worden opgevangen. Vandaar de nota 
van drs. Pais, waarin de suggesties van 
een eventuele uitbreiding van Schiphol 
mede dienstbaar worden gemaakt aan 
de vermindering van de geluidshinder. 
Dat is mogelijk door een bepaald pa
troon van baangebruik voor te schrij
ven. Wordt dat een feit, dan is de groei 
van Schiphol mogelijk, terwijl tegelijk
ertijd de geluidshinder zelf nog bedui
dend vermindert. 

In grote lijnen komen zijn voorstellen 
op het volgende neer: 

Een verbod op het gebruik van de 
Zwanenburgroute voor landingen in zui
delijke richtingen en starts in noorde
lijke richting. 

Gebruik van deze baan voor starts in 
zuidelijke en landingen in noordelijke 

Praktische politiek 
ROTTERDAM 
• Vrijdag 12 februari, 's avonds 8 uur, 
houdt de JOVD een bijeenkomst in café
restaurant Statenhof aan het Bentinck
plein te Rotterdam. Sprekers zijn de 
heren Wiegel, Roethoff en Nypels, alle 
drie oud-voorzitters. 

• Er moge aan worden herinnerd dat 
de afdeling elke eerste maandag van de 
maand een politiek spreekuur houdt in 
hotel Regina, 's avonds 8 uur. 

• Drs L. van Leeuwen heeft bedankt 
voor het lidmaatschap van de Rotter
damse gemeenteraad. Hij heeft daar in 
sinds september 1966 zitting gehad. On
ze partijgenoot heeft gemeend het 
raadslidmaatschap te moeten neerleg
gen met het oog op zijn drukke werk
zaamheden als gecommitteerde van 
Rijn mond. 

TER zake van het openbaar lichaam 
Rijnmond zijn opmerkelijke ontwikke

lingen gaande. Om te beginnen heeft het 
dagelijks bestuur in de Rijnmondraad 
geadviseerd zich positief op te stellen 
tegenover de toekomstige structuur die 
staatssecretaris Van Veen voor ogen 
staat. In de tweede plaats heeft burge
meester Thomassen over die structuur 
een aantal denkbeelden ontvouwd die de 
aandacht verdienen. En ten slotte heeft 
de staatssecretaris de colleges van bur
gemeester en wethouders van de ge
meenten in de regio uitgenodigd voor een 
bespreking van zijn conceptie op maan
dag 15 februari in het provinciehuis in 
Den Haag. 

Aan het advies van het dagelijks be
stuur heeft de Rijnmondraad inmiddels 
zijn goedkeuring gehecht. Hier en daar 
heeft de vrees geleefd dat de raad dwars 
zou gaan liggen. Maar die vrees is niet 
bewaarheid. Waarmee niet gezegd wil 
zijn dan iedereen het advies in een hiep
hiep-hoera stemming heeft ontvangen. 

Bedacht moet namelijk worden dat op 
het departement van binnenlandse za
ken een doeurnent berust waarin Rijn-
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mond een eigen visie op de toekomstige 
structuur van het openbaar lichaam 
heeft gegeven en waarin heel duidelijk 
voor het gewestelijke bestuursorgaan 
een pakket taken en bevoegdheden 
wordt gevraagd. 

De conceptie van de staatssecretaris 
wijkt daarvan vrij sterk af. Volgens de 
bewindsman moet de wijze waarop 
Rijnmond zijn taken zal vervullen niet 
in de nieuwe wet op het openbaar li
chaam worden vastgelegd. Hij geeft er 
de voorkeur aan dat Rijnmond begint 
met de opstelling van een ontwikke
lingsprogramma voor de frasering van 
het beleid. Aan de hand daarvan zal 
Rijnmond zelf kunnen bepalen welke 
wijze van taakvervulling het kiest: sti
muleren, coördinéren of zelf doen. 

Het dagelijks bestuur van Rijnmond 
is niet blind voor de nadelen die aan de 
conceptie van de staatssecretaris kleven. 
Het heeft met name ernstig bezwaar 
tegen het voornemen om de streekplan
bevoegdheid aan het openbaar lichaam 
te ontnemen en bij het provinciaal be
stuur terug te brengen. De staatssecre
taris zaagt op die manier de enige poot 
weg waarop Rijnmond nu rust. Het da
gelijks bestuur is ook niet erg ingeno
men met de gedachte van de staatsse
cretaris om de aanleg, het onderhoud en 
de exploitatie van zeehavens en daarbij 
behorende terreinen buiten het werkge
bied van Rijnmond te laten. 

Echter is het dagelijks bestuur van 
mening dat bezwaren van deze aard een 
positieve opstelling tegenover de con
ceptie-Van Veen niet in de weg hoeven 
te staan. De voordelen van zo'n opstel
ling· wegen volgens het dagelijks be
·stuur zwaarder dan de nadelen. En wel 
omdat: 

a. Erop gerekend mag worden dat de 
staatssecretaris stappen zal ondernemen 
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B en W v·an Amsterdam 
niet zó voortvarend 

Het Amsterdamse raadslid G. 
W. Keja heeft op 29 januari b. en 
w. er in schriftelijke vragen op 
gewezen dat zij een belofte die ze 
zelf als "huiswerk" kwalificeer
den, niet op tijd hebben gestand 
gedaan. 

De heer Keja herinnert het col
lege er aan dat het op 28 oktober 
jl. zijn voorstel overnam de raad 
binnen drie maanden te informe
ren over de plaats van een nieuw 
woonwagenkamp dat aan de eisen 
van de woonwagenwet voldoet. 
Hij herinnert er aan dat in de be
wuste raadvergadering wethouder 
Lammers verklaarde dat het 
voorstel-Keja een voortreffelijke 
weergave was van de voortva
rendheid van het college. 

"Zijn b. en w. het met mij eens 
dat de datum in acht genomen, 
waarop deze vragen worden ge
steld, de wethouder er verstan
riiger aan zou hebben gedaan de 
voortvarendheid van het college 
beter niet in discussie te bren
gen?" vraagt de heer Keja. Hij 
wil verder dat b. en w. hem mee
delen welke niet voorziene om
standigheden er toe hebben geleid 
dat het college zijn huiswerk niet 
optijd heeft afgemaakt. 

richting. De baan zou dan met een tot 
twee kilometer moeten worden verlengd 
omdat anders Aalsmeer weer meer last 
zou krijgen. 

De aanleg van een zesde baan over 
het maagdelijke terrein ten zuiden van 
Amstelveen en ten noorden van Uit
hoorn, alleen te gebruiken voor starts in 
oostelijke en landingen in westelijke 
richting. 

In beginsel een verbod tot 1anden op 
de bulderbaan. Gebruik van deze baan 
op de eerste plaats voor starts. 

Ten slotte het gebruik van de vijfde 
baan uitsluitend voor starts in noorde
lijke en landingen in zuidelijke richting. 
"Een draaiing van de Zwanenburgbaan 
zonder meer betekent een verslechtering 
van het leefklimaat voor Amstelveen, 
Buitenveldert en Aalsmeer. Ik ben er
van overtuigd dat er door mijn voorstel 
niet meer over bebouwde kommen hoeft 
te worden gevlogen" aldus de heer 
Pais. 

die tot een spoedige indiening van een 
wetsontwerp zullen leiden; 

b. Het openbaar lichaam na de indie
ning van het wetsontwerp aanstonds on
derzoekingen en studies kan gaan ver
richten die gestalte zullen geven aan het 
bestuurlijke toekomstbeeld van het ge
west. 

Ter aanvulling van hetgeen onder a 
staat genoteerd kan worden opgemerkt 
dat de staatssecretaris tegenover het 
dagelijks bestuur uitdrukkelijk heeft 
verzekerd dat hij reeds in maart een 
wetsontwerp over een nieuw juridisch 
statuut voor het openbaar lichaam aan 
Gedeputeerde Staten van Zuid-Holland 
wil voorleggen. Uitgaande van het begin
sel dat politiek de kunst van het moge
lijke is, meent het dagelijks bestuur dat 
dit voornemen niet mag worden door
kruist door een star vasthouden van 
Rijnmond aan de eigen visie. Dat zou 
alleen maar kunnen leiden tot langdu
rige vertraging in de afwikkeling van 
deze bestuurlijke materie. 

En dat is nu net waar de regio 
het minste behoefte aan heeft. Steun 
aan de conceptie-Van Veen zal 
tot gevolg hebben dat het volgende ka
binet en de eventuele opvolger van de 
heer Van Veen een stuk vinden waaraan 
zij niet zullen kunnen voorbijgaan. Dan 
zullen er toch nog wel twee, drie jaar 
verstrijken alvorens het, wetsontwerp in 
parlementaire behandeling komt. 

Maar die tijd zal Rijnmond dan kun
nen gebruiken om zijn ontwikkelings
program uit te werken. Hetgeen bete
kent dat het openbaar lichaam ineens 
aan de slag kan gaan zodra het parle
ment zijn goedkeuring zal hebben ge
hecht aan de nieuwe Rijnmondwet. 

Alles bij elkaar aan de kant van het 
dagelijks bestuur een staaltje van prak
tisch politiek denken, dat er toe kan 
bijdragen de perspectieven van het 
openbaar lichaam te verbeteren. Een 
soortgelijke invloed mag mogelijk wor
den verwacht van de (persoonlijke 
brief) die de heer Thomassen aan minis
ter Beernink heeft geschreven. Rotter
dams burgemeester toont zich daarin -
zij het onder enig voorbehoud - bereid 
enige concreet aangeduide taken aan 
Rijnll)ond toe te vertrouwen. Zo zou de 
gemeentelijke verkeersdienst. een regio
naal werkterrein kunnen krijgen. 

Deze brief kan naar ons gevoel gelden 
als een bewijs dat de opvattingen van 
de heer Thomassen een evolutie hebben 
ondergaan, die Rijnmond gerust als 
hoopvol mag kwalificeren. 
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Jongerenvisie op de vakbeweging 
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Het onlangs door de Vrije Universiteit 
te Amsterdam uitgevoerde onderzoek on· 
der de leden van het Christelijk Natio
naal Vakverbond, "Een onbeweeglijke 
beweging" genaamd, heeft bij de jonge
ren van dit vakverbond kwaad bloed ge
zet. Deze jongeren maken er namelijk 
bezwaar tegen dat zij bij het samenstel
len van de enquête niet zijn gehoord. 

"Het is onbegrijpelijk," zo zeggen zij, 
"dat juist de categorie van 15- tot 25-ja
rigen die morgen de leiding van de vak
beweging moeten overnemen, niet be
trokken zijn geweest bij de standpun
tenbepaling met betrekking tot de toe
komst van de (christelijke) vakbewe
ging''. 

Dit verwijt is, achten wij. terecht 
geuit. Juist in de politieke en sociaal
economische sector is het van belang te 
weten wat er onder de jongeren leeft, 
temeer nu alom het streven waarneem
baar is de jongeren meer inspraak en 
zeggenschap te geven .. Het is dan ook 
een verdienste van deze jonge leden van 
het CNV dat zij onlangs onder hun le
den op eigen initiatief een enquête heb
ben gehouden, waarbij grotendeels ge
bruik werd gemaakt van de vragen van 
het VU-onderzoek. De resultaten van dit 
onderzoek zijn verrassend, omdat zij -
in tegenstelling tot die van het onder
zoek van de Vrije Universiteit - ervan 
getuigen dat de jongeren in de christe
lijke vakbeweging nog een duidelijke 
toekomst zien, mits die vakbeweging 
antwoord kan geven op de komende so
ciaal-culturele en sociaal-economische 
evolutie. Dit vereist, volgens deze jonge
ren, een uitermate flexibele opzet, zowel 
van leiding als leden, waarbij hoge prio
riteit moet worden gegeven aan open 
communicatiekanalen. 

Geen brood en spelen 
Uit de resultaten van deze 

"jongerenenquête" komt als grote ver
rassing naar voren dat de ondervraagde 
christelijke vakbondsjeugd, in tegenstel-

Terecht heeft het rapport van het 
Centraal Plan Bureau over de economi
sche contouren van de kabinetsperiode 
1971-1975 veel aandacht getrokken. 
Wèl moet men de uitkomsten van de 
berekenin,11;en steeds relatief bliiven 
zien .. 

In feite wordt de huidige economische 
constellatie als gegeven aanvaard, met 
een belangrijke wereldinflatie en een 
hoogstens flauw afzwakkende conjunc
tuur. Dat betekent dat - via een jaar
lijkse loonsomstijging van 10 pct. - een 
geldsontwaarding van 4 pct. per jaar, als 
wij geheel in de pas met de wereldinfla
tie blijven lopen. 

Zouden wij erin slagen in ons eigen 
land de loonsomstijging beperkt te hou
den tot 7~ pct., dan zouden we er met 
2,8 pct. inflatie afkomen. Beide percen
tages (4, respectievelijk 2,8) gelden als 
de overheidsuitgaven volgens de Witte
veen-norm met circa 6 pct. stijgen. Dan 
doet op de door de welvaart verhoogde 
inkomens de progressie haar werk en 
ontvangt de staat een relatief groter 
aandeel in de welvaartsstijglng, terwijl 
de zuivere inflatie-stijging van het geld
inkomen (dat in werkelijke koop
kracht niet stijgt) aan de belastingbeta
ler wordt teruggegeven - liefst auto
matisch, via tariefbijstelling. 

Politieke betekenis 
Het beeld is niet aanlokkelijk. En 

daarmee raakt men dan ook de grote 
politieke betekenis van dit rapport, bij 
alle relativering van uitkomsten: men 
ziet, als men de huidige omstandigheden 
extrapoleert, waar het kwantitatief 
heengaat. Een wijziging in die huidige 
economische omstandigheden is natuur
lijk wel mogelijk, maar dan wordt het 
wel heel erg koffiedik-kijkerij, of wel
licht wishful thinking. De zich nu afte
kenende conjunctuurverzwakking kan 
een andere zijn dan in 1967, maar in 
zo'n extrapolatie zit enige fluctuatie van 
de conjunctuur ingebouwd. 

Met name zullen de confessionelen 
wel zijn geschrokken. Na het Steen
kamp-programma waren zij op de "pro
gressieve" toer gegaan: de belasting
druk moest per jaar met 500 Jlliljoen 
gulden extra (buiten die progressiestij
ging) omhoog, om de nodig collectieve 
uitgaven te kunnen verrichten. Welnu, 
deze variant is in het rapport ook bere
kend: zou dit gebeuren door verhoging 
van de indirecte belastingen (en dat zou 

ling tot vele ouderen, de behartiging 
van hun materiële belangen niet als de 
voornaamste taak van de vakbeweging 
ziet. Wat betreft de door het CNV te 
stellen prioriteiten is 62 procent van de 
ondervraagden namelijk de mening toe
gedaan dat allereerst aandacht moet 
worden besteed aan sociaal-culturele 
problemen, zoals onderwijs, scholing, 
vorming en opheffing van achterstelling 
van bepaalde "vergeten groepen". Bijna 
30 procent van de ondervraagden wenst 
prioriteit voor de verbetering van het 
sociaal-economisch klimaat en ruim 
acht procent wil de verbetering van de 
materiële positie van de werknemer 
voorrang geven. Voorts blijkt dat 52,9 
procent van de jongeren lid van het 
CNV wil blijven, indien dit door een of 
andere oorzaak hun baan zou kosten. 

Opmerkelijk is voorts dat 30,8 pro
cent verklaarde niet lid van een vakbe
weging te zijn' geworden alleen maar 
"om er beter van te worden". Driekwart 
van de ondervraagden ziet geen aanlei
ding de vakbeweging te verlaten, wan
neer het lidmaatschap geen voordeel zou 
opleveren. Bijna 90 procent is van oor
deel dat de vakbeweging in het tegen
woordige sociaal-economisch bestel on
misbaar is. Ruim de helft noemde de 
ongeorganiseerden "klaplopers", omdat 
zij meeprofiteren van verbeteringen die 
mogelijk zijn gemaakt door bundeling 
van belangen. 

Indien het CNV_ zou worden opgehe
ven en alleen aansluiting mogelijk zou 
zijn bij het Nederlands Katholiek Vak
verbond, zou 71 procent liever ongeor
ganiseerd blijven. Wanneer het NVV het 
enig alternatief zou zijn zou 77 procent 
aan een ongeorganiseerde status de 
voorkeur geven. Hieruit blijkt, aldus de 
enquêteurs, dat het grootste deel van de 
jongeren de voorkeur geeft aan het be
staan van het CNV, mits zij zich inder
daad als christelijke organisatie mani
festeert. 

Met nadruk wordt dan nog eens ge-

volgens de EEG-harmonisatie moeten 
geschieden), dan betekent dit maar 
liefst 4 pct. méér inflatie per jaar, door 
de afwenteling. Het CPB rekent het dan 
ook nog eens uit bij een verhoging van 
de directe belastingen. Omdat het daar 
een veel geringere afwenteling aan
neemt (hetgeen mij heel erg optimis
tisch voorkomt!) zou er dan slechts een 
prijspeilstijging van 0,2 pct. per jaar 
optreden. 
- De politieke reacties van confessionele 

zijde zijn dan ook veelzeggend. "Er is 
weinig ruimte" zeggen de heren Bies
heuvel en Scholten nu. Daarbij komt 
dat de stijging van de belastingdruk 
(door de progressie) toch grotendeels 
uit het "overig inkomen" (dat zijn voor
namelijk de bedrijfswinsten) moet ko
men; de looninkomens toch lopen gelijk 
op met de produktiviteit. Wat die aan
tasting van het overig inkomen bete
kent voor onze investeringen voor de 
toekomst als de spaarquote van de loon
inkomens niet drastisch omhoog gaat 
laat zich raden. Voor de PvdA zal dat 
niet zwaar wegen; maar als men be
denkt dat in die partij (en in de zg. 
progressieve vleugels van de confessio
nele partijen) steeds geschermd wordt 
met het begrip "welzijn" versus "wel
vaart" (en dan vaak toegespitst op de 
milieuhygiëne) dan blijkt dat weer een 
voorbeeld dat het niet klopt. Want door 
dit proce~ van overheveling naar het 
looninkomen blijven ten slotte alleen 
kapitaalintensieve bedrijven over, zoals 
hoogovens en chemische industrieën, en 
die hebben nu juist zo'n invloed op ons 
milieu! H~t is geen wonder dat de 
DS'70'ers trachten het- socialisme weer 
wat gezond verstand in te pompen. 

Geen "kretologie" 
Wij zullen bij de kabinetsformatie ons 

toch werkelijk los moeten maken van de 
"kretologie". De president van de Ne
derlandsche Bank heeft er onlangs nog 
eens op gewezen dat nu de spiraal wel· 
licht nog is te onderbreken, maar na 
een bepaald punt niet meer. En wie nog 
mocht denken dat we met permanente 
inflatie dan tenminste volledige werkge
legenheid behielden, zij op de situatie in 
Amerika gewezen. Bij het kwaad van 
werkloosheid voegt zich daar dat van de 
geldontwaarding. In dat geval schijnen 
de duivel en Beëlzebub elkaar te vin
den. 

Ons land is alleen gediend met een 

steld dat uit dé enquête blijkt dat de 
vakbeweging zich dient te realiseren dat 
de materiële belangenbehartiging niet 
meer haar enige taak is, maar dat zij 
zich des te meer zal moeten richten op 
sociaal-culturele aangelegenheden. 
Voorts dient de vakbeweging, aldus 
luidt één van de conclusies, wil zij ook 
in de toekomst jongeren onder haar le
den tellen, met grote voortvarendheid 
jongeren binnen de vakbeweging die 
plaats te geven waar zij recht op heb
ben. Zij zal kritisch haar eigen structu
ren moeten bezien om inspraak- en 
communicatiekanalen te creëren, waar
door jongeren zich directer bij alle ont
wikkelingen met betrekking tot hun 
eigen organisatie betrokken kunnen 
voelen. 

Hoopgevend beeld 

Kortom, deze enquête geeft een hoop
vol beeld, omdat er uit blijkt dat, al
thans een deel van de jongeren in ons 
land, de zaken reëler en met meer diep
gang beoordeelt, dan vele links 
georiënteerde agitatoren ons doen willen 
geloven. Het zijn diezelfde agitatoren 
die er op uit zijn het contact tussen 
leiding en achterban in de vakbeweging 
te verstoren. Deze jongerenenquête be
wijst duidelijk dat de beroepsrevolutio
nairen zich althans in een deel van de 
jongere vakbewegingsleden ernstig 
vergissen. Zeker, het betreft hier slechts 
een kleine groep van jongeren die bij 
een vakbond zijn aangesloten en het 
gaat hier evenzeer om een groep van 
een vakbeweging die zich doorgaans ge
matigder opstelt dan het NKV en NVV. 
Maar dat doet niets aan de waarde van 
dit onderzoek af. Het zou gewenst zijn 
dat zowel het NKV als het NVV tot een 
dergelijk onderzoek zou overgaan. 

/ 
Het zou voor beide organisaties wel-

licht een nuttige leidraad kunnen zijn 
voor de in de toekomst te volgen tak
tiek. 

duidelijke beleidslijn. Onder erkenning 
van het primaat van de politiek moeten 
we beseffen dat de economie grenzen 
aangeeft van de realisering van de poli
tieke wenselijkheden. 

We zullen het buitenland moeten vol
gen in inflatie, maar voorop lopen en 
zulks in ons beleid inbouwen is levens
gevaarlijk: uit de marktprijzen gaat 
gauw, de reserves in onze bedrijven zijn 
niet zo groot, en om dan weer in de pas 
te komen tussen de brokstukken door, is 
heel moeilijk. De beheersingsinstrumen~ 
ten blijken op den duur het steeds af te 
leggen tegen economische wetmatighe
den. Zojuist heeft prof. Mok daar nog 
op gewezen m.b.t. het prijsbeleid. 

Ik voorspel dat ook het als panacee 
geprezen inkomensbeleid (niemand weet 
overigens nog wat dat precies is) niet 
zal helpen; het blijft kurieren am 
Symptom. 

De overheid zal haar eigen beleid 
móéten ombuigen. Dat is niet gemakke
lijk. Een belangrijke stap zou zijn het 
zoveel mogelijk willen toerekenen van 
de "individuele" goederen en diensten 
aan de gebruikers. Dat vereist vaak een 
breuk met de thans gevolgde opzet. Als 
een uitgewerkt voorbeeld op het belang
rijke gebied van het verkeer herinner ik 
aan het rapport "Ruim Baan" van de 
Teldersstichting. Men denke ook aan de 
milieubeheersmaatregelen! 

Bij alle subsidies (die allereerst zicht
baar gemaakt moeten worden!) vrage 
men naar het waarom. Men dient die te 
betrekken in de afweging van prioritei
ten van overheidstaken die onontkoom
baar moet volgen op een kwantificering 
van wensen. We kunnen ons echt geen 
tweede mammoetwet-drama (ogen dicht 
en in het financiële duister springen) 
meer veroorloven. Een zware hypotheek 
vormt bijv. ook het huur- en bouwbe
leid. Via individuele subsidiëring kunnen 
we eraf, als we dan ook maar duidelijk 
in de gaten houden dat die individuele 
subsidies in normale gevallen met elke 
welvaartsstijging verder moeten worden 
afgebroken. 

Alles bij elkaar genomen: in 1971 zul
len wij moeten kiezen tussen a) een op 
reële uitgangspunten gebaseerd beleid, 
waarbij niet alles ineens kan, maar wàt 
er kan dan ook gebeurt, en b) het naja
gen van wensdromen, waardoor we 
steeds dieper in het moeras dreigen te 
verzinken. 

Het woord is binnenkort aan de kie
zers. 
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nderdeloep 

door A. W. Abspoel 

• Prof. Drees en DS'70 
Met genoegen mochten wij constate

ren, dat ons Kamerlid de heer Wiegel 
het geheel eens is met de genuanceerde 
wijze waarop in het openingaartikel in 
het vorige nummer van "Vrijheid en 
Democratie" de kandidatuur van prof. 
Drees en diens recente uitlatingen over 
de door hem als lijstaanvoerder van 
DS'70 voorgestane politiek werden be
naderd. 

In het Algemeen Dagblad van 29 ja
nuari merkte de heer Wiegel terecht op, 
dat het tot voor kort "in" was om hen, 
die ervoor pleitten om de stijging van 
de overheidsuitgaven en van de belastin
gen in toom te houden, voor "rotte vis" 
of ten minste voor oerconservatieven uit 
te maken. Toen de VVD in het najaar 
van 1965 met het bezuinigingsplan-.Joe
kes kwam, werd zij weggehoond. Plot
seling is dat nu anders geworden, waar
toe èn het rapport van het Centraal 
Planbureau èn het optreden van prof. 
Drees blijkbaar de stoot hebben gegeven. 

"Belastingverlaging" en "bezuiniging" 
zijn plotseling geen vieze woorden meer. 
Voor partijen als de VVD, die daar in 
het verleden altijd op werden aangeval
len, mag dat worden beschouwd als een 
grote steun in de rug, zelfs als dat komt 
van een partij die zich duidelijk socialis
tisch noemt. 

Toch liggen daar óók voor de heer 
Wiegel juist wel enige vraagpunten, 

vooral op grond van het optreden van 
de partijgenoten van prof. Drees (de 
fractie van DS'70) in de Tweede Kamer. 
In een zevental punten somt onze geest
verwant (vragenderwijs) dan op, waar 
die houding z.i. niet klopt met wat de 

· lijsttrekker van DS'70 de laatste weken 
heeft betoogd. Die zeven vraagpunten 
luiden (mijnerzijds hier en daar wat be
kort): 

1. Passen alle belastingverlagings-ver
halen van de heer Drees wel bij het 
stemmen van zijn geestverwanten in de 
Kamer (de groep-Goedhart) tijdens de 
algemene beschouwingen van dit najaar 
tegen een direct ingaan van de i 300 
mln. belastingverlaging van minister 
Witteveen? 

2. Waarom heeft de hem verwante 
fractie vóór alle mogelijke moties van 
de PvdA gestemd om de sociale uitkerin
gen nog meer en nog sneller op te voe
ren dan de regering financieel mogelijk 
achtte? 

3. Sluit het meegaan van de DS'70ers 
in de Kamer met de linkse partijen in 
hun voorstellen de financiële positie van 
de gemeenten meer te verbeteren dan de 
regering kon verwezenlijken, aan bij de 
opvattingen van dr. Drees? De heer 
Wiegel stelde die vraag omdat in het 
ontwerp verkiezingsprogram vari DS'70 
in het geheel niets over de 
gemeentefinanciën is te vinden. 

4. De leden van DS'70 hebben in de 
Tweede Kamer, zoals wij vorig maal 
ook al in herinnering brachten, tegen de 

De VVD • 1n het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker, J. E. van der Wielen, een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij kan natuurlijk slechts zeer beknopt 
melding maken van de liberale bijdragen 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de stand-· 
punten die de VVD in het parlement 
heeft ingenomen of over de vragen die 
de liberale kamerleden aan de regering 
stelden, kan terecht bij het secretariaat 
van de VVD-fractie in de Tweede Ka
mer, Binnenhof 1-A te Den Haag, tele
foon 070·614911. 

TWEE BEKENDE HERKEN 

Met noeste vlijt tracht de Tweede Ka
mer zich voor het naderend einde van 
haar zittingsperiode door een berg wet
gevende arbeid heen te werken. Het de
bat over Oost-Groningen bracht de heer 
Joekes voor de VVD op het spreekge
stoelte die het tot dusver gevoerde rege
ringsbeleid wel steunde, maar die niette
min van oordeel was dat dit beleid op 
bepaalde onderdelen nog wel uitbreiding 
en afronding nodig heeft. Hij legde er 
de nadruk op dat snelheid van handelen 
voor dit gebied geboden is, maar wie 
van de ene op de andere dag resultaten 
verwacht, vraagt als het ware om teleur
stelling. Herstructurering van een der
gelijk gebied vergt nu eenmaal tijd. De 
heer Joekes noemde de energie en de 
geestdrift, waarmee de samenwerkende 
gemeentebesturen, het provinciaal be
stuur en het Aktie-comité Noodklok 
zich inzetten voor Oost-Groningen uiterst 
positieve elementen. 

Over het al dan niet vestigen van een 
militair oefenterrein in het onderhavige 
gebied had de heer Joekes nog geen af
gerond oordeel, maar wèl stelde hij zich 
alvast op tegen de motie-Wiebenga, be
ogende het oefenterrein in elk geval 
niet in Oost-Groningen te projecteren. 

Emstig bezwaar had de VVD-fractie 
tegen een motie van de heer Wiebenga 
om met gemeenschapsgelden het stich
ten van bedrijven mogelijk te maken 
voor het produceren van goederen waar
aan per definitie geen of onvoldoende 
behoefte bestaat. Eveneens werd be
zwaar gemaakt tegen een motie van de 
heer Wiebenga om contractueel vast te 
leggen dat geen kartonfabriek mag 
worden gesloten voordat vervangende 
werkgelegenheid aanwezig is. Dat acht
te de heer Joekes geen reële of prac
tisch uitvoerbare eis. 

Positief stelde de VVD-fractie zich op 
tegenover voorstellen tot verdere ont
sluiting van het noodlijdende gebied. 
Overigens drong de heer Joekes er bij 
de regering op aan in een brief aan de 
Kamer, de gemeentebesturen en de sa
menwerkende organen in Oost-Gronin
gen nu eens precies uiteen te zetten 
welk beleid zij in de naaste toekomst 
denkt te voeren. 

Artikel 2.48bis 
Van geheel andere aard was het wets-

voorstel tot WlJZlgmg van art. 248bis 
van het Wetboek van Strafrecht. Dit 
voorstel beoogt bestraffing van ontucht 
van homofielen met minderjarigen uit 
het W.v.S. te lichten. VVD-fractie-voor
zitter mr. Geertsema gaf hierbij als 
zijn overtuiging dat de publieke opinie 
zodanig. zal moeten evolueren dat men 
datgene wat de Commissie-Spijer stelt 
wenst te erkennen, nl. dat men bij een 
standpuntbepaling jegens de homosek
sualiteit niet stil moet blijven staan bij 
een min of meer tolerante lijn tegenover 
"de afwijking," maar dat men in plaats 
daarvan in dit verschijnsel een bepaalde 
mense~ijke liefdesvorm moet herkennen. 
Voor hen, die op dit standpunt staan
dus afschaffing van art. 248bis - is het 
laatste woord hierover, met name niet 
over opheffing van elke discriminatie 
van homofielen en heterofielen gezegd. 
Maar volgens mr. Geertsema wordt met 
de afschaffing wel een zeer belangrijke 
stap vooruit gezet, zij het wellicht een 
stap met meer psychologische dan 
materiële betekenis, al mogen we de 
vermindering van de kans op chantage 
hoe dan ook als een groot winstpunt 
beschouwen. Mr. Geertsema prees de li· 
berale minister Polak die met de onder
havige wijziging van het W.v.S. baan
brekend werk heeft verricht, want een 
zo vooruitstrevende strafwetgeving op 
dit terrein heeft nog. geen enkel ander 
land, zelfs niet de Skandinavische Jan· 
den. De Kamer heeft het wetsontwerp 
aangenomen. 

Passief kiesrecht 
Ten aanzien van het Kiesrecht in het 

. algemeen zijn ook verschillende belang
rijke besluiten genomen. Met betrekking 
tot het passief kiesrecht boekte de heer 
Wiegel een succes. Minister Beernink 
had voorgesteld· de leeftijdsgrens voor 
het recht in een vertegenwoordigend li
chaam te worden gekozen, terug te 
brengen van 25 tot 21 jaar. De heer 
Wiegel diende echter een amendement 
in beogende om "21 jaar" te wijzigen in 
de leeftijd, waarop de meerderjarigheid 
begint": Voor 18 jaar - amendement 
van de socialist Van Tijn - voelde de 
heer Wiegel niets. Zijn amendement: 
het lidmaatschap voor een vertegen
woordigend lichaam koppelen aan de 
burgerlijke meerderjarigheid achtte hij 
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loonmaatregel van de regering gestemd 
en ook de heer Wiegel vraagt zich af 
hoe prof. Drees denkt over het vernieti
gende oordeel daarover destijds van 
prof. Pen, "die democraten en socialis
ten toch echt niet zo slecht gezind is". 

5. Prof. Drees noemt in een gesprek 
met HandelsbladjNRC als een van de 
mogelijkheden van bezuiniging een ver
mindering van de gelden die voor ruil
verkavelingaobjecten zijn uitgetrokken. 
Waarom stemden zijn partijgenoten dan 
in de Kamer tegen een motie van de 
PvdA, waarin werd voorgesteld de sub
sidies voor ruilverkaveling te verlagen? 

6. De heer Drees zegt ook, dat de 
research aan hogescholen en universitei
ten onbeheerst is gegroeid. Hij vraagt 
zich af of het wel nodig is de langdurige 
opleidingen aan de universiteiten zo 
zwaar te blijven subsidil!ren en is van 
oordeel, dat we redelijk van academici 
zijn voorzien. Maar waarom dan geen 
voorstellen tot vermindering bij de be· 
grotingabehandeling ingediend ? Door de 
geestverwanten van de heer Drees werd 
integendeel bij de behandeling van de 
begroting van onderwijs zelfs geen 
woord aan het wetenschappelijk onder
wijs gewijd. 

7. Tenslotte heeft de leider van- DS'70 
in een interview in De Telegraaf gezegd 
dat "de overheid zich niet met de con
sumptie van de burgers moet bemoeien 
door zoals nu het geval is, jachthavens, 
tennisbanen, zwembaden, theaterbezoek 
e.d. te subsidiëren". De heer Wiegel 

logischer, omdat er een wetsontwerp in 
het vooruitzicht is gesteld deze leef
tijdsgrens tot 18 jaar te verlagen, al 
bleek minister Beernink hiervoor niet te 
voelen. Het amendement-Wiegel werd 
aangenomen. 

Actief kiesrecht 
Op zuiver pragmatische gronden 

bleek de heer Wiegel overigens voor
stander van het vaststellen van de kies-" 
gerechtigde leeftijd (actief kiesrecht) 
op 18 jaar (thans 21 jaar). Terzijde: 
deze verlaging zal nog niet voor de aan
staande verkiezingen voor de Tweede 
Kamer kunnen gelden, al is het voorstel 
daartoe aangenomen. 

De heer Wiegel voerde verscheidene 
argumenten voor verlaging van de kies
gerechtigde leeftijd aan. De jeugd is 
thans veel eerder volwassen dan vroe
ger; niet alleen in biologisch opzicht, 
maar ook psychisch en sociaal. Door de 
ontwikkeling van de massa-media is de 
jeugd veel eerder "bij" dan vroeger. De 
jeugd is ook veel eerder zelfstandig; 
ook economisch. Voorts: de jongeren 
zijn met name door het loon- en prijsbe
leid en de belastingpolitiek, nadrukke
lijk bij de gang van zaken in onze 
maatschappij betrokken. En verder: de 
dienstplicht. Als iemand geschikt wordt 
bevonden en verplicht kan worden zijn 
land te verdedigen, mag hij dan ook 
alsjeblieft medestemmen over het be
stuur van zijn land? 

De jeugd vond overigens in de heer 
Wiegel een krachtige verdediger. Veel 
volwassenen hebben een vooroordeel te
gen de jeugd doordat in het nieuws nu 
eenmaal de excessen van een deel van 
de jeugd overmatig worden belicht. De
magogisch vertaald: jonge mensen die 
stenen smijten door de ruiten van am
bassades maken nieuws, jonge mensen, 
die hard werken om het in de maat
schappij een eind ver te schoppen, ko-
men niet in de krant. Toch vormt deze 
laatste groep, volgens de heer Wiegel, 
de overgrote meerderheid van onze 
jeugd. Jonge mensen die geen belangstel
ling hebben voor het reilen en zeilen 
van ons land, brengen we geen interesse 
bij, als we hun het kiesrecht onthouden. 
De interesse van dat deel van de jeugd, 
dat wei belangstelling heeft voor het 
functioneren van onze democratie, 
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merkt naar aanleiding hiervan op: Na
tuurlijk moeten de burgers zoveel moge
lijk zelf de werkelijke kosten van dit 
soort voorzieningen betalen. Maar be
doelt Drees dat de overheid, ook niet bij 
de totstandkoming van voorzieningen 
voor de cultuur en de sport de hel
pende hand zou mogen bieden? Dan 
wordt er in Nederland geen zwembad 
meer gebouwd! 

• PvdA dolgedraaid 
Wanneer de lezers deze editie in de 

bus krijgen, is het driedaagse congres 
van de Partij van de Arbeid waarschijn
lijk nog aan de gang. Ondertussen zal 
de voornaamste beslissing dan wel reeds 
zijn gevallen. Hoe die beslissing echter 
moge uitvallen (zij zal trouwens wel 
een schijncompro:mds worden, zoals de 
zojuist bekend geworden ontwerp-resolu
tie van het partijbestuur doet verwach
ten), het is niet minder dan een blamage 
dat een van onze grootste partijen en
kelè maanden vóór de Kamerverkiezing 
zich in zo'n toestand van volslagen pa
niek bevindt en nog steeds haar koers 
niet heeft bepaald. 

Bij wijze van geheugensteuntje: Eerst 

kwam de z.g. anti-KVP-motie, waarbij 
de KVP resoluut buiten de deur werd 
gezet, spoedig gevolgd door haar beide 
confessionele partners. Anderhalf jaar 
later werd de deur op een kier gezet, 
maar nog weer twee maanden daarna 
(naar aanleiding van het loondebat) 
wordt de deur weer hard dicht geslagen. 
En nu, weer een maand later, komt de 
PvdA-leiding nog eens om de hoek kij
ken of de confessionelen misschien toch 
nog staan te popelen om haar in de 
armen te sluiten. "In deze wankelmoe
digheid is moeilijk vertrouwen te stel
len" schreef De Tijd terecht en de uitla
tingen van confessionele woordvoerders 
getuigden al evenmin van een overmaat 
aan enthousiasme. 

Kan men echter toch nooit weten, hoe 
het balletje daar rolt (de invloed van de 
heren Lanser en Mertens onderschatte 
men niet in confessionele kring!), bij 
ons weet de kiezer in ieder geval waar 
hij aan toe is. Op één punt zijn PvdA en 
VVD het in ieder geval met elkaar eens, 
namelijk dat een kabinetssamenwerking 
van PvdA en VVD voor de naaste toe
komst in ieder geval uitgesloten is. 

Het toppunt van verwarring was on
dertussen wel, dat uitlatingen van de 

Bokma kd~"tJ./ \1) 
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wordt door verlaging van de kiesgerech
tigde leeftijd, ongetwijfeld extra gesti
muleerd. 

Stemmen bij volmacht 
Namens de vier regeringspartijen 

heeft de VVD-er, de heer de Beer, het 
initiatief-voorstel van mej. Haars (chu) 
verdedigd, welk voorstel een verruiming 

. van het stemmen bij volmacht inhoudt. 
Het werd z.h.s. aangenomen. Het vol
machtsysteem wordt nu uitgebreid tot 
bloed- en aanverwanten in de vierde 
graad. Bovendien wordt het mogelijk 
om tot vijf dagen voor de verkiezingen 
een gevolmachtigde aan te wijzen. Ten
slotte wordt de termijn, waarop de op
roepkaarten voor de kiezers in huis moe
ten zijn verschoven van drie dagen tot 
uiterlijk veertien dagen voor de verkie
zingen. 

Brievenbussen 
Een al gertiirne tijd geleden door de 

PTT voorgestelde maatregel : het vast
stellen van de afmeting van brievenbus
sen (in of aan woningen) en de plaats 
van de brievenbussen aan bepaalde nor
men binden, heeft vorm gekregen in een 
voorstel tot wijziging van de Postwet. 
Reden: er. wordt zeer veel tijd (en dus 
geld) besteed door postbestellers in de 
oprijlanen op het platteland en de trap
portalen en galerijen in de stad (flat
gebouwen). Als de flat-brievenbussen 
alle op de begane grond komen bij de 
hoofdingang en de huisbrievenbussen 
niet verder dan ca. tien m van de open
bare weg (zoals veelal in het buiten
land) zal dit de PTT vier à vijf miljoen 
per jaar aan personeelskosten besparen. 

De heer De Beer kon zich in grote lijnen 
achter het voorstel scharen, maar hij 
had ernstig bezwaar tegen de juridische 
formulering van de wetswijziging. Die 
was nl. zó ruim gesteld, dat de minister 
véél verdergaande bevoegdheden zou 
krijgen dan alleen maar het ·stellen van 
eisen aan de brievenbussen. De heer De 
Beer diende daarom een amendement in 
om dit bezwaar teniet te doen. Toen 
hieraan algemeen bijval werd gegeven, 
nam minister Bakker het over. Het 
wetsontwerp is - met alleen de stem-

men van de communisten tegen - aan
genomen. 

Oorlogsmisdadigers 
Mr. Geurtsen stemde namens de 

VVD-fractie in met' het wetsontwerp 
"Verjaring oorlogsmisdadigers" dat 
beoogt de vervolging van ernstige oor
logsmisdrijven en misdrijven tegen de 
menselijkheid onbeperkt mogelijk te 
maken door ze aan de werking van de 
strafrechtelijke verjaring te onttrekken. 
De heer Geurtsen: , "Het gaat hier om 
misdrijven, die wij niet kunnen en niet 
mogen vergeten. De bedrijvers daarvan 
moeten niet straffeloos in ons land kun
nen rondlopen, alleen omdat hun mis
drijf is verjaard." 

Met de Landbouwkwaliteitswet, die in 
de plaats komt van een collectie wetten 
en voorzieningen m.b.t. de regeling en 
de controle op de kwaliteit van land
bouw- en visserijprodukten, kon de heer 
Tuijnman zich zeer wel verenigen. 

Voorts behandelde de Tweede Kamer 
nog een wat ingewikkelde Grondwets
aangelegenheid, een wetsontwerp tot het 
treffen van een voorziening, voor het 
geval bij de parlementaire behandeling 
van een algehele grondwetsherziening 
na 1971 in tweede lezing een bepaald 
onderdeel wordt verworpen, waardoor 
de innerlijke samenhang van de voor
stellen-wordt doorbroken. 

Op zuiver praktische gronden ver
klaarde mr. Geertsema met het voorstel 
wel akkoord te willen gaan, maar eer
der had onze fractie-voorzitter onder 
meer verklaard dat zijn fractie voors
hands tegenstandster is van het overhe
velen van het werk van de Staten-Gene
raal op het stuk van de grondwetsher· 
ziening naar een speciale grondwetska
roer. Mr. Geertsema verwierp overigens 
de gedachte aan een referendum bij een 
algemene grondwetsherziening. 

Vragen 
En dan zijn er ook nu weer verschei

dene schriftelijke vragen door VVD-Ka
merleden gesteld. De heren Geertsema 
en Wiegel hebben zich tot de ministers 
van Binnenlandse zaken, van Justitie en 
van CRM gewend over de weigering 

heer Den Uyl voor de televisie de in
druk moesten wekken dat niet het drei
gende uittreden van oud-premier Drees 
Sr., maar vooral de oproepen van· de 
heren Kloos en Lanser de oorzaak van 
nieuwe socialistische bezinning waren. 
En dit werd dan betoogd nauwelijks een 
maand nadat juist de "solidariteit met 
de vakbeweging" met veel politieke fan
fares was aangewezen als het motief 
om nu "definitief" de deur dicht te 
slaan voor die boze regeringspartijen, 
die in het loondebat van vlak vóór 
Kerstmis hun steun aan het kabinet 
hadden gegeven. 

De conclusie kan slechts zijn: de Par
tij van de Arbeid is volslagen dolge
draaid en heeft zich nu volledig in haar 
eigen strikken verward. Het is te hopen 
dat de kiezers dat goed door zullen krij
gen. 

Aan ons de taak, hun dat duidelijk te 
maken! 

• Vervroeging Prinsjesdag 
In het vorige overzicht in de rubriek 

"De VVD in het parlement" werd al 
melding gemaakt van het door een zes
tal leden van de ~eede Kamer (onder 
wie onze geestverwant de heer Wiegel) 
ingediende wetsontwerp tot "verande
ring van artikel 110 van de Grondwet". 
Die verandering houdt in een verschui
ving van de datum van opening van de 
gewone jaarlijkse zitting der Staten-Ge
neraal (Prinsjesdag) van de derde dins-

door de Nederlandse Bioscoopbond mee 
te werken aan een besloten ( ! ) voorstel
ling voor Kamerleden en parlementaire 
pers die georganiseerd was met het oog 
op het wetsontw~rp inzake de filmkeu
l'ing. 

• Van JP,evrouw Veder-Smit zijn er 
vragen over de lozing van industrieel 
afvalwater dat niet door de 
industrieën kan worden gereinigd - via 
een spaarbekken op de Schelde even bo
ven Antwerpen. Mevrouw Veder-Smit 
wil onder meer weten op welke gronden 
de "officiële instanties" voorlopig nog 
geen zuivering nodig achten en welke 
controle door de Nederlandse instanties 
zal worden uitgeoefend onder meer ter 
plaatse van badstranden. 

• Mevr. Dettmeijer-Labberton heeft 
zich met schriftelijke vragen tot de mi
nister van CRM gewend over de huis
vesting van de Nederlandse Opera. Zijn 
alternatieve mogelijkheden bekeken als 
huisvesting in het Circustheater te 
Scheveningen? Ziet de minister, wan~ 
neer de gemeente 's-Gravenhage het 
Circustheater in eigendom ·zal hebben 
gekregen, aanleiding de huisvestinga
kwestie van de Opera opnieuw te bekij
ken en daarover overleg op te nemen 
met de gemeente 's-Gravenhage? (Ter
zijde: in de Haagse kroniek is op deze 
mogelijkheid meermalen aangedron
gen). , 

• De aanstaande volkstelling schijnt 
de geschiedenis in te gaan als de meest 
omatredene in de serie, niet alleen met 
betrekking tot de inhoud van sommige 
vragen, maar ook wat betreft de ver
goeding aan de tellers. Over dit laatste 
punt hebben de heren Koning en Joekes 
schriftelijke vragen aan de staatssecre
taris van financiën gesteld; beide Ka
merleden willen over die vergoeding 
geen Joon- c.q. inkomstenbelasting, noch 
AOW-premie, enz. laten berekenen. 

• In schriftelijke vragen aan de be
windslieden van onderwijs en weten
schappen verzoekt de heer Vonhoff te 
bevorderen, voor zover hun bevoegd
heden strekken, dat bij alle onderwijs.. 
vormen een stringent rookverbod in de 
Jeslokalen tot stand komt, zodat aan een 
onpaedagogische en ongezonde situatie 
een einde zal komen. 

• De heer Wiegel ten slotte heeft in 
vragen aan minister Beernink (binnen
landse zaken), die verantwoordelijk is 
voor de Nederlandse Staatscourant, ge
wezen op een "zeer eenzijdig verslag" 
over de behandeling van het wetsont
werp Landbouwkwaliteitswet door de 
Tweede Kamer. In dat verslag in de 
Staatscourant is namelijk alleen minis
ter Lardinois aan het woord, aldus de 
indruk wekkend dat de Kamer niet of 
nauwelijks een bijdrage tot de discussie 

, heeft geleverd, 
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dag in september naar de laatste dins
dag van augustus. 

Het lijkt mij op de eveneens in ons 
vorige nummer reeds vermelde gronden, 
zoals die door de indieners van het ini· 
tiatiefvoorstel in hun memorie van toe
lichting zijn aangegeven, een aanvaard
baar en nuttig voorstel, dat het waar
schijnlijk dan ook wel zal halen. Het is \ 
echter jammer, dat in sommige persor
ganen daar opmerkingen en beschou-· 
wingen aan zijn verbonden die geen 
hout snijden en daardoor het voorstel 
zelf een slechte dienst bewijzen. 

Het is daar aldus voorgesteld alsof dit 
een (door hen toegejuichte) inbreuk op 
de traditie zou betekenen en of dit tege
lijk een aanval op de plechtig-feestelijke 
entourage van de openingsceremonie 
zou inhouden. Merkwaardig is, dat juist 
Trouw daarin weer eens het meest ver 
ging. Zijn parlementsredactie tekende 
namelijk bij dit initiatiefvoorstel aan, 
dat dit een inbreuk op een lange traditie 
zou betekenen. En ten teken dat "aan 
die traditie tóch niet meer zo zwaar 
wordt getild" schreef bedoelde redactie 
o.a. dat "de optocht en de rijtoer jaar
lijks simpèler" worden en "de belang
stelling het afgelopen jaar vrijwel nihil 
was" .. 

Dat laatste is om te beginnen al vol
strekt onjuist. Zelf heb ik kunnen con
stateren dat ondanks de televisie-uitzen
ding (uiteraard is deze een concurrent 
in gevallen als deze) ook het afgelopen 
jaar toch weer duizenden in Den Haag 
op de been waren, om de kleurrijke en 
traditionele stoet gade te slaan op deze 
hoogtijdag van de democratie. Reeds 
vóór elven stonden er al verscheidene 
rijen langs de weg en het aantal belang
stellenden nam de volgende uren bij de 
lJlinuut toe. En de stemming was, mede 
dank zij de op verscheidene plaatsen op
gestelde militaire muziekkorpsen even 
feestelijk als altijd op deze dag. 

Er is ook geen sprake van, dat de 
stoet "ieder jaar .simpeler" zou zijn ge· 
worden. Slechts het aantal volgrijtuigen 
is, naar ik meen, met een enkele ver
minderd. In het uiterlijk vertoon is niets 
gewijzigd. Misschien heeft de parlerrien
taini ·redactie van Trouw en degenen die 
- zij het in gematigder bewoordingen 
- enigszins in ·dezelfde geest schreven, 
zich in de war laten brengen door enige 
formele wijzigingen in de wijze van op
stelling in de Ridderzaal. Sinds enkele 
jaren staan de leden van het Civiele en 
van het Militaire Huis van de Koningin 
bij deze gelegenheid niet meer achter en 
rond de troonzetel, zodat o.a. de Kamer
leden - diie het Staatshoofd in hun mid
den ontvangen - een vrijer uitzicht 
hebben. Bovendien heeft de uitbreiding 
van de' Koninklijke Familie genoopt tot 
een andere opstelling, waarbij de prin
sessen en hun echtgenoten niet meer ter 
weerszijden van het Konin'klijk paar, 
maar schuin tegenover hen zijn gezeten. 

Wij hebben ons te dezer plaatse al 
eens eerder afgevraagd waarom toch in 
bepaalde journalistieke kringen tegen
woordig zo graag stemming wordt ge
maakt tegen alles was traditie is. Waar
om zou de democratie nu toch zo nodig 
grauwer en kleurlozer moeten worden 
gemaakt? Laat men zich wel realiseren, 
dat dit op den duur zelfs gevaar voor de 
democratie zou gaan opleveren. Worden 
trouwens in de oudste parlementaire de
mocratie - die van Engeland - geen 
tradities gehandhaafd, die ook onder 
een labourbewind worden gerespec
teerd? 

Het enige dat men (tot teleurstelling 
van velen) de laatste jaren heeft laten 
vervallen is de vroeger gebruikelijke rij
toer van 's middags, waarschijnlijk om 
de vooral in Den Haag reeds zo zwaar 
belaste politie (die o.a. aan de verkeera
omleggingen de handen vol heeft} wat 
te ontlasten. 

Ten slotte de verschuiving van de da
tum der jaarlijkse openingsplechtigheid. 
De indieners van het initiatiefvoorstel 
schrijven in hun M.v.T. dat "tot 1848 in 
de Grondwet stond dat de gewone zit
ting der Staten-Generaal werd geopend 
op de derde maandag van oktober". 
Men kan zelfs nog iets verder teruggrij
pen dan de initiatiefnemers. In de 
grondwet van 1814 werd de eerste 
woensdag van november als zodanig 
aangewezen. In 1815 werd het de derde 
maandag van oktober. Bij de grote 
Grondwetsherziening van 1848 koos men 
de derde maandag van september en se
dert 1887 is het de derde dinsdag van 
september. 

Hieruit blijkt wel, dat wanneer men 
wat de datum betreft óók van een tradi
tie wil spreken, op wat langere termijn 
gezien de traditie deze is dat na kortere 
:lf langere tijd de openingsdag telkens een 
maand is vervroegd (november - okto
ber - september en nu dan wellicht 
augustus). Aan het karakter van de 
Prinsjesdag en zijn traditionele cere
monieel doet dat echter niets af. Voor 
hetgeen zich in de openbaarheid afspeelt 
kan het zelfs gunstig zijn, gezien de 
betere kansen op goed weer en hogere 
temperaturen en de aanwezigheid nog 
van meer mensen "van buiten" in 
augustus. Voor schade aan de "franje", 
zoals sommigen dat dan noemen, be
hoeft men dus bij een verschuiving van 
de Prinsjesdag m.i. beslist niet bang te 
zijn. 
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Kabouter met gezond verstand 

DEN HAAG 
• Het secretariaat van de afdeling Den 
Haag is gevestigd: Leuvensestraat 20, 
tel. 070-554440. 

TWEE uitlatingen van Kabouter
raadslid Casper Schuckink Kool in 

een interview met de Haagse Courant 
hebben ons getroffen, maar niet ver
baasd. Zo verklaarde hij het werk in 
de gemeenteraad steeds boeiender te 
vinden en verder antwoordde hij op de 
vraag: "Is de Kabouter-achterban in 
werkelijkheid niet sterk tiueengevallen 
na de verkiezingsstrijd?": "De harde 
kern is er nog. Maar de grotere groep 
is minder hecht." Voo'r ons houden beide 
verklaringen ten nauwste verband met 
elkaar; ze liggen in elkaars verlengde 
en zijn naar twee kanten psychologisch 
verklaarbaar. 

Toen wij enige tijd vóór de verkiezin
gen een gesprek met de 25-jarige Cas
per Schuckink Kool hadden, werden we 
getroffen door zijn oprechte onbevan
genheid. Tevens bleek ons echter een 
groot gemis aan kennis over bepaalde 
problemen, in het bijzonder over de ach
tergronden daarvan. Toen wij hem zei
den, dat die achtergronden toch wel erg 

DE POLITIEKE THRILLER 
VAN HET SEIZOEN 

Mr. H. van Riel in gesprek met Joop van Ti in 

/9.50 
EEN BOEK DAT U MOET LEZEN. 
TE KOOP IN ELKE BOEKHANDEL. 

Uitgeverij De Arbeiderspers 

belangrijk ZIJn om een juist oordeel te 
vellen, toonde hij daarvoor begrip te 
hebben. Hij is nu enige maanden lid van 
de gemeenteraad en blijkt het werk 
steeds boeiender te vinden. Zoals opge
merkt: dat verwondert ons niet, want 
nu heeft hij zich met de achtergronden 
van allerlei problemen min of meer ver
trouwd gemaakt. Wil je dan geen bet
weter zijn, dan ontstaat een ande.re me
ningsvorming dan zonder kennis van za
ken. Het is onze indruk dat de 25-jarige 
Casper nu beter weet waarover hij 
praat dan toen hij zich als kandidaat 
voor de gemeenteraad opwierp. Het is 

. gemakkelijk onmiddellijk met kritiek 
klaar te staan, vooral als je niets van 
de zaak, waar het over gaat, afweet. 
Maar wezenlijke kritiek wordt moeilij
ker - als je tenminste oprecht bent -
wanneer je je in de problematiek hebt 
verdiept. Vandaar de opmerking van het 
Kabouter-raadslid dat de grotere groep 
achter hem minder hecht is geworden. 
Die grotere groep van schreeuwers weet 
eenvoudig niet waarover zij praat en 
waartegen zij protesteert. 

We kunnen ons voorstellen dat de 
twee Kabouter-raadsleden het in het be
gin moeilijk hebben gehad, maar ze 
hebben kennelijk getoond zoveel gezond 
verstand te hebben dat men er met loze 
kreten niet komt. Integendeel. Naar een 
gefundeerd oordeel wordt geluisterd. 
Vele jongeren schreeuwen om alterna
tieven, maar in de meeste gevallen we
ten ze niet waar ze het over hebben en 
beschikken ze ook niet over echte alter
natieven, waarover met (politieke) te
genstanders valt te praten. In een ge
meenteraad die het algemene belang be: 
hoort te behartigen, behoef je je begin
selen niet te verloochenen om toch niet 

Van Riel in Eindhoven 

EINDHOVEN 

• De afdeling Eindhoven van de VVD 
heeft het bestuur uitgebreid. Ook de 
agglomeratiegemeenten met een VVD
vertegenwoordiging in de gemeenteraad 
zijn thans in het bestuur vertegenwoor
digd. De heren Fluitman en Nienhuis 
traden volgens rooster af, mevrouw 
Van Brink-Poort en de heer Greve zijn 
lid van de gemeenteraad geworden en 
legden daarom hun bestuursfunctie 
neer. Het nieuwe bestuur is. als volgt 
samengesteld: dr. ir. A. P. Kole, voor
zitter, mevrouw D. Koenen-Zwikker, se
cretaris, L. J. M. Fernig, penningmees
ter. Leden: ir. R. J. Elderenbosch, G. 
J. P. Hermsen, R J. van Laers, drs. A. 
H Nijkamp, mej. S. Peeters. 

• Adres van het secretariaat van de 
Eindhovense afdeling: Vesaliuslaan 30, 
Eindhoven. Telefoon: 040-114587. 

Op vrijdag 29 januari sprak mr. H. van 
Riel, voorzitter van de Eerste-Ka

merfractie van de VVD, in hotel Cocag
ne voor de afdeling Eindhoven van de 
partij, in het kader van de verkiezings
actie. 

De heer Van Riel gaf eerst een alge
mene analyse van de politieke toestand 
en betrok in zijn beschouwingen daarbij 
de diverse partijen. 

Hij begon met de KVP. Het verhaal 
dat jarenlang in politieke kringen de 
ronde deed, misschien niet ten onrechte, 
dat het katholieke volksdeel in het alge
meen niet zijn beste mensen voor het 
landsbestuur afstond, omdat die liever 
priester werden of in het bedrijfsleven 
gingen is bepaald niet meer waar, zei 
hij. De ministers Veringa, Lardinois en 
Nelissen behoren tot onze allerbeste be
windslieden. 

Over de ARP zei de heer Van Riel 
o.a. dat de heer Berghuis had verkon
digd dat de ARP-fractie aan samenwer
ken met de PvdA de voorkeur gaf bo
ven samenwerken met de VVD. Hier is 
natuurlijk niets tegen, aldus spreker, 
maar degenen die gewoon zijn hun stem 
aan de ARP te geven en niet voor sa
menwerking met de· socialisten voelen 
- een groot deel der Anti-Revolutionai-

Mr. W. J. GEERTSEMA, Fractievoorzitter ván de VVD in de Tweede 
Kamer zoekt voor de maanden maart, april en mei 1971 een 

LIBERALE WERKSTUDENT 
om hem te assisteren (o.a. maar zeker niet alleen als chauffeur). 
Onregelmatige werktijden. 

VERGOEDING f 500 PER MAAND 
Brieven naar KONIJNENLAAN 47, WASSENAAR. 

ren, blijkens verschillende enquêtes -
zullen goed doen te overwegen of de 
ARP hun een volstrekte garantie biedt 
tegen samengaan met de PvdA. 

Wat de CHU betreft vond spreker het 
beeld onduidelijk. Waarom, vroeg hij 
zich af, kreeg de · uitermate capabele 
brigade-generaal Haex, staatssecretaris 
voor de landmacht, een zo lage plaats 
op de CHU-lijst? Het is tmbegrijpelijk, 
aldus inleider, dat men in de Neder
landse politiek een staatsman van die 
betekenis praktisch laat lopen en dàt ter
wijl de CHU toch al zo weinig min of 
meer eminente figuren aan te wijzen 
heeft. 

Sprekende over de PvdA zei de heer 
Van Riel: "Deze partij interesseert mij 
eigenlijk nauwelijks, al is het voor de 
regeerbaarheid van het land nodig dat zij 
zo weinig mogelijk stemmen krijgt. 
Constructief valt van haar niets meer te 
verwachten." 

DS'70 vond hij wel een boeiend experi
ment, maar toch een proef waar veel 
vraagtekens achter gezet mogen wor
den. Hij vindt professor Drees iemand 
van uitzonderlijke kwaliteiten aan wie 
een ieder zijn kans gunt en die men met 
graagte in de Nederlandse politiek be
groet. "Er is een aanzienlijk tekort aan 
mensen van dat kaliber en die eerlijk
heid. Professor Drees begint echter met 
veel te veel te beloven. Hij vangt zijn 
kiezers op de basis: geen belastingver
hoging, inkrimping van overheidsuitga
ven. Maar die punten zal hij nooit kun
nen realiseren", dacht de heer Van Riel, 
"althans niet beter dan de VVD, die een 
veel grotere fractie achter zich heeft en 
in professor Witteveen een minister van 
financiën leverde die in knapheid niet 
voor professor Drees onder doet, noch in 
wilskracht bij hem achter staat." 

De heer Van Riel wees er vervolgens 
op, dat men op grond van verschillende 
enquêtes kan constateren, dat aan het 
confessionalisme als politiek principe de 

altijd dogmatisch te ZIJn. Vandaar dat 
de Kabouters zich niet tegen de proef 
met een koopavond hebben verzet. Ove
rigens is wel opvallend dat de heer 
Schuckink Kool verklaarde dat voor 
hem een groep winkelmeisjes of een 
groep arbeiders in een geval als dit niet 
zwaarder telt dan een groep consumen
ten. Uit een oogpunt van algemeen be
lang een eerlijk, objectief standpunt, 
maar het is voor qns de vraag of men 
daarover in vakbewegingskringen erg 
gelukkig zal zijn. 

Het is intussen nog te vroeg om een 
definitief oordeel te vellen over de koop
avond. In de buitenwijken - met uit
wndering van het koopcentrum Leyweg 
- heeft de burgerij bijzonder weinig 
belangstelling getoond. Daarentegen 
bleek de animo voor de binnenstad wel 
groot. Echter ook daarop een uitzonde· 
ring: de Paleispromenade. Daar heeft 
het zakenleven kennelijk zijn draai nog 
niet gevonden in tegenstelling tot de ge
specialiseerde zaken in de onmiddellijke 
omgeving van de grote warenhuizen, 
waarmee opnieuw het bewijs schijnt te 
zijn geleverd dat de grootwinkelbedrij
ven ook aantrekkingskracht uitoefenen 
op ·de rest van de winkelstand. Er is 
overigens gezegd dat het tijdstip, waar
op de proef is genomen, niet erg gunstig 
is gekozen. Inderdaad de winter leent 
zich daartoe niet zo best. Bovendien 
zouden wij persoonlijk ook de voorkeur 
aan de vrijdagavond hebben gegeven, 
mede met het oog op het toeristenbe
zoek. In dit verband zou men - mocht 
de proef met de koopavond op donder
dag niet slagen - alsdan kunnen over
wegen een aantal winkeliers, vooral in 
de binnenstad, vergunning tot !l-VOndver
koop te geven. 

basis gaat ontglijden. "Wat daarvoor 
geestelijk in de plaats moet komen ·is 
mij nog niet duidelijk," zo zei hij, "al 
ben ik bereid de conclusie te trekken 
dat de CDU in de komende tw:;talf jaren 
een andere basis dan de confessie voor 
haar aanhang zal moeten zoeken, wil zij 
existeren, laat staan blijven groeien. Aan 
een samenwerking, over een aantal ja
ren natuurlijk, op vaste zij het wat fe
deratieve basis, tussen de CDU en de 
VVD zal niet te ontkomen zijn, wil het 
land niet door georganiseerd rood en 
vuurrood overspoeld worden." Een grote 
en sterke CDU kan niet met de PvdA 
samenwerken, al ware het alleen om de 
praktische reden dat een min of meer 
vage identificatie met een ook grote 
partij die tegelijkertijd mededinger om 
de gunst van het kiezersvolk is, tot aan
zienlijk stemverlies leiden zal. 

Samenwerking CDU-VVD is eenvou
dig geboden en onvermijdelijk in het 
licht der historische ontwikkeling en 
binnen het raam van een partijpolitiek 
parlementair stelsel zoals wij nu ken
nen. Daarvoor bestaat nog een ander 
even doorslaggevend motief. "Het aan
en uitkleden, en zulks ten overstaan van 
een groot publiek, van het besluit waar
bij de KVP als politieke partner in de 
ban werd gedaan, is in mijn ogen niets 
als een ridicule striptease," zo zei de 
heer Van Riel. "Een bewijs van de rade
loosheid waarin de betrokken partij-dig
nitarissen zich door eigen schuld bevin
den. In de paniek rond dr. Drees sr. 
wordt de striptease tot een ontpelde 
burlesque." 

"Dat de val van het kabinet Cals
Vondeling de PvdA tot de politiek ge
zien stupide anti-KVP-resolutie brengen 
zou, was een geschenk apart. Maar on· 
weerspreekbaar lijkt mij dat het drs. 
Schmelzer is die deels bewust, deels on
bewust een nieuwe politieke opstelling 
in Nederland heeft ingeleid," betoogde 
mr. Van Riel. "Dat de tegenpartij zó 
onhandig zou ageren, kon niemand 
voorzien. In feite deed de heer Schmelzer 
veel meer voor zuiverheid en openheid, 
voor polarisatie in de politiek, dan de 
theoretici van D'66." · 

"Als partij zijn wij het politiek eens," 
was de mening van mr. Van Riel. "Ze
ker in 1971 kan van vleugels in onze 
partij niet meer worden gesproken en 
de Algemene Vergadering die de kandi
daatstelling voor de Tweede Kamer re
gelde verliep opvallend harmonieus. Ple
zieriger, vlotter dan ik in 24 jaren ooit 
meemaakte en zonder dat over iemand 
een wo~trd kwaad gezegd werd. Zonder 
kongsies, zonder kwaadsprekerij. Het 
was alles hartverwarmend. 
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Kopij voor deze rubriek zen· 
den aan: mevr. mr. E. de 
Roock· Bedding_ Stadhouder.. 
plantsoen 212, Den Haag. 

In memoriam 

mr. D. Schuitemaker 
Op 21 december j.l. overleed geheel 

onverwacht mr. D. Schuitemaker. Hij 
werd 56 jaar. Mr. Schuitemaker was 
van 1949 tot eind 1953 gemeenteraadslitl 
van Maartensdijk, vanaf 1953 onafge
-broken lid van de Utrechtse gemeente
raad en sedert 1966 fractievoorzitter. 
Bovendien had hij van 1959 tot 1963 
zitting in de Tweede Kamer. De belang
stelling van de overledene ging uit naar 
het openbaar onderwijs,, volkshuisves
ting en financiën. Op landelijk niveau 
gaf _hij met anderen de stoot tot de 
oprichting van de ouderorganisatie met 
advieslichaam die haar voortzetting 
heeft gevonden in de stichting contact
centrum openbaar onderwijs. 

De heer Schuitemaker die vele jaren 
adjunct-directeur van de Levensverzeke
ringa Maatschappij Utrecht was en la
ter onder meer optrad als financieel ad
viseur van de Nederlandse Midden
standsbank, bekleedde daarnaast tal van 
functies. Zo was hij enkele jaren voor
zitter van de Utrechtse kamercentrale. 
Hij stelde het belang van de gemeente 
altijd boven het eigen belang en dat van 
de partij en was een hartelijk en hulp
vaardig mens, aan wie allen die hem 
hebben gekend een dankbare herinne
ring bewaren. 

In deze rubriek worden korte med.,.._ 
Jingen opgenomen, zoals mutaties In IHI
Bturen, van afdelingen. staten· en kamer
centrales. de in~telling van comntissies eJt 
andere daarvoor in aanme.rkinJr kontende 
wetenswaardigheden. Voor uitvoerige ver
slagen van gehouden afdelingsvergaderin
gen is geen ruimte beschikbaar. 

Wetenswaardigheden betreffende u af
delingen Amsterdam, Rotterdam, Den 
Haag en die in de agglomeratie Eindho
ven, worden vermeld bij de aparte aan 
deze steden gewijde rubrieken. 

Kopij voor deze rubriek dient de redactie 
te bereiken uiterlijk op de zaterdag voor
afg-aande aan de verschijningsdatum van 
Vrijheid en D.-mo('ratie. TelefoniHeh wordt 
ceen kopij voor deze rubriek gea.,cep<eerd, 

Provinciale dag 

De Vrouwengroep van de afdeling Oegst· 
geest/Warmond nodigt U en Uw introdu· 
cés uit tot het bijwonen van de Pro
vinciale Dag voor Zuid-Holland te hou
den op vrijdag 19 maart 1971 in het Ge
meentecentrum aan de Lijtweg 9 te 
Oegstgeest. Wegwijzers zullen worden ge
plaatst. 

PROGRAMMA 
10.00 uur: Ontvangst met een kopje 

koffie. 
Opening door mejuffrouw 
mr. A. Kappeyne van de 
Coppello over ,.Liberalen in 
eigen land". 

12.30 uur: Uitgebreide lunch, daarna 
een korte boswandeling, een 
spelletje Bingo of bezichti
ging van het sociaal-me
disch centrum gevestigd in 
het Gemeentecentrum. 

14.00 uur: Inleiding door mr. dr. C. 
Berkhouwer: .,Liberaal 
Perspectief". 

15.15 uur: Sluiting. 
Wilt u deze dag meemaken stort dan 
vóór 1 maart 1971 f 9,50 op postrekening 
113595 t.n.v. C. E. van der Minne te 
Oegstgeest. 

Utrecht 
Op vrijdag 19 februari a.s. en 12 maart 

a.s. zullen de traditionele oriënterings
middagen voor de VVD-vrouwen van de 
Centrale Utrecht gehouden worden in ,. 't 
Zwaantje" te Soesterberg. Aanvang 2 
uur. 
19 feb. 1971 spreekt ons Tweede Ka

merlid H. J. L. Vonhoff 
over ,,Gezagshandhaving'' 

12 mrt. 1971 spreekt mejuffrouw mr. A. 
Kappeyne van de Coppello 
over .,De politieke toe
stand in verband met de 
aanstaande verkiezingen'' 

Kosten voor beide middagen f 2,- te 
voldoen op de eerste middag. Opgave 
voor één of beide middagen vóór 16 
februari a.s. bij mevr. G. G. A. Alting
Ambrosius Vredehofstraat 12 te Soest
dijk. 

Zeeland 
Het is van groot belang, dat de VVD

vrouwen ook in Zeeland meer van zich 
laten spreken. Het ligt daarom in de 
bedoeling te komen tot de oprichting 
van de "Regio Zeeland van de Vrouwen 
in de VVD". Gaarne nodigen wij u daar
om uit voor een bespreking, welke wij 
zullen houden in "Terminus" te Goes 
op maandag 1 maart 1971 om 2 uur des 
middags. 

De voornaamste onderwerp zullen 
zijn: 
1. het vormen van een regionaal be

stuur. 

• In de afdeling fjpijkenisse zijn de 
heren Van Heijningen, voorzitter en R. 
Klomp uit het bestuur getreden. Het 
nieuwe bestuur ziet er als volgt uit: 
Voorzitter J. Knol!, Lijsterbesstraat 52 
(tel. 4559), secretaris E. M. T. Rozen
broek, G. H. Breitnerpad 2, tel. 4313, 
penningmeester M. H. G. P. van Baak 
en leden T. van Duyn en ir. J. Polman. 
• Op de ledenvergadering van de afde
ling Hendrik !do Ambacht heeft men 
besloten het bestuur uit te breiden tot 
zeven personen. De heer H. Kampers 
moest zijn voorzitterschap wegens druk
ke werkzaamheden neerleggen. De heer 
J. van Vuuren is hem opgevolgd. De 
heer I. M. Hoogendam moPst - na ne
gen jaar de functie van penningmeester 
te hebben bekleed - volgens de nieuwe 
statutaire bepalingen aftreden. De heer 
ir. A. Baks heeft zijn taak overgenomen. 
Mevrouw R. A. van Meurs-Zeelenberg 
blijft secretaresse (tel. 01858 - 3320). 
Leden van het bestuur werden: me
vrouw P. A. Kampers-Beens, de heer I. 
M. Hoogendam, de heer F. Middendurf 
en de heer A. Mol. 
• De heer G. E. Ris is afgetreden als 
raadslid van Schagen, omdat zijn 
werkkring niet langer te combineren 
viel met het raadslidmaatschap. Hij 
wordt opgevolgd door de heer A. J. v.d. 
Oord. De heer B. J. M. Wiersma werd 
fractievoorzitter. 
• In Den Helder is de heer C. H. 
Kingma afgetreden als afdelingssecreta
ris. Het secretariaat is nu in handen 
van mevr. C. S. Frijdal-Fey, Volkerak
straat 316 hldaar. 
• De afdeling Schermer benoemde me
vrouw D. J. E. de Vries-De Vlieger te 
Schermerhorn tot secretaresse. 

2. bespreking van de propagandavoe
ring voor de a.s. verkiezingen. 

3. cursus voor a.s. raadsleden te geven 
door mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello én mevr. M. van de Boo
gert-Selhorst. 

4. regeling financiën. 
Wij rekenen op uw aller medewerking 

en verwachten een grote opkomst. 

Nijmegen 

G. Hesselink-Mondria 
voozitster van de VVD 

afd.-Middelburg 

De Vrouwen in de VVD afd. Nijmegen 
beleggen op 9 februari te 20 uur een 
bijeenkomst in de Nijmeegse Vrouwen
club, Sloetstraat 1. De gemeenteraads
leden voor de VVD, mevr. E. van der 
Ham-Hagdorn, mevr. J. de Horn-Simons 
en de heer A. Kruyt hebben zich be
reid verklaard onderwerpen op ge
meentelijk niveau met U te behandelen. 

H. van Dijk-Kingsma, voorz. 
A. Bergsma-Feenstra, secr., 

Ubbergseweg 15 
telefoon 26568 

vrijdag 5 februari 1971 - 9 

Alblasserdam, tel. 01895·3777, postbul I 

WAT WEET U VAN 
kiesrecht, medezeggenschap, politieke partijen, inkomens
en bezitsverdeling ..• 

CURSUS BURGERSCHAPSKUNDE 
40 schriftelijke lessen voor f 25.-. 
het raadslidmaatschap, begroting, ruimtelijke ordening, 
gewestvorming ... 

CURSUS DE GEMEENTERAAD 
25 schriftelijke lessen voor f 20.-. 
invloed van de burger, parlement, gemeente, economisch 
beleid, recht, dienstplicht ... 

CURSUS VOOR JONGEREN 
POLITIEK BEKEKEN 

12 schriftelijke lessen + documentatiemappen voor f 9.50 
(in samenwerking met de Ned. Politieke Jongeren Contact 
Raad). 

Vraag nog heden een gratis prospectus onder vermelding 
van de naam van de cursus(sen) en de letters VD bij: 

Stichting Burgerschapskunde 
POSTBUS 349 LEIDEN 

• Van de secretaris van de partijcom
missie milieuhygiëne ontvingen wij een 
verslag van de eerste vergadering die 
deze commissie in het nieuwe jaar heeft 
genouden. De commissie hield zich bij 
die gelegenheid onder meer bezig met 
de persleiding naar het Eems-Dollard 
estuarium. 

De commissie heeft daarbij vastge
steld dat er ook in wetenschappelijke 
kringen nogal wat tegenstrijdige opvat
tingen zijn over de mate waarin het 
lozen van ongezuiverd afvalwater uit 
het veenkoloniale gebied in de Eems- · 
Dollard verantwoord is. Met name de 
gevolgen voor het biologisch milieu van 
het lozen van 20-24 miljoen inwonere
quivalenten afvalwater zijn niet onder
zocht. De verschillende overheidsdocu
menten geven op dit punt onvoldoende 
informatie. Een kernpunt in de dis
cussie, waarmee de commissie zich nog 
nader zal bezig houden - is de vraag of 
en in hoeverre verschillende organismen 
zich kunnen handhaven bij een gemid
delde(!) daling van het zuurstofgehalte 
tot 50 procent van de verzadigingswaar
de. 

Bovendien zijn talrijke andere facto
ren, zoals de technische èn de economi
sche mogelijkheden van aanvullende of 
alternatieve zuiveringsmetboden in on
voldoende mate uitgewerkt. Een de
finitief standpunt vereist daarom nader 
onderzoek en verdere studie. 

De commissie stemde in met een on
langs door de Tweede Kamer aanvaarde 
motie van ons Kamerlid mevrouw Ve
der-Smit, waarin de regering wordt ver
zocht om parallel aan de voorberei
dingswerkzaamheden van de persleiding 
een onderzoek te laten instellen naar de 

mogelijkheden van zuivering bij de 
bron. 
Binnen de commissie is ook van gedach
ten gewisseld over de vervuiling van het 
zeewater door de afvoerleiding bij Sche
veningen. Het is de commissie daarbij 
opgevallen dat er weinig kwalitatieve en 
kwantitatieve gegevens over de veront
reiniging van het kustwater bekend 
zijn. Nu in meerdere gebieden wordt 
overwogen afvoerleidingen naar de 
Noordzee te projecteren, acht de com
missie het zonder meer noodzakelijk dat 
inzicht wordt verschaft in de aard en de 
mate van verontreiniging 

Vereniging Staten
en Raadsleden 

Het bestuur van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden kwam op 21 ja
nuari j.l. te Amersfoort bijeen. Door 
het uittreden van de heer mr. H. S. 
Siebers was het vice-voorzittePschap va
cant. Unaniem is voor deze functie me
vrouw H. J. Schlemper-Van Gijn, sta
tenlid van Noord-Brabant en raadslid te 
Vught gekozen. 

Daar het aantal vrouwelijke leden in 
raden en staten is toegenomen, vond 
men het zeer gewenst het vice-voorzit
terschap door een vrouw te laten vcr
vullen. De vergadering besloot op korte 
termijn een commissie ad hoc op te 
richten ter bestudering van het vooront
werp gewestwet dat een de~er dagen 
zal verschijnen. 

De vergadering was verder gewijd 
aan enige huishoudelijke zaken. 
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Een ROND V AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 

* e BELEVENIS ' ..... ~--~-~--~«.W"' e n . --------------~-~----
Willemsplein 

Rotterdam 

DE AFSLUITING VAN HET HARINGVLIET 
betekent wijziging in de waterst.anden ! 

De benodigde 

AANPASSINGSWERKEN 
zoals: 

HAVENS, verdiepen, verruimen, vergroten 
HELLINGEN, verdiepen, verlengen, vergroten 
BESCHOEIINGEN, d.amwand, glooiing 
en OVERWERKEN 

kunnen volledig verzorgd worden dool' 

N.V. AANNEMINGSBEDRIJF FLIP M 0 L 
postbus 3, H. I. Ambacht 01858 • 3977 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NE 5 (bi i Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TEI.EFOON 134862 RPITERDAM - TELEGR. BOB.E • .OLNES 

N.V. OBSERVATOR 
ROTTERDAM VASTELAND 30 TELEFOON 11 15 20 

FABRIKANTE VAN 

NAUTISCHE INSTRUMENTEN 
MANOMmRS, THERMOMETERS 
PYROMETERS, TACHOMETERS 
A genten voor Zeekaarten en 
Nautische boeken 

REPARATIES OP KORTE TERMIJN 

V oor uw UJas 
naar 

BORG U 
Tevens adres voor Chemisch Reinigen 

N.V •. STooM- EN CHEMISCHE WASSERIJ 

v.h. C. D. BORGH & Zn. 
BelleVoJlltraat 75 - Botterdam - Telefooa 2U6Sl - 2S62SI 

tontainers: 
koel/ vries-_ 
containers: 

Onder de beschermde naam "Multload"· 
container bouwt Paul &. Van Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium STA· 
PELCONTAINERS voor het stukgoe
derenvervoer. 

"Flats" ea 
"Huifcontainers": 

De constructie van. Van Weelde's con· 
talnere leent zich In het bijzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koel/ 
vrlescontainere, met naar keuze poly· 
streen of polyurethaan isolatie. Binnen• 
afwerking naar wens In aluminium of 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel• 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIEEN 

CARROSSERIE- EN CONTAINERFABRIEK 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'8-GRAVENWEG 350 • NIEUWERKERK A/D IJSSEL 

TEL. (01803) 2841 (3 LIJNEN) 

VASTE STENEN IN AllE SOORTEN 

" M 0 ll S 0 L " MOLER ISOLATIESTENEN 

VUURVASTE ISOLATIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 0 0 R I T E" CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. V. Gouda -Vuur.,ast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 16744 - (01820) 

SINOS189a 

in het hart 
van Amsterdam 

COMPLETE! 
INTERIEURVERZOR81N8 

• 
DI!SKUNDJeS 

Af)VIII'ZirN 

PRANCO 
LEVERINti 
DOOR6EHI!& 
NEDERLAND 

MEUBELEN 
V\Jzt!LSTRAAT 118-118 

AMST2RDAM • TIEL. 24S71e 
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UTILITEITS-EN WONINGBOUW 

Utiliteitsbouw 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw 

aannemingabeelriJf 

nu 
. amhem • ratterdam 

ARNHEM: 
Bruningweg 21 
Telefoon: 085 • 454245 * 
ROTTERDAM: 
Kipstraat 3d 
Telefoon: 010 • 121288 

Voor Buig- en Zetwerk 
<»P hydr. pers 1000 ton - ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZEa N.V. 
TELEFOON 010-332657- GROENEDIJK 10- CAPELLE a/d IJSSEL 

I.H.C.HOI.,LAND ia delnduatrllle 
groep van Gualo-Schledam, · 
Smlt-& Bolnes-Zierlkzee, 
Verschure-Amsterdam, 
Smlt .Kfnderdl)k-Kinderdljk, 
D.M.N.-Noonlwljkerhouten 
De Klop-Sliedrecht. 

ilii!Mil.illiii611i11.H.C.HOLLAND bouwt " 

utiliteitsbouw 

systeembouw 

sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

Aannemings Mij. Gebr. Van Heeswijk n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 

baggerwerktuigen en booreiland.._ 
drijvende kranen en werboten, · 
ataalkonatruktlea en dleeelo 
motoren, matariHI voor 
ertswinning en graanelevatoren. 
Een dynamische Industrie, die 
bouwt aan een grote toekomst. , 

I.H.C.HDLLAND 
Poatbua8141, RoHerdam, Tel. (010) 254788 
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Gastheren in- eigen land 

lmtt;L_ .• ,DE NEDERLANDEN'' VREELAND 
lEST AURANT-ROTISSERIE •• NAPOLEON•• 

VREELAND~A/o VECHT 
fll_KRUISINQ AUTÓWEQ ftAARL!M/ftiLVERSUM + UTRECHT/AMSTE~DAM. 

RESERVERING (02943) 1576 

HOTEL WITTEBRUG 
Den Haag - Scheveningen 

20 suites en 240 bedden 

Alle kamers met privé bad ~n douche 

Airconditioned restaurant en lounge-bar 

Tel.: 512361 (10 liinen) 

WAAR lNVVRLJHEID. 
GERESPECI EERD 
WORDT ••• 
RiJnhotel: modern, comfortabel hotel 
In Rotterdam-Centrum. 140 Kamers 
met bad of douche. Congresaccom- · 
modatie voor 20 tot 2000 personen. 
Ruime ondergrondse parkeergarage 
direkt naast het hoteL 

HOTEL BOUWES 

ZANDVOORT 

rijnhotel rotterelam 
Schouwburgplein 1 Rotterdam 
Tei.,OtO) 132900 ·Telex 21640 

Kamers met meest modern comfort 

Gerenommeerde keuken 

Gelegenheid voor congressen en partijen 
tot 300 personen 

Cabaret-Dancing dagelijks 

I(ASTEEL OUD-WASSENAAR 
HOTEL-RESTAURANT 

Vijf minuten van Den Haag, te bereiken via autoweg naar Am-
sterdam, afbuigen tegenover Dierenpark Wassenaar. · 

In magnifiek park gelegen hotel met alle moderne comfort. Salons 
voor speciale diners, recepties, cocktailparties, vergaderingen, etc. 

GEEN PARKEERPROBLEMEN! Telefoon 01751 • 904S 

I 

waar de gast k~ning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: 
perfekte outillage voor vergaderingen, congressen, 

. shows, feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco· 
modatie, restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speciale arrangementen bij feestelijke gele
genheden: Kerstmis- Nieuwjaar· Pasen· Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPI:CIALITI:S. CAVE RENOMMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040 • 69288 

APPARTEMENTENHOTEL 

BOUWES PALACE 

ZANDVOORT 
Kamers en appartementen met modern comfort. 
Restaurant op 70 m hoogte - panorama - lounge bar 
- sauna - overdekt zwembad - congreszaal. 

Unieke accommodatie voor kaderbijeenkomsten. 

BEIDE HOTELS HET GEHELE JAAR GEOPEND - TELEFOON 5041 



PvdA' s reddende engel 

Onze redacteur A. W. Ab
spoel bespreekt in dit artikel 
de politieke situatie ter linker
zijde, die ontstaan is na het 
geruchtmakende Amsterdam
se congres van de Partij van 
de Arbeid. 

; . . . ·~.:.. ~ ..... ' ' ' 

Op pagina 3 gaat ons Kamer
lid H. Wiegef in op enkele as
pecten rond de in discussie 
zijnde filmkeuring. 

Op pagina 5 een verslag van 
het Haagse VVD-congres, dat 
het verkiezingsprogram van 
onze partij definitief vaststel
de. 

Op pagina 6 de rubriek ,De 
VVD in het parlement', als
mede een beschouwing van 
onze buitenland-medewerker 
over de inval in Laos. 

Op pagina 9 twee sociaal
economische artikelen en op 
pagina 11 tenslotte de opi
nies van onze lezers. 

Radio-uitzending van de 
VVD: zaterdag 27 februari, 
van 18.20-18.30 uur, over de 
zender Hilversum 11 (298 m). 

.,Jarenlang heeft D'66 zich afzijdig 
gehouden. Wanneer het echter onder de
ze omstandigheden tot een progres!'lief 
akkoord toetreedt, dan leert men daar
aan zijn vrienden kennen." 

Deze bewogen woorden, die welhaast 
als een kreet van verlossing uit een diepe 
benauwdheid klonken, gesproken door 
fractievoorzitter Den Uyl tijdens het 
driedaagse congres van de PvdA, vor
men de sleutel voor de beoordeling van 
de situatie, zoals die tijdens en na dit 
congres is ontstaan. 

Het Vrije Volk erkende het met zo
veel woorden: .,Den Uyl bedankte D'66 
openlijk voor de reddende rol die deze 
partij de afgelopen week voor de PvdA 
heeft gespeeld." 

De benauwenissen van Den Uyl waren 
te begrijpen. De partij had zich in een 
uitermate penibele positie gemanoeu
vreerd. Terwijl een zoon van oud-minis
ter dr. w. Drees reeds een afgescheiden 
socialistische partij had opgericht, 
dreigde ook de oude politicus zelf en 
dt·eigden tientallen prominenten met 
hem, de PvdA te verlaten. In de tweede 
plaats bleek de verkiezing voor het par
tijbestuur nu een absolute meerderheid 
voor Nieuw Links op te leveren. En ten 
slotte dreigde de partij volkomen geïso
leerd de verkiezingen in te gaan, met de 
volstt·ekte zekerheid van een nieuwe pe
riode van uitsluitend oppositie. 

Dat het naar onze overtuiging een il
lusie zal blijken te zijn is een tweede, 
maar als verrassend slotstuk meenden 
de heren Den Uyl en Van der Louw 
dank zij mr. Van Mierio's D'66 als vol
leerde goochelaars het publiek het zicht 
op een stembusakkoord te kunnen 
voortoveren, dat als ,.progressieve con
centratie" (met PPR en nog wat ande
ren) het regeringskasteel met vliegende 
vaandels en slaande trom zou kunnen 
bestormen. 

"Toen Den Uyl het congres sloot mel 
de woorden .,samen met gelijkgezinden: 
de socialisten in de regering" vertolkte 
de ovatie van de zaal een zelfvertrou
wen, dat niemand een week geleden 
achter de PvdA had gezocht," zo 
schreef de Haagse Post, welks hoofdre
dacteur en D'66-promotor W. L. Brugs
ma, bepaald lyrisch werd en voor zijn 
geestesoog reeds een "Nederlandse va
riant op het verschijnsel Willy Brandt" 
zag verschijnen. 

De werltelijkheid is echter wel een 
beetje anders. In de eerste plaats zijn de 
verontrusten in de PvdA nog even ver
ontrust. Na het congres zijn alweer ver
scheidenen van hen uitgetreden (onder 
wie de Groningse burgemeester Berger. 
oud-lid van de Kamer). Voor de andet•en 
zou een afzweren van de Nato het be
slissende moment voor hun heengaan 
zijn geweest. Het blijkens de sternmin
gen voor het partijbestuur in meerder
heid uit aanhangers van Nieuw Links 
bestaande congres wist dat. En al kun
nen de Nieuwlinksers het (politieke) 
bloed van hun .,rechtse" geestverwanten 
wel drinken, zij hebben toch wel zoveel 
inzicht en zelfbeheersing, dat zij dr. 
Drees sr. en de zijnen vóór de verkiezin
gen toch liever niet zien heengaan. 

Geen overtuigde Nato-gezindheid dus. 
maar uitsluitend overwegingen van bin
nenlands politieke aard hebben de 
doorslag gegeven. Waarbij naar buiten 
als motivering werd aangevoerd, dat 
men binnen de Nato meer kan doen te
gen de Griekse en Portugese regimes 
dan daarbuiten. De weifelende .,promi
nenten", waar het hier om gaat, hebben 
dat natuurlijk ook wel begrepen; van
daar hun zeker n i e t verminderde on
rust. 

Het is echter niet het enige punt 
waat'bij de verontrusten in de PvdA om 
de tuin zijn geleid. De anti·KVP motie is, 
overeenkomstig het voorstel van het 
oude partijbestuur, onder het stellen van 
een aantal strikte voorwaarden wel in
getrokken. Maar Jan Nagel, door vele 
oudere socialisten al verscheidene jaren 
beschouwd als de Nagel aan de doodkist 
van de PvdA, wist, optredend namens 
een twintigtal afdelingen, zo handig te · 
manoeuvreren, dat de partijlelding vol
ledig verrast en overspeeld werd door 
de aanvaarding van een amendement, 
dat door de felle aflteuring van het be
leid van het kabinet-De Jong het effect 
van de intt·ekking van de motie weer 
volledig teniet deed. 

Dat de heren Den Uyl en Vondeling 
desalniettemin naar buiten de gedachte 
blijven propageren dat het toch nog wel 
tot overeenstemming ten slotte tussen 
zijn progressieve concentratie en de 
confessionelen (kvp, arp en chu) zou 
kunnen komen, is wat men tegenwoor
dig populair een "lachertje" pleegt te 
noemen. Trouwens: men stelle zich het 
onding eens voor van een regeringssa
menwerking van PvdA, D'66, de PPR 
van afgescheiden KVP'ers, de Evange
lische Solidariteits Partij (ESP) van af
gescheiden ARP-leden en zo mogelijk ook 
nog de PSP, met de KVP, de ARP en de 
CHU. Het is toch wel een onderschat
ting van de intelligentie van de kiezers 
wanneer men ervan uitgaat dat zij dàt 
zouden nemen. Wat zou de VVD, die 
men terecht buiten dat politieke spekta
kelstuk zou houden, dàn een goede ver
kiezing maken! 

Ten slotte is uit dit alles nog iets an
ders naar voren gekomen. Namelijk dat 
een aantal D'66'ers van het eerste uur 
allesbehalve gelukkig is met de positie 
van D'66 als reddende engel van een der 
"gevestigde partijen". Een positte die 
voor D'66 er tenslotte toch op moet uit
lopen dat zij een bijwagen wordt van de 
grotere en onder Nieuwlinkse supervisie 
staande Partij van de Arbeid. Een voor
uitzicht dat de meer liberaal gezinden 
onder de aanhang van D'66 heel weinig 
aantrekkeiijlt zal lijken. Het ziet er dan 
ook naar uit, dat binnenkort ook D'66 
haar ,,verontrusten" of "spijtstemmers'' 
krijgt, die zich dan beter maar meteen 
bij de VVD kunnen aansluiten. 

Mr. K. Staab 
burgemeester 
van Wassenaar 

Met ingang van 16 februari is 
de heer mr. K. Staab te Rotter
dam. voorzitter van de VVD-frac
tie in de Rotterdamse gemeente
raad en lid van de provinciale sta
ten van Zuid-Holland, tot burge
rneester van Wassenaar benoemd. 
De heer Staab vult de vacature 
op die door het vertrek van mr. 
W. J. Geertsema is ontstaan. 

Het hoofdbestuur wenst zowel 
de heer Staab als de gemeente 
Wassenaar met deze benoeming 
geluk. 

OP NAAR 
28 APRIL 

Het meuwe programma van de VVD 
is klaar: in juni verschenen, deze zomer 
door de leden bestudeerd, in het najaar 
in de afdelingen behandeld, op de amen
dementenbeurs voor definitieve behande· 
ling voorbereid, in de partijraad bespro
ken en ten slotte op de algemene leden
vergadering van zatel'dag 6 februari ge
heel behandeld en goedgekeurd. 

De procedure was voor de vier werk• 
groepen niet gemakkelijk, maar wel be· 
vredigend omdat meer dan ooit tevoren 
uit alle geledingen van de partij reacties 
binnenkwamen, die er op wezen dat er 
hard gewerkt was aan de verschillende 
problemen. Veel dank aan allen die veel 
vrije tijd offerden. 

"Liberalen op nieuwe wegen" is wat 
betreft aanpak anders dan vorige pro
gramma's. Het is langer - dat is wel
licht een nadeel - maar het gaat uit 
van de actuele problemen en van een 
vts· op de naaste toekomst - dat is 
e-:" voordeel. Het gaat uit van de pro-

natlek van vandaag: de vereenzaam
de mens, de ondoorzichtigheid van onze 
hele maatschappij, de noodzaak van in• 
ternationale solidariteit, die voorwaarde 
is voor vrede. 

door mevrouw 
H. van Someren-Downer 

De verdraagzaamheid wordt niet al· 
leen maar als een vanzelfsprekend be
ginsel gesteld, deze wordt in de prak
tijk - de barre praktijk zou men kun
nen zeggen - nader uitgewerkt in de 
zedelijkheidsparagraaf. Hierbij is de men
selijke waardigheid centraal gesteld, 
evenals de eigen verantwoordelijkheid. 
Als het gaat over de pornografie 
dan wordt als grens de menselijke waar
digheid, als het gaat om abortus de 
eigen verantwoordelijkheid als norm ge• 
steld. 

In de financiële paragraaf, die wij 
"Onze huishouding" hebben genoemd, 
wordt de nadruk gelegd op de keuze 
voor de goed geïnformeerde burger. 
Deze moet weten waarom bepaalde din~ 
gen wel gebeuren en andere niet. De 
kiezer is niet een kind dat aan Sinter
klaas gelooft en in ·de loop van een 
regeringsperiode ontdekt dat de goede 
man reeds lang overleden is. De be· 
wuste kiezer heeft recht op de juiste 
informatie. 

leder verkiezingsprogramma en ook 
ieder regeringsprogramma staat en valt 
wat betreft de geloofwaardigheid met 
informatie. Ik geloof dat het huidige 
kabinet, hoe verguisd het af en toe ook 
wordt, een goed kabinet is. Het heeft 
vaak impopulaire maatregelen moeten 
nemen, het is nooit op eigen glamour 
uit geweest. Naar goed vaderlandse ze
den is dat een deugd, maar men kan 
de deugd ook te ver drijven. Dit kabinet 
is wel wat te bescheiden geweest waar 
het eigen daden betr•of en te zuinig met 
informatie. Laat een volgend kabinet de 
kiezers vooral veel informatie geven zo-· 
dat zij begrijpen waarom er gebeurt wat 
er gebeurt. Het is, lijkt mij, eeri van de 
hoogste prioriteiten v!!n een nieuw ka· 
binet. Een andere prioriteit, die m.i. 
direct na de formatie aangepakt zal 
moeten worden, is de beantwoording 
van de vraag welke overheidstaken 
afgestoten kunnen worden. Indien dit 
niet gebeurt Is het aanvatten van 
nieuwe taken waarschijnlijk niet of nau
welijks mogelijk. 

LEDEN VAN DE VVD, we staan 
voor een moeilijke, maar enorm belang-

Vervolg op pagina 5 
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2 - vrijdag 19 februari 1971 

Verkiezings
bijeenkomsten 

In deze rubriék geven wij een overzicht 
van de belangrijkste openbare VVD
bijeenkomsten in het kader van de a.s. 
verkiezingen. De lijst wordt samenge
steld door het algemeen secretariaat, 
Konginnegracht 61 te Den Haag. Gege
vens voor de rubriek dienen uitsluitend 
gezonden te worden naar dit adres. De 
lijst wordt afgesloten op de zaterdag 
voorafgaande aan de verschijningsdatum 
van Vrijheid en Democratie. 

BENNEKOl\1 
20 februari, drs. Y. P. W. v.d. Werff in 
De Born, 14.00 uur; kadercursus PvdA. 

HYPPOLYTUSHOEF 
22 februari, mr. H. van Riel in hotel 
Kaan, 20.00 uur; onderwerp: algemene 
politiek. 

ZWIJNDRECHT 
22 februari, H. Wiegel. 

MIDWOLDA 
22 februari, mr. H. E. Koning in 't 
Koetshuis, 20.00 uur. 

DOESBURG 
Z% februari, drs. Th. H. Joekes. 

DENHAAG 
22 februari, H. J. L. Vonhoff in de 
Triomfatorkerk, 20.00 uur; onderwerp: 
de landspolitiek vandaag (Ned. Ver. 
voor Vrouwenbelangen, vrouwenarbeid 
en gelijk staatsburgerschap). 

MAARSBERGEN 
22 februari, G. Koudijs in motel Maars
bergen, 20.00 uur; voor de afdelingen 
Maarn, Doorn en Leersum. 

ZWOLLE 
23 februari, R. Zegering Hadders in ho
tel Gijtenbeek, 20.00 uur; voor de Ka
mercentrale Zwolle. 

APPINGEDAM 
23 februari, mej. mr. A. Kappeyne van 
de Coppello in Ekenstein, 20.00 uur; 
voor de ondercentrale Fivelingo. 

AERDENHOUT-BENTHUIZEN 
25 februari, mej. mr. A. Kappeyne van 
de Coppello, 14.00 uur; lezingenclub. 

DENHAAG 
25 februari, staatssecretaris H. J. de 
Koster in de Opstandingskerk, 20.00 
uur; forum over geloof en politiek, met 
de heren Schmelzer (kvp), Udink (chu), 
Grosheide (arp) en Van Lier (pvda). 

AARDENBURG 
26 februari, H. Wiegel in hotel De Rode 
Leeuw, 20.00 uur; voor de afdeling 
West-Zeeuws Vlaanderen. 

AALTEN 
26 februari, mr. J. G. Rietkerk. 

WASSENAAR 
26 februari mej. mr. A. Kappeyne ván 
de Coppello, 10.30 uur: voor de Vrou
wengroep. 

HEERENVEEN 
26 februari, H. J. L. Vonhoff in restau
rant Paul Kruger, 20.00 uur; voor de 
statencentrale Heerenveen (debat 
VVD-PvdA). 

ARNHEM 
27 februari, L. M. de Beer in het Cultu
reel Centrum De Coehoorn, 15.00 uur; 
voor de Kamercentrale Arnhem; onder
werp: woningbouw onder het kabinet· 
De Jong. 

ROTTERDAM 
1 maart, mr. H. E. Koning in hotel Re
gina, 20.00 uur. 

GROOT-AMMERS 
1 maart H. Wiegel in Zaal Mourik op 
het Kerkplein, 20.00 uur; voor de afde· 
ling Alblasserwaard; onderwerp: de 

Bokma kd.~~~ (I) ----- ' Oude genever * Bessenrood * Citroen jenever 

Mr. Schlingema.nn 

uit Tweede Ka.mer 
De heer mr. J. F. G. Schlingemann 

beeft per 8 februari voor zijn lidmaat
schap van de Tweede Kamer bedankt. 
Hij heeft dit gedaan in verband met het 
feit dat hij sinds juni vorig jaar deel 
uitmaakt van het college van Gedepu
teerde Staten van de provincie Zeeland. 

De heer Schlingemann wordt als ka
merlid opgevolgd door de heer drs. G. 
M. V. van Aardenne te Dordrecht. 

Gulle gift van 
Leiden 

De afdeling Leiden heeft het hoofdbe· 
stuur uit haar verkiezingsfonds een 
bedrag van honderd gulden geschonken. 
Het hoofdbestuur heeft de afdeling hier
voor zijn grote erkentelijkheid betuigd. 

Brochure herdrukt 
De brochure "Waarom zou ik lid wor

den van de VVD, ik stèm er toch al op" 
is onlangs herdrukt. Belangstellenden 
kunnen haar bestellen bij het algemeen 

VVD en de samenwerking tussen de po
litiek!e partijen. 

DEVENTER 
1 maart, H. J. L. Vonhoff in hotel 
Royal, 20.00 uur. 

ELST 
1 maart, mr._ dr. C. Berkhouwer; onder· 
werp: liberaal perspectief. 

WAALWIJK 
1 maart, mr. J. G. Rietkerk in hotel 
Verwioel, 20.00 uur. 

SAPPEMEER 
2 maart, R. Zegering Hadders in hotel 
Stravé, 20.00 uur. 

HAARLEM 
3 maart, mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello, 20.00 uur: Vrouwenbelan
gen. 

HEELSUM 
4 maart, H. Wiegel in het studiecentrum 
voor hogere politie-ambtenaren; onder
werp: de politieke ontwikkeling in Ne
derland. 

EINDHOVEN 
4 maart, staatssecretaris De Koster in 
hotel Cocagne, 20.15 uur; onderwerp: 
brandende problemen. 

LOENEN 
4 maart, dr. K. van Dijk in studio Idee, 
20.15 uur; onderwerp: ruimtelijke orde
ning. 

WASSENAAR 
4 maart, H. J. L. Vonhoff; forum en 
jongeren quiz. 
4 maart, mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello, 10.30 uur; vrouwengroep. 

RIJSWIJK 
4 maart, mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello in gebouw Irene, 20.00 uur; po
litiek café; onderwerp: wat zijn onze 
wensen in de periode 1971-1975? 

OSS 
4 maart, mr. F. Portheïne in boter Wil· 
helmina, 20.00 uur; onderwerp: VVD 
medium dry. 

ARNHEM 
5 maart, H. Wiegel in hotel Haarhuis, 
20.00 uur. 

HAAKSBERGEN 
5 maart, mr. J. G. Rietkerk. 

NIJMEGEN 
8 maart, mr. W. J. Geertsema in ge
bouw De Vereeniging, 20.00 uur. 

ZEIST 
8 maart, H. Wiegel in Boschlust, 20.00 
uur; voor de Utrechtse heuvelrug. 

WINSCHOTEN 
8 maart, mr. J. G. Rietkerk. 

NORG 
8 maart, dr. K. van Dijk in hotel Kars
ten, 20.00 uur; onderwerp: ruimtelijke 
ordening. 

DELFT 
8 maart, mr. A. Geurtsen in sociëteit De 
Koornbeurs, 20.00 uur; SSR. 

HELMOND 
8 maart, drs. Th. H. Joekes. 

MOORDRECHT 
8 maart, mr. F. Portheïne in café Het 
Posthuis, 20.00 uur; onderwerp: ge
meentepolitiek. 

LAREN-BLARICUM 
8 maart. ir. D. S. Tuynman in gebouw 
Ouwe Tak, 21.00 uur. 

secretariaat, Koninginnegracht 61, Den 
Haag. De prijs van de . brochure is 
f 0,75. 

• Het bestuur van de afdeling Dronten 
is onlangs als volgt gewijzigd: J. A. 
Westerdljk, voorzitter, M. Tuinenga· 
Ackema, secretaresse, J. Waterlander, 
penningmeester en A. M. van Dorsser 
en G. Smit-Ruiterkamp, l~en. 

• In twee bestuursvacatures heeft de 
afdeling Den Helder voorzien door de 
benoeming van de heren A. Berbee en 
J. D. Blaauw. De afdeling heeft be· 
sloten tot de instelling van een propa· 
gandacommissie. 

• De afdeling Hoevelaken heeft een 
nieuw secretariaat. Het adres is: L. 
Fernhout, Julianalaan 57, Hoevelaken. 

Aankondigingen 
• De heer R. Zegering Hadders houdt 
óp maandag 22 februari van half vijf 
tot half zes spreekuur in zijn woning te 
Emmen. Zij die biervan gebruik willen 
maken, worden verzocht telefonisch 
contact op te nemen met de heer Zege· 
ring Hadders vanaf vrijdag 19 februari 
(telefoon 05910-11014). 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

DOETINCHEM 
8 maart, H. J. L. Vonhoff. 

OOSTERHOUT 
8 maart, drs. D. Dees. 

SITTARD 
9 maart, W. Verwey in Donkiesjot; fo
rum loonpolitiek. 

ENSCHEDE 
11 maart, drs. Th. H. Joekes; politiek 
café Twente. 

VRIES 
11 maart, dr. K van Dijk. 

HAREN 
11 maart, mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello in hotel De Horst, 20.00 uur. 

BILTHOVEN 
11 maart, drs. G. M. V. van Aardenne in 
gebouw De Meteoor, 20.00 uur. 

ZWOLLE 
12 maart, mr. W. J. Geertsema. 

DENHELDER 
12 maart, H. Wiegel in hotel Bellevue, 
20.00 uur; debat met A. v. d. Louw. 

BAARN 
12 maart, mr. J. C. Rietkerk. 

EMMEN 
12 maart, L. M. de Beer; voor de Veren
iging van Staten- en Raadsleden; onder
werp: gewestvorming. 

NAALDWIJK 
12 maart, ir. D. S. Tuynman en H. J. L. 
Vonhoff in gebouw Hulp en Voorzorg, 
19.30 uur. 

MEPPEL 
12 maart, R. Zegering Hadders; JOVD. 

ZEIST 
12 maart, mevrouw mr. E. Veder-Smit. 

SOEST 
12 maart, mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello in 't Zwaantje, 14.00 uur; on
derwerp: de politieke toestand i.v.m. de 
verkiezingen. 

Prikkels 
• De heer Meyer Sluiser in Ac
cent over het congres van de 
PvdA: "Men zong: Op socialisten 
sluit de rijen. Maar achteraf had 
het congres beter kunnen zingen: 
Hallo meneer Den Uyl, waar 
breng je ons naar toe?" 
• Inzendster in De Telegraaf: 
"Iedere hindernis in de strijd om 
het bestaan schijnt tegenwoordig 
genomen te moeten worden met 
het geld van anderen. Ben ik zo 
dom, of is het inderdaad niet eer
lijk dat mensen, die zelf hun kin
deren· opvoeden, of mensen zonder 
kinderen, moeten bijdragen tot 
het goedkoop stallen van ander
mans kroost?" 
•• Hoofdredacteur W. L. Brugs
ma in de Haagse Post: "Het is 
D'66 altijd duidelijk geweest dat 
als het via een kettingreactie van 
ontploffingen tot een nieuw par
tijbestel zou komen, het grootste 
deel van D'66 zich met het groot
ste deel van de PvdA aan één 
kant van de scheidslijn zou tref
fen". 

vrijheid en 
democratie 

lJe redactie van Vrijheid en Democra
tie is gevestigd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89-B. Hoofdredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie is 
de heer Ph. c. Ia Chapelle. 

Oe abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van de VVD, KoninginDegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abonne
menten· administratie, 070 • 111741). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus . tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westblaak 180 (postbus 824) te 
Rotterdam, telefoon 010 • 14'7211. 

algemeen , 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat va~a 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 61, tele· 
foon (070)-604803. Postrekening: 
67880 ten name van de algemeen 
secretaris van de VVD te Den 
Haag. 
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Filmkeuring in discussie 

Het Kamerlid H. Wiegel brengt 
verslag uit van de bevindingen van 
de bijzondere commissie filmkeuring 
van de Tweede Kamer, die de voor
lopige standpunten voor de twee 
filmkeurings-wetsontwerpen heeft 
verzameld. Hij gaat in op de opmer
kingen en vragen die van de zijde 
van de VVD in de verslagen naar 
voren zijn gebracht. 

Havenbeleid 
De Prof. Mr. B. M. Teldersstichting 

pleit in het op 13 februari gepubliceerde 
rapport "Havenbeleid in de Branding" 
voor de totstandkoming van een natio
naal zèehavenbeleid als onderdeel van 
een algemeen structuurbeleid. "De voor
bereiding van dit structuurbeleid zou 
wellicht een taak kunnen zijn voor de 
Raad voor de ruimtelijke ordening en 
(of) de Raad voor de e~::onomische aan
gelegenheden, tenzij men een nader nog 
in te stellen college uit de Ministerraad 
hiermee zou willen belasten. Het natio
nale zeehavenbeleid zou van dit struc
tuurbeleid dan een integrerend deel die
nen te vormen... Ter voorbereiding op 
ambtelijk niveau van de besluitvorming 
ware een Directoraat-Generaal... te be· 
lasten ... " 

"Het nationale zeehavenbeleid, aldus 
gevormd, dient op regionaal niveau te 
worden uitgewerkt. Voor de Delta Zuid
West-Nederland wordt daarvoor gedacht 
aan een geheel nieuwe bestuursvorm, nl. 
het Gewest Drierivieren-delta (zulks als 
voorloper van de vorming van een Pro
vincie-nieuwe-stijl), omvattende het 
gebied van Zuid-Holland ten Zuiden van 
de noordzijde van Rijnmond, Zeeland en 
westelijk Noord-Brabant . .In het Noord
zeekanaalgebied waren in plaats van de 
vorming van een nieuw gewest aan het 
provinciaal bestuur van Noord-Holland 
meer bevoegdheden te verlenen. Voorals
nog lijkt ons het Eemshavengebied het 
Havenschap Delfzijl, dat het gehele ge
bied van de toekomstige Eemshaven zal 
gaan bestrijken, voldoende mogelijkheid 
voor bestuurlijke kracht en eenheld te 
bieden.'' 

"Het Gewest Drierivieren-delta zal -
binnen het kader van de nationale zee
havenpolitiek - dirigerende en coördi
nerende bevoegdheden dienen te krijgen, 
met name de bevoegdheid tot het geven 
van richtlijnen en aanwijzingen op het 
gelbied van de ruimtelijke ordening aan 
de betrokken gemeenten, agglomeraties 
en havenschappen. De havenexploitatie 
zelf dient in beginsel bij de desbetref· 
fende gemeenten en havenschappen te 
blijven. Mutatis mutandis geldt hetzelfde 
ten aanzieri van het Noordzeekanaalge
bied," aldus het rapport dat tegen beta
ling van f 4,90 verkrijgbaar is bij de 
Prof. Mr. B. M. Tèldersstichting, Ko
ninginnegracbt 55a te Den Haag of bij de 
boekhandel. 

Na het houden van twee hoorzittingen 
en het bekijken van vier afgekeurde 
films, heeft de bijzondere commissie 
filmkeuring van de Tweede Kamer, 
waarvan ik de eer heb voorzitter te zijn, 
vorige week woensdag de inbreng van 
de voorlopige standpunten voor de twee 
filmkeurings-wetontwerpen verzameld. 

Binnenkort zullen de voorlopige ver
slagen bij het wetsontwerp jeugdfilm
keuring van de Regering en het 
wetsontwerp bioscoopwet 1971 van de 
heren Visser (d'66) en Voogd (pvda) 
worden gepubliceerd. In dit artikel wil 
ik de leden van onze partij graag inlich
ten over de opmerkingen en vragen die 
van de zijde van de VVD in beide 
voorlopige verslagen naar voren zijn ge
bracht. 

Laat ik met onze principiële benade
ring beg·innen. De VVD wijst in haar 
verkiezingsprogram-1971 de filmkeuring 
voor volwassenen van de hand. Een 
nieuw standpunt is dat niet. Al op 14 
februari 1923 diende Marcbant een me
de door Oud, Schaper, Boon, Dressel
hui~s en Van Rappard ondertekende mo
tie in, waarin werd uitgesproken "dat 
de overheidsbemoeiing met de bioscoop 
niet verder moet worden uitgebrein dan 
tot een bijzonder toezicht op voor min
deriarigen toegankelijke voorstellin
gen." 

Net als de Algemene Vergadering van 
de VVD, zijn ook de Adviescommissie 
Filmkeuring- (de commissie-Witte), de 
R"~ering en de heren Visser en Voogd 
tot de conclusie gekomen, dat de film
cPnsimr, zoals deze in de vigerende 
BioscooPwet verankerd is, niet langer 
gph.,nfih:otafd dient te blijven. 

Maar de conclusies die de laatste drie 
genoemden uit hun stellingname getrok
ken hebben, verschillen. 

Intrekken 
1. De Commissie-Witte wil de 

Bioscoopwet intrekken, maar wil de bij 
art!'!,:el 221 van de Gemeentewet aan de 
burgemeester gegeven bevoegdheden 
filmvoorstellingen te verbieden (de bur
gemN'ster dient volgens het tweede lid 
van dit artikel te waken "tegen het 
doen van tegen de openbare orde of ze
deliikheid strijdige vertoningen") hand
haven. Ook wil de Commissie-Witte de 
mogelijkheid van strafrechtelijke ver
volging in gevallen, waarin vertoningen 
een strafbaar feit zouden opleveren 
(met name een misdrijf in de zin van 
artikel 240 van het Wetboek van Straf
recht, dat o.a. betrekking heeft op het 
verspreiden of openlijk tentoonstellen 
van afbeeldingen die aanstotelijk voor 
de eerbaarheid zijn) doen blijven be
staan. 

2. De heren Visser en Voogd willen 
intrekking van de Bioscoopwet verge
zeld doen gaan van intrekking van de 
aan de burgemeester in artikel 221 van 
de Gemeentewet gegeven bevoegdheden. 
Artikel 240 van het Wetboek van Straf
recht willen zij voorshands handhaven. 

3. De regering is met het voorstel 
gekomen een filmadviescommissie in te 
stellen, die tot taak zou moeten krijgen 
belangstellenden desgevraagd van ad
vies te dienen omtrent de toelaatbaar
heid van films voor vertoningen in het 
openbaar aan personen van 18 jaar en 
ouder. Wordt een film ter advisering 
aan deze commissie aangeboden en luidt 
het advies niet afwijzend, dan vervallen 
de bevoegdheden van de burgemeester 
en de mageliikheid tot strafrechtelijke 
vervolging. Wordt geen advies ge
vraagd. of luidt het advies negatief, dan 
mag de film in deze gedachtenconstruc
tie van de regering vertoond worden, 
maar blijven de mogelijkheden van pre
ventief ingrijpen op basis van artikel 
221 van de Gemeentewet en van repres
sief ingriipen op basis van artikel 240 
van het Wetboek van Strafrecht aanwe
zig. De tussenoplossing, die de regering 
heeft gekozen, was voorgesteld door de 
Adviescommissie Zedelijkheidswetge
ving (de commissie-Peters) die op dit 
moment aan het studeren is op onder 
meer de pornografiebepalingen in het 
Wetboek van Strafrecht. 

Commissie 
In onze bijdrage tot het voorlopig 

verslag heb ik er ons betreuren over 
uitgesproken, dat de commissie-Witte 
aan haar principieel standpunt, dat de 
rilmeensuur voor volwassenen dient te 
verdwijnen, niet de consequenties: een 
buitenwerking stellen voor wat betreft 
filmvoorstellingen van de hierboven ge-

noemde artikelen in de Gemeentewet 
en in het Wetboek van Strafrecht, heeft 
verbonden. Want wijziging van de 
Bioscoopwet kan naar mijn mening niet 
los worden beschouwd van de artikelen 
221 der Gemeentewet en 240 van het 
Wetboek van Strafrecht. In een op 17 
december 1969 door mij ingediende mo
tie, waarin op spoed bij de afronding 
van de studie over de filmkeuring werd 
aangedrongen, werd op die samenhang 
ook gewezen. 

Ook de heren Visser en Voogd gaan, 
net als de commissie-Witte, aan die sa
menhang, althans gedeeltelijk, voorbij. 
Wel stellen zij voor het tweede lid van 
artikel 221 der Gemeentewet te doen 
vervallen - een voorstel waar ik het 
van harte mee eens ben - maar een 
voorstel in de zin van: ,.artikel 240 van 
het Wetboek van Strafrecht is niet van 
toepassing op vertoning van films" heb
ben zij niet gedaan. Dat betreur ik. De 
pornografiebepalingen in ons Wetboek 
van Strafrecht zijn in discussie. Bij de 
officieren van justitie, om va nde poli
tieambtenaren maar te zwijgen, bestaat 
bepaald geen eensluidende opvatting 
over de vraag wat wel en w.at niet aan
stotelijk voor de eerbaarheid is. 

Als de Bioscoopwet wordt ingetrok
ken, maar de bepalingen in de Strafwet 
ongewijzigd blijven, dan kan de oude 
reclame-leus uit de jaren twintig op de 
Brabantse markten weer opgaan: ,.Wat 
ge niet ·kunt zien in Den Bosch, dat 
kunt ge zien in Oss". 

Niet alleen is het huidige artikel 240 
voor velerlei uitleg vatbaar en daardoor 
nauwelijks hanteerbaar, het is daarbij 
slechts toepasbaar op films die ,.aansto
telijk voor de eerbaarheid" zijn. Geweld 
en sadisme vallen hier niet onder, ter
wijl van gewelddadige en sadistische 
filmvoorstellingen veeleer voor de 
maatschappij schadelijke gevolgen te 
verwachten zijn, dan van voorstellingen 
die taboe's op hetgebied van de seksuali
teit aantasten. 

Over deze zaken heb ik zowel aan de 
initiatiefnemers als aan de regering een 
reeks van vragen gesteld. 

Kool 
Kiezen de heren Visser en Voogd voor 

principiële opheffing van de filmkeu
ring, al trekken zij voor wat betreft de 
bepalingen in het Wetboek van Straf
recht, daar niet de logische aanvullende 
conclusie uit, de regering heeft voor -
misschien wat onvriendelijk geformu
leerd - het sparen van kool en geit 
gekozen. 

Enerzijds schrijft zij in de toelichting 
op haar wetsontwerp dat de filmkeuring 
moet worden afgeschaft, maar het pre
ventief toezicht van de burgemeester, 
neergelegd in de Gemeentewet wil de 
regering laten voortbestaan en in de 
Strafwet wil zij, nu de Commissie-Zede
lijkheidswetgeving nog aan het studeren 
is, géén wijzigingen aanbrengen. In de 
tussentijd kiest de regering voor een 

vrijwillige filmkeuring.- De règering wil 
de bepalingen over deze vrijwillige keu
ring voor vijf jaar· doen gelden. Dat is 
mij veel te lang, de Commissie-Zedelijk
heidswetgeving - breed van samenstel
ling en dus waarschijnlijk lang van stof 
- moet aan een veel kortere tijd gebon
den worden. Ook op dit punt heb ik in 
het voorlopig verslag een voorstel ge
daan. 

Conclusies 

Ik heb mij ;voorts afgevraagd - en 
deze vraag aan de regering voorgelegd 
- of deze twee conclusies niet logischer 
zouden zijn geweest: 
a. De regering stelt voor de filmkeuring 
voor volwassenen af te schaffen en wil 
dan tegelijkertijd het preventief toe
zicht, van de burgemeester uit de Ge
meentewet en het repressief toezicht uit 
de Strafwet schrappen, of: 
b. De regering wacht met een voorstel 
tot afschaffing van de filmkeuring tot
dat zij haar standpunt over een wijzi
ging van het Wetboek van Strafrecht en 
van de Gemeentewet heeft bepaald. 

Een aantal leden van de VVD-fractie 
geeft na rijp beraad voorshands de 
voorkeur aan handhaving van het huidi
ge systeem. De overigen - waartoe ik
zelf behoor - wijzen de tijdelijke oplos
sing van een vrijwillige adviserende 
keuring voor volwassenen op voorhand 
niet geheel af. 

Slechts summier ben ik hierboven in
gegaan op beide voorstellen ·tot wijzi
ging van de huidige filmkeuringsrege
lingen, welke bij het parlement zijn in· 
gediend. 

Op een aantal zaken: de keuring voor 
jeugdigen, de televisie-uitzendingen en 
de concrete uitwerking in de verschil
lende artikelen van de ontwerpen, be~ 
ik niet ingegaan. 

In h.et verslag heb ik vele opmerkin
gen over de technische uitwerking van 
de voorstellen moeten maken, omdat de 
ontwerpen aan even zo vele kanten 
rammelen. 

Ieder van de leden van onze partij die 
zich voor de uitwerking en de details 
van ons commentaar op de twee 
wetsontwerpen interesseert stuur ik 
graag onze inbreng voor de voorlopige 
beslagen toe. · 

Tot slot in het kort mijn conclusie: In 
de lijn van ons verkiezingsprogram wijs 
ik de filmkeuring voor volwassenen van 
de ahnd. Maar als buiten werking stellen 
van de Biscoopwet niet in samenhang 
met artikel 221 van de Gemeentewet en 
artikel 240 Wetboek van Strafrecht 
wordt behandeld, blijft bij intrekken 
van de Bioscoopwet niet alleen een in
grijpen in filmvertoningen aanwezig, 
het ingrijpen wordt er zelfs onvoorspel
baar en willekeurig door. 

Met belangstelling wacht de VVD
fractie het antwoord van de regering en 
de heren Visser en Voogd op onze vra· 
gen af. 

/ejnhotef-..Arnhem 
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x Plan Woningverbetering 

AMSTERDAM 
• Het secretariaat van de VVD-afde
ling Amsterdam is gevestigd aan de 
Vondelstraat 60, telefoon 128914. 

• In schriftelijke vragen aan b. en 
w. wijzen de heren Keja (VVD) en 
Martini (D'66) op de ·grote ontevre
denheid onder de bewoners van de 
Bijlmermeer over het nachtbusver
voer en de groei van het winkelbe
stand. Zij vragen uitbreiding van de 
proefperiode voor het nachtbusver
keer (vrijdag- en zaterdagnacht) tot 
de hele week, als de belangstelling 
inderdaad zo groot blijkt. Verder ver
zoeken zij de komst van dag- en 
weekendmarkten op korte termijn te 
bevorderen. 

• Mét VVD-raadslid mr. C. Goekoop 
vragen beiden bovendien de bewoners 
van de Bijlmermeer beter. te informe
ren over stichtingskosten, de exploi
tatie-calculatie, de huurberekening en 
het aantal parkeerplaatsen van de 
parkeergarages. Verder willen zij we
ten waarom de huur van de parkeer
plaatsen steeds moet worden ver
hoogd en welke huurrechten de ge
bruikers van deze garages hebben. 
• Het secretariaat van de afdeling 
Amsterdam is gevestigd: Vondel
straat 60, Amsterdam-West. Telefoon 
12 8914. 

AMSTERDAM mag- dan indertijd hard 
voor zijn stukje Bijlmermeer g-e

vochten hebben en met dit afgeleg-en 
stadsdeel de beste bedoelingen hebben 
gehad, een feit blijft dat dit hoofdstede
lijke wingewest een slechte naam heeft 
bij de Amsterdammer .. Veel verknochte 
Amsterdammers verkiezen als het er op 
aan komt, ook al zouden ze de huur
prijzen van een Bijlmerflat zonder moeite 
op tafel kunnen leggen, de nauwe bin
nenstad, waar ze het geringere woonge
not op de koop toe nemen. De sfeer die 
ze er vinden weegt daar voor hen ruim
schoots tegenop. Maar juist in die knus
se stadswijken in het centrum is de 
sloophamer de laatste jaren het hardst 
terechtgekomen. De gemeentelijke 
slóopplannen ter plaatse zijn de laatste 
jaren door verschillende actiecomités al 
luidruchtig bestreden. De werkgroep sa
nering en huisvesting - een onderdeel 
van de studiegroep hoofdstadbelangen 
van de Amsterdamse VVD - heeft zich 
bij het legioen der critici aangesloten. 

Zij heeft haar kritiek echter vergezeld 
doen gaan van een uitvoerig, goed gedo
cumenteerd rapport dat maandag 22 fe
bruari de stof moet vormen voor een 
openbare discussie-avond (Vondelpark
paviljoen 20.00 uur.). 

De werkgroep die bestaat uit de arts 
J. A. de Jong, de planoloog drs. Rontel
tap en de heer J. Stivel die indertijd een 
van de initiatiefnemers was van het ver
zet tegen het plan-Bethaniënbuurt, verzet 
zich tegen de opvatting van de gemeen
telijke overheid dat de door vier genera
ties in de oude binnenstad neergezette 
woningen qua indeling niet meer in het 
huidige tijdsbeeld passen en derhalve 
moeten verdwijnen. 

Omdat velen in de oude binnenstad 
juist tot de economisch zwakkeren be
horen die de hoge huren van de nieuw
bouwwijken niet kunnen opbrengen, 

vindt de werkgroep een handhaving van 
de woningvoorraad in de binnenstad van 
het grootste belang. Het aantal wonin
gen dat de gemeente op dit moment op 
haar slooplijstje heeft staan is 80.000 
tot 90.000, waaronder 44.000 krotten. 
Alleen al in de Dapperbuurt, een van de 
wijken met een aan de leefomgeving 
zeer verknochte bevolking, zouden liefst 
2400 van de 5400 huizen tegen de grond 
moeten. 

De werkgroep beveelt onder meer een 
tijdelijk sloopverbod aan en een verbod 
goedkope woonruimte een andere be
stemming te geven. Verder pleit hij 
voor het vorderen van leegstaande 
woonruimte en het bewoonbaar maken 
van bedrijfspanden die langer dan zes 
maanden leeg staan, het opvullen van 
gaten in saneringsgebieden met demon
tabele laagbouw, de bévordering van de 
bouw van nieuwe woningen vari een 
kwaliteit en in een woonomgeving die 
op de doorstroming een maximaal effect 
kunnen hebben en het stimuleren van 
woningverbetering door huurders, waar
bij de huurder de rechtszekerheid moet 
krijgen dat die verbetering hem ook ten 
goede komt. De werkgroep vraagt van 
de overheid ook doelmatiger voorschrif
ten voor de doorstroming en de invoer 
van hogere huursubsidies. 

De samenstellers van het rapport wil
len graag snelle resultaten zien en om 
een duwtje in de goede richting te ge
ven stellen zij voor elke buurt die voor 
woningverbetering in aanmerking komt, 
de instelling van een bouwploeeg voor. 
Die bouwploeg zou moeten bestaan uit 
burgers uit de buurt. Daarbij gaat de 
voorkeur uit naar mensen die beroeps
halve op de hoogte zijn met de aan 
woningverbetering verbonden werk
zaamheden (loodgieters, timmerlieden, 
stucadoors, metselaars en elektriciëns), 
zo nodig versterkt met vaklieden uit 
omliggende buurten plus de inspecteur 

Opnieuw het staalproject 

ROTTERDAM 

• In verband met zijn benoeming tot 
burgemeester van Wassenaar heeft mr. 
K. Staab bedankt voor het raadslid
maatschap van Rotterdam. Burgemees
ter Thomassen heeft de liberale fractie
voorzitter met een toepasselijk toe
spraakje in de raad uitgeluid. In de op
volging van de heer Staab is op het 
ogenblik dat wij dit schrijven, nog niet 
voorzien. 

• Dr. M. C. Geerling heeft bedankt 
als lid van de Rijnmondraad. Hij heeft 
een nieuwe functie aanvaard in Marok
ko. Tot zijn opvolger is benoemd de heer 
H. de Koning te Rhoon. 

TER ZAKE van het staalproject voor 
de Maasvlakte vallen verschillende 

hoogst interessante ontwikkelingen 
waar te nemen. Om te beginnen heeft 
de minister van economische zaken in 
een brief aan de Tweede Kamer laten 
weten dat de regering de vestiging van 

een hoogoven- en staalbedrijf in het 
nieuwe haven- en industriegebied· van 
nationaal belang acht. Volgens de be
windsman is zo'n bedrijf aanvaardbaar 
als het kan beantwoorden aan strin
gente voorwaarden op het gebied van de 
milieuhygiëne. 

Een verheugend geluid. De regering 
heeft eindelijk kleur bekend. Burge
meester Thomassen heeft in een ver
gadering van de PvdA te Middelharnis 
met kennelijke en begrijpelijke voldoe
ning over het standpunt van de centrale 
overheid gesproken. Aan het verzet te
gen het hoogovenproject leek hij niet zo 
zwaar te tillen. Dat wordt wel anders 
als er werkloosheid komt, zei hij onge
veer. En werkloosheid ligt naar zijn me
ning in het verschiet. Thomassen: "Door 
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loonsverhogingen kan de ene bedrijfs
sluiting na de andere komen. Als we 
even geduld hebben komt de vakbewe
ging zelf om die hoogovens vragen." 

Laten we ons echter niets wijs ma
ken. Hoogovens-Hoesch zitten nog niet 
op de Maasvlakte. De Nederlands
Duifse staalcombinatie vertoont op het 
ogenblik helemaal geen neiging tot het 
betrachten van spoed. Zij heeft zich in
tegendeel schriftelijk tot de Rijnm{)nd
raad en de Rotterdamse gemeenteraad 
gewend met het verzoek vóór de Ka
merverkiezingen van 28 april geen defi
nitieve uitspraak te doen zolang er nog 
niet voldoende gegevens over een even
tuele vestiging beschikbaar zijn geko
men. Of dat verzoeK het beoogde resul
taat zal hebben moet worden betwijfeld. 
Het valt nauwelijks aan te nemen dat 
de socialisten, de Democraten en de 
communisten - die tezamen en in ver
eniging de meerderheid in de Rijnmond
raad hebben - zich erdoor zullen laten 
weerhouden het onderwerp op korte ter
mijn, met als uiterste datum 29 maart, 
in behandeling te nemen. Nu, dan ligt 
een negatief meerderheidsbesluit in de 
lijn der verwachtingen. 

Rotterdams gemeenteraad, waarin de 
politieke verhoudingen navenant liggen, 
zal zich waarschijnlijk ook niet in stilte 
hullen. De socialistische fractieleider 
Lems heeft al goedkeuring gekregen 
wer het staalproject een interpellatie te 
houden. Het tijdstip van die interpellatie 
mag hij zelf bepalen. Is het, gezien de 
naderende verkiezingsstrijd, te gewaagd 
de voorspelling uit te spreken dat dit 
tijdstip in de tweede helft van maart zal 
blijken te liggen? En mogen we daar
aan dan een tweede voorspelling toevoe
gen? Namelijk dat de interpellatie zal 
uimonden in een motie die, gedragen 
door socialisten,communisten en Democ-
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van bouw- en woningtoezicht, onder 
wiens rayon de betreffende buurt hoort. 

Als de huurder en huiseigenaar een
maal tot overeenstemming zijn geko
men, kan er een huurcontract worden 
opgemaakt. Daarin moet komen vast te 
liggen dat de huur van de opgeknapte 
woning een bepaald aantal jaren niet 
omhoog mag of niet mag worden opge
zegd. De huurder zou ook het recht 
moeten krijgen binnen een aantal nader 
te bepalen jaren overnamekosten te vra
gen. 

De bouwploegen zouden eveneens als 
technische adviesgroep kunnen werken. 
Ze moeten dan meedelen welke materia
len er tegen een bepaalde prijs te koop 
zijn en welke leveranciers of bedrijven 
voor bepaalde karweitjes de aangewe
zen adressen zijn. Aspirant-bouwers 
zouden middels cursussen een .opleiding 
kunnen krijgen en de buurtbewoners 
zouden te allen tijde van een centrale 
wekplaats gebruik kunnen maken. 

De werkgroep constateert in zijn rap
port onder meer dat zolang de goedkope 
woningen schaars zijn, de verhuurder of 
overheid geen woningverbetering mag 
doorvoeren of !!:fdwingen tegen de zin 
van de huurder, tenzij de huur door de
ze woningverbetering niet slechts wei
nig wordt verhoogd. In onze samenle
ving met een structurele kapitaal
schaarste kan de woningbezitter van 
zijn kapitaal gemakkelijk een goed ren
dement krijgen zonder consumptie
dwang op te leggen. 

Als de woningbezitter zijn kapitaal 
per se renderend wil maken, kan hij 
altijd nog zijn huizenbezit verkopen en 
zijn geld op andere en lucratiever wijze 
investeren of beleggen. Wenst hij zijn 
kapitaal per se rederend te maken via 
woningverbetering, dan moet hij wach
ten tot dit maatschappelijk verantwoord 
is, aldus besluit het rapport. 

raten, ook in dit geval de staf zal bre
ken over het plan van Hoogovens
Hoesch? 

Voor wie niet helemaal een vreemde
ling is in het lokaal-politieke Jeruzalem 
zijn zulke voorspellingen niet moeilijk 
te maken. Om bij bepaalde categorieën 
kiezers in het gevlij te komen lopen de 
links en ultralinks georiënteerde par
tijen blindelings achter allerlei actie
groepen aan. Het is een weinig verhef
fend tafereel. De verzuchting is gerecht
vaardigd dat de Kamerzetels wel duur 
gekocht worden. 

Bij dit alles moeten wij denken aan 
de waarschuwende woorden van mr. W. 
H. Fockema Andreae, de voorzitter van 
de Rotterdamse Kamer van Koophandef. 
Woordelijk zei hij in zijn nieuwjaarsre
de: 

,,Overbodige en ongeschikte investe
ringen moeten in de huidige fase, waar
in de economie zozeer onder druk is 
gezet en waarin de verantwoordelijk
heid van de overheid krachtige onder
steuning verdient doo·r coöperatief on
dernemingsbeleid, worden vermeden. 
Maar wel moet worden geëist dat met 
name aan projecten van grote, aan zee
havens gebonden industrieën alle aan
dacht blijft gegeven. Wij zijn er getuige 
van dat belangrijke initiatieven tot op 
het bot worden afgekloven bij gebreke 
van een duidelijke visie op economische 
essentialia, hetgeen dan niet alleen on
dernemingslust doodt, maar ook de lust 
beneemt aan gevestigde bedrijven om 
voortvarend verder te gaan." Natuurlijk 
toonde de heer Fockema Andreae zich 
niet blind voor het gevaar van milieu

verstoring. Die mag niet worden aan
vaard. Er is behoefte aan strenge regels 
op dit gebied en aan eeri. doeltreffend 
uniform beleid in de gehele Delta. 
"Maar wordt in onze regio voldaan aan 
de gerechtvaardigde voorwaarden be
treffende de beheersing van het milieu, 
dan verdienen bruikbare industriële en 
commerciële initiatieven positieve zake
lijke overweging." Verstandige woorden 
naar ons gevoel. Of ze ook overal zullen 
worden verstaan? Wij zijn er bang 
voor. En wat gebeurt er als op een ge
geven moment mocht blijken dat de 
woorden tot dovemansoren zijn gespro
ken en er - in concreto - in het 
plaatselijke en gewestelijke vlak een 
streep wordt gehaald door het staalpro
ject? Zal de regering dan de moed heb
ben haar visie te laten prevaleren? Wij 
zijn benieuwd. 
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Congres legt verkiezingsprogram vast 

door A.W. Abspoel 

OP NAAR 

28 APRIL 
Vervolg van pagina 1 
rijke verkiezingscampagne. We hebben 
weinig geld. We zijn de leden zeer 
dankbaar voor alles wat zij hebben wil· 
len doen om onze financiële noden te 
lenigen, maar iets extra's is er niet, al· 
thans in financieel opzicht niet. Moreel 
hebben we meer dan genoeg. De partij 
is strijdvaardig en eensgezind, we zullen 
het zeker redden met elkaar. 

Er zal in deze campagne rekening 
gehouden moeten worden met wat Ik 
zou willen noemen de derde KOMEET-" 
PARTIJ. We hebben de opkomst en af· 
gang van de Boerenpartij meegemaakt, 
we hebben de opkomst en de in gang 
zijnde versnippering van D'66 kunnen 
meemaken en nu zijn we geconfronteerd 
met DS'70. Een nieuwe partij, die aan
trekkelijke dingen belooft, heeft het 
voordeel dat zij in de belangstelling 
staat; zij heeft het nadeel dat het altijd 
weer moeilijk blijkt om het beloofde waar 
te maken. Als dat voor iemand moeilijk 
- en feitelijk onmogelijk is, dan is het 
wel voor DS'70. De heer Drees moet het 
enerzijds hebben van een oude socialis· 
tische en anderzijds van de uiterste 
rechtervleugels van de andere partijen. 
Daling van de overheidsuitgaven is 
schitterend en wij hebben het immer na· 
gestreefd, maar wie dit wil realiseren 
ligt zo in de knoop met rasechte socia
listen, die nu eenmaal de kern vormen 
van DS'70 en van de eventuele kamer· 
fractie van DS'70. Toen · wij indertijd 
voorstelden om de mammoetwet, die 
veel meer zou kosten dan Cals ons 
wilde doen geloven, niet in te voeren 
voor we de financiële consequenties 
kenden, stemden de socialisten met 
dityhte ogen voor de invoeringswet. Er 
is in het socialistische kamp nooit iets 
te bemerken geweést van prijsbewust
heid. 

Het is deze wonderlijke volstrekt hete
rogene club die als nieuwlichter .:...... en 
als zodanig door alle schijnwerpers be
licht - in het strijdperk treedt. Niet 
dat nieuwlichters zo belangrijk zijn -
aan de echte politieke constellatie heb
ben zij nog nooit wat veranderd -
maar zij hebben nu eenmaal de eigen
schap de aandacht te trekken. 

Voor ons als VVD is essentieel dat 
wij sterk de verkiezingen ingaan met 
de bereidheid om niet alleen te zeggen 
hoe het eigenlijk zou moeten, maar ook 
hoe het werkelijk kan. 

H. VAN SOMEREN DOWNER 

Op ons Haagse Buitengewoon Con
gres van zaterdag 6 februari kunnen we 
over het algemeen stellig met voldoe
ning terugzien. Het was, ge2;ien het ka
rakter van dit nieuwe verkiezingspro
gramma, in ieder geval wel een der 
vruchtbaarste uit het bestaan der partij. 

Terwijl de Partij van de Arbeid in 
Amsterdam op nogal paniekerige wijze 
de derde dag van haar met veel zorg 
tegemoetgeziene congres inging, han
delde de VVD op soms wel bewogen. 
maar volstrekt beheerste wijze in een 
marathonzitting van bijna een half et
maal haar in alle geledingen van de 
partij reeds uitvoerig voorbehandelde 
verkiezingsprogramma definitief af. 

Handelsblad j NRC typeerde in zijn 
hoofdartikelkolom de situatie m.i. wel 
juist toen het de VVD een .,solide" par
tij noemde, welke zich met mate, maar 
wel telkens opnieuw, moderniseert en 
daarbij dan wel meningsverschillen, 
maar geen innerlijke gespletenheid ver
toont. Zoiets kan door een ander beter 
worden getuigd dan door onszelf! 

Binnen afzienbare tijd zal de aldus 
vastgestelde tekst van ons verkiezings
programma nu in brochurevorm ver
schijnen. Wij zullen ook daarom de ge
voerde discussies, welke aan de vast
stelling van elk programmapunt vooraf
gingen hier niet op de voet volgen. We 
zullen ons hier moeten beperken tot en
kele hoofdpunten uit de discussies en 
gaan dan voorbij aan het vele eveneens 
belangrijke op het gebied bijvoorbeeld 
van het milieubeheer, de cultuur, het 
onderwijs, de defensie, e.d. waarover de 
beslissingen veelal unaniem of met gro
te meerderheid konden worden geno
men. 

Positie D'66-DS'70 
Plaatsen we de algemene politiek en 

de staatsrechtelijke vraagstukken voor
op, zoals deze in hoofdstuk lil Burger 
en Overheid zijn neergelegd, dan dient 
allereerst in herinnering gebracht dat 
reeds een jaar geleden - op ons Con
gres in Breda - in een unaniem aan
vaarde resolutie was uitgesproken dat 
gestreefd zou worden naar een stembus
akkoord tussen de VVD en een of meer 
der volgende partijen (in alfabetische 
volgorde): ARP, CHU, D'66 en KVP. 
Geen medewerldng daarentegen zou 
worden verleend aan de formatie van 
een parlementair kabinet waarin zitting 
zouden hebben leden van de Boerenpar
tij c.a., de CPN, de PSP, de PvdA of de 
PPR. Een overeenkomstige tekst was 
nu ook in ons ontwerp verkiezingspro
gram opgenomen, maar de inmiddels 
voortgeschreden ontwikkeling deed een 
tweetal vragen rijzen. Kan D'66, gezien 
de juist door deze partij gelegde contac
ten met de PvdA, nog wel in de eerste 
lijst worden gehandhaafd en moest an
derzijds niet een uitspraak worden ge
daan met betrekking tot de nieuw ont
stane partij DS '70 die prof. Drees als 
lijstaanvoerder zal hebben? 

De afdeling Loosdrecht had een 
amendement ingediend om D'66 nu 
maar resoluut van de lijst van moge
lijke partners voor een akkoord af te 
voeren en op te nemen in het "contra
lijstje", waar ook de PvdA is geplaatst. 

Partijvoorzitster mevrouw Van Some
ren merkte op dat ~et overleg met D'66 
over de vaststelling van een datum voor 
een gesprek inmiddels was doorkruist 
door de "verloving" van D'66 met de 
PvdA. Zoals het hoofdbestuur van de 
VVD in zijn in ons vorige nummer afge
drukte brief al had geschreven, heeft 
het voor ons geen zin te praten met een 
partij, die zich zou hebben vastgelegd 
op een samenwerkingsverband met de 
PvdA dat wij verwerpen. Mocht het 
"huwelijk" niet doorgaan, dan zou als
nog kunnen worden gepraat. Mevrouw 
Van Someren achtte het daarom beter, 
met een definitieve uitspraak tot onze 
jaarvergadering van 26 en 27 maart te 
wachten, al waren ook haar verwachtin
gen op dit punt uiteraard niet al te 
hoog gespannen. 

Op voorstel van fractievoorzitter mr. 
Geertsema werd besloten, ook ten aan
zien van DS'70 een afwachtende hou
ding aan te nemen, in die zin dat deze 
nieuwe groepering voorlopig in de ene, 
noch in de andere lijst wordt opgeno
men. Mr. Geertsema betoogde dat we 
onvoldoende kunnen beoordelen waar 
we met DS '70 aan toe zijn. Het gepu
bliceerde ontwerp verkiezingsprogram
ma is uiterst summier. Over de inflatie 
wordt daarin niets gezegd en hetzelfde 
geldt voor de loon- en prijspolitiek. 
Daar komt bij, dat het stemgedrag van 
de groep-Goedhart in de Kamer op vele 
punten is afgeweken van hetgeen thans 
in het verkiezingsprogram staat. De 

overgrote meerderheid van de afgevaar
digden kon zich daarmee verenigen. 

Voordracht formateur 
Over de afwijzing van de rechtstreek

se verkiezing van de minister-president 
bestond geen enkel verschil van mening. 
Een brede discussie ontwikkelde zich 
echter - niet voor de eerste maal i.n 
onze kring - over het voorstel in het 
ontwerp program om de kabinetsforma
teur, tevens kandidaat minister-presi
dent, in het vervolg te doen voordragen 
door de Tweede Kamer. 

De heren Geertsema en Van Riel 
voerden respectievelijk de uit vroegere 
discussies reeds bekende argumenten 
pro en contra aan. Uit enige door de 
heer De Koster (staatssecretaris) voor
gelegde vragen, met name over de twij
felachtige rol die de oppositiepartijen bij 
de discussies en de beslissing over een 
dergelijke voordracht zouden kunnen 
spelen, bleek dat deze het hier meer 
eens was met de heer Van Riel dan met 
de heer Geertsema. 

Laatstgenoemde meende zich in zijn 
verdediging van het voorstel nu inmid
dels ook te kunnen beroepen op het rap
port van de Commissie-Biesheuvel, dat 
bij een kabinetsformatie volgens da 
oude methode verlangt dat de adviezen 
aan het Staatshoofd van de fractievoor
zitters zouden worden gepubliceerd. Mr. 
Geertsema acht deze grotere openheid 
in gevaar gebracht, omdat de opdracht 
tot formatie dan van vele kanten kan 
worden bekeken en bekritiseerd. Hij 
achtte het thans in het ontwerp pro
gram voorgestelde dan ook mede in het 
belang van de waarborging van de ko
ninklijke onschendbaarheid. 

Mr. Geertsema won het pleit. In stem
ming gebracht, werd het voorstel ten 
slotte aanvaard met 312 tegen 163 stem
men. 

Buitenlandse politiek 
In hoofdstuk II werden in de para

graaf over de buitenlandse polftiek nog
al wat beperkingen aangebracht. In ver. 
band met de aan de gang zijnde contac
ten tussen Oost- en West-Duitsland en 
de dubbelzinnige houding van de Oost
duitsers ten opzichte van de ontspan
ning, werd mede in overleg met de he
ren De Koster en Berkhouwer, besloten 
het punt betreffende de Oost-West 
verhouding te beperken tot de vaststel
ling dat het Duitse vraagstuk moet 
worden benaderd in bondgenootschappe
lijk verband en in het kader van de 
versterking der betrekkingen tussen 
Oost en West. De heer De Koster merk
te tijdens het debat snedig op, dat Oost
Duitsland wel "het meest conservatieve 
land van achter het IJzeren Gordijn" is. 

Uitvoerig werd gediscussieerd over 
de vraag of naast de algemene afkeu
ring van rassendiscriminatie nog een 
speciale passage aan de apartheidspoli
tiek in Zuid-Afrika (en Rhodesië) zou 
worden gewijd, zoals_ enige amendemen· 
ten wensten. Onder de sprekers die zich 
tegen de nog eens speciale vermelding 
van "verwerping van het apartheidsbe
leid in Zuid-Afrika en Rhodesië" verzet
ten, behoorde ook staatssecretaris De 
Koster. Deze stelde voorop dat vast 
moet staan dat de VVD rassendiscrimi
natie waar dan ook afwijst. Dat geldt 
dan echter óók voor bijvoorbeeld de Let
ten, de Lithauers, de Joden in de Sow
jet-Unie en voor talrijke stammentegen
stellingen in Afrika. Met de opsomming 
daarvan zouden enkele pagina's kunnen 
worden gevuld, aldus de heer De Koster. 

Een duidelijke meerderheid bleek het 
tenslotte met dit standpunt eens te zijn. 

ALLE 
VERZEKERINGEN 

• 
HYPOTHEKEN 

• 
FINANCIERINGEN 

• 
n.v. makelaarskantoor 

Na verwerping van bedoelde amende
menten en na bekorting van aanvanke
lijk voorgestelde teksten, kwam dit 
punt nu te luiden: "Alles wat mogelijk 
is doen om de democratische structuur 
in de landen waar deze niet aanwezig is 
te bevorderen. Iedere discriminatie naar 
ras, huidskleur, geloof, geslacht of taal 
is verwerpelijk." 

En om nu ook onzerzijds door een 
eenzijdige opsomming niet te discrimi
neren, is daar een zinsnede aan toege
voegd waaruit blijkt dat dit alles "in 
gelijke mate" geldt voor landen in 
Oost-Europa (Tsjechoslowakije en ande
re Oostbloklanden) als voor Zuid-Euro
pa (Spanje, Portugal, Griekenland) of 
elders (Nigeria, Zuid-Afrika,Rhodesië, 
Cuba). 

Abortusvraagstuk 
Zoals te verwachten was, gaf ook het 

abortusvraagstuk tot een levendige ge
dachtenwisseling aanleiding. De in het 
ontwerp voorgestelde afschaffing van de 
strafbaarstelling van abortus door me
disch bevoegden werd met grote meer
derheid aanvaard. Dit punt is overeen
komstig het voorstel in de paragraaf 
betreffende de justitie blijven staan. 
Door de voorstanders werd er tijdens 
het debat op gewezen dat dit uiteraard 
niet inhoudt dat een medicus niet mag 
weigeren. Hij moet dan echter wel tij
dig verwijzen. 

Naar de paragraaf betreffende de 
volksgezondheid werd overgebracht het 
na uitgebreide discussie ten slotte bij 
meerderheid van stemmen aanvaarde 
amendement van de afdeling Rotterdam 
dat luidde: "Erkenning van het recht 
van gehuwden en ongehuwden op het 
desgewenst verkrijgen van elke medi
sche ingreep door daartoe bevoegden. 
gericht op het voorkomen en;of onder
breken van zwangerschap". 

Bij de hieraan voorafgegane discussie 
had mr. Van Riel o.a. betoogd dat het 
hier gaat om een normatief en ethisch 
probleem en dat er bij dit debat te wei
nig rekening mee werd gehouden dat de 
VVD een partij is met mensen die tot 
verschillende geestelijke stromingen be
horen. Anderen, zoals o.a. de heer 
Dees (JOVD), waren van oordeel dat 
het hier gaat om de eigen verantwoor
delijkheid van het individu en dat men 
vanzelfsprekend volkomen vrij is abor
tus voor zich af te wijzen; niemand 
wordt daartoe gedwongen. 

Fiscaal beleid 
Wat ten slotte het financiële en fisca

le beleid aangaat, bracht na de discus
sies in de Partijraad de verwerping van 
het bekende amendement van de JOVD 
geen verrassing meer. Dit amendement 
wenste in het program uit te spreken 
dat de belastingdruk, die nu ongeveer 
29 pct. van het nationale inkomen be
draagt, "als we de vele wensen, die bij 
de kiezers leven" enigszins willen reali
seren, onvermijdelijk verder moet stij
gen. De voorstellers van dit amendement 
die tijdens de vergadering nog een nadere 
schriftelijke toelichting met becijferin- • 
gen ronddeelden, wilden voor de komen
de regeringsperiode echter wel een 
maximum stellen en wel van "ongeveer 
31 pct. van het nationale inkomen". 

Evenals in de Partijraad (met succes) 
was· geschied, bestreéd ook hier mr. 
Geertsema dit amendement. Deze be
toogde dat we er in ons program niet 
al bij voorbaat van uit zullen moeten 
gaan dat de belastingdruk onvermijde
lijk moet stijgen. Het nieuwe kabinet 
zal systematisch alle mogelijkheden 
moeten onderzoeken om overheidstaken 
af te stoten en tot grotere efficiency- te 
komen. Of het zal lukken voldoende 
geld vrij te krijgen voor de vele wensen, 
waarvan men er ook een aantal in ons 
program tegenkomt, is niet met abso-· 
Jute zekerheid te zeggen. 

Wel staat vast dat het hoogst noodza
kelijk is een aantal verbeteringen op 
fiscaal terrein en met name in de loon
en inkomstenbelasting aan te brengen. 
Mr. Geertsema noemde onder meer de 
automatische jaarlijkse inflatie-correc
tie, verbetering der belastingheffing van 
de gehuwde vrouw-, e.d. Ook dat kost 
geld. De ruimte hiervoor zal mede ge
vonden moeten worden door een geleide
lijke verschuiving van de directe naar 
de indirecte belastingen. 

Zoals vermeld werd het amendement 
met grote meerderheid verworpen. Wel 
werd toegezegd, dat bij de vaststelling 
van het korte urgentieprogram (in de 
vergadering van 26 en 27 maart) tevens 
een globale aanduiding van de geschatte 
kosten zal worden gegeven. De heer 
Joekes, die dat toezegde, legde er echter 
de nadruk op, dat deze schatting slechts 
zeer globaal zal kunnen zijn, 
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• De VVD 1n het· parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker, J. E. van der Wielen, een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij kan natuurlijk slechts zeer beknopt 
melding maken van de liberale bijdragen 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de stand
punten die de VVD in het parlement 
heeft ingenom·en of over de vragen die 
de liberale kamerleden aan de regering 
stelden, kan terecht bij het secretariaat 
van de VVD-fractie in de Tweede Ka
mer, Binnenhof 1-A te Den Haag, tele
foon 070.614911, 

Kopij voor deze rubriek zen
den aan: mevr mr. E. de 
Roock-Bedding, Stadhouders
plantsoen 212, Den Haag. 

Vrouwenkiesrecht 
Bij het op 7 februari Jl. gehouden refe· 

rendum hebben de Zwitserse mannen 
besloten, dat hun vrouwelijke landgeno
ten het acbi.eve en passieve kiesrecht 
voor het federale parlement krijgen. De 
opkomst bij deze volksstemming was 
matig, nl. 57 procent; van de mannen 
die hun stem Uitbrachten sprak 65,8 pro
cent zich Uit voor het vrouwenkiesrecht. 

De Uitslag van de in 1959 geh()lllden 
volksstemming was, dat de vrouwen nog 
met een stemmenverhouding van twee 
tegen één het kiesrecht werd geweigerd. 
Wel hadden zij op kantonaal en gemeen
telijk niveau actief en passief kiesrecht 
in het Frans en Italiaans sprekende deel 
van Zwitserland. Dit was ook het geval 
in enkele DUits sprekende kantons; in 
Zürich heeft zelfs een vrouw zitting in 
het stadsbestuur. 

De laatste tijd is er door de regering, 
de politieke partijen en talrijke organi
saties op gewezen, dat de vrouwen in 
vele gebieden van het land haar poli
tieke rijpheid hadden getoond en het dus 

INDUSTRIEEL 
EXPERTISE- EN 
MAKELAARS 
BUREAU 

Ondanks de weerstand bij een klein 
deel van de bevolking tegen de aan
staande volkstelling, heeft de Tweede 
Kamer zich ter gelegenheid van twee 
interpellaties over deze zaak, in grote 
meerderheid tegen uitstel udtgesproken. 
Er heeft zich daarbij overigens een 
zeldzame procedure voorgedaan; op 
voorstel van voorzitter Van Thiel wer
den beide interpellaties te zamen gehou
den. De ene interpellatie was aange
vraagd door de heer Wiebenga (PSP), 
de andere door mej. Goudsmit (D'66). 
De eerste interpellant werd - ook al 
een zeldzaamheid in de parlementaire 
historie - vervangen door zijn partij
genoot Van de Lek. Beide interpellaties 
mondden uit in enige moties. Die van 
mej. Goudsmit baq tot strekking wèl 
met de voorbereiding van de volkstel
liing door te gaan, maar de datum Uit te 
stellen. In de moties van de heer v.d. 
Lek werd aangedrongen een aantal ele
menten Uit de vraagstelling te lichten, 
de strafbaarstelling (bij weigering tot 
medewerking) te doen vervallen en de 
waarborging van de anonimiteit te ver
groten. V oor de VVD heeft de heer De 
Beer bij deze interpellatie het woord ge
voerd. Hij was van oordeel dat de pre
sentatie van de volkstelling aan het pu
bliek onvoldoende is geweest. Men had 
eerder en beter moeten voorlichten over 
wat nu precies de betekenis van de 
volkstelling is. De heer De Beer had 
bezwaar tegen uitstel, omdat daardoor 
de kans op weerstand alleen maar zou 
worden vergroot. In het kader van de 
maatregelen, die de minister heeft aan
gekondigd en die ·beogen het vertrouwen 
van de bevolking in de volkstelling zo 
groot mogelijk te doen zijn, zou echter, 
volgens de VVD, de instelling van een 
bijzondere commissie - op grond van 
art. 16 van het reglement van orde van 
de Kamer - gewenst zijn. Het was 
geenszins de bedoeling va)l de VVD
fractie deze commissie te beschouwen 
als een commissie, die het CBS zou 
moeten controleren, omdat de integriteit 
van deze instelling boven elke verden
king verheven moet worden geacht. De 
heer De Beer wilde zijn bijzondere com· 

wenselijk was haar politieke gelijkbe
rechtiging toe te kennen. Het resultaat 
hiervan is dat thans in de ()llldste demo
cratie de vrouwen tenminste op federaal 
niveau het acbi.ef en passief kiesrecht 
hebben gekregen. De kantons Uri, 
Schwyz, Glarus, St. Gallen en Thurgau 
spraken zich nog tegen het vrouwenkies
recht uit, zodat daar de vrouwen bij 
lokale en kantonale verkiezingen nog 
niet mee mogen doen. 

In juni a.s. zullen de vrouwen voor de 
eerste maal haar stem kunnen uitbren
gen op federaal niveau bij een referen
dum over milieubeheer en een aantal 
financiële hervormingen. 

Wij wensen de Zwitserse vrouwen ge
luk met haar nieuw verkregen rechten 
en hopen dat zij hiervan een goed ge
brUik zullen maken. 

E.d. R.-B. 

Den Haag 
Op 25 febr. 1971 om 20 uur zal in 

Harrisons Hotel, SpUistraat 16, de jaar
vergadering van de Haagse Vrouwen
groep worden gehouden. Na het huis
houdelijk gedeelte van deze vergadering 
zal het Haagse gemeenteraadslid mevr. 
drs. M. W. M. Vos-van Gortel een inlci.
ding houden over , ,Milieuhygiëne in Den 
Haag". 

Provinciale dag Z.-Holland 
Op 19 maart a.s. zal in het Gemeente

centrum aan de Lijtweg 9 te Oegstgeest 
d~ Provinciale Dag voor de VVD-vrou
wen in ZUid-Holland worden gehouden. 
Aanvang 10 uur. Sprekers: mej. mr. A. 
Kappeyne van de Coppello over "Libe
ralen in eigen land" en mr. dr. C. Berk
h()lllwer over "Liberaal perspectief". 

U kunt zich nog opgeven voor deze 
dag door overmaking van f 9,50 (inclu
sief uitgebreide lunch) op postrekening 
113595 t.n.v. C. E. van der Minne te 
Oegstgeest. 

m1ss1e slechts als gesprekspartner met 
de regering laten functioneren bij de 
Uitvoering van de volkstelling. Boven
dien zou de commissie alle brieven 
die bij de Kamer binnenkomen over 
de volkstelling, kunnen behandelen. 
Minister N eliasen zei geen behoefte te 
hebben aan de suggestie van de heer De 
Beer, maar als de Kamer er vóór zou 
zijn, wilde de bewindsman er graag alle 
medewerking aan geven. De meerder
heid van de Kamer voelde echter niets 
voor het voorstel van de VVD, maar zij 
verwierp .ook de moties van de heer Van 
der Lek en van mej. Goudsmit. Niette
min heeft minister Nelissen vooral wat 
de waarborging van de anonimiteit aan
gaat enkele niet onbelangrijke toezeg
gingen gedaan, hetgeen voor de Kamer
meerderheid voldoende was om te be
sluiten de volkstelling op 28 februari a.s. 
te doen doorgaan; 

Met de nadere regeling van tijdelijke 
aard ten aanzien van de bijstand in de 
algemeen noodzakelijke kosten van be
staan (het gelijktrekken van de lande
lijke normen voor de Alg. Bijstandswet) 
kon mevrouw Dett'J:»,eijer-Labberton zich 
namens de VVD-fractie verenigen. De 
gelijktrekking vond ook zij noodzake
lijk; die is gewoon een kwestie van 
rechtsgelijkheid. De door de regering 
ten deze gekozen oplossing vond mevr. 
Dettmeijer-Labberton daarom goed, om
dat niet in één klap, maar geleidelijk 
een aanpassing tot stand zal komen. 
Enkele grenswijzigingsvoorstellen ·von
den bij monde van de heer De Beer de 
instemming van de VVD-fractie. 

Ombudsman 
De Tweede Kamer heeft zich verder 

uitvoerig bezig gehouden met het insti
tuut van de ombudsman, waarover de 
ministers Beernink (binnenlandse :ia
ken) en Polak (justitie) een nota had
den ingediend. 

In deze nota was de regering tot ver
schillende conclusies gekomen. Zo sprak 

De VVD-fractie in de Tweede 

Kamer zoekt ovor onmiddel

lijke indiensttreding een 

secretaresse 
voor halve dagen 

Zij moet snel en accuraat kun

nen typen en in een drukke 

omgeving haar concentratie 

kunnen bewaren. 

Sollicitatie-adres: 

TH. H. JOEKES 

secretaris VVD-fractie, 

Binnenhof 1 A, 

's-Gravenhage. 

zij als haar oordeel uit dat er (inder
daad) behoefte is aan een nadere voor
ziening voor de mogelijkheid dat de 
burgers bezwaren inbrengen tegen al of 
niet vermeend onjuist overheidsoptre
den. Die voorziening zou moeten be
staan in de aanstelling van een parle
mentaire ombudsman. De competentie 
van de ombudsman zou voorlopig be
perkt moeten worden tot klachten over 
het door de centrale overheid gevoerde 
bestuur. Tenslotte was de regering van 
oordeel dat de ombudsman zonder voor
afgaande grondwetswijziging zou kun
nen worden ingesteld. Voor de VVD 
sprak over deze aangelegenheid de heer 
Rietkerk. Alvorens echter zijn betoog in 
het kort weer te geven, een enkele op
merking vooraf. Het denkbeeld van de 
instelling van een klachteninstituut voor 
overheidshandelingen is in ons land voor 
het eerst (in 1945) geopperd door het 
liberale Eerste Kamerlid, prof. Mooie
naar, die een "Kamer van Bezwaren" 
voorstelde. Prof. Mooienaars denkbeeld 
deed de regering enige jaren later be
sluiten een commissie ter bestudering 
van het vraagstuk in te stellen. We ma
ken van dit stukje parlementaire ge
schiedenis hier melding, omdat met na
me van socialistische zijde de laatste 
jaren de voorstelling is gewekt alsof 
van die kant het instituut van de om
budsman voor ons land zou zijn geïntro
duceerd. 

De heer Rietkerk bepaalde zich in 
zijn betoog voor een belangrijk deel op 
de vraag welk soort parlementaire om
budsman gewenst moet worden geacht. 
De Zweedse ombudsman wordt door het 
parlement benoemd, maar is verder ge
heel onafhankelijk en behoeft ook aan 
het parlement geen verslag uit te bren
gen. Hij is meer een soort bewaker van 
de trias politica. De Deense ombudsman 
wordt ook benoemd en ontslagen door 
het parlement, waaraan hij echter wèl 
verslag uitbrengt. Tenslotte is er de En
gelse ombudsman die als uitvoerende 
hand van het parlement met beperkte 
bevoegdheden alleen die klachten onder
zoekt, die via het parlement tot hem 
komen. De heer Rietkerk constateerde, 

Europees parlement neerui 
motie-Berkhouwer aan 

Tijdens zijn zitting van januari is in 
het Europese parlement onder meer de 
interpellatie aan de orde gekomen die 
door mr. dr. C. Berkhouwer was aan
gevraagd namens de liberale fractie. 
De interpellatie ging over de dreigende 
moeilijkheden in de handelsbetrekkin
gen tussen de EEG, de Verenigde Sta
ten en Japan in geval de Amerikaanse 
protectionistische wetgeving in werking 
zou treden. Weliswaar is de door het 
Huis van Afgevaardigden aanvaarde 
Mills Bill die allerlei handelsbeperkin
gen mogelijk maakte, in de Senaat ein
de 1970 begraven, maar protectionisti
sche dreigingen blijven bestaan. Zo is er 
nog altijd de American Selling Price, 
volgens welke de import van verschil
lende goederen belast kan worden naar 
de prijs die in Amerika geldt. Alhoewel 
volgens afspraken in de Kennedy-ronde 
de American Selling Price reeds afge
schaft bad moeten zijn, geldt deze 
nog steeds. Mr. Berkhouwer waar
schuwde tegen het "zoete gif" van het 
protectionisme dat dreigt te herleven. 
Eindeloze series retorsies zouden er het 
gevolg van kunnen zijn en we zouden 
kunnen belanden in toestanden als die 

· in de dertiger jaren. Dit te voorkomen 
is een liberale zaak. In plaats van de
fensieve commerciële agressiviteiten 
moet overleg aan de conferentietafel 
komen. Het GATT en de OECD zijn 
daarvoor de aangewezen kaders. In deze 
geest kreeg de interpellatie van onze 
geestverwant alom bijval. Zij mondde 
uit in zijn met slechts één tegenstem 
aanvaarde motie, waarin het Europese 
parlement besloot de verdere ontwikke
ling van deze voor het vrije wereldhan
delsverkeer vitale zaak, nauwkeurig te 
volgen. 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines installaties e.d. 

DRS. ING. H. G. DE ROOY 
voor de Brandverzekering, Hypotheek, 
Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 
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dat de regering in haar nota min of 
meer voor het Engelse systeem had ge
kozen. Maar, betoogde hij, dit blijkt in 
de praktijk niet bijzonder goed te wer
ken. Als bezwaren somde het liberale 
Kamerlid o.a. op: de ombudsman is niet 
vrij toegankelijk voor de burger; de 
keuze van de in behandeling te nemen 
gevallen is niet a-politiek; hij mag zelf 
geen gevallen onderzoeken (bijv. uit de 
pers). Kan tegen het Zweedse systeem 
worden aangevoerd, dat de ombudsman 
te los staat van het parlement, in het 
Engelse geval, is hij daaraan te zeer 
verbonden. Dit verkleint de voor het 
welslagen van het instituut noodzake
lijke voorwaarden van onpartijdigheid 
en - in samenhang daarmee - van 
algemeen vertrouwen. Daarom lijkt de 
keus voor het Deense systeem voor de 
hand liggend, omdat daarin de onafhan
kelijkheid van een vrije toegankelijk
heid tot de ombudsman voorop staat, 
terwijl daarbij tegelijk voldoende ban
den met het parlement worden onder
houden om tot een vruchtbaar samen
spel te komen. 

Op grond van onder meer deze over
wegingen, diende de heer Rietkerk een 
motie in, mede ondertekend door leden 
uit andere fracties. In deze motie werd 
de regering uitgenodigd, rekening hou
dende met de geopperde bezwaren, 
thans zo spoedig mogelijk een wetsont
werp tot aanstelling van een ombuds
man in te dienen. Naast de figuur van 
de ombudsman, zoals de VVD die voor 
ogen staat, had de fractie niet ook nog 
behoefte aan een (parlementaire) com
missie, die zelf enquêtes zou kunnen in
stellen. 

De Tweede Kamer heeft dinsdag de 
motie-Rietkerk aangenomen. 

Prinsjesdag 
De Kamer heeft verder ruimschoots 

aandacht besteed aan het initiatief-voor
stel tot verandering van de grondwet 
met betrekking tot de datum van Prins
jesdag, afkomstig van de heren Wie
gel (vvd), Westerterp (kvp), Boersma 
(arp), Van Mierlo (d'66), Van Thijn 

Strijd zonder 
uitzicht 
door onze redacteur 
buitenland 

Het nieuws van de Zuidvietnamese in
val in Laos is met gemengde gevoelens 
ontvangen. Weliswaar waren de reacties 
in de Verenigde Staten minder heftig 
dan werd verwacht en dan vorig jaar na 
de Amerikaans-Zuidvietnamese inval in 
Cambodja, maar vele commentatoren 
uitten toch bedenkingen tegen de poli
tiek van president Nixon. De geloof
waardigheid van_ de Amerikaanse rege
ring kwam weer eens het geding, de 
"credibility gap" uit de tijd van Johnson 
dook weer op. De belofte dat er geen 
Amerikanen in Cambodja aan de strijd 
deelnemen bleek ook al ijdel ondanks de 
aanvaarding door het Congres van het 
Cooper-Church amendement dat het op
nieuw inzetten van Amerikaanse mili-

I,""?' 

(pvda) en De Boo (chu). Bedoeling van 
het initiatief-voorstel was de datum van 
Prinsjesdag te vervroegen naar de laat
ste dinsdag in augustus in plaats van de 
derde dinsdag in september om zo de 
kans te vergroten dat de Kamer haar 
begrotingsarbeid vóór 31 december van 
elk jaar kan voltooien. De initiatiefne
mers vonden niet alle Kamerleden aan 
hun zijde; zo had mr. Geertsema nogal 
wat bezwaren. 

Dinsdag heeft de Tweede Kamer het 
initiatief-voorstel aangenomen, waarbij 
de VVD verdeeld stemde. Voor waren de 
heren Wiegel, Van Dijk, Koning, De 
Beer, Geurtsen en Vonhoff en mevr. 
Dettmeyer-Labberton. 

Huwende ambtenares 
Aan de orde is ook geweest de goed

keuring van een al in 1953 te New York 
gesloten verdrag betreffende de gelijk
stelling van de politieke rechten van de 
vrouw. Hierbij wilde mevrouw Veder
Smit van minister Beernink weten in 
welke vijftien gemeenten er nog ont
slagbepalingen voor de huwende ambte
nares bestaan. 

Mevrouw Padt-Jansen (PvdA) had 
bij de behandeling van het wetsontwerp 
tot goedkeuring van dit verdrag een 
motie ingediend over de positie van de 
mannelijke en vrouwelijke leden van het 
Koninklijk Huis (de troonopvolgingsbe
palingen). Over deze motie verklaarde 
mevr. Veder-Smit dat dit onderwerp 
volgens haar eerder thuis hoort bij de 
behandeling van de grondwetsherzie
ning. 
De motie is aangenomen. De VVD stem
de in zijn geheel tegen. 

Veiligheidswet 
Mevrouw Veder-Smit sprak verder bij 

het wetsontwerp tot wijziging van de 
Veiligheidswet. Volgens de voorstellen 
van minister Rooivink zou de Veilig
heidswet aangevuld (moeten) worden 
met een bepaling, op grond waarvan een 
verplichte medische keuring voor alle 
jeugdige werknemers beneden 18 jaar 

tairen of adviseurs verbood. De advi
seurs van weleer werden omgedoopt in 
"instructeurs" en daarmee zou aan .alle 
verplichtingen jegens de volltsvertegen
woordiging zijn voldaan. 

Het Amerikaanse televisiestation 
NBC bracht door een poll aan het licht 
dat 46 procent van mensen na de inval 
in Laos geen geloof hechtte aan de be
wering van de regering dat ook hierbij 
geen Amerikaanse militairen betrokken 
zijn. Desondanks waren de reacties ge
matigd en voelde Nixon zich niet ver
plicht een verklaring af te leggen over 
het uitbreiden van de luchtaanvallen op 
Laos, wat wel openlijk werd toegegeven. 
Enkele senatoren gingen sleutelen aan 
een wet die een einde· zou moeten ma
ken aan de status van opperbevelhebber 
van alle strijdkrachten waarop Nixon 
zich telkens bij zijn wat eigengereide 
beslissingen beroept. Maar het wordt 
niet waarschijnlijk geacht dat een der
gelijke wet op dit moment enige kans 
maakt te worden aangenomen. 
Strategisch gezien is de inval in Laos 
stellig te verdedigen. De aanvoerroute 
van de Noordvietnamezen en de Viet
cong die nu eenmaal via dit ongelukkige 
land loopt heeft geen recht op onschend
baarheid. De communisten baseren hun 
protest tegen de inval op de vermeende 
neutraliteit van Laos die door de confe
rentie van 1962 werd vastgelegd. Se
dertdien is het land ·echter nolens volens 
bij de oorlog in Indo-China betrokken 
gebleven. 

Vragen 
Vragen riJzen er echter ten aanzien 

van de verdere plannen, de achtergron
den en de uitvoering van de Zuidvietna
mese inval. De plannen van Nixon zijn, 
zo moet men met het oog op de presi
dentsverkiezingen van 1973 aannemen, 
er in ieder geval op gericht de Ameri
kaanse grondstrijdkrachten vóór die tijd 
uit Zuid-Vietnam terug te trekken. Hij 
zal Zuid-Oost-Azië daarbij in een voor 
Amerika zo gunstig mogelijke positie 
willen achterlaten, zodat de Vietname
zen en zo mogelijk ook de andere volke
ren in dat gebied in staat zullen zijn het 
hoofd te bieden aan de communistische 
druk. 

Alles hangt af van de vraag of de 
"vietnamisering" succes heeft. Reeds 

kon worden ingevoerd met als mogelijke 
consequentie een verbod voor bepaalde 
arbeid of elke arbeid. Mevrouw Veder
Smit verklaarde namens haar fractie 
het niet verantwoord te achten een wet
telijke machtiging tot een zo sterk in
grijpende bevoegdheid te geven en op 
dit onderdeel stemde de VVD-fractie te
gen. Het wetsontwerp werd niettemin 
aangenomen. 

Bij de behandeling van het wetsont
werp Ambulance-vervoer bepleitte 
mevr. Veder-Smit de belangen van het 
particuliere vervoer. Zij stelde, dat de 
invoering van deze wet - waarmee zij 
overigens instemde - er niet toe mag 
leiden dat het particuliere vervoer, waar 
dit goed functioneert, door het gemeen
telijk vervoer wordt teruggedrongen. 
Staatssecretaris dr. Kruisinga onder
schreef deze stelling en zegde toe de 
aandacht van de provinciale besturen op 
deze kwestie te zullén vestigen. Tevens 
nam hij de suggestie van mevrouw Ve
der-Smit over de verschillende belang
hebbende groepen, zoals de ziekenhui
zen, ziekenfondsen, ziektekostenverzeke
raars en vervoerders door middel van 
commissies te betrekken bij de planning 
en het beheer van de zogenaamde cen
trale posten. Het wetsontwerp is daarna 
aangenomen. 

Jeugdspaarwet 
De WIJZigmg van de Jeugdspaarwet 

noemde de heer Rietkerk een vereen
voudiging en verbetering. Hij verklaar
de zich tegen het voorstel van de PvdA 
tot invoering van een inkomensgrens, 
omdat het er bij deze wet om gaat de 
jeugd te leren sparen. 

Bij de behandeling van de wijziging 
van de Eedswet 1916 verklaarde de heer 
Geurtsen instemming met de volledige 
gelijkstelling van de eed en belofte die 
door de wetswijziging wordt gereali
seerd. 

De heer Geurtsen sprak eveneens 
voor de VVD bij het wetsontwerp tot 
wijziging van de Grondwet (vervallen
verklaring van artikel 185 onder gelijk
tijdige opneming van een additioneel ar
tikel). Art. 185 verzekert de in 1815 
bestaande rijkstraktementen van "pre
dikanten." Het additionele artikel 
beoogt een tijdelijke voorziening totdat 
een_ (nadere) voorziening zal zijn ge
troffen. De heer Geurtsen ging akkoord 
met de reeds eerder voorgestelde afloop 
van de terzake bestaande rechten. Hij 
verzette zich echter tegen de wens van 
de commissie-Van Walsum om aan de 
gezamenlijke kerken vijftig miljoen gul
den subsidie te verstrekken in de kosten 
van de eredienst en de zielszorg. Tegen 
tijdelijke verlenging - tot 1 maart 1975 
- van de wet Premiëring kerkenbouw 

kan men WlJZen op een dalend aantal 
buiten gevecht gestelde Amerikaanse 
militairen, maar dit is' mede veroor
zaakt door de veranderde taktiek van 
de communisten die weer volledig op de 
guerrilla zijn overgeschakeld, en het la
ge moreel van de Amerikaanse soldaten 
die zich niet zelden gewapenderhand ke
ren tegen meerderen die al te veel ge
vechtsactiviteiten willen ontplooien. Bij 
grotere acties van de Zuidvietnamezen 
blijft aanzienlijke Amerikaanse logistie
ke en luchtsteun echter onontbeerlijk. 
Ook bij de inval in Laos is dat weer 
eens geblekçn. 

Kritiek 
De wijze waarop de operatie in Laos 

wordt uitgevoerd geeft ook aanleiding 
tot enige kritische kanttekeningen. Als 
de wereld wekenlang gonst van de ge
ruchten over een op handen zijnde inval, 
kan men niet verwachten dat de com
munisten die rustig afwachten. Bij aan
komst bleek de vijand evenals vorig 
jaar in Cambodja tijdig de benen geno
men te hebben. Gezien de aangekon
digde beperktheid van de actie in ruim
te en tijd kan men er ook in de nabije 
toekomst geen doorslaggevend succes 
van verwachten, waardoor de inval ge
rechtvaardigd zou worden. 

Moet men dan ook Noord -Vietnam 
binnenvallen om de vijand de definitieve 
slag te te brengen? De Zuidvietnamese 
vice-premier Ky heeft hierop al gezin
speeld. James Restonwijst er in de New 
York Times op dat het een illusie is te 
menen dat de definitieve slag nu in 
Laos geleverd wordt en zo is het beslis
sende effect van een inval in Noord
Vietnam ook twijfelachtig. Bovendien 
wordt het gevaar dat China zijn dreige
menten waar maakt en de communisten 
daadwerkelijk te hulp komt steeds gro
ter, al twijfelen sommigen er aan of 
China zijn dreigementen ooit zal uitvoe
ren, maar dacht MacArthur dat ook 
niet in de Koreaanse oorlog? Men 
vraagt zich ook af hoeveel landen Nixon 
nog binnen denkt te moeten vallen voor
dat hij zich uit één land kan terugtrek
ken. De bevolking van Indo-China die 
nu dertig jaar oorlog achter de rug 
heeft zal daarover wel andere gedachten 
hebben. Het ziet er echter niet naar 
uit dat zij spoedig geraadpleegd zal wor
den. Vooral voor hen is het een strijd 
zonder uitzicht. 

vrijdag 19 februari 1971 - 7 

wilde de heer Geurtsen geen bezwaar 
maken, omdat hij dit ontwerp het voor
deel van de twijfel wilde geven, name
lijk of de bijzondere omstandigheden die 
in 1961 tot het verlenen van een premie 
voor kerkenbouw hebben geleid, nog 
aanwezig ZlJn. De kwestie van 
financiële steun in het algemeen stel
lende, zei de heer Geurtsen dat een 
overheid niet gemengd moet kunnen 
worden in het financieel beleid van een 
kerk. Hij had daarbij overigens ook het 
oog op de noodzakelijke vrijheid van de 
kerken. Het desbetreffende wetsontwerp 
werd aangenomen. 

Rest nog melding te maken van mon
delinge vragen van de heer Vondeling 
(PvdA) over de begrotingsoverschrij
ding. De socialist dacht hiermee minis
ter Witteveen voor het blok te kunnen 
zetten, maar dat viel anders uit door 
een aanvullende vraag van VVD-er Joe
kes en het antwoord dat de bewindsman 
van financiën daarop gaf. De heeft Von
deling kreeg van minister Witteveen te 
horen dat de overschrijding voor 1972 
werd geraamd op f 260 à f 860 miljoen, 
terwijl voor 1973 een overschot wordt 
verwacht van i 450 à j 250 miljoen. 
En toen kwam de door de heer Von
deling ongewenste aap uit de mouw: het 
thans voorziene tekort ligt aanmerkelijk 
lager dan het tekort, dat het vorige ka
binet in 1967 voor 1968 verwachtte. Dat 
was nl. j 1250 miljoen! Na de medede
ling van deze cijfers, wist de heer Von
deling niet beter dan er maar het zwij
gen toe te doen. 

Vragen 
De onderwerpen, waarover VVD

Tweede Kamerleden schriftelijke vragen 
aan de regering hebben gesteld, zijn 
weer van zeer uiteenlopende aard. De 
heer Geurtsen richtte zich tot de minis
ter van justitie, de heer Polak, over het 
arrest van de Hoge Raad, volgens het
welk het kraken van leegstaande wonin
gen geen strafhaar feit oplevert. De 
heer Geurtsen heeft de bewindsman nu 
gevraagd of niet een wijziging van het 
Wetboek van strafrecht moet worden 
overwogen die de mogelijkheid zou moe
ten bieden ook langs strafrechtelijke 
weg op te treden tegen deze vorm van 
- de private eigendom aantastend -
onmaatschappelijk gedrag. 

• De heren Joekes en Koudijs zijn in 
vragen aan de minister van verkeer en 
waterstaat, de heer Bakker, opgekomen 
voor de belangen van degenen die tij
dens de tweede wereldoorlog hebben 
voldaan aan de zgn. vaarplicht. Deze 
mensen ontvangen thans een beloning 
van j 150 per echtpaar (wanneer de 
man ouder is dan 60 jaar) en de wedu
wen j 90 per jaar! Sinds 1954 is dit 
bedrag niet (meer) verhoogd. De hoogte 
van dit bedrag wordt door velen als een 
onrechtvaardigheid beschouwd. Beide 
Kamerleden menen dat op ons volk de 
morele plicht rust genoemd bedrag aan
zienlijk te verhogen en de minister 
wordt gevraagd stappen ten deze te 
ondernemen. 

• De heren V onhoff en Rietkerk richt
ten zich tot de minister van sociale za
ken en volksgezondheid, de heer Rooi
vink, en tot staatssecretaris van onder
wijs, de heer Grosheide, naar aanleiding 
van een uitlating van drs. J. Peters, 
adjunct-directeur van het Nationaal 
Centrum Vorming Bedrijfsjeugd, als zou 
het "steeds duidelijker worden dat er in 
het vormingswerk een maatschappij-vi
sie wordt ontwikkeld die neo-marxis
tisch is". Indien het vormingswerk doel
bewust wordt gericht op één bepaalde 
maatschappijvisie en het Nationaal Cen
trum met de politisering is begonnen 
door de organisatie van "politiserings
weekeinden", is dan de grens tussen 
vorming en indoctrinatie niet ruim
schoots overselireden ? zo vragen beide 
Kamerleden. · 

• De heer Portheïne is in nadere vra
gen teruggekomen op een eerder door 
hem aan de orde gestelde kwestie, nl. 
met betrekking tot de samenstelling van 
het raadgevend comité voor het arbeids
marktbeleid in de EEG. De heer Port
heïne betwijfelt of het standpunt van de 
minister van sociale zaken en volksge
zondheid houdbaar is, nl. dat de "wijze 
waarop de 18 zetels van de werkgevers
leden worden verdeeld uitsluitend tot de 
verantwoordelijkheid van de werkgevers 
behoort". 

• De heer Van Dijk heeft zich tot de 
staatssecretaris van onderwijs, de heer 
Grosheide, gericht over een kwestie van 
"rechtsongelijkheid". Uitgangspunt van 
de v.ragen van de heer Van Dijk is het 
oordeel van Gedeputeerde Staten van 
Zuid-Holland op een beslissing van het 
gemeentebestuur van Rijnsaterwoude 
een gehandicapt schoolkind op grond 
van artikel· 13 van de L.O.-wet gratis te 
vervoeren, volgens welk oordeel door de 
beslissing ,.geen redelijke richtlijnen ten 
arm:>:ien van aanvragen ingevolge art. 13 
der L.O.-wet 1920 waren vastgesteld." 
Is een dergelijke uitspraak in overeen
stemming met de opvatting van de 
staatssecretaris dat gemeentebesturen 
bevoegd zijn dergelijke kinderen gratis 
te vervoeren?, zo wil de heer Van Dijk 
ondermeer weten. 
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DEN HAAG 

• Het secretariaat van de afdeling Den 
Haag is gevestigd: Leuvensestraat 20, 
tel. 070-554440. 

EINDHOVEN 
• Op 4 maart spreekt staatssecretaris 
H. J. de Koster (buitenlandse zaken) in 
Cocagne, Vestdijk te Eindhoven, over 
"brandende kwesties". De bijeenkomst 
begint om 20.15 uur. 

• Het secretariaat van de afdeling 
Eindhoven is gevestigd: Vesaliuslaan 30. 
Telefoon 114587. 

Binnenhof 

DE vraag of het parlement ~ beide 
Kamers der Staten-Generaal ~ al 

dan niet op het Binnenhof gevestigd 
moet blijven, is nog volop in discussie. 
Echter, berichten, als zou een meerder
heid van de Tweede Kamer voorkeur 
hebben op het Binnenhof te blijven, zijn 
intussen niet juist. Bij de Eerste Kamer 
schijnt het iets anders te liggen. Daar 
heeft althans prof. De Gaay Fortman, 
als voorzitter van de commissie werk
wijze van de Eerste Kamer, meege
deeld, dat deze Kamer het Binnenhof als 
zetel van het parlement wil behouden. 
De leden van de commissie voelen niets 
voor verplaatsing van de zetel, bijv. 
naar het Spui-terrein. 

Of prof. De Gaay Fortman hiermee 
de opvatting van de gehele Eerste Ka
mer heeft weergegeven, valt niet te be
oordelen. Ook al is een commissie uit de 
Kamer over een bepaalde kwestie una
niem, dan behoeft er nog geen unanimi~ 
teit in de gehele Kamer te bestaan. Zo 
ligt het ook min of meer bij de Tweede 
Kamer. Het. is bekend, dat er voorstan
ders zijn van het verplaatsen van het 
parlement naar een andere plek, maar 
hoe de kaarten precies liggen, valt nog 
niet te zeggen. Eerder heeft de heer 
Abf?poel in Vrijheid en Democratie zich 
al tegen verplaatsing van de zetel ver
zet en ook in deze kroniek zijn ernstige 
bezwaren tot uitdrukking gebracht. 
Vooralsnog wil het ons voorkomen, dat 
het mogelijk moet zijn op het Binnenhof 
een hergroepering tot stand te brengen, 
waardoor beide Kamers over voldoende 
rufmte de beschikking zouden kunnen 
krijgen. Er zou bijv. reeds veel gewon
nen zijn, indien men de Raad van State, 
die nu al voor een deel elders is geves
tigd, in zijn geheel naar een ander ge-

bouw zou overbrengen. De zetel van de 
Raad van State op het Binnenhof sluit 
immers geheel bij het gebouw van de 
Tweede Kamer aan. Bovendien ligt aan 
de zijde van de Hofweg en de Hofsingel 
nog terrein, dat voor bebouwing - i.c. 
uitbreiding van de Kamer ~ in aanmer
king kan komen. 

Voor de Raad van State zou wellicht 
een goede oplossing zijn het fraaie, his
torische gebouw op het Buitenhof, 
waarin thans het kadaster is gevestigd. 
Het is bekend, dat het kadaster zal wor
den overgeplaatst naar Rijswijk en het 
gebouw aan het Buitenhof komt dus 
vrij. Indien men zou besluiten de Raad 
van State daar onder te brengen - ge
steld er is voldoende ruimte - dan zal 
het gebouw, dat eens museum was, in
wendig geheel verbouwd moeten wor
den. Mogelijk dat het in zijn oude staat, 
althans gedeeltelijk, kan worden terug
gebracht. Uit een historisch-architecto
nisch oogpunt zou dat alleen maar een 
aanwinst betekenen. Het gebouw zou in 
elk geval toch flink opgeknapt moeten 
worden. Het verkeert immers niet in al 
te beste staat. Het is maar een sug
gestie, die we gaarne aan de Rijksge
bouwendienst overbrengen. 

In dit verband hebben we ons trou
wens dezer dagen ook afgevraagd welke 
bedoelingen de overheid heeft met de 
nog af te breken panden aan de Ko
ningskade, naast het torengebouw van 
Rijkswaterstaat, tot aan de Wassenaar
seweg. Als daar nog geen definitieve 
bestemming voor is, zou de vrijkomende 
grond daar dan misschien niet kunnen 
worden bestemd voor het ministerie van 
onderwijs en wetenschappen, waarvan 
de secretaris-generaal zo graag naar 

Toch · annexatie-? 

BIJ de aanbieding van de ontwerpbe
groting 1971 van het dagelijks be
stuur van het samenwerkingsor

gaan agglomeratie Eindhoven (daartoe 
behoren de gemeenten Best, Eindhoven, 
Geldrop. Heeze, Nuenen, Oirschot, Son 
en Breugel, Valkenswaard, Veldhoven 
en Waalre) aan de agglomeratieraad 
wordt het voorontwerp van wet stadsge
west Eindhoven het meest afgeronde 
werkstuk van samenwerkingsorgaan en 
gemeenten genoemd. Wel wordt naar 
voren gebracht. dat de staatssecretaris 
van binnenlandse zaken besloten heeft 
dit voorontwerp in elk geval nog niet in 
1971 aan de volksvertegenwoordiging 
aan te bieden ( 23 juni 1970 aangeboden 
aan GS en op 8 juli doorgestuurd aan de 
minister van binnenlandse zaken). 

Het vermoeden van het dagelijks be
stuur, in de nota van aanbieding geuit, 
dat een nadere adstructie van de 
financiële desideata de voornaamste hin-

·~ 

derpaal voor de aanbieding aan de 
volksvertegenwoordiging zou zijn, is in
middels achterhaald door een brief van 
de staatssecretaris van binnenlandse za
ken aan de voorzitter van het samen
werkingsorgaan agglomeratie Eindho
ven. Daarin stelt de staatssecretaris, dat 
niet de financiële desiderata, maar de 
voorgestelde wijze van samenstelling 
van de gewestraad (drie wethouders 
van de gemeente Eindhoven, aan te wij
zen door de raad van die gemeente; een 
wethouder van elk der andere gemeen
ten, aan te wijzen door de raad van zijn 
gemeente en drieëndertig andere leden, 
gekozen uit en door de leden van de 
gemeenteraden) hem tot dit besluit 
heeft gebracht. Die wijze van samen
stelling is volgens · de staatssecretaris 
moeilijk te verwezenlijken. Merkwaar
dig genoeg ontbreekt elke argumentatie 
waarom die samenstelling op deze ma
nier moeilijk te verwezenlijken zou zijn. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Zoetermeer wil ? Soms krijgen we wel 
eens de indruk, dat men in Den Haag al 
te gemakkelijk bij de pakken neerzit, 
als zou er nu nergens meer een plek 
zijn om te bouwen. Tenslotte heeft ook 
het vrijgekomen terrein van de oude 
Frederikskazerne nog altijd geen defini
tieve bestemming. 

Intussen heeft de gemeenteraad een 
o.i. goede beslissing genomen door zich 
garant te stellen voor een door een N.V. 
te sluiten lening voor koop en exploita
tie van het Circustheater. Bij het debat 
over dit voorstel bleken er nogal wat 
onzekerheden te zijn en het is goed, dat 
de gemeenteraad daaraan aandacht 
heeft besteed. Men kent ons standpunt: 
het Circustheater is thans al min of 
meer geschikt als zetel voor de Neder
landse Opera, die, wil men eerlijk zijn, 
best weet, dat er van de stichting van 
een operagebouw in Amsterdam de eer
ste jaren toch niets zal komen. Waarom 
dan niet de mogelijkheden die het Cir
custheater in Scheveningen biedt, aan
gegrepen. Er is ruimte voor uitbreiding 
van de accommodatie. Er was immers al 
door de heer Zwolsman voorzien in een 
voorbebouwing met kantoorflats. Even
goed, zo wil het ons voorkomen, zou die 
ruimte aan het eigenlijke Circustheater 
kunnen worden toegevoegd. Op die ma
nier zou de Opera op betrekkelijk goed
kope wijze een goed geoutilleerde zetel 
kunnen krijgen; in elk geval heel wat 
goedkoper dan met de stichting van een 
volkomen nieuw operagebouw in Am
sterdam. We weten het, de gevoelighe
den in de hoofdstad zijn in dit opzicht 
groot, maar vele tientallen miljoe
nen te spenderen om een prestige-object 
te verwezenlijken, komt ons niet reëel 
voor. 

Het komt ons voor, dat deze gang van 
zaken voor de belangstellende kiezer, 
die men zo graag dichter bij de gekoze-

. nen en bij de lagere en hogere bestuurs
organen wil brengen, weer een staaltje 
van het tegendeel is. Waarom toch deze 
onduidelijkheid? 

Bovendien zit er in zijn verdere toe
lichting over het feit, dat niet de 
financiële desiderata de hinderpaal zijn 
nog een lelijk addertje onder het gras. 
De staatssecretaris stelt nl. dat indien 
aan de voor het gewest Eindhoven te 
treffen regeling de vorm van een afzon
derlijke wet zou worden gegeven daar
van niet de consequentie zou hoeven te 
zijn, dat ook voor wat de financiën van 
dit gewest betreft afgeweken zou moe· 
ten worden van de voor de gewesten in 
het algemeen geldende regeling. Laatst
genoemde rijksbijdrage zal aanzienlijk 
minder zijn, dan de in het voorontwerp 
van wet stadsgewest Eindhoven voorge
stelde algemene uitkering, nl. een door 
de minister van binnenlandse zaken vast 
te stellen percentage van het verschil 
tussen de algemene uitkering uit het 
gemeentefonds, die het stadsgewest zou 
ontvangen indien het één gemeente 
vormde en de som van de algemene uit
keringen, die de gemeenten afzonderlijk 
ontvangen. 

Men krijgt de indruk, dat de staatsse
cretaris ~ een indiening op korte ter
mijn zou samenvallen met het ontwerp 
van wet op de gewesten in het alge
meen, zegt hij nog - weinig voelt voor 
een afzonderlijke wet voor het stadsge
west Eindhoven en het in elk 'geval niet 
eens is met de in de ogen van dit ge
west zeer belangrijke punten, zoals de 
financiële regeling. 

In Eindhoven zit men op het ogenblik 
lelijk met de handen in het haar. Pessi
misten kan men zelfs horen zeggen, dat. 
de door de Katholieke Democraat Peter 
van der Voort sinds jaar en dag verde
digde annexatie-gedachte - o.a. op 
grond van een tot nu toe uitgebleve~ 
goede financiële regeling - nog wel 
eens werkelijkheid zou kunnen wor
den. 
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Geen verdeling van armoede 

door ons redactielid 
G. Stampher 

Alblasserdam, tel. 01895-3777, postbus 5 

i Invloeden 
1van buiten 

Het internationale economische ge
beuren trekt minder de aandacht van de 
gemiddelde politiek geïnteresseerde bur
ger dan allerlei maatregelen, standpun-

1 ten en toestanden op het nationale vlak. 
' Dat is ook begrijpelijk, want een be

langrijk deel van deze internationale za
ken ligt buiten de invloedssfeer van de 
nationale politiek. Het is er een beetje 
mee als met het weerbericht: voor onze 

, politiek is dat eerst van belang als er 
: excessieve gevolgen zijn, en bijv. een 
i steunregeling voor de door droogte ge
l teisterde landbouwers gevraagd wordt. 
1 Maar daarnaast zijn er internationale 
11 ontwikkelingen, waar Nederlandse onder-

handelaars zelf een min of meer belang
rijk aandeel in hebben. En tenslotte is 
het voor een open economie als de onze 

I een noodzaak om bij het nemen van 
nationale maatregelen de blik gericht te 
houden op het internationale kader, of 

i we dat nu leuk vinden of niet. 
! De laatste weken nu zijn er enkele 

ontwikkelingen buiten onze grenzen ge
weest, die de aandacht verdienen af te 
leiden van het binnenlandse inflatie
zwarte-pieten, dat vrolijk doorgaat. 

Nix on 
Daar is allereerst de aankondiging 

van president Nixon, dat hij via een 
begrotingstekort de economie wil stimu
leren. Dat komt er op neer, dat hij de 
"stagflatie" met inflatie wil bestrijden. 
Op het eerste gezicht lijkt dit op het 
willen genezen van bloedarmoede met 
aderlatingen en denkt men eer aan de 
voorbereiding tot de presidentsverkie
zing volgend jaar, maar de onderlig-

Het heeft de vorige week aan nieuws 
(of liever: de nodige ágitatie) op het 
loonfront niet ontbroken. De voorpos
tengevechten zijn reeds ontbrand, waar
bij en passant ook nog het element van 
de werkgeversbijdragen aan het vak
bondswerk in de strijd werd geworpen. 
De voorzitter van het Verbond van Ne
derlandse Ondernemers, drs. S. C. Bak
kenist, heeft inmiddels voorspeld dat de 
gevechten een hard karakter zullen dra
gen, terwijl één van zijn opponenten, 
drs. H. ter Heide, voorzitter van het 
NVV, voor de televisie zich iets gema
tigder toonde, doch de heer Bakkenist 
verweet dat deze de loonstrijd in feite 
buiten de vakbonden om had doen ont-
11randen, aangezien hij alleen via de 
pers van het standpunt van drs. Bakke
nist kennis had kunnen nemen. Met an
dere woorden: het gekrakeel is weer 
goed op gang. Het bevindt zich echter 
in een nog dermate pril stadium dat 
over het verloop ervan nog weinig valt 
te zeggen. 

Toch heeft drs. Bakkenist tijdens een 
lunchbijeenkomst van de Amerikaanse 
Kamer van Koophandel in Nederland in 
breder verband enige belangrijke ver
klaringen afgelegd die een nadere be
schouwing rechtvaardigen. Over het ge
heel genomen, aldus de heer Bakkenist, 
zijn de werkgevers ontvankelijk voor 
wat betreft de noodzaak van structurele 
veranderingen en van meer nadruk op 
sociale aspecten van werken, produce· 
ren en verkopen, mits deze veranderin
gen plaatsvinden binnen het verband 
van het systeem van vrije produktie. 
Hij voegde daar eerlijkheidshalve nog 
aan toe, dat niemand zal ontkennen, dat 
dit systeem zijn minder aantrel<kelijke 
kanten heeft. Het moge leiden tot enige 
wanorde en enige verspilling, aldus drs. 
Bakkenist, maar het is te verkiezen bo
ven stelsels die werken door collectieve 
dwang en die slechts armoede zo gelijk 
mogelijk kunnen verdelen. En toen 
kwam van de zijde van de voorzitter 
van het VNO de volgende belangrijke 
uitspraak: "Het zou mij niet verbazen 
als" er aardig wat vakbondsleiders ble
ken te zijn die er net zo over denken, 
maar dit niet kunnen zeggen." 

Waarom niet 
Zonder de uitspraak van drs. Bakke

nist aan te tasten zouden wij haar wil-

door onze medewerker 
drs. G. M. V. van Aardenne 

gende gedachte is toch niet zo simpel. 
Als men door inflatoire maatregelen de 
stagnatie ongedaan weet te maken, zal 
dit waarschijnlijk kunnen gaan zonder 
toeneming van de reeds bestaande infla
tie. De energie die door de geldschepping 
vrijkomt, wordt a.h.w. verbruikt in de 
"stag" - de "flatie" blijft dan, maar is 
dan misschien beter aan te pakken. Een 
nieuw experiment, maar de stagflatie is 
ook (vrij) nieuw, en ik heb al eens be
toogd dat daarop nieuwe remedies moe
ten worden gevonden. Hoe het ook zij, 
de geldschepping in Amerika leidt via 
kapitaalimport tot enige rentedaling ten 
onzent, waar ·minister Witteveen terecht 
gauw gebruik van heeft gemaakt en die 
ook vele overheids- en particuliere in
vesteerders welkom is. 

Aan onze nationale politiek zullen nu 
echter extra eisen worden gesteld, om 
de beginnende - en zo broodnodige -
conjuncturele afkoeling veilig tC' stellen. 

Olie 
Een tweede heel belangrijke ge

beUitenis is de overeenstemming die na 
lang en hard onderhandelen thans ( 15 
februari) bereikt schijnt te zijn in Te
heran tussen de olieproducenten en de 
landen die die olie in huri bodem bezit
ten. 

Er zijn pogingen gedaan om de bete
kenis van de eisen der olielanden voor 
onze economie te kwantificeren, die in 
de buurt van een kwart miljard gulden 
komen. In ieder geval betekent de over
eenkomst een flinke extra druk op onze 
betalingsbalans en op onze nationale 
economie, die de energieprijs ziet stij
gen, als geheel. 

Men zal echter moeten toegeven dat 
in feite, reëel beschouwd, dit uitbuiten 
van natuurlijke hulpbronnen door de 
olielanden een gezonde vorm is van 
internationale inkomensoverdracht dan 
de klassieke ontwikkelingshulp. Men 
kan het natuurlijk betreuren dat nu lan
den profiteren die deze inkomsten van 

!en aanvullen met de vraag: waarom 
eigenlijk niet? Als er ooit waardevolle 
argumenten voor de vakbondsleiders 
zijn aangedragen om hun achterban te 
overtuigen en te behouden, zijn het ze
ker de bovengenoemde uitlatingen van 
drs. Bakkenist. Het is ongetwijfeld juist 
er op te wijzen dat ons produktiesysteem 
verre te verkiezen is boven "stelsels die 
werken door collectieve dwang en die 
slechts armoede zo gelijk mogelijk kun
nen verdelen". Laten de vakbondsleiders 
dat hun leden eens voorhouden in de 
prestigealt 3" die zij hebben te leveren 
met hen die verantwoordelijk zijn voor 
onbekookte acties. Laten zij dergelijke 
acties niet beschouwen als een opge
drongen basis van waaruit zij hun ach
terban benaderen, doch laten zij er dui
delijk stelling tegen nemen. Laten zij er 
hun leden op wijzen dat de ruk naar 
links van bepaalde ongeorganiseerden 
een groot gevaar inhoudt. Het gevaar 
namelijk dat ook in ons systeem van 
vrije produktie, het stellen van eisen die 
onze eoonomie ondergraven, noodzake
lijk moet leiden tot een verdeling van 
armoede inplaats van welvaart. 

Het is ons een raadsel waarom onze 
vakbondsleiders dit niet open en eerlijk 
tegen hun leden kunnen zeggen. Zij heb
ben daartoe juist de plicht, teneinde de 
aanstichters van onverantwoordelijke 
acties aan de kaak te stellen. Het lijn
recht ingaan tegen dergelijke acties zou 
van meer moed getuigen dan deze als 
gedwongen uitgangspunt te kiezen van 
looneisen die de vakbondsleiders zelf 
ook als onverantwoordelijk beschouwen. 
Niet te ontkennen valt dat de voorzitter 
van het NVV, drs. Ter Heide, in zekere 
zin een dergelijke weg heeft gekoz,en 
toen hij zich distantieerde van het geko
ketteer met het Joegoslavische systeem 
door zijn voorganger Kloos. Het zou 
verstandig zijn als drs. Ter Heide ook in 
breder verband met zijn collega's de zo 
langzamerhand gevreesde achterban 
duidelijk maakte wat economisch wèl en 
wat niet verantwoord is. 

Geen partijpolitiek 
Drs. Ter Heide heeft zich overigens 

ook op een ander punt van zijn voor
ganger gedistantieerd toen hij verklaar
de dat zijn vakcentrale· geen partijpoli
tiek dient te bedrijven. Dit is wel in 

de Westelijke wereld minder hard nodig 
hebben dan andere, veel armere, ont
wikkelingslanden. Een internationale in
komenspolitiek die zich losmaakt van de 
wet van vraag en aanbod, blijkt al even. 
moeilijk te realiseeren als een nationale. 
Verschillen in inkomen blijven bestaan, 
hoe onrechtvaardig dit ons soms ook 
voorkomt. Ook internationaal lijkt de 
enige werkelijke remedie te liggen in 
het trachten de gelijkheid van kansen te 
vergroten. Maar dat is, waar geografie, 
klimaat en bodemschatten een rol spe
len, een nog zwaardere opgave dan op 
het nationale vlak. 

Van vele kanten is intussen de afhan
kelijkheid van Europa van de energie
bronnen buiten zijn grenzen betreurd. 
Die mening deel ik in principe niet. Het 
streven naar autarkie is strijdig met het 
ideaal van een zo groot mogelijke wel
vaartsspreiding over de wereld. De olie
landen hebben ons net zo goed nodig als 
wij hen, en de onderhandelingstafel is 
ervoor om tot een juiste belangenafwe
ging te komen. Slechts op één punt kan 
de afhankelijkheid gevaren opleveren: 
door verschuivingen in het militaire 
evenwicht kan een derde mogendheid 
(i.c. de Sowjet-Unie) ook het onderhan
delings-evenwicht verstoren. Dat is ge
vaarlijk voor Europa, maar ook voor de 
ontwikkelingslanden. Het antwoord op 
militaire druk is echter militair. Wij 
moeten niet zoeken naar autarkie, maar 
naar een militair-defensief antwoord, al 
kost dat wellicht nog wat extra. 

Europese Unie 
En tenslotte is daar het vage 

beginselakkoord over de Eq.ropese 
economische en monetaire unie. Na
dat president Pompidou duidelijk had 
laten weten dat Frankrijk nog steeds 
niets voelt voor supranationale organen, 
is er nu toch een begin gemaakt, en 
zullen de moeilijke problemen van de 
democratische controle in een latere fa
se aan de orde komen. Duitsland en Ne
derland hebben hierbij de restrictie ge
maakt dat, zou men het dan niet eens 
worden, de zaak kan worden terugge
draaid. 

Of dit ooit werkelijkheid zal worden 
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duidelijke tegenstelling met één van de 
laatste uitspraken van Kloos die de an
ti-KVP-motie van de PvdA zeer onge
wenst achtte, hetgeen door de socialis- · 
tische leiders werd verstaan als een in 
het NVV levende wens, waarmee ter de
ge rekening dient te worden gehouden. 
Ter Heide heeft deze weg kennelijk niet 
willen bewandelen en neemt in navol
ging van zijn NKV-collega Mertens het 
standpunt in dat de vakbeweging alleen 
maar gebaat is bij een onafhankelijke 
politieke opstelling. 

Deze. ontwikkeling kan 'n gunstig ef
fect hebben, vooral als men bedenkt dat 
de voorzitter van het NVV, zulks in te
genstelling tot zijn voorgangers, geen 
zitting zal nemen in het parlement. 

Wij citeren hier met instemming wat 
de economische commentator van Het 
Vrije Volk, drs. Piet Gille, erover zegt. 
Volgens drs. Gille kost het besluit van 
Ter Heide, geen zitting te nemen in het 
parlement, de nieuwe vakbondsleider 
ongetwijfeld een stuk informatie, maar 
zo vervolgt Gille: "Hij (Ter Heide) zal 
de volksvertegenwoordiging echter spa
ren voor taferelen zoals die plaatsvinden 
bij de loon- en omroepdebatten, waar 
direct betrokken Kamerleden het hoog
ste woord voerden. Dat kan in ieder 
geval een stuk politieke zindelijkheid en 
duidelijkheid betekenen. Het ware te 
wensen dat aanvoerders van andere 
pressiegroepen deze wijze van zelfbe
heersing ook eens leerden opbrengen." 

Tot zover drs. Gille. 

Het is slechts verheugend dat men 
dergelijke taal aantreft in een socialis
tisch dagblad, al is dat dan ook niet 
(officieel meer) gebonden aan de PvdA. 
Het gaat er thans om wat de hierboven 
geciteerde uitlatingen van drs. Ter Hei
de in de praktijk waard zullen blijken 
te zijn. 

Met een verdeling van de armoede 
schieten wij in elk geval niets op. Wel
licht is drs. Ter Heide dit met zijn oppo
nent drs. Bakkenist, volledig eens en 
wellicht kan de nieuwe voorzitter van 
het NVV de moed opbrengen dit niet 
alleen aan zijn achterban te zèggen, 
maar ook aan zijn collega's van de an
dere vakcentrales, die op hun beurt ver
standig zouden doen niet langer schuile
vinkje te spelen als het er om gaat een 
reële welvaart te verdelen en, wat nog 
belangTijker is ,te verdedigen. 

is twijfelachtig. Ook met betrekking tot 
het gemeenschappelijk landbouwbeleid 
heeft Nederland de restrictie gemaakt 
van effectieve democratische controle, 
maar als Frankrijk neen blijft zeggen is 
er toch niet zoveel kans op terugdraai
en. 

De realiteit is nl. dat de economische 
integratie· op het particuliere niveau (de 
ondernemingen en de handel) al zover 
gevorderd is, dat de politiek moet vol
gen, op straffe van het veroorzaken van 
chaotische toestanden. Er zijn trouwens 
meer redenen die - nu • we indertijd 
eenmaal in het schuitje gestapt zijn -
het hoogst noodzakelijk maken dat de 
staten hun economisch en monetair be
leid op elkaar afstemmen. Ik noem er 
twee van zeer zwaar kaliber: de infla
tiebestrijding en het milieubeheer. Dat 
een gemeenschappelijk beleid aanpassing 
zal vragen van de nationale staten is 
duidelijk. Dat die voor Nederland -
waar de gedachte toch altijd nog leeft 
dat wij het beter weten - wel eens 
moeilijk kunnen zijn, ook. Men denke 
alleen maar aan de fiscale politiek en 
het industrieel structuurbeleid. Maar 
ook dàt is een kwestie van onderhande
len. 

En als wij dan bedenken dat Enge
land - de toetreding van welk land tot 
de EEG wij om politieke èn economi
sche redenen een conditio sine qua non 
achten - over de supranationaliteit on
geveer gelijk denkt als Frankrijk 
(geen wonder: beide waren 30 jaar ge
leden nog wereldmogendheden! ) is het 
m.i. verstandig te streven naar een 
structuur, die dan misschien niet zo su
pranationaal is als we ideaal achten, 
maar die een voldoende mate van demo
cratische controle mogelijk maakt, zij 
het eventueel getrapt. Misschien dat de 
Raad van Ministers zich tenslotte kan 
ontwikkelen tot een orgaan als de Ame
rikaanse Senaat, die ook andere be
voegdheden (en op sommige gebieden 
verdergaande) heeft dan het Huis van 
Afgevaardigden, het eigenlijke direct
vertegenwoordigend lichaam. 

In de komende jaren zal in elk geval 
de internationale èn de Europese poli
tiek nog sterker bepalend worden voor 
het gebeuren in ons eigen land. 
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1Wens tot besteding matigen 
I 

Uit de stroom van brieven die 
ons voortdurend bereikt kiest de 
redactie er voor elk blad één die 
naar haar oordeel ruime aan
dacht verdient. Dat betekent niet 
dat zij de mening van de brief
schrijver deelt, wel dat zij het de 
neest belangwekkende brief 
acht dl• de afgelopen weken 
werd Ingezonden. 
Uit d .. andere brieven citeert de 
redactie slechts wat haar daarin 
het mee~n (aangenaam of juist 
onaangenaam) heeft getroffen. 
Anontema brieven en brieven In 
onleesbaar handschrift verdwij
nen zonder pardon In de prullen
mand. 

, Mijn opinie 
• 
IS • • • 

f 

~ Burgemeester Oe Widt 
t overleden 
I 

De liberale burgemeester van Amers
foort, mr. Joh. de Widt, is op 13 fe
bruari na een langdurige ziekte overle
den. Hij is 62 jaar geworden. Uit de 
Amersfoortse afdeling schreef men ons 
o.a.: 

De heer De Widt koos duidelijk voor 
een ambtelijke loopbaan. Hij doorliep de 
bestuursschool in het toenmalige Bata
via en werd ambtenaar van het burger
lijk bestuur in Nederlands Indië. Hij 
was burgemeester van Pekalongan toen 
de oorlog uitbrak. 

De jaren in de kampen van de Japan
se bezetter zijn zeer zwaar voor hem 
geweest. Zijn gezondheid heeft in die 
jaren een ernstige klap gehad. 

Na de oorlog werd hij achtereenvol
gens burgemeester van Averèest, Mid
delburg en Amersfoort. De Amersfoort
se jaren waren in het begin niet gemak
kelijk. Vooral kwam dit omdat velen 
geen burgemeester met liberale signa
tuur in deze stad wensten. In de loop 
der jaren heeft hij echter door de waar
digheid waarmee hij het burgemeester
schap uitoefende bij zijn tegenstanders 
de waardering verkregen die hij ver
diende. 

Zij die hem beter kenden wisten hoe 
bewogen hij stond tegenover de proble
men van zijn burgers. Hij wist zich dan 
ook verzekerd van de warme sympathie 
van zijn geestverwanten. Zij begrepen 
ook dat zijn opvatting van het ambt er 
de oorzaak van was dat hij in liberale 
kring weinig op de voorgrond trad. Zijn 
persoonlijke voorkeur voor onze partij 
en haar beginselen stak hij echter niet 
onder stoelen of banken. 

Moge zijn vrouw en kinderen mede 
troost vinden in de gedachte dat zijn 
liberale vrienden met dankbaarheid het 
vele goede gedenken dat hij hen met 
zijn persoonlijke en bestuurlijke gaven 
heeft geschonken. 

Er gaat een gerucht door de wereld; 
de economie dreigt op hol te slaan. De 
inflatie neemt hand over hand toe en 
de economen zeggen dat de oude bestrij
dingsmetboden niet meer afdoende zijn. 

U weet het en u wilt er waarschijn
lijk niet veel meer over lezen. Het on
derwerp is doodgepraat en weggeschre
ven. Bovendien lijkt het wel of men 
steeds weer hetzelfde te horen krijgt. 
Het is blijkbaar niet mogelijk er iets 
nieuws over te zeggen. U kent die veel
gebruikte uitdrukking ook wel: ,.De na
tionale koek." Inflatie, zo·pleegt men te 
zeggen, ontstaat door de strijd om een 
zo groot mogelijk deel van die nationale 
koek. Het Nederlandse recept ter be
strijding van de inflatie is bekend: 
prijsmaatregel, loonmaatregel, beper
king overheidsuitgaven. Een vrijwillige 
beperking in de particuliere sfeer was 
kennelijk niet haalbaar, zodat - be
treurenswaardig maar noodzakelijk -
de gewenste beperking ons van hoger
hand moest worden opgelegd. 

Hiermee is echter geen d u u r
z a a m antwoord gevonden op het 
vraagstuk van de inflatie. Het ziet er 
dan ook niet naar uit dat "de strijd om" 
de koek" zal afnemen. Over enkele 
maanden zullen we ons hierop opnieuw 
moeten bezinnen, wanneer de prijsmaat
regel zal zijn afgelopen en wanneer 
even later de werking van de loonmaat
regel zal zijn geëindigd .. Deze maatrege-

• Ontwikkelingshulp 
De heer J. F. van Geenhuizen, raads

lid voor de VVD te Den Helder, stelt 
dat de Nederlandse ontwikkelingshulp 
niet dient te worden uitgebreid, maar 
dat de besteding ervan gecontroleerd 
dient te worden. In het kader van de 
aanstaande verkiezingen voor de Tweede 
Kamer willen diverse partijen de ont
wikkelingshulp uitbreiden tot 2% van 
het nationale inkomen. Zij hopen hier
door de stemmen van vooral jeugdige 
kiezers te winnen. N ederlan.d draagt 
met zijn 1% in verhouding reeds zeer 
veel bij, nl. meer dan b.v. Amerika en 
Rusland, aldus de heer Van Geenhui
zen. Gezien de manier waarop de ont
wikkelingslanden het hun toebedeelde 
geld besteden meent de heer Van Geen
huizen de VVD-fractie in de Tweede 
Kamer te moeten vragen "niet mee te 
werken aan enige vorm van verhoging 
van het percentage, maar uitsluitend de 
nadruk te leggen op het nuttige en 
effectieve besteden van de ontwikke
lingsgelden in het belang van de be
lastin&"betaler maar ook en speciaal in 
het belang van de bevolking van die 
landen waar de nood het hoogst is". 

• Belastingdruk 
De heer Dijkman te Bennekom wil in 

het verkiezingsprogramma opgenomen 
zien dat de stijging van de relevante 
overheidsuitgaven zodanig wordt be
grensd dat de objectieve belastingdruk 
niet verder toeneemt. De huidige forrn.u
lering: strikte begrenzing van de 
stijging van de overheidsuitgaven in 
relatie tot de verwachte stijging van het 
nationale inkomen, vindt hij onduidelijk 
omdat de aard van die relatie niet 
wordt aangegeven. "Welke relatie be
doelen we nu", zo vraagt hij zich af, 
"minder dan", "gelijk aan'', meer 
dan" of misschien zelfs wel "het dub
bele" van de stijging van het nationale 
inkomen?" Wanne~r als norm wordt 
gehanteerd dat de overheidsuitgaven 
niet meer mogen stijgen dan het natio
nale inkomen, blijft de belastingdruk 
gelijk. Het belastingtarief kan in dat 
geval worden verlaagd' omdat de reële 
progressie dan teniet wordt gedaan. 
"Anders gezegd: als de uitgaven achter
blijven bij de som van de trendmatige 
toename van de belastingontvangsten 
en de niet-belastingontvangsten kan het 
verschil uitdrukking vinden in een be
lastingverlaging", aldus de heer Dijk
man. Ook in verband met de beoogde 
drukverschuiving van de belastingen op 
het il"'komen naar belasting op verbruik 
acht de heer Dijkman deze ontwikke
ling geWI'USt. 

• Drugs 
1\Ir. F. Sa,vmonson te Dubbeldam ver

werpt de gedachtengang die mevrouw 

Jen zijn slechts geschikt om tijdelijk de 
economische spanningen te bedwingen. 
Uiteindelijk echter moet de oplossing 
ergens anders worden gevonden, en wel 
in een matiging van de w e n s tot be
steden in plaats van een beperking van 
de m i d d e 1 e n tot besteding. Immers, 
naarmate onze kennis toeneemt, kan on
ze "bestedings-fantasie" een steeds ho
gere vlucht nemen. Op alle gebieden van 
het menselijk bestaan doen zich bij 
voortduring allerlei problemen voor; wij 
bedenken daarvoor steeds betere oplos
singen, daartoe in staat gesteld door een 
zeer grote technische kennis en hoog
gestemde ideeën over de ontplooiings
mogelijkheden die de mens gegeven zijn 
onder gunstige omstandigheden. 

Helaas, onze tragiek is dat wij er 
nooit in slagen al onze problemen ook 
praktisch op te lossen, want de ideeën 
zijn vele en de middelen zijn schaars. 
Voor ons gevoel blijft het behelpen, 
want de verschillen tussen het denkbare 
en het uitvoerbare blijven groot, hoe 
hard we ook werken. Men kan ook zeg
gen dat er geen geld genoeg, is maar in 
feite is dat een andere · uitdrukking 
voor hetzelfde verschijnsel. Is er in een 
gezin geen geld genoeg voorhanden, dan 
wacht men nog een tijdje met een aan
schaf. De overheid daarentegen moet de 
middelen maar aan de gewenste uitga
ven aanpassen... m.enen sommigen. Het 
verschil tussen het gezin en de overheid 
ligt in het feit dat in het eerste geval 

mr. E. Veder-Smit in de Nota over 
Druggebruik (Vrijh. & Dem. 5 febr.) 
naar voren heeft gebracht, dat soft
drugs verboden moeten worden zolang 
niet vaststaat in hoeverre de gevaarlijk
heid daarvan verschilt van die van 
harddrugs. Hij acht dit in strijd met de 
het maatschappelijk schadelijk is. Iets 
behoort door de wetgever alleen dan 
strafbaar gesteld te worden wanneer 
het maatschappelijk strafbaar is. Iets 
strafbaar stellen, zoals mevr. Veder 
wenst, zolang niet bewezen is dat het 
schadelijk is, riekt naar de politiestaat: 
alles is verboden, tenzij door de over
heid goed bevonden. Mijn maatschappe
lijke opvattingen, en ik hoop ook die 
van de VVD, gaan van het omgekeerde 
uit: alles is toegestaan tenzij het ver
boden is en verbOden wordt alleen 
waarvan vaststaat dat het maatschap
pelijk schadelijk is." 

• Onderwijs 
Mevr. N. J. Ginjaar-Maas acht het 

zeer bedenkelijk dat de VVD zo weinig 
invloed kan uitoefenen om haar verkie
zingsprogramma betreffende het onder
wijs tot uitvoer te brengen. Op de in
richting van het onderwijs voor 12-18 
jarigen oefenen volgens de Mammoet
wet de minister en zijn ambtenaren op 
landelijk niveau invloed uit, de wethou
ders van onderwijs en de gemeenteraden 
doen dat op gemeentelijk 11iveau, aldus 
mevr. Ginjaar-Maas. "Volgens een voor
lopige opgave van het secretariaat van 
de Vereniging van Staten- en Raadsle
den van de VVD heeft geen der grote 
steden een VVD-wethouder van onder
wijs, van de middelgrote steden alleen: 
Harderwijk, Gouda, Zoetermeer, Hil
versum, Amersfoort, 's-Hertogenbosch 
en Emmen. Verder hebben we, nog 
steeds volgens die voorlopige opgave. 
een twintigtal wethouders van onder-' 
wijs in kleinere plaatsen zoals Abben
broek, Bleiswijk etc." 

• Volkstelling 
Naar aanleiding van hetgeen mr. W. 

J. Geertsema in Vrijheid en Democratie 
van 5 febr. schreef over de volkstelling 
schrijft dr. W. F. Bon te Ankeveen dat 
de discussie niet gevoerd hoeft te wor
den over de vraag of de volkstelling 
onmisbare gegevens voor de planning 
oplevert. "Het gaat er om dat deze 
volkstelling niet anoniem is - dat volk
·stellers met grote dwangmaatregelen 
persoonlijke gegevens komen opnemen." 
Speciaal in Amsterdam waar 10 pct. 
van de bevolking dank zij de o, zo goede 
bevolkingsregisters naar de gaskamers 
kon worden gevoerd, zal· dit tot een 
chaos leiden. "Het grootste gevaar dat 
onze vrijheid en onze democratie be
dreigt, heer Geertsema, komt van 
binnenuit: de vrijheid door nutteloze 
dwangmaatregelen, de democratie door 
domme bureaucratische demagogie", al
dus de heer Bon. 
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dezelfden "beslissen, betalen en genie
ten", terwijl bij overheidsuitgaven dege
nen die moeten betalen anderen zijn dan 
degenen die moeten beslissen over de 
uitgaven, terwijl zij die uiteindelijk de 
voordelen van een uitgaaf genieten vaak 
ook weer tot een andere groepering be
horen. Daardoor praat men over over
heidsuitgaven al gauw wat gemakke
lijker als men tot de beslissers of de 
genieters behoort. De (belasting-) beta
lers denken er bepaald anders over. 

De ingewikkeldheid van onze 
maatschappij maakt het vrijwel on· 
mogelijk deze nog te overzien. Een ieder 
ziet in eigen kring het tekort dat daar 
evident is en meent dat anderen beter 
af zijn - door gebrek aan inzicht in de 
levenssfeer en mogelijkheden van die 
anderen. Dit geldt voor mensen !n de 
verpleging en in het onderwijs, in de 
industrie en in het leger, in de handel, 
het bestuursapparaat enzovoorts. 

Slechts weinigen kunnen zich hieraan 
onttrekken, misschien wel niemand. Al· 
len ervaren dat zij te weinig middelen 
ter beschikking krijgen, zodat zij niet 
kunnen doen wat op grond van hun 
kennis en kunde mogelijk zou zijn. De 
arts zou een betere therapie kunnen toe
passen als hij de fondsen maar kreeg 
toegewezen, de onderwijzer zou zijn 
leerlingen een betere begeleiding kun
nen geven, mits ... en ga zo maar door. 

Wij zullen moeten aanvaarden dat dit 
altijd zo zal blijven, hoeveel middelen 
wij ook ter beschikking krijgen. Op het 
gebied van de overheidsuitgaven is het 
dan ook bijvoorbeeld een illusie te den
ken dat door belastingverhoging het 
mogelijk zou zijn de spanning tussen 
het denkbare en het uitvoerbare duur
zaam te verminderen. Misschien zou dit 
tijdelijk wel gelukken, maar al heel 
spoedig zou men het eeuwige tekort 
weer even schrijnend gevoelen als we
leer. Wij zullen ons hierin moeten schik
ken en intussen moeten we ervan ma
ken wat er van te maken valt. Dit is 
niet bedoeld als een pleidooi voor berus
ting en lijdzaamheid, maar als een plei
dooi voor een zekere mate van wijs
heid. 

Het is de taak van de economen ons te 
wijzen hoe we de schaarste met enig 
resultaat kunnen terugdringen. Het is 
gebruikelijk te spreken vande "verdeling 
van de welvaart". In feite echter lijkt 
nog altijd de "verdeling van de schaar
ste" de werkelijke opgave van de econo
mie. Hierbij moet nog het volgende wor
den aangetekend. Men heeft meer en 
meer de neiging, door welke oorzaken 
dan ook, geen genoegen te nemen met 
de blijvende achterstand van de realiteit 
bij het denkbare ideaal. Enerzijds is de
ze ontevredenheid de ·motor van de eco
nomische en sociale vooruitgang, ander
zijds echter kan het - indien men 
meent de vervulling van zijn wensen te 
moeten afdwingen van anderen in 
plaats van deze te verwerven door eigen 
inspanning - een bron zijn van ern
stige politieke onrust. Het kan er toe 
leiden dat ons democratische systeem 
van overleg wordt vernietigd en ver
vangen door een systeem van krachtme
tingen. Indien hierdoor de problemen 
van onze economie zouden worden opge
lost zou deze tendens - althans in dit 
opzicht - nog begrijpelijk kunnen zijn. 

Het is evenwel ondenkbaar dat · men 
door het uitlokken van krachtmetingen, 
conflicten, strijd, functionele ruzies (of 
hoe men het ook noemen wil ... ) tot een 
redelijke oplossing zou kunnen komen 
van welk probleem dan ook. Overleg -
ook indien dit een moeizaam overleg is 
- valt verre te verkiezen boven de 
putsch, de roof, het afgedwongen succes 
van één groepering. Wellicht zou een 
zekere distantie van de problemen wel
ke ons dagelijks leven beheersen kunnen 
bijdragen tot een voor allen aanvaard
baar compromis. Naast een matiging 
van de wens tot besteden zou dus een 
matiging van de wens om te allen tijde 
als winnaar uit de strijd tevoorschijn te 
komen, kunnen bijdragen tot een waar
diger sfeer en milder klimaat in de Ne
derlandse politiek. 

Een democratisch stelsel, waarin het 
vertrouwen ontbreekt door overleg het 
beleid te bepalen is ondenkbaar. Het 
moet mogelijk zijn door een minder fel
le houding van de vertegenwoordigers 
van de verschillende politieke stromin
gen tegenover elkaar, tegenover het ka
binet, in hun contacten met de kiezers, 
de sfeer in de politiek zoveel te verbete
ren dat het wederzijdse vertrouwen 
weer kan opbloeien en daarmee tevens 
het wederzijdse begrip dat als basis 
voor de bestuurbaarheid van ons land 
onmisbaar is. 

DRS. H. J. SLOOTWEG 

Nieuwe Plantage 4, 
Delft. 
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UTILITEITS-EN WON I NGBOU 
aannemingsbedriJf 

nv. 
ARNHEM: 
Bruningweg 21 
Telefoon: 085 · 454245 * 

ROTTERDAM: 

Utiliteitsbouw 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw arnhem • ratterdam Kipstraat 3d 

Telefoon: 010-121288 

containers: 
koel/ vries
containers: 

Onder de beschermde naam "Multload"• 
container bouwt Paul &. Van Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium STA· 
PELCONTAINERS voor het stukgoe· 
deren vervoer. 

,/'Flats" en 
uHuifcontainers": 

De constructie van Van Weelde'& con· 
tainers leent zich in het bijzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koelf 
vriescontainers, met naar keuze poly• 
streen of polyurethaan isolatie. Binnen· 
afwerking naar wens in aluminium of 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel· 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIEt;N 

CARROSSERIE- EN CONTAINERFABRIEK 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'S·GRAVENWEG 350 ·NIEUWERKERK AJD IJSSEL 

TEL. (01803) 2841 (S UJNEN) 

utiliteitsbouw sierbeton-elementen 

systeembouw staalkonstrukties 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-2 33 86 

• 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton- ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZER N.V. 
TELEFOON 010-332657 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE afd IJSSEL 
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• 
I e Joe 

door mr. W. J. Geertsema 

~c 
i 

Radio-uitzending van de 
VVD: zaterdag 13 maart, van 
18.20-18.30 uur, over de zen
der Hilversum 11 (298 m). 

Vondelings 
stokpaardje 

Onze medewerker mr. J. 
van Gaten bespreekt uit het 
programma der "progressie
ve" combinatie het punt van 
de speculatiewinstbel'asting. 

Nu D'66 heeft besloten een samen
werkingsverband aan te gaan met de 
PvdA en de PPR is er opnieuw een stuk 
duidelijkheid in de Nederlandse politiek 
gekomen. 

Was er ten tijde van de Statenverkie
zingen nog een pistool op de borst van 
Van Mierlo nodig om hem zijn liefde 
voor de PvdA te laten verklaren, nu is 
het een vr·ijwillige liefdesverklaring en 
bovendien is de algemene vergadering 
van D'66 hem daarin in overgrote meer
derheid gevolgd. 

Mogen wij uit dit laatste nu ook aflei
den, dat 90 pct. van de aanhangers van 
D'66 mensen zijn, die een socialistisch 
getinte politiek voorstaan? 

Zeer bepaald niet! 

In de eerste plaats zijn zij, die een 
algemene vergadering bezoeken de 
meest meelevende en meest geïnteres
seerde leden van de partij. Mensen, die 
beter dan wie ook beseffen hoezeer D'66 
na de voor haar teleurstellende verkie
zingsuitslag van 1970 in de neergang 
was geraakt en hoezeer men een poli
tieke stunt van fotmaat nodig had om 
een wederopleving te bereiken. 

In de tweede plaats is er voor hem, 
die op een algemene vergadering voor 
de keuze wordt gesteld of rle gehele 
partijleiding twee maanden voor de ver
kiezingen in haar hemd te zetten, dan 
wel zijn steun te geven aan .een onge
wenst akkoord in feite geen enkele keu
ze. Hij kiest het beste van twee kwaden. 

Laat Van Mierlo zich in zijn overwin
ningsroes niet vergissen! De achterban, 
die op 28 april in het stemhokje staat, 
heeft wel een keuze. En die zou voor 
vele D'66ers van dit ogenblik wel eens 
anders kunnen uitvallen, dan de partij
leiding hoopt. 

Geen verschil 
Maar goed, het akkoord komt et· en 

het brengt een stuk duidelijkheid. Ver
schaft het nu ook de kiezer een grotere 
invloed? 

Dat is maar zeer betrekkelijk. 
Als hij stemt op de PvdA, D'66 of de 

PPR en 50 pct. van de kiezers hem in 
die keuze zou volgen - hetgeen overi
gens uiterst onwaarschijnlijk is - dan 
helpt hij wel bevorderen, dat het over
eengekomen programma ook het toe
komstig regeringsprogramma wordt. 
Maar daar houdt zijn invloed dan ook 
mee op. Op de inhoud van dat program
ma heeft hij geen enkele invloed. Dat 
staat nu al vast. Dat zou nu nog niet zo 

Onder de middelen, die de f 6 miljard 
moeten fourneren ter uitvoering van het 
,.progre ·sief program" Yan de groep 
PvdA-D'66-PPR komt ook voor een 
speculatiewinstbelasting Hoe zou het 
anders ktmnen bij een programma waar
in dr. Vondeling de hand heeft gehad? 
Al sinds jaren is de speculatie\\-ïnSLbe
lasting zijn hobby. Als minister heeft hij 
getracht een ontwerp te maken, als ka
merlid initiatieven genomen. 

Wij hebben ervaring met een specu
latiewinstbelasting. De Duitse bezetter 
voerde deze in met het Besluit-Inkom
stenbelasting, dat na de oorlog van 
kracht is gebleven totdat het door een 
nationale wet werd vel'\'angen. 

Deze speculaliewinstbelasting 'heeft 
netto nooit wat opgebracht. De commis
sie, nog door mini::;ter :Ueftinck inge
steld ter vereenvoudiging van de belas
tingheffing, heeft geadviseet'd deze fei
telijk nietsopbl'engende maar wel werk 
verschaffende belasting af te schaffen. 

• de 1ezers 
erg zijn, als de drie samenwerkende 
partijen het op alle punten ook met el
kaar eens waren. Maar dat is allerminst 
het geval. Het programma is een com
promis. Alle partijen hebben veren moe
t.{'n laten. 

Dat bedoelde Den Uyl waarschijnlijk 
ook toen hij het vinden van punten van 
overeenkomst in de drie partijprogram
ma's ve1·geleek met het schieten van fa
zanten in de waterleidingduinen. 

De gelaten veren vlogen in het rond! 
Wat kan de kiezer nu doen, als hij het 

verlies van één of meer van die veren 
betreurt? Helemaal niets! Al zou de 
PvdA grote winst boeken bij de verkie
zingen en D'66 en de PPR forse verlie
zen lijden, dan nog wordt er geen enkel 
socialistisch verlangen, dat de PvdA op 
het altaar van de samenwerking heeft 
geofferd, opnieuw aan het programma 
toegevoegd. 

Het komt er dus op neer, dat het to
taal geen verschil maakt of men op de 
PvdA, D'66 of de PPR stemt. Het pro
gramma ligt vast en er kan niets meer 
aan veranderd worden. Sterker nog! 
Binnenkort zal er ook nog een minis
terslijst worden gepubliceerd en ook die . 
ligt vast, ongeacht de verkiezingsuit
' 1 g. Over invloPd van de kiezer ge
spr·oken! 

Globaal akkoord 
Maar - zo zal de aandachtige lezer 

vragen - de VVD wil toch ook graag 
een stembusakkoord sluiten? 

Natuurlijk willen we dat, al is dan nu 
D'66 definitief afgevallen van de lijst 
van gesprekspartners over zo'n ak
koord. 

Ons aanbod tot een gesprek, dat wij 
in febr·uari 1970 aan de drie gi'Ote con
fessionele partijen hebben gedaan, is 
nog steeds van kracht. Het levensgrote 
verschil tussen het stembusakkoord, dat 
ons voor ogen staat en dat van de 
PvdA, D'66 en de PPR is echter, dat wij 
uitsluitend voorstander zijn van een glo
baal stembusakkoord. 

Wat bedoelen we daar nu mee? 

Wij willen, dat de drie confessionele 
partijen en de VVD vóór de verkiezin
gen uitspreken, dat zij de vaste wil heb
ben om na de verkiezingen met elkaar 
in een regering te gaan samenwerken 
en dat zij het vertrouwen bezitten, dat 
zij er in zullen slagen, uitgaande van 
hun verkiezingsprogramma s en op ba
sis van de verkiezingsuitslag een geza
menlijk regeringsprogram tot stand te 

Dr. H. J. Hofstra, de latere minister van 
financiën en thans hoogleraar te Leiden. 
was lid van deze commissie en heeft zich 
daarin niet verzet tegen het advies tot 
afschaffing. 

Maar toen dr. Vondeling optt·ad als 
minister van financiën in het kabinet
Cals kondigde hij in zijn eerste Miljoe
nennota op 21 september 1965 al direct 
zijn plannen tot invoering van een spe
culatiewinstbelasting aan. Hij gaf zelfs 
voor 1966 een raming der opbreng-st: f 5 
miljoen. Naar dr. Vondeling bij zijn toe
lichting op de Miljoenennota en begro
ting toen mededeelde, zon het desbetref
fende wetsontwerp binnen enkele weken 
gereed zijn. Het verscheen niet. En hoe
wel in de volgende begroting voor 1967 
.. bij de vastgestelde en toegezegde be
lastingwijzigingen" wederom als op
brengst van de "plannen" voor een spe
culatiewinstbelasting met f 5 miljoen 
wei'd opgevoerd, is het voor dr. Vonde
ling bij plannen gebleven. Als oorzaak 

brengen. Let wel! Op basis van de ver
kiezingsuitslag. In deze gedachtengang 
speelt de kiezer een uiterst belangr·ijke 
rol bij het bepalen van de inhoud van 
het komende regering·sprogram. Bij 
winst van de VVD en verlies van de 
confessionele partijen zullen meer ver
langens van de VVD gerealiseerd wor
den dan wanneer de uitslag omgekeerd 
is. En ook op de samenstelling van hel 
kabinet zal de uitslag van de verkiezin
gen van beslissende betekenis zijn. 

Dat is het stembusakkoord zoals wij 
dat zien. Aan die gedachte zou overi
gens het van te voren vaststellen van 
een enkele gezamenlijke hoofdlijn voor· 
het toekomstige regeringsbeleid ge n 
afbreuk doen. Maar de voornaamste in
houd van dat beleid wordt door de !de
zer bepaald. 

Stembusakkoorden in deze geest ge
sloten, vergroten de macht van de kiezel' 
door hem in de gelegenheid te stellen 
een van tevoren vaststaande regerings
coalitie aan de macht te helpen op een 
programma, waaraan hij zelf zijn bij
drage kan leveren. 

Beslissing confessionelen 
Het staat nog niet vast of de confes

sionele partijen op ons aanbod tol het 
sluiten van een zodanig akkoord zullen 
ingaan. De beslissing daarover valt in 
de tweede helft van maart. Ongetwijfeld 
zal die beslissing mede afhangen van de 
vraag welke mogelijkheden tot forme
ring van een kabinet na 28 april, waar
aan de confessionele partijen meedoen, 
deze partijen nu nog zien. In feite zijn • 
dat er maar twee. Een confessioneel 
minderheidskabinet en een confessio
neel-liberaal kabinet. Slechts weinigen 
zullen nog serieus willen pleiten voor 
een minderheidskabinet in deze moeilij
}{e tijden, die op vele teneinen een 
krachtig regeringsbeleid eisen. 

Als PvdA, D'66 en PPR geen meer
derheid krijgen - en die kans is toch 
wel uitel'st gering: dat erkennen ook 
deze partijen zelf -, dan blijft dus in 
feite slechts de mogelijkheid van een 
confessioneel-liberaal kabinet over. 
Heeft de kiezer er dan geen recht op, dat 
hem dat ook duidelijk wot·dt gezegd 
vóór hij het stemhokje binnengaal? 

Het antwoord is voor mij niet twijfel
achtig. Ik hoop, dat ook de confessione
le paltijen het zo zullen zien. Dan krij
gen wij de duidelijke verkiezingsstrijd, 
die de VVD al geruime tijd geleden in 
het rapport kiezer-gekozene heeft aan
bevolen! 

mag men \'eilig aannemen, dnt op het 
departement niemand kans zag een re
delijk en werkzaam ontwerp te maken. 

Het intet·essante van deze geschiede
nis is, dat niettegenstaande dr. Vonde
ling als mini.c;ter niet bij machte is ge
weest een bl'llikbaar ontwerp-speculatie
winstbt,lasling te produceren, dit fiscale 
wanprodukt weer opduikt in een rege
ringgprogramma. Nog interes;mnter 
wordt het wanneer men bedenkt, dat de 
opbrengstraming - f 5 miljoen per jaar· 

onderdeel is van een uitgavenpro
gramma ad f 6 miljard: met een houtje 
in de gooL gemorst ... 

\Vanneer de overige punten van dit 
programma op een even loze manier 
zijn opgesteld, <lan mag men het geheel 
evenmin serieus nemen. De gunstigste 
opvatting voor dr. Vondeling is nog dat 
hij zijn stokpaardje als paradepaal'djc 
wil gebruiken, dat het bij de goe-ge
meente .,doet" en een \Yerkzame dosis 
demagogie kan bevatten. 
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Verkiezings
bijeenkomsten 

In deze rubriek geven wij een overzicht 
van de belangrijkste openbare VVD
bijeenkomsten in het kader van de a.s. 
verkiezingen. De lijst wordt samenge
steld door het algemeen secretariaat, 
Konginnegracht 61 te Den Haag. Gege- · 
vens voor de rubriek dienen uitsluitend 
aezonden te worden naar dit adres. De 
lijst wordt afgesloten op de zaterdag 
voorafgaande aan de verschijningsdatum 
van Vrijheid en Democratie. 

vrijheid. en 
democratie 

De redaclle V- Vrijbeid • Democ~ 
Ue is gevestigd te Amsterdam, Nieuwe 
JlereJ~Cracld 89-B. Hoofdredacteur • 
vooniUer vau de redactiecommissie • 
de lleu Ph. C. la ~. ' 

De abonllemeoten-admbdatraUe wordt 
venoqd door he* algemeea .secretariaa& 
Va& de VVD, Konblgüulecracht 411 ie Dea 
Haag (telefoon, uitsluitend voor ..__ 
nementen-administratte, 070 - 111741). 
Voor adreswijzigingen etc. wende m~ 
liela dus w heC alpmeen eeerefariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
IIOI'gd door 4le Nederlandse Daplad 
Unie, Westblaak 188 (r-tbUII BM) te 
~rdam, &elelCIOil tlf • 117%11. 

a.:..gemeer:. 
secretariaat 

Bet algemeen .secretariaat vaa de 
VVD is 1evesti1d te Den Haar;, Kooin· 
giDn~racht 61, telefooa ( 070) 60t88S. 
Postrekening: 67880 tea uame vaa 4le 
aleenteen secretaris vau de VVD te De11 .... 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Het secretariaat van de VVD
fractie in de Tweede Kamer is 
gevestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenhof IA. te 
Deo Haag. Telefoon: (070)-614911. 

NIJMEGEN 
8 maart, mr. W. J. Geertsema in ge
bouw de Vereeniging, 20.00 uur. 

ZEIST 
8 maart, H .Wiegel in Boschlust, 20.00 
uur; onderwerp: V.V.D. en de komende 
verkiezingen; voor Utrechts~ heuvelrug. 

WINSCHOTEN 
8 maari, mr. J. G. Rietker}[. 

NORG 
8 maart, dr. K. van Dijk in hotel Kara
ten; onderwerp: ruimtelijke ordening. 

DELFT 
8 maart, mr. A. Geurtsen in sociëteit de 
Koombeurs, 20.00 uur; voor de S.S.R. 

HELMOND 
8 maart, drs. Th. H. Joekes. 

MOORDRECHT 
8 maart, mr. F. Portheïne in café het 
Posthuis, 20.00 uur; onderwerp: ge
meentepolitiek. 

LARENJBLARICUM 
8 maart, ir. D. s. Tuijnman in gebouw 
Ouwe Tak, 21.00 uur. 

DOETINCHEM 
8 maart, H. J. L. Vonhoff. 
8 maart, L. M. de Beel, Scholengemeen
schap, 13.30 uur; forum. 

LOOSDRECHT 
8 maart, drs. G. M. V. van Aardenne in 
Berkenhoeve, 19.00 uur; studiedag be
roepskrachten katholieke werkende jon
geren Utrecht. 

SITI'ARD 
9 maart, W. Verwey in Donkiesjot; fo
rum over de loonpolitiek. 

VRIES 
11 maart, dr. K. van Dijk; voor de sta
tencentrale. 

ENSCHEDE 
11 maart, drs. Th. H. Joekes; politi~k 
café Twente. 

HAREN 
11 maart, mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello in hotel de Horst, 20.00 uur. 

BILTHOVEN 
11 maart, drs. G. M. V. 'van Aardenne in 
gebouw de Meteoor, 20.00 uur. 

OOSTVOORNE 
11 maart, mr. J. G. Rietkerk. 

HENGELO 
12 maart, mr. W. J. Geertsema in Pos
tilion hotel, 20.00 uur. 

DENHELDER 
12 maart, H. Wiegel in de schouwburg, 
20.00 uur; debat met A. van der Louw. 

BAARN 
12 maart, mr. J. G. Rietkerk. 

EMMEN 
12 maart, L. M. de Beer; Ver. van Sta
ten- en Raadsleden, onderwerp: gewest
vorming, hotel Emmen. 

MEPPEL 
12 maart, L. M. de Beer, pedagogische 
academie. 

NAALDWIJK 
12 maart, ir. D. s~ Tuijnman en H . .J. L. 
Vonhoff in gebouw Hulp en Voorzorg, 
19.30 uur. 

MAARSSEN 
1% maart mr. H. van Riel; voor de 
Vechtstreek. 

MEPPEL 
12 maart, R. Zegering Hadders; 
J.O.V.D. 

~OEST 
12 maart, mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello in 't Zwaantje, 14.00 uur; on
derwerp: de politieke toestand in v~r
band met de aanstaande verkiezingen, 
provinciale dag V.V.D.-vrouwenorgani
satie, Utrecht. 

's-HERTOGENBOSCH 
15 maart. mr. w. J. Geertsema, voor 
rijkskieskring 's-Hertogenbosch. 

AMSTERDAM 
15 maart, mr. J. G. Rietkerk en mej. H. 
Pleij in het I.C.C.-gebouw, 20.00 uur; 
onderwerp: bejaardeaproblematiek. 

ASSEN 
15 maart, H. Wiegel in hotel Overcingel, 
20.00 uur; debat met H. Wlerenga 
(pvda). 

WINTERSWIJK 
15 maart, L. M. de Beer in de bovenzaal 
van de Kiekeboebar, 20.00 uur; onder
werp: het woningbouwbeleid onder het 
kabinet-De Jong. 

MIDDELBURG 
15 maart, mr. dr. C. Berkhouwer in De 
Brasserie, 20.00 uur. 

GIESSENBUBG 
15 maart, ir. D. S. Tuijnman; voor de 
Alblasserwaard. 

FRANEKEB 
15 maart, mevr. mr. E. Veder-Smit in 
de Koombeurs, 20.00 uur; ond~rwerp: 
waar koerst de VVD naar toe? 

HEERENVEEN 
15 maart, H. Wiegel, Academie met 
HA yo-opleiding, plm. 14.00 uur; forum. 

LEIDEN 
15 maart, H. J. L. Vonhoff in de Rijks
universiteit, plm. 15.00 uur, form;n. 

ZOETERMEER 
16 maart, L. M. de Beer; besloten ver
gadering over woningbouwnota. 

SLEEN " 
16 maart, H. P. H. Waalkens in hotel 
Zwols te 20.00 uur. Over zelfstandig on
dernemerschap in middenstand en land
bouw. 

BEILEN 
16 maart, dr. K. van Dijk in hotel Prak
ke. 

ROTTERDAM 
17 maart, mr. A. Geurtsen in hotel En
gels, 20.00 uur; voor de kamercentrale 
Dordrecht, onderwerp: uitgangspunt 
van ons beleid. 

DIEREN 
17 maart, L. M. de Beer in de Schouw
burg Theothome, 20.00 uur; onderwerp: 
waarom de VVD in de regering? 

HARDERWIJK 
18 maart, H. J. L. Vonhoff in hotel IJs
selmeer. 

RUSWUK 
18 maart, drs. D. Dees in de Johannes
kerk, 20.00 uur; programma vergelij
king. 

ZUIDLAREN 
18 maart, dr. K. van Dijk in hotel En
ting, 20.00 uur; onderwerp: onderwijs 
en ruimtelijke ordening. 

WOERDEN 
18 maart, mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello. 

GRONINGEN 
19 maart, mr. W. J. Geertsema, voor 
kamercentrale Groningen. 

VENRAY 
19 maart, mr. F. Portheine. 

HAARLEM 
19 maart, mevr. mr. E. Veder-Smit in 
de Remonstrantse kerk, 10.00 uur; vrou
wengroep Kennemerland-Zuid. 

ALBLASSERDAM 
19 maart, mevr. mr. E. Veder-Bmit 

OLDENZAAL 
19 maart, H. J. L. Vonhoff in gebouw de 
Meerkoet, 20.00 uur. 

BODEGRAVEN 
19 maart, drs. Th. H . .Joekes en G. Koud
ijs in hotel van Haatten, 20.00 uur; 
voor de regio Rijnstreek. 

NAGELE (NOP) 
19 maart, minister C. H. F. Polak in· 
café-restaurant 't Schokkererf, 20.00 
uur. 

OEGSTGEEST 
19 maart, mr. dr. C. Berkhouwer en 
mej. mr. A. Kappeyne van de Coppello 
in het gemeentecentrum; provinciale 
dag vrouwengroep Zuid-Holland. 

ZWEELOO 
19 maart, mr. H.E. Koning; forum poli
tieke partijen. 

KAMERCENTRALE MAASTRICHT 
20 maart, mr. H. van Riel, 14.30 uur. 

GRONINGEN 
20 maart, dr. K. van Dijk; forum over 
de betrekkingen N.O.-Nederland met 
N.W.-Duitsland. 

BENTVELD 
20 maart, mej. mr. A. Kappeyne ván de 
Coppello in het vormingscentrum der 
Woodbrookers, 's morgèns; onderwerp: 
de geestelijke achtergronden van het li
beralisme; P.v.d.A. cursus. 

ANTWERPEN. 
21 maart, L.M. de Beer, des morgens; 
algemene vergadering van het liberaal 
Vlaams Verbond. 

GELDERMALSEN 
H maart, H. Wiegel in hotel De Gouden 
Leeuw, 20.00 uur; onderwerp: de alge
mene politieke toestand, voor de Betu
we. 

AALTEN 
2% maart, mr. J. G. Rietkerk. 

GOOR 
22 maart, mr. H~ van RieL 

TILBURG 
2% maart, dr. K. van Dijk; forum over 
bestuursvorm wetenschappelijk onder
wijs, voor de statencentrale. 

ENSCHEDE 
22 maart, drs. Th. H. Joekes, .Jacobus 
college; discussie. 

REEUWIJK 
22 maart, ir. D. S. Tuijnman. Voor regio 
Gouda. 

IJZENDIJKE 
22 maart, mevr. mr. E. Veder-Smit in 
hotel Hof van Koophandel, 20.00 uur; 
voor West Zeeuws-Vlaanderen. 

HENGELO 
22 maart, H. J. L. Vonhoff; forum poli
tieke partijen over politieke bewustwor
ding, voor de volksuniversiteit. 

RHENEN 
22 maart, G. Koudijs. 

MIJNSTREEK 
23 maart, H. Wiegel. 

HAARLEM 
28 maart, H. J. L. Vonhoff; voor staten
centrale. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

VLAARDINGEN 
28 maart, staatssecretaris H. J. de Kos
ter; voor Vlaardingen, Schiedam en 
Maassluis. 

BREDA 
24 maart, ir. D. S. Tuijnman in Ned. 
Wetenschappelijk Instituut voor Toeris
me, 15.30 uur; forum over politiek en 
recreatie 

HELDEN 
24 maart, ir. D. S. Tuijnman in restau
rant Kabue, 20.00 uur. 

GRONINGEN 
24 maart, H. J. L. Vonhoff; forum over 
samenwerking politieke partijen voor 
studenten. 

DENHAAG 
25 maart, H. Wiegel in het 2e V.C.L., 
20.00 uur. 

LEEUWARDEN 
25 maart, ir. D. S. Tuijnman; politiek 
forum voor landbouwjongeren. 

DELFT 
!5 maart, H. J. L. Vonhoff in Sociëteit 

· Alcuin, 20.00 uur; over de gekozen mi-. 
mater president, voor katholieke studen-
ten vereniging. · 

HELMOND 
25 maart, drs. G. M. V. van Aardenne 
in N.K.V.-gebouw, 20.00 uur; forum po
litieke partijen, N.V.V.-C.N.V., mr. F. J. 
van Thiel. 

HAREN. 
25 maart, drs . J. -F. Scherpenhuizen 
voor het St. Maarteoscollege; onder
werp: het VVD-programma. 
HOOGEVEEN 
29 maart, mr. W. J. Geertsema in botel 
Homan voor kamercentrale Drenthe. 

ZUTPHEN 
29 maart, H. Wiegel in de Buiten 
Sociëteit, 20.00 uur; onderwerp: de 
V.V.D. en de komende verkiezingen. 

KAMPEN. 
29 maart, mr. H. van Riel. 

WAGENINGEN 
29 maart, L. M. de Beer; debat V.V.D., 
·A.R.P. P.P.R. en D'66, voor S.S.R. 

ROZENBURG 
29 maart, mr. dr. C. Berkhouwer in ge
bouw de Schans, 20.00 uur; voor onder
centrale Voorne-Putten, Rozenburg en 
Spijkenisse. 

ZUIDHORN 
29 maart, dr. K. van Dijk. 

GORINCHEM 
29 maart, mr. H. E. Koning in motel. 
20.00 uur; onderwerp: één maand voor 
de verkiezingen, voor Alblasserwaard. 

BEILEN 
29 maart, mevr. mr. E. Veder-Smit in 
hotel Prakke; forum voor maatschappij 
van het Nut. 

VENLO 
29 maart, staatssecretaris H. J. de Kos
ter. 
WERKENDAM 
29 maart, mr. J. F. G. Schlingemann, 
oprichtingsvergadering. 

HATTEM 
29 maart, H. J. L. Vonhoff in hotel De 

·Boer, 20.00 uur; voor Statencentrale 
Harderwijk. 

NEDERHORST DEN BERG 
29 maart, drs. G. M. V. van Aardenne 

GRONINGEN 
30 maart, H. Wiegel, forum voor de· 
Groningse Studenten Vereniging. 

UTRECHT 
30 maart H. J. L. Vonhoff; forum voor 
studenten 

SAPPEMEER 
81 maart, mevr. mr. E. Veder-Smit in 
hotel Struve, 20.00 uur; voor Hooge
zandjSappemeer. 

HULST 
1 april, înr. w. J. Geertsema, voor Ka
mercentrale Jliddelburg . 

ALKMAAR 
1 april, H. Wiegel in he! Wapen van 
Heemskerk, 20.00 uur; voor de Staten
centrale. 

DELFT 
1 april L. M. de Beer; Forum over par
tijpolarisatie in Nederland, 3e lustrum 
Liberalen Studenten Vereniging Delft. 

GRONINGEN 
1 april, dr. K. van Dijk en mr. H. E. 
-Koning; debat met drs. H. M. Franssen 
en H. Wierenga (pvda.). 

ENSCHEDE 
1 april mr. A. Geurtsen, in rest. Hermes 
20.00 uur; onderwerp: vrij_ of niet. 

RAALTE 
1 april mr. F. Portheine, oprichtingsver
gadering. 

DELFZIJL 
1 april mr; J. G. Rietkerk in hotel Dik, 
20.00 uur; pnderwerp: landelijke en re
gionale problemen van onze welvaart, 
voor ond.ercentrale Fivelingo. 

HOLLANDSCiiE RADING 
1 april H. J. L. Vonhoff in café Maar
tenshof, 20.00 uur; debat met Roethof 
(pvda) 

WASSENAAR 
1 april, staatssecretaris H. J. de Koster. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE vriidag 5 maart 1971 - 3 

zal leiden tot een verlaging van de over
heidsuitgaven en dus tot belastingverla
ging." 

• Vier ton voor de PYdA 

nderdeloep 
De PvdA gaat er een aantal tonnen 

tegenaan gooien in haar verkiezings
campagn~. Zij gaat, naar in haar zo 
gtrheten "Partijkrant" valt te lezen, de 
verkiezingscampagne ,,professioneel" 
aanpakken. Voor haar campagne is vier 
ton beschikbaar. Maar campagneleider 
Evert Werkman maakt er geen geheim 
van dat hij het beschikbare budget, .,aan 
de zeer krappe kant" vindt. Hij hoopt 
dan ook, dat het verkiezingsfonds ,.rui
mer soelaas za;l bieden". 

AlblaMOI"dam, tel. 0119&·8777, po.tbua I 

• Aanvechtbare cijfers 
Wanneer en voor zover dr. W. Drees 

.Jr., de lijstaanvoerder van DS '70, op 
financieel, sociaal-economisch en fiscaal 
gebied gedachten verkondigt waarvoor 
de VVD reeds jarenlang een - dikwijls 
vrij eenzame - strijd heeft gevoerd, is 
zijn steun ons uiteraard welkom. 

Wat in het bijzonder het fiscale ter
rein betreft is het nauwelijks nodig 
eraan te herinneren, welk een strijd mi· 
nister Witteveen èn onze fractie hebben 
moeten voeren om het tarief der loon
en inkomstenbelasting aangepast te 
krijgen aan de gevolgen van het pro
gressie-effect der geldontwaarding. Het 
is ten slotte een verlaging (bijstelling) 
in twee etappes van ca. één miljard gul
den geworden. 

Het is ook niet moeilijk te voorspellen 
dat het nog de nodige moeite zal kosten 
om het voor behandeling gereed zijnde 
ontwerp tot het in het vervolg jaarlijks 
automatisch doen bijstellen van bedoeld 
tarief, er door te krijgen. Ook bij zijn 
pogingen om in de loop van het jaar 
opgekomen verlangen of noodzaak tot 
uitgavenverhoging te dekken door be
zuiniging op andere posten of in andere 
begrotingshoofdstukken is het minister 
Witteveen stellig niet gemakkelijk ge
maakt, hoewel hij daar stevig aan heeft 
vastgehouden. 

Nogmaals: als de heer Drees komt 
met gezonde denkbeelden en voorstellen, 
die de door ons reeds lang verdedigde 
politiek in de toekomst slechts kunnen 
versterken, dan kunnen we m.i. alleen 
maar zeggen: graag! Maar dan moeten 
die wel reëel zijn. En dat is, zoals minis
ter Witteveen in een interview van het 
Algemeen Dagblad heeft aangetoond, 
het door dr. Drees voor DS '70 ontwik
kelde bezuinigingsplan n i e t . 

Blijkens dit interview, door collega H. 
F. Heymans in het Alg4)meen Dagblad 
van 25 februari nader uitgewerkt en 
toegelicht, is het tecbnisch en contrac
tueel eenvoudig n i e t mogelijk, binnen 
de termijn van twee jaar een bezuini
ging op de overheidsuitgaven van f 1,5 
miljard door te voeren. De grootste uit
gavenstijgingen liggen al vast en veel 
lopende uitgaven worden gedaan aan 
werk dat al onder handen is. Met de 
posten, die DS '70 aangeeft, komt mi
nister Witteveen daardoor niet verder 
dan f 565 miljoen in plaats van de be
weerde f 1500 miljoen bezuiniging. 

Daar staat tegenover, dat de kosten 
van de nieuwe wensen van DS '70 ten 
aanzien van de opvoering van de wo
ningbouw en de verlaging van de leer
lingenschaal totaal j 1420 mi1joen zul
len bedragen. De bezuiniging en de kos
tenverhoging tegen elkaar afwegend, 
blijft er dus een nadelig saldo van f 855 
miljoen. Conclusie: dit plan van DS '70 
zou geen belastingverlaging, maar be
lastingverhoging met zich brengen! 

Het lijstje, zoals het Algemeen Dag
blad dat voor het plan-Drees, met daar
naast de bezuinigingen die minister 
Witteveen in 1973 technisch mogelijk 
acht, heeft opgesteld, hebben we op deze 
zelfde pagina afgedrukt. 

Na het schrijven van deze rubriek 
vond ·het t.v.-debat tussen mevr. Van 
Someren en de heer Drees jr. plaats 
waarbij mevr. Van Someren haar ern
stige bezwaren tegen de onjuiste cijfers 
van de heer Drees op o.i. overtuigende 
wijze staande hield. 

• Beperking oterheidsuitgaten 
De Telegraaf merkte dezer dagen in 

een hoofdartikel op, dat de in hevigheid 
toenemeDde voorpostengevechten tussen 
de drie confessionele partijen en de op
positie met het oog op de Tweede-Ka
mer-verkiezingen van etnd april, bijna 
zouden doen vergeten dat zich nog twee 
politieke partijen in de verkiezingsstrijd 
zullen werpen: VVD en DS '70, die zich 
na de verkiezingen wel eens in een sleu
telpositie zouden kunnen bevinden. 

De VVD, zo stelde het blad vast, heeft 
een gevestigde aanhang en beschikt 
over een partij-apparaat. DS '70 bezit 
.,het voordeel van een nieuwe politieke 
partij, die in tegenstelling tot talrijke 
politieke eendagsvliegen, serieus kan 
worden genomen." 

De Telegraaf meent dat het in de 
aard van de. verkiezingsstrijd ligt, dat 
beide partijen zich tegen elkaar afzet
ten, .,hetgeen DS '70 al heeft gedaan en 
waarmee de VVD zich in toenemende 
mate bezighoudt". Toch vindt het blad 
deze gang van zaken jammer. Het ziet 
zich thans met name op het financieel
economische en op sociaal gebied drie 
stromingen aftekenen: PvdA, D'66 en 

PPR hebben zich verenigd op een pro
gram, waardoor de St~at in de komende 
vier jaar ruim f 6 miljard meer zou 
moeten uitgeven. De drie -confessionele 
partijen doen het wat kalmer aan, maar 
hebben onder druk van de oppositie óók 
een ambitieus programma, "waarbij op 
honderd miljoen gulden meer of minder 
niet wordt gekeken". En in dit beeld 
van elkaar overbiedende groepen van 
partijen nemen in deze gedachtengang 
als derde stroming VVD en DS '70 een 
afzonderlijke positie in. De VVD voert, 
aldus De Telegraaf, van oudsher een 
strijd voor matiging van overheidstaak 
en overheidsuitgaven; DS '70 "heeft met 
kracht naar voren gebracht dat tal van 
overheidstaken, waartoe in het verleden 
is besloten, zichzelf hebben overleefd en 
lru1men worden afgeschaft". 

Onder deze omstandigheden zou De 
Telegraaf het van VVD en DS '70 kort
zichtig vinden hun aandacht te concen
treren op de onderlinge verschillen. 

In deze redenering zit m.i. iets aan
trekkelijks. Zoals De Telegraaf zelf 
trouwens reeds deed uitkomen, is dr. 
Drees echter begonnen met de VVD aan 
te vallen, o.a. met zijn bewering dat .,de 
VVD te weinig belangstelling zou heb
ben voor het sociale vraagstuk". We 
hebben daarop destijds in ons nummer 
van 22 januari al gereageerd. 

Bovendien, wanneer - zoals thans -
dr. Drees komt met bezuinigingsplannen 
die niet realiseerbaar zijn, dan kunnen 
wij daar, juist ook in verband met ons 
eigen streven op ditzelfde terrein, toch 
niet over zwijgen. En wanneer we dat 
doen in het voltrekt zakelijke vlak, zon
der verkettering, is daar toch ook wei
nig tegen. Ten slotte is DS '70 dan toch 
een socialistische partij en de VVD een 
liberale. 

In dit verband is het wel goed, om 
hier nog iets te citeren uit het gesprek 
van minister Witteveen met het Alge
meen Dagblad. ,.Begrijp me goed," al
dus de minister, "ik vind het verheu
gend, dat een nieuwe partij zoekt naar 
mogelijkheden voor een zekere beper
king van de overheidsuitgaven. Wij .heb
ben er in deze kabmetsperiode ook naar 
gestreefd. We hebben op een vrij groot 
aantal punten beperkingen kunnen 
doorvoeren en daardoor is het mogelijk 
geweest om ruimte te vinden voor nieu
we taken zonder overschrijding van de 
regel, dat de groei van de uitgaven niet 
hoger mag zijn dan de groei van de 
belastingontvangsten bij een stijgend 
nationaal inkomen plus de groei van de 
niet-belastingontvangsten. Ik vind het 
belangrijk dat Drees een aantal globale 
suggesties heeft gedaan voor bezuini
ging. Maar we moeten nu niet de indruk 
krijgen dat het programma van DS '70 

Vergelijking 

De Partij van de Arbeid plaatste de 
campagne ,.in de sfeer van de distric
ten-verkiezing", weshalve de acties rond 
de gewestelijke kandidaten door de ge
westelijke afdelingen zullen worden· ge
voerd. De centrale campagne commissie 
beeft dan ook een hoeveelheid taken aan 
het gewest gedelegeerd. Van de vier ton 
is slechts één ton uitgetrokken voor de 
centrale campagnevoering. 

Als eerste politieke partij, zo wordt 
trots vermeld, zal de PvdA óók. in de 
"damesbladen" gaan adverteren. Als 
"aardig detail" vermeldt de Partijkrant, 
dat "Margriet" aanvankelijk weinig en· 
thousiast reageerde op de mogelijkheid, 
nu ook eens een politieke advertentie te 
kunnen verwerven. Men wilde in .eerste 
instantie duidelijk liever niet op dit aan
bod ingaan. Maar na overleg met de 
redactie besloot de directie uiteindelijk 
tóch tot plaatsing over te gaan. "Een 
fraai voorbeeld van inspraak van de re
actie in directie-beleid" noemt het socia
listische blad dit. 

Campagneleider Bosman kon op het 
PvdA-congres nog niet concreet uiteen
zetten op welke wijze Den Uyl tijdens 
de campagne gelanceerd zal worden. 
Eén ding stond voor hem wèl vast: "Er 
zal een· adequate vorm moeten worden 
gezocht om Den Uyl zo functioneel mo
geltJ"k te laten opereren. Dèn Uyl is tij
dens de verkiezingscampagne in elk ge
val verzekerd van een uiterst deskun
dige rugdekking. Rond hem is een 
coaching-team geformeerd dat hem met 
name zal adviseren bij zijn optreden 
voor de televisie. Dit team bestaat uit 
Koos Postem.a, Tom· Pauka en Ab Slig
ting. Ries Moonen is aangetrokken om 
de speeches van Den Uyl te herschrij
ven. Moonen, die teksten herschrijft 
voor Vara's ombudsman Marcel van 
Dam, zal zijn taalkundig licht voor~l 
over Den Uyls redevoeringen laten. 
schijnen. 

Evert Bosman is creatief directeur 
van het PGB Adviesbureau voor Recla
me en Marketing NV te Enschede. Dit 
bureau heeft tijdens de gemeenteraads
verkiezingen in Enschede voor het PAK 
campagne gevoerd. liet duidelijk be
roepsmatige trots stelt Bosman vast, 
dat alléén het PAK in Enschede ver
kiezingswinst kon boeken. Besloten is 
nu om ook dit bureau de verkiezings
campagne van de PvdA te laten verzor
gen. Evert · Bosman werd vrij gemaakt . 
om de campagne te coördineren. 

Het geld en de "mannetjes" heeft de 
PvdA dus kennelijk wel. Maar gelukkig 
spelen bij verkiezingen nog andere fac
toren een rol bij de vraag aan wie de 
kiezers hun vertrouwen geven. 

Onderstaand lijstje geeft het bezuinigingsplan van dr. W. Drees jr. met 
daarnaast de bezuigingen, die minister Witteveen in 19'78 technisch mogelijk 
acht. 

Drees Witteveen 

• Economisehe subsidies e.d. 
(guldens) · 

Industrialisatiepremies en rentesubsidies 
scheepsbouw ........................................ .. 
Cultuurtechnische werken .................•...... 
,.Natte" waterstaat ............................... .. 
"Droge" waterstaat; bezuiniging openbaar 
vervoer; grotere inkomsten betaald parkeren 

• Weten~w.happelijk ondenvijs en speurwerk 
Speurwerk ..... , .................. \ ................... . 
Wetenschappelijk onderwijs .................... . 

• Ontwikkelingshulp 
Bevriezen op peil 1971 ............................. . 

• Ambtenaren, spaarpremies, 
consumentensubsidies 
Afschaffing Algemene Premiespaarwet ..... . 
Beperking subsidies voor sport en cultuur 
(incl. premie voor bouw kerken) en beper-
king contraprestatieregeling ................... .. 
Beperking groei ambtelijk apparaat, beper
king omvang delegaties nàar buitenland en 
deelname aan wereldtentoonstellingen etc. 

Totale bezuiniging ............................... .. 

• Kosten nieuwe wensen DS "70 

100 miljoen 
100 miljoen 
100 miljoen· 

100 miljoen 

150 miljoen 
250 miljoen 

400 miljoen 

100 miljoen 

100 miljoen 

100 miljoen 

1500 miljoen 

Opvoering woningbouw ; .............................................. . 
Verlaging leerlingenschaal; 

exploitatielasten .................................................... .. 
investeringen ........................................................... . 

Kosten plan DS '70 (minus bezuiniging) 

20·miljoen 
20 miljoen 

100 miljoen . 

50 miljoen 

150 miljoen 
65 miljoen 

100 miljoen 

nihil 

40 miljoen 

20 miljoen 

565 miljoen 

170 miljoen 

300 miljoen 
950 miljoen 

1420 miljoen 

855 miljoen 
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Aflossing van de wacht 
ROTTERDAM 
• Het liberale gemeenteraadslid me
vrouw drs. N. Smit-Kroes heeft burge
meester en wethouders van Rotterdam 
schriftelijke vragen gesteld met betrek
king tot het rijkswegenplan. Het college 
heeft in antwoord daarop te kennen ge
geven het met de vragenstelster eens te 
zijn dat het voor het zeer belangrijke 
haven- en industriegebied op de zuide
lijke oever van de Nieuwe Waterweg een 
rijkswegenverbinding tot aan zee ont
breekt. 

• Het afdelingssecretariaat is geves
tigd Meent 106. Telefoon: 13 39 95. 

D
E liberale fractie in de Rotterdamse 

gemeenteraad heeft de laatste tijd 
enige opmerkelijke veranderingen on
dergaan. Drs. L. van Leeuwen om te 
beginnen heeft de consequenties getrok
ken uit zijn benoeming tot gecommit
teerde van het openbaar lichaam Rijn
mond. Na deze functie enige maanden 
te hebben gecombineerd met het raads
lidmaatschap, is hij tot de slotsom geko
men dat dit toch een te zware belasting 
betekent. Dus heeft hij voor het raads
lidmaatschap bedankt. Zijn plaats is in
genomen door de heer J. H. Kerstholt, de 
middenstandsspecialist. 

Vervolgens heeft de fractie haar voor
zitter, mr. K. Staab, zien vertrekken 
wegens zijn benoeming tot burgemeester 
van Wassenaar. Het heeft enige moeite 
gekost de vacature die daardoor ont
stond, vervuld te krijgen. Om uiteenlo
pende redenen hebben drie kandidaten 
die volgens de lijst het eerst in aanmer
king kwamen, voor de eer moeten be
danken. Ten slottil heeft mr. H. E. Ko
ning, het Tweede Kamerlid, zich een be
noeming laten welgevallen. In de fractie 
is al afgesproken dat hij als voorzitter 
zal optreden. 

WIJNHANDEL 
GRONINGEN 

.ANNO 1876 

L~VERIN<7 AAN ~ARTICüLIEREN DOOR HET GEHELE LAND 

Intussen heeft de Rotterdamse raad in 
de heer Staab een karakteristieke fi
guur verloren. Hij was een man die zijn 
fractiegenoten grote vrijheid placht te 
laten, maar die niettemin zijn schaapjes 
over het algemeen heel goed in de rech
te koers wist te houden. In de raad 
wilde hij nogal eens vertellen dat hij 
zich helema-al geen politicus voelde. 
Daar zaten zijn mede-raadsleden dan 
met vermaakte gezichten naar te luiste
ren. Ja, ja, laat die Staab maar lopen, 
zo hoorde je ze bij wijze van spreken 
denken. 

De heer Staab was geen man voor 
scherpe tegenstellingen. Als de burge
meester of een ander lid van het college 
met de raad weleens hevig in botsing 
kwam dan konden de luisteraars op de 
tribunes al spoedig de heer Staab . in. 
actie zien komen om te proberen door 
het uitspreken van een bemiddelend 
woord de zaken weer in het reine te 
brengen. Dat lukte hem gewoonlijk 
wonderwel. Mr. Staab was echt de man 
van het compromis. Hij heeft ons wat 
dat betreft vaak aan één van zijn voor
gangers doen denken: de vermaarde mr. 
Jaq. Dutilh. · 

Daarbij kon de heer Staab telk~ 
weer laten blijken van zijn gevoel voor 
humor. Historisch is zijn gedachtenwis
seling met de socialistische fractievoor
zitter drs. A. Lems, bij de algemene 
beschouwingen over de gemeentebegro
ting op 19 december 1967. Aan hun 
woordenspel ontlenen wij het volgende: 

Lems: "Ten slotte iets aan het adres 
van de heer Staab. Ik kan hem niet 
overslaan want hij was gisteren bijzon
der beminnelijk en hij kreeg daarmee 
een goede pers. Dat gun ik hem van 
harte, maar er moet mij één ding van 
het hart. Hoe komt het nu toch dat ik, 
als ik de 'heer Staab hoor spreken, altijd 
aan de Forsyte Sage denk?" 

Binnenstadsproblematiek 
• Drs. P. Ressenaar (VVD) heeft aan 
b. en w. schriftelijke vragen gesteld 
over de gemeentelijke voorlichting met 
betrekking tot de volkstelling. Een door 
de gemeenteraad op 9 december jl. aan
genomen motie hierover is niet of on
voldoende uitgevoerd. 

• De Haagse afdeling heeft op 15 fe
bruari jl. de heren H. P. J. v. Ketwich 
Verschuur (voorz.), F. Segboer en mr. 
C. H. A. van Vulpen herkozen tot be
stuursleden. In de vacature mevr. A. 
W. Droog-Hartgrink werd gekozen 
mevr. A. van Ettekoven-Steenkamp; in 
de vacature mevr. R. R. Heukels-San
ders werd gekozen mej. J. Leemans en 
in de vacature mr. G. C. Wallis de Vries 
de heer J. A. E. M. Ceulen. 

• De Haagse wijk Benoordenhout heeft 
een z.g. open-huis bijeenkomst geconvo
ceerd voor 24 maart. Deze zal verplaatst 
worden naar 1 april, zelfde plaats, zelf
de uur: Van Alkemadelaan 342, ·vanaf 
19.30 uur welkom. 

DITMAAL verheugt het ons te kunnen 
beginnen met een gelukwens. 

De secretaris van de Haagse af
deling van de VVD, drs. A. J. B. Hu
bert, assistent van de griffier van de 
Tweede Kamer, is namelijk met grote 
meerderheid benoemd tot plaatsvervan
gend griffier van de Kamer. 

De benoeming was net nog geen feit, 
toen de Haagse afdeling haar jaarver
gadering hield, die druk bezocht was en 
die o.m. de reeds genoemde wijz igingen 
in het bestuur aanbracht. 

Als het alleen aan de socialistische 
wethouder Nuy ligt, zal de Mauritskade 
niet worden gedempt, ofschoon zulks 
een onderdeel moest uitmaken van het 
zgn. ringwegenstelseL De wethoude,r 
deed deze toezegging in een zeer druk 
bezochte vergadering van bewoners van 
het Archipel-kwartier, waarin nogal 
wat verzet rees tegen saneringsplannen, 
waarllij, volgens deze Hagenaars, te veel 
grond bestemd wordt voor de bouw van 
kantoorpanden. De Archipelbewoners 
waren niet kinderachtig. Zij beperkten 
hun wensen niet uitsluitend tot hun 
eigen wijk. Zij drongen er sterk op aan, 
dat nu eindelijk eens de vele open plek
ken in de "binnenstad" zullen worden 
bebouwd. Daarbij bepleitten zij, voor zo
veel mogelijk de gronden, die zijn vrijge
komen door afbraak van woningen op
nieuw met woningen te bebouwen. Te
gen de plannen op het vrijkomende ter
rein van de oude Frederikskazerne kan
toorgebouwen te zetten, had men geen 
principiële bezwaren; wel werd kritiek 
geleverd op de voorgenomen wijze van 
uitvoering. 

Het is interessant, dat de Archipelbe
woners, van wie een niet onbelangrijk 
deel op den duur ook door sanering 
wordt "bedreigd", opkwamen voor her
bouw van woningen. Zij hebben daar
mee het grootste gelijk van de wereld. 
Afgezien van het probleem, dat het Den 
Haag toch al aan bouwgrond voor wo
ningen ontbreekt, is het om allerlei re-

denen niet gewenst kantoorgebouwen 
een te sterk accent op een bepaalde 
wijk te laten leggen. Gemengde bebou
wing verdient verre de voorkeur en 
houdt een wijk - ook met winkels -
levendig. De opvattingen hierover, ook 
met betrekking tot de binnensteden, zijn 
vooral na de tweede wereldoorlog sterk 
geëvolueerd. Hoe fraai ook in menig op
zicht het nieuwe stadscentrum van Rot
terdam, het grotendeels ontbreken van 
woningen daar, is oorzaak van het feit, 
dat het er na zes uur 's avonds de dood 
in de pot is. Inde['tijd heeft het rijk te
gen dit gevaar al gewaarschuwd met 
betrekking tot de sanering van het 
Spuikwartier. 'Het is jammer dat de 
plannen voor de Nieuwe Hout, ondanks 
de gesignaleerde evolutie toch weer on
voldoende ruimte laten voor woning
bouw. Voor de gemeente speelt hier na
tuurlijk de grondprijs een zeer belang
rijke rol, maar saneringsplannen zouden 
hiervan toch langzamerhand niet meer 
de dupe mogen worden. Een meer even
wichtige herbouw lijkt dringend gebo
den. Als een gemeente dan de op
brengst van de grond voor een deel 
moet derven omdat anders woningbouw 
veel te duur zou worden, dan zal op 
landelijk niveau daarvoor een oplossing 

· moeten worden gevonden. De reportage 
"De bedreigde binnenstad", onlangs op 
het tv-scherm, gaf over dit onderwerp 
bijzonder belangwekkende inzichten, al 
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Staab: "De heer Lems heeft gezegd 
dat hij, wanneer hij mij ziet of hoort, 
altijd aan de Forsyte Sage moet den
ken. Weet u wat nu het gekke is? Als 
ik hèm zie of hoor, dan denk ik altijd 
bij mezelf: die man loopt altijd aan de 
Forsyte Sage te denken. Dat is hele
maal geen schande voor de heer Lems, 
want dat is op het ogenblik het popu
lairste programma in Nederland. Waar
om kijkt half Nederland, misschien heel 
Nederland, inclusief de burgemeester, 
geregeld naar dat programma? Omdat 
dit het gevoel oproept dat men iets 
mist. Dat kunt u vinden bij de VVJ:!." 

Dat waren van die grapjes waarom de 
raad onbedaarlijk kon lachen. De vraag 
is nu wat bestuurlijk Rotterdam van de 
nieuwe liberale fractievoorzitter mag 
verwachten. 

Uit een gesprek met de heer Koning 
hebben wij begrepen dat hij de combi
natie van het Kamerlidmaatschap met 
het raadslidmaatschap heel nuttig acht. 
Een stad als Rotterdam die met lande
lijke problemen te worstelen heeft, kan 
alleen maar gebaat zijn zijn met goede 
rechtstreekse contacten met bestuurijk 
Den Haag. Zulke contacten zijn er van
uit de PvdA, zij zullen er binnenkort 
ook vanuit de KVP komen. Het is goed 
dat de VVD daarbij niet achterblijft. 

De heer Koning beseft wel dat hij de 
handen vol, meer dan vol zal krijgen. 
Het raadslidmaatschap is geen sinecure, 
vooral niet als je het naast het Kamer
lidmaatschap moet uitoefenen. De com
binatie van de twee functies is een uit
daging en als zodanig voor de heer De 
Koning toch wel een plezierige aangele
genheid. Er spelen in Rotterdam proble
men van zulk een omvang en van zoveel 
landelijk belang dat het voor een Kamer
lid van onmiske:Jlbare waarde is er uit de 
eerste hand mee geconfronteerd te wor
den. 

Een voorbeeld? 
Mr. Koning noemt het zeer actuele 

vraagstuk vn de de-annexatie: Rotter
dam-Oost naar Capelle a.d. IJssel en 
Hoogvlfet zelfstandig. Een voorstander 
van deze afsplitsingen is de heer Koning 
niet. Maar Rotterdm moet zich naar 
zijn mening hoeden voor een emotionele 
benadering van dit vraagstuk. En voor 
het zwaarste argument dat Rotterdam 
tot dusver heeft gehanteerd, namelijk 
dat van de financiën, geeft hij niet veel. 
Daar heeft Den Haag het antwoord op 
klaarliggen. Als Rotterdam succesrijk 
tegenspel wil geven zal het de zaak 
vanuit een breder bestuurlijk en plano
logisch kader moeten benaderen. 

konden we het dan niet in alles met de 
aan het woord zijnde architecten eens 
zijn. 

· Intussen hebben b. en w. geantwoord 
op vragen uit de gemeenteraad naar 
aanleiding van een krantebericht als 
zou de Beleggingsraad nog steeds de 
realisering van het zgn. Nervi-plan -
door het Alg. Burgerlijk Pensioenfonds 
.:_ belemmeren. Blijkbaar zijn b. en w. 
daar ook van geschrokken. Men was na
tuurlijk bijzonder verheugd, dat het 
voor het Spui-kwartier begon te dagen, 
toen het A.B.P. de grond van de EMS 
kocht en in uitzicht stelde, dat spoedig 
met de bouw zou kunnen worden begon
nen. Maar de Beleggingsraad schijnt 
nog steeds huiverig te zijn. B. en w. 
hebben nu geantwoord, dat zij alles in 
het werk zullen stellen om de Beleg
gingsraad van de noodzaak van de be
bouwing - én van de economische mo
gelijkheden - te overtuigen. Het is te 
hopen, dat b. en w. daarin spoedig zul
len slagen. 

Over de binnenstad zal overigens in 
de komende dagen wel heel wat worden 
gesproken in verband met het plan van 
de gemeente om Gravenstraat, Groen
markt, Driehoekjes en een deel van de 
rijwegen rond de Grote Kerk verkeers
vrij te maken, hetgeen tevens inhoudt, 
dat er niet geparkeerd zal mogen wor
den. Het is een oud plan, dat tegelijk in 
de openbaarheid kwam, toen besloten 
werd tot de bouw van de raadszaal 
naast het oude stadhuis en tot sanering 
van de Driehoekjes. De afsluiting zal 
voor een periode van vier weken gelden, 
maar mocht het verkeer op de uitwijk
wegen tot een cllaos le:tden, dan zal de 
proeftijd waarschijnlijk worden verkort. 
In wezen betekent het plan een uitbrei
ding van het voetgangersdomein en 
daarvoor is veel te zeggen, al zien we 
bepaald niet voorbij aan de problemen, 
die de afsluiting vooral voor het auto
verkeer zal oproepen. Ook de parkeer
mogelijkheden worden er door inge
krompen en daartegen zullen stellig 
eveneens grote bezwaren zijn. 
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• De VVD 1n het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker, J. j:;. van der Wielen, een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij kan natuurlijk slechts zeer beknopt 
melding maken van de liberale bijdragen 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de stand
punten die de VVD in het parlement 
heeft ingenomen of over de vragen die 
de liberale kamerleden aan de regering 
stelden, kan terecht bij het secretarrorat 
van de VVD-fractie in de Tweede Ka
mer, Binnenhof 1-A te Den Haag, tele
foon 070-614911. 

Aankondigingen 
• De kamercentrale Drenthe houdt op 
17 maart haar algemene vergadering in 
café-restaurant Bellevue te Assen. Aan
vang 20.00 uur. Op de agenda staan de 
verkiezing van een lid van de partijraad 
(vacature de heer T. H. Hoenderker
ken) en de bespreking van de beschrij
vingsbrief van de algemene vergadering 
van de VVD op 26 en 27 maart te Am
sterdam. 

Nieuws uit de partij 
• Het nieuwe bestuur van de afdeling 
Maarn - Maarsbergen is als volgt sa
mengesteld: N. Cohen, voorzitter, G. A. 
Wagenaar, secretaris, H. A. van Beu
ningen, penningmeester en mevrouw 
Ten Bosch-Braatz en P. Alexander le
den. 

• Het dagelijkse bestuur van de afde
ling Boskoop bestaat thans uit de vol
gende leden; dr. J. M. G. Kauer; Spren
gerstraat 20 (tel. 01727-2874) voorzit
ter, A. C. de Waal, Gouwestraat 16, (tel. 
01727 - 2607) secretaris en J. A. Kluis, 
Julianaplein 46 (tel. 01727 - 2066), pen
ningmeester. Bovendien trad de heer L. 
M. van Gelder toe tot het bestuur. De 
heren J. P. van den Broek, J. J. H. A. 
Laane en ir. B. C. Soeteman traden af. 

• De afdeling Wieringen koos de heer 
F. van Diepeningen tot voorzitter. Hij 
volgt de heer P. Paarlberg op die is 
benoemd tot wethouder. 

• De afdeling Zijpe herkoos .de aftre
dende bestuursleden de heren A. Brak, 
P. Eriks en C. Oskam. 

• De afdeling Heemskerk besloot tot 
medewerking aan het aldaar op initia
tief van de KVP te openen politieke 
café. 

Gift verkiezingsfonds 
De afdeling De Bilt - Bilthoven heeft 

het hoofdbestuur een bedrag van 2000 
gulden geschonken, bestemd voor het 
verkiezingsfonds. Het hoofdbestuur is de 
afdeling hiervoor bijzonder erkentelijk. 

De internationale schaatsevenementen 
van de laatste weken bleken de heer 
Rietkerk niet onberoerd te hebben gela
ten toen hij - bij een heel wat minder 
emotionele aangelegenheid: .de structuur 
van de naamloze vennootschap - het 
woord voerde. Daarbij waren ook aan 
de orde wetsontwerpen tot aanpassing 
van onze wetgeving aar! de eerste richt
lijn van de Raad van de Europese Ge
meenschappen inzake het vennoot
schapsrecht, alsmede de regeling van de 
besloten vennootschap. met beperkte 
aansprakelijkheid (in het Nederlandse 
recht een heel nieuw soort vennoot
schap). De samenhang van deze wets
ontwerpen vergeleek de heer Rietkerk 
met de schaatsmarathon. Het wetsont
werp tot een betrekkelijk ondergeschik
te wijziging van het Wetboek van Koop
handel vergeleek de heer Rietkerk met 
de 500 meter; dat betreffende de aanpas
sing aan de ~EG-richtlijn met de 1500 
meter; dat ïnzake de besloten vennoot
schap met de 5000 meter en ten slotte 
dat over de structuurwijziging van de 
NV met de 10.000 meter. Voor de heer 
Rietkerk kwam onze geestverwante mi
nister van justitie, de heer Polak hier 
als een soort kampioen tevoorschijn. 
Hier werd stellig een verdiende waarde
ring uitgesproken aan het adres van dü 
bewindsman die zo'n groot aandeel heeft 
gehad in de hervorming van het onder
nemingsrecht en (dit terzijde) zeker 
ook op ander wetgevend terrein. 

Vennootschapsrecht 
Met de wijziging van het Wetboel;: 

van Koophandel girig de heer Rietkerk 
akkoord, omdat deze wijziging beoogt te 
kunnen blijven waken tegen zwendel
praktijken (in feite gaat het hier om 
het afgeven van verklaringen van geen 
bezwaar). 

Tegen het wetsontwerp tot aanpassing 
van onze wetgeving aan de EF~G-richtlijn 
had de heer Rietkerk geen bezwaar, 
maar wel heeft hij hierbij opnieuw zijn 
grote bezorgdheid erover uitgesproken, 
dat dergelijke EEG-richtlijnen zonder 
behoorlijke democratische bestuursvor
ming binnen de EEG tot stand komen, 
terwijl de leden-landen praktisch ge
dwongen worden ze te aanvaarden; 
m.a.w. het Europese parlement is er 
(weer eens) buiten gehouden. 

Met de instelling van de besloten ven
nootschap volgt Nederland nu de be
staande praktijk in de andere EEG-lan
den. Een van de redenen om dat te doen 
was, dat bij ontstentenis van de besloten 
vennootschap (BV) de EEG-richtlijnen 
alle feitelijk bestaande besloten ven
nootschappen zouden dwingen hun ba
lans en winst- en verliesrekening te pu
bliceren. De nieuw te scheppen BV zal 
publikatie-plichtig zijn voor zover haar 
balanstotaal de acht miljoen gulden te 
boven gaat. De heer Rietkerk verklaar
de zich intussen tegen een AR-amende
ment ook de bedrijfsresultaten van de 
BV te laten publiceren. Voorshands be
hoeven in andere EEG-landen bestaande 
BV's in het geheel niet te publiceren en 
de heer Rietkerk voelde er niet voor om 
overeenkomstige Nederlandse onderne
mingen op deze wijze in een zwakke 
concurrentie- èn uitzonderingspositie te 
brengen. 

Openheid 
Het wetsontwerp inzake de structuur

wijziging van de NV's bleek naar het 
inzicht van de .heer Rietkerk tegemoet 
te komen aan het streven van de VVD 
tot hervorming van het vennootschaps
recht, een streven naar meer openheid, 
naar een betere rechtsbescherming, een 
slagvaardiger en bekwamere leiding die 
het vertrouwen van werknemers en aan
deelhouders geniet en daartoe naar 
meer inspraak van werknemers en aan
deelhouders bij het ondernemersbeleid. 
De heer Rietkerk was de mening toege
daan dat daarmee ook een belangrijke 
bijdrage kan worden geleverd tot door-_ 
breking van het proces van vervreem
ding tussen het individu en de leiding en 
de uitvoering in grotere organisatori
sche eenheden. De heer Rietkerk zei te 
menen, dat na dit wetsontwerp toch wel 
niemand meer met recht zal kunnen 
zeggen dat dit kabinet met deze proble
matiek geen ernst heeft gemaakt of dat 
het daarbij - zonodig - ingrijpende 
wijzigingen zou ·schuwen. 

Kort samengevat gaat het bij dit 
wetsontwerp over de zeggenschap in de 
grotere onderneming, inclusief verster
king van de positie van de aandeelhou
ders als risicodragende eigenaars van 
het vermogen, onder meer door het te
rugdringen van de oligarchische clausu
les, Daarnaast acht de VVD ook een 

verplichte en sterkere raad van commis
sarissen noodzakelijk, die tevens het 
vertrouwen van de werknemers zou 
moeten genieten. De heer Rietkerk 
meende dat men in dit wetsontwerp in 
belangrijke mate aan de wensen van de 
VVD tegemoet komt. In dit verband 
kreeg de Ser ook nog een compliment 
voor zijn unanieme aanbeveling t.o.v. 
deze materie. Dat we met de voorge
stelde opzet een nieuwe "regentenstand" 
krijgen, was niet liet oordeel van de 
heer Rietkerk. Toch had de heer Riet
kerk wel enige kritische opmerkingen. 
Zo vroeg hij zich af of de aandeelhou
ders toch niet op onnodige wijze in hun 
rechten worden beknot. Hij diende dan 
ook een amendement in dat beoogt de 
mogelijkheid te openen van instelling 
van een zogenaamde aandeelhouders
commissie die namens de aandeelhou
ders in binnen- en buitenland een oogje 
in het zeil kan houden. Bij het afsluiten 
van dit overzicht had de Kamer de be
handeling van het wetsontwerp nog niet 
beëindigd. 

Het wetsontwerp, waarin de bestem
ming van de zogenaamde Breedbandgel
den ·- f 140 miljoen - wordt geregeld 
door de instelling van een bezitsvor
mingsfonds, had de instemming van de 
VVD-fractie. Vooral ook, omdat hiermee, 
zoals de heer Rietkerk opmerkte, het 
~igen woningbezit wordt bevorderd. Daar
naast blijft een deel van het fonds be
schikbaar voor het sparen door middel 
van effecten, hetgeen de heer Rietkerk 
toejuichte, in tegenstelling tot de oppo
sitie. 

De heer KoudUs ging namens de frac
tie akkoord met het wetsontwerp dat de 
rechtstoestand van de dienstplichtige 
militairen van de krijgsmacht regelt. 
Groot voordeel achtte de heer Koudijs, 
dat de lappendeken van regelingen nu 
in één wetsontwerp bijeengebracht 
wordt. 

Bij de wetsontwerpen inzake het Ha
venschap Terneuzen sprak de heer De 

, Beer voor de VVD-fractie en bij dat tot 
wijziging van de wet autovervoer goe
deren, de heer Koning. 

Het initiatiefvoorstel Van Thijn c.s. 
tot rechtstreekse verkiezing van een ka
binetsformateur en invoering van een 
vijftien-districtenstelsel (wijziging van 
de grondwet) is met overgrote rr.eerder
heid verworpen. Alleen PvdA, D'66, en 
PPR stemden er voor. In feite is alleen 
over de gekozen kabinetsformateur ge
stemd, want tot een stemming over het 
districtenstelsel is het niet meer geko
men. Nadat het voorstel inzake de kabi
nesformateur' wàs verworpen, is het ini
tiatiefvoorstel overeenkomstig de belof
te van de indieners ingetrokken. 

De heer Geertsema gewaagde van een 
onvruchtbare gedachte van de initiatief
nemers. Onder het mom de kiezer meer 
invloed te geven, nemen zij hem in feite 
vrijwel elke invloed af en geven dat nog 
ruiterlijk toe ook. Het voorstel is een 
volstrekte negatie van het vrije beslis
singsrecht van de kiezer. Een stembus
akkoord voor de verkiezingen: ak
koord. Maar de heer Geertsema wil de 
kiezers alle kans laten om zelf het "ge
recht" te bepalen. De partijen moeten 
vóór de verkiezingen zeggen met welke 
andere partijen zij het "gerecht" willen 
gaan klaar maken. Dat geeft de kiezers 
het vertrouwen in de koks, maar de kie
zers zullen zelf bepalen uit welke grond
stoffen het "gerecht" zal worden bereid. 
Essentieel is dat de kiezers baas zijn in 
de eigen politieke keuken. Het grootste 
bezwaar van de heer Geertsema was 
(en is) dat het voorstel er in de visie 
van de initiatiefnemers voor de kiezers 
niet meer toe doet, op welke partij van 
de combinatie men zijn stem uitbrengt, 
terwijl zij uitdrukkelijk zeggen dat Ne
derland nog niet rijp is voor het twee
partijenstelsel. De gekozen formateur zou 
na zijn verkiezing zo'n macht krijgen 
dat geen partij het zou aandurven, hem 
vanaf de kandidaatstelling te laten 
zwemmen zonder zeer duidelijke in
structies. De gekozen formateur ener
zijds en het voor de verkiezingen uitge
werkte regeringsprogram met kernkabi.
net anderzijds horen onlosmakelijk bij 
elkaar en zij verschillen hemelsbreed 
van de heer Geertsema's visie op het 
globale stembusakkoord. Een· kabinets
formate\lr "oude stijl" heeft veel ruime
re mogelijkheden om tot een aanvaard
bare oplossing te komen. In het systeem 
van de indieners zou deze situatie naar 
alle waarschijnlijkheid onmiddellijk tot 
Kamerontbinding leiden, maar over het 
opkomstpercentage van de kiezers hoe
ven we ons dan helemaal geen illusies 
meer te maken. 

Intussen sprak de heer Geertsema zich 
wel uit vóór een aanbeveling door de 
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Kamer van een kabinetsformateur (mo
tie-Kolfschoten), omdat met deze me
thode in deze wereld van openheid de on
schendbaarheid van de Koningin wordt 
gewaarborgd, Tegen de bestaande me
thode heeft mr. Geertsema naar hij ver
der opmerkte, altijd het bezwaar ge
voeld dat de fractievoorzitters een zo 
alfesoverheersende rol bij de kabinets
formatie spelen. 

De motie-Kolfschoten, mede onderte
kend door mr. Geertsema, werd aange
nomen. 

Koninklijk Huis 
Uitvoerig heeft de Kamer verder aan

dacht besteed aan de grondwetswijzi
ging met betrekking tot het lidmaat
schap van het Koninklijk Huis. Als 
essentii!le kwesties van deze materie 
noemde mr. Geertsema de vragen of de 
regeling bij de wet of bij algemene 
maatregel van bestuur moet geschieden 
en over de bepaling van de kring van de 
leden van het Koninklijk Huis. In de 
toekomlilt moet, volgens de heer Geert· 
sema, een zo groot mogelijk aantal le
den van de koninklijke familie de moge
lijkheid worden geboden als gewone 
burgers in de maatschappij te leven, ge
wone, alledaagse baantjes te hebben, lid 
te zijn - als zij dat willen - van een 
politieke partij, enz. Het was mr. Geert
sema's overtuiging dat het onvermijde
lijk in die richting zal gaan en dat de 
personen in kwestie in de toekomst ook 
niet anders zullen willen wellicht ook 
niet anders zullen kunnei-I. In dit ver
band zag mr. Geertsema dan ook in 
staatsrechtelijk opzicht voor beide 
groepen van de koninklijke familie een 
verschillende positie. Op grond van ver
schillende overwegingen verklaarde mr. 
Geertsema zich dan ook voorstander 
van een ·beperkte kring van leden van 
het Koninklijk Huis. 

Rijschoten 
Tenslotte heeft de Tweede Kamer in 

haar streven nog zoveel mogelijk zaken 
vóór de aanstaande verkiezingen af te 
doen, ook nog behandeld het wetsont
werp tot wijziging van de grondwet met 
betrekking tot _ge bepaling, inzake de 
vrijheid van onderwijs. Namens de 
VVD-fractie stemde de heer Vonhoff 
hiermee in, o.a. omdat het eerste doel: 
de regeling van het rijschoolwezen, 
daarmee wordt gediend. Hier is immers 
sprake van een noodsituatie. 

Vragen 
De oogst aan schriftelijke vragen van 

de zijde van de VVD-fractie wal!t' .. ,..,. 
afgelopen 14-daagse periode bijzonder 
groot: 
• Tezamen met leden uit de andere 
regeringsfracties heeft de heer Port
heine vragen aan minister Schut (volks
huisvesting en ruimtelijke ordening) en 
staatssecretaris Van Son (economische 
zaken) gesteld over het feit dat groot
handelsbedrijven, detailhandelbedrijven, 
cash- en carry-bedrijven en verbruikers
markten in verschillende gemeenten 
juist de laatste tijd veelvuldig op indus
trieterreinen vestigingmogelijkheden 
krijgen met alle faciliteiten vandien. 
Vragenstellers zijn van mening dat door 
dit beleid een verantwoorde planning 
van het winkelapparaat - die ook 
ruimtelijk moet worden ingepast -
wordt ondergraven. 
• De heer De Beer heeft zich tot mi
nister Bakker (verkeer en waterstaat) 
gewend met de vraag wanneer het zoge
naamde tweede rapport-Falkenhagen 
(vliegveldproblematiek) wordt gepubli
ceerd. 
• De heer Wiegel wenst met de heer 
Fiévez (kvp) van minister Beernink 
(binnen!. zaken) de toezegging dat het 
wetsontwerp opheffing gemeente Erme
lo en instelling van de nieuwe gemeen
ten Ermelo en Nunspeet (met beperkte 
uitbreiding van Harderwijk) nog in de
ze kabinetsperiode wordt ingediend. 
• De heer Vonhoff wil van de bewinds
lieden van onderwijs én wetenschappen 
weten of zij opnieuw bereid zijn hun 
standpunt ove.r het roken in leslokalen 
onder de aandacht van de rijksscholen 
te brengen. 
• De overeenkomst tussen de OPEC
landen en de oliemaatschappijen vormt 
het onderwerp van vragen van de heer 
Portheine. Met name wenst de heer 
Portheïne inzicht in de gevolgen van de
ze overeenkom .. t voor onze nationale 
economie. 
• In Kampen olijkt grote verontrus
ting ontstaan te zijn over "een golf van 
aanslagen" van het Waterschap IJssel
delta, opgelegd aan personen, die tot nu 
toe niet voor waterschapslasten werden 
aangeslagen. In vragen aan minister 
Nelissen (ec. zaken) verzoekt de heer 
Portheïne om betere voorlichting hiero
ver. Voorts meent ons fractielid dat ver
hoging tot het 12- of 13-voudige van de 
oorspronkelijke aanslag op reeds aange
slagenen niet in overeenstemming is 
met de prijsbewaking. 
• De heer Vonhoff constateert in vra
gen aan minister Nelissen en staatsse
cretaris Grosheide (onderwijs) het ont
breken van coördinatie bij het organise
ren en financieren van (bij- )scholings
cursussen voor docenten bij het hoger 
beroepsonderwijs voor het invoeren van 
computers in dit onderwijs. 
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EINDHOVEN 

• Op de onlangs gehouden ledenver
gadering van de kamercentrale Oost
Brabant is een nieuw dagelijks bestuur 
gekozen. Het is thans als volgt samen
gesteld: :voorzitter de heer J. Combée; 
secretaris de heer A. Hoekstra, Sint 
Odastraat 9, Eindhoven; penningmeester 
mr. J. Krebbers; vice-voorzitter mr. H. 
Th. M. Làuxstermann. 

• Het secretariaat van de afdeling 
Eindhoven is gevestigd: Vesaliuslaan 30. 
Telefoon 040--11 45 87. 

Kopij voor deze rubriek zen
den aan: mevr mr. E. de 
Roock-Beddlng, Stadhouders
plantsoen :n:!, Den Haag. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Agglomeratie-documentatie 

Op 15 maart organiseert de kamer
centrale Oost-Brabant een grote verkie
zingsmanifestatie, waartoe alle leden en 
belangstellenden worden uitgenodigd. 
(Grote zaal!). Daar zal lijstaanvoerder 
mr. W. J. Geertsema spreken over het 
onderwerp: VVD, de partij die uw ver· 
trouwen waard is. In de daarop volgen
de discussie kan men behalve vragen 
aan mr. Geertsema ook vragen stellen 
aan drs. V. P. W. van der Werff, lid 
van de Eerste Kamer en fractie-voor
zitter van de VVD in de Provinciale 
Staten van Noord-Brabant, mr. H. T. 
M. Lauxstermann, wethouder in Den 
Bosch en ir. L. van Oost, fractie-voor
zittei- van de VVD in de gemeenteraad 
van Den Bosch. Behalve in verband met 
de komende Tweede Kamer-verkiezin
gen is deze bijeenkomst ook actueel in 
verband met de gemeenteraadsverkie
zingen die op 17 maart in Den Bosch 
zullen worden gehoudeh (annexatie van 
Engelen en Empel). 

Het samenwerkingsorgaan Agglome
ratie Eindhoven heeft een sllaitisti

sche docwnentatie samengesteld met be
trekking tot de agglomeratie in het jaar 
1970. Deze documentatie begint met drie 
kaartjes waarin de dichtheid van de be
volking in de agglomeratie in de jaren 
1920, 1945 en 1970 met elkaar vergele
ken wordt. In 1920 telde de agglomera
tie 78302 inwoners, in 1945 191730 en in 
1970 331420 inwoners. Verdeeld naar bo
demgebruik wordt vim de 41901 ha. 
5457 ha. ingenomen door bebouwde 
kommen, dat is 13,2 pct. van de totale 
oppervlakte. Verharde wegen en spoor
wegen vormen 2,6 pct. van die opper
vlakte, water breder_ dan 6 meter 1,3 
pct, woeste grond, riet en biezen 7,6 pct, 
bos 15,8 pct. en cultuurgrond 57,3 pct. 
of 23660 ha. 

Er wonen in de agglomeratie ruim 
4100 meer mannen dan vrouwen. Alleen 
in de gemeente Heeze wonen meer vrou
wen dan mannen, nl. 3607 vrouwen te
gen 3526 mannen. Dit vrouwen-over
schot zit vooral in de leeftijdsgroep van 
15 tot 19 jaar: er wonen 383 vrouwe
lijke en 286 mannelijke personen van 15 
tot 19 jaar in de gemeente Heeze. Het 
aantal levendgeborenen per jaar per 
1000 vrouwen van 15 tjm 44 jaar is het 
grootst in Oirschot, nl. 106,9 en het 
kleinst in \Vaalre, nl. 81,5. Het vrucht
baarheidscijfer voor de gemeente Eind
hoven is 82,6. 

De procentuele groei van het inwoner
tal is over 1970 het grootst in de ge-

Dierproeven 
De strijd rond het doen van dierproe

ven in ons land is al tientallen jaren 
aan de gang. De voorstanders van dier
proeven stellen, dat dierproeven nood
zakelijk zijn voor de industriële · en 
medische research en voor de verdere 
ontwikkeling van de medische weten
schap, en dat de dieren op verantwoorde 
wijze worden behandeld. De tegenstan
ders stellen, dat veel proeven onmen
selijk wreed zijn, onnodig worden her
haald, en dat de inperking van de 
proeven urgent en mogelijk is. Staats
secretaris Kruisinga heeft in deze 
jarenlange moeilijke strijd een moedige 
stap gedaan door de indiening van het 
wetsontwerp op de dierproeven. In dit 
wetsontwerp wordt het doen van dier
proeven verbonden aai! een vergunning, 
te verlenen aan een natuurlijke of 
rechtspersoon. 

Deze vergunning zal slechts worden 
gegeven voor bepaalde soorten dier
proeven, waar b.v. de proeven der kos
metische industrie nief onder zullen 
vallen. "Aan de vergunning kunnen voor
waarden worden verbonden, zoals het 
verdoven en snel doden van de proef
dieren, en op de naleving van deze voor
waarden zal controle worden uitge
oefend door een inspectie (volgens het 
wetsontwerp de veterinaire inspectie). 
Bovendien zal een commissie van advies 
worden ingesteld, die de minister moet 
adviseren over algemene zaken, de dier
proeven betreffende. 'n!n slotte wordt 
een vergunninghouder verplicht mede te 
werken aan een registratie van dier
proeven en proefdieren. 

Het komt mij voor, dat de aanvaar
ding van dit wetsontwerp een belang
rijke stap vooruit zal betekenen. Het 
zal daardoor o.a. mogelijk worden een 
beter inzicht te krijgen in de omvang 
en de soort van de gedane dierproeven; 
Dit alles onttrekt zich nu vrijwel geheel 
aan ons al:ler waarneming en het is voor 
de Kamer heel moeilijk om zich een 
beeld van de stand van zaken te vormen. 

De VVD heeft dan ook in het voor
lopig verslag op het wetsontwerp ge
vraagd om benoeming van één of meer 
deskundigen in de commissie van advies, 
welke het vertrouwen van de dieren
beschermingaorganisaties genieten, en 
heeft de aandacht gevraagd voor een 
grotere openheid en ruimere voorlich
ting op dit gebied. Veel zal bovendien 
afhangen. van de uitvoeringsmaat
regelen, die steeds op grond van de wet 
zullen worden getroffen en van de wijze 
waarop de toepassing van de controle 
zal geschieden. 

Twee dingen in de praktijk der dier
proeven achten wij van bijzonder belang. 
Allereerst het fokken van zoveel mo
gelijk gelijkvormige dieren. Daarmede 
zal het aantal proeven aanmerkelijk 
kunnen worden beperkt, omdat op deze 
wijze de basis van vergelijking zo zuiver 

meente Son en Breugel, nl. 3,4 pct. 
Eindhoven is maar gegroeid met 0,3 pct. 
en Waalre is achteruitgegaan met 0,1 
pct. 

In Son en Breugel waren per 31 okto
ber 1970 674 woningen in aanbouw, in 
de randgemeenten slechts overtroffen 
door Valkenswaard, dat toen 693 wonin
gen in aanbouw had. (maar VaJkens
waard heeft ruim tweemaal zoveel in
inwoners. In Eindhoven waren op dat 
tijdstip 2688 woningen in aanbouw. 

Het aantal inwoners was op 30 juni 
1970 a1s volgt over de a-gglomeratie 
verspreid: Best 16833 inwoners, Eindho
ven 189221 inwoners, Geldrop 27307 in
woners, Heeze 7252 inwoners, Nuenen 
10357 inwoners, Oirschot 10026 inwo
ners, Son en Breugel 11168 inwoners, 
Valkenswaard 23541 inwoners, Veldho
ven 27609 inwoners, Waalre 10855 inwo
ners, totaal per 30 juni 1970: 334169. 

Het grootste deel vart de beroepsbe
volking van de agglomeratie is werk
zaam in industrie en ambacht, nl. 52,3 
pct. Daarop volgt het handel- bank- en 
verzekeringswezen met 14,5 pct., dan de 
maatschappelijke dienstverlening met 
13,6 pct., bouw- en aannemingsbedrijven 
met 8,6 pct. de zakelijke en overige 
dienstverlening met 5,5 pct., de vervoer, 
opslag en communicatiebedrijven met 
2,8 pct. en de openbare Nuts-bedrijven 
met 0,8 pct. 

Er zijn op het ogenblik aan de T. H. 
in Eindhoven 3650 studenten ingeschre
ven, van wie maar 20 vrouwen, nl. 2 in 
de afldeling e1lektro-techndek, 8 in de af-

mogelijk wordt en proeven minder be
hoeven te worden herhaald. 

Ten slotte het zoeken naar ver
vangende methoden, met name het ge
bruik van weefsels. Alles wat het doen 
van dierproeven kan beperken, dient van 
harte te worden ·aangemoedigd. 

MR. E. VEDER-SMiT 

TWEE BEKENDE MERKEN 

deling scheikunde, 3 in de afdeling wis
kunde, 3 in de afdeling bedrijfskunde, 4 
in de afdeling bouwkunde en geen in de 
afdeling natuurkunde en de afdeling 
werktuigbouwkunde. Het aantal manne
lijke studenten is als volgt over de stu
dierièhtingen verdeeld: elektro-techniek 
977, scheikunde 694, natuurkunde 473, 
wiskunde 197, bedrijfskunde 356, en 
bouwkunde 361. 

Er zijn in de agglomeratie 530 
café-bedrijven, 127 restaurant-bedrijven, 
207 slijterijbedrijven, 51 kantines e.d. 
en 91 inrichtingen waar alcoholvrije 
drank wordt verkocht. Het aantal inwo
ners per café-bedrijf is het kleinst in 
Oirschot, nl. één café voor elke 24 7 in
woners, het hoogste aantal inwoners per 
café heeft Son en Breugel, nl. 1161 in
woners per café-bedrijf. In Eindhoven 
bedraagt het aantal inwoners per 
café-bedrijf 681. 

Utrecht 
Wij vestigen uw aandacht op de 

maandelijkse bijeenkomst van de Vrou
wen in de VVD Afd. Utrecht op iedere 
dinsdag van de maand, aanvang des 
ochtends 10 uur in Hotel Hes, Malie
straat 2. Vlotte discussie over onder
werpen van deze tijd. Het vrouwelijk 
gemeenteraadslid is altijd aanwezig, 
zodat wensen en gedachten ter plaatse 
komen. 

Provinciale Dag Z.-Holland 
Op 19 maart a.s. zal in het Gemeente

centrum aan de Lijtweg 9 te Oegstgeest 
de Provinciale Dag worden gehouden. 
Aanvang 10 uur. Sprekers: mej. mr. A. 
Kappeyne van de Coppello over .,Libe
ralen in eigen land" en mr. dr. C. Berk
houwer over .,Liberaal Perspectief". U 
kunt zich nog opgeven voor deze dag 
door overmaking van f 9.50 (inclusief 
uitgebreide lunch) op postrekening 
113595 t.n.v. C. E. van der Minne te 
Oegstgeest. Indien u niet de gehele dag 
kunt bijwonen bent u ook welkom op 
de ochtend of de middag. De kosten 
bedragen dan f 3. 

I.H.C.HOLLAND Is de lnduatrMi .. 
groep van Gusto-Schledam, 
Smll & Bolnes-Zleflkzee, 
Verschure-Amsterdam, 
Smii.Kinderdijk-Kinclerdljk, 
D.M.N.-Noordwljkerhout en 
De Klop-Sliedrecht. 

llillliiiliMilJiAi611Ji1 LH.C.HOLLAND bouwt 
baggerwerktulgen en booreilanden, 
drijvende kranen en veerboten, 
staalkOMtruldles en dluel
motoren, materieel voor 
ertswinning en graanelevatoren. 
Een dynamische Industrie, die 
bouwt aan een grote toekomst. 

LH.C.HDLLAND 
l'oalllual141, RoaeniMI, Tel. (010) 254781 
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Onoplosbaar probleem Prikkels 

door onze redacteur 
buitenrand 

Financiële controle 
In het Europese parlement heeft mr. 

dr. Berkhouwer de vraag aan de orde 
gesteM of de controle-apparaten, WQall'

over de Europese gemeensctJ.appeil t.o.v. 
de Europese fondsen beschikken, wel 
efficiënt genoeg z1jn. Hierbij komt, zo 
merkte de heer Berkhouwer op, de fun
damentele, de bijkans constitutionele 
vraag aan de orde of het juist is dat de 
controle op de besteding van de midde
len geschiedt door dezelfde instantie, die 
deze middelen besteedt. Voor zover de 
Commissie controle-instanties heeft 
worden deze natuurlijk ogenblikkelijk 
tegengehouden als zij over de lands· 
grenzen heen moeten controleren. Er zijn 
heren die van die fondsen profiteren er· 
gens in Hamburg, Rotterdam, Marseille 
of Genua. Zij ontvangen gelden uit de 
fondsen. Hoe komt men, zo vroeg de 
heer Berkhouwer, aan mensen die be
voegd zijn om voor Brussel onderzoe
kingen te verrichten? Als de bestedin· 
gen steeds groeien en een werkelijk 
enorme omvang krijgen, zullen wij dan 
niet moeten zien te komen tot de op
richting van instanties, zoals wij die in 
onze nationale staten kennen zoals de 
Rekenkamer in Nederland? Zo'n onaf
hankelijke instantie acht mr. Berkhou
wer ook voor de Europese gemeen
schappen wenselijk om na te laten gaan 
waar het geld is gebleven en hoe het is 

besteed. 

Nu na Egypte ook Jordanië zich bereid 
verklaard heeft om vrede te sluiten met 
Israël lijken de vooruitzichten op een 
vergelijk in het Midden-Oosten minder 
somber, al vor.men de vaststelling van 
de definitieve grenzen en de terugtrek
king van de Israëlische troepen uit de in 
1967 bezette gebieden nog een moeilijk 
oplosbaar probleem. Het is echter niet 
te zien hoe Israël aan de toenemende 
druk van met name de Verenigde Sta
ten weerstand zal kunnen bieden als het 
·gaat om het prijsgeven van de verove· 
ringen van de Zesdaagse oorlog, zoals de 
Arabische tegenpartij verlangt. Aange
zien de veiligheid van Israël echter in 
de eerste plaats afhangt van de houding 
van zijn buren en hun bereidheid de 
joodse staat te erkennen en te eerbiedi· 
gen, is Israël eerder gebaat bij een 
duurzame vrede - het liefst door de 
Grote Mogendheden gegarandeerd -
dan bij welke zogeiiaamd veilige grenzen 
dan ook, zeker in een tijd waarin lange 
afstandaraketten de Sinaï in korte tijd 
kunnen overbruggen. 

Er blijft echter een levensgroot pro
bleem over, dat de vooruitzichten toch 
minder rooskleurig maakt, nl. dat van 
de Palestijnse Arabieren. De oplossing 
daarvan ligt in het geheel niet voor de 
hand, maar één ding is duidelijk: Egyp
te wenst de mogelijke vernietiging van 
Israël, de leuze die nog niet zolang gele
den tot de gebruikelijke attributen van 
ieder zich respecterende Arabische lei
der behoorde, niet meer onder ogen te 
zien. De tegenstellingen traden duidelijk 
aan het daglicht op de Palestijnse con
ferentie die half februari in Koeweit ge
houden werd. De vriend van wijlen pre
sident Nasser, Khalid Mohieddin, zei 
daar dat Egypte niet zal proberen Pa
lestina te veroveren, zelfs als het de 
middelen daartoe zou hebben, omdat de 
internationale situatie dat niet toelaat. 
President Sadat liet zich het afgelopen 
weekeinde in zijn rede voor de Pales
tijnse Nattonale Raad minder concreet, 
maar niet minder duidelijk uit. De Ver
enigde Arabische Republiek heeft beslo
ten een politiek te volgen die leidt tot 
een vreedzame oplossing van de crisis in 
het Midden-Oosten en die gekenmerkt 
wortlt door de aanvaarding van de reso
lutie van de Vei]igheidsraad van decem-

ALLE 
VERZEKERINGEN 

• 
HYPOTHEKEN 

• 
FINANCIERINGEN 

• 
n.v. makelaarskantoor 

..... 5 ..... ~'" .. , .... 01751-517 •• 

ber 1967 en het plan van de Amerikaan
se minister van buitenlandse zaken Ro
gers. Sadat zei dat hij niemand wilde 
bevoogden, maar ook door niemand be
voogd wilde worden; een duidelijke ver
wijzing naar de pogingen van de Pales
tijnen om Egypte voor hun wagen te 
kunnen blijven spannen. 

Vragen 

De vraag is wat er dan moet gebeu
ren. De woordvoerder van het centrale 
comité van de Palestijnse Bevrijdingsor
ganisatie, Aboe Omar, die eind vorige 
maand ons land bezocht heeft in inter
views voor radio en tv en in de Nieuwe 
Linie en de Haagsche Courant, nog eens 
duidelijk gemaakt dat de Palestijnen 
zullen blijven streven naar de verove
ring van hun vroegere bezittingen en 
woongebieden. Het uitvoerende comité 
van de Palestijnse Bevrijdingsorganisa
tie heeft het afgelopen weekeinde voor
stellen verworpen met betrekking tot de 
vorming van een Palestijnse rompstaat, 
die slechts een deel van het vroegere 
Britse mandaatgebied zou omvatten. Al
leen in die gebieden die gewapender
hand op Israël zijn veroverd, zou een 
dergelijke staat kunnen worden inge
richt. Een staat die krachtens overeen
komst tussen Israël en een der Ara
bische regering tot stand ·zou komen, 
zou slechts als een marionettenstaat 
kunnen worden beschouwd. 

De oplossingen die niet-Palestijnen 
aan de hand · doen zijn legio. De 
Israëliërs houden het op integratie van 
de Palestijnen in het gebied waar zij 
hun toevlucht hebben gezocht. Zij wij
zen erop dat ze in verschillende landen · 
al burgerrechten hebben verworven en 
in een land als Jordanië ook belangrijke 
posten bekleden. Volgens de Palestijnen 
gaat het hier slechts om individuele ge
vallen en valt de rest een discrimine
rende behandeling ten deel. President 
Sadat achtte het houden van een refe
rendum gevolgd door de .terugkeer van 
die Palestijnen die dat wensen en com
pensatie voor de anderen een aanvaard
bare oplossing. Voor Israël is het dat 
niet. Koning Hoessein meent dat de Pa
lestijnen tussen drie dingen kunnen kie
zen: terugkeer naar de situatie van 
1967, toen de West-oever van de Jor
daan vanuit Amman werd bestuurd, een 
of andere vorm van autonomie voor 
West-Jordanië of de vestiging van een 
onafhankelijke Palestijnse staat in dat 
gebied (en de Gazastrook). Israël wijst 
de vorming van een derde staat tussen 
de Middellandse Zee en Irak af, zoals 
mevrouw Meir in een interview in 
Newsweek duidelijk maakte. De Pales
tijnen zijn zoals gezegd tegen al deze 
oplossingen . 

Nederland 
Op het Nederlandse ministerie van 

van buitenlandse zaken wordt onder
zocht in welke landen praktische moge
lijkheden bestaan voor integratie van 
Palestijnse vluchtelingen - om dan 
financiële hulp te bieden. ,.Zonder 
financiëlé middelen is het probleem van 
de Palestijnen helemaal onoplosbaar", 
aldus· staatssecretaris de Koster. Maar 
de integratie is sinds 1948 op politieké 
bezwaren van de Arabische landen· af· 
gestuit.· Hoe het zij, de Palestijnen zul
len bij het zoeken van een oplossing be
trokken dienen te zijn. Het gaat niet aan 
hen te negeren zoals nu dreigt te ge
beuren. 

a 

• Elseviers Weekblad verzamel
de aldus de koppen in "diverse 
dagbladen boven de bekende pu
blikatie van het Centraal Planbu
reau: "De Telegraaf: Loonstijging 
wordt vier procent. De Tijd: 
Loongolf van acht procent. Het 
Parool: Lonen tien procent hoger 
na loonpauze. De Volkskrant 
haalde De Vakbeweging aan, die 
uit het Centraal Plan aflas: Loon 
moet 1 juli omhoog met tien pro
cent. Het Nieuwsblad van het 
Noorden wist het nog sterker te 
vertellen: Loonstijging dit jaar 
twaalf- procent". 

• Uit een rubriek: "Lezers in
terviewen Willeke Alberti" (de 
ster uit "De Kleine Waarheid") in 
Het Vrije Volk: "Mevrouw Elting, 
te Heerde, e.a. : ,. Waarom stemde 
u op de VVD zoals u onlangs in 
een interview verklaarde? Ant
woord van Willeke Alberti: Ik 
vind z~ allemaal even slecht 
maar de VVD net iets minder. 
Of andersom: even goed". 

• De Utrechtse wethouder voor 
D'66 mr, H. J. Zeevalkingaan de 
vooravond van het congres, waar
op D'66 besloot tot samenwerking 
met de PvdA en de PPR, in een 
gesprek met het Algemeen Dag
blad: "Als het akkoord doorgaat 
zie ik hoogstens evenveel zetels 
als nu (zeven. - red.). Grote 
groepen D'66-kiezers zullen terug
gaan naar de VVD en de confes
sionele partijen. Als we winst ma
ken zijn de zetels afkomstig van 
de PvdA. Dat kan onmogelijk de 
bedoeling zijn van een akkoord". 

• De politieke redactie van De 
Volkskrant over de "reuzenzwaai 
van D'66": ,.Het is nogal wat om 
- wellicht gevoelig - kiezers
verlies en verdeeldheid onder de 
partijgetrouwen te riskeren voor 
een samenwerking met twee ken
nelijk niet al te florerende par
tijen, een gi:ote krakende en een 
kleine, nog net niet afstervende. 
( ... ) Zijn ommezwaai kan nog een 
ander effect hebben. Als veel 
vroegere D'66 . kiezers, teleurge
steld door de binding aan de so
cialisten, naar de VVD of de con
fessionele partijen overstappen, 
zou dit wellicht juist het extraatje 
kunnen zijn dat de huidige rege
ringspartijen (aangevreten door 
DS'70) nodig hebben om boven de 
vijftig procent te blijven . 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
--pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rende.11ent 
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"Gastheren in eigen land"· 

----· - ---- -~.----·-

ttOTÈL ,,OE NEDERLANDEN'' VREELAND 
- Resr AURA NT -ROTISSERIE "NAPOLEON" 

VREELAND Afo VECHT . 
.'BIJ KRUJSINQ AUTOWEQ- ftAARLEM/ftiLVERSUM +UTREC-HT /AMSTERDAM 

RESERVERING (02943) 1576 

HOTEL WITTEBRUG 
Den Haag - Scheveningen 

20 suites en 240 bedden 

Alle kamers met privé bad en douche 

Airconditioned restaurant en lounge-bar 

Tet: 512361 (10 liinen) 

WAAR lNVVRIJHEID' 
GERESPECfEERD 
WORDT ••• 
RiJnhotel: modern, comfortabel hotel 
In Rotterdam-Centrum. 140 Kamers 
met bad of douche. Congresaccom
modatie voor 20 tot 2000 personen. 
Ruimeondergrondse parkeergarage 
direkt naast het hoteL 

HOTEL BOUWES 

ZANDVOORT 

rijnhotel rolterdam 
Schouwburgplein 1 Rotterdam 
Tei.(OlOJ 132900 • TMx 21640 

Kamers met meest modern comfort 

Gerenommeerde keuken 

Gelegenheid voor congressen en partijen 
tot 300 personen 

Cabaret-Dancing dagelijks 

I(ASTEEL OUD-WASSENAAR 
HOTEL· RESTAURANT 

Vijf minuten van Den Haag, te bereiken via autoweg naar Am
sterdam, afbuigen tegenover Dierenpark Wassenaar. 

In ·magnifiek park gelegen hotel met alle moderne comfort. Salons 
voor speciale diners, recepties, cocktailparties, vergaderingen, etc. 

GEEN PARKEERPROBLEMEN! Telefoon 01751 - 9045 

d k
du • -w-aar e gast on1ng is 

Cocagne, levend middetpunt van een levende stad: 
perfekte outillage voor vergaderingen, congressen, 
shows, feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco· 
modatie, restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speciale arrangementen bij feestelijke gele· 
genheden: Kerstmis- Nieuwjaar- Pasen - Pinksteren;. 

- . 

RESTAURANT DES SPl!CIALtTl!S. CAVE RENOMMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. -TELEFOON 040 • 69288 

APPARTEMENTENHOTEL 

BOUWES PALACE 

ZANDVOORT 
Kamers en appartementen met modern comfort. 
Restaurant op 70 m hoogte - panorama - lounge bar 
• sauna - overdekt zwembad - congreszaal. 

Unieke accommodatie voor kaderbijeenkomsten. 

BEIDE HOTELS HET GEHELE JAAR GEOPEND - TELEFOON 5041 
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Onderwijs 

Hiernaast een uittreksel uit 
de beschouwingen van ons 
Eerste Kamerlid mevrouw 
Schouwensar-Franssen tij
dens de begrotingsbehande
Ung voor onderwijs en weten
schappen. 

Rekenkunde 
door 
drs. G. M. V. van Aardenne 
lid van de Tweede-Kamèr
fractie van de VVD 

C 0 PIJN 
GROENEI(AN 

REEDS MEER DAN 

TWEE EEUWEN 
EEN BEGRIP VOOR 

boomkwekerij

produkten 
EN 

tui nar eh i teetil u r 

TELEFOON 03461 - 12 07 

• 1n de Eerste Kamer 

Tijdens de behandeling van de begro
ting voor onderwijs en wetenschappen 
in de Eerste Kamer heeft de woord
voerdster van de VVD, mevrouw Schou
wenaar-Franssen, kritiek geuit op het 
plan van minister Veringa een sociaal
cultureel planbureau in te schakelen om 
een inzicht te krijgen in de komende 
maatschappelijke ontwikkelingen, nodig 
voor het opzetten van zijn onderwijsbe
leid. 

Volgens mevrouw Schouwenaar kan 
het menselijke brein niet of nog niet de 
inzichten verschaffen in een zo ingewik
kelde materie als de aanblik van onze 
samenleving over vijf, tien of 25 jaar. 
"Immers de mens gaat bij zijn denken 
hierover uit van bepaalde voorstellingen 
die wij nu van de maatschappij hebben, 
gebaseerd op menselijke waarneming en 
daardoor onvolledig en eenzijdig," aldus 
mevrouw Schouwenaar. Zij wees er op 
dat de toegepaste techniek daarentegen 
de mens in staat stelt doeleinden te be
reiken, waartoe hij fysiek of intellectueel 
zelf niet in staat is. De computer kan 
verschillende alternatieve modellen ont
werpen van gevolgen op lange termijn 
die bepaalde ontwikkelingen en maatre
gelen hebben, mits hij wordt gevoed met 
een aantal concrete gegevens. Zij vroeg 
de minister daarom of hij de inschake
ling van de computer in dit geval wil 
overwegen in plaats van ineens ,.af te 
stormen op een sociaal-cultureel planbu
reau". 

Mevrouw Schouwenaar merkte verder 
op dat zij - nu de grondwet wordt 
herzien - graag het recht op onderwijs 

' als een van de grondrechten erkend zou 
willen hebben. ,.Het onderwijsartikel dat 
thans in de grondwet staat, is interes
sant als spiegel van zijn tijd, maar 
zoiets als aanhoudende zorg van de 
overheid kan wat ons betreft vervallen, 
want dat spreekt vanzelf en geldt bo
vendien ook voor andere onderwerpen. 
De vrijheid van onderwijs daarentegen 
en de taak van de overheid ten aanzien 
van openbaar onderwijs moeten er na
tuurlijk inblijven. In verband hiermee 
ook de plaats van de ouders." Mevrouw 
Schouwenaar constateerde niet zonder 

Het werken met procenten en gemid
delden geeft niet alleen de scholieren 
moeite. De afgelopen weken hebben wij 
een scala van loonstijgingspercentages 
per 1 juli kunnen vernemen. Van vier 
tot twaalf en Çlat alles gebaseet·d op het 
Centraal Economisch Plan 1971. 

Nu is er één ding in dit stuk duide
lijk: de verwachting voor dit jaar is 
niet gunstig. Een flinke geldontwaar
ding en teruggang in de conjunctuur, 
beperking van de particuliere investe
ringen hoofdzakelijk tot reeds aange
vangen objecten en een duidelijke terug
gang in de rentabiliteit van het bedrijfs
leven. Het Planbureau werkt dan met 
een stijging van de loonsom van twaalf 
procent eit een stijging van het prijspeil 
van zes procent... Daarover is nu het 
gekibbel ontstaan. Want om van een 
stijging van het prijspeil met in achtne
ming van het axioma van een reële 
loonsverhoging voor de werknemers van 
twee tot 2lh procent, te komen tot een 
contractloonstijging per 1 juli, lijkt een
voudig, maar blijkt het niet te zijn. Men 
moet middelen en dan kijken t.o.v. vorig 
jaar, om de stijging van de peilen te 
vinden. 

Maar dan zijn er factoren als stijging 
sociale lasten en "zelfstandige" (buiten
contractuele) loonstijgingen, die meetel
len bij de loonsom, maar ni<'t bij de 
contractspercentages. 

Het lijkt voor alle partijen verstan
diger, zich op dit. moment niet in te 
graven: misschien valt de prijsstijging 
tot 1 juli mee, maar wellicht de con
junctuur ook, Alle cijfers die men el
kaar nu naar het hoofd slingert, maken 
een reële benadering tegen de helft van 
het jaar moeilijker. Ten slotte heeft het 
C.O.B. alleen en prognose gegeven. Per 
1 juli kan bijvoorbeeld 2 pct. loonsver
hoging héél wat uitmaken, voor werkne
mer en voor werkgever. 

Les van Verolme 

De heer Verolme is tegen een fusie 
van zijn werf met Rijn-Schelde. Dat 
wisten we al. We wisten ook dat de 
werf Verolme ruim een jaar geleden op 
de rand van de afgrond stond en met 
regeringsgeld is gered. Dat regerings
geld zit nog steeds in het bedrijf en het 
zal - ondanks wellicht in de komende 
jaren gunstige resultaten - nog lang 

een "zekere bescheiden voldoening" dat 
de ouders nu eindelijk die aandacht en 
aanspraak krijgen waarop zij recht heb
ben, zowel van de kant van de maat
schappij als van het onderwijs. "Wij 
pleiten hiervoor in dit huis al ongeveer 
15 jaar. De democratie werkt echter 
langzaam," merkte ze op. 

Bij de bespreking van de brugklas ci
teerde mevrouw Schouwenaar een eer
der door de VVD-fractie in de Eerste 
Kamer gedane uitspraak: "Het wordt 
nooit wat met die brugklas, tenzij er 
hooguit 18 leerlingen in zitten, tenzij 
men de beste docenten ervoor neemt en 
tenzij er dit zeker niet meer dan vijf 
zijn." De brugklas die nu in het derde 
jaar van haar bestaan is, heeft volgens 
haar geen eerl1jke kans gehad. Er is een 
teveel aan leerlingen. Er zijn zelfs klas
sen met dertig kinderen. ,.Die kan men 
niet stuk voor stuk begeleiden. De lera
ren moeten zelf nog worden begeleid." 
Zij waarschuwde ervoor dat de brugklas 
escaleert tot twee, drie jaar en - als 
men niet oppast - tot een middenschool 
van vier jaar. "Dat is volgens mij het 
verleggen en verlengen van de proble
men, als men niet eerst weloverwogen 
een goed voorbereid en met besef voor 
verantwoordelijkheid het eerste - be-· 
langrijkste - schooljaar goed inricht.", 
merkte zij op. 

Over de middenschool gaf zfj als haar 
mening dat doel, inhoud en middelen 
nog bestudeerd moeten worden. "Een fi
losofie van de middenschool ontbreekt 
nog. Buitenlandse schoolmodellen kan 
men zelden voor honderd procent toe
passen in Nederland." Zij was na enig 
zelfstandig denkwerk tot de conclusie 
gekomen dat er twee punten moeten 
worden ingecalculeerd bij het studeren 
op de middenschool. ,.Dat is aan de ene 
kant -- deze twee punten spreken el
kaar tegen, zijn paradoxaal, dus waar
schijnlijk beide juist ---- dat er mogelijk 
meer waardering voor een begrip van 
hand- en hoofdwerk wederzijds zal ko
men, als ook een ambachtelijk en een 
musisch vak in die vierjarige midden
school in een verplicht pakket van vak-_ 

duren voor het is afbetaald·. Intussen 
liggen de aandelen in onderpand bij de 
Nationale Investerings Bank, maar de 
heer Verolme blijft eigenaar. Hij kan 

. geen stem uitoefenen in zijn N.V., maar 
wel weigeren de aandelen te verkopen. 

Nu heeft hij ze echter ten geschenke 
aangeboden aan zijn werknemers. Hij 
hoopt ·daarmee uiteraard hen en de vak
bonden te winnen voor zijn standpUnt, 
dat er géén fusie moet komen. Dat is 
namelijk een voorwaarde van hem. De· 
Centrale Ondernemingsraad (hier oe
leidscommissie geheten) is echter zo 
verstandig, de kat uit de boom te kij
ken. Er wordt verder gepraat. Maar het 
minste dat de vakbonden toch zullen 
trachten uit dit aanbod te halen, is een 
veel sterkere medezeggenschap dan 
voorzien in het wetsontwerp op de 
structuur van de N.V. (en B.V., want 
dat zal Verolme wel willen worden). 

Van hun standpunt uit hebben ze het 
grootste gelijk van de wereld, maar dat 
geeft zeker nieuwe moeilijkheden met 
Rijn-Schelde. Dat is echter juist de be
doeling. Het geheel geeft mij een nare 
smaak in de mond. Na de regeringskre
dieten, zonder dat van tevoren openheid 
van zaken was gegeven, drijft Verolme 
op belastingelden. De aandelen hebben 
in feite geen waarde. Maar het feit, "'at 
de regering zich vorig jaar tevreden 
stelde met een onderpand, doch de 
eigendom aan de heer Verolme (of zijn 
Trust) liet, geeft hem, nu dank zij dit 
belastinggeld het weer beter gaat, een 
zekere "nuisance value". 

Intussen hebben we met de koppelba
zen als aanleiding (en die werken héél 
veel, juist bij Verolme!) een loonex
plosie gehad, die voor ons hele land on
aangename gevolgen heeft. Met wat 
overdrijving kan men stellen dat het 
kapitaal, gestoken in een onrendabel be
drijf, voor de overheid nu zijn dividend 
afwerpt in de vorm van de wiebeltax! 
Een sanering van de kwestie-Verolme 
begin vorig jaar zou conJunctureel een 
goede rem zijn geweest. 

Moge dit een les zijn voor we weer 
eens met overheidsgeld risico's gaan 
dragen ten voordele van weinigen, en 
liever heel goed opletten als de regering 
zich te diep in het particuliere bedrijfs
leven gaat steken! 
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ken wordt opgenomen. Dat lijkt mij van 
belang voor de leerlingen als individu en 
voor de leerlingen als groep. Dan kan 
zo'n leerling misschien uitgroeien tot 
een harmonisch mens en daarmee een 
harmonische samenleving bevorderen, 
waarin de nog bestaande scherpe schei
ding tussen hand- en hoofdarbeider wat 
wordt geharmoniseerd." Zij stelde daar 
evenwel de mogelijkheid tegenover dat 
wanneer er vooral aanvankelijk gelijke 
en identieke lesroosters zijn voor alle 
kinderen, dit kan leiden tot een selectie 
naar intellect. "Dan bereiken wij," vond 
ze, "precies het tegenovergestelde van 
wat althans wij graag zouden zien. We 
kweken dan een vierjarige standen
school als nooit tevoren." Haar con
clusie luidde daarom: geen middèn
school zonder duidelijke doelstelling en 
bestudering. 

Mevrouw Schouwenaar vroeg meer 
aandacht voor het nautische onderwijs 
"dat waarlijk niet door onze belangstel
ling wordt overspoeld". Zij bepleitte bij 
de staatssecretaris een sociologisch on
derzoek naar de oorzaken van het ver
loop bij de officieren van de koop
vaardij. Tachtig tot negentig procent 
van de officieren verlaat de vaart rond 
zijn dertigste jaar. In Duitsland heeft 
een soortgelijk onderzoek nuttige gege
vens opgeleverd, zei ze. 

Bij het punt wetenschappelijk onder
wijs vroeg zij zich af of de overheid of 
het universiteitsbestuur geen produktivi
teitsnormen mogen aanleggen aan deze 
tak van onderwijs. Dit ook "gelet op de 
verwachtingen die men heeft en de 
eisen die men stelt aan het wetenschap
pelijk onderwijs, gezien de toenemende 
aantallen studenten en gezien de toene
mende kosten die door de gemeenschap 
worden gedragen. Dat wil zeggen: geen 
richtingsnormen. Het gaat niet om de 
onafhankelijkheid van de wetenschaps
beoefenaar - dat is een groot goed, 
waar we vooral van moeten afblijven -
maar het gaat om de verantwoordelijk
heden van de hoogleraar op organisato
risch en didactisch terrein," aldus me
vrouw Schouwenaar. 

VVD-bureau 
in kazerne? 

Verloochent de VVD haar eigen 
nieuwe program? Daarin staat name
lijk met zoveel woorden dat de VVD 
"elke eenzijdig door politieke partijen of 
groeperingen georganiseerde of beoogde 
politieke activiteit in kazernes, op bases 
en op oorlogsschepen afwijst." Maar Iaat 
nu volgens een onlangs verschenen bro
chure: "Johannes Post Kazerne", uitga
ve van deze kazerne, te Havelte, zich in 
het wachtgebouw een bureau van de 
VVD bevinden! 

Het altijd waakzame christelijk-histo
rische Tweede-Kamerlid de heer Kik
kert ontdekte dit met een schok van 
ontzetting en richtte zich onmiddellijk 
met schriftelijke vragen tot zijn geest
verwant de staatssecrearis van defensie 
voor de Koninklijke Landmacht. 

Het was voor de gemoedsrust van de 
heer Kikkert jammer .dat staatssecreta
ris Haex nog 14 dagen wachtte voor hij 
de heer Kikkert eindelijk van diens 
kwellende onrust dat de VVD daar in 
Havelte misschien bezig zou zijn om 
heel de Johannes Post Kazerne tot een 
VVD-kamp te maken, kwam verlossen. 
De oplossing vormde een anti-climax: 
Het zetfoutenduiveltje had de heer Kik
kert lelijk er in laten lopen. Dat had de 
"M" laten wegvallen uit de vermelding 
dat in deze kazerne een kantoor is ge
vestigd van de plaatselijke afdeling van 
de VVDM (De Vereniging van Dienst
plichtige Militairen). 

Gelukkig, zo kon de staatssecretaris 
zijn geestverwanten troosten, was het 
"mogelijk gebleken voor de bestaande 
oplage van de brochure het euvel met 
de pen te herstellen". Bij wijze van 
christelijk-historisch "grapje onder ons" 
liet de -staatssecretaris daar in zijn 
schriftelijke antwoord aan de heer Kik
kert nog op volgen: "De ondergetekende 
wil hieraan toevoegen, dat hij zich naar 
aanleiding van dit veorval ernstig heeft 
afgevraagd welke de gevolgen zouden 
zijn indien de thans weggevallen letter 
zou ontbreken in een afgekorte verwij· 
zing naar het "Centraal Militair Hospi
taal Utrecht". A.W. ABSPOEL 
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Een ROND V AART d~or de Rotterdamse Havens SP/DO 

*--------------------------------------- een BELEVENIS! 
W illemsplein 
Rotterdam 

N.V. OBSERVATOR 
ROTTERDAM VASTELAND 30 TELEFOON 1115 20 

FABRIKANTE VAN 

NAUTISCHE INSTRUMENTEN 
MANOMBERS, THERMOMETERS 
PYR~, TACH~ 
Agenten ·voor Zeekaarten en 
Nautiache boeken 

REPARATIES OP KORTE TERMIJN 

VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 
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.. 
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N. V. Gouda Vuurvast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 16744 - (01820) 

DE AFSLUITING VAN HET HARINGVLIET 
betekent wijziging in de waterstanden ! 

De benodigde 

AANPASSINGSWERKEN 
:zoals: 

HAVENS, verdiepen, verruimen, vergroten 
HELLINGEN, verdiepen, verlengen, vergroten 
BESCHOEIINGEN, damwand, glooiing 
en OEVERWERKEN 

kunnen volledig verzorgd worden door 

N. V. AANNEMINGSBEDRIJF FL I P M 0 L . 
postbus 3, H. I. Ambacht 01858 - 3977 . 

Voor uw was 
naar 

BORG U 
Tevens adres voor Chemisch Reinigen 

N.V. STOOM- EN CHEMISCHE WASSERU 

v.h. C. D. BORGH & Zn. 
BeDevo.)'straat ,. - Botterdam - Telefoon ZU6il - 2S6tl& 
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~ in het hart 
\ van Amsterdam 
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~RANCO 
LEVERING 
DOOR 6EHEI!&. 
NEDERLAND 

MEUBELEN 
Vt.IZELSTRAAT 115-118 

AMSThRDAM • TEL.. 248'71e 

WAT WEET U VAN 
kiesrecht, medezeggenschap, politieke partijen, inkomens
en bezitsverdeling ... 

CURSUS BURGERSCHAPSKUNDE 
40 schriftelijke lessen voor f 25.-. 
het raadslidmaatschap, begroting, ruimtelijke ordening, 
gewestvorming ... 

CURSUS DE GEMEENTERAAD 
25 schriftelijke lessen voor f 20.-. 
invloed van de burger, parlement, gemeente, economisch 
beleid, recht, dienstplicht ... 

CURSUS VOOR JONGEREN 
POLITIEK BEKEKEN 

12 schriftelijke lessen + documentatiemappen voor f 9.50 
(in samenwerking met de Ned. Politieke Jongeren Contact 
Raad). 
Vraag nog heden een gratis prospectus onder vermelding 
van de naam van de cursus(sen) en de letters VD bij: 

Stichting Burgerschapskunde 
POSTBUS 349 - LEIDEN 
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Onze economie in gevaar 

door ons redactielid 
G. Stampher 

JOVD-congres 
in Soesterberg 

INDUSTRIEEL 
EXPERTISE- EN 
MAKELAARS 
BUREAU 

Aan de vele analyses met betrekking 
tot de economische toestand van ons 
land is er de vorige week weer een be
langrijke toegevoegd en wel door de 
raad van bestuur van de Amro-bank die 
in zijn jaarverslag ernstige bezorgdheid 
uitspreekt over de nationale conjunctu
rele ontwikkeling. De samenstellers wij
zen op het ontstaan van een klimaat 
waarin de kosteninflatie van 1969 zich 
in 1970 ontwikkelde tot een bestedings
inflatie. Onder invloed van forse nomi
nale loonstijgingen werd de particuliere 
consumptie sterk omhooggestuwd. Ook 
de overheidsconsumptie nam behoorlijk 
toe. 

Hetzelfde was het geval met de buiten
landse vraag waardoor de uitvoer met 
18 procent in waarde steeg. De pro
duktie nam evenwel niet in die evenre
digheid toe. M.a.w. er was een toene
mende spanning tussen bestedingsdrang 
en de beschikbare middelen. De ver
sterkte overbesteding leidde ten slotte 
tot een handelsbalanstekort van bijna 
f 5,9 miljard, waarmee het nadelige 
saldo van 1969 met · liefst 58 procent 
werd overtroffen. Mede hierdoor was de 
lopende rekening van de betalingsbalans 
in 1970 sterk negatief. Volgens de 
laatstbekende schatting bedroeg het te
kort ongeveer een miljard gul,den en 
naarmate het jaar vorderde werd dit 
tekort, gecorrigeerd door seizoensfacto
ren, steeds groter. Tegen het einde van 
het jaar had Nederland naar schatting 
de slechtste betalingsbalans van alle 
OESO-landen. 

Het verslag wijst er terecht op dat 
ons land hiermee in een gevaarlijke si
tuatie is geraakt. Nederland, aldus 
wordt gesteld, kan zich de weelde van 
'n overbesteding in deze omvang slechts 
gedurende korte tijd veroorloven. Indien 
de binnenlandse kostenstijging niet 
drastisch wordt beperkt zullen, volgens 
dit verslag, tal van bedrijven en enkele 
in hun geheel kwetsbare bedrijfstakken 
onder de druk van de buitenlandse con
currentie bezwijken en de gevolgen voor 
de werkgelegenheid en de voortgaande 
economische groei zullen funest blijken 
te zijn. 

Inflatiebestrijding 
Wa.t de inflatiebestrijding betreft 

wordt opgemerkt dat allen bereid moe
ten zijn hieraan mede te werken. Effec
tieve inflatiebestrijding vereist beper
king van alle bestedingen, particuliere en 
'publieke, hetzij voor consumptieve, het-

"Geen prijs mag te hoog zijn om einde
lijk de scheidslijnen in Europa te laten 
verdwijnen." Deze uitspraak deed 
staatssecretaris H. J. de Koster (buiten
landse zaken) zaterdag op het twee
daagse wintercongres van de JOVD dat 
in het Kontakt der Kontinenten te Soes
terberg is gehouden. De heer De Koster 
sprak op de eerste dag van het congres, 
die voornamelijk was gewijd aaD. de 
buitenlandse politiek. De JOVD'ers be
spraken in werkgroepen internationale 
problemen aan de hand van een discus
siestuk dat door de commissie buiten
larldse politiek van de jongerenorganisa
tie was opgesteld. Vooral ook de Euro
pese problemen kregen daarbij ruim de 
aandacht. De vergadering sprak haar 
voorkeur uit voor een Europa dat poli
tiek en economisch zo onafhankelijk 
mogelijk van de Verenigde Staten is, 
maar dat binnen de Navo ook duidelijke 
banden met Amerika onderhoudt. 

De heer De Koster ging in zijn rede in 
op de toetredingsonderhandelingen tus
s-en de EEG en Engeland. Als Engeland 
inderdaad de bijdrage zou moeten beta
len die de gemeenschap van haar 
vraagt, dan ·zou dit land volgens de 
staatssecretaris onvermijdelijk moeilijk
heden krijgen met zijn betalingsbalans 
en om ontheffing van de betaling moe
ten vragen. De kans dat alles in orde 
zal komen, leek hem pas ruimschoots 
aanwezig als eenmaal een Italiaan tot 
het voorzitterschap van de EEG is geroe
pen. Hij constateerde evenwel een dui
delijke verandering in het beleid van de 
Fransen wat Europa aangaat. 

zij voor investeringen. Zij kan, aldus het 
verslag, slechts succes hebben indien de 
grote maatschappelijke groeperingen en 
hun leiders de kracht opbrengen bij het 
nemen van beslissingen en het tot stand 
brengen van sociaal-economische ak
koorden, de inflatie niet langer te 
vóóronderstellen en de reële eisen en 
disposities af te stemmen op de werke
lijk aanwezige mogelijkheden. Tot zo
ver enkele opmerkingen uit het jaarver
slag van de Amro-bank. 

De vraag komt evenwel op of wij in
derdaad in staat zullen zijn de inflatie . 
afdoende te bestrijden. Nemen wij bij de 
beantwoording van deze vraag genoemd 
jaarverslag tot leidraad, dan kan men 
somber gestemd zijn. Immers, te weinig 
is men er zich van bewust dat de onge
lijke verdeling van de werkgelegenheid 
over de Randstad enerzijds en de rest 
van Nederland anderzijds, bij de huidige 
werking van het systeem van de loon
vorming, een belangrijke haard is van 
de inflatie, zoals het verslag terecht op
merkt. Ook in tijden van globaal even
wicht op de arbeidsmarkt blijft de si
tuatie in het westen des lands overspan
nen. In de rest van Nederland is dan de 
arbeidsreserve aanzienlijk groter dan 
het aantal open plaatsen. Het euvel van 
de onvoldoende regionale spreiding van 
de werkgelegenheid, zo concluderen de 
samenstellers, c.q. van de gebrekkige 
mobiliteit van de arbeid, is een structu
reel verschijnsel, dat niet met conjunc
turele middelen kan worden bestreden. 
Een bestrijding met conjuncturele mid
delen leidt tot overbesteding en inflatie. 

Structuurpolitiek 
In verband met het bovenstaande 

wordt in dit verslag de belangrijke 
vraag gesteld of de ontlasting van de 
Randstad en de verdere industrialisatie 
van de overige provincies in de komende 
jaren niet de hoeksteen van de 
industriële structuurpolitiek moeten vor
men. Het verslag komt in ·dit verband 
tot de sombere conclusie dat zolang de 
geschetste onevenwichtigheid voort
duurt, het vrijwel uitgesloten lijkt, dat 
Nederland de inflatoire tendensen onder 
de lmie krijgt. Tot nu toe leert althans 
de ervaring, zo wordt opgemerkt, dat 
het een illusie is te menen dat men in 
een situatie van uitgesproken arbeids
schaarste in de Randstad de landelijke 
nominale loonontwikkeling binnen aan
vaardbare grenzen kan houden, zelfs al 
zijn de industriële en sociale leiders het 

De bewindsman liet zich optimistisch 
uit over de mogelijkheid een conferentie 
over de Europese veiligheid te beleggen. 
Hij voorzag goede kansen op een rege-
ling voor Berlijn. · 

Over de beslissing van het ministerie 
van buitenlandse zaken een aanvanke
lijk verleende subsidie aan het dekoloni
satiecongres in te trekken, zei hij dat 
het ministerie inzage had gekregen van 

. stukken, waarin duidelijke beschuldigin
gen aan het adres van millister Bakker 
waren vervat. Ook zouden de Neder
landse rijksdelen Suriname en de Antil
len volstrekt ten olll'eehte in de kwestie 
zijn betrokken. Overigens noemde hij 

·het vanzelfSprekend dat men subsidie 
verleent aan groeperingen die de poli-
tiek van landen a1a Portugal in hun 
koloniën aan de kaak willen st{lllen. 

De JOVD deed tijdens haar congres 
een aantal uitspraken op buitenlands 
politiek terrein. Zo veroordeelde zij de 
inval van Zuid-Vietnam in Laos. Zij ver
klaarde die inval te beschouwen als een 
uitbreiding van de oorlog in Indo-China 
en niet als een bijdrage tot een vreed
zame oplossing van het conflict aldaar. 

Zij drong verder aan op voortzetting 
van de vredesonderhandelingen in Pa. 
rijs, mede op basis van vredesvoont.el
len die vertegenwoordigers van de voor
lopige revolutionaire regering van Zuid
Vietnam hebben gedaan. De jongerenor
ganisatie zou verder graag zien dat de 
Palestijnen worden uitgenodigd deel te 
nemen aan vredesonderhandelingen over 
het Midden-Oosten. 

Wat het binnenland aangaat keerde 

eens over de wenselijkheid van -mati
ging. 

Wij zijn op genoemd verslag wat uit
voerig ingegaan, omdat het ons op een 
duidelijke wijze confronteert met facto
ren van structurele aard die in het alge
meen nog niet of althans te weinig wer
den belicht. 

Kijkt men in dit verband naar de 
industriële ontwikkeling in de drie noor
delijke provincies, dan is er reden tot 
ernstige bezorgdheid, een bezorgdheid 
die vorige week nog eens werd onder
streept door ir. J. Bloemendal, directeur 
van het Industrialisatiebureau van het 
noorden, tijdens een voordracht die hij 
in Leeuwarden hield voor de Maat
schappij voor nijverheid en handel. 

Vrij veel bedrijven hebben een laag 
gekwalificeerd produkt, een lagere om
zet per man, zijn zeer loongevoelig en 
hebben weinig te bieden in een concur
rentiestrijd. Het noorden, aldus ir. Bloe
mendal, is niet gebaat bij deze bedrijven 
en het zou beter_ zijn, dat ze verdwenen. 
De arbeidskrachten die vrijkomen zou 
men moeten gebrulken voor het aantrek
ken en versterken van bedrijven met 
een duidelij~_e technische know-how en 
hoog gekwillificeerde produkten. Dit 
niet opwekkende beeld is volgens spre
ker' in alle drie provincies ongeveer ge
lijk. Het ontbreken van kwalitatief goed 
personeel wijt hij niet aan opleidings
mogelijkheden. Hij noemt het meer een 
gebrek aan vertrouwen in de' continuï
teit van de bedrijven, dat de jonge 
werknemet's met een opleiding doet be· 
sluiten te migreren. Ir. Bloemenda.J. be
pleit voorts een eenheid bij de 32 instan
ties in de drie noordelijke provincies die 
zich bezighouden met acquisitie van be
drijven. Hij is van oordeel dat recrute
ring van arbeidskrachten uit het westen 
mogelijk is, gezien de goede woontoe
standen in het noorden, maar dan moet 
het wooncontingent worden gekoppeld 
aan het vestigingsbeleid. 

Het is uiteraard onmogelijk binnen 
het bestèk van deze beschouwing dieper ' 
op deze problematiek in te gaan. Nood
zakelijk is evenwel dat ze wordt gesig· 
naleerd. Hier ligt niet alleen een taak 
voor de overheid, doch ook voor de 
werkgevers- en werknemersorganisaties, 
dïe tot dusver in een prestigestrijd zijn 
gewikkeld, welke kennelijk voorbijgaat 
aan het feit dat wij worden overrompeld 
door vràagstukken die vooral mede lig
gen in het vlak van een industriële 
struduurpolitiek. · 

zij zich tegen het voornemen van het 
ministerie van CRM te besnoeien op de 
subsidies voor het ·jeugd- en clubhuis
werk. Zij zou die subsidies daarentegen 
graag zien verhoogd en bracht haar be
zorgdheid naar voren over het afwij
zende standpunt van de VVD wat de 
subsidiëring van het buurthuiswerk aan
gaat. 

De JOVD sprak zich tevens uit tegen 
de aanleg van een militair oefenterrein 
in Oost-Groningen. 

Zondags besprak de vergadering de 
"positie van de vrouw". De JOVD;ers 
spraken onder meer hun steun uit voor 
allerlei maatregelen die er toe kunnen 
leiden dat de kliniek van de STIMEZO 
· (Stichting Medische Z:wangerschapson
derbreking) spoedig van de grond komt. 

De jongerenorganisatie koos tijdens 
een huishoudelijke vergadering tot slot 
van het congres een nieuw bestuur. 
Voorzitter Dick Dees trad af. Hij is op
gevolgd door Domien van Wees (Den 
Haag - Amsterdam). Jan Ekkers en 
Kees Wiebenga vertrokken als resp. se
cretaris en vice-voorzitter politiek. Hun 
plaatsen worden ingenomen door Johan 
de Bondt, Vosseakker 6 te Ede en Ar
thur Edwards (Amsterdam). Als zeven
de en achtste HB-lid ·traden toe André 
Hieffistra (Leeuwarden) en Ton Nieuw
poort (Sliedrecht). Jan Weggemans 
(Groningen), Betty Verdegem (Gronin
gen) en Ellen van Bekkum (Utrecht) 
bleven op hun posten van resp. tweede 
vice-v~rzitter, penningmeesteresse en 
twel!de secretaresse. 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines installaties e.d. 

DRS. ING. H. G. DE ROOY 
voor de Brandverzekering, Hypotheek, 
Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

(drievoudig beëdigC:} 

Akkerstraat no. 43 - Postbus 405 - Eindhoven 
Tel. no. 040-6 33 08-6 37 67 na kantoortijd 43 16 83. 
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UTILITEITS-EN WONINGBOUW 
aannemingsbedrijf 

nv. 
ARNHEM: 
Bruningweg 21 
Telefoon: 085 • 454245 * 

ROTTERDAM: 

Utiliteitsbouw 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw arnhem • rotterdam Kipstraat 3d 

Telefoon: 010• 121288 

~!ntainers: 

koel/vries
containers: 

"Flats" en 
"Huifcontainers": 

Onder de beschermde naam "Multload"· 
. container bouwt Paul & Van Weelde 

N.V. genormaliseerde aluminium STA· 
PELCONTAINERS voor het stukgoe· 
deren vervoer. 
De constructie van Van Weelde's con
tainers leent zich In het bijzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koelf 
vriescontainers, met naar keuze poly· 
streen of polyurethaan isolatie. Binnen· 
afwerking naar wens in aluminium of 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel· 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIE~N 

CARROSSERIE· EN CONTAINERFABRIEK 

PAUL & VAN WEELDE N.V • 
. 'S·GRAVENWEG 350 ·NIEUWERKERK A/D IJSSEL 

TEL. (01803) 2841 (8 LIJNEN) 

utiliteitsbouw sierbeton-elementen 

systeembouw staalkonstrukties 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton - ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen· W. HUIZER N.V. 
TELEFOON 010--332657 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NES (bij Rotterdam) 

• 
Reparatiê .en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 134862 ROTTERDAM - TELEGR. BOELE • BOLNES 

!Twee Torens! 

N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK ._. 
TELEFOON 25242 - DELFT 
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E~n niem e tijd komt op ons af, het is een be~ngstigendc, 
maar boeiende tijd met enorme problemen en cnormf' 
mogelijkheden. 

Urgentie
programma 
van de VVD 

Wat is noclig? 
Een bezielde en toch nuchtere aanpak. Kreten leiden tot 
niets, al lijken ze eerst wel mooi. Geen Revolutie, geen 
Reactie, maar Redelijklreid. 
Redelijklteid, die voortk<>mt. uit bewogenheid. Redelijk 
moeten de oplossingen zijn, bewogen de mens, die er 
aan werkt. AJleen dan komt hij tot een goede keuze. 
De VVD vraagt u te kiezen voor een reëel programma 
voortgekomen uit bewogenheid met de medemens, slechts 
lu·grcnsd door tcchni8che en economische mogelijkheden. 
De VVD wil dat iedereen ûch naar eigen aard en aan
leg ontplooit, ziclJzelf kan waarmaken en terugvindf'n 
in deze tijd van snelle ollh\ ikkelingen. 

Het Urg ntieprogramma 
van de VVD treft u hierbij 
aan, zoals het ter goedkeu
ring zal worden voorgelegd 
aan de algemene ledenver
gadering van 26 en 27 
maart. 

Dat klinkt mooi, maar het moet ook kunnen. 
Dat hetekent dat wij nagaan wat hiervoor nodig is. 

e odig i èn welvaat't voor ieder persoonlijk èn geza
menlijke maatregelen, die het leven beter maken 
voor allen: 'an de allerjongsten tot en met clc aller
oud ten. Op pagina 2 is afgedrukt 

een globale kwantificering 
van dit urgentieprogramma. e odig is ook: een goed werkende democratie, waar

in iedere stem evenw·el gewicht heeft en waarin de 
bm·ger zeket· i 'an zijn rechten en vrijheden. Ons verkiezingsprogram 

1971-'75 "Liberalen op nieu
we wegen" is reeds in druk 
verschene", Oe priis be· 
draagt 11,- per exemplaar. 
Bestellingen bij voorkeur 
door overschrijving van het 
desbetreffende bedrag op 
postrekening 67880 ten name 
van de secretaris van de 
VVD te 's-Gravenhage, on
der vermelding "Verkie
zingsprogram". 

e Vóór alle moeten - als we ilit waar willen maken 
- vrede en veiligheid ''oor ieder f'en zekerheid zijn. 

WAT IS HET ALLERBELANGRIJKSTE? 
e Onze rechten en vrijheden 
Zonder deze is het niet mogelijk om tot verhoudingen 
in Nederland te komen, waarin ieder zijn eigen vrijheid 
kan beleven. Daarvoor is nodig, dat men zich aan de 
~pelregcls van democratie houdt. 
Dat betekent dus: gf'en geweld, geen terrem· van min
derheden of intimidatie. 

VERKIEZINGSTOURNEE 
VAN MR. GEERTSEMA 
• Groningen, 23 maart, 20.00 uur in het 

Tehuis. 
• Hoogeveen, 2D maart, 20.00 uur in 

hotel Homan. 
• Hulst, 1 april. 
• Oegstgeest, 2 april in hotel Rijnland

lyceum (samen met andere kamer
leden). 

• Gouda., 2 april in Kunstmin (samen 
met andere kamerleden). 

• Arnhem, 6 april, 20.00 uut· in Haar· 
huis. 

• HiJ\'ersum, 8 april (met mevr. Van 
Someren en staatssecretaris De 
Koster). 

• Dordrec1at, 15 april. 
• Utrecht, 16 april. 
• Tilburg, 19 april in de stadsschouw

burg. 
• Roenuond, 20 april, 20.00 uur in Har

moniepaviljoen. 
• RotteJ•dam, 22 april, 20.00 uur in Rijn

hotel. 
• Za.a.ndam, 23 april, 20.00 uur in De 

Speeldoos. 
• Drachten, 24 april. 14.00 uur in De 

Lawei (met o.a. mevr. Van Someren). 
• Dt'u Hang, 26 april. 

De ]nu-gers dienen zich echter ook boschm·md te weten 
tegen onredelijk optt·eden van <le overheid. Daat·om is 
de VVD met zoveel kracht voor de ombudsman opge· 
komen. 
Om in vrijheid on,;zelf te kunnen zijn moeten we samen
werken in Atlanti eh vcrhand om er voor te zorgen dat 
de vrijheid en df'mot·ratie , ·an buitenaf onbedreigd 
hlijvcn. 
Dan is aan de voorwaarde volflaan om tot een vrjje 
keuze te komen en onze kt'uze ]eggen wij n vol ver
trouwen voor. 

e Eclttc welvaat·t voor allen 
De keuze is en blijft: wat besteden we zeH, wat be
steedt de overheid voor ons? We willen zelf over ons 
inkomen besehikken, maar wc willen ook dat de over
heid van alles voor ons doet. En toda .•• 

OVERHEIDSUITGAVEN mogen nooit een peil bereiken 
waarbij de persoonlijke welvaart in het gedrang komt. 
We willen allemaal meer gemeenschappelijke voorzie
ningen: onderwijs, wegen en zo meer. Daarvoor betalen 
we belasting. Maar de mens wil natuurlijk ook een stij
gende persoonlijke welvaart. Met beide wensen moet 
een regering rekening houden. Als we met zijn allen te 
veel tegelijk willen doen, werken we de inflatie in de 
hand. Voor een deel komt die uit het buitenland over 
ons heen, maar op alle fronten moet de strijd tegen de 
geldontwaarding worden voortgezet. 
De overheid moet zelf efficient werken en overbodige 
en minder dringende taken afstoten. Als je kinderen 
groot zijn breng je ze niet meer aan het handje naar 
school, als een groep op eigen benen kan staan subsi
dieer je ze niet meer. Zo is het in het gewone leven ook 
en de regering is niets meer dan een verlengstuk van 
het gewone leven van ons allemaal. 
Het is de eerste taak van een nieuwe regering om te 
bekijken welke taken niet meer noodzakelijk zijn. Dat 
moet lukken en dan is het mogelijk om met dezelfde 
belasting andere inmiddels noodzakelijk geworden ta
ken aan te vatten. 

veertiendaagse uitgave van de volkspartij voor vrijheid en democratie 

Voor diensten van de overheid waarvan men persoon· 
lijk gebruik maakt moet een redelijke prijs worden be· 
taald. Waarom zou uw buurman moeten betalen voor 
iets dat u nodig heeft? Dat stuwt de belastingen on· 
nodig omhoog. 
En dan vooral: het misbruik dat van sommige sociale 
wetten wordt gemaakt, moet worden bestreden. 
Om echt mee te kunnen doen heeft iedere burger aller· 
eerst behoefte aan; 

ONDERWIJS. Om zich echt te kunnen ontplooien, zich 
helemaal waar te maken en gelukkig te leven moet 
iedereen het onderwijs kunnen krijgen dat bij zijn aard 
en aanleg past. Niets is zo erg als te beseffen dat je 
verder had kunnen komen als je het juiste onderwijs 
maar had gehad. Wie dat gevoel heeft, is terecht onte
vreden. Er is veel nodig, maar op dit ogenblik is het 
allerbelangrijkste dat we de achterstand in woordken
nis die bij sommige kinderen in de eerste levensjaren 
ontstaat, opvangen 
Dit kan door de toelatingsleeftijd tot de kleuterschool 
te verlagen. Dat is de leeftijd waarop de achterstand 
in woordkennis het beste kan worden ingelopen of 
voorkomen. Daar moet nu de echte democratisering 
beginnen, want een kind dat niet eens begrijpt wat zijn 
onderwijzer zegt komt zó achter dat hij het in geen 
jaren meer inhaalt. 
Na het einde van de leerplicht heeft iedereen recht op 
verdere vorming, ook de jongeren, die dan gaan wer· 
ken. 
Er is een groep, die in onze maatschappij wel erg ge
makkelijk vergeten wordt. Dit zijn de 

BEJAARDEN. Het bcjuardenbeleid- bijvoorbeeld met 
betrekking tot de woningbouw - moet er op gericht 
zijn de zelfstandigheid te bevorderen en de vereenza
ming te doorbreken. Optrekking van de AOW tot het 
minimumloon als eerste stap naar een pensioen van 
70% van het laatste loon- waardevast na pensione
ring - voor alle werknemers. Voor ZELFSTANDI
GEN: de verruiming van de fiscale mogelijkheden om 
voor de eigen oudedagsvoorziening te zorgen. 
We zijn niet allemaal gelijk, maar hebben wel gelijke 
rechten. Dat wordt wel eens verward. Een vrouw is 
niet hetzelfde als een man, maar toch voor 

VROUW EN MAN gelijke ontplooiings- en promotie
kansen. Dat houdt ook in: verbetering van de belas
tingheffing voor de gehuwde vrouw als zelfstandig 
deelneemster aan het maatschappelijk proces. 
Nog altijd beklemt ons het meeste de woningnood, 
waarvan vooral jongeren en minder draagkrachtigen 
de dupe zijn, daarom in de komende regeringsperiode 
hoge prioriteit voor de 

WONINGBOUW. Daarvoor is in ieder geval nodig op
voering van de woningproduktie en een verdere vrij
making van het bouwbeleid. Ieder zal de huur moeten 
gaan betalen die zijn huis waard is. Wie daartoe in 
redelijkheid niet in staat is, moet individueel worden 
gesteund. Dat is de enige manier om werkelijk uit de 
woningnood te komen. 
Welvaart is geen welvaart als we in een vuile om
geving moeten leven, als er geen schoon water meer 
uit de kraan komt, als de natuur gestorven is. Daarom 
een grondige aanpak van het 

MILIEUBEHEER. We worden met zijn allen bedreigd 
door de vervuiling van lucht, water en bodem en voor
al ook door het toenemend lawaai. Bestrijding hiervan 
is van levensbelang. Dat kost natuurlijk veel geld. Geld 
dat in principe door de vervuiler zàl moeten worden 
opgebracht. We moeten dan wel beseffen dat deze 
kosten sommige produkten duurder zullen maken. Alle 
voor- en nadelen van nieuwe activiteiten die het milieu 
bedreigen, zullen steeds zorgvuldig moeten worden 
afgewogen. 
Niet iedereen deelt gelijkelijk in de stijgende welvaart. 
Sommigen blijven achter, vooral zij die werkzaam zijn 
in 

MIDDENSTAND en LANDBOUW. Midden- en klein~ 
bedrijf zijn onmisbare bestanddelen van onze maat
schappij. Het beleid van een regering moet er op ge
richt zijn, boeren en middenstanders te laten delen in 
de stijgende welvaart. Het middenstandsbeleid moet 
een volwaardig deel van het l'egeringsbeleid zijn en 
niet het sluitstuk. 

nummer 1038 vrijdag 19 maart 1971 
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Kwantificering. urgentieprogramma 

De verwezenlijking van het urgentie
program zal op een aantal punten ex· 
tra overheidsuitgaven vergen of bespa· 
~ingen opleveren, vergeleken bij de re
cente ramingen m.b.t. ongewijzigd be· 
leid. 

Andere maatregelen zullen de premie· 
druk van de sociale verzekeringen ver· 
hogen of. verlagen. 

De volgende kwantificering is bedoeld 
als een. globale benadering van de be· 
langrijkste financiile gevolgen. 

De bedragen zijn uitgedrukt In mil· 
joenen guldens en in prijzen van 1975, 
het laatste jaar van de komende kabi· 
netsperiode. Zij duiden het peil aan 
waarmee de rijksu.itgaven, respectieve
lijk de premiedruk, in dat jaar verhoogd 
of verlaagd zouden moeten zijn om de 
in het urgentieprogram voorgestelde 
maatregelen te verwezenlijken. 

Tegenover de extra uitgaven, die in 
deze notitie zijn aangegeven, staan niet 
alleen besparingen maar ook de begro
tingsruimte, die bij handhaving van het 
huidige beleid en van de huidige belas· 
tlngtarieven - nà eventuele inflatie· 
correctie - in 1975 beschikbaar is. 

Blijkens de recente "Ramingen rijks
ultgaven voor 1972 en 1973 bij ongewij· 
zigd beleid" bedraagt deze ruimte vol· 
gens het Directoraat-Generaal van de 
Rijksbegroting 550 miljoen. 

vrijheid en 
democratie 

De reeJactie van. Vrijheld ea Democra
tie 11 gevestigd te Ams&erdam, Nieuwe 
Berengracht 89-B. Hoofdredacteur ea 
voorziUel' - ae recJacUecommlssie .. 
tie beer PIL. 0. la Olapelle. 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het algeineen secretariaa& 
vaa 4e VVD, KOIIiJICinaep'aet 11 k Den 
Haag (telefoon, uiteluitend voor abon· 
Delllenten-administratle, 010 • W741). 
Voor aAlreswijziglocen etc. wende men 
IIleii dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
r.orgd door cJe Nederlandse Dagblad 
Unie, Wet!UJiaak 181 (postbus Ui) te 
Rotterdam, telefoon 010 • li7Ul. 

algemeen 
secretariaat 

Bet algemeen secretariaat van cle 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin· 
ginnegracbt 61, telefoon (070)-6M80S. 
Postrekenlog: 671180 tea name van de 
algemeen secretaris van de VVD te DeD 
Baai· 

Stemmen bij 
volmacht 
of elders-

Extra uitgaven 
1 Verlaging van de toelatingsleeftijd 

tot de kleuterschool v,n 4 tot 8 
jaar. (100) 

Aangenomen is, dat bestaande speel
plaatsen en crèches niet zonder meer in 
"scholen" zullen kunnen worden omg&" 
zet. 
2 Invoering van de parti~le ,leerplicht 

voor Jongeren tot en met 17 .Jaar. 
(151) . 

Aangenomen is, dat in 1975 alle jon
geren tot en met 17 jaar, die geen volle
dig dagonderwijs genieten, verplicht 
zullen zijn gedurende één dag per week 
onderwijs te volgen. 
3 Opvoerlag van de woningprodoktie. 

(1ö0) 
Het bedrag geeft de budgettaire las· 

ten aan van een geleidelijke jaarlijkse 
opvoering van het gesubsidieerde wo· 
ningbouwprogram tot 52.000 woning
wetwoningen, 32.000 gepremieerde huur
woningen en 32.000 gepremieerde eigen 
woningen in 1975. Dit betekent, dat het 
gesubsidieerde woningbouwprogramma 
elk jaar met 2.000 woningen stijgt. 
4 Maatregelen ten behoeve van Land

bouw en Middenstand (200) 
Om de achterstand van midden- en 

kleinbedrijf en landbouw ten opzichte 
van de welvaartsgroei in te lopen, zal 
een romplex van maatregelen nodig 
zijn. Slechts een deel daarvan heeft 
budgettaire consequenties. Onder ver
wijzing naar het verkiezingsprogram 
voor wat de hoofdlijnen van onze aan
pak betreft, is het bijgaande bedrag als 
stelpost opgenomen. 
5 Velligheld en vrede ( 400) 

Om ons defensieapparaat op peil 
te brengen en te houden, is het in het 
belang van vrede en veiligheid helaas 
noodzakelijk in de komende jaren voor 
dit doel meer gelden beschikbaar te 
stellen. Ook zal bezien moeten worden 
of door structuurwijzigingen met het 
beschikbare ge~ meer gedaan k!Ul ~r
den. 
6 Vermindering progressie-effect 

loon- en inkomstenbelasting (P.M~-) 
De in deze notitie vermelde bedragen 

zijn gebaseerd op de veronderstelling, 
dat de gehele begrotingsruimte; zoals 
die is aangegeven in de "Ramingen on· 
gewijzigd beleid" - dus met inbegrip 
van de opbrengst van de z.g. reële pro
gressie, die enige stijging van de belas
tingdruk· meebrengt - nodig zal zijn 
voor de verwezenlijking van dit urgen
tieprogram. 

Voor zover de mogelijkheid zich daar· 
toe alsnog zou voordoen, dient de ver
zwaring van de belastingdruk, die uit de 
reme progressie voortvloeit, te worden 
teruggedrongen. 

Mietdelen en besparingen 
7 Begrotingsruimte (-6150) 

Zoals hierboven ..aangegeven, is 
deze notitie mede gebaseerd op veron
derstellingen in de nota "Ramingen on· 
gewijzigd beleid." Daaruit blijkt, dat er 
in 1975 een overschot van 550 mln. ten 
opzichte van een begrotingsruimte van 
2200 min. beschikbaar kan zijn. Dit be
drag is niet exact vergelijkbaar met een 
aantal van de in deze notitie vermelde 
uitgavenposten, die in lopende prijzen 
1975 luiden, maar geeft wel een (veilig
heidshalve te krap gehouden) orde van 
grootte aan. 
8 Extra huurverhogingen, verschUi

ving van subsidies, aanpassing ren· 

Bij de verkiezing van de leden van de 
Tweede Kamer wordt aan een kiezer op 
zijn verzoek toegestaan in een willekeu
rige gemeente aan de stemming deel te 
nemen. Wil men van deze mogelijkheid 
gebruik maken, dan dient men hiervan 
uiterlijk op de veertiende dag vóór die 
der stemming, derhalve uiterlijk 14 
april, schriftelijk mededeling te doen 
aan de gemeentesecretarié in zijn woon· 
plaats, en wel door invulling van een 
formulier dat ter gemeentesecretarie 
kosteloos verkrijgbaar is. Deze moge
lijkheid om elders te kunnen stemmen is 
onder meer van belang voor militairen! 

Daarnaast zijn de mogelijkheden tot 
het stemmen bij volmacht uitgebreid. 
Die mogelijkheden zijn: 

A. (Schriftelijk tot 14 april). Indien 
men vermoedelijk niet in staat zal zijn 
op woensdag 28 april persoonlijk aan de 
stemming voor de Tweede Kamerverkie
zing deel te nemen wegens lichamelijke 
omstandigheden (ziekte, verblijf bui-

tepercentage op oude uitstaande schuld 
(plm. 250) 

Het huidige beleid is gericht op jaar
lijkse huurverhogingen van 6 pct. Op 
die manier zal het verschil tussen be· 
taalde huur en kostprijshuur pas in de 
loop van circa 15 jaren worden over
brugd. Wij streven er naar, dat ieder de 
huur gaat betalen die zijn lluis waard 
is, met individuele onderáteuning voor 
wie daartoe in redelijkheid niet in staat 
is. 

Om de overbruggingsperiode te ver
korten moetèn de jaarlijkse huurverho
gingen op 10 pct. worden gebracht, met 
een uitzonderingamogelijkheid voor ja· 
ren waarin de loonkosten met minder 
dan 10 pct. zouden stijgen. Dit leidt tot 
een extra besparing op objectieve huur
subsidies van 250 mln. per jaar. De 
hieruit voortvloeiende stijging van het 
prijspeil particuliere consumptie in 1975 
in procenten ten opzichte van .het prijs· 
peil in 1971 is te schatten op 1,2. 

Onder die omstandigheden zouden de 
subjectieve huursubsidies aan hen, die 
de huur in redelijkheid niet meer zouden 
kunnen opbrengen, extra moeten stij
gen, en wel met rond 100 mln. per jaar. 

Voor de meer draagkrachtigen wordt 
het subsidie dus sneller afgebroken, ter
Wijl de minder draagkrachtigen d.m.v. 
extra individuele subsidies compensatie 
ontvangen. 

Opvoering van het huurverhoginga
tempo brengt· ook mee dat de betrokken 
woningen eerder subsidievrij worden. 
Ten aanzien van oudere subsidievrij ge
worden woningen laat de wet de moge
lijkheid toe, het rentepercentage van het 
nog uitstaande schuldbedrag aan stich
tingskosten ad f pct. aan te passen aan 
de huidige hogere rentestand. 

Hieruit is voor het rijk een besparing 
te verkrijgen van circa 100 mtn. 

De drie genoemde maatregelen leve
ren per saldo een budgettaire besparing 
op van 250. mln. ( -250 plus 100 
100). 

9 Beperking van de stijging van de 
overheidsUitgaven ( -200). 

Hoewel in de beleidsveronderstel· 
lingen voor de komende jaren reeds is 
aangenomen dat de niet-belastingmidde
len, waaronder de opbrengst van retri· 
buties, zullen toenemen en ook met effi· 
ciency-verbetering bij ongewijzigd be
lef.d rekening is gehouden, zal haar een 
verdergaande beperking van de rijksuit
gaven moeten worden gestreefd. 

Ten denken valt hierbij aan: 
• verhoging van de retributies op cul· 
tureel en onderwijsgebied; 
• vergroting· van de efficiency van het 
overheidsapparaat door middel van 
automatisering en doorlichting· op doel· 
matigheid; 
• beperking van minder urgente ta
ken; 
• temporisering van miljoenen-projec:.. 
ten op het gebied van waterstaat, cul
tuurtechnische werken (voor zover niet 
rechtstreeks de landbouw dienende) 
e.d.; 
• beperking van de groei van ~ bij
standsuitkeringen, o.m. door het tegen
gaan van misbruik en het bevorderen 
van een meer selectief opnamebeleid 
t.a.v. inrichtingen. 

10 Optrekking van de AOW· en 
AWW-uitkeringen tot llet mini

mumloon; verhoging van het premieper
centage (2,3 pct.). 

tenlands of anderszilll:l) moet men uiter· 
lijk op de veertiende dag vóór die van 

~: ~=~:~~~~e~~:t~i~r~!~ ~!r!~~· ~f:t 
bij volmacht te mogen stemmen indie
nen. Voor het verzoekschrift moet ge
bruik gemaakt worden van een formu
lier (model K 4-1) dat op de gemeen
tesecretarie of bij het Algemeen Secre
tariaat der partij (Koninginnegracht 61 
te 's-Gravenhage, tel. 070-604803) 
kosteloos verkrijgbaar is. 

Als gèmachtigde kan worden aange
wezep: 

• de echtgenoot of echtgenote, 

• een bloed- of aanverwant tot en met 
de vierde graad (onder deze categorie 
vallen: overgrootouders, grootouders, 
ouders, kinderen, kleinkinderen, achter
kleinkinderen, volle neven en nichten, 
alsmede hun echtgenoten), 

e de echtgenoot van een schoonzuster 
of de eçhtgenote van een zwager, 

Aangenomen is, dat de bruto AOW· 
en AWW-uitkeringen tussen 1971 en 
1975 zullen worden opgetrokken tot het 
in 1975 geldende netto minimumloon. 

De premiedruk, die nu 1:1,4 pct. van 
het premieplichtig inkomen bedraagt, 
zal daardoor tot 13,7 pct. moeten stij
gen. 

11 Uitbreiding ArbeldsoÎtgeschlkütelds 
verzekering tot zelfstaDigen (P.M.). 

Naar de ramingen van het vooront
werp terzake zou hiermede een bedrag 
van ca. 900 miljoen gulden zijn gemoeid, 
waardoor een premieheffing van betrok
kenen van 4,8 pct. nodig zal zijn. Aan
gezien het hier slechts om een deel van 
de bevolking gaat en de modaliteit nog 
niet vaststaat is voorshands met een 
P.M. post voor de stijging van de totale 
premiedruk van de sociale verzekerin· 
gen volstaan. 
12 Beperking sociale verzekeringen (· 

2,8 pct.). . 
Voor de verhoging van de AOW·, 

AWW-uitkeringen en de uitbreiding van 
de WAO-uitkeringen tot zelfstandigen 
dient zoveel mogelijk ruimte gevonden 
te worden in beperkingen van overige 
bestaande voorzieningen. Tevens dienen 
remmen tegen misbruik en onnodig ge· 
bruik te worden ingebouw. 

Beperking van de kinderbijslagen en 
invoering van eigen risico's in . de zie
kengeld- en ziekenfondsverzekeringen 
zijn hiervoor het meest aangewezen. 

·Om de kinderbijslagsfeer zal, indien 
b.v. de kinderbijslag voor het eerste 
kind wordt afgeschaft of een andere be
perking van gelijke omvang wordt door
gevoerd een premieverlaging van 
1,8 pct. mogelijk zijn. 

Met de verdere beperkingen moet een 
additionele verlaging van de premiedruk 
met 1 pct. tenminste realiseerbaar 
zijn. 

Samenvatting 
budgettaire 

gevolgen 
in1975 

(mln. gld.) 

1. Verlaging 
toelatingsleeftijd 
kleuterscholen 100 

2. Invoering 
partiële leerplicht 
t/m 7 jaar 150 

3. Opvoering 
woningproduktie 150 

4. Maatregelen 
landbouwen 
middenstand 200 

5. Veiligheid en 
vrede 400 

6. Terugdringen 
reëel 
progressie-effect P.M. 

7. Budgettaire 
ruimte -550 

8. Vermindering 
huursubsidies, 
etc. --250 

9. Beperking 
uitgaven· 
stijging -200 

10. Optrekking 
AOW/AWW tot 
netto-minimumloon 

11. WAO zelfstandigen 
12. Beperking sociale 

verzekeringen 

TOTAAL 0 

gevolgen 
in 1975 voor 
hetpremie
perçentage 
soc. verz. 

2,3 
P.M. 

-2,8 

• een der huisgenoten van de vol
machtgever, d.w.z. iemand die blijkens 
het kiezersregister hetzelfde adres heeft 
als de volmachtgever. 

Degene die zich bereid verklaart als 
gemachtigde op te treden, moet op de 
dag van de kandidaatstelling, 16 maart 
jl., ingeschreven zijn in een kiezersre
gister. Woont de gemachtigde in een an
dere gemeente dan de volmachtgever, 
dan kan hij in zijn eigen gemeente, in 
zijn eigen stembureau, de volmachtstem 
uitbrengen. Men mag niet meer dan.. 
twee aanwijzingen als gemachtigde aan
nemen. 

B. In persoon op de secretarie tot en 
met 23 april, mits in aanwezigheid van 
de kiezer die bereid is als gemachtigde 
op te treden. Aan de gemachtigde wordt 
in dit geval slechts de eis gesteld dat hij 
in hetzelfde kiezersregister is opgeno
men als de volmachtgever. Er behoeft 
derhalve geen familieband te zijn. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nderdeloep 

door A. W. Abspoel 

Nieuws uit de partij 
• De afdeling Heemstede heeft de heer 
M. D. Scheer benoemd tot lid van ver· 
dienste. Tevens werd de samenstelling 
van het bestuur gewijzigd, als volgt: 
P. M. van Drooge, voorz.; Th. Braak· 
man, L. de Keylaan 8 te Heemstede, 
secr.; F. C. W. Niè1, penningm.; mej. 
G. van Trojen; mevr. mr. A. J. Snoep
Mook en H. Matzinger. 

e De afdeling Go1'88el heeft een ge
deeltelijk nieuw bestuur. Voorzitter is 
mr. J. G. Geene, secretaresse mevrouw 
M. M. Dekhuyzen-Pas, j,ennlngmees· 
ter H. Bollaart. Bestuursleden zijn me
vrouw M. G. A. van Riemsdijk en de 
heren J. G. J. Hietkamp, J. Stiphout, H. 
de Groot en W. M. Gooy. 

• Het nieuwe bestuur van de afdeling 
Wageningen ziet er als volgt uit: ir. F. 
Coolman, voorzitter, ir. D. Hoogerkamp, 
secretaris, P. G. Bie)\ling, penningmees
ter, K. J. Zomer, Vice-voorzitter en H. 
W. F. c. Donkersloot. 

• In Broek in Waterland werd het be· 
stuur als volgt samengesteld: dr. P. 
Cossee, voorzitter, mevrouw H. D. 
Schaap-Slager, secretaris-penningmees
ter en drs. J. J. van der Sluijs. 

• Mr. L. K. F. Schultemaker te Alk
maar en drs. J. M. F. P. Hanewald te 
Heiloo zijn aangewezen als nieuwe be· 
stuursleden van de statencentrale Alk· 
maar. Het wachten is nu nog op de 
aanwijzing van een lid door de afdeling 
Bergen. De penningmeester, de heer w. 
Schoenhuijs, treedt zolang tevens op als 
secretaris. 

• De afdeling Naarden heeft de sa
menstelling van haar bestuur gewijzigd: 
de heer Th. de Jong is voorzitter, ir. H. 
A. Lanting, Vice-voorzitter. mevrouw 
Th. I. Jansen-Samplonius secretaresse 
{adres Juliana van Stolberglaan 28), 
mevr. mr. R. Munten-Vaags, peDD\Jlg
meesteresse en de heren J. M. Solleveld, 
H. S. Goinga en C. G. Scheltema leden. 

• De afdeling Tllb111'1' heeft haar be· 
stuur uitgebreid tot zes leden. Het be
staat thans uit E. L. van den Bergh, 
voorzitter, drs. G. J. Boelen, vice-voorzit
ter, drs. J. W. Hooftman, Academielaan 
14, secretaris, ir. C. Tutein Nolthenius, 
burgemeester Vogelslaan 30, Oister
wijk, penningmeester en P. L. van den 
Bossche en ir. L. C. w. Wentzel, leden. 

De heer K. Keizer die zich na twaalf 
jaar niet meer beschikbaar heeft gesteld 
voor een bestuursfunctie, werd door de 
vergadering tot erelid benoemd. 

• Geen politiek monstrum 
Van één ding zijn we. sedert donder

dag 11 februari nu dan toch wel verlost. 
Namelijk van het eindeloze en voor de 
kiezers steeds verwarrender in· en uit· 
gepraat over de wenselijkheid en moge
lijkheid van een stembusakkoord tussen 
de confessionelen en wat thans de linkse 
oppositie vormt. De befaamde .,deur", 
die nu eens heel of half open stond, dan 
weer hard werd dicht geslagen en ver
volgens voor korte tijd weer op een kier 
werd gezet, is nu toch wel definitief in 
het slot gevallen. 

Wie de .,schuldige" is, dat officieel 
reeds op de procedure-kwestie het ge
sprek is stuk gelopen en de deur in het 
slot is gevallen, interesseert ons onder 
deze omstandigheden eerlijk gezegd heel 
weinig. We houden het er maar op dat 
het een frisse windstoot van bulten was, 
die onze parlementaire democratie naar 
te hopen valt (helemaal zeker ervan is 
men helaas nooit) heeft bewaard voor 
het na de verkieZingen samengaan van 
de confessionelen met de zwaar onder 
Nieuw Linkse druk staande Partij van 
de Arbeid, de pragmatische Democraten 
'66 en de afgescheiden uiterst linker
vleugel van de KVP, die zich de Poli
tieke Partij Radicalen noemt. Wie zich 
een kabinet, samengesteld uit dit poli· 
tieke ratjetoe voorstelt, prijst het land 
gelukkig. dat het waarschijnlijk daar· 
voor althans gespaard blijft, al hebben 
latere uitlatingen, vooral uit anti-revo
lutionaire kring, helaas weer twijfel ge
wekt. 

Verkiezingen zouden dan trouwens 
nauwelijks meer nodig zijn geweest. De 
kiezers, voor zover zij de moeite zouden 
hebben genomen om nog naar de stem
bus te gaan, zouden alleen maar in de 
gelegenheid zijn geweest de absolute 
meerderheid van dit monsterverbond 
wat kleiner te maken dan verwacht en 
de VVD een flink stuk te versterken. 

Dat laatste was ons op zichzelf gezien 
uiteraard welkom geweest, maar toch 
niet ten koste van gezonde politieke en 
parlementaire verhoudingen. 

Samenwerking in één kabinet van zo 
heterogene en in veel opzichten in zich· 
zelf reeds weer sterk verdeelde politieke 
groeperingen is alleen aanvaardbaar en 
zelfs noodzakelijk in geval van een 
rechtstreekse oorlogsdreiging of van een 
ernstige constitutionele crisis of derge
lijke, waarin ook de oppositie, voor zo
ver niet volstrekt buiten de nationale 
samenleving staande, regeringsverant
woordelijkheid dient te dragen. In dat 
geval zou daarin dan echter ook de 
VVD tbuis horen. In alle andere geval
len dient een parlementair kabinet te 
steunen op een. zo homogeen mogelijke 
meerderheid en tegenover zich te vinden 
een zo sterk mogelijke oppositionele 
minderheid. 

Dat is de hoofdregel van het parle
mentaire spel, die niet dan ten koste 
van veel schade in de wind kan worden 
geslagen. 

• Het confessioneel-liberale 
gesprek 

De dag tevoren, woensdag 10 maart, 
vond een eerste gesprek plaats tussen 
de delegaties van de drie confessionele 
partijen en de VVD. Onze delegatie be
stond uit mr. W. J. Geertsema, fractie
voorzitter in de Tweede Kamer; mr. H. 
van Riel, fractievoorzitter in de Eerste 
Kamer; mr. H. P. Taisma, vice-voorzit
ter van de VVD, die partijvoorzitster 
mevrouw Van Someren wegens verblijf 
buitenslands bij deze eerste ontmoeting 
verving en onze algemene secretaris mr. 
F. Korthals Altes. 

Na afloop van dit gesprek werd mede
gedeeld, dat deze ontmoeting DQg 
slechts van oriënterende aard was ge
weest; een eerste terreinverkenning. 
Nadat over aard en doel van het ge
sprek van gedachten was gewisseld, was 
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in het kader van de programvergelij
king oriënterend gesproken over het fi· 
nancieel-economische beleid, de staat• 
kundige vernieuwing en de zedelijk
heidswetgeving. Dinsdagmiddag 16 
maart, zo werd aangekondigd, zou on
der meer worden gesproken over de 
vrijheid van meningsuiting, omroep en 
pers, de ontwikkelingshulp, de defensie, 
de inkomens- en vermogensverhoudin
gen en de .. democratisering" van de on
dernemingen. 

Ook na dit eerste gesprek heeft mr. 
Geertsema er tijdens spreekbeurten en 
op vragen van persvertegenwoordigers 
nogmaals de nadruk op gelegd dat het 
volstrekt niet bedoeling is om vóór 
de verkiezingen alle programmatische 
verschillen uit de wereld te helpen en de 
verkiezingsprogramma's aisnog geheel 
aan elkaar gelijk te maken. Wel zouden 
de gesprekken kunnen dienen- om te be
kijken of de vertrouwensbasis dusdanig 
is dat reeds vóór 28 april kan worden 
uitgesproken, na de verkiezingen met 
elkaar in zee te gaan. Daàraan zouden 
dan wellicht nog enige hoofdlijnen voor 
het regeringsbeleid kunnen worden toe
gevoègd, waarover men het op dit mo
ment eens is. 

Overigens blijven de eigen program
ma's in ieder geval gehandhaafd en zul
len de kiezers verder moeten uitmaken 
of zij zich voor het confessionele urgen
tieprogram dan wel voor het VVD-pro
gram willen uitspreken. 

Dat het voor de kiezers in die omstan
digheden gelijk zou zijn of zij confessio
neel dan wel liberaal (vvd) stemmen, 
zoals men van sommige zijden hardnek
kig poogt vol te houden, is daarmee te
gelijk (en opnieuw} weerlegd. Trou
wens: ook de sterkteverhouding waarin 
men in een politiek veelzijdig samenge
steld kabinet zal zijn vertegenwoordigd 
(en daarmee dus de mate van invloed 
welke men op dat hoogste niveau kan 
uitoefenen) is mede in sterke graad af
hankelijk van het aantal zetels, dat de 
kiezers de partij hebben toegekend. 

Daarom blijft, hoe dan ook, de stem-
1lunitslag van de 28stè april - en dus 
ook ledere stem, op de VVD uitgebracht 
- van het grootste belang. 

Vlak voor het afsluiten van dit num
mer van ons blad werd inmiddels het 
tweede gesprek met de confessionele de-
legatv> gehouden. · 

Uitlatingen van mr. Biesheuvel en 
vooral van mr. Aantjes op anti-revolu
tionaire verkiezingsvergaderingen, die 
met de geest van overleg volkomen in 
strijd bleken, brachten partijvoorzitster 
mevrouw Van Someren, die de VVD-de
legatie thans· leidde, ertoe allereerst op
heldering te vragen over deze uitla· 
tingn. Had het onder deze omstandighe
den nog eel zin het overleg voort te 
zetten? 

Mr. Biesheuvel heeft als antwoord het 
bekritiseerde gedeelte van zijn toe
spraak, die op de band was opgenomen, 
voorgelezen. Hij gaf de verzekering dat 
het standpunt van de ARP nog steeds in 
overeenstemming is met de resolutie 
van 12 december, waarin wordt gesrpo
ken o'f'er programma-vergelijking en de 
mogelijkheid van enigerlei . regeer-ak
koord. 

Mr. Aantjes had in zijn toespraak 
(waarin hij had gezegd dat de christe
lijke partijen de verkiezingen alleen zul
len ingaan) een persoonlijke mening 
verkondigd. De resolutie van 12 decem
ber bleef uitgangspunt, zo werd voor de 
aanvang nogmaals verzekerd. 

Nadat mevrouw Van Someren deze 
nadere toelichtingen en verzekeringen, 
mede gezien de geest waarin de bespre
kingen tot nu toe waren gevoerd, had 
geaccepteerd, is het tweede overleg be· 
gonnnen. 

Na afloop werd medegedeeld dat het 
op dat ogenblik nog een open vraag was 
of het overleg (dat maandag 22 maart 
zou worden voortgezet en afgerond) zou 
uitlopen op een van de tot nu toe over
wogen vormen van afspraken of uit
spraken. 

.,Komt het niet tot een keuze, dan 
moeten we helaas na de verkiezingen 
gaan onderhandelen," aldus mevrouw 
Van Someren. 

• Het ávontuur van 0'66 
Het akkoord met de PvdA en de PPR 

ligt vele D'66-ers nog steeds. zwaar op 
de maag. De heer W. C. Fiege, voorzit
ter van de Haagse afdeling van D'66, de 
indiener van de (inmiddels dus verwor
pen) motie tegen dit akkoord, verklaar
de: .,de kiezer zal in eerste instantie op 
28 april uitmaken of Van Mierlo gelijk 
had of ik. Wordt dit avontuur door de 
kiezers afgewezen, dan zal het roer in 
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D'66 radicaal om moeten". 
De vice-voorzitter van· de Friese afde

ling van D'66 zegde zijn lidmaatschap 
van deze partij op. In ·Amersfoort leg
den vijf van de zes bestuursleden van 
D'66 hun bestuursfunctie neer. De 
Utrechtse wethouder mr. H. J. Zeeval· 
king waarschuwde aan de. vooravond 
van het congres dat wanneer het ak· 
koord met de PvdA en de PPR zou 
doorgaan, .,grote groepen kiezers van 
D'66 zullen teruggaan zmar de VVD en 
de confessionele partijen". 

Mejuffrouw mr. A. Goudsmit, nummer 
twee op de kandidatenlijst van D'66, 
bleek, zoals de heer Wiegel in zijn ru
briek in het Algemeen Dagblad nog 
eens in herinnering bracht, op het con
gres in tegenstelling tot lijsttrekker 
Van Mierlo voor een oppositie-akkoord 
niet te voelen. .,Wel een huwelijk zolang 
het goed gaat, maar als er slechtere 
tijden komen, dan weer uit elkaar." 

Van meet af aan hebben we in onze 
kring voorspeld, dat wanneer D'66 eens 
tot een keuze zou worden gedwongen 
(al dan ntèt met het pistool op de borst) 
ook bij hen, zoals bij zoveel andere p!V· 
tijen, de interne geschiften naar buiten 
zouden treden. Juist en heel gemakke
lijk bij D'66, omdat bij deze partij het 
kille pragmatisme in wat moeilijker om
standigheden een heel wat minder hecht 
bindmiddel zou blijken te zijn dan bij
voorbeeld de op een ideologisch funda
ment steunende liberale beginselen van 
de VVD. 

Een .,krankzinnig avontuur" (uitdruk· 
king van de heer Van Mierlo) is nu 
eenmaal een gok! 

• BuHenlandse belangstelling 
Er blijkt ook in het buitenland nogal 

wat belangstelling te bestaan voor de 
Kamerverkiezingen in Nederland. 

De heer Schmelzer vertelde na een 
zesdaags bezoek aan de Verenigde Sta
ten volgens een verslag in De Volks· 
krant, dat de Amerikaanse topambtena
ren op het departement van buiten
landse zaken zoveel belangstelling heb
ben voor de komende verkiezingen in 
Nederland, dat zij onderling een soort 
toto houden met de uitslag als inzet. 
Drs. Schmelzer zelf heeft daar, naar hij 
mededeelde, voorspeld dat de bestaande 
regeringscombinatie van KVP, ARP, 
CHU, VVD een ,.werkbare meerder· 
beid" zal behouden. 

Een speciale verslaggever van De Te
legraaf wist op zijn beurt te vertellen 
dat in de Sovjet-Unie en in de andere 
landen van het Oostblok ook al een .,op
vallende belangstelling" blijkt te be
staan voor de politieke ontwikkelingen 
in ons land ii\ verband met de komende 
Tweede-Kamerverkiezingen. Reedil zes 
weken vóór de verkiezingsdatum zullen 
drie speciale verslaggevera vaa het Sov· 
jet-Russische persbureau T~SS in Ne
derland nauwgezet de bijeenkomsten 
volgen van -de grote partijen, waarop 
prominente politici het woord zullen 
voeren. · 

Een van hen komt rechtstreeks uit 
Moskou; de twee andere!~- zullen voor 
deze periode tijdelijk hun standplaat· 
sen in Parijs en Brussel verlaten en 
van Den Haag uit opereren. Zij zullen 
niet in een hotel verblijven, maar in de 
ambassade van de Sovjet-Unie. 

Tsjechoslowakije. zal eveneens een 
sterke journalistieke delegatie zenden, 
waarschijnlijk aangevuld.met enkele fil· 
mers en fotografen. Zelfs uit Polen en 
Hongari1e zullen speciale verslaggevers 
de Nederlandse verkiezingsstrijd op de 
voet volgen. Er zal gecoördineerd wor
den gewerkt, waarbij als sleutelfiguur 
zou fungeren de uitstekend Nederlands 
sprekende 'TASS-correspondent Grego
rejev. In de Tweede Kamer volgde deze 
onlangs met grote interesse de debatten 
over· de samenwerking bij de ontwikke
ling en de exploitatie van het 
ultracentrifuge-procédé van: verrijkt 
uranium. 

De· ongewone interesse, die er in de 
communistische landen bestaat voor het 
Nederlandse politieke gebeuren, zou 
voortspruiten uit de berichten, die eind 
vorig ja811' in de Sovjet-Unie en de DDR 
hebben gecirculeerd. Daarin was sprake 
van een .,politieke omwenteling", die ia 
ons land werd verwacht als gevolg van 
wat werd genoemd .,groeiend onbehagen 
en toenemend verzet bij het Neder
landse volk tegen het overheidsbeleid". 
De punten, waaruit dat verzet zou ·zijn 
te verklaren, zijn: de loonmaatregel, de 
volkstelling en het onvoldoende aan
dacht besteden aan wensen van jongen. 
Uiterst links gerichte jongerengroepe
rtngen in ons land zouden de redacties 
van leidende bladen in het Oostblok re
gelmatig over de te. verwachten agita
ties hebben ingelicht. 

We weten niet of deze heren de VVD 
ook tot de .,grote partijen" zullen reke
nen, voor wier bijeenkomsten zij belang
stelling hebben. Misschien komen we er 
op onze openbare jaarvergadering in 
Amsterdam wel een paar tegen. Ze kun
nen dan leren, hoe het in een democra
tisch land en bij een liberale en demo
cratische partij toegaat. Geheimen heb
ben we in ieder geval niet te verbergen 
en we lopen ook niet de kans, na afloop 
in een werk- of strafkamp te worden 
opgesloten. 
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AMSTERDAM 
• De Amsterdamse VVD-raadsleden 
mevrouw L. Vonhoff·Luijendijk en mr. 
c. H. Goedkoop hebben b. en w. in 
schriftelijke vragen gewezen op de ge· 
varen die de speelgelegenheid bij de 
vijver in !Jet Beatrixpark voor kinde,ren 
oplevert, omdat er betonnen tegels 
onder de speelrekken liggen. Zij vragen 
de speelplaats op korte termijn zó te 
veranderen en uit te breiden dat er een 
veilige, goede en gevarieerde speel· 
mogelijkheid voor de jeugd komt. 

e Het raadslid G. W. Keja heeft het 
college verzocht maatregelen te nemen 
tegen parkeeroverlast voor een aantal 
woningen van de remonstrantse stich· 
ting aan de Kennedylaan. Deze wonin· 
gen zijn tijdens evenementen in de RAl 
praktisch onbereikbaar door de vele ge· 
parkeerde auto's. Daar de hulzen meren· 
deels worden bewoond door bejaarden en 
personen met medische problemen, vre· 
zen zij de mogelijkheid - indien nodig 
- niet bereikbaar te zijn voor medische 
hulp of ziekenauto's. 

• Het secretariaat van de VVD-afde· 
ling Amsterdam is gevestigd aan de 
Vondelstraat 60, telefoon 128914. 

ROTTERDAM 
• De afdeling Rotterdam van de VVD 
houdt dinsdag 23. maart, 's avonds om 
àcht uur, haar jaarlijkse algemene le
denvergadering in het Rijnhotel. Naast 
de verslagen van de secretaris en de 
penningmeester veriTI~tldt de agenda on
der meer een bespreking van de beschrij· 
vingsbrief voor de jaarlijkse ledenverga
dering van de partij. 

• Het secretariaat van de afdeling Rot
terdam is gevestigd Minervahuis I, 
Meent 106. Telefoon 133995. 

Aanval op college 
HET is nu kennelijk ook tot de hoog

ste regionen van het Amsterdamse 
stadsbestuur doorgedrongen dat de hui
di,ge wijze van begrotingsbehandeling op 
zijn zachtst gezegd weinig aantrekke
lijk is. Vandaar de verwachtingsvolle 
blikken toen burgemeester Samkalden 
in de nog steeds naar de Kabouteriaanse 
boterzuuraanslag ruikende raadzaal 
onthulde dat hij en zijn wethouders op 
plannen broeden de procedure volgend 
jaar wat te vereenvoudigen en te ver
korten. 1971 zou voorlopig wel eens het 
laatste jaar kunnen zijn, waarin de 
openbare begrotingsbehandeling zo'n 
zestig kostbare uren in beslag neemt. 
Elke bezuiniging is uiteraard meegeno
men in een stad die tot over haar oren 
in de schulden zit. Mogelijk zal die nieu
we orde ook een verkwikkende uitwer
king hebben op de stemming onder de 
raadsleden die tijdens de algemene be· 
schouwingen nogal fel op elkaar gebeten 
leken. Maar dat heeft natuurlijk alles 
te maken inet de naderende verkiezin
gen. Eigenlijk blijken er maar weinig 
raadsleden die hun collega's van de an
dere partijen aardig vinden, als je de 
kreten en citaten van enkele uren alge
mene beschouwingen onder elkaar zet. 

De wijze, waarop de woordvoerders van 
de verschillende partijen hun bezwaren 
tegen de anderen kenbaar maakten, ver
schilden duidelijk naar de aard van het 
beestje. De VVD kreeg uiteraard de vol
le laag van de kritiek mee, want zelfs 
de bevriende confessionele broeders to
nen zich weinig scrupuleus als zij in 
deze dagen een kansje zien de VVD als 
schietschijf te gebruiken. Terwijl uitge
rekend de PSP-er Huub Riethof de VVD 
van "afbraakoppositie" betichtte, beti· 
telde CPN-er Wim van 't Schip de VVD 
als "regeringscommissaris van Amster
dam". De KVP-er Van der Eijden was 
boos, omdat de VVD zich zelf naar zijn 
mening doelbewust in de oppositie had 
gemanoeuvreerd. Hij maakte van de 

Ontmanteling 
I N de veertien dagen die verstreken 

zijn sinds wij onze vorige kroniek 
schreven, is er in Rotterdam politiek 
gezien heel wat te doen geweest. Er is 
in feite zoveel gebeurd dat het ons 
moeilijk valt een keus te maken uit de 
onderwerpen die zich aan ons opdrin-. 
gen. 

Waar zullen wij het in het bijzonder 
over hebben ? Over een publikatie in 
Het Vrije Volk die wil, dat er toch een 
Hoogoven- en staalbedrijf van Hoog
ovens-Hoesch op de Maasvlakte komt? 
De verleiding is groot, al was het alleelt 
maar omdat het socialistische blad met 
dit bericht weinig minder dan een "volte 
face" maakt. Het had in eerdere berich
ten de mogelijkheid van zo'n vestiging 
met kennelijke voldoening compleet af
geschreven. 

Het blad weet nu te melden dat rijk, 
provincie en gemeente zich beraden over 
een zeewaartse uitbreiding van de 
Maasvlakte waarop dan, verder van de 
kust dan oorspronkelijk was gedaeht, de 
nieuwe metallurgische industrie zou 
kunnen worden gesitueerd. Die uitbrei
ding zou het rijk willen bekostigen. Vol
gens een voorzichtige raming zou er een 
investering van één miljard gulden mee 
gemoeid zijn. 

Er zou naar aanleiding van dit bericht 
best het een en ander te zeggen zijn. 
Wij zullen dat niet doen omdat we me
nen prioriteit in deze kroniek te moeten 
verlenen aan een ander onderwerp. 
Daarvoor moet trouwens ook een ander 
belangrijk onderwerp blijven rusten, te 
weten de zet die Rotterdam heeft ge
daan in het gevecht om de tweede 
luchthaven. 

Wij willen daaromtrent alleen opmer
ken dat die zet was ingegeven door de 
verschijning van een - door de NV Na· 
co (Netherlands Airport Consultants) 
geconcipieerd - rapport over de moge-

VVD VoortVluchtige Democraten. Ten 
slotte kreeg fractievoorzitter Jacobse 
van burgemeester Safukalden te horen 
"maximum aan politieke rim-ram" be
dat zijn algemene beschouwing een 
vatte. · 

Dat er van de kant van het college 
een reactie op de woorden. van Jacobse 
zou komen, kon iedereen op zijn vingers 
natellen. Zijn aanval op het college was 
zeer fel en spectaculair genoeg voor· Het 
Nieuws van de Dag en het Parool er op 
de avond van de algemene beschouwin
gen hun voorpagina mee te openen. 
"Het college moet zo spoedig mogelijk 
verdwijnen. De stad wordt slecht be· 
stuurd en de raad functioneert gebrek· 
kig," aldus Jacobse. Hij zei dat het da
gelijks bestuur van de stad in politieke 
en persoonlijke samenstelling tekort 
schiet en dat de kloof tussen burgerij en 
overheid e!' in Amsterdam alleen maar 
groter op is geworden. Behalve het ver
trek van het college bepleitte hij dat de 
inspraakprocedures voor de Amster
damse bevolking op langere termijn 
moeten worden geregeld. In perioden 
dus dat die inspraak nog werkelijk kan
sen heeft. Hij vond ook dat die in· 
spraakprocedures maar achterwege 
moeten blijven, als een wijziging van al 
genomen beslissingen of maatregelen 
belangrijke schade zou opleveren. "Je 
mag als stadsbestuur geen valse hoop 
wekken," merkte hij op. 

Amsterdam krijgt, aldus .Jacobse, da
gelijks de rekening gepresenteerd van 
decennia overwegend socialistisch be
wind. Als voorbeelden noemde hij de 
schrijnende en beschamende woningnood 
26 jaar na de· oorlog juist bij die groe
pen van de bevolking waarvoor een rood 
bestuur altijd pretendeert bij uitstek op 
de bres te willen staan. Een verkrot
tende oude stad, waarvoor de maatrege
len veel te lang zijn uitgesteld. Een 
stagnerende economie, een slecht econo
misch klimaat die een bedreiging van 
welvaart en welzijn vormen. En ten 

lijkheden van Zestienhoven. In het rap
port wordt uitbreiding van dit vliegveld 
met een startbaan van 3500 m lengte 
aanbevolen, 

Met deze aanbeveling zal de liberat~J 
wethouder mr. H. C. G. L. Polak zich 
ongetwijfeiJid hooglijk ï.ngOO.omen voelen. 
Hij is namelijk steeds een warm voor
stander van deze uitbreiding geweest, 
gesteld tenminste dat wegen zouden 
worden gevonden de geluidshinder bin
nen aanvaardbare perken te houden. 
Wclnu, volgens het rapport zijn die er. 

Maar zoals gezegd kan ook dit onder
werp niet uitvoerig in bespreking ko
men. Want alle schijnwerpers dienen te 
worden gerdcht op de plannen om de wij· 
ken Ommoord, Alexanderpolder en Kra-

. iingseveer van Rotterdam af te splitsen 
·en samen met Capelle aan den IJssel en 
een deel van Zevenhuizen om te smelten 
tot een nieuwe gemeente IJsseldam. Een 
nieuwe gemeente die om en nabij de 
200.000 inwoners zou moeten gaan tel
len. 

De desbetreffende plannen zijn op het 
ogenblik volop in discussie. Gedeputeer
de Staten staan er met hun hele gezag 
achter. Rotterdam daarentegen is er een 
fervente tegenstanq.er van. Hetgeen ver
klaart dat er tussen de dagelijkse !bestu
ren van de provincie en de gemeente een 
zeer pittige correspondentie is gevoerd, 
gevolgd door een gesprek . in Den Haag 
waarin het ook al heet moet zijn toege
gaan. 

Aan het einde van dat gesprek heeft 
de Rotterdamse delegatie laten weten 
dat het geschil over Rotterdam-Oost tot 
harde strijd zal voeren. Feit is dat bur
gemeester Thomassen reeds in volle wa
penrusting op het ooglogspad is gegaan. 
In een persconferentie hee.ft hij - een 
beetje emotioneel, geheel naar zijn aard 
- de voornemens van hoger bestuur 
gekarakteriseerd als een waanidee en 
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slotte de lege kas en de gigantische 
schuldenlast. Raadsleden uit de meest 
uiteenlopende groeperingen, vervolgde 
Jacobse, klagen steen en been over de 
geringe vat die zij op de ontwikkeling 
kunnen krijgen. Er wordt over bijzaken 
veel te uitvoerig gepraat, terwijl de 
hoofdzaken te onoverzichtelijk zijn. Het 
college noemde hij een "schoolvoorbeeld 
van waartoe een monsterverbond tussen 
CPN en PvdA leidt, want één ding is 
duidelijk: het Amsterdamse stadsbe
stuur draagt het stempel van dit mon
sterverbond". Jacobse signaleerde een 
zekere onrust onder Amsterdammers 
over het onderwijs aan hun kinderen. 
De commissiè van bijstand voor onder
wijs wordt . .immers geleid door de CPN
wethouder, ex-ASVA-activist Rudi van 
der Velde. Leden van die invloedrijke 
commissie zijn twee leden van de CPN
fractie en twee Nieuw Linksers. Naast 
deze "ijzeren kohorte" een minderheid 
van leden uit andere fracties. Jacobse 
herinnerde àan de recente blunders van 
het stadsbestuur: de aanvaarding van 
een bestuursstructuur voor de universi
teit die indruiste tegen de landelijke re
gelingen en het toekennen van winter
uitkeringen aan bejaarden, eveneens in 
strijd met landelijk geldende bepalin
gen. Ten slotte lanceerde hij nog een 
aanval op wethouder Han- Lammers en 
zijn schouwburgbeleid. "Soms mis ik in 
de Groene Amsterdammer de welver
sneden pen van de vroegere journalist 
Lammers. Uit die pen die vroeger zo 
goed was in het signaleren van blunders 
van het bestuur, zou zeker vitriool heb
ben gevloeid bij het beschrijven van 
zo'n bestuur", aldus Jacobse. Het moet 
voor Lammers bitter zijn geweest dat 
de kritiek op zijn beleid van links niet 
minder mals was. PSP-er Riethof noem
de hem onverdroten de grootste draaier 
uit het college. De wijze waarop hij de 
beschuldiging illustreerde bezorgde de 
raad ook eens een paar leuke minu
ten. 

een bestuurlijke wanprestatie. Even 
hard van leer is hij getrokken in een 
druk bezochte bijeenkomst van bewo
ners van Rotterdam-Oost. 

Thomassen laat zich op zijn veldtocht 
propagandistisch begeleiden door het 
gemeentelijke bureau Voorlichting en 
publiciteit dat onder meer in bewonde
renswaardig · korte tijd een krant het 
licht heeft doen zien onder de titel "Rot
terdam Inspraak-Uitspraak". Daarin 
worden de verschillende aspecten van de 
voorgenomen de-annexatie omstandig 
uit de doeken gedaan, waarbij natuurlijk 
het accent in belangrijke mate is komen 
te rusten op het Rotterdamse standpunt. 

Op vrijdag 26 maart, enkele dagen 
voor het zogenaamde plan-IJsseldam in 
de Rotterdamse raad in discussie komt, 
zal in de "bedreigde" stadswijken eên 
referendum worden gehouden. Ook dat 
behoort tot de strijdmiddelen van Rot
terdams gemeentebestuur. Iets verras
sends kan er echter niet uitkomen. In 
een vroeger stadium heeft een opinie
peiling al geleerd dat de bevolking in 
overgrote meerderheid voor de afsplit
sing niets voelt. 

Met het plan-IJsseldam zijn ook me
vrouw E. C. Bier-Reitsma en de heer 
Sidney J. van den Bergh, liberale leden 
van Provinciale Staten, het niet eens. 
Blijkens schriftelijke vragen aan Gede
puteerde Staten berust dit plan naar 
hun mening op een volkomen verou
derde gedachte. 

Een soortgelijke opvatting kan wor
den aangetroffen in de discussienota 
"Rijnmond Oost" die de liberale werk
groep IJsseldam heeft opgesteld. Deze 
werkgroep stond onder voorzitterschap 
van drs. L. van Leeuwen, gecommitteer
de van Rijnmond. Tot de leden behoor
den het reeds genoemde Statenlid me
vrouw Bier en mr. H. E. Koning, Twee
de-Kamerlid en voorzitter van de libe
rale fractie in de Rotterdamse raad. 

De nota constateert met zoveel woor
den dat het voorstel van GS planolo
gisch en bestuurlijk is achterhaald. Ver
werkelijking ervan wordt sterk ontra
den. Verder wordt betoogd dat de be
stuurlijke organisatie van Rijnmond
Oost niet los mag worden gezien van de 
ontwikkeling van het openbaar lichaam 
Rijnmond. 

En dat is dan weer een gedachte die 
gedeeld blijkt te worden door Rotterdams 
vorige burgemeester, mr. G. E. van 
Walsum. In een artikel in Het Rotter
dams Parool heeft hij zich eveneens te
gen de plannen van GS afgezet. 
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De VVD • 1n het parlement 
In deze rubriek geeft onze Haagse 

medewerker, J. E. van der Wielen, een 
samenvatting van de . activiteiten van 
de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij kan natuurlijk slechts zeer beknopt 
melding maken van de liberale bijdragen 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de stand· 
punten die de VVD in het parlement 
heeft· ingenomen of over de vragen die 
de liberale kamerleden aan de regering 
stelden, kan terecht bij het secretariaat 
van de VVD-fractie in de Tweede Ka· 
mer, Binnenhof 1-A te Den Haag, tele· 
foon 070-614911. 

Commissie verkeer 
en vervoer 

De commissie Verkeer en Vervoer 
kwam op 2 maart in Den Haag bijeen. 

Het hoofdpunt van de agenda was een 
bespreking van het rapport van de mi
nister van verkeer en waterstaat: "Op 
weg naar het jaar 2000". 

De commissie streeft er naar in haar 
vergadering van 7 april de bespreking 
over dit rapport af te ronden en een 
reactie op te stellen. 

Alblasserdam, tel. 01895-3777, pe~stbut I 

De liberale minister van justitie, de 
heer Polak, wiens wetgevende arbeid al
leen al wat de omvang betreft grote 
eerbied afdwingt, is met de indiening 
van een wetsontwerp tot herziening van 
het echtscheidingsrecht, stellig tegemoet 
gekomen aan wijd verbreide wensen. 
Wordt het wetsontwerp volgens zijn op
vatting aangenomen - en dat zal on
getwijfeld het geval zijn als deze kro
niek onder de ogen van de lezers komt 
- dan zal er nog slechts één echtschei
dingsgrond zijn: de duurzame ontwrich
ting van het huwelijk. 
Over deze belangrijke aangelegenheid, 
die zo diep ingrijpt in het persoonlijke 
leven van menige burger, sprak voor de 
VVD-fractie in de Tweede Kamer mr. 
Geurtsen. Volgens de VVD-woordvoer
der is er geen reden (meer) te waken 
tegen overijlde echtscheidingen. Er wor
den aanzienlijk meer overijlde huwelij
ken gesloten, zonder dat de wetgever -
overigens terecht - daartegen optreedt. 
Wat de heer Geurtsen betreft was het 
voldoende geweest als de taak van de 
rechter zich uitsluitend had beperkt tot 
het regelen van de gevolgen van een 
echtscheiding, maar gezien de opvattin
gen in ons volk, had de VVD-woord
voerder geen bezwaar tegen het com
promis. Hij wees er voorts op, dat de 
principiële ontbindbaarbeid van een hu
welijk de essentie van de wetswijziging 
is. 

Evenals andere Kamerleden sprak mr. 
Geurtsen ook over de kwestie van de 
alimentatie. Hem leek veel te zeggen 
voor een systeem, dat de duur van de 
alimentatie koppelt aan het aantal ja
ren, dat het huwelijk heeft geduurd, be
halve als er kinderen zijn. De minister 
is echter van mening, dat de rechter de 
duur van de alimentatie aan een termijn 
kan binden. 
Met de woordvoerders van PvdA, KVP, 
CHU en D'66 heeft mr. Geurtsen een 
aantal amendementen ingediend. Over 
het lot daarvan zou de Tweede Kamer, 
evenalsover het wetsontwerp .zelf, waar
schijnlijk deze week beslissen.· Bij het 
afsluiten van deze rubriek had minister 
Polak zijn zienswijze nog niet gegeven. 
De Eerste Kamer heeft het initiatief
voorstel van de heer Wiegel c.s. met 
betrekking tot verlaging van de leeftijd 
voor het passief kiesrecht getorpedeerd. 
Dit is voor de heren Wiegel en Geurtsen 
aanleiding geweest een nieuw initiatief
voorstel in te dienen en daarin h.i. tege
moet te komen aan het bezwaar van de 
Eerste Kamer dat de aanvankelijke 
tekst voor tweeëerlei uitleg vatbaar 
was. Het is bij een poging gebleven on
danks het feit, dat het uitgangspunt van 
de heer Wiegel in brede kring waarde
ring genoot. 

Het herhaalde initiatief heeft schip
breuk geleden op een amendement van 
mr. v.d. Bergh (pvda), waarmee de heer 
Wiegel het niet eens was. Weliswaar 
werd dit amendement verworpen, maar 
toen het tot stemming over het initia
tiefvoorstel kwam, ging de PvdA-fractie 
in de oppositie, in tegenstelling tot 
haar houding bij de behandeling van het 
aanvankelijke initiatiefvoorstel. 

Huurharmonise~tie 
De Tweede Kamer heeft verder een uit
gebreid debat gehouden over het wets
ontwerp inzake huurharmonisatie. Hier
bij voerde de heer Wiegel voor de VVD
fractie het woord. Hij betoogde o.m., dat 
de harmonisatie van de huren een 
essentiële voórwaarde is voor een beter 
onderhoud van de woningen, voor meer 
kwaliteit in de nieuwbouw, krachtige 
doorstroming, meer eigen woningbezit 
en opvoering van de bouwproduktie. Fel 
ging de heer Wiegel in tegen de heer 
Hans van den Doel (pvda) die tegen het 
door de minister voorgestelde niveau 
was, maar dat betekent dat de heer v.d. 

. Doel wil dat ·de subsidies voor ~ieuw
bouw nog hoger worden. Maar, merkte 
de heer Wiegel op, het socialistische 
standpunt valt niet te rijmen met het 
PvdA-, D'66- en PPR-program. Wat 
daar overigens over de subsidies wordt 
gezegd, is exact gelijk aan wat in het 
VVD-programma wordt gepleit! De te
genstanders van de voorgestelde huur
harmonisatie zouden enige grond onder 
de voeten hebben, aldus de heer Wiegel, 
als dit ontwerp zou lelden tot scherpe 
prijsstijgingen en als de gemiddelde 
huurquote (het deel van het inkomen 
dat men aan het wonen besteedt) in ons 
land hoog zou zijn. Het onderhavige 
voorstel zal echter slechts leiden tot een 
verhoging van de kosten van levenson
derhoud met 0,1 procent. Van de bevol
king besteedde 77 procent in 1967 min-

der dan 15 pct. van het inkomen aan 
huur. Meer dan 50 pct. zat zelfs beneden 
de tien procent. Dat gemiddelde ligt, 
volgens de heer Wiegel, veel te laag. 
Daarbij komt dat door het huur- en 
subsidiebeleid van na de oorlog, heel 
veel mensen gesubsidieerd worden die 
echter geen financiële steun van de 
overheid nodig hebben. 
Het wetsontwerp is deze week aanvaard 
met de stemmen van· de regeringspartijen 
en de kleine christelijke pàrtijen voor. 

Ultracentrifuge 
Over het wetsontwerp tot deelneming in 
het aandelenkapitaal van Ultra-Centri
fuge Nederland N .V. heeft de heer Port
heiDe het woord gevoerd. Hij stelde 
daarbij aspecten als de economische, 
technische en milieu-verontreiniging aan 
de orde. Evenals verscheidene andere 
Kamerleden had de heer Portheïne nog
al wat vragen, maar globaal kon hij 
zich met de voorgestelde overeenkomst 
wel verenigen. 
Aansluitend bij het centrifugeproject 
was het wetsontwerp tot goedkeuring 
van het aanvullend protocol I tot het 
verbod van kernwapens, enz. Hierbij 
sprak voor de VVD-fractie de heer Kou
dijs die wel lacunes constateerde, maar 
dan nog: beter iets dan niets. Iedere 
stap, hoe bescheiden ook, ter verhoging 
van vredeskansen en van de veili-gheid 
in de wereld is, aldus de heer Koudijs, 
een positieve vooruitgang. Al te groot 
optimisme legde de heer Koudijs niet 
aan de dag; in het verleden zijn maar al 
te vaak verdragen geschonden. We moe
ten maar hopen dat dit V!Jrdrag een be
ter en minder geschonden leven zal zijn 
beschoren. 

Volksgezondheid 
In de openbare commissie-vergadering 
voor de volksgezondheid Js in de afgelo
pen weken gesproken over de nota inza
ke de geestelijke volksgezondheid. Mevr. 
Veder-Smit betuigde haar instemming . 
met deze nota. De hulpverlening' aan -
jongeren van 18--25 jaar verdient hoge 
prioriteit, meende zij. Mevr. Veder 
vroeg voorts aandacht voor het ver
schijnsel van de communes. Vaak zijn 
die een verzamelplaats van verwaar
loosde, zwervende jongeren die geen 
werk kunnen vinden of willen aanvaar
den. De hygiënische toestanden in ciie 
communes laten te wensen' over. Veel 
strengere coördinatie van het weten
schappelijk onderzoek achtte mevr. 
Veder-Smit noodzakelijk. 

Structuur n.v.'s 
Zijn we ditmaal begonnen met de wet
gevende arbeid van onze geestverwante 
minister van justitie, de heer Polak, we 
kunnen er ook mee eindigen. Het wets
ontwerp ter modernisering van de struc
tuur der naamloze vennootschappen is 
aangenomen, nadat de Kamer eerder 
een amendement "'an de heer Rietkerk 
had aanvaard, dat beoogde in de wet de 
mogelijkheid op te nemen van instelling 
van een zogenaamde aandeelhouders
commissie die namens de aandeelhou
ders in binnen- en buitenland een oogje 
in het zeil kan houden.·Zie ook pagina 7. 

Vragen 
Ondanks vergunningen op grond van 

Hinderwet en Destructiewet aan de N.V. 
Greko te Rotterdam levert dit bedrijf, 
naar de bewoners van Bchlebroek en 
Overschie menen, speciaal in de voor
jaars- en zomermaanden onduldbar·e 
stankhinder op, zo stelt mevr. Veder
Srolt in schriftelijke vragen aan de 
staatssecretaris van sociale zaken en 
volksgezondheid. Gevraagd wordt het 
nodige overleg te plegen opdat genoemd 
bedrijf wordt overgeplaatst naar het 
Botlekgebied in combinatie met een 
daar in aanbouw zijnde inrichting voor 
de verbranding van industrieel en huis
houdelijk afval. 
e Soortgelijke vragen heeft mevrouw 
Veder-Smit gesteld over het destructie
bedrijf van de Ned. Thermo Chemische 
fabrieken te Suameer (Fr.); in dit geval 
in combinatie met een van de vuilver
brandingsinstallaties, waarvan de tot
standkoming in Friesland wordt voorbe
reid. 
• Met de' heer Koudijs heeft mevrouw 
Veder-Smit verder vragen gesteld aan 
de staatssecretarissen van· buitenlandse 
zaken en van sociale zaken en volksge· 
zondheld over een achttal projecten van 
het Committee on the Challenges of mo
dern society (ingesteld door de Navo), 
bij geen van deze projecten Nederland 
actief is betrokken. Waarom is Neder-
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land hierbij niet betrokken? Zijn de be· 
windalieden bereid te onderzoeken of het 
mogelijk is dat Nederland alsnog toe
gang wordt verleend tot genoemde pro
jecten, subs. te bevorderen dat bij voor
bereiding en uitvoering van toekomstige 
CCMS-projecten Nederlandse deskundi
gen worden ingeschakeld ? 

• De heer Tuynman heeft zich met 
vragen tot de minister van landbouw en 
visserij gericht over de nog steeds be· 
staande opschorting van de invoer uit 
Nederland van levende varkens in Italië, 
welk land stringenter voorwaarden zou 
stellen dán bijvoorbeeld België, hetgeen 
dan in strijd zou zijn met het beginsel 
van non-discriminatie. 
• De heren Geurtsen en Van Dijk sig
naleren het gevaar, dat de stichting Het 
Drentse Heideschaap door financiële 
moeilijkheden niet langer in staat zal 
zijn de schaapskudde van Ruinen te 
handhaven. Uit een oogpunt van land
schappelijk en cultuurhistorisch belang 
wordt van de minister van CRM zo no· 
dig een jaarlijksè subsidie gevraagd voor 
instandhouding van deze schaapskudde. 
• De opzienbarende "race" tussen een 
Liberiaanse en een Belgische tanker op 
de Westersehelde die geleid heeft tot een 
aanvaring, vormt het onderwerp van 
schriftelijke vrangen van de heer Berk
bouwer aan de bewindslieden van ver
keer en waterstaat en van buitenlandse 
zaken. Ons Kamerlid wenst - om ram
pen te voorkomen - overleg met de 
Belgische regering en zulks op de kortst 
mogelijke termijn. 
• De heer Wiegel is in nadere vragen 
teruggekomen op de publikatie in de 
Staatscourant over het in de Tweede 
Kamer gehouden debat over de ont
werp-Landbouwkwaliteitswet. In zijn 
eerste vragen had de heer Wiegel ge
waagd van. een "Zeer eenzijdig verslag". 
De heer Wiegel vraagt nu, naar aanlei
ding van het antwoord van minister 
Beernink (binnenlandse zaken) welk 
antwoord d~ heer Wi&gel kennelijk on
bevredigend acht, of de bewindsman, be
reid is, zolang het overleg tussen· rege- · 
ring en Kamer over de voorstellen van 
de Commissie heroriëntatie overheids
voorlichting niet voltooid is, ver~len 
als het , gesignaleerde voortaan niet in 
de Staatscourant te laten publiceren. 
• In vragen van de heer Tuynman aan 
de minister van landbouw en visserij 
toont ons Kamerlid zich ongerust over 
de verhoging van de stookolieprijzen, 
waarmee de stooktuinbouwbedrijven te 
kampen hebben. Een relatief klein ge
deelte van de tuinders zou slechts een 
aanvrage tot een bijdrage op de te beta
len stookolieprijs hebben·ingediend,. om
dat velen onder meer terugschrikken 
voor de hoge kosten van omschakeling 
op aardgas, een voorwaarde om voor 
een bijdrage in aanmerking te komen. 
• De zogenaamde transactiebevoegd~ 
heid van de politie bij overtredingen 
vormt onderwerp van schriftelijke vra
gen van de heer Geurtsen aan de minis· 
ter van justitie. Ons Kamerlid vraagt 
de bewindsman o.a. of hij het mogelijk 
wil maken het verschuldigde bedrag der 
transactie desgewenst door middel van 
bank- of giro-overschrijving binnen èen 
aangegeven tijd te voldoen. 
• De heren Geertsen en Portbeine heb
ben zich met schriftelijke vragen tot de 
minister van sociale zaken en volksge
zondheid gewend over de tarieven van 
een gewestelijk arbeidsbureau voor be· 
roepskeuzetests, welke tarieven reke
ning houden met burgerlijke staat en 
gezinssamenstelling van betrokkenen, 
waardoor voor ongehuwden een hoger 
tarief geldt dan voor gehuwden. De vra
genstellers menen dat het in de bedoe• 
ling heeft gelegen de tarieven te her
zien, maar dat daaraan geen gevolg is 
gegeven. Gevraagd wordt nu alsnog tot 
herziening over te gaan en dan geen 
verschil meer te maken m.b.t. de bur
gerlijke staat -van de adviesaanvrager. 
• Een actuele kwestie snijden de heren 
Geuttsen en Koning aan in vragen aan 
de bewindslieden van verkeer en water
staat en van justitie, nl. die betreffende 
transporten van geld en gouden en zil
veren artikelen. Groothandelaren in 
laatstgenoemde artikelen wensen ont
heffing van stopverboden, welke hen no
pen dikwijls op aanzienlijke afstand van 
het besteladres hun vervoermiddel te 
plaatsen om vervolgens te voet de te 
bezorgen artikelen naar het adres van 
aflevering te transporteren met alle ri
sico's van dien. Gevraagd wordt of een 
dergelijke wens ook in bankkringen 
leeft en of de bewindslieden bereid zijn 
de verlangde ontheffingsmogelijkheid te 
verlenen. · 
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Recreatiepunt 

I n haar aanbieding van de ontwerpbe
groting 1971 zegt het dagelijks be

stuur van de agglomeratieraad over re
creatie o.a.: .,Ten aanzien van het in de 
structuurschets opgenomen concentra
tiepunt onder de gemeenten Best en Son 
en Breugel blijken principiele uitspra
ken al op korte termijn noodzakelijk. 

Na de totstandkoming van de doortrek
king van de (Eindhovense) Huizinga
laan zal dit gebied op dusdanige wijze 
ontsloten worden, dat daarop een grote 
druk van recreanten vanuit het noorde
lijk deel van de agglomeratie moet wor
den verwacht. Het lijkt daarom nodig 
om tijdig maatregelen te treffen om de 
opvangmogelijkheden in dit gebied aan
zienlijk te verbeteren en om de daar 
aanwezige gevoelige natuurgebieden te 
beschermen. De noodzaak om ten aan
zien van dit concentratiepunt snel uit
spraken te verkrijgen doet zich eens te 
meer gevoelen, aangezien ten behoeve 
van de verbinding tussen de Boschdijk 
en de Tilburgse weg (R 75) op korte 
termijn in de omgeving zand zal moeten 
worden gewonnen. Aangezien de af
stand tussen de plaats van zandwinning 
en de plaats van het uit te voeren werk 
niet al te groot mag zijn en voorts het 
creëeren van een grote recreatieplas tot 
een van de essentialia van het concen
tratiepunt BeSt - Son behoort, is het 
overleg ter zake met de gemeenten Son 
en Best geactiveerd om ten spoedigste 
tot een principe - uitspraak te komen." 

In een rapport vim de Koninklijke Ne
derlandse Heidemaatschappij over dit 
gebied wordt gesteld, dat de bevolking 
van de agglomeratie Eindhoven naar 
verwachting tegen het einde van deze 

' eeuw ongeveer een half miljoen zal be-

dragen. Het Stadsgewestpark Son -
Best wordt volgens dit rapport be
schouwd als het belangrijkste opvang
centrum voor dagrecreatie. Volgens de 
Heidemaatschappij zou dit stadsgewest
park ongeveer 770 ha groot moeten 
worden en ten dele worden gesitueerd in 
het bosgebied tussen ' de woonkernen 
Son en Best en ten dele op marginale 
landbouwgronden. 

N:aar aanleiduig van deze plannen 
hebben drie A-raadslèden vragen aan 
het dagelijk;s bestuur van het samen
werkingsorgaan agglomeratie Eindho
ven gesteld. Een van die vragen was of 
het dagelijks bestuur het niet gewenst 
vond, - gelet op de grote betekenis 
die recreatiegebieden voor de agglome
ratie hebben - de ontwikkeling, de aan
leg en het beheer te doen behoren tot 
de taak van het samenwerkingsorgaan. 

Het is wel de bedoeling, zo zegt het 
dagelijks bestuur, voor dit recreatiepro
ject subsidie aan te vragen bij het mi
nisterie van CRM. :Maar de verantwoor
delijkheid voor de gang van zaken in 
het stadsgewestpark Son en Breugel 
ligt bij de gemeenten Best en Son en 
Breugel. De agglomeratie kan in het 
kader van de huidige gemeenschappe
lijke regeling niet verder gaan da.h pro
beren de beide gemeentebesturen te 
winnen voor haar inzichten met be
trekking tot de inrichting van het ge
bied. Op de vraag van de drie A-raads
leden of al het advies van het Staats
bosbeheer is ingewonnen wordt ontken
nend geantwoord. Wel is er voeling ge
houden met de landschapsconsulent van 
het Staatsbosbeheer en is het bij de 
agglomeratie bekend, dat de hoofdin
genieur - directeur van Staatsbosbe
heer aan b. en w. van Best zijn afwij-

·falende vervoerservice 

Behalve dat de taxi's in Den Haag in 
vergelijking met steden in binnen- en 

buitenland uitzonderlijk hoge tarieven 
hebben, ontbreekt het bovendien aan 
een goede organisatie. Het is niet de 
eerste maal, dat we hierop de aandacht 
vestigen. De praktijk leert dat het 
dienstbetoon vaak sterk tekort schiet. 
Enkele voorbeelden spreken o.i. duide
lijk ·voor de juistheid van deze constate
ring. Dezer dagen belden we de taxi-te
lefooncentrale enkele minuten na zeven 
uur 's avonds met het verzoek- om een 
taxi om half acht. Op onze vraag of we 
er op konden rekenen om half acht een 
taxi voor de deur te hebben, omdat we 
tijdig ergens dienden te zijn, kregen we 
van de telefonist te horen: "Dat kunnen 
we niet garanderen." We hebben toen 
maar niet van de "diensten" van de 
HTT gebruik gemaakt. maar de bus ge
nomen. Ander voorbeeld: wie 's avonds 
na afloop van een voorstelling of con
cert in het Nederlands Congresgebouw 
een taxi wU nemen, zal er geen aantref
fen. Hetzelfde geldt voor het Circus
theater, bijv. na afloop van. opera-voor
stellingen. En bij de Koninklijke 
Scllouwburg is het ~woordig meest
al ook mis. Het wil OIDIS voorkomen dat 
het toch weinig moeite moet kosten het 
volkomen ontbreken van service bij 
schouwburgen e.d. op te heffen. Als de 
taxi-chauffeurs dan niet uit zichzelf zo 
actief zijn om in voldoende aantal ter 
plekke aanwezig te zijn, dan zal de 
HTT maatregelen moeten nemen. Ge
makkelijk zal dat vermoedelijk niet 
zijn, want de HTT heeft blijkbaar wei
nig zeggenschap over de taxi-chauffeurs 

die zelf bepalen op welke standplaats zij 
wensén te staan. 

Overigens gaat ook de HTM in deze 
niet geheel vrij uit. De extra bus die uit 
Mariahoeve via Bezuidenhout en Be
noordenhout naar het Congresgebouw 
rijdt, heeft op de concert-avonden een 
redelijke goede bezetting, zoals we 
meermalen hebben kunnen constateren. 
Maar waarom rijdt deze bus niet op 
avonden dat er voorStellingen in het 
Congresgebouw zijn buiten het kader 
van de concerten van Residentie-orkest 
en Concertgebouw-orkest? Ligt hier 
niet een taak voor de stichting "Uit de 
kunst" in samenwerking met de HTM 
,~en goede organisatie op te bouwen, 
zoals vroeger (ja, die goeie, ouwe tijd), 
en het publiek bijvoorbeeld bij het 
Jllaatsbespreken tevens te informeren 
over het inschakelen van extra bussen? 
Met"vroeger" hebben we het oog op de 
extrá. trams en 'bussen, die altijd na af
loop van een concert of voorstellmg 
voor het Gebouw voor Kunsten en We
tenschappen gereed stonden. Het klinkt 
velen misschien wat ongelooflijk in de 
oren, maar er zijn nog altijd mensen die 
niet in het bezit van een auto zijn en 
dus wel gedwongen zijn van het open
baar vervoer gebruik te maken. 

Trouwens, we raken er van overtuigd, 
dat men van het openbaar vervoer in de 
naaste toekomst meer en meer gebruik 
zal (moeten) maken, in aanmerking ne
mende dat het verkeer met name in de 
binnenstad nog verder zal vastlopen, al 
dan niet ten gevolge van het afsluiten 
van straten en pleinen. 

In dit verband nog een enkele opmer
king over de proef tot afsluiting van de 
omgeving van de Groenmarkt. Op het 
moment dat we dit schrijven, valt nog 
niet te zeggen of deze proef uiteindelijk 
een bevredigend resultaat zal hebben. 
Maar wel hebben we ons afgevraagd 
waarom het Buitenhof ook moest wor
den afgesloten. Tegen een parkeerbod 
op het Buitenhof zouden we weinig be
zwaar hebben, maar dit plein, waaraan 
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zend standpunt te kennen heeft gege
ven. 

Hoe groot de boven aangehaalde ver
antwoordelijkheid van de gemeentebe
sturen van Son en Breugel en Best is, 
wordt wel duidelijk uit de vele reacties 
die deze plannen in de agglomeratie 
hebben opgewekt. Er is veel verontrus
ting onder natuurliefhebbers. Door hen 
wordt erop gewezen dat de aanleg van de 
parkvijver van 29 ha., alleen maar zo 
urgent wordt voorgesteld, omdat rijks
waterstaat het zand uit deze kuil drin
gend nodig heeft voor de aanleg van R 
58. Ook worden er veel alternatieven 
genoemd, die verwezenlijkt kunnen wor
den op gronden, waarvoor geen natuur
schoon opgeofferd hoeft te worden. Er 
is zelfs een particulier initiatief om met 
medewerking van de gemeente Nunen 
op de grens van Nunen en Stiphout een 
massa - recreatieoord te stichten op 
onrendabele landbouwgronden. 

De werkgroep voor natuurbehoud en 
milieubeheer stadsgewest Eindhoven 
heeft in samenwerking met andere or
ganisaties uit de agglomeratie die het 
natuurbehoud voorstaan er bij de minis
ter van cultuur, recreatie en maatschap
pelijk werk en bij de hoofdingenieur-di
recteur van het staatsbosbeheer op aan
gedrongen om dit gebied, de zg. Sonse 
Heide onder de natuurbeschermingswet 
te plaatsen. 

Zelden heeft een plan de gemoederen 
in de agglomeratie Eindhoven zo in be
weging gebracht. Het laatste woord ero
ver is nog lang niet gesproken. De 
eerstvolgende plaatsen, waar men zijn 
hart over deze kwestie kan luchten zijn 
de hoorzittingen, die zowel in Best als 
in Son gehouden worden. 

onder meer druk bezochte café's, min of A 

meer onbereikbaar te maken, komt ons 
niet nodig voor. 

In een dezer dagen gehouden vergade
ring van Provinciale Staten is een motie 
van de VVD-er S.J. van den Bergh ver
worpen de voltooiing van het Provincie
huls voorlopig uit te stellen. De argu
menten van de heer V.d. Bergh hebben 
ons wel aangesproken: men kan het 
geld, nodig voor de voltooiing beter aan 
andere doeleinden besteden - bijv. we
genaanleg - en verder: uitstel houdt 
een vorm van inflatie-bestrijding in. En: 
Prov. Staten kunnen nog altijd elders 
(in de vergaderzaal van de Eerste Ka
mer) vergaderen. Een meerderheid van 
Provinciale Staten was niet gevoelig 
voor deze argumenten. Misschien wel, 
omdat zij onder de indruk was van het 
standpunt van Gedeputeerde Staten, da.t 
de provincie toch een nieuw gebouw no
dig zal hebben om de groei van het 
ambtenarenkorps met zo'n 200 man op 
te vangen. Nu zou het nog te bouwen 
deel van het Provinciehuis voornamelijk 
dienen voor representatieve doeleinden 
én dus niet geschikt zijn voor de huis
vesting voor nieuwe ambtenaren. Maar, 
zo Vra.gen we ons af, als er dan toch een 
nieuw gebouw voor de uitbreiding van 
het ambtenarenkorps moet komen, kan 
de tot stand te brengen voltooiing daar
aan dan niet worden aangepast? Dat 
zou o.i. een efficiënte oplossing zijn. 

Tenslotte een enkel woord over. een 
door de Haagse Courant ge"bracht sen
sationeel verhaal, volgens hetwelk een 
aantal wonlngbouwplannen, tezamen en
kele duizenden woningen omvattende, 
dit jaar niet (meer) van de grond Z'al 
komen, tengevolge waarvan de woning
bouw in 1971 in Den Haag een absoluut 
dieptepunt zal bereiken. Ons los maken
de van het sensationele karakter van de 
publikatie, vroegen we ons af of. een. en 
ander juist was. Het zou wel heel be
droevend zijn. "Zo somber als de Haag
se Courant het voorstelde is de situatie 
niet" moest de socialistische wethouder 
Nuy in de jongste gemeenteraad!M!Irga
dering toegeven, maar uit zijn antwoord 
op vragen bleek wel, dat hij met precies 
dezelfde moeilijkheden te kampeil heeft 
als zijn veel verguisde voorganger Hyl
kema, die steeds maar weer moest vech
ten-tegen de traagheid waarmee bouw
plannen van de grond komen. Met ande
re woorden: nieuwe bezems vegen niet 
altijd schoon. Het is het oude liedje; bij 
het totstandkomen van bouwprojecten 
zijn veel te veel instanties gemoeid, af
gezien van de talloze voorschriften, die 
coördinatie en dus efficiëncy tegen
houden. 
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Hervorming voltooid 

Ons Tweede-Kamerlid mr. J. G. 
Rietkerk geeft in dit artikel een na
beschouwing over het laatste debat 
over de hervorming van het onder
nemingsrecht. Met de nu aanvaarde 
wetsvoorstellen is veel gerealiseerd 
van wat in VVD-kring aan wensen en 
verlangens op dit gebied naar voren 
is gebracht en het kabinet heeft ge
toond ingrijpende wijzigingen in onze 
maatschappelijke verhoudingen niet 
te schuwen. De heer Rietkerk wijst in 
zijn artikel ook terecht op de bekwa
me verdediging van de wetsvoorstel
len door de liberale minister Polak. 

In de afgelopen week heeft de Tweede 
Kamer met een duidelijke meerderheid 
haar fiat gegeven aan de laatste en te
vens belangrijkste wetsvoorstellen van 
minister Polak tot hervorming van het 
ondernemingsrecht. 

Eerder al waren wetsontwerpen aan
vaard tot invoering van een 
enquêterecht, tot verbetering van de po
sitie van de ondernemingsraad en tot 
verbetering van de jaarverslaggeving. 
Nu zijn daarbij gekomen een wettelijke 
regeling van de besloten venn~tscha~ 
pen met beperkte aansprakelijkheid en 
een ingrijpende Wijziging in de struc
tuur van de grote vennootschappen. 

Daarmede heeft het kabinet-De Jong 
zijn toezegging om op dit gebied met 
een pakket van hervormingen te zullen 
komen, volledig waar gemaakt en is het 
verwijt van de oppositie dat dit kabinet 
ingrijpende wijzigingen in onze maat
schappelijke verhoudingen zou schuwen, 
met de feiten weerlegd. 

Met dit pakket is ook in belangrijke 
mate gerealiseerd wat er in onze eigen 
kring aan wensen en verlangens tot 
verbetering van het ondernemingsrecht 
naar voren zijn gebracht. 

In het door de algemene vergadering 
aanvaarde rapport van de sociaal-econo
mische commissie van onze partij over 
het ondernemingsrecht was vooral ge
pleit voor meer openheid, voor het ma
ken van de Raad van commissarissen 
tot een zelfstandig, onafhankelijk, toe
zichthoudend orgaan, voor een verbete
ring van de positie van de aandeelhou
ders door mlddel van het terugdringen 
van de oligarchische clausules en voor 
een versterking van de positie en de 
vertrouwensrelatie van de werknemers 
ten opzichte van de ondernemingslei
ding. Daarbij was met nadruk voorop
gesteld dat een en ander zou moeten 
gebeuren met handhaving van ons stel
sel van particuliet"e, vrije onderne
mingsgewijze produktie en met inacht
neming van onze internationale concur
rentiepositie. 

In onzelijn 
Wanneer Wij nu het geheel van de op 

dit gebied tot stand gebrachte wijzigin
gen overzien, dan mogen wij met vol
doenblg vaststellen dat die duidelijk in 
de lijn van onze opvattingen liggen. 

Er zal een betere verslaggeving ko
men; de publikatieplicht wordt ook tot 
de grotere besloten vennootschappen 
uitgebreid, zij het dat die voor deze on
dernemingen beperkt wordt tot de ba
lansgegevens om de concurrentiepositie 
niet te zeer te schaden; de werknemer,s
inspraak wordt vergroot en ten slotte zal 
er bij de grote ondernemingen een ver
plichte Raad van Commissarissen ko
men, die het vertrouwen van werkne
mers èn aandeelhouders moet hebben. 
Hiertoe zullen deze groeperingen een 
voordracht&- en vetorecht krijgen bij de 
benoeming van Commissarissen en zul
len zij vooraf geïnformeerd moeten wor
den over benoemingen en ontslagen van 
directieleden. Deze Raad van Commissa
rissen krijgt tot taak toezicht te houden 
op het directiebeleld. Hij krijgt het 
recht van goedkeuring van alle belang
rijke ondernemingsbeslissingen en zal in 
de toekomst de directie benoemen en de 

Na een zeer arbeidzaam en bewogen leven ging op 79-jarige leeftijd 
van ons heen onze goede vader, behuwd-. groot- en overgrootvader, de 
heer · 
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jaarrekening vaststellen. Enerzijds krij
gen de aandeelhouders en de werkne
mers dus meer invloed op de samenstel
ling van de topleiding in deze onderne
mingen, anderzijds wordt het college 
van commissarissen meer onafhankelijk, 
ook van de ondernemingsleiding en zal 
het daardoor het belang van de onder
neming als geheel beter kunnen dienen. 

Tegen deze voorgestelde structuurwij
ziging hadden wij echter één belangrijk 
bezwaar. Aan de aandeelhouders zou in 
het algemeen wel meer inspraak .bij de 
benoemingen van commissarissen en be
stuur worden gegeven, maar die invloed 
zou toch in menig geval theoretisch blij
ven, als de bevoegdheden slechts zouden 
kunnen worden uitgeoefend door de in 
de praktijk eenmaal per jaar via een 
advertentie opgeroepen algemene leden
vergadering. Wij verwachten dat daar
van vooral bij ondernemingen met een 
sterk gespreid aandelenbezit niet zoveel 
terecht zou komen, en dat de beïnvloe
ding zich dan eenzijdig zou gaan beper
ken tot die van de onderneming"Sraad. 
Daardoor zou de door het wetsontwerp 
beoogde gelijke beïnvloeding van aan
deelhouders en ondernemingsraad toch 
weer onevenwichtig dreigen te worden, 
te meer omdat sommige andere rechten 
aan de aandeelhouders ten gunste van 
de commissarissen zouden worden ont
trokken. 

Amendement 
Daarom hebben wij een amendement 

ingediend, om de aandeelhouders de be
voegdheid te geven, desgewenst een 
aandeelhouderscommissie in te stellen, 
die deze nieuwe bevoegdheden namens 
de aandeelhoudersvergadering zou kun
nen uitoefenen. De aandeelhouders krij
gen daardoor een handvat, een instru
ment om hun invloed ook metterdaad 
tot zijn recht te laten komen. 

De regering had daartegen aanvanke
lijk nogal wat bezwaren, o.m. omdat zij 
vreesde dat de aandeelhouders aldus 
hun bevoegdheden wel eens te gemakke
lijk aan een kleine groep mensen uit 
hun midden uit handen zouden kunnen 
geven. Dat was natuurlijk niet onze be
doeling, en toen wij aan ons amende
ment nog uitdrukkelijk de bepaling had
den toegevoegd dat de aandeelhouders~ 
vergadering deze opdracht te allen tijde 
kan terugnemen, bleken ook deze be
zwaren grotendeels te zijn weggenomen. 

Tenslotte heeft de Kamer deze ver
sterking van de positie van de aandeel
houders met grote meerderheld aan
vaard. Alleen de communisten en de 
PSP stemden tegen. 

Wij verheugen ons hierover, omdat 
deze lngrljpende structuurwijziging in de 
grote ondernemingen nu ook in de prak
tijk ~ meer evenwichtige uitwerking 
zal kunnen krijgen. 

Of dat ook metterdaad het geval zal 
zijn kan niemand helemaal voorspellen. 
Veel zal daarbij afhangen van de vraag 
of de verschillende groeperingen in de 
onderneming bereid zullen zijn tot een 
positief samenspel. De mogelljkheden 
daartoe zijn in ieder geval nu gescha
pen, ook voor de aahdeelhouders. 

Negatieve kanten 
Zoals elke wijziging heeft natuurlijk 

ook deze haar neganeve kanten. Ik heb_ 
dat bij de behandellog van het struc
tuurontwerp niet verzwegen en met na
me de vraag opgeworpen of deze wijzi
gingen in de zeggenschapeverhoudingen 
de bereidheid ~ 4e kapttaalverschaf
fers, die in · de huidige structUur als 
eigenaars van het ondernemingsvermo
gen meer formele zeggenschap in de on
derneming hebben dan zij straks ont
vangen, niet zou kunnen verminderen. 
Daar kan echter tegenover worden ge
steld, dat de zeggenschap van de aan
deelhouders in de praktijk van de grote 
ondernemingen toch al sterk is terugge· 
drongen en dat met de voorgestelde in
spraak voor werknemers en aandeelhou
ders een weliswaar indirecte, maar heel 
reële beïnvloeding van de samenstelling 
van de ondernemingsleiding mogelijk 
wordt, welke niet door de oligarchische 
clausules kan worden uitgehold. 

Een zeer belangrijk winstpunt van dit 
wetsontwerp is hierbij, dat wij hiermede 
niet de weg op zijn gegaan van de di· 
recte werknemersvertegenwoordigingen 
in de raden van commissarissen, zoals 
bv. bij onze oosterburen. Dan haalt men 
de belangentegenstellingen in de toplei
ding van de ondernemingen, met alle 
nadelen vandien voor het voeren van 
een homogeen beleid. 

De oppositie heeft hiertoe met vele 
amendementen uitgebreide pogingen on-
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Prikkels 
• Uit een hoofdartikel in De 
Tijd: ,.Een krankzinnig avontuur 
heeft Van Mierlo het genoemd. 
Achteraf lijkt hij bedoeld te heb
ben dat het avontuur voor zijn 
rekening kwam en de krankzin
nigheid voor de tegenstanders." 

• D'66-opposant W. C. Fiege, 
voorzitter van de Haagse afdeling 
dezer partij, in het Algemeen 
Dagblad: "Van Mierlo heeft dit 
samenwerkingsverband hed eer
lijk een krankzinnig avontuur ge
noemd. Ik deel die mening. Het 
zal een avontuur blijken, dat tot 
mislukking is gedoemd". 

• Uit een hoofdartikel in Han
delsblad-NRC: "Tenslotte be
hoort de vraag of een land al dan . 
niet in de Navo behoort te blijven. 
allereerst te worden getoetst aan 
de ·militair-strategische betekenis 
van dat land voor het' Navo-ge
bied. Want de Navo is het 
wordt wel eena vergeten (ook 
door de Navo zelf) - in de eer
ste plaats een veiligheidsorganisa
tie. Daar hoort Turkije zeker in". 

• Over de "ontmaagding van 
D'66" schrijft hoofdredacteur W. 
L. Brugsma in De Haagse Post: 
"Buitenstaanders moeten de in

. druk hebben gekregen dat die ia 
· voltrokken aan een gezelschap 

van uitzonderlijk koele kikkers". 

e Hoofdredacteur dr. F. A. 
Hoogendijk in Elsevier: "Van der. 
Louw is erin geslaagd om de Par
tij van de Arbeid naar zijn hand 
te zetten. Nu heeft ook Van Mier
lo zich met D'66 uitgeleverd aan 
Nieuw-Links. Wij verwachten dat 
de linkse politiek in de komende 
periode eerder door de snor van 
Van der Louw zal worden be
heerst dab door de slordige haar
dos van Van Mierlo". 

dernomen, maar is daar gelukkig niet in 
geslaagd, evenmin als in haar streven 
door de benoeming van overheidscom-

- missarissen bepaalde grote ondernemin
gen onder overheidevoogdij te plaatsen. 

Verdeeldheid 
Interessant was dat de Partij van de 

Arbeid, die altijd zo graag en zo vaak 
het vakbewegingsstandpunt volgt, zich 
nu openlijk tegen het unanieme Ser-ad
vies ter zake keerde door uiteindelijk 
tegen het wetsontwerp te stemmen. De 
coalitiegenoten bleken op dit belangrijke 
gebied dus bepaald niet dezelfde lijn te 
trekken. 

Met de regeringspartijen was. dit in 
hoofdzaak gelukkig wel het geval. 

Onzerzijds was er nog voor gepleit het 
beroep in de veto-procedure niet bij een 
Ser-commissie te doen instellen, maar 
bij de .Ondernemingskamer van het Ge
rechtshof te Amsterdam. Wij vonden 
dat een meer objectieve instantie, doch 
hebben VOQr dit standpunt geen Kamer
meerderheid kunnen vinden. Eenzelfde 
lot onderging een amendement van de 
heer Boertien (ar) om de publikatie
plicht van besloten vennootschappen 
verder uit te breiden. 

Aldus hebben de wetsvoorstellen van 
minister Polak met de· door ons voorge
stelde versterking van de aandeelhou
derspositie glansrijk de eindstreep ge
haald. Dat is niet in de laatste plaats te 
danken geweest aan de bekwame verde
diging van deze minister, die daarbij 
vooral in het debat met linkse tegen
standers zijn liberale, open maatschap
.pijvisie niet onder de Kamerstoelen of 
-banken heeft gestoken! 
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Hoogendijks proefschrift 
Het is een goede gedachte geweest van 
dr F. A. Hoogendijk zijn studie af te 
sluiten met een proefschrift over de po
litieke propaganda, waarvan tevens een 
handelsuitgave is verschenen. Het is een 
prettig leesbaar geheel geworden en be
treedt een terrein dat in Nederland nog
al is verwaarloosd. Ik denk daarbij niet 
tn de eerste plaats aan de activiteit van 
de poiitieke partijen, die b.v. in vergelij
ki.n.&" tot de VS zich nog maar in de kin
derschoen.en bevindt zoals de schrijver 
constateert in zijn Wool'd Vooraf. Maar 

Aankondigingen 
• De heer R. Zegering Hadders houdt 
op maandag 22 maart van half vijf tot 
half zes spreekuur in zijn woning te 
Emmen, Hoofdstraat 26. Hun die willen 
gebruik maken van dit spreekuur, wordt 
verzocht telefonisch contact op te 
nemen met de heer Zegering Hadders 
en wel vanaf vrijdag 19 maart op num
mer 05910 - 11014. 

het ,g-ebied van de politieke propaganda 
is in Nederland nog maar zelden als stu
dieobject in een wat bredere publikatie 
aan de orde gesteld. 
Omdat de propaganda in de politiek nog 
bij uitstek een onderwerp is wa,arbij op 
vrij ongeremde wijre hobbyisme kan 
worden bedreven is het nuttig om te le
ren hoe deze zaak in een wetenschappe
lijk gericht geschrift wordt belicht. 
Hoogendijk gaat er daarbij van UJit dat 
propaganda vooral een technische zaak 
is. vandaar dat hij geneigd is het accent 
te leggen op de middelen die dienstbaar 
kunnen zijn voor het overbrengen van 
ideeën. Ook als die middelen tot volle
dige wasdom zijn gekomen (blz. 26), 
rijst voor een politiek geëngageevd mens 
toch de vraag in hoevem-e techniek in
plaats van inhoud kan woroen gesteld. 
Bepaalde ontwikkelingen in het politieke 
tij lijken door verfijnde propaganda 
technieken niet te keren, zoals de auteur 
ook op blz. 221 erkent. Overigens wijst 
de sohrijver er m.i. heel terecht op dat 
de Nederlandse topsporters in het al
gemeen over een grotere en vakkundiger 
begeleidende staf beschikken dan de Ne
derlandSe politici. 

1n een tijd waarin het tegenspel steeds 
grotere eisen stelt aan de hoeveelheid 
speurwerk, die verricht moet wor'Clen om 
alle gegevens ter beschlikking te krijgen 
is een dergelijke steun onmisbaar omdat 
de ordening en de mededeling van dre re
llultaten van dit speurwerk in begrijpe
lijke vorm aan de meer of minde,r ge
interesseerde eisen stelt, waaraan het 
steeds moeilijker wordt te voldoen. Ze
ker in een tijd waarin van de Nederland
se politici (zie stelling 6, blz. 235 onge
nummerd; het is een aardige gedachte, 
die ook aan de handelseditie toe te voe
gen} gevergd wordt dat ze méér han
den moeten schudden. 
Die laatste raad indachtig wil ik deze 
recensie afsluiten met de schrijver de 
band te drukken en hem te feliciteren 
met deze publikatie. die zoals eerder ge
zegd plezierig leest en zonder gewichtig
Cioenerij het beeld van de politieke pro
Pll.ganda in Nederland verheldert en 
Jaarom kan worden aanbevolen. 

H. J. L. Vonhoff 

Hoogendiik. Dr. F. A. - Partü propaganda 
In Nederland - N.V. Uitgeversmaatschap
PÜ Agon Elsevier Amsterdam I Brussel 
1971 - i 9,90 - fnll pagina's. 
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·Mijn opinie is. 
De heer Hoogland te Nieuwveen stelt 
voor de loon- en prijsspiraal te doorbre
ken door het invoeren van winstdeling. 

De reële loonsverhoging die de werkne
mer verlangt komt zo vanzelf .en bo· 
vendien kan hij zelf een bijdrage -leve
ren door betere arbeidsprestaties gecom· 
bineerd met inspraak via de aandeel
houdersvergadering. .. voor zover hij 
daaraà.n behoefte heeft. Spanningen zul
len naar binnen gericht zijn in het be
drijf en stakingen zullen veel minder 
voorkomen," aldus de heer Hoogland. 

De inflatie moet bestreden worden door 
een verandering van de moraal (meer 
sparen, minder consumeren), waarbij de 
overheid stimulerend kan werken door 
b.v. de aftrekbaarheid van persoonlijke 
leningen en hypotheken te halveren. De 
mentaliteit bij de 'Vakbonden dient vol
gens de heer Hoogland eveneens te wor
den veranderd, waarbij men zich eerder 
op . winstdeling dan op stijging van de 
reële lonen zou moeten richten. Het ar
gument dat winstdeling ook verliesde
ling zou moeten inhouden acht de brief
schrijver onjuist. Als de onderneming 
verlies lijdt, deelt de werknemer daar al 
in door de personeelsstop, promotiestop, 
loonstop of ontslag. Z.i. zijn de factoren 
kapitaal en arbeid even zwaar en moe-

•• 

ten zij gelijkwaardig gehonoreerd wor 
den. 
Wat de winstdeling betreft wordt z.i. d 
ideale verhouding bereikt, wanneer 1/ · 
van de winst naar de aandeelhouder 
gaat, 1/3 naar de werknemers en 1/ 
naar de fiscus. ,.In welke vorm men d 
bonus zal uitkeren (contant of in aan de 
I en of beide) zal afhangen van de wen 
sen van de werknemer" en de onderne 
mer, ,.waarbij de vakbonden advies aa 
de werknemer kunnen geven". De voor 
keur van de heer Hoogland gaat ui 
naar een uitkering in aandelen, die ge 
heel of gedeeltelijk aan de vakbonde 
kunnen worden overgedragen voor he 
vormen van een ,.effectenpot", ,.wat he 
voordeel geeft van risicospreiding". D 
billijkste verdeling van het totaal t 
verdelen bedrag over alle werknemer 
acht de briefschrijver: ,.1/3 van he 
winstdeel uitkeren in een vast bedra 
en 2/3 evenredig aan het salaris". Daar 
naast zal de regering in overleg met d 
SER jaarlijks een matige algemen 
loonsverhoging moeten vaststellen o 
de lagere lonen op te trekken,· de onren 
dabele bedrijven te elimineren, de geste 
gen prijzen van buitenlandse produkten · 
te compenseren en het inkomen te stabi· 
liseren. Deze verhoging zou moeten be· 
staan uit een vast bedrag en een per· 
centage. 
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"Ongewijzigd beleid" en de inflatie 

Ons Tweede-Kamerlid drs. G. M. V. 
van Aardenne, tevens voorzitter van 
de sociaal-economische commissie van 
de VVD, constateert in dit artikel dat 
de overheid slechts dan "nieuwe· ta
ken" zal kunnen aanvatten als in de 
huidige uitgaven drastisch wordt ge
kapt. 

Wat betekent "ongewijzigd beleid".? 
Dat is de vraag die minister Witteveen 
aan de orde stelt in zijn nota waar hij 
de invloed van het doortrekken van het 
beleid van het kabinet - De Jong in de 
volgende periode poogt te kwantificeren, 
en daaruit dan tevens af te leiden welke 
financiële ruimte er eventueel is voor 
nieuwe overheidstaken. 

Dan zijn er twee theorieën mogelijk: 
de ene trekt de stijgingalijn door (b.v. 
de onderwijsinvesteringen blijven ieder 
jaar m~t eenzelfde bedrag stijgen), de 
andere zegt: neen, ongewijzigd beleid is 
het huidige niveau; als er in de afgelo
pen jaren een stijging van een lager 
niveau te constateren geweest is, moe
ten we dat buiten beschouwing laten. 
Deze theorieën (de eerste gehanteerd 
door een interdepartementale stuur
groep, de tweede door het directoraat
generaal van de rijksbegroting) geven 
uiteraard verschillende uitkomsten, de 

HOUl EH PlAAIIAIERIAlBI 
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Kopij voor deze rubriek zen
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Roock-Beddlng, Stadhouden
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Burgemeester Zierikzee 

De onbereikbaren 
bereiken 

Weer zitten· WIJ m een belangrijke 
verkiezingsperiode, misschien wel de be
langrijkste· sinds de VVD bestaat. Wij 
kunnen wel goede verwachtingen koes
teren over de uitkomst, maar echt we
ten doen wij het tevoren nooit. Daarom 
zullen wij alle zeilen moeten bijzetten, 
ook wij vrouwelijke leden. Het kan niet 
alles aan onze topmensen worden over
gelaten. Dit zijn al overbelast en dan: 
bereiken zij wel allen, die bereikt moe
ten worden? Bereikt de offiélë!e propa
ganda wel allen. Hoe velen zijn er niet 
die de knop omdraaien als radio of t.v. 
over politiek begint; die de politieke ar
tikelen overslaan, nooit naar een verga
dering gaan en al het drukwerk de prul
lenmand ingooien? , 

Velen worden niet bereikt, maar vele 
vrouwèn daaronder kunnen wel worden 
bereikt door ons. Vrouwen, die wij zo 
maar ontmoeten. Als wij maar in gewo
ne taal praten, die vrouwen aanspreekt 
en wij de politiek vanuit het dagelijks 
lèven brengen. Een eenvoudig gemakke
lijk praatje moet het zijn, maar dat kan 
zo iemand juist overtuigen. Wij moeten 
het natuurlijk zelf wel goed weten, an
ders zijn wij niet overtuigend genoeg. 
Maar de nodige kennis is eenvoudig te 
verkrijgen. 

Ga er eens voor zitten met heJt V'el'kie
zingsprogramma: "Liberalen op nieuwe 
wegen"; streep daarin aan, wat vrou
wen zal interesseren: huisvrouwen, moe
ders, alleenstaanden, werkende vrouwen, 
jongeren en ouderen. Niet alleen de 
vrouwenparagraaf. Vertaal die punten 
in uw eigen woorden; zet ze op papier 
en prent ze goed in uw hoofd. 

eerste vraagt meer overheidsmiddelen 
dan de tweedP.. 

In de realiteit zal - afgezien van het 
afkappen van overheidstaken, maar dat 
is geen "ongewijzigd beleid" - de prak
tijk wel tussen beide in liggen. Nóch 
een doorgaande gelijkmatige stijging, 
nóch een ineens afbreken van de stij
ging, zijn voor een "psychologisch onge
wijzigd" beleid een vereiste resp. een 
mogelijkheid. 

Maar nu de uitkomst: bij de eerste 
theorie, en met behöud van de Witte
veennorm, dat de overheidsuitgaven niet 
meer dan 6 pct. per jaar mogen stijgen 
- hetgeen betekent dat de belasting
druk alleen maar stijgt door de meerde
re welvaart, maar dat er geen belas
ting-tarief-verhoging plaatsvindt - is 
er in de gehele volgende kabinetsperiode 
geen ruimte voor nieuwe overheidsta
ken; bij de tweede is er een ruimte van 
totaal f 1.250 miljoen, en f 550 miljoen 
in 1975. 

Als we dt!ze u~tkomst nu 
vergelijken met het program van de 
confessionele partijen, dan was daar de 
gedachte dat door een belastingdrukstij
ging van 2 pct. van het nationaal inko
men tot 1975 er in dat laatste jaar 
f 2.800 miljoen voor nieuwe taken be
schikbaar zou komen. Zou men het gun
stigste geval nemen van het ongewij
zigd beleid, dan zou het aanvatten van 
die nieuwe overheidstaken dus in dat 
jaar nog een f 2.250 miljoen extra vra
gen, hetgeen neerkomt op een belasting
drukstijging van omstreeks 3,5 pct. (nl. 
ruim 1,5 pct. extra!). 

Over het program van het PAK 
spreek ik niet. Dat is veel vager en 

U zou het ook samen in een vrouwen
groep kunnen doen; het zal vast een 
geanimeerde bijeenkomst worden. Het 
t·esultaat kan worden gestencild; dat 
hoeft zoveel niet te kosten. Zo'n papier 
kan u helpen als stof voor uw praatje; u 
kunt het uitreiken; U kUnt het als brief 
sturen. Wat kwartjes zult u wel voor· de 
goede zaak overhebben. Stellig 'zullen 
onbereikbaren hierdoor bereikt worden 
en, naar wij hopen stemmen op de VVD. 
U weet het: alle stemmen zijn be
langrijk, want één stem kan net de 
doorslag geven. Laten wij alleen mee
doen om onbereikbaren te bereiken. Dat 
is nodig. 

Joh. H. Springer 

Partijraad 
In de vergadering van Bestuur en 

Adviesraad op 26 febr. 1971 te Utreqht 
werden in de vacatures van mej. mr. J. 
L. M. Toxopeus Pott en mevr. mr. C. H. 
J. jr. J. de Vries- van Haaften, die aan 
de beurt van aftreden en niet herkies
baar waren, benoemd tot lid van de 
Partijraad mevr. M. C. Laan-Eenders en 
mevr. mr. E. A. J. Scheltema-Conradi. 
Als plaatsvervangster werden benoemd 
mevr. M. E. Schut-Oosting en mevr. S. 
G. Th. Postma-Botter. 

Adviesraad 
Mevr. J. P. Hansen - v. d. Linden is 

afgetreden als vertegenwoordigster van 
de Kamercentrale Drente in de Advies
raad. Zij werd opgevolgd door mevr. E. 
Alberti-Tuynman, Dijkhuizen 74 Reiner
wold tel. 05222 - 543. De Adviesraad 
heeft op de vergadering. van 26 febr. 
1971 te Utrecht uit haar midden weer 4 
bestuursleden van . de Organisatie 
"Vrouwen in de VVD" moeten verkie-

& 

bovendien na het mislukken van het ge
sprek over het "grote stembusakkoord" 
niet meer interessant. In elk geval lag 
het nóg hoger. 

Nu is het van het grootste belang om 
ons het rapport van het Centraal Plan 
Bureau over de economie 1971 • 1975 in 
herinnering te brengen. Daarin werd het 
inflatoire effect van 11en extra belasting
verhoging van ! 500 miljoen per jaar be
cijferd. Afhankelijk van de vraag of dat 
uit directe of indirecte belastingen zou 
worde.n geheven, varieerde de uitkomst, 
maar gemiddeld een 2 pct. per jaar zat 
er wel in! Voor. 3% pct. belastingdruk
stijging totaal is het niet uitgerekend, 
maar dat werkt zeker nog sterker in· 
flatoir. Want het gaat hier immers om 
een extra inflatiepercentage : een loon
somstijging van 10 pct. per jaar bete
kent zonder meer al 4 pct .inflatie! 

De conclusie is duidelijk: de "nieuwe 
taken" kunnen alleen worden aangevat 
bij drastisch kappen in de huidige over
heidsuitgaven. Wij hebben allen onze 
gerechtvaardigde wensen. Maar we 
moeten bedenken dat een hollende infla
tie een ramp gaat worden. We zullen 
dus onze. wensen moeten matigen, als er 
geen andere beheersingatechnieken van 
de inflatie meer over zijn; en het ziet er 
niet naar uit dat een beheersing van de 
lonen en andere inkomens (zonder af
wenteling!) een reëel alternatief is. 

Tegenover allerlei verlangens stelt de 
VVD niet als prioriteit belastingverla
ging, maar wèl beheersing vàn de infla· 
tie. En dat sluit thans een te grote stij
ging van de overheidsuitgaven uit. Het 
is te hopen dat zulks ook door andere 
partijen wordt ingezien. 

zen. Herbenoemd werden: Mevr. mr. M. 
L. Buschkens • Dijkgraaf, . vertegen
woordigster van de Kamercentrale 
Dordrecht; mevr. H. J. Schlemper van 
Gijn, vertegenwoordigster van de Ka
mercentrale Oost-Brabant; mevr. A. c. 

'M.··J. Vriésman • Gerde, vertegenwoor
digster van de Kamercentrale Middel-
burg. · 

Nieuw benoemd werd: mevr. A. F. M. 
Hamm, Tonnaer, vertegenwoordigster 
van de Kamercentrale Amsterdam. 

Nationale Vrouwenraad 
Op vrijdag 2 en zaterdag 3 april 19'U 

zal de Nationale Vrouwen Raad in de 
Internationale School voor Wijsbegeer
te Dodeweg 8 te Leusden een Alge
mene Vergadering houden. Aanvang 
10.30 uur einde 2e dag 12.30 uur. 

Programma: vrijdagochtend, huishou-
. delijk gedeelte van'de vergadering, me
dedelingen over de van 13 tot 18' sept • 
1971 te Amsterdam te houden "Executi
ve" van de Int. Vr. Raad. Vrijdagmid
dag, discussie over de problemen en in
teresses van de aangesloten organisaties 
onder leiding van mevr. drs. J. Aaldera
de Weerd. Vrijdagavond, inleiding door 
een afgevaardigde van de Ver. van Me
dische analisten. Zaterdagochtend, inlei
ding door de heer H. Hollander, hoofd 
Personeel en organisatie van N. V. Ma
gazijn de Bijenkorf over "Nieuwe in-
zichten in de organisatieleer. . 

Kosten voor vergadering en logies 
f 25,-; zonder logies f 12.-. Lunch za
terdag f 5,-. 

Opgave bij de secretaresse Nat. Vrou
wen Raad Koninginnegracht 1 C Den 
Haag, met gelijktijdige overmaking 
van het verschuldigde b~drag op girore
kening no. 503273 t.n.v. penningmeeste
resse Nat. Vrouwen Raad te Rotter
dam. 

De· heer Th. H. de Meester, burge
meester van Markelo, is per 16 maart 
1971 benoemd tot burgemeester van Zie
rikzee. 

Friesch-Groningsche Hypotheekbank N.V. 
Met deze eervolle benoeming wensen 

wij de heer De Meester van harte geluk. 
De heer De Meester is voor Zeeland 

geen onbekende. Immers, vóór Markelo 
was hij jarenlang burgemeester van 
West-Kapelle. 

Wij -.vensen de heer De Meester een 
succesvolle ambtsperiode in Zierikzee 
toe. 

meer dan 1 miljard aan hyQotheken 
Amsterdam- Arnhem- Eindhoven- Enschede 

's-Gravenhage- Groningen- Rotterdam 
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Een ROND V AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
* --

DE AFSLUITING VAN HET HARINGVLIET 
betekent wiiziging in de waterstanden ! 

De benodigde 

AANPASSINGSWERKEN 

HAVENS, verdiepen, verruimen, vergroten · 
HELLINGEN. verdiepen, verlengen, vergroten 
BESCHOEIINGEN. damwand. glooiing 
en OEVERWERKEN 

kunnen volleätg verzorgd worden door 

N. V. AANNEMINGSBEDRIJF FLIP M 0 L 
postbus 3, H. I. Ambacht 01858 • 3977 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek I.V. 

BOLNES lbii RoHerdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
....-ooM 134862 ROTTEltDAM - TBEGR. IOBE • lOLNES 

Ook bii ZIEKTE, ONGEVAL EN INVALIDITEIT 
een GEGARANDEERD WELVAARTSVAST 

INKOMEN 

Door de 

ARBEIDSONGESCHIKTHEIDS-VERZEKERING 
MET INDEX- EN STIJGINGS-CLAUSULE 

N.V. Amersfoortse Algemene Verzekerlngmlf. 

W.B.K. van 1938 

Iergatnat 4 • 8 - Amersfoort • Tel. {03490) • 1 70 43 • 

een BELEVENIS!, 
Willerosplein 

·Rotterdam 

containers: 
koel/vries
containers: 

Onder de beschermde naam .Multloar• 
container boUwt Paul A V• Weeiele 
N.Y. genormaliseerde aluminiuM STA
PELCONTAINERS voor het -.kaoe
derenvervoer. 
De constructie van Van Weelde'& con. 

"Flats" en 
"Huifcontainers": 

, talnen l4lllftt zlcll In het bijzonder t.t 
het bouweR van ultvoertnge~~ ala klief/ 
~ met naar keuze pol)'-

8tnlen of polyurethaan IHiatle. Binnen
atwerking naar -.na In aluminium of 
polyester. Tewna kan elk gewenst koel
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIE~ 

CARROSSERIE- EN CONTAINERFABRIEK 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'8·GRAVENWEG 850 • NIEUWERKERK AJD IJSSEL 

TEL (01801) 2841 (I LIJNEN) 

I Twee Torens I 
N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 

TELEFOON 25242 . DELFT 

DAMMERS & VAN DER HElDE'S 
Scheepvaart- en Handelsbedriif N. V •. 

Reders, cargadoors, bevrachters, expediteurs, 

beëdigde makelaars voor het kopen, verkopen 

en bouwen van schepen. 

Boompjes 57, Postbus 444, Rotterdam-1 

Telegramadres: I!NERGETIC (New Boe Code) 

TELEFOON: 146011 - TELEX 21127 (8 lijnen) 
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Verkiezings
bijeenkomsten 

In deze rubriek geven wij een overzicht 
van de belangrijkste openbare VVD· 
bijeenkomsten in het kader van de a.s. 
verkiezingen. De lijst wordt samenge
steld door het algemeen secretariaat, 
Konginnegracht 61 te Den Haag. Gege· 
vens voor de rubriek dienen uitsluitend 
gezonden te worden naar dit adres. De 
lijst wordt afgesloten op de zaterdag 
voorafgaande aan de verschijningsdatum 
van Vrijheid en Democratie. 

ForumJOVD 
De JOVD organiseert zaterdag

avond 8 april om te.OO uur la het 

Postiljon-motel te Baren (Gr.) 

een groot politiek forum. Spreke1'8 

zijn de heren Geertsema, Vonde

ling, Drees jr. en- Van der Stee. 

ledereen kan vragen stellen. 

Radio-uitzending van de WO: 
zaterdag 27 maart van 18.20-
18.30 uur over de zender Hil
versum 11 (298 m). Wijziging 
voorbehouden i.v.m. moge
lijke nieuwe verdeling van 
zendtijd in de periode voor de 
verkiezingen. 

Spreekbeurten 
bewindslieden 

Minister Polak spreekt op 19 
maart in het Schokkererf te Na
gele (N.O.P.), 

Minister Witteveen is te beluis
teren op 6 april in De Engel te 
Delden (OV.), op 21 april in hotel 
Van Geytenbeek te Zwolle en op 
23 april in hotel Central in Alphen 
a/d Rijn. 

Staatssecretaris H. J. de Koster 
vervult de volgende spreekbeurten, 
afgezien van de avonden waarop 
hij samen met mr. Geertsema 
spreekt (zie pagina 1). 

• Vlaardingen 23 maart. 
• Heerlen 29 maart. Kastellum, 

20.00 uur. 
• W888E1118ar 1 april. Schaapskooi, 

20.00 uur. 
• Deventer G april. Schouwburg, 

-20.00 uur. 
• HHve:rsum 8 april. Met me

vrouw G. V. van Someren
Downer en mr. W. J. Geertse
ma. 

• Den Haag 15 april. 
•·Goes 20 april. 

GRONINGEN 
2J maart, dr. K. van Dijk; forum over 
de betrekkingen N.O.-Nederland met 
N.W.-Duitsland. 
KAMERCENTRALE MAASTRICHT 
20 maart, mr. H. van Riei. 14.30 uur. 
BENTVELD 
20 maart, mej. mr. A. Ka.ppeyne van de 
Coppello in het vormingscentrUm. der 
Woodbroekers, 's morgens; onderwerp: 
de gëestelijke achtergronden van het U-

. beralisme. P.v.d.A.-cursus. 
ANTWERPEN 
21 maart, L. M. de Beer, des morgens; 
algemene vergadering van het liberaal 
Vlaams Verbond in zaal "Billard Pala
ce"; plm. 10.00 uur. 
GELDERMALSEN 
22 maart, H. Wiegel, in hotel de Gouden 
Leeuw, 20.00 uur: onderwerp: de alge
mene politieke toestand, voor de Betu
we. 
AALTEN 
22 maart: mr. J. G. Rietkerk in de 
Sociëteit, 20.00 uur. 
GOOR 
22 maart, mr. :H. van Rlel In botel De 
Ster. 
UTRECHT 
22 maart, drs. D. J. D. Dees, St. Maar
tenshot Sociëteit, 20.00 uur; debat met 
PvdA en DS'70, 
TILBURG 
22 maart, dr. K. van Dijk; forum over 
bestuursvorm wetenschappelijk onder
wijs .. 
ENSCHEDE 
22 maart, drs. Th. H. Joekes, Jacobus 
college; discussie. 
REEUWIJK 
22 maart, Ir. D. S. Tuijnman. 
IJZENDIJKE 
U maart, mevr. mr. E. Veder-Smtt in 
hotel Hof van Koophandel, 20.00 uur; 
voor West-Zeeuws-Vlaanderen. 
srri'AI&D 
21 maart, mr. F. Portheïne in de Stads
schouwburg; forum over de midden
stand. 
HENGELO 
22 maart, H. J. L. Vonhoff; in Kleine 
Zaal Concertgebouw, forum pontleke 
partijen over politieke bewustw~g. 
voor de volksuniversiteit, met drs. J. 
Boersma, drs. E. Nypels, E. R. Wiel
draayer, H. Wisselink en mr. J. L. 
Niers. 
UTRECHT 
22 maart, dr. R. W. de Korte; onder
werp: ontwikkelingssamenwerking, voor 
liberale studenten. 
R~NEN 
22 maart, G. Koudijs. 
VENLO 
2S maart, H. Wiegel in hotel Wilhelmi
na, 20.00 uur. 
HAARLEM 
28 maart, H. J. L. Vonhoff in 
café-restaurant Boekenroode, 20.15 uur; 
onderwerp: de a.s. Tweede Kamerver
kiezingen, voor statencentrale. 
srrrAJID 
28 maart, drs. D. J. D. Dees in Donkie
Bjot, Forum ~ver stembusakkoorden. 
BREDA 
U maart, ir. D. S. Tuijnman in Neder
lands Wetenschappelijk Instituut voor 
Toerisme, 15.30 uur; forum over politiek 
en recreatie. 
HELDEN 
U maart, ir. D. S. Tuijnman ~n restau
rant Kubke, 20.00 uur. 
GRONINGEN 
24 maart, H. J. L. Vonhoff; forum over 
samenwerking politieke partijen, voor 
studenten. 
DENHAAG 
2G maart, H. Wiegel in het 2e V.C.L., 
20.00 uur. 
PUBMEREND 
2G maart, drs. A. Pais in De Doelen, 
20.00 uur, onderwerp: Wonen in Neder
land. 
LEEUWARDEN 
25 maart, ir. D. S. Tuijnman; politiek 
forum voor landbouwjongeren. 
DELFT 
25 maart, H. J. L. Vonh.off in sociëteit 
Alcuin, 20.00 uur; over de gekozen mi
nister-president, voor katbolleke studen
tenverenigin~. 

HELMOND 
25 maart, drs. G. M. V. van Aardenne in 

· N.K.V.-gebouw, 20.00 uur; forum poli
tieke partijen, N.V.V. - C.N.V. o.l.v. F. 
J. van Thiel. 
HAREN 
25 maart, drs. J. F. Scherpenhuizen 
voor het St. Maartenscollege; onder
werp: het VVD-programma. 
SCHAGEN 
25 maart, mr. dr. C. Berkhouwer, 20.00 
uur; Politiek Café. 
ZUTPHEN 
29 maart, H. Wiegel in de Buiten 
Sociëteit, 20.00 uur; onderwerp: de VVD 
en de komende verkiezingen. 
KAMPEN 
29 maart, mr. H. van Riel in hotel De 
Stadsherberg; 20.00 uur. 
LEIDSCHENDAM 
29 maart, drs. F. Hoogendijk in de 3e 
chr. school, Dobbelaan. 20.15 uur; on
derwerp! partijpropaganda In Neder
land. 

WAGENINGEN 
29 maart, L. M. de Beer; debat VVD -
ARP, PPR en D'66, voor SSR. 
ROZENBURG 
29 maart, mr. dr. C. Berkhouwer in ge
bouw de Schans, 20.00 uur; voor onder
centrale Voome-Putten, Rozenburg en 
Spijkenisse. 
GORINCHEM 
29 maart, mr. H. E. Koning in Motel, 
20.00 uur; onderwerp: êén maand voor 
de verkiezingèn, voor Alblasserwaard . 
ZUIDHORN 
29 maart, dr. K. van Dijk. 
BLARICUM 
29 maart, mr. F. Portheine. 
BOSKOOP 
29 maart, dr. R. W. de Korte in hotel 
Neuf, 26.00 uur; onderwerp: wat wil de 
VVD? 
BEILEN 
29 maart, mevr. mr. E. Veder-Smit in 
hotel Prak.ke; forum voor maatschappij 
van het nut. 
WERKENDAM 
29 m..n.w:.J. F. w..Schlingemann en 
drs. Y. P. w. van der Werff, oprich
tingsvergadering. 
HATTEM 
29 maart, H. J. L. Vonhoff in hotel de 
Boer, 20.00 uur; onderwerp: de komende 
vier jaar, voor statencentrale Hardèr
wijk. 
GRONINGEN 
80 maart, H. Wiegel, forum voor de 
Groningse Studenten Vereniging. 
UTRECHT 
80 maart, H. J. L. Vonhoff; foturn voor 
studenten. 
SAPPEMEER 
81 maart, mevr. mr. E. Veder-Smit in 
hotel Struve; 20.00 uur; voor Hoogezand 
Sappemeer. 
ALKMAAB 
1 aprU. H. Wiegel, in'het Wapen van 
Heemskerk, 20.00 uur; onderwerp: Het 
verschü tussen de VVD en de andere 
partijen voor de statencentrale. 
DELFT 
1 april, L. ll. de Beer; forum over par· 
tijpolarisatie -in Nederland, derde lus
trum Uberalen Studenten· Verenigilig 
Delft. 
GRONINGEN 
1 april, dr. K. van Dijk en mr. H. E. 
Koning; debat met drs. H. Jrl. Franssen 
en H. Wierenga (PvdA). 
ENSCHEDE 
1 april, mr. A. Geurtsen in restaurant 
Hermes, 20 uur; onderwerp: vrij of 
niet. 
DALFSEN 
1 aprU. mr. F. Portheïne en H. P. H. 
Waalkens, oprichtingsvergadering. 
DELFZIJL , 
1 april. mr. J. G. Rietkerk in hotel Dik, 
20.00 uur; onderwerp: landelijke en re
gionale problemen van onze welvaart, 
voor ondercentrale Fivelingo. 
HOLLANDSCUE RADING 
1 aprU. H. J. L. Vonhoff in café Maar
tenshof, 20.00 uur; debat met Roethof 
(l'vdA). 
BRUMMEN 
2 april, mr. H. van Riel ,in Concordia; 
20.00 uur; onderwerp: politiek in bewe
ging. 
RIJSWIJK 
2 april, G. W. Keja. 
ZANDVOORT 
2 april, H. Wiegel in Zomerlust, 20.00 
uur. 
DENHAAG 
2 april, H. J. L. Vonhoff in het gemeen
temuseum, onderwerp: de politiek en 
het boek. 
COEVORDEN 
2 april, H. P. H. Waa,lkens. 

N.GRONINGEN 
2 april, drs. Th. H. Joekes, liberale 
sociëteit. 
HOOGLAND 
2 april, drs. D. Dees, Katholieke wer
kende jongeren. 
LEEUWARDEN 
2 april, mevr. mr. E. Veder-Smit; forum 
voor Ned. Ver. van Vrouwenbelangen en 
gelijk staatsburgerschap. 

OISTERWIJK 
5 april, drs. Y. P. W. van der Werff in 
Klein Speyk, 20.15 uur; onderwerp: poli
tieke situatie. 
HAREN 
lS april, H. J. L. Vonhoff, in Postillon 
Motel, 20.00 uur; onderwerp: verkiezin
gen. 
HOORN 
5 april, ir. D. S. Tuijnman in Park
schouwburg, 20.00 uur; onderwerp Hol· 
land vol·rand? Voor Statencentrale. 
ROOSENDAAL 
5 april, H. Wiegel, 20.00 uur. 
DOETINCHEM 
5 aprli, mr. H. van Riel in hotel De 
Graafschap, 20.00 uur. 
GORREDIJK 
6 april, dr. K. van Dijk, in de maat
schappij Nut voor het Algemeen, 20.00 
uur; forum. 
BILTHOVEN 
5 aprU. mr. A. Geurtsen. 
OOSTERHOUT 
5 april, drs. D. J. D. Dees in de Vondel-
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bar, 20.00 uur; onderwerp: Programma
vergelijking. 
ROTTERDAM 
5 april, mr. H. E. Koning, in hotel 
Regina, 20.00 uur; politiek café. 
BEEKBERGEN 
6 april, H. J. L. Vonhoff in Troelstra
oord: forum werkende jongeren. 
HAZERSWOUDE 
6 april,. mej. mr. A. Ka.ppeyne van de 
Coppello in het Gemeentehuis. 
HEEMSKERK 
6 april, mr. dr. C. Berkhouwer in de 
Morgenster kerk, 20.00 uur; onderwerp: 
liberaal perspectief. 
AMERSFOORT 
7 april, mr. H. van Riel in Kobus aan de 
Poort, 20.00 uur. 

·GRONINGEN 
7 april, dr. K. van Dijk, voor de 
J.O.V.D., N.-Groningen. · 
EMMEN 
8 april, H. Wiegel voor Liberale Sociëteit 
LOENEN 
8 april, mej. mr. A. Ka.ppeyne van de 
CoppellQ in "Idee", ,20.15 uur. 
GORSSEL -
8 april, drs. G. M. V. van Aardenne. 
DINXPERLO 
13 april, drs. D. J. D. Dees in Ons Huis, 
20.00 uur; forum. 
DENHAAG 
18 april. mr. A. Geurtsen in gebouw 
Humanisten, Laan Copes van Catten
burgh; forum over abortuswetgeving 
e.d. voor humanistische jongeren. 
OMMEN 
14 april, mr. H. v. Riel. 
DOKKUM 
14 april, H. Wiegel, voor statencentrale. 
GRONINGEN 
14 april, dr. K. van Dijk, S.S.R. 
DENHELDER 
14 april, mr. J. G. Rietkerk en G. de 
Jong in Stadsschouwburg, 20.00 uur. 
SCHOUWEN-DUIVELAND 
14 april, H. J. L. Vonhoff. 
HEEMSTEDE 

-14 april, mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello in Wijkgebouw De Pl'incehof, 
20.00 uur; onderwerp: op de politieke 
valreep. -
FIJNAART 
14o april, drs. D. J. D. Dees, forum Her
vormde Gemeente. 
LEEUWARDEN 
15 april. H. Wiegel, voor J.O.V.D. 
MAASSLIDS 
15 april, mr. A. Geurtsen in De Ridder· 
hof, 20.15 uur. 
B~RKENWOUDE 
15 aprU. mevrouw H. van Someren
Downer en ir. D. S. Tuijnman i n 't 
Regthuis, 20.00 uur; onderwerp me
vrouw Van Someren: Waar staat de 
VVD?, voor Krimpellerwaard. 
LEEK 
15 april, mevrouw mr. E. Veder-Smit. 
EINDHOVEN 
15 april. H. J. L. Vonhoff, in Cogagne, 
20.15 uur; onderwerp: Waarom de VVD 
moet winnen. 
EDE 
15 april, dr. K. van Dijk in Buitenzorg; 
,20.00 uur; onderwerp: onderwijs en 
vemieuwiQgen; voor de statencentrale. 
APELDOOBN 
1lkllpril, mevr. E. Veder-Smit en mevr. 
J. v.d. Spek-Tromp Meesters in de Kei
zerskroon, ong. 10.30 uur. 
BERG UH 
11 april, H. Wiegel in "De Plaats". 
SCHAGEN 
16 ap~ mr. dr. C. Berkhouwer in hotel 
Igesz. 20.00 uur, voor Statencentrale 
Den Helder. 
VEENDAM 
18 april, mr. H. van Riel, voor Kamer
centrale Groningen. 
BHOON 
16 april, mr. H. E. Koning, politiek café. 
GOOR 
16 april, L. M. de Beer; forum met E. 
R. Wieldraayer (PvdA) en A. C. M. 
Weyters (KVP). Voor Nivon. 
ROTTERDAM 
16 aprU. drs. D. J. D. Dees, JOVD-afde
ling Rijnmond. 
LEERDAM 
16 april, dr. R. W. de Korte 
Meppel 
16 april, H. J. L. Vonhoff in Zaal Slot, 
VLAARDINGEN 
16 april, mevr. drs. N. J. Ginjaar-Maas, 
voor scholengemeenschap. 
ALMELO 
19 april, H. Wiëgel in Postillon Hotel. 
SNEEK 
19 april, mr. H. van Riel. 
IJSSELSTEIN . . _ 
19 april, ~- M. de Beer; debat ,politieke 
partijen. 
LEEUWARDEN 
19 april, mr. H. van Riel; Oranje Hotel, 
14.30 uur, Vf9UWengroep Friesland. 
EMMEN . 
19 aprU. dr. K. van Dijk in. Hotel Grim
me, 20.00 uur. 
VOORS<lHOTEN 
19 april, mr. H. E. -Koning en mr. F. 
Portheine, regio Leiden. 
OISTERWIJK 
19 april, drs. Y. P. W. van der Werft. 
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UTILITEITS~ ENWONINGBOUW 

UtHiteitsbouw 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw 

••nnemtngebedriJf 

•mhem • rotterdam 

ARNHEM: 
Bruningweg 21 
Telefoon: 085 • 454245 * 

ROTTERDAM: 
Kipstraat 3d 

Telefoon: 010-121288 

·Voor Buig- en Zetwerk · 
op hydr. pers 1000 ton- ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Construdiewerkplaatsen W. HUIZER N.V. 

utiliteitsbouw 

systeembouw 

TELEFOON 010-332657 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 

GEEN TIJDVERLIES ! 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

bij 

N. V. Scheepswerven "Piet Hein11 v .d.z .. d. 
FA. W. SCHRAM & ZONEN 

TELEFOON 

sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

BOLNES/PAPENDRECHT 
NIEUWBOUW en REPARATIE 

e twee dwarshellingen van 115 m 
e overdekt dubbel droogdok van 115 m 
e twee nieuwe droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 104 en 93 m 
e snel schroefwisselen en kleine roer- en 

stevenreperaties in nieuw HEFDOK 

ROTTERDAM 010-13 92 75 
BOLNES 01804- 36 44 • 34 09 
PAPENDRECHT 01850- 5 12 22 • 5 14 66 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 



VER IEZI MME 
\ -- ,_ . " ' ' - : 

Ongebonden strijd tegemoet 

door mr. W. J. Geertsema, 
voorzitter van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer en lan
delijk lijsttrekker voor onze 
partij bij de komende ver
kiezingen 

I' 

Het volgende nummer van ons blad 
zal niet verschijnen op 16 april, maar 
op vrijdag 23 april. Daarna wordt de 
twee-wekelijkse cyclus hervat: 7 mei, 
21 mei etc. 

De beslissing is gevallen. De VVD 
heeft geen stembusakkoord afgesloten 
met welke andere partij dan ook. Wij 
gaan frank en vrij de verkiezingsstrijd 
in, d.w.z. onbeschroomd en zonder enige 
binding aan wellte andere partij dan 
ook. 

Onbeschroomd, omdat wij er diep van 
overtuigd zijn dat wij ten aanzien van 
de voornaamste verschilpunten die er 
bestaan tussen de VVD en niet alleen 
het samenwerkingsverband van PvdA, 
D'66 "n PPR, maar ook de gezamenlijke 
confessionele partijen, het gelijk vol
strekt aan onze zijde hebben; omdat wij 
weten, dat de door ons aangegeven we
gen ter bestrijding van de inflatie bete
re wegen zijn, dan die van de andere 
groeperingen. 

Daarom gaan wij onbeschroomd de 
verkiezingen in, maar is het ook onze 
eigen wil dat wij dat doen zonder eni
gerlei binding aan enige andere partij? 
Het antwoord is: deels wel, deels niet. 

Het is een uitspraak - en een zeer 
terechte uitspraak - van Algemene 
Vergadering. <'lat Pr in rle komende pe
riode geen samenwerking in regeringa
verband zal zijn van de VVD met PvdA 
en PPR en dus, gezien de door D'66 met 
die partijen gemaakte afspraken, even
min met D'66. Dat is dus onze eigen 
wil! 

Ten aanzien van de confessionele par
tijen liggen de kaarten anders. Met die 
partijen hadden wij wèl vóór de verkie
zingen een afspraak willen maken. Een 
afspraak nl. om na de verkiezingen sa
men regeringsverantwoordelijkheid te 
gaan dragen, althans daarnaar ernstig 
te streven. Een afspraak, die gebaseerd 
zou zijn geweest op het vertrouwen dat 
wij stellen in het gezonde verstand van 
de confessionelen en de daaruit voor ons 
voortvloeiende zekerheid, dat wij het na 
28 april a.s. - als wij weten wat het 
oordeel van de kiezers is geweest en dus 
ook hoe zij oordelen over de verschil
lende verkiezingsprogramma's - eens 
zouden hebben kunnen worden over een 
regeringprogram voor de komende vier 
jaren. 

Terwille van de duidelijkheid voor de 
kiezer zouden wij dus graag een af
spraak met de confessionele partijen 
hebben gemaakt voor samenwerking in 
het volgende kabinet. Dan zou de kie
zer, die een stem uitbracht op één van 
de confessionele partijen, geweten heb
ben, dat hij daarmee steun gaf aan een 
kabinet met de VVD. Door de weigering 
van de confessionele partijen om tot een 
afspraak met de VVD te komen, weet 
hij dat nu niet. Hij kan het wel vermoe
dt:n en aan dat vermoeden hebben de 
confessionele partijen wel degelijk steun 
gegeven, maar een zekerheid heeft hij 
niet. De confessionelen hebben andere 
wegen ook open willen houden. Alleen 
zij zelf weten wellte, maar het zijn na
tuurlijk wegen die de onze niet zijn. 

Wil de kiezer dus de grootst moge
lijke zekerheid, dat er een belangrijke 
liberale invloed zal zijn in het komende 
kabinet, dan zal hij de VVD moeten 
steunen. Dat is de ware betekenis van 
het feit, dat wij zonder binding met an
dere partijen de verkiezingen in zullen 
gaan. 

Het spijt ons enorm, dat door de hou
ding van de confessionele partijen de 
kiezers niet de keuze krijgen tussen 
twee blokken van partijen, die elk voor 
zich bereid zijn regeringsverantwoorde-

lijkbeid te dragen en waarvan tenmin
ste één blok, nl. het confessioneel-libe
rale een zeer goede kans zou hebben om 
ook een werkbare meerderheid in de 
Tweede Kamer te halen. 

Een dergelijke keuze-mogelijkheid zou 
voor de kiezers van groot belang zijn 
geweest. Nu zien zij twee blokken van 
partijen tegenover elkaar staan, die elk 
voor zich eenvoudig niet in staat zijn 
een werkbare meerderheid te halen en 
die evenmin met elkaar willen samen
werken. Daarnaast zien zij de VVD. De 
partij, die niet wil samenwerken met 
het oppositieblok, maar die wel in staat 
is het confessionele blok aan een meer
derheid te helpen. Een partij, die dat 
natuurlijk echter alleen zal doen, als de 
liberale beginselen in voldoende mate in 
het komende regeringsbeleid zouden 
doorklinken. Een hoe sterker de VVD 
uit de verldezingen te voorschijn zal ko
men, des te sterker zal de liberale in
vloed zijn. 

Naast de twee blokken en de VVD 
treft de kiezer dan nog een groot aantal 
kleinere partijen en splintergroeperin
gen aan. 

Eén daarvan verdient een ogenblik 
onze aandacht, nl. DS'70. Niet terwille 
van haar opvattingen op het gebied van 
de overheidsuitgaven en de belastingen. 
Ten dele verkondigt zij stellingen, die 
de VVD er al sinds jaren op na houdt 
en in dàt opzicht is het alleen maar 
verheugend, dat nu eindelijk ook eens 
een deel van de socialisten diezelfde op
vattingen huldigt. Ten dele wekt zij op 
dat terrein een indruk die afwijkt van 
de werkelijkheid van haar program. Zij 
wil nl. wel op verschillende begratings
hoofdstukken bezuinigen, maar alleen 
om op andere meer te kunnen uitgeven. 
En dat laatste bedrag zou het eerste 
best wel eens kunnen overtreffen. 

Neen, niet daarom verdienen de De
mocratisch Socialisten '70 onze aan
dacht. Wel omdat zij het vaandel van de 
volstrekt vrijblijvende politieke opstel
ling vóór de verkiezingen heeft overge
nomen van de confessionele partijen. 
Geven deze laatste nog blijk van een 
zekere voorkeur voor de VVD, DS'70 
zegt met zoveel nadruk dat ze er wel
haast trots op schijnt te zijn, dat zij 
bereid is na de verkiezingen z.owel met 
de PvdA c.s. als met de confessionele 
partijen en de VVD te onderhandelen 
over een kabinetsformatie. 

De DS'70-kiezer weet dus eerst met 
recht niet, wat er met zijn stem gaat 
gebeuren. Hij kan een socialistisch min
derheidskabinet op de troon helpen, dan 
wel een kabinet met een sterke liberale 
inslag. 

Ik heb in het begin van mijn bijdrage 
aan dit nummer - waarvan ik de uit
gave bijzonder waardeer - al gesteld, 
dat de VVD frank en vrij de verkiezin
gen in zal gaan, o.a. omdat wij de over
tuiging hebben op de hoofdpunten van 
toekomstig regeringsbeleid het gelijk 
aan onze zijde te hebben. 

Maar "gelijk hebben" en .,gelijk krij
gen" zijn twee volstrekt verschillende 
zaken. .,Gelijk krijgen" zal alleen op
gaan bij een klinkende verkiezingsover
winning van de VVD. 

Het is aan alle lezers van dit blad, om 
er aan mee te helpen de komende ver
kiezingen tot een groot liberaal succes 
te maken. Mogen zij ons niet in de 
steek laten. Alleen dan zal de invloed 
der liberalen op het regeringsbeleid opti-
maal kunnen zijn. · 

Informatie 
over VVD 

De VVD heeft, na uitvoerig be
raad in alle geledingen van de 
partij, een uitvoerig verkiezings
program opgesteld, dat de titel 
meelcreeg "Liberalen op nieuwe 
wegen". Het is een weldoo1·dacllt 
werkstuk geworden, getuigend 
\'an een moderne liberale visie op 
de meest uiteenlopende maat
schappelijlce })l'Oblemen. Men 
vindt er uitvoerig en concreet de 
uitgangspruiten in voor het beleid 
dat de V\'D wenst to voeren. Dit 
verkiezingsprogram, inmiddels in 
brochure-vorm verschenen, kan 
men bestellen door overschrijving 
van één gulden op postrekening 
67880 ten name van de algemeen 
secretaris van de VVD te Den 
Haag, onder vermelding .,Verkie
zingsprogram". 

Behalve een verl{iezingspro
gram heeft onze partij ook een 
urgentieprogram vastgesteld. 

Daarin stippen wij enkele punten 
aan, die naar onze mening met 
voorrang aandacht vergen in de 
komemle kabinetsperiode. Dit be
treft p•mten op het gebie(l van: 

• de overheidsuitgaven 
• het onderwijs 
• de woningbouw 
• bet milieubeheer 
• de bejaarden 
• vrouw eu man 
• middenstand en landbouw. 

Van ons urgentietnogram is een 
folder vervaardigd, waarvan de 
prijs tien cent per exemplaar be
draagt. Men kan deze folder op 
dezelfde wijze bestellen als ons 
w•rkiezingsprogram (zie boven). 

En ten slotte ligt (lan hier voor 
u een speciale editie van ons 
ofliciële partijblad "Vt·ijlleid en 
Democratie", he1 ve•·kiezingsnnm
mer. U zult er bij(lragen in vin
den van een aantal van onze kan
didaten voor de Tweede Kamer. 
Zij lichten de visie van (}e VVD 
OJl een reeks onderwertlen toe. 

Wij konden in (lit blad ni('t aan 
alles aandacht schenlten en bij de 
behandelde onderwerpen heb· 
ben wij ons ( he1a3s) ve.el beper
kingen moeten opleggen. \\'ie 
méér van en over (le VVD wil 
weten lmn een briefkaart schrij
ven naar ons algemeen secreta
riaat, Koninginnegracllt 61 te Den 
Haag. Per kermule post krijgt u 
dun een documentatie-s('t toege
stuurd, me u slechts tot één con
dusie kan brengen: 011 23 apl'il 
stem ik VVD, lijst 3. 
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Verkiezings
bijeenkomsten 

Op deze pagina geven wij een over
zicht van de belangrijkste openbare 
VVD-bijeenkomsten in het kader van 
de a.s. verkiezingen. Nadere inlich
tingen bij de secretariaten van de 
afdelingen of bij het algemeen secre
tariaat van de VVD, Koninginne
gracht 61 te Den Haag, telefoon 
070 - 604803. 

TCJurnee van 
Geertsema 
• Oegstgeest. 2 april, in Rijnlands 
lyceum met ir. D. S. Tuijnman, 
mr. F. Portbeine en dr. R. W. de 
Karte, 20.15 uur. 

• Gouda, 2 april, in Kunstmin 
met mr. dr. C. Berkbouwer, mr. 
F. Portheïne en mej. inr. A. Kap
peyne van de Coppello, 20.15 uur. 

• Baren, 3 april, in Postiljon
motel. Forum met dr. W. Drees 
jr., dr· A. Vondeling en mr. A. 
van der Stee, JOVD, district 
noord, 20.00 uur. 

• Arnhem, 6 april, in het Haar
huis, 20.00 uur. 

• Hilversum, 8 april, met mevr. 
H. van Someren-Downer en staats
secretaris H. J. de Koster in Hof 
van Holland, 20.00 uur. 

e Amsterdam, 8 april, bijeen
komst politieke partijen in het 
Verenigd Cargadoorskantoor, 14.00 
uur. Onderwerp: De economische 
positie van de hoofdstad, georga
niseerd door de Amsterdamse In
dustrie Vereniging (met mr. H. A. 
F. M. 0. van Mierlo, drs. W. K. 
N. Schmelzer, drs. J. M. den Uyl, 
mr. C. van Veen, drs. H. Wieben
ga en drs. R. Zijlstra). 

• Voorschoten, 13 april, debat 
met J. J. A. Berger (DS'70) in 
De Gouden Leeuw, 20.00 uur. 

• Dordrecht, 15 april, in restau
rant Ponsen, 20.00 uur. 

• Utrecht, 16 april, in hotel 
Noord-Brabant, 20.00 uur. Debat 
met J. J. A. Berger (DS'70). 

• Tilburg, 19 april, in Stads
schouwburg, 20.00 uur. 

• Roermond, 20 april, in het 
Harmonie Paviljoen, 20.00 uur. 

• Rotterdam, 22 april, in het 
Rijnhotel, 20.00 uur. 

• Zaandam, 23 april, in aula~ 
concertzaal De Speeldoos, 20.00 
uur. 

• Drachten, 24 april, met mevr. 
H. van Someren-Downer en staats
secretaris H. J. de Koster in de 
Lawei, 14.00 uur. 

• Den Haag, 26 april, in Pulchri 
Studio, 20.15 uur. 

2. APRIL 
Brummen, mr. H. van Riel in Concordia, 
20.00 uur. 
Rijswijk, G. W. Keja in de Joanneskerk, 
20.00 uur. 
Zandvoort. H. Wiegel in het Gemeen
schapshuis, 20.15 uur. 
Den Haag, H. J. L. Vonhoff in het Ge
meentemuseum, 20.00 uur. 
Coevorden, H. P. H. Waalkens in Zaal 
Lankhorst, 20.00 uur. 
Warffum,· drs. Th. H. Joekes in de Bre
denburg, 20.00 uur. 
Leeuwarden, mevrouw mr. E. Veder
Smit in de Klanderij, 20.00 uur. (forum 
voor Nederlandse Ver. van Vrouwenbe
langen en gelijk Staatsburgerschap). 

5 APRIL 
Deventer, staatssecretaris H. J. de Kos
ter in de Schouwburg, 20.00 uur. 
Oisterwijk, drs. Y. P.W. van der Werff 
in Klein Speyk, 20.15 uur. 
Haren, H. J. L. Vonhoff in Postilion Mo
tel, 20.00 uur. 
Hoorn, ir. D. S. Tuijnman in Park
schouwburg, 20.00 uur. 
Amersfoort, L. M. de Beer in st. Agnes
college. 
Roosendaal, H. Wiegel in suite van het 
Wit Rosken, 20.00 uur. 
Doetindtem, mr. H. van Riel in hotel De 
Graafschap, 20.00 uur. 
Gorredijk, dr. K. van Dijk in de maat
schappij tot Nut voor het Algemeen, 
Forum, 20.00 uur. 
Bilthoven, mr. A. Geurtsen in Heide
park, 20.00 uur. 
Rotterda.m. mr. H. E. Koning in Hotel 
Regina, 20.00 uur. 
Oosterhout, drs. D. J. D. Dees in de 
Vondelbar, 20.00 uur. 
Deventer, Staatssecretaris H. J. de 
Koster in de Schouwburg, 20.00 uur. 

6 APRIL 
Beekbergen, H. J. L. Vonhoff in het 
Troelstra-oord. Forum werkende jonge
ren, 20.00 uur. 
Hazerswoode, mej. mr. A. Kappeyne 
van de Coppello in het Gemeentehuis, 
20.00 uur. 
Heemskerk, mr. dr. C. Berkhouwer in 
de Morgensterkerk, 20.00 uur. 
Emmeloord, L. M. de Beer in het Volks
belang. Forum georganiseerd door de 
PvdA, 20.00 uur. 
Delden, minister dr. H. Witteveen in De 
Engel, 20.00 uur. 

7 APRIL 
Amersfoort, mr. H. van Riel in Kobus 
aan de Poort, 20.00 uur. 
Groningen, dr. K. van Dijk, in café Koos 
Kerstholt. Voor JOVD, 20.00 uur. 
Nederhorst den Berg, mr. J. G. Riet' 
kerk. 

8 APRIL 
Bergen, dr. R. W. de Korte in de Volks
hogeschool, 20.00 uur. 
Emmen, H. Wiegel in hotel Emmen, 
20.00 uur. 
De Meern, mr. H. E. Koning in hotel 
Rhenomare, 20.00 uur. 
Epe-Gorssel, drs. G. M. V. van Aarden
ne in café Pessink, 20.00 uur. 

13 APRIL 
Dinxperlo, drs. D. J. D. Dees in Ons 
Huis. Forum, 20.00 uur. 
Den Haag, mr. A. Geurtsen in gebouw 
Humanisten, Laan Copes van Catten
burch, Forum over abortuswetgeving 
e.d. voor humanistische jongeren, 20.00 
uur. 

1• APRIL 
· Dokkum, H. Wiegel in de Posthoorn, 
20.00 uur. 
Den Helder, mr. J. G. Rietkerk enG. de 
Jong in Stadsschouwburg, 20.00 uur. 
Rotterdam, mr. H. E. Koning in debat 
met de heer Stuyvenberg (DS'70). 
Zierikzee, H. J. L. Vonhoff in Concordia, 
20.00 uur. 
Fijnaart, drs. D. J. D. Dees in Hervorm
de Gemeente. Forum, 20.00 uur. 

15 APRIL 
Leeuwarden, H. Wiegel, plaats nog on
bekend, voor JOVD, 20.00 uur. 
~laassluis, mr. A. Geurtsen in restau
rant De Ridderhof, 20.00 uur. 
Den Haag, Staatssecretaris H. J. de 
Koster in Triomfatorkerk, 20.00 uur. 
Berkenwoude, mevrouw G. V. van So

·meren-Downer en ir. D. S. Tuijnman, in 
't Regthuis, 20.00 uur. 
Leek, mevrouw mr. E. Veder-Smit in 
Hotel Boshuis, 20.00 uur. 
Roelofarendsveen, L. M. de Beer- in de 
Alkeburcht, 20.00 uur. 
Loenen, mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello in Idee, 20.00 uur. 
Eindhoven, H. J. L. Vonhoff in Cocagne, 
20.15 uur. 
Ede, dr. K. van Dijk, in Buitenzorg, 
20.00 uur. 

16 APRIL 
Bergwn, H. Wiegel in De Plaats, 20.00 
uur. 
Leeuwarden, debat drs. Th. H. Joekes 
- dr. A. Vondeling in De Klanderij, 
20.00 uur. 
Schagen, mr. dr. C. Berkhouwer in hotel 
Igesz, 20.00 uur. 

. Veendam, mr. H. van Riel in botel 
Veenlust, 20.00 uur. 

Raalte, H. P. H. Waalkensen mr. H. P. 
Talsma in De leven lange, 20.00 uur. 
Rhoon, mr. A. Geurtsen in Sordino. Po
litiek café, 20.00 uur. 
Assen, drs. J. F. Scherpenhuizen in 
wijkcentrum Oost, 20.00 uur. 
Apeldoorn, mevrouw mr. E. Veder-Smit, 
in de Keizerskroon. Vrouwengroep. Om
streeks 10.30 uur. 
Goor, L. M: de Beer. Forum met E. R. 
Wieldraaijer (pvda) voor Nivon en A. 
C. M. Weyters (kvp) in Ontmoetings
kerk, 20.00 uur. 
Rotterdam,_ drs. D. J. D. Dees. Voor 
JOVD Rijnmond, 20.00 uur. 
Leerdam, dr. R. W. de Korte in Hotel 
"Lucullus", 20.00 uur. 
Oegstgeest, P. J. Griep, H. Slootweg en 
mej. H. Pley in Café De Roode Leeuw, 
20.00 uur. 
Meppel, H. J. L. Vonhoff in Zaal 
Slot, 20.00 uur. 
Vlaardingen, mevrouw drs. N. J. Gin
jaar-Maas voor scholengemeenschap. 
Geervliet, mr. J. G. Rietkerk. Oprich
tingsvergadering, plaatselijke afdeling. 
In het Dorpshuis. 

17 APRIL 
Pijnacker, mr. F. Portheïne in de sport
hal met Nootdorp, Delft en Zoetermeer, 
10.30 uur. 
Leiderdorp, dr. R. W. de Korte in socie
teit 't Trefpunt. Politiek café, 20.00 uur. 

19 APRIL 
Almelo, H. Wiegel in Postilion Hotel, 
20.00 uur. 
Sneek, mr. H. van Riel in het politiek 
Trefpunt De Lichtboei, 20.00 uur. 
IJsselstein, L. M. de Beer in hotel Rid
der St. Joris, 20.00 uur. 
Doorn, drs. A. Pais in hotel Smit, 20.00 
uur. 
Leeuwarden, mr. H. van Riel in Oranje
hotel, 14.30 uur. 
Emmen, dr. K. van Dijk in hotel Grim
me, 20.00 uur. 
Katwijk, mr. H.E. Koning en mej. mr. 
A. Kappeyne van de Coppello in hotel 
Riche, 20.00 uur. 

2.0 APRIL 
Goes, Staatssecretaris H. J. de Koster, 
drs. G. M. V. van Aardenne en ir. D. S. 
Tuijnman in De Korenbeurs, 20.00 uur. 
Nieuwerkerk a.fd. LJssel, H. Wiegel in 
restaurant De Zwaan, 20.00 uur. 
Zevenaar, L. M. de Beer in zaal Buiten
lust, 20.15 uur. 
Assen, dr. K. van Dijk in Oversingel, 
20.00 uur. 
Leidschendam en Voorburg, mr. F. 
Portheïne en H. J. L. Vonhoff. Leid
schendam: aula 3 chr. lagere school, 
20.00 uur. Voorburg: Koningskerk, 20.00 
uur. 
Oostvoorne, mr. J. G. Rietkerk in hotel 
Het Wapen van Marion, 20.00 uur. 
Brummen, mr. H. E. Koning in Concor
dia. Forum, 20.00 uur. 
Amstelveen, mevrouw mr. E. Veder
Smtt in het Open Hof, 20.00 uur. 
Hamersveld (Leusden-centrum), mej. 
mr. A. Kappeyne vag. de CoppeB.o in 
Hervormd Centrum, 20.00 uur. 

2.1 APRIL 
Hengelo, mr. H. P. Talsma in de Doops
gezinde kerk, Schalkstraat. Forum, 
20.00 uur. 
Dirksland, H. Wiegel in De Schakel, 
20.00 uur. 
Zwolle, minister dr. H. J. Witteveen in 
hotel Van Geytenbeek, 20.00 uur. 
Doorn, ir. D. S. Tuijnman in het Vereni-. 
gingsgebouw, 20.00 uur. 
Haarlem, mr. dr. C. Berkhouwer, me
vrouw mr. E. Veder-Smit en G. W. Keja 
in Lion d'Or, 20.00 uur. 
Eindhoven, L. M. de Beer in auditorium 
T.H., Politieke kermis, 20.00 uur. 
Rotterdam, mr. H.E. Koning in Lefèvre 
de Montignylaan 70. Voor vrouwen
groep, 20.15 uur. 
Warmond, mr. F. Portheïne en dr. R. 
W. de Korte in hotel De Zon, 20.00 uur. 

2.2. APRIL 
Bussum, H. Wiegel in debat met drs. H. 
van den Doel (pvda) in De Gooise Boer, 
20.00 uur. 
Maastricht, mr. dr. C. Berkhouwer-in 
Momus, 20.00 uur. · 
Enschede, mr. H. P. Talsma, politieke 
middag van de katholieke HTS. 
Leiden, L. M. de Beer, mr. F. Portheïne 
en mej. mr. A. Kappeyne van de Cop
pello in Nieuw Minerva, 20.00 uur. 
Ommen, mr. H. van Riel. 
Staphorst, dr. K. yan Dijk in hotel 
Waanders, 20.00 uur. 
Rijswijk, mr. J. G. Rietkerk in gebouw 
Irene. Politieke instuif, 20.00 uur. 
Gouda, ir. D. S. Tuijnman, dr. R. W. de 
Korte en H. P. H. Waalkens in Vee
markt, 10.00 uur. 
Noordwijk, mevrouw mr. E. Veder-Smit 
in Casino, 20.30 uur. 
Harmelen, H. J. L. Vonhoff in sociaal
cultureel centrum, 20.00 uur. 
Heiloo, mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello in de Rank Lunchbijeenkomst 
vrouwengroep. 
Driebergen, drs. G. M. V. van Aardenne 
in Academie De Horst. Forum 14.00 
uur. 

2.3 APRIL 
Alphen afd Rijn, minister dr. H. J. Wit
teveen en mr. F. Portheïne in hotel 
C_entrai, 20.00 uur. 
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Helden, ir. D. S. Tuijnman in café De 
Sportbar, 20.00 uur. 
Hoogeveen, H. Wiegel. Debat met drs. 
E. van Thijn (pvda) in hotel Homan, 
20.00 uur. 
Barendrecht. mr. dr. C. Berkhouwer in 

-Van ouds 't Raadthuis, 20.00 uur. 
Zoeterwoude, dr. R. W. de Korte. Plaats 
nog onbekend, 20.00 uur. 
Soest, mr. H. van Riel in Gemeentebi
bliotheek 20.00 uur. 
Delft, drs. Th. H. Joekes in het Ontmoe
tingscentrum, 20.00 uur. 
Berkel, mr. H. E. Koning in zaal Reho
both, 20.00 uur. 
Amersfoort, drs. Y. P. W. van der 
Werffin Monopole, 20.00 uur. 
Den Haag, H. F. Heijmans in De Op
standingskerk. Voor· societeit Kambo, 
20.00 uur. 
Leiderdorp, mej. mr. A. Kappeyne van 
de Coppello en dr. R. W. de Korte in 
Het Dorpshuis, 20.00 uur. 

2.• APRIL 
Haarlem, mr. dr. C. Berkhouwer, L. M. 
de Beer, G. Koudijs in de Vleeshal, 14.30 
uur. 
Den Haag, drs. Th. H. Joekes, mr. J. G. 
Rietkerk, ir. D. S. Tuijnman en mej. mr. 
A. Kappeyne van de Coppello in kraam
pjes o.a. op het De Savornin Lohman
plein, Leijweg, Mariahoeve en Staten
plein, vanaf 10.00 uur. 

2.6 APRIL 
Gouda, dr. R. W. de Korte in Centraal. 
Steenwijk, H. Wiegel in debat met dr. 
A. Vondeling en minister B. J. Udink in 
Zaal van der Woude, 20.00 uur. 
Breda, mr. dr. C. Berkhouwer in hotel 
Kosmopolite, 20,00 uur. 
Fivellago. mr. H. E. Koning. Forum 
JOVD, 20.00 Uur. 
Hendrik ldo Ambacht, mr. A. Geurtsen 
in de boerderij van de heer Van Nugte
ren, Reeweg, 20.00 uur. 
Utrecht, G. Koudijs in debat politieke 
partijen in De Kargadoor, Sociaal-cultu
reel centrum, 20.00 uur. 
Amsterdaln, H. J. L. Vonhoff in Kras
napolsky, 20.00 uur. 

2.7 APRIL 
Enschede, H. Wiegel in debat met J. W. 
Masna (pvda), mr. N. Niers (kvp) en 
mej. J. van Leeuwen (arp) in Tech
nische Hogeschool, 19.30 uur. 
Naarden, drs. Th. H. Joekes. Forum 
voor Scholengemeenschap, 20.00 uur. 
Doezum, drs. J. F. Scherpenhuizen in 't 
Anker, Forum, 19.45 uur. 
Reeowijk, dr. R. W. de Korte in het 
Verenigingsgebouw, 20.00 uur. 
Rotterdam, mr. A. Geurtsen in Voor
scboterlaan 100 voor vrouwengroep, 
20.00 uur. 

Radio-uitzendingen: 
• Dinsdag 6 april op Hilver

sum I van 18.19-18.29 uur. 
• Dinsdag 13 april op Hil

versum 11 van 19.20 uur 
tot 19.30 uur. 

TV-uitzendingen van de VVD: 
• · Vrijdag 2 april op Neder

land 11 voor het laatste 
NOS-journaal. 

• Dinsdag 20 aprir op Ne
derland I van 18.40-18.50 
uur. 

Mr. Van Riet in kort geding 
In het Nos-televisieprogramma Kort 

Geding dat op zondag 11 april (eerste 
paasdag) om 21.35 uur op Nederland II 
wordt uitgezonden, zullen mr. H. van 
Riel en mr. G. Cammelbeeck (PvdA) 
tegen elkaar in het strijdperk treden. 
Onderwerp van het kort geding is het 
rapport van de commissie-Mulder over 
de handhaving van de openbare orde. 

VVD-ers op Gezinsbeurs 
Een politiek straatje- behoort tot de 

attracties op de Nederlandse gezins
beurs die van 19--24 april in het Con
gresgebouw in Den Haag wordt gehou
den. De VVD zal daar vertegenwoordigd 
zijn door mevrouw drs. N. J. Ginjaar
Maas en de heren L. de Beer, ir. D. S. 
Tuijnman, mr. J. G. Rietkerk, H. J. L. 
Vonhoff, mr. A. Geurtsen, mr. H. Ko
ning, drs. D. J. D. Dees, dr. R. W. de 
K~r~e. ~n. q.,~o,u~ijs., ..•.. , ... 
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Alleen en eensgezind 

door mevrouw G. V. van So
meren-Downer, voorzitster 
van de VVD 

De VVD gaat alleen de verkiezingen 
tegemoet, arm, maar zeer eensgezind. 
Ik ben vol goede moed en verwacht gee
de verkiezingen. 

Ze zullen goed zijn omdat we een 
goed programma hebben en omdat we 
- dat is minstens even belangrijk -
goede mensen hebben. In dit nummer 
kunt u lezen hoe zij de verschillende 
terreinen van het politiek gebeuren be
kijken en u zult bemerken dat zij zon
der ophef, nuchter de problemen be-

. zien, maar wel vanuit een intense bewo
genheid. Wie dat laatste mist la een kil
le technocraat en heeft voor de kiezers 
geen boodschap. Dat hebben onze men
sen wel. 

We hebben ook een goed programma. 
Het is goed omdat er geen gouden ber
gen beloofd worden. Het is helaas mo
de om, levend in een politiek dromen
land, eigen progressiviteit op te vijzelen 
over de rug van de belastingbetaler. Het 
klinkt ge~ldig om zeer veel zo niet 
alles tegelijkertijd te willen doen, maar 
de belastingschroef is al dolgedraaid en_ 
het haalt eenvoudig niet meer uit om. 
van de burgers grotere offers te vragen. 
Wat gaan die burgers doen? Ze wentelen 
af. Als zij meer naar de fiscus moeten 
brengen dan vragen zij meer aan hun 
werkgever, ze verhogen hun tarieven 
net zo ver tot zij er althans niet slech
ter van worden. Dit afwentelingaproces 
is In volle gang. 

Maar wie kunnen niet afwentelen? De 
boeren, de middenstanders, de bejaar
den. Zij mogen dan het loodje leggen 
voor de wedstrijd in progressiviteit tus
sen de politici. Dat vinden wij onrecht
vaardig, dat noemen wij schijnprogressi· 
viteit. Dat dit niet een sprookje is, maar 
barre werkelljkheid, hebben de afgelopen 
jaren bewezen. 

Nieuwe taken kunnen alleen ter hand 
genomen worden voor zover de werke-

lijke ruimte dat toelaat en wil men 
daarboven nog aan nieuwe zaken begin
nen dan zullen oude activiteiten afgesto
ten of verminderd moeten worden. Dat 
klinkt niet sprookjesachtig, maar reëel. 
Het is eenvoudig eerlijk. Ik ben er van 
overtuigd dat de kiezer een dergelijke 
eerlijkheid op prijs stelt. Die is de ver
haaltjes zat. 

We gaan alleen omdat geen een ande
re partij dit belangrijke punt precies zo 
ziet als wij. De besprekingen met de 
KVP, AR en CHU zijn op dit punt afge
sprongen. De kleine drie, de PvdA, D'66 
en PPR, verdwijnen met al hun goede 
bedoelingen helemaal in sprookjesland, 
want hun uitgavenpeil is volstrekt 
irreëel. We zeggen dan ook tevoren dat 
we met deze groepering niet zullen re
geren. We verschillen ook in hoge mate 
van een nieuwe partij als Democratisch 
Socialisten '70. Zij willen wel wat bezui
nigen, maar haasten zich het zojuist be
zuinigde snel weer uit ~ geven en nog 
meer dan dat. Dat is hun niet kwalijk 
te nemen, zij noemen zich terecht socia
listen. Als de heer Drees dan nog ver
klaart dat hij ook met PvdA, D'66 en 
PPR na de verkiezingen in zee kan, dan 
zou hij zoals Geertsema op onze alge
mene vergadering zei, beter Romme ju
nior dan Drees junior genoemd kunnen 
worden. Het zou een herleving van de 
oude tijd zijn. die in 1958 werd afgeslo
ten met de val van de laatste Rooms
Rode coalitie. 

Wat kun je als kiezer nu doen als je 
een beetje zekerheid wilt hebben? Ik 
zou me best kunnen voorstellen dat het 
een kiezer duizelt als hij al die partijen 
voor zijn ogen ziet schemeren. Een kie-
zer, die invloe<i wil hebben '>P een totaal 
beleid. zal niet gauw zijn stem aan een 
belangengroepering geven. Deze groe
peringen komen of niet in Kamer of met 
een enkele zetel. En ook al zal bijvoor-

Inflatie - volkSvijand één 

door drs. Th. H. Joekes, de 
man van het indertijd zo be
kende plan-Joekes, onze fi
nanciële deskundige, die 

. weer Kamerkandidaat is 

De komende jaren stellen ons voor een 
grote opgave op financieel-economiscll 
gebied. Op tal lfa.u ter.r~men zal de ge
meenschap nog dure voorzieningen moe
ten treffen. Om die te bekostigen moe
ten belastingen en sociale premies wor
den betaald. Maar Je individuele wel
vaartsstijging zal daa.rdoor zo min mo
gelijk in de knel mogen komen. Aan die 
individuele welvaart belt::eft de burger 
een groot stuk van de persw11lijke vrij
heid en verantwoordelijkhdd, die juist 
bij ons als liberalen zo hoog aange
schreven staan. De afgelopen jaren heb
ben trouwens bewezen dat de mensen 
zich een te zware belastingdruk eenvou
dig niet laten welgevallen, voor zover ze 
althans sterk genoeg staan om die te 
kunnen afwentelen. 

Het bedrijfsleven heeft het onbelaste 
deel van zijn inkomen broodnodig om 
via uitbreidingen ons aller toekomstige 
welvaart en werkgelegenheid te helpen 
veilig stellen. Wij kunnen er niet genoeg 
op hameren dat de verdeling van de 
welvaart - zowel tussen gemeenschap 
en individu als tussen groepen burgers 
onderlmg - en de behartiging van het 
welzijn pas aan de orde kunnen komen 
als allereerst de welvaart is geschapen. 
Bij het stimuleren daarvan heeft de be
lastingpolitiek een belangrijke functie te 
vervullen. 

Het is een van de grote verdiensten 
van de liberale minister van financiën, 
dr. H. J. Witteveen, geweest dat hij de 
overheidsfinanciën in de afgelopen jaren 
weer in het goede spoor .heeft terugge
teld. Daarmee is een stevige basis ge-

UIT ONS URGENTIE-PROGRAMMA: De keuze is en blijft: wat besteden 
we zelf, wat besteedt de overheid voor ons ? Overheidsuitgaven mogen nooit 
een peil bereiken waarbij de persoonlijke welvaart in het gedrang komt. We 
willen allemaal meer gemeenschappelijke voorzieningen. Maar de mens wil 
natuurlijk ook een stijgende persoonlijke welvaart. Met beide wensen moet 
een regering rekening houden. Het is de eerste taak van en nieuwe regering 
om te bekijken welke taken niet meer noodzaketijk zijn. Dat moet lukken en 
dan is het mogelijk om met dezelfde belasting andere inmiddels noodzaketijk 
geworden taken aan te vatten. 

legd voor een gezond uitgaven- en be
lastingbeleid in de komende vier jaren. 
Het is immers mogelijk gebleken de ge
meenschapsvoorzieningen 09 tal van ge
bieden aall.l:ienlijk te i/'erbeceren, zonder 
de 6I'en;; die b•J het optredt:m van ~et 
kabin~t-De Jong aau de stijging van de 
overheidsuitgaven werd gesteld te over
schrijden. Middelen om dat te bereiken 
waren o.m. een stringente begrotingspo
litiek (voor onvernt!~deliJ!I.a extra uitga
ven ruimte maken door besparingen el
ders binnen de begrotin6), het waar re
delijkerwijs mogelijk beknotten van be
staande taken en de toepassing van het 
z.g. profijtbeginsel: de burger betaalt 
zoveel mogelijk de kostprijs van recht
streeks aan hem verleende overheids
diensten. 

Het is mogelijk gebleken het totaal 
van de overheidsuitgaven in de afgelo
pen vier Jaren met niet meer dan rond 1 
pct. van het nationale Inkomen te laten 
stijgen. Helaas was het onvermijdelijk 
dat de belastingdruk sterker steeg, na
melijk met bijna 2 pct. van het natio
nale inkomen. Het verschil kan geheel 
worden verklaard uit twee oorzaken. Bij 
zijn optreden trof het kabinet eerder in 
gang gezette uitgavenstijgingen aan, die 
onvoldoende door belastingmiddelen wa
ren gedekt. En het Gemeentefonds ver
toonde aanhoudende tekorten. Dit laat
ste onderstreept nog eens hoe belangrjk 
de rol is die ook de gemeenten door hun 
uitgaven- en belastingpolitiek bij het 
gezond houden van de overheidsfinanciën 
hebben te spelen. _ 

Dankzij het strakke uitgaven- en be
lastingbeleid was het mogelijk de groot
ste benedenwaartse belastingcorrectie 
uit te voeren.die ooit in Nederland heeft 
plaats gehad. Daardoor kon de verho
gende invloed van de inflatie op de ta
rieven van loon- en inkomstenbelasting 
worden weggenomen. Voortaan zullen 
dergelijke inflatiecorrecties ieder jaar 
automatisch worden uitgevoerd. Een 
desbetreffend wetsontwerp, ook afkom
stig van minister Witteveen, kon nog 
net voor het scheiden van de markt 
door de Tweede Kamer worden geloodst. 
Daarmee is aan een fiscale hartewens 
van de VVD voldaan. 

Wat de belastingpolitiek betreft zal 
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beeld een bejaarde zich aangetrokken 
voelen tot een bejaardenpartij, wat weet 
hij dan van de standpunten van de ge· 
kozen kandidaat op andere terreinen? 
Die opvattingen kent hij meestal niet en 
de stellingname op het gebied van bui
tenlandse politiek, economische aangele· 
genheden onderwijs e.d. zou wel eens 
zeer ver van de zijne af kunnen liggen. 

Een kiezer, die een socialistische rege
ring wenst kan duidelijk terecht bij de 
PvdA. Maar wat moet een kiezer, die de 
regering van de laatste jaren nog zo 
gek niet vond? Hij kan stemmen op een 
confessionele partij, maar geen van de 
voormannen van die partij heeft hem 
voor de verkiezingen de verzekering 
willen geven dat er met de VVD gere
geerd zal worden. Integendeel: dagelijks 
bereiken ons meer berichten dat dit niet 
per se het geval behoeft te zijn. Die kie
zer blijft net als vroeger in het on
zekere verkeren wat er met zijn stem 
zal gaan gebeuren. 

Wie helemaal zeker wil zijn dat er 
een zuinig en goed beleid gevoerd zal 
worden, kan terecht bij de VVD en hoe 
meer VVD'ers er in een volgende rege
ring zullen zitten des te meer kunnen 
we opkomen voor onze ideeën. 

ons streven er m -.~e .-.u111endt:: V'ier ]aar 
in de eerst<' ptu<iLS op ~erit:ht zijn een 
aantal verschuivingen aan te brengen, 
waardoor het mogelijk moet worden de 
progressie voor Jt n,,ll.dtmgroepen te 
verlichten, de belastmgvrije voet verder 
op te trekken en het fiscale klimaat, 
met name voor werkende vrouwen en 
zelfstandigen, verder te verbeteren. 
Daarvoor zal ruimte moeten worden ge
maakt door een verschuiving van be
lastingdruk van directe naar indu·ecte 
belastingen. Verlichting van de be· 
lasting op inkomen stimuleert .J.e werk
lust en bevordert de besparingen. Op
nieuw zal een scherp beheerste begra
tingspolitiek moeten worden gevoerd. 
Voor het aanpakken van nieuwe taken 
zaà de ruimte zeer beperkt zijn. Bestaan
de uitgavencategorieën moeten voort
durend kritisch worden getoetst, wat 
niet meer strikt nodig is moet 
worden weggesnoeid. Op veel groter 
schaal dan tot dusverre zullen onafhan
kelijke effioienc.y-deskundigen moeten 
worden ingeschakeld. 

Helaas is de inflatie nog altijd volks
vijand nummer één. Aan de beteuge
ling ervan hebben wij allemaal ons aan
deel te leveren. Loon- en salarisstijgin
gen die voor de produktiviteitsverbete
ring uithollen wakkeren de inflatie aan. 
Een te zware belastingdruk versterkt dat 
proces alleen maar. Investeringen zijn 
broodnodig (en liberalen willen er alleen 
in uiterste nood tijd,elijk een rem op 
zetten, omdat zij voor de toekomst zo 
belangrijk zijn), maar ze mogen niet te 
driftig stijgen. Bij de beteugeling van 
de inflatie heeft de overheid in al haar 
geledingen door een beheerst en even
wichtig uitgaven- en belastingbeleid het 
goede voorbeeld te geven. De VVD zal 
er in de komende vier jaar met ver
nieuwde kracht naar streven dat dit ge
beurt .. 
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Vrouw en man 

door mej. mr. A. Kappeyne 
van de Coppello, tot nu toe 
werkzaam op het fractiese
cretariaat van de VVD; zij zal 
als nieuwe kandidaat haar in
trede in de Kamer doen 

Het verwezenlijken van gelijke ont-
• plooiings- en promotiekansen voor man 

en vrouw beduidt in de hedendaagse 
maatschappij dat deze kansen voor de 
vrouw aanzienlijk verbeterd moeten 
worden, 

Aan de beroepsopleiding van vrouwen 
en meisjes schort nog allerlei, omdat 
daarbij nog te zeer aan zogenaamd ty
pische mannelijke beroepen wordt ge
dacht. Overheid en bedrijfsleven moeten 
hiervoor oplossingen vinden. Gebrek aan 
scholing en de mogelijkheid tot aanvul
lende scholing vormen bijv. voor vele 
ongehuwde werkende vrouwen een vi
cieuze cirkel van belemmering van hun 
persoonlijke ontplooiing in menig op
zicht. 

Gelijk loon voor gelijke arbeid van 
man en vrouw wordt nog steeds niet als 
een vanzelfsprekendheid erkend. Met een 
formele erkenning door bekrachtiging 
van een internationaal verdrag is men 
er niet. Het gaat om de toepassing van 
dit principe in de praktijk, vooral in het 
bedrijfsleven. Het komt overigens voor 
dat voor bepaalde vormen van vr.ouwen
arbeid het wettelijke minimumloon niet 
wordt gehanteerd. 

In Nederland is het percentage wer
kende vrouwen laag ten opzichte van an· 
dere landen. Vele vrouwen zouden best 
buiten de kring van hun gezin betaalde 
arbeid willen verrichten. Om de nu nog 
voor hen bestaande drempels tot deelne
ming aan het arbeidsproces te verlagen, 
zou de fiscale positie van de werkende 
gehuwde vrouw moeten worden verbe-

terd (in de zin van grotere zelfstandig
heid: niet het optellen van haar inko
men bij dat van haar man) ; zouden meer 
parttime betrekkingen geschapen moe
ten worden; zou moeten worden voor
zien in de opvang van kinderen in peu
terspeelzalen, crèches én overblijfmoge
lijkheden op scholen. Het antieke beding 
in een arbeidsovereenkomst met een 
vrouw, dat bij haar huwelijk ontslag 
wordt verleend (waarop vaak pas bij 
haar zwangerschap een beroep gedaan 
wordt) moet zo spoedig mogelijk wette
lijk worden uitgesloten. 

De levensomstandigheden van oudere 
ongehuwde vrouwen, al dan niet wer
kend, verdienen de aandacht. Het 
meebetalen door hen aan het weduwen
pensioen en de kinderbijslagverzekering 
wordt door hen begrijpelijkerwijs als 
een zware bl!lasting ervaren. 

Werkende ongehuwde vrouwen hebben 
een dubbele taak, n.l. enerzijds hun da
gelijkse arbeid en anderzijds het voeren 
van een eigen huishouding, en soms een 
drievoudige taak als zij bovendien nog 
zieke of hulpbehoevende huisgenoten 
moeten verzorgen. 

UIT ONS URGENTIE-PROGRAMMA: Een vrouw is niet hetzelfde als een 
man, maar toch voor man en vrouw gelijke ontplooiings- en promotiekansen. 
Dat houdt ook in: verbetering van de belastingheffing voor de gehuwde vrouw 
als zelfstandig deelneemster aan het maatschappelijk proces. 

Een speciale "vergeten groep" vormen 
de ongehuwde vrouwen die nooit in be
roepsarbeid werkzaam zijn geweest. De
ze vrouwen hebben veelal onder invloed 
van traditioneel maatschappelijke op
vattingen na het verlaten van de school 
geen baan gezocht ("meisjes gaan toch 
trouwen"). Na verstrijking van de leef
tijd, waarop zij zouden kunnen trouwen 
(nog steeds in het kader van voor
noemde maatschappelijke opvattingen), 
hebben zij zich geschikt in hun afhan
kelijke positie van werkzaamheid bin
nen de familiehuishouding, meestal in
houdend de verzorging van zieke of 
hulpbehoevende huisgenoten - vrouwen 
worden voor deze taak bij voorkeur ge
schikt bevonden -, zonder over een 

Laat geen stem verloren gaan 

Stemmen 
elders 
of bij 
volmacht 

Bij de verkiezing van de leden van de 
Tweede Kamer wordt aan een kiezer op 
zijn verzoek toegestaan in een willekeu
rige gemeente aan de stemming deel te 
nemen. Wil men van deze mogelijkheid 
gebruik maken, dan dient men hiervan 
uiterlijk op de veertiende dag vóór die 
der stertlming, derhalve uiterlijk 14' 
april, schriftelijk mededeling te doen aan 
de gemeentesecretarie in zijn woon
plaats, en wel door invulling van een 
formulier dat ter gemeentesecretarie 
kosteloos verkrijgbaar is. Deze moge
lijkheid om elders te stemmen is 
onder meer van belang voor militairen! 

Daarnaast zijn de mogelijkheden tot 
het stemmen bij volmacht uitgebreid. 
Die mogelijkheden zijn: 

A. (Schriftelijk tot 14 april). Indien 
men vermoedelijk niet in staat zal zijn 
op woensdag 28 april persoonlijk aan de 
stemming voor de Tweede Kamerverkie
zing deel te nemen wegens lichamelijke 
lijkbeid om elders te kunnen stemmen is 
lands of anderszins) moet men uiterlijk 
op de veertiende dag vóór die van de 
stemming, dus uiterlijk 14 april, op de 

gemeentesecretarie een verzoek om bij 
volmacht te mogen stemmen indienen. 

Voor het verzoekschrift moet gebruik 
gemaakt worden van een formulier 
(model K 4-1) dat op de gemeentese
cretarie of bij het Algemeen Secreta
riaat der partij (Konînginnegracht 61 
te 's-Gravenhage, tel. 070-604803) koste
loos verkrijgbaar is. 

Als gemachtigde kan worden aange
wezen: 

e de echtgenoot of echtgenote, 

• èen bloed- of aanverwant tot en me.t 
de vierde graad (onder deze categorie 
vallen: overgrootouders, grootouders, 
ouders, kinderen, kleinkinderen, achter
kleinkinderen, volle neven en nichten, 
alsmede hun echtgenoten), 

• de echtgenoot van een schoonzuster 
of de echtgenote van een zwager, 

• een der huisgenoten van de vol
machtgever, dwz. iemand die blijkens 
het kiezersregister hetzelfde adres heeft 
als de volmachtgever. 

De op 28 april te houden verkiez!.ngen zijn wel de belangrijkste verkiezingen 
sinds de oorlog genoemd. Zeker is in ieder geval dat de scheidslijnen in 
politieke opvattingen duidelijker zijn dan ooit, hoewel nog lang niet op alle 
punten duidelijk genoeg. Zeker is ook dat e I k e stem telt. Als u met vakantie 
bent of door uw werk niet kunt stemmen, regel dan een volmacht. Ook kunt 
u in een andere gemeente stemmen, als u dit tevoren regelt. Het kan nog 
tot 14 april. Maak er in voorkomend geval gebruik van, want: geen stem 
mag verloren gaan. 

• 
VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

eigen inkomen, noch enig uitzicht daar
op anders dan krachtens de Algemene 
Bijstandswet, te kunnen beschikken. 
Aan deze groep moet bijzondere aan
dacht worden besteed, waar mogelijk 
door het scheppen van nascholingsmoge
lijkheden. 

De promotiekansen voor vrouwen zijn 
in het algemeen minder gunstig dan 
voor mannen vooral m.b.t. topfuncties. 
Aan vrouwen plegen hogere eisen te 
worden gesteld. De overheid zou het 
voorbeeld van gelijkwaardigheid moeten 
vestigen. Op welk departement zal bijv. 
de eerste vrouwelijke secretaris-generaal 
worden benoemd? 

Tenslotte een kanttekening van meer 
algemene en niet zozeer politieke aard: 
mentaliteitsverandering bij een ieder 
persoonlijk is van invloed op de gelijk
waardigheid van man en vrouw in de 
maatschappij. Tot nog toe werd ge
streefd naar een maatschappelijke er
kenning van de vrouw door de man; dit 
proces is nog niet ten einde. Een vol
gend struikelblok vormt de maatschap
pelijke erkenning van de vrouw door de 
vrouw. Zodra vrouwen hun persoonlijk 
minderwaardigheidsbesef (in algemene 
zin) overwinnen, nl. door actieve deelne
ming aan de maatschappij, zullen zij ook 
aan hun soortgenoten gelijke (d.w.z. 
minder hoge!) eisen als aan mannen 
stellen in maatschappelijk opzicht. Dit 
is een onmisbare schakel in de erken
ning van maatschappelijke gelijkwaar
digheid tussen man en vrouw. 

Degenen die zich bereid verklaart als 
gemachtigde op te treden, moel: op de 
dag van de kandidaatstelling, 16 maart 
jl., ingeschreven zijn in een ldezersre
gister. Woont de gemachtigde in een an
dere gemeente dan de volmaèhtgever, 
dan kan hij in zijn eigen gemeente, in 
zijn eigen stembureau, de volmachtstem 
uitbrengen. Men mag niet meer dan 
twee aanwijzingen als gemachtigde aan
nemen. 

B. In persoon op de secretarie tot en 
met 23 april, mits in aanwezigheid van 
de kiezer die bereid is als gemachtigde 
op te treden. Aan de gemachtigde wordt 
in dit geval slechts de eis gesteld dat hij 
in hetzelfde kiezersregister is opgeno-· 
men als de volmachtgever. Er behoeft 
derhalve geen familieband te zijn. 
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Woningbouw- en huurbeleid 

door H. Wiegel, die met 
kracht pleitte voor èen nbe
raal woningbouw- en huur
beleid en weer in de Kamer 
zal terugkeren 

Het is de bedoeling van het kabinet
De Jong geweest om in een vierjarig·· 
bouwprogramma 4 x 125.000 is 500.000 
woningen te laten bouwen. In feite werd 
met de bouw van 510.000 woningen be
gonnen en zijn er 490.000 voltooid opge
leverd. Voor de volgende kabinetsperio
de staat de VVD een geleidelijke opvoe
ring van de jaarlijkse woningproduktie 
voor, maar wij hebben ons niet op een 
concreet getal vastgelegd. Het gaat ons 
namelijk niet alleen om aantallen wo
ningen, maar ook om de kwaliteit. Wij 
menen voorts dat de opvoering van de 
produktie niet geforceerd moet plaats
vinden, maar ingepast moet zijn in een 
evenwichtige ontwikkeling van onze na
tionale economie. Bovendien kan de 
bouwnijverheid met vele niet te voorzie
ne problemen te maken krijgen. Als het 
erin zit de produktie met 2.000 à 3.000 
huizen per jaar te doen toenemen, dan 
zijn wij daar natuurlijk blij _mee, maar 
wij menen dat de kiezers op dit punt 
geen waterdichte garanties gegeven 
kunnen worden. 

In de afgelopen kabinetsperiode is de 
woningwetbouw teruggebracht van 
60.000 tot 45.000 per jaar. Daarvoor 
kon, zo is gebleken, in de particuliere 
sectoren (zowel premie-huurwoningen 
als eigen woningen) voldoende compen
satie gevonden worden. Voor de komen
de vier jaar wensen wij handhaving van 
de huidige onderverdeling, binnen het 
uit te breiden bouwprogramma, tussen 

woningwetbouw, particuliere gesubsi
dieerde bouw en ongesubsidieerde bouw. 

Mede op aandrang van de VVD beeft 
de regering aangekondigd een nieuwe 
sleutel te zullen hanteren voor de verde
ling van de woningcontingenten. Deze 

· zal in de toekomst geschieden op basis 
van meerjarenplannen, die hun 
grondslag dienen te vinden in markton
derzoek naar behoefte en reële vraag. 
Dit toegezegde onderzoek zal ook inder
daad krachtig ter hand genomen moe
ten worden. Het is tevens een onmisbare 
basis voor een meer gedifferentieerde 
bouw, waarin met de behoeften van de 
vele specifieke groepen van woningzoe
kenden rekening gehouden kan worden. 
De VVD wenst een verdere verschuiving 
binnen het totaal-I~rogramma ten gunste 
van de gebieden met de relatief grootste 
tekorten en ten gunste van de meer 
zwakke groeperingen. In dit verband 
mag niet onverll}eld blijven dat het ka
binet-De Jong voor 1970 en de volgen
de jaren een structurele verhoging heeft 
geprogrammeerd van het voor bejaar
den te bouwen aantal woningen: van 
4.00 in de laatste jaren tot 12.000 in de 
komende vijf jaar. Voorts heeft de 
minister, op aandringen van de VVD, 
de gemeenten laten weten dat zij bij de 
woningtoewijzing geen onderscheid 
meer mogen IJlaken tussen gehuwden en 
ongehuwden. " 

Het kabinet-De Jong is het eerste ka
binet geweest dat de krotopruiming en 

UIT ONS URGENTIE-PROGRAMMA: In ieder geval is opvoering van 
de woningproduktie nodig en een verdere vrijmaking van het bouwbeleid. 
leder zal de huur moeten gaan betalen die zijn huis waard is. Wie daartoe 
in redelijkheid niet in staat is, moet individueel worden gesteund. Dat is 
de enige- manier om werkelijk uit de woningnood te komen. 

Onderwijs-strategie nodig 

door H. J. L. Vonhoff, die in 
de Kamer o.m. de onderwijs
o-etangen behartigt en bij de 
komende verkiezingen weer 
kandidaat is 

Het onderwijs heeft de afgelopen ja
ren in het brandpunt van de belangstel
ling gestaan. De protestacties van 
ouders en studenten, van leerlingen en 
leraren zijn op gezette tijden frontpagi
nanieuws geweest en onderwerp van be
langrijke debat.ten in ons parlement en 
daarbuiten. Die roerige situatie was ge
deeltelijk een gevolg van bepaalde ver
starringen die zich voordeden, maar 
misschien nog wel meer van het feit dat 
men zich bij de beleidsuitvoering van de 
noodzaak van verandering bewust is ge
weest en daarvoor de nodige maatrege
len wilde treffen. Er ontstaat dan al
tijd een spanning tussen wat wenselijk 
is en datgene wat direct gerealiseerd 
kan worden. 

Het ~abinet-De Jong heeft een aantal 
zaken aangepakt, zoals het probleem 
van de democratisering, de verminde
ring van de klassegrootte en het onder
wijs aan werkende jongeren, waarvoor 
wij positieve waardering hebben. Kri
tisch echter staan wij ten opzichte van 
een aantal zeer belangrijke onderwijs
politieke vraagstukken. Een kritische 
opstelling, die duidelijke aanwijzingen 
inhoudt voor onze standpuntbepalingen 
in de toekomst. 

In de eerste plaats denken wij dan 
aan de strategie van het onderwijs. In 
wezen is het grote tekort van de Neder
landse op.derwijspolitiek dat een stra
tegie ontbreekt. De VVD pleit voor een 
fundamenteel . doelstellingen-onderzoek, 
dat ons de gegevens moet opleveren om 
de vraag, wat wij met ons onderwijs 

willen bereiken, te kunnen oplossen. 
Een tweede belangrijke zaak die ons 

verontrust is de personeelssituatie bij 
vrijwel alle takken van onderwijs. In 
bepaalde gevallen is er sprake van rond
uit slecht personeelsbeleid, zoals bij het 
middelbaar technisch onderwijs, waar
bij men de docenten die die school heb
ben opgezet, de positie heeft onthouden, 
die hun b\ verband daarmee zou moeten 
toekomen. Bij het basisonderwijs drei
gen grote personeelstekorten. De mam
moetwet wordt ,over de rug van de lera
ren' uitgevoerd in die zin dat er vol
strekt onvoldoende rekening wordt ge
houden met de werkbaarheid van de si
tuatie waarin men is komen te verke
ren. Er zijn leraren die tot hun verbijs
tering moeten constateren dat hun ho
gere bevoegdheid geen voordeel, maar 
een belemmering is voor het verkrijgen 
van een volledige betrekking. Op allerlei 
gebied is sprake van onzekerheid en dat 
kan niet bevorderlijk zijn voor de ambi
tie om in het onderwijs een carnëre te 
zoeken. Men zal de komende jaren voor
waarden moeten scheppen waardoor' het 
aantrekkelijk wordt het onderwijs te 
dienen. De ontoelaatbare ·discriminatie 
van de vrouw bij het onderwijs, die door 
het enkele feit van huwelijk of zwan-

UIT ONS URGENTIE-PROGRAMMA: Om zich echt te kunnen ontplooien, 
zich helemaal waar te maken en gelukkig te leven moet iedereen het onder
wijs kunnen krijgen dat bij zijn aard en aanleg past. Er is veel nodig, maar 
op dit ogenblik is het allerbelangrijkste dat we de achterstand in woordkennis, 
die bij sommige kinderen in de eerste levensjaren ontstaat, opvangen. Dit kan 
door de toelatingsleeftijd tot de kleuterschool te verlagen. Dat is de leeftijd 
waarop de achterstand in woordkennis het beste kan worden ingelopen of 
voorkomen. Daar moet nu de echte democratisering beginnen, want een kind 
dat niet eens begrijpt wat zijn onderwijzer zegt komt zó achter, dat hij het 
in geen jaren meer inhaalt. 
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de stadssanering op grote schaal heeft 
aangepakt. Wij wensen een krachtige 
voortzetting van dat beleid, met nog 
meer aandacht voor de (overigens de 
afgelopen jaren ook goed op gang geko
men) kwaliteitsverbetering, zowel van 
de nieuwbouw als via woningverbete
ring. 

Onder voortdurend verzet van de 9p
positie is de regering - met onze steun 
- voortvarend doorgegaan met de 
huurliberalisatie. In het noorden en het 
zuiden van ons land is deze thans nage
noeg voltooid. In het oosten, maar ook 
in de randstad, moet de komende jaren 
deze liberalisatie worden doorgezet. 
Daarbij is verbetering nodig van de be
scherming van huurders in de gelibera
liseerde gebieden (voorstel bij het parle
ment in voorbehandeling). 

Het einddoel van de huurpolitiek die 
de VVD wil volgen is: ieder betaalt de 
huur die zijn huis werkelijk waard is en 
wie dat niet kan wordt individueel ge
steund. Wij menen dat eerst een meng
vorm ingevoerd moet worden van subsi
die op de woning en individuele 
subsidiëring, als tussenfase naar dit 
einddoel. De individuele subsidieregeling 
kan worden uitgebouwd met de bedra
gen die vrijkomen door optrekking van 
het percentage (thans 6) van de jaar
lijkse huurverhogingen. 

De VVD is niet tegen suósidiëring van 
de volkshuisvesting. Zij is er wel tegen 
dat de financiële steun mede dáár te
recht komt, waar ze niet nodig is. Men 
moet niet de huizen subsidiëren, maar 
de huurders als die niet in staat zijn de 
werkelijke huurkosten te betalen. 

gersehap zou kunnen worden ontslagen, 
is door ons - samen met anderen -
niet zonder succes fel bestreden. 

Een groot knelpunt is ook de onzeker
heid over de aard en de inrichting van 
de opleidingen. Op dit punt zal men 
knopen moeten doorhakken. Het is nu 
al een hachelijke situatie dat de oplei
dingen in een eerste experimenteel sta
dium verkeren. Het wordt een belache
lijke en onaanvaardbare zaak als de de
finitieve structuren nu niet zeer spoedig 
zichtbaar worden. 

Bij dit alles speelt het departement 
van onderwijs een grote rol. De situatie 
daar is al evenmin in alle opzichten be
vredigend. De aard van ons onderwijs
stelsel brengt met zich mee dat het de
partement _in de eerste plaats een admi
nistratieve functie vervult. Ook op dit 
punt bestaan helaas vele gegronde 
klachten. Er kan geen sprake zijn van 
een behoorlijke ontwikkeling van ons 
onderwijs als de departementale organi
satie niet aan nogere eisen gaat vol
doen. Gedeeltelijk is dit een kwestie van 
gebrek aan voldoende deskundig perso
neel, maar vooral dient zowel de functie 
als de organisatie grondig verbeterd te 
worden. Vervolgens zal men, aankno
pend bij het doelstellingen-onderzoek, 
zich moeten afvragen hoe men de on
derwijs-research en -begeleiding op een 
goede manier van de grond krijgt. 

·Terecht hebben wij in ons urgentie
programma een aantal concrete punten 
genoemd, die op korte termijn om een 
oplossing vragen en daaraan zullen wij 
met kracht werken. Men kan daarmee 
niet wachten tot alle principiële vraag
stukken zijn opgelost. Maar onze onder
wijspolitiek kan en mag niet volstaan 
met het bijhouden van wat direct en 
accuut onze aandacht opeist, hoe luid
ruchtig dat ook naar voren wordt ge
bracht. 
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Pijlers van buitenlandbeleid 

"Buitenlandse politiek is niet meer 
een bezigheid van een gespecialiseerde 
groep, maar is een zaak die voor iedere 
burger grijpbaar en begrijpelijk ge
maakt moet worden. De burgers zijn 
direct bij de resultaten van de buiten
landse politiek betrokken. Daarom moet 
iedereen zich daarover een oordeel kun
nen vormen. Alles moet in het werk 
worden gesteld om door juiste en objec
tieve voorlichting de burger bij de bui
tenlandse politiek te betrekken en hem 
tot oordeelvorming in staat te stellen." 

Zo begint het hoofdstuk "Nederland in 
de wereld" van ons verkiezingsprogram-
1971, waarin verder o.m. wordt gesteld 
dat buitenlandse politiek in moderne zin 
wereldpolitiek is, ook voor landen die 
geen wereldmacht zijn. Het is wereldpo
litiek, omdat elk land optreedt als lid 
van de gemeenschap van volkeren, die 
onderling steeds meer van elkaar afhan
kelijk zijn en die, ondanks diepe 
scheidslijnen, rotsverbonden zijn. Om de 
contouren aan te geven van het buiten
lands beleid, zoals de VVD dat in de 
jaren '70 zou willen voeren, kunnen wij 
het beste een aantal punten uit ons ver
kiezingsprogram aanstippen: 

• Aanwending van alle gepaste midde
len tot versterking van de structuur en 
het gezag van de Verenigde Naties en 
haar organen, benevens tot instelling 
van een internationale vredesmacht ten 
einde vrede, vrijheid en democratie te 
verkrijgen en te behouden. 

• Het lidmaatschap van de NAVO 
blijft voor de op gang zijnde verbete
ring in de verhouding tussen Oost en 
West van groot belang. Slechts een 
hechte Atlantische samenwerking im
. mers zal in staat zijn een werkelijke 
ontspanning te bewerkstelligen. 

• Een bepadering van het Duitse 
vraagstuk in bondgenootschappelijk 
verband en in het kader van de verbete
ring van de betrekkingen tussen Oost 
en West. De VVD steunt de Ostpolitik 
zoals deze door de huidige socialistisch
liberale regering van de Bondsrepubliek 
wordt voorgestaan en gevoerd. Zij 
meent dat in het huidige stadium enige 
stappen tot verdere ontspanning gedaan 
dienen te worden door de regering van 
de DDR. 

• Alles doen wat mogelijk is om de
mocratische structuren in de landen 
waar deze niet aanwezig zijn te bevor
deren. Verwerping van iedere discrimi
natie naar ras, huidskleur, geloof, ge
slacht of taal. Dit standpunt geldt voor 
ons in gelijke mate voor Oost-Europa 
(Sowjet-Unie, Tsjechoslowakije en an
dere Oostbloklanden), als Zuid-Europa 
(Spanje, Portugal en Griekenland) en 
elders in de wereld (bijv. Nigeria, Zuid
Afrika, Rhodesië en Cuba). 

• Versterking van de band met 
Indonesië. De nauwe banden tussen de 
volkeren van Indonesië en Nederland 
maken een goede ontwikkelingssamen
werking mogelijk. 

• Versterking van de Europese inte
gratie door o.a. uitbreiding van de EEG 
met zoveel mogelijk gelijkgezinde Euro
pese landen, bevordering van de politieke 
~n militaire integratie en democratisering 
van de interne structuur van de Europe
se gemeenschappen. De VVD wenst een 
verdieping van de samenwerking van de 
huidige lid-staten, een antiprotectionis
tische opstelling t.o.v. de rest van de 
wereld en toekenning van een reëel bud
getrecht en wetgevende bevoegdheid 
aan een rechtstreeks gekozen Europees 
parlement. Voorts wenst zij versterking 
van de positie van de Europese com
missie en naleving door de Raad van 
het meerderheidsbeginsel bij het nemen 
van Raadsbesiluiten, alsmede invoering 
van openbaarheid tot deze besluitvor
ming. 
• Uit de weg ruimen van alle nog be
staande formaliteiten aan de Benelux
binnengrenzen en initiatieven voor sa
menwerkingsvormen op terreinen die 
buiten het verdrag van de Economische 
Unie vallen. 

• Internationale samenwerking - bij 
voorkeur in het kader van de VN - bij 
het tot stand brengen van een vredes
verdrag tussen Israël en zijn buurstaten 
verdient onze steun. Onderhandelingen 
zullen moeten leiden tot regeling van de 
conflicten en tot erkenning van zijn de
finitieve grenzen en tot een rechtvaar
dige regeling van het vraagstuk der Pa
lestijnse vluchtelingen. De VVD merkt 
daarbij op dat de gewapende acties, op 
steeds groter schaal, en de aanzienlijke 
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Staatssecretaris H. J. de Koster (foto 
boven) en mr. dr. C. Berkhouwer 
(kamerlid en voorzitter van de libe
rale fractie in het Europese parle
ment) gaven de afgelopen jaren op 
belangrijke posten mede gestalte aan 
het buitenlandse beleid. Zij zijn beiden 
kandidaat bij de komende verkiezing. 

en rechtstreekse Sowjet-hulp van dit 
gebied een steeds ernstiger bedreiging 
van de wereldvrede maken. 
• Streven door een actieve politiek 
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Zelfstandigheid ook voor bejaarden 

De bejaarden vormen een grote groep 
van onze bevolking, op het ogenblik on
geveer 10,3 pct. (ruim 1,34 miljoen men
sen). Naar verwachting zal dit percen
tage in de komende twintig jaar stijgen 
tot 11,6 pct., gelet op de leeftijdsopbouw 
van de bevolking en op 1 het feit dat 
steeds meer bejaarden een zeer hoge 
leeftijd bereiken. 

Wil men, zoals de VVD, de zelfstan
digheid van de bejaarden bevorderen 
dan is in de eerste plaats wijziging no
dig van het na-oorlogse huisvestingsbe
leid. Dit beleid immers is er vooral op 
gericht geweest zoveel mogelijk bejaar
dentehuizen te bouwen. Daarmee bevor
dert men niet dat de bejaarden zich zo 
lang mogelijk handhaven. De praktijk 
heeft tot het tegendeel geleid: steeds 
meer bejaarden laten zich maar vast 
opnemen in een bejaardentehuis, ook als 
zij nog volkomen in staat zijn voor zich
zelf te zorgen. Zij doen dat in zeer veel 
gevallen niet omdat zij het zo plezierig 
vinden hun zelfstandigheid op te geven, 
maar uit angst voor de toekomst. Uit 
angst dat als zij nog een gebrekkig zou
den worden, zij dan misschien geen 
plaats kunnen krijgen. Daar komt nog 
bij dat vele tehuizen liever valide be
jaarden opnemen, die minder verzorging 

UIT ONS URGENTIEPROGRAMMA: Het bejaardenbeleid - bijvoorbeeld 
met betrekking tot de woningbouw - moet er op gericht zijn de zelfstandig
heid te bevorderen en de vereenzaming te doorbreken. Optrekking van de 
AOW tot het minimumloon als eerste stap naar een pensioen van 70 % van 
het laatste loon - waardevast na pensionering - voor alle werknemers. 
Voor zelfstandigen: de verruiming. van de fiscale mogelijkheden om voor de 
eigen oudedagsvoorziening te zorgen. 

of verpleging nodig hebben, dan dege
nen die daaraan juist behoefte hebben. 
Al met al een onbillijke en ongewenste 
toestand. Zo langzamer.hand is er enige 
verbetering in gekomen, althans voor 
wat de gemeentelijke en andere "be
stuurlijke" bejaardentéhuizen betreft, 
o.a. door de richtlijnen ten aanzien van 
het opnemingsbeleid, die zijn opgesteld 
door de Nederlandse Federatie voor Be
jaardenzorg. Ook het aanhangige voor
stel tot wijziging van de wet op de be
jaardenoorden beoogt een gericht opne
mingsbeleid. 

Er is een behoeftenonderzoek geweèst, 
waaruit blijkt wat iedereen eigenlijk 
ook zelf wel aanvoelt: de bejaarde geeft 
er verre de voorkeur aan zo lang moge
lijk zelfstandig te blijven, eventueel met 
hulpverlening thuis. (gezinshulp, bejaar
denverzorgster, warme maaltijden etc.) 
Lang niet alle 1,34 miljoen bejaarden 
vormen een probleem. Volgens de statis
tieken is van hen slechts 10 pct. niet in 
staat voor zichzelf te zorgen, met welke 
vorm van dienstverlening ook. Voor die 
10 pct. zijn natuurlijk goed geoutilleer
de bejaardentehuizen met bekwaam per
soneel nodig. Voor de overigen zal men 
het naar ons inzicht veel meer moeten 
zoeken in de bouw van bejaarden-wo
ningen: gemakkelijk te onderhouden, 
zonder trap etc. Daaraan moeten wij 
prioriteit geven, waarbij wij niet mogen 
vergeten dat veel bestaande huizen voor 
bewoning door bejaarden geschikt ge
maakt kunnen worden. 

Zoekt men de oplossing In deze rich
ting, dan zal men ook dienstencentra 
nodig hebben, van waaruit de hulp aan 
overigens zelfstandige bejaarden gebo
den en geregeld kan worden. Volgens de 
door de staatssecretaris van CRM uitge
brachte Nota Bejaardenbeleid is er de 

komende vijf jaar .in dit verband be-
. hoefte aan 45.000 part-time helpsters 
boven het huidige besta.d. Daarbij zal 
een beroep gedaan moeten worden op de 
reserve aan niet-werkende gehuwde 
vrouwen en het slagen van die onderne
ming zal zeker zeer gunstig beïnvloed 
kunnen worden door een verbetering, 
door de VVD bepleit, van de fiscale po
sitie van de werkende gehuwde vrouw. 
Echter, naast alle beroepskrachten, vol
ledig of part-time, die nodig zijn voor 
de dienstverlening, ligt hier ook een 
groot terrein voor vrijwillige arbeid. 
Juist. de vrijwilligers kunnen, behalve 
ten aanzien van de dienstverlening, een 
grote bijdrage leveren in het tegengaan 
van de vereenzaming. Die vereenzaming 
is ove.rigens ook met een aantal prakti
sche maatregelen te bestrijden. Zo is de 
plaats waar bejaarden-tehuizen en- wo
ningen worden neergezet van groot be
lang. Getto-vorming (allemaal bij el
kaar en dan liefst nog aan de buiten
kant van de stad) moet met kracht 
worden tegengegaan. Veel aandacht zal 
besteed moete11 worden aan het stimule
ren van recreatieve en creatieve activi
teiten en zeker niet in de laatste plaats 
aan een hoog-nodige mentaliteitsveran
dering bij de Werkende bevolking: maar 
al te veel telt in onze gedachtenwereld 
de gepensioneerde niet meer mee. 

Het spreekt vanzelf dat de VVD ook 
de financiële zelfstandigheid van de be
jaarden wil bevorderen, o.m. door op
trekking van de. AOW, zoals in ons ur
gentieprogramma wordt gesteld. Op het 
ogenblik is 60 pct. van de bejaarden 
aangewezen op aanvullende uitkeringen 
uit de Bijstandswet. Daarmee dreigt de
ze wet het karakter te verliezen van 
aanvulling in individuele omstandighe
den. Die situatie moet veranderen. 



EN DEMOCRATIE 

nze kijk op sociale wetten 

r mr. J. G. Rietkerk, des
ndige op het gebied van 
sociale wetgeving en op:. 

ieuw kandidaat voor de 

De sociale wetgeving neemt in onze 
liberale politiek een essentiële plaats in. 
Zij is. in deze tijd vaak het enige middel 
om zwakkere groepen in onze maat
schappij, die' zichzelf niet of onvoldoen
de kunnen helpen, 1 e beschermen. Wij 
streven naar een maatschappij, waarin 
i e d e r zich zoveel mogelijk kan ont
plooien. Diegenen die daartoe door oor
zaken buiten hun wil niet in staat zijn, 
moeten beschermd en geholpen worden. 
Bij voorkeur zó, dat men zichzelf verder 
kan helpen. 

Deze wetgeving is de afgelopen vier 
jaar weer volop in beweging geweest en 
wij hebben van onze kant de nodige 
bijdragen daartoe geleverd. Het is on
mogelijk om in dit korte bestek alles 
wat verbeterd of tot stand gebracht 
werd op te sommen. Op enkele punten 
slechts kunnen wij de aandacht vesti
gen. Zo zijn de sociale verzekeringswet
ten uitgebreid met de belangrijke 
AWBZ, waardoor praktisch onbetaalba
re kosten van langdurige verpleging 
verzekerd konden worden. Een begin is 
gemaakt met de structurele verhoging 
van AOW en A WW, mede als gevolg 
waarvan deze uitkeringen in de jaren 
'70 en '71 met niet minder dan 25 pct. 
stegen. Verschillende andere wetten zijn 
in de afgelopen periode verbeterd of in
gevoerd, zoals bijvoorbeeld de wet socia
le werkvoorziening, de minimum-loon-

wet, de wet ziekenhuisvoorzieningen en 
de wetten tot versterking van de positie 
van de werknemer bij ontslag. 

Aan deze en andere verbeteringen 
hebben wij van harte meegewerkt. Op 
een belangrijk punt echter onderschei
den wij ons van andere politieke groepe
ringen. Wij benadrukken meer dan an
deren dat de sociale zorg nooit losge
maakt mag worden van de persoonlijke 
verantwoordelijkheid, laat staan dat zij 
die mag ondergraven. Wij vinden dat 
naast de noodzakelijke uitbreidingen ge
lijktijdig overgegaan moet worden tot 
beperking van zaken die minder nodig 
zijn geworden, zoals bijv. de kinderbij
slagen en tot het inbouwen van remmen 
tegen te royaal gebruik, zoals het invoe
ren van eigen risico's in de ziekengeld
en ziekenfondsverzekeringen. Zo pleiten 
wij ook voor een betere controle op de 
bijstands- en werkloosheidsuitkeringen 
en voor een zuiniger beheer in de zie
kenhuiswereld. Bij herhaling hebben wij 
de afgelopen jaren maatregelen bepleit 
om misbruik en oneigenlijk gebruik van 
de sociale wetgeving tegen te gaan. 

De collectieve lasten van sociale ver
zekeringspremies èn belastingen samen 
zijn in ons land, vergeleken met andere 
EEG-landen, het hoogste. Dit jaar moe
ten wij niet minder dan 20 miljard gul
den aan premies voor de sociale verze
kering opbrengen. Wij vinden het even-

UIT ONS VERKIEZINGSPROGRAMMA: Reconstructie en vereenvoudiging 
van het stelsel van sociale verzekeringen met als uitgangspunt het beginsel 
van de vrije bestedingskeuze van het persoonlijk inkomen. Verplichte verzeke· 
ring daar, waar de risico's slechts collectief gedragen kunnen worden, respec
tievelijk de solidariteit een collectieve premieheffing vereist. 

conomie naast milieubeheer 

r drs. G. M. V. van Aarden-
de~kundige op sociaar
omisch gebied, lid van 

· e Kamer en kandidaat bij de 
rkiezingen 

De oude tijden komen niet weerom. 
Dat is een oonstatering die ons meer 
vanzelfsprekend voorkomt dan het onze 
voorouders in 1813 deed, en die in het 
bijzonder ook opgaat voor het ingewik
kelde samenspel dat wij onze volkshuis
houding noemen. In de afgelopen kabi
netsperiode van vier jaar is de na-oor" 
logse constellatie zo duidelijk gewijzigd 
- Ele aanzetten hiertoe dateerden overi
gens van jaren vóór 1967, dat het ge
rechtvaardigd is te spreken van de af
sluiting van een periode. 

Hoe was immers de situatie na 1945 
tot in de jaren zestig ? De aan het be
stuur - van land èn van bedrijfsleven 
in de breedste zin - deelnemende gene
ratie had het schrikbeeld van de crisis 
in de jaren '30 helder voor ogen. Tevens 
leefde het besef, dat om in de toekomst 
voor een zeer snel groeiende bevolking 
werk te verschaffen, er maar één deug
delijk middel was: industrialiseren, Ne
derland ombouwen van een agrarisch en 
commercieel land tot een industrlena
tie. Dat was tegelijk het middel om 
grote groepen van de bevolking te doen 
delen in de nieuwe welvaart, die de na
oorlogse activiteit veroorzaakte, en 
daardoor een verkleining van de sociale 
verschillen te bewerkstelligen. Een 
kwartet van doelstellingen werd 
hiertoe geformuleerd - volledige werk
gelegenheid, economische groei, stabiele 
geldswaarde en evenwichtige betalings
balans - die weliswaar enigszins strij
dig bleken (met name bleek een zekere 
geldontwaarding bij het realiseren van 
de overige doeleinden niet te vermij
den), maar die over de jaren heen geno
men toch tot een alleszins bevredigend 
resultaat schenen te leiden. 

Gezamenlijke inspanning van alle be
trokkenen (ondernemers, werknelllers, 
overheid) maakte dat de wederopbouw 
na de oorlog in snel tempo werd vol
tooid, en dat naast de hierover noodza
kelijke collectieve middelen èn de even
eens zeer belangrijke particuliere inves
teringen - onze bedrijven moesten een 
plaats krijgen in de rij van bedrijven 
van industrielanden - er toch ruimte 
bleef voor een behoorlijke stijging van 
de persoonlijke welvaart. 

Allerlei -wijzigingen, die geleidelijk op
traden, en meestal terug te voeren zijn 
tot psychologische oorzaken, zijn nu in 
de afgelopen vier jaar manifest gewor
den. En wel zodanig dat het beeld ge
-Reel is gewijzigd; dat eist uiteraard ook 
een nieuwe aanpak in politicis. 

Het kabinet-De Jong trof bij zijn op· 
treden een regionaal belangrijke, maar 
in totaal gezien geringe werkloosheid 
aan. Tevens bleken bepaalde bedrijfs
takken structureel zó zwak, dat bij de 
geringe conjunctuur-terugslag van 
1967 j68 vele bedrijven in moeilijkheden 
kwamen. Het toen functionerende 
"vrijere loonbeleid" had als onderliggen
de filosofie, dat verschillen in loonstijging 
en dus ook loonhoogte zouden gaan op
treden tussen sterke en zwakke bedrijfs
takken. Dit bleef theorie. De sterke re
gio's (de gebieden om onze zeehavens) 
en sterke bedrijfstakken bleken zo'n 
zuigkracht te hebben op het loonpeil el
ders, dat men toch weer een magneet
werking moest constateren. Daar kwam 
bij, dat de ongunstige "welzijns"-facto
ren in deze gebieden via een tekort op 
de arbeidsmarkt, gebruik van koppelba
zen e.d. tot een extra loondruk leidden 
- vooral in 1970 - die in de zwakkere 
regio's wél doorwerkte, maar in feite 
niet kon worden gedrageft.. 

Het loonbeleid bleek; in deze jaren een 
volledig ongeschikt wapen om de econo
mie binnen de perken te houden. Slechts 
een algemene loonpauzè · in 1971 was 
nog een mogelijkheid. Via. het prijsbe
leid trachtte de regering wel een rem op 
de geldontwaarding te zetten. Naar on
ze mening behoren bij vrije lonen echter 
óók vrije prijzen. Ook hier kan een 
"prijspauze" misschien e:ven nut hebben. 
Wordt deze echter te lang volgehouden 
bij een vrij laten van de lonen, dan 
werkt dit uit als een discriminatie op de 
gemakkeliJk te controleren beQ.rijfstak
ken, en ook op bo>t-, midden- en kleinbe
drijf. 

Van de nieuwe regering mogen wij 
een n}2uove aanpak verwachten. Als in
strumenten bot worden, en niet bij te 
slijpen zijn, moeten zij door nieuwe 
worden vervangen. Regionale en sec
torstructuurpolitiek zullen in veel ster-
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zeer rechtvaardig dat de burgers een 
redelijk deel van wat zijzelf verdienen 
naar eigen goeddunken moeten kunnen 
besteden. Dat laatste dreigt door de 
enorme toeneming van de collectieve 
lasten in het gedrang te komen. Daarom 
zijn wij van _mening dàt het dr-ingend 
nodig is op dit gebied een programme
ring te maken, waarbij vooraf bepaald 
wordt welke ruimte. voor nieuwe voor
zieningen beschikbaar is. Aan de hand 
van prioriteiten moet dan verder wor
den gewerkt, waarbij ook een verminde
ring van bestaande voorzieningen in de 
overwegingen moet worden betrokken. 

De sociale wetgeving omvat overigens 
een breder gebied dan dat van de socia
le verzekeringen. Ook op het terrein van 
de arbeidsverhoudil}.gen zijn de afgelo
pen jaren zeer belangrijke maatregelen 
tot stand gekomen, bijv. de enquêtewet 
en de wet op de ondernemingsraden. 
Het is aan de VVD te danken dat in 
deze beide nieuwe wetten thans voor het 
eerst een volkomen gelijkberechtiging 
van de zgn. categorale werknemersor
ganisaties ten opzichte van de bij de 
drie vakcentrales aangesloten bonden 
tot stand is gebracht. _ _ 

De liberale lijn, zoals wij die in de 
achter ons liggende jaren voor de ont
wikkeling van de sociale wetgeving heb
ben proberen te trekken, zullen wij in 
de toekomst, zo mogelijk met nog meer 
kracht, moeten zien door te trekken. 
Door de inflatie ontstaan, ondanks onze 
algemene welvaartsstijging, probleem
groepen, zoals zelfstandigen en gepen
sioneerden. Die zullen door uitbreiding 
van onze sociale wetgeving in de eerste 
plaats geholpen moeten worden. 

kere mate moeten worden gehanteerd, 
om een evenwichtige economische groei 
te bereiken. Het middel dat hiertoe ont
wikkeld zal moeten worden, is de alge
mene kosten-baten-analyse. Een door
berekening van de kosten van infra
structuur en milieubeheer in de sterke 
regio's kan hier - het is haast een 
analoog geval als bij de huurpolitiek -
een door onzuivere kostprijsfactoren be
gunstigde economische groei remmen, 
waardoor de mogelijkheid tot een lande
lijk evenwichtiger economie kan worden 
geschapen. 

Welvaart is een voorwaarde voor 
het welzijn. Dat stadium zijn wij 
óók in de afgelopen jaren gepasseerd. 
Zeer terecht is de aandacht gevestigd op 
de gevaren die ons milieu bedreigen, en 
daarmee niet alleen allerlei dier- en 
plantsoorten, maar ook onszelf. Maar 
het is een volstrekt verwerpelijke zaak 
hieruit een anti-industrieklimaat te wil
len construeren, met alle ongunstige ge
vol~en voor onze econmie vandien, zoals 
bij velen, zich "progressief" noemenden, 
in de mode is. 

Ook hier kan alleen een krachtig doel
bewust beleid, in de geest van ons ver
kiezingsprogram de oplossing brengen. 
Het adagium "de vervuiler betaalt" be
tekent in feite óók weer het toepassen 
van de kosten-baten-amUyse. Wij zullen 
niet mogen schromen dit beleid op korte 
termijn te realiseren. Het zal ongetwij
feld hier en daar distorsies veroorzaken, 
maar het gevaar van een blijvende kli
maatverslechtering (letterlijk èn figuur
lijk) is vele malen groter.· 

Economische groei, mits wèrkelijk na 
aftrek van negatieve posten, is even on
misbaar als milieubeheer. ·Beide zijn 
voorwaarde voor de ontplooiing van de 
mens, ons ideaal. Beide verdienen in de 
komende periode gelijke prioriteit. 
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Op de bres voor zelfstandigen 

door mr. F. Portheine, voor
vechter in de Kamer van een 
goed middenstandsbeleid en 
opnieuw kandidaat bij de ver
kiezingen 

Als wij spreken over het midden-_ en 
kleinbedrijf, moeten wij bedenken dat 
de problematiek van die groep in veel 
opzichten samenhangt met die van de 
zelfstandigen in de landbouw en die van 
de vrije beroepen. De VVD heeft voor 
deze in onze samenleving vaak veron
achtzaamde groepen steeds op de bres 
gestaan en zal dat ook blijven doen. Wij 
komen op tegen de noodlotsfilosofie dat 
de midden- en kleinbedrijven zouden 
hebben afgedaan en dat er slechts voor 
grotere eenheden een toekomst is. En 
met reden: de economische welvaart en 
de werkgelegenheid blijkt in toenemen
de mate te komen uit de sector der 
dienstverlening, waar juist talloze klei
nere bedrijven hun plaats vinden. Wij 
hechten ook bijzondere waarde aan het 
geestelijke klimaat waarin de onderne
mers, die groot risico dragen en daar
naar beloond dienen te worden, moeten 
leven. Er zijn jegens hen vele onjuiste 
verdachtmakingen die wij wensen te 
ontzenuwen. 

Voor een gezonde ontwikkeling van 
het midden- en kleinbedrijf is voor
waarde dat de regering zorgt voor een 
goed sociaal-economisch beleid. Het 
zelfstandigen-beleid moet in het totale 
regeringsbeleid worden geïntegreerd. De 
staatssecretaris van economische zaken 
die dit had moeten doen, heeft dat on
voldoende waargemaakt. Voor de ko
mende vier jaar verlangen wij een meer 
op dit punt toegespitste taakomschrij
ving voor de staatssecretaris. 

Als wij op een rijtje zouden zetten 

wat de afgeLopen vier jaar, mede en 
veelal vooral door ons toedoen, voor de 
zelfstandigen is bereikt, dan zou een 
niet onaanzienlijke lijst ontstaan. In 
de eerste plaats moet men pan denken 
aan het fiscale beleid. De inflatiecorrec
tie in de belastingtarieven is met name 
ook van betekenis voor de zelfstandigen, 
voor wie inkomstenbelasting vaak te
vens een bedrijfsbelasting is. Belang
rijke verbeteringen voor de zelfstandi
gen zijn ook geweest de totstandkoming 
van een investeringsaftrek van 10 pct. 
voor investeringen boven f 2.000 en de 
regeling voor de werkende gehuwde 
vrouw, ook in het bedrijf van haar man. 
Het kabinet heeft de z.g. commissie-Van 
Soest ingesteld, die de discriminatie in 
fiscaal opzicht tussen zelfstandigen en 
loontrekkenden in studie nam (de bin
nenkort te verwachten resultaten zullen 
wij nauwkeurig bestuderen en dienen in 
wetsontwerpen te worden omgezet). Bij 
de invoering van de BTW heeft de VVD 
veel voor de zelfstandigen kunnen doen .. 
O.a. werd een goede administratieve te
gemoetkoming voor de detailhandel in
gebouwd en kwam er een kleine-onder
nemers-regeling tot stand, die velen bui
ten de BTW hield. Er kwam· een nieu
we, betere, Vestigingswet tot stand, een 
verbeterde regeling voor de huurders 
van bedrijfspanden en bij de stroomlij
ning van de bedrijfsbeëindigingaregeling 
een aparte paragraaf voor 65-jarigen. 
Ook werden verbeteringen aangebracht 
in de kredietregelingen voor midden- en 
kleinbedrijf. 

. 
UIT ONS URGENTIE-PROGRAMMA: Midden- en kleinbedrijf zijn onmis

bare bestanddelen van onze maatschappij. Het beleid van een regering moet 
erop gericht zijn boeren en middenstanders te laten delen in de stijgende 
welvaart. Het middenstandsbeleid moet een volwaardig deel van het regerings
beleid zijn en niet het sluitstuk. 

Moeilijke tijd ••• voor agrar1ers 

door ir. D. S. Tuijnman, onze 
landbouwdeskundige in de 
Tweede Kamer, die bij dê ko
mende verkiezingen opnieuw 
kandidaat is 

Toen wij in '67 de verkiezingen ingin
gen waren wij al niet gerust over de 
gang van zaken in de landbouw. Onze 
vrees was dat de opwaartse druk op 
lonen en prijzen sterk kon worden. In 
dat geval moest er rekening mee wor
den gehouden dat, ondanks een snelle 
toeneming van de arbeidsproduktiviteit 
in de land- en tuinbouw, de kostenstij
ging vaak niet zou kunnen worden op
gevangen. Deze verwachting is helaas 
uitgekomen. Als gevolg daarvan is het 
agrarisch inkomen achterop geraakt. 
Ook andere factoren hebben geleid tot 
een niet bepaald rooskleurige situatie 
voor onze boeren en tuinders. In dat 
verband moet gedacht worden aan de 
strubbelingen binnen de EEG, aan 
groeiende overschotten van een aantal 
agrarische produkten, aan de veterinai
re moeilijkheden die grote schade ver
oorzaakten voor de pluimveehouders en 
de varkens- en kalvermesters en aan de 
omhoog vliegende stookolieprijzen, 
waardoor de tuinbouw vorig· jaar in 
moeilijkheden kwam. 

Wij hebben bij al die ontwikkelingen 
de nodige bijdragen geleverd om de erg
ste nood te lenigen. Hoewel nog onvol
doende, heeft dat in verscheidene geval
len - wij denlten aan de fruitteelt en 
de landbouw - tot enige verbetering 
geleid. 

Niet zonder voldoening stellen wij 
vast dat de VVD ·de afgelopen ja:ren 
heeft meegewerkt aan een aantal voor 
de land. en tuinbouw belangrijke fiscale 
maatregelen. Afgezien van de inflatie
correctie op de tarieven voor de inkom
stenbelasting (voor zelfstandigen, en dat 
zijn boeren en tuinders, een belangrijke 
zaak) mag gewezen worden op de gun
stige BTW-regeling voor land- en tuin
bouw, op de investeringsaftrek (zie ook 
het artikel van de heer Portheïne hier
boven) en op de afschaffing van 
het registratierecht bij overdracht van 

· vader op zoon en bij aankoop van aan
palend land van derden als daarbij spra
ke is van structuurverbetering (dank zij 
een VVD-amendement in de wet opge
nomen). In de komende jaren zal, zo is 

besloten, de grond-, straat- en personele 
belasting verdwijnen. En ten slotte is 
een begin gemaakt met een overheids-

-bijdrage aan de waterschappen voor uit
gaven die niet op de landbouw betrek
king hebben (recreatie bijvoorbeeld). 

Zoals uit ons nieuwe verkiezingspro
gramma blijkt heeft de VVD, niet geheel 
gerust op de gang van zaken in Eti:G-ver
band, een krachtig nationaal landbouw
beleid voorop gesteld. Daarbij is als 
uitgangspunt gekozen dat wij in ons 
land landbouwbedrijven moeten behou
den, waarop de goede ondernemer een 
inkomen moet verdienen dat gelijke 
tred houdt met de algemene welvaarts
ontwikkeling. Het gaat ons daarbij niet 
alleen om de land- en tuinbouw in enge
re zin. De VVD is er zich terdege van 
bewust dat de bijdrage van de agrari
sche bedrijfstak tot ons nationaal pro
dukt van grote betekenis is. Want niet 
alleen wordt ons volk in belangrijke 
mate uit de Nederlandse bodem gevoed, 
maar bovendien is de bijdrage tot de 
export en tot de betalingsbalans van 
zeer grote betekenis. 

Wil er in ons land sprake zijn van een 
goed toegerust agrarisch produktie.ap
paraat, dan moeten de mensen die daar
in werken een behoorlijk inkomen ver
dienen. Daarom wil de VVD het· beleid 
vooral gericht zien op verbetering van 
de bedrijven door cultuur-technische 
maatregelen, verstandige , sanering en 
bedrijfsvergroting en financieringshulp. 
Tot dit laatste zal het instituut van de 
pacht versterkt moeten worden door een 
netto rendement na te streven, waarbij 
de grondeigenaren niet in de verleiding 
komen om hun verpachte eigendommen 
te verkopen. In zo'n geval is meestal de 
pachter gedwongen om een bedrijf zelf 
te kopen en dat is in financieel opzicht 
vaak ~en uitermate moeilijke zaak. 

Niettegenstaande de vele tegenslagen 
zal voortgegaan moeten worden met de 
op- en uitbouw van een doeltreffend 
markt- en prijsbeleid binnen de EEG. 
Dat geldt in beginsel ook voor de struc
tuurpolitiek, al zal daarbij voorlopig 
toch de nadruk op het nationale beleid 

VRIJHEID EN DEMOCRATI 

Wat werd bereikt zullen wij in de 
komst trachten te versterken. Daar· 

· naast j!:Ullen wij met kracht streven 
naar een breed opgezette regeling 
de oneerlijke concurrentie, een zaak 
grote betekenis voor middenstand 
consument. Eén van onze andere 
is dat in de nieuwe wijken het miidcle:rt·l 
en kleinbedrijf voldoende ve:stiJgilltgskan-1 
sen krifgt, terwijl bovendien 
zo dienen te worden gepland 
overlapping optreedt. lv~~artsJrno•ge-1 
lijkheden in de toeristische sector 
nen gestimuleerd word,en door de op
richting van casino's, een hartewens 
van de VVD. De winkelSluitingswet 
dient verruimd te worden. 

Op economisch terrein moet er 
vrijheid komen in de vorming van 
en prijzen. Bij het loonbéleid ov1~ri11!"eiJSI 
dient de verantwoordelijkheid 
groot-werkgevers bij het totale so•~Ia.at·• 
economische beleid beter tot zijn 
te komen. 

Op sociaal gebied is onze wens dat de 
zelfstandigen bij de Arbeidsongeschikt· 
heidsregeling worden betrokken. Ook 
onze Qpvattingen over beperking van de 
kinderbijslag brengen een gelijktrek· 
king van rechten voor zelfstandigen en 
loontrekkenden, hetgeen nu niet het ge-
val is. '· · 

Ten einde het midden- en kleinbedrijf 
zo sterk mogelijk te maken zal nog 
meer moeten worden gedaan aan indivi
duele voorlichting en aan research. De 
structuur - met name van het horeca
bedrijf, uitdrukkelijk in ons programma 
genoemd - zal grondig moeten worden 
onderzocht en het onderwijs moet op 
.moderne leest worden geschoeid. 

moeten blijven vallen. Wij zullen voort
gaan met ons verzet tegen alle vormen 
van concurrentievervalsing. 

De VVD wil er geen twi-jfel over laten 
bestaan dat de land- en tuinbouw nog 
een paar moeilijke jaren tegemoet gaat. 
In politiek opzicht zal dat veel aandacht 
en slagvaardigheid vragen. Ook finan
cieel zal het extra inspanning vergen. 
De VVD is bereid om daarvoor extra 
offers te brengen, ondanks de moeilijke 
positie van de overheidsfinanciën. 

• 
Buitenland 
VERVOLG VAN PAGINA 6 
t.a.v. alle bij het conflict in 
Zuid-Oost-Azië betrokken partijen te 
komen tot een oplossing, waarbij de 
rechten en vrijheden van de volkeren 
van Vietnam, Laos en Cambodja worden 
gewaarborgd en vastlegging van duide
lijke garanties van het zelfbeschik
kingsrecht dezer volkeren en der omrin
gende volkeren. De wrede oorlog in Z.O.
Azië blijft een zware hypotheek op de 
wereldvrede leggen. Het oorlogsge
weld veroorzaakt een onnoefnelijk lijden 
voor de bevolking. Het mag overigens 
nooit zo zijn dat een vrede dit lijden 
verzwaart. ! 

• Tenslotte spreekt de VVD zich in 
aparte paragrafen nog uitvoerig uit 
over de verhouding tot Suriname en de 
Nederlam!se Antillen en over ontwikke
lingssamenwerking. Ruimtegebrek 

. noopt ons helaas van een nadere be
schouwing van deze belangrijke punten 
in dit blad af te zi.en. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

De negatieve vrede 

door schout bij nacht b.d. G. 
Koudijs, . onze defensie-spe
cialist in de Kamer, opnieuw 
kandidaat bij de verkiezingen 

Basisvoorwaarde voor alle werkelijke 
vooruitgang is dat wij daaraan zullen 
kunnen werken in-veiligheid en vrijheid, 
dus in vrede. De vrede werd ons nimmer 
en wordt ons ook nu niet zomaar in de 
schoot geworpen. De zorg daarvoor 
vraagt inspanning en de VVD meent 
dat die inspanning een hoge prioriteit 
behoort te hebben. Vrijheid en democra
tie dienen ook van buitenaf onbedreigd 
te blijven en daarvoor moeten wij sa
menwerken in Atlantisch verband. 

Ieder weet dat er dreigingen aanwezig 
zijn. De grootste daarvan, in onze tijd, 
vindt nog steeds zijn grond in de tegen
stellingen tussen Oost en West. Er is de 
laatste twintig jaar veel veranderd, 
maar niet veranderd is de groeiende mi
litaire macht van de Warschau Pact 
landen en de groeiende macht en invloed 
van de Sowjet-Unie in vele zeer belang
rijke gebieden van onze wereld, met na
me op de Atlantische Oceaan, in de 
Middellandse Zee, het Midden Oosten en 
de Indische Oceaan. Het is een illusie te 
menen dat de Sowjet-Unie op deze weg 
zal kunnen voortgaan zonder dat dit tot 
conflicten zal leiden. Wie dit niet wil 
zien steekt bewust de kop in het zand. 
Indien wij de vrede willen bewaren, dan 
is er geen andere weg dan dat het Wes
ten aan de Sowjet-Unie overtuigend dui
delijk maakt dat zij haar péhetratiepoli
tiek niet onbeperkt kan voortzetten. De 
landen van het Westen zullen daarin al
leen slagen als zij een macht van bete
kenis vormen. Een macht en gespreks
partner met wie de Sowjet-Unie geen 
conflict wenst aan te gaan. 

Wij realiseren ons dat dit standpunt 
leidt tot wat men noemt negatieve vre
de, een vrede voornamelijk gebaseerd op 
angst. Dat is natuurlijk niet ons eind
doel. Maar wij achten het wel een 
essentiële voorwaarde om ooit de posi
tieve vrede te kunnen bereiken, waarin 
de oplossing van conflicten zal plaats 
hebben door overleg en niet door wa
pens. De negatieve vrede is de tactiek 
die moet leiden tot het strategisch-poli
tieke doel: de positieve vrede. 

De VVD acht vermindering van onze 
bijdrage aan de westelijke collectieve 
verdediging niet in het belang van de 
vrede. Onze defensie-inspanning is de 
laatste jaren evenwel achteruitgegaan. 
Het percentage van het netto nationaal 
inkomen dat aan defensie ~erd besteed 
(en dat in 1962 nog 5,1 bedroeg) is 
gedaald van 4,2 in 1967 tot 3,6 dit jaar. 
Voor het inhalen van de duidelijk ont
stane achterstand ·is in het gekwantifi
ceerde urgentieprogramma van onze 
partij een bedrag opgenomen lopende 
tot f 400 miljoen in 1975. Het is een 
aanzienlijk bedrag, het grootste aan ex
tra uitgaven van de posten die zijn op
genomen in ons urgentieprogramma. 
Aan de andere kant is f 400 mioljoen 
niet veel als men de bedragen bekijkt 
die gemoeid zijn met de aanschaf van 
vervangende wapensystemen. Het door 
ons bepleite bedrag zal het defenE:e-per
centage van het nationaal inkonen nog 
niet op i pct. brengen. Het is tlan ook 
aan geen enkele twijfel onderhevig dat 
het bedrag ontoereikend zal zijn, als wij 
er niet tevens in zullen slagen verdere 

UIT ONS VERKIEZINGSPROGRAMMA: Geleidelijke opvoering van sol
dij (wedde) bij de eerste oefening. Herziening van het militair straf- en tucht
recht met inschakeling van de burgerlijke rechterlijke autoriteiten bij mis
drijven en overtredingen die niet rechtstreek$ verband houden met de militaire 
status van de betrokkene. 
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bezuinigingen door te voeren, stroomlij
ning van het gehele apparaat, voortge
zette integratie. Daarop dient de groot
ste inspanning te zijn gericht. Wij moe
ten niet streven naar "volmaakte" ap
paratuur (een typisch Nederlands per
fectionistisch trekje) indien met minder 
volmaakte systemen een redelijk niveau 
van bewapening kan worden verkregen. 
Voorts zal reorganisatie kunnen leiden 
tot een doelmatiger bedrijf. Het gaat 
niet om een "verticale" of "horizontale", 
maar om een optimale organisatie. 

Het departement van defensie is de 
afgelopen vier jaar geleid door de libe
rale minister pe Toom: Hoewel zijn be
leid zeker niet alleen daardoor wordt 
gekenmerkt, mogen wij de kiezer bij 
het scheiden van de markt toch. wel 
eens in herinnering brengen op welk eèn 
indrukwekkende wijze deze minister ge• 
stalte heeft gegeven aan de vermaat
schappelijking van de krijgsmacht. Gro
te bekendheid kregen de beperking van 
de groetplicht, de afschaffing van de 
verplichting om in militaire treinen te 
reizen en de opheffing van het lectuur
verbod. Maar er is veel meer tot stand 
gebracht. De dagindeling werd gewij
zigd (vrije reveille, later appèl), de mo
gelijkheden om burgerkleding te dragen 
na dienst en tijdens de avondmaaltijd 
werden verruimd, de voorschriften inza
ke haar- en baarddracht werden aange
past. Er kwamen een regeling vakantie
verlof dienstplichtigen, overlegorganen 
voor dienr;tplichtigen en een periodiek 
overleg met het bestuur van de VVDM. 
Een milder regime voor ,,Nieuwersluis" 
is in voorbereiding en binnenkort ver
wachten wij de afschaffing van de 
groetplicht in het openbaar. 

Ons alternatief voor "IOw and order" 

door mr. A. Geurtsen, die in 
de Kamer o.m. justitie behan
delt en bij de komende ver
kiezingen opnieuw kandidaat 
i~ 

Onze liberale minister van justitie 
heeft een aantal uitspraken gedaan, die 
reeds nu als "gevleugelde woorden" 
kunnen worden beschouwd. Van het be
gin van zijn optreden dateert zijn "De
mocratie is geen staatsvorm voor bange 
mensen"; bijna bij het scheiden van de 
markt zei hij: "Ik zou graag veel gezag 
en weinig macht hebben." Deü uitspra
ken worden hier niet aangehaald, omdat 
zij een duidelijke markering zijn voor 
het beleid, dat de minister van justitie 
- voor het eerst na 50 jaar was dat 
weer een liberaal! - in de bijna afgelo
pen periode heeft gevoerd. Die betekenis 
hebben zij ook. Maar er is meer. Gezag 
en macht, democratie en angst hebben 
alles te maken met de vraagstukk!!n 
van recht en orde, met de grenzen vàn 
de wet en de grenzen áán de wet, met 
verdraagzaamheid en gezagshandha
ving, met democratische besluitvorming 
en dictatuur van meerderheid of min
derheid. 

Een democratie mag zich pas werke
Iijk als zodanig aanmerken, als in haar 
samenleving het primaat van de ver
draagzaamheid wordt erkend. Een de
mocratische rechtsorde is niet die van 
een verstarde samenleving, waarin de 
meerderheid met alle mogelijke machts
middelen vasthoudt aan haar inzichten. 
Een echte democratie staat wijd open 
voor wijzigingen, biedt de mogelijkheid 
die te bepleiten en te propageren, om 
medestanders te zoeken. Haar kracht èn 
haar essentie zijn hierin gelegen, dat 
nieuwe inzichten, nieuwe gewoonten en 
nieuwe normen langs wegen van over
tuiging kunnen worden verwerkt, zodat 
haar rechtsorde de maatschappij kan 
blijven weerspiegelen, waarvan zij tege
lijkertijd vorm en inhoud is. Al komen 
wijzigingen tot stand met instemming 
van de meerderheid, het ware kenmerk 
van de democratie is de ruimte, die 
wordt gelaten aan minderheden met af
wijkende opvattingen en gedragingen. 

Verdraagzaamheid is het wezensken
merk van de volwassen democratie. Het 
is de onverdraagzaamheid, die haar be
dreigt en die wij moeten blijven bestrij
den. Onverdraagzaamheid, zowel van 

links als van rechts. Er bestaat helaas 
een toenemende neiging om eigen stand
punt te verabsoluteren en met alle mo
gelijke middelen af te dwingen. 

Dat demonstreert zich in Vlagtwedde, 
waar een gemeenteraad onder ontoe
laatbare druk wordt gezet en de echtge
note van de burgemeester met geweld 
wordt bedreigd, als een onwelgevallig 
besluit dreigt te worden genomen. Dat 
laat zich ook zien in Nieuw-Lekkerland, 
waar een jeugdig onderwijzer voor de 
keus wordt gezet om öf naar eer en 
geweten zijn mening te geven over een 
voorstel om een nieuw zwembad ook op 
zondag open te .stellen öf het behoud 
van zijn betrekking. 

Met de razendsnelle ontwikkeling van 
onze maatschappij hebben zich onze op
vattingen en inzichten gewijzigd. Nor
men, die tijd~ laJ'Ig àls gemeengoed 
werden ervaren, blijken die waarde niet 
meer te hebben. Dat is voor wie was 
opgevoed in het geloof aan die normen, 
niet altijd gemakkelijk. Niettemin 
spreekt het vanzelf dat regels, die in 
een bepaalde maatschappelijke constel
latie ontstonden, te zamen met de maat
schappij, waarin zij gelding moeten heb
ben, evolueren. Dat betekent niet en 
mag nooit betekenen, dat de noodzaak 
van het hebben van normen en regels 
zelf wordt ontkend, wèl dat bereidheid 
moet bestaan verouderde normen aan 
nieuwe inzichten aan te passen. Hier 
worden duidelijke grenzen aan de wet, 
aan het vermogen van de wetgever om 
voorschriften te geven, gesteld. Een 
wetgever zou in theorie alle gedragin
gen die hem niet zinnen ontoelaatbaar 
kunnen verklaren. Wat hij alleen niet 
kan is, als hij dat zou doen, zijn maat
regelen algemeen aanvaardbaar te ma
ken, als die ingaan tegen de .in een men
sengemeenschap levende overtuigingen. 
De bron van veel onrust van vandaag is 
veroorzaakt door het feit, dat de door 
de wetgever getrokken grenzen niet tij
dig werden verlegd. Het is de grote ver
dienste van het kabinet-De Jong 
geweest, dat het daarvoor oog had en 
in een indrukwekkend tempo de contou
ren voor een nieuwe maatschappij heeft 

ontworpen. Die onrust is niet weg te 
nemen en mag niet bestreden woràen 
door haar te ontkennen of te verbieden; 
de enig juiste benadering is het wegne
men van de oorzaken ervan. 

Daarbij zal de wet nieuwe grenzen 
moeten trekken. De vrijheid van het in
dividu en van de samenleving heeft voor 
haar instandhouding regels nodig. De 
vrijheid zelf vraagt om de aanwezigheid 
van een openbare orde, omdat anders 
die vrijheid in anarchie verloren gaat. 
Maar laten wij daarbij goed zien, dat 
niet alle afwijkend gedrag de openbare 
orde aantast, dat iedere demonstratie 
nog geen rel is en dat er een duidelijk 
onderscheid is tussen het verlangen van 
hervormingen èn revolutie. Het is juist 
de verdraagzaamheid, die ons in staat 
zal stellen te onderscheiden tussen de
monstratie en intimidatie, tussen folk
lore en gewelddadige veranderingen. 
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Extra aandacht voor Noorden 

door dr. K. van Dijk. een van 
onze in het noorden des 
lands wonend~ Kamt.rleden, 
die opnieuw k. ~n~tC:aat is 

Extra aandacht voor de drie noorde
lijke pro,·mcies luidt de aanhef van een 
paragraaf m ons verkiezingsprogramma 
"Liberalen op nieuwe wegen." Dit on
derdeel van ons programma werd sa
mengesteld door de commissie Noorden 
des Lands van onze partij. Deze com
missie geeft de grote teleurstelling weer 
die het achterblijven van de welvaart na 
de oorlog bij de bewoners van de noor
delijke landsdelen heeft teweeg ge
bracht. Die teleurstelling heeft haar 
neerslag gevonden in de noordelijke 
pers, waardoor een proces in gang is 
gezet dat een goede psychologische be
nadering van de noordelijke proble
matiek meer dan ooit noodzakelijk 
maakt. 

Die psychologie houdt in dat een rege
ring en een partij duidelijk moeten dur
ven stellen dat de structuur van de be
volking, van het bedrijfsleven en van 
het dienstenpakket in verschillende de
len van het noorden zodanig afwijken 
van deze structuren in andere delen van 
ons land dat men bereid is tot extra 
maatregelen die afwijken van die voor 
andere streken. 

Pas dan zal "Den Haag" het in haar 
geschokte en geschonden vertrouwen in 
het noorden kunnen herwinnen en zal er 
een nieuw geloof in eigen toekomst ont
staan, waardoor "Den Haag" ook vanuit 
het noorden initiatieven en impulsen 
kan verwachten die door het gesigna
leerde gebrek aan geloof achterbleven. 

Een van de eerste dingen die daarvoor 
nodig zijn is: ophouden met het voort
durend etaleren van het noorden als een 
"apart" stuk Nederland. Niet alleen 
moeten de drie noordelijke provincies 
als gewone Nederlandse provincies wor
den bezien (niet meer, maar ook niet 
minder dan de andere,) maar ook moet 
men oog krijgen voor de grote verschil
len, per gebied en per bedrijfstak, bin· 
nen de drie provincies. De noordelijke 
landbouwgebieden in Friesland en Gro
ningen, oostelijk Groningen en Zuid
West-Friesland zijn niet te vergelijken 
met een Eemsmond in ontwikkeling, 
met groeigebieden, noordelijk Drenthe 
en de Hondsrug, de stad Groningen, 
Emmen of het Friese watersportdistrict. 

De erkenning van deze diversiteit in 
gebieden en problemen zal een van de 
belangrijke uitgangspunten moeten zijn 
van het in het verkiezingsprogram ge
noemde "integrale plan op langer zicht" 
dat - met mogelijkheden voor tussen
tijdse aanpassing - geldingskracht 
moet hebben die de duur van één kabi
netsperiode ver te boven gaan*). 

Een gemeenschappelijk belang voor 
dP. drie provincies zijn goede verbindin
gen. Opgemerkt moet worden dat hier
aan in de achter ons liggende kabinets
periode veel is gedaan: men kan nu 
vanuit het westen voor de westelijke en 
de zuidelijke poorten tot het noorden 
komen via vierbaans-autowegen en 

*). N_ade_re concretisering hoopt de com
m•ssle In een nader rapport te kunnen 
geven. Zij acht de tijd, die haar vóór de 
verkiezingen 1971 rest, tê kort om hier
over concrete aanbevelingen te kunnen 
doen. 

IN DIT ARTIKEL wordt ingegaan op de wel heel specifieke problemen die 
in het noorden van ons land helaas bestaan. De VVD is over de situatie daar 
verontrust en heeft een speciale commissie 'Noorden des lands' ingesteld. 
Het hierbij afgedrukte artikel is tevens te beschouwen als een officieus tussen
rapport van deze commissie. 

aan het doortrekken daarvan tot in het 
gebied wordt hard gewerkt. Toch blijft 
het geboden hieraan aandacht te beste
den: de wegen door de IJsselmeerpol· 
dei:s kunnen de afstanden verder ver
kleinen, en bovendien zullen de recht
streekse verbindingen met het oosten en 
het zuiden in de komende tien jaren 
onvoldoende capaciteit hebben. Daarom 
verdienen ook de aansluitingen op de 
Duitse Emslinie grote aandacht. Dat 
goede verbindingen de interesse voor 
het noorden kwmen stimuleren, bewijst 
de ervaring met de binnenlandse vluch
ten van de Nederlandse Luchtvaart 
Maatschappij, waarvan de frequentie 
reeds tweemaal is verhoogd. 

Industrialisatie 
In 1970 kwam het noordelijk indus.

trialisatiebureau tot stand, waarop de 
verwachting van velen thans is gericht. 
Hoewel de lelder ervan in het zuiden des 
lands grote successen boekte, houdt dat 
niet in dat hij voor dit gebied met zijn 
totaal andere structuur en met zijn gro
tere diversiteit en met een bedrijfsleven 
dat aan de ene kant veel ouder, aan de 
andere kant veel jonger is, met dezelf
de snelheid en doelmatigheid zal kunnen 
werken. In ieder geval verdienen de 
werkzaamheden van zijn bureau aller 
ondersteuning en zal hem bij zijn werk
zaamheden grote vrijheid van handelen 
moeten worden gegeven. 

Men moet niet vergeten dat, welke 
premies van overiJ.eidswege wij de in 
onze maatschappij vrije ondernemer ook 
toesteken, het die vrije ondernemer is 
die uiteindelijk de beslissing neemt, 
waar hij zich wil vestigen en dat hij het 
óók is die de omvang van zijn investe
ringen zal bepalen. 

Wij hebben de indruk dat door al te 
strikte toepassingen van bestaande re
gelingen vele bedrijven het noorden des 
lands voorbij zijn gegaan. Daarom plei
ten we al jaren voor een soepele toepas· 
sing van de bestaande premies. Niet al
leen voor nieuwe bedrijven die belang
stelling tonen, maar ook voor bestaande 
noordelijke ondernemingen die wensen 
uit te breiden of die een nieuwe lijn aan 
hun produktie willen toevoegen. 

De kortelings aangekondigde, tot 
Oost-Groningen beperkte "premie voor 
hen die hun bedrijf vanuit de Randstad 
naar een noordelijk gewest willen 
overbrengen moet voor het gehele noor
den worden ingevoerd. Wanneer de aan
gekondigde regeling voor oostelijk Gro
ningen is bedoeld als een proef, vragen 
wij ons af waarom die proef niet ook 
elders kan worden genomen en waarom 
men deze proef dan voor het lopende 
begrotingsjaar aan een plafond heeft 
gebonden. Oostelijk Groningen ligt 
slechts gedeeltelijk in de concentratiege
bieden van de noordelijke industrie. Een 
proef, beperkt tot dit ene gebied, kan 
gemakkelijk mislukken. De kans op sla
gen is groter, wanneer men deze rege
ling ook in andere industrieconcentra
ties (Eemsmond, Emmen, Drachten) 
zou kunnen toepassen. 

Grote vrijheid van bewegen: de VVD
commissie Noorden des Lands is van me
ning dat naar het voorbeeld van het 
wetenschapsbeleid aan de bewindsman 
van econmnische zaken een begrotings
post "beleidsreserve" zou moeten wor
den meegegeven. Daaruit zou hij kun
nen putten, wanneer zich op zeer korte 
termijn ("onverhoeds") vestigingskan
sen voordoen die met bestaande regelin
gen net niet te verwezenlijken zijn. 
Daartoe geadviseerd door het industria
lisatiebureau en eventueel op advies van 
de bestuurscommissie Noorden des 
Lands zou hij hier in bijzondere geval
len extra de hand moeten kunnen reiken 
om de doelstelling te bereiken, waarover 
grote overeenstemming bestaat. Op dit 
gebied zou de regering over een middel 
moeten beschikken dat zij aan de be
windsman van onderwijs en weten
schappen heeft gegeven, op wiens ge
bied zich ook op ieder moment onver
wachte ilntwikkelingen kunnen. voor
doen. Orde van grootte: tien tot twintig 
miljoen. 

Uit het voorgaande moge reeds blij
ken dat wij vo·orstanders zijn van voort
gezette concentratie van de industrie in 
die. ~eJ:>i~~en,, v.;aa~ ~e~~s ~!i~ ~e.n ze~ ere 

concentratie gesproken kan worden. Het 
spreidingsbeleid dat in een groot aantal 
kernen en subkernen is begonnen (we 
moeten het werk ·naar de mensen bren
gen), moet worden afgebouwd in een 
minimaal aantal concentratiepunten: de 
mensen kunnen in de huidige verhoudin
gen best weer naar het werk toe komen. 
Wij geloven dit om twee redenen: 
1. Industriële bedrijvigheid ontplooit 
zich het best en het stevigst in een in
dustrieel klimaat en 
2. het noorden. des lands moet het grote 
positieve punt dat het kan bieden 
(ruimte) zoveel mogelijk behouden. 

Recreatie 
Het recreatiebeleid wordt in Neder

land gevoerd door twee departementen 
met een totaal verschillende instelling. 
Het accent ligt bij het departement van 
CRM dat vrijwel uitsluitend is afge
stemd op de consument en zijn behoef
ten, het vormt slechts een klein deel van 
het beletid van economische zaken. dat 
weliswaar is gericht op de producent, 
maar daar waar die recreatieproducen
ten een vergeten groep dreigen te wor
den. Waarschijnlijk omdat de toeneming 
van de werl~gelegenheid door recreatie
bevordering minder spectaculair is dan 
bij de industrialisatie. 

Ook' het recreatiebeleid zal echter 
moeten worden afgestemd op de ontwik
kelingskansen van de ondernemers. Het 
hotel-, café- en restaurantbedrijf terzij
de gelaten, wprdt van alle andere re
creatiebedrijven (campings, ·bungalow
parken, kampeerbÖerderijen,' jachtha
vens etc.) niet minder dan 83 pct. parti
culier geëxploiteerd: ook hier een goed 
stuk ondernemersactiviteit, een nieuwe 
tak van de ondernemingsgewijze pro
duktie! 

Verder dient de burger te beseffen dat 
- hoe "sociaal" toerisme ook zijn kan 
- hij voor de diensten die hij geniet, 
zal moeten betalen, ook als het de over
heid is die voor hem bebost, restaureert, 
bewaart en beschermt. 

Ook bij de recreatie past een doelge
richt beleid dat is afgestemd op de aan
moediging van de ondernemers 
(premiëring) die hand in hand gaat met 
een verbetering van de infrastructuur 
(natuurbehoud, monumentenbeleid, be
strijding van verontreiniging van water 
en bodem). De aanbevolen beleidsruimte 
naar het voorbeeld van het weten
schapsbeleid zou ook op dit terrein ge
bruikt moeten kunnen worden. Het be
leid van CRM zal omgebogen moetEm 
worden: de automatische subsidiestroom 
voor zwembaden, culturele centra en 
dergelijke zal meer moeten worden af
gestemd op de twee doeleinden die wij 
reeds noemden: 
1. Gezonde, waar mogelijk rendabele ex
ploitatie van recreatieve inrichtingen en 
bedrijven, en 
2. Bewustmaking van de recreatie zoe
kende burgers drut zij voor geboden 
diensten een prijs moeten betalen. 

Recreatie is één van de doeleinden, 
waarvoor in het noorden van het land 
grote ruimten moeten worden gespaard 
voor industrialisatie en te dichte bewo
ning (Fries Merengebied, Waddenei
landen, Drents plateau), een verder be
houd van de ruimte (die ook weer re
creatieve waarde heeft) is noodzakelijk 
voor de agrarische bevolking. 

VRIJHEID EN 

Land- en tuinbouw 
De welvaart van de noordelijke land

-en tuinbouwers, de welvaartsverschillen 
ook tussen de verschillende bedrijfsty
pen vertonen een welhaast dramatische 
ontwikkeling. Men kan het wellicht zo 
het beste formuleren: door de enorme 
produktiviteitsstijging, waarvoor onze 
goed geschoolde en zeer vakkundlr:e 
boeren zorgden. kunnen zij net het 
hoofd boven water houden, maar door 
de sterk gestegen kosten van arbeid en 
machines bij vrijwel gelijk gebleven 
prijzen voor hun produkten, delen zij 
niet in de welvaartsstijgingen die ande· 
ren wel ten deel vallen. 

De strijd om de prijzen die sedert 
1964 bijna niet gestegen zijn, wordt ech
ter sinds jaar en dag in Europees ver· 
band in Brussel uitgevochten. Het Ne· 
derlandse parlement heeft daardoor 
(wegens het ontbreken van een parle
mentaire controle op de Europese com
missie) nauwelijks vat op dit prijsbe· 
leid. Wij zijn van mening dat een meer 
onafhankelijke opstelling terwille van 
de ondernemingszin van onze agrariërs 
geboden is. 

Inmiddels moet het structuurbe· 
leid voor land- en tuinbouw met kracht 
worden voortgezet: bedrijfsvergroting 
(om de geringe prijzenmarges door nog 
grotere produktie te compenseren). en 
in andere gevallen doeltreffende hulo bij 
bedrijfsbeëindiging en ruimere mo2'e
lijkheden voor hulp bij overgang naar 
andere beroepen. In dit vèrband ver
dient ook - en dan wellicht in het ka
der van het industriebeleid - de 
hérstructur<:lrmg en eventuele sanering 
van de van :and- en tuinbouw afhanke
lijke industrie ruime aandacht. 

Onderwijs 
De Groningse Universiteit, in de twee

de helft van de jaren dertig nog met 
een sluiting bedreigd, heeft zich na de 
oorlog ontwikkeld als de snelst groeien
de universiteit van Nederland. Was dit 
aanvankelijk een reden tot een niet he
lemaal gerechtvaardigde trots. thans be
ginnen zich de kwadere gevolgen van 
deze snelle groei te doen voelen. Sprei
ding over een groter deel van de noor
delijke gewesten ligt niet alleen voor· de 
hand, maar is ook gezien de opnamemo
gelijkheden van de stad Groningen ge
boden. Verheugende gezamenlijke initia-· 
tieven uit Groningen zowel als uit Fries
land bieden perspeçtieven om binnen 
één universitair verband te komen tot 
een universitaire vestiging in Friesland. 

Wanneer deze Fries-Groningse plan-. 
nen gecompleteerd worden met de spoe
dige vestiging van een HTS te Emmen 
die met de technische B-faculteiten in 
Groningen en met de THT te Enschede 
gezamenlijk zouden kunnen worden op
gezet, zou het noorden van het land voor 
wat betreft het tertiair onderwijs tot 
een voorbeeldgebied kunnen uitgroeien. 
· Een en ander kan echter niet slagen, 
wanneer de aanvoerlijnen voor dit ter
tiaire onderwijs niet voldoende gevoed 
worden. Het noorden met zijn relatief 
duime bevolking en betrekkelijk grote 
afstanden, blijft achterlopen, wanneer 
"Den Haag" onverkort vasthoudt aan de 
cijfermatige criteria die gelden voor uit
breiding van opleidingen of nieuwe 
schoolstichtingen in geheel Nederland. 
Wanneer het ons ernst is met de sprei
ding van de bevolking, van de nijverheid 
en van dienstverlenende bedrijven naar 
dit gebied, zal men ervoor moeten zor
gen dat op onderwijsgebied alle moge
lijke kansen aanwezig zijn. Soepele toe
passing van getalscriteria is hier een 
gebiedende eis. 

Ten slotte verdient het overweging om 
ernst te maken met nauwere verbindin
gen tussen het landbouwonderwijs en 
het voortgezette beroepsonderwijs 
(technisch en handelsonderwijs). 

Betere verbindingen, industrialisatie, 
recreatie en aanpassing van de onder
wijsmogelijkheden aan de herstructure
ring die van een en ander het gevolg zal 
moeten zijn, zijn de voornaámste ele
menten van het ontwikkelingsbeleid, dat 
de VVD voorstaat met de extra aan
dacht die deze partij vraagt voor de 
drie noordelijke provincies. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Gemeentefinanciën 

1 door mr. H. E. Koning, die het 
1 moeilijke terrein van de ge
i meentefinanciën voor zijn re
l kening neemt en weer in de 
r Kamer zal terugkeren 

l 

Het kabinet-De Jong heeft vanaf het 
begin van zijn optreden te kampen ge
had met grote moeilijkheden op het ge
bied van de gemeentefinanciën. Minister 
Witteveen moest telkens weer tekorten 
in de gemeentelijke sfeer ontstaan dek
ken. Ruim 1100 miljoen gulden rijksbe
lastinggelden extra heeft hij in de afge
lopen vier jaren in het gemeentefonds 
moeten storten. Juist de groeiende be
hoefte aan meer geldmiddelen bij de ge
meenten, vooral veroorzaakt door de 
sterke stijging van de kosten voor so
ciale zorg - denkt u maar aan de Alge
mene Bijstandswet - is één van de oor
zaken (zo niet de belangrijkste) van de 
in de afgelopen kabinetsperiode helaas 
onvermijdelijk gebleken stijging van de 
belastingdruk. · 

Desondanks worstelen vele gemeenten 
om hun begroting sluitend te krijgen. 
Een groot gedeelte lukt dat, soms met 
grote moeite, een ander deel niet. In 
het bijzonder in de grote steden zijn de 
tekorten zorgwekkend. 
. Wat heeft het kabinet, naast het in

pompen van meer geld in het gemeente
fonds, gedaan aan de moeilijkheden? De 
strijd is op een aantal fronten gevoerd. 
Sommige kosten zijn geheel of gedeelte
lijk overgenomen. Subsidies worden ge
geven voor de tekorten bij het openbaar 
vervoer, een deel van de kosten van de 
bijstand is overgeheveld naar C.R.M. 
Een nota over de positie van de grote 
steden met oplossingen is aan de volks
vertegenwoordiging toegezonden. Het 
gemeentelijk belastinggebied is ver
ruimd. De gemeenten zijn daardoor be
ter dan voorheen in staat af te wegen: 
óf extra voorzieningen óf belastingver
hogingen. De gemeentelijke democratie 
kan daardoor. worden versterkt. Het 
overgrote gedeelte van het geld, nodig 
voor de normale gemeentelijke uitgaven, 
komt echter uit het gemeentefonds. Op 

dit ogenblik is bij de Tweede Kamer 
aanhangig en rijp voor openbare behan
deling een voorstel tot wijziging van 
de financiële-verhoudingswet 1960. He· 
laas is het door tijdgebrek niet meer 
mogelijk dit wetsontwerp nog voor de 
verkiezingen af te handelen. 

Kan men op het terrein van de gewo
ne uitgaven een zekere verbete
ring vaststellen, op het gebied van 
de mogelijkheden tot het doen van in
vesteringen zoals voor aankoop van 

. grond voor stadsuitbreiding, wegen, 
bruggen, etc. is de toestand zonder meer 
:;;orgelijk. Slechts mondjesmaat komen 
de geldmiddelen voor deze kapitaaluit
gaven ter beschikking van de gemeen
ten. De schaarste op de kapitaalmarkt 
dwingt het kabinet nu al een aantal ja
ren tot een verbod aan de gemeenten 
om behoudens een enkele uitzondering, • 
anders dan bij de Bank voor Nederland
sche Gemeenten langlopende geldlenin
gen aan te gaan. 

Het is mijn stellige verwachting, dat 
de problemen rondom de financiering 
van de kapitaaluitgaven voorlopig zul
len aanhouden. De financiering door 
tussenkomst van de Bank voor Neder
landsche Gemeenten zal in de komende 
jaren worden gehandhaafd. Zolang de 
huidige kapitaalschaarste voortduurt en 
daardoor ook de rentestand hoog is, valt 
daaraan niet te ontkomen. Als moge
lijkheid voor de financiering van de ge
meentelijke kapitaaluitgaven zien wij 
dat het Rijk zich van de open kapitaal: 
markt terugtrekt. De centrale overheid 
zal baar tekorten dan moeten terug
brengen tot een peil,· dat deze uit de zo
genaamde voorinschrijfrekeningen bij •t 
Algemeen Burgerlijk Pensioenfonds en 
de Postcheque- en girodienst kunnen 
worden gedekt. Dat eist een stringent 
begrotingsbeleid bij het Rijk, een strin-
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gent beleid waarvan de VVD een krach
tig voorstander is. 

Voor wat de normale uitgaven van de 
gemeenten aangaat zie ik de volgende 
oplossingen. De Financiële Verhoudings
wet 1960 moet ook na de verbeteringen, 
welke de regering thans voorstelt, kri
tisch worden bezien. Uitgangspunt moet 
echter blijven, dat de verdeling van de 
geldmiddelen plaats vindt volgens objec
tieve maatstaven. Zoals economen zeg
gen: in onze maatschappij is er een te
kort aan behoeftebevredigingsmiddelen. 
We moeten dus distribueren. Subjectieve 
maatstaven naar de behoefte van iedere 
gemeente afzonderlijk ·zijn daarom on
mogelijk. De verschillen in aard en ka
rakter van gemeenten met een zelfde 
inwonersaantal zullen dan ook z~veel 
mogelijk via objectieve verfijningS$leu
tels moeten worden opgelost. Als dat 
niet gaat, zal ook het eigen gemeente
lijk belastinggebied uitkomst kunnen 
bieden. 

Naast de nieuwe belastingmogelijkhe
den is het van groot belang, dat de ge
meenten van de genieters van gemeen
telijke diensten, die dat kunnen betalen, 
de kosten vergoed krijgen. Het profijt
beginsel zal ook in de toekomst op het 
gemeentelijke vlak een belangrijke rol 
moeten blijven spelen. 

Al met al zal het ei van Colombus 
niet zijn gevonden. De geschiedenis 
leert, da!_ zolang het Koninkrijk der Ne
derlanden bestaat, men gesleuteld heeft 
aan de financiële verhouding tussen 
Rijk en gemeenten. Dat moet beschei
den stemmen. Ten aanzien van welke 
oplossing ook. 

Onze visie op verkeer· en vervoer 

door L. M. de Beer, die in de 
Kamer o.a. verkeer en water
staat behandelt en opnieuw 
:.:andidaat is 

Met ons wegennet hebben wij alle
maal te maken. Of we nu vrachtwagen
chauffeur zijn, zakenman, •Of zo maar 
eeJl gezin dat er eens op uittrekt -
allen hebben wij belang bij goede we
gen, ruime bruggen en veilige spoorweg
overgangen. Maar goede wegverbindin
gen zijn ook belangrijk voor de econo
mische ontwikkeling van een hele 
streek, zodat ook zij, die niet over een 
eigen wagen beschikken, daar baat bij 
hebben. De VVD heeft dit steeds terde
ge beseft. Het is dan ook geen toeval 
dat het in 1965 twee VVD-ers zijn ge
weest, die betrokken waren bij de in
stelling van het Rijkswegenfonds, name
lijk minister Witteveen (financiën) en 
staatssecretaris Keyzer (verkeer en wa
terstaat). Dank zij dit fonds kon een 
groots wegenplan worden opgezet en 
wat meer zegt: ook worden uitgevoerd. 
Wie nu over de Nederlandse wegen 
rijdt, weet uit eigen ervaring dat er 
schot in begint te komen, (al zouden we 
allemaal wel eens. willen dat het nóg 
harder ging). De afgelopen vier jaar 
zijn ongeveer 350 km. nieuwe autosnel
wegen aangelegd. En als we nog weer 
vier jaar verder zijn, zal daar nog liefst 
600 km aan toegevoegd zijn. Dan zullen 
alle uithoeken van ons land per auto
snelweg bereikbaar zijn, en zullen steden 
als Amsterdam, Rotterdam, Den Haag, 
Utrecht en Eindhoven voorzien zijn van 
rondwegen, zodat het doorgaand ver .. 
keer niet meer door de binnensteden 
hoeft. Elders zullen bestaande trajecten 
worden Vl\rbreed, zoals het stuk Gouda
Utrecht, dat 6 rijstroken zal tellen. 

Goede wegen; maar ook: veilige we
gen! De VVD wil de vekeersveiligheid 
bevorderen door o.a. instellingen, die 
zich met de verkeersopvoeding bezig 
houden te steunen; door periodieke vei
ligheidskeuringen verplicht te stellen; 
met behulp van duidelijke verkeersbor
den en ook door een gericht optreden 
tegen verkeersovertreders. 

Niet eenieder reist echter per auto -
velen nemen de trein of bus. Ook daar 
wil de VVD veel aan doen. Op de begro
ting staat een post voor "Verkeer en 
Vervoer". Daaruit worden betaald: sub
sidies aan stadsbussen en trams, aan de 
autobussen op het platteland, de beveili
ging van spoorwegovergangen, en aller
lei andere voorzieningen ten behoeve 
van 'het openbaar vervoer. Ook zit er 
een groot bedrag voor de Nederlandse 
Spoorwegen in, zodat uw treinkaartje 
niet al te duur wordt. Met dit alles wor
den de mensen geholpen die zich geen 
eigen auto kunnen veroorloven, maar 
ook de schoolkinderen of de huisvrouw 
die in de stad gaat winkelen en tenslot
te ook zij, die de auto om welke reden 
dan ook liever thuis laten. Wist u dat in 
1967 voor al deze ,.verkeer en vervoer"
zaken totaal 79 miljoen gulden werd 
uitgegeven en dat dit bedrag in 1971 
opgelopen is tot niet minder dan 263 
miljoen - dat is ruim drie keer zo 
veel? We mogen met recht zeggen 
dat de VVD een groot voorstandster is 
van openbaar vervoer; en ook dat is een 
stuk sociaal beleid! De komende vier 
jaar willen wij dit beleid voortzetten. 

UIT ONS VERKIEZINGSPROGRAM: Zowel bij eventuele uitbreiding van 
Schiphol als bij de aanleg van een tweede grote luchthaven moet rekening 
worden gehouden met de" geluidshinder die voor de bewoners in de omtrek 
een volstrekte onleefbaarheid tot gevolg kan hebben. Zelfs- of eigenlijk juist 
- bij de voortschreiding van de techniek moet het belang van de mens niet 
uit het oog verloren worden. 

I;!Jr staat nog veel meer op het spel. U 
· weet dat Nederland niet erg rijk is aan 
delfstoffen. Ook hebben wij niet zo veel 
zware industrieën. Daar staat dan weer 
tegenover, dat wij door onze ligging aan 
de grote rivieren en de Noordzee een 
bijzondere plaats in Europa innemen. 
Wij hebben mede daardoor de grootste 
wereldhaven en tevens een groot aan
deel in de internationale transporten, 
zowel te water, op de weg als in de 
lucht. Ons internationaal vervoer is een 
exportindustrie, met een totale export
waarde van bijna 5 miljard gulden per 
jaar. Dat betekent een bron van in
komsten voor zeer velen, en juist daar
om moeten we er voor zorgen, dat Ne
derland goed bij blijft op dit punt. VVD
staatssecretaris Keyzer heeft steeds op 
de bres gestaan als het er om ging, de 
Nederlandse belangen op dit punt te 
verdedigen. Dat krachtige beleid moet 
eveneens. worden voortgezet. 

Wegen, spoorwegen, havens, transpor
ten, het zijn allemaal zaken waar onze 
welvaart van af hangt. Met de VVD in 
de regering kunt u er zeker van zijn, 
dat daar goede aandacht aan wordt ge
schonken. De afgelopen vier jaar hebben 
dat bewezen. Ben u daar ook "weg" 
van? 
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Dit zijn onze 
kandidaten 

De kandidatenlijst van de VVD wordt in het hele lar;~d aangevoerd door 
mr. W. J. Geertsema. De volgorde van de plaatsen 2 t/m 13 is niet in alle 
kieskringen dezelfde. Op deze pagina hebben wij, wat de plaatsen 2 t/ m 13 
betreft, . de foto's in alfabetische volgorde geplaatst. De kandidaten voor 
melde nummers hebben in dit geval dus geen betekenis. De kandidaten voor 
de plaatsen 14 t/m 23 zijn weer wel in het hele land dezelfde. 

1. Mr. W. J. 2. Mr. dr. C. 3. Dr. K. van 
Dijk 

4. Drs. Th. H. 5. Mej. mr. A. 6. Mr. H. E. 7. Z. Exc. H. J. 8. Mr. F. 
Geertsema Berkhouwer Joekes Kappeyne van Koning de Koster PorttJeine 

de Coppello 

9. Mr. J. G. 10. Ir. D. S. 11. Mevr. mr. 12. H. J. L. 13. H. Wiegel 
Rietkerk Tuijnman E. Veder-Smit Vonhoff 

16. L. M. de Beer 17. Drs. G. M. V. 
van Aardenne 

18. G. W. Keja 19. H. P. H. 20. Mevr. drs. 

Voor de plaatsen 24 tjm 27 heeft onze partij 
vier groepen van kandidaten gesteld. 
In de kieskringen 's-Hertogenbosch, Tilburg, 
Arnhem, Nijmegen, Middelburg en Maastricht 
zijn het: 

Waalkens N. Smit
Kroese 

Leiden en Dordrecht staan kandidaat: 
24. H. F. Heijmans te Waddinxveen 
25. G. C. Wallis de Vries te 's-Gravenhage 
26. Mej. drs. H. Pleij te Amsterdam 
27. Drs. H. J. Slootweg te Delft 

14. Mr. A. 15. G. Koudijs 
Geurtsen 

21. Drs. A. Pais 22. Drs. D. J. D. 
De es 

26. G. de Jong te Wormerveer 
27. E. T. Oosterhuis te Vlissingen 
In de kieskringen Utrecht, Leeuwarden, 
Zwolle, Groningen en Assen tenslotte luidt 
de lijst: 

24. W. Verwey te Rijsbergen (N.-Br.) 
25. J. Hoekstra te Oostburg (Z.-Vl.) 

In de kieskringen Amsterdam, Den Helder en 
Haarlem dingen naar deze vier plaatsen: 

24. Drs. J. F. Scherpenhuizen te Groningen 
25. Ir. J. N. Kooij te Apeldoorn 

26. Drs. A. P. Z. van der Houwen te Tegelen 
27. J. H. E. Muré te Eygelshoven (L.) 
In de kieskringen Rotterdam, 's-Gravenhage, 

24. Mr. H. P. Talsma te Epse " 
25. Mevr. drs. N. J. Ginjaar-Maas te 
Rijswijk (Z.-H.) 

26. J. L. Bosch (gen.-maj.) te Amersfoort 
27. Mevr. M. P.M. A. van Eek-Grootveld 
te Best (N.-Br.) 
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og enkele dagen 

door mr. W. J. Geertsema, 
voorzitter van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer en lan
delijk lijsttrekker voor onze 
partij bij de komende ve~ 
kiezingen 

Gulle giften 
voor partijkas 

Verscheidene afdelingen hebben 
een bijdl·age gestort in de partij
kas. Van enkele werd dit reeds 
in ,.Vrijheid en Democratie" ver
meld, maar volledigheidshalve 
volgt hieronder het lijstje van al 
deze gulle gevers: 
Afd. Leiden f 100,
Afd. De Bilt/Bilthoven ., 2000,-
Afd. Franeker ,. 100,-
Afd. Naarden ., 1000,-
Afd. Baarn ., 100,-

Het spreekt vanzelf dat het 
hoofdbestuur het buitengewoon 
zou waarderen als deze goede 
voorbeelden door andere afdelin
"'en worden nagevolgd! 

Nog enkele dagen en dan is het zovet·! 
Dan gaat de Nederlandse kiezer zijn 
keuze maken uit een, sinds 1945 onge
ltend, groot aantal partijen. 

Als bij daadwerkelijk invloed wil heb
ben op bet regeringsbeleid, beperkt dat 
zijn keuze al direct, want dan behoeft 
hij verder geen aandacht te schenken 
aan al die kleine partijtjes, die slechts 
zijn opgericht om te dienen als compen
satie voor bet minderwaardigheidscom
plex van hun lijstaanvoerder, dan wel 
om, eenzijdig een bepaald belang te die
r.en. Wil men echter een dergelijk be
lang, zoals dat van de zelfstandigen of 
van de bejaarden, werkelijk dienen, dan 
moet men ervoor zorgen, dat het samen 
met andere belangen evenwichtig wordt 
ingepast in het totale Iegeringsbeleid. 

Dat kan slechts g·ebeuren door een 
partij zoals de VVb, die als volltspartij 
de taak heeft de belangen van alle groe
pen in de samenleving zoveel mogelijk 
tot hun recht te laten komen. 

Bij deze verkiezingen legt de VVD 
zeer sterk de nadruk op de belangen 
van de zwakste groepen in onze samen
leving, omdat zij het zijn, die het slacht
offer dreigen te worden van de steeds 
voortschrijdende geldontwaarding. 

Terugdringen 

In de afgelopen periode onder het ka
binet-De Jong is gebleken, dat men deze 
geldontwaarding nooit geheel kan voor
komen, omdat een belangrijk deel wordt 
geïmporteerd uit het buitenland. Men 
kan de invloed ervan echter wel terug
dringen. Daarvoor zal een sober uitga
venbeleid noodzakelijk zijn. Dat bete
kent, dat niet aan alle verlangens die er 
onder het Nederlandse volk leven, zal 
kunnen worden voldaan. Ook niet aan 
alle wensen, die in ons eigen verkie
zingsprogramma worden opgesomd. 

Niet voor niets hebben wij dan ook 
een Urgentieprogtamma opgesteld. Dat 
is uitvoerbaar en wel zonder verhoging 
van de belastingtarieven. 

Wel willen wij in de komende periode 
een zekere verschuiving van de dt•uk 
van directe belastingen naar die van de 
indirecte bewerkstelligen. Op die wijze 
kan o.a. de belastingvrije voet verder 
worden verhoogd, de progressie voor de 
middengroepen worden verminderd en 
kan de belastingheffing voor de wer
kende gehuwde vrouw rechtvaardiger 
worden gemaakt. 

"'!'raar nogmaals, dat alles ltan uitslui
tend ale het gehele Nederlandse volk 
bereid is te erkennen, dat in de komen
de vier jaren niet alle wensen tegelijk 
vervuld zullen kunnen worden. 

Onuitvoerbaar 

Dat is een standpunt. waarin wij ons 
sterk onderscheiden van de oppositie
partijen, P.v.d.A., D'66 en PPR, die 
weer eens op de van hen bekende wijze 
een onuitvoerbaar wensenpakket op ta
fel hebben gelegd. Onuitvoerbaar ten
minste, als wij de inflatie niet in 
vliegende vaart over ons heen willen 
halen. 

Maar ook de confessionele partijen, 
KVP, ARP en CHU, weten er raad mee! 

Ook ZIJ willen de overheidsuitgaven 
sneller laten stijgen dan verantwoord is. 
Ook bij uitvoering van hun programma 
zullen de belastingtarieven moeten wor
den verhoogd. Wij hebben ons daar al 
bij herhalinp; tegen verklaard, omdat 
wij maar al te goed weten, dat de daar
uit voortvloeiende extra lasten worden 
af~ewenteld op de schouders van de 
zwaksten onder ons, de ltleine zelfstan
digen, de boeren en tuinders, de gepen
sioneerden. 

Openbare 
vergadering 
partijraad 

Zate1·dag 11> mei a.s. wordt om 
14.00 uur in de Tuinzaal van 
Gooiland te Hilversum een open
bare vergadering van de partij
raa<l van de VVD gehouden. tt>r 
bespreking ''an dtl politit>ke situa
tie. 

De agenda luidt: 

1. Opening door de voor.tittt'r 
der J>artij, mevrouw H. van Somt>· 
ren-JJowner. 

2. lJiteenzt'tting door de voorzit
ter <lt>r Tweede 1\:amerfractie, mr. 
W. J. Gt>ertsema, mede naar aan
leiding van bet 01> dinsdag 11 mei 
in de Tweede Kamer te houden 
openbare debat over de aanwij
zing van een kabinetsformatt>nr. 

:$. Discussie. 

4. Sluiting. 

Urgentieprogramma 
Op onze jaarvergadering te Amster

d&m is op vrijdagavond 26 maart in het 
urgentie-programma, zoals dat in Vrij
heid en Democratie van 19 maart j.l. 
(pag. 1) in ontwerp werd afgedrukt, 
slechts één kleine wijziging in <1e vorm 
van een verschuiving aangebracht. De 
punten .,Woningbouw" en "Milieube
heer" werden, door overneming van een 
amendement van de regio Gouda, twee 
plaatsen naar voren gebracht en staat 
thans in het aldus aanvaarde urgentie
programma tussen .,Onderwijs" en "Be
jaarden." 

De op pag. 2 van hetzelfde nummer 
afgedrukte .,kwantificering" is ongewij
zigd aanvaard, nadat een van de JOVD 
afkomstig en door enkele afdelingen 
formeel overgenomen amendement om 
het urgentieprogramma nog met een 
aantal punten aan te vUllen en de 
kwantificering te wijzigen, met grote 
meerderheid was verworpen. 

Onzinnige eis 

De confessionele partijen hebben de 
laatste dagen gedreigd na de verkiezin
gen geen medewerking te zullen verle
nen aan een liberaal-confessioneel 
kabinet, als de VVD niet bereid zou zijn 
al hun verlangens in te willigen. Op 
zichzelf is dat natuurlijk al een onzinni
ge eis, maar het is bovendien een eis, 
die geheel voorbijgaat aan het oordeel 
van de kiezers op 28 april. Laten we 
eerst maar eens afwachten of die kiezer 
er inderdaad blijk van geeft, dat hij o.a. 
het bedrag, dat onder het kabinet-De 
Jong aan ontwikkelingshulp is gegeven, 
wil verdubbelen. Wil verdubbelen, ter
wijl Nederland met 1 pct. van het natio
naal inkomen verhoudingsgewijs al 
meer geeft dan vrijwel enig ander land. 

Vertrouwen 

De VVD m daar nog niet zo zeker 
van! En wij hechten wel waarde aan 
het oordeel van de löezers! Meer waar
de ook dan de "rode drie", die onafhan
kelijk van de wil van de kiezers al een 
uitgewerkt regeringsprogram en een 
complete ministersploeg op tafel hebben 
gelegd. Een minstersploeg met o.a. 
PPR-ministers, terwijl de kans groot is 
dat de PPR niet in de Tweede Kamer 
terugkeert! Een ministersploeg, waarin 
0'66 de macht op financieel, econo
misch en sociaal terrein volledig aan de 
PvdA uit handen gegeven heeft. Geen 
aantrekkelijk voorland voor D'66-aan
hangers, die daaraan zelfs bij een ver
kiezingsoverwinning van D'66 niets 
meer kunnen veranderen! 

De VVD wacht met vertrouwen het 
oordeel van de kiezers af. Wij rekenen 
er op, dat het Nederlandse volk zijn 
steun zal onthouden aan socialistische 
partijen of die zich nu PvdA, DS'70 of 
D'66 noemen en dat ook de aanhangers 
van de confessionele partijen zullen be
seffen, dat als de VVD na 28 april geen 
sterke onderhandelingspositie krijgt, er 
geen regeringsbeleid uit de bus zal ko
men, dat werkelijk rekening houdt met 
de verlangens van het Nederlandse 
volk; dat er geen regering zal komen 
die een krachtige strijd tegen de geld
ontwaarding gaat voeren. 

Zonder NOS 

De VVD voert haar sh ijd alleen. Zij 
wordt daarin niet gesteund door de om
t'oeporganisaties en tegengewerkt door 
de NOS. 

De NOS, die als neutrale organisatie 
van geen enkele politieke voorkeur 
hoort blijlt te geven. Dat zij dat wel 
doet, heeft De Koster ondervonden in 
het programma over de ontwikkelings
samenwerking en is tevens gebleken in 
het progmmrna "Partijstrijd", al heb ik 
nog steeds de hoop niet opgegeven, dat 
het zal worden gewijzigd, alvorens het 
op 25 april a.s. wordt uitgezonden. 

Maar alle rode propaganda en alle te
genwerking ten spijt, gaat onze inner
lijk sterke, door geen onderlinge twisten 
verscheurde VVD met hoop en vertrou
wen de verkiezingen tegemoet. 

Met uw aller steun zullen wij op 28 
april een klinkende verkiezingsoverwin

ning boelten. 
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Verkiezings
bijeenkomsten 

In deze rubriek geven wij een overzicht 
van de belangrijkste openbare VVD
bijeenkomsten in het kader van de a.s. 
verkiezingen. 

14 APRIL 
Drachten, mr. W. J. Geertsema met me
vrouw H. van Someren-Downer en 
staatssecretaris H. J. de Koster in De 
Lawei, 14.00 uur. 

Haarlem, mr. dr. C. Berkhouwer, L. M. 
de Beer, G. Koudijs in De Vleeshal, 
14.30 uur. 

Castricwn, mr. A. Geurtsen. Politieke 
Markt, 13.00 uur. 

Den Haag, drs. Th. H. Joekes, mr. J. G. 
Rietkerk, ir. D. S. Tuijnman en mej. mr. 
A. Xàppeyne van de Coppello in kraamp
jes op onder meer het Savornin Loh
manplein, de Leijweg, Mariahoeve en 
het Statenplein, vanaf 10.00 uur. 

AmBterdam, H. J. L. Vonhoff en mr. P. 
Talsma in de RAl 's morgens. Discussie 
met werkende jongeren. 

Naaldwijk, drs. G. M. V. van Aardenne 
in de jongerensociëteit Shalom (forum). 

16 APRIL 
Steenwijk, H. Wiegel in debat met dr. A. 
Vondeling en minister drs. B. J. Udink 
in Zaal van der Woude 20.00 uur. 

Rolde, dr. K. van Dijk en J. Waalkens 
in hotel Erkelens. 20.00 uur. 

Breda, mr. dr._ C. Berkhouwer in hotel 
Kosmopolite, 20.00 uur. 

Fivelingo, mr. H. E. Koning in forum 
JOVD, 20.00 uur. 

Gouda, dr. R. W. de Korte in Centra!, 
20.00 uur. 

Hendrik Ido Ambacht, mr. A. Geurtsen 
in de boerderij van de heer Van Nugte
J'en, Reeweg, 20.00 uur. 

Utrecht, G. Koudijs in debat politieke 
partijen in De J{argadoor, sociaal-cultu
reel centrum, 20.00 uur. 

Amsterdam, H. J. L. Vonhoff, drs. A. 
Pais en G. W. Keja in Krasnapolsky, 
20.00 uur. 

;Den Haag, mr. W. J. Geertsema in Pul
chri Studio, 20.15 uur. 

17 APRIL 
Enschede, H. Wiegel in debat met mej. 
Van Leeuwen (ARP) en de heren J. W. 
Masna (PvdA) en mr. Van Niers 
(KVP) in Technische Hogeschool, 19.30 · 
uur. 

Naarden, drs. Th. H. Joekes. Forum 
voor Scholengemeenschap, 20.00 uur. 

Doezum, drs. J. F. Scherpenhuizen in 
forum in 'tAnker, 19.45 uur. 

Reeuwijk, dr. R. W. de Korte in het 
Verenigingsgebouw, 20.00 uur. 

Rotterdam, mr. A. Geurtsen in Voor
scboterlaan 100 voor Vrouwengroep, 
20.00 uur. 

Aankondigingen 
Te Castricum zal de a~deling der VVD 

op zaterdag 24 april deelnemen aan een 
in het dorpshuis De Kern te houden po
litieke markt. 

• Het kamerlid mr. A. Geurtsen spreekt 
op maandag 3 mei in Regina te Rotter
dam in het politiek café. 

Viermachten 
van onze tijd 

Het Fascisme. Het Socialisme. 

Bij Het Parool is een serie van 
vier boeken verschenen, met 
in totaall648 pagina's en meer dan 
2500 illustraties over fascisme, 
communisme, kapitalisme en socialisme. 

Deze vier naslagwerken werden 
leesbaar geschreven, door wetenschaps
mensen van niveau. 

Tot nu toe verscheen er in 
Nederland niets, dat qua inhoud en 
uitvoering, met de serie" Machten van 
onze Tijd" te vergelijken is. Het gaat hier 
om een onschatbare bron van informatie, 
die niet alleen inzicht geeft in de 
gebeurtenissen uit het verleden, maar die 
ook- en juist dáárdoor- ons inzicht in 
de wereld van vandaag verscherpt. 

Door nu in te tekenen op deze 
historische uitgave van Het Parool 
bespaart u 40 gulden. 

De boeken kosten f 49,50 per deel. 
Intekenprijs per deel j 39,50. 

Het Kapitalisme. Het Communisme. 

Termijnbetaling (in acht termijnen) 
is mogelijk (zonder extra kosten). Eerste 
termijn f 25,-. Daarna: zeven termijnen 
van f 19,-.p.m. 

N atuurlijli kunt u eerst de vier delen 
10 dagen gratis ter immge 
krijgen om u van de 
buitengewone 
kwaliteit 
te overtuigen. 

Vul de bon in 
of bel even op. 
Tel. 020-91 44 00, 
Afdeling Uitgeverij. 

I•••••••••• 
I 800 Aan Het Parool-afd. Uitgeverij I I Antwoordnummer 2470, Amsterdam. I 
I Naam: I 
I Adres: I 
1 Plaats: I 
I tekent in. op /vraagt 10 dagen vrijblijvend I 

ter inzage•} de serie ,.Machten van onze Tijd'~ I 
I Hij zal te zijner tijd ineens/in 8 termijnen·~ 

betalen. I 
I • Doornalen wat niet gewenst is. V I ...___________ -~·-······ 
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Nieuws 
uit de partij 
• De Statencentrale Alkmaar benoem· 
de tot secretaris de heer S. W. P. c. 
Braunius, Die 19, Bergen-N.H., teL 
02208/5155. 

• Te Hippolytushoef Is plotseling, 63 
jaar oud, overleden de heer P. Paarl· 
berg, oud-voorzitter van de afdeling 
Wieringen. Op 22 februari j.l. had hij 
het voorzitterschap overgedragen we· 
gens zijn benoeming tot wethouder. De 
belangstelling bij de begrafenis bewees 
de grote plaats die de heer Paarlberg op 
Wieringen heeft ingenomen, óók op poli· 
tiek terrein. 

• De afdeling Beverwijk heeft als · 
haar mening uitgesproken, dat het on
gewenst is dat raadsleden deel uitmaken 
van het afdelingsbestuur. Overgaande 
tot de verkiezing van een nieuw bestuur 
werden daarin benoemd de heren ir. G. 
A. Romijn, voorzitter, D. van der Kroef, 
secretaris, mevr. R. Kiebert-Middelkoop, 
penningmeester, D. Toekamp Lammers . 
en J. C. Docter. 

• In de afdeling Nijmegen zijn de 
voorzitter ir. W. van der Ham en de 
secretaris de heer F. F. F. Ketel afge· 
treden. Ir. Van der Ham was twintig . 
jaar bestuurslid, waarvan tien .jaar 
voorzitter. Hij stelde zich niet meer her
kiesbaar. De heer Ketel was gedurende 
8% jaar secretaris. Hij vond zijn functie 
van secretaris niet langer verenigbaar 
met het wethouderschap. Het bestuur 
van de afdeling is nu als volgt samenge· 
steld: drs. J. Rietsema, Rijksstraatweg · 
111 te Beek, voorzitter, W. K. Zink, Etu· 
destraat 4 (tel. 75760), secretaris, mej. 
H.E. M. Hörmann, 2e secretaresse, J. I. 
J. Buijs, penningmeester en mej. J. Gel· 
derman en de heren ir. J. van Rossum · 
en W. van Dijk, leden. 

• Het bestuur van de afdeling Ter
schelling is als volgt gewijzigd: J. F. 
Spiering, Oosterend 5, Hoorn, Landerum 
16, post Midland, voormtter, mevrouw 
F. M. Mooy-Oepkes, secretaresse, mevr. 
R. Luidenga Bakker, penningmeesteres· 
se en de heren W. F. Greve en M. J. 
Boshuijer ·leden. 

• Het bestuur van de afdeling Amstel· 
veen is sinds 9 maart als volgt samen· 
gesteld: drs. C. van Wijk, voorzitter, L. 
J. Kuyk, secretaris, J. F. Eger, pen
ningmeester, mevr. J. U. van Eeghen
Sirtsema van Grovestins, mevr. M. L. 
van Houtrijve-Luxwolda, K. M. Slot
boom en H. Herroelink leden. 

• In de afdeling Maarssen heeft het 
bestuur thans de volgende samenstel
ling: C. H. Vermeulen, voorzitter, E. J. 
M. Herckenrath, dr. Piesmanlaan 228 
Maarssen (tel. 03465 - 2951) secretaris, 
:M:. W. Hovingh, penningmeester en 
mevr. M. W. Alleman-van der Lee, 
mevr. E. F. Stassen-van Meursen R. S. 
Westra, leden. 

• De heer P. Tazelaar nam op 16 
maart wégens drukke werkzaamheden 
afscheid als voorzitter van de afdeling 
Ridderkerk. De heer J. -Pot uit Rijsoord . 
werd met algemene stemmen gekozen :. 
tot zijn opvolger. 

• De heer J. C. A. van Giezen is op 22 
maart afgetreden als voorzitter van de 
afdeling 's·Graveland-Kortenhoef-Anke
veen. In zijn plaats werd gekozen de 
heer R. Staat. Diens taak als propagan
dist in het bestuur wordt overgenomen 
door de heer N. Beemsterboer. Ook de 
penningmeester legde zijn functie neer. 
Hij wordt opgevolgd door de heer P. 
Bekking. 

• De bestuursleden van de afdeling 
Wageningen zijn sinds 2 maart: ir. F. 
Coolman, voorzitter ir. D. Hoogerkamp, 
secretaris, P. G. Bierling, penningmees
ter, K. J. Zomer, vice-voorzitter en H. 
W. F. C. Donkersloot, lid. 

• De heer J. G. C. Wiebenga (23), 
oud-vice-voorzitter politiek van de 
JOVD heeft als jongste raadslid zijn in· 
trede gedaan in de gemeenteraad van 
Leiden. Hij volgt mevrouw drs. W. Doe
ter-de Leeuw op, 

• In het bestuur van de kamercentrale 
Leiden zijn enkele mutaties te melden. 
be heer H. L. Zuiderna die zich niet 
meer herkiesbaar heeft gesteld, werd 
opgevolgd door de heer J. E. Temminck 
te Oegstgeest, tot dusverre vice-voorzit
ter. Als vice-voorzitter werd gekozen 

_mr. C. A. Ruys te Wassenaar en als 
adjunct-secretaris de heer J. F. Snik te 
Lisse. Drs. J. Ph. van Oostrom die als 
lid van het bestuur deel uitmaakte, stel· 
de zich Diet herkiesbaar. Het secreta
riaat bleef in handen van de heer H. A. 
Baaij jr., Cederstraat 151, Alphen ajd 
Rijn. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nderdeloep 

door A. W. Abspoel 

Vereniging staten
en raadsleden 

Het bestuur van de veremgmg van 
staten- en raadsleden van de VVD heeft 
een commissie ad hoc ingesteld die het 
wetsontwerp van staatssecretaris Van 
Veen over de gewestvorming zal bestu
deren. 

De commissie is als volgt samenge
steld: voorzitter D. W. Dettmeijer, ge
meenteraadslid te Den Haag en voor
zitter van de vereniging van staten- en 
raadsleden, lid/secretaresse mevrouw 
mr. A. Zeydner-Rempt, oud-gemeente
raadslid van Wassenaar en leden drs. J. 
A. F. Roeien, burgemeester van Arn
hem, J. Kok, burgemeester van Est en 
Opijnen, drs. P.A. Wolters, burgemeester 
van Middelburg, drs. L. Hilarides, gede
puteerde van de provincie Friesland, 
drs. K. Musch, lid van het samenwer
kingsorgaan-agglomeratie Eindhoven en 
lid van de provinciale staten van Noord
Brabant, mr. J. A. Dankelman, wethou
der van Den Haag en lid van het Haags 
Intergemeentelijk Overleg, drs. L. van 
Leeuwen, gecommitteerde van de Raad 
van Rijnmond en mej. drs. I. Günther, 
lid van de provinciale staten van Zuid
Holland. Als adviseurs zijn toegevoegd: 
H, Wiegel, lid van de tweede kamer en 
K. H. Brandt, directeur van het bureau 
voor gemeentepolitiek van de VVD. 
• Het bestuur van de vereniging heeft 
op 12 maart in Amersfoort uitvoerig 
vergaderd over het programma voor de 
najaarsconferentie die op 29 en 30 okto
ber in Lunteren wordt gehouden. Het 
besloot in 1971 regionale bijeenkomsten 
op touw te zetten, waarschijnlijk in de 
maand mei. 

De Executieve van de Liberale Inter
nationale komt op 1 en 2 mei in Luxem
burg bijeen om zich voor te bereiden op 
het congres dat dit jaar in september in 
Zürich wordt gehouden. 

Voorafgaande aan deze vergadering 
van de Executieve vergadert op 30 april 
in Luxemburg de commissie ad hoc die 
het thema van het congres voorbereidt. 
:Voor Nederland is als lid van de com
missie aangewezen mr. J. G. Rietkerk1 
lid van de Tweede Kamer. -

• Spectaculaire winst in Tholen 
Bij de tussentijdse gemeenteraadsver

kiezingen op 7 april j.l. in Tholen, nood
zakelijk geworden. door de samenvoe
ging van de zeven kleine gemeenten, 
welke dit Zeeuwse eiland telde, tot één 
gemeente groot-Tholen, heeft de VVD 
een spectaculaire winst geboekt. Telt 
men de gemeenten samen, dan steeg het 
VVD-percentage van 9,8 pct. tot 18,38 
pct. (drie zetels in de raad). Bijna een 
verdubbeling dus. 

Het is goed het nog maar weer eens 
te herhalen: bij gemeenteraadsverkie
zingen spelen plaatselijke verhoudingen 
en omstandigheden een grotere rol dan 
bij Kamerverkiezingen. Dat was ook in 
Tholen het geval, waar de staatkundig
gereformeerden in verhouding een heel 
wat sterker positje innemen dan lande
lijk het geval is. Dat neemt niet weg 
dat deze uitslag een verheugende is. In 
de eerste plaats natuurlijk voor onze 
geestverwanten in Tholen. Maar óók 
toch wel landelijk gezien, omdat het al
tijd gunstiger en ook inspirerender is 
vlak vóór een Kamerverkiezing ergens 
een goede tussentijdse plaatselijke ver
kiezing te maken dan een slechte. 

Berichten met opschrift als: ,.Specta
culaire VVD-winst in Tholen", ,.VVD op 
Tholen verdubbeld", ,.VVD wint bij Tho
lense verkiezingen", zoals men ze.in de 
dagbladen van 8 april tegenkwam, zijn 
ten slotte meer waard dan een betaalde 
advertentie, al kan men die in de ver
kiezingstijd evenmin missen. 

Het is juist een jaar geleden, dat in 
Zeeuws-Vlaanderen, kort vóór de nor
male Staten- en raadsverkiezingen, 
eveneens tussentijdse gemeenteraao:le
verkiezingen werden gehouden. Daarbij 
steeg de VVD toen van 7,4 pct. bij de 
raadsverkiezingen in 1966, via 8,2 pct. 
bij de Kamerverkiezing van 1967, tot 9,5 
pct. thans. In Oostburg steeg de VVD 
toen van 16,6 pct. tot 20,6 pct., in Axel 
van 11,3 pct tot 16,5 pct. en in Sluis 
(waar de VVD in één klap de grootste 
partij werd) zelfs van 16,2 pct. tot 37,8 
pct. Ons Kamerlid Wiegel heeft daar in 
dit blad destijds nog een nabeschouwing 
aan gewijd. 

De kort daarop gevolgde Statenver
kiezingen leverden ons toen een winst 
van totaal 15 zetels op, waaronder ook 
een voor Zeeland, waar de VVD van 
vier op vijf Statenzetels kwam en mr. 
Schlingemann vervolgens zijn intrede 
deed als Gedeputeerde. 

Bij de Kamerverkiezingen spelen nog 
vele andere factoren een rol. En vooral: 
daar zijn veel meer concurrenten, waar
onder helaas ook altijd weer een aantal 
zuivere belangenpartijtjes, die weinig of 
geen kans op het behalen van zetels 
hebben, maar wel stemmen van anderen 
weghalen, óók van de VVD. 

Des te meer reden voor al onze leden 
en lezers, zoveel mogelijk raambiljetten 
voor lijst 3 op te hangen en zorg te 
dragen dat geestverwante buren en be
kenden het gaan naar de stembus niet 
verzuimen. Het kan niet genoeg worden 
gezegd: zelfs één of enkele stemmen 
kunnen bij de toekenning van een rest
zetel de doorslag geven! 

• Stembus-adviezen 
De nieuwste mode is, dat allerlei be

langengroepen geneigd zijn om hun Ie
den een stembusadvies voor deze Ka
merverkiezing te geven. Een verwerpe
lijke methode, omdat een belangengroep 
nu eenmaal slechts een beperkt belang 
nastreeft (dat op zichzelf heel honorabel 
en nuttig kan zijn) en omdat het bij het 
landsbestuur en bij de samenstelling der 
vertegenwoordigende lichamen om veel 

meer gaat dan om de behartiging van 
slechts een deelbelang. 

De drie grote vakcentrales hebben wel 
een soort programmavergelijking opge
steld, maar zijn ten slotte zo wijs ge
weest geen stembusadvies aan hun le
den te geven. Ook hier: terecht, want 
bij het bepalen van zijn politieke keuze 
zullen voor de kiezer niet uitsluitend so
ciaal-economische factoren meespreken. 
Daar zijn ook nog belangrijke vraag
stukken van buitenlands beleid en van 
defensie, van staatkundige aard (kies
stelsel, kabinetsformatie, e.d.) en op 
maatschappelijk terrein. 

De vakcentrales weten bovendien wel, 
dat er vakbonden zijn, welker leden po
litiek zeer gevarieerd zijn samengesteld. 
Zo erkende de heer Mertens, voorzitter 
van het NKV, nog niet zo lang geleden, 
dat hij met . die politiek gevarieerde sa
menstelling rekening moest houden en 
dat er bijvoorbeeld ook VVD-aanhan
gers onder zijn leden zijn. 

Hetzelfde speelt - en nog sterker 
wellicht wat de· politieke variatie betreft 
- bij de Kerken. Enkele weken geleden 
had de werkgroep ,.Kerk en ontwikke
lingssamenwerking" (voorzitter dr. H. 
M. de Lange) samen met Sjaloom een 
,.kosmopolitieke kiesgids" uitgegeven en 
daaraan een stemadvies verbonden 
,.voor diegenen die aan het ontwiklte
lingswerk een hoge prioriteit toeken
nen" om bij de komende verkiezingen 
op ,.een der linkse partijen te stemmen" 
(wat met .,linkse partijen" wordt be
doeld, begrijpt men wel). 

De secretaris van de Raad van Ker
ken in Nederland, dr. H. A. M. Fiolet, 
heeft in overleg met de voorzitter dr. P. 
G. Kunst tegen deze gang van zaken 
stelling genomen. Ook dr. Fiolet voerde 
als een van de argumenten voor zijn 
bezwaren aan, dat het niet juist is op 
grond van een onderzoek van één aspect 
van het politieke beleid een stembusad
vies ten aanzien van het gehele beleid 
uit te brengen. 

En niet minder terecht voegde hij 
daaraan toe: dat bovendien "de tijd 
voorbij is dat de kerken zich op deze 
wijze mengen in de politieke keuze van 
hun leden". 

• Fiscaal succes 
.,Succes voor Witteveen". Zo luidde te

recht de vierkoloma kop waarmee De 
Telegraaf zijn editie opende waarin kon 
worden gemeld dat de· ,Tweede Kamer 
op haar laatste vergadering vóór de 
verkiezingen het wetsontwerp had aan
vaard tot jaarlijkse automatische cor
rectie van de loon- en inkomstenbelas
ting, voor zover deze .,geruisloos" hoger 
wordt als gevolg van de inflatie. 

Wie zich.herinnert hoeveel moeite het 
telkenmale heeft gekost om na een aan
tal jaren vele honderden miljoen terug 
te schroeven, kan het niet anders dan 
toejuichen, dat deze aanpassing thans 
jaarlijks automatisch en dus zonder 
grote schokken zal geschieden. Dat was 
inderdaad opnieuw een goede beurt voor 
de bewindsman. Begrijpelijk toonde de 
minister zich ook vergenoegd dat dit 
ontwerp zo'n ruime meerderheid had ge
vonden en dat ook D'66 ten slotte tóch 
vóór stemde. Zulks in tegenstelling tot 
de coalitiegenoten en schaduwkabinet
vrienden PvdA en PPR die samen met 
de PSP de enige tegenstemmers in de 
Tweede Kamer waren. 

Toen de heer De Goede van D'66 me
dedeling van dit voorstemmen deed, riep 
de communist Bakker, die altijd een 
spits gevoel heeft voor dergelijke situa
ties: .,Zou je dat nu wel doen, de heer 
Dolman (PvdA) noemt dit volksmislei
ding". Waarop de heer De Goede niet 
anders kon doen dan repliceren _met: 

JACHTVERHUUR DE KNAR 
KAJUITZEIUACHTEN EN MOTORBOTEN - ALLE MET DIESELMOTOR 

Inl. G. Sterker, Jachthaven de Knar, Harderwijk, 03410- 3702. 
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"Die opmerking laat ik voor rekening 
van de heer Dolman". 

• Vraag en antwoord 
Het Vrije Volk had de heer Geertsema 

bereid gevonden vragen van lezers te 
beantwoorden en het blad had hen opge
wekt, de heer Geertsema voor zijn be
antwoording "goed te laten zweten". 

Het werd een lawine van vragen, 
zoals de redactie na een paar dagen kon 
mededelen. Mr. Geertsema, die niet zo 
gauw uit zijn evenwicht is te brengen 
en op de man af pleegt te antwoorden, 
verklaarde achteraf dat het hem erg 
was meegevallen. In een klein uur had 
hij alle vragen beaniwoord. 

Hier volgen een paar van de aar
digste, opvallendste of pittigste vragen 
en antwoorden, zoals die in Het Vrije 
Volk van 9 april o.m. stonden afge
drukt. 

De heer Lopik, Rotterdam: Hoeveel 
uur per dag werkt u, bent u getrouwd, 
heeft u kinderen, in wat voor soort huis 
woont u, hoe oud bent u, wat is uw 
salaris per maand, welke opleiding heeft 
u genoten? 

Mr. G.: Ik werk 20 uur per dag, ik 
ben getrouwd, heb 3 kinderen, een mooi 
huis, ik ben 62 jaar, als Kamerlid krijg 
ik f 45.000 per jaar (dus reken maar 
uit) en ik heb gymnasium gehad en een 
juridische, universitaire opleiding. 

Mevrouw Van Dijk, e.a.: Als er geen 
VVD zou zijn, van welke huidige be
staande partij zou u dan lid zijn en op 
willen stemmen? 

Mr. G.: Ik zou de VVD oprichten en 
er op stemmen. 

Jos de Geus, Nijmegen: Het blijkt re
gelmatig, dat u gekant bent tegen 
rechtvaardige eisen van de werknemers. 
Waarom wilt u te gelegener tijd wel 
doen voorkomen alsof u voor de werk
nemers steeds het beste voorhebt ? Geeft 
u hier nu eens een eerlijk en geen parle
mentair antwoord op. 
. Mr. G.: Dit ontken ik volledig. Ik wijs 

erop dat in de afgelopen vier jaar met 
volledige steun van de VVD de wet op 
het minimumloon tot stand is gekomen 
en op een niveau dat het hoogste is in 
Eutopa. En ik wijs erop dat het werk
nemersaandeel in het nationale inkomen 
de laatste· tien jaar is gestegen van 68 
naar 77pct. 

De heer Wijters, Tilburg: Is het niet 
dienstig regelmatig in de dagbladen te 
publiceren welke Kamerleden wèl bij 
een vergadering aanwezig zijn en welke 
niet? 

Mr. G.: Ik vrees dat het dan met de 
dagbladen nog slechter zou gaan dan 
nu. Maar iedereen die er kennis van wil 
nemen kan het nalezen in de Handelin
gen. 

De heer Sanders, Duiven (Gld.): Als 
de confessionelen winnen en · de VVD 
met ze in zee zou gaan, zou u dan in het 
nieuwe kabinet zitting willen nemen en 
welke portefeuille zou u preferen? 

Mr. G.: Ja. Die van binnenlandse za· 
ken. 

De heer C. Kooy en vele anderen: 
Vindt u ook dat de aanduiding "Volks
partij" voor uw partij niet meer op. 
gaat? 

Mr. G.: De VVD is om twee redenen 
een volkspartij. Ten eerste omdat wij 
proberen alle lagen van de bevolking in 
de VVD te verenigen. En ten tweede 
omdat wij proberen alle belangen te be-

. hartigen en niet specifieke belangen. 
De heer D. Krist, Sliedrecht: Vindt u 

(net als Vond!lling) ook, dat een confes
sionele partij funest is voor de democra
tie? 

Mr. G.: Dat is veel te sterk uitge
drukt, maar ik vind het onjuist dat 
mensen zich in één politieke partij ver
enigen op grond van hun geloof in 
plaats van op grond van hun politieke 
beginselen. 

De heer Dekkers, Hoogvliet: Hoe 
staat u tegenover een eventueel minis
ter-presidentschap van de heer Kloos? 

Mr. G.: Ik geloof dat de heer Kloos 
zich niet zo gelukkig zou voelen als 
hoofd van een ·liberaal-confessioneel ka
binet. 

De heer Kokje, Leiden: Kunt u toe
zeggen dat u de ratificatie van het Ver
drag van Straatsburg (m.t.b. piraten
zenders) NIET zal steunen? En bent u 
niet van mening dat de regionale om
roepen volgens de nota-Klompé onzin 
zijn? 

Mr. G.: Ja, tenzij deze radioschepen 
ander radioverkeer zouden storen of po
litieke uitzendingen op hun programma 
zouden zetten. Ik ben tegen regionale 
omroepen (voor zover) in het kader van 
de NOS. . 
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DEN HAAG 

. e Wij vestigen de aandacht yan onze 
lezers op de openbare verga~ering van 
de Haagse afdeling van de VVD op 

_ 26 april a:s. in Pulchri _Studio, waarin 
onze lijstaanvoerder mr:. W. J. Geertse
ma' het woord zal voeren. Wek vrienden 
en bekenden op deze verkiezingsverga
dering bij te wonen. 

e De VVD-raadsleden mevr. Sicman
Hardeman .en drs. Linssen hebben b. en 
w. schriftelijke vragen gesteld over een 
bezoek, dat drs. Den Uyl tijdens de les
uren aan een openbare lagere school 
heeft gebracht. ··Uit de . vragen blijkt 
duidelijk, dat be_ide raadsleden weinig 

' wa'ardering he&t>en voor het bedrijven 
- van dit soort politièk. . . - ' -

INDUSTRIEEL 
EXPERTISE- EN 
MAKELAARS 
BUREAU 

·ROTTERDAM 

e a. en w. van Rotterdam hebben het 
liberale raadslid w. Baggerman geant
woord op zijn schriftelijke vragen over 
.de noodlottige brand op het logement
schip Mr. Jan Elshout. Bij de brand op 
dit schip dat, liggende in de Heyse
haven, tijdelijk huisvestin'g verleende 
aan werfpersoneel van de Rotterdamse 
Droogdok Maatschappij, vielen acht 
doden te betreuren; 

Het college heeft laten weten dat het 
a. geen uitspraak kan doen over de 

brandblusapparatuur van het schip 
omda,t van gemeentewege geen con
trole heeft plaatsgehad; 

·b. geen gebruik zal worden gemaakt 
van de logementenverordening bij 
schepen die slechts incidenteel en 
voor een korte tijd in de- gemeente 
verblijven. 

e De heer c. Berkhouwer sprak op 
een bijeenkomst van de liberale fractie 
in het Europese parlement over de "Po
·sitle van de liberalen in Europa". 

De Haagse binnenstad 
Het is nu al duidelijk, dat de proef 

met de afsluiting van de Groen
markt en omgeving niet in alle opzich
ten is geslaagd. Het is goed, dat het 
hier om een proef gaat, want een defini
tieve beslissing zou stellig tot moeilijk
heden op verschillend terrein hebben ge
leid. Dat is immers al gebleken tijdens 
de proefneming. 

Een bedrijf aan de Riviervismarkt 
spande er zelfs een kort geding over 
aan tegen de gemeente. Hierbij hebben 

. partijen elkaar de rechtsgeldigheid be
twist. Tot een uitspraak van de presi
dent van de rechtbank is het echter niet 
gekomen, want het geding werd afge
broken toen b. en w. besloten de afslui
ting van het verkeer rondom het oude 
stadhuis en de Grote Kerk ongedaan te 
maken. Wij achten dit om verschillende 
redenen een juiste beslissing. Of het 
verweer van het bedrijf aan de Rivier
vismarkt ---:- bij monde van mr. I. E. 
Hes - bij die beslissing de doorslag 
heeft gege"en; moeten wij in het midden 

· laten, omdat de beweegredenen tot ver
kleining van het voetgangersgebied niet 
bekend zijn gemaakt. Hoe dit zij, het 
was eigenlijk van het begin af aan dui
delijk, _· dat het . thans voor het verkeer 
weer vrij gekomen stukje binnenstad, 
niet praktisch :was, noch voor. het ver
keer, noch voor het bedrijfsleven, noch 
voor de voetgangers. In dit verband wil
len we_ nog eens herhalen, dat we voor
stander zijn van een voetgangersgebied 
in de binnenstad, maar dit ,.privilege" 
moet geen aanleiding worden tot onbe-

reikbaarheid. Daat·mee is het publiek 
niet gediend en het bedrijfsleven even
min. Dat het publiek, d.w.z. de autobe
zitter, langzamerhand ,.blind" wordt 
voor de mogelijkheden tot het gebruik 
van de auto, hoorden we uit de mond 
van een zakenman in de Korte Poten. 
Hij vertelde ons, dat een jarenlange 
klant, die iets in zijn zaak had af te 
halen, daarmee al drie maandèn had ge
wacht, "omdat hij met z'n auto niet in 
de Korte Poten terecht kon". Nu is dat 
op zich al niet juist, want tot elf uur 's 
ochtend is dat wèl mogelijk. Bovendien 

. bleek bedoelde winkel over een parkeer
garage te beschikken op nauwelijks 
twee minuten afstand! Het wil ons 
voorkomen, dat dit soort autobezitters 

_ een totaal verkeerde_ opvatting hebben 
van het nut dat een auto kan afwerpen. 

. Afgezien van het feit, dat vele auto-be

. zitters hun wagen ook niet voor de 
eigen deur kunnen neerzetten, is het o.i. 
een onredelijke eis te willen: parkeren 
voor de deur van elke zaak in de bin-

. nenstad. Dat is ook in buitenlandse ste
den niet (meer) mogelijk. 

Van de visie van het Rijk op zijn 
behoefte aan administratieruimte (de 
partementen inbegrepen) begrijpen we 
hoe langer hoe minder .. Het begint er op 
te lijken, dat men meer en meer gaat 

- àfzien van de ruimte in liet wederop
bouwplan Bezuidenhout en dat er ook 
geen belangstelling van die zijde is voor 
het Spui-gebied. Op het' voornemen van 

· Onderwijs en wetenschappen om naar 
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Zoetermeer te verhuizen, meenden we 
een vorige keer kritiek te moeten uit
oefenen, omdat we van oordeel waren, 
dat het Rijk best in Den Haag terecht 
kán. Nu is weer een nieuw plan onthuld. 
Het ministerie van justitie zou een 
groot gebouw willen neerzetten op het 
terrein aan de Raamweg, naast of in de 
plaats van het daar reeds staande 
Rijkspolitie-gebouw. Dat terrein is 
eigendom van het Rijk 'en wanneer daar 
gebouwd zou worden, zou dit (dure) 
grondkosten uitsparen. Op zich een lof
felljk streven, maar we vragen ons wel 
af of bedoeld terrein zich leent voor een 
forse bebouwing. We zijn daarvan 
geenszins zeker. We herhalen hetgeen 
we eerder opmerkten: het wo!'dt tijd dat 
er opheldering komt over de bouwplan
nen van het Rijk in Den Haag en over 
de vraag in hoeverre men met het ge
meentebestuur hierover overeenstem
ming heeft bereikt. In dit verband me
nen we, dat het ook hoog tijd wordt, ·dat 
bekendheid wordt gegeven aan hetgeen 
men voornemens is te doen met de vrij
:wmende grond aan de Koningskade, 
naast het torengebouw van Rijkswater
staat. Men is daar al aan het slopen 
gegaan. Het zou onverantwoord zijn dat 
terrein ook weer jarenlang braak te la-· 
ten liggen, zoals in het Bezuidenhout
kwartier en aan het Korte Voorhout, 
waar het nieuwe departement van 
financiën ook maar niet van de grond 
komt, ondanks schone beloften van nu 
al weer enige jaren geleden. Zeker, we 
weten, dat het Rijk zijn bouwinvesterin
gen moet beperken, maar het braak la
ten liggen kost ook geld om nog maar 
niet te spreken van de hogere bouwkos
ten naar mate men langer uitstelt. Dat 
uitstel geld, veel geld kost, daarvan 
weet het Alg. Burg. Pensioenfonds mee 
te spreken, dat van de Beleggingsraad 
maar geen goedkeuring krijgt voor de 
verwezenlijking van de plannen voor het 
Spui-kwartier .. Des te ernstiger is dat 
wanneer men hoort, dat de Centrale di
rectie van de PTT, die in het Spui
kwartter wilde bouwen, daarvan dreigt 
af te zien, omdat de Beleggingsraad het 
A.B.P. blijft dwars zitten. 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines installaties e.d. DRS. ING. H. G. DE ROOY 

(drievoudig beëdigd) 
voor de Brandverzekering, Hypotheek, 
Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 
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Droevige vertoning 
ROTTERDAMS gemeenteraad heeft 

. vorige week vrijdag voor een zwarte 
bladzijde in het eigen geschiedenisboek 
gezorgd. Bij de interpellatie van de so
cialistische fractieleider Lems over de 
vestigingsplannen van Hoogovens
Hoeach op de Maasvlakte heeft hij in 
·meerderheid politiek bedreven op een 
manier die wij als weerzinwekkend zou
den- willen karakteriseren als dit maar 
niet zo'n zwaar woord was. Laten we 
het op onsympathiek houden. 

Grote gebeurtenissen werpen naar een 
gevleugeld woord hun schaduwen voor
uit. Met de verkiezingen voor de Tweede 
Kamer in het vooruitzicht hebben de 
linkse partijen, de PvdA voorop, zich 
door luidruchtige activiteiten van ver
schillende actie- en pressiegroepen in 
het Rijnmondgebied laten verleiden op 
een al dan niet voorlopige afwijzing van 
het Hoogovenproject aan te sturen. Het 
verwonderlijke is dat zij in hun streven 
zoal niet van harte .dan toch heel effec
tief door de confessionele partijen zijn 
gesteund. Het dingen naar de gunsten 
van ilekiezers was vrijwel algemeen. 

Twee dagen voordat de Rotterdamse 
raad zich in het Hoogovendebat stortte, 
had de Rijnmondraad dit al gedaan. Het 
resultaat van het beraad op regionaal 
niveau was voor de ervaren waarnemer 

van tevoren te voorzien: voor Hoog
ovens pas plaats op de Maasvlakte als: 

1. zekerheid is verkregen dat het mi
lieu in het Rijnmondgebied er niet ver
der door zal worden belast; 

2. ·de achterstand in de gewestelijke 
infrastructuur zal zijn ingehaald; 

3. de overspanning op de arbeids
markt zal zijn verdwenen. 

Deze drie elementen vormden de basis 
van een advies aan de Rotterdamse 
raad om de vestigingsaanvrage van 
Hoogovens-Hoesch met dezelfde reserve 
tegemoet te treden. Meer dan eeri advies 
kon het natuurlijk niet zijn. De Rijn
mondraad heeft op het onderhavige ter
rein geen bevoegdheden. Elke verant
woordelijkheid voor dit stuk vestigings
beleid lag en ligt bij de Rotterdamse 
raad. 

Zo ver gekomen ·moeten wij onvermij
delijk ~e vra11.g opwerpen of dit college 
bij machte is die verantwoordelijkheid 
te dragen. Te oordelen naar wat zich 
in het debat van verleden week heeft 
afgespeeld moet het antwoord ontken
nend luiden. Het ware te wensen dat dit 
soort zaken niet meel' op lokaal niveau 
beslist zouden hoeven te worden. Hierbij 
zijn zulke grote belangen voor de natio
nale economie in het geding dat de re
gering een veel actievere rol zou moeten 
spelen dan zij tot dusver heeft gedaan. 

mr. Koning noemde de motie .zonder 
omhaal van woorden en heel terecht 
flodderig en onduidelijk. Daarnaast vie
len verschillende interpretaties van de 
inhoud te beluisteren niet alleen uit de 
confessionele gelederen maar - gek ge
noeg - uit ook de socialistische kring. 

Beperken we ons tot de uitleg die de 
heer Lems zelf aan de motie gaf dan 
kan het volgende worden geconstateerd. 
Rotterdams gemeenteraad haalt een 
streep door het beginselbesluit van de
cember 1969 om grond op de Maasvlak
te aan Hoogovens-Hoesch uit te geven 
voor de vestiging van een hoogoven- en 
staalbedrijf onder voorwaarde dat dit 
bedrijf om redenen van milieuhygiëne 
aanvaardbaar kan worden geacht. 

Hoogovens-Hoesch, aldus de heer 
Lems, worden dus netjes in de rij gezet. 
Zij kunnen een nieuw vestigingaverzoek 
indienen dat dan met dezelfde gestreng
heid als de vestigingsaanvragen van alle 
andere gegadigden zal worden getoest 
aan de eisen van milieuhygiëne, structu
rele voorzieningen en de arbeidsmarkt. 
,.Wij zeggen niet ,.nooit" tegen de aan
vrage, maar wij zeggen "neen" zolang 
niet aan onze voorwaarden is voldaan." 

De woordvoerders van de confessione
le fracties gaven een andere interpreta
tie aan de motie maar meenden niette
min er achter te moeten gaan staan. 
Het was droevig te zien hoe zij zich 
daartoe in de vreemdste bochten moes
ten wringen. De fractieleider van D'66, 
mr. Mentink, verkondigde in zijn betoog 
nogal wat kletskoek. Maar hij sprak 
een waar woord toen hij vaststelde dat 
de confessionelen een reuzenzwaai maak
ten. 

De motie-Lems werd met 35 tegen 5 
stemmen aanvaard. De vijf tegenstem
mers maakten allen deel uit van de libe
rale fl>actie die - gelukkig - conse
quent weigerde mee te doen aan de · ser
viele buiging voor het kiezersvolk. Wet
houder Polak had gelijk· toen hij de mo
tie beschreef als in strijd met goede 
-electorale zeden. 

HOUI EH PlAATMATERIAlEN 

Zoals te vet·wachteri was liet de heer 
Lems zijn interpellatie uitmonden in een 
motie. En eveneens overeenkomstig de 
verwachtingen kwam de inhoud daar
van overeen met wat te lezen was in het 
advies van de Rijnmondraad. In de wan
delgangen verluidde dat er aan deze 
motie, die ook de handtekeningen droeg 
van commumsllische en democratische 
madsleden, veel en langdurig was ge
schaafd. Kennelijk hebben velen van 
verschillende politieke richting er hun 
zegje over willen zeggen. 

In eèn eigen motie hebben de liberalen 
hun standpunt vastgelegd: er wordt op 
het vraagstuk van de hoogovenvestiging 
nog zo naarstig gestudeerd dat het niet 
verantwoord is .in dit stadium reeds een 
beslissing in negatieve dan. wel positieve 
zin te nemen. De motie maakte geen 
enkele kans. Zij werd aan het einde van 
het debat dan ook ingetrokken. Maar zij 
verkondigde een eerlijk standpunt. 

Het effect daarvan manifesteerde zich 
in het weinig geïnspireerde debat op 
twee manieren. De liberale fractieleider 

~ De liberalen waren de enigen die lie~ 
ten weten wat onder duidelijkheid- moet 
worden verstaan. 
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De VVD • 1·n het ·parlement· 
In deze rubriek geeft onze Haagse 

medewerker, J. E. van der Wielen, een 
· samenvatting van de ·· activiteiten van 
de VVD-fraetie in de Tweede Kamer. 
Hrj kan natuurlijk slechts zeer beknopt 

·melding maken van de liberale bijdragen 
·aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles. aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de stand

. punten die de VVD in het parlement 

. heeft ingenomen of over de vragen die 
·de Uberale ·kamerleden aan de regering 
stelden, kan terecht bij het secretariaat 
van de VVD-fractie in· de Tweede Ka· 
mer, Binnenhof 1-A te Den Haag, tele· 
foon 070-614911. 

Prikkels 
• Uit een hoofdartikel in Het 
Vaderland: "De ietwat giechelige 
sfeer, waarin liet alternatieve ka
binet van de PvdA, D'66 en PPR 
in het Kamergebouw aan de pers 
werd voorgesteld, typeert de du
bieuze waarde van deze manoeu
vre." 

• NRCjHandel!!blad over het
zelfde onderwerp: "Toch is deze 
stunt volkomen rechtmatig, want 
het behoort tot de gebruikelijke 
verkiezingstaktiek dat iedere par
tij - of combinatie van partijen 
- een gezicht zet alsof zij gaat 
winnen. De vraag is alleen maar 
of een al te overmoedig gezicht 
misschien niet juist de kiezers 
bokkig maakt. Denk aan Dewey 
in 1948 en aan Wilson in 1970." 

e Twee<W-Kamervoorzitter mr. 
Van Thiel tot minister Polak na 
aanvaarding van diens laatste 
wetsontwerp op 31 maart jl.: .,Ik 
wens de minister van justitie ge
luk met de aanvaarding van het 
naar alle waarschijnlijkheid laat
ste wetsontwerp, dat hij althans 
in deze periode; in deze Kamer 
heeft verdedigd. Hij heeft met 
veel succes vele wetsontwerpen 
verdedigd. Ik heb wel eens ge
zegd, dat hij zich als kind in huis 
voelt in dit Huis. Het was een 
vreugde hem tegenover mij te 
zien." 

• Mej. mr. Clara C. Meijers, 
dochter van wijlen prof. mr. E. 
M. Meijers, in . een artikel in 
NRC/Handelsblad ter weerlegging 
van de beschuldigingen jegens 
prof. Kistemaker: "Nederland is 
een schandaalarm land. Maar 
zoals Jef .Last enkele jaren gele
den in De Journalist opmerkte: 
bij ons lijkt degene die smaad
schrift pleegt, beter beschermd 
dan de beledigde. Af en toe weten 
dus een paar landgenoten van een 
mug een olifant te maken, en dan 
hebben wij óók een "zaak". Dege
nen die zich met veel vindingrijk· 
heid en fantasie met zo'n zaak 
bezig houden, schijnen in een gro· 
te behoefte te voorzien. Ten min· 
ste als men afgaat op de ruimte 
die pers, radio en televisie hun 
toemeten." 

Al ontbrak in het speciale ·verkie· 
zingsnummer van Vrijheid en Demoera
tie lp. het begin van deze maand deze 
parlementaire · rubriek, dat ·betekende 
niet, dat met name de Tweede Kamer in 
de voorafgaande weken en ook nog· 
daarna, geen werk meer heeft verricht. 

· Integendeel en daarbij heeft de VVD
fractie zich bij verschillende zakén flink 
geweerd. Voorop mag wel gaan het suc
ces, dat de heer Portheim~ boekte bij de 
behandeling van het wetsontwerp .,jaar-. 

·Ujkse bijstelling tarief inkomstenbelas-
·ting." Op de indiening hiervan nog in 
deze parlementaire periode had hij vele 
malen aangedrongen en het was dus be
grijpelijk, dat de heer Portheine nu ver
heugd was, dat de regering aan zijn 
wens gevolg had gegeven. Nadrukkeiijlt 
·stelde de heer Portheïne nog eens, dat de 
druk van de Inkomstenbelasting hoog, 
te hoog is, zeker in verhouding tot die 
van de indirecte belastingen. In deze 
staat de heer Portheine, gelijk indertijd 
prof. Lieftinck, een 50--50-verhouding 
.voor. Periodiek terug geven van teveel 
geheven belasting achtte ons Kamerlid 
een plicht van het parlement, een recht
vaardigheid. Intussen roept het "mecha
nisme" bierbiJ vragen op, met name 

·rond de budgettaire gevolgen van de 
jaarlijkse bijstelling. Dit punt was voor 
de regering - bij de behandeling van 
het wetsontwerp - aanleiding een wij
ziging in te dienen, waardoor de rege
ring nu gemachtigd is o.m. voor de bud
gettaire situatie de correctie met maxi
maal 20 pct. te beperken. Was de heer 
Portheïne dus tevreden, het vraagstuk 
van het al of niet periodiek aanpassen 
van vaste bedragen achtte hij zo be
langrijk, dat hij daarover een studie 
verzoçht door middel van een motie. De
ze werd unaniem door de Kamer aan
vaard! 

Detailhandel 
Ook bij de behandeling van de Vesti

gingswet detailhandel voerde de heer 
Portheine het woord. De grote lijnen 
daarvan kon hij, evenals de Midden
standcommissie van de VVD eerder 
de.ed, aanvaarden, maar er bleven voor 
hem toch een aantal vragen over en 
constateerde hij enige lacunes. Zo 
meende de heer Portbeine, o.a. dat het 
onderhavige wetsontwerp geen oplossing 
biedt voor .,de langzamerhand berucht 
geworden kwestie van de veilingen." 

De heer Portheïne heeft nog gepro
beerd door middel van een amendement 
een verbetering te brengen in de rege
ling V3.!1 . het vervolgingsbeleid, máar 
daartegen rezen uit de Kamer zovele 
bezwaren, dat het bij een poging moest 
blijven. 

OorlogsslachtoHers 
De brief van staatssecretaris v.d. Poel 

(over dé rijksregeling (Joodse) oorlogs
slachtoffers) bracht mevr. Dettmeijer· 
Labberton . op het spreekgestoelte. Met 
tal van argumenten beatreed zij het 
steeds als star beschouwde standpunt 
van de staatssecretaris o.m. ten aanzien 
van het gemaakte onderscheid tussen de 
actieve en de passieve slachtoffers. De 
staatssecretaris blijft, ondanks de in een 
eerder stadium aangenomen motie
Voogd vasthouden aan een regeling 
krachtens de Algemene Bijstandswet. 
Maar deze wet bestaat voor DGrmale ri
sico's van het menselijk bestaan, die in 
normale tijden iedereen kan lopen. Dat 
geldt echter, volgens mevr. Dettmeijer
Labberton, niet voor abnormale omstan
digheden als oorlogsrisico'a. De rijks- .. 
groeparegeling oorlogsslachtoffers heeft 
de staatssecretaris op herhaald aandrin
gen gewijzigd en werkt nu bevredigend; 
alleen niet ten aanzien van de J oodae 
slachtoffers, voor wie zij dan ook, even
als de grote meerderheid van de Kamer, 
een buitengewone pensioenregeling 
vroeg. . 
staatssecretaris v.d. Poel ble-ef zich hier
tegen evenwel verzetten;. een nieuwe 
motie, waarin een buitengewone pen
sioenregeling werd gevraagd, wees hij 
af, waaraan de overgrote meerderheid 
zich echter niet stoorde. De oppositie 
deed daarna een poging in een motie 
afkeuring over het beleid van de staats
secretaris uit te spreken, maar dat ging 
de regeringspartijen weer te ver, omdalt 
niet het gehele beleid van de staatsse
cretaris in het geding was. 

Echtscheidingswet 
In onze vorige rubriek beateedden we 

reeds aandacht aan de behandeling van 
de echtscheidingswet, waarvoor minister 
Polak algemeen waardering ondervond. 

We komen op deze zaak nog even terug, 
omdat niet onvermeld . mag blijven de 
aanvaarding van een motie van de heer 
Geunsen c.a. over de alimentatie-plicht 
in geval van concubinaat. Ondanks ver
zet van de bewindsman werd deze mo
tie, zoals gezegd, aangenomen. 

Werkende jongeren 
Bij de behandeling van de Nota inza

ke onderwijs- en arbeidsmaatregelen 
voor werkende jongeren sprak voor de 
VVD-fractie, de heer Vonbotr, die ·voor 
het werk door de desbetreffende be· 
windslieden verricht; waardering uitte. 
Niettemin· toch wel bezwaren. De heer 
VonllOff zei de indruk te hebben dat ·er 
een streven is met vormingswerk men
taliteitaveranderigen te beogen, die bui· 
ten de jongeren zelf liggen, maar die op 
de maatschappij zijn gericht .. Men ver

. liest dan naar de overtuiging van de 
heer Vonhoff de gerichtheid van het 
vormingswerk uit" het oog. Het wordt 

· dan een stuk maatschappijstrijd, waar
tegen ·zich de kritiek van ons Kamerlid 

·richtte. Wij moeten gaan uitzoeken wat 
de individüele jeudige in· het onderwijs 
moet kunnen vinden. Dit betekent, dat 
wij oog moeten hebben voor een wijde 
spreiding van talenten. In die zin wilde 

·de heer Vonhoff zeggen, dat degenen, 
die nu al bezig zijn de middenschool ten 
troon te heffen zonder te weten waar zij 
in feite over praten, ons dreigen te ver
gasten op een kleffe aardappel. 

-Grenswijziging 
Bij het wetsontwerp wijziging van de 

grenzen tussen de gemeenten Hengelo 
(0.), Weerselo en Borne was voor de 
VVD-fractie de heer de Beer woordvoer
der, en bij de behandeling van het w.o. 
wijziging Ziektewet enz. de heer Riet
kerk. 

·Arbeidsongeschiktheids
_verzekering 

Ondanks de overladen age_nda he~ft.de 
Kamer' veel aandacht besteed aan het 
wetsontwerp Aanpassing van de da.gl~ 
nen, welke aan de Arbeidsongeschikt
heidauitkeringen kràchtena de ·wet 
overgangsregeling Arbeidsongeschikt~ 
heidaverzekering ten grondslàg Jiggèri; 
de kwestie van de oud-invaliden; Het 
werd, vooral in· het . begin, een· levendig 
.debat, omdat het PvdA-lid, de heer Van 
Lier het tijdens zijn rede van verseheiM 
. dene kanten met inter~uptiea, o.a. V&Jl 
de heer Bietkerk, zwaar .te verduren 
kreeg. De heer Rietkerk kwam ·daarbij 
ril. Ook Óp voor de zeifs~andigë.n, die nog 
helêmaal geen uitk~. krijgen. c!n Zijn 
eigenlijke . rede schonk de heer Rietkerk 
om. aandacht aan het probleem, dat het' 
maximum-bedrag, waarop _ invaliden 
·eventueel aanspraak kunnen rnakim eni
·ge duizenden gids. ligt boven de AOW~ 
uitkering. Hij dntkende 'nièt, dat.de oud
invaliden het moeilijk· kunnen hebben, 
maàr hogere uitkeringen äan deze groep 
mag, volgens ons Kamerlid, niet gaan 
ten koste van de bejaarden, aan wie de 
Kamer een snelle verhoging van de 
AOW in het vooruitzicht heeft gesteld. 

Op het wetsontwerp· waren enige 
amendementen ingediend, waariran dat 
van mej. van Leeuwen c.a. de daglonen 
met zeven in plaats van vier gld. te 
verhogen, de instemming van de VVD· 
fractie verwierf, omdat ook minister 
Rooivink dit aanvaardbaar had ver
klaa;rd. De heer . Rietkerk voegde aan 
zijn motivering om v~ór dit amende
ment te stemmen intussen nadrukkelijk 
toe, dat in de komende kabinetsperiode 
ernst zal moeten worden gemaakt met 
het doorvoeren van verantwoorde beper
kingen in de sociale verzekeriJl.gen, ten 
einde alsnog voor de stijgende premie· 
last compensatie te verkrijgen en te 
voorkomen, dat andere groepen (de be
jaarden bijv.) van dit besluit de dupe 
zouden worden. In dit licht verklaarde de 
heer Rietkerk zich tegen een amende
ment van de heer Van Lier tot een alge
hele optrekking van de uitkeringen voor 
de invaliden. Dit amendement werd ver .. 
worpen. Het wetsontwerp is z.h.at. aan
vaard. 

Vragen 
Ook al werkt het parlement niet 

(meer) op volle tqeren, vele Kamerleden 
blijken behoefte te hebben aan nadere 
informatie van. de regering door middel 
van schriftelijke vragen. Zo kwamen er 
bijna vanzelfsprekend vragen (van de 
heer Van Dijk) over de polio-uitbarsting 
in Staphorst en over de maatregelen te· 

gen verdere uitbreiding ·van q~e ziekte. 
Sluiting van de goederenlijn .Drachten
Groningen· door de Ned·. ·Spoorwegen 
vormde het onderwerp van vragen van 
mevr. Veder·Smit, tezamen met KamerM 
leden uit andere fracties. Gevraagd 
werd de voorgenomen sluiting te voor
komen. 

In textielkringen, zowel van werkge
vers- als van werknemerszijde, is grote 
ongerustheid ontstaan over uitlatingen 
van de vice-preaident vaa de Europese 
Commissie, dr, Manah&lt, . .,dat overwo
gen dient te. worden de textielindustrie 
in hoQg geïndustrialiseerde gebieden 
zoals Europa" af te stoten naar de ont
wikkelingsgebieden". Deze uitlatingen 
waren voor de -heren. Portheïne en 
BerW.Onwer aanleiding tot het stellen 
van Vlf'agen, waarin van de Nederlandse 
regering de verklaring wordt verwacht 
dat zij het niet eens .is. met het . door dr. 
Mansholt bepleitte beleid. 

Milieubeheer en industrievestiging in 
het algemeen en ten aanzien van het 
Drechtstedengeqied in het bijzonder 
(vooral Dordrecht) vormden het onder
werp van een -zevental vragen van de 
heer Van Aardeone; tezamen met de 
heer Posthumus (PvdA). Hierbij werd 
onvoldoende inspraak van Dordrecht ge
constateerd. 

Van de minister van Buitelandse za
ken wordt in vragen van de heer Port
heïne e.a. medewerking gevraagd voor 
het beschikbaar stellen van de beno
digde middelen voor het houden van een 
derde parlementaire wetenschappelijke 
conferentie, uitgaande van de Raad van 
Europa. 

Het proefstation voor de groel\teteelt 
te Alkmaar heeft drie nie~we ~rdap
pelrassen gekweekt. De héer Tni,Jnman 
heeft. de minister van Landbouw ~n vis
serij door middel van · schriftelijk,e vra
gen verzocht de I:eeds · bereikte resulta
ten van het werk van dit en andere 
onderzoekinstituten ter beschikking te 
stellen van de Nederlandse onderne
mers. 

De opvolg~ van pro(. W:• H. e:· qoen
háeff,- .J>ûitenge~oon' hoo_ ~rw_ , ,in_ -de 
para-psychologie ~n. · d4k~~erai
teit te Utrecht ia een jar~~ v.oèlrtsle
peode zaak .. De heer Voaiioif stelt in 
vragen aan de _minister va~ q,deJ;'wija 
en wetenschappen, dat. het:·hièi' om een 
dringende aangelegenheid ,.g~ .eh hij 
vraagt of het geen aan~v~~zou ver
dieoen d~ opvol~g los· f~. maken van 
overwegingen binnen de fac,ul~eit van de 
psycholOg-ie ~. pas )iaaru. <ie nódige 
coördinatie ... tltt ··~ttancl. tcNI_~n. ·. brengen • 
, . v~~r maàrlaen geleden Z&gc'Jé de. minia
ter va.ll v~keer encwaterst;á!'t toe een 
wetsontwerp te zullen. in_!di.~ .. n, _houden_ -
de ~e ll\Ogelijkheid · val!'' ~P'-ti!!Jt•o: de 
intrel,ddng van een rijbe_w!js op de voet 
van, art. 18 van de Weg~verkeerswet. 
Waar blijft dit wetsontwerp wil de hèer 
Konloc weten. Dit~elföe ·. Kamerlid 
maakt zich ongerust over het feit, dat 
de .volkstelling vele miijoenèo meer gaat 
kosten dan oorspronkelijk geraamd 
Vraag van de heer de Xoning; tege
moetkomina- in deze hogere kosten aan 
de gemeenten. 

Vele transacties in onroerende goede
ren in het kader van een verbetering 
van de landbouwstructuur en van over
dracht van bedrijven van ouders aan 
kinderen blijken te wachten op de in
werkingtreding van de Wet op belastin
gen van rechtsverkeer. De heer Koning 
en Tuijnmao hebben met de heer Kieft 
(ARP) aan de bewindslieden van 
Financiën gevraagd de 11poedige inwerk~ 
ingtreding van genoemde ·wet te bevor
deren. 

In Haren en vermoedelijk ook in an
dere gemeenten zijn de aanslagen 
straatbelasting vertraagd, zelfs zó laat, 
dat betrokkenen krachtens de wet op de 
Inkomensbelasting het recht verliezen 
de kosten af te trekken. De heer Port
heine heeft daarom de staatssecre.taria 
van Financiën gevraagd of hij Çe_reid is 
betrokkenen op een of andere wijze te-
gemoet te komen. . .. , 

Op verschillende hoofdverkeersaders 
wordt het verkeer, daar waar waterver
bindingen deze wegen kruisen, vooral 
tijdens spitsuren ernatig gestoord. Deze 
situatie is het gevolg van het feit, dat 
als algemene regel geldt, dat scheep
vaart voorrang heeft boven wegverkeer. 
Voor de heer Zegering Hadders reden 
om aan de minister van Verkeer en Wa
terstaat om zodanige maatregelen te 
vragen, dat verbetering voor het weg
verkeer optreedt. 

De nogal opzienbarende voorvallen in 
de Willem ArntzhQfWe te Den Dolder zijn 
voor. mevr. Veder,.Smit aanleiding ge
weest tot het stellen vari, mondelinge 
vragen van staatssecretaria Kruiainga. 
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Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 
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VRIJHEID EN OEMOÇRATIE 

Op twee benen 
De VVD staat op twee benen: vrijheid 

en verantwoordelijkheid. De vrijheid 
zette wij gewoonlijk voorop; want dat is 
iets waar wij Nederlanders bijzonder op 
gesteld zijn. De verantwoordelijkheid 
staat daarbij wel eens te veel achter en 
toch is die onmisbaar. Vrijheid zonder 
meer betekent: anarchie en leidt tot een 
junglesituatie. Maar wij zijn toch geen 
wilde dieren? Wij zijn mensen en begif
tigd met verstand. Als wij dat maar 
eventjes gebruiken, begrijpen wij, dat 
de vrijheid die wij voor ons zelf wensen, 
wij ook aan anderen moeten gunnen. 
Hun vrijheid beperkt de onze. Dat is al 
een begin van verantwoordelijkheidsbe
sef. Het brengt ook verdraagzaamheid 
mee en sociale gerechtigheid, twee an
del'e grondbegrippen van de VVD. 
Wij willen de ]l:ans voor ieder, zich te 
antwoordelijk voor, wat wij er mee 
doen. Dat mag geen geweld zijn, geen 
dwang, geen intimidatie door bepaalde 
groepen van welke kleur ook, die ande
ren hun wil willen opleggen. Ook niet 
alleen de eigen bate in het oog houden. 

Wij willen vrijheid, maar zijn er ver
ontplooien naar eigen aard en mogelijk
heden en wij willen, zo nodig, daarbij 
een handje helpen. Over het bovenstaan
de zijn velen het eens, welke geestelijk 
uitgangspunt zij ook hebben. Er zijn 
protestanten, katholieken, onkerkelij
ken, joden, humanisten onder. 

Verantwoordelijkheid en vrijheid zijn 
dus de twee benen, waarmee de VVD in 
de realiteit staat. Maar die realiteit is, 
dat wij leven in een buitengewoon ge
compliceerde samenleving en dat men
sen geen engelen zijn. Er zijn eindeloos 
veel wensen en problemen en soms te
genstrijdige belangen. Daar zijn onze 
eigen onmiddellijke belangen (of wat 
daarvoor doorgaat), daarvoor willen wij 
zoveel mogelijk geld vrij "schoon" in 
handen hebben; er zijn onze eigen latere 
belangen, zoals sociale voorzieningen, 
AOW, enz; er zijn onze gezamenlijke 
belangen b.v. schone lucht, schoon wa
ter, schone straten; en er zijn de belan
gen van anderen: zwakken, minder ont
wikkelden. 

Bij de oplossing van al die eindeloze 
problemen zijn voor de VVD steeds de 
verantwoordelijkheid (voor onszelf en 
voor anderen) en de vrijheid, d.i. de 
zelfstandigheid, de leidende beginselen. 
Alle regelingen moeten hieraan worden 
getoetst. 

Om een waarlijk volwassen, verant
woordelijk mens te worden, moet ieder 
zo goed mogelijk worden toegerust: dus 
doetreffend onderwijs, dat al jong, jon
ger dan nU; begint, en ook na de leer
plicht nog doorgaat. Wat men met de 
verkregen kennis gaat doen, is ieders 
eigen keus. Om te beginnen: kiest men 
voor gehele zelfstandigheid of voor een 
beperkte als werknemer? 

Voor de werknemers zijn er vele so
ciale voorzieningenn die steeds meer ge
perfectioneerd worden, maar waarvan 
aan de andere kant wel eens wat af 
kan, omdat bij het toenemen van de 
welvaart men meer eigen verantwoorde
lijkheid kan drag-en. 

Wie een zelfstandig bestaan koos, is 
op zichzelf aangewezen. Met name geldt 
dit voor de oude dag. Voor allen is er de 
AOW; voor velen een pensioen. Gewenst 
wordt dat beide samen voor alle werk
nemers 70 pct. van het laatste loon zal 
bedragen. En de zelfstandigen? Geen 
pensioen, maar eigen oudedagsvoorzie
ning. Die mag niet belemmerd worden 
door fiBcale maatregelen; de belasting
mogelijkheden moeten daarvoor juist 
worden verruimd. 

Dit is de financiële kant van de oude 
dag. Ook verder moet het bejaardenbe
leid gericht zijn op het zo lang mogelijk 
zelfstandig blijven; zo lang mogelijk in 
een eigen woning. De woning, de eigen 
woning, daar heeft ieder recht op. Maar 
hij behoort de verantwoordelijkheid 
voor de kosten ervan zelf te dragen en 
alleen in individuele gevallen daarbij 
worden geholpen. Dit zijn slechts enkele 
punten; ik zou nog lang door kunnen 
gaan, maar· dit lijkt voorlopig genoeg. 

Allen nog dit: alles geldt de mensen, 
niet alleen de mannen. Vrouwen hebben 
gelijke rechten en plichten, moeten ook 
gelijke ontplooiings- en promotiekansen 
hebben. Belastingheffing mag het wer
ken van getrouwde vrouwen niet in de 
weg staan. Ook de vrouwen hebben zelf 
verantwoordelijkheid, net als de man
nen. 

Kortom: de VVD wil een samenleving 
van zelfstandige mensen, die zo min mo
gelijk op anderen leunen, maar zelf wel 
met anderen rekeîiing houden. 

J.H.S. 

Provinciale dag 
Zuid-Holland 

Op 19 maart 1971 werd in het Ge
meentecentrum te Oegstgeest de Pro
vinciale Dag voor de VVD-vrouwen in 
Zuid-Holland gehouden. Na een kort 
welkomstwoord door de voorzitster van 
de Vrouwengroep Oegstgeest-Warmond 
mevr. E. C. Bakker - le Conge Kleyn 
hield mr. dr. C. Berkhouwer een inlei
ding "Liberaal Perspectief". Uitgaande 
van het verkiezingsprogramma van de 
VVD "Liberalen op nieuwe wegen" 
plaatste spreker de liberaal in een we
reldwijd perspectief en schilderde taken 
en opdrachten die daaruit voortvloeien. 
Hoge prioriteit moet worden toegekend 
aan de eenwording van Europa, zowel 
in de EEG als in het wijder verband 
van de lidstaten van het Europees Par
lement. 

Na de lunchpauze vond een rondlei
ding plaats door het sociaal-medisch 
centrum, dat eveneen is ondergebracht 
in het Gemeentecentrum. Des middags 
belichtte mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello de positie van het liberalisme 
en de VVD in eigen land en tijd. Zij 

signaleerde daarbij een herwaardering 
van het woord liberalisme, dat nu ook 
weer in andere partijen wordt gebezigd. 
De rust en eenheid in de VVD, de grote 
openheid en inspraak, die ditmaal zijn 
nagestreefd bij het opstellen van de kan
didatenlijsten en verkiezingsprogram
ma, stempelen naar haar mening de 
VVD tot een betrouwbare partner in een 
coalitie. Tenslotte bepleitte zij de invoe
ring van het referendum als middel om 
het beleid te corrigeren bij ernstige me
ningsverschille~. Daarm~e wordt, naar 
haar mening, een stuk verantwoorde
lijkheid geschoven naar degeen waarbij 
het thuishoort, de kiezer. 

De gastvrouw van deze dag nl. de 
Vrouwengroep Oegstgeest-Warmond 
kan terug zien op een bijzonder ge
slaagde dag; 70 deelneemsters, een op
gewekte stemming en een goede organi
satie! 

Utrecht 
Wij vestigen uw aandacht op de maan
delijkse bijeenkomst van de Vrouwen in 
de VVD afd. Utrecht op iedere eerste 
dinsdag van de maand, aanvang des 
ochtends 10 uur in Hotel Hes, Malie
straat 2. 

/ejnhotef _Arnhem 
annex· SAVOY-RESTAURANT 
Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken 

RIJNTERRAS 
Onderlangs 10 • Arnhem • Tel. 08300- 27141 

Even de alledaagse aktiviteit van u afzetten. En gewoon een dag of 
wat wjgwezerr. ESA neemt u mee op mlnl-tourl Korte. uiterst ver
zorgde 1r1pe per luxe airconditioned touringcar. Elke week van begin 
april tot eind mei. Kl_.lzen met vertrekplaateen In uw omgeving. 
U boekt ze biJ uw ANVR-reisbureau! 
MlnJotoUre vanuit Zwolle (lltlftalultencl op tie tre1Me lilt tie .._..... 
tlt het Zuiden): 

• WeeMtMI "-~~ure • met avonet op • Aeeperbehn. 
Vertrek vriJdagavond, terug zondagavond. f 
All-in-prlje 1111,
Extralttje in mei: minicrulee Helgoland, toeslag f 25,-

• Mlni-tew 8locldloiM - atad met 1001 mogeiUkheden. 
Vertrek wOM&dagmorgen, terug zondilgavoncl. 
lnkl. loglee & ontbljt f 23t.-

• Minl-teur l(openllqen • de glimlach van Europa. 
Vertrek donderdagmorgen, terug zondagavond. 
lnkl. logies & ontbijt In april f 21o.-1n mei f 218,-

• Weekend O.nllbriick/TeutollyrgerwiH 
Vet1rek vrijdagmiddag. terug zondagavond. 
All-in-prijs f 110,-

• Weekend na• cle Harz 
Vertrek vrijdagmiddag, terug zondagavond. 
All-In-prijs f 125,-

0pltafllllaatHtl overal rn Noord· en Ooat-Neclerlencll 
Zin In een paar dagen onbezorgd relaxen? Vraag dl! 
gratis folder .,ESA mini·to11rs'"l BU uw reisbureau- of b!i 

~ 
7~~ 

Hoornweg 102, Marum/Gr. tel. 05944-1431 
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Liberalen en Europa 

door onze redacteur 
buitenland 

1 Arbeidsonrust 
I 

l en 
rode cijfers 

i door 
' drs. G. M. V. van Aardenne 

•> Bij het ter perse gaan van dit blad zag 
r het er naar uit dat het baggersconflict zou 

worden opgelost in die zin dat in belang
rijke mate aan eisen van de werknemers 
tegemoet zal worden gekomen hetgeen o.m. 
een reëele inkomensverbetering van 3% 
voor 1971 zou inhouden. 

Biografie 
prof. Telders 

In de loop van 1971 zal onder 
auspiciën van de Teldersstichting 
een biografie van prof. mr. B. M. 
Telders verschijnen. Zij die be
schikken over foto's en ander do
cumentatiemateriaal worden ver
zocht zich in verbinding te stellen 
met mevrouw :r. G. Schoorel - Elg
gink, p.a. Prof. Mr. B. M. Telders
stichting, Koninginnegracht 55a, 
's-Gravenha:ge, (tel. 070 
635780). 

t 

[-----~ 

De liberale fractie en geestverwanten 
van het Europese Parlement kwamen 
op 1 en 2 april te Amsterdam bijeen om 
zich te bezinnen op de grondslagen van 
de positie van de liberalen in de Europe
se gemeenschap. Voorzitter Berkhouwer 
sprak zijn voorkeur uit voor een fede
ratie van bestaande liberale groeperin
gen in de verschillende lidstaten om zich 
voor te bereiden op de verkiezing van 
een Europees Parlement. De Mouvement 
Libéral pour une Europe Unie zou daar 
bij wellicht als een nutttg geraamte 
kunnen dienen, zo meende hij. "Wat mij 
belangrijk lijkt is dat in Europees ver
band de vorming van politieke groepen 
en parlementaire meerderheden niet vol
gens hetzelfde patroon behoeft te ge
schieden als thuis", aldus de heer Berk
houwer. 

Vervolgens sprak de heer Berkhouwer 
over de uitlatingen van president Pom
pidou van Frankrijk op zijn persconfe
rentie van 21 januari, toen hij het idee 
lanceerde van een Europese confederatie 
met een regering bestaande uit een mi
nister voor Europese zaken uit elk der 
leden-landen, welke regering verant
woordelijk zou zijn tegenover een Euro
pese gekozen volksvertegenwoordiging 
met werkelijke parlementaire bevoegd
heden. "Wanneer wij als liberalen daad
werkelijk willen getuigen van een open 
geest geloof ik dat men de gedachte van 
een confederatie als bodemconstructie 
niet op voorhand dient te verwerpen", 
aldus de heer Berkhouwer die vooral 
een permanente dialoog tussen regering 
en volksvertegenwoordiging van belang 
achtte. "Daarvan zijn we in het actuele 
Europa nog ver verwijderd en alleen 
reeds daarvoor kan Engelands toetre
ding nuttig werken ... Ik geloof dat het 
voor onze groep een goede zaak zou zijn 
indien we_ nog voor de zomervakantie 
een openbaar debat in het Europese 
parlement zouden uitlokken over de 
zaak van de Europese confederatie". 

De baggerstaking is niet van eigen
aardigheden ontbloot. De verschillen 
waren bij het afbreken van de onder
handelingen zo beperkt, dat na enige 
tijd overeenstemming kon worden ver
wacht. Voorts gaat het hier om een re
latief hoog betaalde categorie werkne
mers, waarvan het gemiddeld inkomen 
nu al zeer aanzienlijk ligt boven dat 
van andere "handarbeiders". Het is 
overigens begrijpelijk, dat de baggeraars 
een garantie-inkomen vragen; maar of 
dit het uiterste middel van een staking 
rechtvaardigt lijkt kwestieus.*) 

Intussen is er in de bouw een ultima
tum gesteld, nadat ten tweede male de 
onderhandelingen waren afgebroken. In
williging van de looneisen zou de loon
explosie per 1 juli uiterst waarschijn
lijk maken. Er zijn meer bouwvakkers 
dan baggeraars, maar het vermoeden 
dringt zich op, dat de harde houding 
van de vakverenigingen in de bagger 
wel iets met de bouw-CAO te maken 
heeft. 

In de Rotterdamse sleepbootstaking 
heeft de CH-wethoudèr een bemidde
lende rol gespeeld, die erop neerkwam 
de werkgevers van de noodzaak van 

• toegeven te overtuigen. Waarschijnlijk 
vreesde hij bij voortduren van het con
flict nadeel voor de Rotterdamse haven. 
Men zou zich kunnen voorstellen, dat bij 
voortduren van de baggerstaking de 
rijksGverheid nadeel gaat vrezen voor 
b.v. de- Deltawerken. Als de afsluiting 
van het Brouwei'shavense Gat niet op 
tijd gebeurt, is er veel geld - in eerder 
uitgevoerd werk gestoken - verloren 
(het gevaarelement, dat de werkgevers 
naar voren brachten, lijkt mij door hen 
overdreven). Anders dan een Rotter
dams wethouder heeft de rijksoverheid 
echter ook nog een verantwoordelijkheid 
voor de nationale economie, en die kan 
'n loonexplosie beslist minder verdragen 
dan een zekere schadepost bij de Delta
werken. De overheid late de partijen in 
het conflict dus maar rustig voortbag
geren. 

Anders zou het worden als er inder
daad een conflict in de bouw tot stand 
kwam. Alle partijen hebben verhoging 
van de woningproduktie in hun vaandel 
geschreven, en terecht. Een bouwsta
king over de hele linie zou het woning
bouwbeleid veel kwaad doen. Een loon
explosie echter is een evenmin aanlok
kelijk alternatief. De kentering in de 
conjunctuur wordt nu toch wel duide
lijk; de jaarverslagen van Philips en 
Unilever zijn duidelijke tekenen aan de 
wand en waarschuwingen voor 'n optre
dende sector-werkloosheid. Nederland 
kan zich geen autonome inflatiehaard 

Protectionisme 
De heer Berkhouwer pleitte voor uit

breiding van de gemeenschap zonder 
van Engeland meer te verlangen dan 
wij zelf bereid zijn te geven. Hij hoopte 
dat het nog voor de zomer tot een top
gesprek hierover zou komen. De heer 
Berkhouwer waarschuwde tegen de ten
densen van isolationisme en protectio
nisme, die in verschillende delen van de 
wereld waarneembaar zijn. "Onzerzijds 
hebben zij op dit stuk bepleit - en we 
zullen het weer moeten doen - dat van 
Europese kant initiatieven worden geno
men om tot nieuwe opruimingen te ko
men van altijd nog bestaande 
tariefbarrières en belemmeringen van 
andere aard. In· Luxemburg hebben we 
de gedachte geopperd van een nieuwe 
Kennedyronde of een "Common Market 
Round"... Wij zullen ons als liberalen in 
de komende tijd moeten kenmerken 
door een niet aflatende strijd tegen alles 
wat het vrije verkeer van geestelijke en 
stoffelijke produkten over de wereld be
lemmert, ongeacht waar de belemmerin
gen worden opgeworpen". 

"Wat betreft milieuhygiëne is er het 
tot gemeengoed geworden misverstand 
dat het "de" industrie zou zijn die de 
grote schuldige zou zijn. In werkelijk
heid begint milieuhygiëne in de goot
steen in de keuken en de kachel in de 
huiskamer en eindigt zij in de kosmos. 

Daarom is zij alleen maar te dienen 
door solidariteit van, eenvoudig buur tot 
buur, land tot land en continent tot con
tinent." Om . concurrentievervalsing te
gen te gaan dienen de normen voor 
ieder gelijk te zijn. Er moet een syn· 
these komen van welvaart en welzijn. 

"Enerzijds maximaal benutten wat in
dustrie en chemie voortbrengen, ander
zijds het kwalijk bijgevolg maximaal 
bestrijden". 

meer veroorloven. 
Het gepraat van de KVP-'ers op ver

kiezingspact doet in deze wereldvreemd 
aan. "Met de VVD is geen behoorlijk 
beleid te voeren omdat de overheidsuit
gaven niet voldoende mogen stijgen". · 
De heren zouden uit de nu lopende on
derhandelingen kunnen leren, dat aan 
de door henzelf geformuleerde voor
waarde van beperking van de particulie
re inkomensstijging zeker niet zal wor
den voldaan. Als zij hun plannen voor 
verhoogde overheidsuitgaven dan töch 
onmisbaar achten, zullen wij helaas 
moeten opmerken, dat dan geen behoor
lijk beleid meer met hen is te voeren. 
Misschien is het allemaal maar verkie
zingskoorts en duiken ná 28 april de 
realiteiten weer op; dat zou dan niet 
bevorderlijk zijn voor de duidelijkheid. 
En als het zo doorgaat als sommige 
vakbonden willen, dan zou het plan
Grapperhaus (blokkering van de ge
wenste meer-uitgaven van de overheid 
tot particuliere beperking is gebleken) 
nog wel eens uitgebreid moeten worden 
tot die stijging van overheidsuitgaven, 
die ook de voorstanders van beperking 
nu noodzakelijk achten. Wellicht het 
omgekeerde van wat nu de bedoeling 
was, maar helaas misschien nodig om 
Nederland een verder- afglijden naar de 
Engelse ziekte te besparen. 

Na de stadsbussen kunnen nu ook de 
streekbussen het niet meer aan en ver
schijnen de rode cijfers. De loonkosten
stijgingen zijn enorm en de particuliere 
motorisering laat verhoging der tarie
ven nauwelijks toe. 

Zonder twijfel kunnen wij niet zonder 
een goed openbaar vervoersysteem. De 
overheidsofters daartoe dienen echter 
zoveel mogelijk te worden beperkt. 

Er zijn nu extra-subsidies toegezegd. 
De vervoersbedrijven vindèn die nog 
niet voldoende. Op korte termijn moet 
nu van de kant van het rijk geëis!; wor
den dat de zaken in totaal zo efficiënt 
mogelijk draaien, al moet dat wellicht 
tegen belangen van de afzonderlijke 
vervoersonderneming indruisen. Een 
monopoliepositie geeft verplichtingen! 

Tevens moeten wij ernst maken met 
de vraag of het particuliere vervoer niet 
door meer retributie-regelingen (men 
denke aan het parkeren! ) bij moet 
dragen in de kosten van v-erkeersvoor
zieningen, met name in de steden. 

vriidae 23 aP,il 1971 - 7 
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De heer Berkhouwer ~g zich Ji ·of- de 
resultàten die bij het 'lánd6'ouwóverleg 
in Brussel zijn bereikt. niet tiQQr de in
flatie weer tenlet zullen ~~· 
De intlatte te bestrijden achtte ·de· spre
ker een van de belangrijkste --~en. De 
sanering van de landbouw is-5 geen op 
zichzelf staand iets, ook de saiièrmg van 
de industrie kpst hoofdbrekens: De heer 
Berkhouwer pleitte in dit verbaitd voor 
een gemeenschappelijk Europees indus
triebeleid. Menig Europees bedrijf kan 
niet het hoofd bieden aan concurrentie 
van buiten de gemeenschappelijke 
markt. Omdat er tot dusver eerder 
sprake is van een gemeenschappelijke 
markt van produkten dan van produ
centen zijn fusies over de landsgrenzen 
noodzakelijk. "Naar onze liberale opvat
ting gaat het ook hier om een evenwicht 
tussen aan de ene kant schaalvergro· 
ting van de industrie naar Europese di
mensies, aan de andere kant het contro
leren van economische macht door mana
gers en eurocraten uitgeoefend, ook op 
Europees niveau. In dit opzicht is het 
nog belangrijker dat een direct gekozen 
Europees parlement meer zeggenschap 
krijgt op het stuk van wetgeving die 
geldt voor de EEG, dan het beperkte 
laatste woord op het stuk der begrotin
gen". 

Energiepolitiek 

Spreker pleitte voor een Europese 
energiepolitiek om zich te kunnen ver
weren tegen het eenheidstront der olie
producenten. Ook is een nauwe samen
werking nodig met de multinationale be
drijven "die in deze sector traditioneel 
over de gehele wereld werkzaam zijn". 
Voor een goed toezicht op de Europese 
financiën is het nodig dat de Controle
commissie die het Verdrag van Rome 
instelt zich ontwikkelt tot een werke
lijke Europese Rekenkamer die niet al
leen de rechtmatigheid maar ook de op

-portuniteit van de uitgaven moet kun
nen controleren en de uitvoering van 
gesubsidieerde werken ter plaatse moet 
controleren, evenals de inninge~ van 
heffingen en de verstrekking van subsi
dies. Nauwe samenwerking met de re
kenkamers uit de lid-staten is daart~ 
geboden. Tot zover de heer Berkhouwer. 

De vergadering besloot in het Europe
se parlement een interpellatie uit te lok
ken over de institutionele toekomst vàn 
de gemeenschappen. 

In ons verkiezingsnummer is op pagi· 
na 12 helaas, een verkeerde foto afge~ . 
drukt. Dr. R. W. de Korte (nummer 23 
op de VVD-kandidatenlijst voor de 
Tweede Kamer) is hierboven links afge
beeld. De foto die in ons verkiezings· 
nummer ten onrechte bij zijn naam was 
afgedrukt is die van.drs. A.P.Z. van der 
Houwen (hierboven rechts), kandidaat 
nummer 26 op de lijst in de kieskringen 
Den Bosch, Tilburg, Arnhem, Nijmegen, 
Middelburg en Maastricht. Excuses aan 
beide heren! 

Burgemeester van De Bilt 
Mr. A. A. :r. Goldberg, burgemeester 

van Wisch, is per 1 mei benoemd tot 
burgemeester van De Bilt. Wij wen
sen de heer Goldberg een succesvolle 
ambtsperiode in zijn nieuwe gemeente 
toe. 

Liberale Internationale 
De Executieve van de Liberale Inter

nationale komt op 1 en 2 mei in Luxem
burg bijeen om zich voor te bereiden 
op het congres dat dit jaar in septem
ber in Zürich wordt gehouden. 

Voorafgaande aan deze vergadering 
van de Executieve vergadert op 30 april 
in Luxemburg de commissie ad hoc die 
het thema van het congres voorbereidt. 
Voor Nederland is als lid van de com
mssie aangewezen mr. :r. G. Rietkerk, 
lid van de Tweede Kamer. 
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EINDHOVEN 

Inspraak 
NOG is het laatste woord niet gespro

ken over het stadsgewestpark, dat 
in de structuurschets Agglomeratie 

e Secretariaat van de afdeling .Eind· 
hoven: Vesaliuslaan 30, Eindhoven. 
Telefoon: 040-114587. 

· Eindhoven gepland is tussen de gemeen
. · ten Best en Son en Breuget Het plan 

dat ·door de Koninklijke Nederlandse 
Heidemaatschappij op verzoek ·van het 

· dagelijks bestuur van de Agglomeratie
raad is opgesteld, ontmoet namelijk veel 
weerstand. Die·weerstand kwam o.a. tot 

·uiting in de twee druk bezochte. hoorzit
tingen die in Best en in Son werden 
gehouden.· Al is er zowel in de· gemeen
teraad van Eindhoven als in de begro
tingsvergadering van de Agglomeratie

. raad door de meerderheid gepleit voor 
het volgens de plannen van de Neder· 
landse Heidemaatschappij realiseren 
van het stadsgewestp~rk. De fractie
voorzitter van de CCP, (Combinatie 
Christelijke Partijen) zei in de desbe· 
treffende zitting van de Eindhovense 
gemeenteraad o.a. dat het belang van 
honderdduizend inwoners van het aan· 
grenzende Eindhovense gebied en van 
de recreatie zoekende bewoners van Son 
en Breugel en Best belangrijker is dan 

·de belangen van andere kleine groe
pen. Met die andere kleine groepen be· 
doelde hij kennelijk de .,natuurbescher
mers". 

Vooriaarsvakantie 

Dat die groep groter is dan de heer 
Combée denkt en dat die groep niet te
gen een stadsgewestpárk in het alge
meen, maar wel tegen de plaats van het 
stadsgewestpark is, bleek nog weer eens 
duidelijk tijdens bedoelde hoorzittingen. 
In Son waren zeker 300 belangstel· 
lenden aanwezig, waarvan velen de mi
crofoon ter hand namen om van hun 
ongenoegen met de bestaande plannen 
te doen blijken. Duidelijk kwam ook 
naar voren hoeveel groter de belangstel
ling de laatste jaren is geworden voor 
zowel natuurbehoud als milieu-hygiëne. 

Ons comfortabel en gezellig inge
richt 

• chalet bij Brig aan de 
• Simplonweg, kanton Wallis, De wens van de heer Goudappel, ver

keersdeskundige van de .Agglomeratie, 
waarmee hij zijn zogenaamd ,.kladboek" 
over het wegenstructuurplan van Son 
en Breugel begint, werd die ti.vond be
slist vervuld en wekt ook goede ver
wachtingen voor de toekomst. Ir. Goud
appel zegt in het kladboek nl. : Son en 

Zwitserland 
van alle gemakken voorzien, nog 
enkele weken vrij in voorjaar. 
Referenties ter inzage. 0. S. J. 
Klaassen, Talsmalaan 10, Ooster
beek; 08307 • 2979. 

N.V. OBSERVATOR 
ROTTERDAM VASTELAND 38 TELEFOON 11 15 20 

FABRIKANTE VAN 
NAUT~CHEINSTRUMENTEN 
MANOMETERS. THERMOMETERS 

· PYROMETERS, TACHOMETERS 
Agenten voo·r Zeekaarten en 
Nautische boeken 

REPARATIES OP KORTE TERMIJN 

WAT WEET U VAN 
kiesrecht, medezeggenschap, politieke partijen, inkomens
en bezitsverdeling ... 

CURSUS BURGERSCHAPSKUNDE 
40 schriftelijke lessen voor f 25.-. 
het raadslidmaatschap, begroting, ruimtelijke ordening, 
gewestvorming ... 

CURSUS DE GEMEENTERAAD 
25 schriftelijke lessen voor f 20.-. 
invloed van de burger, parlement, gemeente, economisch 
beleid, recht, dienstplicht ... 

CURSUS VOOR JONGEREN 
POLITIEK BEKEKEN 

12 schriftelijke lessen + documentatiemappen voor f 9.50 
(in samenwerking met de Ned. Politieke Jongeren Contact 
Raad). 
Vraag nog heden een gratis prospectus onder vermelding 
van de naam van de cursus(sen) en de letters VD bij: 

Stichting Burgerschapskunde 
POSTBUS 349 LEIDEN 

Breugel werkt aan een structuurplan; 
het zou prettig zijn als niet alleen ge-

. meentebestuur en deskundigen hun in
breng behoefden te leveren niaar dat ve
le geïnteresseerden wilden meedenken. 
Dat wilden ze inderdaad zowel wat be
treft het wègenstructuurplan van de 
heer Goudappel, dat beoogt .om de kern 
van Son haar oude functie terug te ge-

. ven, door omleiding van de verkeersweg 
die nu Son in twee delen snijdt, als wat 
betreft de plaats van het stadsgewest
park dat recreatie moet bieden aan dui
zenden recreanten, voornamelijk afkom
stig uit Eindhoven. 

De rede van de heer Dieleman tijdens 
deze avond, die het standpunt van de 
Koninklijke Nederlandse Heidemaat
schappij uiteenzette, ontlokte bijzonder 
veel kritiek. Vooral zijn bewering dat 
het belangrijke .natuurgebied Oud Meer, 
welk gebied ook hij belangrijk vond wat 
betreft haar natuurlijke en ecologische 
aspecten, gespaard zou blijven als stilte
gebied woog niet op tegen de opoffering 
van al het andere natuurschoon dat tus
sen Son en Best dan voor actieve re
creatie besteed zou moeten worden. Ver
tegenwoordigers van de werkgroep voor 
natuurbehoud en milieu-beheer, actie
groepen en natuurvriendenkringen 
brachten naar voren dat die opoffering 
van het natuurgebied tussen Son en 
Best, waar 300 ha bos gekapt zou moe
ten worden volgens de Nederlandse Hei
demaatschappij, volstrekt niet nodig is 
omdat er andere terreinen zijn, zoals de 
marginale landbouwgronden, die net zo 
geschikt zijn wat de ligging betreft zon
der opoffering van natuurschoon. 

De bewering van de heer Dieleman 
dat er toch wel een stiltegebied zou blij
ven, ontmoette ook hevige kritiek omdat 
het lawaai tot op een afstand van een 
halve kilometer te horen zou zijn. Eim 
der actiegroepen had meer dan 1300 
handtekeningen verzameld in Son en 
Breugel, handtekeningen van mensen 
die zich allemaal keerden tegen de ver
nieling van de bestaande bossen en de 
heide. · 

Een der aanwezigen betoogde ook nog 
dat het niet gaat om het tegenover el
kaar stellen van de belangen van hon-
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derdduizend mensen tegenover dat van 
kleine groepen. Het is óók in het belang 
van die honderdduizend mensen als dit 
natuurgebied behouden blijft . .Alle spre
kers en spreeksters waren van mening 
dat de combinatie van het aanleggen 
van een recreatiepark en het behoud 
van het natuurgebied heel goed moge· 
lijk zou zijn, als het Agglomeratie-be· 
stuur maar de moeite zou willen nemen 
dit, zoals zij gedaan hadden, te onder
zoeken. 

Duidelijk kwam·· ook naar voren dat 
. het Agglomeratie-bestuur veel te veel 
nadruk legt · op de zandwinning van 
Rijkswaterstaat, waar omheen zo nodig 
een recreatie-gebied gepland zou moeten 
worden. 

Door biologen werd ook nog betoogd 
dat het heide-gebied een van de zeld· 
zame gebieden van Nederland is. Kri· 
tiek werd ook geleverd op het feit, dat 
de Nederlandse Heidemaatschappij bij 
zijn plan gegevens heeft gebruikt van 
een sociologisch onderzoek dat in Rot
terdam is gehouden inplaats van in de 
directe omgeving van Eindhoven. 

Onder de druk van de publieke opinie 
zal ook het samenwerkingsorgaan Agglo
meratie Eindhoven nog een hoorzitting 
houden over het totale areaal aan re
creatieve voorzieningen zoals dat ge. 
land is in de structuurschets Agglome
ratie Eindhoven. In het bijzonder zal 
dan een toelichting worden gegeven op 
het indelingsplan voor het stadsgewest
park in de gemeenten Best en Son en 
Breugel. Na deze toelichting is er uiter· 
aard gelegenheid tot discussie. In mei 
is het woord aan de gemeente-besturen 
van Son en Breugel en van Best. 

Voor uw was 

'; 

naar 

BORGH 
Tevens adres vo.or Chemisch Rèinigen. 

N.V. STOOM- EN CHEMISCHE WASSERIJ 

v.h. C. D. BORGH & ZN. 
Belle,•oystraat 75 - Rotterdam - Telefoon 2S26Sl - 236235 

I.H.C.HOLLAND Is de lndustrllile 
groep van Gusto-Schledam, 
Smlt & Bolnes-Zierlkzq, 
Verachure-Amsterdam, 
Smlt.Kinderdijk-Kinderdljk, 
D.M.N.-Noordwljkerhout en 

~llil~llill~fllli ... De Klop-Sliedrecht. 
• I.H.C.HOLLAND bouwt 

baggerwerktulgen en booreilanden. 
drijvende kranen en veerboten, 
ataalkonatruktlea en dlenl· 
motoren, materieel voor 
ertswinning en graanelevatoren. 
Een dynamische Industrie, die 
bouwt aan een grote toekomst. , 

1 

I.H.C.HOLLAND 
l'ollbul.141, RoHtrdlm, Tel. (010) 264711 
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De algemene vergadering van de VVD 
van 26 en 27 maart heeft de partijvoor
zitter, mevrouw H. van Someren-Dow
ner, die aan de beurt voor periodieke 
aftreding was, zonder stemming en met 
applaus herbenoemd, zij heeft vervol
gens aanzienlijke wijzigingen gebracht 
in Dagelijks en Hoofdbestuur. 

In het Dagelijks Bestuur moest in 
twee vacatures worden voorzien. De 
heer H. J. L. Vonhoff te Amsterdam, 
aan de beurt v.oor periodiek aftreden, 
had zich niet herkiesbaar gesteld. Bo
vendien had mevrouw T. Wierda-Haan
stra te Katlijk (Fr.) de wens te kennen 
gegeven haar lidmaatschap van het Da
gelijks Bestuur te beëindigen. 

De Algemene Vergadering benoemde 
in hun plaats: de heer F. Lauxstermann 
te Amsterdam en de heer 0. Tammens, 
notaris, te Oosterhesselen. 

Beiden maakten reeds deel uit van het 
Hoofdbestuur: de heer Lauxstermann 
voor de Rijkskieskring Amsterdam en 
de heer Tammens voor de Rijkskies
kring Assen. 

Door hun benoeming tot lid van het 
Dagelijks Bestuur ontstonden derhalve 
twee nieuwe vacatures in het Hoofdbe
stuur, waarin reeds zeven plaatsen wa
ren opengevallen door het periodieke af
treden van andere bestuursleden. 

Deze ·zeven pèriodiek aftredende le
den, te weten mevrouw mr. E. A. J. 
Scheltema-Conradi te Haarlem en de 
heren ir. L. Kol'Ver te Waalre, ir. J. N. 
Kooij te Apeldoorn, mr. G. C. van Dijk 
te Wassenaar, W. Franke te Bergen 
N.H., dr. ir. C. W. C. van Beekom te 
Goes en mr. B. P van der Veen te Leeu
warden, waren krachtens artikel 18 lid 
5 van de statuten niet terstond herkies
baar, aangezien zij allen onafgebroken 
gedurende ten minste zes jaren het 

CL 

hoofdbestuurslidmaatschap hadden ver
vuld. 

De algemene vergadering moest dan 
ook negen nieuwe hoofdbestuursleden 
aanwijzen, waarmede het hoofdbestuur 
bijna voor de helft werd vernieuwd. 

De nieuw-verkozenen zijn: 

Voor de Stichting Organisatie Vrou
wen in de VVD: mevrouw J. P. Hansen
v. d. Linden te Emmen, voor de Rijks· 
kieskring 's Hertogenbosch: ir. T. Thal
hammer te Valkenswaard, voor de 
Rijkskieskring Arnhem: de heer J. C. 
Nieland te Amsterdam (voorzitter van 
de· afd. Putten), voor de Rijkskieskring 
Leiden: dr. R. W. de Korte te Reeuwijk, 
voor de Rijkskieskring Amsterdam: mr. 
J. M. Bast, notaris, te Amsterdam,·. voor 
de Rijkskieskring Den Helder: drs. W. 
van der Kolk te Landsmeer, voor de 
Rijkskieskring Middelburg: mevrouw 
M. A. van den Boogert-Selhorst te Mid
delburg, voor de Rijkskieskring Leeu
warden: d~. J. H. van Ulzen te Leeu
warden, voor de Rijkskieskring Assen: 
de heer A. J. Evenhuis te Meppel. 

Aan de beurt voor periodiek ·aftreden 
en niet terstond herkiesbaar was ten· 
slotte nog het hoofdbestuurslid. mevrouw 
drs. J. F. Behouwenaar-Franssen te 
Bilthoven. Ingevolge het bepaalde in ar
tikel 22, lid 6, van het huishoudelijk 
reglement van de partij hoefde in deze 
vacature niet te· worden voorzien,. aaft· 
gezien thans meer dan drie vrouwelijke 
leden in het hoofdbestuur zitting heb
ben. 

Voor de volledige samenstelling van 
het hoofdbestuur met adressen en tele
foonnummers alsmede jaar van aftreden 
en van zitting nemen verwijzen wij 
naa~· de onder op deze pagina afgedruk
te lijst. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

Ledenlijst 
hoofdbestuur 

Mutatie Algemeen 
Secretariaat 

Per 1 mei gaat de adjunct-secretares
se mej. drs. I. Günther de dienst van de 
partij verlaten in verband met de aan
vaarding van een andere werkkring. 

Haar opvolgster bij de V.V.D. is mej. 
H. S. Warsen die per 1 april als ad
junct-secretaresse met haar werkzaam
heden is begonnen. 

Voorzitter: 
Mevrouw H. van Someren-Downer, Van 
Somerenweg 52, Rotterdam. Tel. 010 -
133510 (huis) - 1974 (1969). 
Onder-voorzitter: 
Mr. H. P. Talsma, Holleweg 4, Epse-
6514. Tel. 05759-2099 (huis) of 070 -
635780 (ktr.)- 1972 (1969). 

Algemeen secretaris: 
Mr. F. Korthals Altes, Burgemeester F. 
H. van Kempensingel 11, Rotterdam. 
Tel. 010- 225389 (huis) -1973 (1967), 
Postbus 1110, Rotterdam. Tel. 010 -
148444 (ktr.). 
Penningmeester: 
A. W. J. Caron, Vijverweg 11, Wasse· 
naar. Tel. 01751- 9348 (huis) of 010-
364422 (ktr.) - 1972 (1969). 
Secretarissen: 
Dr. A. J. Vis, Regentesselaan 23, Bus
sum. Tel. 02159 - 18620 (huis) of 023 
- 319010 (ktr.) - 1972 (1967). 
F. Lauxstermann, Van Boshuizenstraat 
423, Amsterdam-Buitenveldert. Tel. 020 
- 443089 (huis) of 247456 (ktr.) -
1974 (1971). 
0. Tammens, Burgemeester de Koek
straat 21, Oosterhesselen. Tel. 05248 -

· 293 (huis en ktr.) - 1973 (1971). 

Rijkskieskrlng 's-Hertogenboscb: 
Ir. T. Thalhammer, De Lathyrus 24, 
Valkenswaard. Tel. 04902- 4787 (huis) 
- 1974 (1971). 
Rijliskieskring 'l'ilburg: 
F. J. Melzer, Hardenbroekstraat 27, 
Breda. Tel. 01600 - 30038 (huis) of 
01600 - 22244 (ktr.) - 1972 (1963). 
Rijkskleskring Amhem: 
J. C. Nieland, Scheldestraat 41 11, Am
sterdam. Tel. 020- 441923 (h.) - 1974 
(1971). 

Rijkskieskring Nijmegen: 
Ir. W. van der Ham, Catharinaweg 5, 
Nijmegen. Tel. 08800 - 26313 (h.) of 
08800- 28015 (ktr.) - 1972 (1963). 
Rijkskie<Jkring Rotterdam: 
J. W. Verbeek, Molenlaan 199, Rotter
dam-3013. Tel. 010 - 188609 (h.) of 
030- 27956 (ktr.) - 1973 (1967). 
Rijkskieskring 's-Gravenhage: 
Drs. A. van Boven, van Diepenburch
straat 102, 's-Gravenhage. Tel. 070 -
246582 ( h.) - 1972 ( 1969). 
Rijkskieskring Leiden: 
Dr. R. W. de Korte, Roland Holstlaan 
en, Reeuwijk. Tel. 01829 - 2931 (h.) of 
of 01820 - 12000 (ktr.) - 1974 (1971). 
Rljkskieskring Dordrecht: 
Sch. Overwater, Nieuwestraat 39, 
Strijen. Tel. 01854 - 4;(2 (h.) - 1973 
(1970). 
Rljkskieskring Amsterdam: · 
Mr. J. M. Bast, Burg. Hogguerstraat 
113, Amsterdam. Tel. 020- 130528 (h.) 
023- 311731 (ktr.) 1973 (1971). 
Rijkskle.<Jkring Den Helder: 
Drs. W. van der Kolk, Watermuntlaan
tje 6, Landsmeer. Tel. 02908 1184 
(l}.) of 020 - 172882 (ktr.) - 1974 
(1971). 
Rljkskieskring Haarlem: 
H. Wiegel, Bloemgracht 7, Amsterdam. 
Tel. 020 - 234931 (h.) - 1972 (1967). 
Rijkskieskring Middelburg: . 
Mevrouw M. A. van den Boogert-Sel
horst, Korte Delft 12, Middelburg. Tel. 
01180- 2789 (h.) -1974 (1971). 

Rijkskieskring Utrecht: 
Drs. B. C. van Randwijk, Lindenlaan 29, 
Zeist. Tel. 03404 - 14464 (h.) - 1973 
(1970). 
Rijkskieskring Leeuwarden: 
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. KANDIDA,ENLIJST 
EERSTE KÄMJR 

Daaç-s na de kamery~~ingen, op 
29 apr1l, wordt de sam~elli'ng van de 
Eerste Kamer geheel "v~rnieuwd. De 
kandidaatstellingen voor dé:.Eerste Ka
mer hebben op 7 april plaáts gehad. De 
kandidatenlijst van onze partij V,$r de 
Eerste Kamerverkieiljing ·• · ziet iJr als 
volgt uit: · . ''i'-~;;; 

Groep I (Noord-Brabant, Zeeland, 
Utrecht en Limburg): 
1. Drs. Y.P.W. van der Werff te Breda 
2. Zijne Excellentie dr. H. J. Witteveen 
te Wassenaar 
3. Mr. G. A.W. C. Baron van Hemert tot 
Dingshot te Maarn 
4. Mr. J. F. G. Schlingemann te Goes 
5. Mr. M. Moszkowicz te Maastricht 
6. J. M. van de Ven te Venlo 
7. Dr. Ir. C. W. C. van Beekom te Goes 
8. Mr. A. A. Land te Amersfoort 
9. Mevrouw H. J. Schlemper-van Gijn te 
Vught 
10. Dr. B. Hofman te Driebergen. 

Groep 11 (Gelderland, Overijssel, Gro
ningen en Drenthe) ; 
1. Ir. J. Baas te Zutphen 
2. Ir. H. J. Louwes te Ulrum 
3. Ir. J. N. Kooy te Apeldoorn 
4. R. Zegering Hadders te Emmen 
5. Mevr. H. C. Stroink-van der Meer te 
Enschede 
6. G. R. Meijer te Kloosterburen 
7. Ir. Y. van der Wal te Zwolle 
8. :;rdr. J·. W. Boonk te Emmen 
9. R. J. Clevering' te Eenrum 
10. Mevrouw E. G. van Heuven-Reesink 
te Voorst. 

·Groep m (Noord~Hollà.nd en Fries-
land): · · · · 

1. Mr. J. de Wilde te Amsterdam. 
2. Zijne Excellentie mr. C. H. F. Polak 
te Oegstgeest 
3. Mr. J. R. Vo1lte te Amsterdam 
4. G. de Jong te Wormerveer 
5. Mr. J. E. Goudsruit te Haarlem 
6. Drs. L. Hilarides te Hardegarijp 
7. G. K. J. M. Hamm te Amsterdam 
8. Dr. A. J. Vis te Bussum 
9. Mr. B. P. van der Veen te Leeuwar
den 

Groep IV (~d-Holland): 
1. Mr. H. van Riel te 's-Gravenhage 
2. Prof. Dr. G. Zoutendijk te Oegstgeest 
3. Mr. H. C. G. L. Polak te Rotterdam 
4. Zijne Excellentie dr. H. J. W~~~veen 
te Wassenaar 
5. Prof. Mr. W. L. Haardt te Wassenaar 
6. Mr. F. W. B. Baron van Lynden te 
Rotterdam 1 · 

7. Mr. A. van \[uure te Wasse!ia~r ' 
8. Mr. 'w. H;· Fockema Andréàe te 'Rot
terdam · 
9. Jhr. Mr. G. 0. J. van Tets te Rotter
dam 
10. G. van de Zande te Nieuw-Béijer
land. 

Drs. J. H. van Ulzen, Hooidollen 578, 
Leeuwarden. Tel. 05100- 29196 (h.) -
1974 (1971). 
Rijkskieskring Zwolle: 

· P. Ch. Vogely, Villa "Peckedam", Goor
seweg 30, Diepenheim. Tel. 05475- 446 
(h.) of 05400 - 17202 (ktr.) - 1972 
(1969). 
Rijkskleskring Groningen: 
J. H. G. Goeman Borgesius, Hofstraat 
61, Aduard. Tel. 05903 - 221 (h.) of 
05903-200 RDH -1973 (1970). 
Rijkskieskring Assen: 
A. J. Eveilhuis, Zulderlaan 135, Meppel. 
Tel. 05220- 4120 (h.).- 1972 (1871). 
Rijkskieskring Maastricht: 
Ir. H. von Hoegen, Caumerbeeklaan ;tO, 
Heerlen. Tel. 045 - 16392 (h. en ktr.) 
- 1973 (1967). 
Stichting Organisatie Vrouwen in de 
VVD: 
Mevrouw J. P. Hansen-van· der Linden, 
Markeweg 3, Emmen. Tel. 05910 -
12315 (h.).- 1974 (1971). . 
Mevrouw mr. M.N. w. Dettmeijer-Lab
berton, van Mojalenlaan 14, Den Haag. 
Tel. 070 .,-- 241905 (h.) - 1973 (1970). 
Voorts hebben ingevolge artikel 23, lid 
6, van het Huishoudelijk Reglement zit
ting met adviserende stem in het dage
lijks en hoofdbestuur: 
de voorzitter van de Eerste Kamer· 
fractie: 
Mr. H. van Riel, "Duinwijck", flat 3, 
van Alkemadelaan 350, Den Haag. Tel. 
070 - 244910 (h.) of 070 - 264111 
(ktr.). 

de voorzitter van de Tweede Kamer
fractie: 
Mr. W. J. Geertsema, Konijnenlaan 47, 
Wassenaar. Tel. 01751 - 8260 (h.). 
Of zij die hen verva~n. 
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,, Gastheren 1n 
• land'' • 

e1gen 

- HOTEL ,,DE NEDERLANDEN'' VREELAND 
RESTAURANT -ROTISSERIE . ,,NAPOLEON'' 

VREELAND A/o VECHT 
BIJ KRUJSINQ AUTOWEQ- HAARLEM/HILVERSUM +UTRECHT /AMSTE~DAM 

. RESERVERING (02943) 1576 

HOTEL-WITTEBRUG 
·" 

Den Haag ·- Scheveningen 

20 suites en 240 bedden 

Alle kamers met privé bad en douche 

Airconditioned restaurant en lounge-bar 

Tel.: 512361 (10 liinen} 

waar de gast k~ning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: 
perfekte outillage voor vergaderingen, congressen, 
ehows, ·feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco· 
modatie, restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speciale arrangementen bij feestelijke gele· 
genheden; Kerst~ is-Nieuwjaar- Pasen- Pinksteren. 

RESTAURANT DES SP~C1ALIT~S. CAVE RENOMM~E. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040 • 69288 

HOTEL BOUWES . 

ZANDVOORT 

Kamers met meest modern comfort 

Gerenommeerde keuken 

Gelegenheid voor congressen en partijen 
tot 300 personen 

Cabaret-Dancing dagelijks 

KASTEELOUD-WASSENAAR 
HOTEL-RESTAURANT 

Vijf minuten van Den Haag, te bereiken via autoweg naar Am
sterdam, afbuigen tegenover Dierenpark Wassenaar. 

In magnifiek park gelegen hotel met alle moderne comfort. Salons 
voor speciale diners, recepties, cocktail,.arties, vergaderingen, etc. 

GEEN PARKEERPROBLEMEN! Telefoon 01751 - 9045 

WAARUWVRLJHEID' 
GERESPECTEERD 
WORDT ••• 
Rijnhotel: modern, comfortabel hotel 
In Rotterdam-Centrum. 140 Kamers 
met bad of douche. Congresaccom
modatie voor 20 tot 2000 personen. 
Ruime ondergrondse parkeergarage 
direkt naast het hoteL 

rijnhotel rotterelam 
Schouwburgplein 1. Rotterdam 
Tei.(010J ta2900 • TMX 21640 

APPARTEMENTENHOTEL 

BOUWES PALACE 

ZANDVOORT 
Kamers en appartementen met modern comfort. 
Restaurant op 70 m hoogte - panorama - lounge bar 
• sauna - overdekt zwembad - congreszaal. 

Unieke accommodatie voor kaderbijeenkomsten. 

BEIDE HOTELS HET GEHILE JAAR GEOPEND - TELEFOON 5041 
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Een ROND V AART door de Rotterdamse Havens 

I 

*-·~------------------------·-·-·-··-··--· 

VASTE STENEN IN AÜE SOORTEN 

"M 0 LIS 0 L 11 MOLER ISOLATIESTENEN 

VUURVASTE ISQLA TIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 D 0 R I T Eu CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. V. Gouda Vuur"ast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 167 44 - (01820) 

. Ook bij ZIEKTE, ONGEVAL EN INVALIDITEIT 
een GEGARANDEERD WELVAARTSVAST 

INKOMEN 

Door de 

ARBEIDSONGESCHIKTHEIDS-VERZEKERING 
MET INDEX- EN STIJGINGS-CLAUSULE 

N.V. Amersfoortse Algemene Ver:zekerlngmll. 

W. B. K. van 1931l 

Bergstr .. t 6 - 8 - Amersfoort • Tel. (03490) • 1 70 43 * 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N. V. 

B 0 L NES (bii RoHerdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 134862 ROnERDAM - TBEGR. IOBE • lOLNES 

een BELEVENIS! 

SINDS1S92 

Willemsplein 

Rotterdam 

in het hart 
"fJan Amsterdam 

COMPLI!TI! 
INTERIEURVERZ:OR&IN. 
' • 

OESKUNDI&S 
AD\IMIQN 

-tl~ 
2 MEUBELIN 
YtdZI!L8TRAAT 11S.11e 

AMSTeRDAM • TL ll487te 

DAMMERS & VAN DER HElDE'S 
Scheepvaart- en Handelsbedriif N. V. 

Reders, cargadoors, bevrachters, expediteurs, 

beëdigde makelaars voor het kopen, verkopen 

en bouwen van 'SC:he.,.n. ' 
~-

Boompies 57, Postbus 444, Rotterdam-1 

TelegramadrM: IENERGETIC (New Boe Code) 

TELEFOON: 146011 -TELEX 21127 (I liJnen) 

I Twee Torens I 
N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 

TELEFOON 25242 . DELFT 
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UTILITEITS-ENWONINGBOUW 

Utiliteitsbouw 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw 

aannemingsbedriJf 

emhem • rotterdam 

ARNHEM: 
Bruningweg 21 
Telefoon: 085.454245 * 

ROTTERDAM: 
Kipstraat 3d 

Telefoon: 010- 121288 

.Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton- ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Construdiewerkplaatsen W. HUIZER N.V. 

utiliteitsbouw 

systeembouw 

TELEFOON 010-332657 - GROENEDIJK 10- CAPELLE a/d IJSSEL 

containers: 
koel/vries
containers: 

Onder de b.-chermde naam ,.Multload"· 
container bOuwt Paul & Van Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium STA• 
PELCONTAINERS voor het stukgoe• 
derenve.-voer. 

"Flats" en 
"Huifcontainers": 

De constructie van Van Weelde'• oon
tainere · leent zich m het biJzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koelf 
vrlescontainers, met naar keuze poty
streen of polyurethaan isolatie. Binnen
afwerking naar wens in aluminium of 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel· 
aggregaat worden geleverd. 

sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIE~N 

CARROSSERIE· EN CONTAINERFABRIEK 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'8-GRAVENWEG 350 • NIEUWERKERK AfD IJSSEL 

TEL (01803) 2841 (I LIJNEN) . 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
, Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 

• 



•• en J 

door mr. W. J. Geertsema, 
voorzitter van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer 

Nieuwe Eerste Kamer 
De donderdag 29 april gehouden ver

kiezing voor de Eerste Kamer heeft een 
aanzienlijke wijziging in onze fractie 
gebracht. Daarin keren niet terug me
vrouw drs. J. F. Schouwenaa1•-Franssen 
te Bilthoven en de heren S. J. van den 
Bergh te Wassenaar en dr. P. G. van de 
Vliet te Hilversum. 

In de nieuwe fractie die evenals de 
oude uit acht leden bestaat, doen hun 
intrede de ministers Polak en Witteveen 
en prof. dr. G. Zoutendijk te Oegstgeest. 
Herkozen werden de huidige fractie
voorzitter mr. H. van Riel en de heren 
ir. J. Baas, ir. H. J. Louwes, drs. Y. P. 
W. van derWerffen mr. J. de Wilde. 

Radio-uitzending van de 
mei. van VVD: zaterdag 15 

18.19-18.29 uur, over 
zender Hilversum I. 

de 

Televisie-uitzending van de 
VVD: woensdag 26 mei, van 
20.20-20.30 uur, Nederland I. 

- ·jen kabinet? 
De verkiezingen zijn achter de rug. 

Nadat de helft van de stemmen waren 
geteld zag het er naar uit, dat ik het
zelfde zou kunnen zeggen, wat Oud bij 
de Kamerverkiezingen in 1956 als con
clusie gaf: "De VVD stond als een rots 
in de branding." En al ging dan ten 
slotte helaas onze 17 e zetel verloren, 
toch komen deze woorden van Oud on
weerstaanbaar bij mij boven. 

Nooit in onze recente geschiedenis 
hebben zich zulke enorme verschuivin
gen tussen de politieke partijen voorge
daan. Te midden van deze aardverschUli· 
vingen overeind te blijven en zelfs het 
stemmenaantal, bij de Prov. Statenver
kiezingen van 1970 behaald, te verbete
ren. wijst op een grote stabiliteit van de 
VVD. Ondanks de teleurstelling, die het 
uiteindelijk resultaat voor ons allen, 
maar zeer in het bijzonder voor onze 
dag en nacht in touw zijnde partijvoor
zitlet en haar onvermoeibare staf op de 
Konginnegracht, beteltende, mogen we 
daarom deze verkiezing~n niet uitslui
tend negatief beoordelen. 

i..aten we wel bedenken, dat ook de 
PvdA, D'66 en de PPR hun doel niet 
hebben bereikt. Natuurlijk, zij hebben 
te zamen winst geboekt (al betekent dit 
voor de PvdA maar een geringe terug
buiging van. de in 1959 ingezette daling) 
en de confessionele partijen schade toe
gebracht, maar hun uiteindelijk doel 

as het schaduwkabinet tot officieel 
ltabinet te bevorderen en dat doel is in 
geen enkel opzicht bereikt. Want met 52 
zetels kan men ook geen minderheidsre
gering vormen, zeker niet als de confes
sionele pa1'tijen er nog altijd 58 hebben. 

Nu wreekt zich wel de heel stellige 
verklaring, waarmee de oppositiepar
tijen elke samenwerking na de verkie
zingen hebben afgesneden met die par
tijen, die niet vóór 28 april met hen tot 
een afspraak wilden komen. Die af
spraak behoudt zijn geldigheid tot de 
volgende verkiezingen en het komt mij 
gezien hun resultaten onwaarschijnlijk 
voor, dat de confessionele partijen naar 
een nieuwe krachtmeting op korte ter
mijn zullen verlangen. 

on·waarschijnlijk 
De oppositiepa.rtijen blijven dus in 

hun vrij onvruchtbaar isolement en de 
confessionele partijen zullen de keuze 
moeten ms.leen tussen het vormen van 
een eigen minderheidskabinet of een 
meerderheidskabinet met de VVD en 
DS'70. De vorming van een minder
heidskabinet van confessionelen en 
VVD, nadat onverhoopt de besprekingen 
met DS'70 zijn mislukt, komt mij uiterst 
onwaarschijnlijk voor, omdat op de 
belangrijkste financieel-economische en 
fiscale punten VVD en DS '70 veel dich
ter bij elkaar staan, dan de VVD en de 
confessionele partijen. 

Inmiddels heeft er een enkel gespek 
tussen de vijf potentiële partners in een 
meerderheidslmbiDet plaatsgevonden ter 
voorbereiding van het debat op 11 mei 
a.s., waarin de Tweede Kamer zal moe
ten beslissen of zij het wenselijk vindt 
om te trachten bij meerderheid een aan
beveling aan de Koningin te doen ten 
aanzien van een door haar te benoemen 
kabinetsformateur. 

Op dit ogenblil{ heeft het uitspreken 
van een verwachting ten aanzien van 
het resultaat van dit overleg geen enke
le zin. Wel is llet duidelijlr, dat de ge
sprekspartners zich daarbij zullen 
laten leiden door hun visie op de 
mogelijkheid, dat een kabinets
formateur een regeringsprogramma 

ontwerpt, waar alle vijf partijen zich 
achter kunnen scharen, de één wellicht 
met meer enthousiasme dan de ander. 

Ten aanzien van dat programma zul
len enkele belangrijke factoren niet uit 
het oog mogen worden verloren; 

• De financieel-economische en sociale 
situatie, die de laatste tijd duidelijk ver
slechterd is; 

• de uitslag van de verkiezingen; 

• de noodzaak van een krachtig rege
ringsbeleid in de komende periode. 

Deze-factoren in beschom'ling nemen
dE), .staat het voor mij vast dat geen der 
aan het gesprek deelnemende partijen 
haar program tot een minimum-pro
gram mag maken en dat elk der par
tijen onverstandig zou handelen, als zij 
geen rekening wenst te houden met het 
programma van de anderen. Er zal niet 
alleen van de gesprekspartners veel 
wijsheid en tact worden vereist, maar 
bovenal van de kabinetsformateur, via 
welke procedure hij dan ook wordt be
noemd. 

Loyaliteit 
Er is echter nog één punt, dat men bij 

dit alles niet uit het oog mag verliezen. 
Het vormen van een kabinet is belang·
rijk, het hebben van een redelijke zeker
heid, dat dit kabinet zijn vierjarige tet·
mijn kan uitdienen is niet minder be
langrijk. 

In dat opzicht is er een factor die ik 
zeker niet onvermeld wil laten en dat is 
de stabiliteit en de loyaliteit gedurende 
die periode van de aan het kabinet deel
nemende partijen. Ik ben zo brutaal om 
te stellen, dat dit bij de VVD geen punt 
is. Ook tijdens de afgelopen kabinetspe
riode hebben wij dat bewezen. 

Bij de confessionele partijen en DS'70 
daarentegen doemen er enige moeilijk
heden op. Als ik in vele dagbladen lees, 
dat de confessionele radicalen ernstige 
bedenkingen hebben tegen een kabinet 
van confessionelen, VVD en DS'70 en 
dat zij alleen "vooralsnog" bereid zijn 
zich loyaal op te stellen. dan wijst dat 
niet op een sterke positie van een vijf 
partijen-kabinet. Er zou zich een ver
sterkt PPR-effect kunnen gaan voor
doen en dat zou onaanvaardbaar zijn. 

Evenmin is de positie van DS'70 al 
voldoende uitgekristalliseerd. Zij heeft 
duidelijk een zeer heterogene achterban, 
zowel bestaande uit socialisten, die de 
oude · leer trouw zijn gebleven en niets 
moesten hebben van de opvattingen van 
Nieuw Links als uit mensen, die de ui
terste rechterv1eugels van lmn partijen 
hebben ve1·laten. 

Vragen voor DS'70 
Het tot op heden ontbreken van een 

loon- en prijsparagraaf in het program 
van DS'70 vindt ongetwijfeld mede 
daarin zijn oorzaak. Dat betekent, dat 
ook DS'70 een aantal vragen bevredi
g·end zal moeten beantwoorden, alvorens 
met die partij een definitieve afspraalt 
ltan worden gemaakt. Wij mogen niet 
het risico lopen, dat één van de aan een 
l'egeringscombinatie_ deelnemend~ par
tijen binnen de komende vier jaren ont
ploft. 

Er liggen dus nog vele voetangels en 
klemmen op de weg naar een nieuwe 
ltabinetsfonnatie, maar ik ben niet zon
ier hoop, dat deze uit de weg geruimd 
~uilen kunnen worden. Er zijn ten slotte 
rnaar zo weinig alternatieven, çiie enige 
aantrekkelijkheid bieden! 

Dr. A. J. Vis 
burgemeester 
van Leiden 

Met ingang van 10 mel is be
noemd tat burgemeeráter van Lei~ 
den onze geestverwant dt•. A. J. 
Vis uit Bu>JSum. De heer Vis (50) 
die in het dagelijlts bestuur van de 
VVD de functie van secretaris or· 
ganisatie bekleedt, is ;;ind-o~ vorlg 
jaar gedeputeerde van de provin
cie Noord-Holland. Hij is vooo.ma· 
lig wethouder van de gemeente 
Bussmn. Wij feliciteren de heer 
Vis met zljn benoeming en wensen 
hem een voorspoedige en .succes· 
volle ambtsperiode toe. 

Liberale Studenten 
Vereniging Nederland 

Op 17 februari jl. is opgericht de Li
berale Studenten Vereniging Nederland. 
Deze nieuwe landelijlee vereniging 
treedt in de plaats van de bestaande 
Liberale StudentenverenigingSJn te Rot· 
terdam, Leiden, Amsterdam en Wage
ningen die binnen de vereniging de sta
tus van afdeling met plaatselijke zelf
standigheid hebben gekregen. De fede
ratie is als gevolg hiervan opgeheven. 

Al haar rechten en verplichtingen zijn 
overgegaan op de nieuwe vereniging die 
zo spoedig mogelijk rechtspersoonlijk
heid zal aanvragen. Degenen die lid wa
ren van een liberale studentenvereniging 
zijn nu automatisch lid geworden van 
de nieuwe landelijke vereniging. Deze 
verandering is een gevolg van het in
zicht dat een landelijke vereniging een 
slagvaardiger beleid kan voeren, er een 
meer efficiënte administratie op na 
kan houden, maar bovenal zorg kan 
dragen voor een grotere eenlteid. 

Het bestuur van de nieuwe Liberale 
Studenten Vereniging Nederland is als 
volgt samengesteld: G. W. van Gent, 
voorzitter, P. W. F1·anken, vice-presi
dent, M. Zonnevylle, Witte Singel 79, 
Leiden 2404 (tel. 01710 - 23660), secre
taris, F. Steenhoff, penningmeester, L. 
\V. de Kok, perssecretaris en M. F. Reu
der, lid. 
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Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Oen Haag • 

Nationale Vrouwenraad 
Op 2 en 3 april jl. hield de Nationale 

Vrouwen Raad de jaarvergadering in de 
School voor Wijsbegeerte te Leusden. 

Zoals de presidente mevrouw M. van 
den Boogert-.Selhorst in haar openings~ 
woord stelde, stond de conferentie in het 
teken van de ontmoeting tussen de Na
tionale Vrouwenraad en de aang.eslo
ten organisaties. Samen moet ge2:ocht 
worden naar nieuwe wegen en contac
ten. De Nationale Vrouwenraad moet 
forum zijn; maar er ligt ook een taak op 
nationaal en internationaal gebied om 
het aanwezige potentieel te stimuleren 
en te emanciperen. 

Tot nieuwe hoofdbestuursleden wer
den gekozen mevrouw A. H. Richters
Wolvius, mej. M. B. Meijerink en me
vrouw Z. M. West-enbring-Muller. Aan
gezien zich voor de vierde opengevallen 
plaats in het hoofdbestuur geen ge
schikte kandidate had gemeld, vroeg het 
bestuur machtiging tussentijds een be
stuurslid aan te trekken. Na het huis
houdelijk gedeelte van de bijeënkomst 
werd een geheel nieuwe wijze van ver
gaderen toegepast en nam mevrouw 
drs. J. Aalders-de Weerd, sociaal-psy
chologe, de leiding op zich. Er werden 
groepen gevormd met een discussieleid
ster die tot onderwerp van gesprek de 
vraag hadden: "Hoe maak je de forum
functie waar; wat leeft er precies in 
iedere organisatie; hoe is de structuur 
en hoe functioneren de besturen?" 

In het kort samengevat komen de 
conclusies op het volgende neer: 

Behoefte van de leden: sfeer, mense
lijk contact, informatie en kennis. 

Bestuursproblemen: eerst vereiste is 
deskundigheid. Voorts is doorstroming 
onontbeerlijk. 

Samenwerking: op nationaal en regio-

WIJNHANDEL 
GRONINGEN 

ANN0~876 

LEVERING AAN PARTICULIEREN DOOR HET GEHELE LAND 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en Democra
tie Js gevestigd te Amsterdam, Nieuwe 
Berengracht 89-B, Hoofdredacteur ea 
voorzitter van de redactiecommissie ia 
de heer Ph. V. la Vhapelle. 

De abonnementen·administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van de VVD, KoninginDegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
nementen-administratie, 070 • 111741). 
Voor aclreswüzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westblaak 180 (postbus 824) te 
Rotte1·dam, telefoon 010 • 147211. 

algemeen 
secretariaat 

Bet algemeen secretariaat van de 
VVD is gevestigd te Den Baág, Konin
ginDegracht 61, telefoon (070)·604303. 
Postrekening: 67880 ten name van de 
algemeen secretaris van de VVD te Den 
uaac. 

• Tijdens een bijeenkomst op 15 april 
in Roelofarendsveen is de afdeling 
Braassemermeer opgericht. De afdeling 
omvat de gemeenten Alkemade, Rijnsa
terswoude, Leimuiden en Woubrugge. 
Voorzitter van de afdeling is H. Suttorp, 
secretaresse mevrouw. J. Eikelenboom
Van der Wal, Sotaweg 24, Oude Wete
ring en penningmeester P. J. Wenma
ker. 

• Op 16 april is opgericht de zelfstan
dige afdeling Geervliet die voorheen met 
Heenvliet een afdeling vormde. Het be
stuur is als volgt samengesteld: voorzit
ter C. A. Vermeulen, secretaresse me
vrouw S.J. Poel-Van Kwawegen, Kerk-
3traat 9, Geervliet en penningmeester D. 
Poldervaart. 

• Het nieuwe bestuur van de afdeling 
!'felmond en omgeving ziet er als volgt 
llit: voorzitter D. Timmer, secretaris H. 
J. Möller, Wesselmanlaan 44, Helmond, 
·penningmeester A. M. Keser, contact 
groepering gemeentebelangen mevrouw 
A. Fentener van Vlissingen-Wisselink, 
propaganda jhr. C. G. J. L. van And
ringa de Kempenaer, raadslid Helmond 
mevrouw R. van den Heuvel-Eringa en 
bestuurslid W. G. A. van der Lande. 

Gift van Oost-Vooroe 
De VVD-afdeling Oost Voorne heeft het 
goede voorbeeld van een aantal andere 
afdelingen gevolgd en het hoofdbestuur 
f 150 doen toekomen voor het verkie
zingsfonds. Het h<t<>fdbestuur is ook voor 
deze gift bijzonder dankbaar. 

Aankondigingen 
• De kamercentrale Utrecht houdf op 
maandag 24 mei n hotel Fig te eZist een 
buitengewone algemene ledenvergade
ring. Aanvang 20.00 uur. Sprekers de 
Tweede Kamerleden G. Koudijs en L. M. 
de Beer. ·• 

e Het Kamerlid H. Wiegel houdt op 10 
mei een spreekbeurt in de technische 
hogeschool te Eindhoven • .A:anvang 10.45 
uur. 

• Het Kamerlid H J. L. Vonhoff spreekt 
op 26 mei te Rijswijk (20.00 uur}. 

• Het Kamerlid H. Wiegel spreekt op 
20 mei te Utre('ht voor de Vrijgezellen
bond. 

naai niveau moeten overlapping en dou
blures worden voorkomen. De taak van 
de NVR moet zijn coördinatie van lan
delijke acties en het Internationale 
werk; stimulering van kadertraining. 

Tijdens de avondbijeenkomst werden 
de meningen van de aangesloten organi
saties gepeild om te komen tot een ge
zamenlijke inbreng bij het te houden 
structuurcongres van het Nederlands 
Vrouwen Comité en de besprekingen 
tussen de NVR en de Nederlandse Fede
ratie voor Vrouwelijlre Vrijwillige Hulp
verlening. De concrete aanleiding tot dit 
structuurcongres is het Memorandum 
van het ministerie van CRM "Voorbe
reiding Wetgeving Maatschappij en Cul
tureel Welzijn". De vergadering was 
van mening dat men moest streven naar 
grotere samenwerking tussen de drie 
overkoepelende Vrouwen Organisaties 
(NVC Ned. Vrouwen Raad en Federatie 
VVH). Verder voelde men behoefte aan 
een contactpunt waar informatie over 
de diverse organisaties te verkrijgen 
zou zijn. 

Op zaterdagochtend sprak de heer R. 
de Voogd, medeweker van het organisa
tiebureau Bosboom en Hegener over de 
doelstellingen en identiteitsproblemen in 
organisaties. Hij gaf hierbij verschil
lende voorbeelden uit het bedrijfsleven; 
ook daar is vaak een aanpassing, ophef
fing of overschakeling noodzakelijk. 
Men kan concluderen dat de nieuwe wij
ze van vergaderen bij de deelneemsters 
van deze bijeenkomst zeer in de smaak 
is gevallen. 

A. F. M. HAMM-TONNAER 

Provinciale Gelderse Dag 
Op 16 april werd te Apeldoorn onder 

grote belangstelling de Provinciale Dag 
voor de VVD vrouwen in Gelderland ge
houden. 

Mevrouw mr. E. Veder-Smit behandel
de de milieuhygiëne onder de titel "Zin 
en onzin der milieuhygiëne". Uiteraard 
kon spreekster niet alle facetten van dit 
probleem belichten. Uit de discussie 
bleek de bezorgdheid van de aanwezigen 
over de toenemende milieuverontreini
ging. 

In de middag belichtte mevr. J. v.d. 
Spek-Tromp Meesters "De problemen 
van en over de jeugd". De wens naar 
een betrouwbaar onderzoek en voorlich
ting omtrent dit vraagstuk werd uitge
sproken. 

ALLE 
VERZEKERINGEN 

• 
HYPOTHEKEN 

• 
FINANCIERINGEN 

• 
n.v. makelaarskantoor 

Alblasserdam, tel. 01895-3777, postbus 5 
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Marktonderzoek 
De VVD heeft als voorbereiding voor 

haar verkiezingscampagne een markt
onderzoek laten instellen door het bu
reau Attwood Statistica. Omdat men de 
gegevens die uit dit onderzoek naar vo
ren kwamen eerst heeft willen gebrui
ken voor zijn eigen campagne, is dit 
onderzoek tot dusverre geheim gehou
den. Met name de conclusie dat de kie
zer geen behoefte heeft aan "Ameri
kaanse" vertoningen, maar zakelijke in
formatie wenst, is voor de VVD de aan
leiding geweest in de advertenties die in 
een groot deel van de Nederlandse pers 
zijn geplaatst, deze benadering toe te 
passen. Vandaat: dat onze lijsttrekker, 
mr. W. J. Geertsema, is aangeraden zich 
niet tot de door vele partijen toegepaste 
showtechniek te laten verleiden. 

Uit het onderzoek is gebleken dat de 
overgrote meerderheid van de onder
vraagden (80 procent} redelijk tevreden 
was over de wijze, waarop we in ons 
land leven. Verdere uitkomsten: 

• De kiezer wil zakelijk benaderd wor
den en is wars van schijnvertoningen. 
"Aanstellerij" wekt wantrouwen. 

• Het potentiële kiezerskorps van de 
VVD heeft relatief meer interesse en 
wenst zakelijke informatie. 

• 89 procent vindt het houden van be
loften het belangrijkste. Ook uit dit on
derzoek was al gebleken dat de opkomst 
·voor de verkiezingen dit maal groter 
zou zijn dan vorig jaar, wat uit het 
opkomstcijfer voor de kamerverkiezin
gen ruimschoots is bevestigd. Het on
derzoek was gericht op de bestaande 
instelling ten opzichte van de partijpoli
tieke situatie in Nederland, de normen 
die jegens politieke partijen worden ge
hanteerd en het gedrag en houding ten 
opzichte van opkomstplicht en stemmen, 
alsmede motieven van niet-stemmers. 

Twee van de drie ondervraagden ble
ken van mening te zijn dat er te veel 
achter de schermen gebeurt. VVD-stem
mers vormen met degenen die op de 
ARP stemmen hierop een uitzondering. 

De veruit belangrijkste eisen die kie
zers aan politieke partijen stellen zijn: 

• Zij moet haar beloften nakomen. 

• Zij moet eell. partij zijn voor alle
maal. 

VoorziHer Vereniging 
Nederlandse gemeenten 

Het bestuur van de Vereniging van 
Nederlandse gemeenten heeft de burge
meester van Arnhem, onze geestver
want drs. J. A. F. Roeien benoemd tot 
zijn voorzitter. De heer Roeien volgt in 
die functie de heer J. Lindeboom op~ 

Liberale lnternatiónale 
De executieve van de Liberale Inter

nationale vergaderde op 1 en 2 mei in 
Luxemburg onder voorzitterschap van 
de heer Gaston Thorn. Van Nederlandse 
zijde woonden de heren mr. W. J. Geert
sema, S. J. van den Bergh en D. W. 
Dettmeijer de vergadering bij. Er kwa
men verscheidene huishoudelijke vraag
stukken aan de orde. Tevens wijdde 
men uitvoerige besprekingen aan inter
nationale politieke kwesties. 

Daags tevoren kwam de commissie 
voor het thema van het dit jaar te hou-

. den congres bijeen. Deze vergadering 
die eveneens te Luxemburg werd gehou
den,_werd bijgewoond door mr. J, G. 
Rietkerk. 

Het congres van de Liberale Interna
tionale zal dit jaar in Zürich worden 
gehouden van 24 tot en met 26 septem
ber. 

Vereniging Staten- en 
Raadsleden 

Het bestuur van de veremgmg voor 
staten- en raadsleden heeft zijn verga
dering van 23 april in Amersfoort 
hoofdzakelijk aan huishoudelijke zaken 
gewijd. 

Het bestuur was tevens aanwezig bij 
de installatie van de commissie ad hoc 
ter bestudering van het ontwerp ge
westwet. Deze commissie is van plan op 
korte termijn haar reactie op dit rap
port te geven. 

Het heeft besloten in het vroege na
jaar hoorzittingen te houden om de me
ning van de staten- en raadsleden van 
de VVD te kunnen peilen. 

Het bestuur van de Vereniging van 
Staten- en raadsleden van de VVD heeft 
als adviseur van de commissie ad hoc 
voor de gewestenwet mede benoemd de 
heer S. J. van den Bergh, lid van de 

, Pn>v.inciale.statQn. v.an Zuid-.Hio\1~ .. 
• • • • • t •• ' ••• 
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Analyse van een teleurstellende uitslag 
door A.W. Abspoel 

Wii- zoeken 

kamer(s) in A' dam 
voor onze·dochter en event. voor haar 
studievriendin, per 1 juli of eerder. 

Beiden gymn. en thans 4e jr. Soc. Ac. 
Prima referenties. 

J. L. Uitzinger, Santpoort-Zd., Charl. 
de Bourbonlaan 2, tel. 023 - 378363. 

CO PIJN 
GROENEKAN 

* 
REEDS MEER DAN 

TWEE EEUWEN 
.EEN BEGRIP VOOB 

boomkwekerij

prodakten 
EN 

tuinarchitectuur 

* 
TELEFOON 03461 - 12 07 

De Kamerverkiezing van 28 april 
lleeft voor ons een teleurstellend resul
taat opgeleverd, al heeft de VVD dan 
ook, vergeleken bij de andere regerings
partijen, het kleinste verlies geleden. 
Een daling van 10,7 pct. naar 10,3 pct. 
van de totaal uitgebrachte stemmen, dat 
wil dus zeggen een achteruitgang van 
0,4 pct. vergeleken bij de Kamerverkie
zing van 1967, heeft ons onze zeventien
de zetel (een restzetel) gekost. 

Aan onze wijze van propaganda voe
ren- heeft dat, gegeven nu eenmaal onze 
beperkte middelen, naar mijn overtui
ging niet gelegen. Lijstaanvoerder mr. 
Geertsema en partijvoorzitster mevrouw 
Van Someren - de twee die in deze 
verkiezingsactie voor het grote publiek 
het meest naar voren zijn getreden -
nebben een waardige actie gevoerd, het
geen niet wil zeggen dat ze niet precies 
hebben verteld waar het op stond. Inte
gendeel. Maar van onze kant gelukkig 
geen doorzichtige komediespelletjes als 
Damzitterijtjes, pruikenopzetterij, kin
lieren over de bollen strijken, e.d. Ik ben 
ervan overtuigd, dat de overgrote meer
derheid ván onze VVD-kiezers dat wel 
in de gaten heeft gehad en dat heeft 
gewaardeerd. 

Misschien heeft deze houding er wel 
toe meegewerkt, ons verlies te midden 
van de baaierd van veranderingen en 
verschuivingen, welke de verkiezingsuit
slag te zien geeft, nog tot niet te zware 
,.blikschade" te beperken. 

Televisie en radio hebben ons dank zij 
de ANP-verkiezingsdienst en de toelich
tingen en prognoses van drs. Van Dam 
op de verkiezingsavond over het alge
meen behoorlijk geïnformeerd. Eén ding 
is echter onbegrijpelijk, nl. waarom op
nieuw de binnenkomende percentages 
van plaatselijke uitslagen behoudens en
kele uitzonderingen alleen werden ge
plaatst tegenover die van de Statenver
kiezing~ en niet - of niet tevens -
tegenovér die van de Kamerverkiezing 
van 1967. 

Natuurlijk is het interessant uitsla
gen tegenover elkaar te plaatsen met de 
resultaten van een nog niet lang in het 
verleden liggende andere verkiezing, in 
dit geval de Statenverkiezing. Daar 
blijkt bijvoorbeeld uit, dat het ,.progres
sieve blok", PvdA, D'66 en PPR in 1970 
totaal 33,3 pct. van de stemmen haalde 
en thans 33,2 pct. Geen winst dus, zelfs 
een kleine teruggang! Het ging op 28 
april echter om een Kamerverkiezing en 
de winst of het verlies wordt dan be
paald door de vóór- of achteruitgang 
vergeleken bij de vorige Kamerverkie
zing. Thans deed het voor eenvoudige 
kijkers of luisteraars hoogst verwar
rende feit zich voor, dat bijvoorbeeld 
voor D'66 bijna steeds achteruitgang 
werd geconcludeerd, terwijl het eindre
sultaat voor deze partij toch was dat zij 
vier-zetels won. 

Men dringt a,ltijd weer aan op duide
lijkheid, om het de mensen in de poli
tiek niet te moeilijk te maken. Hier is 
opnieuw een gelegenheid verzuimd om 
die duidelijkheid in. de informatie te be
trachten. De verklaring van het gege
ven voorbeeld is deze dat D'66 bij de 
Statenverkiezingen van vorig jaar vrij
wel over de hele linie betere resultaten 
bereikte (al had zijzelf aanmerkelijk 
meer verwacht) dan thans op 28 april 
jl. maar dat die uitslag van 28 april wel 
beter was dan bij de Kamerverkiezing 
van 1967, toen D'66 voor de eerste maal 
meedeed. 

Verlies- en winstrekening 
Verschuivingen in het kiezersgedrag 

zijn altijd vrij gecompliceerd. Iedere 
partij "wint" van een of meer kanten, 
maar "verliest" eveneens naar een of 
meer kanten. De hoogtè van de plus- en 
min~ten bepaalt ten slotte het netto 
resultaat, uitgedrukt in winst of verlies 
(of gelijk blijven). 

Ook ons (vergeleken met de vorigé 
Kamerverkiezing nog vrij gering) ver
lies is zulk een gecompliceerd geval. 
Vroeger kon men naar de aard der ver
schuivingen alleen maar zo goed moge
lijk raden. Zo is het ook zonder nadere 
gegevens niet zo moeilijk te veronder
stellen dat we zowel aan DS'70 van dr. 
Drees Jr. (de "bezuinigingspartij") als 
aan de nieuwe Middenstandspartij enige 
veren hebben moeten laten. Tegenwoor-

dig echter weten de politicologen heel wat 
op te sporen en zo heeft een onderzoek 
in opdracht van de NOS onder leiding 
van drs. Van Dam bij de kiezers in een 
25-tal representatief te achten stembu
rea'Us, verspreid over het gehele land, de 
nodige gegevens dienaangaande opgele
verd. 

Daarbij dient te worden· aangetekend, 
dat aan degenen, die aan bedoelde 25 
stembureaus hun stem uitbrachten, om 
tot een vergelijking te komen o.a. werd 
gevraagd in te vullen wat zij in 1970 
voor de provinciale Staten hadden ge
stemd, dan wel of zij toen niet hadden 
gestemd; Wederom een vergelijking dus 
met de Statenverkiezingen. In dit geval 
was dat echter wel begrijpelijk, omdat 
die Statenverkiezingen de eerste verkie
zingen zonder opkomstplicht waren en 
omdat men toch ook nauwelijks verder 
terug kan vragen dan één of twee jaar. 

Uit de verkregén ·gegevemr ~ nu 
in de eerste plaats, dat van de veel bete• 
re kiezersopkomst, voor zover het de 
grotere partijen betreft, de PvdA het 
meest heeft geprofiteerd en de VVD het 
minst. Van de wegblijvers van 1970 
stemde thans 25 pct. op de PvdA, 15 
pct. op de KVP, 12 pct. op D'66, 10 pct. 
op DS'70 en ongeveer 8 pct. op de VVD. 

Dat is dus onze eerste ,.verliespost". 
De tweede vormt uiteraard het optreden 
van dr. Drees jr. met zijn anti-inflatie 
campagne en zijn bezuinigings- en be
lastingbeloften. Het blijkt dat dr. Drees 
21 pct. van zijn stemmen, dus een vijfde 
deel, heeft weggehaald bij de VVD. Ver
der eveneens 21 pct. van de PvdA, 21 
pct. van D'66, 12 pct. van de KVP en de 
resterende 25 pct. van zeer verschillende 
kanten. In aanmerking nemend, dat 
DS'70 een totaal landelijk percentage 
van 5,3 pct. behaalde, betekent dit wat 
ons betreft dus dat we zonder de over· 
gang van een relatief groot aantal ver.
ontruste liberale randkiezers ruim één 
procent meer stemmen zouden hebben 
gekregen. En dat betekent, dat we onze 
zeventiende zetel dan ruim hadden be
houden. 

De derde verliespost vormt het resul
taat van de pas acht maanden geledên 
opgerichte "Nederlandse Middenstands
partij", die zich dankbaar heeft be
diend van de onrust en ontevredenheid 
vooral onder de (kleine) ondernemers, 
winkeliers en andere kleine zelfstandi· 
gen. De Middenstandspartij wist met 1,1 
pct. van de stemmen 2 zetels te behalen, 
waarvan het grootste percentage, name
lijk 32 pct., eveneens van vroegere 
VVD-stemmers is gekomen. 

Tegenover deze verliesposten, die on
getwijfeld nog met enige andere, maar 
veel kleinere overgangen naar elders 
moeten worden verhoogd, hebben - ge
lukkig - ook enige winstposten ge
staan. Zo ging, vergeleken met 1970, 
van het verlies van de KVP 15 pct., van 
het verlies van D'66 14 pct. en van het 
verlies van de CHU 13 pct. naar de 
.VVD. 

Het eindresultaat van deze min- en 
plusposten betekende voor de VVD de 
terugloop van ons totaal van resp. 12,1 
pct. bij de Statenverkiezingen van 1970 
en van 10,7 pct. van de Kamerverkie
zing van 1967 tot 10,3 pct. thans. 

Er is , ook wat de andere partijen 
betreft, over de cijfer-resultaten nog 
wel het een en ander te zeggen, maar 
we moeten het op dat punt voor het 
ogenblik hierbij laten. Om dit gedeelte 
niet te somber voor de VVD te 
beè1ndigen, wil ik nog één cijferreeks 
echter niet onvermeld laten. Onderver
deeld naar de leeftijd, behoren de VVD
kiezers voor 22,5 pct. tot de groep van 
21- tot 30-jarigen: 20,8 pct. tot de 
groep van 31 tot 40 jaar; 22,3 pct. tot 
de groep van 41 tot 50 jaar, 21,1 pct. tot 
de groep van 51 tot 65 jaar en 13,2 pct. 
tot de boven 65-jarigen. Een zeer gezon
de en gelijkmatige leeftijdsopbouw der
halve, met een gunstig percentage in de 
jongste leeftijdsklasse. 

Opvallend daartegenover is hoe ,.ver
grijsd" de PvdA is, welke 20,1 pct. van 
haar aanhang onder de 21 tot 30-jarige 
telt en 19,5 pct. onder de boven 65-jari
gen. In zoverre vormt PvdA-bondgenoot 
D'66 met een kiezersaanhang die voor 
50,1 pct. tot de categorie der 21- tot 
30-jarige behoort, een waardevolle aan
vulling voor de PvdA! 

Lessen uit de tegenslag 
Aangezien mr. Geertsema volgens af
spraak over de na de verkiezing van 28 
april ontstane politieke situatie en over 
de perspectieven voor de kabinetsfor
matie zou schrijven, hier thans geen 
woord over dit meest actuele onderwerp; 

Maar wel iets over de les, die we uit de 
verkiezingsuitslag zullen moeten trek· 
ken. 

Graag herhaal ik, dat m.i. de centrale 
propaganda binnen het kader van de 
voor ons beperkte mogelijkheden op 
juiste en waardige wijze is gevoerd. Dat 
was tot ons genoegen trouwens ook het 
oordeel van de hoofdartikelschrijver in 
NRC/Handelsblad in een nabeschouwing 
over de verkiezingsuitslag. Velen zullen 
ook gaarne onderschrijven wat ons Am
sterdamse raadslid drs. A. Pais in zijn 
Telegraaf-rubriek dicht vóór de verkie
zingsdag over onze lijstaanvoerder 
schreef: "Geertsema, de politieke leider 
van Nederlands liberalen, heeft in de 
campagne '71 indruk gemaakt door het 
morele gezag van zijn persoonlijkheid. 
Een moedig man, met moderne visie, die 
in een nieuwe Nederlandse regering als 
minister van Binnelandse Zaken stellig 
een van de beste ministers zal worden 
die Nederland na de oorlog heeft ge
had." 

Eén fout zullen we m.i. echter moeten 
erkennen. Dat is, dat we aanvankelijk, 
toen het ene "mooie" ontwerpprogram 
na het andere bij de confessionelen uit 
de bus kwam, deze - althans naar in
druk van de buitenwereld - wat te grif 
als goede gespreksbases hebben gepre
zen. Ook uit latere publikaties zowel 
van minister Witteveen als van de pre
sident van De Nederlandsche Bank dr. 
Zijlstra is wel gebleken, dat uitvoering -
van deze programma's tot onaanvaard
bare belastingverhogingen en tot ver· 
sterking van de inflatie zou leiden; 

Deze. constatering is geen wijsheid 
achteraf, want mijnerzijds is reeds be
gin november vorig jaar op geëigende 
wijze aan het dagelijks bestuur en onze 
fractievoorzitters uiting gegeven aan de 
vrees dat aldus de VVD in de ogen van 
te velen van onze aanhangers mede
plichtig zou worden aan nieuwe lasten
verzwaringen en inflatie. En dr. Drees 
speelde toen nog niet eens een grote rol 
van betekenis in DS '70. 

Gelukkig is op dit punt tijdig de tlódi· 
ge klaarheid gebracht, waardoor de 
schade stellig kleiner is geworden dall 
ze anders zou zijn geweest. Blijkens de 
uitslag van 28 april is bij een deel van 
onze 'kiezers echter toch -~t~t.._ 
"image" blijven hangen, "aa;~i~ 
len op nieuwe wegen" het met lasten
verzwaringen en de inflatie niet zo 
nauw meer namen en deze al bij voor• 
baat als onvermijdelijk aanvaardden; 
Dat heeft ons in plaats van winst van 
twee zetels, zoals de Statenverkiezingèn 
ons voorspiegelden, een verlieszetel op
geleverd en nieuwe concurrenten als DS 
'70 en de Middenstandspartij. 

Het stemmen van zo betrekkelijk veel 
oorspronkelijk liberale kiezers op beide 
genoemde nieuwe partijen is een poli
tieke waarschuwing, die we emstig zul
len moeten nemen. Ook het feit, dat 
)nze achteruitgang zich vooral in de 
grote steden en daar in de voor ons 
gunstige wijken duidelijk heeft gede
monstreerd E>n dat met name DS'70 in 
iiezelfde wijken haar beste percentages 
1aalde, laat geen twijfel bestaan over 
de vraag waar voor ons de bedreiging 
ligt en waar onze politiek in de naaste 
toekomst allereerst op gericht zal moe
ten zijn. We zullen er daarbij alles op 
moeten zetten om het publiek dUidelijk 
te maken, dat strijd tegen inflatie geen 
specifiek ,.kapitalistisch" belang is, 
maar een belang van heel ons volk en 
van de meest kwetsbare groepen onder 
hen in het bijzonder. Een toch waarlijk 
niet ,.conservatief" blad als Het Parool 
schreef nog aan de vooravond van de 
verkiezingsdag in een hoofdartikel: 
"Met progressiviteit bedoelen we n i et 
het te veel tegelijk willen, omdat wij 
beducht zijn voor de inflatie die daar
van onvermijdelijk het gevolg is. Een 
inflatie heeft allesbehalve een vooruit
strevend effect. Voor de zwakste groe
pen is zij juist het hardst." 

We zullen onze afvallige kiezers moe
ten duidelijk maken dat het voor het
geen zij voorstaan niet nodig is op een 
ondanks alles toch in wezen nog socia
listische partij als DS '70 te stemmen of 
op een nooit tot enige reële parlemen
taire invloed komende belangengroep 
als de Middenstandspartij. 

Als troost tot slot: de VVD is toch 
nog onbedreigd de derde partij gebleven 
in de sterkteverhoudingen en door de 
veel sterkere daling van het zeteltal der 
confessionelen moet relatief onze in
vloed zijn gestegen. Daarvan zal, naar 
verwacht mag worden, bij de komende 
besprekingen over de kabinetsformatie 
zeker gebruik worden gemaakt. ' · - · 

• 
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Stembusresultaten in agglomeratie 

DEN HAAG 
e Het secretariaat van de afdeling 
Den Haag is gevestigd: Leuvense
straat 20, telefoon 070-55 44 40. 

HET heeft geen zin er doekjes om te 
winden; het verkiezingsresultaat 

heeft voor onze partij in Den Haag een 
teleurstellend resultaat opgeleverd. Aan
·gezien aan de algemene aspecten van de 
uitslag der Kamerverkiezingen op een 
andere plaats in dit blad aandacht 
wordt besteed, zullen we ons daarvan 
hier onthouden. Er is echter wèl reden 
om hier een enkele opmerking te maken 
over Den Haag. 

In onze stad ging de VVD met 2,1 pct. 
achteruit in vergelijking met de Kamer
verkiezingen in 1967, maar in de agglo
meratie Den Haag bedroeg de achteruit
gang 1,6 pct. De verklaring voor dit 
verschil is gemakkelijk te vinden. In 
niet minder dan vijf belangrijke agglo
meratie-gemeenten, t.w. Wassenaar, 
Voorschoten, Zoetermeer, Leidschendam 
en Wateringen boekte de VVD in verge
lijking met 1967 een soms niet onaan-
1lienlijke vooruitgang! Wassenaar ging 
van 30,8 naar 33,3 pct., Voorschoten van 
22,4 naar 23,5 pct., Zoetermeer van 10,6 
naar 14,2 pct., Wateringen van 5,8 naar 
7,3 pct. en Leidschendam van 17,3 naar 
18,4 pct. Daarmee kan de VVD in deze 
agglomeratie-gemeenten bepaald tevre
~en zijn. Alleen Voorburg en Rijswijk 
boekten, evenals Den Haag, verlies; 
Voorburg iets meer dan Rijswijk. 

Voor uw was 
naar 

BORGH 
Tevens adres voor Chemisch Reinigen 

N.V. STOOM- EN CHEMISCHE WASSERIJ 

v.h. C. D. BORGH & ZN. 
Bellevoystraat 75 - Rotterdam - Telefoon 232631 - 236235 

Deze ontwikkeling laat zich o.i. als 
volgt verklaren. De bevolking van Den 
Haag is de laatste jaren vrij sterk ach
teruit gegaan, voornamelijk als gevolg 
van de woningnood. Het zijn vooral de 
agglomeratie-gemeenten, die een be
langrijk deel van het Haagse bevol
kingsverlies hebben opgevangen en deze 
agglomeratie-gemeenten niet alleen. 
Ook gemeenten op wat grotere afstand, 
zoals Waddinxveen, Leiderdorp en Kat
wijk oefenen in toenemende mate aan
trekkingskracht uit op mensen, die wel
iswaar hun werk in Den Haag hebben, 
maar in onze stad geen geschikte -
betaalbare - woning konden vinden. 
Deze trek naar buiten de Haagse gren-
1len ligt niet in alle bevolkingsgroepen 
gelijk. Het is zelfs waarschijnlijk, dat 
van degenen, die in 1967 in Den Haag 
hun stem aan de VVD gaven, er thans 
een naar evenredigheid (ten opzichte 
van andere partijen) groter deel nu in 
een agglomeratie-gemeente een kandi
daat van lijst 3 kozen. Dat dit in Voor
burg en Rijswijk niet zo was, moet ver
moedelijk worden toegeschreven aan het 
feit, dat deze twee randgemeenten de 
afgelopen vier jaren naar verhouding 
minder Hagenaren hebben kunnen opne
men dan bijvoorbeeld Zoetermeer, Leid
schendam en Wateringen. 

Hiervan uitgaande en in aanmerking 
nemende dat de woningbouw in Den 
Haag voorlopig nog wel op een laag 
pitje zal blijven staan, zien wij een ont
wikkeling, waarbij de aanhang van de 
VVD in de agglomeratie-gemeenten zal 
blijven toenemen en die in Den Haag op 
een ongeveer gelijk peil zal blijven en 
daar dus in procenten uitgedrukt, met 
minder genoegen zal moeten nemen. 

Los van de eigenlijke verkiezingsuit
slag, maar daarmee toch wel verband 
houdende, staat voor Den Haag de 
vraag welke regering er gevormd zal 
worden. Praktisch alle voorgaande kabi
netten zijn Den Haag als gemeente be
paald niet goed gezind geweest. Dat 

De berg en de muis 
ROTTERDAM 

e Het secretariaat van deze afde
ling is gevestigd Meent 106. Telefoon 
133995. 

e Rotterdam heeft op de algemene 
verkiezingstendens geen uitzondering 
gemaakt. Dat betekende dus onder 
meer een stevig verlies voor de libe
ralen. Bij de Kamerverkiezingen van 
1967 haalden zij in de Maasstad 10.2 
pct. van het totale aantal uitgebrach
te stemmen. Dit percentage steeg bij 
de Statenverkiezingen van verleden 
jaar tot 10.5, maar het zakte nu terug 
tot 8.5. De liberale gemeenschap van 
Rotterdam is druk bezig met het lik
ken van wonden. Ondertussen beraadt 
zij zich over de vraag of er bakens 
verzet moeten worden. En zo ja, 
welke. 

DE staatssecretaris van binnenlandse 
zaken, mr. C. van Veen, heeft een 

voorontwerp van wet voor een nieuwe 
structuur van het openbaar lichaam 
Rijnmond ter discussie gesteld. Hij 
heeft daarmee een belofte ingelost die 
hij eind oktober van het vorige jaar in 
een oriënterend gesprek met de Rijn
mondraad heeft gedaan. Die belofte 
kwam erop neer dat hij ernaar zou stre
ven zijn opvolger in het volgende kabi
net een stuk achter te laten waar deze 
niet omheen zou kunnen. 

Men kan dus zeggen dat de staatsse
cretaris vaart achter de zaak heeft ge
zet. Tegelijkertijd is de erkenning ge
rechtvaardigd dat hij niet over ijs van 
één nacht is gegaan. Alvorens zijn ge
dachten aan het papier toe te vertrou
wen heeft hij medio februari in Den 
Haag een hoorzitting gehouden waarin 
nu ook vertegenwoordigers van alle ge
meentebesturen in het Rijnmondgebied 
hun zegje konden zeggen over de opstel
ling van een nieuwe Rijnmondwet en de 
inhoud daarvan. 

Intussen is het voorbereidende sta
dium nog steeds niet afgelopen. Want 
het voorontwerp van wet is aan het pro
vinciaal bestuur, Rijnmond en de ge
meentebesturen in de streek gezonden 
met het verzoek over het stuk advies 
uit te brengen, onder vermelding van 
de bevoegdheden die aan het gewestelijk 
bestuur zouden moeten worden toever
trouwd. 

Hieruit blijkt dat de staatssecretaris 
zelfs heel voorzichtig om de hete brij is. 
geslopen. Zijn voorontwerp van wet· 

maakt duidelijk dat hij sinds oktober 
niet van inzicht is veranderd. Als voor
naamste taak voor Rijnmond zag hij 
toen: de opstelling van een ontwikke
lingsprogramma. Daarnaast zou het 
openbaar lichaam zich kunnen vermeien 
in het stimuleren, coördineren, en bege
leiden van de activiteiten der gemeen
ten. Diezelfde gedachtengang is in het 
voorontwerp van wet terug te vinden. 

Als dit stuk het openbaar lichaam al 
in een iets ruimer jasje steekt, dan is 
het materiaal daarvoor aangedragen 
door het denkbeeld van de staatssecre
taris het openbaar lichaam toe te staan 
een belasting van maximaal f 10 per 
jaar te heffen van alle meerderjarige 
streekbewoners. Daarbovenuit zouden 
de gemeenten een financiële bijdrage 
moeten blijven leveren en wel naar een 
norm die de staatssecretaris voorlopig 
op f 5 à f 6,50 per inwoner en per jaar 
zou willen fixeren. 

Dat is niet bepaald het financiële sta
tuut waar Rijnmond met zoveel nadruk 
om heeft geroepen. Drs. L. van Leeu
wen, de (liberale) gecommitteerde van 
Rijnmond voor de financiën, heeft dan 
ook al gezegd dat de aanbevolen belas
tingregeling niets voorstelt. Hij was ook 
niet gelukkig met de opvatting van de 
staatssecretaris dat de gemeenten moe
ten blijven betalen. Rijnmond is en blijft 
een schaap met een lam pootje, aldus 
ongeveer de heer Van Leeuwen in een 
gesprek met een journalist, 

Meer waardering kan naar ons gevoel 
worden opgebracht voor het plan van de 
staatssecretaris het aantal leden van de 

geldt zowel de woningbouw als de struc
tuur van onze stad. De verplaatsing van 
ministeries buiten de Haagse grenzen 
hebben wij altijd een verkeerde beslis
sing geacht. De traagheid waarmee het 
Rijk ten aanzien van Den Haag beslui· 
ten heeft genomen, heeft Den Haag in 
structureel opzicht, evenmin goed ge
daan. In dit verband denken we aan het 
beleid ten aanzien van de toegangswe
gen tot onze stad, aan het stationsplan, 
aan het Nervi-project, aan de Schiphol
lijn, aan het ophouden van bouwplannen 
van het Rijk zelf in onze stad (Bezui
denhoutkwartier en Korte Voorhout). 
Het is te hopen, dat het Haagse ge
meentebestuur bij de nieuwe regering 
meer en beter begrip zal ondervinden 
voor de immense problemen, waarmee 
onze stad worstelt. We beseffen overi
gens, dat we in dit opzicht te maken 
hebben met het vraagstuk van de inves
teringen en daarmee zal de komende 
regering het ongetwijfeld moeilijk, heel 
moeilijk hebben. Maar hiermee komen 
we op het terrein van de landelijke poli
tiek en daarop bewegen we ons in deze 
kolom niet. 

TWEE BEKENDE MERKEN 

/ 

Rijnmondraad terug te brengen van 81 
naar 60. Daarbij zou - en ook dat 
heeft onze warme instemming - het 
beginsel van de rechtstreekse verkiezing 
moeten worden gehandhaafd. Als ooit 
dit voorontwerp van wet de gestalte van 
een wet aanneemt zal dat in elk geval 
het voordeel hebben, dat Rijnmond niet 
meer kan worden gezien als een kind 
met een waterhoofd. 

Voor het overige hebben wij bij eerste 
kennisneming van dit concept-wetsont
werp heel sterk de indruk gekregen dat 
de berg weer eens een muis heeft ge
baard; Wanneer het aan de gemeenten 
moet worden overgelaten te bepalen 
welke taken en bevoegdheden zij aan 
Rijnmond willen overdragen - en daar 
komt de strekking van dit voorontwerp 
van wet in belangrijke mate op neer -
dan weten wij het wel. Dan blijven aan 
weerskanten de bronnen van ongenoegen 
en conflicten net zo rijkelijk vloeien als 
tot dusver. 

Illustratief wat dat betreft is het ern
stige verschil van mening dat in de sa
neringscommissie is ontstaan over de 
instelling van een centrale milieube
heersdienst. Voor goed begrip van zaken 
moet hierbij worden aangetekend dat 
deze saneringscommissie verleden jaar 
door staatssecretaris KI,'uisinga in het 
leven is geroepen met het oog op de 
milieuvervuiling in het Waterweggebied. 

Gebleken is nu dat binnen de com
missie de vertegenwoordigers_ van de 
Rijnmond en Rotterdam lijnrecht tegen
over elkaar staan. Rijnmond meent dat 
de gemeenten hun bevoegdheden volgens 
de hinderwet aan het gewestelijk orgaan 
dienen over te dragen. Rotterdam ziet 
daar_geen heil in, naar men zegt omdat 
de desbetreffende gemeenteambtenaren 
er niets voor voelen in dienst over te 
gaan van wat zij noemen het "voorals
nog schimmige Rijnmond". 

Een commissie van goede diensten on
der voorzitterschap van mr. J. Klaasesz, 
de commissaris der Koningin, is aan het 
werk om te proberen de moeilijkheden 
uit de wereld te helpen. Maar ook als 
dit lukt kan het conflict strekken tot 
lering en vermaak. 
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kostprijsberekening verhelderend wer
ken. 

Intussen zijn er gegeven de beperkte 
mogelijkheden voor een verdere ver
schuiving nàar het looninkomen, maar 
twee wegen om een ernstige depressie 
te vermijden: beheersing van de inko
mens en terughoudendheid bij de over
heidsuitgaven. 

Een ernstige waarschuwing 
Waar de eerste weg op dit ogenblik 

nog onbegaanbaar blijkt - wat niet wil 
zeggen dat het beleid er niet op gericht 
moet zijn hem weer te openen - is de 
tweede weg aangewezen. _ 

t 

door G. M. V. van Aardenne, 
voorzitter van de sociaal
economische commissie van 
de VVD 

De overstelpende hoeveelheid 
kopij die ons voor de verkiezingen 
bereikte, is er de oorzaak van dat 
een aantal ingezonden stukken 
langer dan normaal is blijven lig
gen. Wij drukken hiernaast een 
paar ingezonden brieven af, zij het 
dat wij ons genoodzaakt hebben 
gezien ze door plaatsgebrek in te 
korten. 

t ............ ' .. 

Op de gebruikelijke datum, de laatste 
dinsdag van april - dit jaar toevallig 
dus daags voor de verkiezingen - heeft 
de president van de Nederlandsche 
Bank, dr. J. Zijlstra, zijn jaarverslag 
uitgebracht. 

De toon is somber en dat zal niemand 
vetwonderen die de zaken realistisch 
tracht te bekijken. (Helaas zijn er nog 
zeer velen die dit niet kunnen of wil
len). 

We zitten volop in een structurele 
overbestedingstoestand _ met als gevolg 
een steeds toenemende geldontwaarding. 
Slechts dank zij een excessief grote ka
pitaalimport uit het buitenland zijn wij 
nog niet in een liquiditeitscrisis ge
raakt; maar juist door het lange uitblij
ven hiervan zal de uitwerking ten slotte 
des te sterker zijn en de gevolgen erger. 

We leven dus boven onze stand. Dit 
blijkt met name ook uit de becijfering, 
die het verslag geeft hoe wij onze jaar
lijkse 4 pct. produktiviteitsstijging 
(meer dan) gebruikten in de afgelopen 
vier jaar: 2,2 pct. aan verhoging van 
collectieve lasten (belasting en sociale 
premie) en 2,1 pct. aan incidentele 
loonsverhogingen (promoties enz. buiten 
de contract-loonstijgingen). Contract
loonstijgingen konden dan ook alleen 
plaatsvinden door vermindering van het 
zgn. "overig inkomen" (winsten en ka
pitaalopbrengsten) ten gunste van het 
looninkomen: de loonquote stijgt dit 
jaar tot boven de 80 pct. Dit betekent of 
een versterkte poging tot afwenteling, 
dus sterkere inflatie, of een daling van 
het investeringsniveau met op den duur 
fatale gevolgen voor de werkgelegen
heid. 

• Anti-industrieklimaat~ 

In het verkiezingsnummer van Vrij
heid en Democratie (nummer 1039 d.d. 
2 april) schrijft drs. G. M. V. van Aar
denne een artikel onder de titel "Econo
mie naast milieubeheer". Daarin valt hij 
nogal uit tegen bet anti-industriekli
maat dat bij "zich progressief noemen
den" in de mode zou zijn. 

Ik geloof dat het probleem veel dieper 
steekt dan uit de enkele zinnetjes in 
Van Aardenne's artikel naar voren 
komt. 

De progressieve figuren, tegen wie de 
ontstemming van de heer Van Aardenne 
zich richt, zijn namelijk geen verschijn
sel op zich. Hun anti-industrieklimaat is 
een symptoom van een veel bredere 
stroming, namelijk van het feit dat in 
(gelukkig!) toenemende mate grote be
volkingsgroepen zich in hun huidig en 
toekomstig welzijn ernstig bedreigd 
gaan voelen door milieubeschadigende 
invloeden van industrie, wegverkeer, 
luchtvaart, kortom door de gehele mo
derne welvaartssituatie. 

Het programma Liberalen op nieuwe 
wegen schenkt veel aandacht aan het 
milieuprobleem, daarbij duidelijk uit
gaande van de gedachte dat het moge
lijk is welvaartstoeneming en milieube
scherming binnen het kader van onze 
huidige economische orde te combine
ren. Dit nu beginnen steeds meer men
sen ernstig te betwijfelen. Technologisch 
kunnen wij het ongetwijfeld, maar voor 
velen is het de vraag of de beleidsvor
mende instanties in overheid en be
drijfsleven werkelijk de gevaren en dus 
de noodzaak van milieubescherming 
(willen) inzien dan wel of zij zo ver
strikt zitten in politieke en materiële 
eigenbelangen dat hen het handelen on
mogelijk is. De vrees dat de bronnen 
van de welvaart (waarvan ook de pro
testeerders dagelijks de vruchten pluk
ken) tezelfdertijd ook niet de vernieti
gers van het fysieke en mentale welzijn 
zouden kunnen blijken te zijn, moet op 
niet al te lange termijn bij grote groe
pen ernstige frustraties veroorzaken. De 
vrees lijkt gewettigd dat dit zich zal 
uiten in een toenemende aanhang van 
radicaal-politieke en radicaal-maat
schappelijke groeperingen die echter 
ook niet in staat zullen blijken de sym
biose van welvaart en welzijn tot stand 
te brengen. 

Als politiek werkelijk is het vorm ge
ven aan de publieke zaak, rust op onder 
meer de VVD de taak duidelijk te ma
ken dat onze samenleving wel in staat 
is de genoemde symbiose tot stand te 
brengen. Dat lukt niet met verkiezings
programma's, maar alleen met daden 
die als werkelijk afdoende worden erva
ren. 

Kort samengevat, wij zullen onze hui
dige w~lya_artsgroei ondergeschikt moe-. 

Dat de investeringen als bestedingsca
tegorie de laatste jaren te hoog zijn 
geweest, doet aan dit beeld niets af. De 
ondernemer zit tussen twee vuren: de 
stijgende loonkosten nopen hem tot ar
beid besparende investeringen en de fi
nancieringsruimte daartoe gaat ontbre
ken. In ieder geval is de omslag thans 
een feit; verder afremmen van de be
drijfsinvesteringen heeft nu geen zin 
meer, 

Het was overigens schrijver dezes uit 
het hart gegrepen dat de heer Zijlstra 
zich met hem (voor het eerst in het 
nummer van dit blad van 4 september 
1970 en sedert verscheidene malen) af-. 
vraagt, of de investeringen in het Wa
terweggebied nationaal gezien wel het 
gewenste rendement opleveren. Ook .de 
president van de Nederlandsche Bank 
dringt ten deze aan op verdere studies. 

Ik onderschat de moeilijkheden van der
gelijke kosten-baten-analyses niet, maar 
maak van deze gelegenheid gebruik 
nogmaals op een grondige herwaarde
ring van onze opvattingen ten deze aan 
te dringen. Een toerekenen van infra
structurele voorzieningen kan al in· een 

Men kan met Zijlatra's verslag twee 
dingen doen: c;>f men kan, met Het Vrije 
Volk, de strekking verwerpen als de 
mening van een "conservatief politicus", 
of men kan trachten naar de ernstige 
waarschuwing te handelen. 

Wat het eerste betreft, men kan na
tuurlijk altijd geloven dat men van een 
tijger een planteneter kan maken. Maar 
ook economische en psychologische wet
matigheden zijn realiteiten. Men bezie 
ten deze eens het beleid dat de socialis
tische regering-Wilson in Engeland 
heeft gevoerd. Het argument dat Het 
Vrije Volk aanhaalt, het investerings
loon dat bij een verdere vergroting van 
de loonquote een oplossing voor de in
vesteringsproblemen zou geven, is in 
vergelijking met de zwaarte van het 
vraagstuk alleen maar lachwekkend. 

Het ter harte nemen van de waar
schuwing mag van een nieuw kabinet 
worden verwacht. In het licht van de 
harde cijfers moeten rooskleurige pro
grampunten wel wijken voor de realiteit 
dat aan de stijging der collectieve lasten 
een grens is. Zou men deze waarde
schaal omkeren en de programma's 
voorrang verlenen, dan verzaakt men 
het landsbelang. Het is te hopen dat wij 
dit, n'en déplaise de confessionele radi
calen, niet behoeven mee te maken. 

JACHTVERHUUR DE KNAR 
KAJUITZEIWACHTEN EN lf\OTORBOTEN - ALLE MET DIESELMOTOR 

Inl. G. Sterker, Jachthaven de Knar, Harderwijk, 03410- 3702. 

ten maken aan het gereedmaken van 
een nieuwe startbasis, van waaruit wij 
met vertrouwen de groei van welvaart 
en wèizijn kunnen hervatten. Daarvoor 
is nodig dat het kader, waarbinnen con
sumenten hun eigen prioriteiten tot gel
ding kunnen brengen en vriie onderne
mingen kunnen bepalen hoe zij op de 
daarvan uitgaande impulsen zullen rea
geren veel en veel strakker dan ooit 
nodig is geweest, vanuit de gemeen
schap wordt beheerst. 

Ik hoop duidelijk te hebben gemaakt 
dat het "anti-industrieklimaat van som
mige progressieven" naar mijn overtui
ging een veel wijdere strekking heeft en 
een veel diepere oorzaak heeft dan drs. 
Van Aardenne in zijn artikel laat uitko
men. Ik neem aan dat hij het zelf eigen
lijk ook wel weet. Het is de angst van 
een groeiende groep mensen dat van al
le mooie woorden niets terecht komt, 
omdat in hun ogen onze samenleving 
het beleden doel niet werkelijk wil of 
niet kan waarmaken. Men behoeft 
waarachtig niet hun stellingname te on
derschrijven om voor hun vrees begrip 
te hebben. 

De VVD heb ik altijd beschouwd als 
een partij met een open en niet door 
dogma's vertroebeld oog voor de werke
lijke problemen van de samenleving. 
Het programma "Liberalen op nieuwe 
wegen" bewijst dat m.i. ook nu weer. 
Laten we het dan ook waarinaken en 
zorgen dat de VVD even hedendaags 
blijkt te zijn als haar programma be
looft en zich er mede op· zal mogen 
beroemen bij te dragen tot een wereld, 
waarin wij de technológie werkelijk aan 
ons dienstbaar hebben gemaakt. 

Drs. J. VAN DER GAAG 
BREUGEL 

• Druggebruik 
In de JlOota over het druggebruik - een 

artikel in Vrijheid en Democratie van 5 
f~bruari 1971 - komt mevrouw Veder 
tot de volgende persoonlijke conclusie: 
"Het zou mij niet veiWonderen, als het 
onderzoek zou uitwijzen dat het gebruik 
van ·drugs en andere verslavingsver
schijnselen hun oorzaak vinden in de 
spanningen die onze huidige samenle
ving kenmerken." 

Een conclusie, waarmee iedereen kan 
instemmen. De strekking is algemeen en 
vrijblijvend. Wil men echter een speci
fiek kwaad i.c. het druggebruik bestrij
den, dan moet men zich afvragen waar
uit die spanningen in de samenleving 
ontstaan, waaruit een dergelijk kwaad 
voortvloeit. Summier wordt in het arti
kel melding gemaakt van een onderzoek 
naar het gebruik van drugs. Op de oor
zaken die tot druggebruik leiden, gaat 
de schl'ijfster nauwelijks in. Wel beveelt 
zij methoden aan om het druggebl'Uiik te 

nuttige middelen die reeds ZIJD toege
past op allerlei terreinen waar misstan
den heersen in de maatschappij. Wil 
men echter het druggebruik bestrijden, 
dan zal men zich in, de eerste plaats 
moeten verdiepen in de oorzaken die de 
mensen tot het gebruik van drugs ver
leiden en op grond daarvan maatregelen 
moeten nemen. 

Door vele inderhaast bijeeng-esela e u~~ 
pamfletten en boeken wordt een perme
strijd ontketend tussen de voor- en te
genstanders van verdovende middelen, 
waardoor de ware gevaren naar de ach
tergrond worden geschoven. 

De tegenstanders hebben begrippen 
als maatschappelijke orde, goede zeden, 
beperking en zelfbeheersing aan te bie
den. 

De voorstanders van het gebruik van 
drugs voelen zich dragérs van een nieu
we cultuur in deze geciviliseerde wereld 
die het nu niet meer mogelijk maakt 
hun menszijn te beleven. De drug biedt 
de mogelijkheid door te stoten naar een 
gebied, waar de aardse ketenen afval
len, waar zij geluk, saamhorigheid en 
liefde vinden. Onze maatschappij blijft 
het antwoord schuldig op de vragen 
naar de zin van het bestaan. De univer
siteiten voorzien in de behoeften en vol
doen aan de eisen van de geïndustriali
seerde maatschappij: het afleveren van 
gekwalificeerde krachten. De wet die in 
deze maatschappij geldt is de "survival 
of the fittest". 

De middelen tot bestrijding van drug
gebruik door mevrouw Veder voorge
steld, zijn een noodzakelijke stap op het 
gebied van de gezondheidszorg, maar zij 
zijn niet het antwoord op en vormen 
geen alternatief voor het gelukkige 
rechtvaardige paradijs dat door de voor
standers van de drugs wordt opgeroe
pen. 

Door de filosofen, psychologen en so
ciologen worden als symptomen gecon
stateerd: de mens is vastgelopen in de 
technologische maatschappij, ondeiWijs 
en opvoeding zijn uitsluitend gericht op 
het pasklaar maken van de jeugd voor 
de maatschappij, ook in de wereld van 
de wetenschap gaatde factor economisch 
belang steeds meer domineren en het 
begrip moraliteit is uitgehold tot. een 
fatsoenscode. 

Bij die hulpverlening zal men moeten 
uitgaan van de achtergronden van deze 
symptomen. Naast de praktische hulp
middelen zal aan de jeugd voor ogen 
moeten worden gesteld een ideaal dat te 
realiseren is, maar niet blijft hangen in 
onze materialistische op Darwin, 
Marx en Freud geïnspireerde - levens
beschouwin.gen. Het moet een doel zijn 
dat het kan opnemen tegen de sirenen
zangen, waarin de aanhangers van de 
drugs een betere wereld bezingen. 

Mr. A.M. C. H. REIGERSMAN-VAN 
DEREERDEN 

.. 

bestrijden: oude bepro~f~e.L,__."'oJ;'p_..z~ic~h..,z~e~lf=----~~~----~----...!D:!Eil:!!:NL.!H!:A~A~Gi!.... ___ _ 
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Een RONDVAART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
*---------------------------------------- een BELEVENIS! W illemsplein 

Rotterdam 

!Twee Torens! 

N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 
TELEFOON 25242 - DELFT 

81NDS'I8all 

in het hart 
fJan Amsterdam 

containers: 
koel/vries
containers: 

l 

• 
DI!SKUNDIGS 

AD\MQN 

P'RANCO 
LEvERINCI 
DOOR8EHKSI. 
NIIDERLAND 

MEUBELEli 
VWZI!I..STRAAT 118-11§ 

~STa'RDAM • TI!Lo 248'7W 

Onder de bellebermde naam ,.Multload"• · 
container bOUWt Paul & V• Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium STA• 
PELCONTAINERS voor bet stukgoe
derenvervoel'. 

"Flats" en 
"Huifcontainers": 

oe constructie van Van Weelde'• con• 
talnera leent zich In het bijzonder tot 
bet bouwen van uitvoeringen als koelt 
vrleacontainera, met naar keUZe poay. 
streeft of polyuntttaan IIIOiatle. Binnen
afwerking naar wens In aluminium o1 
polyester. Teven~~ 1can elk gewenst koel• 
aggregaat worden geleVerd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIEEN 

CARROSSERIE· EN CONTAINERFABRIKIC 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'8-GRAVENWEG 350 - NIEUWERKERK AfD IJSSEL 

TEL (01803) 2841 (3 LIJNEN) 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NES (bii RoHerdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
1B.EFOON 134862 ROnERDAM - TELEGR. BOELE • BOLNES 

I.H.C.HOIJ.AND la de Industriële 
groep van Gusto-Schledam, 
SmllABolnes-~ 
Venchure·Am~ 
Smii.Kinderdljk-Kinderdljk, 
D.M.N.-Noordwljkerbout en 
De ICiop-SIIedrecht. 

tili ... iüi .... Ailt.H.c.HOLLAND bouwt 
~-booreilanden, 
dri~ ~- -boleft. .............,. ......... 
motoNn.IMielieel
•rtswlnnlng • araanefevaforen. 
Een~ 1nc1ua1r1e. die bouwt-- grole loekomiL . 

I.H.C.HDLLAND 
Poalbull141. ~ Tei.(D10) ZM1II 

VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

" M 0 L I S 0 L 11 MOLER ISO LA TIESTENEN 

VUURVASTE ISO LA TIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 D 0 R I T E 11 CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. V. Gouda Vuurvast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 16744 - (01820) 
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Woningnood 

EINDHOVEN 

Dat het ook in geliberaliseerde gebleden 
nog geen botertje tot de boom is 

met betrekking tot de woningnood, 
bleek duidelijk tijdens de openbare ver
gadering van de commissie voor de wo..: 
ningbouw van de Eindhovense gemeen
teraad. Onderwerp van gesprek was de 
nota, die b. en w. hadden samengesteld 
naar aanleiding van een rapport van de 
actiegroep woningnood, bestaande uit 
maatschappelijke werkers. In dit rap
port, "Zwartboek betreffende de wo
ningnood", komt niet in de eerste plaats 
de statistische woningnood, maar vooral 
de woningnood als "leefnood" naar vo
ren. 

B. en w. zeggen in hun .,Nota inzake 
het Zwartboek woningnood" dat de 
schatting van de groei van de woning
behoefte tot nog toe steeds te laag is 
gebleken. Als oorzaken daarvan worden 
o.a. genoemd: De voortgaande wel
vaartsstijging en de daarmee verbonden 
vervroegde huwelijksleeftijd, de sterke 
toename van het aantal alleenstaanden, 
dat zelfstaluiig wil wonen en als plaat
selijke omstandigheid nog de toename 
van het aantal, arbeidsplaatsen als ge
volg van de sterke economische ontwik
keling van de agglomeratie Eindlloven. 
Als andere oorzaken worden nog ge
noemd het onttrekken van woningen 
aan de woningvoorraad als gevolg van 
afbraak (voor nieuwe wegen e.d.) en 
het in gebruik nemen van woonruimte 
voor andere doeleinden (Pas de nieuwe 
wet op de ruimtelijke ordening geeft de 
mogelijkheid juridisch in te grijpen, als 
de "gebruiksbepalingen" worden over-

treden, maar in oude bestemmingsplan
nen kan de gemeente niets beginnen als 
er zonder verbouwing een andere be
stemming aan woonruimte wordt gege
ven). 

Opheffing van de kwantitatieve wo
ningnood is steeds onze belangrijkste 
doelstelling geweest, zo stellen b. en w. 
Maar, zo vervolgen zij, voor een verant
woord woningbouwbeleid is een behoor
lijk inzicht nodig in de behoefte aan 
woningen naar soort en kwaliteit. Uit 
een door de gemeente Eindhoven inge
steld onderzoek is gebl• ,ken, dat medio 
1968 ruim 58 procent van de totale 
Eindhovense woningvoorraad een huur 
of huurwaarde van minder dan f îOO,
per maand had, waarvan 77 procent 
eigendom zijn van de woningbouwvere
nigingen of van de gemeente Eindhoven. 
Tevens is uit dit onderzoek gebleken, 
dat in Eindhoven een aanzienlijk over
schot is van woningen in de huurklasse 
van f 100 of minder (plm. 17000) en 
een groot tekort aan woningen in de 
hogere huurklasaen (plm. 19000). Op
voering van de kwaliteit van Dieuwe wo
ningbouwcomplexen om de doorstro
ming aantrekkelijk te maken, is dan 
ook van groot belang. 

Aan het eind van hun rapport gaan b. 
en w. in op de in het Zwartboek opgeno
men adviezen en suggesties. Zij zeggen 
o.& dat het aanwijzen van een ombuds
man geen verbetering zal kunnen bren
gen in het toewijzen van woningen (dat 
nu in Eindhoven is overgenomen door 
het centraal bureàu voor registratie van 
woningzoekenden, ingesteld dd'or de te-
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deratie van woningbouwcorporaties). 
Het advies om minder te slopen vinden 
b. en w. niet zinnig, omdat het verschaf
fen van woonruimte aan woningzoeken
den uit te saneren panden niet gaat ten 
koste van andere woningzoekenden in 
verband met het voor sanering beschik
baar gestelde kwantum van het rijk. De 
suggestie uit het Zwartboek, dat afrem
men van utiliteitsbouw tot een ver
hoogde activiteit in de woningbouw zou 
leiden wordt door b. en w. betwijfeld. 

Uit de discussies tijdens de openbare 
vergadering van de commissie voor de 
woningbouw, kwam o.a. naar voren, dat 
meer aandacht zal moeten worden be
steed aan de woningbouw voor alleen
staanden (ongeveer 10.000 in Eindho
ven), aan de doorstroming, waaraan de 
flatbouw nauwelijks een bijdrage zou 
leveren en vooral aan de voorbereiding 
op sanering en de nazorg ervan. Ook 
buitenlandse werknemers zouden een 
adequate plaats in de woningtoewijzing 
moeten krijgen. (In Eindhoven is een 
stichting huisvesting buitenlandse werk
nemers in voorbereiding, waarin over
heid, werkgevers en werknemers zullen 
gaan samenwerken). 

Veel meer dan 2000 woningen per 
jaar zullen er in Eindhoven niet gerea
liseerd kunnen worden volgens de wet~ 
houder, als er g~ andere methodieken 
worden gebruikt. Er zijn er bepaald 
veel meer nodig. Duidelijk kwam naar 
voren, dat mensen met de laagste inko
mens het moeilijkst te helpen zijn, zo
lang de doorstroming nog niet goed op 
gang is gekomen. 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton- ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZER N.V. 
TELEFOON 010--332657 - GROENEDIJK 10- CAPELLE a/d IJSSEL 

ut i I iteitsbouw 

systeembouw 

sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

Aannemings Mij~ Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 

Te koop aangeboden: REPRESENTATIEF LANDHUIS 

Gelegen in de bosrijke omgeving van de Achterhoek op 7000 m2 eigen grond, ver
warmd zwembad etc., perfecte st~tat van onderhoud. Koopsom f 300.000,- k.k. (In 
een editie van het blad IDEAAL WONEN is dit exclusieve object in beeld gebracht 
o~der de titel "Paradijs voor flatbewoners".) Op aanvraag zullen wij voor VJ'ij
bl\ivende toezending van gewenste inlichtingen en een exemplaar van genoemd blad 

zorgdragen. Te bevragen: 

Makelaarskantoor NIJBACKER te Den Haag 

Stadhouderslaan 98 - TEL.: Me - M49ll - 11118897 

(Verkoop ingevolge condities en tarieven van de N.B.M.) 

Utiliteitsbouw aannemingsbedriJf 

Woningbouw 

WAT WEET U VAN 
kiesrecht, medezeggenschap, politieké partijen, inkomens- . 
en bezitsverdeling ••• 

CURSUS BURGERSCHAPSKUNDE 
40 schriftelijke Jessen voor f 25.-. 
het raadslidmaatschap, begroting, ruimtelijke ordening, 
gewestvorming ... 

CURSUS DE GEMEENTERAAD 
25 schriftelijke Jessen voor f 20.-. 
invloed van de burger, parlement, gemeente, economisch 
beleid, recht, dienstplicht .•• 

CURSUS VOOR JONGEREN 
POLITIEK BEKEKEN 

12 sthriftelijke lessen t documentatiemappen voor f 9.50 
(in samenwerking met de Ned. Politieke Jongeren Contact 
Raad). 
Vraag nog heden een gratis prospectus onder vermelding 
van de naam van de cursus(sen) en de letters VD bij: 

Stichting Burgerschapskunde 
POSTBUS 349 LEIDEN 

nv. 

ARNHEM: 
Bruniogweg 21 
Telefoon: 085-454245 * 

ROTTERDAM: 

Ziekenhuisbouw amhem • rotterdam Kipstraat 3d 

Telefoon: 010-121288 
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,, Gastheren· in • land'' 

ftOTEL ,,DE NEDERLANDEN'' VREELAND 
REST AURANT-ROTISSERIE "NAPOLEON'' 

VREELAND A I D VECHT 
BIJ KRUJSINQ AUTOWEQ- HAARLEM/HILVERSUM+ UTRECHT /AMSTERDAM 

- RESERVERiNG {02943) 1576 

HOTEL WIT.TEBRUG 
Den Haag - Scheveningen 

20 suite$ en 240 bedden 

Alle kamers met privé bad en douche 

Airconditioned restaurant en lounge-bar 

Tel.: 512361 (10 liinen) 

waar de gast k'trning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levend~ stad: 
perfekte outillage voor vergaderingen, congressen, 
shows, feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco· 
modatie, restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speciale arrangementen bij feestelijke gele· 
genheden; Kerst!fli& • Nieuwjaar· Pasen· Pinksteren. 

COGA~RB 
RESTAURANT DES SPt:CIALITt:S. CAVE RENOMMt:E. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040 • 69288 

HOTEL BOUWES 

ZANDVOORT 

Kamers met meest modern comfort 

Gerenommeerde keuken 

Gelegenheid voor congressen en partijen 
tot 300 personen 

Cabaret-Dancing dagelijks 

KASTEELOUD-WASSENAAR 
HOTEL-RESTAURANT 

• 
Vijf minuten van Den Haag, te bereiken via autoweg naar Am
sterdam, afbuigen tegenover Dierenpark Wassenaar. 

IA magnifiek park gelegen hotel met alle moderne comfort. Salons 
voor speciale diners, recepties, cocktailparties, vergaderingen, ·etc. 

GEEN PARKEERPROBLEMEN! Telefoon 01751 • 9045 

WAAR lNIVRLJHEID' 
GI:RESPECfEERD 
WORDT ••• 
Rijnhotel: modern, comfortabel hotel 
In Rotterdam-Centrum. 140 Kamers 
met bad of douche. Cóngresaccom
modatie voor 20 tot 2000 personen. 
Ruime ondergrondse parkeergarage 
direkt naast het hotel. 

rijnhotel rotterelam 
Schouwburgplein 1 Rotterdam 
Tei.(010)132900 ·Telex 21640 

APPARTEMENTENHOTEL 

BOUWES PALACE 

ZANDVOORT 
Kamers en appartementen met modern comfort. 
Restaurant op 70 m hoogte • panorama • lounge bar 
• sauna • overdekt zwembad • congreszaal. 

' ' 

Unieke accommodatie voor kaderbijeenkomsten. 

BEIDE HOTELS HET GEHELE JAAR GEOPEND - TELEFOON 5041 
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Geertsema' s advies aan de koningin 

De kabinetsinformateur, prof. dr. 
P. A. J. M. Steenkamp heeft tijdens 
zijn persconferentie op 16 mei jl. 
mededeling gedaan van de voor· 
naamste inhoud van de door de 
fractievoorzitters aan H.M. de Ko
ningin in verband met de kabinets
formatie uitgebrachte adviezen. Hij 
liet het geheel aan de fractievoor· 
zitters over om desgewenst de vol
ledige tekst van hun advies te publi
ceren. Daartegen bestond geen enkel 
bezwaar. Met het oog daarop heeft 
mr. W. J. Geertsema ons verzocht de 
tekst van zijn advies integraal te pu
bliceren. 

Radio-uitzending van de VVD: 
zaterdag 29 mei, van 18.19-
18.29 uur, over de zender 
Hilversum I (402 m.). 

Televisie-uitzending van de 
VVD: woensdag 26 mei, van 
20.20-20.30 uur, Nederland I. 

Gevolg gevend aan de daartoe strek
kende uitnodiging, door Uwe Majesteit 
tot mij gericht, h~b ik de eer het 
navolgende mede te delen. 

Gezien de noodzaak tot een zo Iu·achtig 
mogelijk regeringsbeleid in de voor ons 
liggende periode, ben ik van mening, dat 
allereerst een poging zal moeten wor· 
den ondernomen om te komen tot de 
vorming van een kabinet, dat zal mo· 
gen rekenen op de steun van een meer
derheid in het parlement. 

Onder de huidige omstandigheden be
tekent dit een kabinet, bestaande uit 
geestverwanten van de KVP, de VVD, 
de ARP, de CHU en DS '70. 

Op grond van het feit, dat de ver
kiezingsprogramma's van deze partijen 
ten dele sterk van elkaar verschillen, 
heb ik de verwachting, dat het aller
minst eenvoudig zal zijn een zodanige 
regeringscombinatie tot stand te bren
gen. 

Het verdient daarom aanbeveling al
lereerst een informateur de mogelijkheid 
daartoe te laten onderzoeken. 

Gezien het f eit, dat de KVP de 
grootste partij in deze coalitie zou zijn 
en ik bovendien de overtuiging heb, dat 
in de KVP-fractie de meningen over het 
al dan niet deelnemen aan de bedoeldd 
samenwerking het meest verdeeld zijn, 
acht ik het verstandig, dat een inforl'ta
teur wordt aangewezen uit de KVP
kring. 

Op de vraag van Uwe Majesteit of ik 
de naam van een mogelijke informateur 
kon noemen, heb ik gemeend te moeten 
antwoorden, dat het allereerst op de 
weg van de KVP ligt Iemand aan te 
bevelen, die het vertrouwen van de 
fractie geniet. Indien deze informateur 
tot de slotsom komt, dat de mogelijkheid 
tot de vorming van 'n meerderheidskabi· 
net, als door mij bedoeld, aanwezig is, 
zal hij in zijn rapport tevens de naam 
moeten noemen van diegene, die naar 
zijn mening in aanmerking komt door 
Uwe Majesteit te worden aangewezen als 
formateur van een kabinet, waarvan hij 
de leiding op zich wil nemen. 

Mocht de informateur daarentegen 
geen mogelijkheid tot de vorming van 
een zodanig kabinet aanwezig achten, 
dan .verdient het naar mijn overtuiging 
aanbeveling, dat door tussenkomst van 
Uwe Majesteit het rapport van de in
formateur ter beschikking komt van de 
Tweede Kamer, opdat deze opnieuw In 
een openbare beraadslaging kan onder
zoeken of een meerderheidsoordeel kan 
worden uitgesproken over een door Uwe 
Majesteit te benoemen kabinetsforma
teur. 

Op Uwer Majesteits vraag, welke 
andere mogelijkheden tot kabinetsvor
ming ik in dat geval aanwezig achtte 
heb ik geantwoord, dat het mij onwaar
schijnlijk voorkwam, dat als een vijf 
partijenkabinet onmogelijk zou blijken 
te zijn, wel een vier partijenkabinet zou 
kunnen worden gevormd. 

Gezien de aard van de te verwachten 
voornaamste geschilpunten - punten 
nl. op het gebied van de hoogte van de 
overheidsuitgaven en de daarmee sa
menhangende belastingdruk - acht ik 
op grond van de onderscheidene partij· 
programma's het vermoeden gewettigd 
dat de breuklijn zal liggen tussen de 
confessionele partijen aan de ene kant 
en de VVD en DS '70 aan de andere 
kant. 

Als enig reëel alternatief van een 

vijf partijenkabinet zie ik derhalve een 
confessioneel minderheidskabinet, dat 
zal moeten trachten voor zijn beleid de 
steun van wisselende meerderheden te 
verwerven. Dat zal misschien mogelijk 
zijn. Een minderheidskabinet van de 
PvdA, D'66 en de PPR zal daarin 
zeker niet slagen. 

Aangezien naar mijn mening de na
tionrule noodsituatie niet aanwezig is, die 
voorwaarde is voor een succesvol op
treden van een nationaal kabinet, een 
extra-parlementair kabinet of een za
kenkabinet, zie ik na gebleken onmoge
lijkheld tot 't vormen van een vijf partij
enkabinet, een vier partijen-kabinet en 'n 
confessioneel minderheidskabinet, als 
enige oplossing, dat Uwe Majesteit het 
door het huidige kabinet aangeboden 
ontslag niet aanvaardt en dat dit kabinet 
vervolgeris op korte termijn de ontbin
ding van de Tweede Kamer bevordert. 

Ik realiseer mij daarbij, dat het 
allerminst zeker is, dat door deze nieuwe 
verkiezingen de vorming van een kabi
net gemakkelijker zal worden. 

Dit zou slechts het geval zijn, indien 
bij deze verkiezingen grotere samen
werkingsverbanden zouden gaan optre
den, dan bij die van 28 april jl. Gezien 
de dan reeds gebleken onmogelijkheid 
tot de vorming van een vijf partijen
en een vier partijen-kabinet is dat uiterst 

Hartelijk dank aan 
alle Trekpaarden 

Toen de verkiezingsdag ten einde liep, 
was ik natuurlijk niet echt blij. Ik had 
het beter gewild - en wie onzer niet? 
Als ik bedenk hoe onze lijstaanvoerder 
tot het einde met een onverstoorbaar 
goed humeur en ongelooflijk uithou
dingsvermogen zich inzette voor een 
overwinning, hoe alle werkers in het 
hele land zwoegden om deze verkiezin
gen tot de meest glorieuze uit onze 
geschiedenis te maken - nee, dan ben 
ik niet echt blij, maar gewoon een beet· 
je teleurgesteld. 

Toch, ik zou willen zeggen: juist nu, 
hartelijk dank allemaal voor wat u heeft 
gedaan! Ik heb, zelf op de KoninginDe
gracht zittend, kunnen waarnemen wat 
er door velen werd verricht. Het zat ons 
echt niet mee. Onze goede vriend Van 
Vlaardingen moesten we missen, we za· 
ten niet dik in de duiten en verschillen
de nieuwe partijen, die nu eenmaal het 
voordeel genieten geen verleden te heb
ben en dus ook geen fouten te hebben 
gemaakt, stonden tegenover ons. 

Onze lijstaanvoerder schreef het al in 
het vorige nummer: het aantal stemmen 
van de provinciale staten hebben we ver
beterd, maar we hebben onvoldoende de 
,floating voters' kunnen opvangen van 
de andere partijen. Daar zit onze onvre
de en daar zullen we op moeten werken. 

Ik geloof niet dat hel liberalisme on· 
voldoende werving heeft. Ik geloof wel 
dat nog meer mensen zich zullen moeten 
inzetten. Wat door ons partijkader Is 
verricht grenst hier en daar aan het 

onwaarschijnlijk, tenzij er een stembus
akkoord tot stand zou komen tussen de 
confessionele partijen en de huidige op
positiepartijen. 

Het is nl. niet ondenkbaar, dat deze 
een monsterverbond zouden aangaan tot 
invoering van een districtenstelsel. 

Op de vraag van Uwe Majesteit ten· 
slotte, of naar mijn mening de infor
mateur een ruime of een beperkte op
dracht moet worden verstrekt, heb ik 
geantwoord, dat hem uitsluitend zou 
moeten worden opgedragen de mogelijk
heid te onderzoeken van de vorming van 
een kabinet, bestaande uit geestverwan
ten van de KVP, de VVD, de ARP 
de CHU en DS'70. Bij een ruimere 
opdracht zou nl. de mogelijkheid be
staan, dat een keuze zou worden gedaan 
uit de andere mogelijkheden tot het 
vormen van een ltabinet, zonder dat 
de Tweede Kamer in de gelegenheid zou 
zijn daarover tevoren een oordeel uit 
te spreken. Dat zou naar mijn mening 
onjuist zijn. 

Vertrouwende hiermede aan de uit
nodiging van Uwe Majesteit te hebben 
voldaan, verblijf ik met de meeste eer
bied, 

Uwer Majesteits getrouwe onderdaan, 
(w.g. W. J. Geertsema) 

ongelooflijke, maar ik heb mij tijdens 
deze campagne wel eens afgevraagd of 
niet méér leden actief zouden moeten 
zijn. Het is nu eenmaal een stuk gemak
kelijker om samen een taak te verzetten 
dan alleen. 

Een van de conclusies die ik uit de ver
kiezingen trek is dat onze partijorgani
satie, die reeds een stuk verbeterd Is, 
nog beter kan en moet worden. De inter
ne communicatie dient verbeterd te wor
den en afdelingen die reeds jaren winter
en zomerslapen moeten ontwaken. Nog 
te vaak krijg ik brieven van nieuwe le
den, die mij onthullen dat zij van hun af· 
deling niets vernemen. Dit moet anders. 
Men wordt geen lid als daar niet iets 
tegenover staat. Men wenst mee te doen 
aan de meningsvorming en het gevoel te 
hebben erbij te horen. Juist in deze veel
al verontmenselijkende samenleving is 
dit zo belangrijk en juist kleine afdelin· 
gen kunnen hierin een grote rol spe· 
len. 

Het hoofdbestuur is bezig met plannen 
voor dit jaar. Die plannen hebben slechts 
zin als al onze leden echt meedoen, als 
ze ook mee kunnen doen. Het is de taak 
van bestuurders op ieder niveau om dit 
mogelijk te maken. Dat is een enorme 
verantwoordelijkheid, maar het is een
voudig noodzakelijk. 

Nogmaals; hartelijk dank aan alle 
Trekpaarden (met excuses aan de 
JOVD), maar ... breidt hun aantal uit. 
Het liberalisme is het waard! 

H. VAN SOMEREN-DOWNER 

• t ~' -:-. ; • • , • , ,. ~ ' • • ' ~ • • • ' ' ,•' • ·, • - : • ' • 
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Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 
(Zie echter het stukje Vakantie in de 
derde kolom) 

De VVD-fractie in 
de Tweede Kamer 
zoekt voor 
onmiddellijke indienst
treding een 

typiste 
voor halve dagen 
en wel van 13.00 
tot 17.00 uur. 
Zij moet zich in een 
drukke omgeving goed 
kunnen concentreren. 
Bruto salaris: 
f 500.- per maand. 
Sollicitatie-adres: 
Th. H. Joekes, 
secretaris van de VVD
fractie, Binnenhof 1 A, 
's-Gravenhage. 

Winterswijk 
In navolging van de in Ede door de 

centrale-vertegenwoordigster van Arn
hem mevrouw Van der Laan-Meesters 
onder de V.V.D.-vrouwen gehouden en-· 
quête, werd door het bestuur van de 
vrouwengroep Winterswijk aan vijftig 
vrouwen de vraag voorgelegd: "Over 
welke problemen van nu en morgen in 
onze maatschappij maakt u zich zorgen 
en welke veranderingen zou u wenselijk 
achten?" Vorige maand werden de bin
nengekomen antwoorden op een zeer ge
animeerde discussiemiddag in behande
ling genomen. Problemen van zeer ver
schillende aard kwamen hierbij aan de 
orde. Velen waren bezorgd over de 
steeds toenemende inflatie en over de te 
grote theoretische benadering van diver
se problemen, waarbij aan de stem van 
de prakFik niet voldoende aandacht 
wordt geschmJu:n. Verder kwam onder 
meer te sprake het gevaar van drugs, 
waaraan de jeugd is blootgesteld; de 
wens tot opheffing van de discriminatie 

op woon- en belastinggebied van de 
alleenstaanden; de milieuverontreini
ging; de sociale voorzieningen en het 
misbruik, dat hiervan dikwijls wordt ge
maakt; het nijpend tekort aan verpleeg
inrichtingen voor bejaarden. Wij willen 
van harte aanbevelen het initiatief van 
Ede en Winterswijk na te volgen. Het is 
goed ons gezamenlijk te buigen over de 
maatschappelijke problemen die ons 
V.V.D.vrouwen ter harte gaan en op een 
discussiebijeenkomst hierover van ge
dachten te wisselen. 

E.d.R.-B. 

Vakantie 
In verband met mijn vakantie van 24 

mei tjm 14 juni verzoek Ik u vriendelijk 
gedurende deze periode dringende corre
spondentie en kopij voor deze rubriek te 
willen toezenden aan de 2e secretaresse 
mevr. A. F. Bonthuis-Wunderl, Hugo de 
Grootlaan 41 te Middelburg tel.: 01180 -
3872. 

E.d.R.-B. 

~ 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Den Bosch 
In maart werd in Den Bosch ten huize 

van het raadslid mevr. E. Hoes-de Win
ter een afdeling van de Organisatie 
"Vrouwen in de V.V.D." voor Den Bosch 
en omstreken opgericht. 

Mevr. H. J. Schlemper-Van Gijn, vice
voorzitster van de organisatie "Vrouwen 
in de V.V.D.," gaf een uitee,nzetting van 
de werkwijze van de "Vrouwen in de 
V.V.D." 

Namens onze organisatie zal mevrouw 
Van Oost afgevaardigd worden naar de 
onlangs opgerichtte vrouwen adviescom
missie voor de woningbouw in Den 
Bosch en zal mevrouw Pijnenburg deel 
uitmaken van de Federatie V.V.H. 
"Wij willen ook in Den Bosch niet een 
groepje politiek-geïnteresseerde vrou
wen zonder meer worden, maar een zo 
goed mogelijke bijdrage leveren aan het 
welzijn van de hele burgerij," aldus me
vrouw Schlemper. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven ~· 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

• Een rectificatie van de adressen van 
de bestuursleden van de afdeling Ter
schelling; voorzitter J. F. Spiering, Lan
derum 16 post Midland, secretaris me
vrouw F. M. Mooy Oepkes, Oosterend 
5 post Hoorn Terschelling, penningmees
ter mevrouw R. Luidenge Bakker en 
leden W. F. Greve en M. J. Bos
huiyer .. 

• De nieuwe samenstelling van het be
stuur van de afdeling Delft is als volgt: 
Ir. E. M. Storm, voorzitter, w. J. R. 
Stratman, vice-voorzitter, A. J. Korff, 
secretaris, drs. W. H. Wisman, penning
meester, mevr. G. de Vries-Pielkenrood, 
vertegenwoordigster Vrouwen in de 
VVD, A. de Vries, H. J. Renaud en ir. 
M. L. Toppinga, leden. 

Aankondigingen 
NUNSPEET 
21 mei: H. Wiegel in Veld en Boszicht, 
Spoorlaan 42; 20.00 uur. 

RIJSWJK 
26 mei: H. J. L. Vonhoff; 20.00 uur. 

HUIZEN 
1 juni: H. Wiegel, voor ledenvergade
ring afdeling Huizen. 

ROTTERDAM 
7 juni: mr. A. Geurtsen op politiek 
spreekuur in hotel Regina; 20.00 uur. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijbeid en Democra
tie is gevestigd &e Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89-B. Hoofdredacteur ea 
voorzitter van de redactiecommissie 111 
de beer Pb. C. la Cbapelle. 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door bet algemeen secretariaat 
van de VVD, KoninginDegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon
nementen-administratie, 070 • 111741). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot bet algemeen secretariaat. 

De advertentie·exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Da.gblad 
Unie, Westblaak 180 (postbus 824) &e 
Rotterdam, telefuon 010 • 147211. 

algemeen 
secretariaat 

• 

Het algemeen secretariaat van de 
VVD is gevestigd te Den :Haag, Konin· 
ginnegracbt 61, telefoon (070)·604803. 
PostrekeDing: 67880 tea name van de 
algemeen secretaris van cle VVD te Dea 
Haag. 

Mijn opinie is ... 
• Afvallige kiezers 

Aan het einde van zijn "Analyse van 
een teleurstellende uitslag" in het vorige 
nummer van "Vrijheid en Democratie" 
schrijft de heer Abspoel: "We zullen on
ze afvallige kiezers duidelijk moeten 
maken dat het voor hetgeen zij voor
staan niet nodig is op een ondanks alles 
toch in wezen nog socialistische partij 
als DS'70 te stemmen." 

Deze zinsnede roept twee vragen op. 
Allereerst die naar het "ondanks alles 
toch in wezen nog socialistische'' karak
ter van DS'70. De heren Drees en Goed-

hart hebben hier heel interessante ant
woorden op gegeven. Ten tweede impli
ceert de aangehaalde zinsnede, dat de 
betrokken eertijds liberale kiezers een 
weerstand hebben moeten overwinnen 
om op een "socialistische partij als DS'70 
te stemmen." De vraag is of daarmede 
de afschuw voor het socialisme bij onze 
(potentiële) kiezers niet ietwat over
schat wordt. Voorshands d.w.z. zonder 
motievenonderzoek zou men met even
veel waarschijnlijkheid kunnen stellen: 
We zullen onze afvallige kiezers duide
lijk moeten maken dat het voor hetgeen 
zij voorstaan niet nodig is zich van een 
weliswaar in wezen liberale, maar niet
temin oook sociale partij als de VVD af 
te wenden. 

Drs. P.A. Delvaux 
ZEIST 

620.7 64 vermisten 
620.764 Nederlanders hebben op de VVD ge
stemd zonder lid van de partij te zijn. Dat zijn 
620.764 vermisten, die wij moeten opsporen. 
Eigenlijk gaat het toch niet aan om al het werk, dat nu eenmaal 
nodig is om te komen tot een verantwoord bestuur· van onze 
samenleving, te laten doen door een handjevol mensen. Maar 
daar komt het op die milni,er wel op neer, nietwaar?. 

Die 620.764 Nederlanders zijn zeer ·weldenkende mensen. 
Anders hadden zij niet hun stem op de VVD uitgebracht. Maar 
dan moet het ook een koud kunstje zijn hen ervan te overtuigen 
dat zij eigenlijk lid behoren te worden. 

Knip deze bon uit, stop hem in een envelop Èm stuur hem naar 
iemand in uw omgeving, van wie u vermoedt dat hij op de VVD 
heeft gestemd zonder lid van de partij te zijn. 

~-------------------------A 
Ik overweeg lid te worden van de VVD. Stuurt u daarom 
documentatie en het adres van het secretariaat van de 
afdeling in mijn woonplaats aan: 

,__ 

(naam) 

(adres) 

. . . . . . . . . . . . . . . . . . (woonplaats) 

(opzenden aan Algemeen Secretariaat WO, Koninginna
gracht 61 te Den Haag - Telefoon 070 - 604803) 

--------------------
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Bez.inning op toekomst liberalisme 

door onze redacteur 
V. G. A. M. Hafkamp 

Te koop 

Unieke 

RECREATIE-
WONI~NG 
met grote garage, aan Slaperdijk 
te Zurich (Fr.) 60 m van Wad
denzee, 1 km van IJsseJmeer 
verwijderd. Ideaal viswater. 

Indeling: beneden 3 kamers, 
hal, keuken; boven 4 slaapka
mers, overloop, alles inclusief 
vloerbedekking. Direct te aan
vaarden. Koopsom f 30.000 k.k. 

K. P. KALMA, 
Gornjum 10-05109-1326 

Als over enige tijd de rook van de 
kabinetsformatie is opgetrokken zal de 
VVD er goed aan doen zich te bezinnen 
op de toekomst van het liberalisme in 
Nederland en, op haar eigen positie· in 
het bijzonder. Dat zei onze politieke lei
der, mr. W. J. Geertsema op de bijzon
dere openbare vergadering van de par
tijraad die 15 mei in hotel Gooiland in 
Hilversum werd gehouden. De heer 
Geertsema gaf in zijn toespraak een 
haarscherpe analyse van de huidige_ po
litieke situatie in ons land en de moge
lijkheden tot vorming van een nieuwe 
regering. Hij bracht daarmee tevens in 
de openbaarheid in welke richting het 
door hem aan de Koningin uitgebrachte 
advies in verband met de kabinetsfor
matie is gegaan. •) Hij liet er geen twijfel 
nver bestaan dat hij in een vijf partijen
kabinet, gevormd door de confessionele 
drie, de VVD en DS'70 de meest wense
lijke oplossing ziet. 

Over de noodzaak tot bezinning, zei 
hij niet te doelen op het teleurstellende 
verlies tegen de verwachting in van een 
parlementszetel, maar op het partijpoli
tieke beeld in ons land . .,We hebben ons 
gelukkig geprezen om de eenheid in on
ze gelederen. Die heeft ons behoed voor 
een nederlaag als die, welke de confes
sionelen hebben geleden. Maar eenheid 
is niet het hoogste goed. De bepaling 
van de plaats van het liberalisme in de 
maatschappij van morgen is even be
langrijk. Niet omdat we in vergelijking 
tot 1967 0,4 procent zijn achteruitge
gaan, maar omdat we door die eenheid 
zouden kunnen vastroesten in oude 
denkpatronen", aldus mr. Geertsema. 
Hij merkte op dat we de uitslag van de 
jongste verkiezingen tot zijn ware pro
porties moeten terugbrengen. "Ten on
rechte is hier en daar gesteld dat de 
socialisten de grootste overwinning 
sinds de oorlog hebben behaald. Maar de 
PvdA staat nog altijd op het op een na 
laagste stemmenpercentage sinds de 
tweede wereldoorlog. En het is onmis
kenbaar waar dat de gezamenlijke pro
gressieve part!_ien slechts anderhalf pro
cent meer stemmen behaalden dan de 
PvdA in 1956 alleen. Dit behoort het 
schaduwkabinet tot enige voorzichtig
heid te manen," zei hij. 

Deconfessionalisering 
Over de verliezen van de confessionele 

partijen zei hij dat in die kringen veel 
op rekening van deconfessionalisering 
wordt geschoven. Hij gaf toe dat zij een 
rol heeft gespeeld, maar dié is volgens 
hem toch niet zo groot geweest· als de 
confessionele partijen willen doen voor
komen. .,Het is makkelijk de deconfessio
nalisering als boosdoener aan te wijzen. 
De deconfessionalisering kan niets te
rugzeggen", aldus mr. Geertsema die in 
alle eerlijkheid wilde stellen dat de poli
tiek van het kabinet De Jong ook een 
belangrijke rol heeft gespeeld en de re
geringspartijen geen goed heeft gedaan. 
"Het kabinet heeft veel gelegenheden 
voorbij laten gaan om zijil beleid beter 
te presenteren. Het heeft nooit de kans 
die de omroepwet biedt voldoende aan
gegrepen om bepaalde beleidsbeslissin
gen via de televisie nader toe te lichten, 
behalve dan in het geval van de 225 
miljoen extra voor defensie na de Tsje
choslowaakse crisis". Een komend kabi· 
net zal z.i. dan ook aan de presentatie 
veel aandacht moeten besteden. Mr. 
Geertsema ontkende dat hèt Nederland
se volk hèt beleid van de regering De 
Jong heeft afgekeurd. "Dat zou onrecht
vaardig zijn tegenover een kabinet dat 
op menig terrein zoveel goed werk heeft 
verricht. Maar loonbeleid en sterk ge
stegen inflatie zijn sterker blijven 
voortleven in de gedachten van vele kie
zers dan de voortreffelijke wetgevende 
arbeid, zoals die op het terrein van de 
ondernemingen". De heer Ge ertserna 
noemde het loonbeleid een .,uiterst zwak 
punt" van het demissionaire kabinet. 
Dit beleid is voor een belangrijk deel de 

oorzaak van het verlies van KVP en 
ARP, meende hij. 

Een voorlopige analyse van de uitslag 
leert volgens mr. Geertsema dat de re
kening-courant van de VVD ten opzich
te van alle confessionele partijen posi
tief is geweest. ,.Wij wonnen van de 
confessionelen meer dan we aan hen 
verloren". Over het procentuele op een 
na hoogste verliespercentage van de 
VVD aan de KVP, merkte hij op dat de 
kwestie van de abortus daarin zeker een 
rol heeft gespeeld. Het grootste verlies 
leed de VVD aan DS'70 en de Neder
landse Middenstandspartij. .,Ongeveer 
twee zetels van DS'70 en één van de 
NMP zijn afkomstig van ex-VVD-stem
mers. Het is niet na te gaan hoeveel 
potentiële winstkansen deze partijen ons 
hebben onthouden". Mr. Geertsema wil
de beide partijen overigens niet over één 
kam scheren. .,Beide partijen hebben 
weliswaar gemeen dat ze geen politiek 
verleden hebben, maar voor de NMP 
komt daar nog bij dat ze ook geen poli
tieke toekomst heeft. De beeldspraak 
over de in de knop gebroken bloem is te 
fraai voor het rottingsproces dat nu bij 
de middenstanders al aan de gang 
blijkt". 

Moeilijke periode 

Na een opsomming van de mogelijk
heden van kabinetsformatie, merkte mr. 
Geertsema op dat ons land een moeilijke 
periode tegemoet gaat. Er zijn voor de
ze stelling veel voortekenen. Hij noemde 
daarom een krachtig regeringsbeleid no
dig. Een krachtig beleidsplan kan alleen 
worden opgesteld en uitgevo_erd door 
een kabinet dat door een meerderheid in 
het parlement wordt gedragen, zei hij. 

Hij voorzag grote moeilijkheden bij 
een formatie van een kabinet van de 
vijf door de verschillen in programma. 

Vooral tussen het gemeenschappelijke 
urgentieprogram van KVP-AR-CHU en 
het program van VVD-DS'70 gaapt een 
groot verschil. Ook tussen VVD en 
DS'70, maar de breuklijn ligt z.i. tussen 
dat van de drie en VVD-DS'70. "Wan
neer een van de vijf haar programma 
als minimumprogramma gaat uitroepen, 

Alblasserdam, tel. 01895·3777, postbus 5 

kunnen we een kabinet van de vijf wel 
vergeten. Iedereen moet iets van zijn 
programma in het regeringsprogramma 
terugvinden. De verkiezingsuitslag moet 
hiervoor richtsnoer zijn. Alleen dat in· 
zicht kan .tot succes leiden" aldus mr. 
Geertsema. "Als het niet lukt, zal de 
breuk vermoedelijk op het financieel· 
economische vlak komen te liggen. Ne
derland zou ook niet begrijpen als die 
breuklijn elders zou komen." 

Omdat die breuklijn zal lopen tussen 
de confessionele drie enerzijds en VVD· 
f>S'70 aan de andere kant, zag mr. 
Geertsema weinig mogelijkheden voor 
de vorming van een vierpartijenkabinet 
dat met wisselende meerderheid zou 
moeten regeren. 

Een daadwerkelijk optreden van het 
schaduwkabinet zou volgens hem gezien 
zijn plannen en persoonlijke samenstel
ling "voor ons land zeer rampzalige ge
volgen kunnen hebben". Een confessio. 
neel minderheidskabinet zou dan nog te 
preferen zijn, maar een team zonder de
mocratisch-socialistische of liberale in
breng zou volgens hem niet in het 
landsbelang zijn. 

Als enige voorwaarde voor het optre
den van een zakenkabinet zag hij een al
gemeen erkende noodsituatie. Hij noemde 
het verder uiterst onwaarschijnlijk dat 
uit nieuwe verkiezingen wel een duide
lijke regeringscombinatie tevoorschijn 
zal komen. Het beeld zou bij nieuwe 
verkiezingen weinig afwijken van het 
recente. Alleen zouden er minder par
tijen deP.lnemen. Hij waarschuwde voor 
de gedachte van een eventueel monster
verbond van linkse drie en confessionelen 
met een wijziging van het kiesrecht als 
doel. Hij constateerde in de Tweede Ka· 
mer een meerderheid aan voorstanders 
voor invoering van een districtenstelsel. 

"Dat leeft ook bij de confessionele par
tijen. Zij zou het onderwerp kunnen vor
men van- een stembusakkoord om de 
kieswet te veranderen. Invoering van 
een districtenstelsel met als consequen
tie éen vorming van· twee blokken zou 
voor de liberalen in ons land catastrofale 
gevolgen hebben" zei hij. 

De heer Geertsema die zijri instem
ming uitsprak over de aanwijzing van 
prof. Steenkamp als informateur, sprak 
er ten slotte zijn voorkeur voor uit dat 
eventuele nieuwe verkiezingen door het 
zittende kabinet worden uitgeschreven. 

Vertrouwen 
, Mr. H. van Riel, fractievoorzitter van 
de VVD in de Eerste Kamer sloot zich 
geheel aan bij de politieke analyse van 
mr. Geertsema . .,Iedereen is gesterkt in 
zijn vertrouwen in Geertsema's politieke 
wijsheid. Hij heeft er lil de verkiezings
campagne een voorbeeld van gegeven 
hoe men kan bijdragen tot openheid 
zonder tot ongelukken te komen" zei 
hij. 

Mevrouw Van Someren wees in haar 
openingswoord op de teleurstelling die 
de verkiezingsuitslag heeft gewekt. 
.,Maar al is het doel niet bereikt, de 
spirit zit er bij ons nog volop in" zei ze. 
.,We hebben bijzonder prettige reactiès 
gehad en geen schimpscheuten van 
stuurlui aan de wal". Uit de uitslag is 
volgens haar onder meer gebleken dat 
de middengroepen teveel op de tocht 
zijn gekomen. "Wij moeten ons afvra
gen waarom bepaalde kiezers ons in de 
steek hebben gelaten. Het hoofdbestuur 
zal zich van de zomer beraden over wat 
we in het najaar gaan aanpakken". 

Aan het einde van de vergadering 
bracht zij verder nog hulde en dank aan 
mej. mr. I. Günther die jarenlang op het 
secretariaat van de partij in Den Haag 
heeft gewerkt en onlangs afscheid nam. 

•) Nadat dit artikel geschreven en gezet was, 
bereikt ons de integrale tekst van bedoeld 
advies, welke wij hebben afgedrukt op pagina 
1. 
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De Haagse kabouters 
DEN HAAG 
• Het secretariaat van de afdeling 
Den Haag is gevestigd: Leuvensestraat 
20, telefoon: 070 - 55 44 40. 

EPE (Veluwe) 
TE KOOP 

DRIEKAMER
SERVICEFLAT 
(hoekflat) 
oppervl. 9 x 12 m2 m. ga
rage en stoffering, prach
tig gelegen in "Rozenhof". 

Nabij centrum dorp en bij 
de bossen, 2 overd. balkons, 
zonweringen, 8 ingeb. kas
ten, maandel. kosten 1 pers. 
I 402,-, 2 pers. I 468,-. Vr.
pr. I 115.000. 
Spoedig te aanvaarden. 

Telefoon 05780- 2574. 

KORT na de verkiezingen spraken wij 
een jonge drs. in de psychologie aan 

wie wij vroegen hoe hij de teruggang in 
het stemmental voor de Kabouters ver. 
klaarde. Niet dat hij zelf ooit een ,,ka
bouter'' is geweest, maar wel omdat hij 
uiteraard voor het fenomeen belang
stelling had en hij bovendien nogal 
links georiënteerd is. Zijn antwoord was 
kort. Er is, zo zei hij, ·een sterk afne
mende belangstelling onder de jongeren 
voor de politiek. Dit antwoord stemt 
merkwaardig overeen met de opvatting 
van een Rotterdamse hoogleraar, die 
dezer dagen in Algemeen Handelsblad/ 
NRC bij de studenten eveneens een 
sterk verminderde interesse voor vraag
stukken als democratisering en in
spraak constateerde. De studie zelf en 
de voltooiing van de studie staat, al
dus de hoogleraar, weer op de eerste 
plaats. 

Hoe men over het bedriJven van poli
tiek ook moge oordelen, het is moei
lijker dan velen denken. Elke revolutio
naire beweging wordt, of men wil of 
niet, geconfronteerd met een bestuurs. 
apparaat. Zonder dat is de ingewikkel
de maatschappij van heden niet te rege
ren. De jeugd gaat in zijn streven naar 
hervorming hieraan vrijwel voorbij, of 
omdat zij zich niet in de geschiedenis 
verdiept heeft, of omdat zij - in jeug
dige onervarenheid - te licht aan het 
bestuurlijke vraagstuk tilt. 

Op die manier kan teleurstelling 
niet uitblijven. De provo's zijn er aan 
ten ondergegaan, de kabouters zijn ge
volgd; eerst in Amsterdam, nu o.a. ook 
in Den Haag. Kabouter-elfje Christie 
Baas heeft het geweten. Ze heeft moe
ten constateren, dat ze tegen het veel 
omvattende gemeenter~erk niet op 
kon. En dit waarlijk niet omdat de rest 

van de raad haar onaardig zou hebben 
behandeld. Integendeel; er was trou
wens ook geen reden voor. De kwestie 
Is eenvoudig dat het Christie Baas aan 
kennis en scholing voor het werk in 
het gemeentebestuur ontbrak. Met tra
nen in de ogen heeft ze de Javastraat 
verlaten. Ze behoeft er zich niet voor 
te schamen. Zijn er immers onlangs ook 
geen tranen gestort in de Eerste Ka
mer? En nog wel door een vrouwelijk 
Kamerlid mèt ervaring? 

De misiukte politieke carrière van 
Christie Baars schijnt overigens ook toe 
te schrijven aan onenigheid in de kring 
van Haagse Kabouters. Casper Schu
ckink Kool en zijn fractie-genote Christie 
Baas blijken zich in de ogen van de nog 
geïnteresseerde Kabouters al te veel te 
hebben .,aangepast" en dat is kennelijk 
een soort doodzonde. Schuckink Kool 
moet ook maar verdwijnen. De ontevre
den Kabouters hebben voor hem al een 
,,schaduw-fractie-voorzitter" aangewe
zen, niet zo'n erg originele gedachte, af
gekeken van de nationale linkse oppo
sitie. Schuckink Kool heeft inmiddels 
laten weten er niet aan te denken terug 
te treden. Hij heeft de oppositie in zijn 
partij ( ? ) gezegd, dat zij helemaal niet 
weet "hoe een raad functioneert". Met 
deze opmerking heeft Schuckink Kool 
twee spijkers op de kop geslagen. In de 
eerste plaats bevestigt hij daarmee de 
onwetendheid van velen over de juiste 
werking van het democratische spel; in 
de tweede plaats toont hij met zijn uit
lating aan, · dat ongenuanceerd verzet 
geen uitzicht op slagen biedt. Schuckink 
Kool lijkt voor redelijke argumenten 
vatbaar, maar die zijn lbij zijn achterban 
meestal ver te zoeken. Het zou ons niet 
verbazen als de baardige Kabouter met 
al zijn revolutionaire hervormings
idèeën de raadszaal niet zo gauw zal 

·Vruchtbaar initiatief 
ROTTERDAM 

e Het secretariaat van deze afde
ling is gevestigd Meent 106. Telefoon 
133995. 

Als de verkiezingen voor de Tweede 
Kamer onze partij niet het resul

taat hebben gebracht dat iedere recht· 
geaarde liberaal haar zo graag had ge
gund, dan is dat - zeker voorzover het 
Rotterdam betreft - niet het gevolg 
geweest van gebrek aan initiaJtief en 
activiteit bij de Vrouwen in de VVD. 
Die hebben zich integendeel, werkend 
naar een nieuw propagandistisch model, 
ten zeerste ingespannen om de partij zo 
goed mogelijk uit de bus te laten komen. 

Het leek ons wel aardig daar in deze 
rubriek wat meer over te vertellen, ook 
al omdat daardoor bij toekomstige ver
kiezingen het Rotterdamse voorbeeld 
wellicht tot navolging van andere afde-

/ejnholef _jjrnhem 
annex SAVOY-RESTAURANT 
Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken 

RIJNTERRAS 
· Onderlangs 10 • Arnhem • Tel. 08300. 27141 

Jingen zal kunnen strekken. Daal'bij 
willen wij vooropstellen dat de bedrijvig· 
heid van de Rotterdamse dames zich 
niet richtte op partijleden, maar op zo. 
genaamde marginalen in het kiezers
korps. Op kiezers dus die bij wijze van 
spreken, tot het laatst aan onzekerheid 
ten prooi zijn. En dat zijn er, zoals de 
ervaring telkens weer leert, bij elke 
verkiezing hèel wat. 

De redenering van de Rotterdamse 
dames was ongeveer aldus. "Tot de 
trouwe VVD-ers, zowel mannen als 
vrouwen, hoeven we ons niet te wen
den. We mogen ervan uitgaan dat die 
toch wel liberaal stemmen. Wie we wèl 
moeten zien te bereiken zijn de kiezers 
die - politiek gezien - in de randzone 
leven, zij het dan dat zij geacht kwmen 
worden niet à priori afwijzend tegenover 
de liberale gedachte te staan. Laten we 
nu eens proberen met zoveel mogelijk 
van die-mensen in collitact te komen en 
laten wij hun dan in huiselijke omgeving 
en ongedwongen sfeer zodanig van voor
lichting dienen dat zij tot de OIVertuiging 
'komen hun stem niet beter te kunnen 
uitbrengen dan op een liberale kandi
daat." 

Welnu, naar dit uitgangspunt heeft het 
bestuur van de Rotterdamse vrouwen
groep gehandeld, consequent en met 
elan. Het heeft de leden gevraagd namen 
te willen opgeven van mensen die po
tentieel voor een benadering in aanmer
king zpuden kunnen komen. Men zou dus 
kunnen zeggen dat er sprake was van 
een gerichte campagne. In totaal is het 
bestuur in het bezit gekomen van onge
veer driehonderd namen. Het heeft de 
betreffende mensen telefonisch uitgeno
digd voor een gesprek over algemene 
of specifieke onderwerpen ten huize van 
gastvrij meewerkende bestuurs- of ge
wone leden. 

Mevrouw G. C. S. Tellegen-BUiist, de 
presidente van de Vrouwen in de VVD, 
afdeling Rotterdam, noemde in een ge
sprek met ons die telefonische uitnodii· 
gingen alleen reeds een belevenis. Daar 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

verlaten, omdat hij tot het besef schijnt 
te zijn gekomen dat daar veel goeds valt 
te leren. 

EMS 
Intussen heeft de EMS weer eens voor 

een opzienbarende gebeurtenis gezorgd. 
Mr. van Dusseldorp is op staande voet 
uit de Raad van Beheer gezet en hem 
is de toegang tot het Circus-theater -
waarover hij de directie voerde - ont
zegd. 

Het is niet de eerste maal dat hoge 
functionarissen van de EMS zijn ont
slagen. Er is een periode geweest dat 
dit bijna aan de lopende band gebeurde. 
Eerlijk gezegd heeft het ons verwon
derd, dat mr. van Dussetdorp eerst thans 
het zoveelste slachtoffer is geworden. In 
het midden latende, wat de aanleiding 
tot het ontslag is geweest, veel te bete
kenen heeft deze zaak vermoedelijk niet, 
want het Circustheater is praktisch al 
eigendom van de gemeente en die schijnt 
de heer van Dussetdorp - uit de school 
van mr. Adama Zijlstra - graag met 
het beleid van het Circustheater te wil
len belasten. Dat komt ons voorailsnog 
als een goede zaak voor, want de heer 
van Dusseldorp is in de theaterwereld 
bijzonder goed thuis. 

Overigens krij1gt de gemeente in het 
jaarverslag van de EMS opnieuw een 
veeg uit de pan. Het staat er wel niet 
met zoveel woorden, maar dat er op
nieuw verlies is geleden, wordt geweten 
aan het gebrek aan samenwerking met 
het gemeentebestuur. Zou het misschien 
niet zo zijn, dat nog altijd juist is, dat 
wie het onderste uit de kan wil hebbeo, 
het lid op de neus krijgt? 

zijn soms langdurige en spitse gedachten· 
wisselingen door de telefoon lllit ont
staan die volgens mevrouw Tellegen op 
zichzelf niet anders dan vruchtbaar heb
ben kunnen werken. WaJt daarvan ook 
zij: om en nabij de honderdvijftig (mar
ginale) mannen en vrouwen uit verschil· 
lende maatschappelijke kringen hebben 
de huisbijeenkomsten bezocht, vijftig 
procent van het aantal genodigden dlu:s. 
Over die opkomst toonde mevrouw Tel
legen zich bepaald niet ontevreden. 

Er zijn vijf bijeenkomsten gehouden. 
Daarvan waren er twee gewijd aan on
derwijsproblemen. Eén van deze twee 
onderwijsbijeenkomsten was belegd voor 
"leken", de andere voor onderwijzend 
personeel. Beide bijeenkomsten werden 
geleid door mevrouw ir. M. C. Endert
Baylé, tot september vorig jaar de 
ijverige en bekwame onderwijsspecialis· 
te van de liberale fractie in de Rotter
damse raad. 

Eén van de andere bijeenkomsten 
stond in het teken van de fiscale vraag
stukken. De leiding berustte in dit ge· 
val bij mr. H. E. Konirig, de belasting· 
deskundige van de liberale fractie in de 
Tweede Kamer. Mevrouw drs. N. Smit
Kroes, lid van de Rotterdamse gemeen
teraad, gaf leiding aan bijeenkomst num
mer Vlier. Zij wisselde met haar a-udito
rium van gedachten over algemene poli
tieke vraagstukken, toegespitst op Rot
terdamse verhoudingen en - hoe kon 
het anders bij deze vervoersspecialiste 
- op wenselijkheden van het transport
wezen. 

Ook in de vijfde bijeenkomst, onder 
leiding van ons Tweede-Kamerlid mr. A. 
Geurtsen, hielden de geesten zich bezig 
met algemeen politieke vraagstukken, 
daaronder ook gerekend het abortus
vraagstuk. 

Er is, aldus de samenvattende indruk 
van mevrouw Tellegen, dikwijls zeer 
diep in de behandelde onderwerpen ge
graven. Er is spel en tegenspel gegeven 
op zulk een geanime·erde manier en 
doorgaans met zoveel kennis van zaken 
dat zonder overdrijving van gekruide 
discussies kon worden gesproken. 

Voor mevrouw Tellegen staat het dan 
ook als een paal boven water dat de 
VVD in Rotterdam met deze bijeenkom
sten een goede beurt heeft gemaakt. Na· 
vorsingen na de verkiezingen hebben 
geleerd dat bezoekers van de bijeenkom
sten hun stem op de VVD hebben uitge
bracht, hoewel zij er eerst helemaal niet 
zo zeker van waren dat zij dit zouden 
doen. De bijeenkomsten hebben hun ken
nelijk het beslissende stootje gegeven. 
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De analyse van de verkiezingsuitslag 

van 28 april jl. in ons vorige nummer 
was voornamelijk gewijd aan het voor 
ons enigszins teleurstellende resultaat 
en aan de vraag, hoe dat verlies was 
ontstaan. Thans nog wat meer algemene 
opmerkingen. 

Bij de toewijzing van de Kamerzetels 
aan de verschillende partijen konden bij 
een kiesdeler van 42.121 totaal 138 ze
tels rechtstreeks wordén toegekend. Te 
verdelen waren er dus nog 12 zetels, 
waarvan er, volgens het stelsel der 
grootste gemiddelden, drie gingen naar 
de PvdA, drie naar de KVP en één suc
cessievelijk naar de VVD, de ARP, de 
CHU, D'66, de CPN en DS'70. 

Het is duidelijk, dat hoe meer "par
tijen" er bij een verkiezing meedoen, 
des te groter de kans is dat het aantal 
te verdelen restzetels eveneens groter 
wordt. Er zijn dan immers meer "res
ten" en vooral ook meer stemmen, die, 
omdat zij onder de kiesdeler zijn geble
ven, in het geheel niet in zetels kunnen 
worden omgezet. Het is jammer, dat er 
op deze wijze altijd weer stemmen wor
den weggegooid, die dan vrijwel ten 
goede komen aan partijen, die men juist 
n i e t heeft willen steunen. Dat geldt 
met name voor: de zich noemende De
mocraten 2000 (27.230 stemmen), de Al
gemene Bejaardenpartij Nederland 
(26.934 stemmen), de herhaalde poging 
van de heer Van Rappard (dit maal 
onder de partijnaam Nederlands Appèl) 
om in de Tweede Kamer te komen 
(24.596 stemmen), de Nieuwe Roomse 
Partij (23.047 stemmen) en de z.g. Ka
bouters (22.177 stemmen), die allen toch 
niet meer dan 0,4 pct. van de stemmen 
behaalden. Alle andere lijsten van aplin
tergroepjes behaalden nog minder stem
men. In totaal werden, ondanks de 
waarschuwingen, aldus ruim 181.000 
stemmen tevergeefs uitgebracht. Dat 
betekent bij een kiesdeler van ruim 
42.000 dus toch nog 4 à 5 zetels. 

Dat er in het progressieve blok vol
doening bestaat over de behaalde zetel
winst, is te begrijpen. Even begrijpelijk 
is, dat de vreugde toch wel wat werd 
getemperd. In de eerste plaats immers 
was er geen sprake van dat de totaal 52 
zetels deze partijen ook maar enig uit
zicht boden om gezamenlijk een (nor· 
maal) kabinet te formeren. 

De 39 zetels, welke de PvdA met een 
percentage van 24,6 thans behaalde, 
lijkt trouwens nog ver verwijderd van 
de 50 zetels, die zij op haar hoogtepunt 
in het jaar 1956 met 32,7 pct. bereikte. 
Enige teleurstelling moet het bovendien 
toch ook wel hebben gewekt, dat PvdA, 
D'66 en PPR samen ondanks al hun 
oppositie en al hun propaganda en on
danks de voor deze partijen betere kie
zersopkomst dan bij de Statenverkiezin
gen, in de ruim 12 maanden tussen 
laatstgenoemde verkiezingen en die voor 
de Kamer geen enkele vooruitgang heb
ben geboekt, zelfs totaal een kleinigheid 
(van 33,3 pct. tot 33,2 pct.) zijn terug
gelopen. 

Wat mij persoonlijk ook heeft ver
heugd, is dat de zich noemende "Kabou
ters" het niet hebben gehaald. Deze 
poppekasterij is ons voorlopig gelukkig 
bespaard gebleven - en hopenlijk voor
goed. We hebben er werkelijk geen be
hoefte aan om de parlementaire orde 
telkens tot een aanfluiting te zien ge
maakt. Wanneer een blad als The Times 
(in een hoofdartikel nota bene!) het be
treurt, dat de Kabouters geen zetels in 
de Kamer hebben gekregen, laat het 
dan maar een actie opzetten om in het 
eigen Lagerhuis flink wat Kabouters 
gekozen te krijgen. Onze Nederlandse 
kiezers bedanken kennelijk voor deze 
"pret" op het Binnenhof. 

Ten slotte de voorkeurstemmen. Mini
ster Luns en mevrouw Van Someren 
bleken weer de meeste aantrekkings
kracht bij de voorkeurstemmers te heb
ben gehad. Minister Luns kreeg op de 
acht westelijke lijsten van de KVP bij
na 20.000 stemmen. Mevrouw Van So
meren, die in 13 van de 18 kieskringen 
op de laatste plaats van de VVD-lijst 
stond (in de kieskring Zwolle op nr. 28) 
kreeg ruim 17.000 voorkeurstemmen. 

De correspondent van De Volkskrant, 
die een heel verhaaltje aan de voor
keurstemmen wijdde en in zijn opsom
ming zelfs afdaalde tot de totaal 4050 
voorkeurstemmen voor de gewezen 
CHJO-voorzitter Jac. Huysen, voor w1e 
door de jongeren een speciale actie was 
gevoerd, "vergat" mevrouw Van Some
ren te noemen, die als gezegd ruim 
17.000 stemmen behaalde zonder enige 

speciale propaganda en op de laatste 
plaats. Mochten de Volkskrant-lezers 
dat fliet weten? 

• Filosofische misvattingen 
Drs. H. van Praag geeft tegenwoordig 

in De Telegraaf een soort populair-we
tenschappelijke verhandelingen, die 
veelal best de moeite van het lezen 

· waard zijn. Jammer genoeg heeft hij 
zich nu ook op het terrein van de poli.
tiek begeven en dat blijkt nogal een 
misgreep te zijn. Uiteraard heeft de 
heer Van Praag als staatsburger het 
recht op zijn eigen mening en voorkeur, 
maar als voorlichter kan hij zich toch 
beter tot zijn eigenlijke terrein beper
ken. In een artikel: "De les der verkie
zingen" (De Telegraaf van 11 mei jl.) 
komt de heer Van Praag tot, deze con
clusie: "Een nieuw kabinet met confes
sionelen, liberalen en leden van DS'70, 
zou 't rekenkundig net wel halen, maar 
betekent een botte verloochening van de 
structuur van het referendum, dat in 
iedere verkiezingsuitslag verborgen ligt. 
De duidelijke winst van de Partij van 
de Arbeid wijst op een toenemende be
hoefte - vooral onder de jongeren -
aan een progressief beleid. Wie tegen 
deze stroming ingaat, wedt op de ver
grijzing in de politiek, d.w.z. gaat lijn
recht tegen de logica der geschiedenis 
in". 

Deze conclusie is zowel wat haar 
grondgedachte als wat de concrete be
weringen betreft, onjuist. Er hebben in
derdaad bij deze Kamerverkiezing vele 
verschuivingen plaats gevonden. Bijna 
geen partij is in zeteltal geheel gelijk 
gebleven. Waarschijnlijk· onder de in
druk daarvan is bij de heer Van Praag 
de gedachte blijven hangen die we bij 
meer oppervlakkige beschouwers aan
troffen, namelijk dat de Partij van de 
Arbeid zulk een uitzonderlijk grote 
overwinning had behaald. 

Daar is echter geen sprake van. De 
PvdA verkreeg bij de Kamerverkiezing 
van 1967 23,5 pct. der stemmen en 37 
zetels. Op 28 april jl. behaalde zij 24,6 
pct. der stemmen en 39 zetels. En aan
gezien de PvdA m 19116 50 zetels be-e 
haalde (32,7 pct.), in 1959 terugliep tot 
48 zetels, in 1963 tot 43 zetels en in 
1967 tot 37 zetels, kan slechts gezegd 
worden, dat de PvdA er voor het eerst 
na 1956 in is geslaagd weer wat winst 
te boeken en twee van haar sinds 1956 
verloren elf zetels terug te winnen. Bo
vendien werd in het voorgaande stukje 
in deze rubriek er reeds de aandacht op 
gevestigd, dat het progressieve blok ge
zamenlijk sedert de Statenverkiezingen 
(dus in het afgelopen jaar) geen stap is 
vooruitgekomen, ondanks alle propagan
da en de voor de progressieven gunstige 
stembus-adviezen van allerlei groepen 
en groepjes en comités in de pressie
groep-sfeer. 

Dat een nieuw kabinet van confessio
nelen, liberalen en DS'70 het "rekenkun
dig wel net zou halen" is een "understa
tement". Zo'n kabinet zou immers 
rechtstreeks steunen op 82 zetels in de 
Kamer, tegenover 52 zetels voor de offi
ciële oppositie, waar men dan in de 
praktijk in vele gevallen de 6 zetels van 
de CPN en de 2 zetels van de PSP nog 
wel bij kan tellen. Dat zijn er dan toch 
nog maar zestig. Daartegenover staat, 
dat in menig geval de SGP ( 3 zetels) en 
het GPV (2 zetels) regeringsvoorstellen 
wel zullen steunen. Dan laat ik de nog 
onbekende "Middenstandspartij" (2 ze
tels) en de heer Koekoek met zijn en~> 
zetel maar buiten beschouwing. 

Dat de winst van de Partij van de 
Arbeid vooral van de jongeren afkom
stig zou zijn, is ook al niet waar. In ons 
vorige nummer heb ik aan de hand van 
de politicologische onderzoekingen al 
aangetoond, dat juist bij de Partij van 
de Arbeid in de leeftijdsopbouw van 
haar kiezers van een "vergrijzing" spra
ke is. Dit in tegenstelling tot de VVD en 
sterker nog tot D'66. 

In het licht van het vorenstaande doet 
de uitspraak: "botte verloochening van 
de structuur van het referendum" bijna 
belachelijk aan. Wil de heer Van Praag 
dan dat het "progressieve blok" met 
zijn 52 zetels een kabinet vormt ? Zo 
ver gaat hij toch waarschijnlijk niet. 
Daarom betuigt hij zijn sympathie met 
de door de heren Van Walsurn en Patijn 
de dag na de verkiezing bepleite ge
dachte van een extra-parlementair kabi
net, "dat de instemming kan hebben van 
de meerderheid van het land". 

Wat bedoeld wordt met "de meerder
heid van het land" begrijp ik niet. In 
een parlementaire democratie weerspie-
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geit zo'n meerderheid zich in het verte
.genwoordigend lichaam, zeker wanneer 
er pas verkiezingen zijn gehouden. 

Een extra-parlementair kabinet is een 
noodoplossing, welke, zeker in een tijd 
welke om talrijke politieke oplossingen 
vraagt, pas in uiterste instantie mag 
worden aangegrepen. Misschien zal het 
daar ten slotte toch van moeten kome~. 
hoewel nog niet goed te zien valt hoe 
dat dan moet. Maar dan zal toch eerst 
de nood - namelijk de absolute onmo
gelijkheid om een parlementair kabinet 
te vormen - moeten worden aange
toond. 

• Middenstandspartij 
De thans bijna verdwenen Boerenpar· 

tij van de heer Koekoek heeft zich.altijd 
gekenmerkt door permanente ruzies, on
derlinge lasterpartijen en - ten slotte 
- afsplitsingen. De nieuwe Midden· 
standspartij lijkt hetzelfde beeld te 
gaan vertonen. Zelfs nog voordat de 
nie.uwe Tweede Kamer bijeen wa:s, waar 
zij met twee zetels zal zijn vertegen
woordigd, was zij al bijna in tweel!n 
uiteen gevallen. Slechts op het laatste 
ogenblik kon een scheuring worden 
voorkomen. Een actieve groep "rebel
len", zoals de heer Te Pas ze noemde, 
stelde eisen. als het bedanken van een 
der twee juist gekozen Kamerleden, de 
heren Te Pas en Dessing, ten einde een 
zetel vrij te maken voor de fabrikant 
De Jong, uit Vorden; het geven van in
zicht in de financiële administratie en 
een democratisch gekozen hoofdbestuur. 
De heer Dessing heeft daarbij ten slotte 
het loodje gelegd en heeft voor zijn ze
tel bedankt. 

Volgens het verslag in De Telegraaf 
Wt!rden de heren Te Pas en Dessing tij
dens de verhitte discussies voor "suf
ferds, politieke avonturiers en baantjes
jagers" uitgemaakt en tegelijk van 
"dictatuur" binnen de partij beschul
digd. Het lijkt inderdaad wonderlijk 
snel precies op hetgeen zich - maar 
daar wat geleidelijker - in de Boeren
partij heeft afgespeeld. 

Het zijn typisch de karaktertrekken 
van zuivere belangenpartijtjes, die veel
al sterk emotioneel met een eenzijdig 
doel zijn ontstaan en dan de Kamer 
trachten te bereiken. Het is jammer dat 
er altijd weer kiezers zijn te vinden, die 
hun stem aan dergelijke gelegenheida
partijtjes geven. 

• Burgemeester Vis 
I)r. Vis die als nieuwe burgemeester 

van Leiden vooral door de P AK-opposi
tie aldaar weinig vriendelijk is ontvan· 
gen (al was.d$t niet tegen zijn persoon 
gericht), kan wellicht troost vinden in 
een duidelijk precedent (niet het enige 
trouwens, maar wel het meest spreken
de). 

Bij Kon. l3esluit van 7 oktober 1938 
was oud-minister mr. P. J. Oud, toen 
nog vrijzinnig-democraat, per 15 okto
ber benoemd tot burgemeester van Rot
terdam, als opvolger van de overleden 
liberaal mr. P. Droogleever Fortuyn. 
Zijn officiële installatie geschiedde op 
20 oktober, maar op 14 oktober reeds 
hield de communist Reuderink een "in
terpellatie" in de Raad. Zij resulteerde 
in een met 20 tegen 17 stemmen aan
vaarde motie, waarin de Raad (althans 
zijn meerderheid) vaststelde, dat de be
noeming van de nieuwe burgemeester 
niet in overeenstemming was met de po
litieke verhoudingen in de Rotterdamse 
bevolking, zoals deze in de samenstel
ling van de Raad tot uitdrukking kwa
men, en daarover zijn teleurstelling uit
sprak. 

De Raad had aldus vooraf stoom af
geblazen en bij de installatie op 20 okto
ber werd nog slechts terzijde een enkele 
opmerking in dezelfde richting ge
maakt. 

Maar jaren later, nog vóór burgemees· 
ter Oud in verband met zijn nieuwe en 
belangrijke rol in de na-oorlogse lands· 
politiek was afgetreden, kon mr. K. P. 
van der Mandele in het, ter gelegenheid 
van de 65ste verjaardag van de heer 
Oud op 5 december 1951, verschenen 
boekwerk: "Mr. P. J. Oud, gezien door 
zijn tijdgenoten", zonder tegenspraak 
getuigen: "En als men zich de vraag 
voorlegt: is burgemeester Oud een goed 
burgemeester geweest, dan kan het 
openhartig, onpartijdig antwoord zijn: 
niet alleen een goed, maar óók een 
groot burgemeester, die nog lang onder 
de bevolking zal blijven leven met de 
erenaam van: burgervader. En als· de 
dag dan eenmaal gekomen zal zijn dat 
de ambtsketen wordt afgelegd, dan zul
len inderdaad alle vlaggen van het sta
dion wapperen en als de scheidende bur
gemeester met zijn vrouw op de ere-tri
bune zal hebben plaats genomen, zullen 
inderdaad zestigduizend burgers en bur
geressen opstaan en hun toezingen het 
lied dat ook hun dierbaar is geworden: 
Ik heb u lief, Rotterdam." 

Wij wensen dr. Vis graag toe, dat 
eens, bij zijn afscheid (dat overigens 
lang moge uitblijven!) in Leiden in ge
lijke bewoordingen van hem als burge
meester zal worden getuigd. 
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• Koopvaardij 1n zorgen 

door onze redacteur 
G. Stampher 

Twee belangrijke Nederlandse bedrijfs· 
takken die vooral in internationaal op
zichit een gewichtige rol spelen, met na· 
me onze luchtvaart en scheepvaart, 
gaat het de laatste tijd bepaald niet 
voor de wind. Het is daarbij opvallend 
dat de zorgelijke toe:;otand waarin de 
KLM zich op het ogenblik bevindt meer 
aandacht krijgt dan die van onze koop
vaardij, hoewel onze scheepvaart vijf 
maal zoveel bijdraagt tot de dekking 
van het structurele tekort op onze han
delsbalans dan de luchtvaart. Het is 
daarom nuttig dat de heer H. Reuchlin, 
voorzitter van de Koninklijke Neder
landsche Reedersvereeniging, onlangs 
de pers nader over de positie Vllll 
onze koopvaardij heeft geïnformeerd. 
Een informatie overigens, die in de dag
bladen helaas maar weinig weerklank 
heeft gevonden. Dit vormt voor ons een 
reden te meer hierop thans wat dieper 
in te gaan. 

Van een belangrijke groei van onze 
koopvaardijvloot is de laatste tien jaar 
nauwelijks sprake. Bezaten wij in 1960 
585 schepen met 4,3 miljoen brt, in 1970 
beschikten wij over 611 schepen met 4,6 
miljoen brt. Deze cijfers krijgen een on
rustbarende betekenis als men weet dat 
in bovengenoemde periode de bruto ton
nage van de wereldvloot met liefst 75 
procent steeg tot 27 miljoen brt. Het 
gevolg hiervan is dat ons land, wat de 
omvang van zijn koopvaardijvloot be
treft, op de wereldranglijst zakte van de 
zevende naar de twaalfde plaats. 

Wat zijn nu de oorzaken van deze 
ongunstige ontwikkeling? In de eerste 
plaats moet worden geconstateerd dat 
onze koopvaardij wat de investeringen 
betreft in hoge mate bij de luchtvaart 
wordt achtergesteld. De staat neemt 
thans reeds voor ongeveer 357 miljoen 
deel in het kapitaal van de KLM en 
verleent aan deze luchtvaartmaat
schappij voorts nog een kredietgarantie 
van 200 miljoen. Daar staat tegenover 
dat onze koopvaardij in het geheel geen 
overheidssteun ontvangt en bovendien 
nog te lijden heeft onder een ongunsti-

ger regeling voor d<l investeringsaftrek 
dan die voor de luchtvaart wordt toege
past. 

Andere factoren 
Kortom: de Nederlandse koopvaardij 

voelt zich door onze regering stiefmoe
derlijk I>edeeld. Niet alleen met betrek
king tot een achterstelling bij de lucht-: 
vaart, maar ook door het ontbreken van 
faciliteiten die in andere scheepvaartna
ties op financieel en fiscaal terrein wel 
worden verleend. Zo kent Engeland een 
subsidie van 20 procent op de nieuw
bouw, zomede vrije afschrijving en on
beperkte verliescompensatie. In Noor
wegen worden vervroegde afschrijving 
en belastingvrije reserveringsmogelijk
heid toegepast. In Japan worden extra 
rentesubsidies op leningen voor nieuw
bouw verstrekt, zomede exploitatiesubsi
dies en afschrijvingsmogelijkheden die 
zijn gerelateerd aan de vrachtinkom
sten. In Frankrijk wordt een staatssub
sidie verstrekt van 430 miljoen francs 
voor de periode 1971-1975. West-Duits
land heeft in zijn rijksbegroting voor 
1971 een bedrag van 87,5 miljoen D
mark voor nieuwbouwhulp aan de koop
vaardij uitgetrokken, welk bedrag mo
gelijk zal worden opgevoerd tot 117,5 
miljoen. In de Verenigde Staten wordt 
2, 7 miljard dollar bouw- en exploitatie
subsidies aan de koopvaardij ~erstrekt. 

Eigen initiatief 
Ook vmt de nieuwbouw betreft maakt 

onze koopvaardij zich zorgen. Slechts op 
het gebied van de containerschepen, al
dus de heer Reuchlin, spelen wij wat de 
nieuwbouw betreft enigszins mee. In het 
totaal van de nieuwbouwopdrachten 
neemt onze koopvaardij evenwel een 
zeer lage plaats in. Hij is dan ook van 
oordeel dat deze neergaande lijn slechts 
kan worden omgebogen als er een dui
delijke verbetering komt in het investe
ringsklimaat. 

Onze koopvaardij wil evenwel niet de 
indruk wekken dat zij uitsluitend met 
de hoed in de hand op de stoep van de 
overheid wil gaan staan. Zij vraagt dan 
ook geen subsidies en heeft reeds zelf 
enige maatregelen genomen om haar 
positie te verbeteren. Zot is er een breed 
opgezette studie gemaakt die heeft ge
resulteerd in het rapport-Oyevaar, 
waaruit twee nota's aan de regering 
zijn voortgekomen. Voorts zijn er fusies 
tot stand gebracht, alsmede samenwer
kingsverbanden met buitenlandse rede· 
rijen. Tevens werd de research gebun
deld en gecoördineerd. Het ligt daarbij 
in de bedoeling dat ook aandacht wordt 
besteed aan de ontwikkeling van de 
kernvoortstuwing. Wat onze koop
vaardij wel vraagt is een verbetering 
van haar startpositie in de concurrentie
verhoudingen. De Koninklijke Neder
landsche Reedersvereeniging bepleit 
daarom met klem een snelle en zo ruim 
mogelijke invoering van de eind vorig 
jaar door staatssecretaris Keyzer aan
gekondigde maatregelen die de bouw 
van nieuwe, moderne, grote en gespecia
liseerde schepen financieel verantwoord 
doen zijn. · 

Er is echter nog een andère belang
rijke factor, die nadelig voor onze koop
vaardij werkt, met name de zogenaam
de concurrentievervalsing, ofte wel la
dingsreserveringen voor buitenlandse 
vlaggen. Dit is wel een heel teer punt, 
omdat het mede in een politiek vlak 
ligt, waaromtrent nogal vele misver
standen bestaan. 

Wij stellen ons voor hierop in een vol
gende beschouwing nader terug te ko
men. Doel van dit artikel is de lezer 
reeds enig inzicht te geven in de natio
nale scheepvaartproblematiek, waar
omtrent enige oplossingen ten slotte 
door het parlement zullen moeten wor
den genomen, zoals de zo geheten Re
torsiewet, waarvan het ontwerp op 29 
januari van het vorig jaar werd inge
diend, doch waarmee tot dusverre nog 
weinig voortgang werd gemaakt. 
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De VVD in het parlement 
In deze rubriek geeft onze Haagse 

medewerker, J. E. van der Wielen, een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij kan natuurlijk slechts zeer beknopt 
melding maken van de liberale bijdragen 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de stand· 
punten die de VVD In het parlement 
heeft ingenomen of over de vragen die 
de liberale kamerleden aan de regering 
stelden, kan terecht bij het secretariaat 
van de VVD-fractie In de Tweede Ka· 
mer, Binnenhof 1-A te Den Haag, tele
foon 070-614911. 

De munt in 
beweging 

door G. M. V. van Aardenne, 
voorzitter van de sociaal
economische commissie van 
de VVD 

Liberale 
interpellatie in 
Europees 
parlement 

De ongewoon sterke verschuiving In 
de samenstelling van de Tweede Kamer 
heeft ook allerlei huishoudelijke gevol
gen. Voor de VVD-fractie is wel de be
langrijkste, dat zij (voorlopig?) van 
"links" naar "rechts" in de vergader
zaal is verhuisd. Gelukkig is het team
Geertséma er niet mee, maar een andere 
oplossing bleek vooralsnog niet moge
lijk. De vergaderzaal is toch al niet zo 
bijzonder geschikt. Na de uitbreiding 
van de Kamer van honderd tot 150 is 
het al een passen en meten geweest en 
moesten de meeste leden genoegen ne
men met een bank voor drte, in plaats 
van voor twee. De nieuWe indeling, die 
nu noodzakelijk is geworden, heeft het 
nog eens duidelijk gemaakt, dat het niet 
gemakkelijk zal zijn een bevredigende 
acconunodatie te krij,gen. 

Voor het overige kan deze rubriek 
ditmaal; zoals vanzelf spreekt, kort zijn. 
Het werk is grotendeels tot stilstand 
gekomen, zeker na het debat over de 
aanwijzing van een formateur, dat uit
gelopen is op de aanwijzing van een in
formateur. Ook mr. Geertsema kwam 
dit aJ!s de "beste" oplossing onder de 
gegeven omstandigheden voor. 

De afgelopen weken zijn op monetair 
en ook economisch gebied bewogen ge
weest. De import van inflatie uit de 
Verenigde Staten (waar in het verkie
zingsjaar de regering tot een duidelijk 
stimulerend" inflatoir beleid had beslo
ten) nam zulke vormen aan dat met 
name West-Duitsland de kat de bel aan
bond om de dollarstroom af te renunen. 
Men is in Duitsland altijd nog gevoeliger 
voor de risico's van inflatie dan in vele 
andere landen, door de les van het ver
leden In de jaren twintig, en in 1970 
was ook in ons buurland eigenlijk voor 
't eerst sinds de oorlog een aanmerke
lijke geldontwaarding opgetreden. 

Anders dan vorige malen besloot men 
niet tot een directe revaluatie, maar tot 
een tijdelijk zwevend makend van de 
mark, d.w.z. dat de koers van de mark 
ten opzichte van de dollar niet vastligt, 
maar binnen bepaalde - overigens vrij 
nauwe - grenzen naar tijd, plaats en 
omstandigheid kan variëren. Men kan 
dus nog- wel op het oude niveau terug
keren, maar waarschijnlijker is dat het 
tenslotte op een waardevermeerdering 
van de mark ten opzichte van de dollar 

De week van ·s tot 15 mei heeft in 
Brussel drie "marathons" te zien gege
ven. De eerste en de slechtste was die 
welke nodig was om de monetaire crisis 
te bezweren. Hij werd gevolgd door één 
van de landbouwministers die de land
bouwprijzen moesten "bijspijkeren" als 
gevolg van het "zweven" van mark en 
gulden. De gelukkigste marathon was 
die van de ministers van buitenlandse 
zaken aan het slot waarvan Engeland 
met één been in de EEG kwam te staan. 

Voor de Europese ontwikkeling wordt 
nog wel eens het beeld van de dans in 

· Echtemach gebruikt: om de beurt twee 
passen vooruit en één achteruit. Afge
lopen week heeft inderdaad enige ge
weldige passen vooruit te zien gegeven, 
voor . wat betreft de uitbreiding van· de 
gemeenschappen. Na het beslutt van de 
Top van Den Haag om de gemeensche.p
pen uit te bouwen tot een hechte econo
mische en monetaire unie, uitgewerkt in 
een resolutie van de Raad in februari jl., 
was het eenzijdig opwaarderen van één 
der munten van de zes echter een 
trieste stap terug. Zulks nog wel aan 
de vooravond van 15 juni, datum waarop 
de marges waartussen de wisselkoersen 
mochten fluctueren, zouden moeten wor
den versmald, in plaats van verbreed 
zoals thans gebeurd is. Men heeft de 
schijn opgehouden van gemeenschappe
lijkheid door de vorm van de resolutie 
waarin de ministers van financi~n de 
crisis te lijf zijn gegaan. Formeel zouden 
de pariteiten niet gewijzigd worden, het 
zweven is tijdelijk enz. 

De oorzaak van de moeilijkheden is 
bekend : de "zwervende" dollars, waar
van op één dag anderhalf miljard de 
bondsrepubliek binnenvluchtte. Nlxon 
wil in zijn land de rente laag houden, 
bij ons is de rente hoger, er gaat ook 
nog jaarlijks 14 miljard dollar naar de 
Amerikaanse troepen. De Verenigde 
Staten maken ons deelgenoot van hun 
inflatie, als tegenprestatie voor hun, 
grote, portie in onze defensie. Zouden 

Vragen 

Al staat de parlementaire arbeid dan 
ook grotendeels stil, er blijft voor som
mige Kamerleden toch altijd nog wel 
wat te vragen. Zo hebben de heren 
Geurtsen en Tuijnman zich tot de de
missionaire minister van landbouw en 
visserij, ir. Lardinois, gericht met 
schriftelijke vragen over de gevolgen 
van de beëindiging van de voorschotre
geling ter compensatie van de sterk 
gestegen olieprijzen voor de tuinbouw. 
Het probleem is, dat de tuinders door 
het nog ontbreken van aardgasaanslui
tingen, niet in staat zijn op deze veel 
schonere brandstof over te gaan. Beide 
VVD-Kamerleden vragen de bewinds
man daarom of er geen aanleiding is de 
voorschotregeling tijdelijk te verlengen. 

zal uitdraaien. 
Anders dan bij de revaluatie van enige 

jaren terug, heeft Nederland nu de. 
Duitse politiek gevolgd. Onze gulden is 
hierdoor in verhouding tot de dollar in 
waarde gestegen, ten opzichte van de 
mark (en de "eeht" gerevalueerde Zwit
serse frank) in waarde gedaald .. 

Hierdoor zal ook bij ons de import 
van kapitaal worden afgeremd, omtrent 
welke dr. Zijlstra in zijn jaarverslag on
langs nog had opgemerkt, dat slechts 
door deze kapitaalimport de binnenland
se overbesteding nog niet was uitge
mond in recessieve verschijlnselen. De 
kansen hierop zijn nu verder vergroot, 
onze exportpositie is bemoeilijkt bij een 
toch al ongunstige handelsbalans, maar 
3Jl bij al is toch te zeggen, dat er sluiers 
zijn weggerukt en de realiteit beter 
zichtbaar is geworden. Het is aan de 
heer Steenkamp om te trachten in deze 
koude wind een economisch program 
voor het nieuwe kabinet te ontwerpen. 

Internationaal heeft de monetaire 
muis een staartje (en hierbij denk ik 
niet alleen aan het voorwendsel dat het 
senator Mansfield heeft verschaft om 

wij bereid zijn daarvan zelf een groter 
deel voor onze rekening te nemen? Dit 
alles illustreert dat er veel meer op 
het spel staat dan alleen het afbakenen 
van de marges en fluctuaties van onze 
muntpariteiten tegenover de dollar. La
ten we "Deutschmark Uber alles" ver
geten, moge deze crisis het klimaat 
tussen Bonn en Parijs niet bederven 
en laten we bij deze zaak de Atlantische 
solidariteit niet uit het oog verliezen. 

Over al deze zaken ging de interpel
latie welke de liberale fractie in het 
Europese parlement deze week bij mon-
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Buitenlandse ·arbeidskrachten en kop. 
pelbazen vormen het onderwerp van 
schriftelijke vragen van mr. Geertsema. 

Aan deze buitenlanders wordt, volgens 
de VVD-fractie-voorzitter, geen aanslag 
opgelegd in de loon- en inkomstenbelas· 
ting, terwijl evenmin tot premieheffing 
voor de sociale verzekering wordt over
gegaan, wel te verstaan voor buiten
landse arbeidskrachten in dienst van ID 
het buitenland gevestigde uitzendbu
reaus (koppelbazen). Mr. Geertsema 
meent in zijn vragen, dat deze gang van 
zaken een onrechtvaardigheid inhoudt 
ten opzichte van Nederlandse werkne
mers en hij heeft de staatssecretaris van 
financiën nu gevraagd hoe deze aan 
deze ongelijke behandeling een einde 
denkt te maken. 

vermindering van de Amerikaanse troe
pensterkte In Europa te bepleiten). De 
Latijnse landen in de EEG houden hun 
munteenheden vast, en het half-Latijnse 
België heeft hiertoe na lang drsllen en 
vergaderen ook besloten. De Benelux 
dreigt hierdoor nog meer tot een schim 
te verworden, maar wat wellicht nög 
erger is, de Europese monetaire unie .zou 
wel eens op de lange baan kunnen ko
men, nu ondanks een kort geleden ge
maakte afspraak töch verschillende 
deelgenoten een verschillende monetaire 
politiek volgen. Het hemd is weer eens 
nader dan de rok gebleken. 

Ook in de Europese politiek lijkt het 
verstandig niet al te idealistisch te 
werk te gaan en de nationale belangen 
als realiteiten te erkennen, van waaruit 
men dan geleideliJlt iets kan opbouwen. 
Des te verheugender was het daarom 
in de afgelopen week uit Brussel te 
vernemen, dat de onderhandelingen met 
Engeland eindelijk belangrijke vorderin· 
gen hebben gemaakt. Een uitbreiding 
van de EEG is voor Nederland niet al
leen om economische redenen van groot 
belang. 

de van onze geestverwant Berkhouwer 
aan de orde had gesteld. Het debat 
eindigde met een resolutïY van het 
parlement. Daarin betreurt het parle
ment dat· de Europese executieven tot 
dusver de monetaire crisisverschijnselen 
niet in gelijkgezindheid en met uniforme 
maatregelen uit de wereld hebben weten 
te ruimen. Zij worden opgeroepen om 
in het komende beraad een gemeen
schappelijke lijn te volgen. Het ideaal 
is één Europese munt rond 1980. De 
nacht van 9 mei 1971 heeft daar wel 
een schaduw op geworpen! 
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ARNHEM: 
Utiliteitsbouw 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw 

aannèmlngsbedrljf Bruningweg 21 
Telefoon: 085 • 454245 * nv. 

arnhem • rotterdam 

ROTTERDAM: 
Kipstraat 3d 
Telefoon: 010-121288 

ut i I iteits bouw sierbeton-elementen 

systeembouw staalkonstrukties · 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040- 2 33 86 

I Twee Torens I 
::~.~l. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 

TELEFOON 25242 - DELFT 

containen: 
koel/vries
containen: 

Onder de beschermde naam "Multload"· · 
container bouwt Paul & van Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium STA• 
PELCONTAINERS voor het stukgoe• 
derenvervoer. 

"Flats" ei 
"Huifcontainers": 

Oe constructie van Van Weelde'a con· 
talnera leent zich In het bijzonder tot 
het bOuwen van uitvoeringen als koel/ 
vrleacontalnera, met naar keuze poly• 
streen of polyurethaan Isolatie. Binnen• 
afwerking naar ,.., .. na In aluminium of 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel• 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIEI:N 

CARROSSERIE· EN CONTAINERFABIUKil 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'8·GRAVENWEG 850 • NIEUWERKERK A/D IJSSEL 

TEL (01808) 2841 (I LIJNEN) 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L N E 5 (bii Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 134862 ROnERDAM - TELEGR. BOELE • BOLNES 

DAMMERS & VAN DER HElDE'S 
Scheepvaart- en Handelsbedriif N. V. 

Reders, cargadoors, bevrachters, expediteurs, 

beëdigde makelaars voor het kopen, verkopen 

en bouwen van schepen. 

Boompies 57, Postbus 444, Rotterdam-1 

Telegramadres: &:NERGETIC (New Boe Code) 

TELEFOON: 146011 - TELEX 21127 (6 lijnen) 

Een ROND V AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
*~------------·------------~~-----------

een BELEVENIS! Willemsplein 

Rotterdam 
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Med·tatie over media 

• 

door H. J. Vonhoff, lid voor 
de VVD van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal. 

• Pagina 2: 
Hoeveel stemmen kreeg 
elke VVD-kandidaat? 

• Pagina 3: 
Informatie-perikelen 
onder de loep. 

• Pagina 5: 
De zwevende gulden 
in het parlement. 

• Pagina 6 en 7: 
Staatshoofd en ministers, 
boek van dr. Van Raalte. 

Radio-uitzending van 
VVD: zaterdag 12 juni, 
18.19-18.29 uur, over 
zender Hilversum I. 

de 
van 
de 

Pers, radio, en tv zijn in de afgelopen 
periode soms explosief in het nieuws ge
weest. Gezien hun betekenis een goede 
reden om nader aandacht aan -te beste
den. Ondanks de onderlinge verschillen 
zijn er daarbij voldoende raakvlakken 
om pers en omroep in het bestek van.dit 
ene artikel beide aan de orde te stellen. 

Allereerst de pers. De moeilijkheden 
rond het dagblad De Tijd hebben mijn 
sombere vermoedens bewaarheid dat wij 
ons in de politieke sfeer al weer spoedig 
na het vorige persdebat in de Tweede 
Kamer met dit vraagstuk zouden moe
ten bezighouden. 

Daarbij moet een aantal zaken, voor
opgesteld worden. Om te beginnen: men 
moet niet trachten door kunstgrepen 
bladen die niet levenskrachtig genoeg 
zijn In stand te houden. D.at zal hier 
dan ook niet worden bepleit. De verant
woordelijkheid voor het voortbestaan 
van een gezond krantenbedrijf berust in 
de eerste plaats bij hen die kranten pro
duceren. Dat is zo'n eenvoudige waar
heid dat die nogal eens lijkt te worden 
vergeten. 

Concentratie en samenwerking zullen 
daarbij absoluut noodzakelijk zijn om 
tot een goede bedrijfsvoering te komen. 
In de Nederlandse verhoudingen bete
kent dit allerminst een aantasting van 
de veelzijdigheid. Elk blad dat verdwijnt 
betekent een stukje verlies, maar daar 
staan ook in de wereld van de media 
nieuwe verschijningen tegenover, die op 
dezelfde wijze als winst moeten worden 
gezien. Dit verdwijnen en verschijnen 
hoort bij een cultuur in beweging. 

Een tweede opmerking Is al evenzeer 
op haar plaats. Men moet niet in de dub
bele eenzijdigheid vervallen om alleen 
naar de landelijke dagbladpers te kij
ken. Kwalitatief en kwantitatief spelen 
en de regionale pers én de tijdschriften 
een zeer belangrijke rol bij de opinie
vorming. 

Deze overwegingen moeten ons hoe
den voor paniekreacties in een situatie 
die op zichzelf niet van ernst is ont
bloot. Dan zou men bijv. kunnen komen 
tot rechtsstreekse subsidie aan bepaalde 
bladen. Ik ben daartegen. Men verbetert 
er de structuur niet mee, maar gaat 
door met ondernemingen in stand te 
houden, die al lang naar andere oplos
singen hadden moeten .zoeken. Dat laat 
iedereen na als erop gerekend kan wor
den dat 'tie_ onbegaanbare weg wel door 
anderen begaanbaar zal worden ge
maakt. Nooit mag de politiek gesprek
ken in de krantenwereld doorkruisen, 
die juist wel uitzicht bieden op betere 
verhoudingen. Directe overheidssubsidie, 
gericht op bepaalde bladen, grijpt bo
vendien heel eenzijdig in. Ten ongunste 
van de goed lopende bedrijven, die op 
deze wijze in een valse concurrentieposi
tie geplaatst worden. Ik hoop aange
toond te hebben dat daarvoor geen re
delijke gronden aanwezig zijn. 

Ether-reclame 
Toch moet er iets gebeuren. Buiten de 

overheidssfeer zijn er wel degelijk bron
nen te vinden waar alle dag- en nieuws
bladen alsmede de tijdschriften van 
kunnen profiteren. Ik doel hier op de 
exploitatie van de etherreclame. Of juis
ter geformuleerd: de mede-exploitatie. 

Ik geloof niet dat daar principieel 
groot bezwaar tegen gemaakt kan wor
den. De gedachte dat hier een oud me: 
dium verdrongen wordt door een nieuw 
gaat ntet op, omdat er ondanks, neen 
sterker juist door de komst van radio en 
televisie een toeneming van kranten- en 
tijdschriftenconsumptie is waar te ne
men; zeker in relatie tot de toeneming 

Afscheid van Eerste-Kamerleden 
Tijdens een gezellig samenzijn, zaterdagavond 22 mei ten huize van mevrouw 
Schouwenaar te Bilthoven, heeft de Eerste-Kamerfractie van de VVD afscheid 
genomen van vier van haar leden: dr. P. G. van de Vliet, mevrouw drs. J. F. 
Schouwenaar-Franssen, mr. D. A. Delprat (die al sinds 1969 geen deel meer 
uitmaakte van de fractie) en S. J. van den Bergh (op de foto van links naar 
rechts). 

van het aantal Nederlanders dat lezen 
kan. 

Het is de overheid geweest, die met 
rechtmatige (zij het niet altijd door ons 
toegejuichte) maatregelen in de ver
houding pers-omroep heeft ingegrepen. 
De invoering van de etherreclame, de be
schet·ming van het auteursrecht op de 
programmagegevens ten gu:nste van de 
omroepbladen en de vaststelling van de 
prijs voor het luister- en kijkgenot zijn 
er typische voorbeelden van. Hierdoor 
zijn er inkomstenbronnen gestopt Eln 
wordt tegelijkertijd een scherpe prijs
concurrentie gevoerd. Deze elementen 
maken het bijzonder redelijk dat de op
lossing in deze financieringakring wordt 
gezocht. 

De mede-exploitatie van de STER ligt 
dan voor de hand omdat daar een ~el 
aanwijsbare verliespost is aan te duiden. 
De persorganisaties van de dagbladpers 
(NDP), de nieuwsbladpers (NNP) en de 
tijdschriften (NOTU) zouden in het 
STER-bestuur vertegenwoordigd moeten 
zijn. Het zou ook hun verantwoordelijk
heid moeten zijn om tot een verdeling 
van het hun toekomende deel van de 
STER-gelden te komen. In die sleutel 
zou wel een aantal factoren mee moeten 
wegen, zoals het abonnementental 
(meer abonnees betekent een groter 
aandeel), abonnementsprijs (hogere 
abonnementsprijs betekent eveneens een 
groter aandeel), de omvang van de re
dactionele stof in absolute zin en geme
ten ten opzichte van de totale omvang. 
Vervolgens zou ook de verschijningsfre
quentie een rol moeten spelen. Op die 
basis moet men onrechtvaardige onge
lijkheden kunnen voorkomen. 

Deze gedachte stuit in de omroepwe
reld stellig op verzet. Men erkent daar 
wel de nauwe relatie tot de pers, maar 
ziet toch vooral de beperktheid van de 
eigen middelen in een duidelijke op
bouwfase. Niet onredelijk, zelfs als men 

er van overtuigd is dat het woord sober- · 
beid, ondanks de veelal alcoholvrije 
kantines, niet al te groot in de omroep
boeken geschreven staat. 

De vraag mag echter worden gesteld 
of van de omroepconsument zelf niet 
een hogere bijdrage gevraagd mag wor
den als omvang en technische kwaliteit 
(kleuren-tv) toenemen. Om de heer 
Kloos eens instemmend te citeren: "Als 
men waar voor zijn geld vraagt, moet 
men ook bereid zijn geld voor zijn waar 
te betalen." Alleen dan kan men tot 
oplossingen komen. 

Veronica 

Op het continentaal plat heeft men 
dat op een weer andere manier gepro· 
beerd. De ontploffingstheorie is daar In 
de praktijk beproefd. Het succes van 
zulk soort methoden is gelukkig gering. 
Geen politicus kan zich daar achter stel
len, zoals mevrouw Van Someren duide
lijk heeft uitgesproken. 

Toch is het bepaald ongelukkig dat 
het kabinet-De Jong het in zijn demis
sionaire dagen nog nuttig en nodig 
heeft geoordeeld om tot indiening van 
wetsvoorstellen tegen de piratenzenders 
op het plat te besluiten. De ontploffing 
is daarbij terecht niet als argument 
aangevoerd. De bestaande wetten geven 
de gelegenheid tegen de verdachten op 
te treden en het oordeel komt de rechter 
en niemand anders toe. 

Maar juist omdat er geen directe aan
leiding was had het kabinet beter ge
daan om afzijdig te blijven. Het kabinet 
erkent dat het niet mogelijk is als de
missionaire bewindslieden over zulke 
verstrekkende zaken met de Staten-Ge
neraal te discussiëren. Wie dat niet kan 
doet in zo'n geval beter ook de· eerste 
stap over te laten aan hen die daartoe 
wel bereid en in staat zullen zijn. 

( - ·~.. • ~~- • .,..~ Y- ~'' \ .!., ' '· ~ • • .,. ~ .. , • • •• ; •. J ~ • ? ,. I • • ... • • - • -" 
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Voorkeurstemmen op VVD-kadidaten 

Op deze pagina geven wij een over
zicht van de voorkeurstemmen, die bij 
de Kamerverkiezingen van 28 april 
1971 zijn uitgebracht op de verachil
lendé VVD-kandidaten. 

e In het bestuur van de afdeling Haar
lem zijn enkele wijzigingen gekomen. 
De heren J. A. H. Post, D. Wieringa en 
H. H. de Haan hebben zich uit het be
stuur teruggetrokken. Hun plaatsen 
werden ingenomen door de heren J. Ver
nout, P. C. van Houten en J. J. van 
Enter. De heer Van Houten zal als pen
ningmeester optreden en dè heer Ver
nout, ( Warmoesstraat ~ 11, tel. 023 -
32.40.21) als secretaris. 

e Tijdens de algemene ledenvergade· 
ring te Groningen werd het bestuur van 
àe afdeling als volgt samengesteld: drs. 
J. F. Scherpenhuizen, voorzitter, M. H. 
S. Lahaye, vice-voorzitter, P. H. R. Jon
ker, secretaris, mevrouw mr. A. Nieu
wenhuizen, tweede secretaris, J. J. J. 
Jacob, eerste penningmeester en mej. R. 
Klasen en mej. H. A. M. Hormeijer en 
de heren J. H. Schrale, ir. R. Reuderink, 
J. s. H. Huizing, H. B. Eenhoorn en M. 
de Witt, leden. . 
• Mr. A. Geurtsen houdt op 7 juni in 
hotel Regina te Rotterdam· politiek 
spreekuur (20.00 uur). 

Gift afdeling Heerenveen 
Van de afdeling Heerenveen van de VVD 
heeft het hoofdbèstuur J 100,- ontvan
gen voor het verldezingsfonds: Hartelijk 
dank! 

I 
n 

m 
IV 
V 

VI 
VIT 

vm 
IX 
x 

XI 
xn 
xm 
XIV 
XV 

XVI 
xvn 

xvm 

DEN BOSCH 
TILBURG 
ARNHEM 
NIJMEGEN 
ROTTERDAM 
DEN HAAG 
LEIDEN 
DORDRECHT 
AMSTERDAM 
DEN HELDER 
HAARLEM 
MIDDELBURG 
UTRECHT 
LEEUWARDEN 
ZWOLLE 
GRONINGEN 
ASSEN 
MAASTRICHT 

261 27 
164 18 
374 59 
209 38 

46 18 
78 27 

147 30 
142 37 
'220 25 

1909 15 
464 20 

31 4 
"259 42 

52 123 
330 112 
206 1382 
158 1843 
200 20 

106 264 
42 85 

146 478 
56 136 
77 257 

356 997 
256 983 
219 290 
105 497 

56 107 
158 319 

27 24 
213 417 

25 45 
54. 97 
67 130 
24 45 
41 78 

42 292 
43 178 
41 410 
23 255 

522 307 
29 729 
79 1005 

132 459 
49 280 

8 218 
40 649 
12 123 
40 517 
12 121 
31 296 
48 276 
78 23 
41 147 

~ 
El 

19 36 
16 15 
38 71 
11 39 
26 181 
72 80 

713 123 
40 278 
22 42 
23 10 
24 86 
13 7 
33 59 

9 4 
22· 27 
18 18 

5 15 
140 23 

43 
31 
46 
48 
18 

182 
127 
487 

26 
228 
51 

174 
64 
51 

101 
144 
100 

49 

75 293 
69- 177 

156 423 
58 180 

107 123 
149 344 
134 511 
285 425 
82 2472 

157 336 
460 975 

75 87 
511 741 
926 84 
926 335 
389 98 
262 56 

64 100 

284 12 28 
196 13 15 
595 14 36 
264 19 13 
334 48 18 
474 22 45 
841 21 43 
778 145 30 
765 22 16 
360 10 32 
879 19 33 
144 8 7 
956 31 171 
238 5 9 
333 22 17 
493 ? 9 
228 7 12 
146 23 25 

10 10 
12 13 
24 18 
16 14 
25 16 
19 20 
17 28 

137 364 
7 22 
6 14 

17 25 
12 6 
52 30 

4 8 
10 15 

2 11 
3 7 

26 12 

43 9 28 
22 4 17 
61 22 29 
3:! 12 10 
25 9 207 
74 14 31 
90 18 66 
73 4 135 

804 10 26 
116 10 13 
260 8 29 

9 5 4 
93 14 33 
37 1086 50 
34 313 16 
61 328 4 
16 91 10 
20 16 15 

TOTAAL . . . . . .. . .. . ... . . . . . .. . .. 5250 3840 2028 5249 1270 6285 1244 1114 1970 4251 7760 8408 444 559 399 633 1870 1973 723 

I DEN BOSCH 
ll TILBURG 
m 'ARNHEM 
IV NIJMEGEN 
V ROTTERDAM 

VI DEN HAAG 
VII LEIDEN 

VIIT DORDRECHT 
IX AMSTERDAM 
X DEN HELDER 

XI HAARLEM 
Xll MIDDELBURG 

XID UTRECHT 
XIV LEEUWARDEN 
XV ZWOLLE 

XVI GRONINGEN 
XVIT ASSEN 

XVID MAASTRICHT 

17 
7 

16 
6 

11 
19 
17 
13 

555 
30 

128 
2 

37 
4 
6 
6 
7 
9 

82 
209 

42 
21 
46 
38 
35 
46 
67 

9 
'47 
15 

135 
9 

34 
:fó 
16 
41 

5 
7 

13 
3 
9 
8 

123 
26 

4 
4 
9 
1 

14 
7 
5 

13 
10 

6 

TOTAAL ...................... . 890 922 267 

Op de kandidaten op de plaatsen 28, 
29 en 30, voorzover zij slechts eenmaal 
voorkomen, werden voorts de volgende 
voorkeurstemmen uitgebracht: 

I. 's-Hertogenbosch 
K. Musch ........................... · 201 

Volksgezondheids
commissie van start 

De VVD-commissie Volksge
zondheid, vorige week geïnstal
leerd door de heer H. P. Talsma, 
is vol enthousiasme met haar 
werk begonnen. De commissie 
kreeg van het hoofdbestuur grote 
vrijheid zelf haar taak te bepa
len. Onderwerpen die de komende 
maanden onder meer ter sprake 
zullen komen zijn: drugs, abor
tus, ziekteverzuim, fluoridering, 
verontreiniging zeewater, huisart
senopleiding en ziektekostenpro
blemen. 
Mevrouw Veder-Smit, mr. J. G. 
Rietkerk en de heer P. A. Zeven 
zijn adviserende leden van de .com
missie. Vo: rzitter is P. Munten
dam, arts. De overige leden zijn 
drs. W. N. Bax, A. F. J. Gentis, 
dr. B. Hofman, D. H. de Kup, 
tandarts, J.. H. Pannekoek, inter
nist, mr. C. H. Strumphler en J. 
H. Moulijn. 

Secretare"se is mevrouw N. H. 
van den Broek-Lamen Trip, Gen
teldijk 16, Geldermalsen, tel. 03455-
1605. 

~ 
.!:::: <Cl) 
~ 

-~ 
"'o -áP:: 

8 12 12 16 
48 8 6 5 

7 5 5 6 
7 7 6 2 

1 .170 2 5 

5 11 276 353 

76 213 307 387 

2 
8 

51 
5 

8 
78 
36 
16 

66 138. 

14 
25 
16 
20 

75 

6 
12 
10 
67 

95 

6 
2 

19 

27 

Mevr. Fentener van 
Vlissingen-Wisselink 200 
J. L. van Oost .. .. .. .. . . .. . . .. .. 297 

n. Tilburg 
Y. P. W. v. d. Werff .. ..... .. 274 
E. G. H. Härtel .. ..... . . .. .. .. 111 
L. C. W. Wentzei .. ............. 421 

m. Arnhem 
Mevr. v. d. Spek-Tromp 
Meesters .. .. .. .. .. .. . .. .. .. . . .. . . .. 177 

IV. Nijmegen 
A. Kruijt . .. .. .. .. .. .. .. .. . . .. .. .. .. 255 

\'. Rotterdam 
H. C. G .. L. Polak 312 
G. 0. J. van Tets .. . . .. . . . .. . 61 

VI. 's-Gravenha.ge 
A. J. Dankeiman ... · ............ 323 
A. van Boven .. ..... .. .. .. .. .. .. .. . 111 

vu. Leiden 
J. D. van Dijk .................. 172 
P. J. Griep ..... .............. ..... 96 

VID. Dordrecht 
S. Overwater .. . . .. .. .. .. .. .. .. .. . 133 
P. Kamps ........................... 95 
J. den Ouden ..................... 128 

IX. Amsterdam 
F. H. A. M. Lauxtermann ... 42 
H. H. Jacobse .. .. .. .. .. .. .. . .. .. . . 104 

X. Den Belder 
Mevr. Visser-Jansen ......... 317 
J. J. Schilstra ... . .. .. . . .. . .. . . . 140 

XI. Haarlem 
· J. G. Chr. Gieben .............. : 159 

A. J. Vis .................... ,...... 319 
XII. Middelburg 

J. F. G. Schlingemann .. .. . . 225 
C. W. C. van Beekom ......... 48 

XIII. Utrecht 
M. de Bruijne ....... .'.......... 96 
A. Looten .. .. .. .. . . .. .. . . . . . . .. .. .. . 434 

XIV. Leeuwarden 
L. Hilarides .. .. . .. .. .. .. . .. .. .. .. .. 123 
K. Weide ........................... 104 
D. F. Went .. . .. .... ..... ·76 

X\'. Zwolle 

"' 
~ 

bil .3 
0!:::: "' 

>-") 8 
~ E-< 

ei r;.i 

13 34 
7 103 

21 27 

9 
14 

9 

23 
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1299 
223 

400 
37 

1Q 121 
2 3 

26 4 
3 1 
4 4 

41 164 32 1584 482 133 
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Ele!l 

21 
7 
9 
4 
2 

1448 
681 

2246 
1946 
2087 

1517 
1083 
2547 

242 
1719 

668 

469 
546 

43 17202 

P. Muntendam 263 
H. J. Witteveen .................. 219 

XVI. Groningeq 
A. P. J. v. Bruggen . 227 
G. R. Meijer .... . . . . . . . . . . 447 
H. G. Strating . 236 

XVII. Assen 
· T. E. Willems . . .. . .. .. .. .. . . .. . 304 

G. M. Lambers . . . 592 
XVIII. Maastricht 

E. P. M. Geradts ............... 364 
M. Moszkowic .................. 1087 ' 
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nderdeloep 

een nieuwe Gedeputeerde van Noord
Holland in plaats van de VVD'erdr.Vis 
(die inmiddels burgemeester van Leiden 
is geworden) ook al een duidelijk ge
schil tussen PvdA' en D'66 tot uiting. 
Onze geestverwant de heer G.- de Jong 
werd in de Statenvergadering als nieu
we Gedeputeerde gekozen, waarbij, 
zoals de correspondent van Het Parool · 
meldde, D'66 en de PSP echter blanco 
stemden. De verklaring daarvoor was, 
dat D'66, gesteund in deze door de PSP, 
weer eens een van haar staatsrechtelij
ke stokpaardjes bereed, waarbij de 
PvdA-fractie haar - tri dit geval terecht 
o.i. - maar liet rondhuppelen. 

cloor A. W. Abspoel 

Alblasserdam, tel. 01895-3777, postbua 5 

• Informatie-perikelen 
In zijn laatste persconferentie vóór de 

pinksterdagen verklaarde informateur 
Steenkamp te verwachten, dat de onder
handelingen, die hij in de week na 
Pinksteren met de fractievoorzitters van 
de confessionele partijen, de VVD en 
DS'70 zou voeren, "beslissend zouden 
zijn voor het verloop van zijn informa
tiewerk". 

Nu is dat een verklaring, die ervan•
nen van vroegere (in)formaties bijzon
der békend in de oren klinkt. Dergelijke 
uitlatingen plegen tijdens (in)formaties 
ettelijke malen te worden gedaan, waar
uit mag worden afgeleid, dat het .,be
slissende" karakter zich nogal eens naar 
een later tijdstip pleegt te verschuiven. 

In ieder geval echter zullen we bij het 
verschijnen van dit nummer waarschijn
lijk wel iets meer weten over de kansen, 
die de informateur en zijn gesprekspart
ners zien om tot een werkelijke forma
tie te komen. 

Opvallend was, dat de heren Geertse
ma en Drees .Jr. over de kansen voor 
een vijfpartijen-kabinet zich vorige 
week optimistischer ( 50 tot 70 pct. 
kans) uitlieten dan de confessionele 
fractievoorzitters en dat prof. Steen
kamp opmerkte .,hogelijk verwonderd" 
te zijn over het optimisme van de eerst-
genoemden. . 

Toch lijkt mij dat verschil wel ver
klaarbaar. De confessionelen zitten met 
programs, waarvan ieder begrijpt dat 
zij, althans integraal, onuitvoerbaar 
zijn. Bij de VVD is dat in mindere mate 
het geval, vooral wanneer men in aan
merking neemt dat wij later, maar nog 
tijdig vóór de verkiezingen, een veel be
perkter urgentieprogram en een {globa
le) kwantlficatie hebben opgesteld. Bo
vendien hebben we de kiezers duidelijk 
laten weten, dat de mate van uitvoering 
afhankelijk zou zijn van de financiële 
mogelijkheden en van de kansen op be
zuinigingen elders. 

Met heeft tevens kunnen lezen, dat op 
dezelfde persconferentie informateur 
Steenkamp heeft uitgelegd, dat de wen
sen inzake de collectieve voorzieningen 
bepaald worden door de ruimte in het 
overheidsbudget, de kwestie va:n het 
"ongewijzigd b~leid" en de mogelijkheid 
van eventuele afkapping van staats
taken. En zo worden op het gebied der 
sociale verzekeringen de grenzen be
paald door het al dan niet bijpassen uit 
de algemene middelen, de al dan nie't 
verhoging van de premies en de vermin
dering of .,afbouw" van bepaalde sociale 
voorziéningen. 

Dat de confessionele fractievoorzitters 
en tot zekere hoogte ook de informateur 
zich dus ïn een wat moeilijker positie 
bevinden, die hun optimisme tempert, is 
begrijpelijk. 

Toch zullen zij door de zure appel 
moeten heenbijten. Terecht zei mr. 
Geertsema op onze partijraadsvergade
ring, dat het urgentieprogram van de
confessionele partijen met zijn forse 
stijging van de overhE'!idsuitgaven alleen 
kan worden uitgevoerd onder een aantal 
voorwaartJ-en en het i11 duidelijk, dat die 
voorwaarden voorlopig niet vervuld 
kunnen worden. Wanneer een van de 
vijf het eigen program tot een .,mini
mum-program" gaat uitroepen, kunnen 
we een vijfpartijen-kabinet wel afschrij
ven. 

Vooralsnog echter moeten we wel 
aannemen, dat voor elk van de V'ijf het 
landsbelang toch vóór alles gaat. Met 
dit als grondslag en uitgangspunt, moet 
het mogelijk zijn tot de vorming van 
een op een beh()orlijke meerderheid in 
de Kamers steunend kabinet te komen, 
dat een doelbewuste politiek volgt. · 

Een politiek, welke aanvankelijk wel-

licht niet erg populair zal zijn, maar 
geleidelijk stellig meer waardering zal 
ondervinden, naarmate de goede resulta
ten van de dringend noodzakelijke sane
ring op velerlei g!bied duidelijk worden. 

• Dr I W I U rees sr I uit de PvdA 
Eindelijk is het er dan toch van geko

men. Dr. Willem Drees Sr. heeft voor 
zijn lidmaatschap van de Partij van de 
Arbeid bedankt. Hoe zwaar het hem ook 
is· gevallen, de partij waaraan hij zich 
(wanneer we de vooroorlogse SDAP 
meetellen) meer dan een halve eeuw zo 
nauw verbonden heeft gevoeld, te verla
ten, hij kan haar, zoals de heer Drees in 
alle eenvoud verklaarde, .,op de weg die 
zij is ingeslagen niet in oprechtheid blij
ven volgen." 

De talrijkE! bezwaren van dr. Drees 
tegen de politiek van de PvdA in de 
laatste jaren zijli overbekend. Het heeft 
geen zin ze hier nog weer te herhalen. 
Het partijbestuur van de PvdA heeft 
bekend gemaakt .,de stap van dr. Drees 
ten zeerste te ·betreuren en te ziP..n als 
een tragische vergissing". 

Een tragisch element is in dit besluit 
stellig gelegen, maar dat het een "ver
gissing" zou zijn, is een verkeerde ver
onderstelling, die voor rekening van ge
noemd partijbestuur· blijft. Daarvoor 
denkt de heer Drees ondanks zijn hoge 
leeftijd (die hem in onvriendelijke en 
soms zelfs in uitermate onheuse inge
zonden stukken in Het Vrije Volk van 
vele kanten voor de voeten is geworpen) 
nog te helder en te rechtlijnig en weet 
hij zijn mening nog op voortreUPolijke 
wijze te formuleren. 

Sommige rode persorganen doen on
dertussen voor die ingezonden stukken 
schrijvers niet onder. Zo schreef De 
Groene Amsterdammer onder de ver
zuchting "dat lucht op": "Een hele mas
sa gezeur is daarmee voltooid verleden 
tijd gewordem. Het orakel uit de Haag
se Beeklaan heeft een tijdlang zijn 
voormalige partijgenoten en de kiezers 
geterroriseerd met de dreiging, de ver
eniging waartoe hij zolang behoord had, 
de vierkante rug toe te keren ... " 

Maar ook de twee slotzinnen, waar
mee Het Vrije Volk in een overigens 
gematigd hoofdartikeltje de heer Drees 
als partijgenoot uitluidde, vormden een 
nogal grove uitsmijter: "Oude mensen 
moeten het recht hebben oude ·wegen te 
bewandelen. De democratie is niet alleen 
voor jongeren." 

• Verhouding PYdA-0'66 
Afgezien van de morele klap, welke 

de PvdA door het uittreden van dr. 
Drees toch wel heeft opgelopen, is zij 
ook overigens niet vrij van moeilijkhe" 
den. 

De verhouding tot :Ö'66 bijvoorbeeld 
blijft een nogal tere aangelegenheid. 
Het ongeduld, waarmee D'66 de oprich
ting van een .,Progressieve Volkspartij" 
verbeidt, zint vele PvdA-leden, onder 
wie ook een deel van de leiding, helemaal 
niet. Het bestuur van de Partij van de 
Arbeid voelt er blijkens uitlatingen van 
partijvoorzitter Van der Louw dan ook 
uitermate weinig voor, met spoed een 
"instituut" in te stellen zoals D'66 dat 
wenst, om de . oprichting dier Progressie
ve Partij, ter vervanging van de drie 
samenwerkende oppositiepartijen, voor 
te bereiden. 

Het bestuur van de PvdA wil eerst 
wel eens wat meer zekerheid hebben of 
deze gedachte wel voldoènde . bij de 
overgrote meerderheid van de leden 
leeft. 

Ook op lager niveau is niet alles koek 
en ei. Zo kwam bij de verkiezing van 

~ 

D'66 had namelijk liever gezien dat de 
Partij van de Arbeid, D'66 en de PPR 
van deze gelegenheid gebruik hadden 
gemaakt om tot een .,programcollege" 
te komen. De PvdA-fractie bleek daar 
echter niets voor te voelen. 

Het is een van de nogal onzalige ge
dachten van D'66, dat bestuurscolleges 
als die van b. en w. in de grotere ge
meenten en die van Gedeputeerde Staten 
in de provincies, geen afspiegelings
colleges moeten zijn, maar program
colleges, die niet, als dagelijkse be
sturen naar zekere evenredigheid uit de 
Raad of de Staten worden samen· 
gesteld, maar uit een bepaald politiek 
meerderheidsblok, waartegenover dan 
ook een "oppositie" za:l staan. 

Nu kunnen er (plaatselijke) omstan
digheden of overwegingen zijn, op grond 
waarvan - terecht of ten onrechte -
ook een grotere· fractie wel eens niet in 
het dagelijks bestuur is of wil zijn ver
tegenwoordigd. Als algemeen beginsel is 
dat echter onjuist en het zou bepaald 
geen verbetering zijn als dat wèl zo 
werd. Hetzelfde geldt trouwens voor d~t 
meeste stokpaardjes van D'66. 

• Afvallige kiezers 
Een van de conclusies, die ik in ons 

nummer van 7 mei in een "Analyse van 
de verkiezingsuitslag" meende te mogen 
trekken was, dat we .,onze afvallige kie
zers duidelijk moeten maken dat het 
voor hetgeen zij voorstaan n1et nodig is 
op een ondanks alles toch in wezen nog 
socialistische partij als DS'70 te stem
men." 

Drs. P. A. Delvaux, uit Zeist, meent in 
zijn ingezonden stukje in ons vorige 
nummer, dat men evengoed zou kunnen 
stellen: "We zullen onze afvallige kie
zers duidelijk moeten maken, dat het 
voor hetgeen zij voorstaan niet nodig is 
zich van een weliswaar liberale, maar 
niettemin ook sociale partij als de VVD 
af te wenden." 

Natuurlijk heeft de geachte inzender 
voor bepaalde gevallen - als ze bestaan 
- gelijk. Wanneer ik lieden zou tegen
komen die we tot nu toe tot onze zgn. 
randkiezers mochten rekenen.. maar die 
ditmaal om s o c i a 1 e redenen op 
DS'70 zouden hebben gestemd, dan zou 
ik zeker het door hem gegeven tegenar
gument naar voren brengen. De kwestie 
is echter dat mijn eigen ervaring met 
enige ditmaal afvallige VVD-stemmers 
in mijn eigen omgeving en in die van 
anderen, die mij gelijke ervaring kon
den mededelen, precies kloppen met wat 

· ook de gegevens van bepaalde stembu
reaus en stadswijken vrij duidelijk aan
toonden. Dat is, dat voor zover de heer 
Drees Jr. a:ls lijsttrekker van D8'70 
stemmen van ons heeft afgesnoept (en 
ook mr~ Geertsema neemt aan, dat twee 
:r.etels van DS'70 van ex VVD'ers af
komstig zijn), deze gekomen zijn van 
liberale (rand)kiezers die meenden in 
dr. Drees Jr. voor het ogenblik meer 
vertrouwen te moeten stellen als be
strijder van de inflatie en voorstander 
van bezuiniging en - zo mogelijk - . 
belastingverlaging, dan in de VVD. 

Deze categorie had ik, · zoals uit mijn 
betoog trouwens duidelijk bleek, op het 
oog. En voor hen handhaaf ik mijn me
ning, dat voor deze politiek toch kepne
lijk liberaal georiënteerden hun stem 
thuishoort bij de VVD en niet bij de 
"democratische socialisten". Hoezeer wij 
het op zichzelf ook waarderen, dat er 
thans socialisten zijn, die zich op een 
aantal punten positiever opstellen dan 
de Partij van de Arbeid, waarvan zij 
zich hebben afgescheiden. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank. N.V. 
pandbrieven 

een veilige beleg_ging met zeer hoog rendement 

.. 
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DEN HAAG 
e Het secretariaat van de afdeling 
Den Haag is . gevestigd: Leuvense 
straat 20, telefoon: 070 - 55 44 40. 

ROTTERDAM 

e Het Rotterdamse liberale raadslid 
W. Baggerman heeft van b. en w. ant
woord gekregen op zijn schriftelijke 
vragen over het leefklimaat in Katen
drecht. Door verscherping van het 
politietoezicht zal ernaar worden ge
streefd uitbreiding van de prostitutie 
tegen te gaan. Op huiseigenaren in de 
wijk, die hun panden van de hand 
willen doen, is een dringend beroep 
gedaan die panden allereerst aan de 
gemeente te koop aan te bieden. 

e Hetzelfde raadslid heeft antwoord 
gekregen op zijn schriftelijke vragen 
over de brand in de Lavendelstraat 
op 2 april jl. Deze brand heeft vijf 
slachtoffers geëist. B. en w. bestrijden 
de berichten als zouden ziekenauto's 
te laat en in onvoldoende aantal naar 
de plaats van de brand zijn gezonden. 
Brandweer, politie en geneeskundige 
dienst hebben aanvankelijk niet ge
weten dat er mensen in huis waren, 
aldus het college. 

e In antwoord op schriftelijke 
vragen. van mr. H. E. Koning, de 
liberale fractieleider in de Rotter
damse raad, hebben b. en w. de ver
wachting uitgesproken dat D'66 haar 
illegaal aangebrachte verkiezings
plakkaten zelf zal verwijderen. Het 
bestuur van deze partij heeft daarop 
haar leden aangespoord dit te doen. 

e Het secretariaat van de Rotter
damse afdeling is gevestigd Meent 
106. Telefoon 133995. 

De Scheveningse haven 

Toen in het begin van deze éeuw de 
eerste vissershaven in Scheveningen 

werd geopend, werè daarmee een lij
deihSgeschiedenis afgesloten. Tegelijk 
begon echter een nieuwe lijèensgeschie· 
denis. De nieuwe haven bleek ernstige 
gebreken te hebben. De havenmond 
deugde niet, er lag een (defensie-) 
drempel voor de hftven en in de eigen
lijke haven zelf was een lastige deining 
van het water. 

In de loop der jaren is er veel aan de 
Scheveningse haven verbeterd; de be
lanngrijkste verbetering was wel de 
uitbreiding met een tweede binnenhaven 
in de jaren dertig. Maar het grootste 
bezwaar bleef: de onveilige havenmond. 
Het heeft zeventig jaar moeten duren 
voordat daaraan nu een einde is ge
komen. Het lag dus voor de hand dat 
er op Vlaggetjesdag vreugd!'l heerste in 
Scheveningen, overigens niet het minst 
omdat koningin Juliana de officiële 
ingebruikstelling verrichtte. 

Met de nieuwe havenmond kan het 
Scheveningse havenbedrijf wellicht een 
goede toekomst tegemoet gaan. Niet 
dat het in de visserij nu allemaal zo 
florissant gaat, maar omdat de haven, 
die in het begin van deze eeuw uitslui
tend voor de visserij •vas bedoeld, al 
sinds jaren een veelzijdiger bestemming 
heeft gekregen. De Scheveningse haven 
is in toenemende mate belangrijk voor 
de kustvaart en heeft al enige jaren 
een vaste lijndienst op Norfolk. Bo· 
vendien doen steeds meer zeewaardige 
jachten de haven aan. Voor de toekomst 
verwacht men op dit gebied nog grotere 
activiteiten, zodat de visserij wel eens 
min of meer op de achtergrond kan 

komen. Daarop bestaat temeer kans, 
als de gemeente financieel in staat zal 
zijn over te gaan tot de aanleg van een 
derde binnenhaven met betere accom
modatie voor plezierjachten. 

Is er in dit deel van Scheveningen 
dus reden tot enig optimisme, voor het 
deel, . dat met "de" badplaats wordt 
aangeduid, ziet het er nog steeds ni·et 
naar uit, dat er verbeterilig in het aan
zien zal komen, ondanks (alweer) fraaie 
plannen van de EMS; die zich overi
gens voorlopig meer met afbraak dan 
met opbouw bezig houdt. Juist tijdens 
het seizoen zal het oude, in sterk ver
waarloosde toestand ·verkerende hotel 
des Galeries worden· gesloopt, waaraan 
ook enkele nachtclubs ten offer zullen 
vallen, die nog onderdak in het verval
len pand hadden. Het is spijtig te moe
ten erkennen, dat Scheveningen al lang 
niet meer de "parel" van de Noordzee
badplaatsen is. Er zal heel wat moeten 
gebeuren om die naam weer waardig 
te worden. 

Nervi· en andere plannen 

Het is evenzeer spijtig, dat ambitieuze 
plannen in onze stad vaak zo moei~ 

lijk van de grond komen. We behoeven 
in dit verband maar te denken aan het 
Nervi-plan, waarvoor de Belegginga
raad nog steeds een stokje steekt. De 
centrale directie van de PTT, die "in" 
was voor dit plan, blijkt tot nu toe maar 
voor een periode van tien jaar huurder 
.te willen zijn. De PTT wil haar handen 

Politiek. plagiaat 

HOEWEL Rotterdam verleden jaar 
de beschikking heeft gekregen over 

een nieuwe, scherper gestelde logemen
tenverordening is het met de huisves
ting van vele buitenlandse gastarbeiders 
nog lang niet botertje tot de boom. Voor 
de politieke benadering van dit vraag
stuk geldt trouwens hetzelfde, zoals aan 
het einde van deze kroniek zal blijken. 

Al jarenlang weten we dat grote aan
tallen buitenlatJ.dse arbeiders op soms 
hoogst onvoldoende wijze in pensions en 
logementen zijn ondergebracht. Raads
leden van verschillende politieke kleur 
hebben daar al vaak de aandacht van 
het college voor gevraagd. Langs deze 
weg heeft niet in de laatste plaats onze 
partijgenoot W. Baggerman getracht 
verbetering te bewerkstelligen in het lot 
van slecht behuisde buitenlanders. 

De nieuwe logementenverordening 
was de vrucht van al dit ijveren in het 
stedelijke parlement. Maar de ervaring 
zou leren dat met die verordening het 
verlossende woord nog niet was gespro
ken. Op zijn minst twee redenen zijn 
daarvoor verantwoordelijk. 

In de eerste plaats moet dit worden · 
bedacht. De verordening geeft het colle
ge de bevoegdheid verbetering van pen
sions en logementen te eisen indien deze 
inrichtingen daarvoor naar het oordeel 
van de geneeskundige dienst en de 
brandweer in aanmerking komen. Zo 
notlig kan het college sluiting afdwin
gen. Het is echter duidelijk dat deze 
maatregel minder of in het geheel niet 
gerechtvaardigd is als de gedupeerde 
buitenlandse werknemers niet kunnen 
rekenen op vervangende woonruimte. 

De tweede reden is dat de verordening 
niet van toepassing is op inrichtingen 
voor minder dan acht personen. Daar
door mist de stedelijke overheid :<Ie greep 
op de kleine pensions en logementen, 
ook al heersen daar nog zulke wantoe
standen. 
/ In antwoord op schriftelijke vragen 
van de heer Baggerman hebben b. en w. 
begin maart medegedeeld dat zij naar
stig streven naar de inrichting van (tij
delijke) opvangcentra en wel door de 
aankoop van grote panden die voor dit 
doel geschikt kunnen worden gemaakt. 
Naar verluidt kan hierbij onder meer 
worden gedacht aan het leegstaande ge· 
bouwencomplex van het St.-Luciage
sticht en aan een pand van Van der 
Meer en Schoep aan het Willibrordus
plein. 

Helaas moest het college aan die me
dedeling toevoegen, dat voorshands niet 
mag worden verwacht "dat op deze wij
ze in voldoende mate vervangend onder
dak beschikbaar komt om in het ge
wenste tempo inferieure inrichtingen te 
kunnen sluiten en ontruimen". 

Om een lang verhaal kort te maken: 
qe nieuwe logementenverordening heeft 
om overigens verklaarbare redenen niet 
beantwoord aan de verwachtingen die 
van haar werden gekoesterd. Daarmee 
wil niet gezegd zijn dat het dagelijks 
bestuur van de gemeente en de desbe
treffende gemeentelijke diensten niets 
hebben gedaan om de verordening al
thans enig effect te laten krijgen. Het 
tegendeel is waar. 

Het staat vast dat de brandweer en de 
geneeskundige dienst met de verorde
ning in de hand geregeld controle uit-
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vrij houden om daarna eventueel elders 
onderdak te komen. De tienjarige pe
riode •indt de Beleggingsraad te kort 
en daarom kan het Alg. Burgerlijk 
Pensioenfonds niet met bouwen begin
nen. Minister Bakker (Verkeer en Wa
terstaat) heeft Den Haag echter een 
sprankje hoop gegeven op een oplos
sing. Voorlopig blijft afwachten de 
boodschap. 

Ook de plannen voor de bebouw~ng 
van het terrein van de voormalige 
Alexanderkazerne zijn nog niet in kan
nen en kruiken. Het Institute of Social 
Studies (nu in het oude paleis Noord
einde) zal er wel komen, maar tegen 
de plannen van de Ver~niging van Ned. 
Gemeenten aan de Burgemeester Patijn
laaiJ. een nieuw complex neer te zetten, 
zijn, hoewel het gemeentebestuur zich 
al enige jaren geleden moreel had ge
bonden, op het laatste moment bezwa
ren gerezen. In de commissie voor 
stadsontwikkeling uit de gemeenteraad 
werd van enige zijden vrees geuit tegen 
de massale kantorenbouw op dit ter
rein, dat nota bene al tientallen jaren 
een aanfluiting voor de Archipelwijk is. 
Ook kwamen er bezwaren tegen het 
voornemen van b. en w. om op de nog 
resterende grond een "verzamelge
bouw" veor de gemeentelijke adminis
tratie te zetten. We kunnen ons voor
stellen, dat daaraan behoefte is, maar 
waarom dan niet eerst het stadhuis 
voltooid? Enfin, het ziet er naar uit, 
dat het Institute of Social Studies en 
de V.N.G. binnen afzienbare tijd wel 
zullen kunnen gaan bouwen. Over de 
bestemming van de rest van het ter
rein kunnen we dan desnoods nog wel 
een poosje kibbelen. 

Koopavond 

Rest ons nog met matige voldoening 
te vermelden, dat de donderdagse 

koop-avond voorlopig met een jaar is 
verlengd. Niet te ontkennen valt dat de 
koopavond in het centrum der grote 
magazijnen een succes is, maar elders 
in de stad is de belangstelling van het 
publiek matig tot gering . 

oefenen en van hun bevindingen aan het 
college rapport uitbrengen. Hier en daar 
heeft dit tot zichtbare verbeteringen ge
leid. rn totaal heeft de geneeskundige 
dienst zo'n tweehonderd pensions onder
zocht. Dertig procent daarvan werd ge
karakteriseerd als onvoldoende, slecht 
of zeer slecht. In een rapport van de 
brandweer werden vijftien pensions voor 
onmiddellijke sluiting voorgedragen. 
Dat advies hebben b. en w. om de ge
noemde redenen tot dusver slechts in 
heel enkele gevallen kunnen honoreren. 

Al bij al bestaan er in Rotterdam in 
dit opzicht nog steeds toestanden die 
rondweg beschamend zijn. Voor de heer 
Baggerman is deze wetenschap aanlei
ding geweest de zaak maar weer eens 
aan de orde te stellen, ditmaal door 
middel van een interpellatie. 

Door omstandigheden buiten zijn wil 
heeft zijn initiatief hem maar weinig 
bevrediging kunnen schenken. Hij had 
een betoog geformuleerd vol construc-. 
tieve ideeën, met als bekroning een mo-. 
tie waarin werd gevraagd de logemen
tenverordening zodanig te wijzigen dat 
zij ook van toepassing kan worden ver
klaard op inrichtingen voor minder dan 
acht personen. Voorts werd het college 
verzocht vóór het einde van het jaar 
aan de raad verslag uit te brengen over 
de tot stand gekomen verbeteringen in 
de huisvesting van buitenlands.e werkne
mers. 

Die motie heeft het niet gehaald. De 
· heer Baggerman is namelijk het slacht~ 

offer geworden van zijn politieke fatsoen. 
Tien dagen voor zijn interpellatie heeft 
hij zijn tekst aan de andere raadsfracties 

. gestuurd ter kennisneming. Drie dagen 
voor de inte11>ellatie heeft hij hetzelfde 
gedaan met de tekst van zijn motie. 

Laat hij van zijn kant nu pas in het 
interpellatie-debat voor het eerst in ken
nis worden gesteld van een socialisti
sche motie. En laat hij nu :In deze mo
tie-Van Hattem al zijn ideeën en aanbe
velingen terugvinden. Ziehier een socia
listische manipulatie die bedenkelijk aan 
plagiaat doet denken. De manipulatie 
slaagde nog ook, dank zij de steun van 
Democraten en de communisten. 

Pronken met andermans veren heet 
dat. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

De VVD • 1n het parlement 

In deze rubriek geef~ onze Haagse 
medewerker, J. E. van der Wielen, een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij kan natuurlijk slechts zeer beknopt 
melding maken van de liberale bijdragen 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de stand
punten die de VVD in het parlement 
heeft ingenomen of over de vragen die 
de liberale kamerleden aan de regering 
stelden, kan terecht bij het secretariaat 
van de VVD-fractie in de Tweede Ka· 
mer, Binnenhof 1-A te Den Haag, tele
foon 070-614911. 

Gemeenten en 
de welvaarts
psychose 
door . 
drs. G. M. V. van Aardenne 

Naast de opgave om de loon-prijs-spi
raal te onderbreken zal in de komende 
kabinetsperiode ook alle aandacht moe
ten Worden gegeven aan het vraagstuk 
der gemeentefinanciën. Het zij in herin
nering gebracht, dat slechts op dit punt 
het kabinet-De Jong 't ni~ gelukt is zich 
te houden aan de begrenzing van 6 pct., 
tijdens de formatie gesteld aan de reële 
groei van de overheidsuitgaven. De no· 
dige aanvullende voeding van het ge
meentefonds heeft dan ook tot enige 
verzwaring van belastingdruk (per 1 ja
nuari j.l. de omzetbelasting) geleid. 

Om aan een verschijnsel een halt toe 
te roepen, moet men zich in de oorzaken 
verdiepen. Welnu, de welvaartspsychose 
(of de "het-kan-niet-op-mentaliteit") 
verlangt ook van de gemeentebesturen
de vervulling van vele nieuwe taken. En 
waar de leden van de raad zich in de 
eerste plaats verplicht dienen te voelen 
het belang van hun gemeente te dienen 
en de macro-effecten daarbij buiten be
schouwing plegen te laten (trouwens, er 
zijn 900 gemeenten· en het gaat dus 

Bij het debat over de valuta-crisis 
heeft de heer Joekes namens de VVD 
het woord gevoerd. Terecht maakte hij 
de opmerking, dat het nogal ongebrui
kelijk is over een zo belangrijke aange
legenheid met demissionaire ministers 
te moeten praten, maar die hadden nu 
eenmaal de beslissing tot het voorlopig 
zwevend maken van de gulden genomen 
en zolang er geen nieuw kabinet is, zijn 
diezelfde demissionaire ministers nog 
verantwoordelijk. 
Weinig zinvol vond iie heer Joekes het 
de schuld van de internationale valuta
crisis aan "de speculanten" te geven of 
uitsluitend aan Amerika. De moeilijkhe
den, waarmee we nu zitten, vloeien niet 
zozeer voort uit een verkeerd stelsel als 
wel uit de onvolkomenheden van een 
systeem, dat als onmisbaar onderdeel 
van de steeds ruimere, steeds vrijere 
uitwisseling van goederen, diensten en 
kapitaal over een groot deel van de we
reld - een betere internationale ar
beidsverdeling dus - veel heeft bijge
dragen aan de welvaartsgroei van de 
afgelopen jaren. 

Overigens, tekortkomingen, die buiten 
het internationale geldstelsel liggen, 
spelen ook een belangrijke rol bij de 
tegenwoordige moeilijkheden, aldus de 
heer Joekes, die voor deze opvatting het 
jaarverslag van de Ned. Bank over 1968 
citeerde... "dat voor werkelijk interna
tionaal monetair evenwicht de nadruk 
onvermijdelijk blijft liggen op het natio
nale beleid, dat bij voortduring de voor
waarden moet scheppen voor externe 
stabiliteit". En verder: "de loonontwik
keling en de overheidsfinanciën bepalen 
goeddeels de wezenlijke betalingspositie 
van een land". Dat werd toen over 
Amerika geschreven. Het is nog van 
toepassing op Amerika, maar als waar
schuwing geldt het ook voor ons land, 
Duitsland en Engeland, aldus de heer 
Joekes; die vervolgens het jongste jaar
verslag van de Ned. Bank citeerde ... 
"dat de effectiviteit van de monetaire 
politiek ernstig (wordt) ondergraven". 

De werkelijke oplossing van het dol
larprobleem zou alleen te vinden zijn in 
een devaluatie van de dollar, zo wordt 
wel gezegd, maar de heer Joekes had 
een serie· redenen om het daarmee niet 
eens te zijn. Maar wel zei hij ook, dat 
Amerika zijn eigen problemen in te 
sterke mate op de rest van de wereld 
afwentelt. Voor wij echter de bestraf
fende vinger opheffen, moeten we even
eens constateren, dat het beleid aan de
ze kant van de oceaan - te denken valt 
aan Duitsland èn Nederland - daar 
vooral in negatieve zin op afgestemd is 
geweest. Want evenzeer als bij de be
strijding van de Amerikaanse stagnatie, 

steeds om een fractioneel effect, het
geen de bereidheid er rekening mee te 
houden ook niet vergroot) en naast deze 
verantwoordelijkheid voor de uitgaven 
bij onze constructie van de financiering 
der gemeentelijke uitgaven geen verant
woordelijkheid voor het grootste deel 
der inkomsten staat, koken de gemeen
telijke uitgaven spoedig over de po*. 
(Misschien dat in een enkel geval raden 
die in meerderheid zich oppositioneel 
voelen tegenover de regering deze over
schrijdingen nog wel toejuichen en er
aan bewust meewerken ook). 

Hier nu ligt de crux van het geval. 
Evenmin als een werkgever om macro
redenen zijn eigenbelang verloochent als · 
een staking meer kwaad zou doen dan 
een loonsverhoging (met effect op ande
re bedrijfstakken!), evenmin kan men 
van de gemeentebesturen matiging ver
wachten als er geen beter evenwicht 
komt tussen verantwoordelijkheden en 
bevoegdheden, ook financieel. Dat lis een 
grondprincipe van de organisatlelleer en 
het gaat ook hier op. 

Een oplossing te vinden vomr dit 
vraagstuk klemt temeer, als we !beden
ken, dat de conjunctuur nu wel diefini
tief op haar retour is, de· looneçlosie 
van 1 juli wel de wal zal zijn d1ie vele 
schepen zal keren (de r•l aamwezige 
schepen wijken wellicht naar D:.ilberia 
uit!) en het voor het nieuwe kabünet er 
niet zozeer op zal aankomen de camjunc
tuur af te remmen als wel - gJébruik 
makende van het nu gelukkig tou!h wel 
verder verbreide inzicht dat het 31'6 niet 
langer gaat - aan de ene kant (Bl"VOOr 
op te passen dat niet de gevreesdle toe
stand van "stagflatie" (of "Engelse 
ziekte") ontstaat, aan de andere kant, 
en parallel daarmee, maatregelen te ne
men die herhaling kunnen voorkomen. 

Een essentieel element daarbij is het 
doorbreken van de welvaartspsychose. 
Men moet weer vaste grond onder de 

heeft bij de bestrijding van onze inflatie 
de nadruk (bij expansieve overheidsuit
gaven en sterke loonstijgingen) te een
zijdig op het monetaire instrumenta
rium en vooral de rentestand gelegen. 
Zo werden de dollars, die Amerika naar 
buiten pompte, hier even hard aangezo
gen. Daarmee was de basis gelegd voor 
de valutacrisis. 

De heer Joekes noemde hierna de be
slissing vàn de regering juist en onont
koombaar. Het heeft naar de indruk 
van de VVD-fractie niet aan Nederland 
gelegen, dat d,e eensgezindheid m.b.t. de 
doelstellingen van de reactie van de Zes 
nog onvoldoende in een gemeenschappe
lijk beleid konden worden vertaald. In 
dit verband noemde de heer Joekes het 
ontbreken van eensgezindheid binnen de 
Benelux betreurenswaardig. 

Overigens, wat de landbouw betreft: 
hoe korter de gulden zweeft, hoe beter. 
Trouwens ook andere bedrijfstakken on
dervinden moeilijkheden door de zwe
vende gulden. Toch heeft de regering 
haar beslissing terecht genomen; zij had 
geen andere keuze, gezien het zweven 
van de DM en de verwevenheid van on
ze economie met de Duitse. 

De heer Joekes gaf verder een aantal 
argumenten, die tegen revaluatie van de 
gulden pleiten, evenals tegen de reva
luatie van de valuta's van andere part
ners in de EEG. Mocht echter Duitsland 
toch tot revaluatie overgaan, dan zal de 
Nederlandse regering er niet aan ontko
men ernstig te overwegen - afhanke
lijk van het percentage - zo'n revalua
tie althans gedeeltelijk te volgen. 

Tot zover het standpunt van de VVD· 
fractie in de Tweede Kamer over de 
beslissing van de regering om de gulden 
tijdelijk zwevend te maken. 

Dagbladpers 
De Tweede Kamer heeft in de achter 

ons liggende week ook kort gediscus
sieerd over de moeilijkheden bij de dag
bladpers. Bij deze discussie heeft de 
heer Vonhoff aandacht gevraagd voor de 
eveneens moeilijke positie van tijd
schriften en nieuwsbladen. Verder drong 
de heer De Beer- er bij de regering op 
aan de aan de gang zijnde gesprekken 
in de dagbladwereld niet te doorkruisen. 

Raad van Europa 

IIi het kader van deze kroniek past 
ook de vermelding, dat mr. F. PortheiDe 
benoemd is tot voorzitter van de liberale 
fractie in de Raad van Europa. Hij is 
hiermee de Deen Per Federspiel opge
volgd. 

voeten krijgen, reële uitgangspunten 
vinden en het dagdromen staken -
zoals ik al enkele maanden geleden op
merkte. 

Eén der middelen nu om de burgers 
meer bewust te maken is het zoveel mo
gelijk gebruik maken van eigen bijdra
gen voor diensten. Geleidelijk aan kun
nen die worden verhoogd, uitgaande van 
het nastrevenswaardige principe dat ook 
de tarieven voor overheidsdiensten kos
tendekkend moeten zijn, iets wat wel is 
aanvaard voor de elektriciteitsvoorzie
ning, maar bijvoorbeeld nog niet voor 
de vuilafvoer, om van vele minder pri
maire levensbehoeften maar te zwijgen. 

Deze politiek van retributies kai1 met 
name ·ook veel in de gemeentelijke sec
tor spelen, maar heeft natuurlijk slechts 
een gedeeltelijk effect bij het bedwingen 
van de uitgavenstijging daar. Een be
langrijke categorie van gemeentelijke 
uitgaven betreffen die van het openbaar 
vervoer en daar zijn economische gren
zen gesteld aan het retributie-peil. Sub
sidie van het openbaar vervoer lijkt on
vermijdelijk, doch het is beter, met 
kracht te streven naar een gelijke con
currentieverhouding met het particulier 
vervoer (in rekening brengen parkeer
kosten e.d.). Enige jaren geleden heeft 
de Teldersstichting al het rapport 
"Ruim Baan" gepubliceerd, dat een 
praktische oplossing geeft voor het pro
bleem van de kostentoerekening blj het 
verkeer. Een dergelijk systeem doet de 

~ gebruiker ineens betalen, en dat is psy
chologisch ook verre verkieslijk boven 
een algemeen verkeersfonds, door de 
particuliere verbruiker gevoed en mede 
dienend om de tekorten in het openbaar 
vervoer te dekken. 

Maar naast de retributie-gevoelige ge
meentelijke activiteiten blijven er nl)g 
talrijke over. Daar nu dient m.i. in de 
komende jaren een grondig onderzoek 
naar te worden ingesteld. Het is princi-
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Vragen 
Er valt ten slotte ook weer melding te 

maken van schriftelijke vragen, gesteld 
door enige leden van de VVD-fractie. Zo 
van mevr. Ved~-Smit inzake de toege
stane maximum geluidssterkte voor mo
torrijtuigen en bromfietsen. Dient dit 
maximum niet te worden verlaagd? Is 
de wijze van meten (door de politie) 
niet te perfectionistisch, zodat zij een 
belemmering vormt voor een afdoende 
bestrijding van de steeds toenemende 
geluidshinder door 't verkeer? Verdient 
het wellicht aanbeveling te zijner tijd 
bij de verplichte autokeuring ook de 
de meting van de geluidsproduktie te 
incorporeren? 

De heer Joekes, Portheïne en Koning 
hebben de staatssecretaris van financiën 
gevraagd of deze wil bevorderen, dat er 
een algemene vrijstellingaregeling wordt 
getroffen, waardoor bestelwagens e.d., 
die omgebouwd zijn voor vervoer van 
personen, die zich in een rolstoel moeten 
verplaatsen, niet langer onderworpen 
zijn aan de Bijzondere verbruiksbelas
ting op automobielen. 

Voorts zijn de heren Koning en Tuijn
man in schriftelijke vragen teruggeko
men op een antwoord van de staatsse
cretaris van financiën op eerder door 
deze Kamerleden gestelde vragen, han
delende over het tijdstip van inwerking
treden van de Wet op belastingen van 
rechtsverkeer. De staatssecretaris ant
woordde o.m. dat het in de bedoeling 
ligt deze wet op 1 januari 1972 in wer
king te doen treden, een uitstel in 
hoofdzaak vanwege technische moeilijk
heden. De nadere vraag van de heren 
Koning en Tuijnman verzocht van de 
staatssecretaris de bereidheid, met toe
passing van de hardheidsclausule de 
rijksbelastingdi~nst voor te schrijven op 
transacties in onroerende go4!lderen in 
het kader van een verbetering van de 
landbouwstructuur en van overdracht 
van bedrijven van ouders aan kinderen 
de heffing van evenredig registratie
recht te doen plaatsvinden als was art. 
15, le lid, de letters b en p van de Wet 
op de belastingen van rechtsverket!ll' van 
toepassing. 

Ten slotte heeft mr. Berkhouwer 'aan 
de minister van buitenlandse zaken vra
gen gesteld over het zgn. akkoord van 
de Zes met betrekking tot het Midden
Oosten. Acht de minister het niet wen
selijk, dat indien het persbericht, dat de 
Franse ambassadeur bij de V.N. is op
gedragen Oe Tant hierover verslag uit 
te brengen, juist is, ook de Staten-Gene
raal op de hoogte wordt gesteld, zulks 
mede in het licht van de ongerustheid, 
die de gang van zaken gewekt heeft in 
Nederlands-Israelitische kring. 

pieel beter nog meer taken uit de ge
meentelijke sfeer te trekken en zo een · 
betere afstemming van de verantwoor
delijkheid voor uitgaven èn voor in
komsten te verkrijgen dan de . huidige 
versluierde situatie te laten voortduren. 
Maar wellicht is het toch ook mogelijk 
de gemeente een directere greep op de 
baten in het gemeentefonds te . doen 
krijgen door het her!ltel van een (wel· 
licht gematigd) opcentensysteem- bv. 
op de inkomstenbelasting van de bur
gers der gemeente. Van twee zijden 

· werkende: overhevelen van taken en 
vergroting van de eigen financiële be" 
voegdheden op inkomstengebied moet 
een fundamentele verbetering van de si
tuatie mogelijk zijn. 

Het vraagstuk van de bestuurlijke in
deling is hier uiteraard onverbrekelijk 
mee verbonden. Als deze taken voor ve
le gemeenten te zwaar zijn, denkt men 
als vanzelf aan de gewesten. Maar deze 
zullen zich in dat geval spoedig tot een 
zelfstandige bestuurslaag ontwikkelen 
en dat wenst niemand. De gedachten 
zijn nog niet uitgekristalliseerd, maar 
het lijkt voor het nieuwe .kabinet aange
wezen om met de herziening van de l;>e
stuursstructuur toch ook de kant van 
e~n evenwichtiger systeem in de ge
meentelijke financiering mee in de be
schouwing te betrekken. 

Ook hier is een principiële bereidheid 
noodzakelijk om ook oplossingen te be
studeren, die wat verder afstaan van de 
huidige situatie, maar die mee zullen 
kunnen werken tot het brengen van 
meer realiteit in de politiek. 

N.B. Met gemeentefinanciën heb ik 
steeds de gewone dienst bedoeld. De kapi· 
taaldienst is ook falikant In de war en 
voor millarden inflatoir gefinancierd. Dit 
zal gesaneerd moeten worden; maar ook 
de gemeenten hebben recht op hun in
vesteringen en ten deze is een. versoepeling 
van het beleid op zijn plaats. Het effect. 
op de gewone dienst is belangrijker dan de 
investering zelf! 
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Staatshoofd en ministers 

door A. W. Abspoel 

Mijn opinie is ... 

Uit de &troom van brieven die 
ons voortdurend bereikt kiest de 
redactie er voor elk blad één die 
naar haar oordeel ruime aan
dacht verdient. Dat betekent niet 
dat zij de mening van de brief· 
schrijver deelt, wel dat zij het de 
meest belangwekkende brief 
acht dit; de afgelopen weken 
werd Ingezonden. 
Ult de: arrdere brieven citeert de 
redactie slechts wat haar daarin 
het meest (aangenaam of juist 
onaangenaam) heeft getroffen. 
Anonieme brieven en brieven In 
onleesbaar handschrift verdwij
nen zonder pardon In de prullen
mand. 

"Het trio Tweede Kamerleden, dat in 
~e grondwet een voorschrift opgenomen 
wilde zien omtrent een gekozen forma
teur-minister-president stond iets voor 
dat - al ontkenden de drie dit - lijn
recht in strijd was met het parlementai
re stelsel en met de grondwetsbepaling 
ook, welke de ministers verantwoorde
lijk maakt tegenover de Staten-Gene
raal. Daarom alleen reeds was in begin
sel hun initiatiefvoorstel totaal mis
plaatst. Maar bovendien deugde het 
praktisch helemaal niet. In de eerste 
plaats zou het voor de kiezers feitelijk 
ondoenlijk zijn, nog voordat hun de sa
menstelling van de Tweede Kamer be
kend kon zijn, t.w. op de dag waarop zij 
ter stembus zouden gaan, weloverwog•m 
uit te maken wie formateur en vervol
gens minister-president zou moeten 
worden. Doch in de tweede plaats ont
brak in àe voorgestelde grondwetswijzi
ging enige voorziening met het oog op 
het geval, waarin de bij volstrekte 
meerderheid gekozen formateur bij zijn 
formatiepogingen schipbreuk zou heb
ben geleden. Nota bene, iets dat heel 
liéht zou kunnen voorkomen. Een duide
lijker bewijs van de ondeugdelijkheid van 
wat het drietal Aarden, mej. Goudsmit 
en Van Thijn in een muffe studeerkamer 
haàden uitgebroed, is nauwelijks denk
baar." 

Deze onverhulde veroordeling spreekt 

• Openbaar of besloten 
De vraag of een algemene vergade

ring of een partijraadvergadering al dan 
niet openbaar dient te zijn heeft twee 
kanten. 

De ene kant is de zienswijze, dat over
al waar politiek bedreven wordt er de 
grootst I)logelijke openheid moet zijn. 
Elke gehe~gheid is taboe. 

Toch is er ook een andere kant. Er 
bestaat behoefte om in eigen kring wer
kelijk vrij-uit te kunnen praten. In een 
openlucht vergadering is dat niet altijd 
mogelijk, omdat - vooral als het om 
meningsverschillen gaat - de opposi
tionele pers er als de kippen bij is om 
de "tweespalt" breed uit te meten. Dit· 
maant iedere spreker tot een zekere 
voorzichtigheid bij het formuleren van 
meningen. Bij de een zal dit argument 
sterker wegen dan bij de ander. 

Iedereen weet, dat de "gesloten gele
deren" terecht een sterk verkoopargu
ment is voor de VVD. Maar we moeten' 
wel oppassen dat het geen frustratie 
wordt. Bovendien is .de aanwezigheid 
van publiciteits-media een remmende 
factor om zich publiekelijk te uiten voor 
leden, die in de maatschappij bepaalde 
functies vervullen. Deze leden zullen in 
een besloten vergadering wel bereid zijn 
aan: de discussies deel te nemen. 

Natuurlijk zullen er in onze gelederen 
wei mensen zijn die - hoe dan ook -
willen vasthouden aan de openbaarheid 
van alle vergaderingen. Tegen hen zou 
ik willen zeggen: Het gaat niet om het 
argument ;,ik heb niets te verbergen", 
maar het gaat wel om het argument de 
leden - álle leden de gelegenheid te 
geven op eigen wijze hun zegje te zeg
gen. Een politieke partij moet er voort
durend op bedacht zijn, de communica
tie van alle kanten open te houden en te 
zorgen, dat niemand het gevoel kan krij-
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onze goede oud-collega van de parle
mentaire perstribune, dr. E. van Raalte, 
in zijn pas verschenen boek: "Staats
hoofd en Ministers- Nederlandse Con
stitutionele Monarchie" (uitgave W. E. 
J. Tjeenk Willink, Zwolle, f 35.-) uit 
over het in februari in de Tweede Ka
mer verworpen initiatief-voorstel-Van 
Thijn c.s., omtrent de rechtstreeks te 
kiezen formateur-minister-president. 

Hij voegt daar nog aan toe: "Nog 
heel wat meer kritiek zou tegen het wel 
zeer dwaze herzieningavoorstel zijn aan 
te voeren. Doch liever volsta ik met er 
nog op te wijzen hoe verkeerd het was 
ernaar te streven om de procedure inza
·ke kabinetsformatie te wringen in het 
keurslijn van geschreven dwingend 
recht. En dit ten aanzien van een mate
rie, waarvoor wel bij uitstek de soepel
heid toepassing dient te vinden die eigen 
is aan het ongeschreven recht." 

Even verderop wijst Van Raalte er in 
zijn boek nog op, dat het voorstel bete
kende "de verkiezing zowel van een 
nieuwe Tweede Kamer als van een mi
nister-presiàent, zonder. dat de brave 
kiezers zouden weten hoe de Kamer ten 
gevolge van de stembusuitslag zou zijn 
samengesteld." Na te hebben vermeld 
dat in het voorstel tevens was opgeno
men de verdeling van het land in ten 
hoogste vijftien kiesgebieden, toont Van 
Raalte zich geenszins verbaasd over de 

gen daarin achtergesteld te worden. 
AI mag het dan waar zijn, dat poli

tiek - zeker in het personele vlak -
een hard vak is, dan geldt dit toch al
leen maar voor de leiders en de officiële 
vertegenwoordigers. Gewone politieke 
bewogenheid moet ook door gewone 
mensen héél gewoon geuit kunnen wor
den. Omstandigheden, die daarbij belem
merend werken moeten zoveel mogelijk 
vermeden worden. Daarom Is het nodig, 
dat die heel gewone mensen af en toe 
onder elkaar zijn, in een omgeving waar 
ze politiek zich zelf kunnen zijn. 

Het is onjuist te zeggen dat ze dat 
dan maar in hun plaatselijke afdelingen 
moeten doen, ook "hogerop" zal er af en 
toe gelegenheid moeten zijn onbevangen 
aan de discussies deel te nemen. 

W. Verwey 
Tiggeltsebergstraat 64 
Rijsbel'gen, N.-B. 

• Midden,tand ·, 
De heer L. Hommes meent naar aan

teidlng van de opmerkingen van de heer 
Abspoel over de Middenstandspartij 
(Vrijh. & Dem. 21 mei) dat men bijna 
alle partijen belangenpartijtjes met een 
eenzijdig doel zou kunnen noemen. Zaak 
zou zijn grotere bekendheid te geven 
aan het werk van de VVD voor de mid
denstand om dergelijke afsplitsingen in 
de toekomst te voorkomen, want dat de 
Middenstandspartij voor het grootste 
deel een afsplitsing is van de VVD staat 
voor de heer Hommes vast. De brief
schrijver, die wijst op de misstanden in 
de kring der middenstanders, bepleit de 
toezending váh Vrijheid en Democratie 
aan de diverse middenstandsorganisa
ties. De kosten· dienen door een verho
ging van de contributie te worden ge
dekt, aldus de heer Hommes. 

• Gouden horens 
De heer J. H .. van Ligten te Hilversum 

is het opgevallen dat bijna alle politieke 
partijen de kiezers koeien met gouden 
horens hebben beloofd. Geen enkele par
tij, ook de VVD niet naar zijn mening, 
stelt in haar programma flat ze wil be
werkstelligen dat de eindjes aan elkaar 
geknoopt zullen worden. "Zuinigheid en 
efficiency zijn twee woorden die. in het 
woordenboek der departementen niet 
voorkomen. Ik geloof dat de partij die 
de volgende punten in haar programma 
opnam, enorm veel kiezers tot zich zou 
trekken: 1) grondige herziening van het 
subsidiebeleid... 2) een grondige herzie· 
ning van het personeelsbeleid (de afde
lingschef zou een premie moeten krijgen 
als hij het werk met minder personeel 
in kortere tijd zou gedaan kunnen krij
gen 3) afschaffing van de kinderbijslag 
(fokpremie) 4) de ontwikkelingshulp 
moet zodanig gereorganiseerd worden 
dat niet onderontwikkelde landen onze 
eigen industrie ga8.n beconcurreren. Al
dus de heer van Ligten. 
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"ongenadige kritiek", welke de tot de 
fracties van de PvdA, D'66 en PPR be
horende initiatiefnem~Jrs in het medio 
februari in de Tweede Kamer gevoerde 
debat in ontvangst kregen te nemen, 

Duidelijker dan ooit - zo stelt hij 
vast - bleek welk een staatkundige, 
tegelijk staatsrechtelijke - chaos te 
vrezen zou zijn als het geestesprodukt 
der initiatiefnemers een plaats in de 
grondwet zou krijgen. Het zou naar zijn 
mening geheel onverenigbaar zijn ·met 
wat in de parlementaire d'emocratie no
dig is. "Met name dat de afloop van een 
formatie èn om principiële èn om prak
tische overwegingen in elk geval zo dient 
te zijn dat handhaving geboden is zowel 
van benoeming door het constitutionele 
staatshoofd van de minister-president 
en van het nieto.we kabinet, als van rJ.e 
grondwetsbepalingen omtrent de minis
teriële verantwooràelijkheid." 

Scherp "vonnis 

Van Raalte laat er werkelijk niets 
van heel, want zijn eindoordeel is tege
lijk een scherp vonnis: "De drie die tot 
het al heel armzalige, want slecht gere
digeerde en eveneens slecht verdedigde 
initiatief waren overgegaan, toonden 
zich helemaal niet bestand tegen de zee 
van kritiek, welke zich over hun voor-

Prikkels 

• John Jansen van Galen in De 
Haagse Post: "Drees kan het niet 
verkroppen dat de kerk waarvan 
hij paus was bezig is te verdwijnen 
en dat de gelovigen werk willen 
gaan maken van het in de prak
tijk brengen van het Evangelie. 
Hij wil de deconfessionalisering 
van de PvdA niet meemaken. 
Daarom is het goed dat hij zijn 
lidmaatschap heeft opgezegd." 

• D. Maltha in het Algemeen 
Dagblad: "Het lijkt alsof er een 
diepe en onoverbrugbare kloof ligt 
tussen de politiek en de samen
leving, waar alles maar zijn gang 
gaat alsof er geen wolkje aan de 
lucht is. Het heeft er alle schijn 
van dat men het aan de politici 
wil overlaten om de put te dem
pen, terwijl er nauwelijks enige 
belangstelling bestaat voor het 
verdrinken van het kalf." 

e Drs. A. Pais in zijn rqbriek in 
De Telegraaf: "De helden zijn 
kennelijk vermoeid. Een matte 
stemming hal}gt in de raadzaal 
van Amsterdam. Mistroostig en 
ietwat uitgeblust zit onze ;,scha
duwminister" van verkeer en wa
terstaat, Zijne Excellentie E. van 
Thijn, weer als gewoon raadslid 
in zijn bankje. En stilletjes groe
pen de "kabouters" op hun zetels 
bijeen, ontredderd na het vertrek 
van hun "ambassadeur", Zijne 
Excellentie R. van Duyn." 

• Elseviers Magazine over de 
tragikomedie van de Midden
standspartij: "De door 96.000 kie· 

- zers mogelijk gemaakte en door 
de belastingbetaler gesubsidieer
de klucht van de Nederlandse 
Middenstandspartij heeft onsma
kelijke vormen aangenomen. Om 
de twee zetels van de middenstan
ders in de Tweede Kamer werd 
met dodelijke ernst een stoelen
dans gehouden, waarbij het geluid 
werd verzorgd door hijgerige 
baantjesjagers, het geritsel van 
briefjes van duizend, incompeten
tie- en spijtverklaringen." 
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stel uitstortte, dat dan ook op 18 fe
bruari 1971 roemloos tenonder ging." 

Heel wat beter is Van Raalte te spre
ken over ~e bedoeling van de door de 
heren Geertsema en Veerman mede-on
dertekende motie Kolfschoten, waarbij 
de wenselijkheid werd uitgesproken dat 
de nieuw te kiezen Kamer zich desge
wenst zou beraden over de mogelijkheid 
om aan het staatshoofd een voordracht 
voor een formateur te doen. 

Vooral met verschillen~e onderdelen 
van het door de heer Geertsema gehou
den betoog kan Van Raalte zich zeer 
wel verenigen. Heel juist acht hij ook de 
in acht genomen voorzichtigheid; omdat 
het hier niet om enig voorschrift gaat, 
maar slechts om een eerste proef, ten 
einde na te gaan, of een andere als de 
vóór 1971 gangbare methode in geval 
van kabinetsformatie bereikbaar is en 
wellicht voortaan navolging verdient. 
Terecht z.i. waren Kolfschoten c.s. "er -
niet op uit concreet aan te geven welke 
weg zou moeten worden ingeslagen in 
dit of dat geval. Opzettelijk zagen zij 
daarvan af. Zij beseften heel goe~. zoals 
mr. Geertsema in een interruptie-debat
je met mr. Van Mierlo op de 18e februa
ri te kennen gaf, dat men hier te maken 
heeft met een aangelegenheid die de 
grootst mogelijke soepelheid vereist om 
te handelen in overeenstemming met 
wat op een bepaald ogenblik het beste 
schijnt te zijn." 

Het boek van dr. Van Raalte ver
scheen kort vóór de Kamerverkiezing, 
zodat hij de eerste poging om tot een 
voordracht te komen .. niet heeft kunnen 
becommentariëren. We kl4nnen echter 
wel zeggen àat naar de formule van 
Van Raalte, op dat ogenblik, op grond 
van de "moeilijke" verkiezingsuitslag en 
de op het ogenblik bestaande politieke 
verhoudingen, het beste was de discussie 
zonder een voordracht af te sluiten, 
waarna door de vijf het meest voor een 
samenwerking in aanmerking komende 
fractieleiders ieder afzonàerlijk aan de 
Koningin is aanbevolen, eerst een infor
mateur uit de grootste der vijf partijen 
(de KVP) aan te wijzen. 

Breedvoerig 
Ik heb ditmaal de meest actuele dom· 

dr. Van Raalte behandelde kwestie naar 
voren gehaald. Zij is echter slechts één 
schakel uit de (zoals we dat van Van 
Raalte gewend zijn) zo uitputtend: mo
gelijk behandelde, van 1815 tot heden 
zich uitstrekkende boeiende reeks van 
voorvallen, die de zo subtiele verhouding 
t\4ssen staatshoofd, ministers enjof par
lement heeft bepaald. 

De vele moeilijkheden en wrtJvmgen 
in. dit opzicht onder de eerste koningen 
en het herstel na 1890, onàer koningin
regentes Emma en haar opvolgsters van 
het in de jaren daarvóór wel wat ge
schokte aanzien der monarchie, worden 
breedvoerig behandeld aan de hand van 
in menig geval door Van Raalte uit de 
archieven opgediept nog onbekend ma
teriaal, voor zover dat voor hem bereik
baar was. Ook echter bijvoorbeeld àe 
problemen rond de recente huwelijken 
der prinsessen, de vragen welke zich 
daarbij voordeden en de wijze waarop 
deze zijn opgelost, vindt men hier aan 
de hand van de betrouwbare gids, O.'ie 
Van Raalte zich altijd weer toont, be
licht en strikt principieel, met redelijk
heid en wijsheid becommentarieerd. · 

Temidden van de stroom van politico
logische publikaties, qie met steeds weer 
nieuwe "opinie-onderzoekingen" het 
"kiezersgeàrag" pogen te ontleden en 
statistisch te bepalen, is deze meer klas
sieke historisch-staatsrechtelijke studie 
van ruim 300 kloeke pagina's (inclusief 
de aantekeningen, bijlagen en registers), 
naar mijn smaak althans, een welkome 
en overvloedige dis voor de fijnproevers. 
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Geertsema over Van Raalte 

Graag zou ik aan deze korte kantte
kening bij het boek van dr. E. van 
Raalte "Staatshoofd en Ministers" een 
woord van grote waardering vooraf wil
len laten gaan voor de kennis van zaken 
en vooral voor de speurzin, waarvan de 
schrijver blijk geeft. 

Desalniettemin heb ik hier en daar 
wel enige kritiek. Op dit ogenblik wil ik 
die beperken tot één punt, dat in ver
band met de huidige kabinetsformatie 
niet zonder belang is. · 

Op pagina 272 schrijft Van Raalte in 
de paragraaf over "Benoeming en ont
slag van ministers" het volgende: 

"Anders is de gang van zaken als een 
kabinet ontslag vraagt of de portefeuil
les ter beschikking stelt en tenslotte 
doorslaande redenen aanblijven van de 
demissionaire bewindslieden noodzake
lijk of gewenst blijken te maken. Dan is 
de enige juiste vorm, dat de demissio
nair geworden ministers hun ontslag
aanvrage intrekken. Weigering door de 
koning het gevraagde ontslag te ver
lenen is in ons bestaand constitutioneel 
bestel een volslagen verouderde, van ge
brek aan inzicht t.a.v. de staatsrechtelij
ke realiteit getuigende formule. Immers, 
de beslissing tot aanblijven van de zit
tende ministers, die aanvankelijk had
den willen heengaan, berust geheel en al 
op hun eigea verantwoordelijkheid en 
niet op een van de onschendbare koning 
afkomstige weigering. Een dergelij
ke machtsbevoegdheid bezit het consti
tutionele staatshoofd niet. Voor zulk een 
beslissing zijn de ministers zelf verant-

woordelijk." 
Dit nu berust op een staatsrechtelijke 

misvatting. Het aanblijven van een ka
binet, nadat alle pogingen tot de vor
ming van een .ander kabinet hebben ge
faald, is evenzeer het sluitstuk van een 
kabinetsformatie als de benoeming van 
een nieuw kabinet. 

Belde behoren te berusten op een be
sluit van de constitutionele koningin, be
horen m.a.v. het contraseign te dragen 
van een verantwoordelijk minister. Zo 
het staatshoofd besluit, dat de enige nog 
resterende mogelijkheid tot oplossing 
van een kabinetscrisis is het door het 
kabinet aangeboden ontslag te weige- · 
ren, dan behoort 'dat besluit te worden 
gecontrasigneerd door de demissionaire 
minister-president. 

Er is dan dus wel degelijk sprake van 
een weigering afkomstig van de on
schendbare koningin, zij het dat die 
weigering gedekt wordt door de minis
teriële verantwoordelijkheid. 

Zou Van Raalte gelijk hebben en zou 
dus de juiste vorm zijn, dat de demissio
naire ministers hun ontslagaanvrage in
trekken, dan zou dat betekenen dat het 
demissionaire kabinet te allen tijde kan 

• ingrijpen in de kabinetsformatie, vol
strekt buiten het staatshoofd om. 

Dat zou m.i. volkomen onjuist zijn. Ik 
ontken dus niet, dat de ·ministers zelf de 
verantwoordelijkheid dragen voor hun 
aanblijven. Natuurlijk, door zijn contra
seign neemt de minister-president -
mede namens zijn collegae --- die ver
antwoordelijkheid op zich. 

Maar ik ontken wel, dat - gelijk Van 
Raalte suggereert - het initiatief in 
dezen van het kabinet zou moeten uit
gaan en het staatshoofd buiten spel zou 
moeten blijven staan. 

Van Raaite's ontboezeming is waar
schijnlijk geïnspireerd door de gang van 
zaken in 1924 toen koningin Wilhelmina 
na vele andere oplossingen tevergeefs te 
hebben geprobeerd, weigerde aan het 
Tweede-Kabinet-Ruys de Beerenbrouck 
het gevraagde ontslag te verlenen. 

Voor zover ik heb kunnen nagaan, is 
inderdaad deze weigering niet op de een 
of andere wijze in een koninklijk besluit 
neergelegd. _ . 

Niet geheel ten onrechte komt dan 
ook in een redactioneel hoofdartikel in 
de NRC van 8 januari 1924 het woord 
inconstitutioneel voor! 

Zou er daarentegen wel een Konink
lijk Besluit· zijn verschenen met het 
contraseign van Ruys de Beerenbrouck, 
dan zou er geen sprake zijn geweest 
van inconstitutioneel handelen. 

Voor het geval in de komende weken 
alle pogingen tot de vorming van een 
nieuw kabinet onverhoopt mochten fa
len, dan zou m.i. de enige denkbare op
lossing zijn, dat H.M. de koningin in een 
door de demissionaire minister-president 
te contrasigneren K.B. de ontslagaan
vrage van het kabinet-De Jong weigert. 
Het op dië wijze opnieuw opgetreden 
kabinet zou dan op korte termijn de 
ontbinding van de Tweede Kamer moe~ 
teil bevorderen, waarop nieuwe verkie-
zingen zouden volgen. "·· 

Van Raalte over Geertsema 

Erkenteiijk voor mr. Geertsema's aan
bod zijn bovenstaande uiteenzettingen 
over "ontslagweigering" door het 
staatshoofd aan een demissionair kabi
net van een onderschrift te voorzien, 
maak ik gaarne van de mij daartoe ge
schonken gelegenheid gebruik. 

Voorop slechts in het kort, de formele 
zijde van die aangelegenheid. Wanneer 
ministers de Koning(in) voorstellen een 
bepaald besluit tot stand te doen komen, 
maar deze daartegen bezwaar maakt en 
zij het met hun verantwoordelijkheid in 
overeenstemming achten van het eerst 
door hen gekoesterde voornemen af te 
zien, blijft in zulk een geval de vaststel
ling van een K.B. achterwege. Zo is het 
in de praktijk eveneens, en m.i. terecht 
gesteld, indien een ministersploeg eerst 
ontslag heeft gevraagd (of aangeboden) 
en ten slotte de ontslagverlening achter
wege blijft. Voor zover mij bekend heeft 
meer dan eens zulk een weigering 
plaats ·gevonden en dit dan steeds zon
der K.B.~Dit laatste is alleen maar no
dig voor benoeming en voor ontslag van 
ministers. 

Op grond van .een in de ogen van de 
ministers hun in het parlement toege
brachte, niet te verdragen nederlaag 
kunnen zij de gevolgen daarvan niet 
langer voor hun verantwoording nemen, 
reden waarom zij tot de eenzijdige han
deling overgaan, ontslag te vragen of 
hun portefeuille ter beschikking te stel
len. Op een dergelijke eenzijdige-hande
ling kunnen zij echter ook eenzijdig. dus 
zonder dat het staatshoofd daarop heeft 
aangedrongen, terugkomen. Zo bij voor
beeld als na die eerste ondernomen stap 
ten slotte een situatie intreedt, die laat 
zien, dat de vorming van een nie1.niiV ka

, binet niet mogelijk is of schijnt. liD. het 
licht van die omstandigheld voelt het 
staatshoofd zich eventueel geroepem om 
het aanblijven van de bewindslieden te 
bevorderen en tracht hen daartoe te be
wegen. Tot de constitutionele be'lt'Oegd
heden van de Konlng(in) in een liestel 
als het onze behoort namelijk Gilder 
meer de ministers te stimulereu. Aan 
hen is het vervolgens om gegeven de 
situatie, en gehoord de kroondra§fft of 
-draagster, voor zichzelf uit te malken of 
zij het dan alsnog verantwoord &Whten 
aan te blijven. Zij hebben ten lllotte 
na te gaan of zij de verantwoordelijk
heid willen (kunnen) dragen, op de een 
of andere wijze met hetgeen het staats-

hoofd wenste aan te bevelen, akkoord te 
ga.l!Jl. Te weten of het huns inziens de 
voorkeur verdient hun portefeuilles te 
blijven torsen ondanks de in 's lands 
vergaderzaal geleden nederlaag. 

Zo waren bij voorbeeld in 1924 Ruys 
de Beeren'brouck c.s. tot het inzicht ge
komen, dat zij het verantwoord achtten, 
ja, dat 's lands belang het tot hun plicht 
maakte hun ministeriële arbeid voort te 
zetten. Ter verklaring hiervan merkte 
Ruys in zijn op 15 januari 1924 in de 
Tweede Kamer afgelegde regeringsver

. klaring nog op: "De beslissing der Ka-
mer van 26 oktober (1923; de verwer
ping der vlootwet) wordt door het Ka
binet als een feit aanvaard." Let wel, 
die uitspraak kwam geheel en al voor 
rekening van het kabinet. Het onschend
bare staatshoofd bleef en stond daar
buiten. 

'Ten besluite nog dit. Van wie in het 
Interne kroonberaad het initiatief tot 
een bepaalde beslissing is uitgegaan, 
doet niets ter zake en valt trouwens ook 
terecht niet uit enig K.B. op te maken. 

Natuurlijk is o.m. ook de figuur denk
baar, dat een ministersploeg er van af
ziet het bijltje er bij neer te leggen 
ingeval verwezenlijking van een belang
rijk programmapunt op te grote tegen
stand in een der beide Kamers is afge
stuit. Een kabinet kan het immers niet
temln julster achten aan te blijven en 
niet heen te gaan, mits de ministers van 
het staatshoofd de door hen verlangde 

TWEE BEKENDE MERKEN 

medewerking verkrijgen, de Kamer in 
kwestie door middel van een K.B. te 
ontbinden. Dit bereikten in 1894. mini
ster Tak van Poortvliet met diens ambt
genoten, nadat de Tweede Kamér een 
hoofdpunt van Tak's kiesrechthervor
ming had laten mislukken. Overigens 
hadden de ministers ter gelegenheid van 
de door het zo even vermelde crisis niet 
de weg van verzoek om on4llag geko
zen, doch . die van bevordering- van Ka
merontbinding. 

Dat demissionaire ministers hun ont
slagaanvrage kunnen intrekken, ontkent 
mr. Geertsema· niet.· Daarin heeft hij, 
ook jl.ls men let op de praktijk, schoon 
gelijk. Deze toch vertoont verscheidene 
voorbeelden hiervan. Zijn bezwaar tegen 
mijn stelling is echter, dat zij tot die 
stap zelfs zouden kunnen overgaan 
"buiten het staatshoofd om". Nu wil het 
mij voorkomen, dat zij, Iaat het dan 
wezen in een heel uitzonderlijke sltua• 
tie, hiertoe wel degelijk bevoegd, ja 
zelfs verplicht zijn. Aangenomen een 
ogenblikje, dat er een kabinetsformatie 
op komst is, die het uitbreken van een 
binnenlandse revolutie zou kunnen ver
oorzaken. Gesteld eens dat we ten tijde 
van de N.S.B. een staatshoofd hadden 
bezeten - iets wat in werkelijkheid be
paald niet het geval was! - dat Mus
sert met de vorming van een kabinet 
zou hebben willen belasten. Dan ware 
het plicht geweest van de demissionaire 
ministers,' welke dan de verantwoorde
lijkheid gehad zouden hebben, zo'n re
volutie te voorkomen,. onverwijld hun 
verzoek om ontslag in te trekken. 

Natuurlijk aarzel ik geen ogenblik te 
erkennen dat ik hier met een heel ex
treem voorbeeld voor de dag ben geko
men. 
Intussen meen ik ook daar zonder al 
duidelijk genoeg te hebben aangetoond, 
dat ministers terdege bevoegd zijn hun
nerzijds een ontslagaanvrage in te trek
ken om redenen die zij voor hun verant
woording willen en kunnen nemen. Wei
gering van inwilliging van zulk een ver
zoek door de Koning(in) acht ik een 
middel uit de oude doos, d.w.z. uit de 
tijd, toen het staatshoofd inderdaad 
naar welgevallen ministers benoemde en 
ontsloeg. Die verouderde vorm past niet 
bij de materii!le veranderingen, die zich, 
en dat reeds sinds lang, t.o.v. de relaties 
tussen het staatshoofd en de ministers 
hier te lande hebben voltrokken. 
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TEL. (01803) 2841 (3 LIJNEN) 

I Twee Torens I 
N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 

TELEFOON 25242 - DELFT 

81NDS1892 

in het hart 
11an Amsterdam 

COMPLETI! 
IHTERIEURVERZORGINGI 

• 
OESKUNDII!II 

ADVIftiiN 

PRANCO 
LEVERINS 
DOOR GEHI!.I. 
NEDERLAND~ 

MEUBELEN 
VIJZI!LSTRAAT 1115-11. 

AMSTeRDAM • TEL. a487'1e 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton- ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZER N~V. 
TELEFOON 010-332657 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

EINDHOVEN 
' e Secretariaat afdeling Eindhoven: 

Vesaliuslaan 30, Eindhoven, 
telefoon: 040 - 114587 

• 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 
(Zie echter het stukje Vakantie in de 
derde kolom) 

Veto van gemeenteraad 

DE gemeenteraad van Son en Breugel 
heeft zijn veto uitgesproken over de 

aanleg van een weg vanuit Eindhoven 
door zijn natuurgebied. Unaniem heeft 
de raad dit onderdeel van het wegen
structuurplan, ondanks de vurige verde
diging van burgemeester Steinweg, af
gewezen. Een unicum in de geschiedenis 
van de agglomeratie. 

Bij de aanbieding stelden b. en w., dat 
deze weg, de verlengde Huizingalaan -
de Huizingalaan in Eindhoven is met · 
het oog op die verlenging al een heel 
eind doorgetrokken - onmisbaar zou 
zijn in het wegenstructuurplan, o.a. als 
tweede verbinding Son - Eindhoven, als 
verbinding van de industrieterreinen 
met de ook aan te leggen en ook door 
het natuurgebied lopende rijksweg 2 en 
als toegang tot het bosgebied. 

De projeetering van deze weg is in 
agglomeratieverband gegroeid, zo stelde 
burgemeester Steinweg en de structuur
schets van de agglomeratie Eindhoven 
is al enkele jaren geleden door de toen
malige raad van Son en Breugel aan
vaard, meende hij. Hij voorzag moeilijk
heden met rijk, provincie en agglomera
tie, indien de raad zich nu tegen deze 
weg zou keren. Met de provincie, door
dat die dan waarschijnlijk niet over zou 
willen gaan tot overdracht van de pro
vinciale weg door de kom van de ge
meente, waardoor de plannen om de te
genwoordige "doorsnijding" van het 
dorp ongedaan te maken, wel illusies 
zouden blijven. 

De raad, alle fracties hadden zich in 
eerste instantie, tegen de verlengde 
Huizingalaan uitgesproken, liet zich niet 
ompraten. De algemene stemming was, 
dat men daar men zo weinig inspraak 
had gehad bij de tracering van rijksweg 
2 door het Sonse natuurterrein, (alle 
protesten van het gemeentebestuur en 
alle verzoeken om een andere tracering 
werden afgewezen) dat het nu het om een 
weg ging, waarover men wel wat te 
zeggen had (ook de vorige raad had bij 
de aanvaarding van de structuurschets 
- een plan in hoofdzaken - wel, zij 

Regio Zeeland 

Daar het van groot belang werd 
geacht de activiteiten van de VVD-vrou
wen in Zeeland te bundelen werd in een 
vergadering onder voorzitterschap van 
Mevr. Hesselink-Mondria op 1 maart 
besloten tot oprichting van "Vrouwen in 
de VVD" Regio Zeeland. Een voorlopig 
bestuur werd gevormd met mevr. Mol
de :Jager (Wolphaartsdijk) voorzitster; 
mevr. Korbee-Arnold (Terneuzen) se
cretaresse en mevr. Vriesmam-Gerde 
(Middelburg) penningmeesteresse:. Be
sloten werd tweemaal per jaar in uregio
naal verband bijeen te komen. 

Voedselbestraling 
Uit de nieuwsbrief van de SUmhting 

Voedselbestraling ontlenen wij hett vol-
gende: · 

In het najaar 1970 werd te Partj:js een 
overeenkomst getekend tussen offficiële 
instellingen uit 19 landen. Bij deZEe- over
eenkomst werd besloten tot aamMilwer
king in de vorm van een internattionaal 
project op het gebied van de voecliselbe
straling. Het project zal worden• tuitge
voerd op initiatief en in samen\We'l'king 
met het International Atomie Bmergy 
Agency, de Food and Agriculturml Or
ganisation, het European Nuclearl'lEner
gy Agency en de, World Health <Dfgani
sation. Het zal kunnen beschikkern over 
een jaarlijks budget van rond 21:1!5.000 
dollar. Wat Nederland betreft \Wordt 
aan het project deelgenomen doror het 
Ministerie van Sociale Zaken en Welks
gezondheid. 

Doel van het project is, in een ronder
ling gecoördineerd programma em vol
gens onderling overeengekomen nnetho-

het niet zo sterk, protesten laten ho
ren), het recht in eigen hand zou ne
men. Men vond het beter nu eens zijn 
tanden te laten zien, want het door bur
gemeester Steinweg genoemde "overleg" 
over rijks- en provinciale wegen op ge
meentegrond mocht nauwelijks de naam 
"overleg" dragen, daar alles van hoger
hand was "opgelegd". 

Er was bijzonder veel belangstelling 
op de publieke tribune tijdens de behan
deling van dit wegenstructuurplan. Zo 
nu en dan klonk er - in strijd met het 
reglement van orde een applausje. 

. ' De gemeenteraadsleden waren van te
voren ook nog overstroomd met brieven 
en documentatie. Zo kwam de werk
groep voor natuurbehoud en milieube
heer van het stadsgewest Eindhoven 
met een overzicht en capaciteit van 
noord-zuidwegen, nu ·en in de toe
komst. Dat zullen er - zonder de ver
lengde Huizingalaan - binnen afzienba
re tijd al vijf zijn met een gezamenlijke 
capaciteit van 20.000 tot 25.000 auto's 
per uur. In dit licht bezien, wilde de 
werkgroep wel eerst eens cijfers zien, 
die de noodzaak van nog een weg zou
den aantonen. 

Ir. P. C. :r. M. Bijlroer (vvd), bracht 
in zijn kritiek op het wegenstructuur
plan ook naar voren, dat er geen enk~le 
motivering was gegeven aan de hand 
van prognoses, terwijl ook geen enkele 
frasering was aangegeven. Hij betreur
de het, dat men niet in een eerder sta
dium (voordat deze raad in functie 
was), toen het nog kon, in beroep bij de 
Kroon was gegaan met betrekking tot 
de tracering van rijksweg 2 (E9) door 
het Sonse natuurgebied. Hij bestreed 
het nut van de verlengde Huizingalaan 
op vele punten. Voor het in discussie 
zijnde recreatiepunt Son-Best, dat on
der de druk van de publieke opinie 
waarschijnlijk in de richting van Eind
hoven verplaatst zal worden, heeft die 
weg geen zin, voor het industrieterrein 
zijn andere "uitwegen" denkbaar. Het 
gaat ons te ver, zo zei hij, om één ge-

den onderzoek te doen naar de gevolgen 
van het gebruik van ioniserende straling 
om houdbaarheid van het voedsel te 
verlengen. Dit onderzoek, veelal whole
someness-testing genoemd, is ingewik
keld en tijdrovend. Per voedingsmiddel 
is daarmede ruim twee jaren gemoeid. 

Door de tot stand gekomen internatio
nale coördinatie wordt beoogd overeen
stemming te bereiken over de te gebrui
ken onderzoeksmethoden en voorts bij 
het uitvoeren van elk onderzoek op een 
voedingsmiddel om doublures te vermij
den. De resultaten van de onderzoekin
gen kunnen voor de nationale overheid 
in elk land een waardevollè basis bieden 
voor het nemen van beslissingen over 
het al dan niet toestaan van deze nieu
we methode tot verlenging van houd
baarheid. :Oit is van groot belang omdat 
bij toepassing van deze methode de toe
voeging van chemische conserveermid
delen kan worden teruggedrongen. De 
·onderzoek-arbeid in het kader van het 
project zal worden begeleid door een 
wetenschappelijke programma-commis
sie, (waarin Nederland is vertegenwoor
digd door dr. D. de Zeeuw). F~nanciële, 
organisatorische en dergelijke kwesties 
zullen worden beslist door een Raad van 
Beheer. In beide organen zal een Neder
lander zitting hebben. 

Najaarsconferentie 
De Najaarsconferentie van de Organi

satie "Vrouwen in_ de VVD" zal worden 
gehouden op 16 en 17 oktober a.s. op de 
Pietersberg te Oosterbeek. Het pro
gramma zal nader in deze rubriek wor-
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meente op te laten schepen met vijf tot 
zes doorgaande wegen om respectieve
lijk het internationale verkeer, het pro
vinciale verkeer het pendelverkeer, het 
vrachtverkeer en het recreatieve ver
keer ieder afzonderlijk en zelfs nog 
naar keuze ten oosten of ten westen af 
te laten wikkelen. De agglomeratie zal 
hiervoor begrip moeten opbrengen. 

Hij en andere sprekers spraken er ook 
. hun verbazing over uit, dat van de door 
burgemeester _ Steinweg zo hoog gepre
zen inspraak vitt de gehouden hoorzit
tingen, niets terug te vinden was bij de 
aanbieding door b. en w. van het plan . 

De werkgroep voor natuurgebied en 
mili~beheer stadsgewest Eindhoven 
had haar misnoegen daarover via een 
brief aan alle raadsleden aldus geuit: U 
zult misschien evenals wij verbaasd ge
weest zijn te ontdekken, dat in de bijla
ge voor de raadsvergadering over het 
wegenstructuurplan met geen woord ge
rept wordt over de alternatieven inzake 
de wegenstructuur, die op de hoorzitting 
in Son zijn besproken. Als men deze 
voorstellen leest zou men in de waan 
kunnen komen te verkeren, dat er niet 
een maandenlange discussie is gevoerd 
en men zou kunnen vergeten, dat zeker 
80 procent van de Sonse bevolking heeft 
laten blijken het met de officiële plan
nen niet eens te zijn. In de voorstellen 
wordt ook voorbijgegaan aan het feit, 
dat op vrijdag 23 april jl. een- hoorzit
ting in de burgerzaal van het Eindho
vense stadhuis heeft plaatsgevonden en 
dàt daar een alternatief plan voor het 
stadsgewestpark op tafel is gelegd, dat 
een bijzonder goede indruk maakte. Dit 
plan is nu in studie genomen en maakt 
een goede kàns van slagen. Het is dui
delijk, dat dit andere stadsgewestpark 
ook om een andere we~enstructuur zal 
vragen, in het bijzonder wat de Huizin
galaan betreft. 

Uit dit alles is wel duidelijk hoeveel 
meer de mens zich bij zijn omgeving 
betrokken voelt dan een jaar of tien 
geleden en hoveel_meer waarde men aan 
een juist milieubeheer hecJlt. 

De VVD-fradie in 
de Tweede Kamer 
zoekt voor 
onmiddellijke indienst
treding een 

typiste 
voor halve dagen 
eri-wel van 13·.00 
tot 17.00 uur. 
Zij moet zich in een 
drukke omgeving goed 
kunnen concentreren. 
Bruto salaris: 
f 500.- per maand. 
Sollicitatie-adres: 
Th. H. Joekes, 
secretaris van de VVD
fractie, Binnenhof 1 A, 
's-Gravenhage. 

den hekend gemaakt. Wilt u de datum 
vast noteren? 

Vakantie 
In verband met mijn vakantie t/m 14 

juni verzoek ik u vriendelijk tot die da
tum dringende correspondentie en kopij 
voor deze rubriek te willen toezenden 
aan de 2e secretaresse mevr. A. F. Bont
huis-Wunderl, Hugo de Grootlaan 41 te 
Middelburg, tel.: 01180-3872. 

E.d.R.-B. 
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HOTEL BOUWES 

ZANDVOORT 

'' 

Kamers met meest modern comfort 

Gerenommeerde keuken 

Gastheren 

Gelegenheid voor congressen en partijen 
tot 300 personen 

Cabaret-Dancing dagelijks 

• • 

zn .ezgen land'' 

APPARTEMENTENHOTEL 

BOUWES PALACE 

ZANDVOORT 
Kamers en appartementen met modern comfort. 
Restaurant op 70 m hoogte - panorama - lounge bar 
-sauna -overdekt zwembad - congreszaal. 

Unieke accommodatie voor kaderbijeenkomsten. 

BEIDE HOTELS HET GEHELE JAAR GEOPEND - TELEFOON 5041 

WAMtlNIVRLJH8D. 
GERESPECI fERD 
WORDT ••. 
RIJnhotel: modem, comfortabel hotel 
In Rotterdam-Centrum. 140 Kamers 
met bad of douche. Congresaccom
modatie voor 20 tot 2000 personen. 
Ruime ondergrondse parkeergarage 
direkt naast het hoteL 

rijnhotel rolterdam 
Schouwburgplein 1 Rotterdam 
TeL{010f 13280G-Telex 21841 

KASTEEL OUD-WASSENAAR 
HOTEL - RESTAURANT 

Vijf minuten van Den Haag, te bereiken via autoweg naar Am-
sterdam, afbuigen tegenover Dierenpark Wassenaar. . 

In magnifiek park gelegen hotel met alle moderne comfort. Salons 
voor speciale diners, recepties, cocktailparties, vergaderingen, etc. 

GEEN PARKEERPRQBLEMENt Telefoon 01751 • 9045 

. 

HOTEL WITTEBRUG 
Den Haag - Scheveningen 

20 suites en 240 bedden 

Alle kamers met privé bad en douche 

Airconditioned restaurant en lounge-bar 

Tel.: 512361 (10 lijnen) 

waar de gast k~ning is · 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: 
perfekte outillage voor vergaderingen, congressen, 
shows, feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco· 
modatie, restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speciale arrangementen bij feestelijke gela. 
genheden: Kerst!'~ i&· Nieuwjaar· Pasen - Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPI:!CIALITI:!S. CAVE RENOMMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040- 69288 

HOTEL ,,OE NEDERLANDEN'' VREELAND 
RESTAURANT -ROTISSERIE ,.NA-POLEON•• · 

. VREELAND Afo VECttT 
BIJ KRUISINQ. AUTOWEQ. ltAARLEM/ftiLV!RSUM +UTRECHT /AMST.EROAM 

RESERVERING (02943) 1576 
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Een ROND V AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
*-----------------------------------

Boele's Scheepswenen en 
Machinefabriek N.V. 

BOLNES (bii RoHerdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 134862 ROnERDAM . - tBEGR. IOB.E • 10LNR 

• vloeibare en gecom
primeerde industriële 
gassen 

eautogeneen 
elektrische 
lasgereedschappen 

. . 

• medische gassen en 
apparatuur 

K 
OX.YGENIU.l.VI · 

N.V. W. A. HOEK'StlACHINE- EN ZUURSTOFFABRIEK·N.V. MAATSCHAPPIJ 
"OXYGENIUM" STATIONSPLEIN 2 • SCHIEDAM • TELEFOON 010-706666' 

een BELEVENIS! W illemsplein 

Rotterdam 

GEEN TIJDVERLIES I 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

bij 

N. V. Scheep$werven "Piet Hein" v .d.z.d. 

TELEFOON 

FA. W. SCHRAM & ZONEN 
lOLNES/PAPENDRECHT 

NIEUWI()UW en REPARA TIE 

e twee dwarshellingen van- 115 m 
e overdekt dubbel droogdok van Tl5 m 
e twee nieuwe droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 104 en 93 m · 
e snel schroefwisselen en kleine roer- en 

stevenreperaties in nieuw HEFDOK 

ROTTERDAM 010-13 92 75 
lOLNES · .... 01804- 36 44 • 34 09 
PAPENDRECHT 01850- 5 12 22 • 5 14 66 

I.H.C.HOLLAND la de lndustrlile 
groep van Gusto-Schledam, · 
Smlt & Bolnes-Zierlkzee, 
Verachure-Amaterdam, 
Smlt .Kinderdllk·Kinderdljk, 
D.M.N.-Noordwljkerhout en 
De Klop-Sliedrecht, 

..... iiLilll~liiJ.H.C.HOLLAND bouwt ~ 
baggerwerktulgen en boorellandett, 
drijvende kranen en vnrboten, • 
ataalkonatruktlea en clleael
motoren, materteel voor 
ertawlnnlng en graanelevatoren. 
Een dynamiiChe lnduatrle, die 
bouwt aan nn grote toekonliL ! 

I.H.C.HOLLAND 
Poslbual141, Rotterdam, Tel. (010) 254781 

utiliteitsbouw 

systeembouw 

sierbetom-elementen 

staal komstrukties 

Aannemings Mij. Gebr. VA\N HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindtthoven· • Telefoon 040-23386 
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620.7 64 vermisten 
620.764 Nederlanders hebben op de VVD ge
stemd zonder lid van de partij te zijn. Dat .zijn 
620.764 vermisten, , die wij moeten opsporen. 
Eigenlijk gaat het toch niet aan om al het werk, dat nu eenmaal 
nodig is ·om te komen tot een verantwoord bestuur van onze 
samenleving, te laten doen door een handjevol mensen. Maar 
daar komt het op die manier wel op neer, nietwaar? 

Die 620.764 Nederlanders zijn zeer weldenkende mensen. 
Anders hadden zij niet hun stem op de VVD uitgebracht. Maar 
dan moet het ook een koud kunstje zijn hen ervan te overtuigen 
dat zij eigenlijk lid behoren te worden. 

Knip deze bon uit, stop hem in een envelop en stuur hem naar 
iemand in uw omgeving, van wie u vermoedt dat hij op de VVD 
heeft gestemd zonder lid van de partij te zijn. 

~------------------------~ 

I 

Ik overweeg lid te worden van de VVD. Stuurt u daarom 
documentatie en het adres van het secretariaat van de 
afdeling in mijn woonplaats aan: 

~ •••••• 0 • 0 •• 0 ••• 0 •••• 0 •••••••••• 0 ••••••••• 

(naam) 

(adres) 

I . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (woonplaats) 
I 1 • (opzenden aan Algemeen Secretariaat VVD, 
1 Koninginnegracht 61 te Den Haag - Telef. 070- 604803) 
' 
~------------------------J 



Het kabinet komt • 1n zich 

Onder leiding van informateur Steen
kamp (rechts) hebben deze vijf fractie
voorzitters nu al ruim een maand lang 
bijna- dagelijks en vaak langdurig over 
de formatie gepraat. De foto's tonen 
v.l.n.r. de heren Veringa (kvp), Geertse
ma (vvd), Biesheuvel (arp), Udink 
(chu) enDrees jr. (ds'70). 

VAKANTIE 
In verband met de vakanties zal 

Vrijheid en Democratie de komende 
maanden slechts twee maal verschij
nen: op 16 juli en .op 20 augustus. 
Met ingang van 3 september zal de 
veertiendaagse verschijning worden 
hervat, 

Radio-uitzendingen van de VVD: 
zaterdag 26 juni, van 18.19-18.29 
uur, over de zender Hilversum 1. 

In verband met de vakantie-periode 
zal onze volgende radio-uitzending, 
de eerste in het seizoen 1971-1972, 
plaatshebben pas op maandag 6 sep
tember. 

Bij het afsluiten vaJl dit nummer op 
woen::;dagochtend bereikte ons het uit de 
omgeving van de informateur prof. 
Steenkamp afkomstige verblijdende be
richt, dat zojuist een praktisch volledig 
akkoord zou zijn bereikt over een ont
werp-regeringsprogramma. 
Dat de onderhandelingen tussen fractie
voorzitters van vijf partijen in de be
staande omstandigheden moeilijk zouden 
zijn, kon ieder al bij voorbaat pegrijpen. 
De van optimisme tot soms uiterst pes
simisme wisselende krantekoppen waren 
in dit opzicht wel typerend. 

Dat vooral de onderhandelingen over 
de hoofdlijnen van het financieel-econo
mische beleid "hard" zijn gevoerd, is 
niet aan twijfel onderhevig. Mr. Geert
sema heeft daarbij, evenals trouwens 
dr. Drees jr. van DS'70, het been flink 
stijf gehouden en heeft de grootst moge
lijke zekerheid verlangd, dat geen ver
hoogde uitgaven zullen worden gedaan 
of nieuwe taken zullen worden aangevat 
zonder dat daar in het algemeen bespa
ringen elders tegenover staan. 

Werkgroep 
Een werkgroep van financiële specia

listen uit de Kamerfracties onder voor
zitterschap van de demissionaire minis
ter van economische zaken, mr. Nelissen, 
waarin ook onze geestverwant drs. Th. H. 
Joekes zitting heeft, is gevormd om te 
zoeken naar de vele honderden miljoe
nen guldens, die nodig zullen zijn om de 
uitgaven voor het volgende jaar binnen 
de perken te houden. Zij zal tevens moe
ten zoeken naar de mogelijkheden om het 
beleid om te buigen, ten einde n9g meer 
geld te vinden voor enkele nieuwe taken, 
die zich onvermijdelijk toch zullen aan
dienen. 

Het rapport van deze werkgroep was 
nog niet gereed, maar zal bij het ver
schijnen van dit blad inmiddels wel zijn 
ingediend. Ook het nieuwe memorandum
Steenkamp, dat het bereikte compromis 
inhoudt, zal dan in grote lijnen wel be
kend zijn. En hetzelfde geldt voor de 
vraag hoe iets kan worden gedaan aan 
het inhalen van de achterstand bij de 
defensie. 

Abortus 
Ons Kamerlid mr. Geurtsen heeft, als 

voorzitter van een werkgroep voor het 
bij de confessionelen zo moeilijk liggende 
abortusvraagstuk, als de berichten juist 
zijn eveneens een compromis weten te 
bereiken. Het zou hier op neer komen, 
dat een vrouw die zich laat aborteren 
en de arts, die de abortus verricht, niet 
meer strafbaar zouden zijn, mits aan 
enkele voorwaarden wordt voldaan. Abor
tus door onbevoegden zou te allen tijde 
strafbaar blijven. Er zouden abortua-

teams moeten worden gevormd, waar
van behalvt> medici, ook bijvoorbeeld 
psychologen en anderen deel zouden kun
nen uitmaken. 

Op het ogenblik dat we dit schrijven 
zou dat compromis echter nog in het 
informatie-overle!{ moeten worden be 
handeld. 

Formateur 

Uit dit alles blijltt wel, dat de zaak ze
ker nog niet geheel "rond" is. En dat 
geldt met name voor de vraag wie als 
formateur aan de Koningin dient te 
worden voorgedragen, en voor de for· 
mule ter vel'deling van de portefeuilles. 

De ervaring van vorige formaties en 
informaties heeft ons wel geleerd, dat in 
iedere fase daarvan zich nog stagnaties 
of zelfs onverwachte onoverkomelijke 
moeilijkheden kunnen voordoen Boven-

die-n z,d ook de formatie zelf nog wel 
enige tijd kè>sten. Het zou ons niet ver
wonderen, als het toch nog wel enige 
weken zou duren, voor het nieuwe kabi· 
net er Inderdaad is. 

Er zijn dus stellig nog de nodige moei
lijkheden. te overwinnen. Vertrouwd n1ag 
echter worden, dat de wil om te slagen, 
welke de besprekingen ondanks alles tot 
nu toe toch in sterke mate heeft be
heerst, ook als er onvermijdelijke ver
moeidheld optreedt bij de deeb1emers aan 
deze marathon-besprekingen, gehand
haafd blijft. 

Daarbij is een woord van erkentelijk
heid en waardering voor informateur 
Steenkamp stellig op zijn plaats. Ook bij 
hem heeft - terecht - de wil om te sla4 

gen bij alles duidelijk voorop gestaan. 
Wij hopen, dat dit alles tenslotte ook re
sultaat zal hebben en dat Nederland het 
sterke kabinet kd,tgt, dat het :r.o dringend 
nodig heeft. A.W.A. 

Chaos dreigt in Z.O. -Azï" 
Het heeft er veel van dat de burger

oorlog in Oost-Pakistan geheel Zuid
Azië in brand zal steken. De toch al 
wankele economie van India krijgt het 
door de miljoenen vluchtelingen uit 
Oost-Bengalen nog zwaarder te verdu
ren. De onrust in dat land neemt toe. 
Bovendien is een oorlog tussen Pakistan 
en India niet denkbeeldig. Het Neder
lands Instituut voor Vredesvraagstuk
ken wees vorige week in zijn rapport 
over de situatie in dat deel van de we
reld op de inmense problemen: ,.Zelfs 
als de onmiddellijke nood (van de mil
joenen vluchtelingen in India) gelenigd 
wordt, -zal het probleem in zijn alge
meenheid onhoudbare spanningen oproe
pen in India. De Oostpakistaanse vluch
telingen zijn voor een groot deel Hin
does, die geenszins van plan zijn naar 
hun land terug te keren zolang daar een 
West-Pakistaans leger opereert". 

Die angst lijkt gerechtvaardigd als er 
slechts een deel waar is van wat een 
Pakistaanse journalist afgelopen week
einde in de Sunday Times over de af
slachting van de ,.onreine", d.w.z. niet
besnedene, niet-moslim schreef. Maar 
wat kan India uitrichten zelfs als de 
gehele wereld bereid Is miljoenen aan 
geld en goederen te schenken om de 
ergste nood te lenigen. .,De ontwikke
lingsplannen dreigen ... in het slop te ge-

raken als het vluchtelingenprobleem een 
permanent karakter krijgt en de defen
sieinspanning vergroot moet worden. De 
economische last, die thans reeds op de 
economie van West-Bengalen wordt ge
legd is door deze door politieke moorden 
en werkloosheid geteisterde staat niet te 
dragen. Men vreest voorts het ontstaan 
van radicale guerrillagroeperingen, die 
hun eigen wetten gaan stellen, zoals de 
El Fatah beweging in Jordanië", aldus 
het NIVV. Het gev&lg is volgens het 
rapport dat de roep om een gewapend 
ingrijpen in Oost-Pakistan door het In· 
diase leger steeds sterker in India wordt 
gehoord. .,De politieke druk die in India 
op de regering wordt uitgeoefend om de 
voorlopige regering van 'Bangla Desj' te 
erkennen, neemt snel toe. Daarbij moet 
worden bedacht dat vrijwel de gehele 
Oostpakistaanse politieke en intellectue
le elite, voorzover niet gedood of gevan
gen genomen, zich in India bevindt". 

Verbaasd 
Wie het optreden van de president 

J ah ja Khan sedert hij aan de macht is 
gekomen op 25 maart 1969 heeft ge
volgd kan niet anders dan verbaasd zijn 
over de gang van zaken. Aan de macht 

(VERVOLG OP PAGINA 6) 
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De VVD • 1n het parlement 
· In deze rubriek geeft onze Haagse 

medewerker, J. E. van der Wielen, een 
samenvatting van de ac.tiviteiten van 
de VVD-fractie In de Tweede Kamer. 
Hij kan natuurlijk slechts -.:eer beknopt 
melding maken van de liberdie bijdragen 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de stand
punten die de VVD In het parlement 
heeft ingènomen of over de vragen die 
de .ljberale kamerleden aan de regering 
stelden, kan terecht bij het secretariaat 
van de VVD-fractie in lfe Tweede Ka
mer" Binnenhof 1-A te Den Haag, tele
foOf'l 070-614911. 

JOVD over 
toekomst 
liberalisme 

De kabinetsformatie beheerst thans 
de parlementaire werkzaamheden volle
dig. Openbare vergaderingen zijn er in 
de afgelopen periode niet gehouden. 
Toch zitten de Kamerleden niet stil. De 
fracties van de "vijf", die aan het infor
matiewerk deelnemen, en dus ook die 
van de VVD, zijn wel bijeen geweest. 
maar het behandelde daar valt buiten 
deze kroniek. Overigens WaS er voor 
verscheidene leden van de VVD-fractie 
wel weer aanleiding tot het stellen van 
schriftelijke vragen. 

Ir. Tuynma.n heeft zich tot de minister 
van Landbouw en visserij gewend over 
de export van levende varkens naar Ita
lië die ernstig bemoeilijkt wordt, omdat 
er met Italië nog steeds geen overeen
stemming is over veterinaire keurings
voorschriften. Het wachten daarop blijkt 
afhankelijk te zijn van de inwerkingtre
ding van het zogenaamde Pennanent 
Veterinair Comité. Ir Tuynman wil 
daarop eigenlijk niet wachten en vraagt 
de minister of hij bereid is het overleg 
over deze aangelegenheid met het des
betreffende Italiaanse ministerie dan 

Volgens de heer D. N. M. van Wees, 
voorzitter van de .Jongerenorganisatie 
Vrijheid en Democratie heeft Je uitslag 
van de jongste verkiezingen alle hopp 
dat de VVD ooit nog zal uitgroeien tot 
een grote volkspartij de bodem ingesla
gen "ondanks de nieuwe wegen die men 
van plan was in te slaan, waarvan het 
mij tot nu toe overigens nog niet duide
lijk is welke die wegen zijn". Volgens 
de heer Van Wees biedt dit alles voor de 
toekomst van het liberalisme weinig 
perspectief. Hij zei dit in zijn openings
rede van het zomercongres van de 
JOVD dat op zaterdag 5 en zondag 6 
juni in de Vechtstroom in Dalfsen is 
gehouden. Het congres heeft vooral in 
het teken gestaan van de toekomst van 
het liberalisme in ons land. 

"De discussie die enkele jaren geleden 
door de invoering van het liberaal be
raad over het liberalisme is gevoerd, is 
bij de behandeling van de rapporten van 
dit beraad gestaakt. Het leek erop dat 
de VVD toen aan een vernieuwing toe 
was, maar er was hooguit sprake van 
nieuwe wijn in oude zakken", aldus de 
heer Van Wees. Hij memoreerde dat 
zijn organisatie voor de verkiezingen in 
gesprekken met de VVD heeft gewezen 
op de noodzaak van voortzetting van 
het Liberaal Beraad en op de alertheid 
die bij een groot aantal VVD-afdelingen 
heerst. "Voor jongeren is daar met de 
beste wil van de wereld niets te veran
deren, tenzij er nieuw-linkse tactieken 
worden toegepast", zei hij. 

Hij meende dat ·nu de confessionele 
partijen steeds meer in de richting van 
een middenpartij gaan, het voor de VVD 
uitermate moeilijk zal worden die posi
tie voor zich op te eisen. De discussie 
over de praktische inhoud van het libe
ralisme voor de toekomst van Neder
Tand achtte hij daarom van groot be
lang. 

• In het bestuur van de afdeling 
Lochem zijn enkel!) \Vljzigingen ge
komen. De heï·èn J. W. Both en H. 
Hofstee traden af als respectievelijk 
voorzitter en secretaris. Het nieuwe be
stuur is als volgt samengesteld: J. van 
Helden, voorzitter, 0. R. Weyer, secre
taris, (RembrandUaan 98, tel. 05730-
2493), H. W. Gorter, penningmeester, 
H. Bröcker en H. Hofstee, leden. 

Aankondigingen 
• Drs. W. N. Bax, lid van de commis
sie volksgezondheid van de VVD, 
spreekt op 22 juni in De Kopse Hof te 
NiJmeA-en in een discussie-avond over 
Lichamelijk Welzijn, georganiseerd door 
de Academie voor Educatieve arbeid. 
Aanvang 20.00 uur. 

e Mr H. E. Koning, drs. Y. P. W. v. d. 
Werff en Th. Oostendorp spreken op 
23 juni te Roosendaal (restaurant 't Wit 
Roosken, 20.00 uur) op een discussie- · 
avond over de tweede luchthaven en· de 
eventuele vestiging daarvan nabij 
Steenbe~gen. 

wel in het kader van de EEG te intensi
veren. Ir. Tuynman. wijst er in een toe
lichting op zijn vragen op dat door ons 
land dit jaar meer dan 100.000 levende 
varkens naar andere landen dan Italië 
zijn uitgevoerd zonder dat daarover -
voor zover bekend - klachten inzake 
varkenspest zijn vernomen. • 
De heer Wiegel heeft de minister van 
justitie schriftelijke vragen gesteld over 
het uitblijven van de publikatie van de 
tekst van de huurwet. 
Ten slotte richtte ir. Tuynman zdch met 
schriftelijke vragen tot de staatssecre
taris van sociale zaken en volksgezond-

held over het Melkbesluit, dat in de af
gelopen tien jaar nauwelijks is gewij
zigd en waardoor onvoldoende rekening 
wordt gehouden met de ontwikkelingen 
welke zich voltrekken op het gebied van 
de produktie en distributie van melk en 
vloeibare consumptiemelkprodukten. 
Ir. Tuynman vraagt de staatssecretaris 
nu onder meer waarom aanvulling en 
wijziging van het Melkbesluit nog 
steeds niet zijn afgekondigd en van 
kracht zijn geworden, ofschoon het ad
vies al geruime tijd geleden - na raad
pleging van het ·bedrijfsleven - is opge
steld. 

WIJNHANDEL 
GRONINGEN 

.ANN01876 

LEVERING AAN PARTICVLIEREN DOOR HET GEHELE LAND 

Doorbraak 
De eigen doorbraak van de JOVD -

een grote ledenwinst bij de verkiezingen 
- noemde hij slechts gedeeltelijk ge
slaagd. ,,Met name in het westen missen 
we een gecoördineerde aanpak. Een be
langrijk deel van de beschikbare finan
ciën zal daarom op kadervorming ge
richt moeten worden, zodat een zelf
standig groeiproces versneld kan wor
den. De problemen worden er niet een
voudiger op doordat de gemiddelde leef
tijd in de JOVD de neiging tot dalen 
heeft, terwijl allerlei kosten sterk stij
gen" aldus de heer Van Wees. 

Eerder in zijn rede noemde hij het 
duidelijk dat de VVD bij de afgelopen 
verkiezingen heeft gefaald. "De mensen 
die door de partij waren aangewezen 
om voor de verkiezingen het gezicht van 
de partij duidelijk te maken aan de kie
zers, hebben naar een doel gestreefd: de 
samenwerking met de confessionele par
tijen in een regeringsakkoord na de ver
kiezingen". Een wat kritischer beschou
wing van het beleid van hetkabinet-De 
.Jong met náme wat betreft het loonbe
leid en de inflatiebestrijding wa8 naar 
zijn· mening zeker op haar plaats ge
weest en had naar zijn overtuiging tot 
een beter uitgangspunt geleid voor het 
urgentieprogramma dat nu te veel op het 
stembusakkoord met de confessionelen 
was afgeste;md. "Alle tegenstellingen die 
er waren met de confessionele partijen 
werden weggewuifd met de opmerking 
dat daarover in het overleg met deze 
partijen na de verkiezingen ongetwijfeld 
een overeenstemming zou worden be
reikt. Alle mooie liberale ideeën over 
met name de zedelijkheidswetgeving 
moeten nu naar de verre toekomst wor
den verschoven", aldus de heer Van 
Wees die betreurde dat de VVD zich 
niet van de confessionelen heeft losge
maakt en alleen dt> verkiezingen is inge-

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en Democra
tie is geve&tigd te Amsterdam, Nieuwe 
Berengracht 89-B. Hoofdredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie ill 
de heer Ph. C. la Chapelle. 

De abormementen·administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaa& 
van, le VVD, Koninginnegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon
nementen-administratie, 070 • 111741). 
V oor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westblaak 180 (postbus 824) te 
Rotterdam, telefoon 010 • 147211. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat van de 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin
ginnegraeht 61, telefoon (070)-61»803. 
Postrekening: 6'7880 ten name van de 
algemeen secretaris van de VVD te Deo 
Ha&f. . 

gaan, toen bleek dat geen van de desbe
treffende partijen bereid was een stem
busakkoord met haar aan te gaan. "Voor 
de kiezer bestond er geen verschil tus
sen de vYD en de confessionele partijen 
en de VVD - die het veel te druk had 
met het bestrijden van DS'70 - heeft 
geen moment gepoogd de kiezer duide
lijk te maken dat er wel degelijk be
langrijke verschillen zijn die niet zo 
maar weggewuifd kunnen worden", zei 
hij. "Toen bij de stembusuitslag bleek 
dat de confessionelen ten opzichte van 
1967 elf zetels hadden verloren, was het 
ook niet verwonderlijk dat de· VVD hier
van nauwelijks had geprofiteerd. De ja
renlange strijd tegen de confessionele 
partijen bleek vruchteloos te zijn ge
weest". 

Bezinning 
Op zaterdagavond hield de oud-minis

ter van v.erkeer en waterstaat, drs. H. 
A. Korthals, een inleiding over de toe
komst van het liberalisme. Hij vond het 
gezien het voortschrijdende proces van 
deconfessionalisering zeer noodzakelijk 
dat het liberalisme in ons land zich op 
zijn eigen inhoud fundamenteel gaat 
bezinnen. Hij meende dat het politieke 
vernieuwingsproces binnen de VVD nog 
niet ver genoeg is voortgeschreden om 
het liberalisme de gewenste progressieve 
middenpositie in de Nederlandse politiek 
te kunnen laten innemen. 

De ledenvergadering van de JOVD 
aanvaardde een motie, . waarin zij de 
aangekondigde ratificatie van het Ver
drag van Straatsburg toejuicht. De 
JOVD meent dat het alternatief voor 
radio Veronica en radio Nordsee ge
zocht moet worden in een uitbreiding 
van Hilversum lil. Ook sprak het con
gres zich uit tegen de uitlevering van 
Ralph Waver, de Amerikaanse deser
teur. 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nderdeloep 

door onze politieke 
redacteur A.W. Abspoel 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 
(Zie echter het stukje Vakantie in de 
derde kolom) 

Verenigde Naties 
Mevrouw mr. V. G. H. A. Harom

Rijsdijk is ]Sort voor Kerstmis terug
gekeerd van de vergadering van de Ver
enigde Naties in New York, waar zij 
op voordracht van het Ned. Vrouwen 
Comité zitting had in de Nederlandse 
delegatie 1970. Zij maakte deel uit v1m 
de 3e commisSie, dle zlcb o.a. beeft 
beziggehouden met de Jeugd, Ras· 
discriminatie en Rechten van d~ Mens 
bij gewapende conflicten, 

Mevrouw Hamm is bereid oin, evenal:~ 
mevrouw J. Schim v. d. Loeff. 
Mackaay, die verleden jaar ·(1969) ver
tegenwoordigster van het N.V.C. was, 
lezingen te houden over de V .N. en over 
de 'vraag wat vröuwen hiervoor kunnen 
doen. 

• 
Hun adressen zijn: 
mevrouw V. G. A. H. Hamm-Rijsdijk,· 

Margrietlaan 2a, Geleen, tel. 04494-2307; 
mevrouw J. Schim van der Loeff

Mackaay, Prins :Mauritsplein 27b, Den 
HaJU!' tet 670-541731. 

• Hard en wijs 
Elseviers Magazine (van 12 juni) 

maakte zich er enigszins bezorgd over, 
dat .,de liberalen en de democratisch-so
cialisten" bij de informatiebesprekingen 
met prof. Steenkamp een wat te harde 
houding zouden aannemen. In het bij
zonder de liberale leider Geertsema 
scheen daar behoefte aan te hebben, zo 
meende het. Wanneer die hardheid met 
wijsheid gepaard gaat, kan daar vol
gens Elsevier geen bezwaar tegen wor
den gemaakt. Maar wanneer alleen de 
hardheid zou overheersen, wel. 

Om dat laatste gaat het inderdaad. 
En hoe meer de besprekingen vorderen, 
des te sterker wordt onze indruk, d'a.t de 
heer Geertsema nu juist die hardheid 
met de nodige wijsheid gepaard weet te 
doen gaan. · 

Elsevier vindt het belangrijk, dat er 
een vijf-partijen-kabinet komt. Dat ben 
ik gaarne met dat blad eens. Maar ten 
minste even belangrijk is, dat dit kabi
net er in zal slagen, de inflatie terug te 
dringen. Dat is ook een sociaal belang 
van de eerste orde. Het zijn de zwakste 
en ]Jlinst georganiseerde groepen in de 
maatschappij, die de ergste slachtoffers 
zijn van de altijd maar voortschrijdende 
inflatie. 

Dat vraagt maatregelen, die bij be
paalde, politiek invloedrijke pressiegroe
pen niet altijd populair zijn, hoewel uit
eindelljlt ook zij weinig belang hebben 
bij loonsverhogingen in gedevalueerde 
guldens. 

Wanneer daarover niet bij de kabi
netsformatie volkomen duidelijke af
spraJten worden gemaakt en vastge
steld, gaan we· ook de komende jaren 
weer op hetzelfde hellende vlak voort. 
Daarom wensen wij de heer Geertsema 
ook bij de verdere besprekingen de 
.,hardheid" en de .,wijsheid" toe, waar 
de omstandigheden zg dringend om vra
gen. 

• De . haardracht in de 
krijgsmacht 

Het geval van de dienstplichtige sol
daat Rinus Wehrmann, die door de 
krijgsraad in Den Haag tot twee jaar 
werd veroordeeld omdat hij weigerde 
zijn (lange) haren te laten knippen, 
doet verschillende vragen rijzen. · 

Vragen in de eerste plaats naar de 
zijde van de militair. Is de wijze van 
haardracht voor een jongeman nu wer
kelijk zulk een gewetenszaak, dat men 
daar willens en wetens een enige malen 
herhaald dienstbevel, steunend op een 
bestaand voorschrift, ondanks ernstige 
waarschuwing voor de gevolgen, voor 
weigert op te volgen? 

Is het waar, zoals zijn ouders schijnen 
te hebben verklaard, dat hij .,zo geest
driftig was" voor de militaire dienst dat 
hij .,voor de commando's wilde teke
nen?" Zo ja, heeft deze jongeman dan 
niet begrepen, dat van degene die zich 
voor een dergelijke opleiding zou willen 
opgeven, toch wel in de eerste plaats 
mag worden verwacht dat hij begrijpt 
dat in de militaire dienst, boezeer deze 
onder minister Den Toom dan ook is 
.,gehumaniseerd", toch te &llen tijde 
meer dan in andere collectiew-e verban
den discipline noodzakelijk .zal blijven ? 

Maar ook naar de andere zijde rijzen 
wel vragen. Het is natuurligjk niet zo, 
dat zoals het in sommige !kranten te 
primitief werd uitgedrukt, \Wehrmann 
.. wegens zijn I.R.nge baar hweè jaar de 
cel in gaat." De krijgsraadt m o es t 
hem veroordelen wegens het!. miet opvol
gen van een enige malem herhaald 
dienstbevel. Maar wel zal iin de straf
maat toch mogen en moetem meetellen 
de vraag wat geweigerd \Werd en de 
ernst daarvan. En dan komtt ml. toch 
wel de vraag op of voor eten Conflict 
over de haardracht de stttaf niet te 
zwaar is uitgevallen. 

Die vraag rijst nog te meter wanneer 
men zich herinnert dat IJil)g niet zo 
lang geleden voor een anderre krijgsraad 
ergerlijke sabotagedaden wanmerkelijk 
lichter werden bestraft en on> (m.i.) on
begrijpelijke wijze werden. ~,geminimali
seerd, zo niet vergoelijkt. 

Een andere vraag: Is hett niet .moge
lijk te bepalen dat voor wtie verklaart 
daar bijzonder prijs op te sttellen, lang 
haar wel Is toegestaan mUts goed ver
zorgd en tot een redelijke !lengte, zoda
nig dat bij dienst doen en bijj het dragen 
van de militaire uniform dèc haren door 
middel van een stevig haarmet onder de 
uniformpet of muts blijven?' 
Dat is ook in het belang wan de man 
zelf, want lange haren zijnl, zoals mini
ster De .Jonge onlangs nog woor de tele-

visie betoogde, in de zo sterk gemecha
niseerde krijgsmacht bepaald gevaar
lijk. 

Ia een bepaling als boven aangeduid 
zou voor 'de minister dan wellicht aan
leiding kunnen worden gevonden om, 
wanneer ook het vonnis in hoger beroep 
daartoe aanleiding zou geven. Wehr
mann bij wege van gratie voor strafver
minderm'g voor te dragen. Dat zou, ge
loof ik, . een goedé ~plossing zijn voor 
een nogal pijnlijke zaalt. '1;'er voorko
ming van ieder misverStand. "zij. daarbij 
echter wel . aangetekend, dat we ons 
uiteraard volkomen distantit!ren van al 
die met verwerpelijke leuzen gevoerde 
acties van agitatoren, die in ~kelijk
hei!l alleen maar worden gevoerd om de 
krijgsmacht weer eens te ondermijnen. 

• Mr. luns exit 
Wat voor kabinet we ook zullen krij

gen. het zal er in ieder geval een zijn 
zonder mr. Luns op Buitenlandse Zaken, 
aanvankelijk samen met mr. Beijen. En 
sedertdien is hij te midden van alle poli
tieke stormen en wisselingen in de sa
menstelling der elkaar opvolgende kabi
netten als een rots in de politieke bran
ding qlijven staan. 

Negentien jaar minister van Buiten
landse Zaken. Dat betekent dat hij de 
ervaring, in het persoonlijk op het 
hoogste niveau meebeleefd hebben van 
alle ups en downs in de internationale 
betrekkingen, al zijn ambtgenoten in de 
EEG, in de NAVO en in de Verenigde 
Naties overtrof. De Haagse Poát wist 
zelfa te vertellen dat het een .,wereldre
cord" is. Want in de moderne geschiede
nis heeft geen minister van Bultenland
se Zaken het zo lang kunnen uithouden. 

Dit gevoegd bij zijn onmiskenbare in
telligentie, zijn diplomatieke gaven, 
zijn enorme parate kennis en - zeker 
niet in de laatste plaats - zijn droge, 
ontwapenende humor, verschaften hem in 
het buitenland een gezag en een 
populariteit, welke ook ons land is ten 
goede gekomen. De socialistische oud
staatssecretaris van Buitenlandse Zaken 
mr. Van der Stoel vindt hem weliswaar 
.,conservatief", maar toch ook: .,een 
man van groot formaat, met vele be
kwaamheden en kennis van zaken. Een 
man ook met een fijn gevoel voor poli
tieke situaties." 

Hij wist Adenauer en De Gaulle te 
weerstaan en te prikkelen, maar vooral 
ook bij De Gaulle tegelijk toch persoon
lijke waardering op te wekken voor zijn 
diplomatie en vasthoudendheid. Hij wist 
het ook klaar te spelen, ondanks de ja
renlange onenigheid met Indonesië (of 
liever: met de Soekamo-polltiek) en het 
verloren spel rond Nieuw-Guinea, na de 
afsluiting van deze periode in IndonesHi 
toch als vriend en als populair man te 
worden ontvangen en toegejuicht. 

Toen de oorlog om Israël in het Mid
den-Oosten uitbrak, liet hij er geen twij
fel aan bestaan aan welke zijde de sym
pathie van hem en van het ·overgrote 
deel van ons volk stond. Desondanks 
slaagde hij erin, als goed diplomaat die 
weet dat het tot de uiterste mogelijk
held aanhouden van internationale be
trekkingen altijd beter Is dan hèt emo
tioneel verbreken daarvan, de verhou
ding tot de· Arabische staten op rede
lijke wijze te doen voortduren, mede in 
het belang van de mogelijkheid tot be
middeling in dit voor de wereld levens
gevaarlijke slepende conflict. 

Dit alles is de Nederlandse naam en 
ook het Nederlandse belàng zeer ten 
goede gekomen. Daar komt bij, dat on
danks zijn internationale instelling, en 
zijn oprechte .,Europese" gezindheid mi
nister Luns de behartiging van het na
tionaal belang nooit op dtl achtergrond 
heeft gedrongen. Integendeel! . 

Dat velen, in alle geledingen van ons 
volk, dat hebben aangevoeld en .ge
waardeerd, bleek wel uit het feit, dat )lij 
bij welhaast alle opinlepellingen als de 
meest populaire man naar voren kwam. 
Zijn benoeming met algemene stemmen 
tot secretaris-generaal van de NAVO.
na mr. Stikker de tweede Nederlander 
die deze belangrijke functie vervult -
is een erkenning v~n zijn capaciteiten 
en van zijn betekenis voor de samen
werking in de westerse wereld. 

• VerwerpeliJke methoden 
In het licht van de grote verdiensten 

van deze minister, doet de grof persoon
lijke en op onjuiste feitelijke gegevens 
steunende campagne die juist thans van 
uiterst .,progressieve" zijde tegen mr, 
Luns is en wordt gevoerd, in hoge mate 
onsympathiek aan. Vooral bet z.g. An
gola-comité heeft getoond het met de 
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waarheid van zijn .,informaties" niet zo 
nauw te nemen. Het ~maai over de 
echtgenote en de dochter van mr. Luns, 
die tn de oorlog dank zij interveiltie van 
Salazar bij Hitier uit het bezette. Neder
land naar Lissabon zouden hebben mo· 
gen vertrekken (in De· Groene Amster
dammer nog weer eens opgehaald), is 
een volslagen verzinsel. In werkelijkheid 
was mr. Luns in 1940 bij het Nederland
se gezantschap in Bern werkzll.lltp.~.-.Jn 
april 1940 vettrok hij· wegens overjia;;l.t
sing gezamenlijk met zijn vrouw :n&i\r 
het gezantsch8.p in Li$8abon:: Pas 'lli Ok· 
tober 1943 werd daar· hun dochtet: gêbo
ren. In november 1943 is de heér Luns 
van Lissabon naar Londen overge. 
plaatst, waarheen zijn vrouw en zijn 
dochtertje hem enige tijd later zijn ge
volgd. Dat zijn concrete gegevens, wel· 
ker juistheid ledereen met weinig moel
te kan controleren, maar telkens duikt 
het leugenachtige verhaal weer op. 

Het tweede geval was, dat in een 
pamflet van het Angola-comité werd be
weerd, dat de minister in een besloten 
gecombineerde vergadering van de com· 
miSsie van Buitenlandse Zaken en van 
CRM op 4 maart j.\. zou hebben gezegd: 
.,en dan te bedenken dat Portugal zijn 
bloed vergiet voor onze vrijheid." 

Minister Luns heeft naar aanleiding 
daarvan een brief aan de -(socialisti
sche) .voorzitter van de commi8$fé Yoor 
B.Z. mr. Van der Stoel geschreven. En 
deze heeft volgens een bericht fii. De 
Telegratft bevestigd, dat het Angola--co· 
mité de minister woorden in de mond 
heeft" gelegd die hij nimmer heeft ge
sproken. 

Maar ook de verklaring, welke het 
partijbestuur van de PvdA uitgaf nadat 
bekend was geworden dat de NAVO· 
conferentie waar minister Luns tot se· 
cretaris-generaal zou worden benoemd, 
in Lissabon zou worden gehouden moest 
de minister als "onbehoorlijk" afwijzen. 
Terecht had NRCfHandelsblad er nog 
vóór de · ministeri~le reactie iD een 
hoofdartikel ·op gewezen, dat "hoe men 
ook over Portugals regime en koloniale 
bewind moge denken," dat laad een vol
waardJg NAVû-bondgell.ooJ; IB. zoals ook 
de Nederlandse aocialisten nog op hun 
jongste congres hebben eritend. Dat Lis
sabon . de plaats van vergaderlag was, 
betekende niet dat het· regime plotseling 
werd bijgevallen. Portugal was als 
plaats van samenkornat eenvoudig aan 
de beurt en ook de Noorse en Deellse 
regering wareD daar in de vorige NA· 
VO-vergadering mee akkoord gegaan. 

Het ergste maakten het mi. echter de 
hoofdbesturen van de Politieke Partij 
Radicalen en de Evangelische Solidari
teitspartij, die in een gezamenlijk tele
gram aan de voorzitter van CoQgres 
voor Afrikaanse eenheid, dr. Keaneth 
Kaoenda, mededeelden, ,.met veront· 
waardiging te hebben kennis genomen 
van de benoeming van mr. Luns tot se
cretaris-generaal van de NAVO. Wij 
kennen hem als een politicus, die inzake 
het kolonialisme en het racisme steeds 
een twijfelachtig standpunt heeft inge
nomen." 

Met dergelijke methoden haalt men de 
politiek naar beneden. 

Alblasserdam, tel. 01895·sm, postbus I 
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Milieu en openbaar vervoer 

BIJ alle zorgen die een gemeentebe~ 
stuur tegenwoordig heeft, begint die 

met betrekking tot de milieubeheersing 
een steeds grotere . rol te !lPel~n. Dit 
vraagstuk is veel meer omvàttend, dan 
in het algemeen wordt 'aangenomen. 
Men denkt immers meestal alleen aan 
lucht- en waterverontreiniging, inaar in 
werkelijkheid is het aantal aspect,en . 
veel groter. 

Neem nu eens !le·omzetting van.·bü'S
lijn 5 tu§...an Holl. Spoor en het zuid
westen van de stad. Ofschoon het lijkt, 
dat we hier alleen maar met het 
vraagstuk van het openbaar vervoer te 
doen hebben, blijkt die omzetting in een 
tramlijn wel degelijk ook met milieube
heersing of -beleid te maken te hebben. 
Immers bij de aanleg van de trambaan 
in de Melis Stokelaan zal nogal wat 
groen moeten sneuvelen; En dat bete
kent dus een verlies voor het onderhavi
ge wijkmilieu. Het is dus niet zo ver
\VOnderlijk, dat de bewoners van de Me
lis Stokelaan daarover niet zo best ge
stemd zijn. Hun woonmilieu wordt aan
getast en dat is vooral in een grote stad 
een bedenkelijke zaak. We kunnen ons 
dan ook voorstellen, dat er in de ge
meenteraad tegen het desbetreffende 
voorstel van b. en w. nogal wat bezwa
ren naar voren zijn gekomen. 

We willen die bezwaren beslist niet te 
licht tellen, maar wèl vragen we ons af, 
waarom een deel van de gemeenteraad 
daar nu pas mee gekomen is. De plan
nen tot gedeeltelijke omzetting van bus
lijn 5 in (verlengde) tramlijn 9 zijn al 
vrij oud. Met andere woorden men wist 
wat er stond te gebeuren. Heeft men er 
al die tijd niet aan gedacht, dat er 
plantsoen zou moeten sneuvelen? We 
vinden dat maar een vreemde zaak. 

Trouwens ook de wijkbewoners schijnen 
er a~nvankelijk niet bij te hebben stil
gestaan. Pas kort geleden zijn ze in het 
geweer gekomen en . hun "inspraak" 
heeft bij een deel van de gemeenteraad 
gehoor gevonden. De behandeling. van 
het voorstel is opgeschort. We betwijfe
len echter of niet toch ·uiteindelijk tot · 
omzetting van de buslijn in een tramlijn 
zal worden besloten. 

Inderdaad wordt dan aan de ene ltant 
het milieu aangetast, maar gunstig is, 
dat de luchtvervuiling door de bussen 
verdwijnt. Verder komt het het wijltmi
lieu ten goede, dat het toch at drukke 
verkeer straks niet meer door bussen 
zal worden gehinderd. Ook dat i!l een 
milieu-verbetering. Eveneens komt het 
het wijkmilieu ten goede, fiat een veelal 
onregelmatig busvervoer wordt vervan
gen door een veel vlotter verlopend 
tramvervoer. ·Ten slotte krijgen de wij
ken in het zuidwesten met tramlijn 9 op 
den duur een rechtstreekse verbinding 
met het nieuwe Centraal Station èn met 
Scheveningen. Dat zijn allemaal grote 
voordelen: een verbetering van het 
woon- en leefklimaatmilieu. Er staat 
verlies van groen tegenover; toegege
ven, maar in dit soort beleidszaken 
heeft het gemeentebestuur (de raad) de 
voordelen tegen de na!lelen af te wegen. 
Vooralsnog menen we mèt de VVD-frac
tie, dat de voordelen verre in de meer
derheid zijn. De nu opponerende wijkbe
woners mogen bedenken, dat ;Zij in ver
gelijking met de bewoners van andere 
stadsdelen sterk bevoorrecht zijn met 
hun prachtige Zuiderpark, dat lang vóór 
de oorlog werd aangelegd, omdat de ge
meentebestuurders toen al inzagen dat 
in die omgeving veel groen nodig zou 
zijn. Het wordt wel eens vergeten, maar 
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lang vóór de tijd, dat er over milieu-be
heersing en -beleid werd gesproken, had 
men al aandacht voor dit bijzondere as
pect van het woonmilieu. 

Het is overigens wel merkwaardig, dat 
bij alle discussie over de gedeeltelijke 
omzetting van buslijn 5 in een tramlijn, 
tot nog toe - voor zover ons bekend -
niet is gesproken o.ver het lot van het 
resterende deel van buslijn 5 (tussen 
Holl. Spoor en Duinzigt). Wat gaat er 
met dat deel gebeuren? Blijft buslijn 5 
voor dit traject geheel in stand? Wordt 
het traject ingekrompen enjof wordt het 

· gewijzigd ? Allemaal vragen, die zeer 
velen zullen interesseren. Het vervoer op 
dit traject is nauwelijks van minder be
tekenis dan dat op het andere deel. Men 
bedenke, dat buslijn 5 niet alleen het 
Holl. Spoor-station aandoet, maar ook 
het stadscentrum; voorts geeft deze bus
lijn· een goede verbinding met het stad
huis, met de vele grote kantoren in het 
Benoordenhout, met bet ziekenhuis Bro
novo .(straks samen met Nebo) en met 
Clingendael en de sportvelden op de 
grens van Wassenaar. Voor een belang
rijk deel van het onderhavige traject is 
er geen alternatief openbaar vervoer en 
daarom lijkt ons handhaving van dit 
bustraject van de allergrootste beteke
nis, mede in aanmerking nemende, dat 
het Benoordenhout straks tenminste vijf 
bejaardentehuizen zal tellen en voorts 
een aantal service-flats, veelal voor 
ouderen bestemd. 

Onze conclusie ten deze ligt dus voor 
de hand: buslijn 5 zal tenminste tussen 
stadscentrum en Duinzigt gehandhaafd 
moeten blijven, te meer omdat deze bus
lijn ook nog vele overstapmogelijkhe
den biedt. 

/ .......................................................................... .. 
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Tegenstellingen 

I N DE KRANTEN zijn de laatste tijd 
enige berichten verschenen die ken

merkend zijn voor de (nog steeds) ge
spannen verhouding tussen de gemeente 
Rotterdam en het openbaar lichaam 
Rijnmond. 
1. Rotterdam en Rijnmond zijn het niet 
eens kunnen worden over een gezamen
lijke aanpak van de bestrijding van de 
luchtverontreiniging. Een commissie 
van goede diensten onder voorzitter
schap van mr. :r. Klaasesz, commissaris 
der Konmgin in Zuid-Holland, heeft tus
sen de partijen geen brug kunnen slaan. 

De centrale milieubeheersingsdienst 
die Rijnmond in het leven wilde roepen, 
is van de baan. Hetzelfde geldt voor de 
gemeenschappelijke regeling die Rotter
dam voor ogen stond en die gesloten 
moest worden tussen Rotterdam ener
zijds en Rijnmond anderzijds; Volgens 
dit plan werden de 22 overige gemeen
ten geacht hun bevoegdheden krachtens 
de Hinderwet over te dragen aan het 
gewestelijk~~~·"· 

Het enige wat er uit de bus is geko
men, is een studie. Twee ambtenaren 
van Rotterdam en twee ambtenaren van 
Rijnmond moeten de mogelijkheden on
derzoeken om de technische kennis van 
Rotterdam en Rijnmond op het gebied 
van de luchtverontreiniging te bundelen. 

Een van de kranten heeft al geschre
ven, dat als niet meer wordt bereikt dan 
een bundeling van technische kennis het 
provinciaal bestuur de bestrijding van 
de luchtverontreiniging ter hand zal na
men. 

2. Enige tijd geleden is Rotterdam in de 
openbaarheid gekomen met een plan om 
ten zuiden van de Zuidelijke Randweg 
een terrein van honderd hectaren te be-

stemmen voor de opslag en de verwer
king van containers. De gemeente voor
ziet dat de Rijnpoorthaven, voorname
lijk bestemd voor de overslag van laad
kisten, nog verscheidene jaren op zich 
zal laten wachten. Bij het Eemhaven
éomplex is de accommodatie voor de be
handeling van containers snel te klein 
aan het worden. 

Tegen dit Rotterdamse plan zijn weer
standen gerezen in Rijnmond. De amb
telijke werkgroep die op de toekomstige 
ontwikkeling van West-IJsselmonde 
heeft gestudeerd, is de mening toege
daan dat Rotterdam de economische 
noodzaak van het project onvoldoende 
heeft aangetoond. 

Daar is het dagelijks bestuur van het 
openbaar lichaam het niet mee eens. Aan 
die zijde echter leven weer andere be
zwaren tegen het Rotterdamse plan, na
melijk bezwaren van stedebouwkun
dige aard. Deze bezwaren worden 
onderschreven door de besturen van de 
randgemeenten Rhoon en Poortugaal. 
3. De pas genoemde ambtelijke werk
groep van Rijnmond heeft ook een uit
spraak gedaan over Hoogvliet. De wijk 
Gadering aldaar moet niet worden ge
bouwd omdat de bebouwing te dicht bij 
de industi-ie zou komen te liggen. De 
commissie voor de ruimtelijke ordening 
van Rijnmond heeft zich in meerderheid 
achter deze uitspraak geschaard. 

Als men nu weet dat Rotterdam nog 
niet eens zo heel lang geleden heeft be
sloten de wijk Gadering ( 3200 woningen 
voor 7000 mensen) af te bouwen, dan is 
het zonder meer duidelijk dat ook in dit 
geval de opvattingen lijnrecht tegenover 
elkaar staan. 

(Hierbij valt terloops te wijzen op de 

moeilijke positie waarin ambtenaren 
kunnen geraken als zij tevens lid van 
een vertegenwoordigend lichaam zijn. In 
de commissie voor de ruimtelijke orde
ning nam mr. M. A. B. L. van Meetelen 
(peg) een minderheidsstandpunt in. Hij 
verklaarde zijn stem te willen voorbe
houden omdat hij eerst duidelijker aan
getoond wilde zien dat de bouw van Ga
dering om milieuhygiënische redenen 
werkelijk niet verantwoord zou zijn. De 
heer Van Meetelen is hoofd van de hulp
secretarie in Hoogvliet. Hij is daarenbo
ven voorzitter van de wijkraad aldaar. 
In laatstgenoemde kwaliteit heeft hij in 
een vergadering van de Rotterdamse 
gemeenteraad de bouw van Ga(jering 
met overtuiging en van harte aanbevo
len.) 

Intussen kan uit de drie berichten 
worden afgeleid dat de controversen 
tussen de besturen van Rijnmond en 
Rotterdam nog lang niet uit de wereld 
zijn. Dat moet ernstig worden betreurd. 
Het kan immers niet anders of de tel
kens weer aan het licht tredende te
genstellingen moeten verlammend wer
ken op de bestuurskracht in het Rijn
mondgebied. 

Bron van alle kwaad is de wet op het 
openbaar lichaam Rijnmond die tie 
streek - excusez Ie mot - heeft opge
scheept met een bestuursorgaan dat 
geen vlees en geen vis is. Dat orgaan 
heeft daardoor te kampen met frustra
ties die het soms in explosieve vorm 
probeert af te reageren door zich voort
durend in gevechtshouding op te stellen 
tegenover Rotterdam, de grootste en 
machtigste partner in het bestuurlijke 
patroon van het gewest. 

Omgekeerd zit Rotterdam boordevol 
wantrouwen ten opzichte van een or
gaan dat zich op alle mogelijke manie
ren probeert waar te maken zonder over 
de daarvoor nodige bevoegdheden te be
schikken. Het kan niet anders of daar 
moeten steeds nieuwe competentiecon
flicten uit voortvloeien. 

Bestuurlijk gezien hangt er in het 
Rijnmondgebied een heel nare sfeer. Het 
verdrietige is dat het voorontwerp van 
wet, dat staatssecretaris Van Veen 
heeft geconcipieerd, daarin geen enkele 
verbetering belooft te brengen. Het 
geeft Rijnmond namelijk helemaal geen 
scherpere contouren. 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines, installaties e.d. 

DRS. ING. H. G. DE ROOY 
voor de Brandverzekering, Hypotheek, 
Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

(drievoudig beëdigd) 
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Wet op de huur van bedrijfspanden 

In het nevenstaande artikel gaat ons. 
kamerlid mr. P. Portheïne in op de 
ongerustheid in middenstandskringen 
over de nieuwe bepalingen van de 
wet op de huur van de bedrijfspan
den. Hij wijst er op dat de wet overi
gens het belangrijke element van de 
bescherming van de huurder heeft 
gehandhaafd. 

x 
De afdeling Amsterdam van de 
VVD organiseert maandag a.s., 
21 juni, een openbare· discussie
bijeenkomst over de nieuwe wet 
op de huur van bedrijfspanden. 
Inleiders zijn mr; F. Portheïne en 
het Amsterdamse raadslid mr. c. 
Goekoop. De bijeenkomst ·wordt 
gehouden in het I.C.C. (Vondel
parkpaviljoen) en begint om 
20.00 'uur. 

In kringen van de middenstand is 
nogal wat ongerustheid gerezen over de 
nieuwe bepalingen van de wet huur be
drijfspanden of beter gezegd over het 
overgangsrecht van deze nieuwe wet. 
· Ik wil nog eens duidelijk stellen dat 

diV'erse ·groeperingen in het midden
standsbedrijf lang voor deze wet ge
vochten hebben om een betere bescher
ming te krijgen voor de huurder van 
een bedrijfspand. Bij de zeer diepgaande 
en uitvoerige behandeling van die wet 
zijn de aspecten voor de eigenaiars van 
dergelijkè ·panden ook sterk naar voren 
gekomen. Het resultaat was - zoals zo 
vaak - een compromis dat overigens 
naar mijn mening wel degelijk het be
langrijke element van de bescherming 
van de huurder heeft gehandhaafd. Deze 
bescherming geldt- met name ook in ge
vallen van onteigening en ontruiming 
voor verwezenlijking van bestemmings
plannen. Een zeer belangrijk element in 
de nieuwe wet. 

Ik begrijp dat deze feiten, waarop ik 
nader zal ingaan, niet alles oplossen, 
maar als men over de wet spreekt moet 
men dit positieve feit toch in gedachten 
houden. 

De wet die 1 mei de voordien ook voor 
deze categorie bestaande huurwet komt 
vervangen, geldt voor het klein-, han
dels-, restaurant- en ambachtbedrijf, 
voor afhaal- en besteldiensten en voor 
het hotel- en kampeerbedrljf, mits de 
ruimte waarin het bedrijf wordt uitge
oefend, direct toegankelijk is voor het 
publiek; ook de· grond en de onzelfstan
dige woning behoren meestal tot de be
drijfsruimte. Voor de niet genoemde ca-

. tegorieën - bijvoorbeeld een groothan
delsbedrijf - geldt dus nog de oude 
huurwet. De voornaamste bepaling is 
dat bedrijfsruimtehuur voor vijf jaar 
geldt of voor zoveel langer als is over
eengekomen. Voor een huur, korter dan 
twee jaar, geldt de wet niet. Als men 
langer dan twee jaar, maar korter dan 
vijf jaar wil huren, heeft men toestem
ming nodig van de kantonrechter, de 
rechterlijke instantie die zeer veel bij de 
wet te doen krijgt. 

Verlenting huurtermijn 
Als de huur niet wordt opgezegd, dan 

wordt de huurovereenkomst automa
tisch met vijf jaar verlengd. 

Opzegging 
Als de verhuurder de huur opzegt te

gen het einde van de eerste periode, kan 
de huurder binnen zes weken na de op
zegging aan de kantonrechter vragen de 
huuropzegging ongedaan te maken ( nie
tig te verklaren). Die nit:tigverklaring 
moet worden uitgesproken tenzij 

a. de verhuurder, zijn echtgenoot, 
bloed- of aanverwanten in de rechte lijn 
öf zijn pleegkind het verhuurde persoon
lijk in gebruik willen nemen. 

b. de bedrijfsvoering . van de huurder 
niet die van een goed huurder i$ ge-
weest. · 

Is de verhuurder nog geen drie jaar 
eigenaar, dari verlengt .de rechter in de
ze gevallen de .huur tot het mOJillll\ent dat 
de nieuwe verhuurder drie jaar «i:e\gena.aT 
is. 
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Wordt de ~uur nà de tweede vijf jaar 
opgezegd, dan kan de huurder de rech
ter vragen de overeenkomst te verlen
gim, ·wederom binnen zes weken ria de 
opzegging. Dit. wordt ingewilligd als de 
verhuurder geen overwegend belang bij 
de beëindiging van de huur heeft en de 
huurder door het verlies van het pand 
ernstig zou worden getroffen. Afwijzing 
van de tegenvordering van de huurder 
ongeveer soortgeliJk ·Q.an situatie )>ij 
eerste vijf jaar.· De opzeggingstermijn is 
een jaar: .... 

Een zeer belangrijk punt; · · voê;lr . ·de 
huurder is ook· de schadèvergoëdirig, Hij 
heeft daarop recht als de verhuurder 
ontruiming heeft verkregen op grond 
van bet feit dat hij het gèhuurde zelf 
wil gebruiken· en het goed. niet .binnen 

· een jaar duurzaam in .gebruik heeft ge
nomen Of als de Verhuurder de hU\lr 
heeft~ doen eindigen en vervQlgens voor
deel geniet uit het feit . dat het goed 
gebruikt wordt voor de uitoefening van 
een bedrijf, gelijksoortig aan ,het l)edrijf 
dat door de huurder. daarin wordt uitge
oefend. Deze bedrijfsuitoefening moet 
binnen een jaar zijn begonnen. 

Er is ook een soepele regeling voor
zien voor het aanbrengen van verande
·ringen aan het gehuurde door de huur
der, alsmede het voor .. het geval de 
huurder een andere huurder voor zich in 
de plaats stelt. 

Over de bescherming bij onteigening 
en opzegging bij het tot stand komen 
van bestemmingsplannen, zàl ik in het 
verband van dit artikel niet kunnen 
spreken. Ik moet het bij de overigens 
hierboven gedane vermelding van d_at 
belangrijke feit en de betere bescher
ming in de wet laten. 

Nu de moeilijkheden van het ogenblik, 
het overgangsrecht, dat op dit moment 
de problemen veroorzaakt, waardoor 
men de latere voordelen wel eens uit het 
oog verliest. De huurprijzen zijn per 1 
mei vrij, d.w.z. dat de op 1 mei geldende 
prijzen blijven gelden totdat nieuwe zijn 
overeengekomen. 

Wat moet er nu met bestaande. con
tracten gebeuren ? Liep er op 1 mei een 
<:ontract voor bepaalde tijd, dan blijft 
zo'n overeenkomst gewoon doorlopen. 
Als het huurcontract niet op zijn minst 
een jaar vóór de afloopdatum is opge
zegd, dan wordt zo'n overeenkomst in
gaande de afloopdatum automatisch 
voor onbepaalde tijd verlengd. IS het 
contract wél opgezegd, dan gelden de
zelfde bepalingen als hierboven aange
geven bij de opzegging bij de tweede 
vijf jaar. · 

De huurder kan vèrlenging vragen 
Dit geldt ook voor overeenkomsten· voot 
onbepaalde tijd. De aanvraag wordt ook 
behandeld, als zij betrekking heeft op 
een opzegging na de tweede vijfjarige 
periode. , 

Opzeggingen van .huurovereenkomsten 
na. 1 mei 1971 zijn slechts geldig als ze 
gedaan zijn bij deurwaardersexploit of 
aangetekend schrijven en met inachtne
ming van de termijn van een jaar. 

· Was de huur al opgezegd v66r 1 mei 
1~71, dan geldt, aldus een .uitdrukkelijke 

bepaling in het overgangsrècht, de mini
mumopzeggingstermijn van een jaar 
niet. Dan heeft de huurder tot 1 juli de 
tijd om de kantontechter verlenging van 
de huur te verzoeken. 

Kantonrechter 
De grootste beroering die in de afge

lopen weken is ontstaan, is een gevolg 
van het feit dat veel. eigenaars van de 
gelegenheid gebruik hebben gemaakt 
zeer grote huurverhogingen ·voor te stel
len. Deze in vele gevallen ni~t redelijke 
verhogingen zullen ongetwijfeld door de 
kantonrechter worden afgestraft. De 
huurder moet op de volgende wijze te 
werk gaan. 

' Er zijn twee mogelijkheden: . 
A. In dat geval kan de huurder binnen 
zes weken na de opzegging verlenging 
van de huur vragen, waarbij tegelijker
tijd gevraagd wordt om vaststelling van 
de huurprijs als die niet overeenstemt 
met die van vergelijkbare bedrijfspan
den. Het verzoek om nadere vaststelling 
van de huurprijs kan nog worden inge
diend tot drie maanden na de verlen
ging. 

B. De huur wordt of is opgezegd on
der gelijktijdig aanbod van een nieuwe 
huurovereenkomst tegen een andere 
huurprijs. 

Ook in dat geval kan de huurder ver
lenging vragen, maar dat verzoek moet 
worden afgewezen als hij niet ingegaan 
is op een redelijk aanbod tot het aan
gaan van een nieuwe huurovereenkomst 
tegen een andere huurprijs . 

In deze . beide gevallen heeft de huur
der - voor zover het opzeggingen na 1 
mei betreft ..:... zes weken de tijd om te 
reageren. 

Als de huur voor 1 mei is opgezegd, 
moet de huurder in elk geval reageren 
voor 30 juni a.s. 

De huurder kan reageren via een ver
zoekschrift aan de kantonrechter. Daar~ 

. bij is. dealtundige hulp wel aan te beve.• 
I en, zoals dat ook het geval . is bij, de 
beo()rdeling van de vraag of 'eventuèle 
aangezegde huurverhogingen in verge
_lijking tot die van vergelijkbare be
drijfspanden redelijk zijn. 

Hierover zal zich vanwege de zeer ve- · 
Ie gevallen die al aanhangig zijn ge
maakt, in de jurisprudentie nog een op
vatting moeten ontwikkelen.over het al 
dan niet redelijke van de verhoging. 

Van te voren overleg plegen met de 
verhuurder ls in elk geval niet onge.. 
wenst, omdat in dat gesprek vaak-~ 
Ujke oplossingen te bereiken .zijn, !J,!l.411r 
in de afgelopen weken is gebleken. Ge
lukkig zijn er bepaald niet overal eige
naars die de situatie hebben trachten uit 
te buiten. 

'Ik meen met het voorgaande verschil
lende mogelijkheden op korte en langere 
termijn voor de huurders van bedrijfs
panden te hebben weergegeven en 
daardoor de onrust als gevolg van een 
onvoldoende kennis van zaken - en dat 
valt niemand vanwege de moeilijke ma
terie kwalijk te nemen __:. wat te hebben 
weggenomen. 

t.H.C.HOLLAND Is de lnclualrllle 
groep van Gueto-Schledllm, 
Smlt l Bolnes-Zierlkzee, 
Verachure-Amatllrdam, 
Smlt :Kinderdljk-KinclerdlJk, 
D.M.N.-NoordwiJkerhout en 
De Klop-Sliedrecht. 

lilllliillllMitJilaiiiiiM I.H.C.HOLLAND bouwt 
baggerwerktulgen en booreilanden. 
driJvende kranen ·en veerboten, 
ataalkonstruktiM en dletel· 
motoren, materteel voor 

I H ertswinning en graanelevatoren. 
• .C. H C LLAN D Een dynamische lndualrle, die 

Poatbus0141, Rotterdam, Tel. (010) 254783 bouwt aan een grote toekomst. 
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Chaos dre:gt 
in Z.O. -Azië 
(VERVOLG VAN PAGINA 1) 

gekomen toen de politieke situatie voor 
zijn voorganger Ajoeb Khan onhoud
baar was geworden, beloofde hij dade
lijk het burgerbewind te zullen herstel
len en een constituerende vergadering te 
laten kiezen. T.a.v. zijn standpunt inza
ke regionale autonomie voor Oost-Pa
kistan - een kwestie die in het midden 
van de jaren zestig een steeds belangrij
ker rol ging spelen - zei Jahja Khan: 
"Mijn persoonlijke opvattingen zijn van 
geen belang. Het ligt geheel aan de ge
kozen vertegenwoordigers van het volk 
om te beslissen wat zij willen". Nu zijn 
er meer generaals die bij het aan de 
macht komen de schone schijn trachten 
te bewaren, maar Jahja Khan werkte 
wel degelijk in de door hem geschetste 
richting. Er werden meer Oostpakista
ni's in het landsbestuur benoemd dan 
voordien het geval was geweest. De cor
ruptie werd bestreden en de beloofde 
verkiezingen werden voorbereid. Daarbij 
werd het principe van één man-één stem 
ingèvoerd hetgeel), ,automátlsch tot een 
meerderh~ v-arl"öostpakistani's in het 
pariemefit zou leiden omdat in dat deel 
van het rijk nu eenmaal de meeste men
sen wonen. De partijen werden in de 
gelegenheid gesteld activiteiten te ont
plooien. 

Te laat 
In Oost-Pakistan leefde het gevoel -

en dat terecht - dat het ecanomisch 
door West-Pakistan werd uitgebuit, 
maar ook daaraan besteedde Jahja 
Khan aandacht. Toen hij in november 
1970 met China een lening afsloot van 
200 mln dollar voor de uitvoering van 
het 4e 5-jarenplan werd bepaald dat die 

,, Gastheren 

land'' • • zn ezgen 

/ejnhote/ .Arnhem 
annex SAVOY-RESTAURANT 
Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken 

RIJNTERRAS 
Ontlerlangs 10 • Arnhem • Tel. 08300. 27141 

in het bijzonder aan Oost-Pakistan ten 
goede zou komen. Maar Khans goede 
bedoelingen kwamen te laat en gingen 
niet ver genoeg. De overstromingsramp 
in Oost-Pakistan in dezelfde maand, die 
aan honderdduizenden het leven kostte, 
was aanleiding voor velen om de rege
ring van "misdadige nalatigheid" te be
schuldigen. De tegenstellingen tussen 
beide delen van het land werden ver
groot en in die sfeer kon sjeik Moedji
boer Rachman, leider van de Awami Li
ga en jarenlang strijder voor meer 

door onze redacteur 
buitenland 

autonomie van het oosten, bij de verkie
zingen die ten lange leste toch door gin
gen, een denderende overwinning beha
len. Hij behaalde 160 van de 162 Oost
pakistaanse zetels en daarmee de meer
derheid in het landsparlement. Vooral 
door het tegenstribbelen van AU Bhoet
to die in het westelijke deel van het 
land ook een grote verkiezingsoverwin
ning behaalde en zich hevig verzette te
gen het uiteenvallen van het rijk, werd 
een bijeenkomst van dit parlement ver
hinderd. Dit leidde tot felle reacties . in 
Oost-Pakistan.. Sjeik Moedjiboer riep 
een algemene staking uit. Bij ernstige 
ongeregeldheden in begin maart vielen 
de eerste doden. Tegen het einde van die 
maand kon men van een burgeroorlog 
spreken en nu is het "onwaarschijnlijk" 
- we citeren weer het rapport van het 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

NIVV - "dat zonder vrijlating en er
kenning van de politieke leiders van 
Oost-Pakistan (waaronder de thans nog 
~evangen zittende politieke leider van 
db Awami Liga, sjeik Moedjiboer Rach
man) als gesprekspartners, binnen af
zienbare tijd in Oost-Pakistan een kli
maat van vertrouwen en veiligheid kan 
terugkeren". 

Het Instituut raadt de westelijke lan
den die via het Pakistan Consortium 
verantwoordelijk zijn voor de financiële, 
humanitaire en militaire hulp ·aan dat 
land, verdere financiële hulp aan de po
litieke voorwaarden te verbinden dat de· 
ze niet wordt gebruikt om het voortdu
ren van de operaties van het Pakistaan
se leger in Oost-Pakistan mogelijk te 
maken of te rechtvaardigen. "Voort& 
zou het noodzakelijk zijn waarborgen te 
ontvangen dat deze hulp (althans mede) 
aan Oost-Pakistan ten goede zal ko· 
men". Bovendien moet de wapenhulp 
aan Pakistan worden gestaakt. Voor 
hulp van deze aard is Pakistan aange
wezen op de Verenigde Staten, Enge
land, Frankrijk, Rusland en China. "Het 
staken van wapenhulp door de eerstge
noemde vier landen en dus de mogelijk· 
beid dat West-Pakistan zich meer dan 
tot dusver tot China zal gaan richten -
draagt minder risico's met zich dan 
voortzetting van de militaire bezetting 
zonder politieke oplossing". Nederland, 
dat ook deel uitmaakt van het Consor
tium kan het zijne doen door zich in 
deze zin in te zetten voor het beëindigen 
van de burgeroorlog zodat voorkomen 
wordt dat er nog eens honderdduizenden 
slachtoffers vallen en geheel Zuid-Azië 
in chaos vervalt. 

HOTEL WITTEBRUG 
Den Haag - Scheveningen 

20 suites en 240 bedden 

Alle kamers met privé bad en douche 

Airconditioned restaurant en lounge-bar 

Tel.: 512361 (10 liinen) 

KASTEELOUD-WASSENAAR 
HOTEL-RESTAURANT 

Vijf minuten van Den Haag, te bereiken via autoweg naar Am
sterdam, afbuigen tegenover Dierenpark Wassenaar. 

In magnifiek park gelegen hotel met alle moderne comfort. Salons 
VOOt speciale diners, recepties, coçktailparties, vergaderingen, etc. 

GEEN PARKHRPROBLEMENI Telefoon 01751 - 9041 

HOTEL ,,OE NEDERLANDEN'' VREELAND 
RESTAURANT -ROTISSERIE •• NAPOLEON" 

VREELAND Afo VECHT 
BIJ KRUISINQ AUTOWEQ. HAARLEM/HILVERSUM+ UTRECHT /AMSTERDAM 

RESERVERING (02943) 1576 
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•teunmaatregelen zeescheepvaart 
~or onze redacteur 
t Stampher 
' 

In ons weekblad van 21 mei wijdden 
we enige aandacht aan de nogal zorge
lijke problemen waarmee onze nationale 
koopvaardij wordt geconfronteerd. Het 
gaat hier om een belangrijk vraagstuk, 
waarvan de oplossing voor een groot 
deel binnen het politieke vlak zal moe
ten worden gezocht, hetgeen in onze be
schouwing nog eens werd onderstreept 
toen wij wezen op de wens van de K~
ninklijke Nederlandsche Reedersvereem
ging dat de door staatssecretaris Key
zer terzake aangekoJ!,digde maatregelen 
zo snel mogelljk zouden worden inge
voerd. 
Ter verduidelijking dient evenwel te 
worden opgemerkt dat ons artikel reeds 
vóór de· verkiezingen werd geschreven 
en ten gevolge van de electorale ge
beurtenissen later werd geplaatst dan 
aanvankelijk in de bedoeling lag. De 
tijd gaat evenwel snel en in die tussen
tijd zijn reeds enige steunmaatregelen 
voor onze zeescheepvaart op gang ge
bracht. 
Zo is aan de inspecteurs der rijksbelas-' 
tingen meegedeeld dat kan worden toe
gestaan dat voor zeeschepen of catego
rieën zeeschepen, een afschrijvingsstel
sel wordt toegepast dat is gebaseeed op 
nutsprestaties. Met het oog op de revo
lutionaire technologische ontwikkelingen 
in het maritieme vervoer, die ertoe kun
nen leiden dat rekening gehouden moet 
worden met· een kortere economische le
vensduur dan tot dusver, is aan de in
specteurs verzocht een soepel standpunt 
in te nemen in gevallen waarin deze 
omstandigheden zich voordoen. 
Ook is aan de Tweede Kamer inmiddels 
een wetsontwerp voorgelegd, waarin al
gehele afschaffing van de zgn. Nieuwe 
Onbelaste Reserve wordt voorgesteld. 
Indien dit wetsontwerp door de Staten
Generaal wordt aanvaard, zal daarmee 
een bestaande belemmering bij de fisca
le compensatie van verliezen zijn weg-

·~ 

genomen. Voorts kan binnenkort een 
aanschrijving van het ministerie van fi
nancU!n worden tegemoetgezien inzake 
verhoging van de forfaitaire aftrek bij 
de belasting van het inkomen van zee
varenden. 

lnvesteringskreclieten 
Behalve de bovengepoemde maatregelen 
op fiscaal terrein is voor de Nederlandse 
zeescheepvaart tot 1 januar~--1~1) de 
mogelijkheid epengesteld tot. de . ibdi~
ning van aanvragen staatsgaranties 
voor investeringskredieten die aan zeke
re voorwaarden voldoen. In alle gevallen 
zullen de staatsgaranties onder de Re
geling Bijzondere Financiering worden 
verleend op kredieten van de Natio-
nale lnvesterings Bank N.V. . 
Aan de zeescheepvaart in het algemeen 
kunnen in bijzondere gevallen staatsga
ranties worden gegeven, terzake van in
vesteringen die bijdragen tot. verbete
ring van de structuur van de Neder
landse zeescheepvaart, voornamelijk 
door uitbreiding van eeDZijdig gerichte 
activiteiten tot andere sectoren. Een en 
ander is vervat in een tussen de staat 
en de Nederlandse Investeringsbank 
getroffen regeling, waarin de volgende 
voorwaarden zijn opgenomen: 
Voldaan moet worden aan de algemene 
voorwaarden van de regeling Bijzonde
re Financiering. Met name dient aan
dacht te worden besteed aan de vpaag, 
of in de middelenbehoefte niet of niet op 
aanvaardbare voorwaarden, op andere 
wijze kan worden voorzien. De investe
ringen zullen voorts het Nederlandse 
economische belang moeten dienen door 
bij te dragen tot verbetering van de 
structuur van de Nederlandse zee
scheepvaart. 
De investeringen zullen betrekking moe
ten hebben op bedrijfsmiddelen die voor 
de betrokken onderneming onontbeerlijk 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
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pandbrieven 
een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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• Tragisch verlies 
De partij, die in een sfèer van poten

tiële winst de verkiezingswinst uit onder 
meer confessionele afbrokkeling nu 
reeds voor de derde achtereenvolgende 
rnaal niet heeft gegrepen begint een po
tentiële verliezer te worden. Die partij, 
onze VVD heeft nu nog maar 0,4 pct. 
verloren vergeleken met 1967, en dat 

• ging al gepaard met het verlies van een 
restzetel, maar In feite is het verlies 
groter en tragischer. 

Immers, voor het eerst is het percen
tage jonge kiezers, dat tot nu toe veel· 
beter was dan het totale stemmenper
centage, gedaald onder het totale lande
lijke verkiezingsresultaat. 

Wij geloven dat in het liberalisme een· 
boodschap zit met een grote toekomst. 
Juist daarom zou de partij voor de jon
geren perspectief moetèn bieden, en als-< 
gevolg daarvan een werfkracht op hen ' 
moeten uitoefenen. Die werfkracht is er:· 
kennelijk niet meer, en dat is mijns in--

, ziens uiterst tragisch, terwijl dat wel zoo 
zal blijven indien wij er niet snel iets> 
aan gaan doen. 

. De partij streeft er naar voor de indi
viduele burger als deel van het collectief 
de welvaart te vergroten en te stabilise
ren. 

Maar moeten wij ons niet afvragen of 
de jeugd wel een zelfde welvaartsbegt:iP 
heeft als de ouderen, die nu de meerder
heid in de partij uitmaken? Voor mijn 
gevoel voltrekt zich namelijk een ver
schuiving in het welvaartsbegrip van: 
welvaart als een evolutie van steeds 
nieuwe behoeften waarvan toch weer 
een onm1ddellijke bevrediging wordt 
verlangd. 

Een deel van d~-~VGI'fäbiliteit en 
groei in behoeftenpitrooD kan wellicht 
verklaard worden met de realiteit van 
een verminderende tijdsbesteding in het 
arbeidsproces, mede als gevolg van me
chanisatie en automatisering. Dit kan, 
meen ik, voor een ander deel echter 
worden gezien als een begin van bewijs 
v~ een verschuivend welvaartsbegrip 
onder jongeren. 

In dit licht, bezien is het bijna ver
lammend te bedenken dat de partij zo 
weinig contact heeft met jongere kie
zingsultslag duidelijk, en naar te vrezen 
zers, die onze partij, gezien de verkie-

en ROND V AART door de Rotfterdamse Havens 

eren BELEVENIS! . 

zijn om sprongsgewijze structurele ont
wikkelingen in het zeevervoer te kun
nen volgen. Onder die bedrijfsmiddelen 
kan men in de eerste plaats verstaan: 
moderne schepen - bij voorbeeld con
tainerschepen - grote enjof gespeciali
seerde bulkcamers en tankers die on
der Nederlandse vlag in de vaart wor
den gebracht. Voorts kan worden ge
dacht aan complementaire walinstalla
ties en andere bijzondere omvangrijke 
investeringen. Van de investeringen 

- .moet een verbetering c.q. bij voldoende 
rentabiliteit, handhaving van de rentabi
liteit van de Onderneming kunnen wor
den verwacht. Aan de rentabiliteitsver
wachting dient zo nodig bovendien een 
marktonderzoek door derden ten grond
slag te liggen. 

Kleine handelsvaart 
Wat de kleine handelsvaart betreft is 
een aparte regeling getroffen, die onder 
meer als voorwaarde inhoudt dat de be
trokken onderneming de mogelijkheden 
bezit, tenminste · vier kleine handels
vaartschepen efficiënt ·te exploiteren. 
Van de investering zal een verbetering' 
of handhaving van de rentabiliteit moe.: 
ten kunnen worden verwacht, terwijl 
het aandeel van het eigen vermogen na 
financiering met kredietgarantie aan 
redelijke eisen zal moèten voldoen. De: 
looptijd van het krediet zal maximaal' 
15 jaar besdragen. De staatsgaranties 
ten behoeve van de kleine handelsvaart 
worden verleend om de vorming van 
grotere bedrijfseenheden te bevorderen. 
In dit verband zal tevens een advles
commissie worpen ingesteld, waarin on-· 
der meer de. werkgevers- en werkne
mersorganisaties in . de kleine handels
vaart zitting zullen hebben. De kleine 
handelsvaart is overigens nit~t van de 
eerder genoemde algemene regeling uit
gesloten. Het zou namelijk kunnen 
voorkomen dat door een samenwer
kingsverband uit de kleine handelsvaart 
een beroep op de algemene regeling 
wordt gedaan voor bij voorbeeld de 

. bouw van een container-terminal. 
Met het oog op de noodzakelijke sane
ring van een deel van de kleine handels-· 
vaart is voor die bedrijfstak bovendien 
op 1 juni een sloopregeling getroffen 
voor schepen ouder dan 19 jaar. Naast 
de sloopregeling zijn ter bevordering 
van de sanering stappen ondernomen 
om ondernemers in de kleine handels
vaart in staat te stellen gebruik te ma
ken van de bedrljfsbeëindigingsregeling 
voor de middenstaud van het miJdste
rie van economische zaken. 
Aldus in het kort een óverzicht van een 
eerste aanzet tot steun aan onze zee
scheepvaart, die weliswaar nog niet alle 
wensen van onze ·reders vervult, doch 
waarvan het zeker noodzakelijk is, in 
aanvulling op hetgeen wij hierover 
schreven, er melding van te maken • 

is structureel, m mindere mate aantrek
kelijk schijnen te vindèn. 

Wordt het geen tijd een partijsecreta
riaat voor jongerenwerk te stichten, dit 
met een jong iemand te bemannen, en In 
het belang van de verbreiding van de 
liberale gedachte intensief onder de 
jeugd te gaan werken? 

DRS. R. GROOTHOFF 

• Openbaar of besloten 
De heer D. Mennes te Gieten (Dr.) 

is het eens met de mening van de heet 
Verwey dat een vergadering maar beter 
besloten kan zijn . .,Openbaar krijgt men 
de kans niet zijn goede bedoelingen uit 
te spreken want de ·tijd is kort, van
daar dat er van mij nooit iets open
baar hoeft." Ook deelt de heer Mennes 
de mening van de heer Ligten dat men 
niets opschlet 'mèt Uitgebrelde maar 
onuitvoeröare verkiezingsprogramma's, 
Hij raadt aan zich op de middenstand 
en de gehuwde werkende vrouwen te 
richten, .,Dat waren onze leden • • • en 
zij kunnen het worden als onze bestuur
ders het begrijpen." 

SP/.DO 
W illemsplein 

Rotterdam 
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Utiliteitsbouw aannemingsbedriJf 

nv. 

ARNHEM: 
Bruningweg 21 
!elefoon: 085.454245 * 

ROTTERDAM: 
Woningbouw 

Ziekenhuisbouw arnhem • rotterdam Kipstraat 3d 

Telefoon: 010-121288 

!Twee Torensj 

N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 

TELEFOON 25242 - DELFT 

Boele's Scheepswerven eR 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NES (bi i Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
nLEFOON 134862 ROTTERDAM - TELEOR. 30Et.E - BOLNES 

Voor Buig- en. Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton- ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZEil N.V. 
TELEFOON 010--332657 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 

WAT WEET U VAN 
kiesrecht, medezeggenschap, politieke partijen, inkomens, 
en bezitsverdeling ... 

CURSUS BURGERSCHAPSKUNDE 
40 schriftelijke lessen voor f 25.-. 
het raadslidmaatschap, begroting, ruimtelijke ordening, 
gewestvorming ..• 

CURSUS DE GEMEENTERAAD 
25 schriftelijke lessen voor f 20.-. 
invloed van de burger, parlement, gemeente. economisch 
beleid, recht, dienstplicht ..• 

CURSUS VOOR JONGEREN 
POLITIEK BEKEKEN 

12 schriftelijke lessen + documentatiemapp~n voor f 9.50 
· (in samenwerking met de Ned. Politieke Jongeren Contact 

Raad). 
Vraag nog .fleden. een gratis prospectus onder vermelding 
van de naam van de cursus( sen) en de letters VD bij: . 

Stichting Burgerschapskunde 
POSTBUS 349 • LEIDEN 

containen: 
koel/vries
containen: 

Onder de beschermde naam .,Multload"· 
container bouwt Paul & Van weelde 

. N.V. genormaliseerde aluminium STA• 
PELCONTAINERS voor het stukgoe· 
derenvervoer. 

"Flats" en 
"Huifcontainers": 

De construètie van Van Weelda's con
tainers leent zich in het bijzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koel/ 
vriescontainers, met naar keuze poly• 
streen of polyurethaan isolatie. Binnen• 
afwerking naar wens In aluminium Gt 

polyester. Tevens kan elk gewenst koel• 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIEI:N 

CARROSSERIE• EN CONTAINERFABR181( 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'I·GRAVENWEG 350 ·NIEUWERKERK A/D IJSSEL 

T&L (01803) 2841 (I LIJNEN) 

utiliteitsbouw 

systeembouw 

sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 
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Met dit artikel neemt mr. W. J. 
Geertsema, deze week beëdigd als 
minister van binnenlandse zaken, af
scheid als voorzitter van de VVD
fractie in de Tweede Kamer. Hij kijkt 
met een zekere voldoening terug op 
de moeilijke formatie-periode, laat 
zijn gedachten gaan over de toekom
stige verhouding tussen het kabinet 
en de liberale fractie en brengt dank 
o.a. aan prof. Steenkamp, mr. Bies
heuvel en de drie scheidende VVD
ministers. 

VAKANTIE 

In verband met het slagen van de 
kabinetsformatie heeft de redactie 
besloten Vrijheid en Democratie een 
week 'eerder te laten verschijnen dan 
aanvankelijk in de bedoeling lag. Het 
aangekondigde nummer dat geda
teerd zou zijn 16 juli vervalt daar
door. 

De volgende aflevering van ons 
blad zal verschijnen op vrijdag 20· 
augustus. Met ingang van die datum 
wordt de twee-wekelijkse verschijning 
hervat. 

Ruim twee maanden na de verkie
zingen is het dan eindelijk zo ver. Een 
nieuw kabinet staat ldaar om de taak 
van het kabinet-De Jong over te nemen. 

Ik realiseer mij ten volle, dat velen 
in den lande ongetwijfeld ongeduldig zul
len zijn geworden, omdat het in hun ogen 
veel te lang duurde voor de vijf partijen 
het met elkaar eens werden. Voor dat 
ongeduld heb ik wel begrip, maar ik 
geloof toch dat het niet helemaal recht
vaardig is. Dezer dagen heb ik in een 
radio-uitzending van de VVD gezegd, 
dat de kiezers ons ook wel een heel 
moeilijk oplosbare puzzel hadden voor
geleg·d. Dankzij de bekwaamheid en de 
inventiviteit van prof. Steenkamp en de 
politieke ervaring van mr. Biesheuvel 
hebben wij met elkaar alle stukjes zo 
aan elkaar weten te leggen, dat in het 
totale beeld van program en kabinet, dat 
nu te voorschijn is gekomen, elk van de 
vijf partijen zich zelf kan herkennen. 

Die liberaal, die mij voor de voeten 
zou werpen, dat het regeerakkoord 
Steenkamp afwijkt van het verkiezings
program van de VVD - en ik heb een 
aantal brieven in die geest gekregen -
zou ik willen vragen: "en wat had u 
dan gedacht? Had u werkelijk één ogen
blik Yel'\va<'ht ciat de VVD de absolute 
meerderheid zou halen of koesterde u de 
hoop, dat ik er in zou slagen om de 
andeTe vier partijen de wil van de VVD 
op te leggen? Stelt u zich nu eens voor, 
dat ik in dat laatste door de een of 
andere vorm van hypnose zou zijn ge
slaagd, denkt u dan werkelijk, dat dit 
kabinet ook maar de geringste levens
kans zou bezitten? Meent u oprecht, dat 
de andere partijen zich gedurende een 
aantal jaren bij die toestand zouden 
hebben neergelegd? 
De vTaag stellen betekent tegelijkertijd 
haar beantwoorden. Alleen een regeer
altiword en een kabinetssamenstelling, 
waarbij alle partijen concessies doen, 
maar waarbij tevens alle partijen een 
aantal dierbare wensen vervuld zien, 
kunnen een hechte basis vormen voor 
een kabinet, dat het vaste voornemen 
heeft om gedurende vier jaren het land 
door een uiterst moeilijke situatie heen 
te helpen. 

Het akkoord Steenkamp en het kabi
net-Biesheuvel voldoen aan die voor
waarden. Daarom zie ik met een zekere 
voldoening terug op de maanden, die 
achter ons liggen. Ik doe dat met name, 

· omdat wij in die periode kans hebben 
gezien een volstrekte eenheid te bewa
ren tussen de partij en de beide Kamer
fracties. 

Persoonlijk heb ik er behoefte aan 
op dit moment uitdrukking te geven aan 
mijn gevoelens van grote dankbaarheid 
voor het vertrouwen, dat ik van deze 
Instanties mocht ontvangen en voor de 
ruime volmachten, die mij werden ver
leend. Ik voelde mij daardoor tijdens de 
dikwijls moeizame onderhandelingen ten 
zeerste gesterkt en ik ben er van over
tuigd, dat het uiteindelijk resultaat daar
door beter is geworden, dan het anders 
geweest zou zijn. 

Polarisàtie 
Groot is de verantwoordelijkheid die 

nu gaat rusten op de dx•ie liberale minis
ters in het kabinet en op de op dit mo
ment nog onbekende staatssecretarissen 
uit onze kring. Zij zullen het moeten zijn, 
die door hun persoonlijkheid en door hun 
weldoordachte inbreng er voor zorgen 
dat de liberale component van het beleid 
en van het kabinet-Biesheuvel van een 
sterkte is, die overeenkomt met het be
lang van de liberale stromingen in. ons 
land. 

IJ{ formuleer dit met opzet zeer zorg-

klaar 
vuldig. De verkiezingsstrijd die achter 
ons ligt heeft onvern'Ujdelijk geleid tot 
een_ zekere polarisatie. Het zou niet in 
het belang van het land zijn, indien deze 
polarisatie zich in het kabinet zou voort
zetten. Ret spreekt voor mij van zelf, 
dat de fracties van de regeringspartijen 
in de komende jaren heel duidelijk de 
standpunten van hun partijen zullen ver
tolken. Misschien moet ze dat zelfs nog 
wel wat duidelijker doen dan in de afge
lopen periode het geval is geweest. Maar 
het spreekt voor mij evenzeer van zelf, 
dat het kabinet zo spoedig mogelijk zijn 
eenheid moet trachten te vinden. Alleen 
dan zal het mogelijk zijn de komende 
zware problemen het hoofd te bieden. 

Dat alles betekent overigens niet - én 
ik durf dat als overtuigd voorstander 
van het dualisme toch ronduit te zeggen 
- dat er niet een nauw contact tussen 
de liberale leden van het kabinet en de 
partij en de Kamerfracties zou moeten 
zijn. Voor een goed functioneren van 
onze parlementaire democratie acht ik 
dat zelfs onmisbaar. Een nauw contact 
met volstrekt behoud van ieders verant
woordelijkheid. Zo moet het zijn en zo 
kan het ook zijn. 

Nieuwe fractievoorzitter 
Van harte hoop ik, dat ook mijn op

volger als voorzitter van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer het zo zal zien. Wie 
dat zal worden, ligt nog in de toekomst • 
verborgen. De partij heeft besloten daar
op geen invloed te zullen uitoefenen. Het 
is dus nu aan de fractie om hierover in 
volle vrijheid een beslissing te nemen. 
De fractie heeft op mijn voorstel beslo
ten om dit besluit zo mogelijk Uit te stel
len tot ook bekend is wie eventueel uit 
haar kring tot staatssecretaris zullen 
worden benoemd. 

Moge dan straks de fractie in haar 
nieuwe samenstelling tot een wijs, wel 
overwogen en naar ik hoop zo eensge
zind mogelijk standpunt komen. 

Dank aan Steenkamp 
Ten slotte zou ik deze l:!ijdrage willen 

beëindigen met een enkele woord van 
dank. , 

Een woord van grote dank en be
wondering in de allereerste plaats aan 
het adres van prof. Steenkamp. Ik weet, 
dat de kritiek die hem tijdens zijn infor
matiewerk uit de liberale kring heeft 
bereikt, hem diep heeft getroffen. 

Des te meer heb ik er behoefte aan 
om hem op deze plaats de lof toe te 
zwaaien, die hem toekomt, Zeer weini
gen in den lande zouden in staat ge
weest zijn deze uitzonderlijk zware in
formatieopdracht tot een goed einde te 
brengen. Hij beschikte over de uitzonder
lijke kwaliteiten, die daarvoor nodig wa
ren. Hij kent de redenen, die mij er toe 
hebben gebracht zijn naam niet te noe
men in mijn advies aan H. M. de Ko
ningin. Hij weet, dat die in geen enkel 
opzicht met zijn persoon en zijn kwali
teiten verband hielden. Moge hij er zich 
van overtuigd weten, dat tijdens deze 
informatieperjade onze waardering voor 
hem uitsluitend is toegenomen. 

Vertrouwen in Biesheuvel 
Dank ook aan fonnateur BiesheuveL 

Alleen zij, die van zeer nabij deze 
formatie hebben meebeleefd, weten 
voor welke moeilijkheden de formateur 
heeft gestaan. Het wijs beleid, waarmede 
hij deze het hoofd heeft geboden, gaven 
ons de overtuiging, dat hij zich ook in 
de komende kabinetsperiode de man zal 
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Mr. Geertsema 

H. J. de Koster 

Prof. mr. drs. H. Langman 

In de nieuwe regering hebben 
drie liberale ministers zitting, de 
beren mr. W. J. Geertsema. 
(binnenlamlse zaken), R. J. de 
Koster (defensie) en prof. 
mr. drs. R. Langman (eco
nomisciie zal~en). In de rubriek 
Onder de loep, op pagina 3, be
steedt onze politieke redacteur 
A. W. Abspoel enige aandacht 
aan deze nieuwe bewindslieden1 

(tie ervoor moeten zorgen -
zoals de beer Geertsema het uit
drukte - dat de liberale com
ponent van het beleid van bet 
Imbinet-Biesheuvel van een sterlrte 
is, die overeenkomt met bet be
lang van de liberale stromingen 
in ou s laml. 

tonen die - zo nodig - niet zal aarzelen 
knopen door te hakken, maar die het 
in de eerste plaats tot zijn taak rekent in 
goed overleg tot voor een ieder aan
vaardbarS) oplossingen te komen. 

De VVD heeft een volledig vertrouwen 
in de juistheid van de beslissing van 
H.M. de Koningin mr. Biesheuvel met. 
de leiding van het nieuwe kabinet te be
lasten. 
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Een nieuw begin met goede kansen 

Onze medewerker voor so
ciaal-economische aangele
genheden, drs. G. M. V. van 
Aardenne, maakt in dit artikel 
enkele kritische kanttekenin
gen bij het regeerakkoord
Steenkamp, dat ten grond
slag ligt aan de formatie
BiesheuveL 

ALLE 
VERZEKERiNGEN 

• 
HYPOTHEKEN 

• 
FINANCIERINGEN 

• 
lt.Y. makelaarskantoor 

.,....., waeaenaar tei.Ot751·5875• 

Aankondigingen 
• Het VVD-tweede kamerlid mr. dr. C. 
Berkhouwer spreekt 28 augustus in 
Bunnik in een forum over ontwikke
lingssamenwerking. Dat gebeurt 's mid
dags tijdens een novietenweekeinde van 
de studentenvereniging Liber (V.U. Am
sterdam) in de jeugdherberg Rhijn
auwen aan de Rhijnauwselaan 14. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en Democra
tie is gevestigd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89·B. Hoofdredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie ill 
de heer Fh. C. Ia Chapelle. 

De abonnel)lenten·administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van ,te VVD, KoninginDegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
Dementen-administratie, 070 • 111741). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
zorgd doór de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westblaak 180 (postbus 824) te 
Rotte1·d~m, telefoon 010 • 147211. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat van cte 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin· 
ginnegrach& 61, telefoon (070)-604803. 
Postrekening: 67880 ·ten name van 4le 
algemeen secretaris van de VVD te Deo ..... 

Voor het nieuw opgetreden kabinet
Biesheuvel staat de financieel-economi
sche politiek noodgedwongen centraal. 
Dat merkt men ook aan het regeerak
koord, waarop prof. Steenkamp de in
stemming van de vijf partijen verkreeg 
en waarmee hij derhalve zijn informatie 
met goed gevolg kon afsluiten. Bij een 
commentaar op het economische deel 
van dit akkoord moet men, zoals ook uit 
dit artikel zal blijken, zeker drie-kwart 
van het gehele akkoord betrekken. 

De harde noodzaak van het moment 
dwingt het kabinet allereerst - zij het 
dat dit pas bij punt 9 van het akkoord 
wordt vermeld - tot conjuncturele maat
regelen, zoals temporisering van inves
teringen, handhaving van de wiebeltax 
en eventueel uitstel van de verdere af
braak van de omzetbelasting op investe
ringen. Op het gebied van lonen en prij
zen wil men "breed overleg met het be
drijfsleven". Inmiddels heeft de Ser zijn 
mening van november jl. onderstreept, 
dat het loon- èn het prijsbeleid vrij 
moeten zijn, behoudens globale, gelijk
tijdig werkende overheidsmaatregelen. 
Gezien de vrij vage omschrijving in 
punt 15 van het akkoord kan dit een 
goede basis voor het "breed overleg" 
zijn. Het betekent in elk geval erken
ning van realiteiten. 

Aanzetten voor 
structuurbeleid 

Maar naast de aankondiging van de 
- uiteraard steeds wat pijnlijke -
maatregelen tot terugdringen van de 
overbesteding, bevat het akkoord onder 
punt 10 ook een aanzet voor een meer 
structureel program. Ik zou zo'n aanzet 
liever onder punt 1 hebben gezien. Het 
is niet voldoende noden en behoeften te 
onderkennen; in het beleid komt het er
op aan de behoeften af te wegen en 
prioriteiten te stellen. Het succes van 
het kabinet-Biesheuvel zal afhangen van 
de vraag of men de erkenning van die 
feiten zal weten om te zetten in een 
consistent beleid .. Het eerste werkstuk 
van prof. Steenkamp (het KVP-pro
gram) miste die erkenning van de fei
ten; zijn tweede werkstuk - en daar 
heeft h~el wat arbeid in gezeten -
biedt de mogelijkheid van succes. Op 5 
februari schreef ik in dit blad dat wij 
in 1971 zouden moeten kiezen tussen 
een op realiteiten gebaseerd beleid, 
waarbij niet alles ineens kan, en het 
najagen van wensdromen. Steenkamp 
heeft nu het eerste gekozen; ik kan mij 
voorstellen dat hij daarna met vakantie 
is gegaan, "a sadder and a wiser man." 

Het zal de opgave voor het kabinet
Biesheuvel zijn deze aanzetten in zijn 

e De afdeling Mijnstreek koos op de 
ledenvergadering van 16 juni een nieuw 
bestuur. De samenstelling daarvan is als 
volgt: voorzitter: A. H. J. Wenmaekers; 
vice-voorzitter: W. J. A. van den Berg; 
secretaris: J. H. Elze; penningmeester: 
A. D. F. M. de Waal; mevr. M. J. van 
Beers-Hamel; drs. J. de Boer; W. J_ H. 
F. Bosch; mevr. dr. M. J. V. Capteyn de 
Ridder; J. H. E. Muré. 

Het adres van het nieuwe secretariaat 
afdeling Mijnstreek is: Deweverstraat 
)0, Nuth, teL 04447 - 1316. 

• Door zijn toenemende werkzaamhe
den voor de Eerste Kamer en de provin
ciale staten van Noord-Brabant heeft 
drs. Y. P. W. van der Werff zich ge
noodzaakt gezien te bedanken als lid 
van de Bredase gemeenteraad. De heer 
Van der Werff was voorzitter van de 
VVD-fractie in de raad. Zijn plaats in 
de raad wordt ingenomen door oud
JOVD-voorzitter drs. D. J. D. Dees. Jhr. 
R. G. P. Bandberg (30) zal de fractie 
leiden. Hij is het jongste Bredase raads-
lid. • 

'·'·: 

regeringsperiode uit te bouwen tot een 
beleid. De eerste jaren zal de aandacht 
wel sterk gericht moeten zijn op de tij
delijke maatregelen, maar daarna komt 
de keuze voor nieuwe taken aan de or
de. Het program erkent dat in punt 12. 
Vele commentatoren zien deze para
graaf over de financiering van de over
heidsuitgaven als de achillespees van 
het kabinet. Dat kàn zo zijn, maar het 
kan ook een uitdaging betekenen om 
samen een reëel program voor de toe• 

·komst op te bouwen. Het is m.i. goed 
dat deze paragraaf vaag is. Het ak• 
koord van 1967 stelde het realiseren van 
de 6 pct.-norm voorop. Men heeft zich 
daaraan wel gehouden. In het laatste 
jaar- echter had het minder moeten zijn, 
maar het stond nu eenmaal in het ak
koord... Deze fout wordt het kabinet
Biesheuvel bespaard. ' 

Waar herkent men nu in het regeer
akkoord die aanzetten voor een struc• 
tuurbeleid? Ten eerste in de erkenning 
dat beheersing van de conjunctuur moet 
beginnen met het ruimtelijk beleid. Dit 
moet stoelen op de erkenning van so
ciaal-economische realiteiten, maar dan 
dienen ook zoveel mogelijk de kosten -
ook infrastructurele - op de vestigings
plaats te drukken. Bij een kwantifice
ring van deze kosten past dan wellicht 
een investeringsheffing in het zuidwes
ten van ons land, of misschien een ande
re vorm van doorberekening. Eigenlijk 
is punt 10 van het akkoord hier weer 
belangrijker dan 4 en 5, die overigens 
toch wel de erkenning bevatten dat de 
afkoeling in het water van de Delta 
moet beginnen. 

Milieubeheer 
Bij de problemen van het gebruik van 

de ruimte in ons volle land komt meteen 
het nijpend probleem van het milieube
heer naar voren. Ook hier de noodzaak 
van kosten-baten-analyses, als het ware 
het economisch meetbaar maken van 
het milieu. Een der kernpunten voor een 
visie op de toekomst; maar hier stelt de 
formatie ons danig teleur. Milieu beheer 
(pun~ 7) hoort bij ruimtelijke ordening, 
milieuhygiëne is een daarvan afgeleide 
discipline, die zich met de consequenties 
van een (veelal niet optimaal) milieube
heer bezig houdt. Desniettemin van het 
grootste belang in een coördinerend de
partement. Het is nu afgezonderd van 
het milieubeheer en samengebracht met 
volksgezondheid onder een minister
arts. Ik vrees dat hier een kans gemist 
is. 

Ook samenhangend met onze schaarse 
ruimte: de verkeersproblematiek. Deze 
wordt nu als één geheel gezien, getuige 
het algemeen verkeersfonds (punt 18) 
gevoed uit heffingen op motorvoertui- · 
gen. Een stap in de goede richting, 
maar een doorzichtiger toerekening zou 
wegens in indruk op de publieke opinie 
te verkiezen zijn geweest. Men schiet zo 
m.i. de toepassing van het profijtbegin
sel net iets te veel voorbij. 

Mager zinnetje 
De ontwikkeling in onze grote en mid

delgrote steden wordt m.i. een der knel
punten voor de toekomst. Dit vraagstuk 
komt er in het akkoord wel erg mager 
af met een zinnetje dat de "verkilling 
van de binnenstad wordt tegengegaan." 
Hoe? Hoe, als het hele probleem van de 
gemeentefinanciën geen aandacht krijgt? 
Hoe, als juist daar waar de toepas
sing van het profijtbeginsel het meeste 
nut kan afwerpen - namelijk bij de 
woninghuren - punt 1 van het akkoord 
het wil laten bij de huurronden van 6 
pct. ? De binnensteden zouden met 
grootse renovatieplannen geholpen 
zijn; het geld daarvoor zou via de huren 
terug moeten komen - en daar opent 
het akkoord nauwelijks zicht op. 

Die toepassing van het profijtbeginsel 
is een goed ding bij die overheidsdiens
ten, -waarnaar de vraag inelastisch is. 
Het subsidiëren van de woning is zo'n 
punt. Subsidie aan de bewoner kan een 
noodzakelijk onderdeel van inkomensbe
leid zijn. Maar als die subsidie leidt tot 
een zodanige bestedingsruimte voor 
sommige bewoners, dat zij via deze sub
sidie toekomen aan een auto of een 
tweede woning, dan lijkt mij dat er iets 
mis is. Juist door toepassing van het 
beginsel dat men de kostprijs moet be
talen, kan een werkelijk vrije keuze in 
de consumptieve sfeer worden bereikt. 

Grenzen zijn aan het profijtbeginsel 
en aan de afbraak van subsidies gesteld 
daar waar niet meer de economische 
factoren alléén van invloed kunnen zijn~ 
Men ziet dat bij het openbaar vervoer 

en b~j culturele ll.ctivit_ei~en._ ~aar _dat 
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wil niet zeggen dat er toch niet een en 
ander op zulke subsidies kan worden 
bespaard! 

Te veel geknutsel 
Ook bij de inkomens- en vermogens

verhoudingen (punt 14) beperkt het ak
koord zich m.i. te veel tot knutselen aan 
de rand van het probleem, dat er in 
wezen ook hier een van vraag en aan
bod is. Een toepassing van het profijtbe
ginsel op het hoger onderwijs, mits ge
paard met opvoering van de voorschot
financiering voor de student, kan nuttig 
zijn; of het spaarloon nu werkelijk een 
instrument vormt voor een inkomens
en vermogensbeleid waag ik te betwijfe
len. 

In ieder geval heeft het akkoord bij 
punt 17 wèl oog voor de problemen der 
zelfstandigen. Voor een billijke lastenver
deling is een verwezenlijking van de ge
dachten der commissie-Van Soest hoog 
nodig. 

Vraagtekens 
Een ander punt, waar nu juist het 

kabinet-De Jong van een duidelijke toe
komstvisie had blijk gegeven: het on
dernemingsrecht. De formulering van 
punt 3 roept vraagtekens op. Wat kan 
in 's hemelsnaam de functie zijn van de 
arbeidsinspectie bij het realiseren van 
de (zeer wenselijke!) medezeggenschap 
op de arbeidsplaats? Is hier niet veeleer 
een mogelijkheid gelegen voor de onder
nemingsraad? Kritisch afwachten is 
hier geboden. In een heel andere para
graaf (16, met de zwarte titel "Economj. 
sche macht", die heel wat doet vermoe
den!) komt een ander deel van het on
dernemingsrecht ter sprake: de fusies. 
Wettelijke regeling van fusies is op 
zichzelf heel wel aanvaardbaar, maar 
het zal ook hier van de bepalingen af
hangen hoe ons oordeel moet zijn. 

Ten slotte de sociale verzekering. Pa
ragraaf 13 bevat vele goede gedachten, 
uitgaande van de erkenning dat verdere 
uitbreiding alleen kan door inkrimping 
op andere gebieden, zoals ons verkie
zingsprogram van 1967 al stelde. Inte
ressant is het de vakhondsenquête af te 
wachten, die bevriezing van de totale 
kinderbijslag als mogelijkheid oppert. 
De in het akkoord voorziene bevriezing 
van de bijslag volgens de KWL ( 1e en 
2e kind) is voor ons-nog maar een eer
ste aanzet - en men kan zich afvragen 
of er niet aan de verkeerde kant wordt 
begonnen. 

In elk geval: de basis is er, de uitwer
king is aan het nieuwe kabinet. Wij 
wensen het veel sterkte en wijsheid; 
dan zal het wellukken ook! 

Prikkels-
e De Amsterdamse wethouder 
van kunstzaken en stadsontwik
keling Han Lammers (vroeger 
Nieuw Links) in een gesprek met 
De Nieuwe Linie over actiegroe
pen die het gevoel hebben dat ze 
weL mogen meepraten, maar niet 
meebeslissen: "Nee, dat mogen ze 
ook niet. Daar wil ik heel duide
lijk in zijn( ... ). Het zou reuze on
praktisch wezen maar bovendien 
is de raad gekozen en ik kom ge
weldig in opstand tegen de sugges
tie dat een gekozen gemeente
raad in feite een ondemocratisch 
lichaam zou zijn." 

• Dr. W. Drees Sr. in Vrij Ne
derland, in een reactie op een per
soonlijke aanval van zijn vroegere 
geestverwant mr. Van der Goes 
van Naters: "Ik aanvaard geen 
leeftijdsgrens voor de vrijheid van 
meningsuiting en ik schrijf 
slechts over problemen, die iedere 
Nederlander aangaan. Zolang niet 
alleen naar mijn eigen gevoelen, 
maar ook naar het oordeel van 
anderen mijn geest helder blijft, 
hoop ik dat nu en dan te blijven 
doen." 

• Stelling van J. J. M. Bakker, 
gepromoveerd te Amsterdam op 
het proefschrift: "Constant en va
riabel": "De gewoonte om de ach
terzijde van spandoeken leeg te 
laten, bevordert dat betogers niet 
weten waarom zij meelopen." 
(Het Vrije Volk). 
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• De drie liberale ministers 
Drie liberale ministers hebben hun in

trede gedaan in het kabinet-Biesheuv~I. 
Voor alle drie is dit een nieuwe functle, 
maar voor de heren Geertsema en De 
Koster is de overgang toch niet zo 
groot. 

:M r. w. J. G e e r t se ma kent, als 
ervaren parlementariër en verscheidene 
jaren fractievoorzitter, het parlementai
re bedrijf door en door. Het Binnenhof 
met zijn bijzondere sfeer, maar óók met 
zijn politieke valstrikken heeft voor 
hem geen geheimen. Zijn vroeg~~e 
raadslidmaatschap in Den Haag en ZIJD 
burgemeesterschap eerst in het landelij
ke Warffum en daarna in Wassenaar, 
hebben hem de nodige bestuurservaring 
verschaft. En ten slotte heeft zijn amb
telijke loopbaan in de jaren 1957 tot 
1959 als hoofd van de afdeling Algeme
ne Zaken van het Staatssecretariaat 
van het Departement van Binnenlandse 
Zaken hem ook een zeer nuttige kijk 
gegeven in het werk van het ambtelijke 
(departements) apparaat en op de posi
tie en de werksfeer van de ambtenaar. 

Het zijn allemaal zeer belangrijke 
pré's voor een minister van binnenland
se zaken en ook de politieke tegenstan
ders uit de oppositie rekenen de heer 
Geertsema tot de "sterkere figuren•• uit 
het nieuwe kabinet. Hetgeen uiteraard 
niet wil zeggen, dat ze bet hem niet 
lastig zullen maken. 

Verdere blografische bijzonderheden 
over mr. Geertsema kunnen bier wel 
achterwege blijven. Ze waren de mees
ten wel reeds bekend en men heeft ze 
in de dagbladen nog eéns kunnen lezen. 
Een aardige bijzonderheid, die ik ner
gens vond vermeld, is echter wel deze, 
dat niet voor de eerste maal een Geert
aerna staat aan het hoofd van het minis
terie van binnenlandse zaken. Zijn over
grootvader, mr. Johan Herman Geertse
ma, liberaal lid van de Tweede Kamer 
in Thorbeckes tijd, was dat zelfs twee
maal. Eerst in het (kortstondige) minis
terie-Fransen van de Putte, dat gedu
rende vier maanden (februari - juni 
1866) de zaken draaiende hield na de 
val van het tweede ministerie-Thorbecke 
(1862 - 1866) en vervolgens in het mi
nisterie De Vries - Fransen van de Put
te, ook wel aangeduid als bet ministerie 
De Vries - Geertsema (juni 1872 -
augustus 1874). Mr. J. H. Geertsema 
werd in juli 1816 in Groningen geboren 
en overleed in april 1908 te Utrecht. Hij 
werd dus bijna 92 jaar. Zijn befaamde 
fysieke uithoudingsvermogen heeft de 
achterkleinzoon en juist opgetreden 
nieuwe minister van binnenlandse zaken 
dus kennelijk "van niemand vreemd", 
zoals men dat noemt. 

Een zonder uitzondering uitstekende 
pers kreeg ook de heer H. J. d K os
t e r, die zich naar het unaniem oordeel 
in de vier jaren van zijn staatssecreta
risschap van buitenlandse zaken in bet 
kabinet-De Jong een even bekwaam als 
sympathiek bewindsman toonde, die 
vooral ook als onderhandelaar in de 
Europese zaken boog werd aangeslagen. 
Het is uit dat oogpunt gezien jammer, 
dat de beer De Koster niet de porte
feuille van buitenlandse zaken van minis
ter Luns heeft kunnen overnemen. Des 
te meer valt het te waarderen, dat de 
beer De Koster zich tenslotte bereid 
heeft verklaard het departement van 
defensie te gaan beheren. Het is bekend, 
dat ook de defensie hem zeer na aan het 
hart ligt · en zijn organisatorische be
kwaamheden en financieel-economische 
inzichten zullen hem ook in deze functie 
zeker te pas komen. 

De heer De Koster, die kandidaatsexa
men economie deed aan de Gemeentelij
ke Universiteit te Amsterdam, bekleedde 
verschillende industriële functies en was 
o.a. algemeen voorzitter van het Ver
bond van Nederlandse Werkgevers en 
plv. voorzitter van de Sociaal Economi
sche Raad. Naar De Telegraaf o.a. nog 
memoreerde ging de heer De Koster di
rect na het uitbreken van de oorlog in 
de "illegaliteit". Hij sloot zich aan bij 
een verzets- en spionagegroep, werd ge
pakt en ter dood veroordeeld. Dank zij 
een vermetele vlucht ontsnapte hij aan 
het vuurpeloton. 

Anders dan beide anderen, heeft de 
derde liberale bewindsman, p r o f. 
mr. d r s. H. L a n g m a n, van 
economische zaken, nog geen parlemen
taire en politieke ervaring. Dat zal zijn 
taak aan dat belangrijke departement 
niet vergemakkelijken. Er zijn ministers 
geweest, die deze handicap nooit bebbèn 
kunnen overwinnen, maar er zijn er 
toch ook geweest, die ondanks hun ge
brek aan ervaring op dit punt, zich bij
zonder snel aan de parlementaire en po
litieke sfeer en ~ewoonten hebben weten 

aan te passen. Niet alleen mr. Geertse
ma, maar ook .Alinister-presidel_lt Bies
heuvel, die prof. Langman eveneens per
soonlijk kent, heeft te kennen gegeven 
van deze "macto-econoom" goede ver
wachtingen te hebben en het drieman
schap in de financieel-sociaal-economi
sche driehoek: Nelissen - Langman -
Boersma als ee'"l sterk team te beschou
wen. 

Prof. Langman, die 40 jaar is, was tot 
aan zijn benoeming tot minister gewoon 
hoogleraar aa1 de interfaculteit be
drijfseconomie aan de Nederlandse 
Economische Hogeschool te Rotterdam 
en de Technische Hogeschool te Delft. 
:Met de heer B.esheuvel stelde hij des
tijds op verzoek der regering een onder
zoek in naar de positie en de toekomst 
van bet Verolme-concern. Hij was te
vens directeur van de stichting Neder
landse Scheepsbouw-industrie. 

Wie als liberale staatssecretarissen 
zullen optreden was bij het ter petse 
gaan van dit blad nog niet bekend; 
evenmin wie van onze Kamerleden ge
kozen zal worden als fractievoorzitter 
ter opvolging van de ·beer Geertsema. 

• Wederwoord Angola-comité 
Naar aanleiding van hetgeen ik in ons 

vorige nummer schreef over onjuiste be
weringen aan het adres van mr. Luns, 
vraagt het Angola-comité "het recht op 
wederwoord", dat uiteraard niet wordt 
geweigerd. Hier volgt de woordelijke 
tekst van hetgeen drs. P. Guinee ons 
namens genoemd comité schreef: 

"Hopelijk gunt u ons het recht van 
wederwoord om te reageren op enkele 
opmerkingen over onjuiste informaties 
die afkomstig ~uden zijn van het An
gola-comité, in uw blad van 18 juni jl. 
Het verhaal over de interventie van Sa
lazar bij Hitier met betrekking tot het 
uitreizen uit bezet Nederland naar Por
tugal van de echtgenote en dochter van 
mr. Luns, is geen verzinsel van het An
gola-comité. Bij het verspreiden van on
ze informatie over de politiek van mr. 
Luns ten aanzien van Portugal hebben 
wij hierbij uiteraard de bron vermeld: 
de voormalige minister van buitenlandse 
zaken Nogueira in een interview met 
buitenlandredacteur van dagblad Trouw 
in oktober 1969. Deze journalist, Harm 
Lamberts, heeft ons nog onlangs beves
tigd, dat zijn weergave van de woorden 
van Nogueira juist was. Op dit inter
view, afgedrukt in Trouw van 24 okto
ber 1969, is nooit een reactie gekomen 
om het "verzinsel van Nogueira" te 
weerleggen, vandaar onze aanhaling er
van. 

Het tweede geval. Bij nader onder
zoek moet de uitspraak "Portugal zijn 
bloed vergiet voor onze vrijheid" zijn: 
"Portugal is berei.d zijn bloed te geven 
voor onze vrijheid". Ook deze uitspraak 
wordt door mr. Luns ontkend. Echter 
alweer geen verzinsel van ons. De bron
nen zijn Karel Roskam en Piet de Feij
ter, beiden aanwezig bij de afloop van 
de vergadering waarin de uitspraak ge
daan is en onafhankelijk van elkaar 
doorgegeven; verder heeft PvdA-Ka
merlid Voogd het ook nog eens beves
tigd, hij was aanwezig in de vergade
ring (zie Deventer Dagblad van 29 mei 
jl.). 

Aldus samenvattend: het Angola Co
mité verzint niet, legt niemand woorden 
in de mond, wij citeren slechts.'' 

• Mislukt verweer 
Het boven afgedrukte wederwoord 

heeft mij allerminst overtuigd. Integen
deel. Ik vind het vooral wat het eerste 
punt in kwestie betreft nogal vrijmoedig 
om nog tegen te pruttelen als men l!'Ó 
duidelijk verkeerd zit. 

Wat helpt een beroep op een beweerde 
uitlating van een vroegere Portugese 
minister, enkele jaren geleden opgete
kend en gepubliceerd door een journa
list, als die uitlating in strijd is met 
de keiharde, meest concrete en voor 
ieder te controleren· feiten? Men kan 
alleen maar vaststellen, dat hetzij een 
vergissing in de herinnering na zoveel 
(dertig) jaar is gemaakt, of dat een 
misverstand bij een van beide gespreks
partners (de Portugese minister en de 
journalist) is gerezen, dan wel dat er
gens kwade trouw in het spel is. 

Om de ware feiten waar het om gaat 
nog even samen te vatten: :Mevrouw 
Luns was toen ons land bezet werd 
n i et in Nederland. Zij was in 1940 bij 
haar echtgenoot in Bern, die daar werk
te op het Nederlandse gezantschap. In 
april 1940 vertrok zij met haar echtge
noot naar Lissabon wegens overplaat
sine- naar ons I!"P.7.antl'lt>hA.n Rlih"'-'" ""' 
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pas in 'Oktober 1943 werd daar hun 
dochter geboren. En in november 1943 
is mr. Luns van Lissabon overgeplaatst 
naar Londen. Er was dus niets hoege
naamd te "bemiddelen bij Hitler" om 
"mevrouw Luns en haar dochter" uit 
bezet Nederland te krijgen. 

Het Angola Comité had deze feiten 
moeten weten of moeten natrekken in 
plaats van verkeerde verhalen klakke
loos verder te verspreiden om iemand 
persoonlijk te treffen. Ten slotte is de 

.levensloop van mr. Luns gedurende zijn 
diplomatieke dienst in talrijke gidsen, 
jaarboeken e.d. voor ieder te vinden. . 

Misschien zegt het ook het Angola Co
mité wel iets dat zelfs "Het Vrije Volk" 
naar aanleiding van het weder versprei
den van dit verhaal afkèurend schreef 
over "weer eens een oud. onjuist verhaal 
over de activiteit van LuJJ.s tijdens de 
oorlog." Waaraan het aan het adres van 
dit comité nog toevoegde: "Feitelijke 
onjuistheden, ook al gaat bet om be
trekkelijke pietluttigheden, tasten de 
geloofwaardigheid aan van wat een 
groep te vertellen heeft, ook al omdat 
de bevolking als geheel toch al onver-
schillig of wantrouwig is.'' · 

Pietluttig is inderdaad het tweede 
punt, waaraan ik dan ook niet te veel 
woorden wil verspillen. Ook de "verbe
terde versie" wordt door minister Luns 
met nadruk tegengesproken. Wat mij 
betreft had hij dat mogen zeggen, zoals 
dat van ieder Navo-lid in zijn betrek
king tot elk ander Navo-lid zou kunnen 
worden gezegd. De aanval op de een zal 
immers als een aanval op allen worden 
beschouwd. 

Maar de minister h e e f t dat niet 
gezegd, volgens hemzelf, volgens de (so
cialistische) voorzitter van de Commis
sie voor buitenlandse zaken en ook vol
gens leden van de commissie voor CRM. 

Als het Angola Comité dan niet naar 
o n s wil luisteren, misschien dan toch 
wel naar "Het Vrije Volk" dat 
allesbehalve een vriend is van mr. Luns 
en het Angola Comité voor zover mij 
bekend anders altijd steunt. 

Met dergelijke persoonlijke agitaties, 
die op onjuiste (in het eerste geval) of 
tenminste op zeer omstreden feiten (in 
bet tweede geval) zijn gebaseerd, be-. 
reikt het •t omgekeerde van wat het 
beoogt. 

• Grondwetsherziening 
De Tweede Kamer heeft op 29 juni jl. 

in tweede lezing een aantal voorstellen 
tot herziening van de Grondwet met de 
vereiste meerderheid van twee derden 
der uitgebrachte stemmen aanvaard. 

Voor en na de parlementaire behande
ling in eerste lezing is aan deze voor
stellen reeds uitvoerig aandacht besteed. 
Daarom mogen wij ons hier thans wel 
beperken tot de vermelding, dat de be
langrijkste dier voorstellen wel waren 
dat tot verlaging van de minimum-leef
tijd voor het actieve kiesrecht van 21 
tot 18 jaar en dat tot verschuiving van 
zgn. Prinsjesdag van de derde dinsdag 
in september naar de laatste dinsdag 

. van augustus. 
Persoonlijk had ik wel sympathie voor 

dat laatste (initiatief) voorstel, dat. o.a. 
door ons Kamerlid de heer Wiegel mede 
was ondertekend. Die sympathie was 
gegrond op het feit; dat ik als parle
mentair journalist vele jaren had mee
gemaakt hoezeer de Tweede Kamer met 
de begrotingsbehandeling steeds in tijd
nood kwam. De tijdwinst, door deze ver
vroeging bereikt, zou het nu waar
schijnlijk juist mogelijk maken om alle 
begrotingen vóór het kerstreces af te 
doen. Ook de verschuiving van deze par
lementaire hoogtijdag naar augustus, 
beeft wel wat aantrekkelijks. 

Er was echter on\:':erhoeds een groot 
bezewaar opgedoemd, data de meerder
beid van onze fractie (met een aantal 
minderheden uit andere fracties) ten 
slotte deed tegenstemmen. Dat bezwaar 
werd door minister Witteveen namens 
het kabinet nog eens vertolkt. De minis
ters van financiën der EEG-landen wa
ren namelijk juist overeengekomen, ter 
coördinatie van de (financieel-economi
sche) begrotingapolitiek der aangesloten 
landen twee jaarlijkse vergaderingen te 
houden. En wel één omstreeks medio 
juni, kort voordat de zes regeringen hun 
begrotingen gaan vaststellen en een 
tweede op 15 oktober, om de nationale 
parlementen in de gelegenheid te stellen 
bij de begrotingsbehandeling met de 
coördinatie-inzichten rekening .te hou
den. 

Niettemin werd het wijzigingsvoorstel 
met 93 tegen 35 stemmen aanvaard. 
Wanneer - zoals verwacht wordt -
ook de Eerste Kamer het voorstel met 
de vereiste meerderheid aanneemt, moet 
de praktijk van de komende vier jaar 
maar eens worden afgewacht. zou het 
inderdaad blijken, dat de gewenste coör
diiiatie in Europees verband daardoor 
ernstig wordt bemoeilijkt, dan zou bij 
de komende algehele herziening van de 
Grondwet altijd nog een gewijzigde be
slissing kunnen worden genomen. 

De unaniem aanvaarde wijziging van 
de minimum-leeftijd voor het actieve 
kiesrecht betekent dat (wanneer ook de 
Eerste Kamer akkoord gaat) voor de 
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DEN HAAG 
e Het secretariaat van de afdeling 
Den Haag is gevestigd: Leuvense 
straat 20, telefoon: 070 - 55 44 40. 

Haags Hopje 

TERWIJL met de antiekmarkt op 
het Lange Voorhout - Hagenaars 

spreken niet van "in" het Lange Voor
hout, ofschoon dit uit een oogpunt van 
taalzuiverheid misschien juister zou zijn 
- iets van een oude traditie is terugge
keerd, is vrijwel tegelijkertijd een ty
pisch Haagse curiositeit aan onze stad 
ontnomen: het Haagse hopje. Dit snoep
je van wereldfaam en bijna overal in 
het buitenland te koop, zal niet langer 
in onze stad worden gefabriceerd, al
thans niet door het bedrijf, dat het wik
keltje hedrukte met "enig echte", hoe
wel daarop historisch wel iets kon wor
den afgedongen. Immers het Haagse 
hopje vond zijn oorsprong bij de firma 
Nieuwerkerk aan het Lange Voorhout, 
die lang geleden van een snoepgrage ba
ron Hop het recept te maken kreeg. Het 
"echte" Haagse hopje heeft sindsdien 
een wisselvallige geschiedenis doorge
maakt, waarover het een en ander te 
vertellen zou zijn, maar daarvoor is de
ze rubriek niet de plaats. Het vertrek 
naar Haarlem signaleren we slechts als 
een verlies voor onze stad. Niet zo be-
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GRONINGEN 
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LEVERING AAN PARTICULIEREN DOOR HET GEHELE LAND 

langrijk misschien, maar toch wel een 
gebeurtenis om even bij stil te staan. 
Flaneur zou er stellig een weemoedig 
stukje aan hebben gewijd. 

De antiekmarkt - ontsproten aan 
particulier initiatief - blijkt intussen 
een doorslaand succes: duizenden bezoe
kers en goede zaken. Een vergelijking 
met Camden Passage in Londen dringt 
zich op. Misschien, dat de antiekmarkt 
op het Haagse Voorhout nog eens een
zelfde vermaardheid krijgt. Onze stad 
kan een dergelijke attractie - ook voor 
de toerist - best gebruiken. 

Den Haag heeft intussen nog een ver
lies geleden. Holland Sport is opgegaan 
in FC Den Haag ADO. Aan deze fusie 
is veel strijd voorafgegaan, want Hol
land Sport - een na-oorlogs produkt -
had een grote aanhang en wist zelfs 
HBS van Houtrust te verdrijven. Dat 
heeft de gemeente indertijd veel geld 
gekost, maar daarover heeft niemand 

tijdens de verhitte discussies gesproken. 

De thans tot stand gekomen fusie kost 
de gemeente opnieuw veel geld; ruim 
f 1,3 miljoen, een fors bedrag mogen 
we wel zeggen, waar het grotendeels 
gaat om passieve recreatie. Daar staat 
echter als positieve factor tegenover, 
dat Den Haag in de voetbalwereld haar 
woordje kan blijven meespreken. 

Overigens heeft de heer Appel (VVD) 
bij de behandeling van het voorstel in 
de gemeenteraad belangstellend geïnfor
meerd naar de toekomst van Houtrust. 
Hij hield een pleidooi voor - desnoods 
een tijdelijk - hockey-centrum. Wet
houder Vink antwocrdde, dat er over de 
toekomst van Houtrust nog niets is be
slist. Zal het voor de sport behouden 

Slinkende bestuurskracht 

ROTTERDAM 
• Het secretariaat van de VVD
Rotterdam zal wegens vakantie geslo
ten zijn van 2 tot en met 23 augustus. 

• De gewijzigde statuten van de af
deling Rotterdam hebben de vereiste 
koninklijke goedkeuring verkregen. In 
verband daarmee is in een ledenverga
dering het bestuur opnieuw -samenge
steld. De bezetting van de belangrijkste 
posten heeft echter geen verandering 
ondergaan. Dit betekent dat jhr. mr. 
G. 0. J. van Tets voorzitter, ir. J. M. 
van Rossem secretaris en mr. J. de 
Monchy penningmeester zijn gebleven 

ONLANGS is bij het nieuwe nijver
heidsscholencomplex Teehoikon aan 

de Schiekade een sculptuur van de Am
sterdamse beeldhouwster M. Zanstra
Wilgenburg onthuld. De sculptuur -
een twee meter hoge compositie van ku
bussen - was een geschenk van de ar
chitect (H. A. Maaskant), de hoofdaan
nemer (Dura Aannemings Maatschap
pij), aannemers en onderaannemers. 
Namens de schenkers heeft de heer D. 
J. M. Dura het kunstwerk aan de ge
meente Rotterdam overgedragen. 

Waarom wij deze gebeurtenis in de 
herinnering terugroepen? Omdat we de 
heer Dura bij die gelegenheid iets heb
ben horen zeggen dat kennelijk bedoeld 
was als een waarschuwing tegen een 
geest van verslapping. Een geest die in 
Rotterdam door het optreden van aller
lei luidruchtige actiegroepen onmisken
baar in de hand is en wordt gewerkt. 

Als wij ons geheugen mogen vertrou
wen, hoorden wij de heer Dura praten 
over het verschijnsel van de inspraak. 
Hij zei tegen inspraak op zichzelf geen 
bezwaar te hebben, zolang dit begrip 

~ 

maar niet synoniem is met het uitblij
ven van een uitspraak. 

De heer Dura bracht met deze woor
den de vrees tot uitdrukking die naar 
onze stellige overtuiging belangrijke dè
len van het Rotterdamse bedrijfsleven 
gevangen houdt en die wordt gevoed 
door een goed waarneembare verminde
ring van de dynamiek. Wethouder Van 
der Ploeg, die als vertegenwoordiger 
van het gemeentebestuur het monument 
aanvaardde, zal die vrees niet hebben 
kunnen wegnemen met een verklaring 
die erop neerkwam, dat in het beleid 
van de gemeentelijke overheid het ac
cent wordt verlegd van de welvaart 
naar het welzijn. 

Aan de gedachtenwisseling bij de 
sculptuur van mevrouw Zanstra hebben 
wij moeten denken toen wij vernamen 
dat: 

a. de havencommissie -uit de gemeen
teraad aan burgemeester en wethouders 
heeft geadviseerd met vier grote olie
maatschappijen in onderhandeling te 
treden over de stichting van een tank
park op de Maasvlakte; 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven ~ 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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blijven? Zo niet, dan verdwijnt er nog 
een historisch brokje Den Haag, waar 
eens HBS triomfen vierde en emotionele 
interlandwedstrijden werden gespeeld. 
Bovendien is Houtrust menigmaal het 
tonèel geweest van niet minder met 
emotie geladen massale qemonstraties. 

Via het hopje en het voetbal nog even 
terug naar het Voorhout. Als een van 
zijn laatste officiële daden heeft dr. 
Witteveen - als minister van financiën 
- daar de eerste damwandpaal gesla
gen voor het nieuwe ministerie van fi
nanciën. Eindelijk mogen we wel zeggen 
en misschien nog net op tijd voor het 
bezuinigingames gezet wordt in de 
bouwactiviteiten van de Rijksoverheid. 
Over een jaar of vier zal dan toch de 
noord-oostelijke wand van het Korte 
Voorhout, welke majestueuze entree tot 
de binnenstad in april 1945 zo gruwelijk 
werd verminkt - weer bebouwd zijn; 
wat later dan de tegenover liggende 
wand, waar een hande)sgebouw bijna 
gereed is en waar nu ook naarstig 
wordt gewerkt aan de totstandkoming 
van een nieuw gebouw voor de Franse 
ambassade. De fraaie gevels uit de.17e 
en 18e eeuw mogen dan zijn verdwenen, 
er komt een stuk moderne en boeiende 
architectuur voor in de plaats. Hier ten
minste eindelijk een stuk echte weder
opbouw, waarnaar zo lang is uitgezien. 
We mogen op dit stuk trouwens thans 
niet al te ontevreden meer zijn, want 
ook de bouw van het nieuwe station 
vordert flink, evenals· de bouw van het 
paleis van justitie in het Bezuidenhout
kwartier. Nu nog goedkeuring voor het 
Nervi-project aan het Spui en dan zal 
veel ergernis over braakliggende grond 
in en nabij de binnenstad zijn weggeno
men. 

aan een zekere twijfel ten prooi zijn. 
Wij zijn er namelijk niet zeker van of 
het uitstel niet een middel is om angst 
voor het nemen van een belangrijke be
slissing te camoufleren. Dit is namelijk 
geen raad van grote daden. 

Het is duidelijk dat hierin een rem 
schuilt op de bestuurskracht van de 
stad. Wel is de situatie bevorderlijk 
voor het ontstaan van frustraties. Daar
onder hebben het college en_het ambte
narenkorps toch al te lijden door het 
werk van de actiegroepen. Als dat alles 
zo doorgaat zou het ons niet verwonde
ren als zich op deze niveaus een toene
mende immobiliteit ging manifesteren. 

b. de gemeenteraad zich met 28 tegen 
8 stemmen heeft uitgesproken voor uit
stel van het plan voor de bouw van een 
Willemstunnel. 

Ziedaar twee nieuwe bewijzen van de 
gewijzigde mentaliteit in Rotterdam. 
Nieuwe bewijzen, ja. Want we hebben 
de laatste tijd al meer tekenen aan de 
wand gezien. 

Het advies van de havencommissie zal 
wel de doodsteek betekenen voor de 
plannen van Hoogovens-Hoesch. De 
Duitse partner van deze combinatie heeft 
al laten weten dat hij op zoek is gegaan 
naar een andere vestigingsplaats. Het 
ziet er mitsdien naar uit dat de actie
groepen, met in hun kielzog al wat rood 
is in de Rotterdamse raad, te dezer zake 
een volledig succes gaan boeken. Een 
succes intussen waarvan sterk moet 
worden betwijfeld of het op den duur 
zal strekken tot profijt van stad en land. 

Een actie van buitenaf heeft eveneens 
geleid tot het besluit van de raad om 
een uitspraak over het plan-Willerostun
nel tot nader order uit te stellen. In clit 
geval ging de actie uit van een groep 
studenten aan de Academie van bouw
kunst. Als alternatief voor het plan-Wil
lerostunnel heeft deze groep een plan 
voor een verkeerstunnel ter hoogte van 
het Mallegat op tafel gelegd. 

Het plan voor de Willerostunnel is 
zo langzamerhand een kwart eeuw oud. 
Het is tot in details uitgewerkt in rap
porten van dEr (door de minister van 
verkeer en waterstaat in het leven ge
roepen) Werkgroep oeververbindingen 
Rotterdam. Het is dan ook niet te ge
waagd van een weloverwogen project te 
spreken. Geconstateerd mag daarenbo
ven worden dat de raad met het plan 
meer dan eens in beginsel zijn instem
ming heeft betuigd. 

Zo gezien moet het wel enige verwon
dering wekken dat het ·vroede gezel
schap nu ineens in overgrote meerder
heid zoveel behoefte aan uitstel bleek te 
hebben. En wel om nader geïnformeerd 
te worden over de kwaliteiten van het 
Mallegatplan. 

Men begrijpe ons goed. Wij zouden 
dat niet gaarne een verwerpelijk motief 
willen noemen, hoewel wij persoonlijk 
liever een ander argument voor uitstel 
zouden hebben gehanteerd. Te weten het 
argument dat zeer binnenkort de resul
taten in de openbaarheid zullen komen 
van het verkeersonderzoek, dat het En
gelse researchbureau Freeman, Fox 
Wilbur Smith and Associates heeft in
gesteld in opdracht van de gemeente 
Rotterdam en het openbaar lichaam 
Rijnmond. Men mag verwachten dat dit 
rapport mede-bepalend zal zijn voor het 
uitzetten van een verkeers- en vervoera
beleid in het Rijnmondgebied. 

Aldus redenerende zouden wij met 
enig uitstel best vrede kunnen hebben. 
Maar wij. wJ!lep. niet verhelen daL wij 
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• Secretariaat afdeling Eindhoven: 
Vesaliusfaan 30, Eindhoven, telefoon 
040 - 11 45 87. 

Enquêtes 

ER worden in opdracht van burgemees
ter en wethouders van de gemeente 

Eindhoven regelmatig enquêtes gehou
den, waaruit voor de gemeente belang
rijke conclusies kunnen worden getrok
ken. De afdeling Onderzoek en Statis
tiek van de gemeentesecretarie verzorgt 
deze enquêtes en verwerkt de resulta
ten. Tot de belangrijkste enquêtes van 
de laatste tijd behoren: verhuizen in 
Eindhoven, de gaande en komende man 
en winkelen in de binnenstad. 

Uit deze 'enquêtes blijkt bijv., dat on
der degenen, die van juli tot en met 

, december 1969 zijn verhuisd binnen de 
gemeente Eindhoven naar een woning 
zonder e.v., twintig procent minder dan 
I 75,- huur per maand betaalt. Vieren
vijftig procent van deze groep betaalt 
minder dan I 100,- per maand (Een 
huur van f 100,- - was toen ongeveer 
15 procent van het wettelijke minimum
loon, het advies van de minister van 
volkshuisvesting is een huurquote van 
17 procent). Slechts 24 procent van deze 
groep betaalt meer dan 1 125,- per 
maand aan huur. Ook onder de bewo
ners, die verhuisd zijn naar een woning 
met e.v. blijkt een groot gedeelte niet 
ile door de minister gestelde huurquote te 
betalen. In deze groep zou nl. een huur
quote van 15 procent gerealiseerd wor
den, als bij een inkomen van I 12000 
per jaar I 175,- huur per maand be
taald zo1,1 worden. Doch 45 procent van 
deze verhuisden betaalt minder dan 
I 175,- huur per maand, terwijl het ge-

middelde inkomen van deze groep zo'n 
huur niet rechtvaardigt. 

Het vraagstuk van een optimale 
volkshuisvesting wordt volgens het rap
port "verhuizen in Eindhoven" vooral 
gediend met de bouw van woningen met 
toekomstwaarde, dat wil zeggen kwali
tatief hoogwaardige woningen. Een 
voortdurende doorstroming blijft nood
zakelijk, omdat de woonwensen van de 
lagere inkomensgroepen niet door 
nieuwbouw kunnen worden opgelost. Op 
het ogenblik komen er in Eindhoven ca. 
2000 goedkope woningen (woningen met 
een huur tot I 150,- per maand) per 
jaar vrij. Ongeveer 68 procent van de 
gezinnen, die zijn verhuisd is doorge
stroomd van een goedkope naar een 
duurdere woning. 

In het rapport "De gaande en komen
de man" worden o.a. de vestigingsrede
nen geanalyseerd. De jongeren zijn bij 
die vestiging sterk vertegenwoordigd. 
Meer dan de helft der geënquêteerden is 
dertig jaar of jonger, 75 procent van de 
geënquêteerden is tien jaar of korter 
gehuwd. De geënquêteerden (zij die zich 
tussen juli 1969 en april 1970 in Eindho
ven vestigden) komen voor 48 procent 
uit Noord-Brabant, voor 41 procent uit 
overig Nederland en voor 11 procent uit 
het buitenland. (laatstgenoemde catego
rie zijn vooral buitenlandse werknemers). 
17 pct. beschikt na vestiging in Eind
hoven niet over een zelfstandige woning. 
Driekwart van deze categorie bestaat 
uit jong- of pasgehuwden. Een kwart 

Een ROND V AART door de Rotterdamse Havens 

*-------------------------------------------
een BELEVENIS! 

"Onthullingen" 
van de 
Volkskrant 

Onze medewerker mr. J. van Galen 
bespreekt in bijgaand artikel de "Ont
hullingen" over de geheime bezuini
gingsplannen van het kabinet-De 
Jong. 

TWEE BEKENDE MERKEN 

Twee weken geleden kwam de Volks
krant met een onthulling, die de onbe
trouwbaarheid van het thans afgetreden 
kabinet-De Jong moest aantonen. Het 
kabinet had reeds vóór de verkiezing 
van 28 april een bezuinigingsplan voor 
de komende begroting opgesteld: het 
bedrag aan besnoeiingen zou ongeveer 
overeenkomen met het bedrag dat steeds 
tijdens de informatiebesprekingen als 
basis zou hebben gediend. 

Natuurlijk liet de oppositie deze gele
genheid niet ongebruikt voorbij gaan 
om te betogen, dat het kabinet deze bo
ze plannen opzettelijk voor de kiezers 
geheim had gehouden, omdat de verkie
zingsprogramma's van alle partijen -
dus ook die waarop het kabinet-De Jong 
steunde - heerlijkheden in het vooruit
zicht hadden gesteld waarvan men wist, 
dat ze niet verwezenlijkt zouden kunnen 
worden. 

In de tv-rubriek "Ter Visie" van vori
ge week vrijdag werd drs. Den Uyl 
hierover gevraagd door een interviewer, 
die kennelijk zoveel mogelijk sensatie 
eruit wilde halen en aan de heer Den 
Uyl vroeg of dit geen bedrog was. 

Drs. Den Uyl, die zelf ook minister is 
geweest en dus wel enigszins op de 
hoogte moet zijn van de wijze waarop 
de begroting wordt opgemaakt, waagde 
zich niet aan een beaming van deze 
kwalificatie - "bedrog is een wat .bela
den woord''- maar kwam na wat ge
praat over "gesjoemel met zeer vitale 
gegevens" tot de conclusie, dat hier wel 
sprake was van politi.!k "met dubbele 
bodem''. 

Het is jammer, dat dr. Drees jr. zich 
tegen dit alles slechts verweerd heeft 
met de mededeling dat het hier alleen 
een ambtelijk stuk betrof, dat slechts 
streefcijfers bevatte. De heer Drees 
moet nog leren in een politiek debat 
sterkere beelden en tot de goegemeente 
gemakkelijk sprekende termen te ge
bruiken. Het blijkt nu zelfs, dat een 
blad als NRC-Handelsblad de kritiek 
van drs. Den Uyl, zij het in zachtere 
vorm, overneemt, omdat de ministers
lijsttrekkers uit het kabinet-De Jong 
hiervan toch op de hoogte moeten zijn 
geweest getuige het - door Den Uyl 
niet genoemde - feit dat zij in de ver
kiezingscampagne op de noodzaak van 

bezuinigingen hebben gewezen, zelfs be
dragen hebben genoemd. 

\Vanneer men nu enigszins op de 
hoogte is van de gang van zaken bij het 
tot stand komen van de staatsbegroting, 
dan weet men, dat reeds in februari 
over de begroting van het volgend jaar 
overleg begint tussen de directie der 
Rijksbegroting (als hoofd waarvan dr. 
Drees meer dan 10 jaar heeft gefun
geerd) en de departementen. De norma
le gang van zaken is dan, dat in mei 
door de directie een begroting wordt 
ontworpen. Dit stuk heeft uiteraard 
geen enkele politieke betekenis; het is 
een ambtelijk stuk. Wanneer in mei het 
stuk in de kabinetsvergadering ter spra
ke wordt gebracht door de minister van 
financiën wordt bij deze discussies 
de uiteindelijke begroting vastgesteld, 
d.w.z. in de loop van de zomer. 

In de ministerraad vallen de politieke 
beslissingen, worden, zoals men het 
gaarne zegt, de prioriteiten vastgesteld 
aan de hand van de levende wensen en 
de beschikbare middelen. Hoe die -be
slissingen ten slotte zouden zijn uitge
vallen kan niemand, ook de leden van 
het kabinet-De Jong niet, weten. 

Tegen bedrog, dubbele bodem, en sjoe
mel-suggesties kan men zelfs aanvoe
ren, d!lt een publikatie van de werkelij
ke financiële situatie vóór de verkiezin
gen, de "bezuinigers" (als hoedanig 
DS'70 wordt gedoodverfd), in de kaart 
zou hebben gespeeld. 

Wanneer men het kabinet-De Jong 
iets op het punt van financiële presenta
tie zou mogen verwijten dan is het, dat 
het (in tegenstelling tot het kabinet
Drees sr - Hofstra in 1956, dus bij de 
vorige periode van "bestedingsbeper
king") een lijstje van "nationale verlan
gens" heeft doen publiceren, waaruit 
zou blijken hoeveel miljarden extra de 
bevrediging van al die verlangens zou 
eisen. Iedere kiezer had dan de onmoge
lijkheid daarvan kunnen inzien. 
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van de nieuwkomers heeft het plan 
weer uit Eindhoven te vertrekken en is 
dus kennelijk niet tevreden met de 
woonsituatie. 

De minste neiging tot vertrekken heb
ben de inkomensgroep tussen I 15.000 
tot f 20.000. Dat laat volgens de afde
ling onderzoek en statistiek van de ge
meentesecretarie de voorzichtige conclu
sie toe, dat aan de woonwensen van de
ze middengroep het meest is tegemoet
gekomen. 

De geënquêteeerden met een leidingge
vend beroep, die zich in de onderzoekpe
riode in de agglomeratie vestigden ko
zen voor een derde deel Eindhoven als 
woonplaats, tweederde ging wonen in 
een van de andere agglomeratiegemeen
ten. Een vestigingsreden die in de rand
gemeenten aanzienlijk meer is genoemd 
dan in Eindhoven is de mogelijkheid 
van het kopen van een woning. 

Uit de enquête "Winkelen in de bin
nenstad" blijkt, dat 40 procent van de 
Eindhovense ondervraagden tenminste 
eenmaal per week en tachtig procent 
tenminste eenmaal per maand naar het 
centrum van Eindhoven gaat om te win
kelen. Voor de huisvrouwen uit de ag
glomeratie bedragen deze percentages 
resp. 17 en 57. Als aantrekkelijke facet
ten van het winkelen in het centrum 
worden genoemd: het grote aantal 
mooie en goede winkels en warenhuizen, 
waar men niet verplicht is iets te kopen 
en de gezellige sfeer. Ook het aspect 
"Prijzen vergelijken" spreekt naar ver
houding veel ondervraagden sterk aan. 
Als minder aantrekkelijk facet van het 
winkelen in het centrum wordt door 36 
procent van de ondervraagden het ge
brek aan parkeerruimte genoemd. 25 
procent waardeert de grote drukte ne
gatief en volgens 13 procent is er spra
ke van slechte bediening. 12 procent van 
de ondervraagden vindt dat er te weinig 
horecagelegenheden (lunchrooms) in het 
centrum zijn. Van de jongeren tussen 15 
en 25 jaar, die speciaal zijn benaderd 
met de vraag wat eraan het centrum 
ontbreekt, vindt 25 procent dat er te 
weinig amusement is. 

SP/DO 
W illemsplein 

Rotterdam 

Maatschappelijk werk 
De Werkgroep "Medisch Opvoedkun

dig Bureau - Maatschappelijk Werk"• 
bestaande uit een aantal maatschap
pelijk werkers en enige cliënten van de 
"MOB's" heeft ons verzocht enige aan
dacht te besteden aan haar streven. 
Zij bepleit rechtstreeks contact tus
sen de maatschappelijk werkers en de 
subsidiegevers d.w.z. de politici. De 
werkgroep stelt zich o.m. ten doel er 
voor te ijveren dat opzet en organisatie 
van MOB's en andere instituten op het 
psycho-sociale vlak gaan voldoen aan 
de huidige inzichten wat betreft de 
medeverantwoordelijkheid van de mede
wer~rs, openheid van beleid, doorzich
tigheid van het beheer, inspraakmoge
lijkheden voor cliënt en samenleving. 

In verband hiermee richt de werk
groep zich tot de politieke partijen daar 
politici invloed hebben op het MOB-· 
beleid via de subsidie. Communicatie 
tussen politici en werkers in het psycho
sociale vlak is volgens haar van belang 
en zij voelt het als gemis dat het 
werk van de politici onduidelijk is, 
met name waar het betreft de ver
deling van de subsidie. Er is veel 
geld nodig om de MOB's in staat te 
stellen nieuwe methoden toe te passen, 
en de werkers bijscholing te kunnen 
geven om hen in staat te stellen 
dringender taken voor het MOB te ver
vullen. Ook de eliminatie van wacht
lijsten van cliënten vereist veel geld. 
Verder zou het aantal taken moeten 
worden uitgebreid. Gebrek aan contact 
met de politici maakt dat dezen - vaak 
slecht geïnformeerd - hun fiat geven 
aan voorstellen van b. en w., provin
ciale overheden en de regering. Daarom 
willen de werkers de mogelijkheid heb
ben met de subsidiegever over het sub
sidiebeleid te praten. Wat de vorm van 
de communicatie betreft kan gedacht 
worden aan individuele contacten, 
groepscontacten en contacten via een 
in te stellen personeelsraad. 
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-HoTEL :~DE NEDERLANDEN" VREELAND 
REST AVRANT -ROTISSERIE •• NAPOLEON" 

VREELAND "/o VECHT 
"lU KRUISINQ AUTOWEQ ft~ARLEM/ftiLVIRSUM +UTRECHT /AMSTERDAM 

RESERVERING (02943) 1576 

,, Gastheren 

land '' 1n e1gen 
• . . 

HOTEL WITTEBRUG 
Den Haag - Scheveningen 

20 suites en 240 bedden 

Alle kamers met privé bad en douche 

Airconditioned restaurant en lounge-bar 

Tel.: 512361 (10 liinen) 

WAAR lNVVRLJH8D' 
GERESPECI EERD 
WORDT ••• 
RIJnhotel: modem,comfortabel hotel 
In Rotterdam-Centrum. 140 Kamera 
met bad of douche. Congreaaccom• 
modai1e voor 20 tot 2000 personen. 
Ruimeondergrondse parkeergarage 
direkt naast het hotel. 

rijnhotel rottereJam 
lchouwburgpleln 1 Rotterdam 
Tei.(01~ 132800 • T.,_ 2104Ct 

/ejnholef _Arnhem 
annex SAVOY-RESTAURANT 
Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken · 

RIJNTERRAS 
Onderlangs 10 • Arnhem • Tel. 08300.27141 

waar de gast k'8ning is 
Cocagne, levend mlddelpunt van· een levende stad: 
perfekt4:t outillage voor vergaderingen, congressen, 
ehows, feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco• 
modatie, restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speci_ale arrangementen bij feestelijke gele
genheden; Kerst"' Is· Nieuwjaar· Pasen- Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPËCIALITËS. CAVE RENOMMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040 • 69288 

KASTEELOUD-WASSENAAR 
HOTEL-RESTAURANT 

Vijf minuten van Oen Haag, te bereiken via autoweg naar Am
sterdam, afbuigen tegenover Dierenpark Wassenaar. 

In magnifiek park gelegen hotel met alle moderne comfort. Salons 
voor speciale diners, recepties, coaktailparties, vergaderingen, etc. 

GEEN PARKEERPROBLEMENI Telefoon 01751 • 9045 
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De legpuzzel is klaar 

VERVOLG VAN PAGINA 1 

Prof. Langman 
Afgezien eventueel van de staatssecre

tarissen zal het nieuwe kabinet één libe
raal tellen, die tot dusverre in onze par
tij weinig bekendheid geniet, namelijk 

prof. mr. drs. H. Langman. 
Gaarne roep ik hem een hartelijk wel

kom toe in onzè gelederen. Ik ben er van 
overtuigd, dat hij op een uiterst belang
rijke post in het kabinet, een post na 
dé oorlog nimmer door een liberaal be
kleed, een beleid zal voeren waarmede 
de VVD van ganser harte zal kunnen 
instemmen. Ik ben hem er uitermate 
dankbaar voor, dat hij de voor hem zeer 
zware beslissing heeft willen nemen zijn 
huidige positie, waarin hij bijzonder 
moeilijk vervangbaar is en die zijn volle 
liefde had, c te ruilen voor de functie van 
minister van economische zaken. 

Scheidende ministers 
Ten slotte - maar zeker niet in de 

laatste plaats - wil ik namens de Ka
merfracties, maar zeker ook namens de 
partij een bijzOnder woord van dank 
richten tot die leden van het kabinet
De Jong, die geen deel zullen uitmaken 
van het kabinet-Biesheuvel. Op het mo
ment, dat ik dit artikel schrijf, staat dat 
alleen vast ten aanzien van de ministers 
Polak, Den Toom en Witteveen. 

Wij prijzen ons als VVD gelukkig dat 
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Organisatie- en Adviesbureau 
"L I BA"· 

voor Reclame en Publiciteit 
Ook al uw reclamedrukwerken kunnen wij voor u verzorgen. 

EVERTSENST~T 8 

in deze afgelopen vier jaren in het ka
binet-De Jong zulke uitnemende repre
sentanten van het liberalisme zitting 
hadden. Persoonlijke omstandigheden, 
alsmede de ingewikkeldheid van de poli
tieke legpuzzel hebben tengevolge ge
had, dat wij geen van hen meer zullen 
aantreffen in het kabinet-Biesbeuvel. 

Dat doet echter niets af aan onze grote 
waardering voor het voortreffelijke werk 
dat zij in de afgelopen jaren voor het 
land en voor de liberale idealen hebbeu 
verricht. Zij verdienen onze lof ten volle. 

Het kabinet-De Jong heeft zijn taak 
volbracht. Het kabinet-Biesheuvel staat 

. in de startblokken. Al zal ik er zelf deel 
van uitmaken, toch durf ik het aan om 
het namens de VVD het allerbeste toe 
te wensen. 

De VVD zegt het kabinet haar volle 
medewerking toe. De VVD heeft groot 
vertrouwen in de koers, die het kabinet
Biesheuvel zal gaan varen. Het is aan. 
het kabinet om dat vertrouwen in de 
komende vier jaren waar te ma.ken. 

PAPENDRECHT 

nder de. 
loep 
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eerste maal bij de Statenverkiezingen • 
van 1974 ook de 18- tot 21-jarigen reeds 
naar de stembus zullen mogen gaan. Of 
ze het in grote meerderheld ook inder
daad zullen doen, is een andere vraag. 
Hoewel bij de jongsté Kamerverkiezing 
het totale opkomstpercentage niet -onbe
vredigend was, bleek voor de jongere 
kiezers volgens steekproeven de op
komst het kleinst te zijn geweest. 

ARNHEM: , Utiliteitsbouw aannemingsbedriJf Bruningweg 21 
Telefoon: 085 • 454245 * 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw 

I.H.C.HOLLAND Is de Industriële 
groep van Gusto-Schledam, 
Smlt & Bolnes-Zierlkzee, 
Verschure-Amslerdam. 
Smii.Kinderdljk-KinderdiJk, 
D.M.N.-Noordwljkerhout en 
De Klop-Sliedrecht. 

llilliliJIIIIIiU6i611Ji1J.H.C.HOLLAND bouwt 
baggerwerktuigen en booreUanden, 
drijvende kranen en veerboten, 
staalkonstrukties en diesel· 
motoren, materieel voor 

1 H C HOLLAN erlswlnnlng en graanelevatoren. • • • D Een dynamische Industrie, die 
Postbus 6141, Rotterdam, Tei.{010) 254783 bouwt aan een grote toekomsL 

ROTTERDAM: 

arnhem • rotterdam Kipstraat 3d 

Telefoon: 010 • 121288 

81ND81S911 

in het hart 
"an Amsterdam 

COMPLETE 
INTERIEURVERZORGINe 

• 
CESKUNDIGII 

AI)VIRKN 

,.RANCO 
LEVERIN el 
COOR EIEHEIE .. 
NEDERLANI) 

~~W..., 
a MEUBELEN 
VIJZELSTRAAT 11E5-119 

AMSTa'ROAM • TEL. 248'7t8 
_l 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton- ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZEft N.V. 
TELEFOON 010-332657 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 
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utiliteitsbouw 

systeembouw 

sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 

' 

'Twee Torens! 
N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 

TELEFOON 25242 • DELFT 

Boele's Scheepswenen en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NE 5 (bii Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 134862 ROTTERDAM - TELEGR. BOB.E • BOLNES 

containen:. 
koel/vries
containers: 

Onder de beschermde naam "Multload"• 
container bouwt Paul a. Van Weelde 
N.v. genormaliseerde aluminium STA• 
PELCONTAINERS voor het stukgoe
derenvervoer. 

r /Flats" en 
"Huifcontainers": 

De constructie van Van Weelde'& con• 
tainera 1eent zich In het bijzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koeiJ 
vriescontainera, met naar keuze poly· 
streen of polyurethaan isolatl411, Binnen· 
afwerking naar wens In aluminium ot 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel• 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIEEN 

CARROSSERIE· eN CONTAINERFABRIRK 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'S·GRAVENWEG 350 • NIEUWERKERK AJD IJSSEL 

TEL. (01803) 2841 (8 LIJNEN).; 

GEEN TIJDVERLIES I 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

bij 

N. V. ·scheepswerven "Piet Hein" v .d.z.d. 

TELEFOON 

FA. W. SCHRAM & ZONEN 
BOLNES/PAPENDRECHT 

NIEUWBOUW en REPARATIE 

e twee dwarshellingen van 115 m 
e overdekt dubbel droogdok van 115 m 
e twee nieuwe droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 104 en 93 m 
e snel schroefwisselen en kleine roer- en 

stevenreperaties in nieuw HEFDOK 

ROTTERDAM 010-13 92 75 
BOLNES 01804- 36 44 • 34 09 
PAPENDRECHT 01850- 5 12 22 • 5 14 66 

VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

" M 0 L I S 0 L 11 MOLER ISO LA TIESTENEN 

VUURVASTE ISOLATIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 D 0 R I T E " CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N.V. Gouda Vuurvast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 167 44 - (01820) 

WAT WEET ·u VAN 
kiesrecht, medezeggenschap, politieke partijen, inkomens
en bezitsverdeling ..• 

CURSUS BURGERSCHAPSKUNDE 
40 schriftelijke lessen voor f 25.-. 
het raadslidmaatschap, begroting, ruimtelijke ordening, 
gewestvorming ..• 

CURSUS DE GEMEENTERAAD 
25 schriftelijke lessen voor f 20.-. 
invloed van de burger, parlement, gemeente, economisch 
beleid, recht, dienstplicht ..• 

CURSUS VOOR JONGEREN 
POLITIEK BEKEKEN 

12 schriftelijke lessen + documentatiemappen voor f 9.50 
(in samenwerking met de Ned. Politieke Jongeren Contact 
Raad). 
Vraag nog heden een gratis prospectus onder vermelding 
van de naam van de cursus(sen) en de letters VD bij: 

Stichting Burgerschapskunde 
POSTBUS 349 • LEIDEN ' 
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, 
or 

door H. Wiegel, pas gekozen 
tot voorzitter van de VVD
fractie in de Tweede Kamer 

- ; J •'c ' ,...,~ ,' ' ' 

Uit de inhoud 
• Op pagina 3 neemt onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel o.m. de twee 
nieuwe liberale staatssecretarissen en 
onze nieuwe fractievoorzitter in de 
Tweede Kamer onder de loep. 

• Op pagina 4 en 5 stellen wij de 
"nieuwelingen" in de VVD-fractie aan 
u voor. 

• Op pagina 6 reist mr. C. Berkhou
wer van Londen naar Peking, via 
Brussel en Washington. 

• De dollarcrisis en onze nationale 
economische zorgen gaven drs. G. M. 
V. van ·Aardenne aanleiding tot het 
op paginà 7 afgedrukte artikel. 

• Op pagina 8 en 9 besteedt mevrouw 
mr. E. Veder-Smit aandacht aan enige 
aspecten van het milieubeheer. Op die 
pagina's ook onze rubriek "De VVD 
in het parlement", dit keer voor een 
groot deel gewijd aan het debat over 
de regeringsverklaring van het nieu
we kabinet. 

De eerste radio-uitzending van de 
VVD in het seizoen 1971-1972 zal 
plaatshebben op maandag 6 septem
ber, van 18.19-18.29 uur, over de 
zender Hilversum 1. Met ingang van 
deze datum kan men onze uitzendin
gen weer om de veertien dagen op 
hetzelfde tijdstip en over dezelfde 
zender beluisteren. 

moeilijk 
Politieke vriend en vijand zijn het er ovet· eens: de Tweede

Kamerfractit: van de VVD heeft een groot aantal nm haar beste 
mensen aan het kabinet afgestaan. 

Voorzitter en vice-voorzittel' werden minister, twee bekwame 
leden staatssecreta1is. De fractie is daar blij mee en trots op. 
Onze beste wensen vergezellen hen! Maar gemakkelijker is het' er 
voor ons niet op geworden. Halverwege de vorige rit raakten wij 
Toxopeus en Haya van Someren kwijt, bij de verkiezingen Zege
ring Hadders, een vice-voorzitter met de vingertoppen vol politiek 
gevoeL En nu weet· een aderlating. 

Met name het yerlies van Geel'tsema valt zwaar. Over enige 
tijd hoop ik op een yan onze partijbijeenkomsten hem officieel 
dank te zeggen voor wat hij als voorzitter van onze Tweede
Kamerfractie en als partijleider gedaan heeft. Ik kan dat dan 
niet alleen formeel doen als zijn opvo1ger, maar ook namens een 
groep vrienden. Want een van Geertsema's verdiensten is ge
weest, dat hij van al die individueel ge-
aarde liberale Kamerleden een team 
gemaakt heeft, dat geweldig hard en 
enthousiast wil werken, juist ook omdat 
de onderlinge samenwerking zo goed is. 

Ik schrijf "is" en niet "was". Dat ik 
dat kan is een pak van mijn hart, want 
de nieuwe Tweede Kamerfractie belooft 
net zo'n team te worden. Hoe wij ons 
gezamenlijk hebben voorbereid op het 
debat over de regeringsverklaring, hoe 
onze eerste fractievergaderingen verlo
pen zîjn, hel kon niet betel·. Een niet-li
berale journaliF.t ze1 tijdens het debat 
twee weken geleden tegen mij: "Het 
enthousiasme en de zelfverzekerdheid 
stralen van jullie gezichten." 

Succes 
Voor de komende tijd zal dat gewel

dig belangrijk blijken te zijn. Vriend
schap en eensgezindheid zijn onmisbaar. 
willen wij er in slagen ons werk met 
succes te doen. Dat geldt niet alleen 
voor de Tweede Kamerfractie, het geldt 
voor onze hele partij. Als wij elkaar 
niet vasthouden, elkaar niet steunen 
waar mogelijk is, gaat dat ten koste 
van de kwaliteit van ons werk en dus 
ten koste van de groei van de VVD in 
de toekomst. Ik heb geen enkele twijfel 
aan de eenheid van optreden en ik re
ken op goede samenwerking met al 
mijn mede-VVD'ers. 

Erg gewend ben ik nu na een maand 
voorzitterschap van onze Tweede Ka
merfractie nog niet. Maar de reacties 
van zoveel vrienden en partij-ge11oten. 
de gesprekken met de voorzitter van de 
Eerste Kamerfractie en de voorzitster 
en het hoofdbestuur van onze partij, 
hebben mij wel moed gegeven en ge
sterkt. Ik besef heel goed dat de VVD 
door mij als haar fractievoorzitter in de 
Tweede Kamer te kiezen een geweldig 
risico genomen heeft. Maar zij heeft het 
aangedurfd en ik zal mijn uiterste best 
doen er wat van te maken. 

Moeilijk 
Dat zal heel moeilijk worden. Tijdens 

het Kamerdebat over de regeringsver
klaring - op de concrete inhoud waar
van ik hier niet inga, de redactie van 
ons blad neemt dat voor haar rekening 
- bleek, dat de financieel-economische 
situatie nog ernstiger is dan uit eerder 
bekende gegevens was af te leiden. Het 
rondkrijgen van de begroting voor 1972 
kost het kabinet in deze weken veel 
hoofdbrekens. Er zullen diep insnijdende 
en hier en daar hard aankomende maat
regelen moeten worden getroffen. 

Het kabinet heeft het daar nu moei
lijk mee en de regeringsgezinde fracties 
zullen - wanneer de beg1·oting voor 
1972 bekend zal worden gemaakt 
voor een zwaarwegende verantwoorde
lijkheid komen te staan. Van hun inter
ne eensgezindheid en hun onderlinge sa
menwerking hangt het voortbestaan van 
het kabinet af. 

Het optreden van de oppositie tijdens 
de discussie over de reg·eringsverkla-

ring heeft de eenheid van de vijf rege
ringspartijen ongetwijfeld vergroot. Den 
Uyl en Van Mierlo vochten niet met het 
pennemes, probeerden niet op subtiele 
wijze de regeringspartijen tegen elkaal' 
op te zetten: een vak waar onze vroege
re politieke leider Oud een meester in 
was. Neen, er werd met de botte bijl 
gemept, alles wat het kabinet van plan 
was deugde niet, van enige genuanceer
de benadel'ing was geen sprake. · 

Maar voor eenheid van de vijf rege
ringspartijen is meer nodig dan een on
zakelijke en mateloze oppositie. 

ledere partner zal zich aan het re
geerakkoord, aan de afspraken die ge
maalrt zijn, moeten houden. De VVD is 
daartoe bereid en rekent er op dat haar 
vier coalitiegenoten dat ook zijn. 

Veto 
Toen de minister-president tijdens 

het Kamerdebat over de regeringsverl;\a-

Zegering Hadders 

onderscheiden 

Dezer dagen is de heer R. Zegering 
Hadders, die de VVD 25 jaar lang in het 
parlement heeft vertegenwoordigd, be
noemd tot commandeut· in de Orde van 
Oranje-Nassau. 

De heer Zegering Hadders, die wij 
gaarne gelukwensen met zijn hoge on
derscheiding, was van 1946 tot 1948 lid 
van de Eerste Kamer en van 1948 tot 
mei 1971 lid van de Tweede Kamer, 
waarvoor hij zich bij de jongste verkie
zing niet meer lmndidaat stelde. 

In de laatste vergadering van de oude 
Tweede Kamer op 8 mei jl. wijdde Ka
mervoorzitter mr. Van Thiel een harte
lijk afscheidswoord aan de heer Zege
ring Hadders, de "stoere Drent", die ook 
aan het Presidium van de Kamer zoveel 
goede diensten had bewezen. 

ring in een discussie met de leider van 
de oppositie over het al dan niet door
gaan van de inflatiecorrectie aan het 
glijden dreigde te gaan, heeft onze frac
tie het kabinet nadrukkelijk gewezen op 
de afspraken die bij de informatie zijn 
gemaakt. De minister-president ant
woordde, tot onze tevredenheid, dat af
wijking van het regeerakkoord slechts 
mogelijk zou zijn met instemming van 
alle vijf fractievoorzitters. Ieder heeft 
het ''ClO·l'CCht. 

Ik acht het noodzaKelijk dat hier nog 
eens te onderstrepen. Wat geldt voor de 
inflatie-correctie. geldt ook voor de an
dere onderdelen van het regeerakkoord. 
Het zich niet gebonden achten aan be
paalde details is in strijd met de afspra
l<en en voor ons onaanvaardbaar. 

Alleen als de vijf fractievoorzitters 
het eens worden over een afwijking van 
het akkoord, kan op de afspraak worden 
teruggekomen - en tlan alleen in de zin 
van: de door de vijf fractievoorzitters 
gezamenlijk toelaatbaar geachte wijzi
ging. 

Bij een samenwerking naar de letter 
van het akkoord zal het overigens niet 
kunnen blijven. De geest is net zo be
langrijk, of misschien nog belangrijker. 
Daarmee bedoel ik te zeggen, dat er ook 
onderling vertrouwen moet zijn. Zo'n 
vertrouwen, dat ieder van de vijf weet, 
dat de partners volledig en van harte 
bereid zijn het kabinet te steunen in 
zijn pogen ons land door de geweldig 
moeilijke problemen waar wij voor 
staan heen te loodsen. 

De vijf fractievoorzitters zijn - Mel
lema uitgezonderd - allemaal nieuwe
lingen in het vak. Zij moeten elkaar 
leren kennen; elkaars karakter en 
eigenschappen leren proeven. De samen
werking tussen de vijf is tijdens het 
debat over de regeringsverklaring rede
lijk gestart, maar voor een goed samen
spel in de komende tijd zou het uiter
mate nuttig zijn als de fractievoorzit
ters van de regeringspartijen binnen
kort bijeen zouden komen om uitgebreid 
en diepgaand te praten over wat ons in 
het najaa1· en daarna te doen staat. 

Initiatief 
KVP-fracllevoorzitter Veringa zei mij 

twee weken geleden dat hij het initiatief 
tot zo'n beraad zou nemen. Helaas is hij 
nu zelf tijdelijk uitgeschakeld. Wij zul
Jen hem Jnet zijn samenbindende capaci
teiten missen en wensen hem van harte 
bcte1·schap. Zijn vervanger Anctriessen 
ken ik uit de woningbouwdebatten als 
een voortreffelijk en collegiaal man. 

Ik wil dit eerste artikel door mij in 
mijn functie van voorzitter van onze 
Tweede Kamerfractie geschreven, af
ronden met enkele kanttekeningen bij 
de partijpolitieke situatie. Niet meer 
dan kanttekeningen : op de plaats van de 
VVD in het politieke stelsel van ons 
land, op de samenwerking tussen de 
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2 -vrijdag 22 augustus 1971 

Aankondigingen 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid ea Democra
tie ia gevestigd &e · Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89·B. Hoofdredacteur eo 
voorzitter van de redactiecommissie Ïll 
de heer l'h. C. la Chapelle. 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van , Ie VVD, KoninginDegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
nementen-administratie, 070 • 111741). 
Voor adreswijzigingen ete. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie·exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, WestiJlaak 180 (I)()stbus 824) te 
Rotterdam, telefoon 010 • U7211. 

algemeen 
secretariaat 

Bet algemeen secretariaat van de 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin
ginDegracht 61, telefoon (070)·6&1803. 
l'ostrekening: 67880 ten name van de 
algemeen secretaris van de VVD te Den 
HaaJ. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Het secretariaat van de VVD
fractie in de Tweede Kamer is ge
vestigd bi het gebopw: van de Twee
de Kamer, Binnenhof 1 A te Den 
Haag. Telefoon (070)-614911. 

• Mevrouw J. S. Waardenburg-Been
hakker neemt het secretariaat van de af
deling Enkhuizen waar. Het kwam va
cant door het overlijden van de heer J. 
Sluis op 31 mei jl. 

• De afdeling Koog/Zaandijk besloot 
tot splitsing van de functies van secreta
ris en penningmeester. Secretaris werd 
de heer S. J. W. van Cooth jr; penning
meester blijft de b.eer Jb. Pielkenrood. 

e In Bergen-N.H. waàr hij de laatste 
jaren verbleef, is op 68-jarige leeftijd 
nog plotseling overleden de heer S. 
Breebaart, die deel uitmaakte van de 
landelijke landbouwcommissie van onze 
partij. Bovendien heeft hij in Noord
Holland gedurende een lange reeks van 
jaren veel en goed werk voor de VVD 
verricht, o.a. als bestuurslid van de Ka
mercentrale Den Helder, secretaris-pen
ningmeester van de afdeling Barsinger
horn en als bestuurslid van de afdeling 
Schagen. 

• Op 20 juni jl. overleed plotseling de 
heer W. C. van Iperen, raadslid en frac
tievoorzitter voor de VVD in Schoonho
ven en tevens bestuurslid van de afdeling. 
De VVD verliest in de heer van !peren 
een buitengewoon waardevol lid, aange
zien hij bijzonder goed op de hoogte 
was van alle gemeentelijke aangelegen
heden en over veel contacten beschikte. 

Op 13 september spreekt mej. mr. A. 
Kappeyne v. d. Coppello lid van de 
Tweede Kamer tijdens het traditionele 
"broodje VVD" van de afdeling Henge
lo. Aanvang 18.00 uur. 

• Cursus 
De noordelijke kamercentrales 

organiseren voor de leden en af
delingsbesturen in de provincies 
Friesland, Groningen en Drenthe 
een kadercursus in het hotel Het 
Witte Huis te Donkerbroek (Fr.) 
en wel op 4 oktober, 18 oktober 
en 1 november aanvang 19.00 uur. 
De onderwerpen zijn 1. gewest
vorming; 2. positie van de zelf
standigen t.o.v. de loontrekken
den; 3. de milieuhygiëne en· haar 
financiering. De namen van de in
leiders worden later bekend ge
maakt. De kosten zullen ongeveer 
f 7,50 per deelnemer bedragen. 
Opgave bij: mevr. Colenbrander, 
Wibautstraat 19, Meppel. De alge
hele leiding berust bij de heer Ze
gering Hadders. 

Namens de raad van Schoonhoven was 
hij ook vertegenwoordiger in diverse re
gionale organen. Hij ruste in vrede. 

• In de studiecommissie van de Ka
mercentrale Den Helder is de gedachte 
geopperd een inventarisatie te maken 
van de wensen en verlangens van de Ie-. 
den over de planologische ontwikkeling 
van Waterland. Voor raads- en statenie
den die zich moeten uitspreken over het 
in de herfst verschijnende ontwerp
streekplan voor Waterland kan deze in
ventarisatie een waardevolle bijdrage 
zijn. Met het oog op een en ander zijn 
de afdelingsbesturen in Waterland en de 
VVD-raadsfracties uitgenodigd voor E;en 
bijeenkomst op vrijdag 20 augustus In 
De Doele te Purmerend. 

• Op de ledenvergadering van 25 mei 
jl. trad de voorzitter van de afd. Ooegst
geest-Warmond mr. J. C. J. Stal af. Als 
nieuwe voorzitter werd gekozen de heer 

. P.J. van Emburg. Verder traden tot het 
bestuur toe; mevr. Th. L. Blom-de Koek 
van Leeuwen en de heer L. N. Briët. 

Het bestuur is nu als volgt samenge
steld: P. J. van Emburg, voorzitter; L. 
N. Briët, vice-voorzitter; H. M. Rei
lingh, secretaris R. Haafkens, penning
meester; mevr. E. C. Bakker-Ie Conge 
Kleyn; mevrouw Th. L. Blom-de Koek 
van Leeuwen; dr. M. E. Kronenberg, 
leden. 

Openbare 
vergadering 
partijraad 

Zaterdagmiddag 25 september 
a.s. zal de partijraad van de VVD 
in openbare vergadering bijeenko
men. Het enig·e agendapunt zal 
zijn: bespreking van de politieke 
toestand. 

De vergadering wordt gehouden 
in Esplanade te Utrecht en begint 
om 14.00 uur. 

Mijn opinie is • • • 

• Gemiste kans 
De heer H. F. Dijkstal is blij met de 

benoeming van Hans Wiegel tot fractie
voorzitter. Het zou echter naar zijn me
ning beter geweest zijn als men voor de 
verkiezingen al rekening had gehouden 
met de mogelijkheid dat een jongeman 
als Wiegel het voorzitterschap op zich 
zou nemen als de heer Geertsema minis
ter zou worden en dat zat er immers in. 
"Ik kan me zo voorstellen dat het uit 
propaganda-oogpunt een geweldig voor
deel is als je zo sterk kan apelleren aan 
de groep Nederlanders onder de 35 jaar 
door mensen als de heer Wiegel en ook 
Vonhoff in het centrum van de belang
stelling te plaatsen." Een gemiste kans 
vindt de heer DijkstaL 

• Subsidiebeleid 
De heer M. Leeflang uit De Meern 

meent dat een vergaande sanering van 
het subsidiebeleid van de overheid ge
wenst is. Vooral bij het ministerie .van 
CRM ontbreken grotendeels de afspra
ken omtrent welke bestuurslaag het be
leid voert in een bepaald geval. Dit staat 
een duidelijk beleid in de weg . .,De ge
volgen hiervan zijn nadelig zowel voor 
de overheid als voor de gesubsidieerden. 
Afgezien nog van de mogelijkheid dat 
door onafhankelijke subsidiëring door 
de verschillende bestuurslagen meer 
overheidsgelden worden besteed dan 
wenselijk is, wordt op meer ambtenaren 

en adviesinstanties dan nodig een beroep 
gedaan zich met eenzelfde taak te be
moeien." Door een vergaande sanering 
van de overheidssubsidie-adressen zal 
zonder dat de gesubsidieerden een cent 
minder ontvangen de behoefte aan uit
breiding van personeel in de sector cul
tuur van rijk, provincie en gemeenten 
voor enkele jaren opgevangen zijn. 

• AOW-er 
De heer Waaning uit Haarlem schijft 

ons naar aanleiding van het opinie-onder
zoek "moet de kindertoeslag aan de 
AOW-ers gegeven worden?", dat hij 
daar geen algemeen Nederlands belang 
in ziet. Alleen jeugdige AOW-ers zou
den daar plezier van hebben, maar het 
nog steeds groeiend aantal bejaarden dat 
sociale bijstand krijgt, en zij die verblij
ven in verpleeg- en verzorgingstehuizen, 
zouden er geen voordeel van hebben. 
Volgens de heer Waaning zou een fonds 
uit de kinderbijslag gevormd moeten 
worden, dat alle rente en aflossingen der 
leningen van de zieken- en verpleegte
huizen zou betalen. Ten laste van het 
Ziekenfonds zouden dan alleen de kos
ten van de therapie komen. Prijsverla
gingen van ziekenfondspremies en zie
kenhuisverzekeringen zouden mogelijk 
worden, en vele Nederlanders zouden 
hiervan profiteren. Het zou tevens een 
bijdrage zijn tot de bestrijding van de 
inflatie. 

Zie .ook de opinie-rubriek op pagina 10 

VRIJHEID _EN DEMOCRATIE 

Gih van Helmond 
Van de afdeling Helmond onzer 

partij mochten wij voor het ver
kiezingsfonds een bedrag ontvan
gen van f 700, waarvan f 500 af
komstig van een góede gever uit 
deze afdeling en f 200 van de af
deling zelf. 

Het hoofdbestuur is voor deze 
giften buitengewoon dankbaar. 

Het secretariaat van de afd. is geves
tigd te Oegstgeest, Oranjelaan 8. Tel.: 
01710- 52306. 

• Op 14 juli 1971 overleed de heer M. 
K. Verburg oud 65 jaar. De heer Ver
burg was voorzitter van de afdeling 
Noord-Beveland en heeft deze functie 
zo'n 40 jaar vervuld. Het behoort mede 
tot zijn verdiensten dat er op Noord-Be
veland een kleine maar hechte liberale 
kern werd opgebouwd die in de raad 
van beide Noordbevelandse gemeen
ten Kortgene en Wissenkerke is verte
genwoordigd met 2 zetels. Wij verliezen 
in hem een markant voorzitter aan wie 
wij veel te danken hebben. 

In memoriam 
mevr. v. d. Bergh 

Op maandag 9 augustus overleed plot
seling - aan de gevolgen van een acuut 
nodige operatie - in het Academisch 
Ziekenhuis te Utrecht in de leeftijd van 
49 jaar mevrouw Helga van den Bergh
Bendix, echtgenote van de heer s. J. 
van den Bergh, oud-lid van de Eerste 
Kamer der Staten-Generaal en voorma
lig penningmeester van onze partij. 

Mevrouw van den Bergh, een bijzon
der charmante en zeer intelligente 
vrouw, had reeds in de ,Amerikaanse pe
l'iode van haar leven een grote, ook 
praktische, belangstelling voor een voor
uitstrevend-liberale politiek. De overle
dene heeft zich in de Verenigde Staten 
jarenlang, onder meer voor de verkie
z:ing van Roosevelt en Kennedy, metter
daad ingespannen. 

Na haar huwelijk met onze penning
meester speelde mevrouw op de achter
grond, zoals haar dat lag, bepaald een 
rol in de liberale politiek. 

In het gastvrije huis van de heer en 
mevrouw Van den Bergh zijn vele be
langrijke staatkundige contacten ge
legd. Dikwijls heeft mevrouw Van den 
Bergh haar man naar allerlei bijeen
komsten in VVD-verband vergezeld. 

Het Nederlands liberalisme is wijlen 
mevrouw Van den Bergh-Bendix veel 
verschuldigd, en de opkomst van VVD
kant ter gelegenheid van de begrafenis 
op Westerveld vrijdag 13 augustus jl. 
was overweldigend groot. 

De heer Sindney van den Bergh blijft 
als weduwnaar met twee opgroeiende 
kinderen en een klein meisje achter. 
Ons aller gedachten gaan naar hem uit. 

MR. H. VAN RIEL 

.Liberale 
·burgemeesters 

De heer J. Kok, burgemeester van Est 
en Opijnen, is benoemd tot burgemee
ster van de gemeente Reeuwijk, waar 
hij de vroegere algemeen secretaris der 
partij, jhr. mr. W. H. D. Quarles van 
Ufford, thans burgemeester van Heem
stede, opvolgt. 

Tot burgemeester van de gemllente 
·warffum is benoemd de heer A. Kloos
terboer te Heiligerlee, lid van de ge
meenteraad van Scheemda. 

Het hoofdbestuur wenst beide liberale 
burgemeesters hartelijk geluk met hun 
benoeming. 
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• De liberale 
staatssecretarissen 

Er is sedert mr. Geertsema in ons 
vorige nummer vlak voor zijn beëdiging 
als minister zijn laatste woord als frac
tievoorzitter neerschreef, ondanks de 
vakantieweken heel wat gebeurd. De 
ministers zijn in functie getreden, de 
laatste (vrouwelijke) staatssecretaris 
werd benoemd, de opengevallen zetels 
ook in onze Tweede-Kamerfractie wer
den alle alweer bezet en de regerings
verklaring werd afgelegd, gevolgd door 
een tweedaags Kamerdebat. Aan dat 
laatste is elders in dit nummer aandacht 
gewijd. 

De partij kan over de kwaliteit en de 
deskundigheid van de twee liberale 
staatssecretarissen tevreden ZlJn. 
Staatssecretaris aan het ministerie van 
CRM, in het bijzonder belast met de 
zaken betreffende de sport, de recreatie, 
de volksontwikkeling, jeugdzaken, na
tuurbescherming, musea en monumen
tenzorg, is ons Tweede-Kamerlid H. J. 
L. Vonhoff geworden. Een sympathieke, 
spontane, altijd goedlachse figuur, deze 
in juni juist veertig jaar geworden oud 
HBS-leraar in de geschiedenis. Maar te
gelijk een man die drommels goed weet 
wat hij wil en waarom hij dat wil, die 
zich nooit van zijn stuk Iaat brengen en 
die men letterlijk én figuurlijk niet ge
makkelijk" over het hoofd zal zien. Nog 
in de verkiezingsw:1ken toonde hij in ru
moerige vergaderingen van "werkende 
jongeren'' voor geen kleintje vervaard te 
zijn, hetgeen niet naliet het aanvankelij
ke vooroordeel en wantrouwen tegen de 
"geheide liberaal" toch in zekere bewon

dering en waardering bij deze van natu
re over het algemeen niet zo erg com
plimenteuze en zachtaardige jongeren 
om te zetten. 

Met de komst van deze speciale 
staatssecretaris o.a. dus voor de sport 
en de recreatie ziet de georganiseerde 
sport tot haar voldoening een van haar 
in het vorige jaar door haar geprodu
ceerde sportnota geuite verlangens in 
vervulling gaan. 

Zal de noodzakelijke anti-inflatiekoers 
en straffe begrotingapolitiek hem vol
doende ruimte kunnen verschaffen voor 
het bevorderen van deze over het alge
meen immateriële, maar voor ons geza
menlijk welzijn ook volgens de erken
ning van ons programma toch zeer be
langrijke zaken (en dat geldt zeker óók 
voor de natuurbescherming, de monu
mentenzorg en de musea)? In een ge
sprek met een verslaggever van De Tijd 
erkende staatssecretaris Vonhoff dat op 
korte termijn de zaken er zorgelijk 
voorstaan, maar. 'op langere termijn is 
er toch geen reden voor uiterst pessimis
me. Er zullen ook hier wel een aantal 
ombuigingsmaatregelen nodig zijn, 
maar hij liet er toch geen twijfel over 
bestaan dat hij niet op deze post is gaan 
zitten als liquidateur, maar als stimula-
tor. · 

Het particulier initiatief, juist op deze 
terreinen zo belangrijk, zal óók van bo
venaf moeten wqrden gestimuleerd en 
de voorwaarden voor het goed functio
neren daarvan zullen moeten worden 
bevorderd. Dat ook de profijtgedachte 
(wel een nieuw woord in de politiek, 
maar een gedachte die in onze kring 
zeker niet nieuw is) daarbij een rol zal 
mogen spelen, staat voor hem wel vast. 

Misschien ook -:- zo kunnen we daar
aan toevoegen - zal de invoering van 
een Nederlandse versie van de Duitse 
lotto, als. het door onze geestverwant 
mr. Geurtsen en de KVP-er mr. Van 
Schaik voorgenomen initiatiefvoorstel 
tot wijziging van de Wet op de Kans
spelen het haalt, ook voor de sportac
commodatie nog een welkome midde
lenversterking kunnen verschaffen. 

De tweede liberale staatssecretaris is 
mr. J. G. Rietlterk, aan het ministerie 
van sociale zaken meer in het bijzonder 
belast met de aangelegenheden betref
fende de sociale verzekeringen, die tot 
aan zijn benoeming eveneens, lid van de 
Tweede Kamer was. Dat aan de heer 
Rietkerk deze materie werd toegewezen 
behoeft geen verwondering te wekken. 
Hij gold in de Kamer terecht als een 
der meest deskundige afgevaardigden 
op dit terrein. Daarvan getuigden ook 
zijn nabeschouwingen in ons blad over 
de behandeing van sociale onderwerpen 
in de Kamer en zijn heldere artikelen 
als medewerker van het dagblad Het 
Vaderland. De toelichting in Vrijheid en 
Democratie van 4 april op de sociale 
paragraaf van ons nieuwe programma 
was ook van zijn hand. Men ontmoet 
daarin vele gedachten die ook in de 

H. J. L. VONHOFF 
staatssecretaris bij CRM 

Mr. J. G. RIETKERK 
staatssecretaris bij Sociale Zaken 

regeringsverklaring ;:.ijn terug te vin
den. 

Mr. Rietkerk herinnerde er reeds aan: 
dit jaar zullen we gezamenlijk niet min
der dan f 20 miljard aan premie voor 
de sociale verzekering moeten opbren
gen. Om o.a. de AOW voor gehuwden 
tot het netto minimumloon te kunnen 
optrekken, de uitkeringen voor de z.g. 
oud-invaliden te kunnen verhogen, een 
volksverzekering tegen arbeidsonge
schiktheid te kunnen invoeren en te ko
men tot de voorbereiding van een alge
mene pensioenverzekering, zullen rede
lijke beperkingen elders op dit terrein 
noodzakelijk zijn .. Bij bespreking van 
zaken als bevriezing of beperking van 
de kinderbijslag, een eigen risico in de 
ziekengeld- en ziekenfondsverzekerin
gen, een betere col!trole op de bijstands
en werkloosheidsuitkeringen een zuini
ger beheer in het ziekenhuiswezen zal 
daar in de loop van de tijd in ons blad 
vanzelf nader op worden teruggekomen. 

Om het principiële uitgangspunt in 
ons verkiezingsprogramma nog eens te 
citeren: Reconstructie en vereenvoudi
ging van het stelsel van sociale verzeke
ringen, met als uitgangspunt het begin
sel van de vrije bestedingskeuze van het 
persoonlijk inkomen. Verplichte verze
kering daar waar de risico's slechts col

lectief gedragen kunnen worden, respec
tievelijk de solidariteit een premiehef
fing vereist. 

• Fractievoorzitter Wiegel 
Toen Hans Wiegel, kort tevoren afge

treden als voorzitter van de JOVD, in 
april 1967 in de Tweede Kamer ·werd 
gekozen, was hij nog slechts ruim 25 
jaar (geboren op 16 juli 1941 te Am

sterdam). Dat was een unicum in onze 
parlementaire geschiedenis en hij was 
verreweg het jongste Kamerlid. 

Thans, vier jaar later, vestigt hij een 
nieuw "record" (als we dat zo mogen 
noemen) door op nauwelijks dertigjari
ge leeftijd door zijn fractiegenoten als 
hun voorzitter te zijn aangewezen. "De 
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jongste fractievoorzitter aller tijden" 
schreef een der kranten zelfs in een kop 
over verscheidene kolommen, nadat de 
redactie had uitgevonden dat een derge
lijk feit zich tot nu toe ook in geen 
enkel ander parlement had voorgedaan. 

En inmiddels heeft de VVD-fractie 
met de intrede van de dertigjarige me
vrouw drs. N. Smit-Kroes uit Rotter
dam, wederom het jongste Kamerlid in 
haar midden. Bedenken we daarbij, dat 
de VVD ook de eerste en enige partij 
was (en is) met een vrouwelijke partij
voorzitter, dan mogen al deze sympto
men toch wel gelden als een teken van 
leven, van onafhankelijkheid en durf. 
Maar misschien weet deze of gene mok
kende geest in een uiterste linkerhoek 
ook hieruit nog een ,.conservatieve" 
trek van de VVD af te lezen. Op dat 
punt zijn we veel gewend! 

Dat de heer Wiegel zelf toch wel even 
tegen aanvaarding van deze politieke 
vertrouwensfunctie opzag is begrijpe
lijk. Toch ben ik er stellig van over
tuigd dat zijn fractiegenoten het bij hun 
keuze bij het goede eind hebben gehad. 
Toen hij in 1967 op 25-jarige leeftijd 
Kamerlid werd, lag daar inderdaad wel 
enigermate een risico in. Iemand op die 
leeftijd kan nu eenmál in de praktijk 
nog niet veel gepresteerd hebben waar
op men zijn verwachtingen kan baseren. 
Ik voel echter nog altijd een zekere vol-· 
doening, reeds in januari 1966 in dit blad 
de aandacht te hebben gevestigd op de 
bijzonder verstandige taal en de positie
ve instelling van de toen sedert enige 
maanden alszodanig fungerende liberale 
jongerenvoorzitter Hans Wiegel, die 
zich open en eerlijk bereid toonde, de 
verhouding tussen de JOVD en de VVD 
te verbeteren. Van die positieve instel
ling heeft hij, geschraagd zowel door 
zijn theoretische kennis, opgedaan bij 
zijn studie in de politieke wetenschap
pen, als door zijn gezond realisme, ge
durende vier jaren ook in de Kamer en 
als lid van de VVD-fractie blijk gege
ven. En hij bleek daarbij over de voor 
een politicus onschatbare gave te be· 
schikken, ogenschijnlijk moeiteloos zijn 
gedachten te formuleren in de eenvoudi
ge taal, waarin eens prof. Oud zo'n 
meester was. Niet voor niets is Wiegel 
dan ook een groot bewonderaar van 
Ond, uit wiens politieke en staatsrechte
lijke nalatenschap, zoals deze in honder· 
den parlementaire redevoeringen en in 
talrijke politieke en staatswetenschappe
lijke geschriften is neergelegd, hij waar 
nodig zeker zal weten te putten. Uiter
aard onder erkenning dat de toepassing 
van een op zichzelf onveranderlijk be
ginsel zich dient te wijzigen naar en 
aan te passen aan omstandigheden van 
tijd en plaats. Ook dat was een der 
bekende leerstellingen van Oud. 

De nieuwe fractievoorzitter heeft zijn 
eerste optreden als zodanig bij het debat 
over de regeringsverklaring reeds ach
ter de rug. En wie zijn optreden in de 
Kamer zelf of in flitsen op de televisie 
heeft kunnen volgen, zal met ons de 
overtuiging hebben gekregen, dat het 
ook in de komende, waarschijnlijk heel 
moeilijke periode, "waarachtig wel zal 
gaan.". 

• Het melo-drama van de 
Middenstandspartij 

Het melo-drama van de zich noemen
de Nederlandse Middenst~ndspartij zou 
lachwekkend zijn, als de zaak daarvoor 
in wezen toch niet te emstig was. De 
nare beschuldigingen over en weer van 
machtsmisbruik en beweerde pogingen 
tot bepaalde vormen van omkoperij; het 
elkaar verdringen om de bezetting van 
de twee behaalde zetels; de strijd om 
het "fractievoorzitterschap"; het bom
barderen van de Kamer en haar voorzit
ter met brieven, die de Kamer echter 
wijselijk naast zich neer heeft gelegd en 
het nog vóór de geregelde parlementaire 
arbeid is begonnen reeds uiteenvallen 
van deze tweemansfractie, vormen sa
men een zere plek in het parlementaire 
lichaam. Er wordt werkelijk niets ver
zuimd om het treurspel van de Boeren
partij nog in de schaduw te stellen. 

In deze tijd, waarin zoveel negatieve 
krachten samenspannen om onze parle
mentaire democratie en onze rechtsstaat 
te ondermijnen, zijn dergelijke vertonin
gen des te meer te betreuren. De ver
lieszetel, die wij helaas door het optre
den van een dergelijk met de naam 
"middenstand" spelend gezelschap heb
ben opgelopen, is daardoor nog zwaar
del te dragen dan de twee aan het zo-
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• • Vijf n1euwe liberale gezichten 1n onze 

Na de verkiezingen en door. 
de benoeming van een aantal 
kamerleden tot minister of staats
secretaris, zijn er enkele "nieuwe 
gezichten" in de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer gekomen. Op 
deze pagina's stellen wij de 
"nieuwelingen" (met opzet tussen 
aanhalingstekens, want voor vele 
partijgenoten zijn het natuurlijk 
geen onbekenden) voor. 

De fractie heeft inmiddels, 
zoals men uitvoerig in de dag
bladen heeft kunnen lezen, de heer 
H. Wiegel tot haar voorzitter 
gekozen. In de rubriek "Onder de 
loep", op pagina 3 van dit 
nummer, besteedt onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel daaraan 
enige aandacht. 

De overige leden van de nieuwe 
VVD-fractie zijn: mr. dr. C. Berk
houwer, dr. K. van Dijk, drs. 
Th. H. Joekes, mej. mr. A. 
Kappeyne van de Coppello, mr. 
H. E. Koning, mr. F. Portheine, 
ir. D. S. Tuijnman, mevr. mr. 
E. Veder-Smit, mr. A. Geurtsen, 
G. Koudijs, L. M. de Beer, drs. 
G. M. V. van Aardenne, G. W. 
Keja, H. P. H. Waalkens en mevr. 
drs. N. Smit-Kroese. 

Intussen zijn ook de taken in de 
fractie verdeeld, zoals blijkt uit 
het op deze pagina's afgedrukte 
overzicht. Daarin kan men vinden 
welke VVD-kamerleden zitting 
hebben in de verschillende com
missies van de Tweede Kamer en 
in organen zoals de Raad van 
Europa, de NA VO-Asemblee, het 
Europese Parlement en de 
Benelux raad. 

De nieuwe 
ministers en 
hun staats
secretarissen 

De staatssecretarissen van het ka
binet-Biesheuvel zijn "druppelsge
wijs" benoemd. Ten behoeve van die
genen, die daardoor de kluts een 
beetje zijn kwijt geraakt. publiceren 
wij hierbij de volledige lijst van mi
nisters en staatssecretarissen.· 

' ~ • •• ' ' ' • • > • • - • - • < • • 
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DRS. G. M. V. VAN AARDENNE 

Drs. G. M. V. van Aardenne ( 41 jaar, 
nr. 17 van onze kandidatenlijst) is in 
zoverre niet geheel een nieuweling op 
het Binnenhof, dat hij de laatste maan
den vóór de verkiezingen reeds deel van 
onze Kamerfractie uitmaakte, als opvol
ger van mr. J. F. G. Schlingemann (die 
Gedeputeerde in Zeeland was gewor
den). 

Bij de Kamerverkiezing van 28 april 
werd de heer Van Aardenne als nummer 
17 van de lijst niet onmiddellijk geko
zen, maar was wel de eerste opvolger 
na het uittreden van vier leden der frac
tie die minister of staatssecretaris wer
den. 

Drs. Van Aardenne, die in 1955 zijn 
doctoraal examen in de wis- en natuur
kunde te Leiden deed, was als voorzitter 
van onze Sociaaleconomische Commissie 
en medewerker aan ons blad reeds een 
goede bekende van onze lezers. Hij was 
eerst directeur van een bedrijf in Dor
drecht, lid van de gemeenteraad en ver
volgens wethouder aldaar en bekleedt 
diverse maatschappelijke functies in 
zijn woongemeente. 

Mr. A. KAPPEYNE VAN DE COP
PELLO 

Mejuffrouw mr. A. Kappeyne van de 
Coppello ( 34 jaar), draagster van een 
befaamde liberale naam, nam bij de 
jongste Kamerverkiezing een plaats in 
onder de eerste dertien kandidaten na 
de lijstaanvoerder en werd dus reeds 
direct gekozen. Zij deed haar doctoraal 
Nederlands recht in Leiden. Sinds maart 
1966 was zij als medewerkster verbon
den aan onze Tweede Kamerfractie. In 
hetzelfde jaar werd zij lid van de Leidse 
gemeenteraad. Tevens was zij adjunct
secretaris van de Kiesraad. 

Mej. Kappeyne is dochter van de in 
Loenen aan de Vecht wonende bekende 
Amsterdamse advocaat mr. N. J. C. M. 
Kappeyne van de Coppello, die voor de 
VVD o.a. in de Provinciale Staten van 
Utrecht zitting heeft gehad en in de 
jaren omstreeks 1925 voorzitter was 
van de (landelijke) Centrale van Jonge
ren in de Vrijheidsbon(l. 

MI~ISTER-PRESIDENT: mr. B. W. Biesheuvel (ARP). 

FINANCIËN: mr. R. J. Nelissen (KVP) - tevens eerste vice-minister-president. 
Staatssecretarissen: mr. A. P. J. M. M. van der Stee (KVP) - kadaster en 
domeinen; financiering publiekrechtelijke lichamen; verzekerings- en munt
wezen; 
mr. w. Scholten (CHU) - fiscale aangelegenheden. 

BINNENLANDSE ZAKEN: mr. w. J. Geertsema (VVD) - tevens tweede vice
minister-president. 
Staatssecretaris: drs. A. van Stuyvenberg (DS '70) - financiële en economische 
aangelegenheden lagere publiekrechtelijke lichamen; bevordering efficiency rijks
dienst; interdepartementale taakverdeling en coördinatie; automatisering Rijks 
Computer Centrum; Staatsdrukkerij. 

BUITENLANDSE ZAKEN: drs. W. K. N. Schmelzer (KVP). 
Staatssecretaris: drs. Th. E. Westerterp (KVP) - Europese politiek. 

CULTUUR, RECREATIE EN MAATSCHAPPELIJK WERK: P.J. Engels (KVP). 
Staatssecretarissen: H. J. L. Vonhoff (VVD) - jeugdzaken; volksontwikkeling 
en sport; natuurbehoud en openluchtrecreatie; musea, monumenten en archieven; 
mevrouw S .van Veenendaal-van Meggelen (DS '70) - maatschappelijke 
dienstverlening; bijstandszaken; volkskredietwezen; buitengewone pensioenP-n en 
algemene oorlogsongevallenregeling Indonesië. 

DEFENSIE: H. J. de Koster (VVD). 
Staatssecretaris: A. van Es (ARP) - marine. 

ECONOMISCHE ZAKEN: mr. drs. H. Langman (VVD). 
Staatssecretaris: drs. J. J. M. Oostenbrink (KVP) - midden- en kleinbedrijf; 
toerisme, ijkwezen; accountantswezen. 

JUSTITIE: mr. A. A. M. van Agt (KVP). 
Staatssecretaris: mr. J .H. Grosheide (ARP) -kinderbescherming; reclassering; 
gevangeniswezen. 

LANDBOUW EN VISSERIJ: ir. P. J. Lardinois (KVP). 

ONDERWIJS: mr. C. van Veen (CHU). 
Staatssecretaris: mr. C. E. Schelfhout (KVP) integratie kleuter- en basis-
onderwijs; planning scholenbouw. 

ONTWIKKELINGSHULP: mr. C. Boertien (ARP). 

SOCIALE ZAKEN: drs. J. Boersma (ARP). 
Staatssecretaris: mr. J. G. Rietkerk (VVD) - sociale zekerheid en vernieuwing 
en uitbouw van de arbeidswetgeving. 

VERKEER EN WATERSTAAT: dr. W. Drees jr. (DS '70). 
Staatssecretaris: dr. R. J. H. Kruisinga (CHU) - milieubeheersing etc. 

VOLKSGEZONDHEID EN MILIEUHYGIËNE: dr. L.B. J. Stuyt (KVP). 

VOLKSHUISVESTING EN RUIMTELIJKE ORDENING: drs. B. J. Udink (CHU). 
Staatssecretaris: drs. K. W. Buck (KVP) - stadsvernieuwing, krotopruiming 
en sanering. 

WETENSCHAPSBELEID EN WETENSCHAPPELIJK ONDERWIJS: jhr .mr. 
M. L. de Brauw (DS '70). 

G.W.KEJA 

De heer G. W. Keja ( 45 jaar, nr. 18 
van de kandidatenlijst), is woonachtig in 
Amsterdam-Noord en is bijna zes jaar 
lid van de Amsterdamse gemeenteraad. 
Deze Amsterdammer is het levende be
wijs dat de VVD niet "uitsluitend acade
mici en dergelijke" telt, zoals wel eens 
beweerd wordt. Hij is (was moeten we 
eigenlijk schrijven, want hij heeft zijn 
baan nu moeten opzeggen) employé bij 
de Draka, de draad en kabelfabriek aan 
de overzijde van het IJ. Hij was bank
werker, kreeg een technische opleiding 
voor scheepswerktuigkundige, voer ge
ruime tijd als machinist op de grote 
vaart en werd ten slotte afdelingschef 
bij de Draka. 

De heer Keja geniet in zijn noordelij
ke stadsdeel een grote populariteit en 
werd laatstelijk bekend door in zijn 
eentje het initiatief te nemen voor de 
actie "Artis moet blijven". Een initiatief 
dat zo insloeg, dat zijn vrouw en ken
nissen een half jaar moesten assisteren 
om de 140.000 kaarten voor de handte
keningenactie en de tienduizenden giro's 
te verwçrken. 

TWEE BEKENDE MERKEN 

ALLE 
VERZEKERINGEN 

• 
HYPOTHEKEN 

• 
FINANCIERINGEN 

• 
n.v. makelaarskantoor 

arJIWel5 wassenaar tel. 01751~5675• 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Tweede Kamer 

P. H. WAALKENS 

De heer P. H. Waalkens ( 49 jaar, nr. 
19 op de kandidatenlijst), die een land
bouwbedrijf heeft te Tollebeek, in de 
Noordoostpolder, is een typisch voor
beeld van de moderne agrariër. Hij 
doorliep de HBS en de Middelbare 
Landbouwschool en werd lid en fractie
voorzitter van de gemeenteraad van 
N.O.polder. Van zijn talrijke functies in 
het maatschappelijk leven noemen wij 
zijn: lidmaatschap van de Raad voor de 
waterstaat; lidmaatschap en vice-voor
zitterschap van het dagelijks bestuur 
van het Koninklijk Nederlands Land
bouw Comité; voorzitterschap van de 
Commissie Grondgebruik van het 
KNLC; vice-voorzitter van de Commis
sie Grondgebruik van het Landbouw
schap; voorzitterschap van de Land
bouw Mij. IJsselmeerpolders en ten slot
te zijn voorzitterschap van de befaamde 
"Flevohof", de Nationale Landbouw Ma
nifestatie. 

Samen met ir. Tuynman zal de heer 
Waalkens thans in het bijzonder de 
landbouwzaken in de Kamer behande
len, zomede bepaalde aspecten van de 
zgn. ,.natte waterstaat". 

't Wordt 
moeilijk 
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MEVROUW DRS. N. SMIT-KROES 

Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (in juli 
30 jaar geworden en nr. 20 van onze 
kandidatenlijst), sinds kort ook lid van 
de gemeenteraad te Rotterdam, heeft 
ondanks haar jeugdige leeftijd reeds een 
respectabele staat van dienst. Zij stu
deerde aan de Nederlandse Economische 
Hogeschool te Rotterdam en speciali
seerde zich in de vervoers- en haven
economie. Zij was directielid van een 
zwaar transportbedrijf en is of was we
tenschappelijk medewerkster, lid van de 
Kamer van Koophandel en Fabrieken te 
Rotterdam, van de Commissie Gehuwde 
Werkende Vrouw, van de Commissie 
Zeehavenontwikkeling, van de stuur
groep Management Centrum Vervoer 
(VNO) en van het Adviescomité Nedex. , 

In de VVD was zij lid van de Advies
commissie voor Verkeer en Vervoer en 
voorts is zij nog bestuurslid van de Ver
eniging van Afgestudeerden van de 
Economische Hogeschool en van het Al
gemeen Ziekenfonds Rotterdam. 

Het vervoer, dé havenontwikkeling en 
het luchthavenvraagstuk zullen in de 
Kamer stellig in de eerste plaats haar 
belangstelling hebben. Ook haar huwe
lijk staat in het "teken van de zee
VJlart". Zij is gehuwd met een officiet· 
van de Koninklijke Marine. 

verschillende politieke partijen. en onze 
koers in de toekomst, is diepgaand be
raad binnen onze partij nodig. Voor dit 
moment zie ik niets in beschouwingen 
over een eventuele toekomstige ingrij
pende verandering van de Nederlandse 
partij-politieke toestand. Daarvoor is de 
situatie te onoverzichtelijk. 

Na het ontstaan en het eerste succes 
van D'66, raakten de oude partijen min 
of meer in paniek. Daar is op dit mo
ment - zeker voor de VVD - geen 
enkele reden voor. D'66 is deel van het 
systeem geworden, niets onderscheidt 
die groep van het eens door de Demo
craten zo verfoeide establishment. Deze 
partij heeft zich voor de verkiezingen 
van 28 april bewust uitgeleverd aan de 
PvdA. Nu Den Uijl in het Hollands 
Maandblad een artikel heeft geschreven 
waaruit de teneur: "D'66, bedankt voor 
de winst dank zij het schaduwkabinet 
en voor het overige de groeten" duide• 
lijlr spreekt, zullen veel D'66 leden en 
-kiezers zich diep teleurgesteld voelen. 
Zij moeten weten dat de VVD voor die
genen van hen die voorstander zijn van 
een moderne ondogmatische politiek 
van harte openstaat. 

Ik ben ervan overtuigd, dat onze aan
trekkingskracht op deze kiezers het 
grootst is wanneer de VVD zich de ko
mende tijd ·onafhankelijk blijft opstel
len. 

Volkspartij 
Ook de discussie in confessionele 

kring over partij-politieke vernieuwing 
moet ons, dunkt mij, tot die onafhanke
lijke plaatsbepaling brengen. In de KVP 
wordt gediscussieerd over de fundamen
tele vraag of deze partij zich wel of niet 
tot een algemene volkspartij moet om
vormen. Binnen en tussen de drie con
fessionele groeperingen lijkt mij het 
verschil van mening over de eventuele 
totstandkoming van een Christen Demo
cratische Partij de laatste tijd eerder 
toe dan af te nemen. 

Over DS'70 is nog steeds weinig te 
zeggen. De Democratisch-Socialisten 
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Taakverdeling fractie 
Zoals gebruikelijk heeft de VVD-fractie in de Tweede Kamer, nu haar 
uitelmlelijke samenstelling bekend is, de taken onderling verdeeld. 

Hieronder volgt een overzicht, waaruit blijkt welke leden voor de VVD zitting 
hebben in de verschillende kamercommissies. Tussen haakjes zijn telkens de 
namen van de plaatsvervangende leden vermeld. 

Presidium: Joekes (Portheine) 

Personeels-adviescommissie: mej. Kappeyne van de Coppello 

Suriname en Antillen: Van Dijk en Tuijnman (Geurtsen) 

Buitenlandse Zaken: Wiegel en Berkhouwer ( Portheïne en Koudijs) 

Sub-commissie NAVO: Koudijs ( Berkhouwer) 

Sub-commissie Europese verkiezingen: Berkhouwer {Portheine) 

Ontwikkelingssamenwerking: Waalkens (Joekes) 

Justitie: Geurtsen en mej. Kappeyne v~n de Coppello (Koning) 

Naturalisaties: mej. Kappeyne van de Coppello {mevr. Veder-Smit) 

Buitenlandse Zaken: Wiegel en Van Aardenne (Koning en mej. Kappeyne 

van de Coppello) 

Inlichtingen en veiligheidsdienst: Wiegel 

Civiele verdediging: W~'egel en mej. Kappeyne van de Coppello (Koudijs) 

Ambtenaren zaken: Koning en De Beer (Van Aardennel 

Onderwijs en wetenschappen: Van Dijk en mevr. Smit-Kroese (mej. Kappeyne 

van de Coppello en Geurtsen) 

Financiën: Joekes en Koning {Portheine) 

Rijksuitgaven: Portheïne en mevr. Smit-Kroese (Koning) 

Defensie: Koudijs en Keja (Berkhouwer en Van Dijk) 

Volkshuisvesting en ruimtelijke ordening: Tuijnman en De Beer (Van Dijk) 

Vnkeer en Waterstaat: Koning en mevr. Smit-Kroese (De Beer en Waalkens) 

Economische zaken: Joekes en Portheïne (Geurtsen en Van Aardenne) 

Handelspolitiek: Portheïne en mevr. Smit-Kroese (Tuijnman) 

Middenstand: Portheïne en Geurtsen (Keja) 

Kernenergie: Portheïne en Berkhouwer (Koudijs) 

Landbouw en visserij: Tuijnman en Waalkeus (Keja l 

Visserij: Tuijnman ( Koudijs) 

Sol•iale zaken: mevr. Veder-Smit en Van Aardenne (Keja en Geurtsen) 

Volksgezondheid: mevr. Veder-Smit (Tuijnman) 

Cultuur, recreatie en maatschappelijk werk: Van Dijk en Keja (mevr. Veder-
Smit en mej. Kappeyne van de Coppello) 

Werkwijze: Wiegel en Joekes 

Verzoekschriften: Koning { Geurtsen) 

Raad van EuroP.a: Portheïne 

NAVO-Assemblee: Koudijs 

Europees parlement: Berkhouwer 

Bf"neluxraad·: Geurtsen (Van Aardenne) 

echter hebben het bij de verkiezingen 
uitstekend gedaan en toonden zich tij
dens de kabinetsformatie een eerlijke en 
loyale partner. Maar de herkomst van 
kiezers van deze partij is zo uiteenlo
pend dat moet worden afgewacht wat 
uiteindelijk de koers van DS'70 gaat 
worden. 

Wat geldt voor onze relatie tot -de 
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confessionelen, geldt op dit moment en 
in deze situatie zeker ook voor onze 
houding ten opzichte van DS'70: een 
volledige bereidheid tot samenwerken 
onzerzijds, maar vanuit een onafhanke
lijke opstelling op basis van onze eigen 
liberale politieke beginselen. 

Wij zullen ons in onze partij moeten 
blijven bezinnen op de bijdrage die wij 
in de toekomst kunnen leveren aan een 
verbetering van de politieke verhoudin
gen in ons land. 

Vraagstuk 
In de gesprekken die ik dit najaar en 

begin volgend jaar 'W-1 houden tijdens 
mijn bezoeken aan dè Kamercentrales 

- waarover het hoofdbestuur binnen
kort nadere mededelingen zal doen -
zal dit kernprobleem wat mij betreft 
een belangrijk deel van de gesprekstof 
vormen. Ook over een ander heel moei
lijk vraagstuk: hoe onze ideeën en op
vattingen goed over het voetlicht te 
krijgen, hoe de beeldvorming die onze 
tegenstanders ons trachten op te plak· 
ken te doorbreken, wil ik graag op de 
komende tocht door het land uitgebreid 
met al onze leden discussiëren. 

Wij kunnen, daar ben ik van over
tuigd, vertrouwen in de toekomst van 
onze partij hebben. Voortreffelijke libe
rale bewindslieden, een eensgezinde 
Tweede Kamerfractie, een goede samen
werking tussen fracties en hoofdbe
stuur, een partij die niet ·verdeeld is 
door onderlinge ruzies en strijd om de 
macht. 

Na de vakantie gaan wij gezamenlijk 
de aanloop nemen om de con~tante 
aanhang die wij onder de kiezers heb
ben te doorbreken. 

Ik reken op ieders steun! 
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Van Londen tot Peking 

äoor mr. C. Berkhouwer 
lid van de Tweede-Kamer 
en van het Europese 
pariem.ent 

Van Londen tot Peking, het motto van 
deze bijdrage vraagt een verklaring. 
Waarom niet van Brussel tot Peking? 
Zal Brussel niet het centrum worden 
van het krachtenveld van de EEG der 
10 als het zover komt? 

Zeker zal dat zo worden als in West
minster deze zomer de geesten rijp zul
len worden om dit najaar in het moe
derparlement aller parlementen de 
volksvertegenwoordigers vàn het Ver
enigd Koninkrijk tot de historische be
slissing te brengen om Engeland deelge
noot te maken van de Europese Ge
meenschappen. 

Ierland, Noorwegen en Denemarken 
volgen dan vanzelf omdat voor hen En
gelands intrede conditio sine qua non is 
voor de hunne. 

Jn de vroege ochtenduren van 25 juni 
1971 werden de zes en het Verenigd Ko
ninkrijk het met elkaar eens in Luxem
burg over Engeland's toetreding tot de 
EEG. Laat ik dienaangaande citeren wat 
het witboek van de Engelse regering 
van begin juli zegt over het Luxemburg
se akkoord: 

"Every historie choice involves chal
lenge as well as opportunity. Her Ma
jesty's Government are convineed that 
the right decision for us to accept the 
challenge, seize the opportunity and join 
the European Communities." 

Peking 

sen in Warschau met de Amerikanen aan 
de gang gehouden! Zonder druk van Pe
king op Hanoi komen de VS niet weg 
uit hun imbroglio in Indo-China en Pe
king zal Amerika deze kans niet bieden 
zonder grote concessies van Amerikaan
se kant. 

Hoe hoog die prijs zal zijn hebben de 
Chinese machthebbers reeds zonder 
blikken of blozen bekend gemaakt: de 
Amerikanen moeten weg uit Z.O.-Azië 
en Formosa, hun verdragen met Formo
sa moeten als nietig worden beschouwd, 
indien men Peking in de VN wil hebben 
moet Formosa worden uitgestoten enz. 

Bezadigdheid 

De eisen zijn zo hoog, dat Nixon, na 
het aanvankelijk alom heersende enthou
siasme, reeds heeft moeten manen tot 
bèzadigdheid. Voor het mei 1972 is zal er 
nog heel wat gebeuren. Een niet onbe
langrijk deel daarvan - belangrijker 
dan andere jaren na de Amerikaanse 
initiatieven - zal zich dit najaar afspe
len in de Algemene Vergadering van de 
Verenigde Naties, waar het traditionele 
dispuut rond de vertegenwoordiging van 
China in de VN ditmaal heel wat meer 
zal worden dan een der routine-num
mers van het jaarlijkse repertoire. 

De Sowjets leveren Hanoi de ammuni
tie, maar het einde van de krijg in Indo
China hangt in hoofdzaak af van wat 

Ruim 14 dagen na de Europese Mara- Peking wil. Vandaar Kissinger's blik
tbon (verkeerde Europese term overi- semvlucht daarheen. Vandaar ook onze 
gens: na Marathon liep Pheidippos in wereldvlucht van Londen naar Peking, 
drie uren naar Athene, de huidige Ma- via Brussel als komende EEG-metropool, 
ratbons duren drie dagen) van Luxem- met een vervolgvlucht naar Washing
burg, maakte Henri Kissinger voor pre- ton. Een en ander in de optiek van de 
aident Nixon een bliksemstop in Peking wereld die staat aan de vooravond van 
om een vervolg te geven aan de ping- een nieuw vijfmachten verband. Nixon 
pong initiatieven uit Peking's isole- had niet de primeur toen hij deze "we
ment. Het werd een smash in Nixon's reld-pentagon" onlangs in een televisie
grote enkelspel naar de zege in de uitzending aankondigde. Toen einde 
strijd van Amerika's presidentschap ge- 1970 Frankrijk's oud-premier Couve de 
durende 1972. • Murville bij Tsjou En-lai op bezoek was, 

Deze smash kan hem wellicht de zege vertelde deze hem dat er vijf grootmach
brengen in enige sets, maar de zege in ten in wording waren voor de komende 
zijn nationale match is nog niet zeker. jaren, van Oost naar West: Japan, Chi
De match Washington-Peking is bijzon- na, Rusland, West-Europa en de Ver
der gecompliceerd. .Deze dialoog is enigde Staten van Amerika. 
dunkt ons doorslaggevend in wat er Het gezelschap van deze nieuwe grote 
gaat gebeuren rond de presidentsverkie- vijf is heterogeen (vgl. de overleefde 
zing in 1972. Nixon heeft het nodig om grote· vijf van de VN van '45: Amerika, 
de Verenigde Staten los te weken uit Engeland, Frankrijk, Rusland, Forma
Vietnam. Dat weten niet alleen Moskou sa-China). De EEG, zeker uitgebreid, de 
en Hanoi, maar ook Peking. Men hoede grootste handelspartner in de wereld -
zich daarom voor hoerastemmingen. militair niet evenredig sterk -; de VS, 
Beoefenen de Russen geduld bij de door nog de sterkste militaire macht en twee
hen uitgewerkte stellingen op het de commerciële macht; de USSR, on
schaakbord van de wereldpolitiek, het geacht ontspanning - lippendienst alom 
oosterse geduld van de Chinezen is nog spanning opwekkend door een geweldig 
veel groter. toenemend militair potentieel te land en 

Hoeveel jaren wordt door de Chinezen ter zee - van Poolcirkel tot Perzische 
niet reeds het gesprek achter de coulis- Golf, van Maagdenburg tot Wladiwostok. 

WIJNHANDEL 
GRONINGEN 
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LEVERING AAN PARTICVLIEREN DOOR HET GEHELE LAND 

In het 28 deel van· uw leven heeft u recht op ... 
minder zorgen en meer comfort! · 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Bijenkorf 
Japan de nieuwe "demi-industrieel" 

en China met 800 miljoen mensen de 
grote bijenkorf in de wereld van mor
gen. 

Wij stonden even stil bij het grote vijf
puntige_ wereldmachtenster in wording, 
alvorens van het verre Oosten weer 
naar ons oude Europa terug te keren. 

Allicht komt men dan voorbij aan het 
Midden-Oosten, waar nog wel eens het 
beeld van de zgn. grote vier oprijst. Al
thans poogt men dat te doen. Schijnver
toning! Bij de grote twee van VS en 
USSR is noch Engeland, noch Frank
rijk op zichzelf meer een grote. Ook in 
dit opzicht getuigt het witboek van de 
Engelse regering over Engelands toetre
ding tot de EEG van een· ontnuchterend 
realisme: "We have grown accustomed 
to the politica! and military predomi
nanee in the world of two super powers 
whose strength is based on their great 
size and economie resources. A third 
China is emerging in the far east. In 
economie affairs, the European Commu
nities and Japan are also wen _on the 
way to super status." 

Ook hier weer het beeld van de grote 
vijf in wording. Een van die vijf is· 
West-Europa in de zomer - en herfst 
- van 1971. Want in die herfst zal, 
zoals in de aanvang gezegd, het Brit
se parlement voor de historische beslis
sing staan om inderdaad (West)-Europa 
de omvang en de kracht te geven 
waardoor het zich met de andere vier 
op gelijke voet zal kunnen voortbewe
gen naar een ontwikkeling van de we
reld die voorspoed zal kunnen brengen 
aan alle wereldburgers, daaronder be
grepen die van ons werelddeel. 

Helaas heerst er thans een trieste ver
deeldheid onder degenen die, onlangs 
deel uitmakend van Engeland's Labour
bewind opnieuw de intrede van Engeland 
tot de EEG aanvragende, zich daarte
gen teweer stellen omdat een Tory-rege
ring deze zal voleinden. Hulde aan die 
Europese socialisten die zeggen dat men 
thans daar niet tegen zal mogen zijn 
omdat de Tories, die er overigens in 
1961 mee begonnen, de laatste etappe 
volbrengen. 

Ramp 
Het zou een ramp zijn indien Enge

land nee zou zeggen nu Europa ja ge
zegd heeft. Wij twijfelen er evenwel 
niet aan of de stemming in oktober a.s. 
in het Lagerhuis gunstig zal uitvallen. 

De Labouroppositie versterkt de eens
gezindheid bij de conservatieven, er zul
len zeker Labour M.P.'s "uit de boot 
vallen", zoals de Nederlandse parlemen
taire term luidt èn de publieke opinie 
zwaait om ten gunste van de Gemeen
schap. 

Ten slotte een nog inniger woord van 
hulde aan diegenen in Engeland die van 
stond af altijd en onverdeeld voor En
gelands intrede waren in Europa, de 
kleine bent van Engelse liberale geest
verwanten. 

Dat zij niet talrijker zijn in Westmin
>ter: door een systeem van kiesrecht 
dat ons, doch ook de komende Europese 
Federatie, ten enenmale bespaard moge 
blijven! 

Serviceflats\Vageningse berg 
Daar vindt u een nieuw, ontspannen 

leven in luxe stijl. Zonder zorgen en 
met behoud v~ volle~~ge privacy. 

Nog~. 3 en 4 kamerflats vrij. 
Riant en perfekt afgewerkt, royale 

kamers, prachtig panoramisch uitzicht 
over bosrijke omgeving, ruim balcon, 
moderne keuken, centrale verwarming. 
Zorgeloos wonen dus en u verzorgd 
weten met een dagelijks diner uit een 
exquise keuken, huishoudelijke hulp, 
interne ziekenafdeling en huistelefoon. 

Bovendien staan tot uw besèhikking 
gezellige conversatiezalen voor vele · 
vormen van ontspanning, een tochtvrije 
binnen tuin, ·park~ergarage. 
bibliotheek, kruidenier, dameskapper 
en logeerkamers voor uw gasten. 

U koopt dit nieuwe, luxe leven 
vanaf f H l.:l50,-. 
Ons kantoor ter plaatse is dagelijks 
geopend {ook zondags). 

Financiering op gunstige 
voorwaarden mogelijk (eventueel 
tot 90"'..). Unieke juridische constructie. 

ABC-Makelaardij N.V. 
Arnhem, Apeldoornseweg 51. tel.: OK5·-l515 -l2 

(na 111.00 uur 05H6. 1237) 
Amstelveen, Galerij 21i, tel.: 020· -!5 12 .53 

(na 11!.00 uur 01710·2.'iO:i:i) 
Nijmegen, Bergendalseweg 17:.!. tel.: OK KOU· :i :-12 00 

(na I K.OO uur OKKOO· :-1:-1:-1 2.-;) .. 

ABC Makelaardij NI ... .................... ~ ........................ . 
• Zend mij nadere dorumenlalie over ern nieu" levrn. .. 

i~:;:: . (ti 
4 WoHmplaats: Telefoon: 
• In gesloten envelop zenden aan: 
t ABC Makelaardij N.V. Apeldoornseweg 51, Arnhem . ................................................................ 
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Moeilijke tijden voor de economie 

door drs G. M. V. van Aar
denne, lid voor de VVD van 
de Tweede Kamer 

nder de 
loep 

VERVOLG VAN PAGINA 3 

Het wordt met de dag duidelijker, dat 
de economische situatie in ons land èn 
in de wereld, niet is zoals wij haar 
graag zouden zien. De maatregelen van 
de Amerikaanse regering tegen de zich 
manifesterende dollarcrisis betekenen in 
feite waarschijnlijk het einde va11. het 
monetaire systeem van Bretton Woods, 
dat in de eerstE'! decennia na de oorlog 
redelijk heeft gefunctioneerd, bij een 
ontplooiing van de wereldproduktie en 
-handel als nooit tevoren en een geleide
lijk afbreken van belemmeringen. 

Vorige week al gaf de sterk dalende 
dollarkoers ernstige reden tot bezorgd
heid. Ondanks de zwevende gulden 
moest hier toch wel een toenemende dol
larstroom ook naar ons land (en Duits
land, met een ook zwevende mark) uit 
worden afgeleid. Nederlandse exportbe
drijven waren in het onzekere over door 
hen af te sluiten contracten en uitstaan
de posities. Het ontbreken van een con
sist.ent EEG-beleid maakt de zaak nog 
gecompliceerder. Het is te hopen dat in 
het licht van de door president Nixon 
aangekondigde maatregelen men het in 
Europa thans wel eens zal weten te 
worden. 

Voor de Nederlandse export is nu de 
situatie nog veel moeilijker geworden, 
en wij moeten dan ook met een negatief 
effect op onze economie rekenen. 

Niet zo fraai 
Dat het in ons land óók niet zo fraai 

gesteld is, blijkt behalve uit berichten 
van delen van het bedrijfsleven, ook uit 
de debatten over de regeringsverkla
ring, al richtten die zich uiteraard meer 
op de gevolgen voor de over.heidshuis
houding. 

Door de publikatie van de stukken, 
die bij de kabinetsformatie een rol ge
speeld hebben, was het mogelijk een in
zicht te verkrijgen in de ontwikkeling 
van de gedachten inzake de begroting 
1972, waaruit de noodzaak tot afrem
ming van de groei der overheidsultga
ven duidelijk bleek. 

Na de in maart gepubliceerde nota 
"Ongewijzigd beleid" - die ik in dit · 
blad van 19 maart heb besproken -
bleek bij de interne begrotingsvoorberei
din~ dat zelfs bij de meest restrictieve 
interpretatie van dit "ongewijzigd be
leid" er toch een aantal verhogingen 
hier bovenop zouden komen (vaak op 
basis van harde technische of demogra
fische gegevens, zoals bij Waterstaat en 
Onderwijs) die het nodig maakten om 
tot een ombuiging van het beleid op 
andere punten te komen, wilde men de 
groei der rijksuitgaven binnen de norm 
houden. 

Dit kwam tot uitdrukking in de, zoals 
jaarlijks gebruikelijk, opgestelde zg. 
streefcijfernota, een intern stuk van de 
minister van financiën, dat bij de begro
tingsvoorbereiding op de departementen 
een rol dient te spelen als richtlijn. 

Een berekening van 6 mei van de di
recteur-generaal van de Rijksbegroting 
gaf aan, dat deze ombuiging ook in de 

zeer op de inflatiebestrijding en de be
zuiniging toegepitse, komeetachtige ver
schijnen van DS'70 verspeelde winstze
tels, die er tijdens - en de eerste tijd 
na - de zo gunstige Statenverkiezingen 
van 1970 voor ons inzaten. 

De afgang van de Boerenpartij en het 
drama van de Middenstandspartij heb
ben voor de zoveelste maal aangetoond 
dat zuivere belangenpartijen, toegespitst 
op de eenzijdige behartiging van één 
deelbelang, ondingen zijn die niets be
reiken. En die, voor zover zij incidenteel 
bij een bpaalde verkiezing een succesje 
boeken, door het ontbreken van een al
gemeen politiek fundament toch geen 
blijvende bestaanskracht hebben. 

• Progressief gerommel 
Ook de democratische pragmatici van 

D'66 hebben het moeilijk. De verwach
tingen van de eerste jaren, dat D'66 een 
sprong naar 25 à 30 Kamerzetels zou 
maken en daarmee als een breekijzer 
zou werken in ons "vermolmde politieke 
bestel" is langs de pragmatische weg 
van de bewezen feiten reeds lang teniet 
gedaan. 

De heer Van Mierlo heeft het toen 
gezocht in een wat hij zelf noemde 
"krankzinnig avontuur''. De samenwer
king met de PvdA en de PPR in een 
progressieve federatie, welke tot een 
matige zetelwinst leidde, vergeleken bij 
de Kamerverkiezingen van 1967, maar 

jaren ná 1972 enige ruimte voor nieuwe 
taken zou opleveren (in de orde van 
grootte van f 500 miljoen per jaar), 
maar dan weer bij de meest restrictieve 
opvatting van "ongewijzigd beleid'' -
en voor 1972 was het al nodig gebleken 
om daar bovenop extra ruimte te vinden 
voor desniettemin over ons komende ex
tra uitgaven; zoiets kan zich uiteraard 
in de komende jaren weer voordoen. 
Daarom werkte de inspectie der Rijksfi
nanciën een verdergaand ombuiginga
voorstel uit, dat meer ruimte zou schep
pen en zo voor het nieuwe kabinet het 
aanvatten van nieuwe taken mogelijk 
zou maken. De werkgroep-Nelissen ba
seerde zich op deze cijfers, nam bepaal
de gedachten over en verwierp andere, 
en kwam zo tot de in het regeerakkoord 
vastgelegde beperking van de rijksuit
gaven met een f 900 miljoen voor 1972, 
welk bedrag In dezelfde orde van groot
te Ol)k ir;t de komende jaren doorwerkt. 

Economische contouren 
Op de achtergrond van deze zuiver 

financiële exercities speelde de beschrij
ving van onze economie in de "Economi
sche Contouren voor de korte en middel
lange termijn" van de (ambtelijke) 
Centrale .Economische Commissie, geda
teerd 23 april j.I. Deze studie conclu
deert tot het bestaan van een aantal 
ernstige knelpunten in onze economie: 
een - mede door leerplichtverlenging 
e.d. geïÏI.diceerd - te gering aanbod op 
de arbeidsmarkt, derhalve een blijvend 
sterke loon- en prijsstijging (beide el
kaar beinvloedend). Afwentelingsme
chanismen verhinderen in deze context 
een uitbreiding van de collectieve voor
zieningen via het overheidsbudget. Het 
zoeken is derhalve naar uitbreiding van 
het instrumentarium voor de overheid 
om een sociaal-economisch beleid te 
voeren. Een aanzet hiervoor vindt men 
terug in het regeerakkoord: regionale 
afremming van investeringen, verhoging 
van tarieven en retributies (het nu in
eens door de oppositie zo verfoeide "pro
fijtbeginsel"), handhaving van de Zijl
stra-norm voor de overheidsuitgaven. In
teressant - ook in het licht van het 
overigens voor ons zeer bevredigend 
verlopen begrotingsdebat - is de op
merking over een eventueel niet toepas
sen van de inflatie-correctie in de loon
en inkomstenbelasting: dat moet wor
den bezien in het licht van de afwente
lingsproblematiek. 

Ik zal nu op deze belangwekkende no
ta niet verder ingaan; de uitbreiding 
van het instrumentarium komt nog wel 
meer aan de orde! Wel wil ik nog wij
zen op het bijzonder interessante staat
je, waarin de programmavergelijking 
van de confessionele drie, de linkse drie 
en de VVD gekwantificeerd is. Opval
lend is daarbij dat de voor de in de 
programma's voorgestelde nieuwe taken 
benodigde middelen de in deze program
ma's voorgestelde drukverzwaring (hoe 
men daar ook verder over mog!'l den
ken) aanmerkelijk overtreffen, behalve 

geen vooruitgang betekende vergeleken 
bij de Statenverkiezingen van 1970 voor 
de drie samen, moest in de gedachten
gang van D'66 nu de inleiding vollillen 
tot de totstandkoming van een fusie van 
de drie tot één progressieve volkspartij. 

Nauwelijks echter was het gezamen
lijke verkiezingskruit verschoten en had 
de heer Van Mierlo de procedure voor 
die fusie reeds met zeker ongeduld uitge
stippeld, of de heer Den Uyl kwam in 
het Hollands Maandblad daar de dom
per op zetten. Er behoefde naar zijn 
smaak "helemaal niet" zoveel gepraat 
te worden over deze progressieve volks
partij. Samenwerking die de moeite 
waard is, groeit al doende. Hij zag de 
PvdA, D'66 en de PPR niet binnen vier 
jaar samensmelten tot één partij. Hij 
zag ook niet wat de grote winst daarvan 
zou zijn, "tenzij belangrijke groepen uit 
de confessionele wereld de oversteek 
zouden wagen". Federatieve samenwer
king "met een flinke portie varianten" 
zag hij vooralsnog als doelmatiger. 

Tot overmaat van ramp kwam nu drs. 
Gruyters, veelal als de theoreticus valt 
D'66 beschouwd, zich in een uitvoerig 
artikel in HandelsbladjNRC in deze 
kwestie vierkant achter Den Uyl plaat
sen. Hij meende dat Den Uyl "heel 
pragmatisch" had gesteld, dat het voor 
de vorm van samenwerking die men 
kent, in hoge mate bepalend is, hoeveel 
electorale winst men daarvan verwacht. 
Welnu: juist D'66 zou moeten inzien, 
dat samensmelting tot één partij op dat 

bij de VVD! De beide coalities kwamen 
0,5 pct. van het nationaal inkomen (ca. 
f 600 miljoen) tekort; en als het "onge
wijzigd beleid" zou tegenvallen (en dat 
is waarschijnlijk, zie de praktijk van de 
begroting 1972) nog wel meer. Men 
noemt die programma's met een under
statement dan ook "ambitieus". Het ver
schil tussen beide coalities is echter dat 
de confessionelen de harde cijfers ter 
harte hebben genomen, doch dat de heer 
Den Uyl geen antwoord gaf op de v·raag 
van Wiegel waar hij zich nu zou hebben 
beperkt, ware het schaduwkabinet tot 
regeren geroepen! 

Ombuigingsmaatregelen 
Inmiddels is wel gebleken dat zelfs de 

cijfers van de werkgroep-Nelissen niet 
meer voldoende zijn om de begroting 
1972 sluitend te krijgen. Het regeerak
koord voorziet zulks, door te spreken 
van eventuele aanvullende beperkingen 
t.g.v. de sterke loon- en prijsstijging in 
1971. Tijdens het debat bleek, dat nu bij 
de regering binnenkomende cijfers ook 
over 1971 wijzen op een overschrijding 
van de begroting. Dit komt dan door de 
stijging van de prijzen van door de 
overheid gekochte goederen en diensten; 
het is aan te nemen dat ook nu weer de 
stijging van de ambtenarensalarissen 
uit de uiteraard door de inflatie ook 
gestegen (nominale) belastingontvang
sten kan worden gedekt. De oppositie 
was er niet vanaf te brengen, dat de 
regering hier gegevens achterhield, en 
de omvang van dit gat precies kendQl: 
Dit is natuurlijk onzin; de prognoses 
van loon- en prijsstijging wijzigen 
steeds, en ook de inkomstenkant staat 
niet vast. Op Prinsjesdag zal de rege
ring een nieuwe schatting hebben uitge-

. werkt - ook die is dan nog niet gerea
liseerd. 

Maar zo'n gat. over '1971 zal doorwer
ken in 1972 en verdere ombuiginga
maatregelen nodig maken, willen we het 
hoofd boven water houden. 

Wij wachten in spanning de komende 
cijfers af. Het kabinet-Biesheuvel heeft 
het niet gemakkelijk. Het heeft het ver
trouwen dat aan het einde van het de
bat door het verwerpen van de moties 
van de oppositie in zijn beleid bleek te 
bestaan, nodig. Uit zijn aanpak van de 
moeilijke problemen blijkt, dat het dit 
vertrouwen ook ten volle verdient. 

stuk "minimum resultaten" voorspelt. 
Zijn verder nog volgende betoog 

kwam hier op neer, dat Van Mierlo de 
PvdA inderdaad een reddingsplank had 
toegestoken, maar "het heeft niet veel 
gescheeld of D'66 was er zelf afgerold". 
Als "schaduwpremier" heeft Den Uyl 
naar Gruyters' overtuiging duidelijk 
stemmen naar zich toe getrokken, 
waardoor D'66 niet de 13 zetels kreeg 
waarop het z.i. enkele weken vóór de 
verkiezingen nog mocht hopen." Drs. 
Gruyters meent dat onder deze omstan
digheden duidelijk is gebleken hoe moei
lijk een nieuwe partij het heeft die "niet 
over een sociologisch hecht verankerde 
aanhang beschikt en die bovendien uit 
de aard van haar politieke opstelling 
vooral een beroep doet op verstandelijke 
argumenten." Den Uyl bewijst naar zijn 
overtuiging zo'n groepering alleen maar 
een dienst door slechts te pleiten voor 
een federatieve samenwerking." 

Dat het ondertussen binnen 0'66 niet 
zo plezierig ligt, blijkt wel uit de enigs
zins wonderlijke draai, welke hij aan 
het slot van zijn betoog geeft. Daar uit 
hij namelijk - in vragende vorm - de 
veronderstelling, dat het ten slotte mis
schien wel de leiding zelf van D'66 is, 
welke van die "hele progressieve partij" 
af wil, omdat "de eigen aanhang zich 
roert" en toen bij redacteur Poll van het 
Hollands Maandblad "de stok heeft ge
vonden om de hond te slaan." 

Het wordt ingewikkeld, maar wel in
te-l essant! 
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Milieubeheer vergt 

Mevr. mr. E. Veder-Smit be
licht enkele aspecten van het 
vraagstuk van het milieube
heer en wat daar nationaal en 
internationaal aan gedaan 
wordt. 

oe·vvo 
in het 
parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker, J. E. van der Wielen, een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij kan natuurlijk slechts -r.eer beknopt 
melding maken van de liber;ale bijdragen 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér· wenst te weten over de stand
punten die 'de VVD in het parlement 
heeft ingenomen of over de vragen die 
de liberale kamerleden aan de regering 
stelden, kan terecht bij het secretariaat 
van de VVD-fractie in de Tweede Ka
mer, Binnenhof 1-A te Den Haag, tele
foon 070-614911, 

Het kabinet-Biesheuvel heeft aan mi
lieubeheer en milieuhygiëne een ruime 
plaats gegeven in het regeerakkoord zo
wel als in de regeringsverklaring. Een 
woord van waardering is hier op zijn 
plaats. Verscheidene wensen van de 
VVD zijn er in opgenomen: intensief 
internationaal overleg, wettelijke rege
ling van de geluidshinder, coördinatie 
van het wetenschappelijk onderzoek. 

Indeling 

Eén punt wekt onze twijfel en dat is 
de wijze waarop het milieubeheer over 
de departementen wordt verdeeld. Het 
·nieuwe ministerie van volksgezondheid 
en milieuhygiëne zal de zorg krijgen 
voor lucht- en bodemverontreiniging; de 
waterverontreiniging ressorteert echter 
onder verkeer en waterstaat, terwijl de 
coördinatie van het milieubeheer zal be
rusten bij volkshuisvesting en ruimtelij
ke ordening. Dit betekent, dat bijv. voor 
industrievestiging van enig belang ten 
minste drie miniélteries nodig zijn, ter
wijl ook het ministerie van economische 
zaken, de provincie van vestiging en de 
gemeente een rol spelen. 

De VVD-kamerfractie blijft het be
treuren, dat deze indeling is gekozen, en 
dat niet haar adviezen zijn gevolgd. Op 
den duur zal toch moeten worden be
zien, of in ons kleine, dichtbevolkte en 
sterk geïndustrialiseerde land een taak 
als het waterbeheer over zoveel instan
ties verdeeld kan blijv-m. 

Drinkwatervoorziening 
Een voorbeeld kan dit duidelijk ma

ken. De drinkwatervoorziening ressor
teert in ons land onder volksgezondheid. 
Dit ministerie beschikt daartoe over het 
Rijks Instituut voor de Drinkwatervoor
ziening, dat de basisplannen voor de 
toekomstige drinkwatervoorziening ont-

De regeringsverklaring bracht de heer 
H. Wiegel, voor de eerste maal als frac
tie-voorzitter van de VVD optredend, op 
het spreekgestoelte. Aangezien elders in 
dit blad daaraan ook aandacht wordt 
gewijd, willen wij ons hier beperken tot 
een korte samenvatting van zijn rede. 

De heer Wiegel constateerde, dat de 
kabinetsformatie bijzonder gestroom
lijnd is verlopen. De VVD heeft ver
wacht, dat het resultaat zou worden be
reikt, dat nu uit de bus is gekomen. 
Terugkijkend, zei de heer Wiegel te ge
loven, dat het besluit van de Kamer 
geen formateur voor te dragen, verstan
dig is geweest. De aanwijzing van prof. 
Steenkamp als informateur noemde de 
heer Wiegel een goede beslissing. Hij is 
het geweest, die de verschillen tussen de 
Vijf heeft overbrugd, en die er in is -
geslaagd tussen de vijf regeringspar
tijen een sfeer van vertrouwen te schep
pen. 

Een belangrijk pluspunt noemde de 
VVD-fractie-voorzitter, dat het nieuwe 
kabinet veel politieke voormannen onder 
zijn leden telt. Het kabinet-Blesheuvel 
heeft dan ook een duidelijk politiek ge
zicht. 

De heer Wiegel liet het echter niet bij 
deze vriendelijke woorden. Hij maakte 
ook een aantal kritische kanttekenin
gen. Met de uitbreiding van het aantal 
ministersposten verklaarde hij zich niet 
gelukkig. Dat geldt vooral voor de 
"vondst" van het nieuwe departement 
van Volksgezondheid en milieuhygiëne. 

Vrouw 

Ook over de sleutel van de verdeling 
van de staatssecretarissen stond de heer 
Wiegel bepaald niet te juichen. Het "ge
doe" rond het vinden van vrouwelijke 
staatssecretarissen vond hij niet .pet 
meest opwekkende deel van de formà:tie. 
De heer Wiegel proefde er een stukje 
achterstelling van de vrouw uit. Als me
vrouw van Veenendaal staatssecretaris 
zou zijn geworden, omdat er per se een 
vrouw in het kabinet moest, zou de heer 
Wiegel dat belachelijk vinden. Voor het 
ministerschap of staatssecretariaat be
hoort alleen het criterium bekwaamheid 
te geleden en niets anders, aldus de heer 
Wiegel, die vervolgens nader inging op 
regeringsakkoord en regeringsverkla
ring. Uit beide spreekt duidelijk, dat het 
nieuwe kabinet - onder erkenning van 
wat financieel en economisch mogelijk 
is - tegemoet wil komen aan de maat
schappelijke behoeften, met inschake
ling van de eigen verantwoordelijkheid 
en keuze-vrijheid van de burgers. In dat 
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betere coördinatie, 

werpt en op dit gebied over een aan
zienlijke know-how beschikt. Het toe
zicht op het waterleidingwezen, het ma
ken van prognoses voor de waterbehoef
te, veel research op technisch gebied be
rust. bij het RID. 

Zoals bekend, wordt een belangrijk 
deel ·van ons drinkwater bereid uit de 
aanvoer van de grote riviereh, het z.g. 
oppervlaktewater. Dit oppervlaktewater 
raakt echter· steeds sterker verontrei
nigd door lozing van huishoudèlijk en 
industrieel afvalwater. De bestrijding 
van waterverontreiniging door zuive
ringsinstallaties is echter de taak van 
verkeer en waterstaat, daartoe bijge
staan door het Rijksinstituut voor Zui
vering van Afvalwater, het RIZA. 

De taak van het RIZA is de laatste 
jaren aanmerkelijk verzwaard. Na de 
inwerkingtreding van de wet verontrei
niging oppervlaktewateren moet het RI
ZA adviseren over alle lozingen op wa
ter, dat bij het Rijk in beheer is. De 
enorm toenemende verontreiniging van 
onze grote rivieren, zeearmen en kusten 
maakt een veel scherper toezicht nood
zakelijk op alle soorten vast en vloei
baar afval die daarin terecht komen, en 
ten slotte eist het internationaal overleg 
op allerlei "fronten" zeer veel overleg. 

Het is duidelijk, dat de taken van het 
RIZA en het RID een aantal raakvlak
ken vertonen. Behalve deze 'instituten 
zijn bovendien nog de RAAD (Rijks 
Agrarische Afvalwater Dienst) en het 
RIV (Rijksinstituut voor de Volksge
zondheid) geheel of gedeeltelijk op dit 
terrein werkzaam. Tezamen vallen deze 
vier instituten onder de bemoeienis van 
drie departementen. 

Het is in verband met de steeds toene
mende werkzaamheden dringend nood
zakelijk, dat onze beschikbare mensen 
zo doelmatig en eensgezind mogelijk 
kunnen werken. Terecht beveelt dan ook 

uitgangspunt vindt de VVD-fractie haar 
liberale benadering van de politiek te
rug. Duidelijk wordt in de financiële pa
ragraaf van het programma de ruimte 
die voor de verhoging van uitgaven en 
verlaging van belastingen . beschikbaar 
is, aangegeven. Uit deze paragraaf is, 
naar de heer Wiegel meende, het com
promiskarakter van dit kabinet ook 
goed te proeven. De intrekking van de 
loonmaatregel en de prijscalculatiebe
schikking noemde de VVD-fractievoor
zitter een juiste beslissing. 

Vraagteken 

Een vraagteken p.klatste de heer Wie
gel bij de voorgenomen bezuiniging op 
de wegenaanleg. 

Het voortzetten van het terughouden
de beleid ten aanzien van de gemeente
lijke investeringen ligt de VVD-fractie 
zwaar op de maag. 

Met de regering is de VVD-fractie 
van mening, dat bezinning op enkele 
aspecten van de ruilverkaveling geboden 
is. Kostenfbaten-analyses zijn hier drin
gend gewenst. Verhoging van de ruil
verkavelingsrente en verlaging van de 
ruilverkavelingssubsidies zullen echter 
geen schade mogen toebrengen aan de 
verbetering van de ·bedrijfsstructuren. 
Dat zou de concurrentiepositie van de 
Nederlandse landbouw in gevaar kun
nen brengen. 

Knelpunten 

Vervolgens somde de heer Wiegel een 
zevental knelpunten op: 

• woningbouw: een vraagteken bij de 
forse opvoering van het bouwprogram
ma; 
• onderwijs (lager- en kleuteronder
wijs); 
• het régionaal beleid; 
• milieu-beheer; er is haast geboden bij 
de aanpak van dit probleem; 
• sociaal beleid; o.a. akkoord met de 
bevriezing van de kinderbijslaguitkerin
gen, waarvoor de VVD jaren heeft ge
pleit; 
• de positie van de zelfstandigen; 
• het belastingprobleem. Bij dit laatste 
knelpunt onderstreepte de heer Wiegel 
nog eens nadrukkelijk een eerste aanzet 
tot verzachting van de progressie in de 
loon- en inkomstenbelasting. 

Over het buitenlandse beleid en de de
fensie was de VVD-fractie-voorzitter 
kort. De in het regeerakkoord overeen
gekomen extra 55 miljoen voor 1972 ten 
behoeve van de defensie, naast de groei 

de commissie-Van Veen aan, de hele 
waterhuishouding in de lopende kabinets
periode aan een nader onderzoek te on
derwerpen. Een- eerste winstpunt boekte 
onze Tweede Kamerfractie, doordat zij 
van premier Biesheuvel in het debat 
over de regeringsverklaring de toezeg
ging kreeg, dat de regering een nadere 
uiteenzetting over de departementale 
taakverdeling t.a.v. de milieuhygiëne aan 
de Kamer zal verstrekken. 

Verontreiniging 

Het meest spectaculaire voorbeeld van 
waterverontreiniging op grote schaal is 
wel de Rijn. Ons land is daarbij zeer 
sterk betrokken. Ruim 3% miljoen Ne
derlanders zijn voor hun drinkwater
voorziening afhankelijk van de Rijn. 
Rotterdammers b.v. weten daarvan mee 
te praten. 

Nederland voegt ongeveer evenveel 
afvalstoffen aan de Rijn toe, als de Rijn 
zelf al bij Lobit)l ons land binnenbrengt. 
Steden als Arnhem en Nijmegen be
schikken niet over zuiveringsinstallaties 
en lozen hun afval zonder meer op Rijn 
en Waal. De intensieve scheepvaa.rt 
zorgt voor olie- en andere afvalstoffen, 
de industriegebieden zorgen voor de 
rest. 

In Frankrijk lozen de kalimijnen ruim 
20.000 ton zout per dag, in Duitsland 
dragen onder meer de industriegebieden 
aan Ruhr en Main aanmerkelijk tot de 
verontreiniging bij. 

Natuurlijk zou het mogelijk zijn te 
trachten onder deze landen, inclusief 
ons eigen land, de "hoofdschuldige" aan 
te wijzen. Het is de vraag, of dat veel 
zin heeft. Veel belangrijker acht ik het 
dat alle landen in de stroomgebieden 
van de grote rivieren van West-Europa, 
de Rijn, de Maas en de Schelde, die al 
geruime tijd met elkaar in overleg zijn, 

van 6 pct. zag hij als een begin van 
inhalen van de achterstand. 

Kritiek 

Na nog enige aandacht aan het bin
nenlandse beleid te hebben gewijd, 
richtte de heer Wiegel zich ten slotte tot 
de ministers Boersma, Van Agt en En
gels. Minister Boersma heeft verklaard, 
dat samenwerking met de PvdA voor 
hem aantrekkelijke kanten had. Minis· 
ter Van Agt heeft een soortgelijk ver
haal afgestoken. Minister Engels ten 
slotte, heeft ook gemeend te moeten op
merken, dat een kabinet met VVD en 
DS'70 niet zijn eerste keus was. De heer 
Wiegel verklaarde, niet zonder enig sar
casme, in de toekomst van dit soort ver
halen verschoond te willen blijven. 

Na het antwoord van de premier op 
de beschouwingen van de Kamer over 
de regeringsverklaring, heeft de heer 
Wiegel nog eens nadrukkelijk ver
klaard, dat z.i. niet aan de zgn. inflatie
correctie mag worden getornd. Dit punt 
en enkele anderen leverden een leven
dig debat op tussen de VVD-fractie
voorzitter en de heren van de oppositie. 
Overigens toonde de heer Wiegel zich 
niet geheel voldaan over het antwoord 
van premier Biesheuvel over de coördi
natie van het milieu-beleid. 

Vragen 

• Ondanks de vakantietijd blijven Ka
merleden alert ten aanzien van allerlei 
actuele zaken, die vragen oproepen en 
waarover men nader wenst te worden 
geïnformeerd door de bewindslieden. De 
leden van de VVD-fractie lieten zich 
daarbij bepaald niet onbetuigd. Voor 
mr. Berkhouwer was er aanleiding om 
bij de minister van binnenlandse zaken 
nader te informeren over de deining, die 
is ontstaan rond de "Stella Maris", het 
schip, dat afvalstoffen in de Atlantische 
Oceaan heeft willen lozen. In het bijzon
der was mr. Berkhouwer geïnteresseerd 
in de vraag of het aan nationale en 
internationale wetgeving tegen dergelij
ke lozingen van afvalstoffen in volle zee 
ontbreekt. 

• De bewoners van Aalsmeer blijken 
kort geleden ernstige hinder van vlieg
tuigen te hebben ondervonden omdat de 
zgn. Rozenburgbaan buiten dienst is ge
weest. De geluidsgevoeliger Aalsmeer
baan is toen gebruikt. De heer De Beer 
vroeg de minister van verkeer en water
staat deze baan zo min mogelijk te ge
bruiken. 
• Van Schiphol naar Groningen en 
Delfzijl, waar sprake is van concentra-
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zowel nationaal als internationaal 

hier zo spoedig mogelijk daadwerkelijk 
een eind aan maken. 

Daartoe moet echter de politieke wil 
aanwezig zijn ! En een groot aantal ob
stakels moet daarbij uit de weg geruimd 
worden. 

Internationaal 
Er wordt internationaal overleg ge

voerd door allerlei instanties. Voor bui
tenstaanders is dit een verwarrende 
veelheid. Zo houdt de Wereldgezond
heidsorganisatie zich bezig met het be
vorderen van research en de opstelling 
van criteria en normen. De Raad van 
Europa is bezig een verdrag inzake 
kwaliteitsbeheer van het water voor te 
bereiden en heeft een Handvest voor het 
Water opgesteld. De Navo verdiept zich 
in de verontreiniging van zeeën en ocea
nen, de EEG ontwerpt richtlijnen voor de 
uitlaatgassen van auto's en motoren. 
Daarnaast behartigen de Benelux, de 
Unesco en andere instanties deeltaken 
op het gebied van het milieu. Ten slotte 
is er het bilateraal overleg met West
Duitsland en België, waaraan onze rege
ring steeds meer aandacht besteedt. 

Het is niet gemakkelijk, om in dit 
alles een grote lijn te ontdekken, en nog 
moeilijker om er praktische resultaten 
uit te distilleren. 

Geen wonder dan ook, dat onder de 
parlementsleden, die zich met het mi
lieubeheer bezighouden, een zekere on
rust is ontstaan. Men acht het niet vol
doende, dat gezocht wordt naar gemeen
schappelijke normen en naar eenslui
dende gedragsregels. Men wenst ook 
controle op de naleving en sancties op 
de overtredingen. 

Sancties 
Gesteld dat men het eens zou kunnen 

tie van het hoger zeevaartonderwijs. 
Hierover schriftelijke vragen van de 
heer Van Dijk. 
• Voor mevr. Verder-Smit zijn de ge
beurtenissen bij de Willem Arntsz Stich, 
ting nog geen afgedane zaak. Zij heeft 
er de staatssecretaris een reeks vragen 
over gesteld. 
• Uit steeds meer delen van het land 
blijken klachten te komen over plaatsin
gen, of van weigering van plaatsing op 
scholen, waarheen ouders dachten hun 
kinderen te kunnen sturen, maar bij de 
selsectie hebben de ouders praktisch 
geen inspraak. Reden voor de heer Van 
Dijk om hierover vragen te stellen aan 
de staatssecretaris van onderwijs. 
• Eveneens van de heer Van Dijk vra· 
gen aan dezelfde bewindsman over het 
ontbreken van zaalruimte voor het ge
ven van lessen in de lichamelijke oefe
ning bij verschillende onderwijsinstellin
gen in Groningen. 
• Verder wil de heer Van Dijk van de 
minister van onderwijs weten wat er 
waar is van geruchten als zou in Maas
tricht binnenkort een faculteit van so
ciale wetenschappen worden gestart. 
Deze faculteit zou toch gevestigd wor
den bij de T.H. Twente? 
• Vele gemeentebesturen verstrekken 
aan de genieters van bijstandsuitkerin
gen geen opgave van de in het jaar 
daarvoor genoten bijstandsuitkeringen. 
Dat blijkt moeilijkheden op te leveren 
met de belastingaangifte. Daarom heeft 
de heer Koning de staatssecretaris van 
financiën gevraagd een geëigende maat
regel te treffen opdat aan dit bezwaar 
tegemoet wordt gekomen. 

worden, over de hoeveelheid en soort 
stoffen, die elk land maximaal in de 
Rijn mag lozen. Gesteld dat deze af
spraken zouden worden vastgelegd in of 
krachtens de wettelijke regeling van el
ke oeverstaat. Gesteld vervolgens, dat de 
grote meerderheid van de bevolking van 
deze oeverstaten zich van harte achter 
deze regelingen zou stellen. Wie contro
leert dan, of elke oeverstaat zich aan 
deze regeling houdt? En wat gebeurt er 
als blijkt, dat in een bepaalde staat de 
regeling niet of onvoldoende wordt na
geleefd? 

Het denken over deze vraagstukken is 
eigenlijk nog in een beginstadium. Zoals 
bekend, bestaan er twee commissies die 
zich met de toestand van het Rijnwater 
bezighouden: één commissie die is ge
vormd door de waterleidingbedrijven, 
die hun water uit de Rijn betrekken, en 
een andere commissie, die bestaat uit 
afgevaardigden van de regeringen der 
oeverstaten. Het denkbeeld is geopperd, 
om deze laatste commissie uit te bou
wen of om te vormen tot een internatio
naal beheerslichaam voor de Rijn. Men 
zou daarbij een parallel kunnen trekken 
met het Euratoom-verdrag, dat ook ze
kere normen bepaalt en een meldings· 
plicht kent. Ik zou het toejuichen, als 
over dit denkbeeld een publieke discusc 
sie op gang kwam. 

Een andere mogelijkheid zou kunnen 
zijn het sluiten van een serie overeen
komsten, waarin elke oeverstaat zich 
verbindt tot het deelnemen aan een in
ternationaal uniform controle-systeem, 
waar een waarschuwingadienst àan ge
koppeld is. Dit zou al een grote vooruit
gang betekenen. Nu is elk land vrij, al 
of geen controle op de lozingen uit te· 
oefenen en van deze lozingen wel of 
geen melding te maken. Op de bovenge
noemde wijze zouden de gegevens snel 

• Nog geen staatssecretaris zijnde 
heeft de heeer Vonhoff samen met de 
heren De Beer en Koning aan de be· 
windalieden van verkeer en waterstaat 
vragen gesteld over de plaats van de 
tweede nationale luchthaven, die vol
gens berichten in de toekomstige Mar
kerwaard zou komen. 
• De huurprijzen van bedrijfspanden 
vormen het onderwerp van een stel vra
gen van de heer Geurtsen aan de be
windslieden van volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening en van economi
sche zaken. De heer Geurtsen meent 
o.a., dat de huuradviescommissies mede 
belast dienen te worden met het geven 
van advies aan partijen en aan de kan
tonrechter, althans voor zoveel nodig. 
• In de voedingsmiddelensector doen 
zich de laatste tijd zoveel vernieuwingen 
voor, dat steeds meer artikelen door de 
ambtenaren van de Warenwet moeten 
worden afgekeurd op formele gronden, 
ofschoon daarvoor wetenschappelijk 
geen reden is. Daarom hebben de heren 
Tuynman en Van Dijk de desbetreffende 
staatssecretaris gevraagd de Warenwet 
aan nieuwe ontwikkelingen in het pro
duktieproces aan te passen. 
• Gevaar voor geluidshincïer in de om
geving van Soesterberg door wijziging 
van een bestemmingsplan van de ge
meente Zeist, vormt het onderwerp van 
een reeks vragen van de heer Koudijs. 
• Hoe talrijk het aantal problemen 
met betrekking tot het milieu zijn blijkt 
uit het grote aantal vragen, dat daar
over uit de Kamer aan de regering 
wordt gesteld. Behalve de hiervoor ver
melde vragen, waren er nog van mevr. 
Veder-Smit en de heer Tuymnan over 

en objectie{ ter beschikking komen, zon
der dat daarvoor tijdrovend bilateraal 
overleg (met ruggespraak naar provin
ciale en regionale instanties) nodig is. 
En als de gegevens eenmaal ,.boven wa
ter" zijn gekomen, doet de publieke opi
nie via het pai·lement de rest. 

Stockholm en Bonn 

Op twee van de vele conferenties, die 
de laatste jaren aan het milieu zijn ge
wijd, hebben parlementariërs zich over 
deze vraagstukken gebogen. In Bonn 
kwamen in juni jl. milieuspecialisten 
vim ruim 20 landen uit de hele wereld 
bijeen. Te Stockholm werd van 30 juni 
tot 4 juli door de Raad van Europa een 
symposium over het milieu georgani
seerd. 

Bij beide congressen stond de interna
tionale samenwerking in het middel
punt. Het is verheugend te kunnen con
stateren, dat op beide congressen ook 

kwik, en eveneens van mevr. Veder· 
Smit tezamen met verscheidene andere 
Kamerleden van andere fracties over 
een akkoord, dat zou zijn bereikt tussen 
een Belgische en een Iraakse groep voor 
de bouw van een raffinaderij in de 
Maasvallei ter hoogte van Eijsden. 

China 
• Van de heer Be1·khouwer kwamen er 
ook nog vragen over twee kwesties van 
buitenlands beleid: toelating van Com
munistisch China en het vrije verkeer 
van werknemers binnen de EEG, af
komstig .. uit Commonwealthlanden, 
zulks bij toetreding van Engeland tot de 
Gemeenschap. 
• Over de bouw van een MTS in Ap
pingedam heeft de heer Van Dijk vra
gen gesteld aan de minister van onder
wijs. 
• De vliegramp in Japan, waarbij een 
burgervliegtuig in botsing is gekomen 
met een militaire straaljager, was voor 
de heren Berkhouwer en Koning, teza
men met de heer Cornelissen (kvp) 
aanleiding schriftelijk bij de ministers 
van verkeer en waterstaat en van de
fensie te informeren hoe het in het Ne
derlandse luchtruim met de "bebake
ning'' staat. 
• Ten slotte nog vragen van de heren 
Tuynman en Berkhouwer over de im
port van tomatenpuree uit derde landen. 
Hierbij vragen beide Kamerleden o.m. 
of de minister van landbouw en visserij 
bereid is het nodige te ondernemen 
om de Nederlandse belanghebbende in
dustrieën en consumenten van onnodige 
prijsstijgingen te ontlasten. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven ~ 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

algehele overeenstemming werd bereikt. 
In Bonn werd, met instemming van de 

parlementariërs van Zwitserland, Frank
rijk, Duitsland, België en Nederland, 
gevraagd om eeen systeem van controle 
en sancties voor de internationale rivie
ren. 

De groep Nederlandse parlementsle
den in Stockholm, die ik de eer had te 
mogen leiden, werkte mee aan een resli
lutie, waarin de regeringen verzocht 
wordt te streven naar een waarschu
wing- en meldingssysteem voor grens
overschrijdende rivieren, teneinde spoe
dig tot actie over te kunnen gaan. 

Langzamerhand groeien we dus naar 
een gezamenlijke gedragslijn toe en 
kunnen de regeringen gaan voortbouwen 
op wat in de parlementen leeft. Aan de 
regeringen is nu de taak om aan deze 
gedachten vorm te geven, zo snel en zo 
concreet mogelijk. 

De Rijn is slechts één voorbeeld. De 
Maas volgt hier onmiddellijk na, en ook 
de Schelde wordt urgent. Daarnaast 
moet zo spoedig mogelijk een regeling 
worden getroffen voor de lozing van 
giftige afvalstoffen in zee, een onder
werp op zichzelf, waaraan gelukkig 
hard wordt gewerkt. 

Nederland heeft in internationaal ver
band geen eer ingelegd met zijn handel
wijze t.a.v. de Eems-Dollard. In Duits
land is men over de "smeerpijp" nog 
lang niet uitgepraat. De VVD-Tweede 
Kamerfractie prijst zich gelukkig, dat 
zij door schriftelijke vragen en door 
haàr motie de aandacht op deze kwestie 
heeft gevestigd en een oplossing heeft 
aangegeven. Wil JliTederland op interna
tionaal niveau op waterzuivering aan
dringen, dan moet het zelf daartoe ook 
het voorbeeld geven. Ook hier ligt een 
taak voor de nieuwe regering. 

Prikkels 
• Mr. J. M. Kan, een der libera
le leden van de Staatscommissie 
Cals-Donner, in het Nederlands 
Juristenblad: "Staatscommissies 
verriehten vaak de grootse daden 
in het negatieve, door met gede
gen argumenten wilde denkbeel
den tot juiste proporties terug te 
brengen." 

• Prof. J. Pen in De Haagse 
Post: "Het profijtbeginsel ver
dient beter dan te worden uitgela
chen ( ... ) De instinctieve afkeer 
van het profijtbeginsel berust op 
denkluiheid en politiek vooroor
deel. Dat zijn geen eigenschappen 
die de linkerzijde eren". 

• Bericht in Het Vrije Volk: "In 
Engeland is de jongste generatie 
Dolle Mientjes opgestaan. Anna 
Dias, 7 jaar en Elise Brickman 
vriendinnen uit Shoreham, (Sus
sex) hebben een Organisatie voor 
de Verdediging van de Burger
rechten van Kinderen opgericht." 

• Dr. Bruins Slot in Trouw: "De 
PvdA heeft een polarisatie gewild. 
Dat wil zeggen dat ze kunstmatig 
de christelijke partijen met de 
VVD op één hoop heeft willen 
gooien. DS'70 heeft roet in dat 
eten gegooid, want het is een 
mengsel van socialisme, liberalis
me, conservatisme, gelardeerd 
met enige politieke onwetendheid 
en gezond verstand". 

• Parlementair redacteur D. 
Maltha in het Algemeen Dagblad: 
,.Dat het ontbreken van deugdelij
ke politieke beginselen niet kan 
worden goed gemaakt door het 
volgehouden geestdriftig aanhan
gen van vage vernieuwingsverlan
gens, bewijst de korte geschiede
nis van D'66." 
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Kiezers op drift 

Uit de stroom van brieven die 
ons voortdurend bereikt kiest de 
redactie er voor elk blad één die 
naar haar oordeel ruime aan
dacht verdient. Dat betekent niet 
dat zij de mening van de brief·· 
schriJver deelt, wel dat zij het de 
.neest belangwekkende brief 
acht dl:. de afgelopen weken 
werd Ingezonden. 
Uit d.: andere brieven citeert de 
redactie slechts wat haar daarin 
het meest (aangenaam of juist 
onaangenaam) heeft getroffen. 
Anonieme brieven en brieven In 
onleesbaar handschrift verdwij
nen zonder pardon In de prullen
mand. 

Mijn opinie is ... 

De verkiezingsuitslag is voor de VVD 
teleurstellend geweest. Het zou van wei· 
nig realiteit getuigen deze teleurstelling 
niet te willen erkennen. Evenmin kunnen 
wij genoegdoening vinden in becijferin
gen die moeten aantonen dat het verlies 
van de VVD niet zo groot is als bij an
deren. Het mag dan een troost zijn, het 
verandert niets aan de feiten. En deze 
blijven ons duidelijk maken dat wij er 
niet in geslaagd zijn de grote massa en
thousiast te maken voor de beginselen 
van de partij. Integendeel, wij zijn er 
zelfs niet in geslaagd te voorkomen dat 
een deel van onze kiezers de voorkeur 
gaf aan andere partijen. 

Nu blijkt in het algemeen dat de kie
zers voor een belangrijk deel op drift zijn 
geraakt. De politieke sfeer van de laat
ste jaren heeft er toe geleid dat aan het 
onderscheidingsvermogen van de kiezer 
grote eisen worden gesteld. De linkse 
groeperingen hebben bij voortduring 
aandacht weten te trekken en radio en 
televisie hebben het veroorzaakte ru
moer op een wijze gebracht, die zeer· 
tendentieus was en een stevige propa
ganda betekende voor de oppositiegroe
pen. Het moet nu toch wel duidelijk zijn 
dat iedere medewerking aan deze uit
zendingen funest is. Het gaat er im
mers niet om een objectieve voorlichting 
te geven over de problemen die aan de 
orde zijn en die door een kleine groep 
worden veroorzaakt; met voorbedachten 
rade en met als motief: het komt er 
niet op aan hoe men over ons spreekt, 
als er maar over ons wordt gesproken. 
De resultaten ervan hebben wij thans 
voor ons liggen. 

De vraag die op dit ogenblik ons 
moet bezighouden is op welke wijze de 
VVD er in moet slagen meer belang
stelling te verkrijgen voor haar pro
gramma. Wij willen immers een volks
partij zijn, maar dan zullen wij ons ook 
tot de grote massa moeten richten die 
thans nog de VVD als de partij ziet van 
een bepaalde groep. 

In dit opzicht heeft de uitslag van de 
verkiezing een merkwaardige doorbraak 
te zien gegeven. De spectaculaire wijze 
waarop DS'70 een splitsing heeft ge
bracht in de toch zeer hechte aanhang 
van de PvdA, heeft duidelijk gemaakt 
dat de kiezer weinig geïmponeerd wordt 
door socialistische leuzen. Deze tijd is 
voorbij. De leuzen waarmee de socialis
tische partijen groot zijn geworden heb
ben geen betekenis meer, omdat ze alle 
verwezenlijkt zijn. De 8-urendag, ouder-. 
domsverzekering, ziektewet en andere· 
sociale voorzieningen en secundaire ar
beidsvoorwaarden, zijn verworven rech
ten en niemand denkt er aan hieraan te 
tornen. Het verkiezingsprogramma van 
de partijen behoeft er dus geen aan
dacht meer aan te schenken omdat ze 
de · kiezer niet meer in begeestering 
brengen. Waarvoor men wel belangstel
ling heeft is de geldontwaarding die 
men steeds duidelijker gaat voelen door 
de schrikbarende stijging van de prijzen 
die ernstig knaagt aan de verkregen 
welvaart. 

Het gaat dus niet meer om een so
cialistische politiek, maar om het be
houd en de zekerstelling van de verkre
gen rechten die de voorwaarden zijn om 
ieder mens gelijke levenskansen te ver
zekeren. Is dit niet een programmapunt 
van de VVD? 

Als DS'70 een zo grote aanhang ver
krijgt is dit niet het gevolg van socia
listische eisen in haar programma en 
wij maken dan ook de fout deze partij 
als een socialistische partij te bestem
pelen. Veeleer zouden wij er in moeten 
onderkennen de partij die de uitwassen 
wil tegengaan uit een tijd toen alle par
tijen elkaar beconcurreerden met het 
stellen van steeds hogere socialistische 
eisen. 

Wanneer thans gezegd wordt dat het 
streven van de VVD en DS'70 niet zo 
ver uiteen loopt, dan is zulks een ander 
geluid dan voor de verkiezing werd ge
hoord toen het programma van DS'70 

werd afgekraakt en · men wem1g ver
wachting had van deze partij. Kort voor 
de verkiezing werd nog de indruk ge
vestigd alsof de belangstelling voor 
deze nieuwe partij reeds grotendeels 
voorbij was. 

De uitslag van de verkiezing heeft 
duidelijk gemaakt dat er naast de pro
gressieve partijen een partij is ontstaan 
die stellig niet als socialistisch kan 
worden aangemerkt in de betekenis die 
voorheen hieraan werd toegekend, ·ook 
al merkte de voorzitter van de PvdA op 
toen hij .Drees Jr. feliciteerde met zijn 
succes: wij blijven socialisten onder el
kaar. Na het bedanken van Drees Sr. 
zal hij dit wel niet meer zeggen. 

De VVD staat voor een moeilijke op
gaaf voor de komende jaren. Wil zij 
volkspartij zijn, dan lijkt het mij nuttig 
dat wij ons duidelijk realiseren dat men 
zich in verstaanbare taal zal moeten 
wenden tot hen die, vastgeroest in tra
dities, bézig zijn zich te heroriënteren. 

Dat betekent dat wij de kiezer duide-
- lijk moeten maken dat z.g. socialistische 

eisen geenszins betekenen dat zij de 
wereld voor ieder meer bewoonbaar ma
ken. Integendeel, welvaart moet ver
diend worden. Dat behoeft niet te ge
schieden door meer menselijke ar'beid. 
Maar wij zullen wel door grotere inspan
Iili.ng de mogelijkheid moeten scheppen. 
Door de steeds verder gaande techniek 
zien we machines in bedrijf stellen om 
de rijkdom van de aarde aan alle men
sen ten goede te laten komen. Deze 
machines zullen wij echter eerst moe
ten verdienen. Tegen deze, in wezen 
socialistische gedachte, hebben wij geen 
bezwaar, omdat ze in feite inhaerent is 
aan wat een ,.volkspartij" zich als doel 
stelt. Daarvoor behoeft de partij zich 
geen ander gezicht aan te schaffen en 
een rode bril voor Geertsema is z.eker 
niet nodig. Het kan best een andere 
kleur zijn, als de doorkijk maar hel-
der is. Zutphen 

A. J. Raspe, 

Het Amsterdams Wèdstrljdcomité 

"Tuinstad Buitenveldert" 
aangesloten bii de Koninkliike Nederlandse·Tennisbond Van der Boechorsstraat 38, 
Amsterdam-Z 11, Buitenveldert. Telefoon park 020- 42 96 41 Privé 020- 72 88.02 

nodigt U uit tot deelname aan de voor ieder 

open B, C, D' en D" -toernooien 
D" is open voor BEGINNELINGEN 1970 EN 1971 die aan GEEN COMPETITIE of ANDERE WEDSTRIJDEN hebben deelgenomen, op de 

VIER WEEKEINDEN VAN OKTOBER 1971: 
zaterdag 2 en zondag 3 oktober 
zaterdag 9 en zondag 10 oktober 
zaterdag 16 en zondag 17 oktober 
zaterdag 23 en zondag 24 oktober 1971 

Aanvang zaterdag 2 en zondag 3 oktober 
negen uur. 
Inleggeld aRkelspet f 5.-- Dubbelspel f 4.75 
per persoon. 

ALLE a.s. n ie uwe deelnemers en zij die 
nog geen lid zijn van het TENNISPARK 
"TUINSTAD BUITENVELDERT" worden uit
genodigd in de tijd van de toernooien ge
heel vrij en zonder kosten te komen 
TENNISSEN ter kennismaking van het 
uniek gelegen en een oase zijnde veld in de 
TUINSTAD BUITENVELDERT, thans deel 
van het Gijsbracht van Amstelpark. 

GR-OOT TAFEL TENNISTOER-NOOI 
zaterdag 30 en zondag 31 okt. op officiële Heemskerk-wedstriidtafels in clubgebouw 

DAMAVOND op zaterdag 6 november 1971 
AUTO PUZZELRIT op zondag 7 november 1971 
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DEN HAAG 
e Het secretariaat van de afdeling 
Den Haag is gevestigd: Leuvense 
straat 20, telefoon: 070 - 55 44 40. 

ROTTERDAM 

e Het secretariaat van de Rotter
damse afdeling is gevestigd Meent 
106. Telefoon 133995. 

Prioriteiten 

VAN tijd tot tijd krijgt de heer G. C. 
Wallis de Vries in een der Haagse 

dagbladen de gelegenheid zijn visie te 
geven over typische Haagse gemeente
lije aangelegenheden. Onlangs begon 
het liberale raadslid zijn beschouwing 
met een filosofie over de welvaart en hij 
constateerde daarbij dat het gewoon niet 
op kan. "Toch voelt iedereen - bijna 
instinctief - dat het ergens niet goed 
zit. Wij geven met zijn allen momenteel 

meer uit dan wij verdienen en dat kan 
niet lang zo door blijven gaan." 

Als prioriteiten yoor onze stad noemt 
hij da~ de woningbouw, de leefbaarheid 
van de binnenstad en de verkeers- en 
vervoersproblematiek. Dit in aanmer
king nemende, meenc;le de heer Wallis 
de Vries dat de raad zich ten aanzien 
van andere zaken in het bijzonder dient" 
te bezinnen alvorens tot uitgaven te be
sluiten. Als voorbeeldoen noemde hij het 
krediet van f 375.000 voor het opknap
pen van het Nassauplein en de stichting 
van een schaatscentrum van internatio
nale allure in het toekomstige recreatie
gebied "De Uithof", waarvan de totale 
investering (ontsluiting inbegrepen) 
zo'n vijftien à twintig miljoen zal gaan 
kosten. 

Wat het Nassauplein betreft, de VVD
fractie meende, dat dat opknappen ook 
voor minder geld zou kunnen gebeuren 
en daarom stemde men tegen het voor

stel. Terecht had o.i. de VVD-fractie 
ook haar ernstige twijfels over de nood
zaak van de stichting van een schaats
centrum, waar onze stad toch al jaren 
de beschikking heeft over de Hokij. Of 
deze uitgave in deze tijd past, liet het 
grootste deel van de gemeenteraad on
beroerd. Het lijkt ons niet denkbeeldig, 
dat Ged. Staten, indachtig aan de waar
schuwende vinger, die de regering heeft 
:J pgestoken tegen investeringen, die be-

ter even kunnen worden uitgesteld, be
zwaren tegen het Haagse plan zullen 
hebben. We willen hierbij overigens nog 
wel een aantekening maken. Hoezeer er 
in onze stad geboefte is aan meer re
creatie-gelegenheid hebben de ernstige 

relletjes in de Stieltjesstraat en omge
ving geleerd. Van ons dan ook zeker 
geen oppositie tegen "De Uithof", maar 
met de heer Wallis de Vries zijn we het 
eens dat de brood- en spelenpolitiek ge
varen inhoudt. Het is trouwens ook be
paald niet zo, dat de gemeente niets 
doet aan het scheppen van meer recrea
tie-mogelijkheden. In dit verband den
ken we aan het nieuwe sportcentrum in 
Maria-hoeve, waarvan het zwembad on
langs in gebruik is ·genomen en dat al
lerwege - terecht - veel lof heeft 
geoogst. Terzijde: bij de daar gehouden 
nationale zwemkampioenschappen sneu
velden er heel wat records. De zwem
sport blijkt hier de beschikking over 
een zwembad van uitzonderlijk goede 
kwaliteit te hebben gekregen. 

Met de prioriteiten waarvan de heer 
Wallis de Vries gewaagde zijn we het 
overigens volledig eens. Te betreuren 
blijft evenwel dat de agglomeratie-ge
meenten elkaar bijvoorbeeld op het stuk 
van de woningbouw nog zo argwanend 
bekijken. 

Wat het verkeer betreft, de gemeente
raad heeft ook enige miljoenen beschik
baar gesteld voor het aanbrengen van 
nieuwe verkeersinstallaties. Een en an
der bekijkend hebben we ons afge
vraagd of die nu allemaal wel zo drin
gend nodig zijn. 

Van dringende noodzaak gesproken, 
het lijkt ons nuttig als er eindelijk eens 
een punt wordt gezet achter de ruzie 
tussen b. en w. en de heer Zwolsman 
die nu weer heeft gedreigd met een kort 
geding over de verkoop van de Circus-

Groeiend vandalisme 

I N de achter ons liggende jaren heeft 
de schrijver van deze kroniek, geleid 

door bepaalde omstandigheden, vrijwel 
elke zondagochtend zijn weg moeten 
kiezen door de westelijke voetgangers
buis van de StatentunneL Het frappeer
de hem dan altijd weer dat deze tunnel
buis bezaaid lag met glasscherven, af
komstig van de verlichtingsornamenten 
die in de voorafgaande nacht over de 
gehele lengte van de tunnelbuis grondig 
waren vernield. 

Er was duidelijk sprake van een soort 
maniakale vandalistische recidive. De 
overheid had er kennelijk maar één ant
woord op. Zij liet om te beginnen in de 
eerstvolgende dagen de gemeentelijke 
reinigingsdienst de glasscherven oprui
men. Vervolgens liet zij een andere 
dienst, waarschijnlijk de openbare ver
lichting, ervoor zorgen dat de verlich
tingsornamenten van een nieuwe begla
zing }Verden voorzien. Die dan in het 
volgende weekeinde prompt weer in 
gruzelementen ging. 

Dat duurde zo maandenlang, wat erop 
wees dat de bedrijver(s) van de vernie
lingen onp,-ehinderd zijn (hun) gang 
kon(den) gaan. Aan het euvel kwam 
pas een einde nadat de diensten op het 
lumineuze idee waren gekomen de ver
lichtingsornamenten een solide bescher
ming te verlenen in de vorm van een 
metalen rasterwerk. 

De lezer mene niet dat dit een op 
zichzelf staand voorbeeld is van de ver
nielzucht die in toenemende mate in 
Rotterdam - en vermoedelijk ook wel 
in andere grote steden - bespeurbaar 
is. Voor wie niet ziende blind is vallen 
er veel meer tekenen waar te nemen die 
erop wijzen, dat zich bij een deel van de 
burgerij ook in dit opzicht veranderin
gen in het normbesef voltrekken. 

Wij hebben onlangs in De Tijd-Maas
bode gelezen dat de gemeentelijke plant
soenendienst voor de groenvoorziening 
van de stad kan werken met een budget . 
van twaalf miljoen gulden per jaar. In 
het bedrag is dan wel een verliespoflt 
van twee miljoen begrepen die wordt 
veroorzaakt door herstelwerkzaamheden 
wegens vervuiling en beschadiging. 

In het bedrijfsargaan van de RET is 
bekend gemaakt dat het aantal bescha
digingen, vernielingen en ontvreemdin
gen bij dit bedrijf "schrikbarend toe
neemt". Van tramrijtuigen worden rui
ten ingegooid en wordt de verf aan de 
buitenzijde bekrast. In het inwendige 
worden banken en rugleuningen geheel 
of gedeeltelijk gedemonteerd en worden 
haken en bevestigingsklemmen voor re
clamekartons weggenomen. 

Zelfs is het in zelfbedieningstrams al 
voorgekomen dat de - in onbruik ge
raakte - zitplaats voor de conducteur 
werd gesloopt. Van tramhuisjes en abri's 
worden doorlopend ruiten vernield. 
Aan de Kleiweg heeft de RET ten einde 
raad een wachtkamer moeten verwijde
ren nadat er gedurende lange tijd bijna 
elke week voor een fors bedrag aan 
was gerepareerd. In de metrostations 
zijn de bewaarkluizen zo vaak gesloopt 
dat het bedrijf reparatie ervan nu maar 
achterwege laat. De voorlichtingsambte
naar van de RET verzekerde ons des
gevraagd dat de totale schade door ver
nielingen en dergelijke "vele tonnen" 
per jaar bedraagt. 

In het Rotterdamsch Nieuwsblad la
zen we voorts dat de telefoondienst in 
het district Rotterdam een vaste ploeg 
mensen onderhoudt voor het herstel van 
vernielde of beschadigde telefooncellen. 
.. De vernielingen kunnen in dit geval 
variëren van afgerukte en meegenomen 
telefoonhoorns tot moedwillig met luci
fers of kauwgom verstopte muntgleu
ven, gedemonteerde draaischijven en in
gegooide ruiten. Vier auto's van de 
PTT zijn de gehele dag onderweg om de 
beschadigde cellen te repareren. Kosten 
per vernieling gemiddeld vijftig gulden. 

Maar genoeg met de voorbeelden. Er 
rijzen ten besluite van dit artikel enkele 
vragen. Waaraan moet het verschijnsel 
van de waarlijk verontrustende verniel
zucht worden toegeschreven? Wat valt 
er tegen te doen? 

Sommigen menen dat we te maken 
hebben met een uitwas van onze wel
vaart, anderen houden het op een ge
brek aan discipline bij althans een deel 
van de bevolking, weer anderen spreken 
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schouwburg. Eerlijk gezegd dachten we 
dat die zaak rond was maar de heer 
Zwolsman, alweer hevig verbolgen over 
het gemeentebestuur, denkt daar anders 
over. 

Midden in de vakantie zijn b. en w. 
overigens met een belangwekkend me
morandum over Den Haag als rege
ringscentrum gekomen. Daarin wordt 
o.a. gesteld dat de stad haar functie 
van regerings- en administratief cen
trum dient te houden omdat daarin haar 
bestaansmogelijkheid ligt. Kernachtig 
zeggen b. en w.: Wat van Den Haag 
zou overblijven na het eventueel verlies 
van deze functie zou hetze.lfde zijn als 
een Eindhoven zonder Philips of een 
Rotterdam zonder haven; m.a.w. een on
derontwikkeld gebied. 

Het valt te hopen dat de nieuwe rege
ring met deze opvatting ernstig reke
ning zal houden. Het komt ons trouwens 
voor dat het Rijk ook ·gebaat zal zijn 
bij een zo volledig mogelijk handhaven 
van de typische functie van Den 
Haag. 

over een tekortschietend politietoezicht. 
En nog weer anderen geloven in een 
combinatie van deze drie (en misschien 
nog enkele) factoren. 

Hoe dan ook is er sprake van een 
zaak waarover we allemaal, dus ook de 
politici, eens diep zouden moeten naden
ken. Daarbij zou stellig de volgende in
teressante uitlating van de heer M. p. 
Rooth, chef van dè telefoonwerkplaats 
in het district Rotterdam, in de overwe-

. gingen moeten worden betrokken: 
"Ik krijg een melding dat er ruiten 

van een cel zijn ingegooid. De volgende 
dag rij ik er langs om te kijken of er al 
nieuwe ruiten zijn ingezet. Staan daar 
twee jongetjes met klinkers. Onder het 
motto "Wie de meeste ruiten ingooit, 
wint" gingen mijn ruiten aan diggelen. 
Ik heb er politiewerk van gemaakt. Nul 
op rekest. Politie doet er niets aan." 

• Mevrouw drs. N. Smit-Kroes, lid van 
de liberale fractie in de Rotterdamse 
gemeenteraad, maakt nu ook deel uit 
van de liberale fractie in de Tweede 
Kame·r. Zij wil proefondervindelijk na
gaan of en in hoeverre beide functies 
voor haar te verenigen zijn. Met andere 
woorden: voorlopig denkt zij er niet 
aan haar plaats in de raad op te geven. 

• Overigens heeft mevrouw Smit on
langs antwoord van b en w gekregen 
op haar schriftelijke vragen over de 
tweede luchthaven. Het college liet we
ten dat het door de regering op geen 
enkele wijze is geraadpleegd bij het op
stellen van een advies met betrekking 
tot dit onderwerp. 

• Op een aantal andere schriftelijke 
vragen heeft mevrouw Smit echter nog 
geen antwoord gekregen. Die vragen 
betroffen: a. het uniforme karakter 
van de snelheidsbeperking; b. de par
keerruimte in de binnenstad; c. de 
vraag of het wenselijk is dat ambtena
ren zitting nemen in vertegenwoor
digende lichamen. 
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HOTEL ,,DE NEDERLANDEN'' VREELAND 
RESTAURANT -ROTISSERIE ,,NAPOLEON'' 

VREELAND A/o VECHT 
·atJ KRUISINQ AUTOW!Q- ftAARLEM/ftiLVERSUM +UTRECHT /AMSTE~DAM 

RESERVERING (02943) 1576 
-- - -- - -·-----·- -

,, Gastheren 

land '' 1n e1gen 
• • 

wa.ar de gast k'ls'ning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: 
perfekt~ outillage voor vergaderingen, congressen, 
ahows, feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco• 
mcdatie, restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speci_ale arrangementen bij feestelijke gele• 
genheden; Kerst~ is· Nieuwjaar· Pasen· Pinksteren, 

RESTAURANT DES SPËCIALITËS. CAVE RENOMMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040 • 69288 

/ejnhot~f _Arnhem 
annex SA VOY -RESTAURANT 
Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken 

RIJNTERRAS 
Onderlangs 10 • Arnhem . Tel. 08300-27141 

WAAR U\NVRLJHEID' 
GERESPECTEERD 
WORDT ••• '' 
RiJnhotel: modern, comfortabel hotel 
In RoHérdam-Centrum. 140 Kamers 
met bad of douche. Congresaccom
modatie voor 20 tot 2000 personen. 
Ruime ondergrondse parkeergarage 
direkt naast het hoteL 

rijnhotel rotterdam 
Schouwburgplein 1 Rotterdam 
Tei.(010) 132900 ·Telex 21640 

KASTEELOUD-WASSENAAR 
HOTEL-RESTAURANT 

Vijf minuten van Den Haag, te bereiken via autoweg naar Am
sterdam, afbuigen tegenover Dierenpark Wassenaar. 

In magnifiek park gelegen hotel met alle moderne comfort. Salons 
voor speciale diners, recepties, cocktailparties, vergaderingen, etc. 

GEEN PARKEERPROBLEMEN! Telefoon 01751 • 9045 

HOTEL. WITTEBRUG 
Den Haag - Scheveningen 

20 suites en 240 bedden 

Alle kamers met privé bad en douche 

Airconditioned restaurant en lounge-bar 

Tel.: 512361 (10 liinen) 
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EINDHOVEN 
• Secretariaat 
Vesaliuslaan 30, 
040-1145 87. 

afdeling Eindhoven: 
Eindhoven, telefoon 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Welschap 

HET Samenwerkingsorgaan Agglome
ratie Eindhoven heeft na een uitge

breide voorlichting en een lange discus
sie besloten een bezwaarschrift in te 
dienen inzake de aanwijzing luchtvaart
terrein Eindhoven bij de commissie van 
die naam. De voorlichting voor de leden 
van de Agglomeratieraad en het op de 
bewuste vergadering aanwezige publiek 
werd gegeven door de samenstellers van 
het rapport "Berekening van de lawaai
belasting rond het vliegveld Welschap", 
medewerkers van de technisch-fysische 
dienst van TNO. Dit rapport was tot 
stand gekomen in opdracht van de 
stichting vliegveld Welschap. In dit rap
port wordt o.a. gesteld dat de grens van 
toelaatbare hinder moet worden bepaald 
aan de hand van met het oog op de 
volksgezondheid vastgestelde criteria. 
Dit ware door de minister vast te stel
len evenals de zonegrens waarbuiten de 
lawaaibelasting de grenswaarde niet 
mag overschrijden. Bovendien moet en~ 
zonegrens bewaakt worden. In het rap
port wordt de tolerantiegrens gesteld op 
45 zogenaamde Kosten-eenheden (naar 
een rapport van de commissie Kosten). 
Bij zo'n belasting treedt volgens 27 pct. 
van de geënquêteerden vaak een ge
spreksstoring op, volgens 31 pct. soms. 
12 pct. zegt dat bij zo'n belasting 
vaak slaapstoring optreedt, 21 pct. 
soms. 66 pct. van de geënquêteerden 
heeft soms angst bij een belasting van 
45 Kosten-eenheden. 

In zijn bezwaarschrift stelt het Sa
menwerkingsorgaan Agglomeratie 
Eindhoven dat zij wel akkoord gaat met 
een verlegging van de startbanen van 
het vliegveld Welschap (waardoor een 
groot deel van de Eindhovense woon
wijk Woensel van overlast wordt verlost 
en die overlast voor tienduizenden wordt 
verplaatst naar enkele honderden bewo-

ners in Best en Veldhoven). Zij vindt 
echter dat in de ontwerp aanwijzingsbe
schikking van de minister van defensie 
en van de minister van verkeer en wa
terstaat de waarborgen ontbreken om 
de lawaaibelasting binnen aanvaardbare 
grenzen te houden. Het Samenwerkings
orgaan Agglomeratie Eindhoven stelt 
dat de lawaaibelasting van de burger
vliegtuigen in de aangegeven zone 35 
Kosten-eenheden niet mag overschrij
den. Zij wil ook dat het verboden wordt 
om tussen 23 uur en 6 uur vluchten met 
burgervliegtuigen uit te voeren. En ze 
wil niet, dat er behalve door de geregel
de lijndiensten en voor een beperkt za
kenverkeer op zaterdagen en zondagen 
van het vliegveld Welschap gebruik 
wordt gemaakt door burgervliegtuigen. 

Als aan haar wens wordt tegemoetge
komen kan de A-raad wel akkoord gaan 
met de verlegging van de startbanen 
van het vliegveld, waaraan de Nato 
voor 7 miljoen gulden bij zal dragen 
(Die verlegging is mogelijk nu de banen 
toch vernieuwd moeten worden.) 

De lange discussie over de vorm van 
het bezwaarschrift vond vooral zijn oor
zaak in het feit, dat sommige leden, 
V()()ral die uit Veldhoven, in tegenstel
ling tot de meerderheid van de A-raad, 
waarborgen in het bezwaarschrift opge

"llomen wilden zien ten aanzien van de 
schade-vergoeding. Het dagelijks be
stuur van de A-raad stond op het stand
punt dat nu de regering een schade-ver
goeding in studie heeft men niet op de 
resultaten van deze studie vooruit moest 
lopen. Veldhoven heeft nu zelf een be
zwaarschrift ingediend, waarin duidelijk 
staat dat zij een waterdichte schade
vergoedingsregeling wenst voordat de 
nieuwe startbaan wordt aangelegd. Bo
vendien wil de Gemeenteraad van Veld
hoven nog aangetoond zien dat het 

• • Niet zij maar WIJ 

Op 29 juni jl. stond er in het Handels
bladjNRC een stuk van mevr. drs. J. E. 
Kool-Smit, een van de oprichtsters en 
oud-vicevoorzitsters van Man Vrouw 
Maatschappij. Het had als opschrift: 
"Emancipatie in de kou bij nieuwe rege
ring" en somt op wat er allemaal be
treffende vrouwen niet staat in het re
geringsprogramma, zoals dat toen be
kend was. 

Reeds eerder, op 11 mei, had het Ne
derlands Vrouwencomité, waarvan ook 
de presidente van onze vrouwenorgani
satie deel uitmaakt, naar de voorzitter 
van de Tweede Kamer een telegram ge
zonden, van de volgende inhoud: 

"Het Nederlandse Vrouwen Comité, 
vertegenwoordigende twintig landelijke 
vrouwenorganisaties met een miljoen le
den, in vergadering bijeen op 3 mei 
1971, heeft met teleurstelling kennis ge
nomen van de samenstelling van de 
nieuw gekozen Tweede Kamer, in ver
band met het feit, dat twaalf vrouwen 
hiervan deel zullen uitmaken. 

Erkennende, dat de vrouwenorganisa
ties met betrekking tot de staatsburger
lijke vorming van de vrouwen niet alle 
mogelijkheden nog voldoende hebben be
nut, menen wij toch dat de verschillende 
politieke partijen evenzeer kansen heb
ben laten liggen om tot een optimale 
vertegenwoordiging te komen. 

Onder een optimale vertegenwoordi
ging verstaan wij een gezamenlijke, ge
lijkwaardige inbreng van mannen én 
vrouwen vanuit hun verschillende des
kundigheden. 

In het vertrouwen dat thans van meet 
af aan in deze richting zal worden ver
der gewerkt, zowel met betrekking tot 
de samenstelling van de partijbesturen 
en de adviescolleges alsmede van de 
vertegenwoordigende lichamen en het 
kabinet zal het Nederlandse Vrouwen 
Comité zich bij voortduring inzetten om 
de vrouwen zich hun politieke verant
woordelijkheid duidelijker bewust te 
maken." 

Wij kunnen het met bovenstaande 
stukken goeddeels eens zijn, maar niet 
met de adressering ervan. 

"Ieder volk heeft de regering die het 
verdient," dat gaat in dit geval zeker 

op. De verwijten moeten gericht ZIJn 
aan de vrouwen! Ruim de helft van de 
kiezers immers zijn vrouwen. Als die in 
gelijke verhouding lid waren van een 
politieke partij en in gelijke verhouding 
werken aan de meningsvorming in die 
partij, dan zou je eens wat zien! 

Het ligt doodeenvoudig aan de vrou
wen zelf. Het N.V.C. erkent trouwens 
dat de vrouwenorganisaties niet alle 
mogelijkheden voldoende hebben benut. 
Maar dat komt toch zeker door de leden 
daarvan? 

Tot de eerstvolgende verkiezingen 
hebben wij hoogstens 2~~ jaar tijd. bie 
zullen wij goed moeten gebruiken. 

Niet "zij" moeten het doen, maar wij. 
In onze eigen omgeving zullen wij po

litieke belangstelling moeten opwekken; 
in onze eigen afdeling en in de partij 
zullen wij mee moeten doen. En als wij 
een goed idee hebben voor onze vrou
wenorganisatie, dan zal het landelijk be
stuur daarvan dat stellig graag ontvan
gen. Het hangt allemaal van onszelf af. 

J. H.S. 

Internationale Vrouwenraad 
Van 13 tjm 18 september 1971 zal de 

Executive van de International Council 
of Women worden gehouden in het 
RAI-Congt·es Centrum te Amsterdam. 
De I.C.,V., waarbij 64 Nationale Vrou
wen Raden zijn aangesloten, houdt iede
re 3 jaar een plenaire conferentie. In de 
werkvergaderingen (l)xcecutives) word 
de resoluties en plannen van de plenaire 
vergadering nader uitgewerkt. De laatste 
plenaire conferentie werd gehouden in 
jan. 1970 te Bangkok met als thema 
"Human Resources for Development.'1 

De komende· Excecutive zal bepalend 
zijn voor de follow up van de Bangkok 
Conferentie. De aldaar genomen resolu
ties zullen nader worden uitgewerkt. 
Vet·der zullen de concept-statuten van 
de I.C.W. in behandeling worden geno
men. Teneinde het werk van de Interna
tionele Vrouwen Raad ook in Nederland 
een grotere bekendheid te geven, wil het 
Bestuur van de Nationale Vrouwen 
Raad van Nederland aan zeer geïnteres-
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vliegveld op deze plaats noodzakelijk is. 
Burgemeester dr. G. Eisen van Veldho
ven bracht hulde aan de buitenparle
mentaire acties die inzake het vliegveld 
Welschap zijn gevoerd, die Veldhoven 
mede geïnspireerd hebben tot hun 
standpunt. 

De meerderheid in de Gemeenteraad 
van Best wilde de lawaaibelasting vast
leggen op 25 Kosten-eenheden, inplaats 
van de door de A .. raad voorgestelde 35. 
25 Kosten-eenheden komt bij 12500 
vliegbewegingen neer op 40 toestellen 
per dag en wat de lawaai-belasting be
treft op het geluid van een bromfiets op 
20 meter afstand. (Opmerking tijdens 
de A-raadsvergadering: als we allemaal 
zo tegen vliegtuiglawaai zijn, waarom 
doen we dan niets tegen de bromfiet
sen ? ) Een handtekeningenactie in Best 
onder het motto "Best geen tweede 
Zwanenburg" leverde meer dan 2000 
handtekeningen op. 

In de vergadering van de A-raad werd 
door het PAK onder het geluid van 'een 
bandrecorder opgenomen vliegtuigge
ronk gesteld dat de Agglomeratie Eind
hoven niet geschikt voor een luchthaven 
zou zijn. 

Als de plannen voor Welschap door
gaan, zal de betekenis na 1980 vooral op 
de burger luchthaven komen te liggen. 
Als militaire luchthaven zal er na 1980 
nog maar incidenteel gebruik van wor
den gemaakt. Nog niet alle gemeenten 
hebben zich over het standpunt van de 
Agglomeratieraad uitgesproken, die de 
gemeente heeft verzocht adhesie te be
tuigen met het standpunt van de A-raad. 

De fractieleider van de VVD in de 
A-raad, drs. K. Musch, gaf als zijn me
ning te kennen, dat de schadevergoe
dingsregeling wel zeer belangrijk is, 
maar niet in het bezwaarschrift thuis-
hoort. · 

seerde leden van de aangesloten organi
saties gaarne de gelegenheid bieden als 
toehoorsters gedurende één of twee da
ge:n in het RAl Congresgebouw aanwe
zig te zijn. De hiervoor meest geschikte 
dagen zijn woensdag 15 september ·en 
donderdag 16 september. Aanvang van 
de vergadering is om 9 uur des och
tends. De kosten bedragen f 7,50 per 
dag, waarbij opgemerkt dat lunch en di
net voor eigen rekening zijn. Wel wordt 
koffie en thee aangeboden. 

Voor diegenen, die woensdag aanwe
zig zijn, bestaa.t er eveneens gelegenheid 
zonder verdere kosten deel te nemen 
aan de Holland Promotion avond, welke 
aanvangt om 20.30 uur en gehouden 
wordt in het City Theater, Kleine Gart
manplantsoen bij het Leidseplein. Er 
zullen daar 2 films worden vertoond nl. 
Sky over Holland en Dynamic Amster
dam. Voorts zullen er verschillende am
bachtslieden aanwezig zijn. 

Opgave voor 1 september a.s. onder 
gelijktijdige overmaking van f 7,50 
p.p.p.d. op postgiro 503273 ten name 
van de N.V.R., Bremlaan 8, Rozendaal
/Post Velp. 

Zeeland 
Op 1 maart jl. werd de afdeling Mid

delburg van de Vrouwen in de VVD 
omgezet in een "Regio Zeeland." 

De bedoeling is dat vanuit dit 
centrale punt in de verschillen: 
de gebieden van Zeeland kerngroepen 
opgericht zullen worden. Deze kerngroe
pen kunnen dan, door middel van ge
sprekken met andere liberale vrouwen·, 
meer belangstellenden aantrekken. 

Ingevolge dit plan werd begin juni jl. 
in Biervliet de kerngroep VVD vrouwen 
in Zeeuwseh-VIaanderen opgericht. De 
groep heeft onder andere tot doel de 
bespreking en bevordering van liberale 
gedachten over onderwerpen die speciaal 
voor vrouwen interessant zijn. Ook wil 
men in niet-politieke vrouwenorganisa
ties een liberale stem laten horen. Con
tactpersoon van de groep is mevr. G. 
Beijer-van der Hoeven, Noord'l')traat 44 
te Biervliet. 
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Een ROND V AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
*--------------------------------~-----

VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

" M 0 L I S 0 L '( MOLER ISOLATIESTENEN 

VUURVASTE ISOLATIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 D 0 R I T E " ÇHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. JT. Gouda JTuur.,ast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 16744 - (01820) 

Boele's Scheepswenen en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L N ES (bii Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
fti.IFOON 134862 ROmRDAM - TB.EGR. BOB.E • BOLNES 

een BELEVENIS! 

WAT WEET U VAN 

Willemsplein 

Rotterdam 

kiesrecht, medezeggenschap, politieke partijen, inkomens
en bezitsverdeling .•• 

CURSUS BURGERSCHAPSKUNDE 
40 schriftelijke lessen voor f 25.-. 
het raadslidmaatschap, begroting, ruimtelijke ordening, 
gewestvorming ..• 

CURSUS DE GEMEENTERAAD 
25 schriftelijke lessen voor f 20.-. 
invloed van de burger, parlement, gemeente, economisch 
beleid, recht, dienstplicht ... 

CURSUS VOOR JONGEREN 
POLITIEK BEKEKEN 

··12 schriftelijke lessen + documentatiemappen voor f 9.50 
(in samenwerking met de Ned. Politieke Jongeren Contact 
Raad) . 
Vraag nog heden een gratis prospectus onder vermelding 
van de naam van de cursus(sen} en de letters VD bij: 

Stichting Burgerschapskunde 
POSTBUS 349 • · LEIDEN 

ARNHEM: 
Utiliteitsbouw aannemingsbedriJf Bruningweg 21 

Telefoon: 085-454245 * 
Woningbouw 

Ziekenhuisbouw 

Je 7(tnhJclernv. 
arnhem • rotterdam 

ROTTERDAM: 
Kipstraat 3d 

- Telefoon: 010- 121288 
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Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton - ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZEe N.V. 
TELEFOON 010-332657 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 

Korte inhoud: 
IHC HOLLAND la opgebouwd uit 

drie divisies: Bagger, Offshore, Mijnbouw 
eri Transport. 

Drie werkterreinen waarop In groeiende 
mate véél te verrichten valt. 

Zoals ook wel blijkt uil de zonnige 
ontwikkeling die alle werkmaatschappijen 
doormaken. 

Zie IHC Smlt- Klnderdljk, IHC Verschure • 
Amsterdam, IHC De Klop - Sliedrecht, 
IHC Gusto - Schiedam, Smlt & Bolnes • 
Zierikzee en DMN - Noordwijkerhout. I Twee T~rens I JHC HOLLAND verricht research-, 
ontwerp- en engineering-werkzaamheden 
en bouwt baggerwerktulgen en 
booreilanden, drijvende kranen en diesel
motoren, staalkonstruklles, veerboten en 
materieel voor ertswinnlng. Onder andere. 

En dat wil allemaal best lukken. N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 
TELEFOON 25242·- DELFT 

containers: 
koel/vries
containers: 

IHC HQLLAND, Postbus 6141, Rotterdatl\ 

Onder de beschermde naam .,Multfoad"• 
container bouwt Paul &. Van Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium STA· 
PELCONTAINERS voor het stukgoe· 
derenvervoer. 

"Flats" en 
"Huifcontainers": 

De constructie van Van Weelde's con· 
talnens leent zich In het bijzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koeiJ 
vriescontainera, met naar keuze poly. 
streen of polyurethaan isolatie. Binnen· 
afwerking naar wens In alumlnJum ot 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel· 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIE~N 

CARROSSERIE· EN CONTAINERFABRIKil 

-
PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'S·GRAVENWEG 350 • NIEUWERKERK 'A.fD IJSSEL 

TEL. (01803) 2841 (8 LIJNEN} 

a 

utiliteitsbouw 

systeembouw 

sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

81NDS18SMI 

in het hart 
flan Amsterdam 

COMPU!TK 
INTBRIEURVERZORCIINe 

"-·-

• 
DBSKUND18S 

ADVI .... 

fi'RANCO 
LI!VERINCI 
DOOR&EHI!. 
.N•OIERLAND 

~C'A!c.· -~----==== \._ . ·- 2 MEUBELIN 
) 

VkiZI!LSTfiAAT 11._11e 
!AMST-..OAM • TIL ........ 

... 1 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 

I& 
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Liberale 

door onze politieke redacteur 
A.W. Abspoel 

De eerste radio-uitzending van de 
VVD in het seizoen 1971-1972 zal 
plaats hebben op ma_andag 6 septem
ber, van 18.19-18.29 uur, over de 
zender Hilversum 1 (402 m). 

Met ingang van deze datum kan 
men onze uitzendingen weer om de 
veertien dagen op hetzelfde tijdstip 
en over dezelfde zender beluisteren. 

edachten 

De kerngedachte van het liberale be
ginsel is onveranderlijk, maar de prak
tische toepassing moet - op straffe van 
het vervallen in een ongezond en on
vruchtbaar conservatisme - worden af
gestemd op en zonodig aangepast aan 
de actQ.ele omstandigheden. 

Dat was een der grondstellingen van 
onze vroegere voorman, mr. P. J. Oud. 
Heel duidelijk heeft hij daaraan uiting 
gegeven in zijn befaamde rede op de 
oprichtingsdag van de Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie (24 januari 
1948), toen hij van Thorbecke zei: 
"Thorbecke was man van beginsel, 
maar tegelijk een man die een open oog 
llad voor de realiteiten van het moment. 
Daarom was hij tevens: een groot staats
man." 

In deze kenschetsing van de vereerde 
voorganger had de heer Oud kennelijk 
neergelegd wat voor hem het beeld was 
van de ideale liberale staatsman. Het is 
ook voor hem zelf het richtsnoer ge
weest dat hem bij heel zijn politieke 
oph•eden heeft geleid. 

Er is en was over die verhouding tus
sen het in zijn kerngedachte onveran
derlijke beginsel en de toepasstng ervan 
naar omstandigh •den van tijd en plaats 
nu zowel als toen (in de beginperiode 
van de VVD) veel misverstand. Sommi
gen achten het liberalisme een overleefd 
geval, dat niet meer past in de maat
schappelijke verhoUdingen en opvattin .. 
gen van deze tijd, die zouden tenderen 
naar een totale structuurverandering, 
in het bijzonder op het terrein van het 
economische leven. Bij anderen leeft de 
hardnekkige waangedachle, dat toch 
eigenlijk alleen de z.g. Manchester-libe
ralen de vertolkers zijn geweest van 
de ware liberale denkbeelden en dat bet 
Latere liberalisme zijn beginsel ontrouw 
is geworden. 

Het eerstgenoemde is naar onze stellt
ge overtuiging een misvatting. Op het 
terrein van de stoffelijke welvaart stre
vend naar maatschappelijke verhoudin
gen die sociaal gerechtvaardigd en 
economisch verantwoord zijn, acht de 
VVD, als liberale partij, deze nog altijd 
het best te verwezenlijken in een maat
schappij, die het privaatbezit van de 
produktiemiddelen en de ondernemings
gewijze produktie en distributie als uit
gangspunt en beginsel stelt. Dat zulks 
een eigentijdse aanpassing van de socia
le en rechtsverhoudingen binnen de on
derneming niet in de weg behoeft te 
staan, heeft de recente wetgeving van 
onze geestverwant minister Polak { llit 
het Kabinet-De Jong) nog eens overtui
gend aangetoond. 

Het tweede - pijnlijke - misver
stand (dat met betrekking tot het 
.,Manchester-liberalisme") is ontstaan 
door een misltenning van het dynami
sche karakter van de maatschappij en 
in wezen dus door een onvoldoende his
torisch doordenken. In oktober 1961 
sprekend voor de Delftse Liberale Stu
dentenvereniging over: "Modern libera
lisme, een oud beginsel in nieuwe 
vorm", betoogde prof. Oud dat toen in 
de 18e eeuw het privilege steeds groter 
invloed kreeg en de uitwassen van het 
gildewezen de maatschappij verdorden, 
de liberalen van die tijd daar terecht de 
strijd tegen hebben aangebonden. Zij 
ltwamen op voor de vrije ontwiltke· 
lingsmogelijkheid van de individuele 
mens tegenover de standsvoorrechten 
van de allengs te sterk geordende maat
schappij. 

Zoals veelal, sloeg ook nu de balans 

echter weer te ver door. De muur tussen 
bezitters en bezitslozen werd te Iwog. 
Het vooruitstrevende liberalisme van de 
tweede helft van de 19de eeuw ging in
zîen, dat thans alleen overheidsingrijpen 
tegen de lange werktijden, kinderarbeid, 
slechte woontoestanden, e.d. de verbete
ring kon brengen. Het leggen van de 
klemtoon op de noodzaak van bescher
ming der economisch zwakkeren was op 
dat ogenblik de juiste toepassing gewor
den van het liberale beginsel, dat uit
g·aat van de bevordering van ieders ont
wikkelingsmogelijkheden. Die noodzaak 
van bescherming van de economisch 
zwakkere is ook in de moderne maat
schappij blijven bestaan. Maar dank zij 
het zijn voltooiing steeds meer naderen
de gebouw der sociale voorzieningen, 
kan het accent geleidelijk weer anders 
worden gelegd. 

Einddoel 

Uitgaande van de gedachte, dat het 
einddoel moet zijn het scheppen van de 
voorwaarden, waardoor de mens zi]n 
zelfstandige kracht naar persoonlijke 
aanleg en ambitie kan ontplooien, zag 
Oud in 1961 als taak voot de naaste 
toekomst het streven naax het zoveel 
mogelijk spr·eiden van bezit en naar hel 
openen van de mog·elijkheid voor velen, 
bezit te verkrijgen. , 

'Ve zijn thans tien jaar verder, waar
in vele tendensen zich in versterkte 
mate hebben voortgezet. De welvaart is 
vergroot. Het nationale inkomen is toe
genomen. De sociale zekerheid is verder 
uitgebouwd. De welvaartsstaat en de 
ver doorgevoerde verzorgingsgedachte 
hebben echter problemen en misstanden 
opgeroepen, die een sterke aanwijzing 
vormen dat - om het beeld van Oud 
vast te houden - de balans op sommige 
punten weer eenS' te ver is doorgeslagen. 

Er zal een dringend noodzakelijke 
nieuwe afweging moeten geschieden van 
hetgeen in een welvaartsstaat als de 
thans gegroeide enerzijds nog als collec
tieve gemeenschapstaak moet worden of 
moeten blijven aanvaard, en wat ander
zijds aan het particulier initiatief en de 
individuele verantwoordelijkheid, zome
de aan de individuele bestedingsvrijheid 
-van de burger moet en mag worden 
overgelaten. Er zullen ook op korte ter
mijn doeltreffende maatregelen moeten 
worden getroffen die de te vele moge
lijkheden van onnodig of zelfs fraudu
leus vegeteren op gemeenschapssteun zo 
radicaal mogelijk afsnijden. Een nieuwe 
bezinning op het subsidiestelsel in a1 
zijn vertakldngen is niet alleen finan· 
cieel, maar ook principieel noodzakelijk. 

Slechts beperking op andere terreinen 
waar dat redelijkerwijs aanvaardbaar -
is, zal het mogelijk maken o.a. het 
ouderdomsvraagstuk definitief op te los
sen door het op niet te lange termijn 
optrekken van de AOW voor gehuwdeJ;Y 
tot het minimum-loon en de invoering 
van een pensioenplicht. 

Milieu 

Een ander dringend probleem van de 
welvaartsstaat: de milieuverontreiniging 
in talloze vormen, vraagt een (typisch 
liberale) afweging van belangen, waar
bij het belang van de ge_meenschap (dus 
van ons allen) bij een .,leefbare wereld" 
duidelijk voorop dient te worden ge· 
steld. Maar dan zonder uit het oog te 
verliezen dat die gemeenschap ev~nmin 
kan bestaan zonder de economische 
bronnen, waaruit alles moet worden ge-

Openbare 
vergadering 
partijraad 

Zaterda.gmlddag 25 september 
1\.s. zal de partijraad van de VVD 
In openbare vergadering bijeen· 
komen. Het enige agendapont zal 
zijn: bespreldng van de politieke 
toestand. 

De vergadertng wordt gebouden 
In Esplanada te Utrecht en begint 
om 14_.00 m.-r. 

put '.\ ll vuvr ons m .tel iëie n euhurele 
bestaan noodzakelijk is. 

En ten slotte: onze op het vertegen
woordigend stelsel gebaseerde democra
tie en onze reelltsstaat zijn liberale vel'
worvenheden, die in de naaste toekomst 
wellicht een krachtiger verdediging, ook 
van de zijde van de overheid, behoeven 
dan velen zich op dit qgenblik realiseren 
of willen realiseren. Verdediging tegen
over stromingen en elementen, die in 
bepaalde kringen en groeperingen de ba
lans van vrijheid-in-gebondenheid doen 
doorslaan naar een volstrekte ongebon· 
denheid en een negativisme met ty
pisch anarchistische karaktertrekken, 
inclusief de daaraan inherente politieke 
agressiviteit en geweldpleging, die in 
onze democratische rechtsorde onduld
baar zijn. 

.TWEE BEKENDE MERKEN 

Burgemeester 
van Markelo 

Tot ons genoegen kunnen wij berich
ten, dat er wederom een liberale burge
meester is benoemd. 

De hee1• mr. P. Roscam Abbing te 
Noordwijk, lid van onze partij, is met 
ingang van 1 september benoemd tot 
burgemeester van de gemeente Markelo 
als opvolger van de heer Th. H. de 
Meester, die thans het burgemeester
schap van Zierikzee vervult. 

Onze hartelijke gelukwensen voor 
burgemeester Roscam Abbing! 
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• D~VVD 1n het parlement 

Behalve een enkele commissie-verga
dering, o.a. van de commissie voor bui
tenlandse zaken in verband met het Ko
ninklijk bezoek aan Indonesië, is het de 
afgelopen weken rustig geweest in 's 
Landsvergadetzaal. De rust bleek ook 
uit een gering aantal schriftelijke vra
gen van VVD-Kamerleden. Twee hadden 
er betrekking op het milieu-beleid. 

• Mevr. Veder-Smit heeft zich met 
vragen tot de minister van CRM en de 
staatssecretaris van dit departement 
(de ~eer Vonhoff) gericht. Ons Kamer
lid wil weten of het waar is, dat de 
oprichting_ wordt voorbereid van een 
Vereniging Raad voor Milieudefensie en 
van een Stichting Milieufonds van de 
Raad voor Milieudefensie en dat ten 
behoeve van de werkzaamheden van deze 
raad een rijkssubsidie is aangevraagd. 
Voorts wil mevr. Veder-Smit een over
zicht hebben van de instellingen, welke 
zich op landelijk niveau bezighouden 
met de informatie en voorlichting aan 
de beïnvloeding en educatie van het pu
bliek, en daartoe subsidie van de rijks
overheid ontvangen. 

samenwerking tussen Nederland en Bel
gië op het gebied van .de milieu-bescher
ming. Moet niet worden vastgesteld, al
dus beide VVD-ers, dat alle schone 
woorden ten spijt, omtrent o.m. land
(en} zonder grenzen (Aken, Luik, 
Hasselt, Maastricht) en alle tot dusver
re uitgesproken lofzangen omtrent Be
nelux, in Benelux-verband tot dusverre 
een minimale mate aan samenwerking 
bereikt is, getuige jongstleden "Progil" 
en dezer dagen de in Ternaaien opko
mende gevaren rond de voorgenomen 
vestiging van een olie-raffinaderij, die 
ernstige bedreigingen inhoudt voor de 
zuiverheid van het leefklimaat in de 
Limburgse Maasvallei? 

Is de minister niet van oordeel, dat 
het ten deze geen zin heeft dat de Belgi
sche en Nederlandse regering afzonder
lijke nota's opstellen, uitwisselen en aan 
de hand daarvan overleg plegen, met 
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alle daaraan verbonden ambtelijke 
rompslomp in de centrale hoofdsteden, 
doch dat ten deze alleen een intensief en 
voortdurend gezamenlijk gevoerd beleid 
tot oplossingen kan leiden van de aan 
de orde zijnde vraagstukken? In hun 
laatste vraag dringen beide Kamerleden 
op een effectief, gezamenlijk beleid aan. 

• De branden in woonwagens vormen 
het onderwerp van vragen van de heren 
Berkhouwer en Van Dijk aan de be
windslieden van CRM, Binnenlandse za
ken en Justitie. Zij vragen maatregelen 
eventueel door middel van wetswijzi
ging, om paal en perk te stellen aan 
misbruiken en wantoestanden op het on
derhavige gebied. 

• Tenslotte een viertel vragen van de 
heren Waalkens en Tuijnman over het 
plan van uitgifte van landbouwbedrijven 
in Oost-Flevoland. 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
m~dewetker, J. E. van der Wielen, een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij kan natuurlijk slechts ">:eer beknopt 
melding maken van de liberoale bijdragen 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de stand
punten die de VVD in het parlement 
heeft ingenomen of over de vragen die 
de liberale kamerleden aan de regering 
stelden, kan terecht bij het secretariaat 
van de VVD-fractie in de Tweede Ka
mer, Binnenhof 1-A te Den Haag, tele
foon 070-614911. 

• Vragen van Kamerleden aan be
windslieden zijn gewoonlijk bijzonder 
zakelijk. Uitzondering op deze regel 
vormen de vragen van de heren Berk
houwer en Tuijnman over de minimale 

Bokma~~u!. ~ 
Oude genever * Bessenrood * Citroen jenever 

Algemene bijeenkomst 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

De Organis,atie "Vrouwen in de VVD" 
houdt op z~rdag 16 en zondag 17 
oktober 1971 een algemene bijeenkomst 
op de Pietersberg te Oosterbeek. 

AGENDA 
Zaterdag 16 oktober 1971 
15.30-16.15 uur: Ontvangst en thee. 
16.20 uur: Opening door de vice-voor-

zitster mevrouw H. J. Schlemper
van Gijn. 

16.30 uur: De VVD in beeld en werke
lijkheid. Spreker: H. Wiegel, fractie
voorzitter van de VVD in de Tweede 
Kamer. 

18.00 uur: Warme maaltijd. 
19.30 uur: Wie denkt te zien en durft 

te spreken 't Wat is de toekomst van 
de Nederlandse stad? Spreker: jhr. 
ir. J. de Ranitz. 

Zondag 17 oktober 1971 
9.00 uur: Ontbijt. 
9.30 uur: Overdenkingawoord uitgespro

ken door mevrouw M. Sicman-Har
deman. 

10.00 uur: Vragenuur. Een forum van 
Kamerleden zal door u gestelde vra
gen beantwoorden. Wij verzoeken u, 
in verband met een goede voorberei
ding, de door u te stellen vragen vóór 
7 oktober a.s. schriftelijk in te dienen 
bij mevrouw J. P. Hansen-v. d. Lin
den, Markeweg 3 te Emmen. 

11.30 uur: Koffie en mogelijkheid tot 
wandelen. 

13.00 uur: Broodmaaltijd. 
14.00 uur: Problemen rond het drug

gebruik. Sprekers: mevrouw mr. N. 
M. de Goede-Lodder, kinderrechter 
te Leeuwarden, W.G. Mulder, zenuw
arts, hoofd van de Afdeling Geeste
lyke Hygiëne van de Gemeentelijke 
Geneeskundige en Gezondheidsdienst 
te Amsterdam. 

15.30 uur: Sluiting e11- thee. 

In verband met het feit dat de voor
zitster mevrouw mr. M. N. W. Dett
meijer-Labberton deel uitmaakt van de 
Nederlandse delegatie naar de Vergade.. 
ring van de Verenigde Naties kan zij de 
c<wferentie niet voorzitten. De vice
voorzitster mevrouw H. J. Schlemper
van Gijn zal deze taak van haar over
nemen. 

Logies vindt plaats op de Pietersberg. 
Lakens, sloop en handdoek meebrengen 
of anders hiervoor f 3 betalen aan de 
receptie op de Pietersberg. 

De kosten bedragen: f 31 per persoon 
voor de gehele conferentie bij een ge
deelde slaapkamer; f 36 per persoon 
voor de gehele conferentie bij gebruik 
van een éénpersoons kamer (zo lang de 
voorraad strekt). 

Indien men niet de gehele conferentie _ 
bijwoont gelden de volgende afzonder
lijke prijzen: f 12 voor de warme maal
tijd op zaterdag; f 17 voor logies en 
ontbijt; f 22 voor logies en ontbijt (één
persoons kamer); f 8 voor de lunch op 
zondag; f 0.80 voor koffie of thee per 
kopje. 

Opgave uitsluitend door middel van 
onderstaand aanmeldingsformulier en 
wel vóór 6 oktober a.s. Indien u slechts 
een gedeelte van de conferentie wenst 
bij te wonen, Wilt u dan tevens vermel
den welk gedeelte dit zal zijn? Het ver
schuldigde bedrag kunt u zelf berekenen 
en overmaken. 

Verbinding: Zowel vanaf station Arn
hem als station Oesterbeek Trolleybus 1 
nemen en uitstappen halte Pietersberg. 

Namens het bestuur 
J. P. Hansen-v. d. Linden 
Markeweg 3, Emmen 

AANMELDINGSFORMULIER 
Te zenden aan de penningmeesteresse mevrouw A. C. M. Vriesman-Gerde, 
Kastanjelaan 13 a te Middelburg. 
(In drukletters; doorhalen wat niet verlangd wordt.) 

Ondergetekende: 

Adres: ............................................. ··················································· 

Woonplaats: 

geeft zich op voor de Pietersberg-conferentie 1971, 
heeft de kosten: algehele deelname f 31 of f 36 
gedeeltelijke deelname volgens berekening f ........... . 
overgemaakt op girorekening no. 605368 t.n.v. penningmeesteresse Organi
satie Vrouwen in de VVD te Middelburg; 
deelt bij voorkeur de kamer n1et ........................................................... . 

Handtekening 

Aankondigingen 
• 6 september te Delft. Zijne Excellen
tie minister mr. W. J. Geertsema spreekt 
tijdens de maandelijkse bijeenkomst van 
de afdeling Delft in het trefcentrum 
"Krakeelhof". Aanvang 20.00 uur. 

• 13 september _te Hengelo. Mej. mr. 
A. Kappeyne van de Coppello spreekt 
tijdens het traditionele "Broodje VVD" 
van de afdeling Hengelo. Aanvang 18.00 
uur. 

• 23 september te Delft. Hoofdbestuurs
lid J. C. Nieland heeft zitting in een 
forum over ,,Geweld''. Het forum wordt 
georganiseerd door het comité Ontwik
kelingssamenwerking Didam. Aanvang 
20.00 uur. 

• 27 september te Capelle afd IJssel. 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes spreekt in 
het "Politiek café" in café-restaurant 
"De Koperwiek". Aanvang 20.15 uur. 

• 27 september te Velp. Drs. G. M. V. 
van Aardenne spreekt voor de afdeling 
Velp-Rozendaal. Aanvang 20.00 uur. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en Democra
tie is gevestigd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89-B. Hoofdredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie ia 
de heer Ph. C. la Chapelle. 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het, algemeen secretariaat 
van 1 \e VVD, Koninginnegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
nementen-administratie, 070 • 111741). 
Voor adreswijzigingen ete. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

_De advertentie-exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Daghlad 
Unie, Westblaak 180 (llOstlms 824) te 
Rotterdam, telefoon 010 - 147211. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat van de 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin· 
ginnegracht 61, telefoon (070) 604803. 
Postrekening: 67880 ten name van de 
algemeen secretaris van de VVD te Den 
Haag •• 
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klimaat van ons gezin en in l'lnze opvoe
ding." 

• 'Kosmokomplot' 

nder·-de loep 
Hoe ver de extreem linkse mentaliteit 

in protestants-christelijke kringen reeds 
is doorgedrongen, toont ook hetgeen op 
4 en 5 september in dezelfde Utrechtse 
contreien als het NCSV -kamp staat te 
geschieden. De Telegraaf (van 20 en 23 
augustus) bracht als eerste in het 
nieuws, dat öp genoemde data op de 
terreinen van "Kerk en Wereld" de Ne
derlandse Hervormde Stichting van deze 
naam samen met de Sjaloom-groep on
der de titel: "Kosmokomplot '71" een 
weekend gaàt organiseren met thema's, 
gericht tegen de westelijke maatschap
pij en de westelijke instellingen. Het 
moet een soort inleiding vormen op een 
gemeenschappelijke wintercampagne 
van parlementaire en buiten-parlemen
taire oppositie. De bedoeling van het ge
sprek zou zijn om onder ogen te zien 
lloe parlementaire en buiten-parlemen
taire oppositie elkaar het beste kunnen 
aanvullen in het verzet tegen de "geves
tigde orde". 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

• 

Inconsequent 

In het rapport van de muntcom
missie 1968 dat dezer dagen aan 
het parlement is aangeboden, 
wordt ondeJ;" meer bepleit de in de 
toekomst te maken nieuwe cent 
van aluminium te vervaardigen, 
voo,ral ook omdat de metaalwaar
de van het bronzen muntstuk 
thans reeds 1,4 cent bedraagt. 
Teneinde verwarring met nikke
len munten te voorkomen, zou dit 
aluminium centstuk van een gat 
moeten worden voorzien. De com
missie gaat van de werkhypothese 
uit dat de cent als gevolg van de 
prijsontwikkeling vanaf 1980 niet 
meer zal behoeven te worden aan
gemaakt, aangezien dit muntstuk 
in 1985 in -het betalingsverkeer 
geen rol meer zal spelen. 

Wij vragen ons af of deze ziens
wijze in overeenstemming is met 
de door de nieuwe regering te vol
gen Pblitiek van efficiency wat de 
overheidsuitgaven betreft. Im
mers, het aanmaken van nieuwe 
centen in de periode tot 1980 is 
een volkomen overbodige en ver
spillende bezigheid, vooral als 
men bedenkt dat in het buiten
land de kleinste pasmunt al enige 
tijd niet meer in circulatie wordt 
gebracht. Wij denken met name 
aan Duitsland en Zwitserland. 
Het is ons niet duidelijk dat ons 
land zich bij deze ontwikkeling 
niet zou kunnen aanpassen. Voegt 
men hierbij het verschijnsel van 
de toenemende inflatie, dan is bet 
aanmaken van een nieuwe klein
ste pasmunt helemaal een onwe
zenlijke zaak. 

Wil men inderdaad op een re~
le wijze gaan bezuinigen zonder 
dat de gemeenschap hiervan on
middellijk nadelige gevolgen on
dervindt, dan ligt hier 'een kans 
die niet ongebruikt zal mogen 
worden gelaten. 

G.S. 

• Nederland-Indonesië · 
Zoals te verwachten viel, is het bezoek 

van koningin Juliana en prins Bernhard 
aan Indonesië in zijn grote wederzijdse 
hartelijkheid en spontaneïteit 'n ontroe
rende belevenis en een groot succes 
geworden. De Koningin sprak wel het 
juist woord, toen zij in haar tafelrede 
zei: "Ook ik zal nu uw land zien en uw 
volk, waarover ik zoveel heb gehoord -
en dat nooit anders dan met bewonde
ring en liefde, ook in de conflictsituatie 
die wij in politieke zin hebben moeten 
doormaken, in de tijd waarin de elektri
citeit in de atmosfeer zich in een on
weer moest ontladen." 

Wie voor de televisie de reacties hoor
de en zag V'an eenvoudige Indonesische 
mannen en vrouwen op dit koninklijk 
bezoek en op de zo sterk verbeterde 
betrekkingen tussen Indonesië en Ne
derland, kreeg nog eens bevestigd dat 
ook de in zoveel opzichten noodlottige 
Soekarno-periode aan de wederzijdse 
gevoelens van sympathie en, voor zover 
het de wat ouderen betreft, aan de goe
de herinneringen uit het verleden niets 
heeft afgedaan. Het is waarlijk geen 
"neo-kolonialisme" wanneer we ons niet 
alleen verheugen in de goede economi
sche betrekkingen, maar ook in de be
langstelling voor de Nederlandse cul
tuur en de Nederlandse taal, die vooral 
ook bij de studerende jeugd in Indonesië 
blijkt te bestaan. Het is te hopen dat, 
bijvoorbeeld in het kader van de ont
wikkelingshulp, deze kaiJt van onze bij
drage aan het welzijn van Indonesië 
niet zal worden verwaarloosd. 

Slechts één ding heeft mij althans in 
deze dagen telkens wel gehinderd. Een 
gevoel van schaamte namelijk over de 
wijze, waarop president Soeharto en zijn 
echtgenote als gevolg van het tegen
woordig bij welhaast elke officiële ge
beurtenis in ons land gebruikelijke ru
moer van "demonstranten" (rook)bom
mengooiers en dreigers met alle moge
lijke gewelddaden, moest worden ont
vangen of Nederland een belegerde ves
ting was. 

Gelukkig heeft de bijzondere charme 
en hartelijkheid, waarmee de Koninklij
ke Familie gasten weet te ontvangen, 
veel goedgemaakt. President Soeharto is 
trouwens kennelijk een wijs en nuchter 
man, die wel heeft begrepen dat rellen
makers niet de typische representanten 
vormen van het Nederlandse volk. 

· • Sfeer en traditie 
Nog een andere gedachte zal bij velen 

van ons bij het aanschouwen op het 
beeldscherm van de aankomst van het 
Koninklijk Paar te Bandoeng op zondag 
jl. zijn opgekomen. En wel een zekere 
jaloezie om het gevoel voor traditie en 
goede stijl dat bij dit volk zo diep ge
worteld zit. Nu weten we wel, dat dit 
typisch .,oosters" is en dat oost en west 
nu eenmaal een heel eigen karakter 
hebben. Maar we ontkomen er niet aan, 
toch geneigd te zijn dit alles wat ont
moedigd te vergelijken met de plat
vloersheid en de grofheid, die onze Ne
derlandse samenleving hoe langer hoe 
meer dreigen te overwoekeren. 

Onder de schromelijke misvatting, dat 
dit de democratie ten goede zou komen, 
moet iedere traditie worden afgebroken 
en wordt elk uiterlijk vertoon als "over
leefd" in de ban gedaan. In plaats daar
van vermeien we ons in kinderachtige 
dingen als het afschaffen van de titel 
.,excellentie" en doen we alle moeite de 

eigenlijk nog enige overgebleven cere
monie van de plechtige opening van de 
jaarlijkse zitting der Staten-Generaal 
(door staatsraad Korthals terecht als 
een hoogtijdag der democratie aange
duid) net zo lang te ridiculiseren en 
overbodig te verklaren tot een murw 
gemaakte overheid misschien ook daar
aan zou toegeven. Met het gevolg dat 
we een steeds grauwer samenleving 
krijgen zonder enige publieke sfeer en 
zonder de voor ieder volk onmisbare 
hoogtijdagen, waarin het zijn nationale 
eenheid en saamhorigheid beleeft. 

Maar misschien is dit een dieptepunt 
waar we doorheen moeten, alvorens on
ze eigen "identiteit" terug te vinden. 

• Ultra-linkse indoctrinatie 
Hoe onze jeugd tegenwoordig met · 

links-radicale en duidelijk communisti
sche theorieën wordt _geïndoctrineerd 
heeft men dezer dagen in het "Amster
dams Dagboek" van "Dagboekánier" in 
Het Parool (van 21 augustus) nog eens 
kunnen lezen. 

De NCSV, de Nederlandse Christelijke 
Studenten Vereniging, bureau Woud
schoten Zeist, organiseert al sinds om
streeks zeventig jaar zomerkampen 
voor leeftijdsgroepen van 12 tot 17 jaar 
(soms óók nog wel wat ouderen). Ruim 
2000 scholieren en 650 studenten zijn 
daarbij betrokken. Veel ouders zenden 
hun kinderen naar deze kampen op 
grond van eigen ervaringen, in httn 
jeugd opgedaan, dan wel op grond van 
de ervaringen van hun oudere kinderen, 
die destijds aan deze kampen hebben 
deelgenomen. 

De meeste oudel's hebben, naar Dag
boekanier opmerkt, echter geen flauw 
idee van het politieke en morele kli
maat, waarin zich de NCSV-kampen
nieuwe-stijl bewegen. Zelfs in de kamp
liederen komt dat klimaat duidelijk 
naar voren. Er is een opmetkelijk ver
schil tussen de tiende en de èlfde ("vol
ledig omgewerkte en herziene") druk. 
De tiende druk is donkergroen. De elfde 
is rood. In die elfde druk (blz. 47) vindt 
men de "Internationale" afgedrukt en 
op de bladzijde daarvóór een anti-Vlet
nam lied. Maar het opmerkelijkste is 
een Spaans liedje: .,Bandiera rossa", de 
rode vlag, waarvan de laatste regel 
luidt: "Evviva il communismo e liber
tà", leve het communisme en de vrij
heid! Volgens mededeling van een meis
je, dat aan zo'n kamp heeft deelgeno
men, heeft de hoofdleidster dat twee 
maal met de meisjes gezongen. 

Een uitvoerige nota (over bezitsver
houdingen in de maatschappij) is van 
dien aard, dat de schrijver in Het Pa
rool haar het beste meent te kunnen 
typeren als "een bekentenis tot •t marx
isme". Het gaat om "politieke bewust
wording". De leiding moet duidelijk ma
ken, dat de .,verdrukkende autoriteiten·• 
(van de school, het gezin, de sociale 
moraal, enz.) niet het laatste woord 
hebben. Een meisje van 15 jaar, dat er 
een week verbleef, vertelde aan de Pa
rool-redacteur dat er vijf avonden was 
gediscussieerd. De onderwerpen waren: 
seks, arm en rijk, drugs en school. "De 
hoofdleidster was erg welbespraakt, 
daar konden wij niet tegenop." 

Geen wonder dat de vader van dit 
meisje over deze ultra-linkse indoctrina
tie o.a. verklaarde: "Ik heb tegen dit 
alles ernstig bezwaar, omdat ik dit 
schier gewelddadige ingrepen vind in 
het leven van ons ltind, in het geestelijk 

De apotheose zou worden gevormd 
door het optreden, op de slotbijeen
komst, van de daartoe uitgenodigde 
fractieleiders van de PvdA, D'66 en de 
PPR, die, als politieke primeur, boven
dien dan nog gezamenlijk zouden optre
den met hun collega's van de CPN en de 
PSP. Of de heren Den Uyl en Van Mier
lo zich )liertoe inderdaad zullen lenen, 
was op het ogenblik van het afsluiten 
van deze rubriek nog niet bekend. 

In Trouw van 24 augustus is boven
staande lezing in hoofdzaak bevestigd. 
Het is, aldus Trouw, "een weekeinde 
waarin verschillende kritische actiegroe
pen, die zich richten op de relaties met 
de Derde Wereld (wereldwinkels, Ango
la-comité, Suriname-Comité, Betaald 
Antwoord, X-Y · actie en dergelijke) 
met elkaar zullen overleggen over bui
tenparlementaire acties ten behoeve van 
arme landen. Teneinde een zeker samen
spel met de parlementaire oppositie te 
krijgen, zijn voor een forum de fractie
leiders van PvdA, D'66, PPR, PSP en 
CPN uitgenodigd." 

Volgens Trouw zou het dus gaan om 
de "arme landen" en om "relaties met 
de Derde Wereld". Wanneer organisa
ties als Sjaloom, Angola-Comité en poli
tieke groeperingen als de PSP en de 
CPN daarbij worden betrokken, dan is 
het niet moeilijk te begrijpen, uit welke 
hoek de wind waait. 

De heren Aantjes (ARP) en Mellema~ 
( chu) hebben zich erg boos gemaakt, 
dat "een Hervormde stichting als Kerk 
en Wereld voor een door haar georgani
seerde bijeenkomst liever een discussie 
wil hebben met lieden uit de CPN en de 
PSP dan met figuren uit het christelijke 
kamp." Hun verontrusting is begrijpe
lijk, maar zo heel verrassend is dit alles 
toch eigenfijk niet. Een deel van hun 
eigen aanhangers of vroegere aanhan
gers werkt ais "evangelische radicalen" 
(men denke ook aan de ESP) aan de 
bevordering van dergelijke activiteiten 
en contacten maar al te graag mee! 

Nieuws uit de partij 
• In de laatstgehouden algemene ver
gadering van de afdeling Vorden werd 
besloten het afdelingsbestuur van vier 
tot zeven leden uit te breiden. Als 
nieuwe leden werden gekozen de. heren 
H. W. c. Haverkamp, mr. M. A. 
Slingenberg en G. J. Vruggink. 

De samenstelling van het bestuur is 
nu als volgt: J. W. Polman! voorzitter; 
mr. M. A. Slingenberg, vice-voorzitter; 
H. S. J. Albers, penningmeester; mevr. 
H. F. G. Stenger-Torringa, secreta
resse; mej. J. E. Dolleman, H. W. C. 
Haverkamp en G. J. Vruggink. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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Op de verkeerde weg 

IN bestuurlijk opzicht is er in Rotter
dam nu toch wel een heel zorgelijke 

situatie aan het groeien. Nog niet zo 
heel lang geleden hebben wij in deze 
kroniek aan de hand van enige voor
beelden gesignaleerd hoe de bestuurs
kracht in deze voorheen zo dynamische 
stad snel aan het verminderen is. De fut 
is er helemaal uit, zo was de strekking 
van ons betoog toen. 

Sindsdien hebben zich een aantal ge
beurtenissen voorgedaan die wijzen op 
een waarlijk verontrustende ontwikke
ling. Meer en meer krijgen wij het ge
voel dat op bestuurlijk niveau en in het 
lokaal-politieke vlak zulke scherpe te
genstellingen en zulke hevige spannin
gen bestaan, dat zich de benauwende 
vraag opdringt of Rotterdam onder deze 
omstandigheden en verhoudingen nog 
wel lang bestuurbaar zal zijn. 

In kort bestek kunnen de recente ge
beurtenissen, waarop wij daarnet doel
den, als volgt worden weergegeven: 

a. de raadsfractie van de PvdA, die 
zich te dezer zake gesteund weet door 
de fracties van D'66 en de CPN, is boos 
over de manier waarop burgemeester 
Thomassen gebruik maakt van zijn ad
viserende stem in raadsvergaderingen; 
ûj heeft daarover een brief geschreven 
aan de (onder voorzitterschap van de 
burgemeester staande) commissie van 
algemene zaken; 

b. bij de behandeling van een nota 
Jver de RET in de raad is de irritatie 
van de oppositie ook openlijk tot uiting 
gekomen; er was complete rebellie te
gen het streven van de burgemeester 
om ter wille van een goede opinievor
ming uitstel van behandeling te bewerk
stelligen voor vier door de oppositie 
ingediende moties; 

c. uit een openbare vergadering van 
de commissie voor stadsontwikkeling 
zijn de fracties van de PvdA en D'66 -
naar later lçwam vast te staan volgens 
een vooraf beraamd plan - demonstra
tief weggelopen omdat zij het niet eens 
waren met bet beleid van het college 
met betreklQng tot de overdracht van 
hinderwetbevoegdheden. Hierbij valt te 

Jedenken dat de socialistische wethou
der Jettinghoff de vaste voorzitter van 
deze commissie is. 

Ziedaar enige nieuwe tekenen van wat 
we zouden willen karakteriseren als be
stuurlijk milieubederf. De raadsleden 
van de PvdA en D'66, die zich altijd 
>pwerpen als de geharnaste bestrijders 
van elke aantasting van het milieu, 
moeten wel met gasmaskers oplopen als 
~ij niet de kwalijke geuren opmerken 
die opstijgen uit het moeras, waarin zij 
het politieke bedrijf in het stadsparle
ment aan het veranderen zijn. 

Het moet maar eens in alle duidelijk
heid worden gezegd. Door toedoen van 
de oppositie wordt de sfeer binnen het 
bestuurlijke apparaat verziekt. In de 
raadszaal heerst tegenwoordig het nega
tivisme. Constructief werk wordt nau
welijks meer verricht. Van de meeste 
raadsvergaderingen kan de onpartijdige 
waarnemer geen andere indruk meene
men dan dat .,het linkse element" syste
matisch bezig is tegen het college te 
schoppen, zoals dat in de volksmond 
heet. 

Tegen het college in zijn geheel èn 
tegen de individuele leden daarvan. De 
socialisten richten hun giftige pijlen 
even gemakkelijk op hun geestverwan
ten achter de groene tafel als op de 
dagelijkse bestuurderen van andere poli
tieke signatuur. In het bijzonder de bur
gemeester, toch ook van onverdacht-so
cialistischen huize, kan bij hen geen goed 
doen. 

Nu kan men over de heer Thomassen 
denken zoals men wil. Degenen die zeg
gen, dat hij zijn mond weleens voorbij 
wil praten en dat hij ook weleens wat 
geëmotioneerd kan doen, hebben geen 
ongelijk. Maar wie waagt het zichzelf 
volmaakt te noemen? De eerlijkheid ge
biedt te erkennen dat de heer Thomas
~en genoeg kwaliteiten heeft om hem 
tot een goede burgemeester te stempe
len. In elk geval verdient hij niet de 
bejegening die de socialisten en hun 
meelopers menen hem te mogen aan
doen. 

Blijft de vraag wat de oppositie tot 

Massaal protest 

DE commissie aanwijzing luchtvaart
terrein Eindhoven hield op donder

dag 26 augustus een hoorzitting tenein
de mondelinge bezwaren aan te horen 
ten aanzien van het verleggen van de 
startbaan op het vliegveld Welschap, 
waardoor Eindhoven grotendeels van la
waai-overlast zal worden bevrijd, maar 
enkele honderden bewoners van de 
randgemeenten ermee zullen worden ·op
gescheept. (Zie Vrijheid en Democratie 
van 22-8 j.l.). 

Behalve dat er ongeveer zestig men
sen tijdens de zes uur durende zitting 
het spreekgestoelte beklommen, zijn er 
bij de commissie bijna vierduizend be
zwaarschriften binnengekomen. Massaal 
protest kwam er vooral van buiten de 
agglomeratie uit de Kempen. Ir. Barten 
uit Vessem bijvoorbeeld, die sprak na
mens het streekorgaan Kempenland, 
stelde dat het onbillijk en onrechtvaar
dig is dat de gemeente Eindhoven wel 
de voordelen wil genieten van het dicht 
bij de stad gelegen vliegveld, maar de 
nadelen wil afwentelen op andere ge
meenten. Bovendien hekelde hij de haast 
achter de vliegveldplannen. "Ze doen me 
denken aan een overval," zo zei hij. 
"Hopelijk heeft deze hoorzitting geen 
overeenkomst met een schijnproces in 
de bezettingstijd, waar de doodvonnis
sen al klaar lagen voor het proces was 
begonnen." Hij waarschuwde de aanwij
zingscommissie ook om zich niet te la
ten leiden door de belangen van de in
dustrie op korte termijn. "Want", zo 
stelde hij, .,de belangen van de industrie 
op langere termijn zijn alleen maar ge
diend met het behoud van de leefbaar
heid van deze streek". 

Andere bewoners uit de Kempen bena
drukten het "onfatsoen" van Eindhoven 
om het eigen "vuil" op zijn buren af te 
schuiven. Ook werd betoogd, dat de 
Kempen in de tweede nota ruimtelijke 

ordening aangewezen is als park- en re
creatiegebied van nationale betekenis. 
Een van de thans al bestaande recrea
tiegebieden het Eurostrand trekt op een 
mooie zomerse dag nu al meer dan 
veertigduizend bezoekers. Bovendien zo 
werd betoogd, wonen in de Kempen veel 
forensen, die het ongemak van de grote 
afstand tot hun werk op de koop' toe 
nemen in ruil voor de rust en stilte van 
de natuur. Zelfs mensen buiten Brabant 
hadden de moeite genomen naar de 
hoorzitting te komen om van hun pro
test te laten blijken, zoals enkele kam
peerders. Verder waren er veel protes
ten uit de kringen van het onderwijs: de 
rector van het Riethoviuscollege in Eer
sel betoogde, dat het lesgeven nagenoeg 
onmogelijk zou worden, als de Wel
schapplannen doorgang zouden vinden. 
Een onderwijzer zei: Het is afgelopen 
met de .,contente" mens in de Kempen. 
Een Kempenaar loopt nooit voorop, 
maar àls de Kempenaren eenmaal in 
beweging zijn, zijn ze niet te stuiten .•• 
Het onderwijzend personeel had door 
overblijfmogelijkheden voor de kinderen 
ook moeders in de gelegenheid gesteld de 
hoorzitting, die 's morgens om tien uur 
begon (een tijdstip, dat ook veel kritiek 
ontmoette) bij te wonen. Van die gele
genheid werd druk gebruik gemaakt. 

Veel kritiek uit de Kampen gold ook 
het feit, dat de Kempen niet tot de ag
glomeratie Eindhoven behorend, met zijn 
veertigduizend inwoners helemaal niet 
in de plannen gekend was. 

Uit Eindhoven zelf beklommen maar 
drie protesterenden het gestoelte, wat 
enkele Kempenaren de uitdrukking ont
lokte: Het hemd is nader dan de rok. 
Een van deze Eindhovenaren, mevrouw 
Plantinga trok, sprekend namens de 
Werkgroep voor Natuurbehoud en Mi
lieubeheer in de Agglomeratie vergelij
kingen met de destijds gevoerde actie 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

haar destructieve gedrag beweegt. Ran
cune over de manier waarop na de 
laatste raadsverkiezingen een college op 
brede basis tot stand is gekomen? Ze
teljagerij van bepaalde eerzuchtige, zo
genaamde progressieve figuren in de 
linkse fracties ? Tegenstellingen van 
persoonlijke aard? 

Het waarschijnlijkste is dat deze fac
toren - en misschien nog wel enkele 
andere - samenwerken bij het veroor
zaken van de politieke en bestuurlijke 
moeilijkheden in Rotterdam. Zoveel is 
echter zeker dat in het belang van de 
stad en haar bevolking aan die moeilijk
heden niet snel genoeg een einde kan 
komen. 

Voor de oppositie is het ogenblik van 
bezinning aangebroken. 

• Het toenemende vandalisme, waar
over uw Rotterdamse medewerker in 
zijn vorige kroniek heeft geschreven, 
heeft de aandacht van de politici. Met 
name de heer W. Baggerman, liberaal 
gemeenteraadsHd heeft over dit onder
werp schriftelijk vragen gesteld aan 
b .. en w. De vragen zijn toegespitst op 
een uitlating van een telefoonambte
naar, hierop neerkomende dat de 
politie tegen de vernieHngen aan en in 
telefooncellen niets wil doen. 

• Als een Rotterdamse woningbouw
corporatie, naar Arnhems voorbe~ld, 
galerijwoningen zou willen bouwen voor 
de huisvesting van buitenlandse arbei
ders, dan zouden b. en w. daar niet af• 
wijzend tegenover staan. Dit heeft het 
college aan de raad medegedçeld in 
antwoord op schriftelijke vragen van de 
heer w. Baggerman. 

/ 

• Naar aanleiding van schriftelijke 
vragen van mevrouw drs. N. Smit
Kroes, liberaal gemeenteraadsHd, heb
ben b. en w. medegedeeld dat het nooit 
uitgesloten en ook niet te voorkomen is, 
da een ambtenaar buiten het ambtelijke 
kader mededeHngen doet die nog niet 
voor openbaarmaking in aanmerking 
komen. Zulke conflictsituaties hebben 
zich echter volgens het college nog niet 
voorgedaan. 

• Mevrouw Smit heeft ook antwoord 
gekregen op haar vragen over het uni
forme karakter van de snelheidsbeper
king voor motorvoertuigen. Uit dit ant
woord leren wij dat - in afwijking van 
de voor een bebouwde kom in het alge
meen geldende maximumsnelheid van 
50 km - voor een aantal invalswegen 
is verhoogd tot 70 km. Voor een aantal 
andere invalswegen is dit om tech
nische redenen (nog) niet gebeurd. 

Kleutertje luister 
Volgens het jaarverslag van het 

Nederlands Centrum voor De
mocratische Burgerschapsvorming 
dreigt ons land bij het verlagen 
van de kiesgerechtigde leeftijd 
vergeten te zijn veertienjarigen en 
iets ouderen het besef van hun 
burgerrechten bij te brengen. In 
het verslag wordt er op gewezen 
dat bij de volgende verkiezingen 
ook de achttienjarigen naar de 
stembus kunnen gaan en daarom 
wordt een pleidooi gehouden voor 
politieke vorming bij kleuter- en 
basisonderwijs, (politiek) vor
mingswerk en andere methoden 
om het politieke bewustzijn van 
de Nederlanders te verbeteren. 

Dat door de verlaging van de 
kiesgerechtigde leeftijd op de 
scholen meer aandacht aan onze 
staatsinrichting zal moeten wor
den besteed, lijkt ons een duidelij
ke zaak. Doch of daaronder ook 
"politiek" vormingswerk moet 
worden verstaan, menen wij te 
moeten betwijfelen. Dat een der
gelijk politiek vormingswerk 
reeds op de kleuterschooi zou 
moeten beginnen achten wij rond
uit irreëel en belachelijk. 

Men kan in zijn ijver om te 
streven naar politieli;e bewustwor
ding van de jeugdige kiezer ook 
te ver gaan en dat doet bovenge
noemd Centrum naar onze smaak 
dan ook zeer beslist. 

G.S. 

tegen 'uitbreiding van de militaire oefen
terreinen bij Oirsch,ot . .,Nog meer dan 
de Oirschotse hei, is Welschap gesi
tueerd in de voortuin van ons gewest", 
zo betoogde zij. Anderen noemden het 
pure waanzin -om de ramp, die Schiphol 
heet, te herhalen. Een huismoeder stel
de: "De natuur heeft miljoenen stem
men, maar voor velen der bestuurders 

VERVOLG OP PAGINA 6 
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Akkoord bestendigt status quo 

door onze redacteur 
buitenland 

DEN HAAG 
• Het secretariaat van de afdeling 
Den Haag is gevestigd: Leuvensestr. 20, 
telefoon: 07G-55 44 40. 

• De Haagse afdeling van de VVD 
houdt op 9 september a.s. een buiten
gewone ledenvergadering in Pulchri 
Studio, 20.15 u. Aan de orde o.m. be
stuursmutaties en een lezing van mej. 
mr. A. Kappeyne van de Copello over: 
Verhouding Rijk-Gemeente. 

Nieuws van de 
Liberale Internationale 

De Groep Nederland van de Liberale 
Internationale kwam op 26 augustus 
1971 in Den Haag bijeen onder leiding 
van de heer D. W. Dettmeijer. 

In verband met het a.s. congres van 
de Liberale Internationale van 25 tjm 
27 september te Zürich werd een voor
lopige delegatie samengesteld en werd 
voorts van gedachten gewisseld over 
activiteiten. in de komende tijd. 

Het is nog even afwachten of de 23ste 
augustus 1971 inderdaad een historische 
datum wordt. Op die dag kwamen de 
ambassadeurs van de Verenigde Staten, 
Engeland, Frankrijk en de Sowjet-Unie 
tot overeenstemming over een regeling 
voor Berlijn, die een einde zou moeten 
maken aan het 25 jaar touwtrekken om 
deze stad. De overeenkomst is van groot 
belang, niet alleen maar zeker niet in de 
laatste plaats voor de bewoners van de 
stad, maar ook voor het lot van de 
Oostp.olitiek van Bondskanselier Brandt. 
Het lot van de verdragen tussen de 
Bondsrepubliek en de Sowjet-Unie en 
Polen die vorig jaar tot stand kwamen, 
is er aan verbonden omdat de ratifice
ring van deze verdragen afhankelijk 
was gemaakt van een regeling van de 
kwestie Berlijn, iets waar Bonn weinig 
aan kon bijdragen omdat het nu een
maal geen zeggenschap over de stad 
heeft. 

Het waren vooral de Russen die moes
ten bewijzen dat er met hen te praten 
viel en dat schijnbaar vastgeroeste pro
blemen tot een oplossing zijn te bren
gen. Behalve voor Brandts Oostpolitiek 
zou dit ook belangrijk zijn voor de an
dere onderhandelingen die met de Sow
jet-Unie gaande of te verwachten zijn: 
het SALT-overleg in Helsinki en Wenen 
over de indamming van de bewape
ningswedloop en de besprekingen met 
de NATO over de wederzijdse troepen
vermindering ·in Europa en de reeds 
lang door Moskou gewenste Veiligheids
conferentie. 

Oneens 
Niet alle critici zijn het er over eens dat 

het resultaat van het Berlijnoverleg tot 
veel optimisme in dit opzicht aanleiding 
geeft. Men wijst erop dat er aan de 
feitelijke situatie in en rond Berlijn wei
nig verandering komt. De muur blijft de 

stad in tweeën splijten, de verbindingen 
met de Westduitse Bondsrepubliek blij
ven kwetsbaar en het westelijke stads
deel wordt geen deel van de Bondsrepu
bliek zoals altijd in Bonn werd ver
langd. 

De grootste concessie aan de Russen 
werd al jaren geleden gedaan, namelijk 
het onttrekken van het oostelijk stads
deel aan het geallieerde bestuur dat in 
1945 voor de gehele stad werd ingesteld, 
dat ook nu niet is betwist. De meeste 
critici zijn echter niet ontevreden met 
hetgeen bereikt is. De Westduitse 
staatssecretaris Egon Bahr noemt als 
voornaamste resultaat dat het bestaan 
van West-Berlijn in zijn huidige vorm 
niet meer wordt betwist, met inbegrip 
van zijn bijzondere banden met de 
Westduitse Bondsrepubliek. De Sowjet
Unie accepteerde dat de economische, 
financiële, juridische en culturele ban
den tussen West-Berlijn en West-Duits
land in stand kunnen blijven en verder 
ontwikkeld kunnen worden, maar zij 
verlangde dat de zittingen van de 
Bondsraad; de Bondsdag en Westduits 
kabinet in de stad in het vervolg achter
wege zullen blijven. Ook de installatie 
van de Bondspresident en Bondskanse
lier mag niet meer .in West-Berlijn 
plaatsvinden. 

Het westen accepteerde dat de Russen 
een consulaatgeneraal vestigen in het 
westelijke stadsdeel onder dezelfde 
voorwaarden die voor andere staten gel
den. Het dient zich van politieke activi
teiten te onthouden en is geaccrediteerd 
bij het geallieerde bestuur en niet bij 
het stadsbestuur, zoals de Russen ver
langden in hun poging de status van 
Berlijn als een aparte staat te accentue
ren. 

Bonn mag daarentegen de West-ber
lijners in het buitenland vertegenwoor
digen en de stad in verdragen met het 
buitenland incorporeren, behalve waar 

Kaboutermisère 

Er gaat een opvallende figuur uit de 
Haagse gemeenteraad verdwijnen: 

de heer Casper Schuckink Kool, Kabou
. ter van het eerste uur in onze stad. Hij 
weet niet meer wie hij vertegenwoor
digt, heeft hij verklaard. Het aantal ka-

- bouters in Den Haag is sterk vermin
derd en misschien zelfs een legende 
geworden, als de baardige, kleurrijke 
jongeman, die eerder zijn vrouwelijke 
collega Christy Baas Behrendt zag ver
dwijnen, er mee ophoudt. 

Het heengaan van de heer Schuckink 
Kool is in zeker opzicht een verlies voor 
de gemeenteraad. Hij had zich aardig 
aangepast aan het milieu van de ge
meenteraad, hetgeen in de ogen van zijn 
slinkend aantal volgelingen een onver
geeflijke fout is geweest. De beslissing 
om er mee op te houden kan men ge
voeglijk toeschrijven aan het feit, dat 
zijn intelligentie het heeft gewonnen 
van zijn nogal onmaatschappelijke idea
len, die in een democratisch bestel niet 
passen. Sociologisch zou er nog wel 
meer over zijn te zeggen, maar daaraan 
hebben we geen behoefte. Wel dient te 
worden geconstateerd, dat we hier op
nieuw het bewijs aantreffen voor de 
stelling, dat ondoordacht opgezette poli
tieke bewegingen met onvoldoende in
ilicht in hetgeen een democratie vergt, 
na korte of wat langere duur toch ten 
dode zijn opgeschreven. Daarv.an zijn -
helaas - voorbeelden te over: de Boe
renpartij, de Middenstandspartij en nu 
de Kabouters. Gevoegd bij verscheidene 
andere voorbeelden uit het verleden zou 
men moeten wensen, dat de kiezers ein
delijk eens tot het inzicht komen, dat de 
politiek met al die kleine partijtjes niet 
is gediend. Telkenmale worden de kie
zers bedrogen, waarmee we niet willen 
zeggen, dat Schuckink Kool aan dit be
drog als zodanig heeft J>ijgedragen. In 
zijn jeugdige onervarenheid heeft hij 
zich vergist. 

Belangrijker dan de Kaboutermisère 
was de afgelopen weken voor onze 

stad de schenking door de onlangs over
leden verzamelaar S. B. Slijper van zijn 
Mondriaan-collectie aan het Haagse Ge-

meentemuseum. De waarde van deze 
collectie schijnt niet in miljoenen uit te 
drukken. Dat klinkt nogal materialis
tisch. Natuurlijk is van veel meer bete
kenis de culturele waarde van het le
gaat, waarmee de Haagse kunstverza
meling met één klap op hetzelfde niveau 
is gekomen als de Amsterdamse met 
het Van Gogh-bezit. Het Haagse mu
seum bezat reeds verscheidene Mon
driaans, die overigens op het ogenblik 
voor een deel worden geëxposeerd in het 

Alblasserdam, tel. 01895·3777, 11ostbus 5 

het de veiligheid of. de status van de 
stad zelf betreft. Ook voor reizen naar 
het Oostblok kunnen de Westberlijners 
in de toekomst Westduitse passen ge
bruiken mits die voorzien zijn van een 
speciaal stempel. 

De soevereiniteit van de DDR wordt 
in het verdrag in zoverre ingeperkt dat 
de Oostduitse grenswachten bij het per
sonenverkeer alleen de papieren en niet 
meer de reizigers zelf, zijn auto of zijn 
persoonlijke bagage mogen controleren. 
De Sowjet-Unie garandeert daarbij het 
vrije verkeer van personen en goederen 
van en naar Berlijn, maar neemt de 
controle niet van de Oostduitsers · over 
zodat er wat dat betreft nog van alles 
kan gebeuren. 

De D~R moet de Westberlijners op 
dez1ilfde wijze toelaten als de Westduit
sers en dat betekent dat lang gescheiden 
families elkaar weer vrijelijk kunnen 
bezoeken: zeker een van de belangrijkste 
resultaten in de persoonlijke sfeer. 

Roet 
Natuurlijk kan Oost-Duitsland, waar 

Ulbricht altijd geheel andere plannen 
met West-Berlijn heeft gehad, bij het 
uitwerken van al deze zaken nog een 
hoop roet in het eten gooien en in West
Duitsland kan de oppositie, vooral de 
CSU van Stra].Iss trachten barricades op 
te werpen om de ratificering van de 
verdragen met Rusland en Polen alsnog 
te verhinderen. Egon Bahr achtte het 
niet waarschijnlijk dat Moskou aan de 
DDR het recht van veto zal toekennen 
en meende dat aan ratificering van de 
andere verdragen na deze overeenkomst 
niet te ontkomen valt. De erkenning 
van de DDR zal de volgende stap zijn. 

De overeenkomst zal aldus alle rege
lingen die '-in 1945 als tijdelijk gezien 
werden bestendigen tot in lengte van 
jaren. Het alternatief zou een derde we
reldoorlog zijn. 

Guggenheim-museum in New York. 
Maar het volgend jaar zal in het Haag
se museum de nu zo omvangrijk gewor
den collectie-Mondriaan op een ten
toonstelling zijn te zien. Niet alleen dan 
maar voor altijd zal het Haagse mu
seum met dit prachtige bezit een enor
me trekpleister zijn. Onze stad, onze 
burgers kunnen op dit unieke kunstbezit 
met recht bijzonder trots zijn. 

KEREN we nu nog even terug naar de 
gemeenteraad, die besloten heeft de 

ca. 1500 gemeentelijke werknemers, die 
buiten onze stad, Rijswijk en Voorburg 
wonen, voortaan een forensenreisvergoe
ding te geven. Zes VVD-leden stemden 
tegen. De heer Wallis de Vries vond het 
principieel en psychologisch onjuist een 
dergelijke vergoeding toe te kennen. 
Onzuiver element in de regeling is z.i. 
dat geen onderscheid wordt gemaakt tus
sen gemeentelijke functionarissen, die in 
Den Haag niet kunnen wonen, of die er 
niet willen wonen. M.a.w. het criterium 
van het woningtekort ontbreekt aan de 
regeling en de vergoeding onj:aardt 
daarmee in een "premie op het buiten
wonen." De regeling gaat de gemeente 
vier ton kosten. 
De vergoeding is ingegeven door de 
overweging, dat de gemeente met een 
groot tekort aan ambtenaren zit; de 
reisvergoeding moet het nu wat aan
trekkelijker maken bij de gemeente te 
komen (of te blijven) werken. Dat de 
gemeente met deze regeling in eigen 
vlees snijdt, lijkt ons niet voor betwis
ting vatbaar. Ze verzwakt de argumen
ten van b. en w. over de positie van 
onze stad als centrumgemeente. 

Ten slotte nog een triest feit: Seinpost 
- een begrip voor onze badplaats -
heeft zijn deuren gesloten. Het faillisse
ment is uitgesproken. Veel ouderen zul
len het verdwijnen van het Seinpost-res
taurant, dat vele jaren een voortreffelij
ke naam had, met ons betreuren. Ook 
het Seinpost-theater is nu dicht en daar
mee heeft de badplaats tevens zijn enige 
bioscoop verloren. Waat gaat het heen 
met Scheveningen? Vraag: zou het 
complex ni~t geschikt zijn als casino? 
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Massaal 
protest 
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zijn die kennelijk onverstaanbaar." 
Ook in diverse gemeenteraden hebben 

na de zitting van de Agglomeratieraad, 
waarin via een bezwaarschrift, getracht 
zal worden de geluidsoverlast zoveel 
mogelijk te beperken, nog protesten ge
klonken, o.a. over het feit, dat de ge
meentebesturen deze kwestie niet eerder 
- nu werd gevraagd om adhesie met 
het bezwaarschrift van de agglomera
tieraad - in discussie hadden gebracht. 

Veel kritiek was op de hoorzitting ook 
te horen op de combinatie van functies 
van Ir. Witte: burgemeester van Eind
hoven, voorzitter van de agglomeratie
raad, voorzitter van de stichting Wel
schap en lid van de Commissie Aanwij
zing Luchtvaartterrein Eindhoven. Deze 
commissie wordt overigens op wettelijke 
gronden (art. 21 van de Luchtvaartwet) 
samengesteld: Eén lid van Gedeputeerde 
Staten, aangewezen door GS, één door 

de minister aangewezen deskundige en 
de burgemeesters of door hen aan te 
wijzen plaatsvervangers. van elke ge
meente, waarbinnen het terrein is gele
gen, in dit geval Eindhoven, Veldhoven 
en Oirschot. 

Ook de taak van de aanwijzingscom
missie wordt door de Luchtvaartwet ge
regeld: 'Het in ontvangst nemen van 

· schriftelijke bezwaren en het aanhoren 
van mondelinge. Het maken van een 
proces-verbaal naar aanleiding van deze 
mondelinge en schriftelijke bezwaren. 
Het sturen van dit proces-verbaal, ver
gezeld van een advies, naar de desbe
treffende minister ( s) . Gedeputeerde 
Staten moeten een advies van dit af
schrift gedurende dertig dagen ter visie 
leggen. Bovendien moet iedereen, die 
mondelinge of schriftelijke bezwaren 
heeft ingebracht hiervan per aangete
kend schrijven op de hoogte worden ge
bracht. Dit laatste betekent in dit geval 
behalve het vele werk een flink bedrag 
aan porti! 

\ 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Nieuws van Vereniging 
Staten en raadsleden 

Hoorzitting. De commissie ad hoc ter 
bestudering van het ontwerp-wet op de 
gewesten organiseert voor alle leden van 
de partij op zaterdag 9 oktober a.s. een 
hoorzitting over de gewestvorming. De 
hearing vindt plaats in restaurant 
"Kobus aan de Poort" te Amersfoort, 
des morgens om 10.30 uur tot ongeveer 
16.00 uur. Nadere bijzonderheden wor
den nog bekendgemaakt. 

Jaarvergadering en congres. De jaar
vergadering en het congres van de Ver
eniging van Staten en Raadsleden wor
den gehouden op 29 en 30 oktober a.s. in 
"De Blije Werelt" te Lunteren. Sprekers 
zullen onder meer zijn mr. E, H. Toxo
peus, commissaris der Koningin in Gro
ningen, en mr. W. J. Geertsema, minis
ter van binnenlandse zaken. De agenda 
(met een aanmeldingsstrook) wordt nog 
gepubliceerd. 

Een ROND V AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
·----------------------------------------

een BELEVENIS! W illemsplein 

Rotterdam 

HOTEL WITTEBRUG 
,, Gastheren Den Haag - Scheveningen 

20 suites en 240 bedden 
• land'' 1n 

. -.,_ 

e1gen Alle kamers met privé bad en douche 

Airconditioned restaurant en lounge-bar 

Tel.: 512361 (10 liinen) 

/ejnhotef _Arnhem 
I(ASTEEL OUD-WASSENAAR 

HOTEL-RESTAURANT 

-., 

annex SAVOY-RESTAURANT 
Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken 

RIJNTERRAS 
Onderlangs 10 • Arnhem • Tel. 08300-27141 

Vijf minuten van Den Haag, te bereiken via autoweg naar Am
sterdam, afbuigen tegenover Dierenpark Wassenaar. 

In magnifiek park gelegen hotel met alle moderne comfort. Salons 
voor speciale diners, recepties, cocktailparties, vergaderingen, etc. 

GEEN PARKEERPROBLEMEN! Telefoon 01751 • 9045 

HOTEL ,,OE NEDERLANDEN'' VREELAND 
REST AUR4NT -ROTISSERIE ,,NAPOLEON" 

VREELAND "/o VECHT 
.BIJ KRUJStNQ AUTOWEQ ftAARLEM/ftiLVERSUM +UTRECHT /AMSTE~OAM 

- RESERVERING (02943) 1576 
--- -~ -------------- y 
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utiliteitsbouw 

systeembouw 

sierbeton-elementen 

staal konstrukties 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 

tontainers: 
koel/vries
containers: 

"Flats" en 

Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 

Onder de beschermde naam "Multload"• 
container bOuwt Paul a. Van Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium STA· 
PELCONTAINERS voor het stukgoe· 
derenvervoer. 

, "Huifcontainers": 

De constructie van Van Weelde's con· 
tainers leent zich In het bijzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koeiJ 
vriescontainers, met naar keuze poly· 
streen of polyurethaan isolatie. Binnen· 
afwerking naar wens In aluminium ot 
polyester, Tevens kan elk gewenst koel· 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIEEN 

CARROSSERIE· EN CONTAINERFABRIEK 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'I·GRAVENWEG 350 • NIEUWERKERK A/D IJSSEL 

TEL. (01803) 2841 (8 LIJNEN) 

81NOS1S92 

in het hart 
van Amsterdam 

COMPLETE 
INTERIEURVERZORG I Ne 

• 
DESKUNDIG I! 

ADV1117&:N 

I'" RA NCO 
LEVERINl!J 
DOOR GEHEI!I. 
NEOERL.AN~ 

~~ 
2 MEUBELEN 

I Twee Torens I 
VltiZE!LSTRAAT 115-11e 

AMSTeRDAM • TEL.. 24871e N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 
TELEFOON 25242 - DELFT 

' 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. 'pers 1000 ton- ZETLENGTE 7 in, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZER N.V. 
TELEFOON 010-332657 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 
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aannemingsbedriJf 

nv. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

ARNHEM: 
Bruningweg 21 
Telefoon: 085 • 454245 * 

ROTTERDAM: 

Utiliteitsbouw 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw amhem • rotterdam 
Kipstraat 3d 
Telefoon: 010 • 121288 

\ 

VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

"M 0 LIS 0 L" MOLER ISOLATIESTENEN 

VUURVASTE ISOLATIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 D 0 R I T E " CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N.V. Gouda Vuurvast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 16744 - (01820) 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NE 5 (bi i Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwl;>ouw 

• 
TELEFOON 134862 ROTTERDAM - TELEGR. BOR.E • BOLNES 

Het Amsterdams Wedstrijdcomité 

"Tuinstad Buitenveldert',' 
aangesloten bii de Koninkliike Nederlandse Tennisbond Van der Boeçhorsstraat 38, 
Amsterdam-Z.II, 'Buitenveldert. Telefoon park 020-429641 - Privé'020-7288.02 

nodigt U uit tot deelname aan de voor ieder 

open ~B, C, D' en D''-toernooien 
D" is open voor BEGINNELINGEN 1970 EN 1971 die aan GEEN COMPETITIE of ANDERE WEDSTRIJDEN hebben deelgenomen, op de 

VIER WEEKEINDEN VAN OKTOBER 1971: 
zaterdag 2 en zondag 3 oktober 
zaterdag 9 en zondag 10 oktober 
zaterdag 16 en zondag 17 oktober · 
zaterdag 23 en zondag 24 oktober 1971 

Aanvang zaterdag 2 en zondag 3 oktober 
negen uur. 
Inleggeld enkelspelt 5.-- Dubbelspelt 4.75 
per persoon. 

ALLE a.s. nieuwe deelnemers en zij die 
nog geen lid zijn van het TENNISPARK 
"TUINSTAD BUITENVELDERT" worden uit
genodigd in de tijd van de toernooien ge
heel vrij en zonder kosten te komen 
TENNISSEN ter kennismaking van het 
uniek gelegen en een oase zijnde veld in de 
TUINSTAD BUITENVELDERT, thans deel 
van het Gijsbracht van Amstelpark. 

GROOT TAFEL TENNISTOERNOOI 
zaterdag 30 en zondag 31 okt. op officiële Heemskerk-wedstriidtafels in clubgebouw 

DANSAVOND op zaterdag 6 november 1971 
AUTO PUZZELRIT op zondag 7 november 1971 
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democratie 

olitiek e tremisme 
door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Radio-uitzending maandag 
20 september, van · 
18.19-18.29 uur, over de 
zender Hilversum I (402 m) 

Ondanks de begin vorige maand in de 
Tweede Kamer afgelegde regeringsver
klaring en het daarop gevolgde Kamer
debat, is zelden met zoveel spanning 
uitgezien naar wat de troonrede en de 
miljoenennota ons zullen brengen. Daar
na zullen de door de regering noodzake
lijk geachte saneringsmaatregelen op 
allerlei terrein ongetwijfeld de voor
naamste gesprekstof vormen, zowel 
voor de publiciteitsmedia als, korte tijd 
later, in de Kamer. 

In afwachting hiervan lijkt het mij 
nuttig enige symptomen te signaleren 
van de radicalisering van dé linkerzijde 
van het politieke krachtenveld en aan
dacht te wijden aan het - gelukkig -
gerezen verzet daartegen in de eigen 
kripg dier partijen. 

Daartoe behoort wel het meest opval
lend de Pacifistisch Socialistische Partij 
(PSP), die, ook blijkens reeds lang aan 
de gang zijnde discussies in het partij
orgaan ,.Radicaal", aan sterke spannin
gen onderhevig is. Spanningen die zo 
'hoog zijn opgelopen, dat op het in okto
ber te houden partijcongres wel de be
slissing zal moeten vallen, welke bepa
lend zal zijn voor het antwoord op de 
vraag of de PSP nog als een democrati
sche politieke partij kPn worden be
scnouwu. 

De extremisten worden gevormd door 
"Proletarisch links", een deel van de 
aanhangers van de "Socialistische 
Jeugd" (SJ) en lieden wier activiteiten 

, wij al eer{ier hebben gesignaleerd bij 
het opweltken tot deelnemen aan sabo
tageacties op kazerneterreinen, e.d. 

Proletarisch links is een luidruchtige 
en waarschijnlijk toch wel vrij grote 
groep PSP-leden, die na de Kamerver
kiezing van 28 april j.l., welke voor de 
PSP weinig gunstig uitviel, in een mani
fest heeft opgewekt tot omvorming van 
de PSP tot een "Revolutionaire Arbei
ders·-Voorhoedepartij" (RAVP). 

Dat dit .,revolutionaire" de toepassing 
inhoudt van middelen, die in onze parle
mentaire democratie volstrekt onduld
J:>aar zijn, steken deze lieden niet onder 
stoelen of banken. Het is gelukkig, dat 
een man als d~ fractievoorzitter van de 
PSP in de Tweede Kamer, de heer H. 
Wiebenga, zich tegen deze extremisti
sche beweging in zijn partij met alle 
scherpte kant. D1's. Wiebenga, oorspron
kelijk leraar in de staatswetenschappen, 
streeft als PSP-er beginselen en doelein
den na, die wij volstrekt afwijzen, maar 
in deze politieke tegenstander erkennen 
wij gaarne (evenals destijds in de heer 
Lankhorst) een respectabel man, die 
van extremisme in deze vorm niets 
moet weten 

Proletar:isch links 

In het laatste nummer van ,.Radicaal" 
laat hij geen enkele twijfel bestaan, het 
standpunt van Proletarisch links ondub
belzinnig af te wijzen en van oordeel te 
zijn dat lieden met een autoritair denk
patroon niet in de partij thuis horen. Zij 
zeggen ·"ja" tegen het geweld en zouden 
het "neen" tegen de dictatuur willen 
vervangen door "een neen tegen elke 
dictatuur, behalve die van onszelf". Met 
andere woorden: Zij willen de parlemen
taire democratie slechts aceepeeren 
"voor zover wij er ten eigen nutte van 
kunnen profiteren." . 

De heer Wiebenga wenst vast te hou
den aan het standpunt dat de "socialis
tische maatschappijstructuur" pas kan 
worden verwezenlijkt en slechts kan 
functioneren indien daarvoor de stem 
van een behoorlijke meerderheid kan 
worden verkregen. Proletarisch links 
echter blijkt uit te gaan van de gedach
te, dat wanneer de meerderheid het 

,.goede" niet . wil, dit dan maar moet 
worden opgelegd. De fractievoorzitter 
van de PSP doet zelfs de pikante ont
hulling, dat de leider van Proletarisch 
links hem eens onomwonden heeft te 
kennen gegeven, dat wanneer zij "de 
macht" in de staat zouden hebben ver
overd, zij zich volkomen gerechtigd zou
den voelen om hun politieke tegenstan
ders in kampen of gevangeniss.en onder 
te brengen. 

Ten slotte laat de heer Wiebenga met 
het oog op het congres van 23 oktober 
de waarschuwing horen, dat deze ty
pisch anti-democratische, autoritaire 
aanhangers van Proletarisch links, zou
den kunnen pogen de partij over te ne
men "door infiltratie en cel- of groeps
vorming, plus toepassing van de syste
matische leugen, als door het hoge doel 
geheiligde middel." Terecht spreekt de 
heer Wiebenga dan ook de hoop uit, dat 
op het komende PSP-congres met deze 
verwerpelijke denkwijze zal worden af
gerekend. 

De PvdA 
Wat minder zuiver extretttistio;ch, 

maat· toch een heel eind in dezelfde 
r•chting, gall.t ook <le radicale vleugt!l ~,;n 
vooral de rumoerige "achterban" in de 
Partij van de Arbeid. Dat was trouwens 
ook de diepste oorzaak voor de afschei
ding van DS'70 van de moederpartij. 

Ook onder hen, die de PvdA nog 
trouw zijn gebleven, zijn er echter nog 
- en naar te hopen valt velen - die de 
gevaarlijke stroming ook in die partij 
onderkennen en daar waarschuwend 
stelling tegen nemen. Tot hen behoort 
ook de vroegere parlementaire redac
teur van "Het Vrije Volk'', mijn oud
collega H. van Hulst. Een socialist van 
het zuiverste water, maar evenals wij 
allen van de toenmalige parlementaire 
persclub, vóór alles toch: verdediger 

Ho~:rzitting ever 
-gewestvorming 

De Commissie ad hoc ter bestu
dering van het ontwerp-Wet op de 
Gewesten organiseert op zaterdag 
9 oktober a.s. een hoorzitting over 
de gewesten. De bijeenkomst 
wordt gehouden in ,.Kobus aan de 
Poort" te Amersfoort en vangt 
aan om 10.30 uur. 

De vergadering is toegankelijk 
voor alle leden der partij. De 
Commissie hoopt, dat vooral die
genen komen die deel uitmaken 
van een gewest- of agglomeratie
raad, aangezien zij hun oordeel 
kunnen geven op grond van eigen 
ervaringen. · 

Ten einde de discussies enige 
richting te geven, heeft de Com
missie vragen opgesteld, die u el
ders in dit blad zult aantreffen. 

(pagina 5) 

' 

van de parlementaire democt·atie en 
haar spelregels. 

In het eerste deel van een artikel in 
,.Partijltrant", het maandelijkse leden" 
orgaan van de PvdA, toont hlj zich wei· 
nig enthousiast over de betrekkelijk 
magere win~St van de "progressieve 
drie". Hij noemt de vorming van het 
schaduwkabinet een stunt in de slechte 
zin van het woord en betreurt de .,on
vruchtbare oppositie", waarin de partij 
zich heeft gemanoeuvreerd. In het twee
de gedeelte van zijn artikel richt hij 
zich vervolgens tegen diegenen van zijn 
partijgenoten, die de waarde van het 
parlement eigenlijk maar ger.ing achten. 
Zij ~tjn de ,.apostelen van de actiegroe
pen". Zij willen een proces van politieke 
acties op gang brengen "in nauw ver
band met de buiten- enjof anti-parle" 
mentaire reveil en onlustbewegingen in 
brede lagen van de bevolking", 

Hij schetst dan de theorie en tactiek, 
welke volgens deze actiegroepen moet 
worden toegepast, en stelt va~t dat het 
is of men het instructieboekje van een 
of andere fascistische of communisti
sche organisatie leest. ,.En dat wordt 
dan nota bene opgedist als een ve1·beter" 
de uitgave van de democratie." Voor 
wie niet mocht geloven dat ,.zulke goe
va~ttlljke nonsens" nu zelfs in d Pat·t•j 
van de A1·beid wordt gedebiteerd, ver
wijst hij naar het artikel van ir. A. 
Voortman, waar dergelijke denkbeelden 
worden gecolporteerd. En wel in eellc ar" 
tikel genaamd "Over zwaluwstaarten 
van linkse opposities", in het orgaan 
"Interlinks". 

Die ir. Voortman is niet maar een 
willekeurig iemand, maar is, op advies 
zelfs van het partijbestuur, op de Gel
derse kandidatenlijst op een dusdanige 
plaats g~et, dat hij thans voor de 
PvdA in de Tweede Kamer zit. En het 
partijbestuw• was, althans een invloed= 
rijk deel daarvan, van de denkbeelden 
van ir.Voortman op de hoogte. 

Van Hulst vindt deze toestand erger 
dan bedenkelijk en eindigt zijn artikel 
aldus: "Wil de PvdA een echte demo
cratische partij blijven zonder achter
deuren naar Marcuse en anarchisten die 
aan reactionairen gemakkelijk te vinden 
voorwendsels verstrekken om de demo
cratie van rechts de nek om te draaien, 
dan dient het partijbestuur zelf bijzon
der duidelijk en in heldere taal te zeg
gen, waarheen de parlij koerst." 

Vastberaden 

Het extremisme ls duidelijk in opmars 
en zelfs ln sommige christelijke kringen 
kan men Christus, Mao en Marx op één 
lijn horen gesteld. En theorieën worden 
gemakkelijk in daden omgezet: De eer
ste verscliijnselen zijn er al vrij lang: 
sabotages in het leger, demonstraties 
binnen de kazernes, en duidelijk tegen 
de maatschappelijke orde gerichte 
brandstichtingen van allerlei aard en 
andere gewelddaden. Terroristische 
groeperingen als de ,.Rode Jeugd" of 
hoe zij zich anders mogen noemen, 
opereren openlijk in een gemeente als 
Eindhoven, waar reeds gesproken wordt 
van het "liquideren van tegenstanders" 
en zelfs voor de televisie bedreigingen 
tegen het leven worden toegegeven en 
verdedigd. 

Het betekent de kop In het zand ste· 
ken wanneer we blijven doen of we dit 
alles niet zien. Zonder paniek, maar wel 
vastberaden, zullen wij en zullen ook zij 
die op de hoogste posten verantwoorde
lijkheid dragen, moeten duidelijk ma· 
ken, dat we de democratische rechtsor· 
de, die we hier hebben opgebouwd, niet 
onder onze ogen zullen laten om zeep 
brengen. 
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• 23 september te Didam. Forum over 
"geweld" georganiseerd door het comité 
ontwikkelingssamenwerking in zaal De 
Stoommolen, Dijksestraat 50, aanvang 
20.00 uur. 

• ~ Kadercursus noordelijke kamercen
trales. 4 oktober mr. A. Geurtsen. On
derwerp: positie van de zelfstandigen 
t.o. de loontrekkenden. 18 oktober dr. L. 
A. Clarenburg. Onderwerp: gewestvor
ming. In Hotel "Het Witte Huis" te 
Donkerbroek Aanvang 19.30 uur. Opga
ve bij mevr. J. M. Colenbrander-Bos
man, Wibautstraat 19 te Meppel. Tel. 
05220 - 53258. Kosten f 7,50 per deelne
mer. 

-. 9 oktober te Harmelen. Najaarsver
gadering van de kamercentrale UtrecJ:lt 
in het Sociaal-Cultureel Centrum, aan
vang 10.30 uur. Aan de orde wordt o.a. 
gesteld de brief waarbij Gedeputeerde 
Staten van Utrecht hun plannen en visie 
ten aanzien van de provincie hebben 
ontwikkeld. Niet afgevaardigden der af
delingen kunnen zich via hun afdelings
secretaris voor deelname aan de verga
dering en de gemeenschappelijke lunch 
opgeven. 

• Warffum. Met grote verslagenheid 
nam het bestuur van de afdeling Warf
fum op 8 augustus kennis van het over
lijden van de afdelingssecretaris, de 
heer G. Smit. 

• Op 29 augustus was het 25 jaar ge
leden dat de heer G. W. Bos zijn eerste 
raadsvergadering voor de toenmalige 
Partij voor de Vrijheid meemaakte. Te
gelijkertijd was het ook 25 jaar geleden 
dat de heer Bos het penningmeester
schap van de afdeling Warfiom op zich 
nam. Wij hopen nog vele jaren van zijn 
zakelijk en helder inzicht en zijn groot 
doorzettingsvermogen te mogen profite
ren. 

• Wageningen. Op 30 augustus is de 
heer mr. F. du Marchic Sarvaas geko
zen als wethouder van de gemeente Wa
geningen. 

• Kennemerland. Op maandag 20 sep
tember zal in een der zalen van Kapel 
Nieuw Vredenhof, Joh. van Oldenbarne
veldlaan te Haarlem (achter de ~Fe
terreinen) te 20.00 uur een vergadering 
gehouden worden ter oprichting van de ' 
JOVD-Kennemerland. De leiding van de 
avond is in handen van de voorzitter 
van de kamercentrate, de heer E. J. 
Everwijn Lange 

• De afdeling Dronte~ heeft voor d~ 
a.s. gemeenteraadsverkiezing op 29 sep
tember de volgende groslijst samenge
steld: 1. M. van Gaaien, Dronten; 2. S. 
K. Westerdijk, Biddinghuizen; 3. J. Wa
terlander, Dronten; 4. M. Tuinenga-Ac
kema, Biddinghuizen; 5. Enne Wouda, 
Biddinghuizen; 6. D. J. Ampt, Dronten; 
7. A. Reedijk, Biddinghuizen; 8. F. Boe
zeman-Panman; Dronten; 9. H. D. S. 
van Veen, Swifterbant. 

l)ronten thans nog onder het Open
baar lichaam "Zuidelijke IJsselmeerpol
ders" horende,· zal per 1 januari 1972 
gemeente Dronten worden. Op 24 sep
tember zal de heer Ir. H. J. Louwes 
spreken te Dronten in het Hervormd 
Centrum over "de positie van de zelf
t;;tandigen". 

• Als voorzitter van de afdeling Graft· 
De Rijt• fungeert thans de heer H. 
Doeksen. 

• In de gemeenteraad van Monnic
kendam is mr. W. A. Sterk als VVD
raadslid opgevolgd door mevrouw M. C. 
R. Gorter-Kamphuis. 

• Wegens vertrek J1aar België is de 
heer P. Boon afgetreden als raadslid 
van Oolrtzaan• Hij zal worden opgevolgd 
door de heer J. Smit. Het vertrek van 

Algemene bijeenkomst 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 

- Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

De. Organisatie "Vrouwen in de VVD" 
h.oudt op zaterdag 16 en zondag l7 ok~ 
tober 1971 een algemene bijeenkomst op 
de Pietersberg te Oosterbeek. 

AGENDA 
. Zaterdag 16 oktober 1971 

15.30-16.15 uur: Ontvangst en thee.-
16.20 uur: Opening door de vice-voorzit

ster mevrouw H. J. Schlemper-van 
Gijn. 

16.30 uur: De VVD in beeld en werke
lijkheid. Spreker: H. Wiegel, fractie
voorzitter van de VVD in de Tweede 
Kamer. 

18.00 uur: Warme maaltijd. 
19.30 uur: Wie denkt te zien en durft te 

spreken'! Wat is de toekomst van de 
Nederlandse stad'! Spreker: jhr. ir. J. 
de Ranitz. 

Zondag 17 oktober 1971 
9.00 uur: Ontbijt. 
9.30 uur: Overdenkingawoord uitgespro

ken door mevrouw M. Sicman-Harde
man. 

10.00 uur: Vragenuur. Een forum van 
Kamerleden zal door u gestt;llde vra
gen beantwoorden. Wij verzoeken u in 
verband met een goede voorbereiding, 
de door u te stellen vragen vóór 7 
oktober a.s. schriftelijk in te dienen 
bij mevrouw J. P. Hansen-v. d. Lin
den, Markeweg 3 te Emmen. 

11.30 uur: Koffie en ~ogelijkheid tot 
wandelen. 

13.00 uur: Broodmaaltijd. 
U.OO uur: Problemen rond het drugge

bruik. Sprekers: mevrouw mr. N. M 
de Goede-Lodder, kinderrechter te 
Leeuwarden, W. G. Mulder, zenuw· 
arts, hoofd van de Afdeling Geestelij
ke Hygii!ne van de Gemeentelijke Ge· 
neeskundige en Gezondheidsdienst te 
Amsterdam. 

15.30 uur: Sluiting en thee. 
In verband met het feit dat de voor

zitster mevrouw mr. M .. N. W. r1ett
meijer-Labberton deel uitmaakt van de 
Nederlandse delegatie naar de Vergade
ring van de Verenigde Naties kali. zij de 
conferentie niet' voorzitten. De., vice
voorzitster mevrouw H. J. Schlemper
van Gijn zal deze taak van haar overne
men. 

Logies vindt plaats op de Pietersberg. 
Lakens, sloop en handdoek meebrengen 
of anders hiervoor f 3 betalen aan de 
receptie op de Pietersberg. 

De kosten bedragen: f 31 per persoon 
voor de gehele conferentie bij een ge
deelde slaapkamer; f 36 per persoon 
voor de gehele conferentie bij gebruik 
van een éénpersoons kamer (zo lang de 
voorraad strekt). 

Indien men niet de gehele conferentie 
bijwoont gelden de volgende afzonderlij
ke prijzen : f 12 voor de warme maal
tijd op zaterdag; ! 17 ·voor logies en 
ontbijt;· ! 22 voor logies en ontbijt 
( éénpersoons kamer); f 8 voor de lunch 
op zondag; ! 0.80 voor koffie en thee 
per kopje. 

Opgave uitsluitend door middel van 
onderstaand aanmeldingsformulier en 
wel vóór 6 oktober a.s. Indien u slechts 
een gedeelte van de conferentie wenst 
bij te wonen, wilt u dan tevens vermel
den welk gedeelte dit zal zijn ? Het ver
schuldigde bedrag kunt u zelf berekenen 
en overmaken. 

Verbinding: Zowel vanaf station Arn
hem als station Oostcrbeek Trolleybus 1 
nemen en uitstappen halte Pietersberg. 

Namens het bestuur 
J. P. Hansen-v. d. Linden 

Markeweg 3, Emmen. 

AANMELDINGSFORMULIER 
Te zenden aan de pennblgsmeesteresse mevrouw A. C. M. Vriesm.an-Gerde, 
Kastanjelaan 13 a te Middelburg. 
(In drukletters; doorhalen wat niet verlangcJ wordt.) 

Ondergetekende: 

Adres: 

Woonplaats: 

geeft zich op voor de Pietersberg-conferentie 1971, 
heeft de kosten: algehele deelname f 31 of f 86 
gedeeltelijke deelname volgens berekening .......... .. 
overgemaakt op girorekening no. 605868 t.n.v. pennil)gmeesteresne Organi
satie Vrouwen In de VVD te Middelburg; . 
deelt bij voorkeur c1e ~er met ........................ : ...... : ........................ . 

Handtekening 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

de heer Boon heeft nog meer consequen
ties, omdat hij tevens afdelingsvoorzit
ter is en zijn vrouw, mevr. A. M. Boon
Dudock, optreedt als secretaris-penning
meester. 

• De heer P Koeman is in de gemeen
teraad van Beemster gehuldigd wegens 
de vervulling van het raadslidmaat
schap (voor de VVD) gedurende vijfen
twintig jaar. Hem werd de zilveren leg
penning van de gemeente aangeboden. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en Democra
tie is geve!>tigd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89-B, Hoofdredacteur en 
voorzotter van de redacliecommissie ie 
de beer Ph.-c. la Chapelle. . 

De abonnen~enten·adfllnistratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van le VVD, Koninginnegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
ncmenten·administratie, 070 • 1117U). 
Voor adreswijzigingen ete. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De ad,•e1·ten!ie CXJlloitatie wordt ver
zm·gd door de Nederlamlse Dagblad 
Unie, We~o,Jaak 180 (po~thus 824) te 
Rottenlam, telefoon OIO • 147211. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen seeretarlaat van de 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin
ginnegt·acht 61, telefoon (070) 604803. 
Postrekening: 67880 ten name van de 
algeineen secretaris Van de VVD kl Den 

Haaar· 

Kamerleden 
spreken 

• 28 september.· Traditionele Troonre
de-avond van de afdeling Den Haag, 
waarbij aanwezig zijn de voorzitter van 
de Tweede-Kamerfractie, H. Wiegel, en 
de aan Den Haag toegevoegde Kamerle
den mej. mr. A. Kappeyne van de Cop
pello en drs. Th. Joekes. 

• 24 september Bijeenkomst van de 
afdeling Dronten i.v.m. de komende ge
meenteraadsverkiezingen aldaar. Spreker 
is het Eerste-Kamerlid ir. H. J. Louwes. 

• 27 september Tweede Kamerleden H. 
Wiegel en mr. H. E. Koning zijn aanwe
zig op de discussie-avond van de afde
ling Amsterdam over "Troonrede en 
Miljoenennota" in Paviljoen Vondelpark. 
Aanvang 20.00 uur. 
Drs. G. M. V. van Aardenne spreekt 
voor de afdeling Velp/Rozendaal. Aan
vang 20.00 uur. 

L M. de Beer spreekt voor de afdeling 
Oosterhout. 

Voor de afdeling Tilburg spreekt mr. 
dr. C. Berkhouwer. 

In Capelle a.d. IJssel spreekt mevr. 
drs. N. Smit-Kroes tijdens het "Politiek 
café in café-restaurant De Koperwiek. 
Aanvang 20.15 uur. 

• 1 oktober L. M. de Beer spreekt 
voor de afdeling Apeldoorn. 

• 4 oktober Mej. mr. A. Kappeyne van 
de Coppello spreekt voor de afdeling 
Deventer. 20.00 uur Hotel de Keizer, 
Keizerstraat. 

• 5 oktober Bijeenkomst in motel 
Maarsbergen van de afdeling Maarn
/Maarsbergen. Spreker drs. Th . .Toekes. 
Aanvang 20.00 uur. 

Kamerlid mr. H. E. Koning en het 
Brabantse Statenlid Th. Oostendorp zijn 
aanwezig bij de oprichtingsverg;:tdering 
van de afdeling Prinsenbeek. 

6 oktober Drs. G. M. V. van Aardenne 
spreekt voor de afdeling Eindhoven over 
"De huidige regering en de financieel
economische situatie". 20.15 uur "Co
cagne." 

e 11 oktober Bijeenkomst van de afde
ling Oss e.o. waarop drs. G. M. V. van 
Aardenne spreekt over ~ sociaal-eco-
nomische situatie. · 
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Rijksbegroting - verleden en ·toeko-mst 

door drs. G. M. V. van Aar
denne, lid van de Tweede
Kamerfractie van· de VVD 

Deze dagen vóór Prinsjesdag staan de 
te verwachten cijfers in de Miljoenenno
ta in het centrum van de belangstelling. 
Er zijn al vele dagbladpubllkaties ge
weest, waarvan de auteurs kennelijk 
over vrij goede informatie beschikten. 
Op deze veionderstellingen zal ik nu 

, niet ingaan; het lijkt mij verstandig de 
begroting zelve af te wachten. 
Wel is er alle reden ons in deze dagen 
iets nader te verdiepen in zaken als het 
structurele genormeerde begrotingste
kort, de Zijlstra-norm, het conjunctuur
effect met de wiebeltax, de streefcijfer
nota en de bilaterale gesprekken. Dat 
zijn allemaal termen die nu op ons af
komen. Om een juist inzicht te krijgen · 
in de betekenis van de begroting, is een 
basiskennis van dergelijke zaken ver
eist. 

Wij moeten dan beseffen dat tegen
woordig de begroting meer is dan het 
huishoudboekje van de staat en dat de 
financiële handelingen van de overheid 
een direct gevolg hebben voor ons econo
misch bestel: de rijksbegroting heeft 
een macro-economische functie. Dit al
leen reeds is het gevolg van het kwan
titatieve aandeel dat het Rijk in de 
besetding der nationale middelen heeft. 
En de groei van dit aandeel is weer ge
ïndiceerd door de toenemende vervlech
ting in een samenleving van een groeien
de gevolkitlg, waardoor de vraag naar 
collectieve goederen stijgt. 
Ver~ het de laatste tijd overduide
lijk geworden dat ons systeem van de 
overheidsfinanciën minstens de volgende · 
twee duidelijke tekortkomingen kent: 
1) door het systeem van jaarlijkse be
grotingen en daarnaast wettelijke maat
regelen voor langere termijn ontstaat 
het gevaar dat de toekomstige ruimte 
geheel in beslag genomen wordt door 
zaken die in de eerste jaren nadat het 
betreffend besluit is genomen, niet zo
veel kosten, maar vervolgens een zeer 
sterke uitgavestijging meebrengen. 
Klassiek voorbeeld hiervan is de mam
moetwet. 
2) bij de parlementaire behandeling 
dringen weliswaar de financU!le specia
listen op terughoudendheid bij àe uitga
ven aan, maar daarna komt de druk 
van deskundigen op de overige terreinen 
tot uitgavenvergroting. De Kamer heeft 
eens getracht hier uit te komen door het 
instellen van een Algemene Begrotinga 
Commissie, maar dat is geen succes ge
bleken. 
Nu is dit jaar een boek verschenen (bij 
Samson N.V. te Alphen afd Rijn) met 
de titel die boven dit artikel staat, het
welk - ais deel in de reeks hand- .en 
leerboeken der bestuurswetenschappen 
- heel wat informatie geeft over de 
bovengel!chetste. normen, effecten. .en . 
procedures. · 
Het boek valt in twee volledig geschei
den delen uiteen. De schrijver v~ het 
eerste is drs. W. F. van de Griend. Hij 
behandelt eerst de historie der staatsfi: 
nanclën en de huidige ·begrotingsproce
dures (men weet dan wat de streefcij
fernota is e.d.! ) . Deze hoofdstukken zijn 
als achtergrondkennis belangrijk en dui
delijk. Daarna bespreekt de schrijver de 
situatie die ontstond na het aanvaarden 
van de Keynesiaanse theorie en·de over
ga-og op het genormeerd beleid. Dit is 
uiteraard het politiek interessantste 
deel. Duidelijk komt tot uitdrukking dat 
een zuiver op de conjunctuur afgestem
de begroting ook haar gevaren kent 
("stop and go"), evenal11 uiteraard de 
pre-Keynesiaanse theorie van de sluiten
de begroting, óók de depressie, als men 
de macro-economische functie van het 
Rijksbegroting erkent. Het antwoord is 
het genormeerd belèid geweest, waaraan 
bij ons vooral de naam van qijistra. is 
verbonden. Hierbij wordt uitgegaan van · 
de trendmatige stijging van het natlo-

naai inkomen, waaruit de ruimte volgt, 
die voor uitgavenstijgingen ètt belas~ 
tingmaatregelen (positief of negatief) 
beschikbaar is. Het begrotingstekort 
blijft op die manier constant; er moet 
naar gestreefd worden dit op circa..1,25 
pct. van het nationaal inkomen te fixe
ren - ongeveer het bedrag dat jaarlijks 
op de zogenaamde voorinschrijfrekenin
gn beschikbaar komt, zodat het Rijk 
dan niet op de open kapitaalmarkt hoeft 
te lenen. 

Conjunctuureffect 
Uit het trendmatig karakter volgt te

vens een conjunctuureffect: bij door een 
recessie achterblijvende belastingont
vangsten ontstaat dat jaar een groter 
kastekort, en omgekeerd. Het heeft er 
alle schijn van dat wij in 1971 in zo'n 
situatie verkeren. Het is echter onjuist 
om deze fluctuaties in een beleid op lan
gere termijn in te bouwen. 

Interessant is ook de tabel met uit
komsten van dit structtft'eel beleid se
dert 1961: vóór 1967 gedurig overschrij
dingen! Pas onder het kabinet - De 
Jong leek het te gelukken deze normen 
inderdaad vast te houden. De geruchten 
wijzen er nu echter op dat althans in 
1971 hier ook weer van een belangrijke 
overschrijding sprake is geweest. M.i. 
speelt hierbij het effect van doorlopende 
uitgaven van een aangenomen wet met 
lage beginkosten heel duidelijk een rol. 

Wat dat betreft heeft de toenmalige 
minister van financiën Zijlstra beslist 
een steek laten vallen (die op den duur 
het handhaven van zijn norm zou be
moeilijken) toen hij op de vragen van 
ons toenmalige kamerlid mevrouw Van 
Someren de. financiële gevolgen van· de 
invoering vfn de Mammoetwet bagatel
liseerde. . /! 

Nog weèr eens duidelijk wordt de af
wijking van de norm door het kabinet
Cals in herinnering gebracht. Deze werd 
als tijdelijk voorgesteld, maar juist het 
bovengenoemde effect maakte hierna 
een ombuiging van beleid hoognodig. 
Het lijkt er nu op dat deze ombuiging 
onder het kabinet·- De Jong niet vol
doende is geweest en dat het ook nu 
niet zonder ·verdere cortectiès _:_ óók. 
voor de toe'k:omst! - zal gelukken de 
norm te handhaven. 

De schrijver stelt ten deze zeer duide
lijk dat een dergelijke ombuiging heel 
wel mogelijk is, zij het soms op termijn, 
en dat voor het nemen van zulke beslis
singen een zorgvuldige analyse van het 
uitgavenpatroon dient te geschieden. 
Hiertoe zijn nieuwe technieken nodig 
(in de miljoenennota's van dê laatste 
jaren wordt hierop ook ingegaan). In 
de eerste plaats zal men met meerjaren
plannen moeten werken om effecten. in 
de toekomst van beslissingen nu te eva
lueren. Voorts is afweging van kosten 
tegenover nut van een overheidsactivi
teit geboden. Een dergelijke afweging 
moet door een neutraal wetenschappe
lijk lichaam gebeuren, daarna kan dan 
de politieke beslissing met open ogen 
worden genomen. · 

Superpositie 
Dit deel van het boek eindigt met een 

beschouwing over de conjuncturele "S4• 
perpositie" op het structureel gen6r
meerde begratingsbeleid - hierbij komt 
ook kort de wiebeltax ter sprake (die, 
omdat zij niet als structureel dekkings
middel·mag worden gebruikt, naar mijn 
mening als het ware kan worden gezièn 
als een soort collectieve gedwongen le
ning) - en met de herziening van de 
Comptabiliteitswet, . waarbij o.a. de bui-
tengewone dienst zal verdwijnen. · , 

Deze laatste zaak had m.i. nog wat 
verder uitgewerkt kunnen worden. Het 
is voor de ·geïnteresseerde leek nl. geen 

·~ 

vanzelfsprekendheid dat de kapitaaluit• 
gaven van het Rijk anders behandeld 
worden dan die van bv. een particulier · 
l:)eddjf. Het in bet begin van deze eeuw 
gehanteerde criterium van afschrijving 
tijdens de nutt1gheidsduur lijkt zeer wel 
aanvaardbaar.· In feite is het hier het 
macro-economische karakter van de be
groting dat gelijkstelling van zg. lopen
de en kapitaaluitgaven eist. (Zeer inte
ressant is het nu in het historisch over
zicht te lezen dat men ook in de vorige 
eeuw ernaar streefde de kapitaaluitga
ven van de gewone dienst te financie
ren!). 

Bij mij rijst dan echter wel de vraag 
waarom de kapitaaluitgaven van de la· 
gere bestuursorganen nog wel op de 
klassieke manier behandeld worden; ge
bleken is dat het macro-economisch ef
fect van de vlottende schuld van de ge
meenten niet te verwaarlozen is; men 
zou hier bv. ook aan toepassing van een 
rentabiliteitscriterium kunnen denken. 

In het algemeen trouwens mis ik in 
het boek een hoofdstuk over de finan
ciën van de lagere overheid. 

Tweeslachtig 
Het tweede deel van het boek is wat 

tweeslachtig van karakter. Het overgro
te gedeelte ervan wordt gevormd door 
het rapport dat oud-minister Hofstra in 
1965 uitbracht voor het Internationaal 
Instituut voor Bestuurswetenschappen 
n.a.v. antwoorden op door hem aan rap
porteurs uit ~ele landen gestelde vra
gen. Hierin wordt op de noodzaak van 
nieuwe technieken en procedures voor 
de begrotingsbehandeling ingegaan. Op
vallend voor een socialistische oud-mini
ster zijn zijn opmerlûngen over de 
noodzaak om in dezen te leren van het 
particuliere l:)edrijfsleven en ook de ver
zuchting dat het prijsmechanisme de 
meest solide basis geeft voor beslissin
gen, maar dat dit door de aard van vele 
overheidsuitgaven nu eenmaal niet kan 
worden toegepast. Kosten-baten-analyse 
(vooral voor investeringsprojecten) en 
prestatie begrotingen (voor andere uit· 
gaven waar het nut niet direct meet
baar is) zijD dan.;:.:..-~ uiteraard de 
lange-termijn-planning - nodig om tot 
afwegen van nut tegen kosteD te ko
men. KQSten-baten-analysesJ zegt Hof
stra, zijn niet nieuw; hij verwijst o.a. 
naar het Deltaplan. Juist de tegenwoor
dig veel gehóorde · kritièk dat hier .de. 
milieubeheerskosten rûet zijn meegeteld 
geven aan hoe moeilijk zo'n analyse is! 

Aan het rapport-Hofstra is een hoofd· 
stuk toegevoegd van c:N. van Wijn
gaard~n (die ook aan het rapport zelf 
heeft meegewerkt). De door Hofstra 
voorgestelde maatregelen blijken in een 
aantal. landen. te worden ingevoerd; 
daarnaast is uit Aroei:ika- het PlanniD.g
Programming-Budgeting-System over
gekomen, dat nog verder reikt dan de 
prestatiebegroting, door niet alleen de_ 
taakuitvoering, maar ook de doeltref· 
/enàhei4 vatt het bereid zelf als onder
werp te nemen. 

Dit tweede deel is in feite meer lec
tuur voor insiders. De materie is volop 
in beweging. Maar wel is duidelijk, dat 
wij zullen moeten gaan afwegen èn tot 
uiterste effectiviteit van bestuur moeten 
geraken, en dat hiervoor nieuwe tech
nieken noodzakelijk zijn, wil de politie
ke liesluitvorming werkelijk tot haar 
recht komen. In een. democratie is het -
van het grootste belang, . dat de parle
mentariërs de beschikking hebben over 
objectieve informatie over de gevolgen 
van de besluiten die zij zullen nemen. 
Aan hen is dan - overeenkomstig hun 
verschillende maatschappij visie - de 
keuze. Nieuwe technieken leiden niet tot 
een zg. pragmatische, éénduidige oplos
sing, maar tot een duidelijke bewustma
king van wat men wil. 

-Friesch Gröningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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DEN HAAG 
e Het seèretariaat van de . afdeling 
Den Haag is gevestigd: Leuvensestr. 20, 
telefoon: 070-55 44 40. 

EINDHOVEN 
e Secretariaat afdeling Eindhoven Ve
saliuslaan 30 Eindhoven. Tel. 040 -
1145 87. 

e Op 6 oktober a.s. spreekt voor de af
deling Eindhoven Drs. G. M. V. van 
Aardenne, lid van de Tweede Kàmer. 
Zijn onderwerp is: De huidige regering 
en· de financieel~eco·nomische situatie. 
D~ze eerste bijeenkomst ·in het nieuwe 
seizoen begint om 20 ö. 15 en wordt ge
houden in Grand Hotel de Cocagne. 

Jubileum 

ONZE stad had in het begin van deze 
maand enige ·Hagenaars in haar · 

midden, die een niet· zo vaak voorko- · 
mend jubileum vierden, nl. het 25-jarig · 
lidmaatsèhap van de gemeenteraad. Tot 
hen behoorde Dick Dettmeijer, wiens 
'betekenis voor stad en land vêr uitgaat 
boven de plaatselijke gemeente-politiek, 
ofschoon hij daarin een belangrijke rol 
·heeft gespeeld, hetgeen ook zijn tegen
standers bereid zijn volmondig t~ erken
nen. Hoewel Rotterdammer van gehoor- · 
te, is hij, .sinds hij zich in 1927 in Den -
Haag vestigde, een vurig pleitbezorger 
voor deze stad geworden. · 

Dick Dettmeijer heeft ongetwijfeld 
het dynamische, wat vele Rotterdam
mers kenmerkt, maar hij is er op merk
waardige wijze in geslaagd zich de typi
sche Haagse stijl aan te meten. Mis
schien komt dat door het feit, dat hij 
zijn loopbaan in, de journalistiek is be
gonnen, waardoor hij met veel mensen 
van uiteenlopende aard in aanraking 
kwam; ·ook .• met politici. Hij begon in 
een tijd van economische depressie, die· 
gepaard ging met de opkomst van het 
nationaal-socialisme. Met een goed ge
voel voor .de politiek, onderkende hij 
aanstonds de grote gevaren van het na
zisme en in de strijd daartegen stond hij . 
i1;1 de voorste gelederen. Hij wist met 
een bewonderenswaardig elan een groot 
deel vim de jeugd in hèt Nàtionaal Jon
geren Verbond te mobiliseren tegen af
brekende tendensen, zowel van links als . 
van uiterst rechts. Hij zag Dén Haag . 
meer dan als Amsterdam als het natio
nale· centrum; menige manifestatie door 
hem . of mede door hem georganiseerd, 
gaf daarvan blijk. 

Zijn journalistieke arbeid verschafte 
hem gemakkelijk toegatig tot de zeer 
gevarieerde Haagse samenleving. Door 
zijn ruime belangstelliilg voor de-

Wederwoord 

ER zijn op dit ogenblik dingen aan 
" . de gang met bet~ing tot het 
vliegveld Welschap, die een wederwoord 
behoeven", zo stelde drs. G. van der 
Kruys, wethouder van ruimtelijke orde
ning en verkeer van de gemeente Eind
hoven en lid van het dagelijks bestuur 
van de agglomeratieraad, op een daar
toe belegde persconferentie. 

"Als wij dit over onze ;kant laten 
gaan, ontstaat er bij de bevolking 'een · 
misleidend beeld. Elke actiegroep heeft 
natuurlijk het recht bezwaren te ma
ken," stelde de heer Van der Kruys, 
maar hij bracht op de persconferentie 
duidelijk naar voren, dat die be~waren 
reëel en overwogen moeten zijn en geen 
Insinuaties en loze kreten. Hij stelde het 
feit, waaraan door de actiecomités zo
wel op de hoorzitting (Vrijheid en De
~ocratie 5/9) als in demonstraties voor
bij is gegaan, n.l. dat Welschap éen ge
geven is tn het kader van de Nato-ver- · 
plichtingen, voorop. En in dat kader 
moet de nu voorgestelde verlegging van 
de startbaan, waarvan d4l kosten, omdat 
de banen toch vernieuwd moeten wor
den door de Nato zullen worden. ge
dragen, onde:!;' ogen worden gezien. Door · 
di_e verlegging, zo betoogde hij, zullen · 
de bezwaren, v.erbonden · aan (leD vlieg
~ute boyen dicht bevOlkte st~elijke 
Wijken waar vele tienduizenden wonen 
en werken, waar naast Wlnltels huizen 
en kantoren ook_ nog twee ziekenhuizen 
liggen, verplaatst worden naar enkele 
honderden l)ewoners in .de randgemeen
ten. In overleg met de Rijksluchtvaart
dienst is pu besloten, Zo vertelde de heer 
Van der Kruys, om een inventarisatie te 
maken van alle woningen, winkels, kan
tpren, ziekenhuizen, kortom van alle .be
bouwde eigendommen, die op dit ogen
blik binnen de tolerantie-grens van 35 
Kosteneenheden (zo genoemd naar een 
rapport van de commissie Kosten, die 
als toelaatbare grens 45 Kosteneen
heden stelt, waar men in Eindhoven met 
tien onder Wil blijven) liggen en de be
bouwde eigendommen, die na de start
baanverlegging in de geluidatrog zullen 
komen te liggen. Dan zullen we precies 
weten, waarover we praten en dan zal 

vraagstukken van alle dag, zijn grote 
bekendheid met vele mensen, die een 
min of meer belangrijke rol speelden in 
het maatschappelijk l«!ven, was hij als •t 
ware geschapen voor deelneming aan 
de politiek. Het liberalisme was hierbij 
voor hem geen keus, zijn geest was er 
- eenmaal tot de jaren des onder
scheids gekomen - van doordrenkt. Als 
voor iemand geldt: een liberaal in hart 
en· nieren, dan wel voor Dettmeijer, die 
zeer vele tijdgenoten. voor zijn idealen 
wist te enthousiasmeren en die ook op 
oudere leeftijd bij vele jongeren belang
stelling voor de politiek wist te wekken. 

Het was dus niet zó verwonderlijk, 
dat hij na de bevrijding zitting kreeg in 
de Haagse gemeenteraad voor de libera
len, fractie-voorzitter werd en enige ja
ren wethouder. In al deze functies en 
daarnaast nog in vele andere (o.a. vele 
jaren voorzitter van het ·Haagse Jonge
renparlement) heeft hij voor Den Haag 
zeer. vele ver!liensten gehad, die nu be
kroond zijn met de toekenning van de 
zilveren legpenning van de gemeente. 

Met een voortreffelijk gevoel voor po
litieke verhoudingen heeft Dettnieijer al 
een jaar geleden besloten zijn raadslid
maatschap neer te leggen. Dat gaat nu 
binnenkort gebeuren. Zijn verj:rek zal 
bepaald een verlies voor de gemeente
raad zijn, omdat de belangen van "zijn" 
stad hem boven alles gingen en gaan. 
Met het verlaten van zijn raadszetel 
·Iaat Dettmeijer een rijke erfenis op be
stuurlijk gebied na. Zijn flitsende debat
trant zal bovendien als een groot gemis 
worden gevoeld. 

Intussen had onze stad nog een zeld
zame jubileumvieriJtg; de gemeentese
cretaris, mr. M. Blei Weissmann was 
veertig jaar in dienst van de gemeente 
en is bij die gelegenheid terecht uitvoe
rig .gehuldigd. Door grote ijver, studie 

duidelijk blijken, dat de toekomstige 
overlast voor Best, Veldhoven en de 
Kempen, maar 'n "druppel" is in verge
lijking met de overlast, die men op het 
ogenblik in het Eindhovense stadsdeel 
Woensel..en in het dorp Wintelre onder
vindt. Een lawaaibelasting ·van 35 Kos
teneenheden - in het bezwaarschrift 
van de agglomeratieraad genoemd als 
voorwaarde - is te vergelijken volgens 
een TNO rapport met het lawaai van 5 
lichte vrachtwagens per uur. · 

Om aan te tonen, dat het gemeentebe
stuur van Eindhoven alles heeft gedaan 

• om van . de overlast van Welschap be
vrijd te worden gaf drs. van der Kruys 
aan de pers een lijstje met zeventien 
punten, waarin die pogingen zijn ver
woord. Daarvan volgt hier een verkort 
overzicht~ 

1. 12 oktober 1956: b. en w. vragen 
aan de minister van oorlog in .. verband 
m·et de~ overlaSt de vliegroute tè · Willen 
veranderen. · 

2. 2• maart 1958. Motie . àangaaride .de 
overlast ter keniü~ gebracht aan dê ra,ad 
van ministers en aari Eersté én TWeede 
Kamer. 

3. 28 septeml>er 1959 ve'rZQek vàil .b. en 
w. aari ~e ministej- om Welscháp op te 
heften en tè verplaatsen naar de Peel. 
Antwoord negatief. · 

-'· Zelfde verzoek. van G.S. op 16 dec. 
1959.. . . 

5. 5 juli '61 beroep bij H.M. de Konin
gin tegen uitbreiding. vliégveld. Bezwa
ren worden ongegrond verklaard omdat 
zij tegen het gehele . vliegveld en niet 
tegen de uitbreiding alleen zouden zijn 
gericht •.. 

6. 19 dec. 1961 gesprek met generaal 
Den Toom over overplaatsing naar Gilze
Rijen. Kosten daarvan, ongeveer tien 
miljoen zou voor rekening van Eindho
ven komen. Toen Eindhoven zei die kos
ten niet te kunnen betalen, deelde gene
raal den Toom mee dat er dan geen 
medewerking aan de verplaatsing kon 
worden verleend. 

7. 8 nov. 1962, na nieuw contact, me
dedeling van de staatssecretaris van de
fensie dat de kosten van verplaatsing 
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en werklust heeft hij in 1965 de hoogste 
post in het gemeentelijk appat'aat be
reikt. Zijn benoeming tot. ridder in de 
Orde van de Nederlandse Leeuw en de 
toekenning van de gouden penning van 
de gemeente waren de welverdiende be
kroning van zijn loopbaan, die hij niet 
louter ambtelijk heeft beleefd, maar ook 
op het menselijke vlak heeft waarge
maakt. 

NA deze feestklantten rest ons nog 
slechts ruimte voor een enkele noti

tie. Met ergernis hebben we kennis ·ge
nomen van de verhoging van het taxi
tarief met 15 pct. Het kan best waar 
zijn, dat het taxibedrijf het ·moeilijk 
heeft, maar als er nu één maatregel is, 
die het bedrijf nog meer in het slop zal 
brengen, · dan is het deze tariefsverho
ging. Wanneer men ervan uitgaat, dat 
taxi's in feite tot het openbaar vervoer 
moeten worden gerekend en dat zij -
mits goedkoop - kunnen bijdragen de 
verkeers• en parkeerproblematiek te 
verlichten, dan betekent deze tariefsver
hoging een averechtse maatregel. 

De jongste vergall,ering van het Inter
gemeentelijk Overleg Haagse agglome
ratie heeft overigens duidelijk aange
toond, dat er op het gebied van de be-

. stuurlijke samenwerking zoveel ont
breekt, dat thans ernstig gestreefd moet 
worden naar een gewestelijk bestuur, 
waarbij we wel beseffen, dat het voor
beeld van Rijnmond niet animerend 
werkt. 

Intussen heeft de gemeenteraad zich 
unaniem achter de nota "Den Haag als 
regeringscentrum" geplaatst. Een meer
jarenplan over de positie van Den Haag 
als regeringscentrum en intensief over
leg met het Rijk over de spreiding van 
rijksdiensten zijn inderdaad dringend 
noodzakelijk. 

sinds .vorig jaar aanzienlijk zijn geste
gen. 

8. 19 febr. 1963: Niet bindende toezeg
ging van de staatssecretaris: Geen star-
fighters op Welschap~ · 

9. Op 27 maart 1963 opnieuw motie 
van de raad aan Eerste en Tweede- Ka
mer. 

10. Bericht: Handhaving Welschap de
finitief (van staatssecretaris van defen-
sie). · 

11. 25 augustus 1965 gesprek tussen 
burgemeester Witte en minister de Jong 
over Welschap. 

12. Op 17 september 1965 wenden b. en 
w. zich tot de-minister van defensie en 
wijzen wederom op de grote overlast 
Op 4 november antwoord: Geen kans op 
het "slapend" maken van het vliegveld 
binnen afzienbare tijd. 

13. Mededeling in maart 1967, dat er 
in verband met bezuinigingen een mili
tair vliegveld zal worden opgeheven. 

14. In juni 1'967 verklaart generaal 
Wolff - chef luchtmachtstaf - dat bij 
opheffing het eerst. aan Welschap wordt 
gedacht. 

15. Bericht van de luchtmacht: Geen 
opheffing. 

16. Gesprek met minister den Toom 
en luchtmachtstaf, generaal Wolft, over 
verplaatsing. Conclusie: Te duur. 

17. Brief van 8 mei 1968 van minister 
den Toom: Nato-verplichtingen eisen, 
dat Welschap tot 1980 in gebruik blijft 
als militair-operationele vliegbasis. 
Daarna zal het worden aangewezen als 
redeployment vliegveld. Het zal dan nog 
in gebruik blijven voor oefeningen en 
verder in tijden van spanning. Door het 
stationeren van het nieuwe type de 
Northrop NF 5 en door het verplaatsen 
van het lessquadron zal de geluidshinder 
dan wel verminderen. 

Uit deze laatste mededeling hebben b. 
en w. toen de conclusie getrokken dat 
de geluidsoverlast en het gevaar van 
een vliegroute boven een dichte stede
lijke bebouwing ook na 1980 zal blijven 
bestaan. Vandaar het pleiten voor ver
leggi}lg van de startbaan. 
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Discussienottl Volksgezondheid 

Het Tweede-Kamerlid voor de VVD, 
mevrouw mr. E. Veder-Smit heeft, aa
men met enkele anderen, een discussie• 
nota-Volksgezondheid samengesteld. 
Deze nota is op 9 september tijdens een 
persconferentie in Den Haag gepresen
teerd. Hieronder volgt een door me• 
vrouw Veder zelf· gemaakte samenvat• 
ting van de nota. Het is de bedoeling 
de discussies in de VVD-afdelingen ge
durende de komende winter onder meer 
op dit onderwerp te concentreren. De 
nota zal daartoe, gevolgd door een 
vragenlijst, een dezer dagen aan de af· 
delingen van de VVD worden toegezon· 
den. Individuele leden die voor de inte· 
grale tekst belangstelling hebben, 
kunnen een exemplaar van de·nota·aan
vragen bij het algemeen secretariaat 
van de ·vvo,. Koninginnegracht 61 te 
Den Haag. De prijs bedraagt f 3.- per 
exemplaar, te storten op giro 67880 t.n.v. · 
de VVD Den Haag. 

Hearing 
Gewest-

• vormmg 

Grondslag voor discussie over politie
ke onderwerpen uit het volksgezond
heidsbeleid. Bevat een .aantal concrete 
suggesties en voorstellen - geschreven 
door mevrouw mr. E. Veder-Smit, lid 
Tweede Kamer, en enkele anderen. 

Sterk accent is gelegd op het bevol
kingsvraagstuk; bepleit wordt een dui
delijk positie kiezen en actief beleid van 
de overheid, o.a. door instelling van een 
Staatscommissie (zoals reeds door het 
Kabinet-de Jong toegezegd) en vorming 
van een Nationale Raad voor de Gezins
planning. Voorlichting aan onderwijzend 
personeel, maatschappelijke werkers en 
hun die in de gezondheidszorg werken; 
inschakeling van Kruisverenigingen en 
vrouwenorganisaties; informatie via ra
dio en t.v, beperking van de kinderbij
slag. 

In de geestelijke gezondheidszorg is 
een . veel duidelijker structuur nodig. De 
grote versnippering verhindert een doel
matige werkwijze en verzwaart de taak 
van de hUisarts. Een bet.ere organisatori
sche opbouw is onontbeerlijk vóór men 
de werkingssfeer van de A.W.RZ. op dit 
terrein gaat uitbreiden. Evaluatie van 
de werkzaamheid der psychiatrische in
richtingen wordt bepleit; voorts groepe
ring van het wetenschappelijk onder
zoek in of rond één instituut. 

Abortus. De nota stelt dat de abortus 
kan plaatsvinden, indien zowel de huis
arts als de gynaecoloog daartoe bereid 
is. Ingeval de · hulsarts de beslissing 
afwijst, kan ook een andere arts de be
slissing nemen. Voorts is het zeer wel 
denkbaar, dat een vrouw nóch naar 
haar eigen huisarts, nóch naar een 
vreemde arts toe durft te gaan. Voor 
dergelijke gevallen acht men de aanwe
zigheid van abortusteams van belang. 
De functie van dergelijke teams wordt 
.:;c1chetst als die van gesprekscentrum, 
waar de opinie- en beleidsvorming in 
een streek, stad of bevolkingsgroep rond 
een bepaald ziekenhuls tot stand kan 
komen. Met abortusteams kunnen de 
staven van b v. sociaal-psychiatrische 
diensten en bureaus voor levens- en ge
zinsmoeilijkheden gelijkgesteld worden. 
Bepleit wordt publikatie van de bevin
dingen der thans werkzame teams. :.Ien 
verwacht dat deze teaJ;llil na enige tijd 
gewerkt te hebben overbodig zullen 
worden. Onder bepaalde voorwaarden 
dient de arbortus ziekenfondsverstrek
king te zijn. 

De nota spreekt ernstige ongerustheid 
uit over de kostenstijging In de zieken-

Het ministerie van binnenlandse za· 
ken heeft in de eerste maanden van dit 
jaar een viertal stukken gepubliceerd 
over een wijziging van de bestuurlijke 
structuur van ons land: 
• een methodiek, m.b. waarvan de 
structuurschets voor de bestuurlijke in
deling kan worden voorbereid, alsmede 
een handlelding voor de bepaling van 
maatschappelijke en bestuurlijke sa
menhangen; 
e' een ontwerp van wet betreffende 
voorschriften m.b.t. de gewesten (de Ge
westwet genoemd).; 
• een voor-ontwerp van wet betreffen
de de vorming van een Gewest-Groot 
Amsterdam; en 
è (len voor-ontwerp van wet betreffen
de de vorming. van een Ge;west Rijn
. mond ter veriranging van de. Wet Open
baar Lichaam Rijnmond van 1964. 

.Voorts zijn veie voorstellen versche
nen aangaande .de herziening van ge
meentegrenzen. 

Bovengenoemde activiteiten van het 
·departement alsmede de vele re<Jevoerin-

. gen van vertegenwoordigers van vele 
partijen in het pàrlenient wijzen erop, 
dat men algemeen ·van oordeel· is, dat 
ontwikkelingen op technisch en maat
schappelijk gebied een herziening van de 
bestuurlijke structuur van ons land 
noodzakelijk maken. Hiervan uitgaande 
worden de volgende vragen ter behande-

- ling op de hearing van 9 oktober a.s. 
aan u voorgelegd: 

I. Is de in bovengenoemde stukken 
genoemde gewestvorming, d.w.z. de vor
ming van gewestelijke lichamen van lo
kaal bestuur wenselijk? 

II. Welke taken en bevoegdheden 
zouden minimaal aan de gewesten moe
ten worden opgedragen? 

Men zou o.a. kunnen denken aan: 
a. de aanleg, de inrichting en het be

heer van havens, vliegvelden en terrei
nen voor industrie, handel en dienstver

'lening, alsmede de uitgifte van deze ter
. reinen; 

huizen en betwijfelt of de Wet Zieken
huisvoorzieningen deze voldoende kan 
afremmen. Bepleit wordt een · gezamen
Jijke financiering door mlddel van een 
garantiefonds of investeringsfonds .. Ver
der o.a. het stimuleren van poliklinische 
behandeling d.m.v. de tariefstelling der 
ziekenhuizen en de honorariumopbouw 
der medewerkers. 

De nota wijst op de noodzaak van 
kostenbesef bij de ziekenhuisbesturen, 
grotere openheid, goede verslaggeving 
en volledige financiële verantwoording. 
De besturen dienen een brede, represen
tatieve samenstelling te hebben. 

Financiering. Invoering van een 
volksverzekering leidt slechts tot een 
andere verdeling van de sterk stijgende 
premielast. Gemakkelijker gebruik van 
medische voorzieningen kan er het ge
volg van zijn. Een prikkel tot restrictief 
gebruik ontbreekt thans vrijwel geheel. 
De nota geeft de voorkeur aan verbete
ring van het bestaande stelsel van zie
kenfondsverzekering door 
1e afschaffing van de speciale bejaar
denverzekering (voordeel: kleine opslag 
in actiève periode, ontlasting van de 
vrijwillige ·verzekering, administratieve 
vereenvoudiging). 
2e bijbetaling bij bezoek aan . huisarts, 
eerste verWijzing naar specialist, ge
bruik van geneesmiddelen, en in elk .:;e
va! spoedig begin met experimenten op 
dit gebied (het z.g. eigen risico). 

De nota vraagt aandacht voor de ge
neesmiddelen-research door de industrie, 
die hoogst belangrijke nieuw~ genees
middelen heeft ontwikkeld. Nauwere sa
menwerking met de laboratoria van uni
versiteiten .en T.N.O. is noodzakelijk om 
tot groter '.efficiency te l.:Qmen. Kritiek 
op het feit dat de herkenbaarheld en 
daardoor het veilig gebruik van genees
middelen wordt bemoeilijkt door het 
voorschrif~ ·dat de bijsluiter bij verpak
te geneesmiddelen moet worden verwij
derd. Aanbevolen wordt de toevoeging 
van een anderssoortige bijsluiter. 

Kruisverenigingen. Doortrekking van 
de lijn van de Wet Ziekenhuisvoorzie
ningen naar de extra-murale gezond
heidszorg kan op verschillende manieren. 
Men kan een stimulans bieden tot de 
vorming van grotere organisatorische 
eenheden, of het orgÏmisatiepatroon in 
of krachtens de wet regelen. De eigen 
bijdrage en het particulier initiatief 
moeten daarbij behouden blijven. De . se
cundaire arbeidsvoorwaarden (zoals 
pensioenvoorziening) der wijkverpleeg-

b. de aanleg, de inrichting en het be
heer van wegen, waterwegen en oever
verbindingen; 

c. het openbaar personenvervoer; 
d. de volkshuisvesting en ev. stadssa-

nering; ' · 
e. de toepassing van de woonruimte

wet 1947; 
f. het milieubeheer; 
g. de aanleg, de inrichting en het be

heer van recreatieobjecten van groot 
formaat; 

h. de volksgezondheid (zoals ambulan
cevervoer, streekziekenhuizen) 

i. de politie; 
j. de brandweer en rampenbestrij

dingsdiensttm; 
.k.-de afvalverwerking; 
1. het voortgezet en buitengewoon on-

derwijs; , , 
m. ruimtelijke ordening, i.c. -het op~ 

stellen van het structuurplan; 

III. Zou & overdracht· van talten en 
bevoegdheden aan de gewesten uitslui
tend de gemeentelijke ·moeten betteffen 
of zouden óok provinciale taken kunnen 
of moeten ..VOrden overgedragen ? Iridlen 
het laatste de voorkeur zou verdienen, 
welke provinciale taken zoudèn er dan 
overgedragen tnoeten worden ? Is er dan 
nog een voldoende takenpakket over om 
het · voortbestaan van de provinCies te 
rechtvaardigen ? Indien overdracht van 
provinciale taken en bevoegdheden wen
selijk zou zijn, zou dan -- anders dan 
met genoemde (voor) ontwerpen van 
wet is beoogd - tevens de positie of het 
voortbestaan vàn de huidige provinc·ies 
bij de gewestvorming moeten worden 
betrokken? 

IV. Wanneer zou een algehele herzie
ning van ons bestuurlijk apparaat m«;>e
ten zijn beëindigd? 

V. Indien de over te dragen taken en 
bevoegdheden niet met name in de wet 
worden genpemd, zoals in de . departe
mentale voorstellen het geval is, maar 
via· een zg. onfwikkelingspl1i.n en na de 
daarbijb~horende inspraakprocedure 
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sters behoeven dringend verbetering. 
Bij het ziekteverzuim zijn psychische 

oorzaken van toenemend belang. Men 
moet zorgen dat de werknemer zich 
meer bij het bedrijf betrokken voelt en 
een groter deel van zijn persoonlijkheid 
kan inzetten. Gepleit wordt voor een zo
danige opstelling van de vakbeweging, 
dat zij streeft naar een synthese van de -
belangen van de werknemer en die van 
het ·bedrijf. Stadie is nodig van de ·sa
menwerking tussen bedrijfsarts en ver
zekeringsarts; de huisarts moet meer 
worden ingeschakeld bij de werkhervat
tmg. Overweging Yerdient of in de hui
dige ziekengeldverzekering niet carenz
dagen moeten worden ingevoerd; dan -
wel een vermindering der uitkeringen 
(zonder dat aanvulling .mogelijk Is) ge
durende de eerste week tot 80 pct. 

Milieuhygiëne. Concentratie van de 
voorlichting en documentatie op enkele 
centrale punten. Snel een aanvang ma
ken met de coördinatie van de research. 
Onderzoek naar de investering per ar
beidsplaats in en buiten de Randstad. 
Strakker toezicht van de overheid op 
verontreinigende handelingen van de 
burger zelf. 

Diverse onderwerpen: Herziening van 
de verpleegstersopleiding; hogere priori
teit voor efficiency en kostenbewaking; 
betere onderlinge afstemming van de 
vele adviescolleges op volksgezondheids
gebied; afzonderlijke status voor het 
R.I.Z.A. 

Mijn opinie is ... 

Ziekenfondsen 
Het bouwwerk van het ziekenfonds

wezen is na moeizame onderhandelingen 
in vele jaren tot stand gekomen en mo
ge dan enkele gebreken vertonen (hoge" 
premie en overconsumptie) de wijze, 
waarop mevr. Veder-Smit het zou willen 
veranderen zou een totale instorting be
tekenen. Eigen risico is nu eenmaal de 
natuurlijke vijand van het "draagt el
kaars lasten". Welk een onverkwikkeliJ· 
ke tonelen zouden zich op ieder spreek
uur en bij ieder bezoek aan huls kunnen 
afspelen, welk ·een onoverzichtelijke en 
tijdrovende administratie, welk een 
touwtrekkerij met de ziekenfondsbestu
ren over nieuwe (lagere) honorarta, een 
complete chaos op een gebied waar nu 
eindelijk orde en rust gekomen is. Vaak 
Is eigen risico bepleit, maar gelukkig 
steeds van de hand gewezen. 

En moet nu juist de VVD die zo vaak 
bewezen heeft niet gespeend te zijn van 
sociaal ~voel en ,,bewogenheid" met 
een dergelijk voorstel komen? Voor ve
len zou dit een diepe deuk in hun gene
genheid voor de VVD betekenen. 

Almelo 
A. H: WESTENBERG, arts 

voor de gemeenten door de gewestra· 
den worden vastgesteld, dient er !lan 
een beroepsrecht voor de gemeenten te 
zijn tegen deze overdracht ? Zo ja, dient 
dit een volledig beroepsrecht te zijn of 
mag met een zg. marginale toetsing 
worden volstaan? 
· VI. Indien ter voorkoming van vertra
ging en verspilling . in de bestuurlijke 
sfeer een vierde bestuurslaag zou. kun
nen worden voorkomen door een duide
lijke afbakening van taken en bevoegd
heden tussen gewesten en gemeenten, 
d.w.z. de overdracht van taken en be
voegdheden van gemeenten naar gewes
ten betekent concreet functieverlies 
voor die gemeenten, welke wijze van 
verkiezing van de gewestraden dient te 
worden ingevoerd: 
a. de leden van de gewestraden wor
den rechtstreeks door de bevolking· ge
kozen zonder enigerlei beperking om te 
kiezen of gekozen te worden (zoals bij 
gemeenteraden en de provinciale staten 
geschiedt); 

b. de leden van de gewestraden wor~ 
den rechtstreeks door de bevolking uit 
de leden van de gemeenteraden binnen 
het gewest gekozen; 

c. de leden van de gewestraden wor
den uit en door de leden van de gemeen
teraden binnen het gewest gekozen. 

VII. Hoe verkrijgt het gewest de be
nodigde financiële middelen? 
a. uitsluitend van de gemeenten binnen 
het gewest, waartegenover een al dan 
niet een 100 pct. vergoeding uit het Ge
meentefonds staat; 

b. van het Rijk rechtstreeks en van de 
gemeenten; 

c. van het Rijk rechtstreeks, van de 
gemeenten en door het heffen van belas
tingen van de bevolking van het ge
west· 

d. ~it een ,speciaal te vormen Gewest
fonds, e.v. aangevuld met gemeentelijke 
middele~ njof belastingen. 

VIII. Wat zou een optimale omvang 
van een gewest zijn ? (Het departement 
denkt a'ln 75.000 - 100.000 inwoners l. 
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Vrije meningsuiting 

Nevenfuncties 
leden VVD-
kamerfractie 

De afdeling Amsterdam bereidt thans 
een congres voor dat van groot gewicht 
mag worden genoemd niet alleen voor 
de VVD, maar voor een ieder, di e de 
vrije meningsuiting en een grote diver
siteit in de gehele pers een goed hart 
toedraagt. Het congres heeft als titel : 

ZULLEN WE ONS ZEGJE KUNNEN 
BLIJVEN ZEGGEN? en zal gewijd zijn 
aan het onderwerp: De vrije menings
uiting en de wijze, waarop peze gema
terialiseerd kan worden. 

Plaats van het congres : Hotel Kras-
napolsky, Amsterdam. 

Datum: zaterdag 13 november. 1971 

Aanvang: 10 uur. 

Einde: 16.30 uur. 

De recente ontwikkelingen in de Ne
derlandse pers zullen niemand zijn ont
gaan. Verschillende kranten hebben htln 
streek-edities moeten staken, enkele 
dagbladen dreigen geheel te verdwijnen 

-en ook tijdschriften verkeren in grote 
moeilijkheden. 

Wat is er aan de hand in de Neder
landse pers? 

Wat is de oorsprong van deze storm
achtige ontwikkelingen? 

Waar gaat het naar toe met de, ver
scheidenheid in de pers? 

Waar vindt de Nederlandse bevolking 
in de nabije toekomst de gelegenheid 
zijn mening te vormen? 

Wat blijft er over van de vrije menings
uiting? 

Hoe komt het dat de pers thans in zo 
grote moeilijkheden verkeert? 

Deze en dergelijke vragen zullen aan 
de orde worden gesteld tijdens het hoogst 
actuele congres van de 13e november. 
U wordt hierbij als eerste in de gelegen
heid gesteld zich aan te melden als 
deelnemer aan het congres. Niet alleen 
het onderwerp van het congres staat 
borg voor succes, maar ook de deskun
digheid van de drie sprekers. 

H. Wiegel, betaalde functies: geen, on
betaalde functies: geen. 

Ir. D. S. Tuynman, betaalde functies: 
Secretaris-penningmeester van de Hol
landsche Maatschappij van Landbouw te 
's Gravenhage, voorzitter van de contro
lestations voor boter, kaas, volvette boe
renkaas en melkproducten te 's Graven
hage, redacteur van "De Landbode", 
voorzitter van de commissie planologie 
van het Landbouwschap, onbetaalde 
functies: Waarnemend voorzitter be
stuur Centraal Diergeneeskundig Insti
tuut, plaatsvervangend lid van het 
Hoofdbestuur van het Koninklijk Neder
lands Landbouw Comité, voorzitter van 
het Bestuur Volkshogeschool Méridon, 
commissaris Noord-Nederlandse Druk
lH:rij, lid van de Commissie van Beheer 
::\tiddeibare en HtJg01·e Landbouwschool 
t~ DordrPcht. 

n,·s. G. :\1. V. ,.,111 ..\artl<'mw, betaalde 
funetil's: \ Vethouder van de gemeente 
Dordrecht (alsmede daarvan afgeleide 
functies), medewerl,er "Vrijheid en De
mocratie", onbetaalde functies: bestuur
der N. V. Woningbouwvereniging ,.Eigen 
Haard", bestuurslid Stichting Bonels
spaarbank te Dordrecht, lid Bondsraad 
Nederlandse Spaarbankbond, ondervoor
zitter Hulpbank te Dordrecht, lid Eco
nomische Raad V.N.O., voorzitter VVV 
te' Dordrecht, voorzitter Provinciale 
VVV - Zuid Holland, secretaris Comité 
Herdenking Eerste Vrije Statenvergade
ring 1572, 

L. l\"1, de Beer, betaalde functies: -geen, 
onbetaalde functies: Eindredacteur "Li
beraal Reveil". 

Mr. Dr. C. Berkhouwer, betaalde func
ties: Commissaris Autobusonderneming 
N.A.C.O., Alkmaar, commissaris Noord
hollandsche Brandwaarborgmaatschappij 
van 1816, commissaris N.V. Caransa, 
Amsterdam, onbetaalde functies: Be
stuurslid Noordhollandse Kunstijsbaan, 
Alkmaar. 

Dr. K. van Dijk, betaalde functies: Do
cent sociol~e aan de Academie voor 
Lichamelijke· Opvoeding te Groningen, 

• 1n geding 
Het programma luidt als volgt: 

10.00 u. : opening door de voorzitter afd. 
Amsterdam, de heer F. Laux
stermann. Overdracht aan de 
congres-voorzitter mr. T. 
Oonincx. 

10.15 u. : Formele vrijheid van menings· 
uiting, vastgelegd in de wet 
door mr. N. J, P. Giltay Veth, 
wetenschappelijk medewerker 
Gem. Universiteit Amsterdam, 
juridisch medewerker Alge
meen Handelsblad. 

10.45 u.: Materië"Je mogelijkheden in 
werkelijkheid door drs. K. van 
Dijk, lid VVD-fractie 2e Kamer. 

Aanmeldingsformulier 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

11.15 u.: Huidige situatie van dè pers 
door mr. A. Stempels, oud
hoofdredacteur Nieuwe Rotter
damsche Courant. 

11.45 u.: Indeling der zes discussiegroe
pen en plaatsnemen in de zes 
zaaltjes. 

12.00 u.: Oiscussie in de zes groepen (à 
± 25 man) over inleidingen 
en preadviezen. · 

13.00 u. : Lunch 
Rapporteurs stelien hun rap
port op. 

14.00 u. : Rapportage. 

Per enveloppe svp vóór 15 oktober opzenden naar VVD-Congrescommissie, 
Vondelstraat 60, Amsterdam. 

Aan het Congres "Zullen wij ons zegje kunnen blijven zeggen" zal met 

. . . . persoon/personen worden deelgenomen door : 

naam: 

adres: 

woonplaats: 

Er wordt WEL/NIET* deelgenomen aan de lunch (f 7.50 p.p.). 

De voorkeur gaat uit naar deelname aan de discussiegroep over de le;2e/3e 
voordracht. 

* svp. doorhalen wat niet wordt verlang\!. 

onbetaalde functies: Voorzitter Pro
grammaraad RONO. 

l\Ir. A. Geurtsen, betaalde functies: 
advocaat en procureur, commissaris 
Slavenburg's Bouwbedrijven, voorzitter 
bestuur levensmiddelenbeurs ROKA, di
recteur Werkgroep van . Winkelinrich
tingsbedrijven, voorzitter Stichtmg Vak
opleiding Schoonheidsverzorgingsbedrij
ven, onbetaalde functies: voorzitter Com
missie Arbeidsvoorwaarden Detailhan
del van het Hoofdbedrijfschap Detailhan
del, lid van het hoofdbestuur van het 
Koninklijk Verbond van Ondernemers, 
lid van het bestuur van het Rotterdams 
Verbond van Ondernemers "Handel en 
Nijverheid", vice-voorzitter van het be
stuur van de Stichting Uitvoering Fi
nanciële Acties SUF A. 

Th. H. Jod-H•s, betaalde functies: 
<;orrespc~ndent "The Financial Times", 
corresnonclent .,The Economist". onbe
t~alcleL functies: geen. 

~lej. Mr. A. Kappeyne van de Coppel
Jo, betaalde functies: geen, onbetaalde 
functies: Lid van de Gemeenteraad van 
Leiden, vice-voorzitter van de Stichting 
Leidse Jeugdactie, lid Raad van Advies 
Stichting Kreatief Centrum te Leiden, 
lid redactie "Liberaal Reveil". 

G. W. Keja, betaalde functies: geen, ~ 
onbetaalde functies: lid Gemeenteraad 
van Amsterdam, hoofdbestuurslid van de 
Nederlandse Consumenten Bond. 

Mr. H. E. Koning, betaalde functies: 
vaste medewerker Weekblad voor Fis-· 
caal Recht, onbetaalde functies: voor
zitter Amsterdamse Oranje Ver.; lid Ge
meenteraad van Rotterdam, secretaris 
Stichting "Kinderhulp" Zuid-West Ne
·derland, penningmeester Stichting Libe
raal Reveil. 

G. Koudijs, betaalde functies: geen, 
onbetaalde functies: voorzitter van de 
Utrechtse Rashonden Vereniging, 

Mr. F. Portheine, betaalde functies: 

commissaris N.V. Handelmij. vjh Joh. 
Wolff & Co. te Gouda, onbetaalde func
ties: ·lid college van adviseurs Koninklijk 
Verbond van Ondernemers, lid Gemeen
teraad van Leiden, lid dagelijks bestuur 
Industrieschap de Grote Polders, vice
voorzitter VVV Leiden, voorzitter Leidse 
Scholen voor de Detailhandel, secretaris 
scheidsgerecht levensmiddelenbedrijf, 
voorzitter arbitragecommissie Erecode 
drogisten, voorzitter geschillencommissie 
Stichting Bontwaarborg, bestuurslid 
G.A.K., bestuurslid Nijverheidsorganisa
tie TNO, lid nationale raad inzake hulp
verlening aan minder-ontwikkelde ge
bieden. 

:Mevr. Hrs. N. Smit-Kwes, betaalde 
fuücties: Hler.l<::W':l .. ,·mter N.R.C. (vervoer 
en ve1·keenn·ubrick.), onbetaalde func
ties: directielid "Z'Natra" N.V. Zwaar
stransportbedri.)f, lid Kamer van Koop
bondel en Fabrieken voor Rotterdam, 
lid financiële ce>mmissie N.O.B., lid 
Commissie Stniduurondcl'ZOé'k \Vegver
voer, lid adviescommissie Nedex. lid Ge
meenteraad Rotterdam. 

/ -
Mevr. Mr. 1'~. VedPr-Nmit, betaalde 

functies: geen, onb<~taalde functies: lid 
bestuur Stichting Liberaal Reveil, lid 
bestuur Diakonessenhuis Leeuwarden, 
lid curatorium van Dam-Ziekenhuis te 
Rotterdam, kroonlid Ziekenfondsraad, 
lid bestuur Alg. Centraal Bureau voor 
de Geestelijke Volksgezondheid Utrecht, 
vice-voorzitter Commissie-Kloosterman 
voor het abortusvraagstuk, lid hoofdbe
stuur Centraal Genootschap voor kin
derherstellingsoorden, lid adviesraad 
A.M.V.J. Centrale Organisatie te Am
sterdam. 

H. P. H. Waalkens, betaalde functies: 
voorzitter Landbouw Maatschappij IJs
selmeerpolders (tot 1-2-'72), Voorzitter 
nationale landbouwmanifestatie "Flevo
hof", onbetaalde functies: lid Gemeente
raad Noordoostpolder, vice-voorzitter 
Koninklijk Nederlands Landbouw Comi
té, vice-voorzitter Vaste Cie. Grond
gebruik van het Landbouwschap, lid van 
de Zuiderzee Commissie van de Raad 
voor de Waterstaat, voorzitter van het 
raadgevende comité voor structuur van 
de COPA (EEG). 
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15.00 u.: Repliek .mr. N. J. P. Giltay 
Veth, 

15.15 u.: Repliek drs. K. V8Jl Dijk. 

15.30 u.: Repliek v8Jl mr. A. Stempels. 

15.45 u. : Samenvatting + conclusies 
door congresvoorzitter. 

16.16 u. : Sluiting. 

Glltay Veth bespreekt de wettelijke rege. 
lingen: art. 7 Grondwet, Herziening voor
stel Staats-commissie Cals/Donner, art. 101 
Verdrag van Rome, Omroepwet, Verdrag' 
van Straatsburg, Auteurswet. 

Eén en ander gelardeerd met liberale 
visie. 

Drs. K van Dijk toont aan wat In werke
lijkheid mogelijl<heden van vrije menings. 
uiting zijn en wat de liberale bezwaren 
zijn tegen bepaalde wetten of tegen be
staande ·overheidsbeperkingen, en de situ
atie van de vrije geschakeerde pers in 
Nederland. 

Mr. Stempels verklaart de huidige maat-

schappelijke positie en economische situ
atie van de dagblad- en tijdschriftenpers. 

De dëelnemers, die bij tijdige aanmel
ding, d.w.z. vóór 15 oktober, de pre
adviezen ontvangen, zullen daadwerke
lijk bij de behandelde onderwerpen be
trokken worden door middel van parti
cipatie in discussiegroepen. Van iedere 
discussie wordt ter vergadering weer 
rapport uitgebracht. Deze werkwijze 
heeft ook in het verleden bewezen de 
grootst mogelijke inspraak van de aan
wezigen teweeg te brengen. 

Aangezien het aantal beschikbare 
pitlatsen beperkt is tot ± 100, wordt u 
aangeraden u d.m.v. onderstaande ant
woordstrook per ommegaande aan te 
melden voor het congres. De toegangs
kosten bedragen f 5.50 en de lunch kost 
f 7.50. U wordt een interessant en pret
tig congres toegewenst. 

Namens de eongrescommissie: 

Mr. T. OONINCX, voorzitter. 

I t!.V. Houthandel v.h. W. Kunst 
GRONINGEN 

EEMSKANAAL Z.Z. 19- Tel. 05900 of 050- 35105* 

WIJNHANDEL 
GRONINGEN 

.ANNO 1876 

LEVERINHAAN PARTICVLIEREN DOûR HET GEHELE LAND 

Apostolische 
brief en 
liberalisme 

door mr. dr. C. Berkhouwer 
voorzitter van de liberale 
fractie in het Europese 
parlement 

In mei van dit jaar heeft Paus Paulus 
ter herdenking van het 80-jarig bestaan 
van de encycliek Rerum Novarum een 
apostolische brief gericht tot kardinaal 
Roy van Quebec. Gelijk bij het 40-jarig 
bestaan van deze encycliek in 1931 de 
encycliek Quadragesima Anno het licht 
zag, was er voor het pauselijk gezag 
reden om ook bij het 80-jarig bestaan 
l.>an de eerste encycliek ter zake het 
sociale vraagstuk, een beschouwing te 
wijden aan de sociale toestand in de 
wereld van 1971. Dat zulks geschiedde 
in een stuk dat wat vorm betreft zich 
nauwelijks. onderscheidt van E:'<'n E:>ncy- . 
click heeft redenen waorop ten deze niet 
behoeft te worden ingegaan (proL Sper
na Weiland heeft daarover in NRC
Hanclelsblad geschreven). 

Reden waarom ik de <Janclacht vestig 
np (leze pauselij!w puhlilwtie is in de 
<'c'L'te pl<J8tS het feit dat het st uk na[lr 
!1' i.én opvatting te weinig public.:kc bc
l;·~."t~:·s~·clUng hP~ft genoten. In de t\\'cede 
p':':'JS bevat het een aaYll.al zeer bdnng
'.\',old,cndc boschouwingcn, wam·van een 
d:2c! zich leent tot een politieke tegen
spraak, namelijk die waarin de Paus 
bepaalde politieke uitsprai{en doet. 

Problemen 

Geen der mondiale sociale problemen 
-- trek boerenbevolking naar de steden, 

urbanisatie-problematiek, vervuiling, 
aantasting persoonlijkheid door de mas
samedia, etc. - blijft onbesproken. Per
soonlijk geboeid mocht ik zijn door 
hoofdstuk 20 van de brief gewijd aan de 
cultus van de imago. "Hoe komt men 
over"! Beeld en werkelijkheid. Wordt 
inderdaad soms niet, ook in de politiek, 
het beeld belangrijker geacht dan de 
werkelijkheid of de waarheid? 

Drie hoofdstukken van de br·ief zijn 
g-ewijd aan de gevaren welke de gelovi
ge bedreigen wanneer hij de politieke 
leer van het marxisme of het liberalis
me zou aanhangen. De veroordeling 
van zowel marxisme als liberalisme doet 
denken aan de in Nederland wel van 
confessionele zijde gehuldigde "Lood
om-oud-ijzer" doctrine: het liefst zouden 
we het als confessionelen alleen doen, de 
keuze voor socialisten of liberalen is een 
kwestie van opportuniteit. De pauselijke 

veroordeling van het marxisme is in 
zware termen vervat: het marxisme 
gaat uit van een atheïstisch materialis
me en leidt tot geweld, let niet op de 
hogere geestelijke bindingen van de 
mens, wiens persoonlijke vrijheid onder
gaat in de collectiviteit. 

Als liberalen interesseert ons uiter
aard het meest wat Z.H. zegt over het 
liberalisme anno 1971. In hoofdstuk 26 
van de brief wordt de gelovige er voor 
gewaarschuwd om, als hij zijn geloof in 
politieke activiteit wil waa1· maken, dan 
niet de liberale ideologie aan te hangen. 
En wel omdat deze: "de individuele vrij
heid boven alles verheft, haar onttrek
kende aan elke beperking, slechts zoe
kende naar het verkrijgen van stoffelijk 
voordeel en macht. Zij beschouwt de so
ciale ve;·bondenheid tussen de mensen . 
als automatisch voortkomende uit het 
p:uticuliere initatief, in pla;lts van als 
doel op zie:hzelf en voon:.aamste maat
staf van het waardegehalte der menselij
l\e san1r..nle,·ing." 

VI/ aarschuwing 
In hoofdstuk 36 volgt een tweede 

waarschuwing. Het kan ons goed doen 
dat dit hoofdstuk aanvangt met de vast- · 
stelling, dat men er is "een herleving 
van de doctrine die wordt aangeduid als 
liberalisme". Weliswaar dient het parti
culiere initiàtief te worden behouden. 
Niettemin zij men voor het liberalisme 
op zijn hoede omdat wie het aanhangt 
er "een pr~clamatie ten behoeve van de 
vrijheid in kan gaan verbeelden". Het 
staat er letterlijk zo en is onbegrijpelijk 
in zijn samenhang. Men dient zich te 
behoeden om deze dwaalweg in te sla8Jl 
omdat- "de filosofie van het liberalisme 
uitgaat van de valse veronderstelling 
V8Jl de autonomie van het menselijk in
dividu bij de ontplooiing V8Jl diens acti
viteiten en de motivering daarvan, als
mede bij de uitoefening van zijn per
soonlijke vrijheid". Al past het ons de 
pauselijke woorden aan te horen met de 
verschuldigde deferentie, niettemin mo
gen we het ons veroorloven dat de gege
ven schildering van het hedendaagse li
beralisme niet in overeenstemming is 
met mze ware leer. Wie die ware leer 
interesseert k8Jl er een actueel getuige
nis V8Jl vinden In een blauw boekje dat 
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Mijn opinie is .. 
• VALUTA. De heer E. Henny te Den 
Haag bepleit het loslaten van de vaste 
wisselkoersen omdat de waardebepaling 
van de valuta's dan langs geleidelijker 
en pijnlozer weg zal kunnen geschie
den. Vaste wisselkoersen camoufleren 
de politieke en economische werkelijk
heid. "Vrije wisselkoersen weerspiegelen 
daarentegen vertrouwen in gezonde en 
stabiele constitutionele omstandigheden, 
resp. W8Jltrouwen in zwakke enjof infla
toire constituties. Als politieke doelstel
ling op lange termijn zijn vaste wissel
koersen of valutaprijzen een politiek 
droombeeld of politieke misleiding. Het is 
derhalve de hoogste tijd dat· de liberale 
fractie die vrijheid en' inflatiebestrijding 
propageert, zich verzet tegen onvrije 
geld- en valutahandel, tegen onvrije 
wiss~lkoersen, tegen de versluiering of 
camouflage van de inflatoire of opgebla
zen demoraliserende onwerkelijkheid," 
aldus de heer Henny. 

onze Belgische geestverwanten dezer 
dagen hebben uitgegeven 1). Ik citeer: 
"Het liberalisme is boven alles een 
mensbeschouwing. De liberale mens, nog 
nimmer heeft de mensheid er zoveel be
hoefte aan gehad ten tijde' dat geweld 
en anarchie de kop opsteken, de machi
ne, de snelheidsrazernij en de massa het 
individu dreigen te verpletteren, de vrij
heid van onafhankelijk denken, kortom 
de persoonlijke vrijheid meer en meer 
worden aangetast. Het hedendaagse li
beralisme koestert bovenal drie waarden 
en wel die van: het respect voor de 
menselijke persoonlijkheid, verantwoor
delijkheid en maatschappelijk even
wicht." 

Autonomie 

Inderdaad, de z.g.n. autonomie van 
hd menselijk individu is een mythe, al
thans een bijzonder relatieve zaak. Geen 
mens kan al10s doen en laten wat hij 
wil. Doch dit is iets anders dan er naar 
ie streven dat elk zoveel mogelijk over 
zichzelf kan beschikken. Omdat wij dit 
recht ten aanzien van ieder willen er
kennen en waar maken, houdt dit recht 
automa.tisch zijn eigen beperking in. 
Met de maatschappelijke verantwoorde
lijkheid en sociale rechtvaardigheid is 
het evenzo gesteld. Deze laatste is im
mers een goed, een hoge waarde op 
zichzelf en allerminst iets dat als . het 
ware "een bijprodukt zou zijn uit de 
produktie van het particuliere initia
tief", zoals dat heet in de geciteerde 
brief. En zo wordt er over gedacht door 
zeer velen wier religieus denken is ge
bed in een der beddingen van dé gods
diensten die onze hedendaagse wereld 
rijk is, daaronder die van het Christen
dom. Bevoorrecht zij die zulks mogen 
ervaren bij praktische liberale werk
zaamheid in nationaal, Europees en 
mondiaal verband! Zij zijn er de levende 
getuigen van dat hetgeen vermeld staat 
in de geciteerde apostolische brief niet 
overeenstemt met de politieke werke
lijkheid. Zij die geloven hebben niet al
tijd de juiste voorstelling van de geeste
lijke grondslagen waarop anderen hun 
politieke overtuigingen vestigeft. 

1) "Liberalisme 1971", Cahiers du Centre 
Paul Hymans (de Belgische Prof. Telders 
Stichting). 
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Me.er cf m~nder gastarbeiders 

door onze redacteur 
G. Stampher 

TWEE BEKENDE MERKEN 

Tijdens een aan het einde van de vori
ge maand te Amsterdam gehouden in
ternationaal congres dat was georgani
seerd door de Anne Frankatichting en 
de Nederlandse Vereniging voor de Ver
enigde Naties, heeft prof. J. Tinbergen 
gepleit voor toelating van een kleiner 
aantal buitenlandse arbeiders, opdat de
ze beter kunnen worden gehuisvest en 
hun gezin kunnen laten overkomen. Te
vens, aldus prof. Tinbergen, kan hun 
rechtspositie en opleiding voor een beter 
soort werk na terugkomst in eigen land 
effectiever worden geregeld. Met andere 
woorden: prof. Tinbergen toont zich 
hier een voorstander van een' intensieve
re sociale begeleiding dan de gastarbei
ders, waarvan er naar schatting in ons 
land op het ogenblik honderdduizend 
werkzaam zijn, thans genieten.-

Hij diepte het probleem nog verder uit 
toen hij de alternatieve mogelijkheid 
verwierp buitenlandse arbeiders in het 
geheel niet meer toe te laten. Voor een 
reeds overbevolkt land als Nederland 
zou dit volgens hem wel te verdedigen 
zijn, máar dan moeten we zelf het werk 
doen dat thans de buitenlandse arbei
ders verrichten. Daardoor zouden de lo
nen voor die soort arbeid stijgen en zou
den er bepaalde bedrijven moeten wor
den gesloten. 

Wij zouden dit op zichzelf juiste argu
ment nog willen aanvullen met de con
statering dat er voor bepaalde, vaak on
geschoolde, arbeid praktisch geen Ne
derlandse werkkrachten meer zijn te 
vinden. Anders gezegd: dit verschijnsel 
is juist ééJl van de belangrijkste oorza
ken geweest dat de Nederlandse werk
gevers naar buitenlandse .arbeidskrach
ten gingen uitzien. 

Het is overigens niet te verwonderen 
dat prof. Tinbergen dit vraagstuk in 
ruimer verband ziet dan binnen het ka
der van onze nationale economie en het 
projecteert tegen de achtergrond van de 
ontwikkelingssamenwerking. De armoe
de in de landen, waar de gastarbeiders 
vandaan komen, zou volgens hem bij 
een algeheel verbod tot toelating groter 
blijven en aan beide kanten zou men 
nog minder van elkaar begrijpen, Met 
name zouden allerlei vormen van mo" 

dernere kennis minder. snel doordringen 
in de bevolking van de arme Janden, 
aldus de hoogleraar. 

Ander geluid 
Opvallend is, dat tijdens datzelfde 

congres de voorzitter van de commissie 
buitenlandse arbeidskrachten van de 
werkgeversverbonden, dr. J. Barentsz, 
bepaald een ander geluid liet horen toen 
hij onder meer stelde dat men zonder 
veel bezwaar kan doorgaan met de jaar
lijkse toelating van 15.000 nieuwe bui
tenlandse werkkrachten. Volgens hem 
hebben andere Westeuropese landen 
thans al meer van deze arbeidskrachten 
dan Nederland in 1975 zal hebben. Hij 
kwam voorts tot de conclusie dat zelfs 
een zeer groot aantal gastarbeiders voor . 
Nederland winstgevend kan zijn. Vol
gens Zwitserse onderzoekingen is dit 
nog het geval wanneer 30 procent van 
de arbeidskrachten uit buitenlanders be
staat. Veel Nederlandse ondernemingen, 
aldus dr. Barentsz, zouden zonder bui
tenlandse arbeiders in de rode cijfers 
staan. Dit ondanks het feit dat zij hun 
werkgever 25 procent meer kosten dan 
de Nederlandse werkkrachten, als ge
volg van werving, huisvesting, voeding 
en jaarlijkse reiskosten naar huis. Het 
verplaatsen van produktie-afdelingen 
naar de landen rond de Middellandse 
Zee als alternatief, heeft volgens dr. Ba
rentsz een groot aantal nadelen. Deze 
landen hebben een onvoldoende infra
structuur, waardoor de kosten per gepro
duceerde eenheid hoger zullen zijn en 
bovendien zal althans in het begin, een 
getrainde staf naar deze landen moeten 
worden gestuurd. 

Gulden middenweg 
De standpunten van beide inleiders lo

pen in zeke.r opzicht . nogal uiteen, in 
zoverre dat prof. Tinbergen meer de na
druk laat vallen op het sociale aspect 
dan dr. Barentsz, althans andere· toela
tingsmaatstaven aanlegt, teneinde die 
sociale aspecten zo gunstig mogelijk te 
doen zijn. 

De berg en de • muts 

MET haar actie tegen het college 
" heeft de PvdA zich op het scherp 
van de snede bewogen. Het kan niet 

• . De afdeling Rotterdam van de VVD anders of zij moet daar enige littekens 
vergadert maandag 4 oktober •s avonds aan overhouden". Zo ongeveer karakte
S uur in het Rijnhotel. De vergadering riseerde mr. L. A. Struilt, de voorzitter 
zal geheel zijn gewijd aan de· ontwlkke- van de KVP-fractie in de Rotterdamse 
fingen op het gebied van het overheids- raad, de geruchtmakende, door Nieuw 
pensioen en de particuliere pensioenen. Linkse elementen geïnspireerde aanval 

van de socialisten op de leden van het 

ROTTERDAM 

• Het politieke spreekuur van de af- dagelijks bestuur der gemeente. 
deling, elke eerste · maandag van de Een aanval die ijverig werd gesteund 
maand •s avonds 8 uur in Hotel Reglna, door. D'66 en die .zich he,el in het bijzon
is hervat. der richtte op het beleid van de KVP-

wethouder De Vos {kunstzaken en 
• Binnenkort denkt het afdelingsbe· volksgezondheid) en de socialistische 
stuur een letfenvergadering-bijeen te. - wethouders Reehorst (financiën), Van 
roepen voor bespreking van het spoedig· der Ploeg (onderwijs) en Jettinghoff 
verschijnende rapport van de werkgroep (stadsontwikkeling). Van het Iaatstge
milieubeheer. noemde drietal had de heer Jettinghoff 

het nog het zwaarst te verantwoorden. 
· De aanval eindigde in een flop. Een 

motie van wantrouwen tegen wethouder 
:Oe Vos werd niet ingediend. Socialisten 
en Democraten hadden daarin willen 
uitspreken dat de wethouder met. be
trekking tot de milieu~giëne een on
doorzic}ltig en onjuist beleid had ge
voerd. Maar nadat de wethouder hen 
met de bewijzen van het tegendeel om 
de oren had geslagen, had de oppositie 
geen been meer om op te staan. 

· Al het gerucht en al het gedreig 
mondde ten slotte uit in een socialisti
sèhe motie die overdracht van een aan
tal Hinderwetbevoegdheden aan het 
openbaar licl~aam Rijnmond bepleitte, 
met het verzoek aan het college over 
deze materie in oktober een nota aan de 
raad uit te brengen . inet daarbij beho
rende ontwerp-besluiten. 

De motie had in wezen niets om liet 
lijf. Bekend is namelijk dat overdracht 
van de bewuste bevoegdheden aan het 

regionale bestuursorgaan op verschillen
de bezwaren van wettelijke aard stuit. 
Wie in de motie de intentie wilde lezen 
tet inStelling van een geïntegreerde mi
lieudienst voor het Rijnmondgebied, die 
begaf zich door een wijd openstaande 
deur. De socialistische berg had een 
muis gebaard. De gehele raad vond het 
een onschuldig beestje en dus kwam de 
motie er met vlag en wimpel door. · 

· Dat was dan het beschamend magere 
reSultaat van een actie die van socialisti· 
schè kànt consequenf naar een hoogte
punt was gestuwd. Deze actiè iS in meer 
dan een opzicht onthullend geweest. ·Om 
te 'beginnen heeft zij duidelijk gemaakt 

· dat er in Rotterdam binnen de PvdA 
scherpe tegenstellingen en felle spannin
gen bestaan tussen dè aanhangers van 
Nieuw Links e~ de vertegenwoordigers 
vim wat we nu maà.r. eeil meer behou
dende richting zullennoeinèn. Verder is 
aan het licht getreden dat de socialisti
sche fractieleider Lems de .,progressi~
vèn" in zijn fractie onvoldoende · in de 
hand heeft om een verantwoord Politiek 
spel te kunnen spelen. · Hij heeft zich 
door de 'politiek-onervaren jongerei;J. een 
koers laten opdringen die iit het niets is 
geëindigd en die duS een volkomen 
vruchteloze actie heeft gemarkeerd. 

Zelfs partijvoorzitter Van der Louw 
en he.t gewestelijke partijbestuur zijn, er 
niet in geslaagd de tegenstellingen en 
spanningen uit het Rotterdamse socia
listische kamp weg te nemen. Misschien 
heeft integendeel het gewesteli4ke be
stuur zelfs wel bijgedragen tot vererge
ring van de situatie. En wel door een 
verklaring te publiceren waarin: 

a. afkeuring werd uitgesproken over 
het beleid van de wethouders Reehorst, 
Van der Ploeg en Jettinghoff; . 

b. gewag werd gemaakt van haperen-

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Het gaat hierbij niet zo zeer om de 
vraag wie gelijk heeft als wel om het 
belangrijke probleem welke kwantitatie
ve toelatingsnormen moeten worden ge
hanteerd, willen economische en sociale 
aspecten met elkaar in evenwicht zijn. 
Daarvan zal een gedegen studie moeten 
worden gemaakt. Het kan bij een mo
derne sociale politiek nimmer de bedoe
ling zijn dat de gastarbeiders die wij, 
zowel volgens prof. Tinbergen als dr. 
Baientsz, dringend nodig hebben, in een 
positie komen te verkeren die ongunsti
ger is dan die van de Nederlandse werk-
nemers. · 

In dit verband hebben wij dan ook 
met verbazing kennis genomen van het 
standpunt van het. Christelijk Nationaal 
Vakverbond dat in zijn blad De Gids 
weliswaar verklaart ingenomen te zijn 
met de financU!le steun die het Rijk 
gaat verlenen aan de bouw van flats 
voor alleenstaande buitenlandse werkne
mers, doch van mening is dat zo spoedig 
mogelijk duidelijk moet worden dat het 
hier gaat om een extra maatregel. Hoe
wel het CNV opmerkt dat het nog de 
vraag is of de bouw voor de b.uitenlan~ 
ders ten koste gaat van de bestaande 
gemeentelijke woningbouwcontingenten, 
is het van oordeel dat in het bevestigen
de geval de bouw van woonruimte voor 
buitenlandse werknemers rechtstreeks 
ten nadele zou zijn van de Nederlandse 
woningzoekenden. Het CNV vindt dat 
dit in elk geval moet worden voorko
men: "wanneer in een bepaalde plaats 
minder gewone woningen kunnen wor
den gebouwd als gevolg van de bouw 
voor buitenlandse werknemers kan dit 
een oorzaak van hoogst ongewenste 
wrijving worden", aldus wordt opge
merkt. Dit i,s een redenering die is geba
seerd op het beginsel dat het hemd na
der is dan de rok en die van weinig 
Bolidariteit -getuigt ten opzichte van de 
·buitenlandse collega's. 

Al met al zitten wij hier temidden van 
. een belangrijke problematiek, · waaraan 

men in ons land niet achteloos voorbij 
kan gaan. Wellicht ware het te overwe
gen dit vraagstuk grondig te laten on
derzoeken door de Raad van de Arbeids
markt 

de communicatie binnen de raadsfractie, 
alsmede tussen de raadsfractie en de 
eigen wethouders; 

· c. stelling werd genomen tegen de op
vatting van de genoemde wethouders 
dat zij hun zetels kunnen blijven bezet
ten, óók als zij het vertrouwen hebben · 
verloren van de meerderheid van de 
fractie en van de partij; 

d. wethouder Jettinghoff met zoveel 
woorden werd aangemaand zijn zetel 
ter beschikking te stellen; 

e. burgemeester Thomassen werd ver
weten een ongunstige invloed te hebben 
gehad op de verhouding tussen de wet
houders. en de andere leden van de so
cialistische fractie en op de politieke si
tuatie in het algemeen. 

Allemaal tekenen die wijzen op een 
partijruzie van de bovenste plank. Aan 
die ruzie is na het debat in de raad 
allerminst een einde gekomen. Fractie
leider Lems heeft er geen geheim van 
gemaakt dat de controversen in de so
cialistische gelederen onverminderd 
voortduren. 
· Het kan in de Rotterdamse socialisten 

worden gewaardeerd dat zij niet hebben 
geschroomd met hun moeilijkheden in 
de volle openbaarheid te treden. Is de 
politieke hemel daardoor opgeklaard? 
We mogen dat rustig vergeten. De in
druk bestaat dat de socialistische wet
houders zich van het krakeel weinig 
zullen aa,ntrekken, dat zij in elk geval 
geen aanstalten zullen maken hun zetels 
te ontruimen. Als wij de toestand goed 
zien zullen zij hun rol in het collegiale 
bestuur van de stad getrouwelijk blijven 
spelen. 

Dat zal de Nieuw Linkse elementen 
aansporen tot voortdurend gewoel. Dat 
zal ook de Democraten op het vinke
touw houden. De heer Mentink heeft 
niet voor niets herhaaldelijk op het 
voortbestaan van de .,oorlogstoestand" 
gezinspeeld. Dus ziet de toekomst er 
voor het Rotterdamse stadsbèstuur niet 
al te best uit. · 
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Staten- en Raadsleden bijeen 

Op vrijdag 29 en zaterdag 30 oktober 
a.s. hoodt de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden van de VVD haar jaarver
gadering en een congres. De bijeen
komst zal plaatsvinden in "De Blije We
relt" te Lunteren. 

AGENDA 

Vrijdag 29 oktober, 16.00 uur - jaar
vergadering: 1. Opening door de voor
zitter. 2. Notulen van de jaarvergade
ring van 13 november 1970. 3. Ingeko
men stukken. 4. Jaarverslag secretares
se. 5. Jaarverslag penningmeesteresse. 
6. Verslag van de Kascommissie over 
het verenigingsjaar 1 september 1970 
tot en met 31 augustus 1971. 7. Benoe
ming van de Kascommissie voor het 
verenigingsjaar 1 september 1971 tot en 
met 31 augustus 1972. 8. Verkiezing van 
bestuursleden. 

Aan de beurt van periodiek aftreden 
zijn: mevrouw H. J. Schlemper-van Gijn 
te .Vught; mr. G. A. w. C. baron van 
Hemert tot Dingshof te Maarn; J. M. 

Mr. Wiebenga in V .N. ~delegatie 

MR. JAN KEES WIEBENGA 

Bestuursvergadering 
Het bestuur van de Ver. van Staten 

en Raadsleden van de VVD kwàm op 31 
augustus 1971 in een langdurige verga
dering te Amersfoort onder voorzitter
schap van de heer D. W. Dettmeijer 
bijeen. Het programma voor het jaar
congres op 29-30 oktober werd uitvoerig 
besproken, eveneens het programma 
voor het komende seizoen. Ook aan ver
scheidene huishoudelijke . zaken werd 
aandacht besteed. Verder werd bij de 
rondvraag aandacht gewijd aan ile si
tuatie in Oost-Groningen. 

Dit weekeinde vertrekt mr. Jan Kees 
Wiebenga (24) naar New York, waar 
hij zitting zal nemen in de koninkrijks
delegatie naar de 26ste Assemblee van 
de Verenigde Naties. Mr. Wiebenga die 
eerder dit jaar benoemd werd tot voor
zitter van de wereldfederatie van libera
le jongeren is de eerste Nederlandse 
jongerenvertegenwoordiger die een 
plaats in de delegatie heeft gekregen. 
Nederland volgt met zijn aanwijzing het 
voorbeeld van landen als Denemarken 
en Tsjechoslowakije die al eerder een 
jeugdige afgevaardigde in hun delei:atlP 
hadden benoemd. 

Mr. Wiebenga die begin deze maand 
door drs. W. K. N. Schmelzer, minister 
van buitenlandse zaken, voor deze eer· 
volle post werd aangewezen, is in onze 
partij actief als lid van de commissie 
buitenlandse politiek ("Een inspirerende 
commissie" zegt hij) en is tevens VVD
gemeentèraadslid in Leiden. Voordat hij 
zeer onlangs afstudeerde als jurist, 
trad hij onder meer op als landelijk vi
ce-voorzitter politiek van de JOVD, 
waarvan hij nog steeds lid is. Eerder 
was hij president van de federatie van 
liberale studentenverenigingen in ona 
land. 1 

Mr. Wiebenga is voor een plaats in de 
delegatie voorgedragen door de NPJCR, 
de Nederlandse politieke jongeren con
tactraad, waarin op landelijk niveau de 
jongeren van PSP en PPR, de federatie 
van jongerengroeperingen in de PvdA, 
de KVPJG, de CHJO en ARJOS en de 
JOVD samenwerken. 

Uitgangspimt voor zijn benoeming is 
onder meer geweest de jongeren inten
siever te betrekken bij het werk van de 
volkerenorganisatle. Als een belangrijke 
taak tijdens zijn ver~lijf in de Verenisc
de Staten dat tot Kerstmis - het einde 
v~ dè 26ste zitting van de AssembleP. 
- ~ duren, ziet hij dan ook het door
spelen van inform11-tie naar de NPJCR, 
waarvan hij overigens geen strikte op
drachten heeft meegekregen. "Formeel 
krijg ik alleen maar opdrachten van de 
delegatieleiding i.c. minister Schmelzer" 
zegt hij. .,Ik ben onderworpen aan de 

· instructies van de regering. Wel zal ik 
wekelijks' aan de NPJCR een rapport 
uitbrengen over mijn ervaringen. Dat is 
geen verplichting, maar een afspraak." 
. Mr. Wiebenga zal daarnaast rappor

t!ln sa,rnénstellen over ·vij( o.nderwerpen 
.,onder voorbehoud dat ik daarvoor toP
stemming krijg." Die onderwerpen zijn: 
de kwestie van het Midden-Oosten met 
daarbij het vraagstuk van de Palestijn
se vluchtelingen, de toelating van Pe
king-China tot de Verenigde Naties, de 
aanstelling van een hoge commissaris 
voor de rechten van de mens, de proble
matiek rond Zuid-west-Afrika (Nami
bië) en het optreden van Portugal in 
zijn Afrikaanse gebieden (Angola, Mo
zambique en Guinee Bissao), de milieu
hygiëne en de Second Development De
cade. Wij wensen hem een sqccesvol 
verblijf in New York toe. 

van de Ven te Venlo; M. Visser te Arn
hem. 

Het bestuur stelt voor mevrouw 
Schlemper en de heren Hemert tot 
Dingshof, Van de Ven en Visser te her
benoemen. 

Tegenkandidaten kunnen ter verga
dering worden gesteld. 

9o Rondvraag. 10. Sluiting. 
CONGRES 

\' rijdag 29 oktober 
18.00 - Diner 
19o30 uur - Inleitling door mr. E, H. 

ToxopC4Js, Commissaris der Koningin in 
de provincie· Groningen. 

Zaterdag 30 oktober 
10.00 uur ~ Discussie over fluoridering 

van het drinkwater. 
Voorstander: dr. B. Hofman te Drie

bergen. 
Tegenstander: mr. N. J. C. M. Kap

peyne van de Coppello te Loenen ajd 
Vecht. · 

12.30 uür - Lunch. 
14,00 uur - Inleiding door Z. exc. mr. 

W. J. Geertsema, minister van binnen-
landse zaken. · 

16:00 uur -· Sluiting. 
De kosten bedragen: f 40,- per per

soon voor de gehele conferentie. 
Indien men niet de gehele conferentie 

bijwoont, gelden de velgende afzónder
lljke prijzen: f 15,- voor het diner op 
vrijdag; f 20,- voor logies en ontbijt; 
f 10,- voor de lunch op zaterdag. 

Aanmeldingen door onderstaande 
strook te retourneren aan de secretares
se van de vereniging, mej. drs. I. Gün
ther, Lozerlaan 1711, 's-Gravenhage en 
door overschrijving van het desbetref
fende bedrag op girorekening 1687886 
t.n.v. penningmeester Ver. van Staten
en Raadsleden, onder vermelding .,Con
gres" of op onze bankrekening no. 68500 
bij de firma , Mees en Hope te Den 
Haag, t.g.v: Vereniging van Staten- en 
Raadsleden: · 

Als u zich slechts voor een deel 
der conferentie opgeeft, dient u tevens te 
vermelden welk gedeelte u wtmst mede 
te maken. 

COPIJN 
GROENEI(AN 

* 
REEDS MEER DAN 

TWEE EEUWEN 
EEN BEGRIP VOOR 

boomkwekerij
produkten 

EN 

tuinarchitectuur 

* 
TELEFOON 03461-12 07 

·Het nut van de 
vereniging 

De vraag kan rijzen of het wel 
nut heeft dat de leden van .de pro
vincie en gemeente van onze par
tij in een afzonderlijke Vereni
ging van Staten- en Raadsleden 
georganiseerd zijn. Ik zou deze 
vraag -uit langjarige ervaring po
sitief willen beantwoorden. 

Van groot behing is dat de ver
eniging ieder jaar een landelijk 
congres organiseert, waarop voor
aanstaanden bepaalde actuele 
problemen of algemene problemen 
bespreken. De vereniging heeft 
voorts een bureau voor gemeente
politiek, dat individueel aan ieder 
lid uitvoerige inlichtingen en do
cumentatie geeft over bepaalde 
problemen, welke in de gemeen
ten of bij Provinciale Staten spe
len. Daarnaast verschijnt er 
maandelijks het blad Provincie en 
Gemeente, dat een uitvoerige en 
algemene schriftelijke . documenta
tie geeft over tal van onderwer
pen, . waarvan · ,. liet betrokken 
staats- of raadslid veel kan ontle
nen. 
Men zou de vereniging kunnen 
noemen een .,toeleveringsbedrijf''· 
voor de Staten- en l'taadsleden om 
hen al de gewenste inlichtingen te 
geven. Het zeer veel tijd vragende 
werk om de juiste .. docu~entatie 
van een bepaald onderwerp bijeen 
te zoeken wordt de leden be
spaard, zodat ze àan de hand van 
de ontvangen documentatie zich 
beter kunnen voorbereiden op 
de discussie, welke op dat mo
ment aan de orde is. Ook uit een 
poli~iek oogpunt is de . \Terèniging 
van groot belang. Andere politie
ke partijen hebben soortgelijke 

· verenigingen. 
De kracht van de vereniging 
schuilt in het aantal leden, die 
door· onderlinge gedachtenwisse~ 
ling zich bezighouden met het be
spreken van verschillende onder. 
werpen en voorstellen ili een: 
kring van gelijkgezinden. ' 

Helaas zijn er in ons land ver
scheidene VVD-raadsleden, die in 
hun eentje in een gemeenteraad 
·het moeilijke Werk moeten doen; 
om, onze belangen te verdedigen/ 
Van hoeveel steun kunnen ze dan: 
niet genieten als zij zich gesteund 
weten door de vereniging. Door 
het bijwonen van de regionale bij
eenkomst kunnen ze hun proble
men doorspreken. Daarom spreek 
ik hier de wens uit dat allen die 
door hun functie lid kunnen zijn 
van de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden (ook burgemeesters, 
ook griffiers van de Staten, bij 
voorbeeld) zich aaneensluiten 
gedachtig het Belgische gf:)zegde: 
l'Union fait Ia forçe. 

D.W. DETTMEIJER 

Aanmelllingsformulier · 
Congres Verenlgln« van Staten- en Baadsleden der Volkspartij voor V*ijheld 
en Dernooratle op 
29 en 30 oktober 1971 in "De Blije Werelt" te Lunteren. 
(sturen naar: mej. drs. I. Günther, Lozerlaan i'111, Den Haa,). 

Ondergetekende: .. oo 0 0 ••• 0 0 0. 0 0 00 0. ooo 0 0. 0 0 00 .. 00 0 0 0 00 .... ~ 0 0 .. oo•oo 0 0 00 •• 0 .. 0 0 0 .. o oo• ... 0 •• 0. 0 0 •• 0 ... o ... 

Adres: ... oooo•ooo•••oooooooooo .. o ...... ooo•o ........ oo oo ......... ooo.oooooO····· .. 000 '' 0 ' 0 ' ' 000 ''"'" 0 ""
0

" 

Woonplaatll: .... 0 00 0 0, 00 0 0. 0 0 0 00 0 0 000 0 ....... 0 0 .. 0 0 ......... 0 •••• 0 .. 0 0 0 00 0 0 0 00 0 0 0. 0 0 .... 0 0 0 ... 0 ....... 0 ...... 

geeft zich hierbij op als deelne(e)mer(ster) aan het Congres van de Ver
eniging van Staten- en Baa.tlsl.eden der VVD op 29 en 30 oktober 1971 In 
"De Blije Werelt" te Lunteren. 

gehele conferentie 
diner op 29 oktober 
logles van 29 op 30 oktober 
lunch op 30 oktober 

fW.
f15.
f20.
fl0.-

Het verschuldigde bed~g ad· f ............. Is heden overgemaakt op girorekening 
nr. 1687886 ten name van de penningmeester der Vereniging van Staten
en Baadsleden der VVD te Den Haag of op de bankrekening va~ Mees en 
Hope te Den Haag, rekeningno.: 68500 ten gunste van de Vereniging van 
·Staten- en Baadsleden der VVD. 

Handtekening 
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,, Gasthe·ren 

in eigen land" 

• 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

d tk
.. . . -w-aar e gas . on1ng IS 

Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: 
perfekte outillage voor vergaderingen, congressen, 
shows, feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco• 
modatie, restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speciale arrangementen bij feestelijke gele· 
genheden: Kerstmis· Nieuwjaar- Pasen- Pinksteren • 

RESTAURANT DES SP!:CIALIT!:S. CAVE RENOMMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040 • 69288 

Een ROND V AART door de Rotterdamse Havens 

·-----------------·een BELEVENIS! * .. Willemsplein 

Rotterdam . 

. -~ 

·-' ' 

HOTEL ,,OE -NEOER·LANDEN'' V~EELAND 
RESTAURANT -ROTISSERIE ,,NA-POLEON" 

VREELAND Afo VECHT 
·au KRUISINQ AUTOWEQ. ftAARLEM/fttLVERSUM+:UTRECHT/AMSTERDAM 

RESERVERING (02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 

WAARUWVRUHEID' 
GERESPECTEERD 
WORDT ••• 
AiJnhotel: modern, comfortabel hotel 
In Rotterdam-Centrum. 140 Kamers 
met bad of douche. Congresaccom- . 
modatfe voor 20 tot 2000 personen. 
Ruime ondergrondseparkeergarage 
direkt naast het hoteL 

rijnhotel rotteldam 
Behouwburgplein 1 Rotterdam 
Tei.(010j 132900 ·Telex 21840 

HOTEL WITTEBRUG 
Den Haag - Scheveningen 

20 suites en 240 bedden 

Alle kamers met privé bad ·en douche 

Airconditioned restaurant en lo.unge-bar 

Tel.: 512361 (10 liinen) 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

. 
INDUSTRIEEL 
EXPERTIS.E- EN 
MAKELAARS 
BUREAU 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines, installaties e.d. 
voor de Brandverzekering, Hypotheek, 
Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

~~ntainers: 

~oei/vries
containers: 

.... F-lats" en r 

Onder de beschermde naam "Multload"· 
container bouwt Paul &. Van Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium STA· 
PELCONTAINERS voor het stukgoe
derenvervoer. 

"Hu ifcontainers": 

De constructie van Van Weelde'& con
taine1'11 leent zièh in hef oiJzonder tot 
het bouwer. van uitvoeringen als Koel/ 
vriescontainers, met naar Keuze poly• 
atreen of polyurethaan ISOlatie. Binnen
afwerking naar wens In aluminium ot 
pol)_'eater. Tevens Kan elk gewenst koel· 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIEEN 

CARftOS8f!RIE· EN CONTAINERFABRIRK 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'I·GRAVENWEG 350 • NIEUWERKERK A/D IJSSEL 

T2L. (01808) 2841 (8 LIJNEN) 

81NDS·1692 

in. het hart 
van Amsterdam 

COMPLETE 
INTERIEURVERZORGINS 

• 
CESKUNDIGE 

AOV11!17EN 

FRANCO 
LEVERINEI 
DOOR GEHI!I!I.. 
NEDERLAND 

~Mfttlsted. . -
- 2. . MEUBELEN 

VIJZELSTAMT '118-118 
AMST~RDAM • TEL. R48'ne 

' 

vrijdag 17 september 1971 - 11 

DRS. ING. H. G. DE Roo·y 
(drievoudig beëdigd) 

Akkerstraat no. 43 • Postbus 405 .·-Eindhoven 
Tel. no. 040-6 33 08-6 37 67 na kantoortijd 43 16 83. 

\Twee TorensJ 
N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 

TELEFOON. 25242 ·DELFT 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton- ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZE~ N.V. 
TELEFOON 010-332657 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 
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ARNHEM: 
• Utiliteitsbouw 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw 

aannemingsbedriJf Bruningweg 21 
Telefoon: 085.454245 * 

Boele's Scheepswenen en 
Machinefabriek N.V. 

8 0 L NES (bii Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
IELEFOON 134862 ROTTERDAM - TELEGR. BOEI.E • BOLNES 

Korte inhoud: 
IHC HOLLAND is opgebouwd uit 

drie divisies: Bagger, Offshore, Mijnbouw 
en Transport. 

Drie werkterreinen waarop in groeiende 
mate véél te verrichten valt. 

Zoals ook wel blijkt uit de zonnige 
ontwikkeling die alle werkmaatschappijen 
doormaken. 

Zie IHC Smlt- Kinderdijk, IHC Verschure • 
Amsterdam; IHC De Klop - Sliedrecht, 
IHC Gusto ·Schiedam, Smit & Bolnes • 
Zierikzee en DMN • Noordwijkerhout. 

IHC HOLLAND verricht research·, 
ontwerp- en engineering-werkzaamheden 
en bouwt baggerwerktuigen en 
booreilanden, drijvende kranen en diesel• 
motoren, staalkonstruklies, veerboten en 
materieel voor ertswinning. Onder andere. 

En dat wil allemaal best lukken. 

IHC HQLLAND, Postbus "141, RotterdaM. 

nv. 
ROTTERDAM: 
Kipstraat 3d 
Telefoon: 010- 121288 

arnhem • rotterdam 

SAAB 
HEIJER'S 

AUTOMOBIELBEDRIJF N.V . 

· Alexanderplein 2, 

's-GRAVENHAGE 
Tel. 070-639934 

VASTE STENEN IN ALLE. SOORTEN 

" M 0 L I S 0 L" MOLER ISO LA TIESTENEN 

VUURVASTE ISOLATIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN· 

" P R 0 D 0 R I T E " CHEMISCf;l BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 
' 

N. V. Gouda VurrrL~~•st 
VEREENI<;;DE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 16744 - (01820) 

utiliteitsbouw 

systeembouw 

sierbeton-elementen 

staal konstruktiès 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-2 33 86 



amenw 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

r 

Drs. G. M. V. van Aardenne 
bespreekt de miljoenen
nota op pagina 6 

• Redacteur G. Stempher 
gaat in op het ptan-
Van Dam op pagina 10 

Radio-uitzending maandag 
4 oktober, van 18.19-18.29 
uur, over de zender Hilversum 
I (402m) 

n vastberadenheid · nod1g 

Wanneer het land in nood is of recht
streeks van buitenaf bedreigd wordt, 
pleegt men de - in het licht van die 
omstandigheden: verblekende- politie
ke ges·chillen opzij te zetten en de han
den ineen te slaan. 

Het land wordt niet bedreigd in de 
klassieke zin van het woord. Maar dat 
we onszelf, als gemeenschap, hebben ge
bracht in iets dat toch wel veel lijkt op 
een tijdelijke noodsituatie, . valt niet te 
ontkennen. 

De troonrede, welke koningin Juliana 
op de stralendste Prinsjesdag sedert ja· 
ren, namens de regering uitsprak, ge
br uikte de woorden bedreiging en nood
s ituatie niet, maar de teneur was toch 
wel dezelfde. Dat we niet het enige land 
in de westelijke wereld zijn, waar de 
inflatie en de overbesteding het even
wicht verstoren met alle gevolgen van 
dien, is slechts een heel kleine troost. 

En daarbij wijst de troonrede terecht 
"met bezorgdheid" op nog een andere, 
buiten onze grenzen ontstane bedrei
ging: de onzekerheid welke is opgetre
den in het internationale handels- en be
talingssysteem. "Veel van wat na de 
oorlog is opgebouwd voor de wereldvre
de en daarmee ook voor de Nederlandse 
economie, staat thans op het spel." 

Hier zal alleen in internationaal ovet
leg gestreefd kunnen worden naar hel'
stel van ordelijke verhoudingen, waarbij 
een eensgezind optreden zowel in Bene
lux- als in EEG-verband in hoge mate 
wenselijk is. Voor het overige echter 
zullen we zelf, nationaal, orde op zaken 

Tournee Hans Wiegel 
Zoals I.ractievoorzitter Wiegel in 

zijn radiotoespraal{ van 6 SeJ>tem
ber jl. al aankondig<le zal hij de 
komende maanden - begeleid 
door leden 'l·an <le Tweede-Kamer
fractie en het partijbestuur - be
zoeken gaan brengen aan combi
naties van Kamercentrales. Nu hij 
vanwege de drukke werkzaamhe
den die zijn nieuwe ftmctie juist in 
deze tijd met zich meebrengt, 
heeft moeten afzien van het hou
den van spreekbeurten voor de 
afdelingen, wil de heer Wiegel op 
deze manier bet contact met de 
partij in stand homlen. 

De organisatie van de tournee 
is gebcel in handen van de Kamer
centrales. Het is daarbij de bedoe
ling, dat de openbare bijeen
komsten telltens vooraf worden ge
gaan door informeel overleg met 
Centrale besturen en overig partij
kader uit het desbetreffende ge
bied. 

Het p1·ogramma voor Wiegels 
tournee ziet er - onder voorbe
houd van door de n.a.mercentrales 
aan te brengen wijzigingen - als 
volgt uit: 

1.8 ol<t.: Zwolle; Q('ldt>rland, Deven
ter: 8 nov.: I.ecuWal·tlen/ Groningl"n / 
Drcntht>, Haren; 29 uov.: 's-Herto
g<'nl>osch/ 1\la!tstricht, EindJ10ven; 13 
dec.: Haarlem/Den Helder, Haar
lem; 17 jan. : . Dord r<>c ht/ Rott('r<llun, 
Rotter<lam; 7 :febr.: 1\liddellmrg/ Til
burg. Bergl"n op Znom; 28 febr.: 
Utrecht/ J.eiden, Alphen of Woerdf.'n. 

0\II"t Den Haag en A1nsterd11m 
warNt rcl'ils eerdl'l· afsprn1<t>n ge
maald). 

moeten stellen. Dat kost tijdelijke of
fers, zware offers zelfs, zoals dat uit de 
troonrede, de miljoenennota en de in
middels verschenen afzonderlijke begro
tingen wel duidelijk blijkt. 

Zijn we daartoe bereid, verwend als 
we zijn in de roes van de welvaarts
staat? Aanvankelijk leek het, dat het 
weer dezelfde - verkeerde - kant op 
zou gaan. Nauwelijks immers waren de 
geruchten door gedrongen over wat aan 
saneringsmaatregelen waarschijnlijk al
zo te verwachten was, of de specialisten 
op allerlei gebied en pressiegroepen zon
der tal wisten de publikatiemiddelen 
snel te vinden om alarm te slaan en de 
domheid of de hardheid van de regeer
ders en politici aan de kaak te stellen, 
die dergelijke "penitenties .. zouden heb
ben uitgedacht. 

Bezinning 

Nu de troonrede en de miljoenennota 
eenmaal werkelijl{ zijn verschenen, lijkt 
er echter wel enige bezinning te zijn 
ingetreden. We hebben het gevoel, dat 
tot velen nu toch wel is doorgedrongen: 
enerzijds dat harde maatregelen nodig 
zijn, juist om onze welvaart en ons wel
zijn voor de toekomst veilig te stellen; 
anderzijds dat de versoberings· en fiscale 
maatregelen, die in het voornemen lig
gen, door de bank genomen toch niet 
met zulk een .,dom potlood" zijn ont
worpen als de geruchten wilden. 

Van die meer bezonnen stemming zou 
ook kunnen getuigen het op het ogen
blik, dat we dit schrijven, kennelijk vrij 
bevredigend verlopen eerste brede over· 
leg tussen regering en vertegenwoordi· 
gers van het bedrijfsleven in de ruimste 
zin (werkgevers, werknemers, lll'Îdden
stand, e.a.). Dat geldt dus vooralsnog 
voor de vertegenwoordigers van het 
maatschappelijk leven. Maar geldt het 
ook voor de politieke vertegenwoordi
gers en met name voor de oppositie in 
de Tweede Kamer? 

Van de oppositie wordt niet verlangd 
dat zij op alles ja en amen zal zeggen. 
Ook onze fractie zal dat trouwens niet 
doen. Maar wel mag óók van de opposi
tie worden verwacht dat zij in deze om
standigheden geen klein politiek spel 
S·peelt, de redelijkheid betracht en op 
korter zicht gezien wellicht niet zo erg 
populaire maatregelen steunt wanneer 
zij in alle eerlijkheid moet erkennen dat 
die noodzakelijk zijn. 

Daarom is het ook goed, dat de heer 
Wiegel zich namens onze fractie reeds 
heeft bereid verklaard mee te werken 
aan een door de oppositie verlangd on
derzoek naar de vraag hoe het geschat
te tekort tussen begin april (toen minis
ter Witteveen de gevraagde nota in· 
zond) en het moment van de indiening 
van de miljoenennota zo kon oplopen. 
We vrezen dit onderzoek niet, omdat 
naar onze overtuiging daaruit duidelijk 
zal blijken dat de minister van financiën 
en het toenmalige kabinet op de toene
ming van dit tekort nauwe1ijks invloed 
konden hebben en omdat deze ontwild.:e
ling begin april ook nog niet was vast 
te stellen. 

Positief 

Voor het overige gtaag verwijzend 
naar het artikel van onze sociaal-econo· 
mische medewerker drs. Van Aarden
ne, tevens lid van . de Tweede Kamer, 
over de miljoenennota, passen nog enige 
opmerkingen over enkele andere pun· 
ten uit de troonrede. 

Dat ondanks de noodzakelijke verso
beringen toch nog menige positieve ver
betering kon worden aangekondigd, 

Stof voor discussie 
Graag wek i!{ afdelingen of stu

diegroepen op om de uota van 
mevrouw E. Vecler Smit deze win
ter te bestuderen. Dagelijl{S lezen 
we in de krant hoezeer onze ge
zondheid op het spel staat, er 
worden rampen voorspeld <lie 
vrijwel niet te overzien zijn. 

l\levrouw Vc<ler is er in gl'!
slaagd om de problematiek waar 
het om gaat te overzien en ons 
geordend te presenteren. Ik geloof 
dat wij daar ook allereerst be
hoefte aan hebben. 

Wij zijn mevrouw Vede1· f•rg 
dankbaar voor haar werk, maar 
no~h zij noch <le partij zou er te
vreden mee zijn als het hierbij 
bleef. Wij hopen dat allerwegen 
deze nota bestudeerd zal worden. 
Het is mogelijk om een aantal 
exemplaren te bestellen OI> bet 
landelijk secretariaat van de 
VVD, Koninginnegracbt 61, Den 
Raag. De pt·i,js is f 8,- 11cr stulc. "'J w•rzoel<en kdN' <liP •en be
steltillg doet per omgaande het 
verschuldigde bedrag te gireren. 

Vall(laag staan er in ons blad 
weer lijsten met vraagpunten, die 
door de afdelingen in behandeling 
genomen kunnen worden. Daarbij 
zijn ook vragen die betrekking 
hebben op de volksgezondhei<l, 
(zie pagina ) 

Mevrouw Veder beeft zich op de 
persconferentie, die wij hielden 
ter gelegenheid van het verschij
nen van de nota, berei<l verklaard 
tussentijds aanvullingen in ons 
blad te publiceren. Op bet gebied 
der volksgezondheid gebeurt zo 
veel dat een nota op bet moment 
van \>'ersehijnen al weer achter
haald is op verschillende punten. 
Om dit bezwaar te omlervangen 
zuUen wij over dit omlerwerp blij
ven publiceren. 

H. van Someren 

stemt tot voldoening. Daartoe mogen 
o.a. worden gerekend de uitbreiding van 
het aantal in aanbouw te nemen wonln· 
gen, de verruiming van de zelfstandigen
aftrek, de te verwachten maatregelen 
en voorstellen op het gebied van de mi
lieuhygiëne, de verdere verlaging van de 
leerlingenschaal bij het kleuteronderwijs 
en de voortzetting van het geplande be
jaardenbeleid. Over het beleid aangaan
de de algehele herziening van de Grond
wet is een nota in voorbereiding en al 
eerder was bekend, dat er krachtig naar 
wordt gestreefd dat het politievraagstuk 
in de komende periode nu definitief 
wordt opgelost. 

Dit alles heeft echter nauwelijks zin 
als we niet tegelijk zorgen dat onze de
fens·ie, in het kader van de Noordatlan
tische samenwerking, op een aanvaard· 
baar peil blijft. Met de regering mag 
dan ook de hoop worden uitgesproken, 
dat het werk van de commissie van ci· 
viele en militaire deskundigen er mede 
toe zal bijdragen dat de Nederlandse 
defensie "wordt gedragen door de over
tuiging van ons volk". 

Wij wensen het Kabinet-Biesheuvel 
gaarne toe dat het, ondanks de moeilij
ke omstandigheden waaronder het op
treedt, aan het einde van de rit toch 
met voldoening op zijn werl< zal kunnen 
terugzien. 

-"'·" •. .."~~<lA'~-.. .,.c<J• '~~·~ • -' ·- -· ~ .~"..,·7~··~.·-n....-~ ... ~ .• If,., ···~··f~ .. ~ . . 7 ~.,.. 
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Hoorzitting over 
gewestvorming 

De Commissie ad hoc ter bestu
dering van het ontwerp-Wet op de 
Gewesten organiseert op zaterdag 
9 oktober a.s. een hoorzitting over 
de gewesten. De bijeenkomst 
wordt gehouden in "Kobus aan de 
Poort" te Amersfoort en vangt 
aan om 10.30 uur. 

De vergadering is toegankelijk 
voor alle leden der partij. De 
commissie hoopt, dat vooral die
genen komen die deel uitmaken 
van een gewest- of agglomeratie
raad, aangezien zij hun oordeel 
kunnen geven op grond van eigen 
ervaringen. 

• De heer K. H. Brandt, Direc
teur van het. Bureau voor Ge
meentepolitiek en van de Vereni
ging van Staten- en Raadsleden 
onzer partij, heeft geelzucht en 
zal langere tijd rust moeten hou
den. 

De "aantekeningen op de ge
meentebegroting 1972", waarvoor 
reeds een groot aantal aanvragen 
binnenkwamen, zullen in verband 
hiermede dit jaar niet kunnen 
verschijnen. 

Kamerleden 
spreken 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Mededelingen van het bestuur 

JAARLIJKSE ALGEMENE VERGA
DERING 1972. Ter voldoening aan arti
kel 16 van de statuten deelt het hoofd
bestuur mede, dat de jaarlijkse algeme
ne vergadering in 1972 wordt gehouden 
op vrijdagavond 24 en zaterdag 25 
maart in het Concertgebouw De Ver
eeniging, Oranjesingel 1 te Nijmegen. 
De afdelingen en kamercentrales hebben 
het recht uiterlijk 15 november a.s. 
voorstellen die op de algemene vergade
ring moeten worden behandeld, voor
zien van een toelichting, bij het hoofd
bestuur in te dienen. 

KANDIDAATSTELLING HOOFDBE
STUUR. Ter voldoening aan het bepaal
de in artikel 24 van het huishoudelijk 
reglement deelt het algemeen secreta
riaat mede, dat in het jaar 1972 de vol
gende leden van het dagelijks bestuur 
en van het hoofdbestuur aan de beurt 
van aftreden zijn: 

van het dagelijks bestuur: de onder
voorzitter, mr. H. P. Talsma te Epse; de 
penningmeester, de heer A. W. J. Caron 
te Wassenaar. 

van het hoofdbestuur F. J. Melzer te 
Breda; ir. W. van der Ham te Nijme
gen; drs. A. van Boven te 's-Gravenha
ge; H. Wiegel te Amsterdam; P. Ch. 
Vogely te Diepenheim; A. J. Evenhuis 
te Meppel. 

Krachtens artikel 18, lid 5, van de sta
tuten zijn de leden van het hoofdbe
stuur, voor zover zij onafgebroken ge
durende ten minste zes jaren het lid
maatschap hebben vervuld, niet terstond 
herkiesbaar. Onafgebroken gedurende 
ten minste zes jaren hebben het lid
maatschap van het hoofdbestuur ver-

e ZATERDAG 9 OKTOBER a.s. ver
volgen de Kamercentrales Dordrecht en 
Leiden haar zo met succes bekroonde 
afzonderlijke initiatieven voor vertrou
welijke woorden èn wederwoorden door 
ditmaal samen een INFORMATIEDAG 
te beleggen voor leden van Afdelingsbe
sturen, Gemeenteraads- en Commissiele
den. In Café-Restaurant Engels (Groot
handelsgebouw) te Rotterdam (t/o Cen
traal Station) zullen tussen 10.30 uur en 
15.30 uur voorlichting geven, vragen 
beantwoorden en discussiëren: mevrouw 
mr. G. V. van Someren-Downer over "de 
organisatie van de VVD gisteren, van
daag, morgen"; dr. H. J. Witteveen over 
"een confrontatie met feitelijkheden over 
de Nederlandse financiën: inflatie, 
"zwevende" gulden, revaluatie, devalua
tie: hoe reilt Nederland financieel?" mr. 
F. Portheïne over "hoe zeilt Nederland 
financieel volgens de VVD-visie? 

Zoals vorige keren bij de Kaderdagen 
als heel belangrijk is ervaren, zal ruime 
gelegenheid worden gebodea aan de Ie
den-deelnemers om vragen te stellen en 
om van gedachten te wisselen. Deelna
me is uitsluitend mogelijk voor de VVD
leden van Afdelingsbesturen en Gemeen
teraads- en Commissieleden door schrif
telijke aanmelding bij mevrouw P. A. 
Kampers-Beens, Vlasserssingel 24, Hen
drik I do Ambacht (telefoon 01858 - 2162 
thuis en 01850 - 24612 kantoor) en;of 
door storting van f 10 (voor bijdrage in 
zaalhuur, koffie, lunch en thee) op giro 
709, Algemene Bank Nederland te Rot
terdam, t.g.v. mevr. P. A. Kampers-

• 1 oktober. L. M. de Beer spreekt 
voor de afdeling Apeldoorn, 

• 4 oktober_, Mej. mr. A. Kappeyne 
van de Coppello spreekt voor de afdeling 
Deventer. 20.00 uur Hotel de Keizer, 
Keizerstraat. 

Op het bekende "Broodje VVD" van 
de afdeling' Hengelo is de heer H. P. H. 
Waalkeus aanwezig. 18.00-20.00 uur. 

• 5 oktober. Bijeenkomst in motel 
Maarsbergen van de afdeling Maarn/ 
Maarsbergen. Spreker drs. Th. H. 
Joekes. Aanvang 20.00 uur. 

Kamerlid mr. H. E. Koning en het 
Brabantse Statenlid Th. Oostendorp zijn 
aanwezig bij de oprichtingsvergadering 
van de afdeling Prinsenbeek. 20.15 uur 
Hotel In 't Hert, Valdijk, Prinsenbeek. 

• 6 oktober. Drs. G. M. V. van Aar
denne spreekt voor de afdeling Eind
hoven over "De huidige regering en de 
financieel-economische situatie", 20.15 
uur "Cocagne". 

• 11 oktober. Bijeenkomst van de 
afdeling Oss e.o. waarop drs. G. M. V. 
van Aardenne spre~kt over de sociaal
economische situatie. 

H. P. H. Waalkeus spreekt voor de 

vuld de heren Melzer en Van der Ham 
Zij zijn derhalve in 1972 niet herkies
baar. 

Voorts zijn in het dagelijks bestuur 
twee plaatsen opengevallen door het be
danken als lid van dit bestuur door de 
secretarissen dr. A. J. Vis te Leiden en 
0. Tammens te Oosterhesselen (aan de 
beurt van periodieke aftreding resp. in 
1972 en 1973.) 

In het hoofdbestuur is een plaats open
gevallen door het bedanken van ir. H. 
von Hoegen te Heerlen (aan de beurt 
van periodieke aftreding in 1973). 

Krachtens artikel 22 van het huishou
delijk reglement, dat bepaalt dat voor 
de verkiezing der leden van het dage
lijks bestuur ook het hoofdbestuur kan
didaten kan stellen, stelt het hoofdbe
stuur kandidaat voor het lidmaatschap 
van het dagelijks bestuur: in de functie 
van ondervoorzitter: mr. H. P. Talsma 
te Epse (aftredend); in de functie van 
penningmeester: A.W. J. Caron te Was
senaar (aftredend). 

De gestelde kandidaten hebben zich 
bereid verklaard deze kandidatuur te 
aanvaarden. 

Over de kandidatuur voor de twee 
overige opengevallen plaatsen in het da
gelijks bestuur - de vacatures Vis en 
Tammens - zal het hoofdbestuur in 
zijn eerstvolgende vergadering op 22 
oktober a.s. een beslissing nemen. 

Ingevolge artikel 23 van het huishou
delijk reglement mogen in het hoofdbe
stuur niet meer dan vier leden der Sta
ten-Generaai zitting hebben waarvan 
niet meer dan twee leden in' het dage
lijks bestuur. In het hoofdbestuur heeft 
thans één lid der Staten-Generaal zit-

Beens te Hendrik Ido Ambacht, rek.nr. 
505369648, met vermelding INFORMA
TIEDAG 9.10'71. 

• In overleg met de besturen van de 
Kamercentrales, heeft de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer haar onderlinge re
gionale taakverdeling voor de zitting 
1971-1972 vastgesteld zoals hier beneden 
is aangegeven. De namen van de frac
tieleden zijn vermeld in alfabetische 
volgorde. 

De Kamercentrale Gelderland heeft -
in verband met haar veel meer dan ge
mii:ldelde omvang en ledental - als 
enige centrale drie leden toegewezen ge
kregen. 

Ook ditmaal is de fractievoorzitter niet 
bij deze regionale verdeling betrokken. 

Kamercentrale 's-Hertogenbosch: de 
fractieleden Geurtsen en Smit-Kroes · 
Tilburg: De Beer en Koning; Gel der: 
land: Van Aardenne, De Beer en Waal
keus; Rotterdam: Koning en Smit
Kroes; 's-Gravenhage: Joekes en Kap
peyne van de Coppello; Leiden : Kap
peyne van de Coppello en Portheine; 
Dordrecht: Geurtsen en Tuijnman; Am
sterdam: Keja en Koning; Den Helder: 
Berkhouwer en Keja; Haarlem: Berk
houwer en Joekes; Middelburg: Van 
Aardenne en Tuijnman; Utrecht: De 
Beer en Koudijs; Leeuwarden: Van Dijk 
en Veder-Smit; Zwolle: Keja en Waal
keus; Groningen: Van Dijk en Waal
keus; Drenthe: Van Dijk en Veder
Smit; Maastricht: Koudijs en Portheine. 

afdeling Gieten. 20.00 uur Hotel Cen
trum. 

• 15 oktober. "Een blik op de mil• 
joeneJtnota" is het onderwerp waarover 
mr. F. Portheïne spreekt voor de afde. 
ling Heerhugowaard. 20.30 uur Zaal 
Heiligenberg. 

• 21 oktober. Op de propaganda-avond 
van de regio Leiden e.o. spreekt drs. G. 
M. V. van Aardenne over "De financieel
economische paragrafen in het rege
ringsprogramma en de weerslag hier
van in de miljoenennota". 20.00 uur. 
Rijnlandflat, Churchill-Iaan-Bachlaan, 
Leiden Z.W. 

• 25 oktober. Drs. Th. H. Joekes 
spreekt voor de afdeling Dordrecht over 
de begroting. 20.00 uur. Restaurant 
Spuiboulevard. 

De afdeling Laren/Blaricum organi
seert een openbare bijeenkomst voor het 
Gooi, waarop mr. F. Portheïne spreekt. 
Onderwerp: "Wat kan de VVD in de 
komende vier jaar doen voor midden
stand en kleinbedrijf". 21.00 uur Hotel 
Hamdorff, Laren. 

Op het "Politiek Trefpunt" in Sneek 
spreekt de heer G, W. Keja. 20.00 uur 
't Singeltje. 

ting, n.l. het lid van het hoofdbestuur de 
heer H. Wiegel. 

Overeenkomstig het bepaalde in arti
kel 24, lid 2, van het huishoudelijk regle
ment kunnen de kandidaten voor de 
vervulling van de hierboven genoemde 
vacatures vóór 31 december a.s. aan het 
algemeen secretariaat worden opgege
ven. Een kandidaatstelling is slechts 
geldig, indien de kandidaat zich schrif
telijk heeft bereid verklaard haar te 
aanvaarden. 

Bevoegd tot het stellen van kandida
ten zijn: 
a. ter vulling van de openvallende plaat
sen in het dagelijks bestuur: de leden
vergaderingen van alle afdelingen; deze 
vergaderingen mogen voor elke te ver
vullen plaats één kandidaat opgeven; 
b. ter vervulling van de openvallende 
plaatsen in het hoofdbestuur. 

F. J. Melzer te Breda: de ledenverga
deringen van de afdelingen in de Rijks
kieskring Tilburg; 

Ir. W. van der Ham te Nijmegen: de 
ledenvergaderingen van de afdelingen in 
de Rijkskieskring Nijmegen; 

Drs. A. van Boven te 's-Gravenhage: 
de ledenvergadering van de afdeling 
's-Gravenhage; 

H. Wiegel te Amsterdam: de leden
vergaderingen van de afdelingen in de 
Rijkskieskring Haarlem; 

P. Oh. Vogely te Diepenheim: de le
denvergaderingen van de afdelingen in 
de Rijkskieskring Zwolle; 

A. J. Evenhuis te Meppel: de leden
vergaderingen van de afdelingen in de 
Rijkskieskring Assen; 

Ir. H. von Hoegen te Heerlen: de le
denvergaderingen van de afdelingen in 
de Rijkskieskring Maastricht. 

• Rectificatie. Kadercursus Noordelij
ke Kamercentrales in "Het Witte Huis" 
te Donkerbroek. 4 oktober: mr. A. 
Geurtsen. Onderwerp: Positie zelfstandi
gen t.o.v. de loontrekkenden; 18 okto
ber: drs. L. Hilarides (Prof. Simons is 
verhinderd). Onderwerp: Gewestvor
ming; 1 november: dr. L. A. Claren
burg. Onderwerp: Milieuhygiëne. Aan
vang 19.30 uur. Opgave bij mevr. J. M. 
Colenbrander-Bosman, Wibautstraat 19 
te Meppel. Tel. 05220 - 53258. Kosten 
f 7,50 per deelnemer. 

• In Alkmaar houdt de Kamercentrale 
Den Helder op maandagavond 18 okto
ber in het Motel de najaarsvergadering. 
Een bestuursverkiezing komt mede aan 
de orde. 

• Door de besturen der afd. Dieren en 
Velp/Rozendaal wordt een sociëteitsbij
eenkomst belegd op: maandag 27 sep
tember 1971 te Velp in de kleine zaal 
van "De Gildebroeders", Wilhelmina
straat te Velp, aanvang 20.00 uur. Spre
ker is de heer G. M. V. van Aardenne, 
2e Kamerlid. Onderwerp: Het "Sociaal
economisch beleid van het kabinet-Bies-
heuvel." · 

• De raadsfractie van de VVD in Vel
sen stelt zich voor om het contact met 
de kiezers nauwer aan te halen en waar 
mogelijk gebruik te maken van gespe
cialiseerde krachten onder hen. Men wil 
dit doen door de fractievergaderingen 
ook te laten bijwonen door belangstel
lende leden die bereid zijn voor hun spe
cialistische kennis op bepaalde onder
werpen door te spreken. Daarnaast 
overweegt de fractie sommige van haar 
vergaderingen ook te laten bijwonen 
doo;: belangstellenden teneinde op die 
wi 'ze de. ki(;l~.ers meer achtergrond-in
fo ,natie te verstrekken over de be
weegredenen en motiveringen waarop 
de fractie haar besluiten baseert. 

• Op de ledenvergadering van de afd. 
Driebergen-Rijsenburg zijn op 13 sep
tember jl. de heren drs. G. W. Ackers 
en H. Oostindiër als leden van het be
stuur gekozen, zodat het bestuur nu als 
volgt is samengesteld: voorzitter: P. 
Lussenburg; penningmeester: dr. B. 
Hofman; secretaresse: R. Beeker-van 
Apeldoorn; leden: mr. H. J. Nijland; M. 
v. d. Giessen; drs. G. W. Ackers; H. 
Oostindiër. 

algemeen .' 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat van de 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin
ginnegracht 61, telefoon (070) 604803. 
Postrekening: 67880 ten name van de 
algemeen secretaris van de VVD te Den 
Haag. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Partijraad 

Alblasserdam, tel. 01895-3777, postbus 5 

• 1n Utrecht bijeen 

De VVD blijft onwrikbaar vasthouden 
aan het doorgaan van de inflatiecorrec
tie. "Op dit punt valt met ons niet te 
marchanderen." Deze duidelijke uit
spraak deed - met enkele andere - ~~ 
nieuwe politieke leider van onze partiJ, 
de heer H. Wiegel, tijdens de openbare 
partijraadsvergadering die zaterdag in 
Esplanade in Utrecht is gehouden. An
dere punten die hij naar voren bracht 
waren: 

• ·De VVD zal alles in het werk stellen 
om aan te tonen dat de· 'onverwachte 
toename van het begrotingstekort ( 500 
miljoen) niet op rekening van oudminis
ter Witteveen mag worden geschreven. 

• Het plan van NVV -voorzitter Ter 
Heide tot matiging van de loonontwik
keling is door hem en zijn fractiege
noten "positief afwachtend" ontvangen. 

• Er bestaat bij de fractie van de 
VVD een grote aarzeling over de vraag 
of een verhoging van de wiebeltax van 
drie naar vijf procent in de huidige con
juncturele situatie passend is. 

De heer Wiegel keerde zich fel tegen 
insinuaties van oppositionele zijde dat 
de heer Witteveen cijfers zou hebben 
achtergehouden, waardoor in april een 
aanmerkelijk gunstiger beeld van de be
grotingssituatie tevoorschijn is geko
men. "Wij moeten goed nazoeken hoe de 
zaak zich van april tot september heeft 
ontwikkeld" aldus de heer Wiegel. "Ik 
heb dan ook geen enkel bezwaar tegen 
de voorstellen van D'66 en PvdA een 
onderzoek naar de begratingssituatie te 
laten instellen. Ik zou dit alleen niet wil
len overlaten aan een speciale commis
sie, maar aan de vaste commissies voor 
financiën of rijksuitgaven." Hij zou 
graag willen weten in welke fase tussen 
april en de publikatie van de Miljoenen
nota het tekort is ontstaan, zodat komt 
vast te staan welk deel formeel voor 
rekening van het kabinet-De .Jong en 
van de huidige regering komt. Verder 
wees hij er op dat de 500 miljoen over
schrijding met name voor rekening 
komt van de departementen van onder
wijs en wetenschappen en verkeer en 
waterstaat en dat beide oud-bewindslie
den in deze ministeries in de eerste 
plaats verantwoordelijk zijn. 

De heer Wiegel verklaarde verder bij 
het nieuwe kabinet de bereidheid te 
proeven om prioriteiten te stellen en de 
tering naar de nering te zetten. De aan
gekondigde bezuinigingen noemde hij 
een eerste goede aanzet, de toepassing 
van het profijtbeginsel een positief punt. 
Ook toonde hij instemming met een 
eventuele bevriezing van de kinderbij
slag voor het eerste en tweede kind en 
de invoering van een eigen risico bij 
ziekenfondsverzekeringen. 

Tijdens haar openingsrede hield me
vrouw G. V. van Someren-Downer een 
pleidooi voor de vorming van een grote 
middenpartij in ons land. Zij noemde 
dat "een taak voor de VVD en een 
noodzaak voor de Nederlandse politiek." 
We mogen geen nieuwe verkiezingen in
gaan met nog meer partijen met daarna 
een nog ingewikkelder formatie. "We 
moeten overal de gesprekken openen, 
we moeten ons niet sektarisch opstellen, 
niemand verketteren. We moeten onze 
organisatie beter maken, we moeten de 
meningsvorming beter realiseren," be
toogde zij. 

Mevrouw Van Someren vertelde dat 
het hoofdbestuur zich heeft gezet aan 
de taak in het hele land te komen tot 
ondercentrales die hun activiteiten bun
delen. "Ze zijn er al op vele plaatsen en 
ze werken perfect, maar er mogen geen 
witte vlekken meer op de kaart van 
Nederland zijn." 

Behalve over het toenemende aantal 
partijen maakt mevrouw Van Someren 
zich over nog een ander element in de 
vaderlandse politiek erg ongerust: de 
verscherping van de tegenstellingen en 
de steeds breder wordende kloven tus
sen de partijen die het ontstaan van 
grotere verbanden bemoeilijken. "Voor 
mij blijft een tragisch moment het bijna 
honend afwijzen door D'66 van contac
ten met de VVD, al op de tweede dag 
van ons Bredase congres. Ik vraag me 
nog steeds af: waarom toch niet eens 
eerst rustig gepraat, waarom die duide
lijke voorkeur voor de PvdA? Toen er 
later wel bereidheid was bij D'66, bleek 
men met de PvdA al zover in zee te zijn 
dat er geen andere wegen meer open 
stonden." Volgens haar heeft een nieu-

we partij als D'66 zich opgesloten door 
nu eenzijdig te redekavelen over een 
volkspartij of een federatie of een "punt 
buiten de partijen." In mentaliteit zijn 
D'66 en PvdA, meent zij, zo verschillend 
dat dit een vruchteloos geknutsel zal 
blijven. 

Een grotere eenheid komt misschien 
aan de kim als de christelijke partijen, 
althans de grootste drie samengaan. 
Een dergelijke eenheid heeft volgens 
haar echter alleen maar politieke zin, 
als men niet blijft proberen het onver
zoenlijke te verzoenen. 

"Nederland is rijp voor duidelijke po
litieke scheidslijnen. De moderne kiezer 
is bepaald beter af met drie duidelijke 
politieke partijen met een geprofileerd 
politiek gezicht. Zoals het krachtenveld 
er nu uitziet, hoort de VVD in het mid
den, beladen met een brok idealisme en 
realisme. Waarom in het midden? Wij 
zien uitersten ontstaan, groepen die el
kaar niet eens meer verstaan: zij die de 
hele maatschappij een grote puinhoop 
vinden of er zelfs liefst een van willen 
maken om hun model te gaan bouwen; 
je hebt de ridders zonder vrees of blaam 
die alle nieuwigheid maar bespottelijk 
vinden. De laatsten zijn de reactionairen 
oude stijl, we kennen ze al lang, de 
eersten zijn de nieuwe reactionairen," 
aldus mevrouw Van Someren. 

Zij acht het de taak van de VVD zich 
de komende tijd voortdurend open te 
stellen voor gesprekken met mensen uit 
andere partijen die - hoewel in een 
ander politiek klimaat opgegroeid -
vrijwel dezelfde ideeën hebben. Zij me
moreerde dat Wandelganger in een van 
zijn laatste rubrieken in de Volkskrant 
heeft geschreven dat de VVD niet moet 
denken dat er alleen bij haar liberalen 
zijn. Hij constateerde dat het grootste 
deel van Nederland liberaai denkt en 
concludeerde de overbodigheid van de 
VVD. "Mijn conclusie en ik weet zeker 
ook de uwe", aldus mevrouw Van So. 
meren, "is dat we de kans van ons leven 
hebben, als we ons maar niet kramp
achtig afzetten. Als we de andere par
tijen maar niet te lijf gaan of het halve 
idioten zijn die van ons moeten horen 
hoe het moet." 

Over de kwestie van het milieubeheer 
merkte zij nog op dat de meest nuchte-
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re mens toch wel moet zien dat we re
gelrecht naar een catastrofe gaan. "Zou 
het zo gek zijn te voorspellen dat mi
lieubeheer over tien jaar het allerbe
langrijkste onderwerp van de politieke 
gesprekken zal worden? De VVD m~et 
hier met een eigen antwoord komen, met 
het laissez-faire beginsel, ook niet het 
weg-met-de-industrie-syndroom.'' 

Bij de behandeling van vragen van 
leden van de partijraad ging de heer 
Wiegel nader in op zijn voorspelling 
eerder op de middag dat het kabinet
Biesheuvel wel vier jaar aanblijft. Hij 
verzekerde zijn gehoor dat de VVD
fractie in de Kamer "tegengas zal ge
ven, als het de economie nog meer laat 
aftakelen en de inflatie nog meer doet 
toenemen dan al het geval is." 

Senator Sidney van den Bergh, een 
van de partijraadsleden die het woord 
voerden, wees op de tegenbegroting van 
de oppositie, waarin een belangrijk deel 
van de voorgestelde bezuinigingen ten 
koste van het leger zou gaan. Hij 
wees op de ervaringen die hij met ge
brekkige bewapening in twee mobilisa
ties heeft opgedaan en verklaarde dat 
als men het leger niet wil afschaffen, 
men moet zorgen voor een moderne be
wapening. "Wij kiezen voor een plaats 
in de Navo en dus voor verdere defen
sie-inspanningen, omdat er een achter
stand is ontstaan," zei hij. De heer Van 
den Bergh sneed ook de kwestie aan 
van de uitgewezen Russische diplomaten 
in Engeland. Een groot deel van de uit
gebreide Russische staf heeft zich daar 
beziggehouden met spionage-activitei
ten. "Ook wij zitten hier met een grote 
Sowjet-staf. Het is zaak dat wij ook in 
Nederland controle uitoefenen op de ac
tiviteiten van het Sowjet-ambassadeper
soneel om te zien of het doet, waarvoor 
het hier gekomen is. Verder wees hij op 
de toename van sabotage-activiteiten in 
het leger. Hij vroeg hiervoor een rege
ringsonderzoek 

(De heer Wiegel heeft inmiddels de
ze week verzocht om bijeenroeping van 
de vaste commissie voor de inlichtingen
en de veiligheidsdiensten in de Tweede 
Kamer om haar te laten informeren 
over de gevolgen voor Nederland van de 
uitwijzing van 105 Russische functiona
rissen in Engeland). 
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ROTTERDAM 
e De afdeling Rotterdam van de VVD 
vergadert maandag 4 oktober 's avonds 
8 uur in het Rijnhotel. De vergadering 
zal geheel zijn gewijd aan de ontwikke
lingen op het gebied van het overheids
pensioen en de particuliere pensioenen. 

e Het liberale gemeenteraadslid W. 
Baggerman is door de Raad van Euro
pese gemeenten uitgenodigd op 11 en 12 
oktober een colloqium bij te wonen over 
het vraagstuk van de gastarbeiders. Dit 
colloqium wordt gehouden in Lindenfels 
(Hessen, Duitsland). 

e De heer Baggerman heeft van b. en 
w. antwoord gekregen op zijn schrif
telijke vragen over vernielingen aan en 
in telefooncellen. Het college zegt onder 
meer dat de politiesurveillance voortaan 
mede zal worden gericht op bestrijding 
en voorkoming van dit euvel. 

e Het afdelingsbestuur heeft weer eens 
een bijeenkomst uitgeschreven voor ge
meenteraadsleden en leden van de wijk
organe·n. Deze bijeenkomst wordt 25 ok
tober 's avonds 8 uur gehouden in het 
Ri)nhotel. 

DEN HAAG 
• Het secretariaat van de afdeling 
Den Haag is gevestigd: Leuvensestr. 20, 
telefoon: 070-55 44 40. 

e De heer D. W. Dettmeijer heeft b. en 
w. schriftelijke vragen gesteld over be
richten, dat World Press Photo volgend 
jaar niet in Den Haag zal worden ge
houden, hetgeen een doorbreking van de 
traditie zou zijn. De heer ·Dettmeijer 
dringt er bij b. en w. op aan alles in 
het werk te stellen de tentoonstelling 
toch in Den Haag te doen houden, om
dat zij zeer vele toeristen uit binnen- en 
buitenland pleegt te trekken. 

Dreigende situatie 

ER zijn aanwijzingen dat in Rotter
dam het huisvestingsvraagstuk van 

de buitenlandse arbeidskrachten nu snel 
naar een climax groeit. Van verschillen
de kanten hebben ons de laatste weken 
berichten bereikt die duiden op een min 
of meer onheilspellende ontwikkeling. 
Het wil ons voorkomen dat de gemeen
telijke overheid reden heeft tot grote 
waakzaamheid. Zij zal op de kortst mo
gelijke termijn beslissingen moeten ne
men die kunnen strekken tot verminde
ring van opgekropte spanningen onder 
de bevolking. 

Het lijkt ons onnodig nog eens haar
fijn uiteen te zetten wat er precies aan 
de hand is. In korte trekken komt de 
zaak hierop neer dat buitenlandse arbei
ders zich in toenemende mate als geslo
ten groepen in bepaalde stadsdelen con
centreren, soms onder verdrijving van 
de oorspronkelijke bewoners. Dat laat
ste zet - niet onbegrijpelijk '-- gemak
kelijk kwaad bloed onder de Nederland
se buurtbewoners, die trouwens ook 
nogal eens aanstoot nemen aan de le
vensstijl van de gastarbeiders. 

Zulke concentraties van vreemde ar
beiders manifesteren zich met name in 
wijken met oude, goedkope woningen. 
Het zogenaamde Oude Westen is bij de 
vreemdelingen heel bijzonder in trek. 
Met het gevolg dat de spanningen daar 
verreweg het hoogst zijn. Maar ook el
ders in de stad hebben zich enelaven 
van gastarbeiders gevormd. Men denke 
aan Bloemhof, waar zich onlangs in de 
Oleanderstraat vrij ernstige moeilijkhe
den hebben voorgedaan tusssen de leden 
van een Turkse "nederzetting" en de 
Nederlandse omwonenden. 

In het Oude Westen is daarna even
eens een conflictsituatie tot uitbarsting 
gekomen. Nederlandse buurtbewoners 
hebben daar door middel van een zeer 
dreigende demonstratie weten te verhin-

deren dat een Nederlands gezin zijn wo
ning zou moeten verlaten voor een 
groep buitenlandse arbeiders. 

Na deze gebeurtenis hebben de bewo
ners gelegenheid gehad in een speciaal 
voor dit doel belegde bijeenkomst hun 
grieven kenbaar te maken en zich over 
de toestand te beraden. Het ging er rijke
lijk emotioneel toe. Er werd gedreigd met 
geweld en brandstichting wanneer de 
overheid niet snel maatregelen zou ne
men om de penetratie van vreemdelin
gen in de wijk aan banden te leggen. 

Nu kan men met een verwijzing naar 
de emotionele aspecten proberen deze 
dreigementen te bagatelliseren. Het is 
echter de vraag of dat verstandig. zou 
zijn. Achteraf zouden we weleens moe
ten erkennen een pijnlijke, zo niet nood
lottige vergissing te hebben gemaakt. 
Zien wij het goed dan moeten de drei
gende uitlatingen heel ernstig worden 
genomen. 

De bewoners van het Oude Westen 
weten namelijk bijzonder goed wat zij 
willen en welke methoden zij moeten 
toepassen om hun doel te bereiken. Zij 
hebben in de praktijk geleerd dat je 
tegenwoordig met consequent gevoerde 
acties en massale demonstraties een ge
meentebestuur aardig naar je hand kunt 
zetten. 

Daarbij kan in het midden worden ge
laten of en in hoeverre zulke acties en 
demonstraties worden geïnspireerd en 
geleid door ervaren agitatoren van ul
tra-linksen huize. Het gaat er slechts om 
vast te stellen dat de dreigementen niet 
mogen worden beschouwd als loos ge
zwets. Wij hebben te maken met een 
realiteit. En die wordt er niet minder 
om als wij zeggen ervan overtuigd te 
zijn dat de. stemming tegen de gastar
beiders van bepaalde zijden doelbewust 
wordt aangewakkerd. 

Dat wij in onze beduchtheid niet al-

Gemeente financiën 

DE stralende en incidentloze Prinsjes
dag bracht Den Haag - als het 

parlement ermee akkoord gaat - een 
financieel voordeel. De regering is voor
nemens aan de grootste gemeenten voor 
hun verlies aan inwoners een tegemoet
koming te verlenen. Dat lijkt een billij
ke zaak, want met de vermindering van 
het inwonertal, vermindert de centrum
taak van onze gemeente niet; het tegen
deel is eerder het geval. 

Belangrijk is ook te achten het advies 
van de Raad voor de ruimtelijke orde
ning een speciale wet in het leven te 
roepen voor stadsvernieuwing in de vier 
grote steden. De wet zou voor dit doel 
financiële tegemoetkomingen moeten in
houden èn de mogelijkheid moeten ope
nen voor afwijkende wettelijke procedu
res. 

Het behoeft nauwelijks betoog, dat de 
Raad voor de ruimtelijke ordening met 
dit advies een uiterst belangrijke zaak 
aan de orde heeft gesteld. Het gebrek 
aan financiën maakt het vooral de grote 
gemeenten vrijwel onmogelijk de drin
gend noodzakelijke stadsvernieuwing 
fors aan te pakken. Bovendien vormt de 
bestaande wetgeving helaas maar al te 
vaak een ernstige belemmering om 
plannen van de grond te krijgen. 

Minister Udink (volkshuisvesting) 
heeft intussen aangekondigd voor de 
vier grote gemeenten een ander vergun
ningenbeleid voor de woningbouw te 
willen nastreven. De bewindsman 
meent, dat het woningbouwbeleid een 
agglomeratiezaak is. Den Haag weet 
daarover met een vrijwel uitgeputte 
voorraad bouwgrond mee te praten. 
Door er een agglomeratie-aangelegen
heid van te maken, zou de woningbouw 
ongetwijfeld een steviger basis kunnen 
krijgen. De afhankelijkheid van Den 
Haag van de medewerking van de rand
gemeenten zou daardoor belangrijk 
kunnen verminderen of wellicht geheel 
worden opgeheven. 

In dit verband is stellig van niet min
der belang het streven van de liberale 
wethouder Bastet om te komen tot een 
lichaam dat naar Amsterdams voor-

beeld een NV Stadsherstel zou kunnen 
worden genoemd. Zo'n NV zou als mo
nument beschermde, maar in verval ge
raakte panden dienen aan te kopen en 
vervolgens moeten restaureren. Het ka
pitaal van een dergelijke NV zou deels 
door de gemeente, deels door banken en 
beleggingsinstituten ( verzekeringsmaat
schappijen) bijeen gebracht dienen te 
worden. 

Wethouder Bastet blijkt al met enkele 
instellingen over zijn denkbeeld te heb
ben gesproken. We zouden al aanstonds 
één object weten, dat voor herstel op 
deze wijze in aanmerking kan komen, 
t.w. de Willemskerk, waarvan het ver
val schrikbarende omvang aanneemt. 
We hopen, dat het initiatief van de heer 
Bastet vaste vorm zal kunnen aanne
men. 

De gemeenteraad heeft intussen beslo
ten tot instelling van een commissie de
mocratisering en die krijgt aanvanke
lijk als een van haar belangrijkste ta
ken na te gaan op welke wijze het ge
meentelijk informatiecentrum dient te 
functioneren. Dat informatiecentrum 
komt in de entree van het . nieuwe 
raadzaalgebouw aan de Groenmarkt. 
Voor de VVD hebben aan het debat 
hierover de heren Ressenaar en Dett
meijer deelgenomen, die resp. enige kri
tische en waarschuwende geluiden lieten 
horen. Het is duidelijk: meer openheid 
over het bestuur is de bedoeling. 

EN dan is eindelijk de kogel door de 
kerk met betrekking tot de invoe

ring van een Paspoort 65. Dat is een 
goede zaak. 

Het is daarom jammer, dat het debat 
over de invoering van het bejaardenpas
poort in het politieke vlak is getrokken 
als gevolg van interventie van de heer 
Van der Weide (prot.chr.), die een 
amendement indiende om het bejaarden
tarief voor tram en bus tot de helft van 
het gewone tarief terug te brengen. In 
het voorstel van b. en w. zou een over
stapkaart van f 3,40 worden terugge
bracht tot f 2,50. Het voorstel van b. en 
w. zou de HTM op een inkomstender-
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leen staan kan worden afgeleid uit een 
artikel in de Metaalkoerier, het orgaan 
van de Metaalbedrijfsbond NVV. Daarin 
valt te lezen dat bestuurders en kaderle
den van die bond in Rotterdam een ex
plosie verwachten, waarbij vergeleken 
de werf- en havenstakingen van verle
den jaar maar knalletjes waren. 

Ziedaar een waarschuwing te meer. 
Dat de gemeentelijke overheid er zich 
niet doof voor houdt. Het kan tot vol
doening stemmen dat het liberale raads
lid W. Baggerman, die al vaker blijk 
heeft gegeven zich voor het huisvea
tingsvraagstuk van de buitenlandse ar
beiders hogelijk te interesseren, over dit 
onderwerp weer eens vragen aan burge
meester en wethouders heeft gesteld. 
Dat opent voor het college de mogelijk
heid binnen de korste keren bekend te 
maken wat het denkt te gaan doen. Ge
steld tenminste dat het zijn antwoord op 
de vragen niet verwerkt in de nota die 
het college in een eerder stadium de 
raad heeft toegezegd en die vóór 1 okto
ber zou moeten verschijnen. 

Overigens: misschien heeft het college 
iets aan de wetenschap dat er volgens 
een telling van medio september in goe
de pensions voor gastarbeiders in totaal 
122 plaatsen vrij waren. Als het colle
ge, daarvan uitgaande en met de Alge
mene politieverordening in de hand, nu 
eens metterdaad overging tot het aan
kondigen van sluiting van als bijzonder 
slecht bekend staande pensions? Tien 
tegen één dat de exploitanten van die 
slechte pensions het niet op sluiting la
ten aankomen, maar ijlings maatregelen 
nemen tot verbetering van hun inrich
tingen. 

Wij beseffen dat aldus niet eensklaps 
alle moeilijkheden tot het verleden zul
len behoren. Maar er wordt dan in elk 
geval een stap gedaan voor verminde
ring van de problematiek. 

ving van f 900.000 komen te staan. 
Door aanneming van het amendement
Van der Weide gaat het bejaardenpas
poort het noodlijdende vervoersbedrijf 
nog meer kosten (f 1,7 miljoen). Niet 
ten onrechte is dan ook de vraag ge
steld of dit gemeenteraadsbesluit wel de 
goedkeuring van de hogere autoriteiten 
zal verkrijgen. Ging dit de VVD-fractie 
(evenals de KVP-ers Borghola en 
Schuijt) budgettair te ver, mevr. Vos
van Gortel (vvd) had nog andere be
zwaren. Reductie op de toegangsprijzen 
van culturele instellingen vond ons 
raadslid niet de belangrijkste prioriteit 
voor de bejaarden. Huisvesting en tele
foon achtte zij van groter belang en als 
we daar dan nog huishoudelijke hulp 
bijnoemen, dan zijn wij het met mevr. 
Vos-Van Gortel gaarne eens. De ge
meentelijke verantwoordelijkheid voor 
de zelfstandige bejaarden dient zich in
derdaad verder uit te strekken dan een 
reductie-paspoort. 

Het is al lang een uitgemaakte zaak, 
dat bejaardentehuizen voor grote groe
pen ~van de oudere bevolking niet de 
beste oplossing zijn. Deskundigen zijn 
het er over eens, dat bejaarden zo lang 
mogelijk - d.w.z. zo lang hun gezond
heid dat toelaat - beter in hun eigen 
milieu kunnen blijven. 

Aan de andere kant is het ook zo, dat 
er vooral in onze stad vele bejaarden 
zijn, die uit een financieel oogpunt een 
reductie-paspoort niet van node hebben. 
In zoverre lijkt het dus ook niet juist 
alle bejaarden over één kam te scheren. 
Maar het is net als met de AOW - in 
beginsel komt iedereen er voor in aan
merking. · Waar zou echter de grens 
moeten worden getrokken? Bovendien, 
ook al zou er een inkomensgrens zijn, 
dan nog kan de meer "kapitaalkrachti
ge" bejaarde soms in grotere eenzaam
heid leven dan de minder met aardse 
goederen bedeelde. 

Het is een moeilijke zaak, waarover 
men inderdaad verschillend kan denken. 
Maar het enorme gebruik, dat bejaar
den van de spoorwegreductie-mogelijk
heden maken, duidt er o.i. toch wel op, 
dat er in zeer brede kringen van bejaar
den behoefte is aan contact met de bui
tenwereld, waartoe zij minder gauw ko
men als het hun - financieel - niet 
wat gemakkelijker wordt gemaakt. Met 
alle ook door ons erkende bezwaren, die 
er aan het paspoort kleven, zijn we toch 
wel blij met de invoering ervan in onze 
stad. 
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De les van Rijnmond 

door drs. L. van Leeuwen De discuss·ie in het Rotterdamse ge
bied over de instelling van een geweste
lijk orgaan ter begeleiding van de uit
breiding van de havens en de daarmede 
samenhangende ontwikkelingen is al ge
ruime tijd voor de 2de wereldoorlog ge
start. Het wetsontwerp "havengewest 
Beneden Maas" zou waarschijnlijk als 
deze oorlog er niet tussen gekomen zou 
zijn wet geworden zijn. En op haar 
beurt zou deze doelcorporatie inmiddels 
vervangen zijn door een overlegorgaan 
Zuid-West-Nederland maar dan waar
schijnlijk krachtiger dan het huidige or
gaan of door het Gewest-Drierivieren
delta, dat onlangs door de Prof. Mr. B. 
M. Teldersstichting is gelanceerd, 1) 
Als ... ja, als ... !!! 

De bestuurlijke ontwikkeling van dit 
deel van ons land heeft jaren stilge
staan totdat het gemeentebestuur van 
Rotterdam in de loop van de jaren '50 
de discussie over de een of andere vorm 
van gewestelijk bestuur nieuw leven in
blies. Rotterdam wilde daarbij zeer ver 
gaan. Het verklaarde zich voorstander 
van de gedachten van de hoogleraren 
Prins en Simons, die uitgingen van een 
Rijnmond met uitgebreide rechtstreekse 
taken en bevoegdheden. 

Uit vrees voor een overheersing van 
dat lichaam door Rotterdam hebben de 
kleinere gemeenten zich hiertegen met 
succes teweergesteld. De zg. Commis.sie
Klaasesz heeft zich tot tolk van deze 
groep gemaakt. Haar rapport heeft zeer 
duidelijk invloed gehad op het wetsont
werp van minister Toxopeus en daarme
de op de thans bestaande Wet Openbaar 
Lichaam Rijnmond van 1964. 

De wet heeft zoals wij nu weten 
slechts aanleiding gegeven tot reeksen 
van conflicten en tot verkwisting van 
menselijke energie en financiële midde
len. 

De bedoeling van de wetgever was een 
integraal regionaal bestuur tot stand te 
laten komen door coördinatie van het 
beleid van de 23 -oorspronkelijk zelfs 
24 - Rijnmondgemeenten. Als bekro
ning daarvan zouden deze gemeenten 
vrijwillig taken en bevoegdheden aan 
het openbaar lichaam overdragen. Rijn
mond kreeg, ondanks fel protest uit de 

1 ,.,, Torens l_~u~ee 

N.V. Ll.). -~ ~~N GELATINEFABRIEK 
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Kamers, geen rechtstreekse bevoegdhe
den. 

Conflicten 

Sinds de start van Rijnmond in 1965 
is het dagelijks bestuur dat uit 7 goed 
bezoldigde bestuurders bestaat doende 
geweest naar werk te zoeken, hetgeen 
reeds aanstonds een nooit eindigende 
reeks van conflicten van dat dagelijks 
bestuur met de gemeentel;>esturen in het 
gebied en met name met dat van Rot
terdam deed aanvangen. 

Omdat deze situatie niet langer kan 
voortduren, heeft de heer Van Veen, de 
toenmalige staatssecretaris van binnen
landse zaken, nog voor zijn aftreden in 
april jl. een voor-ontwerp van wet voor 
het Gewest-Rijnmond doen publiceren. 
De gemeenten moeten hierover vóór 15 
oktober a.s. aan GS van Zuid-Holland 
hun advies uitbrengen. Dit College moet 
per 31 december a.s. zijn commentaar 
bij minister Geertsema indienen. 

Het voorontwerp Van Veen komt op 
een aantal punten tegemoet aan de be
zwaren tegen het huidige openbare li
chaam. Het blijft toch schipperen. Het 
verlenen van bevoegdheden zal welis
waar niet meer op basis van vrijwillig
heid geschieden, doch de effectuering 
van de overdracht van bevoegdheden 
via de opstelling van een ontwikkelings
programma - beter gezegd: een be
stuurlijk faseringsplan - zal zolang du
ren (daarbij nog geen rekening houdend 
met eventuele beroepsprocedures), dat 
dit voorstel voor dit bij uitstek korte 
termijn probleem geen uitzicht biedt. 
Ook niet als wij het p.m.-artikel 45, 
waarin een aantal concrete taken aan
stonds aan Rijnmond worden overgedra
gen, zouden invullen. 

In dit kader kan de financiële kant 
van deze zaak niet buiten beschouwing 
blijven. De huidige wet kent voor Rijn
mond globaal gezien twee inkomsten
bronnen: het Rijk betaalt een belangrijk 
deel van de apparaatskasten en de ge
meenten betalen de rest via een omslag 
per inwoner, die voor het a.s. jaar op 
f 4,67 is begroot. De gemeenten hebben 
geen enkele feitelijke invloed op deze 
gang van zaken en krijgen daarvoor uit 
het Gemeentefonds· geen bijdrage. De 
Raad van Rijnmond is in feite zo vrij 
als een vogeltje in de lucht. Dit is een 
onwenselijke situatie, omdat Rijnmond 
door de wet niet anders kan en omdat 
Rijnmond - en straks elk gewestelijk 
bestuur - daardoor de klaagmuur van 
de (23) wethouders van financiën in 
het gebied is geworden, als ware gewes
telijk bestuur slechts geldverspilling. 

Financiën 

Het voorontwerp Van Veen schrapt 
nu de rijksbijdragen, opent weliswaar 
de mogelijkheid van belastingheffing tot 
een maximum van het bedrag dat per 
inwoner via de gemeenten mag worden 
gevraagd en geeft de gemeenten via het 
Gemeentefonds een gedeeltelijke verfij
ning voor deze omslag per inwoner. 
Weliswaar ligt nu Rijnmond financieel 
gesproken aan banden, een oploss-ing 
voor de financiële situatie waarin de ge
meenten en het gewest verkeren wordt 
niet gegeven, integendeel! Het totale 
budget van Rijnmond wordt zo beperkt 
gehouden, dat gewestelijk bestuur zich 
niet kan ontwikkelen. Het is noodzake
lijk hierbij een kanttekening te maken. 
De staatssecretaris achtte een regeling 
van Rijnmond en Groot-Amsterdam bij 
de wet noodzakelijk, omdat de ontwik
kelingen in deze gebieden van nationale 

~ 

betekenis waren. In feite geeft hij aan 
Rijnmond en Groot-Amsterdam hetzelf· 
de financiële keurslijf als aan de andere 
gewesten, die tot stand gaan komen. Dit 
betekent voor de zg. grote gewesten dat 
zij met een bedrag tussen f 10 en f 15 
per inwoner moeten rondkomen, terwijl 
aan de gemeenten gemiddeld een bedrag 
van f 700,- wordt toegekend. Gezien nu 
de nationale betekenis, die de staats-se
cretaris daaraan zelf verbindt, belooft 
gewestvorming een uiterst marginale 
aangelegenheid te worden. Zulks boven
dien hoofdzakelijk op rekening van de 
gemeenten. 

Les 

Wat is nu de les van Rijnmond voor 
de gewestvorming in ons land? 

A. Indien men uitgaat van recht
stre·eks uit en door de bevolking gekozen 
gewestraden, dan betekent dit dat het 
gewest taken en bevoegdheden heeft om 
de belangen van de bevolking te behar
tigen voor die delen van het overheids
beleid, die de competentie van één ge
meente overschrijden. De wet - dus 
van boven af - zal het takenpakket 
ondubbelzinnig moeten vaststellen. Dit 
in tegenstelling tot de wet-Toxopeus en 
het voorontwerp Van Veen die welis
waar het gewest bij de wet instellen 
doch overdracht van taken en bevoegd
heden aan het gewest - van onder op 
- dat wil zeggen na goedvinden van de 
g-emeentebestuurders, regelen. Dit laat
ste betekent dat het gewest nooit bij de 
bevolking kan aanslaan, omdat het niet 
de wensen van de bevolking kan vervul
len, maar gehouden is aan de wensen 
van een groep gemeentebestuurders. 

B. De gewestelijke taken en bevoegd
heden zijn niet alleen de zg. voormalig 
gemeentelijke taken, maar ook die 
thans bij rijk en provincie berusten. Het 
voorstel Van Veen laat de positie van de 
provincies in feite onaangetast. De de
centralisatie van het bestuur waarvoor 
juist in liberale kring voorstanders ge
vonden worden, blijkt niet of nauwelijks 
ten departemente aan te spreken. Dit is 
jammer, omdat bijv. de opheffing van 
de provincies in die streken, waar. tot 
gewestvorming wordt overgegaan, het 
euvel van een vierde bestuurslaag kan 
verhelpen. Wat betreft dit laatste euvel 
is m.i. duidelijk, dat zowel bij gewesten 

' van boven af als bij gewesten van onder 
op sprake is van een vierde bestuurs
laag, als niet wordt voorzien in een 
on??bbelzinnige scheiding tussen gewes
teliJke, gemeentelijke en provinciale ta
ken en bevoegdheden. 

C. Plannen om bijv. gemeenten op te 
heffen en daarvoor gewesten in de 
plaats te stellen zijn - zo zij al overal 
g~~enst zouden worden - op korte ter
miJn, d.w.z. tot 1978, niet realiseerbaar 
zonder Grondwetswijziging, of men zou 
het moeten zoeken in de annexatie van 
buurgemeenten door de centrumgemeen
ten. Dit lijkt mij om redenen van goed 
contact tussen burgerij en bestuur niet 
de voor de hand liggende oplossing. 

Ten slotte wat betreft de financiën, de 
meest eenvoudige oploss-ing - nu ge
~estvorming een landelijk verschijnsel 
Is geworden - is de vorming van een 
gewestenfonds. Het zwaartepunt van 
deze financiële regeling komt daardoor 
te .. liggen waar deze behoort, nl. bij het 
Ruk. Gemeentelijke bijdragen spelen 
slechts een ondergeschikte rol, hetgeen 
overeen~omt met de plaats die de ge
westen m onze bestuurlijke hiërarchie 
gaan innemen. 

1) Prof. Mr. B. M. Telderstichting 
.. Havenbeleid in de branding", geschrift 
no. 20, blz. 30 e.v., 's-Gravenhage, 1971. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven ~ 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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Actuele vragen ter discussie 

e In zijn vergadering van 6 augustus 
heeft het hoofdbestuur van de VVD 
besloten de discussie en de opinie
vorming onder de leden te stimuleren 
door een aantal actuele vraagpunten 
te publiceren, waarover in de afde
lingen van de partij zou kunnen 
worden gediscussieerd. Een kleine 
commissie, bestaande uit leden van 
de Tweede Kamerfractie van de VVD 
en van het hoofdbestuur, heeft deze 
vragen geformuleerd en van een 
korte toelichting voorzien. 

Deze vragen met de toelichting 
zijn op deze pagina's afgedrukt, zo-

. dat alle leden daarvan kennis kunnen 
nemen. De vragen hebben betrekking 
op het milieubeheer, de volksgezond
heid, de zelfstandigen, verkeer en 
vervoer, databanken en privacy, en 
de democratisering in het bedrijfs
leven. Met deze onderwerpen is 
slechts bedoeld een aantal suggusties 
te geven; afdelingen die andere 
onderwerpen in behandeling willen 
nemen zijn daarin uiteraard geheel 
vrij. 

Speciaal aan de kleinere afdelingen 
wordt aan bevolen de door hen uitge
kozen onderwerpen te behandelen in 
combinatie met enkele aangrenzende 
afdelingen of, zoals wel vaker al met 
vrucht is gebeurd, in het verband van 
een ondercentrale. De discussie krijgt 
dan een breder vlak en het is dan 
gemakkelijker een werkgroep ter 
voorbereiding te vormen. 

Het hoofdbestuur spreekt de hoop 
uit dat vele afdelingen tot het orga
niseren van dergelijke discussiebij
eenkomsten zullen besluiten. Het is 
de bedoeling dat de antwoorden van 
de discussiegroepen vóór 1 februari 
1972 aan de besturen van de Kamer
centrales worden toegezonden, waar
na deze Kamercentralebesturen 
wordt verzocht de door hen ont
vangen antwoorden te rubriceren en 
ter kennis van het hoofdbestuur te 
brengen. 

Het hoofdbestuur zal dan, daarbij 
geassisteerd door de hiervoor ge
noemde commissie, die de vragen 
heeft opgesteld, de binenkamende 
resultaten zo nuttig mogelijk verder 
verwerken ten behoeve van de libe
rale meningsvorming in onze partij. 

Milieubeheer 
Vraag 1: Wie ziet u vooral als ver

antwoordelijk bij de dringende bestrij
ding van de milieuvervuiling: de indivi
duele burger, het bedrijfsleven of de 
overheid? Welke functie kan de VVD 
als liberale partij vervullen bij het acti
veren van het milieubeleid! 

Toelichting. Voortgaande vervuiling 
van ons milieu - door verontreiniging 
van lucht, water en bodem, en door ge
luidshinder - bedreigt de lichamelijke 
gezondheid en daardoor de individuele 
ontplooiing van de bevolking. Biologen 
waarschuwen dat het evenwicht in de 
natuur reeds ernstig is verstoord. Voor
al toekomstige generaties zullen hiervan 
de schade ondervinden. Als liberalen 
vragen wij zo veel mogelijk vrijheid voor 
individuele beslissingen. In de ingewik
kelde samenleving van vandaag kan dit 
gemakkelijk tot nadeel (soms ook tot 
voordeel) leiden van de milieubelangen 
van medeburgers, die buiten de beslis
sing blijven. 

Hoever reikt hierbij de vrijheid en 
verantwoordelijkheid van de individuele 
burger of van het individuele bedrijf ? 
Wanneer moet de overheid regelend op
treden? 

Een tweetal raamwetten op de veront
reiniging van water en lucht is sinds 
kort van kracht. Wetsontwerpen op de 
bodemverontreiniging en geluidshinder 
zijn in voorbereiding. Is dit voldoende? 
Moeten bevolkingsproblematiek en 
spreidingsbeleid (ruimtelijke ordening) 
bij het milieubeleid betrokken worden? 

Vraag 2. Ziet u de vervuiling van ons 
milieu meer als een kwestie van menta
liteit van de burgers, of wel als een 
bestuurlijk (organisatorisch) probleem 
en dan als een ontwikkeling die tech
nisch zeer moeilijk oplosbaar is of als 
een probleem van financiële aard! 

Toelichting. De bestuurlijke proble
men liggen meestal op het vlak van de 
juiste coördinatie. Een groot aantal de
partementen houdt zich bijv. bezig met 
het milieubeleid in enigerlei vorm. De 
vorming van een ministerie van volks
gezondheid en milieuhygiëne is een bij
drage tot betere coördinatie. Voor een 
effectieve bestrijding van de vervuiling 
is internationale coördinatie een even 
dwingende eis. 

Mentaliteitsverandering zal moeten 
komen van effectieve voorlichting, on
derwijs en een goed voorbeeld van de 
lagere en hogere overheidsorganen. 

De wetenschapsmensen zijn meestal 
optimistisch over de technische moge
lijkheden om het milieubederf tegen te 

gaan zodra de oorzaak van de vervui
ling gemeten en daarmee gecontroleerd 
kan worden. 

De financiële mogelijkheden worden 
begrensd door "wat we er voor over 
hebben" en door afweging t.o.v. andere 
dringende voorzieningen zoals onder
wijs, woningbouw en defensie. 

Vraag 3. Aan welk beleidsmiddel 
geeft u de voorkeur: reglementering c.q. 
verbod, opleggen van heffingen of subsi
diëring ! Bent u voor een gecentraliseer
de of gedecentraliseerde aanpak 'l 

Toelichting. Reglementering door het 
vaststellen van normen en territoriale 
grenzt;ln of uitvaardiging van een alge
meen verbod (met de mogelijkheid van 
ontheffing) is meestal zeer effectief. 
Het kwaad wordt in de wortel aange
grepen. Dergelijke maatregelen zullen 
vrijheidsbeperkend werken. Wat vindt u 
van de hoogte van boetes en salieties bij 
overtreding? 

Verontreinigingsheffingen verhogen 
de eindprijs van het produkt. Dat beïn
vloedt het toekomstig gebruik. Tenzij 
heffingen gezamenlijke financiering van 
de bestrijdingakosten mogelijk maken 
(vergl. heffingen op afvalwater door 
Waterschappen), zullen ze in andere ge
vallen niet fungeren als een extra belas
ting? 

Subsidies lijken weldadig, maar zijn 
meestal concurrentievervalsend. Welke 
combinatie van één of meer van deze 
beleidsmiddelen zoudt u bijv. aanraden 
bij: kwikvergiftiging van rivieren, lo
zing in zee van gevaarlijk chemisch af
val, fosfaatvergiftiging door wasmidde
len, schadelijke uitlaatgassen, gebruik 
van zwavelhoudende stookoliën, giftige 
landbouwchemicaliën, niet afbreekbare 
wegwerpartikelen en verpakkingsmate
rialen, geluidshinder van vliegtuigen? 

Vraag 4. Is het naar uw mening mo
gelijk om voor de financiering van het 
milienbeleid te volstaan met het princi
pe "de vervuiler betaalt"'? 

Toelichting. Voor de bestrijding van 
de milieuvervuiling is veel geld nodig. 
Deskundigen rekenen met 1 pct. van het 
nationale inkomen, hetgeen voor ons 
land zou neerkomen op ruim één mil
jard gulden per jaar. Bent u het ermee 
eens dat aan de eerste en volgende ver
vuilers in het produktieproces in elk ge
val moet worden toegestaan om de kos
ten van de te nemen maatregelen door 
te berekenen in de prijzen ? Hoe moeten 
dergelijke maatregelen ingevoerd wor
den: geleidelijk of ineens? Denkt u 
hierbij aan de aanpassing van de pro
duktie en het voortbestaan van de 
werkgelegenheid in de milieubelastende 
bedrijfstakken? Hoe betalen we de kos-

Miljoenennota tweeslachtig 

door drs. G. M. V. van Aar
denne, lid van de Tweede
Kamerfractie van de VVD 

De Miljoenennota 1972 is niet alleen 
een somber stemmend, maar ook een 
tweeslachtig stuk. Dat is geen verwijt 
aan de opstellers; het is het gevolg van 
de situatie waarin onze economie ver
keert, en die gekenmerkt wordt door 
het begrip stagflatie - inflatie tegelijk 
met stagnatie. 

Een regering, geconfronteerd met 
stagnatieverschijnselen - verminderen
de stijging van het nationaal produkt, 
afnemende winsten van de bedrijven, te
rughoudendheid hierdoor ook bij inves
teringen, toeneming van de werkloos
heid en daling van de belastingop
brengst - zal het als haar taak be
schouwen de economie te stimuleren. De 
overheidsactiviteit moet dan worden op
gevoerd, het begrotingstekort stijgt tij
delijk. 

Wordt men daarentegen geconfron
teerd met een inflatie veroorzakende 
overactiviteit - te grote particuliere 
consumptie en te hoge investeringen -
zal men remmende maatregelen moeten 
nemen: vermindering overheidsuitgaven, 
tijdelijke belastingverhoging e.d. 

Is dit het eenvoudige beeld van het 
Keynesiaanse instrumentarium, tegen
woordig algemeen aanvaard, bij de 
stagflatie treedt een zeer gemengde toe
stand op. De geldontwaarding gaat rus
tig door, ook al vermindert de activiteit; 
via afwentelingsprocessen (indexering! ) 
blijven de Ionen stijgen, en blijft de par
ticuliere consumptie te hoog. De spaar
quote daalt, er treedt een opvallende, 
zéér sterke verschuiving op van overig 
inkomen (vnl. winsten van bedrijven) 

naar het arbeidsinkomen. (De zg. ar
beidsinkomensquote - het aandeel van 
het arbeidsinkomen in het totaal, die 2 
jaar geleden nog op ruim 75 lag, stijgt 
dit jaar al boven de 80!). Maar intussen 
dalen wèl de belastingontvangsten, en 
wordt zo het begrotingstekort groter. 

Paradoxaal 
In deze situatie nu, waarin wij thans 

verkeren, toont ook de Miljoenennota 
een paradoxaal beeld. Door het handha
ven van de uitgavennorm (met enige 
overschrijding, ik kom daar nog op) 
van 6 pct. stijging, maar een achterblij
vende raming van inkomsten, neemt het 
begrotingstekort toe tot 3,2 miljard 
(nogmaals: dat is in een recessieve con
junctuur een normale zaak, het is ook 
de zin om met een genormeerd beleid te 
werken). Maar omdat de regering aan 
de andere kant de overbesteding wil af
remmen, wil zij de conjunctuurbelas
ting, de wiebeltax, tot het maximum 
verhogen. 

Nu is de wiebeltax uitdrukkelijk be
doeld om niet te worden uitgegeven, 
maar om te worden gereserveerd of 
eventueel om te worden gebruikt om 
uitstaande vlottende schuld af te lossen. 
In elk geval dus géén dekkingsmiddeL 
Het met de opbrengst ervan verminde
ren van het begrotingstekort, da:t in de 
Inleiding van de Miljoenennota gebeurt, 
acht ik dan ook onjuist. Aan de andere 
kant is het natuurlijk zinloos - gege
ven een bepaald uitgavenpeil met bijbe
horend tekort - de wiebeltax-opbrengst 
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ten van duur onderzoek, meet- en regel-' 
netten, het controle-apparaat van de 
overheid bij "de vervuiler betaalt"? 
Moeten we niet spreken van een zaak 
van nationaal (en internationaal) be
lang, die ons aller bestaan raakt? 

Vraag 5. Vindt u openbare menings
vormiL 'I" over milieuproblemen een goe
de .,.raad:·":~t<'r van "wat wel en niet 
accentabel i_·, ""oor de individuele bur
gers- -:o~o vGc:· .• .: gemeenschap in haar 
genee! ~ 

Toe>irnüng. Economen wijzen op de 
voordeien van omrekening in geld van 
de milieuhinder en -vervuiling. Wanneer 
veel vervuilende factoren tegelijk een 
rol spelen, zal deze aanpak dan uit
komst kunnen bieden? In hoeverre is 
openbare meningsvorming - gesteund 
door objectieve adviezen van deskundi
gen- een goede graadmeter van "wat 
wel en niet acceptabel is"? Welke func
tie kan de klachtentelefoon hierbij ver
vullen? Is een controverse mogelijk tus
sen lokaal en nationaal belang (vergl. 
de discussie over industrievestiging in 
het Rijnmondgebied)? Hoe verhoudt 
zich bij de vaststelling van milieumaat
regelen het belang van tijdvragende in
spraak tegenover het belang van snelle 
besluitvorming om bij te blijven bij de 
industriële ontwikkelingen? 

Bevolkingsvraagstuk 
Stelling: Er zijn veel omstandigheden 

(milieu, ruimte), die een tragere bevol
kingsgroei in Nederland wenselijk ma
ken. (Zie onderstaande nota p. 1) 

Vraag. Is het mogelijk en is het wen
selijk, dat de overheid invloed uitoefent 
op de bevolkingsgroei door maatregelen 
zoals 

a) het opnemen van de pil (en evt. 
andere anti-conceptiva) in het zieken
fondspakket, onder veronderstelling van 
voldoende controle door de huisarts '? 

b) het verstrekken van anti-concepti
va door de overheid, dan wei met volle
dige overheidssubsidie 'l 

c) beperking van de kinderbijslag 
door 

1) het doen vervallen van de progres
sie 'l (D.i. toenemende bijslag voor derde 
en volgende kinderen) (Nota p. 4) 

2) het doen vervallen van de bijslag 
voor kinderen boven een bepaald getal 'l 
Welk getal is daarvoor dan wenselijk! 

3) bevriezing van het huidige kinder
bijslagbedrag 'l 

4) andere manieren? Welke? 

niet als financieringsmiddel te gebrui
ken (anders moest men toch naast deze 
reservering vlottende schulden maken!). 
Men zou de wiebeltax kunnen beschou
wen als een collectieve gedwongen le
ning, die in een depressie via negatief 
tarief (dat kan nl. ook!) wordt geresti
tueerd aan het totaal van belastingbe
talers. Maar dan is aparte vermelding 
als conjunctuurreserve op de staatsba
lans wel noodzakelijk. 

Van de regering mag voorts worden 
verwacht, dat bij versterking van de 
stagnatie vóór er naar andere middelen 
wordt gegrepen, eerst de wiebeltax 
wordt afgebouwd. Dat kan op korte ter
mijn. Die recessieve ontwikkeling zou 
wel eens sneller kunnen komen dan in 
de Macro-Economische Verkenningen 
verwacht (daar is de prognose slechts 
een geringe toename van de werkloos
heid, overigens mede door het nauwe
lijks toenemen van de beroepsbevol
king). Het gevaar is dat wederom in de 
regio's werkloosheid optreedt, terwijl in 
het Westen de economie verhit blijft, 
ook ai zijn daar tekenen van afkoeling. 
De structuurpolitiek zal de concurren
tieverhoudingen moeten rechttrekken, 
een algemene conjunctuurteruggang 
moet met het algemene middel, de wie
beltax, worden opgevangen. De selectie
ve investeringsheffing op bedrijfsgebou
wen in het Westen moet als zo'n struc
tuurpolitiek middel worden gezien. Of 
dit het definitieve antwoord moet zijn 
op de uiteenlopende concurrentiepositie 
waag ik overigens te betwijfelen. Ik heb 
trouwens vroeger al eens mijn mening 
hier weergegeven, dat ik een herwaar
dering van sociaal-economisch èn ruim
telijk beleid nodig achtte. 

Wiebeltax 
Terug naar de begroting 1972. Naast 

de wiebeltax-verhoging heeft de rege
ring nog een aantal dekkingsmaatrege-
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. Ziekteverzekering 
Stelling. De stijging van de kosten 

voor de gezondheidszorg is zo snel, dat 
gezocht moet worden naar methoden om 
het tempo van die stijging af te zwak
ken. (Nota p. 21/24) 

Vraag. Is het mogelijk en wenselijk 
· de kosten van het gebruik der medische 
· voorzieningen te beperken door 

a) invoering van verbeteringen in het 
huidige stelsel van ziekenfondsverzeke
ring, o.m. door invoering van een eigen 

· risico dan wel betaling van een eigen 
bijdrage (zo ja, tot welk bedrag) 

1) voor het raadplegen van de huis
artsf 

2) voor het gebruik van geneesmidde
lenT 

S) voor de verwijzing naar de specia
Ustf 

4) voor zlekenhuisverpleging'r 
5) door het vragen van één algemeen 

bedrag voor alle vormen van hulp teza
men, bijv. van f 100.- per gezin'! (In
dien u hiervoor kiest, wilt u dan voor de 
laagste inkomens ontheffing geven of 
een andere differentiatie naar inkomen 
aanbrengen'!) 

b) uitbreiding van de A.W.B.Z. 'l 
c) door invoering van een volksverze

kering'! 
• Voor de toelichting op de vragen 2 

en 3 zij verwezen naar de zojuist ver
schenen "Discussie-nota VOLKSGE
ZONDHEID", opgesteld door het VVD
Tweede Kamerlid mevrouw mr. E. Ve
der-Smit, 

De nota is te verkrijgen door storting 
van f 3.- op giro 67880 t.n.v. VVD, Den 
Haag. Als de afdelingen ook andere dan 
de bovengenoemde onderwerpen uit deze 
nota zouden willen bespreken zal dit al
leen maar zeer op prijs worden gesteld. 

Zelfstandigen 
Vraag. Is het niet gewenst door be

paalde maatregelen de zelfstandigen, die 
meestal risico drag~n en wier inkomens
positie daardoor verschilt van die van 
trekkers van vaste inkomens, tegemoet 
te komen'! 

Toelichting. In het rapport van de 
Staatscommiss·ie Van Soest die de op
dracht had, wat de belastingheffing be
treft, de verschillen die hier bestaan te 
belichten, wordt een groot aantal ver
schillen opgesomd op dat terrein. 

De Commissie komt dan tot de con
clusie, dat op het fiscale vlak de zelf
standige door de niet-zelfstandige wordt 
gediscrimineerd, met name op het ter
rein van de oudedagvoorziening. 

Jen aangekondigd om al vaststaande be
lastingverlagingen te compenseren. De
ze liggen - terecht - voornamelijk in 
de indirecte sfeer. Hierdoor verschuift 
de verhouding directe-indirecte belas
tingen na een top van 59-41 in 1965 
weer meer naar de gewenste 50-50 
verhouding en zal in 1972 54--46 bedra
gen (maar exclusief de wiebeltax, die 
vooral op de directe belastingen rust; de 
omzetbelasting blijft er nu volgens het 
regeringsplan ook weer vrij van). 

Overigens stijgt de totale belasting
druk (weer exclusief de wiebeltax) met 
niet minder dan % pct. van het nationa
le inkomen, van 28,6 naar 29,1. De wie
beltax voegt hier nog eens in 1972 0,8 
pct. aan toe (in 1971 0,5 pct.). De rem is 
wel zwaar aangetrokken! 

Onbegrijpélijk hierbij is wel de geop
perde gedachte (van de kant van de 
vakbeweging) om nog een verdere be
Iastingverhoging op loon- en inkomsten
belasting toe te passen (ten gunste van 
·de woningbouw en verhoging van de 
AOW, beide overigens zéér goede doel
einden!) Een dergelijke extra-verzwa
ring :___want dat is het, al spreekt men 
over "niet-teruggeven van de inflatie
correctie" - zal zeker tot verdere af
wenteling leiden. De reële loonruimte 
wordt ermee verkleind. 

En het is juist dààr dat de schoen 
wringt. De loon- en prijsinflatie zet zich 
volgens de prognose onverminderd 
voort. Het lijkt of de regering - na het 
falen van de politiek van de loonpauze 
- ook van haar eigen beleid, dat op 
overreding i.p.v. op dwang is gebaseerd, 
weinig verwacht. Toch is dit de enige 
kans op een terugdringen van de infla
tie in 1972, voor de wal het schip (te 
erg) gaat keren. Gelukkig blijkt men 
dit aan de top van het georganiseerde 
bedrijfsleven ook wel in te zien; de ge
sprekken zijn gestart, en als uitgangs
punt voor zo'n gesprek binnen het be
drijfsleven zelf is het voorstel van NVV-

De vraag rijst of dit het enige terrein 
is, waarop maatregelen moeten worden 
genomen (die overigens door het Kabi
net-Biesheuvel zijn toegezegd). 

Men zou ook kunnen spreken over 
maatregelen inzake de mededinging. Li
beralen zijn voorstanders van een zo 
groot mogelijke concurrentie. Deze 
dient echter gezond te zijn en de positie 
van zwakkeren onder de zelfstandigen 
in onze samenleving niet volledig aan te 
tasten. Ook hier dient sociale rechtvaar
digheid te worden betracht. In dit kader 
kan gedacht worden aan maatregelen 
ter beteugeling van oneerlijke concur
rentie, b.v. misleidende reclame, maatre
gelen die evenzeer van betekenis zijn 
voor de consument. 

De bedoeling van de vraag is dat men 
zich op dit terrein inleeft in de positie 
van de zelfstandige en dat maatregelen 
worden overwogen tot handhaving en 
versterking van evenwichtige concur• 
rentieverhoudingen. 

Verkeer en vervoer 
Bij de om verscheidene redenen ge

wenste bevordering van het openbaar 
vervoer (voorkoming van opstoppingen, 
milieuhygiëne, verkeersrentabiliteit) 
kan de overheid verschillende wegen be· 
wandelen. 

In de hieronder volgende vraagstelling 
wordt een aantal verdere gegeven. Acht 
u deze alle, of sommige, juist, of heeft u 
andere suggesties'! 

I. Betreffende het openbaar vervoer 
zelf 

a) Verhogen van de aantrekkelijkheid 
door opvoering frequentie, snelheid, re
gelmaat, comfort (ook bij wachten en 
overstappen) - ook al betekent dit een 
verdere stijging van de tekorten. 

b) Integratie van het totaal van het 
openbaar vervoer in een nationaal ver
voerbedrijf (NS en complementaire 
bus-, tram- en metrovoorzieningen, lo
kaal en interlokaal). 

c) Verlaging van de tarieven (waar
door de tekorten verder stijgen). 

2. Op het gebied van fysieke maatre
gelen: 

a) Afsluiting van stadsdelen voor het 
particulier (gemotoriseerd) verkeer. 
Welke gevolgen verwacht u van een 
dergelijke maatregel voor het bedrijfsle
ven? 

b) Rigoureuze voorrangsmaatregelen 
voor het openbaar vervoer om de onder 
1 a genoemde wensen te realiseren 
(vrije baan, voorrang bij stoplichten, 
enz.). 

3. Met inschakeling van het prijsme
chanisme: 

voorzitter Ter Heide (in 't kort: een 
voor ieder gelijke reële loonstijging in 
centen, niet in procenten) zeer wel ge
schikt. Maar dan moet wel de stijging 
van de belastingdruk binnen de perken 
blijven! 

Inflatiebestrijding 
Ook de overheid heeft immers een 

taak op het gebied van de inflatiebe
strijding: haar uitgaven moeten ten
minste aan de norm voldoen, niet meer 
dan 6 pct. 's jaars te stijgen. Maar uit
gaven voor woningbouw bv. zullen door 
beperkingen elders moeten worden ge
compenseerd, om inflatiewerking te 
voorkomen. 

Deze compensatie-gedachte (het strin
gent vasthouden aan de norm) heeft het 
kabinet-De Jong tot dit jaar in de prak
tijk gebracht (zij het met de te betreu
ren uitzondering van de aanvulling van 
het Gemeentefonds, die ten onrechte 
niet gecompenseerd werd). Een over
schrijding in 1968 werd in latere jaren 
ingehaald. De overschrijding van 560 
miljoen in 1971 echter (die tussen april 
en september moet zijn opgetreden en 
die derhalve aan beide kabinetten lijkt 
te moeten worden toegeschreven) is niet 
gecompenseerd. 

In 1972 wordt een (tijdelijke) norm
overschrijding van 315 miljoen begroot 
(te dekken door een tijdelijke gedeelte
lijke verlenging van de omzetbelasting 
op investeringen). Deze beide posten 
dienen m.i. in de volgende jaren te wor
den ingelopen, wil de nog stringentere 
formulering van het stringente begra
tingsbeleid van het kabinet-Biesheuvel 
niet een slag in de lucht zijn! 

Dat is .een zware opgave, maar nood
zakelijk. Want er zijn inmiddels twee 
andere verschijnselen te signaleren, die 
de ruimte verkleinen: ten eerste het dit 
jaar opgetreden feit dat de evenredige 
toeneming van de belastingontvangsten 

a) Volledige doorberekening van de 
kosten van àlle (ook de lokale) ver
keersvoorzieningen aan een verkeers
fonds, de lasten waarvan door de deel
nemers aan het verkeer moeten worden 
gedragen. 

b) Een doorberekening van die lasten 
door een heffing per gereden kilometer 
en een parkeerheffing, zoals in het rap
port van de Teldersstichting "Ruim 
Baan" (1968, uitg. M. Nijhoff) is be
schreven. 

c) Voelt u ten deze voor een bereke
ningamethodiek (kosten-baten-analyse) 
waarbij ook de maatschappelijke (b.v. 
milieu-) kosten aan het verkeer worden 
toegerekend? 

4. Via een subsldiëringsbeleid: 
a) Door de tekorten van het openbaar 

vervoer (incl. de NS) geheel of gedeel
telijk te financieren uit een verkeera
fonds dat door de particuliere motor
voertuigbezitter wordt gevoed. (Hierbij 
ook de vragen 1 a en 1 c te betrekken!) 

b) Door wel de toerekening van lasten 
zoals onder 3 b beschreven te verrich
ten, maar het openbaar vervoer geheel 
of gedeeltelijk van de betaling hiervan 
vrij te stellen. 

I. Bent u van mening, dat het goede
renvervoer over de weg een voorkeurs
behandeling moet genieten boven het 
particuliere vervoer'! 

2. Acht u de concurrentieverhouding 
tussen de vormen van goederenvervoer 
(per as, per rail, per schip) juist of 
meent u dat hierin (b.v. door maatrege
len met betrekking tot het wegvervoer) 
wijziging moet worden gebracht? 
111. 

I. Wat zijn uw gedachten over de voe-
ding van een verkeersfonds : 

a) door een heffing op het voertuig 
b) door een heffing op de brandstof 
c) door een heffing op het parkeren? 

2. Wenst u de bromfietsen bij deze 
heffingen betrokken te zien ? 

Databanken 
De technische ontwikkeling van de 

computer stelt ons in staat zeer grote 
hoeveelheden informatie tegen een re
delijke kostprijs op te slaan, elk ogen
blik op te roepen en elk type informatie 
te correleren met elk ander type. 

Het gebruik van geautomatiseerde 
persoonsgegevens maakt reeds een ster
ke opgang. Binnenkort breekt er door 
de indiening van het ontwerp van wet 
voor een centrale personenadministratie 
een nieuw tijdperk aan. Aanvaarding 
van dit wetsontwerp met de daarin ver
vatte toewijzing van een persoonsnum-

uitsluitend door de geldontwaarding 
voor het eerst niet meer voldoende was 
om de verhoging van de ambtenarensa
larissen op te vangen - hetgeen bete
kent, dat voortaan wellicht een deel van 
de 6 pct. (die ontstaat door de reële 
groei van de ontvangsten zonder reke
ning te houden met de geldontwaar
ding) hiervoor zal moeten worden be
stemd, als de loonstijging in dit tempo 
doorgaat (zie boven!...); ten tweede de 
constatering dat de 6 pct. als groeiper
centage waarschijnlijk te hoog is (ook 
als men het als gemiddelde beschouwt 
- trendmatig - want over 1972 is de 
groei van de ontvangsten eerder 3% 
pct.!). 

Beleidsombuiging 
Dit alles is een aanwijzing dat we er 

nog niet zijn. De beleidsombuigingen 
moeten verder gaan, hoe hard dat mis
schien ook moge klinken. De overheids
uitgaven moeten verder in hun groei 
worden gematigd, op straffe van een 
wegzinken in een economische chaos. De 
toepassing van de profijtgedachte geeft 
hierbij enige verlichting. Zij heeft haar 
grenzen bij de prijzen van merit-goods 
en waar iedereen hetzelfde profijt ge
niet (b.v. basisonderwijs). Des te ver
wonderlijker is het dat op het terrein 
waar zij met het meeste resultaat zou 
kunnen worden toegepast, het huurbe
leid ( mèt individuele subsidie voor dege
nen die in de verdrukking zouden drei
gen te komen), waar het profijt zeker 
niet gelijk is, en de prijs vaak omge
keerd evenredig eraan, deze gedachte 
door het kabinet niet consequent wordt 
gevolgd. 

Ook de toekomst is - evenals het 
heden - niet gemakkelijk. Ik mis in de 
Miljoenennota een duidelijke onderlijning 
van de ernst van de situatie; gelukkig 
is die in de slotzin van de Troonrede wel 
aan te treffen. 
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mer aan iedere Nederlander maakt een 
geïntegreerde automatische administra
tie van bijv. gegevens van de belasting
dienst, justitiële diensten, onderwijs
diensten, gezondheidsdiensten en bur
gerlijke stand mogelijk. Bovendien kun
nen al de in overheidsdienst werkzame 
personen met hun als werknemer van 
belang zijnde gegevens worden opgeno
men. 

De toewijzing van een persoonsnum
mer maakt het zeer gemakkelijk gege
vens van de ene (ambtelijke) dienst 
naar de andere uit te wisselen; dit geldt 
tevens voor de door de lagere overheden 
opgeslagen persoonsgegevens. Het is 
duidelijk, dat er hier een dilemma voor 
de liberaal gaat ontstaan. Een efficiënt 
bestuur eist een efficiënte administratie. 
Duidelijk is echter ook, dat het individu 
recht heeft op privacy. De onderstaande 
vragen zijn erop gericht een afbakening 
te vinden tussen de eisen van de effi
ciency en van de privacy. 

Ook particuliere en overheids-bedrij
ven en- instellingen maken steeds meer 
gebruik van geautomatiseerde persoons
gegevens (ANWB, PTT, ABP, Stichting 
Medische Registratie, gemeenschappelij
ke banken met het Bureau Krediet Re
gistratie, enkele banken met effectenad
ministratie). Momenteel bestaan er ge
heel geen wettelijke regels over het be
heer van deze gegevens. Na invoering 
van een persoonsnummer zullen deze 
administraties naar alle waarschijnlijk
heid ook hierop gaan administreren. 
Ook al deze gegevens worden dan zeer 
gemakkelijk uitwisselbaar. 

Vragen. 1) Bent u van mening, dat in 
de wet voor de centrale personenadmi
nistratie gedetailleerd die maatregelen, 
die de privacy waarborgen, opgenomen 
moeten worden of vindt u, dat de uit
werking van deze maatregelen middels 
algemene maatregelen van bestuur of 
ministeriële beschikkingen en eventuele 
latere wetgeving kan geschieden '! 

2) Vindt u, dat de volgende maatrege
len nodig zijn en hebt u wellicht ideeën 
over hun nadere detaillering'! Daarbij 
moet u bedenken, dat elke extra "con
trole" het systeem minder hanteerbaar 
en efficiënt maakt voor de legitieme ge
bruikers. 

a) De invoering van een nieuw soort 
gegevens in de centrale personenadmi
nistratie kan alleen bij de wet geschie
den. 

b) Er moet voor elk afzonderlijk ge
geven, voorzover niet bij de wet gere
geld, bij ABvB vastgesteld worden voor 
welke ambtelijke instantie het toegan
kelijk is. 

De verantwoordelijke minister kan 
hierop in bijzondere gevallen een uitzon
dering toestaan. Het verstrekken van 
gegevens aan niet uitdrukkelijk daartoe 
gemachtigden is een misdrijf. 

c) Er mogen nooit gegevens verstrekt 
worden aan niet-ambtelijke instellingen 
en privé personen. 

d) Iedereen heeft (tegen betaling van 
de kosten) het recht de gegevens over 
zichzelf en zijn minderjarige kinderen 
in elk onderdeel van de centrale perso
nenadministratie op te vragen. 

e) ledereen heeft het recht in verband 
met de van hem opgeslagen gegevens 
bij een controlecommissie bezwaar aan 
te tekenen. Dit dient met een eenvoudi
ge en niet kostbare procedure te kun
nen. 

f) Justitiële veroordelingen worden 
volgens de huidige normen van "scho
ning" daadwerkelijk uit de computer 
verwijderd. (Dit in tegenstelling tot de 
mogelijkheid van het wei behouden van 
deze gegevens, doch met de toevoeging 
"geschoond".) 

g) Ten aanzien van "schoning" van 
geregistreerde gegevens van politionele 
aard moet er een aparte algemeen gel
dende regeling komen. Andere registra
tie dan die volgens deze regding is ver
boden. (Misdaadbestrijding eist inscha
keling van computers; spoedige bezin
ning over deze gegevens, die vaak al
leen maar vermoedens zijn, alsmede 
over hun toegankelijkheid, is nodig). 

3) Moet de in 2 e genoemde controle
commissie een burgerlijke rechter, een 
ambtelijke commissie, een onafhankelij
ke door het parlement aangestelde per
soon (een soort ombudsman) of een uit 
representanten van brede lagen van de 
bevolking samengestelde commissie 
zijn? 

Moeten haar uitspraken bindend zijn 
of moeten het adviezen aan de verant
woordelijke minister of aan de Kroon 
zijn'! 

4) Is het noodzakelijk dat het beheer 
van particuliere databanken door de wet 
geregeld gaat worden en dat er analoge 
regels als u gewenst vindt van de bij 
vraag 2 en 3 genoemde punten ook hier
voor gaan gelden '! 

Democratisering 
Vraag 1. Bent u het er wel of niet 

mee eens dat het recht op inspraak van 
de werknemer in het bedrijfsleven op 
dit moment vooral inhoud gegeven moet 
worden door uitbouw van de directe me
dezeggenschap op de arbeidsplaats? 

Toelichting. Het liberale uitgangspunt 
vraagt de vrijheid van ontplooiing voor 
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• De VVD 1n het parlement 

De Tweede Kamer heeft dhr. Joekes 
·wederom, als tweede ondervoorzitter, in 
het presidium gekozen. 

Terstond nadat H.M. de Koningin het 
nieuwe parlementaire zittingsjaar had 
geopend, is de Tweede Kamer weer, na 
een betrekkelijk kort reces, aan de ar
beid gegaan en heeft twee vrij belangrijke 
wetsontwerpen behandeld. Daar was in 
de eerste plaats het wetsontwerp tot 
uitbreiding van de deelneming van het 
rijk in het aandelenkapitaal met 
WO miljoen gulden - van de KLM. 

De VVD-fractie, bij monde van de 
heer De Bet>r, toonde zich hiervan een 
voorstander, o.a. omdat de KLM een be
langrijk stuk werkgelegenheid betekent, 
ook indirect via het voor- en natrans
port, en bovendien in engere zin rende
rend is voor het rijk. Het genoemde be
drag dient voor de financiering van de 
noodzakelijke uitbreiding van de KLM
vloot. Van deze noodzaak overtuigd 
zijnde, vroeg de heer De Beer wel aan 
staatssecretaris dr. Kruijsinga of deze 
bij de KLM zijn invloed wil aanwenden 
om de nieuwe machines te voorzien van 
geluidloze motoren. 

Op de vraag van de heer De Beer of 
de tarievenslag het exploitatieresultaat 
van de KLM zal beïnvloeden, antwoord
de de staatssecretaris, dat dit slechts 
naar zijn mening in beperkte mate het 
geval zal zijn, aangezien de goedkope 
retourtjes uitsluitend gelden voor de At
lantische route en de vrijheid van tarie
ven op de overige lijnen bij eerdere ge
legenheden niet tot lage prijzen heeft 
geleid. 

Rijk en gemeenten 

Bij het wetsontwerp tot wijziging van 
de financiële verhoudingswet rijk-ge
meenten sprak voor de VVD de heer 
Koning. Het onderhavige wetsontwerp 
beoogt slechts een technische herzie
ning, maar deze houdt ook een sanering 
in van de financiën van de vier grote 
gemeenten. 

Eigenlijk ging het wetsontwerp de 
heer Koning niet ver genoeg. Aan een 
financieel statuut, dat de financiële be
trekkingen tussen de centrale overheid 
en de lokale overheden voor een langere 
tijd zou kunnen regelen, is men nog niet 
toe. Zo'n statuut lijkt voorshands ook 
moeilijk realiseerbaar te zijn. De heer 
Koning zei in dit verband er van door
drongen te zijn, dat het ei van Colum
bus op dit terrein ook nog niet is gevon
den. De grootste gemeenten hebben in 
het verleden onder de financiële verhou
dingswet geleden. De thans voorgestelde 
verschuivingen brengen die grootste ge
meenten nu wel in een gunstiger positie, 
zo constateerde de heer Koning. Niette
min: een meer fundamentele herziening 
van de verhoudingswet lijkt gewenst. In 
het bijzonder vroeg de heer Koning ook 
aandacht voor het verkrijgen van vaste 

WIE WIL AAN MINDERVALIDE 
die maandagkranten met (prof)voetbalnieuws verzamelt, zijn plaatselijke of 
streekkrant opsturen (zolang de competitie duurt). Ook bij uitwedstrijden. 
Graag briefkaartje aan: Blauwvink, De Eiber 77, Hoogeveen. 
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ieder individu. Voortdurende democrati
sering van de menselijke verhoudingen 
in onze ingewikkelde industriële samen
leving is gewenst. Dat betekent o.a. in
houd geven aan het recht op inspraak 
van de werknemer in het van oorsprong 
hiërarchisch gestructureerde bedrijfsle
ven. De liberaal gaat daarbij uit van de 
ondernemingsgewijze produktie en 
handhaving van de vrijheid van onder
nemen. Door de invoering van een groot 
aantal sociale wetten en de invloed van 
de vakverenigingen is de bestaanszeker
heid van de werknemers gegarandeerd. 
Door ingrijpende modernisering van het 
ondernemingsrecht o.l.v. de liberale mi
nister Polak heeft o.a. de medezeggen
schap van de werknemer een belangrij
ke wettelijke basis gekregen. De vraag 
is dan ook of niet juist nu de uitbouw 

van de directe medezeggenschap in de 
dagelijkse werksituatie alle aandacht 
verdient. En zo ja of dit niet met name 
mentaliteitsverandering bij werkgever 
en werknemer vraagt. 

Vraag 2. Denkt u dat de meeste werk 
nemers meer geïnteresseerd zullen zijn 
in het vergroten van hun zeggenschap 
in de onderwerpen die hen direct raken 
of meer in het mee leiding geven aan de 
onderneming en beperken van het 
eigendomsrecht van de aandeelhouders? 

Toelichting. De meeste werknemers 
lijken voornamelijk geïnteresseerd in 
het vergroten van hun invloed op het 
eigen werk en in de sociale beleidson
derwerpen die hen direct raken zoals 
fabriekssluitingen en fusies. De vakver
enigingen, op zoek naar nieuwe terrei
nen van werkzaamheid, willen onder 
medezeggenschap ook het mee leiding 
geven verstaan. Zij zien in het meespre
ken in ondernemingsraden over bedrijfs
problemen aan de top een hefboom om 
de structuur van het bedrijfsleven en 
daarmee de gehele maatschappij-struc
tuur te veranderen. Zal een dergelijke 
vorm van medezeggenschap niet tevens 
leiden tot beperking van het eigendoms
recht van de aandeelhouders? Zal de 
liberaal in dit verband het belang van 
medezeggenschap niet tegelijk willen 

financieringsmiddelen voor de gemeen
ten, die met het aantrekken van kapi

. taal nu maar al te vaak in de knel 
geral>en. 

Vragen 

Schriftelijke vragen van Kamerleden 
kan men moeilijk aan een waardeme
ting onderwerpen. Elk onderwerp, dat 

. in een vraag aan de orde wordt gesteld, 
heeft in een bepaald opzicht betekenis. 
In het algemeen bestrijken vragen aan 
de regering echter deelgebieden van het 
beleid. Soms echter springt er een vraag 
uit, die de gehele samenleving raakt. 
Zo'n vraag was die van de fractie-voor
zitter van de VVD, de heer Wiegel over 
de allerongelukkigste uitlating van mi
nister Van Agt, gedaan tijdens een ont
moetingsbijeenkomst met journalisten, 
nl. dat hij "als ariër en als jonge man, 
die van de oorlog weinig bewust heeft 
meegemaakt, het met een voorstel tot 
vrijlating van de drie Duitse oorlogs
misdadigers in de Bredase gevangenis 
nog moeilijker zal krijgen dan zijn 
voorganger, mr. Polak," of woorden van 
die strekking. In elk geval heeft de be
windsman van Justitie het woord 
"ariër" gebezigd en het is niet· verwon
derlijk, dat het hanteren van deze term 
een stroom van protesten heeft opgele
verd, uit schier alle kringen van de Ne
derlandse samenleving. De heer Wiegel 
- overigens niet het enige Tweede Ka
merlid, dat daarover vragen stelde -
vroeg de minister of hij meent, "dat het 
voor een beoordeling van de vraag, of de 
Duitse oorlogsmisdadigers in Breda al 
dan niet terecht hun vrijheid herkrijgen. 
van belang is of een daartoe strekkende 
maatregel is genomen, c.q. bevorderd 
door een "ariër" of een "niet-ariër", nog 
afgezien van de vraag, wat met die aan
duidingen precies mogen worden be
doeld?" En verder vroeg de heer Wiegel 
of de minister bereid was "onomwonden 
te verklaren, dat hij betreurt zich in 
( ... ) bedoelde zin te hebben uitgelaten. 
aangezien de gebezigde woorden niet al
leen niet ter zake dienende en onge
rechtvaardigd zijn, maar bovenal door 
velen als uitermate kwetsend zijn erva
ren." 

Met bijna ongebruikelijke snelheid 
heeft minister Van Agt de vragen 
beantwoord en inderdaad onomwonden 
verklaard de gewraakte uitlating te 
hebben gebezigd en die te betreuren. 
Het incident schijnt hiermee afgedaan. 
maar het is wel zeker, dat het bij de 
behandeling van de begroting van justi
tie, toch weer aan de orde zal worden 
gesteld. Twee jaar geleden bleek een 
meerderheid van de ·Kamer niet voor 
vrijlating van de "drie van Breda" te 
gevoelen. Afgewacht dient te worden 
hoe de Kamer er in haar nieuwe sa
menstelling over denkt. Gegeven zijn 
"ariër"-verklaring lijkt het ons echter 
voor minister Van Agt wel moeilijk zelf 
een uitspraak van de Kamer uit te lok
ken. 

Keren we thans tot de meer dagelijk
se zaken terug. 
• Uit vragen van de heer Koning aan 
de minister van Verkeer en Waterstaat 
blijkt, dat de verkeerssituatie op de 
kruispunten van Rijksweg 42 met de 

afwegen tegen een zo vrij mogelijke uit
oefening van het eigendomsrecht van de 
aandeelhouders die tegelijkertijd werk
nemer kunnen zijn? 

Vraag 3. Bent u van mening dat 
voortgaande interne democratisering in 
het bedrijfsleven door vergroting van de 
invloed op het eigen werk de efficiency 
van de bedrijfsvoering positief of nega
tief zal beïnvloeden? 

Toelichting. Zal de aanwezigheid van 
meer mogelijkheden tot zelfstandige 
deelname en individuele ontplooiing in 
de directe werksituatie niet eerder prik
kelen tot grotere dan tot lagere arbeids
prestatie en produktiviteit? En zo ja is 
dit niet in het belang van alle betrokke
nen, d.w.z. werknemers, consumenten en 
aandeelhouders? Medezeggenschap door 
meer invloed op het eigen werk vraagt 
tevens een grotere medeverantwoorde
lijkheid van de werknemer. Dit kan be
reikt worden door het proces van "dele
gatie naar beneden", maar ook door 
"delegatie naar boven." Wordt dit laat
ste aspect bij voorstellen tot verdere ver
ruiming van de bevoegdheden van on
dernemingsraden wel of niet voldoende 
onderkend? 

Vraag 4. Bent u het er mee eens dat 
experimenten tot het uitbouwen van di
recte medezeggenschapsstructuren in 
het bedrijfsleven door de VVD als libe-

Knijpslaan en de Rengerslaan ( Gronin
gen-Nieuwe Schans) nog steeds onvol
doende is geregeld. Met het oog op de 
openstelling van de nieuwe rijksweg 
lijkt een oplossing dringend geboden, 
meent de heer Koning. 
• Wat het verkeer betreft kunnen we 
in de buurt blijven. De heer Van Dijk 
heeft te zamen met enige andere Kamer
leden aan dezelfde minister vragen ge
steld over de flessehals in de kom van 
Odoorn. Is de minister bereid in verband 
met de toenemende verkeersintensiteit 
op rijksweg 34, met het oog op de mo
gelijkheid van verkeers-rampen in ver
band met het vervoer van chemische of 
ontvlambare stoffen door de kom van 
Odoorn, alsmede de overlast voor het 
lokale dorpsverkeer en de verblijfs- en 
dagrecreatie ter plaatse, te bevorderen, 
dat op korte termijn plannen in voorbe
reiding en vervolgens in uitvoering wor
den genomen, waardoor de gevaarlijke 
situatie afdoende kan worden verbe
terd? 
• Het vraagstuk van ongefluorideerd 
drinkwater in gefluorideerde gebieden is 
onderwerp van vragen van mevr. Veder
Smit aan de minister van Volksgezond
heid en Milieuhygiëne, dr. Stuyt. Ons 
Kamerlid wiJ weten of de aangekondig
de opdracht tot wetenschappelijk onder
zoek naar de mogelijkheden voor ont
wikkeling van ontfluoriderings-appara
tuur per kraan reeds is verstrekt. 
• De heer Tuynman heeft zich met 
vragen over de massale vogelvangst in 
België gewend tot de staatss-ecretaris 
van Buitenlandse zaken, de heer Wes
terterp en tot de staatssecretaris van 
CRM, de heer Vonhoff. De heer Tuyn
man wil o.m. weten in hoeverre reeds 
voortgang· is geboeltt met het overleg, 
dat in Beneluxverband plaatsvindt over 
de uitwerking van de Beneluxovereen
komst op het gebied van de jacht en de 
vogelbescherming. 
• De heer Koning heeft vragen aan de 
staatssecretaris van Justitie, de heer 
Grapperhaus, gericht over een geval 
van hongerstaking in het huis van be
waring te Utrecht. 
• Tenslotte vragen van de heer De 
Beer. In het ene stel - gericht tot de 
minister van Binnenlandse zaken, mr. 
Geertsema - gaat het over het ontbre
ken van een hinderwetvergunning aan 
een tweetal bedrijven in Heerlen. De 
heer De Beer meent dat hier sprake is 
van onzorgvuldig bestuur, met name van 
de kant van b. en w. van Heerlen. 
• Het andere stel vragen van de heer 
De Beer - gericht tot de minister van 
CRM - heeft betrekking op een bericht 
in het NOS/TV-journaal op 20 septem
ber jl., waarin werd verklaard, dat door 
de gemeente Vlaardingen de mogelijk
heid werd overwogen om in verband 
met de smog-toestand astma en 
bronchitispatiënten te evacueren. Van 
de zijde van het gemeentebestuur is 
verklaard, dat dit bericht uit de duim 
gezogen was. Meent de minister, dat een 
dergelijk incident de geloofwaardigheid 
van een onverhoopt echt alarm in de 
toekomst niet bevordert en is de mini
ster bereid er bij de NOS op aan te 
dringen, dat voortaan meer zorgvuldig
heid wordt betracht juist bij dit soort 
zaken? 

rale politieke partij aangemoedigd moe
ten worden en dat onderwijs en vorming 
daarbij van groot belang zijn? 

Toelichting. Een groeiend gedeelte 
van de Nederlandse beroepsbevolking is 
in loondienst. Voor de meeste burgers is 
er vaak geen andere mogelijkheid om in 
hun onderhoud te voorzien. Hun ar
beidsvrijheid is beperkter dan van dege
nen die zelfstandig werkzaam zijn. 
Dreigt in het hoog-ontwikkelde indus
triële bedrijfsleven van vandaag de indi
viduele werknemer niet steeds meer van 
zijn dagelijkse werkomgeving te ver
vreemden ? Vindt het snel toenemend 
ziekteverzuim, dat in twintig jaar tijds 
zich verdubbelde tot bijna 8 pct. van de 
arbeidstijd, hier wellicht mede een oor
zaak in ? In een aantal vooroplopende 
ondernemingen is reeds een aanvang ge
maakt met experimenten tot vergroting 
van de directe medezeggenschap. Zijn 
dergelijke experimenten met werkover
leg, mogelijkheid tot interne sollicitatie, 
periodieke bijscholing, inrichting van de 
eigen werkplek, invoering van een indi
vidueel klachtrecht, invloed op de wijze 
van leiding geven en leiding ontvangen, 
flexibele werktijden, etc. wei of niet be
langrijke middelen om de invloed op het 
eigen werk te versterken en de vrijheid 
tot ontplooiing van de in loondienst ver
kerende werknemers te vergroten? 
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Een flinke stap achteruit 

Mej. Gijsberts, de schrijfster van 
nevenstaand artikel, is eindredactrice 
van "De Driemaster" c:n lid van de 
partijraad van de VVD. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

INDUSTRIEEL 
EXPERTISE- EN 
MAKELAARS 
BUREAU 

"Afschaffing van de strafbaarstelling 
van abortus door medis('.h bevoegden. -
De vraag of en in hoeverre de medicus 
uitsluitend op grond van bepaalde indi
caties tot het opwekken van abortus 
mag overgaan, is niet in de eerste 
Jllaats van politieke aard en Iaat de 
VVD, mede in verband met de zich snel 
evoluerende standpunten daaromtrent in 
dit verkiezingsprogram onbeantwoord." 

Zo en niet anders hebben we het neer
gelegd in ons programma "Liberalen op 
nieuwe wegen". En de heer Geertsema 
heeft meerdere malen verzekerd, dat hij 
bij coalitie-onderhandelingen niet bereid 
zou zijn van dit standpunt af te stap
pen. De erkenning van het recht op 
abortus werd het laatste controversiële 
punt van Steenkamps informatie. De 
VVD-er Geurtsen leidde de commissie 
die een compromis ging voorbereiden, 
en standpunten en beleid van deze par
le!llentariër kennende, meenden wij dat 
wij op de goede weg waren. 

"Er was een beetje haast bij; 't moest 
de volgende dag klaar," zou Geurtsen 
later in HP van 13-7 verklaren. Alsof 
dat een excuus zou kunnen zijn voor het 
prijsgeven van het liberale program
ma in het tot stand gekomen akkoord, 
dat tot wet zal worden: · 

a. behandeling in erkende ziekenin
richting; 

b. positief advies van een wettelijk er
kend multi-disciplinair team van wisse
lende samenstelling; 

c. melding van de behandeling bij de 
regionale inspecteur van de volksge
zondheid. 

De heer Geertsema heeft veel bereikt 
in het regeerakkoord, maar hij heeft het 
duur moeten kopen. Ik vind het een 
ernstige zaak dat onze partij op een bij 
uitstek "liberaal'' punt haar wensen 
heeft moeten prijsgeven of erger nog 
zich nu gebonden heeft aan een regeer
akkoord waarvan punt b volkomen in 
strijd is met ons partijstandpunt. Het is 
een stap achter uit. 

Hadden ARP en KVP de VVD er mis
schien maar van kunnen overtuigen dat 
wetswijziging nog niet nodig was ge
weest. Dan waren we er tenminste niet 
op achteruitgegaan. We hadden dan bo
vendien vier jaar de tijd gehad om de 
confessionelen ervan te overtuigen, dat 
een criterium voor abortus niet wette
lijk geregeld kan worden. 

De VVD heeft een stap achteruit ge
daan, en het verkiezingsprogramma is 
- althans op het punt abortus - niet 
meer dan oud papier. Dit bleek eens 
temeer toen op 3 augustus jl. door een 
aantal Kamerleden aan de ministers van 
volksgezondheid en justitie vragen wer
den gesteld over het abortusvraagstuk 
en de !egalisering ervan. Bij de vraag
stellers ontbrak de VVD. Initiatiefnemer 
ir. Schwarz (D'66) kreeg op zijn ver
zoek om ondersteuning van de VVI?
fractie in de Eerste Kamer ten ant
woord, dat de liberale senatoren gezien 

Najaars(onferentie 
U kunt zich nog opgeven voor de AI

gemene Bijeenkomst op de Pietersberg 
op 16 en 17 oktober a.s. Agenda en aan
meldingsformulier zijn geplaatst in onze 
rubriek in Vrijheid en Democratie van 3 
en 17 sept. jl.. Wij willen u er op wijzen, 
dat u gebruilt kunt maken van een week
endretour van de spoorwegen. 

Vragen over druggebruik 
Op de Najaarsconferentie zullen mevr. 

mr. N. M. de Goede-Lodder, kinderrech
ter, en W.G. Mulder, zenuwarts de Pro
blemen rond het Druggebruik belichten. 

Daar het voor de meningsvorming in 
de VVD van belang is, dat de vrouwen 
in de VVD zich uitspreken over allerlei 
vragen, die met het druggebruik samen
hangen, heeft mevr. mr. E. Veder-Smit 
op verzoek van ons bestuur een vragen
lijst opgesteld. Aan de Centrale Verte
genwoordigsters zijn een aantal exem
plaren van deze vragenlijst ter behande
ling in de vrouwengroepen toegezonden. 

Meer exemplaren van deze vragenlijst 
kunnen worden aangevraagd bij de se-

het regeerakkoord "niet nu al hiertegen 
van leer kunnen gaan trekken". 

Volgens mij echter stond niets een on
dersteuning van de vragen door de 
VVD-fractie in de weg. Zij dragen geen 
politiek karakter, liggen zelfs in de lijn 
van het regeerakkoord maar vertolken 
tegelijkertijd de verontrusting van al 
diegenen die hier gereserveerd tegen
over staan. "Liberalen op nieuwe we
gen" is op uiterst democratische wijze 
tot stand gekomen. Onze - eveneens 
uiterst democratisch gekozen - verte
genwoordigers in· het parlement hebben, 
bij de aanvaarding van hun kandida
tuur, het verkiezingsprogram onder
schreven. Maar het lijkt er nu op, dat in 
dezen mét het partijprogram de goede 
wil ten aanzien van zaken die essentieel 
zijn voor onze gehele bevolking de mist 
in is gegaan en nog slechts de partijpo
litiek een rol speelt. 

ANNEKE GIJSBERTS 

Naar onze mening hebben de rragen 
van ir. Bchwartz wel degelijk een poli
t-iek karakter. In de vrage1l 1 tjm 3 
wordt een groot deel van het abórtus
vraagstuk aan de orde gesteld, met 
voorbijgaan van het feit, dat het regeer
akkoord hierover een u·itspraak doet. In 
de vragen 4 en 5 wordt de reger·ing 
aängespoord het oprichte·n van abortus
klinieken te steunen; hierop ka·n men 
nauweliijks een afdoende antwoord ver
wachten, zolang het regeerakkoord nog 
niet in een wetsontwerp is uitgewerkt. 
Wij delen derhalve de mening van de 
Eerste Kamer-fractie, dat mede-ondeY
tekening van de vragen van ir. 
Schwartz geen zin heeft. 

De geachte inzendster stelt dat het 
regeerakkoord zelf een flinke statP ach
teruit betekent. Inderdaad zijn de wen
sen 'l'an de VVD daarin niet ten volle 
verwezenlijkt. Wij tekenen hierbij ech
ter het volgende aan: 

1. de gedachtenwisseling en de feitelij-
lee ontwikkeling t.a.v. het abortus-
m·aagstuk is nog in volte gang. 

2. De stelling, dat handhaving van de 
ILUidige wetgeving de voorkeur zou heb
ben verdiend, gaat eraan voorbij, dat bij 
strikte handhaving van de bestaande 
wettelijke bepalingen, veel van de nu 
bestaande mogelijkheden zouden vm·val
len. De vragen van de Tweede-Kamerle
den Tilanus c.s. - die evenmin door de 
VVD werden mede-ondertekend - ge
ven een indicatie van de gevaren, die de 
abortus-klinieken bedreigen. Het zou 
eenvoudig geweest zijn overeen te ko
men, dat de wet niet veranderd zal wor
den. De werkgroep was dan in 5 minn
ten klaar geweest! 

3. De inschakeling van teams was niet 
ons hoogste verlangen. Zij zijn in wezen 
ons offer geweest in het compromis. Bij 
die teams wordt er van uitgegaan, dat 

c1etaresse mevr. mr. E. de Roock-Bed
ding, Stadhoudersplantsoen 212, Den 
Haag. 

Regionale studiedag 
De Nationale Vrouwen Raad organi

seert op 26 oktober a.s. in de Stads
schouwburg te Deventer een Studiedag 
voor de Provincies Gelderland en Over
ijsel met als onderwerp: "Praten wij 
over de Verenigde Naties of praten zij 
over ons?" Aanvang 10 uur, einde 16.30 
uur. 

Programma: Opening door mevr. M. 
A. v. d. Boogert-Selhorst, presidente 
N.V.R. 

Woordspel onder leiding van mevr. J. 
Aalders-de Weerd, Andragoge. 

Inleiding door mevr. J. Schim-v.d. 
Loeff, in 1969 afgevaardigde naar de 
Verenigde Naties. 

Groepsdiscussies. 
Lunch. 

Forum van leden, die internationaal 
actief zijn. 

Kosten f 4 te voldoen aan de zaal. 
Opgave vóór 18 okt. a.s. bij mevr. ir. 

L. van den Berg-Gerlagh, Bremlaan 6, 
Rozendaal, post Velp. 

zij niet dienen ter examinering van de 
~;ro·ztw, maar dat twee leden van het 
team de arts van advies dienen. Toch 
kunnen deze teams ook voor de vrOtfV 
van belang zijn, en wel als zij geen arts 
bet·eid kan vinden haar te helpen. Bo
vendi.m~ zal het instellen van ·teams 
(waarbij mede wm·dt gedacht aan de 
bestaande bm·eaus V(tn levens- en gezins
moeilijkheden en de NVSH-teams) er 
mogelijk toe leiden, dat de nu bij zie
kenhuizen reelal nog bestaande weer
.~tanden worden overwonnen. Tot goed 
begrip diene overigens, dat uitdrukke
lijk het woord "ziekeninrichting" is ge
bt·uikt om duidelijk te maken, dat a.p. 
niet alleen in ziekenhuizen, maar ook -
de huidige praktijk - poliklinisch zal 
kunnen plaats vinden. 

4· Bij de komende wettelijke regeling 
zal nog veel ·gepreciseerd moeten wor
den. De samenstelling van de teams, het 
aantal adviseurs uit de teams per geval, 
de termijn wam·binnnen het advies moet 
zijn verleend, zijn zaken die in het ak
koord niet zijn uitgewm·kt. Hier bestaan 
nog ve!e mogelijkheden om het VVD 
standptmt zo dicht mogelijk te benade
ren. Het 'Verkiezingsprogt·amma is daar
bij voor ons geen oud papier. Het blijft 
ons t'ichtsnoer om binnen het raam vatl 
het politiek mogelijke de wens van de 
meerderheid in de VVD te proberen te 
realiset·en. 

Het abm·tns-compromis geeft een an
dere t·egeling dan de VVD gerealiseerd 
zou hebben, als zij het op dat punt voor 
het zeggen had gehad. Politiek blijft 
echter, zeker in ons land, de kunst van 
het haalba;·e. Met het compromis heb
ben wij geen stap achteruit gezet. Het 
is eerder van een eerste schrede voor
waarts naar de erkenning van de eigen 
1Jerantwoordetijkheid. 

A. GEURTSEN 
E. VEDER-SMIT 

Cursus vrouwenbelangen 
De Nederlandse Vereniging voor 

Vromvenbelangen afdeling Den Haag en 
omstreken organiseert een cursus De 
~warte kunst van het rekenen op maan
dag 11 en 25 oktober, en 1 en 15 novem
ber a.s. De cursus is toegankelijk voor 
leden en niet-leden, ook voor mannen. 
Het doel is enig licht te werpen op een 
aantal financieel-economische proble
men. 

Sprekers: 11 oktober prof. drs. W. H. 
Lambers, hoogleraar te Rotterdam 

25 oktober prof. dr. H. J. Witteveen, 
oud-minister van financiën. 

1 november prof. drs. C. A. van den 
Beid, hoogleraar te Rotterdam. 

15 november prof. dr. J. Zijlstra, pre
sident van de Nederlandse Bank. 

Kosten: f 7.50 voor leden inclusief 
syllabi. 

f 10 voor niet-leden. 

Opga\'e vóór 4 oktober a.s. aan mevr. 
C. Barentsen-Plomp, Leyweg 176, Den 
Haag. 

Betaling: via overschrijving giro Am
ro Bank Den Haag no 224900, onder 
vermelding van no. 472711083. 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines, installaties e.d. 

DRS. I N G. H. G. DE R 0 0 V 
voor de Brandverzekering, Hypotheek, 
Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

(drievoudig beëdigd) 

Akkerstraat no. 43 - Postbus 405 - Eindhoven 
Tel. no. 040-6 33 08-6 37 67 na kantoortijd 43 16 83. 
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EINDHOVEN 
• Secretariaat afdeling· Eindhoven Ve
saliuslaan 30 Eindhoven. Tel. 040 -
114587. 

• Op Woensdag 6 oktober a.s. zal Drs. 
G. M. van Aardenne, lid van de Tweede 
Kamer, voor de afdeling Eindhoven in 
een openbare vergadering een inleiding 
houden over: De huidige regering en de 
financieel-economische situatie. Er zal 
volop gelegenheid tot discussie zijn. De 
bijeenkomst wordt gehouden in Grand 
Hotel de Cocagne, Vestdijk 47, Eind
hoven. Aanvang 20.15 uur. 

door onze redacteur 
G. Stampher 

Onderwijs 

I N opdracht van het bestuur van het 
samenwerkingsorgaan agglomeratie 

Eindhoven en de besturen van instituten 
voor vwo, havo en mavo in de agglo
meratie is een rapport uitgebracht over 
huidige en toekomstige onderwijs-voor
zieningen. Uit het centrum en uit de 
oudere wijken van Eindhoven trekt de 
bevolking geleidelijk weg, terwijl er in 
de nieuwe wijken en in de randgemeen
ten nieuwe en zich snel uitbreidende be
volkingsconcentraties ontstaan. Daar
door komen de onderwijsvoorzieningen 
steeds verder van de leerlingen af te 
liggen. In dit rapport zijn spreidingsmo
dellen opgenomen, die vooruitlopen op 
de toekomstige behoefte aan onderwijs
voorzieningen, waardoor men in de toe
komst bovengeschetste toestanden hoopt 
te voorkomen. 

Deze spreidingsmodellen zijn geba
seerd op prognoses, die volgens drie ver
schillende methoden zijn gemaakt. Twee 
daarvan zijn gebaseerd op de deelname 
aan het basis-onderwijs en een op basis 
van de geconstateerde deelname aan het 
onderwijs na de basis-school. Het werk
gemiddelde wat daarvan is genomen 
moet gezien het hoge deelnemings-per
centage van de leerlingen aan het ka
tholieke basis-onderwijs wel in het voor
deel van het katholieke onderwijs uit
vallen. (Percentages voor de agglomera
tie: katholiek 80 pct., openbaar 0,8 pro
cent, prot. chr. 8,1 pct. en bijzonder neu
traai 11,2 pct.). Dat komt bijv. tot 
uiting in de prognoses voor deelneming 
aan het openbaar onderwijs. Nu al be
zoeken 200 van de 1770 leerlingen het 

openbare vwo of havo, dat is dus plm. 
11,5 procent van het totaal. (Hinderlijk 
in dit rapport is dat het wemelt van de 
percentages, maar dat je de belangrijk
ste zelf uit moet rekenen!). Voor het 
katholiek onderwijs zijn dat 1277, dus 
72 procent. In de prognose voor 1973, 
gebaseerd op het gemiddelde van de 
drie genoemde methoden wordt op een. 
veel groter aantal leerlingen, nl. 1911 de 
prognose gegeven, dat dan 172 leerlin
gen, dus 9 procent openbaar vwo of ha
vo zal volgen, tegen 1447 leerlingen 
van katholieke instellingen, dus 76,5 
procent. Wèl wordt in het rapport ge
waagd van de teruggang van het aantal 
leerlingen van katholieke basisscholen. 

Over percentages gesproken: In het 
rapport wordt tot drie keer toe het 
woord "absurd" hoog gebruikt in ver
band met de deelnemingspercentages 
aan het openbaar vwo en havo (Wat 
aan de fractie-voorzitster van de VVD 
in de gemeente Son en Bruegel de op
merking ontlokte, dat voor dit woord 
"absurd" misschien "verrassend" had 
gestaan, als het rapport door een ander 
bureau was opgesteld). Met die deelne
mingspercentage's wordt de relatie tot 
het aantal schoolverlaters van de basis· 
scholen bedoeld. Dat was in relatie tot 
de schoolverlaters in 1969/'70 liefst 476 
procent. Er zijn nl. maar drie openbare 
basisscholen in Eindhoven, terwijl er 
verschillende randgemeenten zijn, waar 
helemaal geen openbaar onderwijs is, nl. 
in Best, Geldrop, Nuenen, Oirschot, Son 
en Breugel. In het rapport wordt opge
merkt, dat de overgrote meerderheid 
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van de leerlingen dan ook afkomstig is 
van basisscholen van andere richtingen. 
(Waaruit wel blijkt hoeveel behoefte er 
aan meer openbare basis-scholen is). 
Ook bij het openbaar mavo is een enor
me stijging van leerlingen gaande. 

Tot welke gevolgen het niet hebben 
van openbare basis-scholen kan leiden 
ondervond de gemeente Geldrop. Vol
gens de prognoses van de gemeente 
Geldrop zouden er in die gemeente vol
doende leerlingen zijn voor een openba
re scholengemeenschap lyceum - havo -
mavo. De gemeente Eindhoven onder
steunde deze aanvraag, het bestuur van 
het (katholieke) OMO (Ons Middelbaar 
Onderwijs) was zelfs bereid haar aan
vraag op grond van de prognoses van 
de gemeente Geldrop in te trekken. 
Toch werd het plan van hogerhand af
gewezen op grond van de schoolbezet
ting van de basisscholen in Geldrop: 70 
procent katholiek, 10,1 procent prot. 
chr., 19,8 procent bijzonder neutraal en 
0 pct. openbaar. 

Er wordt, ook in ander verband, in dit 
rapport gewezen op de richtlijnen van 
de Commissie Planprocedure, die bijna 
steeds van doorslaggevende betekenis 
zijn. Alleen wanneer men met harde cij
fers kan aantonen, dat de Commissie 
Planprocedure ernaast zit, is uitzonde
ring mogelijk. De minister is echter niet 
gevoelig, aldus het rapport, voor argu
menten, waarin wordt beweerd dat zo
veel kinderen van de eigen richting op 
scholen zitten van andere signatuur. 
Het antwoord luidt dan: Kennelijk pre
fereren deze kinderen het onderwijs op 
die andere scholen. De Commissie Plan
procedure baseert zich op feitelijke deel
name, evenals de minister, zo onderwijst 
het rapport. (Dat is in het geval Gel
drop wel héél duidelijk gebleken). 

Dat men in het algemeen in Brabant 
nog helemaal is ingesteld op het katho
lieke onderwijs en soms zelfs Brabant 
als model voor heel Nederland neemt 
moge blijken uit de opmerking van een 
Brabantse burgemeester aan een VVD
raadslid: Ach mevrouw, u moet wel be
denken, dat in Nederland eigenlijk al
leen openbaar onderwijs bestaat in de 
grote gemeenten. 

Visie Van Dam te eenzijdig 

Het plan van vara-ombudsman Marcel 
van Dam om van de individuele wel
vaartsstijging een gedeelte te reserve
ren voor de bouw van de goedkope wo
ningen, heeft inmiddels heel wat stof 
doen opwaaien. De initiatiefnemer denkt 
hierbij niet alleen aan de loontrekkers, 
maar ook aan de beoefenaren van vrije 
beroepen, zoals bij voorbeeld artsen en 
predikanten, die inmiddels reeds instem
mend op zijn voorstel hebben gerea
geerd. Het plan leek aanvankelijk ook 
bij de vakbonden aan te slaan, doch 
blijkens de Volkskrant van 25 septem
ber heeft de voorzitter van het NVV 
drs. H. ter Heide weer roet in de wo
ningpap van Van Dam gegooid door te 
verklaren dat het voorstel van de vak
centrales om voor de woningbouw de 
inflatiecorrectie te gebruiken, aanzien
lijk beter is, omdat dan vanzelf de las
ten hiervan beter worden verdeeld. De 
h~er Van Dam behoort overigens nog 
~uet tot de wanhopigen, aangezien hij 
mmiddels zijn voorstellen aan 1500 or
ganisaties in ons land heeft doen toeko
men, waarvan hij, gezien de tot dusver
re binnengekomen gunstige reacties, 
verdere positieve resultaten verwacht. 

Er zal wel niemand zijn die aan de 
goede bedoelingen van Van Dam twij
f~lt, maar tijdens zijn televisie-uitzen
dmg bleek wel duidelijk dat niet alleen 
hij, maar ook vele anderen, het vraag
stuk van de woningbouw meer emotio
neel ~an rationeel benaderen. Immers, 
h~t shmuleren van onze woningbouw is 
met slechts een kwestie van geld doch 
ook vele andere factoren spelen hierbij 
een rol. Deze factoren hebben te weinig 
a~nd~cht gekregen. Sterker nog: zij 
ZIJn m ~e ~eacties op zijn plan in het 
geheel met m het geding geweest. 

Het is een merkwaardige coïncidentie 
dat op vrijdag 24 september, mr. c. van 
den Hoff, directeur van de Nationale 
woningraad, tijdens een congres van die 
Raad te Amsterdam - overigens zon
d~r het plan Van Dam in zijn besehou
wmg te betrekken - die andere facto
ren juist wel voor het voetlicht bracht 
en wel in ongezoute bewoordingen, het-

geen onder meer blijkt uit het verslag 
in de Volkskrant van de daarop volgen
de dag, volgens hetwelk de heer Van 
den Hoff letterlijk heeft gezegd: "Wij 
opdrachtgevers, architecten, overheid en 
bedrijven, rotzooien maar wat aan -
wij verkeren in de bouwnijverheid in 
een toestand, waarvan het verbazing
wekkende alleen duidelijk kan worden 
gemaakt, als wij ons voorstellen, dat 
wij aan autofabrikanten zouden vragen 
in Amsterdam andere auto's met bij 
voorbeeld afwijkende maten en onderde
len te laten lopen dan in Utrecht, Gro
ningen of Rotterdam. Dit zijn produk
tiecondities, waarmee wij 'dagelijks te 
maken hebben." 

Pleidooi 
Hij bepleitte dan ook een bundeling 

van opdrachten in grote bouwstromen 
met een beperkt aantal typen, terwijl 
volgens hem voorts de belangrijkste 
bouwonderdelen volledig dienen te wor
den gestandaardiseerd en de bouwnij
verheid zeker moet kunnen zijn van een 
continue produktie. Het zou ons te ver 
voeren nader in te gaan wat er verder 
op dit congres is gezegd, maar één ding 
is ook daar opnieuw heel duidelijk naar 
voren gekomen, namelijk dat de bouw 
in ons land hoog nodig toe is aan een 
herstructurering, waarbij vooral ook de 
toeleveringsbedrijven een belangrijke 
rol spelen. 

Ir. B. W. te Kronnie van de Hollandse 
Betongroep wees hierop overigens reeds 
een week eerder tijdens een conferentie 
die onder auspiciën van de Lighthouse 
Club in het Bouwcentrum te Rotterdam 
werd gehouden, waarop hij zijn betoog 
rondom de volgende knelpunten op
bouwde: 
• een nauwelijks toenemende indus
trialisatie in de bouw, 
• nauwelijks of geen produktiviteits
stijging. 
• grote bouwkostenstijgingen, 
• spanningen op de arbeidsmarkt, 
• het betrokken zijn van steeds meer 
instanties bij de bouw, 
• een te weinig doelgerichte coördina
tie. 

Het is daarom ook verstandig geweest 
van de Stichting Raad van Bestuur 
Bouwbedrijf, het overkoepelend orgaan 
van de werkgeversorganisaties in de 
bouwnijverheid, dat zij inmiddels 'het 
initiatief heeft genomen om te komen tot 

een integraal structuuronderzoek van de 
bouwnijverheid. Bovengenoemde Raad 
heeft met name aan de ministers van 
economische zaken, volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening, verkeer en water
staat en sociale zaken in een brief dit 
initiatief kenbaar gemaakt. Zo wordt 
voorgesteld een commissie ter voorbe
reiding van een dergelijk structuuron
derzoek in te stellen, waarin naast ver
tegenwoordigers van de Raad van Be
stuur Bouwbedrijf, ook vertegenwoordi
gers van genoemde ministeries en van 
de werknemersorganisatie zitting zullen 
hebben. Ook de Centrale Commissie 
Bouwnijverheid, waarin drie werkne
mersorganisaties samenwerken, is van 
dit initiatief op de hoogte gesteld en 
uitgenodigd zitting te nemen in de voor
bereidingscommiss-ie. 

Volgens de Raad van Bestuur Bouw
bedrijf dient dit onderzoek met name te 
worden gericht op: 
• te verwachten ontwikkeling van de 
behoeften aan de prestatie van de bouw
nijverheid, zowel in kwantitatieve als in 
kwalitatieve zin. 
• de structuur van de bedrijfstak, de 
ontwikkelingen die zich daarbij voltrek
ken en de wenselijkheid daarop invloed 
uit te oefenen. 
• de middelen, die ertoe kunnen leiden 
dat de stijging van de produktiviteit in 
de bouwnijverheid meer in overeenstem
~ing komt met de gemiddelde stijging 
m de overige industrieën en dat zo moge
lijk de achterstand wordt ingehaald. 
• de sociale verhoudingen in de bouw
nijverheid in hun wisselwerking met de 
produktieverhoudingen. 

Pas als wij meer inzicht krijgen in de 
struct_urele problemen van de bouwnij
verheid, zullen de nodige financiële mid
delen effectief kunnen worden gebruikt. 
~-et is dan ook te hopen dat een derge
liJk structuuronderzoek bij de overheid 
de nodige weerklank zal vinden en dat 
dit onderzoek met de nodige voortva
rendheid ter hand zal worden genomen. 

Het is jammer dat de heer Van Dam 
deze facetten bij zijn plan niet ter spra
ke heeft gebracht, zodat hij ten onrech
te de indruk heeft gewekt, dat het 
vraagstuk van de woningbouw eenvou
diger ligt dan in werkelijkheid het geval 
is, waardoor hij vooral bij degénen, 
waarvoor de nood het hoogst is, ver
wachtingen heeft gewekt die niet in een 
handomdraai kunnen worden gereali
seerd. 
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Een ROND V AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
*-·------------------------------~ 

,, Gastheren 

land '' 1n e1gen 
• • 

HOTEL WITTEBRUG 
Den Haag - Scheveningen 

20 suites en 240 bedden 

Alle kamers met privé bad en douche 

Airconditioned restaurant en lounge-bar 

Tel.: 512361 (10 liinen) 

een BELEVENIS! W illemsplein 

Rotterdam 

waar de gast kts'ning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: perfekte 
outillage voor vergaderingen, congressen, shows, feestelijke 
bijeenkomsten: royale hotelaccommodatie, restaurant, café, 
petit-restaurant, bar en bowling. Speciale arrangementen bij 
feestelijke gelegenheden: Kerstmis - Nieuwjaar - Pasen -
Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPt:CIALITt:S. CAVE RENOMMt:E. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040 • 69288 

/ejnhotef __Arnhem 
annex SA VOY -RESTAURANT 
Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken 

RIJNTERRAS 
Onderlangs 10 • Arnhem - Tel. 08300 • 27141 

een oude naam voor goede wijn 
WIJNHANDEL 
GRONINGEN 

.ANNO 1876 

LEVERINO AAN PARTICVLIEREN DOOR HET GEHELE LAND 

HOTEL ,,DE NEDERLANDEN'' VREELAND 
REST AURA NT -ROTISSERIE ,,NAPOLEON'' 

VREELAND Afo VECHT 
BIJ KRUISINQ AUTOWEQ ftAARLEM/ftiLVERSUM +UTRECHT/AMSTERDAM 

RESERVERING (02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 
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Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton - ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZEP. N.V. 
TELEFOON 010-332657 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 

·containers: 
koel/vries
containers: 

"Flats" en 

Onder de beschermde naam "Multload"• 
container bouwt Paul &. Van Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium STA· 

. PELCONTAINERS \loor het stukgoe· 
derenvervoer. 

"Hu ifcontainers": 

De constructie van Van Weelde's con· 
tainers leent zich in het bijzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koel/ 
vriescontainers, met naar keuze poiY· 
streen of polyurethaan isolatie. Binnen· 
afwerking naar wens in aluminium ot 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel· 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIEEN 

CARROSSERIE· EN CONTAINERFABRIEK 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'S·GRAVENWEG 350 ·NIEUWERKERK AJD IJSSEL 

TEL. (01803) 2841 (3 LIJNEN). 

DE AFSLUITING VAN HET HARINGVLIET 
betekent wijziging in de waterstanden ! 

De benodigde 

AAN PASSING S WERKEN 
zoals: 

HAVENS, verdiepen, verruimen, xergroten 
HELLINGEN. verdiepen. verlengen. vergroten 
BESCHOEIINGEEN. damwand. glooiing 
en OEVERWERKEN 

kunnen volledig verzorgd worden door 

N.V. AANNEMINGSBEDRIJF FLIP M 0 L 
postbus 3, H. I. Ambacht 01858 • 3977 

utiliteitsbouw 

systeembouw 

sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NES (bi i Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 134862 ROTTERDAM - TELEGR. BOELE • BOLNES 

aannemingsbedrijf 

GEEN TIJDVERLIES ! 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

bij . 

N. V. Scheepswerven "Piet Hein11 v .d.z .. d. 

TELEFOON 

FA. W. SCHRAM & ZONEN 
BOLNES/PAPENDRECHT 

NIEUWBOUW en REPARATIE 

e twee dwarshellingen van 115 m 
e overdekt dubbel droogdok van 115 m 
e twee nieuwe droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 104 en 93 m 
e snel schroefwisselen en kleine roer- en 

stevenreperaties in nieuw HEFDOK 

ROTTERDAM 010-13 92 75 
BOLNES 01804- 36 44 • 34 09 
PAPENDRECHT 01850- 5 12 22 • 5 14 66 

nv. 
ARNHEM: 
Bruningweg 21 
Telefoon: 085 · 454245 * 

ROTTERDAM: 

Utiliteitsbouw 

Woningbouw 

Ziekenhuisbouw arnhem • rotterdam 
Kipstraat 3d 

Telefoon: 010 · 121288 



ositief-kritisch 

Dinsdag heeft de Tweede Kamer een 
begin gemaakt met de algemene politie
ke beschouwingen naar aanleiding van 
de Troonrede en de Miljoenennota van 
het kabinet-Biesheuvel. De voorzitter 
van de VVD-fractie, de heer H. Wiegel, 
sprak daarbij een rede uit, die wij In dit 
blad vrijwel woordelijk weergeven. En
kele bekortingen waren wegens de be
schikbare ruimte onvermijdelijk. 

=• a • 

Radio-uitzending van de 
VVD: maandag 18 oktober, 
van 18.19-18.29 uur, over de 
zender Hilversum I (402 m.). 

Televisie-uitzending van de 
VVD: woensdag 20 oktober! 
van 20.20-20.30 uur, 
Nederland I. 

Ons commentaar op de politiek, die de 
regering het komend jaar wil gaan voe
ren, wil ik inleiden met een paar opmer
kingen over de presentatie van het be
leid en over de toon, de opzet en de 
inhoud van de Troonrede. 

Goed beleid komt - als het onvol
doende wordt uitgedragen - niet uit de 
verf. Is het waar - dat is mijn eerste 
vraag aan het kabinet - dat in de we
ken voorafgaand aan Prinsjesdag, de 
bijeenkomsten van de minister-president 
met pers en omroep achterwege zijn ge
bleven? Waarom is dat gebeurd? Had· 
den vele van de vaak ongegronde ge
ruchten, die dit jaar over de plannen 
van het kabinet de ronde deden, niet 
voorkomen kunnen worden, als juist in 
de tijd van laatste handlegging aan de 
begroting de pers wèl steeds na elke 
vergadering van de ministerraad zou 
zijn ingelicht ? 

Mijn fractie heeft de indruk dat het 
achterwege blijven van officiële voor
lichting tijdens het begrotingsoverleg er 
niet toe heeft geleid dat veel van wat 
door het ltabinet intern besproken en 
besloten werd, ook niet naar buiten 
kwal .. \ ·ant al Ylü._;~.:n l.ll" heel wal ca
nards door de lucht, sommige persbe
richten blijken achteraf aardig te klop
pen. Dat "uitleltken" - want dat is het 
- van de bespreltingen in de minister
raad verbaast en verontrust ons. 

Onverteerbare worst 
Mijn tweede inleidende opmerking zou 

ik willen maken over de opzet van de 
Troonrede, startsein van het nieuwe 
parlementaire jaar. 

Gebruik bij het opstellen van de 
Troonrede schijnt te zijn dat iedere mi· 
nister zoveel mogelijk zinnen, aan zijn 
beleidsterrein gewijd, er in wil hebben. 
Wie er de meeste woorden in krijgt is 
de doortastendste bewindsman. Door die 
aanpak moet de Troonrede wel een nau
welijks leesbaar verhaal worden, een 
onverteerbare worst waar van alles en 
nog wat in gestopt is. 

De Troonrede van dit jaar waa ze}\er 
niet slechter dan in het verleden. Maar 
toch te veel opsomming van min of 
meer samenbangende feiten en te wei
nig verwoording van visie en inspiratie. 

Ik kom nu tot toon en inhoud van 
deze Troonrede en daarmee tot een be
spreking van het regeringsbeleid. 

Dit jaar had de Troonrede naar onze 
mening moeten starten met de harde 
constatering dat ons land er econo
misch en financieel slecht voorstaat. Dat 
is op dit moment het grootste probleem, 
daar had dan ook mee moeten worden 
begonnen. 

We leven in ons land ai jaren op te 
grote voet, we geven al jaren met ons 
allen meer uit dan we verdienen. Lonen 
en prijzen hollen elkaar achterna, de 
investeringen van het bedrijfsleven -
bron van de toekomst van onze wel
vaart - lopen terug, de besparingen 
dreigen af te nemen. Van de stijging 
van de overheidsuitgaven in 1972, ten 
opzichte van de begroting 1971, met vijf 
miljard, gaat meer dan vier miljard op 
aan loon- en prijs-stijgingen. Met het 
kleine miljard dat overblijft kunnen niet 
of nauwelijks nieuwe taken worden aan: 
gepakt, amper bestaande activiteiten 
worden voortgezet. 

Die bikkelharde feiten spreken wel uit 
de Miljoenennota, maar onvoldoende uit 
deze Troonrede. Ook de formulering van 
de woorden, die in de eerste zin van de 
Troonrede aan de welvaartssituatie in 
ons Iand worden gewijd, geven niet goed 
weer, waar het in ons land nu werkelijk 
omgaat. Meer dan op de verdéling van 
de welvaart, had op de noodzaak van de 
vergróting, op de vereiste aanpalt van 

de dreigende terugval van onze wel
vaart, moeten worden gewezen. Want 
uit de groei van deze welvaart zullen de 
collectieve uitgaven: voor onderwijs, 
voor milieubeheer - waar ik later in 
mijn betoog op kom - moeten worden 
bekostigd. 

Lonen en prijzen 
De beteugeling van de geldontwaar

ding, het onder de duim krijgen van de 
loon- en prijsspiraal is voor het veilig
stellen van onze toekomstige welvaart 
essentieel. Lukt dat -niet dan gaan we -
laat ik het onomwonden zeggen -
rechtstreeks naar een catastrofe. De re
gering heeft de eerste verantwoordelijk
heid voor de loon- en prijsontwikkeling 
nu gelegd in handen van het bedrijfsle
ven. Het bedrijfsleven heeft die uitda
ging - want dat is het - aangenomen. 
De drie vakcentrales en het Verbond 
van Nederlandse Ondernemingen heb
ben inmiddels een bijdrage tot het over
leg over de noodzakelijke matiging van 
Ionen en prijzen geleverd. 

Tegenover al deze plannen stelt mijn 
fractie zich positief-afwachtend op. Po
sitief omdat we er de goede wil van het 
bedrijfsleven duidelijk uit proeven. Af
wachtend, omdat we er niets voor voe
len nu door het loon- en prijsoverleg 
heen te fietsen. 

Wat wel bij deze algemene politieke 
en financiële beschouwingen naar onze 
mening aan de orde moet komen, is de 
vraag of de begroting-1972 een bijdrage 
tot het indammen van de inflatie en het 
voorkomen van het dreigende stagneren 
van onze economie levert. 

Ik zet daarbij vier vragende kantteke
ningen. 

I. Heeft het kabinet wel voldoende be
zuinigd? 

II. Had het profijtstelsel niet scherper 
kunnen worden toegepast? 

m. Past de voorgestelde optrekking 
van de wiebeltax in de economische si
tuatie van dit moment? 

IV. Moet de inflatie-correctie door
gaan? 

Beleidsombuigingen 
Allereerst de beleidsombuigingen. Ik 

betreur het dat het kabinet niet eigener 
beweging in de Miljoenennota een duide
lijke lijst van alle doorgezette bezuini
gingen heeft opgenomen. Waarom niet? 
Was men bang voor een schokeffect? Ik 
zou daar graag wat meer over horen. 

TOERNEE H. WIEGEL 
START IN DEVENTER 

De voorzitter van de tweede 
kamer-fractie van de V.V.D., de 
heer H. Wiegel, start zijn aange
kondigde toernee langs de kamer
centrales met een ontmoeting met 
die van Zwolle en Gelderland op 
18 oktober te Deventer. Hij zal 
daarbij het woord voeren op een 
openbare bijeenkomst tn de 
Schouwburg (aanvang 20.00 uur). 

Tevens zullen in Deventer aan
wezig zijn de hoofdbestuursleden 
mr. H. P. Talsma (vice-voorzit
ter), ir. W. van der Ham, J. C. 
Nieland en P. Ch. Vogely en de 
tweede kamerleden drs. G. M. V. 
van Aardenne en L. M. de Beer. 

K. H. Brandt 
overleden 

Op bijna 84-jarige leeftiJd over
leed deze week dinsdag te Den 
Haag, na een korte ziekte, de 
heer K. H. Brandt, oud-burgemee
ster van Moordrecht, directeur 
van het bureau voor gemeentepo
litiek van de Vereniging van Sta
ten- en Raadsleden _van de VVD 
en redacteur van het maandblad 
,,Provincie en Gemeente" van de· 
ze Vereniging. 

Dit bericht bereikte ons kort 
\'oor het ter per,.t gaan n ,1 
blad. Wlj zijn daarom heluas nlet 
in de gelegeulleid reeds thans na
der in te gaan op de zeer grote 
verdiensten, welke de heer Brandt 
voor het liberalisme in ons ~d 
heeft geliad. In het volgende 
nummer van Vrijheid en Demo
eratie zullen wiJ daaraan natuur• 
Ujk ruime aandacht besteden. 

Mijn fractie vindt zo'n schokeffect juist 
nodig om ons volk tot het besef te bren
gen dat we allemaal - burgers en over·. 
beid - de broeitriem zUilJen moeten 
aanhalen. 
Door het achterwege blijven van een 
belder overzicht van de beleidsombu~
gingen in de Miljoenennota was miJn 
fractie genoodzaakt ter voorbereiding 
van dit debat aan de regering schrifte
lijk om een veel uitvoeriger en nauw
keuriger specificatie van de bezuinigin· 
gen te vragen. Die is eind vorige week 
verschenen en daar ben ik blij mee. Ik 
wil graag onze waardering uitspreken 
voor de ombuigingen die het kabinet 
heeft doorgevoerd. Volledige helderheid 
heeft het antwoord van de regering ons 
echter niet verschaft. Mijn vriend Joe
kes zal er op terugkomen. 

Mijn fractie ziet de aangebrachte ~e
zuinigingen niet als éênmalig, we z1en 
ze als een eerste stap tot verdere afrem
ming in de komende jaren. In dat licht 
aanvaardt mijn fractie ook de over
schrijding van de 6 pct. norm in 1972 
met 395 miljoen, waar mijn fractiege
noot Joekes nader op zal ingaan. 

A. Daarbij maak ik uitdrukkelijk dit 
voorbehoud, dat wij op het standpunt 
staan dat deze overschrijding in de loop 
van deze kabinetsperiode zal moeten 
worden ingehaald. 

B. De tweede noot die ik hierbij wil 
plaatsen is er één betreffende het beleid 
op langere termijn. Er bestaat in onze 
kring ernstige twijfel over de vraag of 
de thans gehanteerde norm van 6 pct., 
waarmee de overheidsuitgaven jaarlijks 
zouden mogen stijgen, nog wel klopt. 

Het nationaal inkomen stijgt komend 
jaar waarschijnlijk slechts met 3 pct., 
i.p.v. met 4,8 pct., zoals tot nu toe ge
middeld per jaar gebruikelijk was. Dat 
hoeft op zichzelf nog niet veel te bete
kenen, maar ook de progressiefactor 
neemt af. 

Indien'" wat onze fractie vreest, deze 
terugval geheel of gedeeltelljk een blij-
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Kamerleden 
spreken 

• 

Aankondigingen 

15 OKTOBER 
"Een blik op de miljoenennota" is 

het onderwerp waarover mr. F. Por
thel.v.e spreekt voor de afdeling Heer
hugowaard. 20.30 uur Zaal_ Heiligenberg. 

18 OKTOBER 
Drs. Th. H. Joekes spreekt voor de 

afdeling Assen over de Rijksbegroting 
1972. 20.00 uur. Hotel Overcingel. 

19 OKTOBER 
Op een forum-avond over de Rijks

begroting van Donkiesjot, te Sittard 
wordt de VVD vertegenwoordigd door 
drs. A.P. Z. van der Houwen, kandidaat
tweede-kamerlid. 20.00 uur. Wal 1-3. 

21 OKTOBER 
Op de propaganda-avond van de regio 

Leide.u. e.o. spreekt drs. G. M. V. van 
Aardenne over "De financieel-economi
sche paragrafen in het regeringspro
gramma en de weerslag hiervan in de 
miljoenennota". 20.00 uur. Rijnlandflat, 
Churchill-laan-Bachlaan, Leiden Z.W. 

22 OKTOBER 
Ter gelegenheid van de verkiezinrgen 

voor de adviesraad Lelystad op 26 okto
ber, spreekt dr. K. van Dijk voor de af
deling Lelystad. 20.30 uur. De Meerkoet. 

25 OKTOBER 
Drs. Th. H. Joekes spreekt voor de 

afdeling Dordrecht over de begroting. 
20.00 _uur. Restaurant Spuiboulevard. 

De afdeling Laren/Blaricum organi
seert een openbare bijeenkomst voor het 
Gooi, waarop mr. F. Portheine spreekt. 
Onderwerp: ,.Wat kan de VVD in de 
komende vier jaar doen voor midden
stand en kleinbedrijf'. 21.00 uur. Hotel 
Hamdorff, Laren. 

e De afdeling Geldermalsen en om
streken belegt maandag 25 oktober een 
liberale gesprekskringavond in café-· 
restaurant De Zoelense Brug te Zoeleh. 
Aanvang 20:00 uur. De heer Hoftijzer, 
burgemeester van Lienden, zal een in
leiding houden over de recreatie en haar 
mogelijkheden ter plaatse. 
e De kamercentrale Gelderland houdt 
zaterdag 30 oktober haar najaarsver
gadering in hotel Bosch te Arnhem 
(Apeldoornseweg vlakbij Velperplein). 
Aanvang 14.00 uur. Op de agenda staat 
onder meer een bestuursverkiezing. Af
tredend zijn de heren G. Donkersloot, 
A. H. Nijland en drs. H. A. Kortes. De 
heer Donkersloot is reglementair niet 
meer herkiesbaar. Drs. B. U. Haagsma 
heeft te kennen gegeven te willen af
treden. Hij zal worden vervangen door 

• Het nieuwe bestuur van de afdeling 
Delft is als volgt samengesteld: W. J. 
R. Stratman, voorzitter, A. J. Korff, 
secretaris, drs. W. H. Wisman, penning
meester, mevrouw G. de Vries--Pielken
rood, vertegenwoordigster Vrouwen in 
de VVD, A. de Vries, H. J. Re.naud en 
ir. M. L. Teppinga, leden. 

• Het secretariaat van de Regio Lei
den en omstreken ·is op 1 oktober over
genomen ·door mevrouw Th. L. Blom
de Koek van Leeuwen, Frederik Hen
driklaan 5, Oegstgeest, tel. 01710-53052. 
Het bestuur ván de regio ziet er verder 
als volgt uit: drs. P. L. Offerhaus, Prin
ses Beatrixlaan 61, Oegstgeest (tel. 
01710-54509), voorzitter en H. Reidsma, 
Papelaan 29, Voorschoten (tel. 01717 -
4281), penningmeester. De heer Reidsma 
zal tevens als vice-voorzitter optreden. 

• In de afdeling De WijkfKoekange 
zijn de bestuursleden: G. Drogt, Secr. 
Ottermanweg 14, De Wijk (tel. 05224-
776), voorzitter, K. Veneman Jzn., Bur
gemeester Veenhovenplein 2, De Wijk 
(tel. 05224-307), secretaris-penning
meester en J. Huls (Koekange), J. Hui
zing (De. Wijk), J. Bakker jr. (Koe
kange), H. Schoonvelde (Koekange), 
J. ten Wolde (De Wijk), G. v. d. Woude 
(Koekange) en A. J. Schoonvelde (Koe
kange), leden. 

Burgemeester Harlingen 
De burgemeester van Bo~ulo, drs. H.I. 
de Haan, is met ingang van 16 oktober 
benoemd tot burgemeester van Hárlin-
gen. Het hoofdbestuur wenst hem met 
deze benoeming gaarne geluk. 

Vulpen in kobus 
Na afloop van de hearing, die de Ver

eniging van Staten- en Raadsleden van 
de VVD op zaterdag 9 oktober in Kobus 
aan de Poort te Amersfoort hield, is een 
zwarte Parker-vutpen met gouden dop 
gevonden. De ongetwijfeld onthande 
eigenaar kan de vulpen in ontvangst ne
men op het Algemeen .Secretariaat van 
de VVD, Koninginnegracht 61 te Den 
Haag. 

Op het "Politiek Trefpunt" in Sneek 
spreekt de heer G. W. Keja. 20.00 uur. 
't Sing,eltsje. 

Voor de afdeling Haren behandelt dr. 
K. van Dijk "Problemen rond de Rijks
begroting". ,.De Horst", Rijksstraatweg, 
Haren. 

1 NOVEMBER 
Mr. dr. C. Berkhouwer spreekt op de 

maandelijkse bijeenkomst van de afde· 
. ling Delft over "Europa in de branding". 

Drs. Th. H. Joekes houdt op uitnodi
ging van de afdeling Gorssel een in
hiiding over de begroting. 

<l NOVEMBER 
Mr. H. van Rlel spreekt in het studen

tencentrum "Uilenstede." te Amstelveen. 
Onderwerp: "Buitenlandse politiek annex 
defensie-politiek". · 

5 NOVEMBER 
G. W. Keja spreekt voor de afdeling 

Moordrecht over gemeentepolitiek. De 
Genestethuis, Dorpsstraat 26, Moor
drecht. 

15 NOVEMBER 
Op uitnodiging van de Liberale Kring, 

Meppel-Steenwijk e.o., spreekt H. P. H. 
Waalkeus in Dwingelo. 

Mr. A. Geurtsen discussieert met de 
afdeling Hoogevee.u. over . ,.Gezag en 
orde". 20.00 uur. Hotel Homan, Stations
straat. 

Op woensdag 20 oktober houdt me
vrouw mr. E. Veder-Smit in Boschlust 
te Zeist een inleiding over de VVD-dis
cussienota Volksgezondheid; aanvang 
20.00 uur. 

mevrouw A. Horsting-Rijpma · (Doe
tinchem). 

e In Beverwijk houdt de plaatselijke 
afdeling maandag 18 oktober in Belle
vue een ledenvergadering. Het bestuur 
zal mededelingen dOen over de stand 
van zaken betreffende het wetsontwerp 
samenvoeging IJmond-gemeenten. 

e In Alkmaar vergadert de kamer
centrale Den Helder maandag 18 okto
ber in het motel Alkmaar. Van het be
stuur zijn periodiek aftredend mevrouw 
E. Dekker-Dekker, de heren C. H. 
Kingma, drs. W. van der Kolk enG. E. 
Ris. Bovendien moet worden voorzien 
in de vacature, ontstaan door het over
lijden van de heer S. Breebaart. Drs. 
Van der Kolk is niet meer herkiesbaar 

Staten- en Raadsleden 
congresseren 

Op vrijdag 29 en zaterdag 30 oktober 
houden de leden van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden van de VVD hun 
vergadering en_ IJ<?ngres In De Blije 
Werelt te Lunteren. De agenda voor 
beide dagen ziet er als vOilgt uit: 
Vrijdag 29 oktober 
16.00 uur: Jaarvergadering. 

1. O:Pening door de voorzitter. 
2. Notulen van de jaarvergadering van 

13' november 1970. 
3. Ingekomen stukken. 
4. Jaarverslag van de secretaresse. 
5. Jaarverslag. van de penningmees

teresse. 
6. Verslag van de kascommissie over 

het verenigingsjaar 1 september 
1970 tjm 31 augustus 1971. 

7. Benoeming van de kascommissie 
over het verenigingsjaar 1 septem
ber 1971 tjm 31 augustus 1972. 

8. Verkiezing van bestuursleden. Aan 
de beurt van periodiek aftreden zijn: 
mevrouw H.·J. Schlemper-van Gijn 
te Vught, mr. G. A. W. C. baron 

van Hemert tot . Dingshof te 
Maarn, J. M. van de Ven te Venlo 
en M. Visser te Arnhem. 
Het bestuur stelt voor mevrouw 
Schlemper en de heren Hemert tot 
Dingshof, Van de Ven en Visser 
opnieuw te benoemen. Tegenkandi
daten kunnen op de vergadering 
worden gesteld. 

9. Rondvraag. 
10. Sluiting. 
18.00 uur: Diner. 
19.30 uur: Inleiding door mr. E. H. 
Toxopeus, commissaris van de Koningin 
in de provincie Groningen. 
Zaterdag SO oktober 
10.00 uur: Discussie over fluoridering 
van het drinkwater. Voorstander dr. B. 
Hofman te Driebergen. Tegenstander 
mr. N. J. C. M. Kappeyne van de Cop
pello te Loenen ajd Vecht. 
12.30 uur: Lunch. 
14.00 uur: Inleiding door de minister 
van binnenlandse zaken, mr. W. J. 
Geertsema. 
16.00 uur: Sluiting. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Mijn opinie is .. 
De jonge Ariër 

In de rubriek "De VVD in het parle
ment" (1 okt. 1971) wordt o.a. melding 
gemaakt van de vraag van Wiegel inza
ke de uitlating van minister Van A~ 
met betrekking tot de "Drie van Bre
da." Wiegels vraag was goed geformu
leerd, maar hij maakte het de minister 
wel 'gemakkelijk door hem de gelegen
heid te geven onomwonden zijn ge
wraakte uitlatingen te betreuren. Parle
mentair zal dit wel in orde zijn, maar is 
de zaak daarmee afgedaan? Wat wij 
thans van deze minister weten is dat hij 
Ariër is, waarin hij zich niet onder
scheidt van de drie in Breda, die daar 
eens ook zo trots op waren. Men kan 
het dom vinden, of onhandig, in elk ge
val heeft de minister niet begrepen dat 
hij zichzelf van een etiket heeft voor
zien, waarvan hij niet meer afkomt door 
het achteraf te betreuren. 

Er is nog een ander aspect aan deze 
zaak: Door zich Ariër en jong te noe
men neemt de minister bewust afstand 
van zijn voorganger, die op deze eigen
schappen geen aanspraak kon maken. 
In de context van Van Agts uitlating 
heeft dit het effect van wat men op 
voetbalvelden natrappen zou noemen. 
Op het voetbalveld gaat de speler, die 
natrapt echter het veld uit, .doch daar
voor is een goede scheidsrechter nodig. 
Vooralsnog blijkt die in regering noch 
parlement voorhanden. Resteert de 
vraag hoe die leden van het huidige ka
binet, die ook met Van Agts voorganger 
in het kabinet-De Jong hebben gezeten, 
zich opstellen jegens een collega, die 
men toch minstens als deloyaal heeft -
leren kennen. Zou de KVP werkelijk 
geen betere ;minister van justitie kunnen 
leveren? 

L. Asacher, Amsterdam 

als secretaris wegens zijn benoeming tot 
hoofdbestuurslid. Voorgesteld wordt de 
heer R. J. Middelburg te St. Pancras 
met het secretariaat te bellasten. Op de 
vergadering zal de heer D. N. M. van 
Wees, landelijk JOVD-voorzitter, het 
woord voeren. 

• In Wormerveer vergadert op maan
dag 8 november in "De Jonge Prins" de 
statencentrale Zaandam. Bij de be
stuursverkiezing zijn aftredend de heren 
J. H. van Laar en D. Groot, die zich 
beiden herkiesbaar stelden. Verder ko
men de plannen voor de komende winter 
van de afdelingen en de statencentrale 
ter sprake. Bekend is reeds dat Kamer
lid mevrouw drs. N. Smit-Kroes in no
vember een spreekbeurt voor de centra

_ Ie zal vervullen. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheld en Democra· 
tie is geve~>tigd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89-B. Hoofdredacteur en 
voorzatter van de redactiecommissie Ïll 
de heer Ph. C. la ChapeUe. 

De ·abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van Je VVD, Koninginnegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon
nemt,nten-administratie, 070 • 1U741). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advel'l,•nlie eX)Jloitatie wordt ver
zorgd door de N ederlantlse Dagblad 
Unie, Wcsli>laak 180 (postbus 82,1) te 
Rottc.ulam, telefoon 010 • 1<17211. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat van de 
VVD is gcvl)stigd te Den Haag, Konin
ginnegrach• 61, telefoon (070)-604803. 
Postrekening: 67880 ten name van de 
algemeen secretaris van. de VVD te Den 
Haag. 

TWEE BEKENDE MERKEN 
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Van der Hoeven en drs. De Pous) o.a. 
deel uit van de adviescommissie omtrent 
het vraagstuk van de belastingvrijdom 
voor de leden van het Koninklijk Huis. 

nderdeloep 
In de VVD is prof. Simons o.a. lid van 

de Partijraad. Reeds enige malen ook 
was hij voorzitter van de commissie, 
welke vóór de te houden raadsverkiezin
gen het ontwerp opstelde voor het Ger 
meenteprogram van de VVD. 

Ook prof. mr. J. M. Polak, hoogleraar 
in de rechts- en staatswetenschappen en 
rector-magnificus aan de Landbouw Ho
geschool te Wageningen, aanvaardde 
een belangrijke opdracht, als regerings. 
commissaris voor de herziening van de 
Politiewet. 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

PRIKKELS 
• Harry Mulisch, in een inter
view door Bibeb in Vrij Neder
land, '!laar aanleiding van aan
tijgingen als zou hij "een salon
communist met een sportwagen" 
zijn: "Dat is op de attributen 
ingaan. Robespierre was ook ge
kleed als de mensen die hij het 
hoofd liet afhakken. Ik zou wel 
afstand doen van mijn sportwagen 
als daarmee de rechtvaardigheid 
zou worden hersteld. Ik wil het 
ook wel arm hebben, als het zou 
worden: voor iedereen is het even 
slecht. Maar rechtvaardigheid is 
niet het beginsel van deze samen
leving." 

• Uit een hoofdartikel in NRCf 
Handelsblad naar aanleiding van 
het çonflict met de oppositiepar
tijen over het in een besloten ver
gadering van de Kamerçommissie 
ontvangen van Zuidafrikaanse 
parlementariërs: "Openbaarheid 

moet geen fetisj worden. Het be
ginsel kan zijn doel voorbijschie~ 
ten. Openbaarheid leidt gewoonlijk 
tot vePscherping van standpunten, 
want niemand geeft graag in het 
openbaar toe. ( ... ) Wanneer het 
erop aankomt, de tegenstander 
van zijn ongelijk te overtuigen of 
hem althans de gevolgen van zijn 
standpunt , voor ogen te stellen, 
dan is het vertrouwelijk en ge
duldig gesprek vaak een betere 
methode. ( ... ) Openbaarheid is 
geen fetisj, maar ook geen taboe. 
Het is een beginsel, dat met beleid 
gehanteerd moet worden." 

• Het socialistische oud-Kamer
lid J. Scheps in· zijn jui~?t ver
schenen boek: "Het Progressieve 
als Waardeloze Pronk", waarin:hij 
de PvdA een stuurloos schip 
noemt: "Nu dreigt deze partij 
een verlengstuk te worden van 
D'66 en zal met deze groepering 
pragmatisch ten onder gaan". 

• ANP-bericht: "Treinconduc
teurs kunnen sinds kort gratis 
zelfverdedigingscursussen volgen. 
Ze krijgen dan les in judo· en 
karate. Deze cursus is ingesteld 
in verband met de snelle toe
neming van het aantal agressieve 
treinreizigers." 

• Succes in Dronten 
In verband met de omzetting van de 

adviserende raad van Dronten (oostelijk 
Flevoland) in een per 1 januari a.s. in 
functie tredende officiële gemeenteraad 
werd daar op 29 september jl. een tus
sentijdse raadsverkiezing gehouden. De 
nieuwe gemeente omvat . de dorpen 
Dronten, Bindinghuizen en Swifterband 
en telt ongeveer 12.000 inwoners. 

Deze verkiezing leverde voor ons het 
verheugende resultaat op, dat de VVD 
daar met een winst van twee op drie 
zetels als enige winnaar uit te voor
schijn kwam. Het percentage der uitge
brachte stemmen, dal de VVD-lijst op 
zich wist te verenigen, steeg van 13,6 
pct. bij de verkiezing in oktober 1969 
voor de bestaande adviesraad, tot 15 
pct. thans. Met een rest van 83 stem
men kreeg onze lijst haar derde zetel 
die anders naar de geconbineerde lijst 
van de drie samenwerkende schristelijke 
partijen zou zijn gegaan. 

Dit resultaat is des te opmerkelijker, 
aangezien de verkiezing in oktober 1969 
al evenzeer een succes was voor de 
VVD en een grote teleurstelllng zowel 
voor de progressieve concentratie 
(PvdA, D'66, PPR· en PSP) als voor de 
christelijke combinatie (ARP, CHU en 
KVP) opleverde. Dronten gold toen als 
een "test-case" voor deze voor de eerste 
maal in ons land met een gecombineer
de lijst optredende partijen, in verband 
waarmee landelijke kopstukken als 
Vondeling, Den Uyl, Mellema, Van der 
Louw en Schmelzer niet schroomden om 
naar Dronten op te trekken. Het werd 
echter een teleurstelling, want beide 
cominaties bleven onder de percentages, 
die de partijen afzonderlijk in 1967 in 
Dronten hadden behaald. 

Hieronder volgt thans een overzicht 
van de uitslagen in Dronten in 1967, 
1969 en 1971. 

CCP 
PAK 
VVD 
GPV 
Ge ref. Conc. 

Percentages Zetels 
1967 - 1969 1971 1969 1971 

52,3 48,1 48,3 7 7 
33,3 31,3 28,1 5 4 
10,7 13,6 15,- 2 3 

1,- 2,3 
6,- 6,3 1 1 

100,- 100,· 15 15 
De nummers één tjm drie van de 

VVD-lijst, die in de gemeenteraad zijn 
gekozen, zijn de heren: M. van Gaaien, 
S. K. Westerdijk en J. Waterlander. 

• Brede middenpartij 
Mevrouw Van Someren heeft in haar 

openingsrede voor de Partijraad van 25 
september j.l. als taak voor de VVD 
aangewezen om "de komende tijd zich 
voortdurend open te stellen voor ge
sprekken met mensen uit andere par
tijen, die hoewel in een ander klimaat 
opgegroeid, vrijwel dezelfde ideeën heb
ben". Als opdracht voor de VVD ziet zij 
"het midden te bundelen, de verstrooide 
liberaal-denkenden bijeen te brengen". 
Uiteindelijk ziet zij als ideaal: de vor
ming van een "brede middenvolkspar
tij". De VVD, "beladen met een brok 
idealisme en r,ealisme", zou de kern van 
deze nieuwe brede partijformatie kun
nen worden. 

Dr. F. A. Hoogendijk, hoofdredacteur 
van Elseviers Magazine, is het (E.M. 
van 2 oktober) ermee eens, dat er in 
Nederland "plaats is voor een midden
partij met een duidelijk herkenbaar ge
zicht". Hij meent echter dat de nieuwe 
partij, ·die mevrouw Van Someren voor 
ogen staat, geen liberale partij zal kun
nen zijn, óók niet van liberaal-denken
den. De nieuwe middenpartij zou moe
ten bestaan uit mensen die "de begrip
pen socialisme, liberalisme, confessiona
lisme en conservatisme niet meer rele
vant vinden". 

Het spijt mij, het dit maal en in een 
zo belangrijke kwestie, die bepalend kan 
zijn voor het voortbestaan van het geor
ganiseerde liberalisme in Nederland, 
met dr. Hoogendijk volslagen oneens te 
moeten zijn. Om te beginnen is zijn 
denkfout m.i. deze, dat hij incidentele en 
relatieve gebruika-aanduidingen als con
servatisme en confessionalisme gelijk 
stelt met een (ook internationaal) we
tenschappelijk erkende stroming in het 
staatkundi economisch en maatscha -

pelijk leven als de liberale welke, ten 
dele zelfs onafhankelijk van de omvang 
van haar politieke organisatievorm, nog 
altijd in belangrijke mate onze samenle
ving beheerst. 

Dr. Hoogendijk denkt aan een mid
denpartij met een duidelijk herkenbaar 
gezicht. Maar wat zou dan dat duidelijk 
herkenbare gezicht zijn van een mid
denpartij, die zelfs geen partij van "li
beraal-denkenden" mag zijn en de be
grippen socialisme, liberalisme, confes
sionalisme en conservatisme niet rele
vant vindt? Het zou een kil-pragmati
sche partij worden naar het evenbeeld 
van D'66, dat er prat op gaat, geen 
"beginselpartij" te zijn. 

Maar waarom slaagt D'66 er bijvoor
beeld niet in, een beduidend ledental te 
verwerven ? Omdat zo'n partij het le
venwekkende en samenbindende mist 
van een leidende gedachte, een beginsel, 
waarvoor het waard is te zamen met 
anderen te strijden. Een beginselpartij 
als de liberale is en moet zijn als een 
plant, welker wortels uit de vruchtbare 
historische bodem onzichtbaar de sap
pen voortbrengen voor de steeds weer 
uitbottende jonge loten aan de oude 
stam. Een stek daarvan kan, mits goed 
behandeld, zelfs een geheel verjongde 
plant voortbrengen, maar die blijft, ook 
in nieuwe ,en volle opbloei, toch haar 
oorspronkelijke karakter en eigenschap
pen behouden. 

Mevrouw Van Someren heeft in een 
interview van de parlementaire redactie 
van het Algemeen Dagblad gezegd voor 
die nieuwe middenpartij te denken aan 
"een groot deel" van de confessionele 
partijen zonder de uitgesproken conser
vatieven en van DS'70, aan "een behoor
lijk deel" van de Partij van de Arbeid 
en aan D'66, met uitzondering van de 
radicalen in die partij. Zij sprak daarbij 
tevens de verwachting uit, dat "zeker. 95 
pct. van de VVD" voor zulk een mid
denpartij voelt. 

Zoveel optimisme getuigt van een er
frissend enthousiasme, zoals wij dat van 
onze partijvoorzitster kennen. Wanneer 
de interpretatie, welke dr. Hoogendijk 
aan haar ideeën meende te moeten ge
ven, juist is (maar dat is zij blijkens de 
bewoordingen van mevrouw Van Some
ren niet), dan zou echter niet 95 pct. 
maar waarschijnlijk nauwelijks 25 pct. 
van de partij daar - en dan nog aarze
lend - achter staan. Zij zou dan trou
wens ook een bron vormen voor nieuwe 
afsplitsing in de toekomst, want het li
beralisme laat zich niet vernietigen. 

Ondertussen lijkt het bij het schrijven 
van deze rubriek juist ontvangen nieu
we nummer van Elsevier (van 9 .okto
ber) weer hoop te geven dat we toch 
niet zo ver van elkaar staan. Daar 
wordt, op een der hoofdredactionele (ge
le) pagina's namelijk toch alweer ge
waagd van "een liberaal denkende mid
denpartij" en wordt het een goed uit
gangspunt genoemd, de VVD daarvan 
de kern te doen zijn. 

• Twee benoemingen 
Twee "hooggeleerde" geestverwanten 

hebben zich bereid verklaard, belangrij
ke regeringsopdrachten op zich te ne
men. 

De eerste is prof. mr. D. Simons, te 
's-Gravenhage, die de belangrijke op
dracht heeft aanvaard minister Geertse
ma als regeringscommissaris bij de par
lementaire behandeling van de te ver
wachten voorstellen betreffende algehele 
herziening van de Grondwet bij te 
staan. 

Prof. Simons is sedert 1957 hoogleraar 
in het staats- en bestuursrecht aan de 
Nederlandse Economische Hogeschool te 
Rotterdam. Hij was o.a. een der drie 
liberale leden (met mevr. Fortanier-de 
Wit en mr. Kan) van de Stailtscommis
sie-Cals-Donner, welker eindrapport, 
omtrent een algehele herziening van de 
Grondwet eind maart van dit jaar ver- · 
scheen. Voordien maakte hij (met prof. 

Hij zal de ministers Van Agt (justi· 
tie) en Geertsema (binnenlandse zaken) 
in de eerste plaats terzijde staan bij het 
opstellen en de behandeling van de aan 
de Tweede Kamer voor te leggen vraag· 
punten, op basis waarvan een ontwerp 
voor een nieuwe Politiewet zal worden 
gemaakt. Prof. Polak heeft voordien o.a. 
enige tijd ten departemente van justitie 
gewerkt aan het nieuwe Burgerlijk 
Wetboek en is vervolgens rechter ge· 
weest in de Haagse rechtbank. 

In de. VVD is prof. Polak voorzitter 
van de statutaire Commissie van Beroep 
tot voor kort was hij ook voorzitter van 
een der in de VVD destijds ingestelde 
deelcommissies in verband met de 
Grondwetsherziening. 

• Avro-voorzitter 
De oud-staatssecretaris van Verkeer 

en Waterstaat de heer M. J. Keyzer is 
tijdens de algemene vergadering van de 
AVRO van 11 september j.l. gekozen tot 
voorzitter van deze grootste omroep-or· 
ganisatie. Als opvolger van mr. L. H. 
Slotemaker. 

Zoals in de AVRO-bode in herinnering 
werd gebracht, werkte hij o.a. in Lon
den en Bern, bij het Europese bureau 
van de Verenigde Naties te Genève, als 
hoofd van de economische afdeling van 
de Nederlandse ambassade te Parijs, als 
handelsraad en gevolmachtigd minister. 
In de jaren 1963 tot 1965 was hij staats
secretaris in het kabinet-Marijnen en 
van 1967 tot vooraaar 1971 in het kabi· 
net-De Jong. In de tussenliggende jaren 
1965 tot 1967 vervulde hij o.m. het voor
zitterschap van het College voor de 
Scheepsbouw, van de Commissie Neder· 
landse Scheepsbouw 1965, van de Stich
ting Noordzee Mijnbouw, van de Com· 
missie Vervoer van de SER, van het 
Nationaai Comité Benelux, van de 
Stichting Wetenschappelijk Onderzoek 
Verkeersveiligheid, va.n de Studiegroep 
Coördinatie Wegenbouw en Wegenplan· 
ning en van de Commissie Buitenlandse 
Politiek van de VVD. Tevens was hij 
nog lid van het hoofdbestuur van de 
Europese Beweging. In 1967 werd hij in 
de Tweede Kamer gekozen, maar kort 
daarna tot s.taatssecretaris benoemd. 

In een vraaggesprek, dat de AVRO· 
bode na zijn benoeming met hem (en 
met mr. Slotemaker) had, gaf de heer 
Keyzer desgevráagd zijn nieuwe positie 
zonder omwegen aan: "Mijn lidmaat· 
schap van de VVD is duidelijk. Ik ben 
lid en ik blijf lid. Ik heb het recht VVD" 
er te zijn, zo8.1s iedere Nederlander het 
recht heeft lid van een politieke partij 
te zijn. ( ............ ) Terugkomend op 
mijn situatie kan ik artikel 4: van de 
statuten Vlpl. de A, VRO nadrukkelijk on· 
derschrijven. Deze is een algemene, on
afhankelijke omroep, zonder politieke 
bindingen derhalve,. óok niet met de 
VVD. Ik tracht dat, ofschoon nàar poli;. 
tieke overtuiging liberaal, duidelijk te 
maken door het niet uitoefenen van po
litieke activiteiten. Sinds mijn aftreden 
als staatssecretaris oefen ik geen poli
tieke functie meer uit. 

Als AVRO-lid verheugde mij vooral 
de volgende verklaring van haar nieuwe 
voorzitter, die ook voor de toekomst het 
beste doet verwachten: "Ik ben bezig 
om de omroepproblematiek zo goed mo
gelijk onder de knie te krijgen. Zoais 
ik reeds op de jaarvergadering heb 
gezegd, dienen radio en televisie bij hun 
informatieve taak zo objectief mogelijk 
op te treden, indien nodig kritisch, maar 
dan in constructieve zin. We verbeteren 
de wereld niet door negativisme en nog 
minder door destructief optreden. Even
min is demagogie op haar plaats. Tegen-

. over onze medemensen dient loyaliteit en 
respect betracht te worden en hierbij be
trek ik dan mede óók respect, eerbied, 
tegenover ons koningshuis. Wij moeten 
niet alleen het goede bewaren, maar 
evenzeer openstaan voor nieuwe ideeën 
en nieuwe wegen". 

een oude naam voor goede wijn 
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4 - vrijdag 15 oktober 1971 

AMSTERDAM 
• Het adres van het secretariaat van de 
Amsterdamse VVD-afdeling luidt: 
Vondelstraat GO, telefoon 12 89 14. 

ROTTERDAM 
e Mr. A. W. Kamp, libêraal lid van de 
Rijnmondraad, wil blijkens schriftelijke 
vragen aan het dagelijks bestuur de ge
meenten, waarvoor Rotterdam het open
baar vervoer verzorgt, laten bijdragen 
In het tekort van de RET. Volgens de 
pas ingediende gemeentebegroting re
kent dit bedrijf volgend jaar op een te-
kort van ruim f 64 miljoen. · 

e Het secretariaat van de VVD-Rot
terdam is gevestigd Meent 106 (Miner
vahuis I). Telefoon 133995. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE . 

zen/stellingen van de inleiders. De kos
ten van de deelname bedragen f 5.50. 
De lunchkosten zijn f 7.50. 

programma 

Congres persvrijheid 
10.00 uur Opening door de voorzitter 

van de afdeling Amsterdam, de heer F. 
Lauxstermann. Overdracht aan de con
gresvoorzitter, mr. T. Oonincx. 

10.15 uur Eerste voordracht ,.Forme
le vrijheid van meningsuiting, vastge
legd in de wet" door mr. N. J. P. Giltay 
Veth. 

De afdeling Amsterdam van de VVD 
organiseert zaterdag 13 november in ho
tel Krasnapolsky, Warmoesstraat (par
keergarage aanwezig, tien minuten lo
pen van Centraal Station), een eongres 
over de vrije meningsuiting en de wijze, 
WaaroP zij het best kan worden gewaar
borgd en gehandhaafd. Het congres 
draagt als titel ,.Zullen wij ons zegje 
kunnen blijven· zeggen?" Het begint om 
10.00 uur en zal tot omstreeks 16.15 
duren. 

Gaarne sporen wij alle leden van onze 
partij aan dit congres bij te wonen. Uit 
de reacties die tot dusverre zijn binnen
gekomen, blijkt dat er voor dit congres 
veel belangstelling bestaat. Niet ver
wonderlijk, omdat het een zeer actueel 
onderwerp aansnijdt. Het zal met name 
aandacht besteden aan de huidige moei
lijkheden in de perswereld die bijna 
dagelijks door fusies, fusiegeruchten en 
zelfs krantesluitingen wordt opge
schrikt. Uiteraard zal nader worden 
ingegaan op de oorzaken van dit alar
merende verschijnsel. 

Het kardinale punt op het congres 
wordt de kwestie van de vrije menings
uiting en meningsvorming. Hoe liggen 
deze begrippen in de Nederlandse en 
Europese wetgeving verankerd? Welke 
waarborgen geeft deze formele regeling 
thans? (ter sprake komen onder meer 
artikel zeven van de grondwet, het her
zieningavoorstel van de staatscommissie 
Cals-Donner, de omroep- en auteurswet, 
artikel tien van het Verdrag van Rome 
en het Verdrag van Straatsburg). Voor 
een kritische beschouwing over de wij
ze, waarop de grondwettelijke en andere 
formele regelingen worden toegepast, 
zorgt mr. N. J. P. Giltay Veth, weten
schappelijk medewerker van de· Ge
meentelijke Universiteit te Amsterdam 
en juridisch medewerker van het Alge
meen Handelsblad. , 

Dr. K. van Dijk, Tweede-~amerlid 

. voor onze partij, belicht welke motieven 
hierbij een grote rol spelen en hoe zij 
zelfs een verantwoorde diversiteit van 
de vrije pers in gevaar kunnen brengen. 

De feitelijke situatie van het dagblad
en tijdschriftenbedrijf op cultureel, so
ciaal en economisch terrein wordt be
licht door mr. A. Stempels, oud-hoofd
redacteur van de Nieuwe Rotterdarnee 
Courant. 

De actieve deelname van de congres
gangers wordt gestimuleerd door hen in 
te delen in discuss)egroepen die na de 
inleidingen van de drie sprekers worden 
gevormd. 

Wij verzoeken degenen die aan het 
congres willen deelnemen, zich d.m.v. 
onderstaande antwoordcoupon te mel
den. Als u zich voor 25 oktober aan
meldt, ontvangt u tijdig de pre-advie-

10.45 uur Tweede voordracht "Mate
riële mogelijkheden in werkelijkheid" 
door dr. K. van Dijk. 

11.15 uur Derde voordracht "Huidige 
situatie van de pers" door mr. A. stem
pels. 
11.~ uur Indeling van de zes discus

siegroepen, te verdelen over zes zaaltjes. 
12.00 uur Discussie in de zes groepen 

(plm. 25 man per groep) over inleidin
gen en pre-adviezen. 

13.00 uur Lunch. Rapporteurs stel
len hun-Tapport op. 

14.00 uur Rapportage. 
15.00 uur Repliek mr. N. J, P. Giltay 

Veth. 
15.15 uur Repliek mr. A, Stempels·. 
15.45 uur Samenvatting en conclusies 

door congresvoorzitter. 
16.15 uur Sluiting. 

Opzenden per enveloppe s.v.p. vóór 25 oktobèr naar Congrescommissie VVD, 
Vondelstraat 60, Amsterdam. 

Aan het Congres "Zullen wij ons zegje kunnen blijven zeggen" zal met 
persoon/personen worden deelgenomen door: 

Naam: 

Adres: 

Woonplaats: ................................................................. , ..................... .. 

Neemt (nemen) WELfNIET ~) deel aan de lunch (f 7,50 p.p.). 
De voorkeur gaat uit naar deelname aan de discussiegroep over de 1ej2e>/3e 
voordracht. 

*) S.v.p. doorhalen wat niet wordt verlangd. 

• 

Weer een miljoenentekort 

Wethouder Reehorst heeft de Rotter
damse raad de begroting voor het 

komende dienstjaar gepresenteerd. Er is 
een tekort van f 58 miljoen. De wet
houder verwacht evenwel rijksbijdragen 
in de kosten van de metrolijn Centraal 
Station-Zuidplein en in het tekort van de 
luchthaven Zestienhoven. Daardoor zal 
het geraamde nadelige saldo met onge
veer tien miljoen verminderen. 

Misschien doen zich volgend jaar wel 
weer omstandigheden voor die het te
kort nog verder laten dalen. Dat zou 
helemaal zo verwonderlijk niet zijn. De 
raad heeft in de achter ons liggende 
jaren meer dan eens een begroting voor
gelegd gekregen die een tekort van om 
en nabij de honderd miljoen vertoonde. 
Als dan na verloop van tijd de rekening 
werd afgesloten kwam vast te staan dat 
meevallers het initiële tekort met soms 
tientallen miljoenen hadden doen terug-
lopen. · 

In feite hebben de werkelijke tekorten 
sinds 1966 steeds in de buurt van de 
veertig miljoen gelegen. Een uitzonde
ring vormde slechts het jaar 1969 waar
in het deficit daalde tot f 22lh mil
joen. Naar wethouder Reehorst in zijn 
geleidebrief verklaart was dat het ge
volg van de verhoogde uitkering uit het 
Gemeentefonds. Deze verhoogde uitke
ring was op haar beurt een uitvloeisel 
van het - parlementair overigens nog 
niet geheel afgewikkelde - wetsont
werp tot wijziging van de wet op de 
financiële verhouding tussen het rijk en 
de gemeenten. 

Om het tekort beperkt te houden 
heeft de wethouder ook nu weer zijn 
toevlucht moeten nemen tot enige ta
riefsverhogingen. In het verschiet liggen 
,.aanpassingen" van de straat- en riool
belasting, de opcenten op de personele 
belasting, de reinigingsrechten, de wa
ter1eidingtarieven en de tarieven voór 
het slachthuis en de veemarkt. 

Daarbij zal het echter niet blijven. 
Voor het eerst gaan zich in het gemeen
telijke budget de geldelijke gevolgen 
van milieuhygiënische eisen manifeste
ren. Wethouder Reehorst kondigt in de 
geleidebrief namelijk aan dat door het 
in werking treden van de wet op de 
verontreiniging van oppervlaktewateren 
de gemeente nog dit jaar een aanslag 
van het rijk tegemoet kan zien voor het 
lozen van niet gezuiverd afvalwater. De 
gemeente is voornemens deze nieuwe 
last op de burgers te verhalen. Een hef
fing voor dit doel is in voorbereiding. 

Intussen is het ons opgevallen dat de 
geleidebrief ditmaal veel minder strijd
baar en polemisch van toon is dan zijn 
voorgangers. Het is niet zo moeilijk fac
toren te bedenken die dit verschijnsel 
kunnen hebben bewerkstelligd. Om te 
beginnen heeft het rijk in de verstreken 
jaren enige verbeteringen in de uitke
ringsnormen aangebracht waarvan met 
name de grote gemeenten - en dus ook 
Rotterdam - hebben geprofiteerd. 

Bovendien heeft staatssecretaris Van 
der Stee (van financiën) recentelijk la
ten weten dat hij een krachtige bijdrage 
wil leveren aan de sanering van de ge
meentelijke huishoudingen van Amster
dam, Rotterdam en Den Haag. En wel 
door het rijk in 1974 de dan bestaande 
begrotingstekorten van deze gemeenten 
te laten overnemen. Het een zowel als 
het ander kan voor de wethouder een 
reden zijn geweest om nu eens niet met 
de centrale overheid in de clinch te 
gaan. 

Maar we dienen wel goed te beseffen 
dat de staatssecretaris zijn loffelijke 
plan vergezeld heeft laten gaan van en
kele eisen. Zo zullen de begrotingen van 
de drie gemeenten na 197 4 geen tekor
ten meer mogen aanwijzen. Zo zullen 
voorts de gemeenten hun tarieven voor 
verschillende voorzieningen moeten ver
hogen en zo zullen zij langs de weg van 

meerjarenbegrotingen orde op zaken 
moeten stellen. 

Nu wil het geval dat wethouder 
Reehorst onlangs zijn ingediende 
meerjarenbegroting in de mist heeft 
zien gaan, niet in de laatste plaats door 
toedoen van zijn socialistische partijge
noten in de raad. Die politieke "vrien
den" van de wethouder wilden zich niet 
binden aan een financiële prognose die 
naar hun mening onvoldoende zorg voor 
het welzijn verraadde. Maar hoe moeten 
de socialisten hun afwijzing van de 
meerjarenbegroting nu rijmen met de 
kennelijke voorliefde van Van dçr Stee 
voor dit instituut? 

Met dat al was het verwerpen van de 
meerjarenbegroting een van de te
kenen die al maandenlang wijzen op het 
bestaan van zeer gespannen verhoudin
gen tussen socialistische fractie en de 
socialistische leden van het college. Van 
je familie moet je het maar hebben, zal 
wethouder Reehorst hebben · gedacht 
toen hij zijn nederlaag te slikken kreeg. 
Hij heeft er nog steeds een kater van, 
zo vertrouwde hij dezer dagen in een 
interview een journalist toe. 

Wij vrezen dat de heer Reehorst met 
zijn rebellerende partijgenoten nog wel 
wat meer te stellen krijgt. De aange
kondigde tariefverhogingen zullen bij 
hen stellig niet in goede aarde vallen. 
Het zal hup vermoedelijk niet deren dat 
die verhogingen budgettair gezien een 
bitttere noodzaak zijn. Het zal hun ver
moedelijk evenmin deren dat hoger be
stuur op een passende vermeerdering 
van de eigen gemeentelijke inkomsten 
aandringt. . 

Van deze soCialistische fractie kan 
worden verwacht dat zij bij de komende 
begrotingsbehandeling door dik en dun 
oppositie zal voeren en dat zij niet zal 
schromen de zaken te pas en te onpas 
op de spits te drijven. 
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Voorstel wijziging wet op kansspelen 

Het VVD-kamerlid mr. A. Geurtsen, die 
samen met zijn KVP-collega Van Schaik 
het initiatief nam om een voorstel tot 
wijziging van de z.g. loterijwet in te 
dienen. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

M1·. A. Geurtsen, Tweede-Kamerlid 
voor onze partij, heeft 8 oktober samen 
met zijn collega mr. Th. E. E. van 
Schalek (KVP) een initiatief-wetsont
werp bij de Tweede Kamer ingediend dat 
een wijziging van de wet op de kansspe
len beoogt. Het ontwerp wil de moge
lijkheden in Nederland kansspelen te 
beoefenen uitbreiden door de invoering 
van een lotto en van een aantal speel
banken. baarnaast stellen de indieners 
voor winkelweekacties van middenstan
ders die voldoen aan de eisen die de wet 
stelt, praktisch vrij te laten en de mo
gelijkheden om te kienen - vooral in 
Limburg een geliefde bezigheid - be
langrijk uit te breiden. Tenslotte voor
ziet het ontwerp in een verruiming van 
de grenzen, waar beneden de burgemees
ter vergunning voor loterijen kan ge
ven en een verhoging van het prijzen
geld dat mag worden verbonden aan een 
prijsvraag die niet onder het verbod van 
de wet valt. 

De indieners zijn ervan uitgegaan dat 
er behoefte bestaat aan een grotere ver
scheidenheid van kansspelen dan nu 
worden toegelaten. Zij realiseren zich de 
weerstanden die daartegen bestaan. Te
genover de vrijheid van de tegenstan
ders van het kansspel daaraan niet mee 
te doen, stellen zij echter de vrijheid 
van de voorstanders om het door hen 
van tijd tot tijd gewenste gokje te wa
gen. Zij menen dat men aan die wens 
zeker tegemoet kan komen, als een 
doelmatige reglementering voorkomt 
dat het algemeen belang daardoor 
wordt geschaad. 

Daarnaast achten zij verwezenlijking 
van hun voorstellen van belang uit fi
nancieel en economisch oogpunt. Naar 
schatting besteden de Nederlanders al
leen al aan buitenlandse roulettes en de 
Duitse lotto jaarlijks voor veertig tot 
vijftig miljoen gulden. Tegenover- deze 
inleggelden staat natuurlijk ook een 
(overigens onbekend) bedrag van be
haalde prijzen, maar dan nog gaat het 
om grote bedragen, waarvan het econo
misch rendement niet aan ons land ten 
goede komt. Met name het toerisme, 
maar ook instellingen als het Koningin 
Wilhelminafonds, kunnen ervan profite
ren als wij erin slagen dit geld in eigen 
land te houden. 

Speelbanken 

Met speelbanken hebben wij in Neder
land nog geen officiële ervaring. Daar
om stellen de heren Geurtsen en Van 
Schalek voor een Raad voor het Casi
nowezen in het leven te roepen, die voor 
drie gelijke delen bestaat uit vertegen
woordigers van algemene organisaties 
op toeristisch en recreatief gebied, zoals 
de Algemene Nederlandse Vereniging 
voor Vreemdelingenverkeer, de ANWB 
e.d., onafhankelijke deskundigen op 
technisch en financieel terrein en amb
tenaren van de ministeries ·van justitie 
en economische zaken. Deze Raad moet 
de betrokken ministers helpen een be
leid ten aanzien van de speelbanken 
vorm te geven. Hij zal moeten adviseren 
over de plaatsen, waar een speelbank 
moet komen, de soort spelen die daar 
zullen zijn toegelaten, de vergunning
voorwaarden. e.d. De indieners zelf den
ken voorlopig aan speelbanken in Den 
HaagjScheveningen, Zandvoort, Ensche-

Abortusvraagstuk 

Op woensdag 29 september 1971 heeft 
een hoorzitting plaats gehad van een 
bijzondere Tweede Kamer commissie. 
Formeel was aan de orde het initiatief
wets.ontwerp van de kamerleden dr. J. 
Lamberts en dr. H. Roethof. In dit 
wetsontwerp wordt voorgesteld om al
leen strafbaar te stellen het uitvoeren 
van een abortus door een onbevoegde. 
De VVD kan dit wetsvoorstel ondersteu
nen en meent, dat er voldoende waar
borgen zijn als een arts en gynaecoloog 
het er over eens zijn, dat een abortus 
dient plaats te vinden. 

Nu zijn echter in het regeringsakkoord 
drie voorwaarden opgenomen waartegen 
ik namens de Stichting Organisatie 
"Vrouwen in de VVD" met diverse an
dere organisaties, zoals op de hoorzit
ting bleek, bezwaar heb gemaakt. Al
leen de behandeling toe te staan in een 

dé, Arnhem en ValkenburgjMaastricht, 
maar vinden ·dat een in te stellen 
marktonderzoek zal moeten uitwijzen of 
er nog meer moeten komen. Het perso
neel van speelbanken zal moeten be
schikken over een door de Raad af te 
geven werklicentie. Zo'n licentie zal tel
kens een jaar geldig zijn. Onder de 
Raad komt ook de inspectie te berusten, 
die moet controleren of de gegeven 
voorschriften worden nageleefd. 

De vergunning zelf om speelbanken te 
exploiteren wordt volgens het ontwerp· 
verleend aan een stichting, waarin de 
algemene toeristische organisaties sa
menwerken met de Vereniging van Ne
derlandse Gemeenten, deskundigen op 
het gebied van de roulette en financiële 
experts. 

De opbrengst die naar voorzichtige 
taxatie zeker veertien miljoen gulden 
per jaar kan bedragen, moet voor toe
ristische voorzieningen worden gebruikt. 
Naast een extra subsidie voor het Na
tionaal Bureau voor Toerisme voor pro
paganda in het buitenland, denken de 
indieners daarbij aan het stichten van 
toeristische voorzieningen die anders 
niet van de grond komen, zoals een 
Zij sluiten de mogelijkheid niet uit dat 
overdekt zeebad met kunstmatige zon. 
een deel van de opbrengst ten goede 
kan komen ·-van de gemeenten die nu 
een logiesbelasting hebben ingevoerd of 
willen invoeren en bereid zijn daarvan 
af te zien in ruil voor een aandeel in de 
roulettepot. Overigens willen zij de ver
deling overlaten aan een stichting, waar
in de belanghebbenden bij de opbrengst 
zijn vertegenwoordigd. Die belangheb
benden kunnen het beste onder elkaar 
uitmaken, waaraan de meeste behoefte 
bestaat. 

Toto en lotto 

De voetbaltoto die in het seizoen 
1968/1969 een injectie kreeg van de 
wetswijziging in 1968, laat sindsdien 
weer dalende opbrengsten zien. In het 
afgelopen seizoen boekte het totobureau 
negen miljoen minder ontvangsten dan 
twee jaar geleden. Het lijkt wel zeker 
dat een deel van die achteruitgang moet 
worden toegeschreven aan de Duitse lot
to, waaraan zeer veel Nederlanders blij
ken deel te nemen. 

Om de voetbaltoto de gelegl:mheid te 
geven voor het steunen van de sport, 
maar in het bijzonder ook van de in het 
Centraal Overleg Fondsenwervingsac
ties samenwerkende maatschappelijke 
organisaties, meeJ: te kunnen doen, 
wordt vqorgesteld om de Nationale 
Sporttotalisator ook de lotto te laten 
organiseren. Overigens worden ook wij
zigingen aangebracht in de regeling van 
de voetbaltoto. De verplichte registratie 
komt te vervallen. Niet alleen heeft die 
weinig zin, maar er zijn bovendien be
denkelijke aspecten verbonden aan het 
gecomputeriseerde aantal van 1% mil
joen adressen, gesorteerd op geboorte
jaar! Ook het stellen van een maximum 
aan de inzetten willen de voorstellers 
van het initiatief-ontwerp doen verval
len. 

Winkelweekacties 

De loterij·en die winkeliers in vakan-

erkend ziekenhuls lijkt ons niet noodza
kelijk. Erkende poliklinieken of inrich
tingen moeten niet uitgesloten worden, 
mits er een goede relatie bestaat tussen 
die inrichtingen of poliklinieken en een 
erkend ziekenhuis. Ook wordt door deze 
bepaling geen rekening gehouden de 
ontwikkeling op medisch gebied. Tegen 
de tweede voorwaarde nl. de beslissing 
over te laten aan een wettelijk erkend 
disciplinair team heb ik gemeend te 
moeten opmerken, dat onze Stichting 
dit te bevoogdend en te tijdrovend acht. 
Belangrijk is het de vrouw na abortus 
te begeleiden om o.a. herhaling te voor
komen. 

Het is ons verder niet duidelijk wat 
bedoeld wordt met de derde voorwaarde 
nl. het melden van de behandeling bij de 
regionale inspecteur van de Volksge
zondheid. Is het een registratie van de 
vrouw of van de arts? 

Alleen tegen een zuiver medische sta
tistiek waarbij met grote zorgvuldigheid 
moet worden gehandeld kan geen be-

tieweken of met St. Nicolaas plegen te 
organiseren, zullen - als de kamer de 
indieners. volgt - vrijkomen, mits ze 
gehouden worden voor niet langer dan 
twee weken en georganiseerd door ten
minste tien ondernemers.. De waarde 
van de prijzen mag in totaal niet meer 
dan f 10.000,- bedragen en de loten 
moeten gratis aan afnemers beschik
baar gesteld worden. Het ontwerp eist 
nog wel een vergunning van de Kamer 
van Koophandel, maar die wordt dade
lijk verleend, als er niet teveel acties 
tegelijk gehouden dreigen te worden. Is 
dat wel het geval, dan kan de Kamer 
de vergunning een tijdje ophouden. 

Voor de middenstand is overigens ook 
van belang dat het initiatief wetsont
werp voorstelt de lotto-formulieren niet 
alleen bij sportorganisaties, maar ook 
bij middenstanders, van wie de organi
satie daarom heeft gevraagd, beschik
baar te stellen. De branches die inge
schakeld worden, zullen in overleg met 
de centrale middenstandsbonden wor
den aangewez·en. De voorstellers vinden 
dat de winkeliers die de formulieren uit-
2'letten en innemen, een vergoeding van 
tien procent van de door hen ontvangen 
inleggelden toekomt. 

Kienen 

Als kienbijeenkomsten in de toekomst 
worden georganiseerd door verenigingen 
met het doel hun kas te versterken of 
ten bate van iets anders, zullen zij vol
gens het ontwerp daarvoor vergunning 
van b. & w. krijgen, mits het prijzento
taal per bijeenkomst niet boven de 
f 5.000,- komt. Iedere vereniging kan 
tweemaal per jaar zo'n vergunning krij
gen. Evenals de Kamer van Koophandel 
zullen b. & w. het recht hebben de ver
gunning pas later af te geven, als er 
teveel kien-bijeenkomsten tegelijk ge
houden dreigen te worden. De opbrengst 
mag niet aan een of meer leden van de 
vereniging ten goede komen. Als b. & 
w. reden hebben om te veronderstellen 
dat dat wél zal gebeuren, of als men 
waarschijnlijk om een hoger prijzento
taal zal spelen of de wet of voorschrif
ten van b. & w. op andere wijze niet 
nageleefd dreigen te worden, moet het 
College de vergunning weigeren. 

De indieners beoordelen de kansen «tp 
aanvaarding van hun voorstellen gun
stig. Zij mogen uitgaan van de steun van 
de volledige fracties van hun partijen. 
Daarnaast rekenen zij op positieve ont
vangst van hun ideeën bij de fracties 
van DS'70 en D'66, alsmede bij de meer
derheid van de PvdA. Als hun verwach
tingen uitkomen, dan zal de· wetswijzi
ging begin 1973 kunnen gaan werken 
voor lotto, winkelweekacties en het kie
nen. De voorbereidingen die aan de in
voering van roulette zijn verbonden, 
maken dat het nog wel wat langer zal 
duren eer het balletje in Nederland kan 
gaan rollen. De speelaccommodatie kan 
misschien . wel op vrij k.orte termijn ge
ïnstalleerd worden, maar voor de oplei
ding van het personeel en het opstellen 
van de reglementen zal wat meer tijd 
nodig zijn. Zij hopen dat de eerste rou
lette in het zomerseizoen van 1973 van 
start kan gaan, maar enige zekerheid is 
daarover nog niet te geven. 

zwaar gemaakt worden. Dan is het mis
schien zelfs nuttig om te komen tot een 
betere voorlichting om ongewenste 
zwangerschap, · die een abortus tot ge
volg heeft, te voorkomen. 

H. J. Schlemper-van Gijn 

Contactdag ooordelijke 
prOVInCieS 

De VVD-vrouwen in de drie noordelij
ke provincies houden op vrijdag 5 no
vember een contactdag in het Familie
hotel te Paterswolde, aanvang 10.00 
uur. De heer H. Wiegel zal bij die gele
genheid spreken over de actuele politie
ke toestand en dr. K. van Dijk over de 
positie van het noorden des lands. 

Men kan zich tot 2 november voor het 
bijwonen van deze dag aanmelden door 
storting van f 15 op postrekening 
1669757 t.n.v. mevrouwT. E. Gerritsma
Bruins te Sneek. 

... 
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DEN HAAG 
• Het secretariaat van de afdeling 
Den Haag is gevestigd: Leuvensestr. 20, 
telefoon: 070-55 44 40. 

• Op de ledenvergadering van de afde
ling op 9 september, is bij enkelvoudige 
kandidaatstelling tot secretaris benoemd 
de heer J. A. Ceulen LKOL VB. Tot het 
bestuur traden toe: mevrouw J. d'Hont
Boers en drs. A. J. B. Hubert. 

• Op vrijdag 12 november houdt de 
Haagse afdeling van de VVD een ver
gadering over het onderwerp Geweste
lijke structuur. Sprekers zijn drs. Van 
Ommeren en drs. Linssen. 

EINDHOVEN 
• Secretariaat afdeling Eindhoven, Ve
saliuslaan 30, Eindhoven, Tel. 040-
114587. 
e Op 26 oktober a.s. wordt om 8 uur 
's avonds in het Eurohotel, Hinthamer
straat in Oen Bosch een algemene leden
vergadering van de kamercentrale 
's-Hertogenbosch gehouden. Op die ver
gadering zal als voornaamste punt be
handeld worclen een nieuw reglement 
yoo~ ~e kamercentrale, waarbij o.a. een 
wijziging zal. worden voorgesteld in de 

. procedu.re van de bestuursverkiezing en 
bestuurssamenstelling. De kamercentrale 
's-Hertogenbosch omvat de afdelingen 
Eindhoven, Helmond, 's-Hertogenbosch, 
Land van Altena, Oss, Uden en Waal
wijk. 
• In november zal door de kamercentra
le 's-Hertogenbosch en de kamercentra
le Maastrk:ht een kadercursus worden 
georganiseerd. On~erwerpen en inlei
ders: 
1. Het liperalisme; dr. E. Nordlohne 
2. Organjs_!ltie in de VVD; mr. H. P. 

Talsma. 
Oucfe ·en nieuwi staatkundige struc
turen. Inleider verm~edelijk prof>Si- · 
mon~. . e• . . . ' 

3. Pre.~~t:~tatie van de partij naar buiten, 
spre~k;,. en debattechnieken, F. Zui-
dem~~-. . ·· 

4. Informatie over.andere politieke par-
tijen, inleiders uit die partijen. 

Nadere eb0zol1derhede!'l over plaats, tijd 
enz. volgeil zo snel mogelijk via de af
delingsbesturen. 

Haagse zalen 

Toen de plannen voor het Congresge
bouw vastere vormen hadden aan

genomen en daaruit bleek, dat het ge
meentebestuur voornemens was het 
complex tevens voor culturele doelein
den te bestemmen, kreeg het nijpende 
zalenvraagstuk een nieuwe dimensie. Er 
werd nog een aspect aan toegevoegd 
toen het Gebouw voor K. en W. af
brandde. De culturele bestemming van 
het Congresgebouw gaf met name het 
bestuur van Diligentia reden tot zorg. 
Men richtte zich tot de gemeenteraad 
met een adres, waarin er op werd gewe
zen, dat de ontwikkeling er niet op wees,, 
dat er nu dadelijk extra behoefte be
stond aan nieuwe zalen voor kamermu
ziek. Op dit terrein was Diligentia vele 
tientallen jaren de meest geëigende ge
legenheid. 

De bezwaren van Diligentia gaven het 
gemeentebestuur niettemin geen reden 
de plannen voor het Congrescentrum te 
wijzigen. Toen leek het er op, dat Dili
gentia een zware tijd tegemoet zou 
gaan. De uit 1793 stammende "maat
schappij" met een vermaarde traditie op 
wetenschappelijk en cultureel terrein, 
bleef - gelukkig - niet bij de pakken 
neerzitten. Al een aantal jaren geleden 
werd met een gedeeltelijke restauratie 
begonnen, maar daarbij kon het niet 
blijven. De oude zaal, met een over de 
gehele wereld bekende voortreffelijke 
akoestiek was ook nodig aan een ver
betering toe. Maar zoals in dergelijke 
omstandigheden al te vaak het geval is, 
het geld ontbrak. Er is toen een goed 
overleg geweest met het gemeentebe
stuur; er kwam een lening en daarmee 
heeft de oude vertrouwde zaal een me
tamorfose ondergaan, die misschien niet 
helemaal bij de eerbiedwaardige leeftijd 
van Diligentia past, maar die wel geheel 
aan de eisen van deze tijd beantwoordt. 

Het zalenprobleem in Den Haag was 
veelzijdig. Vooral de kleinkunst kon on
voldoende aan haar trekken komen. Een 
gelukkige samenloop van omstandighe
den was, dat Paul van V).iet's Pepijn 
eigenlijk te klein behuisd was. Een 
overeenkomst voor vaste bespelingen 
door Paul van Vliet bood Diligentia toen 
mogelijkheden om de zaal-exploitatie 

Scholen 

IN het supplement op het rapport be
treffende de huidige en toekomstige 

situatie van de v.w.o. -h.a.v.o. en m.a
.v.o. voorzieningen in de agglomeratie 
Eindhoven, dat besproken werd in Vrij
heid en Democratie van 2 oktober wordt 
o.a. aandacht besteed aan de m.a.v.o. 
voorzieningen. Er zijn van de zijde van 
de besturen van v.w.o .. -h.a.v.o. instellin
gen (typisch dat hier niet gerept wordt 
van de voor het openbaar onderwijs ver
antwoorde instantie: het gemeentebe
stuur) bezwaren gekoinen tegen het 
aantal in het z.g. ideale spreidingaplan 
van het rapport genoemde m.a.v.o. leer
lingenaantal van ongeveer 400 in een 
scholengemeenschap. De besturen heb
ben de maximum aantallen op 250 à 300 
gesteld. Daardoor zou er veel meer 
ruimte blijven voo.r categorale m.a.v.o.
.-voorzieningen .. Hèt is evenwel de vraag 
en deze vraag blijkt bij meerdere m.a
.v.o. schoolbesturen te leven, aldus het 
supplement op het rapport (en weer 
wordt niet gewaagd ovèr de mening van 
het gemeentebestuur) of de categorale 
m.a.v.o. nog · t~kómstwaarde heeft. 
Daarom geeft een· aantal schoolbesturen 
er de voorkeur aan om te streven naar 
eèn. volledige integratie van de m.a.v_.o .. 
ofwel in de. scholengemeenschappen inet 
het v.w.o: -h.a.v.o:, ofwel in ~e scholen
gemeenschappen met het lager beroeps
onderwijs. Nu in. de· situatie van de ag
glomeratie de mogelijkheden tQt integra
tie in het v.w.o. -h.a.v.o. op langere ter
mijn beperkt zijn, zou - naa$t een inte
gratie in het lager ·beroepsonderwijs 
-overwogen kunnen worden om niet een 
maar meerdere m.a.v.o.'s al dan niet 
volledig te verbinden aan v.w.o.-h.a.v.o. 

voort te zetten. Een voorwaarde was 
toen wel, dat het interieur van de zaal 
zou worden aangepast. En dat is dan nu 
met een verrassend succes gebeurd on
der behoud van de voortreffelijke 
akoestiek. Een en ander is een feit, waar
mee Den Haag gelukgewenst kan wor
den. 

Nu is het wachten nog op een oplos
sing voor het Circustheater. EMS-ex
ploitant heeft het kortgeding met de ge
meente over de verkoop verloren en 
daarmee is de voortzetting van de ex
ploitatie weer twijfelachtig geworden. 
Een trieste zaak. Nog altijd hebben we 
onze hoop gevestigd op een overeen
komst met de Opera, vooral omdat het 
niet waarschijnlijk is, dat Amsterdam 
onder de huidige financiële omstandig
heden kans zal krijgen haar plan tot de 
verwezenlijking van een Operagebouw 
uit te voeren. Dat het hierbij op ver
schillend niveau om uiterst zorgvuldig 
beleid gaat, is zonder meer duidelijk. 

Nu we het toch over het Circustheater 
hebben, kunnen we tevens enige aan
dacht schenken aan de situatie van 
Scheveningen als badplaats. Ondanks dè 
mooie en lange zomer is het niet in alle 
opzichten een goed seizoen geweest. We 
schreven het al eerder, de oude slogan: 
,.Scheveningen, parel der Noordzeebad
plaatsen", kan allang geen opgeld meer 
doen. Het aanzien van de badplaats is 
hollend achteruitgegaan; alleen de "pro
menade" kan als een belangrijke verbe
tering worden aangemerkt. Maar daar
bij kan het niet blijven. Iedereen - de 
gemeente èn de exploitanten -'weet 
het: vooral de renovatie van het Gevers 
Deynootplein zal moeten worden aange
pakt. M84l waar komt het vele geld, 
daarvoor nodig, vandaan? Het vertrou
wen van het particuliere bedrijfsleven in 
de mogelijkheden van Scheveningen is 
danig geschokt. De gemeente weet het. 
Het gemeentebestuur zou er liever van
daag dan morgen wat aan willen doen, 
maar er is nog geen oplossing in zicht. 
Toch dringt de tijd, want anders is 
Scheveningen als badplaats voor (buiten
landse) toeristen naar de knoppen. 

Op het stadhuis schenkt men overi
gens terecht op het ogenblik meer aan-

instellingen. Indien dit uit oogpunt van 
onderwijsprogramma's en organisato
risch -technisch te verwezenlijken is, 
moet hieraan de voorkeur gegeven wor
den boven het voortbestaan van catego
rale m.a.v;o.'s. Een intensief overleg 
tussen de schoolbesturen van v.w.o.-
h.a.v.o., m.a.v.o. (en weer wordt in dit 
rapport van het centraal bureau voor 
het katholiek onderwijs ~ie in opdracht 
van het bestuur van het samenwerkings
orgaan agglomeratie Eindhoven werkte 
inet geen woord . gerept van de hoeder 
van het openbaar onderwijs) en de be
sturen van lager beroepsonderwijs. zal 
op dit punt een oplossing moeten bren
gen. 

Behalve over de voorzieningen in Eind
hoven worden in dit supplement ook de 
voorzieningen in de andere agglomera
tiegemeenten besproken. Van Heeze, 
Nuenen, Son en· Waalre wordt gezegd, 
dat er niet voldoende potentieel aanwe
zig is voor de oprichting van een m.a.
.v.o., in deze geineeriten zijn ook geen 
h.a.v.o.-v.w.o. voorzieningen; zodat ze op 
Eindhoven of andere agglomeratiege
meenten zijn aangewezèn. Voor Best 
wordt een continueririg van de huidige 
situatie vastgesteld (m.a.v.o. in scholen
gemeenschap m:et lager beroepsonder
wijs). In Geldrop, Valkenswaard en 
Veldhoven kan de m.a.v.o. worden opge
nomen in een v.w.o.-h.a.v;a. scholen-ge-
meenschap. · - · 

Inmiddels hebben naar aànleiding van 
dit rapport QeBp/:'ekingèn ·ervan plaats 
gevonden in versèhillende· raadsvergade

.. ringeil of · b;1.-. opènbare vergaderingen 
van de commissie van bijstand voor het 
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dacht aan de renovatie van woningen. 
En dat kost kapitalen. Onlangs stelde 
de gemeenteraad daarvoor al zeven mil
joen beschikbaar. In de laatst gehouden 
gemeenteraadsvergadering werd nog
eens zo'n negen miljoen gevoteerd. Wet
houder Nuy mikt op een verbetering 
van 800 woningen per jaar, maar hij 
kon de raad niet beloven, dat dit aantal 
in 1972 zal worden gehaald. Een van de 
grootste moeilijkheden bij renovatie is 
namelijk, dat men voor de gezinnen uit 
die woningen tijdelijk elders woonruim
te beschikbaar moet hebben. "En dat is 
verschrikkelijk moeilijk", zei de wet
houder, die, dat moet worden toegege
ven, de zaken heel wat realistischer 
aanpakt dan zijn voorganger, die het 
overigens echt wel goed heeft bedoeld. 

Hoe moeilijk het allemaal met de 
bouw ligt, bewijst intussen ook het plan 
voor de bouw van het nieuwe Joannes 
de Deo-ziekenhuis. Daarvoor heeft het 
ministerie van volksgezondheid nu goed
keuring gegeven, maar nog steeds is er 
geen beslissing over de stedebouwkundi
ge problematiek (hoogbouw in een om
geving met historisch beschermde pan
den). Realisering van plannen komt 
maar moeizaam van de grond. En dat 
betekent bij de voortdurend toenemende 
bouwkosten, nog een extra probleem. 

Het bestuur van een gemeente zoals 
Den Haag is waarlijk niet te benijden. 
Mogelijk dat de problematiek over en
kele jaren minder groot zal zijn als het 
de regering ernst is met haar voorne
men de financiële positie van de vier 
grote gemeenten te saneren. 

Vermelding verdient tenslotte het ant
woord van b. en w. op eerder door ons 
vermelde schriftelijke vragen van VVD
raadslid Dettmeyer over World Press 
Photo. Volgens b. en w. is het niet uit
gesloten dat deze tentoonstelling, die 
haar oorsprong in onze stad had, daar 
toch gehouden zal kunnen worden. Er 
schijnt al contact over te bestaan met 
de leiding van de WPP. 

Overigens hebben de VVD-ers Rease
naar en Dettmeijer b. en w. vragen ge
steld over de vervuiling van de Maas, 
welke consequenties kan hebben voor de 
toekomstige drinkwatervoorziening van 
onze stad. 

onderwijs. 
De gemeenteraad van Best heeft zich 

het sterkst geroerd door middel van een 
motie, waarin het bestuur van het sa
menwerkingsorgaan agglomeratie-Eind

. hoven erop wordt gewezen, dat Best 
grote behoefte heeft aan een v.w.o.-h.a-
v .o. scholengemeenschap binnen de ge
meentegrenzen. Alle raadsfracties ge
tuigden in de betreffende ra~dsvergade
ring van hun ongenoegen over het ag
glomeratie-onderwijsrapport, waarin van 
Best gezegd werd dat het weliswaar 
dicht bij de grens was, maar toch nog 
net onvoldoende potentieel voor zo'n 
scholengemeenschap had. In die verga
dering werd o.a. door wethouder van 
Laere met door de gemeente samenge
steld cijfermateriaal dat Best wel dege
lijk voor zo'n voorziening in aanrnerJdng 
komt. In het agglomeratie"rapport 
wordt o.a. ten aanzien van Best heel 
lakoniek gesteld, dat Best ondanks de 
stormachtige groei van het aantal v.w.o. 
en h.a.v.o. leerlingen geen ideale vesti
gingsplaats zou .zijn om dat het tussen 
de v.w:o.-h.a.v.o.-voorzieningen in Boxtel 
en het van der Puttlyceum in Eindhoven 
ligt .. Met ~ame beide scholen in, ·Boxtel 
zo stelt het rapport (voor Best beslist 
niet naasf de deur! ) kunnen' voor een 
optimale grootte nog een beJangrijk 
aantal leerUngen gebruiken. Vestiging 
van een voorziening in Best zou voor 
die scholen hard kunnen aankomen, te
meer daar behalve Best ook voor een 
deel Liempde en Oirschot van het nor
male voedingagebied zou afvallen, àldus 
het agglomeratie-rapport. Tegenover dit 
"harde" ·aankomen komt· ·Best . met 
"hard" cijfermateriaal. 
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• De VVD 1n het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker, J. E. van der Wielen, een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij kan natuurlijk slechts zeer beknopt 
melding maken van de liberale bijdragen 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de stand
punten die de VVD in het parlement 
heeft ingenomen of over de vragen die 
de liberale kamerleden aan de regering 
stelden, kan terecht bij het secretariaat 
van de VVD-fractie in de Tweede Ka
mer, Binnenhof 1-A te Den Haag, tele
foon 070--614911. 

• 

Voorzitters kamercommissies 

Vier liberale Tweede Kamerleden· zijn 
gekozen als voorzitters van evenveel 
vaste commissies. Voor twee andere 
vaste commissies werd een fractielid 
van de VVD als ondervoorzitter geka. 
zen. Voorzitter van de vaste commissie 
voor het Midden- en Kleinbedrijf werd 
de heer Portheine; voorzitter vaste com
missie Milieuhygiène: de heer Tuijn
man; voor de vaste commissie Justitie 
is dat de heer Geurtsen en voor· de vaste 
commissie Verzoekschriften de heer Ka. 
ning. 

Voor de vaste commissies Financiën 
en Landbouw werden als ondervoorzit
ters respectievelijk de heren Joekes en 
Tuijnman gekozen. 

Ofschoon de economische toestand van 
het noorden des lands en daarmee de 
werkgelegenheid ernstige zorgen baart 
en dus bijna bij voortduring de aan
dacht heeft van de Tweede Kamer - hi 
de afgelopen weken weer blijkend uit 
een interpellatie - mogen we toch niet 
eisen, dat het nationale herstel van het 
economisch evenwicht voo1· welk lands
deel dan ook op het spel wordt gezet. 
Dit laatste zei de heer Joekes bij de 
interpellatie. Niettemin was hij - na
tuurlijk - tot een offer ten behoeve 
van het noorden des lands bereid. Alvo
rens deze bereidheid uit te spreken 
bleek de heer Joekes het wel nuttig te 
vinden er op te wijzen, dat enkelingen 
uit de moeilijkheden van het noorden 
politieke munt trachten te slaan. Overi
gens was hij van oordeel, dat het in het 
noorden om een beperkt aantal zwarte 
plekken gaat. Het beleid dient niet al
leen daarop gericht te zijn. Er zal voor 
het gehele noorden, evenals voor Zuid
Limburg een structureel beleid gevoerd 
moeten worden. Van deze opvatting 
geeft ook dit kabinet blijk. Bij de moei
lijkheden bij de Gron. Kleding Industrie 
is snel, doeltreffend en verstandig ge
reageerd. Bovendien heeft dere regering 
in de Troonrede veel duidelijker en na
drukkelijker perspectief voor het noor
den geopend dan een jaar geleden. Dat 
gaf de heer Joekes vertrouwen. 

Chronisch zieke bedrijven moeten echter 
niet kunstmatig op de been worden ge
houden. Daarom verwierp spreker de 
eisen van interpellant Wieringa. De heer 
Joekes noemde het om verschillende re
denen onjuist te voldoen aan de eis: 
geen bedrijven sluiten vóór er vervan
gende werkgelegenheid is; en het losla
ten van alle kredietnormen bij het ver
lenen van overheidshulp aan bedrijven, 
ook als voorlopige maatregel. Dat is on
juist en onbillijk tegenover andere be
drijven in dezelfde bedrijfstak, die zich 
dan terecht over blijvende concurrentie
vervalsing van staatswege zouden be
klagen. Onjuist ook tegenover wel le
vensvatbare bedrijven, die voor een 
groot aantal open plaatsen geen mensen 
kunnen vinden. Onjuist ook tegenover 
de landelijke situatie. 

Wat er dan, volgens de VVD-woord
voerder wèl moet gebeuren ? 1) De 
grondige verbetering van het structure
le ontwikkelingsbeleid moet onvermin
derd worden voortgezet. 2) De verplaat
sing van rijksdiensten - niet alleen ty
pekamers - moet nu toch echt serieus 
worden aangepakt. 3) Handhaving en 
verdere toepassing van de normen voor 
individuele bedrijfssteun. 4) Maatrege
len in het westen, die er op gericht zijn 
bedrijven die in de randstad zitten of 
willen gaan zitten te helpen bij de 
sprong naar het noorden of het .zuiden. 

Overigens stelde de heer Joekes duide
lijk, dat de eerste verantwoordelijkheid 
bij het bedrijfsleven zelf ligt, al is het 
aan de overheid te helpen om de juiste 
voorwaarden te scheppen. Die eigen ver
antwoordelijkheid betekent o.a., dat de 
ondernemers verouderde structuren, or
ganisatievormen en mentaliteiten, voor 
zover nog aanwezig, snel moeten laten 
varen. Conclusie van de heer Joekes: 
Wij kunnen en moeten helpen; het noor
den moet het doen. 

Grenswijziging Alkmaar 
De grenswijziging van Alkmaar en 

omliggende gemeenten bracht mej. Kap
peyne van de Ooppello op het spreekge
stoelte. Grenswijzigingen wekken vaak 
emotionele reacties op. Dat was zeker 
bij deze grenswijziging het geval. Zo is 
er hartstochtelijk gepleit voor het zelf
standig voortbestaan van St. Pancras. 
Mej. Kappeyne toonde zich niettemin 

voldaan over het feit, dat minister 
Geertsema in deze zaak de knoop heeft 
doorgehakt. Uitbreiding van het grond
gebied van Alkmaar maakt het moge
lijk 17.000 woningen te bouwen om een 
deel van de zgn. "overloop" uit de 
Randstad op te vangen. Er kwam een 
amendement van de KVP, gesteund 
door mr. Berkhouwer, om- alle geiten 
en kolen sparend - o.m. de huidige 
dorpskernen van St. Pancras en Koe
dijk-Zuid van de gebiedsuitbreiding uit 
te sluiten. Om bestuurlijke redenen heb
ben vele VVD-leden dit amendement af· 
gewezen. Een kleine meerderheid van de 
Kamer aanvaardde het amendement 
evenwel. Met deze wijziging werd ·het 
wetsontwerp aangenomen. 

Steun aan partij-instituten 
De Kamer heeft verder nog een aan

vang gemaakt met de openbare discus
sie over financiële steun aan politiek
wetenschappelijke instituten. Bij dit on
derwerp sprak voor de VVD de fractie
voorzitter de heer Wiegel. 

Vooropstellende, dat deze instituten 
voortreffelijk werk verrichten en erken
nende, dat zij in grote financiële moei
lijkheden verkeren, had de heer Wiegel 
wel enkele bezwaren. Het wetsontwerp 
opent bijv. de mogelijkheid, dat meer 
instituten, die verbonden zijn of zich 
verbonden achten met één bepaalde par
tij kunnen worden gesubsidieerd. De 
voorganger van minister Geertsema -
die het ontwerp indiende - had gezegd 
geen enkele mogelijkheid te hebben in 
dit geval een numerus ciausus in te voe
ren, omdat hij dan een keuze zou moe
ten doen. De heer Wiegel gaf er daarom 
de voorkeur aan, dat de politieke par
tijen, die wetenschappelijke instituten 
hebben, zelf aan de regering laten we
ten welk instituut zij voor steun in aan
merking willen laten komen. Hij wilde 
overigens wel enige zekerheid, dat de 
gelden van de regering ook werkelijk 
aan het wetenschappelijk werk ten goe
de zullen komen en niet aan de politieke 
partij zelf. Voor het laatste voelde hij 
namelijk niets. 

Tegen het principe van de subsidie 
kon hij echter geen bezwaar hebben, 
.omdat daarover in het regeer-akkoord 
overeenstemming was bereikt. 

De Kamer heeft intussen nog geen de· 
finitieve uitspraak gedaan. 

Vragen 
Schriftelijke vragen van de heer 

Tuijnman (tezamen met Kamerleden 
van andere fracties) deden ons herinne
ren aan Bredero's "Het kan verkeren". 
Het is immers nog maar nauwelijks een 
jaar geleden of Europa zag tegen een 
torenhoge boterberg op. Laat die nu 
verdwenen zijn en laat er nu zelfs 
schaarste aan zuivelprodukten dreigen. 
De heer Tuijnman wil nu van minister 
Lardinois weten op welke gronden de 
EEG-commissie veronderstelt dat er 
schaarste zal optreden. En: "Acht de 
minister het niet gevaarlijk, nu sinds 
korte tijd er sprake is van een gezonde 
prijsvorming van .zuivelprodukten, dat 
door een paniekreactie . (van de EEG
commissie) hieraan afbreuk zou worden 
gedaan·? Ten slotte wordt om een ge
fundeerd marktonderzoek gevraagd al
vorens er maatregelen worden· genomen, 
waardoor bepaalde markten voor zuivel
produkten verloren zouden kunnen 
gaan.'' 

De heer De Beer heeft zich tot mini
ster Drees (Verkeer en Waterstaat) ge
wend met de vraag, wanneer het aan de 
Tweede Kamer tóegezegde rapport over 
het centraal antennesysteem zal worden 
uitgebracht. 

kroniek geuit, dat met het antwoord 
van minister Van Agt (justitie) de 
kwestie van de Duitse oorlogsmisdadi
gers in Breda, nog wel niet zou zijn 
afgedaan, is bevestigd door berichten, 
dat er tijdens het staatsbezoek van ko
ningin Juliana aan West-Duitsland, tus
sen minister Scheel en Schmelzer over 
de drie gesproken zou worden. Reden 
voor de heren Wiegel en Koning de be
windslieden van buitenlandse zaken en 
van justitie o.m. te vragen of zij niet 
van oordeel zijn, dat de vraag of de drie 
moeten worden vrijgelaten, uitsluitend 
een aangelegenheid is van binnenlands 
Nederlands beleid, die niet ter sprake 
behoort te worden gebracht - formeel 
dan wel informeel - zeker niet in het 
kader van het staatsbezoek. 

Twee weken vóór de algemene politie
ke beschouwingen in de Tweede Kamer 
worden gehouden, was de Kamer nog 
niet in het bezit van niet minder dan 
twaalf begrotingshoofdstukken. Deze 
ongewone situatie was voor de heren 
Wiegel en Joekes aanleiding vragen te 
stellen. aan minister-president Biesheu
veL Terecht stellen beide Kamerleden 
dat deze begratingshoofdstukken onmis
baar zijn bij de voorbereiding van de 
algemene politieke en financiële be
schouwingen en zij vragen de premier 
dan ook om een dergelijke toestand in 
de toekomst te voorkomen. (Inmiddels 
zijn enige ontbrekende begrotingen bij 
de Kamer binnengekomen; red. Vrijh. 
en Dem.) 

In hetzelfde kader lag een vraag van 
mevr. Smit-Kroes over de begroting van 
verkeer en waterstaat, die op 29 sep
tember jl. nog niet was ingediend, maar 
waarover een aantal personen, die 
maatschappelijke functies op het gebied 
van verkeer en waterstaat vervullen, al 
wel de beschikking hadden. 

Het tragische verkeersongeluk nabij 
Deurningen, waarbij een 18-jarige jon
gen met een sloop-auto drie meisjes 
dood reed, was voor de heer De Beer 
aanleiding zich met een aantal vragen 
tot de ministers van verkeer en water
staat en van justitie te wenden. Vinden 
de minister.s in dit. zoveelste ongeval 
met een autowrak aanleiding te bestu
deren of de wetgeving op dit gebied zo
danig gewijzigd kan worden, dat het in 
de handel brengen van in niet rijvaardi
ge staat verkerende motorvoertuigen 
strafbaar wordt gesteld ? Kan daarbij 
tevens worden bezien of het ter beschik
king stellen van een motorvoertuig aan 
perso~en, waarvan redelijkerwijze ver
moed kan worden dat zij niet in staat 
zijn het motorvoertuig naar behoren te 
besturen, strafbaar kan worden ge
steld? (De jongeman is na het ongeluk 
in een inrichting geplaatst; noot v. d. 
schr.). 

Het opzienbarende ontslag dat ver
leend is aan drs. Lüske, artistiek leider 
van het Residentie O.rkest is voor de 
heren Van Dijk en Joekes aanleiding 
geweest aan de minister van CRM om 
inlichtingen te vragen. 

Waterverontreiniging in het Westland 
was voor de heer · Tuijnman reden om 
zich tot de ministers van verkeer en 
waterstaat en van· landbouw te ·wenden. 
De zeer belangrijke tuinbouw· staat hier 
op het spel. 

De· heer 'l'Uijnman heeft ook - 'in dit 
geval samen met de heer Waalkens vra
gen aan ·de staatssecretaris van finan
ciën, de heer Van der Stee, gesteld over 
het uitgifte-plan van landbouwbedrijven 
in Oost-Flevoland. Op continuïteit van 
de uitgifte wordt aangedrongen omdat 
zulks nodig wordt geacht voor een even
wichtige uitvoering van het kolonisatie
beleid, terwijl een en ander ook een zeer 
wezenlijke bijdrage levert aan de oplos
sing van de structurele problemen op 
het "oude" land. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven -

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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Rapport ter discussie over Pompidou's 

Namens de Commiuie Buitenlandse Po
litiek van de VVD, afdeling Afnsterdam, 
ontvingen wij van de heren drs W. G. 
C. M. Haack (voorzitter der commissie) 
en mr. F. Recourt bijgaande samenvat
ting van een rapport over Pompidou's 
Europese regering. 

Reis .naar 
de West 

door dr .. K. van Dijk 

Tijdens zijn gebruikelijke januari
persconferentie heeft het Franse staats

. hoofd, president Pompidou, zich o.a. uit
gelaten over zijn visie op de toekomsti
ge institutionele opbouw der Europese 
Gemeenschappen. Merkwaardigerwijs 
hebben deze uitlatingen, afgezien van 
enkele lezenswaardige commentaren in 
tijdschriften als Nieuw Europa en Euro
pese Gemeenschap, in Nederland niet de 
aandacht gekregen die zij verdienen, 
terwijl toch juist de institutionele opzet 
der Gemeenschappen in het algemeen 
Nederland zeer ter harte gaat. In ande· 
re Europese landen wordt het belang 
van deze opmerkingen van Pompidou 
beter ingezien, getuige bijvoorbeeld de 
reacties van Willy Brandt, Rainer Bar
zei en Ted Heath. Dit alles vormde voor 
de Commissie· Buitenlandse Politiek van 
de VVD, afdeling Amsterdam, voldoende 
aanleiding om dit onderwerp wat nader 
te beschouwen. Nu een aantal voorlopi
ge conclusies getrokken zijn, meent de 
Commissie er goed aan te doen deze te 
publiceren om daarmede de discussie 
over dit onderwerp in Nederland en met 
name in de VVD te bevorderen. De 
Commissie hoopt dan ook op reacties. 
(De volledige tekst van het voorlopige 
rapport kunt u bij de afdeling Amster
dam, t.a.v. de Commissie Buitenlandse 
Politiek, opvragen). 

Daarnaast zal allereerst de huidige 
besluitvormingsprocedure in de Europe
se Gemeenschappen kort worden uiteen
gezet. Daarna wordt aandacht besteed 
aan de ideeën van Pompidou en ten slot
te geven we hiervan een voorlopige 
beoordeling. 

Besluitvorming 
In het algemeen ZIJD bij de huidige 

besluitvormingsprocedure drie organen 
van de Europese Gemeenschappen be
trokken. Allereerst de Europese Com
missie, de onafhankelijke Executieve die 
zetelt in Brllssel. Deze doet in het alge
meen een voorstel tot een besluit (som
mige uitvoeringsbesluiten kan zij zelf 
nemen), Het Commissievoorstel wordt 
van een advies voorzien door het Euro
pese Parlement, samengesteld uit parle
mentariërs der zes huidige lidstaten. 
Het parlement heeft geen bevoegdheden 
ten aanzien van de besluitvorming. 
Haar enige taak is een adviserende. 
Haar voornaamste echte bevoegdheid 
bestaat in het aannemen van een motie 
van wantrouwen tegen de Europese 
Commissie (met 2/3 meerderheid der 
stemmen), die daarop moet aftreden. 

Het Commissie-voorstel - inmiddels 
vaak gewijzigd en aangepast, overeen
komstig de reacties uit de verschillende 
hoofdsteden - komt dan bij de Europe-

De jongste reis naar Suriname en de 
Nederlandse Antillen van zes Tweede
Kamerleden en drie leden van onze Se
naat heeft, dacht ik, meer indruk ach
tergelaten daar en meer publiciteit ge
kregen hier dan tie gewoonlijke uitwis
selingsbezoeken van de drie parlemen
ten. Er is meer vergaderd en mlnder 
gereisd. Voor wat Suriname betreft was 
het een voortzetting van de besprekin
gen, die in oktober 1970 in Den Haag 
reeds waren begonnen, voor de Antillen 
waren het de eerste besprekingen in dit 
eontactplan, waarin Nederlandse parle
mentarU!rs afzonderlijk met beide ko
ninkrijksdelen overleg plegen over het 
Koninkrijksstatuut. 

De voorzitter van . de delegatie, mr; 
Th. van Lier van de Partij van de Ar
beid heeft én iJl Paramaribo én in Wil
lemstad eën verklaring afgelegd, waar
op de· gehele delegatie zich na ampel 
overleg heeft kunnen verenigen, en die 
in het kort ongeveer op het volgende 
neerkomt. 

1. Het Statuut was zeventien jaar ge
leden een grote vooruitgang in de voor
malige koloniale verhouding, het is 
thans echter op verschillende punten 
niet meer houdbaar. De gelijkwaardig
heid van de drie delen, waarvan de 
preaml:lule spreekt, is geen gelijkwaar
digheid; de herinneringen aan een kolo
niaal verleden zijn te sterk. 

2. Nederland· is niet alleen verant
woordelijk voor de defensie en de bui
tenlandse betrekkingen, maar is ook ge
houden, bijv. bij het ontbreken van een 
behoorlijk bestuur, de handhaving van 
de mensenrechten in Suriname en de 
Antillen te garanderen. Dat leidde op 30 
mei 1969 in Willemstad tot het optreden 
v11n Nederludse .mariniers bij .de beken-

se Ministerraad, waarin voor elk der 
lidstaten de vak-minister zetelt. Deze 
Ministerraad beslist (soms tijdens de 
beroemde marathon-zittingen), vaak 
met unanimiteit. Volgens het Verdrag 
tot oprichting van de EEG is in bepaal
de gevallen oo:Jt stemming bij gewone of 
gekwalificeerde meerderheid mogelijk. 
Het akkoord van Luxemburg van ja
nuari 1966, dat een einde maakte aan 
een half jaar Franse sabotage van de 
Ministerraad, hield echter in feite in dat 
voor "vitale kwesties" altijd unanimiteit 
kan worden verlangd. (Zie voor een uit
gebreider weergave van de besluitvor
mingsprocedure P. J. G. Kapteyn, Inlei
ding tot het recht van de Europese Ge
meenschappen, Leiden, 1969). 

In Nederland wordt de Europese Com
missie vaak beschouwd als de voorgang
ster van een Europese Regering. In deze 
gedachtengang dienen zoveel mogelijk 
bevoegdheden te worden overgeheveld 
van de Ministerraad naar de Commissie. 
Op deze wijze wordt automatisch de po
sitie van het .Europese Parlement ster
ker. De uitlatingen van president Pom
pidou gaan duidelijk van een andere 
conceptie uit. 

Pompidou' s ideeën 
"Als de Europese confederatie een

maal werkelijkheid geworden is, zal er 
onvermijdelijk een regering moeten zijn, 
waarvan de beslissingen bindend zijn 
voor alle lid-staten", aldus formuleert 
Pompidou het einddoel der Europese 
eenwording (Europese Gemeenschap, 
mei 1971, pag. 16). Deze regering van 
Europa kan naar de mening van de 
Franse president uitsluitend voortkomen 
uit de gezamenlijke nationale regerin
gen. Deze zouden bijvoorbeeld uit hun 
midden een speciale minister voor Euro
pese zaken kunnen benoemen, waardoor 
de Ministerraad in een vaste samenstel
ling zou kunnen vergaderen. President 
Pompidou zou zich dan kunnen voorstel
len " .... dat die ministers in een laatste 
fase nog slechts uitsluitend Europese 
bevoegdheden zullen hebben en geen 
deel meer zullen uitmaken van de natio
·nale regeringen". Overigens voegt hij 
hier onmiddellijk aan toe dat deze ont
wikkeling er slechts één is van de vele 
mogelijke, waarbij het de feiten zullen 
zijn die de werkelijke evolutie bepalen. 

Het Franse staatshoofd herhaalt nog
maals de traditionele Franse eis dat be
langrijke besluiten in de Europese Ge
meenschappen alleen maar met een
stemmigheid worden genomen. Hij leidt 
dit af uit de werking van een coalitiere
gering, welke in vitale kwesties of met 
eenstemmigheid beslist of uiteen valt. 
Daar dit laatste in de Europese Ge-

de onlusten, dat hier meer dan daar met 
gemengde gevoelens werd beleefd. 

3. Met het oog op versèhillende din
gen: de plaats van Suriname en de An
tillen in hun Zuidamerikaanse en 
Caraïbische omgeving (zo is Surina
me onlangs toegetreden tot de Zuid
Amerikaanse Interparlementaire Unie), 
met het oog .op hun plaats in de 
Nederlandse delegatie bij· de Verenig
de Naties, die doorgaaria (bijv. t.a.v. 
Portugal en Zuid-Afrika) het wes
telijk standpunt inneemt, is het daarom 
beter binnen redelijk korte tijd een ein
de te maken aan de beperkingen van de 
zelfstandigheid;· "Als aan · Surinaamse 
zijde de wens zou leven dit tijdstip on
geveer in het midden van de jaren ze
ventig te stellen, zal dat bij de Neder
landse . delegatie niet op bezwaren stui
ten," zo .luidt de verklaring letterlijk. 

. Op de Antillen werd nog genuanceer
der gesproken, ook al bleef de grond
toon dezelfde. Dat moest wel omdat het 
geldende statuut uitgaat van gelijk
waardigheid, en dus aan Suriname niet 
de vrijheid kan worden gegeven zonder 
medewerking van de gekozen Staten 
der Antillen. 

Ik raak hier, dacht ik, aan een van de 
fundamentele bezwaren tegen de huidi· 
ge verhoudingen met .,de West" bestaat 
niet. Er is Suriname en er zijn de Antil
len, en die mogen niet met elkaar ver
ward worden; wij kunnen niet één lijn 
trekken tegenover deze twee konink
rijk~:~.delen, die heel weinig met elkaar 
overeenkomen. 

Suriname is een groot land, met grote 
rijkdommen in zijn bodem, de Antillen 
zijn zes eilanden zonder grondstoffen, 
die campleet afhankelijk zijn van olie-

meenschappen niet mogelijk is, blijft al
leen de eenstemmigheid over. 

Uitvoering der besluiten van de Minis
terraad kan geschieden via de nationale 
overheidsapparaten, doch daarnaast is 

·waarschijnlijk een apart uitvoerend or
gaan, dat uitsluitend tegenover de Raad 
verantwoordelijk is, noodzakel1jk. 

Betreffende het Europese Parlement 
merkt de Franse president tenslotte op 
dat zijn bevoegdheden pas sterk ver
groot kunnen worden wanneer er tegen
over hem een werkelijk uitvoerende 
macht verschijnt: "Het komt mij evi
dent voor dat op de dag dat er een 
werkelijk Europese regering zal zijn, ook 
een werkelijk Europees Parlement 
noodzakelijk is - in afwachting daar
van lijken speculaties over de Europese 
parlementaire vergadering volslagen 
nutteloos." 

Commentaren 
Aan bovengeschetste opvattingen zijn 

al enige commentaren gewijd. In 
Nieuw-Europa gingen in het maartnum
mer van dit jaar prof. dr. H. Brugmans 
en prof. mr. P. VerLoren van Themaat 
uitvoerig in op de ideeën van Pompidou, 
terwijl in het julijaugustus nummer 
aandacht wordt besteed aan de plannen 
van dr. R. Barzel, voorzitter van de 
CDUJCSU-fractie in de Westduitse 
Bondsdag. Daarnaast hebben prof. dr. 
W. Hallstein en de heer A. Spinelli, re
spectievelijk oud-voorzitter en lid van 
de Europese Commissie, in het mei
nummer van Europese Gemeenschap, 
het blad van de Europese Voorlichtings
dienst, hun reacties weer gegeven. Op 
deze reacties kan hier niet nader wor
den ingegaan, waar mogelijk zullen bij 
de beoordeling van de ideeën van Pom
pidou deze commentaren in de beschou
wing worden betrokken. 

Voorlopige beoordeling_ 
1) Bij lezing van de ultratingen van 

Pompidou tijdens zijn persconferentie 
valt allereerst een zekere onduidelijk
heid, een vaagheid, op. Terecht worden 
in diverse commentaren (Hallstein, 
Brugmans) vragen opgeworpen, die on
beantwoord blijven. Bijvoorbeeld wat te 
doen indien eenstemmigheid niet bereikt 
wordt ? Hoe maken de nationale minis
ters van Europese zaken zich los van de 
nationale kabinetten? enz. Deze vaag
heid is ook wel begrijpelijk daar zich in 
de nabije toekomst nog zovele, thans 
onbekende, feiten zullen voordoen, en 
het zullen tenslotte de feiten zijn die de 
evolutie zullen voorschrijven ...... 

Anderzijds worden enkele zaken zeer 

industrie en toerisme. 
Su1iname kan op den duur onafhanke

lijk zijn, vooral wanneer ook de meer 
dan 10 pct. Surinamers, die in Neder
land harder om onafhankelijkheid roe
pen dan de bijna 90 pct. daar, terugke
ren om hun scholing, hUn intelligentie 
en andere capaciteiten in dienst te stel
len van de ontwikkeling van hun prachti
ge land. En wanneer alle partijen in 
Suriname vóór onafhankelijkheid zijn, 
hebben wij niet een schijn-van recht ons 
daartegen te verzetten. Maar Staten
voorzitter Lachmon· heeft groot gelijk, 
wanneer hij zegt, dat verandering in de 
verhoudingen diepgaand bestudeerd 
moet worden, en dat de Koninkrijksde
len gedrieën over het Nederlanderschap 
van Surinamers en Antillianen een ern
stig beraad moeten gaan voeren. 

Suriname moet het kunnen. Of de An
tillen het ook kunnen, is voor mij een 
grote vraag. De geschetste afhankelijk
heid van Venezolaanse olie en het toch 
altijd grillig blijvende Amerikaanse toe
risme doen vrezen, dat een echte onaf
hankelijkheid nooit blijvend· zou zijn, En 
dan moeten de Antillianen m.i. zelf be
slissen, welke afhankelijkheid zij kiezen. 
En als dat afhankelijkheid van Neder
land is (met nog wat meer autonomie 
voor mijn part) dan zullen zij die wel de 
wereld kenbaar moeten maken. 

De reis van de kleine delegatie was 
een inleiding. Een inleiding, die vrees en 
schrik veroorzaakt heeft. Er zal ,daar en 
hier, in de koninkrijkscommissie en in 
de parlementen gedacht en gestudeerd 
moeten worden op een nieuwe verhou
dingtussen Nederland en Suriname, en 
(waarschijnlijk een andere) nieuwe ver
houding tussen Nederland en de Neder
landse Antillen. 
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duidelijk gesteld, bv. dat de Europese· 
regering uitsluitend uit de ·nationale re
geringen kan voortkomen en het unani
miteitsbeginsel. Op deze punt~n zal nog· 
nader worden ingegaan. 

2) Om de toekomstige Europese sa
menwerkingsvorm aan te geven, ge
bruikt Pompidou de term confederatie, 
welk begrip in het algemeen werkt als 
een rode l~p op elke rechtgeaarde fede
ralist. Toch zit in de verdere uitwerking 
van het Franse staatshoofd een zeker 
dualisme. In overeenstemming met het 
confederatieve beginsel kan men het 
eenstemmigheidsbeginsel zien, maar de 
onafhankelijke Europese regering en 
haar uitvoerend apparaat wijzen toch 
meer in federatieve richting. Misschien 
dat de oplossing gezocht moet worden 
met behulp van de talenkennis van 
Hallstein, die meent dat het Frans niet 
zo'n scherp onderscheid maakt tussen 
een federatie en een confederatie: "ten 
dele worden deze beide woorden zelfs 
als vage ondertoon dat met "confedera
tion" een lossere aan~ensluiting wordt 
bedoeld." 

Afgezien van de taalkundige kwestie 
rijst de vraag of de confederatie onder 
alle omstandigheden, met name als be~ 
gin van politieke samenwerking en re
kening houdend met de toetreding van 
Engeland c.s., moet worden afgewezen. 
Het is zeer wel denkbaar dat na enige 
tijd blijkt dat in de praktijk de fede
ratieve constructie hieruit min of meer 
logischerwijs volgt. 

3) In nauwe relatie hiermee staat het 
unanimiteitsbeginsel. Reeds werd gewe
zen op de onbeantwoorde .vraag: wat te 
doen als geen eenstemmigheid wordt be
reikt? Een vraag die ook bij het ak
koord van Luxemburg niet werd beant
woord, hetgeen toch de voortgang in de 
praktijk niet onmogelijk bleek te ma
ken. Voorzover bekend wordt trouwens 
in de praktijk altijd getracht eenstem
migheid te bereiken (op de belangrijke 
rol die de Europese Commissie hierbij 
speelt, wordt nog teruggekomen). De 
motivering van Pompidou van dit begin
sel door zijn verwijzing naar de wer
king van een coalitie-regering lijkt niet 
onberispelijk, zodat men hier te doen 
heeft met een eenvoudige herhaling van 
een traditioneel Frans standpunt. 

Men kan zich afvragen of het unani
miteitsbeginsel (zoals VerLoren terecht 
opmerkt: alleen in vitale kwesties) in 
een vergrote Gemeenschap nog zal kun
nen werken. Tot dan zal men zich bij 
dit standpunt moeten neerleggen, waar
bij komt dat voor het belangrijkste be
sluit waarvoor de Gemeenschap thans 
geplaatst wordt, de toetreding van nieu
we leden, unanimiteit volgens het Ver
drag vereist is (art. 237). 

Liberale 
Internationale 
in Zürich bijeen 

D.oor D. W. Dettmeijer . 

4) Een der meest concrete punten uit 
het betoog van president Pompidou is 
de instelling van een nationaal minister
schap voor Europese zaken. Onmiddel
lijk rijst hier een technisch bezwaar, 
waarop ook door Brugmans terecht is 
gewezen : hoe kan een dergelijk uitge
breid en verscheiden terrein - lopende 
van o.a. sociale zaken tot en met de 
wisselkoers-verhoudingen - door één 
man beheerd worden. Veel zal afhangen 
van de staf van een dergelijke minister, 

· maar hier lijkt toch een ernstige moei
lijkheid aanwezig te zijn: Anderzijds 
kan er op worden gewezen dat aan En
gelse zijde bij de toetredings-onderhan
delingen, die toch ook het gehele terrein 
van de integratie beslaan, ook voorna
melijk één man als delegatieleider op
treedt. Wellicht zou hier na de Engelse 
toetreding in de geest van Pompidou 
een Engelse minister voor Europese za
ken uit kunnen· voortvloeien. 

Een tweede probleem vormt het zich 
losmaken van deze nationale ministers 
uit de nationale regeringen. Pompidou 
geeft niet aan hoe en wanneer dit zou 
kunnen verlopen. Bestaat niet het ge
vaar dat zich een vacuUm vormt, waar
in een Europees orgaan en nationale 
regeringen zich naast elkaar bewegen. 
Hierop doelt Spinelli als hij een duide
lijk faseringsplan bepleit, waarin be
voegdheden en controle duidelijk zijn 
aangegeven. Het valt te betwijfelen of 
thans een dergelijke faseringsplan -
zoals ook dr. R. Barzei wordt bepleit -
erg zinvol is. Teveel belangrijke beslis
singen staan nog voor de deur, die het 
moeilijk maken de toekomstige gang 
van zaken nu al exact vast te leggen. 
Een flexibele fasering, in de zin van het 
bepalen van een eerste fase, met de ver
plichting na afloop en rekening houden
de met de ervaringen van de eerste rase 
de inhoud van de tweede fase vast te 
stellen, lijkt meer voor de hand te ·lig
gen. Die eerste fase zou dan kunnen 
bestaan uit het inderdaad concentreren 
van alle Europese werkzaamheden bij 
één lid van het kabinet (indien tech
nisch mogelijk), waarbij men in verge
lijking met de huidige situatie niets ver
liest, maar de weg tot vooruitgang 
opent. In aansluiting op VerLoren zou
den dan in de jaren 1973/74, na afloop 
der toetredingsprablemen en de nood
zaak tot beslissingen omtrent de eco
nomische en monetaire unie besluiten 
genomen moeten worden voo~ de inhoud 
van de tweede fase. 

5) Van grote betekenis zijn eveneens 
de opmerkingen van Pompidou over het 
Europese uitvoerende apparaat. Bedoeld 
is hier een nieuw te creëren orgaan, de 
huidige Commissie en haar diensten, een 
samensmelting der Permanente Verte-

Op de vergadering van de Executieve 
der Liberale Internationale, die van 23 
tot en met 26 september in Zürich is 
gehouden, is duidelijk tot uitdrukking 
gekomen, dat er een samenwerkingsver
band dient te komen tussen de Liberale 
Internationale en de Mouvement Libera
le pour l'Europe Unie (M.L.E.U.). De 
activiteiten van de M.L.E.U. zouden dan 
ondergeschikt moeten zijn aan die van 
de Liberale Internationale, zodat de 
M.L.E.U. gaat werken als een Europese 
sectie van de Liber.J.le Internationale. 
Het is denkbaar dat men bij de verdere 
uitwerking komt tot de oprichting· van · 
Afrikaanse en Aziatische secties. 

Het thema van de bijeenkomst in Zü
rich was: De democratie en de pressie
groepen. Natuurlijk werd ook de inter
nationale toestand onder de loep geno
men. Nadat de voorzitter der Liberale 
Internationale, de · Luxemburgse minis
ter van buitenlandse zaken, Gaston 
Thorn, de vergadering in het Züricher 
hotel Atlantis had geopend, trad een 
groot aantal sprekers op. Onder hen 
waren verscheidene Nederlanders, zoals 
onze minister van binnenlandse zaken 
mr. W. J. Geertsema en mr. dr. C. 
Berkhouwer, die sprak in zijn kwaliteit 
van president der liberale fractie in het 
Europee:t parlement. Voorts waren uit 
Nederland aanwezig minister De Kos
ter, die door waardevolle interventies 
in de debatten van de commissie voor 
internationale politieke aangelegenheden 
er toe bijdroeg dat de discussies op een 
hoog peil stonden en mr. H. P. Talsma, 
vice-voorzitter van de V.V.D. en direc
teur van de Prof. Teldersstichting. 

Besloten werd dat het volgende con
gres na jaren weer in Frankrijk zal 
worden gehouden en wel van 29 septem-

genwoordigingen, of wat?· Duidelijk is 
in ieder geval dat hier de onafhankelij
ke positie van de Commissie op het spel 
staat. Des te meer verbazing wekf het 
dat noch Hallstein, noch het huidige 
Commissie-lid Spinelli een krachtig plei
dooi heeft gehouden voor het voortbe
staan van deze onafhankelijke positie. 
Heeft men zich al bij voorbaat neerge
legd bij een positie, ondergeschikt aan 
de Raad? 

Duidelijk moet dan gewezen worden 
op de unieke rol van de Commissie ge
durende de afgelopen jaren om de Raad 
via haar initiatieven en voortdurende 
aanpassing van voorstellen tot voor al
len aanvaardbare besluiten te bewegen. 
Het lijdt geen twijfel dat gedurende de 
eerstkomende jaren nog vele . technische 
gecompliceerde en uiterst gevoelig lig
gende zaken aan de orde zullen komen, 
tot welks oplossing de· Commissie veel 
zal kunnen bijdragen. Gedurende de eer
der genoemde fase zal dan ook de posi
tie van de Commissie onaangetast moe
ten blijven· en de huidige tendens tot 
verzwakking van haar bezetting moeten 
worden gekeerd. Wat de positie van de 
Commissie in de tweede fase zal moeten 
zijn, is thans nog minder duidelijk vast 
te stellen, hoewel het er naar uitziet dat 
zij een zeer belangrijke rol kan spelen 
bij de Engelse initiatie-periode van vijf 
jaar. 

6) Tenslotte de positie van het Euro
pees Parlement. Verheugend is dat 
Pompidou het bestaan van een Europees 
Parlement bij het bestaan van een 
Europese regering "evident" acht. Te
leurstellend is voor velen misschien dat 
hij voor het zover is, speculaties over 
sterke vergroting der bevoegdheden van 
het huidige Europese Parlement "volsla
gen nutteloos" acht. Toch lijkt dit t.a.v. 
de controle een minder groot probleem 
dan vaak wordt voorgesteld. Aannemen
de dat de belangrijke besluiten vrijwel 
uitsluitend in de Ministerraad worden 
genomen, aannemende tevens dat hierbij 
naar unanimiteit wordt gestreefd, heb
ben de nationale parlementen immers 
nog steeds volledige controle op de gang 
van zaken (voorzover besluiten worden 
genomen door de Europese Commissie, 
heeft het Europees Parlement reeds 
thans voldoende bevoegdheden). Pas 
wanneer besluiten Of met mee.rderheids
beslissing, öf door een los van de natio
nale regeringen staand orgaan worden 
genomen wordt het vraagstuk van de 
uitbreiding van de bevoegdheden van 
het Europees Parlement acuut. Zich 
plaatsend op het standpunt van de par
lementaire democratie moet dan onver
biddelijk worden vastgehouden aan de 
eis, dat zo spoedig de besluiten onttrok
ken worden aan de controle der nationa-

ber tot en met 1 oktober 1972 in Nancy 
of. Parijs. Als nieuwe ,.patron" werd 
aangewezen de oud rector-magnificus 
van de Vrije Universiteit in Berlijn, 
prof. dr. Hans Reif, O.B.E. 

Bewustzijn 
Aan het -congres in· Zürich namen 150 

afgevaardigden uit zestien landen deel. 
Ik heb de sfeer Op dit congres als aan
genaam en de contacten met· mijn 
geestverwanten uit andere Janden als· 
zeer nuttig ervaren. Juist de individuele 
ontmoetingen buiten de congresuren 
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le parlementen; het Europees Parlement 
met voldoende bevoegdheden wordt uit
gerust. 

Conclusje 

De gedachten van president Pompi
dou, uitgesproken tijdens zijn persconfe
rentie van 21 januari 1971, bieden zeke
re mogelijkheden voor verdere yoort
gang der Europese eenwording. Het 
door hem omschreven einddoel, een 
werkelijk Europese regering en een wer
kelijk Europees Parlement, moet als po
sitief worden gewaardeerd. Over de weg 
daar naar toe bestaan nog vele onduide
lijkheden en omstreden vraagpunten. 
Gezien de fase waarin de Gemeenschap 
zich thans bevindt, nl. de eventuele uit
breiding met vier nieuwe leden, is dit 
ook niet meer dan logisch. Dat beslissin
gen omtrent deze uitbreiding en de be~ 
slissingen omtrent de uitbouw van de 
Europese Gemeenschappen tot een eco
nomische en monetaire unie, welke geno
men zullen moeten worden door de 
Raad van Ministers, absolute prioriteit 
hebben, is duidelijk. Over de ontwikke
ling van de· toekomstige institutionele 
structuur is daarom nog niets definitiefs 
te zeggen. In eerste instantie lijkt een 
concentratie van de Europese zaken bij 
een lid van het nationale kabinet èen 
goede zaak, al is dit misschien technisch 
moeilijk. Over de verdere ontwikkelin
gen ·zal pas meer te zeggen zijn indien 
de principe-beslissingen omtrent de toe
treding van nieuwe lid-staten zijn geno
men, hetgeen deze zomer of herfst 
wordt verwacht. Vandaar dat de Com
missie Buitenlandse Politiek van de 
VVD, afd. Amsterdam, zich voorstelt 
zich na de zomer verder met de op lan
gere termijn uiterst belangrijke institu
tionele opbouw van de Europese Ge
meenschappen bezig te houden en de 
bijdrage van een ieder die daaraan deel 
wenst te nemen, van harte. zal verwelko
men. 

Deze eerste beschouwing hoopt niet 
meer te doen dan de discussie in Neder
land en met name in de VVD op gang te 
brengen en er toe bij te dragen - meer 
dan tot nu toe het geval was - het 
belang van de Europese ontwikkelingen 
naar voren te brengen. 

Veel dank zijn wij verschuldigd aan de 
heren Berkhouwer en De Koster voor het 
feit dat zij ons hun tijd hebben willen 
geven voor een gesprek over dit onder
werp. De verantwoordelijkheid voor de in
genomen standpunten berust uiteraard ge
heel bij de auteurs van deze beschouwing. 

dragen er toe bij het bewustzijn voor de 
liberale gedachtenwereld sterker te ma
ken. Dat is misschien een emotionele. 
benadering, maar het is nu eenmaal zo 
dat - hoewel de politiek in de wereld 
gemaakt wordt op grond van feiten -
emoties daarbij zeker een rol spelen. 
Rapporten, resoluties, moties e.d. zijn 
stellig belangrijk, maar. de geest waar 
uit ze geboren worden is nog altijd be
langrijker. 

Tot slot wil ik niet onvermeld laten 
dat de leiding van de wereldberoemde 
Neue Zürcher Zeitung op overduidelijke 
wijze blijk heeft gegeven van haar 
steun aan de liberale gedachte. 

Het Atlantis-hotel te Zi:lrtm, waar de Liberale Internationale congreaseerde. 
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Wanbegrip over produktiviteitsverhoging 

door ons redactielid 
G. Stempher . 

Politieke 
verkenningen 

In de sombere ontwikkeling van onze 
nationale economie schuilt een duidelijk 
aanwijsbare tragiek. Afgezien van enige 
belangrijke buitenlandse factoren, die 
hun invloed deden gelden en dit thans 
nog in versterkte mate doen, hebben zo
wel de georganiseerde werkgevers als 
werknemers in ons land zichzelf in de 
weinig rooskleurige situatie gemanoeu
vreerd, waarin wij op het ogenblik ver
keren. De eerste groep bleek maar al te 
snel tot onaanvaardbare concessies be
reid, die door de tweede groep ~ onder 
meer gebruik makend van de schaarste 
op de arbeidsmarkt ~ werden gesteld. 
Wie gedurende deze catastrofale ont
wikkeling de waarschuwing liet horen, 
dat de stijging van de lonen en de ver
hoging van de sociale lasten de toene
mende produktiviteit niet mochten over
schrijden werd, vooral van de zijde van 
de vakbeweging, niet voor vol aangezien 
en als "ouderwets" bestempeld. Het was 
in het bijzonder de heer Kloos, die, toen 
hij nog voorzitter was van het NVV, dit 
verband tussen loon- en produktivi
teitsstijging glashard ontkende. Sterker 
nog: er waren vakbondsbestuurders die 
de inflatie als voorwaarde beschouwden 
voor de instandhouding van de werkge
legenheid. 

Opgeschrikt door het onvermijdelijk 
verdrinken van het economische kalf, 
trachten werkgevers en werknemers op 
het ogenblik in een aandoenlijke eensge
zindheid (voor hoe lang?) de put te 
dempen, waarbij plotseling het uitgangs
punt wordt erkend dat de reële loon
stijging bij de geraamde produktiviteits
stijging dient achter te blijven. Nakaar
ten heeft uiteraard geen zin, maar er 
mag toch wel eens op worden gewezen 
dat het nogal hypocriet aandoet als 
thans de nodige krokodilletranen wor
den geplengd over een impasse die men 
van tevoren duidelijk had kunnen zien 
aankomen. 

Verhoging van de produktiviteit blijft 
een noodzakelijke voorwaarde voor een 
gezonde economische ontwikkeling. Men 
kan zich afvragen of met name de 
werknemers zich hiervan voldoende be
wust zijn. 

Ontstellend inzicht 
Het is in dit verband belangrijk te 

verwijzen naar een onderzoek dat dr. ir. 
M. G. Ydo dit jaar onder duizend me
taalbewerkers hield en waarvan de re
sultaten dezer dagen bekend zijn gewor
den. Zijn rapport wijst uit dat 46 pro
cent van de werknemers in de metaal-

,.Verkenningen in de politiek" is een 
tweedelig boekwerk naslagwerk 
vooral - onder eindredactie van prof. 
dr. A. Hoogerwef, die de medewerking 
verkreeg van een groot aantal politico
logen, sociologen, enkele economen en 
enige juristen. Het verscheen bij N. 
Samsons Uitgeverij NV te Alphen aan 
den Rijn (1e deel 260 pagina's, f 14,50; 
2e deel211 pagina's, f 12,50). 

Prof. Hoogerwerf is de opvolger sedert 
enkele jaren van prof. Schlichting, aan 
de Katholieke Universiteit te Nijmegen. 
Een benoeming welke toen wel even de 
bijzondere aandacht trok, omdat daar
mee op een i:>ost als deze te Nijmegen 
een protestant werd benoemd, die tot 
aan zijn nieuwe benoeming dan ook lec
tor (in de politicologie) was áan de 
Vrije Universiteit te Amsterdam. 

In het doel, dat redactie en medewer
kers zich bij deze uitgave hebben ge
steld, namelijk "objectieve en informa
tieve bijdragen te leveren, die stimule
rend zijn zowel voor de politieke bezin
ning als voor het wetenschappelijk on
derzoek van de politieke werkelijkheid", 
zijn zij ml. over het algemeen zeer wel 
geslaagd. Dat elk van de medewerkers 
geheel zijn eigen stijl heeft gevolgd kan, 
·zoals prof. Hoogerwerf in zijn Voor
woord meent, inderdaad ook wel als een 
der "charmes" van dit boek worden be
schouwd. 

Na inleidende hoofdstukken van prof. 
Hoogerwerf zelf over het begrip .,poli
tie~" en over .,politicologie" en van 
prof. dr . .J. E. Ellemers over .,macht en 
gezag," belichten diverse medewerkers 
in het eerste deel enkele aspecten van 
het overheidsbeleid (beleid en planning, 
beleid en wetenschap, welzijn en wel
zijnsbeleid, en het financieel-economi
sche beleid). Deze worden gevolgd door 
een tiental hoofdstukken die kunnen 
worden samengevat onder: totstandko
ming en uitvoering van het overheidsbe
leid (onderwerpen als o.a. de kabinets
formatie, partijen en partij.stelsels, ver
kiezingen, openbaarheid en publiciteit 
en provincies en gemeenten). 

sector verhoging van de produktiviteit 
inderdaad noodzakelijk acht; 43 procent 
ziet de noodzaak hiervan niet en 11 pro
cent heeft er helemaal geen mening 
over. Uit een soortgelijk onderzoek dat 
door dr. Ydo in 1963 werd gehouden, 
bleek dat toen 61 procent van de onder
vraagden de noodzaak van verhoging 
van de produktiviteit inzag. Het valt 
niet te verwonderen dat de rapporteur 
deze ontwikkeling naar 46 procent een 
verontrustend verschijnsel vindt. Uit het 
onderzoek van dit jaar blijkt dat de 
werknemers in Amsterdam en Rotter
dam deze noodzaak beter zien dan de 
arbeiders in de rest van het land. Vooral 
de jongere werknemers zijn van de 
noodzaak tot opvoering van de produk
tiviteit minder overtuigd dan de ouderen 
boven de dertig jaar. Dr. Ydo is van 
mening dat er wellicht een tendens be
staat dat de jongere generatie door de 
welvaart, waarin zij leeft, de noodzaak 
van een hogere produktiviteit steeds 
minder zal inzien. 

Vormingswerk 
In deze mening staat hij overigens 

niet alleen. Ons trof in dit verband een 
uitspraak van mr. A. W. Kist, de voor
malige studiedirecteur van het vor
mingscentrum Oud-Poelgeest, die on
langs werd geïnstalleerd tot lid van de 
arrondissementsrechtbank te Arnhem, 
en vrijwel terzelfdertijd promoveerde op 
een dissertatie "Antwoord aan de mach
ten". In dit proefschrift merkt dr. Kist 
onder meer op dat op economisch, so
ciaal en politiek gebied machten werk
zaam zijn, waarop de democratie geen 
controle meer heeft. ,.Deze hebben een 
remmende en manipulerende invloed op 
het denken en handelen van de mens. 
Zoet gehouden door de genoegens van 
het moderne leven, neemt hij geen ver
antwoording meer voor de gebeurtenis
sen in de samenleving". Dr. Kist ziet 
hier maar één oplossing: "Het is een 
onverbiddelijke eis dat op veel grotere 
schaal dan thans het geval is vormings
werk een· bewuste meningsvorming bij 
de volwassenen tot stand brengt". 

Dr. Ydo komt tot een soortgelijke 
conclusie als ook hij pleit voor meer 
voorlichting en opleiding. 

Keren wij thans terug tot diens rap
port. Over de mogelijkheden tot produk
tiviteitsverhoging in de eigen afdeling is 
men vrij optimistisch: 56 procent is van 
mening dat deze verhoogd kan worden 
en 33 procent meent van niet. "Uit het 
onderzoek en uit ons praktisch werk in 
de bedrijven", zo zegt hij, ,.blijken er 

In deel II worden een aantal politieke 
stroqlingen belicht, de internationale po
litiek en organisatie, de Europese een
wording en de ontwikkelingssamenwer
king en ten slotte hetgeen men in het 
algemeen onder .,conflicten" zou kunnen 
rangschikken: conflicten en geweld, ge
neratieconflicten, militaire interventie, 
bewapening en wapenbeheersing en vre
despolitiek. 

Met voldoening kan worden geconsta
teerd, dat in deze uitgave onder de poli
tieke stromingen het liberalisme nu eens 
zeer aanvaardbaar en objectief wordt 
behandeld. Maar dat gebeurt dan ook 
door een kenner: dr. W. Verkade, die 
destijds ( 1935) is gepromoveerd op een 
proefschrift gewijd aan de staatkundige 
denkbeelden van Johan Rudolph Thor
becke. 

Uitspraken 
Na een belichting o.a. van de ideologi

sche en maatschappelijke achtergronden 
van het liberalisme geeft dr. Verkade in 
zijn hoofdstuk een verhandeling over 
het liberalisme in Nederland, waaruit ik 
het beste een paar typerende uitspraken 
kan citeren: 
• Over de betekenis van Thorbecke: 
deze heeft aan het Nederlandse liberalis
me een Nederlands accent gegeven. 
Een accent dat minder eenzijdig ratio
nalistisch was dan het Franse en het 
Engelse economische denken; dat min
der nationalistisch was dan het Duitse; 
dat meer eerbied voor levensgemeen
schappen tussen gezin en staat had dan 
de Franse Grondwet en dat me~r Euro
pees dacht dan het Engelse, Franse en 
Duitse liberalisme tezamen. 
• Over het kiesrecht: typisch voor 
Thorbecke was ook, dat hij zijn eis tot 
verruiming van het kiesrecht niet op de 
ideologie van de rechten van de mens 
baseerde, maar beschouwde als een 
noodzakelijke consequentie van het 
steeds dieper ingrijpen van de staat in 
het persoonlijk leven van de mens. 
• Over orde en vrijheid: zo handhaaft 

zowel bij de arbeiders als bij een deel 
van het kader weerstanden te bestaan 
tegen het verhogen van de produktivi
teit". Deze weerstanden berusten vol
gens hem voor een groot deel op onze
kerheden, misvattingen en vooroordelen. 
,.Het zijn", zo merkt hij op, ,.vaak me
ningen die niet berusten op eigen erva
ring of feiten, maar kritiekloos overge
nomen zijn en bijna overtuigingen of 
"geloof" worden. Een belangrijke weer
stand tegen het verhogen van de pro
duktiviteit is de gedachte dat, men dan 
harder moet werken en dat dit schade
lijk is voor de gezondheid en voor de 
kwaliteit van het produkt." 47 procent 
is deze mening toegedaan, terwijl 4 pro
cent van oordeel is dat een hogere pro
duktiviteit werkloosheid veroorzaakt. In 
1963 was 6 procent deze mening toege
daan. Tot zover het rapport van dr. 
Ydo, waarvan de conclusies ons tot na
denken dienen te stemmen. 

Gebrek aan communicatie 
Opleiding en voorlichting vormen in

derdaad het punt waar het om gaat. 
Hier ligt - wij hebben er reeds vele 
malen eerder op gewezen - onder meer 
een belangrijke taak voor de vakbewe
ging, die eindelijk zal moeten inzien dat 
bij het voeren van een sociaal-economi
sche politiek niet in de eerste plaats 
dient te worden gedacht aan het hoe, 
maar aan het waarom. Het is de pri
maire taak van de werknemersorganisa
ties dit hun achterban duidelijk te ma
ken. Eenzelfde taak zouden wij willen 
zien toebedeeld aan de werkgevers, die 
een bespreking en toelichting van hun 
jaarverslagen niet dienen te beperken 
tot de aandeelhouders, maar daarbij ook 
het personeel moeten betrekken op con
tact- en voorlichtingsbijeenkomsten. 

Het ontstellend gebrek aan inzicht, 
ook bij een deel van het kader, in de 
betekenis en de neodzaak van produkti
viteitsverhoging, het realiseren hiervan 
en de daarmee verband houdende gevol
gen, dwingt tot een· geheel nieuwe aan
pak van de communicatie. Hierdoor zul
len de werknemers op zo ruim mogelij
ke schaal enig inzicht dienen te krijgen 
in deze voor het gehele bedrijfsleven zo 
belangrijke problematiek. Gebeurt dit 
niet, dan zullen wij in een impasse blij
ven verkeren, die is gebaseerd op een 
gebrek aan fundamentele kennis. 

Het zogenaamde breed overleg dat op 
het ogenblik door het bedrijfsleven 
wordt gevoerd, zal eerst dan van een 
wezenlijke betekenis worden; 

Thorbecke "het beginsel van de orde" 
naast .,het beginsel van de vrijheid." 
• Het parlement, de provinciale staten 
en de gemeenteraad zijn voor Thorbecke 
voor de duur van hun mandaat de lega
le vertegenwoordigingen, die beter dan 
de .,volkswaan van de dag" in staat 
zijn de synthese tussen "vrijheid" en 
"orde" te waarborgen dan de vaak klei
ne groepjes- politiek actieven, die ook 
tussen de verkiezingen het politieke be
drijf blijven volgen. 

Vraagteken 
Een groot vraagteken zou il{ willen 

plaatsen bij de opmerking van dr. Ver
kade waarin hij naast het ontstaan en 
de verdere ontwikkeling" van de VVD 
van Stikker en Oud, melding maakt van 
de . recente opkomst van D'66 en deze 
partij dan schetst als een .,neo-liberale" 
partij (naast de VVD), die haar aan
hang ook uit ,.hoger gesalarieerde 
PvdA-kiezers engedeconfessionaliseerde 
rooms-katholieken" recruteerde. 

Dr. Verkade schrijft wel voorzichtig 
van: .,naar ons inzicht neo-liberale par
tij" en geeft daarmee waarschijnlijk al 
te kennen wel te weten dat deze opvat
ting bepaald niet algemeen wordt ge
deeld. Dat het conglomeraat van 
D'66-aanhangers en D'66-kiezers onder 
vele andersdenkenden ook wel een aan
tal in wezen liberalen telt, stempelt deze 
partij stellig nog niet tot een (neo) libe
rale. Trouwens: D'66 wil zelf ook per se 
niet als zodanig worden geïdentificeerd. 

Na dan nog een korte typering van de 
hedendaagse liberale stromingen in eni
ge Westeuropese landen te hebben gege
ven, is zijn conclusie: .,Mits de liberale 
stromingen zich in vrij snel tempo we
ten in te stellen op het post-industriële 
tijdperk, dat veel tijd voor studie en 
creatieve ontspanning zal bieden, zullen 
zij in een algemene atmosfeer van de
confessionalisering en behoefte aan in
spraak, nieuwe kansen krijgen naast de 
stromingen die het anti-kapitalisme ac
centueren." 

A. W. ABSPOEL 
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Regionale kadercursussen 

De pil in het 
ziekenfonds
pakket? 

door mevrouw mr. E. Veder
Smit, lid voor de VVD van de 
Tweede Kamer. 

Het hoofdbestuur organiseert in nau
we samenwerking met de Kame~:cen
trales verspreid door het land zeven ka
dercursussen. De eerste cursussen zullen 
begin oktober van start gaan. 

Waarom? 
Waarom deze regionale l{adercursus
sen? 

Van de politieke partijen van vandaag 
wordt bijzonder veel geëist. Aan de 
voortdurende veranderingen in onze mo
derne samenleving moeten ze steeds 
opnieuw politieke richting kunnen ge
ven. Het goed functioneren van politieke 
partijen is bovendien essentieel voor de 
instandhouding van onze parlementaire 
democratie. Voor onze partij geldt in dit 
verband dat een sterke VVD voorwaar
de is voor de verwezenlijking van de 
doelstellingen en wensen van de liberale 
kiezers. 

Op de partijraad van 25 september 
heeft onze voorzitster erop gewezen dat 
om een verbreding van het libera\isme 
te verkrijgen de VVD het midden moet 
helpen bundelen. Dat kan alleen wan
neer wij een hechte organisatie zijn, 
waarbinnen onze leden zoveel mogelijk 
zullen participeren. De regionale kader
cursussen moeten de partij hierbij van 
dienst zijn. Zij hebben tot doel de leden 
verder te activeren, te informeren en te 
helpen bij de presentatie naar buiten. 

Om een greep te doen uit de verschei
denheid van vragen waarmee onze leden 
bij hun activiteiten steeds meer gecon
fronteerd worden: 
- Wat behelst het moderne liberalis
me; waar wijken onze denkbeelden en 
doelstellingen af van die van andere 
partijen. 
- Welke plaats nemen de plaatselijke 
afdelingen, kamercentrales, ondercen
trales en statencentrales in binnen de 
partij-organisatie. 
- Hoe verhouden taak en bevoegdheden 
van provill.cie en gemeenten zich tot die 

Enkele weken geleden zijn i1l. de pers 
berichten verschenen over een advi~s 
van de Ziekenfondsraad inzake opne
ming van "de pil" in het ziekenfonds
pakket. Met 16 tegen 15 stemmen werd 
een voorstel verworpen om zulks te 
doen. Omdat over dit bericht verwar
ring is ontstaan lijkt het me goed er 
wat nader op in te gaan. 

De Ziekenfondsraad houdt zich al vele 
jaren met het onderwerp bezig. In 1964 
besloot hij de minister te adviseren om 
geen orale anti-conceptiva voor reke
ning van het ziekenfonds te verstrek· 
ken. Op deze regel mocht alleen een 
uitzondering worden gemaakt voor zeer 
bepaalde, met voorbeelden aangeduide 
gevallen waarin op medische gronden 
tijdelijk uitstel of regulering van de 
menstruatie was gewenst, omdat men 
de pil als geneesmiddel beschouwde. 
Daarbij werd gedacht aan gynaecologi
sche afwijkill.gen, voorbereiding van ope
raties of ondersteuning van de behan
deling van bloedarmoede. Een mogelijk 
uitbreiding van deze indicaties wilde 
men nader bestuderen. 

Uitbreiding indicaties 
Een debat in 1967 leidde niet tot her

ziening van dit standpunt. Op initiatief 
van een der Kroonleden, prof. Munten
dam, werd in 1969 echter besloten een 
speciale commissie van deskundigen in 
te stellen, die de Ziekenfondsraad over 
een uitbreiding der indicaties zou advi
seren. Deze commissie formuleerde na 
herhaalde overweging een schematisch 
overzicht van gebieden, waarbinnen rui
mere indicaties te vinden zouden zijn 
om de pil voor te schrijven dan in 1964 
waren vastgesteld. Het bleek heel moei
lijk deze gebieden te begrenzen en ook 
om te controleren of de artsen zich i1l. 
hun voorschriftenbeleid eraan hielden. 

De rekbaarheid der omschrijvill.gen en 
de daaruit voortvloeiende o:nmogelijk
heid van controle waren er de oorzaak 
van dat de raad in mei van dit jaar het 
advies niet overnam (14 tegen 15 stem
men). Maar het bleek dat men de huidi

. ge situatie, daterend uit 1964, ook onbe-
vredigend vond, want een meerderheid 
van 17 tegen 12 stemmen wenste een uit
breiding aan de huidige verstrekking te 
geven. De vraag was echter hoe. 

De stemming van mei van dit jaar 
heeft echter tot een soort polarisatie ge
leid. De commissie verstrekkingen, die 
de eindbeslissing moest voorbereiden, 
kwam tot de conclusie dat men óf de 
huidige situatie moet handhaven óf de 
orale anti-conceptiva onbeperkt moet 
verstrekken. In dat laatste geval zouden 

van het landelijk bestuur ( begrotings
procedures, bestemmingsplannen, enz.). 
- Hoe vill.dt men gehoor bij de regiona
le of landelijke pers voor het liberale 
standpunt. 

Voor wie? 
Voor wie worden de cursussen georga

niseerd? 
De cursussen zijn toegankelijk voor 

leden van de VVD die een actieve rol 
vervullen in de partij-organisatie en in 
vertegenwoordigende lichamen. 

Waar/ en wanneer? 
Waar worden de cursussen georgani

seerd en wanneer? 
De cursussen worden in combinaties 

van twee of drie kamercentrales geor
ganiseerd: 
• Kamercentrales in Zwolle en Gelder
land in Apeldoorn op 11 en 25 oktober, 
5 en 6 november. 
• Kamercentrales Utrecht, Haarlem 
en Den Helder in Amsterdam op 26 ok
tober, 9, 23 en 27 november. 
• Kamercentrales Den Bosch en Maas
tricht in Eindhoven op 4, 9, 18 en 25 
november. 
• Kamercentrales Tilburg en Middel
burg in Bergen Op Zoom op 20 novem
ber en 18 december. 
• Kamercentrales Amsterdam, Rotter
dam en Den Haag in Den Haag op 15 
en 22 januari 1972 
• Kamercentrales Leiden en Dordrecht 
i1l. Rotterdam op 10 en 24 januari en 12 
februari 1972. 
• Kamercentrales Groningen, Leeu
warden en Assen, in 1972 (wordt nog na
der bekend gemaakt). 

Op door-de-weekse dagen zullen de 
cursussen 's avonds worden gehouden, 
op de zaterdagen zowel 's ochtends als 

dan ook andere anti-conceptiva voor re
kenill.g van het ziekenfonds moeten ko
men. In augustus stemde de raad toen 
over twee, thans ver uit elkaar liggende 
standpunten. Of een zeer beperkte indi
catie óf in het geheel geen indicatie. 
.Voor beide standpunten zijn goede argh
menten aan te voeren. 

Voor en tegen 
Men kan de indicatie beperkt houden op 
grond van de overweging dat het ge
bruik van de pil een strikt persoonlijke 
beslissing is, waarin allerlei motieven 
kunnen meespelen, die niet van zuiver 
medische aard zijn. Mag men de kosten 
van zo'n persoonlijke beslissing, als die 
niet medisch noodzakelijk is, op de ver
plichte verzekering afwentelen? De kos
ten van de pil zi:W- niet hoog; men zou 
hier een bij uitstek eigen risico kunnen 
dragen. De administratiekosten zullen 
bij deze goedkope verstrekking echter 
relatief hoog zijn. Ten slotte rijst de 
vraag of bij de sterke toeneming van 
het pilgebt:Uik nog voldoende medische 
controle mogelijk is, een controle, die 
vooral bij langdurig gebruik niet ach-
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's middags. 
Het secretariaat van uw eigen afde

ling kan u precies vertellen in welke 
lokaliteit de cursus gehouden wordt, wat 
het aanvangsuur is en wie de inleider(s) 
zal (zullen) zijn. 

Programma 
Het programma bestaat uit de vier on
derdelen: 
• Het liberalisme. 

Filosofie, onstaan, verbreiding en ont
wikkeling, liberalisme versus socialisme, 
liberalisme in Europa. 
• Organisatie van de VVD. Oude en 
nieuwe staatkundige structuren 

Gemeente, gewestvorming, provincie, 
staten-generaal. 
• Presentatie van de partij naar bui
ten 

Communicatie, massamedia, spreek
en debattechnieken, rollenspel. 
• Informatie over andere politieke 
partijen 

Hiervoor worden vertegenwoordigers 
(bij voorkeur kamerleden) van andere 
partijen uitgenodigd. 

Kosten 
Er is naar gestreefd de lwsten van de 

cursussen zo laag mogelijk te houden, 
opdat zij voor een zo groot mogelijk 
aantal leden toegankelijk zijn. Aan de 
deelnemers wordt door de penningmees
ter van uw kamercentrale als bijdrage 
in de kosten van de cursus (reis- en 
verblijfkosten van de sprekers, zaal
huur, enz.) een bedrag van f 25,- in 
rekening gebracht. 

Indien u zich wilt opgeven voor de 
cursus in uw regie, gelieve u spoedig 
contact op te nemen met het bestuur 

. van uw afdeling. 
Het Hoofdbestuur vertrouwt erop dat 

vele partijleden uit het gehele land deze 
regionale kadercursussen zullen willen 
volgen. 

terwege mag blijven. 
Er zijn ook argumenten, die pleiten 

voor een onbeperkte verstrekking van 
de pil en andere anti-conceptiva. Het is 
immers toch zo dat zwangerschap, be
valling en kraambed wel in de medische 
sfeer vallen. Waarom voorkoming van 
zwangerschap dan niet? Wanneer de pil 
onder medische controle meer algemeen 
gebruikt zou worden zou dit het ver
trouwen in en de juiste toepass.jng van 
anti-conceptie bevorderen, hetgeen in 
ons land nog steeds dringend nodig is. 
Verwacht kan ook worden dat van een 
groter gebruik van anti-conceptiva een 
remmende invloed op de toepassing· van 
abortus zal uitgaan. Het bezwaar van 
de kosten ad. f 15 miljoen kan gemak
kelijk weerlegd worden met het argu
ment dat de kosten van een klinische 
bevalling gelijk zijn aan het verstrek
ken van 25 jaar anti-conceptionele mid
delen. 

Evolutie 
Gezien het bovenstaande is het niet 

verwonderlijk dat de stemming i1l. de 
Ziekenfondsraad dwars door alle groe
peringen heen liep. Het voorstel om de 
anti-conceptiva "vrij te geven" is daar
om ook met een zeer kleine meerderheid 
verworpen. Blijkbaar zijn de meningen 
in de Ziekenfondsraad sinds 1964 sterk 
geëvolueerd, ook al heeft dit nog niet 
tot een nieuw advies kunnen leiden. (Bij 
de besluitvorming speelde uiteraard ook 
een rol dat niet valt te bewijzen of en in 
hoeverre opneming van anti-conceptiva 
in het ziekenfondspakket tot een aan
merkelijke toeneming van het gebruik 
zal leiden.) 

Er is een mogelijkheid, die in dit ver
band nog niet is onderzocht, namelijk of 
de anti-conceptiva uit de algemene mid
delen zouden moeten worden bekostigd. 
Vele lezers zullen dit mis-schien een re
volutionair idee vinden. Toch is een an
der land ons hierin al voorgegaan, na
melijk de VS, waar men blijkens kran
teberichten de pil op aanvragç gratis 
verstrekt aan mensen beneden een be
paalde inkomensgrens. 

Er zitten een aantal aspecten aan de
ze zaak, die nader zouden moeten wor
den onderzocht, bijvoorbeeld de princi
piële en pschologische aspecten, het te 
verwachten effect op de bevolkingsop
bouw, een ramill.g van de kosten en van 
de besparingen, die er tegenover kunnen 
staan, e.d. Ik hoop dat degenen, die zich 
over de discussienota volksgezondheid 
buigen ook hierover een '\.titspraak wil
len doen. 
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LIBERALISME 
IN INDIA 

door F. Lauxstermann, 
voorzitter van de Amster
damse VVD-afdeling 

Onlangs had ik het genoegen een ont
moeting te hebben met een interessant 
man. Op verzoek van hoofdbestuur en 
fractie begroette ik in Amsterdam de 
heer N. Dandekeruit India die voor een 
zakenbezoek in ons land verbleef. 

De heer Dandeker heeft vele functies 
in de liberale partij in India vervuld. Zo 
was hij algemeen secretaris en later 
voorzitter van deze partij, terwijl hij 
momenteel nog vice-voorzitter is. 

In het Indiase parlement is hij leider 
van de fractie van de Swatantra Partij 
geweest, de Indiase liberale partij. Swa
tantra betekent onafhankelijkheid. 

Een goede zestiger schat ik hem, met 
een uitnemende staat van dienst in zijn 
land en nu nog bruisend van energie 
waar het de verdediging en de verbrei
ding van de liberale beginselen betreft. 

Thans geen lid meer zijnde van het 
Indiase parlement, geeft hij veel van 
zijn tijd aan spreekbeurten op universi
teiten en colleges ter voorbereiding al 
weer van de verkiezingen die in 1975 
zullen worden gehouden. 

Uitvoerig heb ik met de heer Dande
ker gesproken over de situatie in zijn 
land en vooral over de positie die de 
liberalen er innemen. Uit de door de 
Swatantra partij voorgestane beginselen 
kan men inderdaad opmaken, dat het 
om ons zeer verwante liberalen gaat. De 
Indiase liberalen maken deel uit van de 
liberale Internationale, waar de peer 
Masany geen onbekende is. 

De Indiase liberalen vertonen veel 
verwantschap met vooral de Duitse 
FDP, waarover zij zeer goed geïnfor
meerd zijn. 

De Swatantra partij staat voor demo
cratische instituties en is tegen staatsin
menging waar deze niet nodig is, zij 
streeft de vrije ondernemingsgewijze 
produktie na, al bestrijdt zij uitwassen 
zoals monopolies enz. Van confessionalis
me is men tegenstander. 

India is een onafhankelijke democrati
sche republiek met een algemeen kies
recht van allen boven de 21 jaar. Men 
kent er het Engelse districtenstelsel dat 
ook in India zeer nadelig voor de libera
len werkt. De Swatantra partij die in 
1959 voor het eerst aan de verkiezings
strijd deelnam, behaalde in 1962 voor 
het eerst zetels ih het parlement en wel 
25 van de 520 parlementzetels. 

Dit aantal groeide in 1967 tot 42 ze
tels, maar bij de onlangs gehouden tus
sentijdse verkiezingen zakte de Swatan
tra-partij tot slechts negen zetels. Bij 
een opkomst van ca. 52 pct. van· alle 
kiesgerechtigden behaalden de liberalen 
ca. 10 pct. van de stemmen, hetgeen 
toch slechts tot de genoemde negen ze
tels leidde. Hier is de nadelige invloed 
van het districtenstelsel duidelijk voel
baar. 

Haar aanhang vindt de Swatantra 
. partij voornamelijk buiten de grote ste
den. Vooral kleinere boeren, handelaren 
en kleine fabrikanten stemmen liberaal. 
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Aanhangers van vele godsdiensten zoals 
hindoes, sikhs, parsis en christenen ma
ken deel uit van de partij. Grotere on
dernemers zijn in het algemeen bang 
hun sympathie met de Swatantra te to
nen, omdat deze partij tegen de rege
ring is en zij vooral op goede voet met 
de regering wensen te blijven. 

Deze en veel andere informatie gaf 
mij de heer Dandeker, die niet moe 
werd over zijn land en zijn partij te 
spreken. Een groot probleem houdt hem 
vooral bezig. Een probleem, waarmee 
ook wij te kampen hebben nl. "Hoe ver
koop ik het Liberalisme ? " 

De heer Dandeker tracht dat onder 
meer door zijn spreekbeurten te doen, 
waarbij hij vier onderwerpen bespreekt: 
• Wat is de functie van de staat? 
• Waarom ben ik geen socialist? 
• Welke zijn de fundamentele rechten 
en vrijheden van de burger? 
• Wat is Democratie? 

Het was goe'd vast te stellen, dat ook 
in ver van ons verwijderde landen het 
liberalisme zijn aanhang heeft. Een 
ouder, wijs en gezaghebbend man met 
zoveel enthousiasme hierover te horen 
spreken, was voor mij een voorrecht. 

*) Veel nuttige informatie over India is 
te vinden in nr. 120/121 India uit de 
serie Landendokumentatie, uitgegeven 
door het KoninkltJ1c Instituut voor de 
Tropen te Amsterdam. 
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Positief-kritisch jegens 
VERVOLG VAN PAGINA 1 

vend karakter heeft, kan de 6 pct.-norm 
niet gehandhaafd worden. De jaarlijkse 
stijging van de overheidsuitgaven zal 
dan moeten verminderen. Ik heb begre
pen dat ook de regering op dit stand
punt staat. 

Voor ik kom tot mijn tweede kantte
kening bij de begroting-1972 eerst één 
tussen-opmerking over de begro
ting-1971. 

Met onze steun heeft de Kamer beslo
ten een ónderzoek in te stellen naar de 
omstandigheden waaronder, en de oor
zaken waardoor, in de periode eind april 
- eind september het begrotingstekort 
zo is opgelopen. Als dat onderzoek is 
afgerond kunnen wij daar met de feiten 
in de hand op terugkomen. Ik beperk 
mij nu tot de extra-stijging van de rele
vante uitgaven tussen april en septem
ber met 561 miljoen, waar nog 11 mil
joen aan achterblijvende niet-belasting
ontvangsten bijkomt. Net als het k!lbi
net-De Jong hanteert het kabinet-Bies
heuvel - terecht - strenge compensa
tie-regels. Dat betekent, dat ook deze 
overschrijding met 572 miljoen - aller
eerst binnen de hoofdstukken, waar zij 
plaats heeft gevonden en in tweede linie 
binnen het totaal van de begroting -
zal moeten worden opgevangen. Ik 
neem aan dat dit gebeurt. Graag hoor 
ik daarover van de regering meer. 

Profijtbeginsel 
Mijn tweede kanttekening zet ik bij 

het profijtbeginsel, in de Miljoenennota 
afgezwakt tot de profijt-gedachte. Dat 
is niet zomaar een woordenspel, want 
als ik in de Miljoenennota de paragraaf 
over dit beleidsuitgangspunt van het ka
binet Jees, kan ik zeggen dat dit erg 
krachtig is geformuleerd. 

Ik citeer: "Er is geen reden haar (de 
profijtgedachte) op het terrein van de 
overheidsvoorzieningen niet mede te 
hanteren". 

Een dubbele ontkenning: Wiskundig 
wel, maar in normaal Nederlands n~u
welijks positief. En dat voor een prm
cipe, zeg ik vriendelijk, waarover de mi
nister van economische zaken in het 
schaduwkabinet-Den Uyl, dr. De Galan, 
heeft gezegd: "De betaling van een prijs 
door de gebruikers kan een grotere 
rechtvaardigheid in de verdeling van 
lasten betekenen". 

Net als uit de toonzetting van de 
Troonrede, net als uit het niet-gevoegd
zijn bij de Miljoenennota van een duide
lijke lijst van bezuinigingen, proef ik 
ook uit de formulering van de toepas
sing van het profijtbeginsel een beetje 
dat de regering er wat voor terug
schrikt ronde woorden te gebruiken. 
Waarom ? In deze tijd en in deze situa
tie past slechts spijkerharde taal. 

Wiebeltax 
Mijn derde kanttekening plaats ik bij 

de voorgestelde verlenging en optrek
king van de wiebeltax. Door sommigen 
op één lijn gesteld met - en afgewogen 
tegen -'- het eventueel niet-doorgaan 
van de inflatiecorrectie. 

Niet door ons, want het doorgaan van 
de correctie -. waar ik straks op kom 
- is een zaak van rechtvaardigheid, 
terwijl het bij de wiebeltax-maatregel 
gaat om doelmatigheid. 

Over die doelmatigheid heeft mijn 
fractie haar twijfels. Is verhoging van 
het percentage van 3 naar 5, zoals 
wordt voorgesteld, is zelfs handhaving 
van de wiebeltax op 3 pct., in deze fase 
van aarzelende conjunctuur, wel een 
passende maatregel? Wij vragen ons 
dat ernstig af. Mijn collega Joekes zal 
er nader op ingaan. Zelf wil ik nog deze 
opmerking maken: de aan de voorge
stelde verhoging van de wiebeltax wet
telijk vastgekoppelde verplichte bezuini
ging zou eigenlijk 200 miljoen moeten 
bedragen. De regering zegt nu dat zij 
slechts 90 miljoen wil bezuinigen, omdat 
zij al zoveel gesnoeid heeft. 

Die benadering is wel verdedigbaar, 
maar toch niet helemaal in de haak. 
Voor éénmaal wordt zij door ons als 
onvermijdelijk geaccepteerd. 

Inflatiecorrectie 
Mijn vierde kanttekening: de inflatie

correctie. 
Ik kan daarover kort zijn: 

• Het niet doorgaan van 20 pct. hier
van is een belangrijke concessie van on
ze kant. 

• Over verdere beperking is met ons 
niet te praten. 

De heer Den Uyl heeft zich over ons 

standpunt ten aanzien hiervan zaterdag 
2 oktober - op een toogdag van zijn 
partijraad - voor zijn doen bijzonder 
gematigd uitgelaten. Hij zei daar dat ik 
links en rechts met dood en verdoeme
nis dreigde, als er aan de heilige infla
tiecorrectie zou worden geraakt. Uit die 
opmerkingen blijkt in ieder geval dat de 
PvdA van oordeel is dat de VVD in het 
midden van de Nederlandse politiek · · 
staat. Dat is meegenomen. De rest is 
onzin, want rechts is het met de correc
tie eens en links- ik neem aan dat de 
heer Den Uyl daarmee zichzelf bedoelt 
- heeft wel veel praats, maar beslist in 
dit land gelukkig niet. 

Wij houden - met het kabinet en de 
overige regeringspartijen - vast aan de 
inflatiecorrectie, omdat, als deze niet 
zou doorgaan, het vrij besteedbaar inko
men voor iedereen een stuk kleiner zou 
zijn dan nu ze wel wordt doorgezet. 

De inflatiecorrectie kan daarom 

1) een bijdrage zijn tot, de noodzake
lijke matiging van de loonstijging; en 

2) komt iedereen- ook de zelfstandi
gen, over wier positie wij ons al jaren 
zorgen maken - ten goede. 

Verdeling welvaart 
Daarmee ben ik gekomen tot de ver

deling van de welvaart. 
Minder belangrijk dan de ve~:groting 

van de koek, maar omdat de koek - ons 
nationaal inkomen - nu eenmaal klei
ner is dan de parten die we er met ons 
allen uit willen snijden, toch van groot 
belang. 

Mijn fractie vindt dat de zelfstandigen 
al jaren een te klein deel van het natio
naal inkomen krijgen. Naast het door
gaan van de inflatiecorrectie acht mijn 
fractie daarom alle aandacht van de re
gering voor de positie van de zelfs:tandi
gen nodig. Die aandacht wordt ook ge
geven en daar zijn we blij mee. Ik noem 
met name de 'uitdrukkelijke toezegging 
vàn het kabinet om de oudedagsvoorzie
ning voor de zelfstandigen in de geest 
van de voorstellen van de commissie
Van Soest op 1 januari 1973 te doen 
ingaan. Tot de zelfstandigen rekenen 
wij zowel de middenstand, als de beoefe
naren van de vrije beroepen, als ook de 
landbouw. 

Met de beschrijving, die de regering 
geeft van de ernstige gevolgen van de 
sterke kostenstijgingen in de land- en 
tuinbouw, kan mijn fractie zich zeer wel 
verenigen. Niet minder met de conclu
sie, dat de gevolgen van een inflatoire 
kostenontwikkeling niet tot een blijven
de zware belasting van de landbouw 
mogen leiden. Kan de regering eniger
mate aangeven hoe deze constatering in 
het beleid wordt vertaald ? 

Van het allergrootste belang voor de 
positie van de Nederlandse land- en 
tuinbouw is ook het bestaan van een 
evenwichtige monetaire situatie. Die is 
er nu niet. De Duitse regering heeft 
reeds meegedeeld dat zij in geval van 
een -revaluatie van de mark de land• 
bouwprijzen zal aanpassen. Kan dat en 
zo ja, kan dat dan ook in ons land? 

Ook andere bedrijfstakken - ik 
noem met name de handel en het ver
voer - dreigen door de monetaire si
tuatie van dit moment. ernstig in de 
knel te komen. 

Bij het vraagstuk van de verdeling 
van de welvaart spelen niet alleen pro
blemen, als de sterke stijging van het 
looninkomen en de moeilijke situatie 
van de zelfstandigen en van sommige 
bedrijfstakken, als de landbouw, een rol. 

Ook de sterke stijging van de uitga
ven voor sociale voorzieningen is van 
grote betekenis. De gevolgen van de 
geldontwaarding mogen niet op de 
schouders van de gepensioneerden druk
ken. Bovendien acht mijn fractie een 
verdere optrekking van de A.O.W.-uit
keringen noodzakelijk. 

Maar wat geldt voor de overheidsuit
gaven geldt ook voor de sociale verzeke
ringen. De ruimte is beperkt - de in 
het regeerakkoord overeengekomen 3 
pct.-stijging van de lasten voor sociale 
verzekeringen, gemeten· in percentages 
van het nationaai inkomen, is voor ons 
het maximum - dus zal ook hier moe
ten worden gekozen; zal dor hout moe
ten worden weggesneden en de uiterste 
efficiency moeten worden betracht. 

Met name vragen wij ons af of het 
kabinet moet volstaan met het bevrie
zen van de kinderbijslaguitkeringen 
voor het eerste en het tweede kind. Een 
verdere afbouw van de kinderbijslaguit
keringen zal zeker onder ogen moeten 
worden gezien. 

Ook zullen alle mogelijke maatregelen 
moéten worden getroffen om misbruik 
en onei_genfijk gebruik van. sociale uit
keringen tegen te gallll. Juist omdat 

mijn fractie zo hecht aan een goed pak
ket van sociale voorzieningen zeg ilr 
dat. 

Het is sociaal ontoelaatbaar dat een 
kleine minderheid ten onrechte profi
teert van verzekeringagelden die door 
de gezamenlijke werknemers worden 
opgebracht. En het is niet alleen sociaal 
ontoelaatbaar, het ondermijnt ook de 
bereidheid van ons volk om voor de so
ciale voorzieningen grote bedragen over 
te hebben. Ik heb er alle vertrouwen in 
dat het kabinet hier oog voor heeft. 

Het laatste probleem, dat ik bij mijn 
bespreking van het vraagstuk van de 
verdeling van de welvaart zou wiiien 
aansnijden: de spreiding van de wel
vaart over de verschillende delen van 
ons land, pas ik in, in de tweede hoofd
moot van mijn betoog, waartoe ik nu 
kom: de bescherming van ons leefmi
lieu. 

_Achtereenvolgens wil ik spreken over: 
I. de ruimtelijke ordening en het r·e-

gionale beleid; 
II. het milieubeheer; 
III. de woningbouw; en 
IV. de problematiek van de grote ste

den. 

Bevolkingsvraagstuk 
Maar eerst enkele woorden over de 

fundamentele oorzaak van al deze pro
blemen: het bevolkingsvraagstuk. 

De oppervlakte van ons land is be
perkt. Nederland behoort tot de diehts
bevolkte landen ter wereld. Vorige kabi
netten hebben het bevolkingsvraagstuk 
te veel genegeerd en weggewuifd. Wij 
verwachten van .deze regering dat zij 
dit probleem in studie neemt, waar 
blijft de Staatscommissie die door het 
vorige kabinet is toegezegd? - een 
standpunt bepaalt, maatregelen over
weegt en voorstellen doet. Ik hoor daar 
graa,g van de regering meer over. 

Ruimtelijke ordening 
Niet alleen de bevolkingsdichtheid, 

ook de zeer ·ongelijke spreiding van de 
bevolking over ons land, leidt tot grote 
problemen en tot toenemende spanning. 
De steden in het westen worden groter 
en groter, d.e open groene ruimten krim
pen in. Dit, via de salami-methode 
voortwoekerende, proces moet worden 
afgestopt. 

De regering deelt mede dat er voor 
verwezenlijking· van het nationale ruim
telijke beleid nieuwe instrumenten nodig 
zijn. Kan al ·enigermate concreet wor
den uiteengezet aan welke instrumenten 
de regering denkt ? 

Uit het regionale beleid, dat de rege
ring van plan is te gaan voeren, blijkt 
dat het 't kabinet ernst is de welvaart 
gelijker over het land te spreiden. Som
mige delen van ons land - niet uitslui
tend het Noorden en Limburg en ook 
niet het gehele Noorden - blijven .nog 
steeds achter. In oostelijk Groningen is 
de toestand niet alleen kritiek, maar 
ook explosief. Door het beeld van "ge
bied met arbeidsonrust", ontstaan door 
politieke agitatie van links, zijn honder
den arbeidsplaatsen voor oostelijk Gro
ningen verloren gegaan. 

Een behoedzaam beleid, zoals het ka
binet dit thans voert, acht mijn fractie 
dan ook voor de toekomstkansen van 
dit deel van ons land van groot belang. 

Ook een goed afgewogen beleid. Elke 
steun door de overheid aan een bedrijf 
gegeven, beïnvloedt de concurrentieposi
tie van andere bedrijven elders in het 
land, die op hetzelfde terrein werkzaam 
zijn. Akkoord, als steun aan een bedrijf 
in ·het noorden leidt tot verplaatsing van 
industriële activiteiten van het westen 
naar . het noorden. Maar de grootste 
voorzichtigheid, als steunmaatregelen 
ertoe zouden leiden dat bijvoorbeeld be
drijven in Twente en Oost-Gelderland in 
moeilijkheden zouden komen. Tijdens 
een interruptiediscussie tussen minister 
Langman en de heer Den Uyl bij de 
behandeling van de interpellatie-Wierin
ga op 29 september bleek heel duidelijk 
dat <Ie PvdA voor die kant van de zaak 
onvoldoende oog heeft. Wij zijn het met 
het standpunt van minister Langman 
volkomen eens. En wij vragen aan het 
kabinet - juist in dit overgangsjaar 
naar het nieuwe vierjarenplan voor het 
regionale beleid - op deze aspecten 
nauwgezet te letten. 

Ons standpunt is: doorgaan - en 
krachtig - met het stimuleren van het 
Noorden en Zuid-Limburg, maar de 
zwakke gebieden in Overijssel, Gelder
lan<l en Brabant niet vergeten. 

Leefmilieu 
Ik kom dan nu tot het behoud· en 
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kabinet 
beheer van het leefmilieu. Samen met 
het streven naar meer welvaart - een 
onverbrekelijk d.aarmee verbonden -
kernprobleem in de komende tijd. 

Voor ons is welvaart· in een vervuild 
milieu ondenkbaar. De vrijheid van de 
mens - uitgangspunt en doel van libe
rale politiek - komt in een onleefbaar 
land in het gedrang. Tijdens het debat 
over de regeringsverklaring begin 
augustus heb ik de minister-president 
gevraagd de Kamer per brief nader in 
te lichten over de coördinatie op het 
terrein van de ruimtelijke ordening en 
de milieuhygiëne. 

Die brief is er nu en ik ben de regering 
daarvoor erkentelijk. Wij weten nu hoe 
de kaarten liggen, maar nog steeds niet 
welk spel er mee gespeeld kan worden. 
Hoe kan minister Stuyt zijn coördine
rende taak waarmaken? Welke directe 
zeggenschap heeft hij? Graag een nade
re reactie van de minister-president. 

Naast goede departementale coördina
tie, is ook het doorbreken van bestuur
lijke ruzies voorwaarde voor een krach
tige aanpak van de milieuproblemen. ~
situatie in Rijnmond toont dat aan. WlJ 
achten het volkomen begrijpelijk dat de 
bevolking van Rijnmond verontrust is. 
Men is niet voldoende op de hoogte, men 
weet niet aan welke bedreigingen men 
bloot staat, men weet niet hoe en hoe 
snel aan het bestrijden van de milieu
vervuiling gewerkt wordt. 

Mijn fractie acht het pertinent nood
zakelijk dat aan het bestuurlijk gehar
rewar tussen Rotterdam, Rijnmond en 
de provincie Zuid-Holland een eind 
komt. Ook regelmatig overleg tussen 
overheid en industrie achten wij onmis
baar. Overleg op zo hoog mogelijk ni
veau, want alleen dan weet de industrie 
dat vertrouwelijke gegevens niet uitlek
ken en weet de overheid dat de maatre
gelen die zij neemt op voldoemie gege
vens berusten. 

De smog in Rijnmond, is overigens 
nog maar het topje van de ijsberg. En 
zelfs dat topje is onvoldoende zichtbaar: 
iedereen klaagt over de industrieën in 
Rijnmond, maar een recent TNO-rap
port schijnt . uit te wijzen dat ook het 
verkeer, een grote boosdoener is. Dat 
brengt mij op het volgende. 

Het regeringsbeleid kan nog zo goed 
gecoördineerd zijn, bestuurlijke schotte.n 
kunnen worden doorbroken, maar daar
mee zijn we er niet. Het onbehagen over 
de milieuvervuiling neemt toe. Maar van 
milieubesef is nog nauwelijks sprake. 

Consequent milieubeleid vraagt offers 
van iedereen, legt beperkingen op aan 
ieders persoonlijk gema~. Zijn we be
reid onze auto meer te laten staan? Zijn 
we bereid onze auto in te ruilen voor 
één die minder snel!. optrekt en nog duur
der is ook ? Of om het wat extreem te 
zeggen: zijn we bereid de spuitbus on
der de vuurwapenwet te brengen en de 
vliegenmepper weer ter hand te nemen? 

Ik zeg het expres zo, om te onderstre
pen dat het milieuprobleem er één is, 
dat alleen kan worden opgelost, als ;wij 
als individuele burgers bereid zijn onze 
bijdrage te leveren. 

Eén korte opmerking - mede in dit 
verband - over het verkeer. Ook wij 
zijn voorstander van aanpak van de mi
lieu-vervuiling door de auto. Ook wij 
zijn vóór bevordering van het openbaar 
vervoer. Ook wij vinden dat de particu
liere auto niet onbeperkt gebruikt kan 
worden. Vooral in de grote steden zullen 
de particuliere auto en het openbaar ver
voer - nu nog sterk concurrent - el
kaar meer moeten gaan aanvullen. 

Maar, ik zou hier toch voor te .zware 
belasting van het autorijden en voor 
overdreven hobbyisme willen waarschu
wen. Want vooral aan mensen met klei
nere inkomens, die met veel moeite een 
auto bij elkaar hebben g~spaard, die in 
een grote stad wonen en er zondag op 
uit )Villen, verschaft de auto een groot 
stuk persoonlijke vrijheid. 

Volkshu.isvesting 
Ik kom nu op het vraagstuk van de 

volkshuisvesting. 
Mijn fractie is er verheugd over dat 

- ondanks de moeilijke financiële si
tuatie en de bezuinigingen die daardoor 
overal moesten worden aangebracht -
de woningbouw bij dit kabinet een dui
delijke prioriteit heeft gekregen. Toch 
zijn we met de teneur, die uit de toe
lichting op de begroting spreekt, niet 
helemaal gelukkig. Die is een beetje 
van: we zouden moeten bouwen waar de 
nood het grootst is, maar we gaan daar 
bouwen waar de plannen klaar liggen. 
Of - om het wat overdreven te zeggen 
- waar en hoe doet er niet toe, als het 
getal maar gehaald wordt. 

Wij voelen voor zo'n benadering niets. 
Ten eerste moet daar ebouwd wor-

den, waar de nood het grootst is en 
ten tweede doet teveel aandacht voor 

de kwantiteit de noodzakelijke verdere 
kwaliteitsverbetering van de nieuwbouw 
geen goed. 

Ook de aandacht voo1· het op peil hou
den van de bestaande woningvoorraad, 
voor woningverbetering, sanering en 
stadsreconstructie kan verslappen, als 
te veel gekeken wordt naar de opvoe
ring van het bouwprogramma. 

Grote steden 
Ik ben daarmee gekomen bij de bij

zondere problematiek van de grote ste
den en het vraagstuk van de bestuurlij
ke organisatie. 

Enkele aspecten heb ik al aangeduid: 
Het milieu vraagstuk, het verkeer, de 
verkrotting van de binnen-steden. 

Vooral in de oudere, laat-negentiende 
eeuwse wijken is de toestand ernstig. 
De verpaupering gaat daar in hoog tem
po door, kinderen kunnen door het op
gestapelde blik nauwelijks meer op 
straat spelen. 

De regering kan wat ons betreft niet 
genoeg aandacht aan de grote steden 
geven. Het kabinet heeft tegen de stads
besturen gezegd: stel je bouwplannen 
op, van ons krijg je een onbeperkte wo
ningtoewijzing. Daar zijn we blij mee. 

Ook de financiële problemen van de 
grote steden moet het kabinet voortva
rend gaan aanpakken. Zonder hulp van 
de rijksoverheid kunnen de stads-bestu
ren hun problemen niet te lijf. De eerste 
aanzet, die onder verantwoordelijkheid 
van minister Geertsema en minister Ne
lissen is gemaakt, stemt ons hoopvol. 

Nieuwe bestuurlijke kaders 
Veel van de problemen, hiervoor uit

eengezet, kunnen slechts worden opge
lost binnen nieuwe bestum·lijke kaders. 
De regering zal de moed moeten op
brengen de komende jaren met rigoreu
ze maatregelen te komen waarin zo no
dig, zowel de huidige provinciale inde
ling, als dè huidige gemeentelijke inde
ling geen heilige huisjes mogen zijn. 

Ook is het van groot belang, dat de 
politieke partijen in de gemeenteraden 
in goede samenwerking de problemen 
van hun steden aanpakken. Schoolvoor
beeld van hoe het niet moet is de situa-
tie in Rotterdam. · 

De VVD is tegen de polarisatie in het 
gemeentelijk bestuur, tegen het overdre
ven aanscherpen van tegenstellingen, 
omdat het in strijd is met de opzet van 
de Gemeentewet, in strijd is met het 
belang van de steden en hun bewoners 
en in strijd is met de in ons land zo 
broodnodige verdraagzaamheid. 

Persoonlijke vrijheid 
Dat brengt mij bij een volgend deel 

van mijn betoog: de vrijheid, de rechten 
en de ontplooiing van de burgers -
centrale doelstelling van liberale poli
tiek. 

Wij maken ons ernstig zorgen over de 
toenemende onverdraagzaamheid in ons 
land. Wij vrezen dat de rechtsbescher
ming - levensvoorwaarde voor een ge
zonde samenleving - begint te falen en 
soms al duidelijk faalt. Intimidatie en 
bedreiging met geweld nemen toe. 

In het belang van de persoonlijke vrij
heid van ieder van ons zijn wij verplicht 
onze democratie te verdedigen. Niet al
leen - en ook niet in de eerste plaats 
- gaat het ons daarbij om bestrijding 
van symptomen. Een belangrijk deel 
van het verzet tegen de overheid komt 
voort uit het verouderd zijn van wetten 
en voorschriften en uit het trage tempo 
waarin deze worden aangepast. Die 
traagheid ·is lang niet altijd te wijten 
aan het werken van de departementen. 
Het werktempo van het parlement 
speelt daar een minstens zo grote rol 
bij. 

Verouderde regels moeten zo snel mo
gelijk uit de weg geruimd worden, zeker 
als het niet noodzakelijke belemmerin
gen van de individuele vrijheid zijn. 

De VVD wil daarbij met name aan
dacht voor het versterken van eigen le
venssfeer van de mens. Mijn fractie be
treurt het dat - zowel in de begroting. 
voor justitie, als in die voor binnenland
se zaken - zo weinig - één alinea -
aandacht wordt besteed aan het vraag
stuk van de privacy. 

De bescherming van de persomilijke 
levenssfeer, vooral wat de registratie 
van persoonsgegevens betreft, is een 
vraagstuk, dat de liberale visie op de 
vrijheid van het individu raakt. Inmen
ging van de o.verheid in de persoonlijke 
aangelegenheden van de bur er zonder 

dat daarvoor een duidelijke noodzaak 
gebleken is, kan de onschendbaarheid 
van het individu, die wij als liberalen 
een groot goed achten, sterk aantasten. 
Wat uit een oogpunt van bestuurlijke 
efficiency gewenst is, kan voor het 
waarborgen der privacy onaanvaard
baar zijn. Wij zullen een wetsontwerp 
dat in een centrale persoonsadministra
tie voorziet dan ook met kritische be
langstelling afwachten. 

Onderwijs 
De vrijheid is ook de kern van onze 

opvattingen over het onderwijsbeleid. 
Want de vrijheid van de mens is niet 

verwezenlijkt, als hij vrij is van vrees, 
vrij van bedreiging, vrij om te zeggen 
en te vinden wat hij wil. 

Zonder kans op ontplooiing is de mens 
niet vrij. 

Mijn fractie ziet het onderwijsbeleid 
als hèt breekijzer bij uitstek voor ver
starde maatschappelijke verhoudingen. 
Binnen de onderwijsbegroting is de prio
riteit verlegd van het wetenschappelijk 
onderwijs naar het basis- en kleuteron
derwijs. Wij zijn het daar geheel mee 
eens. Hoe langzaam ook het onderzoek 
van het onderwijs in ons land op gang 
komt, wei staat vast, dat de kiem van 
de ongelijkheid van kansen al op heel 
jeugdige leeftijd wordt gelegd. 

Voorrang wil mijn fractie daarom ge
geven zien aan experimenten om de ont
wikkeling van het taalgevoel van kinde
ren, afkomstig uit sociaal achtergeble
ven gezinnen, te stimuleren. Ook aan 
het begeleiden van de ouders is tot op 
heden te weinig aandacht besteed. De 
verlaging van de toelatingsleeftijd tot 
de kleuterscholen - zoals in ons verkie
zingsprogram bepleit en opgenomen in 
het regeerakkoord - is ook een weg, 
waarlangs tot grotere ontplooiing geko
men kan worden. Op deze door mij ge
noemde wensen zou ik graag een reactie 
van de regering ontvangen. 

Bij het tertiair onderwijs heb ik twee 
vragen: 

1. Welk tempo wordt gevolgd bij de 
integratie van het hoger beroeps onder
wijs met het wetenschappelijk onder
wijs? 

2. Welk beleid wordt er gevoerd t.a.v. 
de uitbreiding van het hoger beroepson
derwijs? 

Een numerus fixus kan zowel tijdelijk 
als blijvend noodzakelijk zijn, maar is 
voor ons alleen aanvaardbaar als er 
door de regering een concreet plan voor 
het hoger beroepsonderwijs in het voor
uitzicht wordt gesteld. De verhoging 
van de college-gelden zal moeten wor
den bezien in samenhang met een nieu
we regeling voor de studie-toelagen. 

Defensie 
Door sommigen, M.d.V., worden de 

uitgaven voor onderwijs tegenover die 
voor defensie gesteld. 

Wij doen dat niet, wij achten de de
fensie één van de belangrijkste collectie
ve voorzieningen van ons land. Zonder 
een goede defensie loopt onze vrijheid, 
ons onderwijs, onze welvaart en al het 
andere wat we in dit land hebben opge
bouwd, gevaar! Wij staan achter het 
beleid dat de regering op het terrein 
van de defensie denkt te voeren. 

Wij onderschrijven ook ten volle wat 
de minister van defensie opmerkt in de 
toelichting op zijn begroting, nl. dat het 
door hem te voeren personeels•beleid 
enerzijds moet voldoen aan de eisen van 
de hedendaàgse maatschappelijke ont
wikkeling, en anderzijds moet bijdragen 
tot een zo optimaal mogelijk functione
ren van de krijgsmacht. 

De passage, die in de Troonrede aan 
de Europese Veiligheidsconferentie 
wordt gewijd, wordt door ons volledig 
onderschreven. De regering spreekt 
daarin onomwonden als haar mening uit, 
dat de Navo waarborg blijft voor onze 
veiligheid en uitgangspunt voor een 
doeltreffend ontspanningsbeleid. 

Zowel uit de buitensporige aanwezig
heid van de Russische vloot in de Mid
dellandse Zee, als uit het zopas opgerol
de spionagenet in Engeland, blijkt, dat 
de militaire dreiging vanuit het Oosten 
nog steeds bestaat. Eén vraag .in dit 
verband: besteedt de regering aandacht 
aan de sterkte van de bezetting van de 
Russische en Chinese diplomatieke ver
tegenwoordigingen in ons land? 

Onze hoop op ontspanning in de we
reld - daarvan is mijn fractie over
tuigd - zal alleen dan in vervulling 
kunnen gaan, als het Westen politiek 
eensgezind blijft. De bereidheid van de 
Europese bondgenoten. in de komende 
jaren een groter aandeel te dragen in de 
kosten van de Westelijke verdediging is 
daartoe noodzakelijk. Mede in dit ver
band wil ik wijzen op een in het begin 
van deze maand door de - Noordatlan
tische Assemblée aanvaarde - en door 
de Nederlandse delegatie op initiatief 
van mijn collega Koudijs ingediende 
aanbeveling waarin wordt gepleit voor 
een nieuwe, meer . efficiënte verdeling 
van werkzaamheden. Wil de regering 
aan deze gedachte alle .steun geven? 

Buitenlandse politiek 
De Westelijke - en met name de 

Europese - eensgezindheid krijgt bin
nenkort hopelijk een nieuwe im uls. Na 
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de Haagse top van december 1969, staat 
Europa thans voor een historisch gebeu
ren. Wij hopen dat in Engeland aan het 
eind van deze maand - naast de eens
gezinde liberalen - zoveel conservatie
ven zullen staan en zoveel Labour-afge
vaardigden de door zijn draaierijen on
geloofwaardig geworden Wilson niet 
zullen volgen, dat een meerderheid in 
het Lagerhuis zich zal uitspreken vóór 
Engelands toetreding tot de EEG. 

Maar bij de vergrote EEG mag het 
niet blijven. Het toekomstig Europa 
mag niet bestuurd gaan worden door 
vergaderingen van regeringsleiders. Dan 
zou de supra-nationaliteit van Europa 
uit het oog worden verloren. Wat is 
hierover het oordeel van de regering? 

Minister Schmelzer heeft enkele da
gen geleden verklaard dat het kabinet 
aanstaande vrijdag zijn standpunt zal 
bepalen t.a.v. de toetreding van commu
nistisch China tot de Verenigde Naties. 

Mijn fractie is van oordeel dat ernaar 
gestreefd zal moeten worden zowel · 
communistisch als nationalistisch Chi
na een plaats in de UNO te geven. Ook 
vinden wij dat communistisch China de 
plaats van Taiwan in de Veiligheidsraad 
zal moeten innemen. 

Ten aanzien van onze verhouding met 
Suriname en de Nederlandse Antillen 
deze korte opmerking: het statuut moet 
worden herzien, dat is in ons aller be
lang. Maar het zijn de Antillen en Suri
name - beide overigens onvergelijk
baar - die in de eerste plaats het hoe 
en het wanneer van de overgang naar 
nieuwe verhoudingen dienen te bepalen. 

Rituele dans 
Mijn epiloog wil ik heel in het kort 

wijden aan de obligate rituele dans: de 
partij-politieke situatie. Maar voor ik 
daartoe kom eerst een paar kantteke
ningen bij de verhouding regering-parle-
ment. · 

Onze opstelling t.o.v. het kabinet-Bies
heuvel is - ik hoop dat dit ook uit mijn 
betoog te proeven was - positief-kri
tisch. 

Positief, omdat wij in grote 
achter het in de Troonrede en 
Miljoenennota uitgestippelde 
staan. 

lijnen 
in de 
beleid 

Kritisch, omdat wij niet met alle on
derdelen van de plannen van de rege
ring gelukkig zijn. 

Parlement en regering hebben ieder 
een eigen verantwoordelijkheid. De re
gering moet niet blindelings uitvoeren 
wat het ·parlement wil, het parlement 
moet niet alles wat de regering voor
schotelt voor zoete koek slikken. 

De VVD althans, is dat zeker niet van 
plan. Maar wij zullen bij het voeren van 
ons beleid uitgaan van het regeerak
koord en van de goede samenwerking 
met onze vier partners. En we gaan ook 
uit van het besef dat Nederland alleen 
via compromissen, via geven en nemen 
van de verschillende politieke richtingen 
onderling bestuurd kan worden. 

Dat zouden wij ook doen als wij in de 
oppositie waren. 

De PvdA doet dat wat anders. In een 
interview met het weekblad "De Groe
ne" van 2 oktober heeft de heer Den 
Uyl gezegd dat hij een volkomen polari
satie tegen dit kabinet heilloos zou vin
den. 

Diezelfde dag hield hij - ik citeer 
Joop van Tijn uit "Vrij Nederland" van 
9 oktober - voor zijn partijraad -
"een lome speech"... "zeer klein gehou
den en met als trefwoorden: geldont
waarding, kabinet-De Jong, 2 miljard en 
4 miljard, liberale achteloosheid, Geert
sema, inflatie-correctie, bedrog, Wiegel 
en verbittering". 

Dat noem ik nog eens een genuan
ceerd betoog, oppositie met het floret 
i.p.v. met de ·botte bijl! . . 

Misschien probeert de heer Den Vijl 
op die manier toch het excentriséhe 
punt in· de politiek te ·bereiken, wàar · 
D'66 zo gra;:tg een nieuwe progressieve 
volkspartij wilde oprichten. 

Ik zeg "wilde" en niet "wil", omdat 
D'66 op dft morrient niet over schijnt te 
lopen V!,tn geestdrift, om op korte ter
mijn tot de oprichting van die PVP te 
komen. 

Een enquête, verschenen in het · 
D'66-blad ·;,Peperbek" spreekt daarover 
duidelijke taal. Om nog maar te zwijgen 
over een artikel van de heer De Goeden 
in hetzelfde blad; waarin deze het . 
betoog, dat de heer Van Mierlo op de 
pas gehouden studiedag van D'66 hier
over heeft gehouden, "warrig" noemt en' 
de gedachten erachter "gewoon pri~t
praat, èen beschamende illustratie van 
het politieke dilettantisme dat D'66 be
heerst". Van je vrienden moet je het 
maar hebben. 

Of alle discussie over partij-vernieu
wing ooit nog eens tot resultaten leidt, 
is op dit moment niet te z~ggen. Onze 
opstelling is deze: . 

De VVD is . berei<l aan een zinnig ge
sprek over partijvernieuwing mee te 
doen. Wij zijn bereid met mensen uit de 
confessionele groeperingen, D'66, DS'70 
en ook uit de PvdA, tot een hergroepe
ring in de Nederlandse politiek te ko
men. 

Als ik het kabinet-Biesheuvel toewens 
dat het die hergroepering nog mee
maakt, blijkt daaruit dat dit kabinet 
wat ons betreft de komende jaren aan 
het bewind zal bli ·ven. 
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Een RO~DV AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
een BELEVENIS! W illemsplei n 

Rotterdam, 

,, Gastheren 

• • land'' 

WANtUWVRIJH8D. 
GERESPECTEERD 
WORDT ••• 
RIJnhotel: modem, comfortabel hotel 
In Rotterdam-centrum. 140 Kamers 
met bad of douche. Congresaccom· 
modatle voor 20 tot 2000 personen. 
Ruimeondergrondse parkeergarage 
direkt naast het hoteL 

rijnhotel rotteldam 
Schouwburgplein 1 Rotterdam 
Tei.(010j 132900 ·Telex 21640 

iJ] 
~~ 
Den Haag - Scheveningen 

* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
Alle kamers met privé-bad en douche. 

Air-conditioned restaurant en lounge-bar. 
Zalen en salons voor Congressen, Recepties, Lunches en Diners 

van 10 tot 300 personen. 

Tel.: 512361 (10 lijnen) - Telex: 31567 

waar de gast k3ning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: perlekte 
outillage voor vergaderingen, congressen, shows, feestelijke 
bijeenkomsten: royale hotelaccommodatie, restaurant, café, 
petit~restaurant, baf en bowling. Speciale arrangementen bij 
feestelijke gelegenheden: Kerstmis - Nieuwjaar - Pasen -
Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPI!CIALIT~S. CAVE RFNOMMËE, 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040. 69288 

HÓTEL ,,OE NEDERLANDEN'' VREELAND 
RESTAURANT -ROTISSERIE ,.NAPOLEON'' 

VREELAND Afo VECHT 
BIJ KRUJSINQ AUTOWEQ ftAARLEM/ftiLVERSUM+UTRECftT/AMSTERDAM 

RESERVERING (02943} 1576- ZONDAGS GESLOTEN 



door drs G. M. V. van Aar
denne, lid voor de VVD van 
de Tweede Kamer 

Radio-uitzending van de 
VVD: maandag 1 november, 
van 18.19-18.29 uur, over de 
zender Hilversum I (402 m.). 

r vore 
De oppositie heeft bij de algemene po

litieke beschouwingen verder gewerkt 
aan haar polarisatie-ideaal. Zij stelt het 
zó, dat kiezen voor haar i:il feite het 
kiezen voor een andere (en. volgens haar 
uiteraard betere) maatschappij bete
kent. Dal is een heel a.p.der uitgangs
punt dan in het verleden toen de ve.r· 
schillen meer in het praktische vlak la
gen. 

De pleitbezorger van het pragmatis· 
me, Van Mierlo, hulde zich nu in de 
karnelharen mantel des profeten. Uit
gaande van de denkbeelden van de Club 
van Rome schetste hij in sombere be· 
woordingen het lot èjer mensheid; de po
litieke keuze zou zijn of deze .,nog een 
beetje redelijk zou voortleven óf in ver
gaande verpaupering óf helemaal niet". 
Het lijkt mij, dat de heer Van Mierlo 
hier de mogelijkheden van de politiek 
verre overschat. Want moeten de politi
ci beslissen over zaken zoals hij die 
ste1t: drastisch afremmen van de bevol
kingsgroei en van de economische 
groei? In een democratie is het de pu
blieke meningsvorming, die mede een 
rol speelt. Misschien dat zijn theorieën 
in een elitaire oligarchie kans van sla
gen hebben; koerst de heer Van Mierlo 
daarop af? 

Als men hem mag geloven is de ont
wikkelrngs·hulp niet anders dan een 
,,roekeloze droom van de kleine rijke 
wereld", die bij slagen "het onmiddellij
ke einde .van ieder leven op aarde zou 
betekenen". Wordt de ontwikkelingslan
den zelf ook nog naar hun mening ge
vraagd, of weet onze oligarchie het ook 
wel voor hen ? 

Nieuwe ordening 
De heer Den Uyl pakte het wat anders 

aan. Die vraagt om een nieuwe ordening 
(,,Nieuwe orde" alleen klonk tè besmet) 
waar de particuliere beslissingsmacht 
vooraf getoetst wordt aan het gemeen
schapsbelang. De produktie moet ook 
worden beperkt: de milieudruk stelt de 
grens. Derhalve, een toetsing van be
hoeften, die niet aan het marktmechanis
me kan en mag worden overgelaten, 
maar een gemeenschapsbeslissing moet 
zijn. 

Met andere woorden: "de liberalisti
sche kijk, dat de mensen zelf natuurlijk 
het beste kunnen uitmaken, waaraan zij 
hun geld willen uitgeven", is verwerpe
lijk. En dat waar dezelfde spreker een 
paar minuten later de lof zingt van het 
proces van democratisering: "het de 
mensen zelf laten beslissen". De mensen 
mogen kennelijk alles zelf beslissen, be
halve hoe ze leven. Maar kort en goed, 
de kapitalistische maatschappij moet 

verdwijnen - ook Van Mierlo acht de 
vfije ondernemingsgewijze produktie in 
de huidige vorm ontoelaatbaar - en de 
economische groei moet worden gestopt. 

De heren hebben er niet bij gezegd 
hoe die gemeenschapsbeslissing dan 
moet worden genomen. Als er in een 
democratie een machtsevenwicht is, ook 
economisch, is het marl<tmechanisme 
immers niet anders dan de gebundelde 
keuze van alle individuen. Als dat niet 
meer mag, verschuift de beslissings
macht naar de Staat. Die zal die macht 
dan ook moeten handhaven. Wèg vrij 
loon- en prijsbeleid, wèg vrije arbeids
markt. Trouwens, de heer Van Mierlo 
noemde ons loon- en prijspolitieke stel
sel de heilige koe (hij ziet daarvan wel 
een stal vol) van onze economische sa
menleving. 

Niet anders 
Men zou nu kunnen denken dat op 

grond van deze bewustwording de oppo- · 
sitie zich anders tegenover de eisen van 
de werknemers zou opstellen, die nog 
een reële welvaartsgroei beogen (zelfs 
in zo'n mate dat de nationale economie 
daar schade van dreigt te lijden en ·de 
inrlatie wordt aangewakkerd). Dat. 
bÎijltt niet het geval te zijn. 

Laat óók de oppositie .... ..:h aan et:n 
eerlijke analyse wagen. Alléén door ons 
stelsel van massaproduktie en voort
gaande economische groei is het moge
lijk gebleken de overgrote meerderheid 
. van de bevolking een redelijk bestaan te 
verschaffen. Had men in-vorige eeuwen 
genivelleerd, dan zou dit de toenmalige 
massa praktisch niets hebben geholpen. 
Maar omgekeerd, als men nu de lijn wil 
terugbrengen,· dan zal men dat alleen 
bereiken door het welvaartspeil van die
zelfde massa aan te tasten. Of men dan 
eerst nog nivelleert, doet er weinig toe 
en heèft hoogstens psychologische bete-
kenis. · 

Is het niet veeleer de taak van de 
overheid de randvoorwaarden · te schep
pen m.b.t. het milieu (in de' .,goede oude 
tijd'' toen het milieu beter was, lag de 
gemiddelde leeftijd overigens aanzlen
.lijk lager! ) , waardoor de desbetreffende 
kosten gaan meetellen in de prijs van 
het produkt? Ook wij realiseren ons dat 
op die manier de groei van het natio
naal produkt onder druk komt. De heer 
Joekes heeft dan ook in de algemene 
financiële beschouwingen zijn twijfel 
uitgesproken over het handhaven van de 
6 pct.-norm voor de stijging der over
heidsuitgaven, die gebaseerd is op een 
gemiddelde groei van het nationaal pro
dukt met 4,8 pct. (een inhaal van onze 
achterstand in milieumaatregelen in een 

.1) 

,,çr 
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Haren tweede 
• stat1on tournee 

van H. Wiegel 
Na een succesvolle start van 

zijn Kamercentrale-tournee te De· 
venter, waar een kleine 300 men
sen zorgden voor een volle en 
sfeervolle Schouwburg, lwmt 
fractievoorzitter H. Wiegel op 8 
november naar Haren. Wiegel 
spreekt daar voor de dl'ie noorde 
lijke Kamercenrales in het Postil
JOn Motel. Aanvang van het open
nare gedeelte van de bijeenkomst 
20.00 uur. 

De fractievoorzitter wordt in 
Haren vergezeld door de hoofdbe
stuursleden mr. H. P. Talsma (Vi
cevoorzitter), J. H. G. Goemart 
Borgeslus, drs. :r. H. van Ulzen, 
A. J, Evenhuis en de Tweede .Ka
merleden ;mevr. mr. E. Veder
Smit, dr. K. van Dijk en H. P. H. 
Waalkens. 

Voor een verslag van Wiegels 
rede op de door de centrales , 
Zwolle en Gelderland uitstekend 
georganiseerde bijeenkomst te 
Deventer, zie pagina 7 • 

viertal jaren eist %pct. ruimte!). Dat· 
beperkt de ruimte voor stijging van de 
individuele welvaart, maar ook van de 
collectieve voorzieningen! Terecht 
merkte de heer Joekes op, dat het lied 
dat in één adem om flinke loonsverho
gingen en een krachtige groei van de 
gemeenschapsvoorzieningen roept, nooit 
zó vals heeft geklonken als nu. 

Het zou binnenkort wel eens zo kun· 
nen zijn, dat door het afnemen van het 
rendement- door de groei van de loon~· 
quote - er geen vermogen meer be
schikbaar komt om te investeren. Dat ·is 
het ideaal van de oppositie; de gemeen~ 
schap moet dan inspringen. Het zou er 
haast op gaan lijken dat in landen met 
staatskapitalisme het milieu zuiverder 
gehouden werd. Toch schijnt de Wolga 
óók erg vervuild te zijn. · 

Muis-achtig 
Vergeleken met deze grootse visie _: 

Vervolg op pagina ! 

VRAGENVUUR tijdens het congres van Vrouwen in de VVD in Oosterbeek. Achter de tafel v.l.n.r.: mevr. drs. 
N. Smit-Kroes, mej. mr. A. Kappeyne v. d. Coppello, mevr. H. J. Schlemper-Van Gijn en mevr. mr. Veder-Smit. 
Voor het verslag van het congres verwijzen wij naar pagina's 10 en 11. 
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Kamerledeli 
spreken 

Vlucht naar 
voren 

VERVOLG VAN PAGINA 1 

!NOVEMBER 
Mr. dr. c. Berkhouwer spreekt op de 

maandelijkse bijeenkomst van de afde
ling Delft over "Europa in de bra-n
ding". 

Dr. K. van Dijk spreekt voor liberale 
ambtenaren in Den Haag over het "Be
leid noorden des lands". 17.30 uur café
restaurant Merkuur. 

Drs. Th. H. Joekes houdt op uitnodi
ging van de afdeling Gorssel een inlei
ding over de ·begroting. 20.15 uur hotel 
de Ros_kam, Gorssel. 

4NOVEMBER 
Mr. H. van Riel spreekt in het studen

tencentrum · "Uilenstede" te Amstelveen. 
Onderwerp: "Buitenlandse politiek an
nex defensie-politiek". 

5NOVEMBER 
G. w. Keja spreekt voor de afdeling 

1\loordrecht over Gemeentepolitiek. De 
Genestethuis, Dorpsstraat 26, Moor
drecht, 

8NOVEMBER 
Op uitnodging van de afdeling Ren

kum spreekt drs. Th. H. Joekes voor 
enkele Gelderse afdelingen. 

15NOVEMBER 
Op uitnodigipng van de Liberale 

• Om gezondheidsredenen heeft de 
heer F. A. Dukker bedankt als raadslid 
van Wormer. De heer A. Steen
dam is deze week als zijn opvolger geïn
stalleerd. 

• Tijdens de vergadering van de ka
mercentrale Den Helder op_ 18 oktober 
in Alkmaar is aan de fracties van de 
VVD in eerste en tweede kamer en pro
vinciale staten van Noord-Holland een 
motie gericht, waarin de centrale er bij 
de fracties op aandringt stappen te on
dernemen die de regering ertoe kunnen 
bewegen terug te komen op haar besluit 
tot uitstel van de plannen rijksweg 16 
(de stamweg) aan te leggen. Ook dringt 
de kamercentrale er in de motie op aan 
te bewerkstelligen dat de verdere verbe
tering van de rijksweg E 10 niet wordt 
uitgesteld. Beide wegen acht de kamer
centrale van groot belang voor de werk
gelegenheid in de kop van Noord-Hol
land. 

• De afdeling Texel koos de heer B. 
v. d. Beek tot voorzitter en de heer J. S. 
Keyser te Den Burg tot nieuw be
stuurslid. 

• De afdeling Beemster heeft een 
nieuwe secretaresse: mevrouw J. Voll
mar-Straatsma. De afgetreden secreta
ris, de heer W. H. Verwer, blijft be
stuurslid. De heer P.J. G. Korf de Gidts 
werd penningmeester. 

• In de vergadering van de kamercen
trale Den Helder zijn als bestuursleden 
herkozen de heren C. H. Kingma (Den 
Helder) en G. E. Ris (Schagen). De 
heer P. M. Blauw uit Heerhugowaard 
werd tot nieuw bestuurslid benoemd. De 
heer R. J. Middelburg (St. Pancras) 
volgde drs. W. van der Kolk op als se
cretaris. 

Bij de aanvang van de vergadering 
werden drie overleden vooraanstaande 
bestuursleden herdacht: de heren S. 
Ereebaart (Schagen), J. Sluis (Enkhui
zen) en P. Pa;arlberg (Wieringen). 

• De afdeling Oss zag op 11 oktober 
drs. W. J. Versteeg als voorzitter ver
trekken. De ledenvergadering koos de 

die ik zo vrij ben een vlucht naar voren 
te noemen - doet de tegenbegroting 
van de oppositie futiel aan - Joekes 
sprak van muisachtig, en toen men zijn 
kritiek bij interruptie als onbelangrijk 
trachtte te bagatelliseren, was zijn re
pliek (waard om geboekstaafd te blij
ven) "men kan een muis slechts kleine 
pootjes uittrekken". De ombuiging moet 
blijken uit een vermindering van de de
fensielasten, hogere vermogens-, in
komsten- en vennootschapsbelasting, 
geen verhoging van de wiebeltax en 
geen accijns op frisdranken, waarbij de 
opbrengst dan in •de zg. welzijnssector 
wordt besteed. Derhalve meer con
sumptie door overheid en particulieren 
(want de consumptiebeperkende belas
tingen worden gematigd) bij een stij
ging van de belastingdruk met nog eens 
0,2 pct. van het nationaal inkomen. Dat 
betekent dus weer wat meer inflatie. 
Daar doet een voorgenomen reservering 
van f 200 miljoen niets aan af. 

Je zou haast zeggen dat ge oppositie 
het kapitàJistisch stelsel zichzelf wil la
ten vermoorden via een hollende infla
tie, met letterlijke en figuurlijke vervui
lingsverschijnselen. De algemene be
schouwingen. hebben in eUt geval wèl de 
duidelijkheid bevorderd; we weten nu 
hoe de oppositie ons nog diepe'r in het 
moeras zou ~rijgen. 

Kring Meppel-Steenwijk· e.o., spreekt 
H. P. H. Waalkensin Dwingelo. 

1.\'lr. A. Geursten discussieert met de 
afdeling Hoogeveen over "Gezag en or
de". 20.00 uur hotel Roman, Stations
straat. 

Mr. F. Portheïne spreekt voor de a-f
deling Assen, 20.00 uur hotel Overein
gle. 

22 NOVEl\ffiER 
Drs. Th. H. Joekes bespreekt voor de 

afdeling Tiel de actuele politieke situa
tie. 

Mevr, drs. N. Smit-Kroes woont een 
·semi-openbare discussieavond van de af
deling Sliedrecht over onderwijsproble
matiek bij. 

25 NOVEMBER 
De afdeling Eindhoven organiseert 

een discussie tussen drs. Th. H. Joekes 
en de financiële deskundige van D'66, A. 
de Goede, over het regeringsbeleid. 

29NOVEMBER 
Voor het "politiek café" van de afde

ling Capelle afd IJssel spreekt drs. G. 
M. V. van Aardenne over "Verandering 
van ondernemingsvormen en onderne
mingsrecht". 20.15 uur café-restaurant 
"De Koperwiek". 

heer A. H. Verveer, tot dan secretaris, 
tot voorzitter. De heer J. D. Makkes 
volgt hem op het secretariaat op. Pen
ningmeesteresse is mevrouw N. Oore
beek. 

• De ledenvergadering van de afdeling 
Maassluis koos 19 oktober drie be
stuursleden in tussentijds ontstane va
catures. Het bestuur bestaat nu uit: J. 
W. H. Lensselink (voorz.), mevr. M. P. 
M. A. van Eek-Grootveld (penningm.), 
R. G. J. G. Koetsier (secr.), mevr. E. F. 
M. Coenen-Vaessen, drs. G. Ch. 0. Boos
man, C. Don en J. Spijker. Het adres 
van de secretaris: Burg. Dommisseplein 
43, Maassluis (tel. 01899- 5027). 

Een werkgroep werd belast met het 
formuleren van een aantal uitgangspun
ten voor een brede midden-volkspartij. 
Ook werd een studiegroep ingesteld die 
zal trachten te komen tot een stand
puntbepaling over diverse actuele kwes
ties uit .de discussienota "Volksgezond
heid" van mevr. Veder-Smit. 

De VVD-fractie in de Maassluise raad 
heeft een nota uitgebracht over een ge
meentelijk informatie-orgaan. 

Regionale kadercursus 
Op verzoek van de centrale besturen 

is het tweede gedeelte van de regionale 
kadercursus voor de centrales Tilburg 
en Middelburg verschoven van 18 de
cember naar 11 december. 

Sprekers zijn bij deze gelegenheid mr. 
H. P. Talsma over de organisatie van de 
VVD en mej. mr. A. Kappeyne van de 
Coppello over oude en nieuwe staatkun
dige structuren. 

Ook zullen sprekers van enkele ande
re politieke partijen het woord voeren. 

Vulpen in Kobus 
Na afloop van de hearing, die de Ver

eniging van Staten- en Raadsleden van 
de VVD op zaterdag 9 oktober in Kobus 
aan de Poort in Amersfoort hield, is een 
zwarte Parker-vulpen met gouden dop 
gevonden. De eigenaar is aog steeds 
niet komen opdagen. Hij kan de vulpen 
in ontvangst nemen op het algemeen 
secretariaat van de VVD, Koninginne

-gracht 61, Den Haag. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en Democra
tie is gevetttigd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89·B. Hoofdredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie 11 
de heer Ph. C. la Chapelle. 

De abOJmementen·administratie wordt 
verzorgd door het algel}leen secretariaat 
van, te VVD, KoninginDegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
nementen-administratie, 0'70 • 111'741), 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatle wordt ver
zorgd door de Nederlaqdse Da-gblad 
Unie, Westblaak 180 (postbus 824) te 
Rotterdam, telefoon 010 • 14'7211. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat van de 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin· 
ginnegracht 61, telefoon (0'70)-604803'. 
Postrekening: 6'7880 ten name van de 
algemeen secretaris van de VVD te Den 
B~. . 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Aankondigingen 
• De afdeling De Bilt-Bilthoven orga
niseert op 11 november om 20.00 uur in 
hotel Heidepark te Bilthoven een discus
sie bijeenkomst met als onderwerp: 
"Wordt onze groene gemeente bedreigd 
door gewestvorming?" Spreker ir. J. L. 
Flipse, lid van de gemeenteraad. 

• De afdeling Leerdam organiseert op 
11 november een discussie over het on
derwerp "Gaat de VVD een nieuwe koers 
varen?" Spreker dr. R. de Korte, lid 
van het hoofdbestuur en kandidaat 
Tweede-Kamerlid. Aanvang 20.00 uur in 
hotel Luculles. 

• Dr. R. de Korte spreekt op 23 novem
ber voor de afdeling Wassenaar over 
"De plaats van de VVD". Aanvang 20.15 
bij de Nederlandse Protestantenbond. 

• Drs. L. van Leeuwen, lid van de 
Rijnmondraad, spreekt op 1 november 
voor de afdeling Amsterdam over ge
westvorming. 

• Op 8 november spreekt jrs. L. van 
Leeuwen over gewestvorming voor de 
afdeling Amersfoort. · 

• Te Rhoon-Portugaal spreekt drs. L. 
van Le~uwen op 22 november. 

Alblasserdam, tel. 01895·3777, postbus 5 

Hoorzitting over 
gewestvorming 

De hoorzitting op 9 oktober te 
Amersfoort, georganiseerd door de com
missie ad hoc ter bestudering van het 
ontwerp-wet op de gewesten, is een 
groot succes geworden. 

Onder de voortreffelijke leiding vim 
het commissielid drs. J. A. F. Roeien, 
diseussieerden de ruim negentig aanwe
zigen over gewestvorming, aan de hand 
van de door de commissie opgestelde 
vragen. Er zijn zoveel behartenswaardige 
opmerkingen gemaakt dat het enige tijd 
zal duren, voordat de commissie al deze 
opmerkingen verwerkt heeft. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Het secretariaat van de VVD
fractie in de Tweede Kamer is ge
vestigd in het gebouw van de Twee
de Kamer, Binnenhof 1 A te I>en 
Haag. Telefoon (070)-614911. 
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Dit alf · ~ nog afgezien van de zon-

nder de loep 

der politieke oogmerken dagelijks ge
pleegde en voortdurend in aantal toe
nemende beschadigingen en vernielingen 
van openbaar bezit, roofovervallen en 
verkrachtingen. 

Herhaaldelijk is te dezer plaatse ge
waarschuwd dat een te lauw reageren 
van overheid en publiciteitsmedia op de 
stelselmatige ondergraving en soms 
zelfs opzettelijke aantasting van onze 
democratische rechtsstaat niet zo kan 
voortduren. En dat het noodlottige· ge
volg zou zijn dat men van andere zijde 
ten slotte naar middelen tot zelfverdedi
ging en het zich verschaffen van eigen 
recht zou grijpen. 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Thorbecke-postzegel 
Ter gelegenheid van de hon

derdste sterfdag van de liberale 
staatsman Thorbècke, geven de 
Nederlandse posterijen volgend 
jaar een postzegel uit met zijn 
portret. Het wordt een zogenaam
de drukwerkzegel met een fran· 
keerwaarde van twintig cent. De 
maand van uitgifte wordt juni. 

• Parlementaire interrupties 
Interrupties tijdens een Kamerdebat. 

ook wanneer een minister aan het 
woord is, kunnen nodig en nuttig zijn. 
Zij kunnen een onduidelijkheid in het 
betoog van de minister ophelderen en zij 
verlevendigen het debat. 

Dit met nadruk vooropstellend, meen 
ik toch, dat de laatste tijd in de Tweede 
Kamer de grens van wat met enige goe
dê wil nog onder "interruptie" kan wor
den verstaan, ver overschreden wordt. 
Int~rrupties moeten naar hun aard kort 
en zo mogelijk flitsend zijn en boven
dien niet tot in het oneindige, zij het in 
telkens wat andere bewoordingen, wor-
den herhaald. · 

In werkelijkheid echter komt het -
men kan het ook in televisie-uitzendin
gen uit de Tweede Kamer waarnemen 
- herhaaldelijk voor dat een minister, 
nadat hij halverwege een zin heeft moe
ten afbreken, maar geduldig staat te 
wachten tot de "interruptie" van een 
opposant en een daarop volgend onbe
perkt aantal in een onderling gekissebis 
ontaardende contra-interrupties van tal
rij){e andere leden, is geëindigd. Dat 
spelletje kan zich bovendien meerdere 
malen achtereen herhalen. 

Dergelijke tonelen deden zich bijvoor
beeld voor tijdens de beantwoording 
door minister Nelissen van de algemene 
financiële beschouwingen en tijdens de 
.interpellatie door de heer Masman 
(pvda) van minister De Brauw, over de 
rijksstudietoelagen. In het laatste geval 
was het de heer Mellema ( chu) die 
daarop· tenslotte een aanmerking maak
te en vond "dat het nu toch te gek 
werd". · 

Mr. Van Thiel is een goede en plezie
rige Kamervoorzitter, die terecht de Ka
mervergaderingen graag zo soepel mo
gelijk leidt. Maar het zou toch goed zijn 
wanneer het Kamerpresidium samen 
met de voorzitter nu toch eens onder 
het oog zou zien of in situaties als deze 
de voorzitter toch niet een wat strakker 
beleid moet voeren en aan de praktijk 
van de redevoeringen-per-interruptie en 
het daarop volgende gekrakeel een ein
de moet maken. 

Laat de hardnekkige interrumpanten 
bovendien vooral niet menen dat "het 
publiek" deze als kunstmatig aangevoel
de debatmethode waardeert. Uit de 
mond van het publiek op de tribunes en 
in ingezonden stukjes in de pers kan 
men herhaaldelijk opmerkingen horen 
of lezen in de geest van: "ze laten een 
minister niet eens behoorlijk uitspre
ken". 

Nogmaals: verlevendiging van het de
bat is goed, maar het moet geen verto
ning worden. 

vooralsnog eigenlijk meer vertrouwen in 
het gevoel van de vakbeweging voor de 
juiste verhoudingen dan "De Tijd". 

• Onduldbaar 
"Particuliere legers, privé lijfwachten, 

knokploegen - het is allemaal ver
toond. In lang vervlogen tijden, die dan 
ook duister heten. In een jonger verle
den als kenmerk van fascistische bewe
gingen. En in de onvoltooid verleden 
tijd voornamelijk als kenmerk van 
gangsterdom. Het leidt al gauw tot de 
vorming van staatjes-in-de-staat en tot 
groepsterreur." 

Aldus schreef "Het Vrije Volk" als 
redactioneel commentaar onder het kop
je "Onduldbaar" op het bericht dat een 
pas opgerichte "Vereniging tot bescher
ming van het particulier bezit" een 
knokploeg had gevormd om huiseigena
ren tegen het "kraken" van hun bezit te 
beschermen. 

Het socialistische dagblad noemde dat 
een "voltrekt verwerpelijke en onduld
bare methode". Volkomen terecht en ak
koord, maar toch geeft dat commentaar 
van die zijde ons een wat vreemde 
smaak in de mond. Sinds jaar en dag 
worden er al huizen gekraakt; wordt in 
legerplaatsen, niet zonder "succes" -
bedekt of openlijk - tot sabotage opge
wekt; verschijnen er handleidingen als 
die van Adriaan Venema (~.Handboek 
van de nieuwe illegalen"), waarin o.a. 
voorlichting wordt gegeven hoe barrica
des kunnen worden opgeworpen met be
hulp van auto's die gemakkelijk kunnen 
worden gekanteld wanneer men eerst de 
banden heeft stuk gestoken of gescho
ten; pleegt de "Rode Jeugd" in Eindho
ven en Tilburg een ware terreur; drei
gen ongure elementen de gastoevoer uit 
het noorden naar het westen af te snij
den (met alle grote gevaren van dien) 
als het noorden niet krijgt wat zij ver
langen. En zo zou ik kunnen doorgaan. 

PRIKKELS 

Het thans zo snelle protest van "Het 
Vrije Volk" zou heel wat "meer indruk 
hebben gemaakt wanneer het óók al 
eerder, namelijk bij de boven aangedui
de ontwikkelingen en incidenten, zijn 
waarschuwende en vermanende stem 
had laten horen. 

Men kan zich nu eenmaal niet ver
kneukelen over de "aantasting van de 
gevestigde orde" zoals men dat dan 
noemt en vervolgens ach en wee roepen 
als de onplezierige resultaten daarvan 
zichtbaar worden. 

• Middenpartij (2) 
Er zijn nogal wat reacties in verschil

lende persorganen - en ook in de Ka
mer - geweest op de suggesties van 
mevrouw Van Someren en de heer Wie
gel omtrent de mogelijkheid en wense· 
lijkbeid van de vorming van een "mid
denpartij", waarvan de VVD dan de 
kern zou uitmaken. · 

Eén reactie, waarop hier tevens com
mentaar werd geleverd, namelijk ·die 
van dr. Hoogendijk in Elseviers Magazi· 
ne, werd op deze plaats in ons vorige 
nummer reeds vermeld. Mede met het 
oog op de door de partijleiding in over
weging gegeven discussie over dit on
derwerp in de partij, stellen wij ons 
voor, bij wijze van documentatie deze 
rubriek voorlopig telkenmale te beslui
ten met de samenvatting van een dier 
reacties. 

Ik wil dit tweede stukje dan beginnen 
met een recente reactie, namelijk een 
ingezonden stuk van dr. M. van Bulten, 
uit Lelystad, lid van de Eerste Kamer
fractie van de PPR (Politieke Partij 
Radicalen), opgenomen in NRCjHan
delsblad van 18 oktober. 

Dr. Van Hulten had tot nu toe ge
meend dat links een stevige kern had in 
de PvdA en rechts in de VVD. Ten ge
volge van diverse maatschappelijke pro
cessen ·leek te verwachten dat zowel 
links als rechts (in en buiten de PvdA 
en de VVD) zou groeien ten koste van 
het centrum. Die centrumpartijen (arp, 
chu en kvp) verknoeien volgens hem de 
keuzemogelijkheden voor de kiezers 
doordat zij niet zelf hun plaats in het 
Nederlandse bestel bepalen, maar dit Ia-

• Uit een verslag rn Het Vrije ten afhangen van wat ter linker en ter 
Volk van een zitting van het ge- rechterzijde gebeurt. , 
rechtshof te 's-Hertogenbosch: De heer Van Hulten schrijft, met ge-
"Ik heb wel een vak geleerd, noegen terug te kijken naar de avonden 
maar ik voel er niets voor om te waarin hij samen met een VVD-er voor 
gaan werken. Als je niet werkt, een zaal stond "met bij voorkeur tussen 
heb je toch zonder meer ':>k recht ons in een KVP-er". Uiteraard waren 
op onderhoud van de overheid?" hij en de VVD-er het op vele punten 
De 20-jarige J. J. uit- Geleen ven- niet met elkaar eens. De tussenfiguur 
tileerde deze opvatting voor uit een van de confessionele partijen 
het gerechtshof in Den Bosch. was echter altijd het slachtoffer. Hij • ,,De Tiid" uitgerrleden Hij stond daar met drie vrien- werd op politieke punten altijd naar de 

~ & den terecht, omdat ·zij. op 2 een of naar de ander toegepraat en wis-
Het loonoverleg tussen werkgevers maart van dit jaar een overval selde per avond heel wat keren van po-

en werknemers was aan het einde van hebben gepleegd op het postkan- litieke kleur. Nu lijkt het er z.i. echter 
de week in eerste aanleg volledig vast- toor te Wijlre. op - · gezien de uitlatingen van me-
gelopen. Dat is, naar ervaring van vori- vrouw Van Someren en de heer Wiegel 
ge jaren, eigenlijk niets bijzonders. • In een nabeschouwing van - dat de VVD deze centrumpositie van 
Maar bet is, gezien de· noodsituatie Trouw over de algemene beschou- de confessionele partijen wil gaan over-
waarin de steeds voortschrijdende in- wingen in de Tweede Kamer: "De nemen door de VVD de kern te laten 
flatie ons heeft gebracht, wèl zeer te be- regeringsgezinde fracties en de worden van een nieuwe middenpartij. 
treuren. serieus te nemen oppositie waren Het zou hem spijten "als Wiegel nu 

De gesprekspartners gaven elkaar het erover eens dat de overheid naar het midden gaat koersèn en de 
over en weer de schuld, maar "De Tijd" op een soort bestaansminimum is VVD de positie van ARP, CHU en KVP 
heeft een veel origineler verklaring. Zij tereeht gekomen en als er geen zou gaan innemen". Hij zou het jammer 
luidt blijkens een hoofdartikel in dat middelen zijn, is het zinloos el- vinden als "de VVD nu haar kansen zou 
blad aldus: Het kabinet dat we nu heb- kaar te bestrijden over de beste- verspelen en mee zou willen gaan doen 
ben is voor de uitvoering van zijn pro- ding ervan. ( ... ) Er werden wel in de komende (reeds op gang zijnde) 
gram met handen en voeten aan de wel- verschillen zichtbaar in de tegen- afbraaK van de centrumpartijen". In 
willendbeid van de vakbeweging overge- begroting van PvdA en :;y ~ 3, ons land is behoefte aan een groepering 
Ieverd en aangezien de vakbeweging maar de nietigheid daarvan recht- die de meer behoudende krachten in ons 
niets van de VVD moet hebben, ontbeert vaardigde geenszins een scherp land bundelt, niet aan nog een amorfe 
het de goodwill en dreigt het muurvast debat.'' middenpartij. · 
te lopen. Het is, zo verzekert de redactie Hij eindigt zijn stuk aldus: -"Ik hoop 
ons, dan ook altijd de overtuiging van e Uit een gedenkboekje van de dat de VVD een machtsfactor blijft, on-
"De Tijd" geweest, dat "dit kabinet van stichting Zorg en Bijstand en de der erkenning van haar politieke kleur. 
VVD, DS'70 en confessionelen er eigen- Blankenbergstichting, naar aan- Dat hebben we nodig." 
lijk niet had moeten zijn". leiding van het feit dat 100 jaar Voorlopig dezerzijds slechts een kort 

Dat laatste mag "De Tijd" best van g~Ieden (1871) "Liefdadigheid commentaar op één punt. Wederom 
mening zijn, maar er zijn nu eenmaal naar Vermogen" werd opgericht: blijkt de relativiteit van begrippen als 
verkiezingen geweest en dit kabinet "Ruim 10 jaar later is Liefdadig- links en rechts, progressief en behou-
steunt op een behoorlijke meerderheid heid naar Vermogen in Amster- dend. Ik kap. . begrijpen dat 'voor een 
in de Kamer. Als goed democraat heeft dam al zo'n begrip dat bemiddelde PPR-voorman de VVD rechts en behou-
men dat als feit te aanvaarden, zoals burgers pas als een goed Amster- dend is. Er is echter geen twijfel moge-
ook de vakbeweging dat heeft te aan- dammer werden beschouwd als zij lijk, dat dezelfde VVD in de opvatting 
vaarden. Wat "De Tijd" doet is dan ook lid waren van Artis, Het Alge- van Ridder van Rappard, de heer Koe-
in feite de vakbeweging aanwrijven'" da"t meen Handelsblad lazen en Lief- koek, ds. Abma en anderen duidelijk 
zij zuiver partijpolitiek bedrijft en links" is. Waar mevrouw Van Someren dadigheid naar Vermogen steun-eigenlijk het vertegenwoordigend stelsel den." . en de heer Wiegei blijkens hun woorden 
ondermijnt. heen zouden willen is een bredere partij 

Zolang niet het tegendeel duidelijk e Burgemeester Thomassen in van liberaal denkenden. Of deze dan in 
blijkt, nemen wij aan dat de vakbewe- de Rotterdamse Raad: "Ik heb "het midden" komt te staan is een rela-
ging zeer wel haar plaats en de grenzen nog geen geheime telefoon. Maar tief begrip en zal (althàns naar mijn 
van haar bevoegdheden kent. Bij de ik denk er wel over voor de nach- mening) mede afhangen van de plaats 
eerste ontmoeting tussen de nieuwe mi- telijke uren. Tegenwoordig is de van anderen. Ondertussen: dit alles is 
nisters en de top van de vakbeweging publieke moraal zo gedaald dat nog maar theorie. De VVD bestaat nog 
(de befaamde bijeenkomst op het Cats- bestuurders in de nachtelijke uren ongewijzigd en· voelt zich hecht en 
huis) is trouwens niets gebleken van wat sterk. De sportieve dr. Van Hulten zal 
"De Tijd" beweert. - worden gestoord." zijn tegenspeler heus niet kwijt ra-

Als het er op aankomt, hebben~w~·i~j--~~~~~~~::::::::::::::::::::!_~k:e:n:!~--------------------------------------.. 
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AMSTERDAM 
• Het adres van het secretariaat van de 
Amsterdamse VVD-afdeling luidt: 
Vondelstraat 60, telefoon 12 89 14. 

ROTTERDAM 
• De afdeling Rotterdam van de "Vrou
wen in de VVD" vergadert maandag 
8. november 's avonds 8 uur in het Rijn
hotel. In deze vergaderlng worden de 
jaarstukken behandeld. Voorts vermeldt 
de agenda een rede van net Tweede
Kamerlid mr. A. Geurtsen over: Enkele 
aspecten van de juridische integratie in 
de EEG. 
e De werkgroep Financiering ontwik
kelingshulp, die de afdeling in het leven 
heeft geroepen, begint haar werk op 
11 november. Voorzitter is drs. J. A. 
Dortland. 
e Het afdelingsbestuur heeft tegen 15 
november 's avonds 8 uur in het Rijn
hotel een ledenvergadering uitge
schreven ter bespreking van de ge
meentebegroting. Leden van de raads
fractie zullen aanwezig zijn voor het 
geven van informatie. 
• Drs. L. van Leeuwen, gecommitteerde 
van Rijnmond, heeft bekendgemaakt 
dat hij· voortaan elke tweede vrijdag 
van de maand tussen twee en half vier 
's middags in het gebouw van het open
baar lichaam te Schiedam spreekuur 
zal houden voor VVD-raadsleden in het 
Rijnmondgebied. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Congres persvrijheid 

Gaarne vestigen wij nogmaals de aan
dacht op het congres "Zullen wij ons 
zegje kunnen biijven zeggen ? " dat de 
afdeling Amsterdam van de VVD zater
dag 13 november organiseert in hotel 
Krasnapolsky, Dam 9 (Vlakbij het Cen
traal Station. Parkeergarage aanwezig). 

Dit congres over de vrije menings
uiting en de wijze, waarop zij het best 
kan worden gewaarborgd en gehand
haafd, begint om 10.00 uur en duurt tot 
omstreeks 16.15 uur. 

Velen hebben reeds te kennen gegeven 
die dag naar Amsterdam te zullen ko
men. De reacties die er ook sinds de 
publikatie in het vorige nummer van dit 
blad weer zijn binnengekomen, onder
strepen dat er voor dit actuele onder
werp grote belangstelling bestaat. 

Inleiders op dit congres zijn mr. N. J. 
P. Giltay Veth, wetenschappelijk mede
werker van de Gemeentelijke Universi
teit te Amsterdam en juridische mede
werker van het Algemeen Handelsblad, 
dr. K. van Dijk, lid van de Tweede Ka
mer voor de VVD en mr. A. Stempels, 
oud-hoofdredacteur van de Nieuwe Rot
terdamse Courant. 

De congresgangers worden - om hun 
actieve deelname aan de behandeling 
vmt de problematiek te stimuleren -
ingedeeld in discussiegroepen die na de 
inleidingen van genoemde sprekers wor
den gevormd. 
Degenen die alsnog willen inschrijven, 
verzoeken wij dit te doen door middel 
van onderstlJ.ande antwoordcoupon. De 
kosten van. de deelname aan het congres 
bedragen f 5,50~ De lunchkosten zijn 
f 7,50. 

PROGRAMMA 
10.00 uur: Opening door de voorzitter 

van de afdeling Amsterdam, de heer F. 
Lauxstermann. Overdracht aan de con
gresvoorzitter, mr. T. Oonincx. · 

10.15 uur: Eerste voordracht "Forme
le vrijheid "'an meningsuiting, vastge
legd in de Wet" door mr. N. J. P. Giltay 
Veth. 

10.45 uur: Tweede voordracht "Mate
riële mogelijkheden in werkelijkheid" 
door dr. K. van Dijk. 

11.15 uur: Derde voordracht "Huidi
ge situatie van de pers" door mr. A. 
Stempels. 

11.45 uur: Indeling van de zes discus
siegroepen, te verdelen .over zes zaaltjes. 

12.00 uur: Discussie in de zes groepen 
(plm. 25 man per groep) over inleidin
gen en pre-adviezen. 

13.00 uur: lunch. Rapporteurs stellen. 
hun rapport op. 

14.00 uur: Rapport~ge. 
15.00 uur: Repliek mr. N. J. P. Giltay 

Veth. 
15.15 uur: Repliek mr. A. Stempels. 
15.45 uur: Samenvatting en conclusies 

door congresvoorzitter. 
16.15 uur: Sluiting. 

S.v.p. zo spoedig mogelijk opzenden per enveloppe naar Cóngrescommlssie 
VVD, Vondelstraat 60, Amsterdam. 

Aan het Congres "Zullen wij ons zegje kunnen blijven zeggen" zal met 
...... persoon/personen worden deelgenomen door: 

Naam: 

Adres: 

Woonplaats: 

Neemt (nemen) WEL/NIET*) deel aan de lunch (f 7,50 p.p.). 
De voorkeur gaat uit naar deelname aan de discussiegroep over de le/2e;3e 
voordracht. · 

*).S.v.p. ·doorhalen wat niet wordt verlangd. 

Olie op de Maasvlakte 

ALS deze kroniek onder de ogen van 
de lezers komt zal de Rotterdamse 

gemeenteraad zich zo juist hebben uit
gesproken over een voor..stel van burge
meester en wethouders om op de Maas
vlakte een terrein van 320 ha te verhu
ren aan een combinatie van vier olie
maatschappijen, De British Petroleum, 
De Shell, de Esso en Total. Deze maat
schappijen zijn voornemens op het aan 
de zee ontrukte nieuwe industriegebied 
een "terminal" voor de op- en overslag 
van ruwe olie te stichten. 

Als wij de stemming in de raadsfrac
ties goed hebben gepeild, moet het in
middels vaststaan dat dit voorstel een 
positieve ontvangst heeft genoten. Er 
moeten in de socialistische gelederen 
aanvankelijk bezwaren van milieu-hygi
enische aard hebben geleefd. Maar die 
heeft, zo was onze indruk, het college 
weten weg te nemen door reeds in het 
voorbereidende stadium de verzekering 
te geven dat op dit punt de strengst 
mogelijke eisen zullen worden gesteld. 

Dit overstag gaan . van de socialisti
sche fractie laat niettemin ruimte voor 
de veronderstelling dat burgemeester en 
wethouders de buit niet zonder slag of 
stoot hebben kunnen binnenhalen. Uit on
ze sonderingen !;lebben wij kunnen aflei
den dat sommige raadsleden met het 
voorstel enige moeite hebben gehad om 

~ 

economische redenen. Zij het dan dat zij 
aan die redenen geen volstrekt afwij
zende betekenis wilden toekennen. 

Het is niet moeilijk voor het sta:qd
punt van die raadsleden een ruim begrip 
op te brenge·n. Want inderdaad moet de 
vraag worden opgeworpen of er, econo
misch gezien, niet op een vreemde ma
nier met de uitgifte van de Maasvlakte 
is en wordt omgesprongen. Nog voor 
het voorstel in gedrukte vorm de raads
leden had bereikt, had het Economisch
technologisch Instituut voor Zuid-Hol
land het antwoord op die vraag al gege
ven. 

De Maasvlakte bestemmen voor de 
overslag van erts of olie ? Dat zou ge
woon ruimteverspilling zijn. Zo oordeel
de, in onze eigen woorden en heel sum
mier weergegeven, het wetenschappelijk 
research-instituut. Uit een oogpunt van 
ruimtelijk rendem,ent noemde het op- en 
overslag te laagwaardige activiteiten; 
Een hoogoven- en staalbedrijf zou het 
instituut meer hebben aangesproken, 
eventueel een raffinaderij, elektrotech
nische bedrijven of industrieën die non
ferro metalen verwerken. 

Bij dit alles moeten we bedenken dat 
de uitvoering van het Maasvlakteproject 
een investering heeft gevergd die ander
half jaar geleden op achthonderd mil
j9en werd geschat, maar die volgens de 

jongste verwachtingen ten slotte wel In 
de buurt van het miljard zal komen te 
liggen. Dat is een investering die een 
enorme last op de toekomstige begrotin
gen gaat leggen in de vorm van rente 
en aflossingen. Hiervan uitgaande is 
men mèt het ETI geneigd te denken: 
voor de Maasvlakte is het beste nog niet 
goed genoeg. 

Die olie-terminal is niet het beste. Ze
ker, de oliemaatschappijen gaan voor de 
grond een jaarlijkse huur van f 1,75 
per vierkante meter betalen. Dat zal, 
het soort vestiging in aanmerking ge
nomen, best een goede huurprijs zijn. In 
elk geval heeft de gemeente het plezie
rige vooruitzicht uit dien hoofde jaar
lijks f 5 ~ miljoen in haar kas te zien 
vloeien. 

Daar moet - door de komst van 
meer en grotere tankschepen - nog een 
vermeerdering van de zeehavengelden 
aan worden toegevoegd. Volgens een ra
ming van het Gemeentelijk havenbe
drijf komt die straks in de orde van 
grootte van f 20 miljoen per jaar te 
liggen. · Ongetwijfeld zijn dat hoogst 
welkome inkomsten. 

Màar daar is niet alles mee gezegd. 
Deze uitgangspunten houden immers 
geen rekeni:t\g met de werkgelegenheid 
in de regio. Toch zou deze factor met
tertijd weleens belangrijker kunnen 
worden dan welke andere factor ook. 
Voor het scheppen van arbeid is de be
tekenis van een olieterminal te verwaar
lozen. De installaties op de Maasvlakte 
hebben voor hun bediening niet meer 
dan dertig, hooguit vijftig man nodig. 
:Pat aantal verbleekt bij de duizenden 
die werk zouden hebben kunnen vinden 
in een hoogoven- en staalbedrijf. 

Dat bedrijf maakt nu geen kans meer. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
Althans niet in een lange reeks van ja
ren. Het zou alleen weer aan bod kunnen 
komen als de Maasvlakte werd ver
groot. En dat zien wij vooralsnog niet 
gebeuren. pandbrieven ~-

een_ veilige belegging met zeer hoog rendement 

Deze gang van zaken betreuren wij. 
Hetgeen ons niet belet te erkennen dat 
de raad er goed aan heeft gedaan zijn 
fiat te hechten aan het plan van de 
oliemaatschappijen. Onder de gegeven 
omstandigheden en in deze tijd van mi
lieuhysterie zou een ander beleid geen 
kans hebben gemaakt. 
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Streven naar meer verdraagzaamheid 

Hiernaast drukken wij een vertaling 
af van de toespraak in het Engels die 
onze liberale bewindsman, de minister . 
van binnenlandse zaken, mr. W. J. 
Geertsema heeft gehouden tijdens de 
openingszitting van het congres van 
de liberale internationale te Zürich. 

Jaarcongres JO\'D 

Als vertegenwoordiger van een klein 
land dat vele malen strijd heeft moeten 
leveren om zijn vrijheid en democratie 
te behouden of te heroveren, is het mij 
een eer en een genoegen de gelegenheid 
te hebben enige woorden te spreken in 
de openingavergadering van een Con
gres der Liberale Internationale dat ge
houden wordt in een ander klein land, 
dat de reputatie heeft een bakermat van 
vrijheid en democratie te zijn. 

Het is goed dat liberalen uit vele lan
den eens per jaar samen komen. Niet 
alleen om zich te bezinnen op de funda
mentele liberale beginselen, maar even
zeer om na te denken over de wijze 
waarop deze beginselen in het dagelijks 
leven in de praktijk gebracht moeten 
worden. Want als er iets is dat kenmer
kend is voor het liberalisme, - waar 
ook ter wereld - dan is het dat wij 
liberalen niets moeten hebben van dog
ma's. Dit betekent niet, dat wij geen 
idealen zouden hebben. Onze idealen zijn 
die van vrijheid, van verantwoordelijk
heid, van verdraagzaamheid en van so
ciale rechtvaardigheid. Wij weten echter 
dat de wegen en middelen om deze idea
len te verwerkelijken voortdurend aan 
de omstandigheden van het moment 
moeten worden aangepast, evenzeer 
overigens als aan de situatie In de ver
schillende landen, waarin zij worden ria
gestreefd. 

Hierdoor komt het dat het liberalisme. 
nimmer tot starheid is vervallen, dat 
het. altijd een levende politieke filosofie 
is gebleven en dat het er altijd in is 
geslaagd zijn greep op de jeugd te be
houden. 

Naar mijn mening is een van de 
meest kenmerkende verschillen tussen 
socialisme en libe.ralisme daarin gelegen 
dat de socialist op dit moment al heel 
nauwkeurig weet hoe de wereld er in 
het jaar 2000 behoort uit te zieil. Er 
mogen dan wel geringe verschillen op
treden als het gaat om de manier waar
op die Ideale wereld moet worden gerea
liseerd, maar het einddoel verandert 
niet. · 

Wij liberalen zien dit geheel anders. 
Wij weten niet zo precies hoe de we

reld er in het jaar 2000 uit moet zien en 
het Is ons dan ook niet mogelijk lang 
van tevoren met zekerheid aan te geven 
hoe de lijnen naar de toekomst exact 
moeten lopen. 

Verantwoordelijkheid 
~aar wat wij wel weten, is dat deze 

toekomstige. wereld er een zal moeten 
zijn die de mensheid maximale ontwik
kelingskansen en maximale mogelijkhe
den tot het dragen van verantwoorde
lijkheid biedt. 

Verantwoordelijkheid niet alleen voor 

De jongerenorganisatie Vrijheid en De
mocratie organiseert op 6 en 7 november 
in De Sprookjeshof in Zuidlaren haar al
gemene jaarvergadering. 

De agenda voor beide dagen i:; : 

Zaterdag: 

12.00-13.00 uur. Ontvangst van de deel
nemers. 

13.00-;-14.00 uur. Congresrede door de 
voorzitter. 

14.00-15.30 uur. Huishoudelijke vergade-
ring. 

15.30-16.00 uur. Theepauze 

16.00-18.00 UUI\ Liberal~ beginselen. 

18.00-18.30 uur. Borrel 

18.30-20.00 uur. Diner. 

20.00-22.00 uur. Rede mr. H. van Riel 
over zijn visie op de 
liberale beginselen. 
Daarna discussiemoge
lljkheid. 

22.00 uur. Feest, 

Zondag: 

9.30-11.00 uur. Voetbalwedstrijd. 

11.00-12.00 uur. Liberale beginselen, 

12.00-13.00 uur. Huishoudelijke vergade
ring. 

13.00-14.00 uur. Lunch. 

14.00-16.00 uur. Rede prof, G. Zouten-

het eigen gezin, maar ook in de werk
kring, ongeacht de functie die bekleedt 
wordt. 

Verantwoordelijkheid ook voor de we
reld waarin men leeft. 

Wij weten heel zeker dat dit het doel 
van ieder regeringsbeleid behoort te 
zijn. En wij weten ook dat dit doel 
alleen bereikt kan worden, indien ieder 
lid van de samenleving gelijke ontwik
kelingskansen worden geboden. 

En als ik dat stel, bedoel ik niet dat 
die gelijkheid moet worden bereikt door 
bepaalde bevolkingsgroepen een deel 
van de kansen die zij nu bezitten te 
ontnemen, maar wil ik zeggen dat nieu
we kansen moeten worden gegeven aan 
diegenen die er tot op heden te weinig 
hadden. 

En last but not least wil ik zeggen 
dat die wereld van de toekomst zal 
moeten worden beheerst door een maxi
mum aan verdraagzaamheid. Dat het 
zal moeten zijn een wereld, waarin de 
mens zijn medemens aanvaardt, zoals 
hij is en er niet op uit is hem om te 
vormen tot hij In het eigen patroon 
past. En ook niet er op uit is zijn eigen 
manier van leven aan anderen op te 
leggen. Neen, het moet een wereld zijn, 
waarin Iedereén in de grootst mogelijke 
vrijheid - zowel politiek, economisch 
als geestelijk - kan leven. 

E.E.G.-kampioenen 
Zij die niet vertrouwd zijn 'met het 

liberalisme vragen zich dikwijls af hoe 
wij liberalen deze vrijheidsidealen kun
nen . koesteren en tegelijkertijd de kam
pioenen kunnen zijn van de Europese 
Economische Gemeenschap. En dat 
laatste zijn wij- inderdaad, zowel In de 
lid-staten als In enige van de landen die 
- naar wij allen hopen - in de nabije 
toekomst tot de gemeenschappelijke 
markt zullen toetreden. 

Degenen die hier een tegenstelling 
zien, zijn de mensen die denken dat de 
oude gedachte van het .,laisser-faire, 
laisser-passer, Ie monde va de sol 'mê
me" nog deel is van de liberale gedach
tenwereld. 

samenwerking van zo veel mogelijk lan
den op basis van adequate regelingen 
iedereen - niet alleen in naam, maar in 
werkelijkheid - maximale vrijheid kan 
verschaffen. · 

Aarzeling 
Ik ben me er vanzelfsprekend van 

bewust, dat er op dit ogenblik in ver
schillende landen die op de drempel van 
de gemeenschappelijke markt staan, een 
zekere aarzeling ten aanzien van de toe
treding bestaat. Men vraagt zich af, of 
men juist handelt dan wel zijn vrijheid 
verkwanselt. Ik kan mij goed indenken, 
dat dit soort geluiden gehoord wordt. 
Wij hebben ze in Nederland destijds ook 
vernomen, toen wij moesten beslissen 
over onze toetreding tot de gemeen
schappelijke markt. 

Maar juist als vertegenwoordiger ·:an 
een klein land kan ik degenen die nu 
nog aarzelen, de verzekering geven dat 
er geen reden tot angst is, dat er . geen 
sprake van is dat men in de gemeen
schappelijke markt zijn eigen· identiteit 
zou verliezen. Ik zou hun willen zeggen 
dat zij absoluut niet worden gedwongen 
tot een eenvormigheid die zij niet wen
sen, evenmin als zij zich hoeven te voe
gen in culturele patronen die hen niet 
aanstaan. -

Wij, Nederlandse liberalen zijn er "an 
overtuigd dat samenwerking in een zo 
groot mogelijke gemeenschappelijke 
markt die behalve lid-staten ook een 
groot aantal geassocieerde leden kent, 
het beste instrument is_ om de vrijheld 
van onze bevolking veilig te stellen. En 
dit geldt naar mijn oordeel niet alleen 
voor de grote Europese landen, maar 
evenzeer. en weilicht in nog sterker ma. 
te voor de bewoners van de kleine lan
den. 

Niet zonder vooropgezette bedoeling 
stelde ik zo ju~st dat he_t . liberalisme 
geen dogma's kent, dat het nooit tot_ 
starheid is vervallen. 

Alleen door samènwerking Is het in 
onze tijd mogelijk tot een betere wereld 
te komen. Samenwerking niet alleen in 
economisch opzicht, maar ook in de cul..,_, 
turele sfeer en op nog talloze ánderë· 
terreinen van het . maatschappelijk ver
keer. Voorwaarde is echter dat het gaat 
om een vrijwillige samenwerking, waar
in het eigen karakter van de deelne
mende landen wordt erkend en wáarih 
rekening wordt gehouden met de speet· 
fieke moeilijkheden van elk der lid-sta• 
ten. Met andere woorden, er moet spra
ke zijn van eea samenwerking geba;. 
seerd op het grote liberale principe van 
de verdraagzaamheid. Dit is de reden 
dat het liberalisme nog eèn belangrijkè 
boodschap heeft voor de wereld van 
vandaag. En daarom is het goed dat wij 
hier vandaag en de komende dagen te· 
zamen zijn om ons te bezinnen op de 
wijze, Waarop wij onze idealen in de 
praktijk moeten brengen. 

Het laisser-faire was een juiste oplos
sing in een tijdperk, waarin het hele 

. leven van de mens volledig geregeld_ 
was, namelijk de periode waarin de gil
den op het hoogtepunt van hun niacht 
stonden. In die situatie was het laisser
falre de beste methode om de bevolking 
een maximale vrijheid te verschaffen. 

In deze, onze tijd zijn wij er van over
tuigd, dat alleen een zo nauw mogelijke 

dijk over .,de weten
schappelijk-technisçhe 
ontwikkeling en haar 
invloed op de ideologie. 

tontainers: 
koel/vries
containers: 

"Flats" en 
"Huifcontainers": 

16.00-17.00 uur. Huishoudelijke 
de ring. 

17.00 uur. Sluiting. 

verga-

Onder de beschermde naam "Multload"• 
container bouwt Paul &. van Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium STA• 
PELCONTAINERS voor het stukgoe
derenvervoer. 
De constructie van Van Weelde'& con
tainers 1eent zich In het bijzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koeiJ 
vrlescontalnera, met naar keuze POIY• 

streen of polyurethaan isolatie. Binnen• 
afwerking naar wens In aluminium ot 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel• 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIEI:N 

CARROSSERIE• EN CONTAINERFABRIEK 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'8-GRAVENWEG 350 • NIEUWERKERK A/D IJSSEI. 

T81.. (0~803) 2841 (8 LIJNEN) 
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De VVD 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
-medewerker J. E. van der Wielen, een 
samenvatting v.a~_de activiteiten van de 
VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook 

·niet aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten, die de VVO in het parle
.ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerfeden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVO-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A in 
Den Haag, telefoon 070- 61 49 11. 

• 1n het parlement 

De Tweede Kamer is al volop in de 
behandeling van de begratingshoofd
stukken gedoken, maar alvorens daar
aan enige aandacht te besteden, dienen 
we toch nog wel even stil te staan bij de 
algemene politieke en financiële be
schouwingen. De rede, (He VVD-fractie
voorzitter Wiegei bij die gelegenheid 
heeft gehouden, heeft men in het vorige 
nummer van Vrijheid en - Democratie 
kunnen lezen, ;maar enkele opmerkin
gen, die de heer Wiegel bij de replieken 
heeft gemaakt, mogen we de lezer toch 
niet onthouden. Hierbij richtte de VVD
fractie-voorzitter nogal wat kritiek op 
de rede van D'66-fractie-voorzitter Van 
Mierlo. Hij noemáe diens rede een es
say, maar geen bijdrage tot de vorming 
van regeringsbeleid. Ook op de alterna
tieve begroting van de progressieve drie 
had de heer Wiegel nogal wat af te 
dingen. De heer Wiegel legde er nog 
eens de nadruk op, dat de VVD-fractie 
geen tegenstelling ziet tussen economi
sch" groei en het behoud van de leef
baarheid van ons land. Daarbij dacht de 
VVD-fractievoorzitter niet alleen aan 
milieuhygiëne, maar ook aan het onder
wijs, de woningbouw en alle andere col
lectieve voorzieningen, die voor de toe
komst van ons land van grote betekenis 
zijn. 

Bevolkingsvraagstuk 
Spreker toonde zich overigens ver

heugd over de toezegging van de rege
ring zo spoedig mogelijk te zullen over
gaan tot de instelling van een staats
commissie, die het bevolkingsvraagstuk 
in studie zal moeten nemen. T.a.v. de 
abortus apht de VVD-fractie het een 
zaak van wijs beleid als het kabinet bij 
de uitwerking van het regeerakkoord 

rekening zou houden met de ontwikke
lingen op medisch gebied en met de op
vattingen, die een groot aantal organi
saties heeft geuit op de hearing in de 
Tweede Kamer. 

Instemming betuigde onze fractie
voorzitter met de mededeling van pre
mier Biesheuvel, dat de regering alles 
zal doen om paal en perk te stellen aan 
het misbruik en oneigenlijk gebruik van 
oociale voorzieningen, een kwestie waar
aan de heer Rietkerk toen hij nog Ka
merlid was (thans staatssecretariil van 
sociale zaken) uitvoerig aandacht heeft 
geschonken. 

Minister-president Biesheuvel had ver
klaard, dat voor de zelfstandigen de 
verhoging van de belastingvrije voet een 
belangrijke tegemoetkoming is. Daar
mee was de heer Wiegel het eens, maar 
hij wilde toch nog wel even de aandacht 
vestigen op de passage in het regeerak
koord, waarin de .verbinding wordt ge
legd tussen de optrekking van de belas
tingvrije voet en de afzwakking van de 
progressie van de loon- en inkomstenbe
lasting. Dat punt mag niet onder tafel 
verdwijnen, aldus de heer Wiegel. 

Vals lied 

Bij de algemene financiële beschou
wingen heeft de heer Joekes zich nogal 
kritisch tegenover het kabinet opge
steld, maar de omstandigheden dwongen 
hem daar dan ook toe, zoals hij zei. 

De financiële expert van de VVD-frac
tie heeft in zijn betoog uiteraard veel 
overhoop gehaald. We moeten ons tot 
een aantal opmerkingen beperken. 
Nooit, zo zei de heer Joekes o.a. letter
lijk, is zo kras gedemonstreerd hoe vals 
het lied klinkt, dat in één adem om 
flinke loonsverhogingen èn om een 
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krachtige groei van de gemeenschaps
voorzieningen roept. 

De heer Joekes drong er met kracht 
bij de regering op aan bij de internatio
nale onderhandelingen over de nieuwe 
wisselkoersverhoudingen de belangen 
van de Nederlandse export zwaar te la
ten wegen. Volgens de heer Joekes kan 
de overheid zich zo goed mogelijk tegen 
alle eventualiteiten wapenen door in de 
eerste plaats te zorgen, dat het grote 
deel van de economie, dat zij zelf recht
streeks beheerst, intern gezond en even
wichtig is; ten tweede dat de overheids
sector ook de rest van de~conomie niet 
verstoort; ten derde door buiten haar 
eigen overheidsterrein die omstandighe
den te helpen scheppen,waarin het par
ticuliere bedrijfsleven zich kan blijven 
aanpassen aan en zo mogelijk vooruitlo
pen op steeds veranderende omstandig
heden. 

Terloops merkte de heer Joekes op, 
dat het Rijk nog altijd niet in staat is 
de monetaire financiering van de ge
meenten voldoende tegen te gaan. 

Spreker legde er vervolgens de na- . 
druk op, dat vrijwel het enig voorhan
den zijnde instrument tot conjunctuur
beheersing de belastingpolitiek is. Maar 
de bruikbaarheid daarvan is begrensd. 
Dit jaar wordt nog altijd gekenmerkt 
door een krachtige overbesteding. Dat 
de particuliere investeringen een auto
nome rol in de overbesteding spelen, 
wilde de heer Joekes niet ontkennen. 
Maar de investeringsbeslissingen wor
den in belangrijke mate geïnspireerd 
door de stijgende koopkracht. Bovendien 
is de particuliere consumptie, waarvoor 
de lonen bepalend zijn, ruim 3% maal 
zo groot als het particulier bruto geïn
vesteerde bedrag. De grote gangmakers 
van de overbesteding zijn de lonen, met 

Nieuw licht op ~edrijfsveStigingen 

door ons redactielid 
G. Stampher 

"Onderzoek naar de image en bekend
heid van individuele bedrijven als werk
gever vindt nog lilechts sporadisch 
plaats, evenals onderzoek naar grootte 
en potentiP.el van arbeidsmarkten. Zo 
ziet men bedrijven, :r.owe1 in de industrie 
als in de dienstensector met soevereine 
minachting voor de harde feiten van de 
arbeidsmarkt, miljoenen investeren in 
hypermoderne gebouwen in de Rand
stad, om daarna te bemerken dat men 
deze gebouwen niet of nauwelijks kan 
bemannen." Dit is één van de bevindin
gen van !MAR (de personeelswervinga
groep van Intermarco DelaMar) te Am
sterdam, gerturende een onderzoekperio
de van vier jaar. 

Sollicitatiegedrag 
Deze opmerkelijke uitspraak is inmid

dels aangevuld met een belangwekkende 
studie "Sollicitatiegedrag en sollicitatie
motieven", die door dit bureau werd sa
mengesteld en dezer dagen in ·de publi
citeit is gekomen. Ofschoon er in de 
dagbladpers reeds hier en daar enige 
aandacht werd besteed, lijkt het ons de 
.moeite waard op deze plaats wat nader 
op deze studie in te gaan. Het onder
zoek werd gehouden onder hogere en 
middelbare employés tot 40 jaar. Er 
blijkt onder meer uit, dat de mobiliteit 
van de onderzochte groep aanzienlijk 
hoger is dan in het algemeen wordt 
aangenomen. 

Slechts 26 procent van de ondervraag
den wer-kt nog bij de eerste werkgever 
en 15 procent is reeds bij de vierde of 
vijfde werkgever in dienst. Gemeten 
over een periode van vijf jaar denkt 52 
procent van de ondervraagden zeker, tot 
missçhien niet meer, bij de tegenwoordi
ge werkgever te zullen werken. De mo
biliteit wordt door de jongere middelba
re en hogere employés gemotiveerd op 
basis-- van het begrip carrièreplanning, 
23 procent plant de carrière volgens een 
strak plan, terwijl 30 procent een globale 
carrière-planning nastreeft. 

Ofschoon ruim 90 procent bereid 
blijkt ten behoeve van een betere maat
schappelijke functie te gaan verhuizen, 
is de mobiliteit toch weer gebonden aan 
de plaats van vestiging. Hieromtrent 
geeft de studie bepaald opzienbarende ge
gevens. Zo is komen vast te staan dat 

van de mensen die in beginsel wel willen 
verhuizen, liefst 70 procent onoverkome
lijke bezwaren heeft tegen bepaalde 
streken, steden of provincies, terwijl een 
nog hoger percentage weliswaar overko
melijke, maar duidelijke antipathieën 
heeft. Daartegenover staan uitgespro
ken sympathieën met betrekking tot 
streken, steden of provincies waarheen 
men wel zou willen verhuizen. In het 
rapport zijn de onoverkomelijke bezwa
ren, de antipathieën en sympathieën on
derverdeeld naar de streek waar men 
nu woont. Opvallend is de extreme ge
hechtheid van de Zuiderlingen aan hun 
streek. Van de ondervraagden kan 47 
procent geen streek noemen waarheen 
men graag zou willen verhuizen. Nie
mand zou naar de drie grote stedl'n wil
len en slechts 2 procent wenst naar het 
Westen te trekken en nog eens 2 pro
cent naar het Noorden. Binnen het Zui
den is 32 procent bereid te gaan verhui
zen. In totaal gezien zou 54 procent 
nooit naar de grote steden of de rest 
van het· Westen willen en 46 procent 
nooit naar het Noorden. 

De Noorderlingen zijn het minst 
aan hun streek gehecht. Zo zou 34 pro
cent graag naar Gelderland verhuizen, 
14 procent naar Overijssel en 10 procent 
naar Twente_ Toch hebben ook de Noor
delingen uitgesproken aversies. 21 pro
cent wenst onder geen beding naar de 
drie grote steden en 14 procent· nint 
naar het Westen. 

Oosten in trek 
Kijkt men, los van de plaats waar 

men thans woont, naar de meest aan
trekkelijke vestigingsplaatsen, dan 1>taat 
het Oosten veruit bovena13,n op de rang
lijst, gevolgd door het Zuiden. Dit bete
kent dat werkgevers die hier reeds een 
bedrijf hebben of van plan zijn zich 
daar te gaan Vestigen, het W:Jon- en 
leefklimaat bepaald mee hebben bij het 
aantrekken van employés uit andere 
delen van ons land. Hieraan kan nog 
worden toegevoegd dat employées die 
reeds in genoemde streken wonen, daar 
ook graag wensen te blijven. Het Wes~ 
ten, en dan speciaal de drie grote ste· 
den, is vooral bij hen die in het Zuiden 
en Oosten wonen weinig in trek. Alleen 
vanuit het Noorden en de Randstad zelf 
bestaat nog enige voorkeur voor het 

Westen. 
Zet men tenslotte de provincies in 

volgorde van aantrekkelijkheid als 
werkgebied, dan stáan Gelderland en 
Noord-Brabant bovenaan, gevolgd door 
Overijssel, Drente en Limburg, terwijl 
ook Utrecht nog redelijk in trek is. On
der aan de ranglijst komen Zeeland. 
Friesland, Groningen, Noord- en Zuid
Holland voor. 

Conclusies 
De conclusies die men uit bovenge

noemde cijfers kan trekken zijn zeker 
frappant te noemen en kunnen als be
langrijke indicaties dienen met betrek
king tot de bedrijfs.vestigingspolitiek in 
ons land. Dit geldt met name voor de 
reeds overvolle Randstad, bij vele be
drijven kennelijk nog steeds in trek, zo
mede voor het Noorden, dat als pro
bleemgebied in het middelpunt van de 
belangstelling staat. De vraag kan wor
den gesteld of bij de bedrijfsvestigingen 
in deze gebieden voldoende rekening 
wordt gehouden met de aspiraties van 
de werknemers, een vraag, die wij op 
grond van bovengenoemde studie ont
kennend menen te moeten beantwoor
den. Daarbij dient nog als belangrijk 
feit te worden vermeld, dat de onderzoe
kingen voor dit rapport verricht, plaats 
vonden in apriljmei van dit jaar, dwz in 
een periode toen het smogverschijnsel in 
het._Rijnmondgebied de eerste pagina's 
van de dagbladen nog niet haalde. An
derzijds zijn wij er ons van bewust, dat 
dit rapport geen volledig inzicht geeft 
in de mobiliteit van de arbeidsmarkt, 
omdat slechts de gedragingen van een 
beperkte groep werd onderzocht, niet al
leen wat betreft maatschappelijke posi
tie, maar ook met betrekking tot de 
leeftijd. 

Daarom komt het ons gewenst voor 
dat een bredere studie wordt opgezet, 
waarbij de rol van de arbeidsfàctor in 
de bedrijfsvestigingspolitiek nader 
wordt geanalyseerd·. Men kan uit andere 
economische overwegingen weliswaar 
fraaie en ogenschijnlijk gefundeerde 
plannen opstellen, doch als daarbij geen 
rekening wordt gehoud-)n met het ge
dragspatroon van de werknemer in de 
ruimste zin van het woord, zullen deze 
een vertekend beeld geven. 
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de overheidssalarissen op sleeptouw en 
in combinatie met de inkomensover
drachten. 

Twijfels 

Twijfels had de heer Joekes 'over het 
totale bedrag, dat het kabinet heeft 
"omgebogen" en over de ramingen. In 
ieder geval is het, ondanks persen, knij
pen en snijden niet mogelijk gebleken 
de stijging van de relevante uitgaven 
binnen de gebruikelijke begrotingsruim
te van 6 pct. reële groei te houden. 
Bijzonder vreemd noemde de heer Joe
kes het, dat de zo nadrukkelijke omar
ming van de profijtgedachte in de mil
joenennota toch praktisch geen invloed 
op de stijging van de niet-belastingont
vangsten blijkt te hebben. 

Twijfel overigens ook over het voor
genomen beleid m.b.t. de Wiebeltax, 
waarbij de spreker er nadrukkelijk op 
wees, dat deze per kwartaal kan worden 
gewijzigd. 

De financieel-economische ontwikke
ling in aanmerking nemende, achtte de 
heer Joekes het noodzakelijk, dat de in
gezette ombuigingen ook na 1972 krach
tig worden voortgezet. De collectieve 
voorzieningen moeten niet in de eerste 
plaats worden uitgebreid maar beter 
worden gericht; de lasten ervan moeten 
beter worden verdeeld. 

Onaanvaardbaar noemde de heer Joe
kes vermindering van de defensie-uitga
ven, verhoging van de vermogensbelas
ting en verhoging van de vennoot
schapsbelasting. 

D'oor een wijziging te brengen in het 
wetsontwerp m.b.t. de subsidiëring van 
wetenschappelijke instLuten van politie
ke partijen ondervond minister Geertse-

ma nu geen bezwaren meer bij de heer 
Wiegel. 

Algemene zaken 
Bij de behandeling van de begroting 

van Algemene Zaken heeft mej. Kap
peyne van de Coppello op haar vraag 
naar het standpunt van het kabinet over 
het rapport-Openbaarheid-openheid van 
premier Biesheuvel ten antwoord gekre
gen, dat de ;ndiening van een wetsont
werp spoedig verwacht mag worden. 
Tevens zal een grondrecht van informa
.tie - een VVD-wens reeds twee jaar 
geleden door de heer Wiegei geuit - bij 
de algehele grondwetsherziening worden 
betrokken. 

In het voetspoor van de vorig jaar 
door mevr. Dettmeijer-Labberton inge
diende motie, drong mej.Kappeyne bij 
het begrotingso~derdeel civiele verdedi
ging aan op spoedige verwerkelijking 
van een algemene rampenbestrijdingsor
ganisatie, o.m. als "vredestaak" van de 
B.B. Minister Geertsema zegde een 
spoedige principiële beslissing toe. 

Privacy-bescherming 

Bij de behandeling van de begroting 
van binnenlandse zaken drong de heer 
Van Aardenne o.m. aan spoed te be
tracht~n bij het voorbereiden van een 
ontwerp op de privacy-bescherming 
t.o.v. de computerisering. Aandrang 
werd ook uitgeoefend op spoedige instel
ling van een ombudsman. Ten aanzien 
van de grondwetsherziening en burge
meestersbenoemingen formuleerde de 
heer Van Aardenne duidelijke wensen, 
evenals met betrekking tot de be
stuursstructuur. Zo stelde hij o.a., dat 
een oplossing voor het probleem-Rijn-

mond steeds· dringender wordt. In dit 
verband noemde hij trouwens ook 
Groot-Amsterdam. Voorts drong hij aan 
op rationalisering van het overheidsbe
leid (inschakeling van e,xterne adviesbu
reaus), en op verdere spreiding van 
rijksdiensten. 

Nadrukkelijk liet de heer Van Aar
denne de minister weten, dat de VVD
fractie vasthoudt aan het trendbeleid 
voor het overheidspersoneel. 

Landbouw en v1ssen1 

Bij de behandeling van de begroting 
van Landbouw en Visserij bracht de 
VVD-fractie twee sprekers in het veld: 
de heren Tuijnman en Waalkens. Eerst
genoemde vroeg de minister om bij de 
planologische ontwikkeling meer reke
ning te houden met de kwaliteit van de 
grond en de ligging en de structuur van 
de land- en tuinbouwbedrijven. 

Voor de bosbouw drong de heer Tuijn
man aan op een meer gedifferentieerd 
subsidiebeleid. Dezelfde spreker besteed
de ook aandacht aan de hoge subsidies, 
die andere EEG-landen bij de bouw van 
treilers ;voteren. Hij achtte een gelijke 
behandeling van de Nederlandse visserij 
gewenst. 

De heer Waalkeus bepaalde zich 
hoofdzakelijk tot het prijs- en struc
tuurbeleid in de landbouw. Het boeren
inkomen mag niet blijvend achterlo
pen. Met berekeningen toonde de heer 
Waalkens aan, dat bij een flink optrek
ken van de landbouwprijzen er slechts 
van een zeer gering effect op de kosten 
van levensonderhoud sprake is-. Voorts 
vestigde hij de aandacht op de nog 
steeds aanwezige concurrentievervalsing 
alsmede prijsdumping uit de Oostblok-
landen. · 
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Vragen 

Mevr. Smit-Kroes en de heer Van 
Dijk hebben schriftelijk aan de minister 
van onderwijs gevraagd mede te delen 
in welke mate de pakketkeuze bij het 
voortgezet onderwijs een vermindering 
c.q. vermeerdering te zien geeft van .de 
keuze voor Frans, Duits en andere, niet 
verplichte talen. Weet de minister, zo 
vragen beide Kamerleden verder, voor 
hoeveel leraren in de betreffende leven
de talen deze vrije keuze een bedreiging 
van hun betrekking betekent; en ver
der: kan de minister ook mededelen, 
welke trend ontstaat bij het onderwijs 
in de klassieke talen. Wat denkt de mi
nister te doen ten bate van hen, die door 
de werking van de WVO hun betrek
king geheel of gedeeltelijk dreigen te 
verliezen? 

De verklaring, uitgegeven door een 
aantal vertegenwoordigers van politie
ke, maatschappelijke en kerkelijke ge
zindten over de situatie in Oost-Pakis
tan heeft Kamerleden uit negen fracties 
(voor de VVD de heer Waalkens) aan-

' leiding gegeven tot het stellen van enige 
vragen aan de ministers van buitenland
s-e zaken en van ontwikkelingssamen
werking. Deelt de regering de mening 
uit de genoemde verklaring, zo willen 
deze Kamerleden weten, dat een zodani
ge schending van mensenrechten in 
Oost-Pakistan niet langer als een bin
nenlandse aangelegenheid kan worden 
beschouwd en dat vrede en veiligheid in 
de wereld in het geding zijn? Welke is 
de reactie van de regering op het drin
gende advies om in de toekomst geen 
directe of indirecte steun te verlenen 
aan de regering van Pakistan, zolang 
deze geen politieke oplossing nastreeft 
die in overeenstemming is met de wil 
van de bevolking van Oost-Pakistan? 

Wiegel bepleit bezuinigingen 

Bij de Tweede Kamer ligt een wets
.ontwerp met betrekking tot de aanleg. 
van zgn. pijpleidingstraten. Intussen 
heeft, zoals uit vragen van de heer 
Waalkens blijkt, het projectbureau voor 
de aanleg van pijpleidingstraten aan de 
stichting Adviesbureau ODroerende za
ken te Rotte-dam opgedragen de. gron
den voor de pijpleidingstraten op korte 
termijn aan te kopen. De heer Waal
kens vraagt nu de ministers van ver
keer en waterstaat en van landbouw of 
zij bereid zijn bedoelde opdracht zo 
spoedig mogelijk te doen intrekken. De 
heer Waalkens meent, dat eers-t het par
lement over het wetsontwerp moet be-

"In Nederland leeft te wemig het be
set dat we al jaren op te ·grote voet 
leven. Een belangrijk middel om de pro
blemen te boven te komen is meer be
zuinigen." In deze bewoordingen sprak 
de VVD-fractievoorzitter in de Tweede 
Kamer, de heer H. Wiegel, op 18 okto
ber in Deventer voor de Kamercentrales 
van Zwolle en Gelderland. Wat het ka
binet voor 1972 aan bezuiniging heeft 
aangekondigd vindt de heer Wiegel, blij
kens een verslag in De Tijd, slechts een 
eerste stap. 

Maar hij heeft vertrouwen in de toe
komst. Hij baseert die op de uitstekende 
samenwerking,' die bestaat tussen kabi
net en regeringsfracties en tussen deze 
fracties onderling en het "doorzettings
vermogen en de vasthoudendheid" van 
minister Nelissen van financiën. 

Onze fractievoorzitter vindt dat de te
genstellingen tussen de partijen over
dreven worden. Hij noemde het onver
standig als regeringsfracties alleen 
maa1 toejuichen wat het kabinet doet 
en de oppositie dit per definitie "waar
deloos" noemt. Hij herhaalde zijn plei
dooi voor een middenpartij, opgebouwd 

uit de VVD en aanhangers van de con
fessionele partijen, D'66 en PvdA. Bij de 
confessionele partijen gaat Wiegels voor
keur uit naar de voorstanders van decon
fessionalisering. Als voorbeeld noemde 
bij kabinetsformateur prof. Steenkamp. 

Aan het accentueren van de verschil
len tussen VVD en D'66 verklaarde de 
heer Wiegel vooral de heer Van Mierlo 
schuldig. Onder socialisten verwacht hij 
belangstelling bij tegenstanders van 
"het steeds meer naar links afglijden" 
van de PvdA-fractie in de Kamer. De 
verhouding met DS 70 noemde onze 
fractievoorzitter uitstekend. 

Op de bijeenkomst, die door meer dan 
300 mensen werd bezocht, merkte de 
heer Wiegel ook op gereserveerd te 
staan tegenover steun aan de pers, 
waartoe het kabinet heeft besloten. De 
pers krijgt al steun via goedkope PTT
tarieven. Hoewel verdere steun ook niet 
voor altijd behoeft te worden af~ewe
zen. Spreker ·zei te verwachten dat het 
kabinet een geweldige hijs zal krijgen 
aan de financiële problemen in de ko
mende jaren. De jaarlijkse ruimte on 
de uitgaven te verhogen daalt beneden 
de 6 pct. 

slissen. · 
Over de aanleg van het Baalhoekka

naal hebben mevr. Smit-Kroes en de he
ren Tuijnman en Van Aardenne vragen 
gesteld aan de minister van verkeer en 
waterstaat. In een te Brussel gedane 
verklaring zou de minis-ter (dr. Drees 
jr.) hebben laten doorschemeren dat er 
voor Nederland geen behoefte bestaat 
aan industrievestiging langs dit volgens 
hem binnendijks aan te leggen kanaal. 
De drie VVD-kamerleden vragen de be
windsman o.a. of hij bereid is om, in het 
geval dat de Raad van de Waterstaat 
tot van zijn standpunt afwijkende con
clusies inzake het tracé zou komen en 
ook het provinciaal bes•uur van Zeeland 
t.a.v. de industrievestiging met andere 
plannen zou komen, zijn uitspraken met 
betrekking tot beide genoemde zaken 
opnieuw in overweging te nemen. 

Een advertentie van het ministerie 
van verkeer en waterstaat, waarin t.b.v. 
het secretariaat van de Waddenzeecom
missie van de Rijkswaterstaat, ~en aca
demicus werd gevraagd, is voor de heer 
Koning aanleiding geweest zich met een 
aantal schriftelijke vragen tot de minis
ter van genoemd departement te wen
den, met name met betrekking tot de 
taakopdracht van de Waddenzeecom
missie. 

De VVD· neemt het u niet lcwa!äjk 
dat u het niet altijd met haar eens bent. 
Onze partij laat ieder gelukkig vrij in het huldigen en uitdragen van eigen 

prqs de standpunten van anderen te horen, 

u wel op onze vergaderingen verschijnen. 
Wij stellen het op 

. 
menmgen. 

ook de uwe. Maar dan moet 

Overtuig ook anderen en maak hen lid van de VVD. 
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Mijn opinie is .. 

Me·er opinies op pagina 11 

• Politiek voor kleuters 
Het Nederlands Centrum voor Demo

cratische Burgerschapsvorming (voorzit
ter drs. w. Langeveld) wil de politieke 
vorming al op de kleuterschool laten be
ginnen. Dit lazen wij in een reactie op 
het jaarverslag van het centrum in 
Vrijheid en Democrjl.tie van 3 september 
jl. ·Wij zijn het met de recensent eens 
dat het Nederlands Centrum voor De
mocratische Burgerschapsvorming zich 
uiterst belachelijk maakt met zijn poli
tieke kleutervormingsvoorstellen. Als 
wij de denkkronkels van Langeveldit 
centrum opvolgen en de onbedorven 
geestjes van onze Nederlandse kleuters 
gaan volpompen met politiek dan doet 
ons dit denken aan de politieke indoctri
natie van de kindertjes in de door som
mi~e Nederlanders zeer bewonderde 
communistische landen. 

Wij stellen als alternatief: laat de 
kleuters kleuters blijven, drs. Lange
veld, en laten wij als volwassenen vol
wassen denkbeelden opperen en geen in
fantiele ideeën; dat mogen de kleuters 
·doen. 

Met staatsburgerlijke vorming - het 
woord politiek willen wij niet gebruiken 
omdat het riekt naar indoctrinatie -
moet onzes inziens worden begonnen in 
de drie hoogste klassen van het voorge
zet onderwijs, als de leerlingen een be
paalde geestelijke rijpheid hebben. Om
dat wij in Nederland vergeleken met 
het buitenland een slechte opleiding 
voor staatsburgerschap op school ont
vangen, heeft de Vereniging ter Bevor
dering van het Moderne Onderwijs in de 
Sociale Wetenschappen (V.S.W.), een 
landelijk zeer actieve lerarenvereniging, 
dit voorjaar een voorstel tot wijziging 
van de wet op het voortgezet onderwijs 
gedaan om te komen tot een goede 
maatschappelijke en staatsburgerlijke 
vorming van de gehele Nederlandse 
jeugd, die wij in het voortgezet onder
wijs aantreffen (inclusief de werkende 
jeugd). Dit voorstel, dat op 26 januari 
door de heren Tilanus en Bos bij de 
Tweede Kamer is ingediend en thans in 
behandeling is, houdt in: een "kolom" 
van drie vakken, verspreid over de 

• 

laatste drie leerjaren van alle schoolty
pen van voortgezet onderwijs. In het 
beginjaar wordt staatsinrichting . (op 
een moderne manier!) gedoceerd, in het 
daaropvolgende jaar recht en als sluit
stuk in het laatste jaar maatschappij
leer. 
Er is dan een goed fundament van be
grippen gelegd om van dit laatste vak 
een succes te maken. Nu is dit vak nog 
één grote mislukking omdat een begrip
penjargon ontbreekt, zodat een discussie 
over belangrijke maatschappelijke ge
beurtenissen uitmondt in een oeverloos 
gezwam van de leerlingen. Tot nu toe is 
onze jeugd onvoldoende voorbereid om 
vanaf 18-jarige leeftijd een stem bij de 
verkiezingen uit te brengen. Het is dan 
ook de hoogste tijd om te beginnen met 
een goede staatsburgerlijke vorming, 
zodat de jongeren burgers worden, die 
opbouwend kritisch kunnen meedenken 
over ons staatsbestel en. in staat zijn om 
met gefundeerde en praktisch bruikbare 
alternatieven te komen. Dat wij helaas 
nog lang zover niet zijn is genoegzaam 
bekend, Voor inlichtingen over onze ver
eniging, het wetsontwerp en andere ac
tiviteiten verwijzen wij naar het bureau 
van de V.S.W., Burgemeester Haspels
laan 180, Amstelveen, tel. 020 
416308. 

J. C. SNEEP 
AMSTELVEEN 

• Ontwikkelingshulp? 
Hoewel in het regeerakkoord is opge

nomen dat nagenoeg overal op dient te 
worden bezuinigd (de aanvankelijk over
eengekomen 55 miljoen min f 35 mlljoen 
bezuiniging) worden uitgegeven aan 
ontwikkelingshulp. Dat is natuurlijk 
maar een fractie van de totale begro
ting, maar de heer J. F. van Geenhuizen 
te Den Helder vraagt zich toch af hoe dit 
te verkopen is in onze eigen probleem
gebieden, met name Oost-Groningen en 
aan de automobilist met de kleine beurs, 
aan wie ook een aantal verhogingen in 
het vooruitzicht zijn gesteld. 

De Nederlander Is tot veel bereid als 
het op hulpverlening aankomt - zie de 
MEMISA-actie - maar dan moet hij 
wel weten waar zijn geld naar toe gaat; 
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Blj de ontwikkellngshulp in de huidige 
vorm ontbreekt dat inzicht. Daarom ge
looft de heer Van Geenhuizen dat 
verhoging van de ontwikkelingabij
drage niet de juiste weg is. "Ik 
ben van mening dat het huidige bedrag 
van de ontwikkelingshulp niet verhoogd 
moet worden, maar dat deze bedragen 
uitsluitend aan projecten in Indonesië, 
Suriname en de Nederlandse Antillen 
ten goede dienen te komen. 

Aan Indonesië in het bijzonder zijn wij 
hulp verschuldigd. Laten wij nooit ver
geten dat de basis van onze groei en 
welvaart is bereikt met medewerking 
van land en volk van Indonesië. Wij heb
ben de Indonesiërs nooit iets aangedaan, 
zoals wel eens wordt beweerd, maar 
wel fouten gemaakt en dingen nagela
ten te doen. Vooral dit laatste kunnen 
wij nu proberen recht te zetten. Tijdens 
een vijfdaags bezoek aan Indonesië heb 
ik kunnen zien en meemaken hoe de 
doorsnee Indonesiër over Nederland 
:lenkt en wat hij van ons verlangt en 
hoopt te krijgen: hu 1 p. In dat geval 
weet de Nederlandse belastingbetaler 
tenminste precies, waaraan en in welk 
land zijn belastinggeld wordt besteed." 

• Discipline 
Jhr. Ch. M.H. Röell te Amsterdam wil 
de discipline in het leger, die z.i. door de 
maatregelen van oud-minister Den 
Toom en staatssecretaris Haex ernstig 
is aangetast, hersteld zien. Een straffe
re en. efficiëntere discipline is vereist 
"gezien de bewegingen van vijanden 
van de Nederlandse krijgsmacht en hun 
invloed op jonge onervaren en ter :take 
ondeskundige dienstplichtigen. Het is 
onze wens dat de minister van defensie 
rekening houdt met het feit dat de 
meerderheid der VVD-stemmers het ab
soluut oneens is met het desastreuze be
leid gevoerd onder de dooddoener van de 
"vermaatschappelijking". "Deze za·ak 
leeft in hoge mate onder onze leden en 
stemmers en het is noodzakelijk hier
over te discussiëren en zonodig binnen
kort een enquête onder onze partijgeno
ten· te doen houden om de juiste richtlij
nen voor het te voeren beleid te beko
men .... 

,,Gastheren J.n eigen land" 
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DEN HAAG 
• Het secretariaat van de afdeling 
Den Haag is gevestigd: Leuvensestr. 20, 
telefoon: 070-55 44 40. 

• De Haagse afd. van de VVD houdt 
op 12 november a.s. een ledenvergade
ring in Pulchri Studio; aanvang 20.15 
uur. Inleiding van drs. A. W. van Om
meren en drs. J. G. Linssen over: Ge
westelijke structuur. 

EINDHOVEN 
• Secretariaat afdeling Eindhoven, 
Vesaliuslaan 30, Eindhoven, tel. 030-
114587. 

• De kamercentrales Den Bosch en 
Maastricht organiseren op 4, 9, 18 en 
25 november hun regionale avond
kader-cursus, die wordt. gehouden in 
Grand Hotel de Cocagne, Vestdijk 47, 
Eindhoven, aanvang 20.15 uur. Inleiders 
zijn achtereenvolgens: dr. E. Nord
lohne, F. Zuldema, mr. H. P. Talsma, 
mr. A. Kappeyne v. d. Coppello en 
Kamerleden van andere partijen. De 
respectievelijke onderwerpen zijn: Het 
liberalisme, presentatie van de partij 
naar buiten, organisatie van de VVD, 
oude en nieuwe staatkundige structuren 
en informatie over andere politieke par
tijen. Deelnemers worden verzocht zich 
op te geven bij de secretaris van de 
kamercentrale Den Bosch, de heer A. 
Hoekstra, St. Cdastraat 9, Eindhoven 
en f 25,- te storten op postrekening 
1134247 van de heer Ho'ekstra. 
De kamercentrales hopen op een grote 
opkomst! 

Leid.se baan 

Ditmaal willen we in deze kroniek 
onze blik op de provincie richten. 

Daarvoor is alle aanleiding, omdat .er 
zich op bestuurlijk niveau enige bran
dende kwesties voordoen. Maar alvorens 
ons daarmee bezig te houden, hebben we 
er behoefte aan hier blijk te geven van 
ons medeleven met de heer D. W. Dett
meijer, die onlangs in een ziekenhuis is 
opgenomen. We weten ons de tolk van 
zeer velen, wanneer we hem van deze 
plaats een algeheel en spoedig herstel 
toewensen. De heer Dettmeijer, die het 
vorige jaar bereid· was nog een kandida
tuur voor de gemeenteraad te aanvaar
den, deed dit onder de uitdrukkelijke 
voorwaarde, dat hij slechts voor één 
jaar zitting zou nemen. Door een sa
menloop van omstandigheden zou hij op 
18 oktober jl. afscheid van de raad heb
ben genomen, maar z'n ziekte noopte 
hem de datum enigszins te v~rvroegen. · 
Hij had bij zijn vertrek een afscheidsre
de willen houden. Het Is te betreuren, 
dat we daarvan nu verstoken zijn geble
ven. Jammer, want met zijn ervaring 
van meer dan een kwart eeuw zou hij 
stellig interessante opmerkingen hebben 
gemaakt. 

Mevr. R. R. Heukels-Sanders zal de 
heer Dettmeijer in de raad opvolgen. 

In de provincie spelen op het ogenblik 
tenminste drie zeer belangrijke zaken, 
waarvan er twee nauw met de belangen 
van Deri Haag samenhangen. Daar is 
ten eerste de vraag over het al of n,iet 
aanleggen van de zgn. Leidsebaan. In de 
tweede plaats kan het onze stad niet 
onverschillig laten of het provincie-ge
bouw nu wel of niet zal worden afge
bouwd. En ten slotte komt de opvolging 
van de commissaris der koningin, mr. 
Klaasesz in een algemeen oriënterend 
gesprek over de voorwaarden waaraan 
de nieuwe functionaris moet voldoen, aan 
de orde. Zuid-Holland is voornemens de 
inspraak serieus aan te pakken. Dat 

Milieu-hygiëne 

Op de Zuidnederlandse Beurs, die tot 
en met 24 oktober in de Philips Ju

bileumhal in Eindhoven en bijbehorend 
tentencomplex werd gehouden (opper
vlakte 13.000 vierkante meter), was de 
gemeente Eindhoven vertegenwoordigd 
met een voorlichtingastand over milieu
hygiëne. Burgemeester Witte memoreer
de bij de opening de grote groei van 
deze beurs: In 1963 vijftig deelnemers 
en 25.000 .,bezoekers, in 1970 250 deelne
mers en 100.000 bezoekers. In de ge
meentelijke voorlichtingastand was de 
nieuwste aanwinst van de gemeente 
Eindhoven te zien op het gebied van de 
milieuhygiëne: Een groene meetwagen 
(groen als symbool van alles wat groeit 
en bloeit), uitgerust met apparatuur 
voor het meten van de concentratie 
zwaveldioxyde en ozon. De zwaveldioxy
demeter werd gemaakt door Philips, de 
ozonmeetcel werd ontwikkeld door ir. H. 
Zeedijk, die zich op de Eindhovense T.H. 
intensief met milieuhygiëne bezigJ:10udt. 

De wagen, die na afloop van de beurs in 
alle Eindhovense stadsdelen de luchtver-

- ontreiniging zal gaan meten is ook uit
gerust met apparatuur om het zuurstof

. gehalte van water - belangrijk bij 
een bedreiging van de visstanel - te 
meten, Het mobiele meetonderzoek zal 
zich o.a. richten op de invloed, die het 
Ruhrgebied heeft op de luchtverontrei
niging van Eindhoven. 

In de gemeentelijke voorlichtingastand 
werden verder voorbeelden gegeven van 
de toepassing van de hinderwet in ver
band met de milieuhygHine, via een dia
programma kon men kennis nemen van 
moderne groen- en speelvoorzieningen in 
vergelijking met vroeger. Ook de ge
plande verlegging van de startbaan van 
Welschap was er te zien, volgens de 
gemeente Eindhoven een belangrijke 
verbetering ter bestrijding van de la
waai-overlast, evenals maquettes van 
nog te bouwen moderne stadsdelen. 

lijkt ons een goede zaak. De nieuwe 
commissaris zal een krachtige figuur 
moeten zijn met veel bestuurservaring, 
want Zuid-Holland kampt met een groot 
aantal zeer belangrijke problemen. 

De vraag of de Leidsebaan moet wor
den aangelegd of niet, is bijzonder moei
lijk te beantwoorden. Prov. Staten heb
ben die beslissing inmiddels enige maan-
den verschoven. • 

Het is zonder meer duidelijlt, dat de 
bestaande Leidsestraatweg,- die dwars 
door Wassenaar loopt, thans het ver
keer eigenlijk al niet meer aan kan. Een 
tweede verkeersweg lijkt dus nodig. Dat 
is al jaren geleden on_der osea gezien. 
Aanvankelijk dacht men a:an een weg 
door de duinen, maar daartegen rezen 
zovele bezwaren, dat dit project wel als 
afgeschreven kan worden beschouwd. 
Vooral de waterleidingbedrijven hadden 
onoverkomelijke bezwarèn en ook uit 
een oogpunt van natuurschoonbehoud 
kon men moeilijk enthousiast voor dit 
tracé zijn. De Leidsebaan was in zekere 
zin een alternatief en op bestuurlijk ni
veau was men zozeer van de noodzaak 
van de aanleg van deze weg, ongeveer 
parallel aan de spoorlijn, overtuigd, dat 
met de voorbereiding al is begonnen, 
o.a. door het verwerven van grond. In 
totaal is al zo'n dertien miljoen gld. in 
dit project gestoken. Op een bijzonder 
laat tijdstip zijn echter bezwaren tegen 
de Leidsebaan gerezen in het kader va,n 
het milieubeheer. De nieuwe weg zoti -
of zal- 'leiden door een belangrijk na
tuurgebied, waarin voor ons land o.a. 
zeldzame flora. Ook wordt van de Leid
sebaan een nieuwe bron voor geluidshin
der gevreesd. In deze heeft vooral de 
werkgroep milieubeheer van de Leidse 
universiteit zich krachtig geweerd. 
Daarop heeft de nieuwe minister van 
verkeer en waterstaat, dr. Drees, zich in 
de discussie gemengd. De bewindsman 
heeft zich bereid verklaard mee te stu-

Ir. H. Zeedijk, die de ozon-meetcel 
voor de meetwagen ontwikkelde, leidde 
een dezer dagen het Studium-Genera
le van de TH - een serie van acht 
lezingen over mens-ingenieur-milieu -
in. 

Hij stelde, dat de ingenieur meer dan 
ooit zijn technische kennis beschikbaar 
moet stellen voor het neinen van politie
ke beslissingen en dus aan politiek zal 
moeten gaan doen. Hij zal zich er meer 
op toe moeten 'leggen om de produkt
kwaliteit te verbeteren en de afvalstroom 
te verkleinen. De rol van de ingenieur, 
zo zei hij, ligt tussen de mens en het 
milieu. De ingenieur is de man, die pro
duktie technisch mogelijk maakt en de 
ingenieur kan mede door de keuze van 
de processen en produkten de mate van 
milieuvervuiling bepalen. Het is de taak 
van de ingenieur, een taak, die hij zich 
nog lang niet genoeg bewust is, om een 
harmonische verbinding te vormen tus
sen de mens en zijn milieu. 

Ir. H. Zeedijk bracht duidelijk naar 
voren hoeveel nadeliger de milieuveront
reiniging door de bevolking:rtoename in 
1·ijke landen wordt beïnvloed dan door 
die in ontwikkelingslanden. Hij voerde 
daartoe een nieuw begrip in, het z.g. 
Indier-equivalent, de hoeveelheid milieu
vervuiling, die een Indier per jaar pro
duceert. Bij een groei van de Indiase 
bevolking van 2.5 procent is de groei 
van de vervuiling in Indier-equiva
lenten gemeten dus 2.5. In vergelijkin,g 
hiermee is bij een groei van de bevol
king in Nederland van 1.3 procent de 
groei van de vervuiling in Indiër-equiva
lenten 21.1. Men krijgt dit getal door de 
vermenigvuldiging van de bevolkings
groei met het bruto nationaal produkt 
in verhouding tot dat van India. Voor 
Duitsland is de groei van Indier
equivalent bij een zelfde bevolkingstoe
name als in Nederland kleiner n.l. 14.4, 
maar in de Verenigde Staten is bij een 
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deren als de provincie en de gemeente
besturen van Den Haag en Leiden een 
aantal beleidsli~nen, die de wegaanleg 
bepalen - zoals werkgelegenheid; bouw 
van grote kantoren - van hun kant 
.zouden willen ombuigen. Dat betekende, 
dat met Den Haag zou moeten worden 
onderhandeld over het niet verder uit
breiden van de werkgelegenheid, het be
perken van het aantal parkeerplaatsen 
en het verder afzien van de aanleg van 
grote invalswegen. 

B. en w. van Den Haag hebben deze 
voorwaarden onaanvaardbaar genoemd. 
Dergelijke dwingende voorwaarden 
wijst het Haagse college met klem van 
de hand. Bovendien toonden b. en w. 
zich bijzonder teleurges:eld over dit op
treden van de minister zonder vooraf 
hierover met het gemeentebestuur te 
hebben gesproken. 

De interventie van de minister is op 
zich begrijpelijk. Dr. Drees is de opvat
ting toegedaan, dat er paal en perk ge
steld dierit te worden aan het forensen
verkeer per auto. Hij is een groot voor
stander van openbaar Nervoer, niet al
leen binnen de stad, maar ook in agglo
meratieverband. Persoonlijk kunnen we 
daarmee instemmen, maar in het onder
havige geval lijkt het ons nauwelijks 
meer mogelijk alle verkeersplannen, die 
in vergevorderde staat van voorberei
ding verkeren, nu terzijde te schuiven. 
Nu kan men wel stellen: beter ten halve 
gekeerd dan ten hele gedwaald, maar 
het is de vraag of de aanleg van de 
Leidsebaan - én · de Utrechtse én de 
Rotterdamse baan - op een dwaling 
berusten. De heer Sydney van den 
Bergh heeft zich een sterk voorstander 
van de aanleg van de Leidsebaan ge
toond, omdat hij vreest, dat als deze 
weg er niet komt, de oude Leidsestraat
weg straks verbreed moet worden en 
dat zou dan z.i. gaan ten koste van 
opoffering van nog veel meer natuur• 
schoon. 

bevolkingsgroei van 1.4 procent die toe
name veelgroter, n.l. 55.7. 

Aan ~et Slot van zijn lezing deed ir. 
Zeedijk · de suggestie om via een T.H., . 

. bijv. die van Eindhoven een experiment 
uit te voeren, met een dorp van bijv. 
tienduizend inwoners. De opdracht zou 
dan moeten zijn om. een produktief leef· 
milieu op te bouwen in samenwerking 
met de bewoners met een minimale ver-'· 
vuiling en .een maximaal welzijn. Dan 
zouden de toekomstige ingenieurs ge
confronteerd worden met hun eigenlijke 

· taak een harmonische verbinding te 
vormen tussen de mens en zijn milieu. 

In memoriam 
K. H. Brandt 

Zoals wij in ons vorige blad nog juist 
konden melden is dinsdag 12 oktober na 
een korte ziekte de heer K. H. Brandt, 
oud-burgemeester van Moordrecht en 
actief lid van onze partij, overleden. De 
heer Brandt, die 83 jaar is geworden, 
was directeur van het bureau voor ge
meentepolitiek van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden van de VVD en 
redacteur van Provincie en Gemeente. 

Met grote toewijding heeft de thans 
overledene zich altijd voor deze functies 
ingezet. Nooit deed iemand tevergeefs 
een beroep op zijn hulp, hetzij om ad
vies, hetzij om documenten voor een be
tere informatie: Hoewel· de heer Brandt 
soms moeite had de. veranderde gezags
verhoudingen, vooral wat de_ intermen
selijke contacten betreft, te aanvaarden, 
hield zijn voortdurende aandacht voor 
de VVD hem joiJ.g van geest. Vele 
nieuwgekozen vertegenwoordigèrs; maar 
ook zii die al enige jaren ervaring had
den in Staten of Raad gingen voor een 
"les" naar zijn gastvrije woning in de 
Thorbeckelaan in Den Haag. Het be
stuur voelt zijn heengaan als een groot 
verlies, maar zal uiteraard trachten het 
vele werk, dat deze voortreffelijke libe
raal met hart en ziel deed, voort te 
<~etten. Moge het mevrouw Brandt tot 
troost zijn .dat ook wij allen haar man 
zeer zullen missen. 

MEVROUW H. J. SCHLEMPER
VAN GIJN 

vice-voorzitster Vereniging 
van Staten- en Raadsleden. 
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Congres VVD-vrouwen • 1n Costerbeek 

door mevr. mr. 
M. L. Buschkens-Dijkgraaf 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

"Niet de economische groei, maar de 
ongeremde produktie moet in toom wor
den gehouden. Bij het afremmen van de 
economische groei treffen we nl. onze 
collectieve voorzieningen, zoals onder
wijs, sociale voorzieningen, woningbouw 
e.d. Er is geen tegenstelling tussen 
economische groei en leefmilieu." In de
ze strekking sprak de heer H. Wiegel, 
voorzitter van de VVD-fracî;te in de 
Tweede Kamer op de op 16 en 17 okto
ber op de Pietersberg in Oosterbeek ge
houden bijeenkomst van "Vrouwen in de 
VVD". De heer Wiegel reageerde hier
mee op uit_latingen van de PvdA bij de 
debatten in de Tweede r:amer over de 
vermindering van de_ economische groei 
in verband met ons leefmilieu. Men kan 
niet zomaar zeggen dat deze zaak dan 
maar in handen van de overheid moet 
worden gelegd, aldus spreker. Wij eisen 
een stuk liberaa1 beginsel, nl. de verant
woordelijkheid, die iedere fabriek heeft 
ten opzichte van net leefmilieu. De over
heid moet hierbij aanwijzingen geven en 
als die niet worden nagekomen dient de 
wet te worden toegepast. Het milieu is 
een zaak van ons allen. 

Zonder visie 

De heer Wiegel verzette zich tegen 
het beeld, dat van de VVD wordt gege
ven: geen visie op de toekomst, zaak
waarnemers enz. Het is wel slim van de 
tegenstanders om te zeggen dat je 
ouderwets bent, dat je bij de gang van 
zaken niet betrokken bent, maar dat is 
wel een onjuiste bewering. De VVD dient 
duidelijk te maken dat zij wel degelijk 
bezig is aan de oplossing van de proble
men mee te werken en wat de achter
grond van haar handelen is, zo vond de 
heer Wiegel. Wat betreft de economi
sche groei is het van belang dat de fa-

brieken blijven werken. De economische 
groei immers moet de mogelijkheden 
verschaffen om voort te gaan met za
ken als het onderwijs, sociale voorzie
ningen e.d. Maar daarbij moet een ieder 
zich wel bewust zijn van de eigen ver
antwoordelijkheid. 

Wat betreft het onderwijs zal volgens 
de heer Wiegel de prioriteit dienen te 
worden verlegd van het wetenschappe
lijk onderwijs naar het basis onderwijs. 
Het kind van een ongeschoolde arbeider 
heeft nog lang niet de kans van een 
kind uit een ontwikkdd gezin. Kleine 
klassen zijn noodzakelijk en met voor
rang ir. de zogenaamde achtergebleven 
stadswijken. Betrek ook de ouders bij 
het werk, verlaa,g de leeftijd voor het 
kleuteronderwijs tot 3 jaar, zodat de. 
kansen voor alle kinderen zoveel moge
lijk gelijk VfOrden. De heer Wiegel zei 
Wel in te zien dat de VVD nog jaren zal 
nodig hebben om duidelijk te maken dat 
de parti~ niet uitsluitend met haar ver
stand, maar ook met het hart werkt; 
dat zij - zoals ook mevrouw Van So
meren zei - openstaat voor andere 
groeperingen. Wij moeten door onze 
concrete politiek laten merken dat het 
liberalisme eigen opvattingen heeft en 

. dat die zowel met nuchterheid als bewo
genheid worden uitgevoerd, aldus de 
strekking van de heer Wiegels betoog. 

Bij de opening van de conferentie, die 
onder leiding stond van mevrouw H. J. 
Schlemper-Van Gijn, werd een groet ge
zonden aan mevrouw Dettmeijer, die 
verhinderd was als presidente op te tre
den wegens ziekte van haar man. Aan 
hem werden de beste wensen voor een 
spoedig herstel gezonden. 

Stadssanering 
Jhr. ir. J. de Ranitz sprak over de 

toekomst van de Nederlandse steden. 

Bestuurders, deskundigen en de burgerij 
dienen bij de planologie te worden be
trokken. Inspraak mag dan niet altijd 
gemakkelijk te verwezenTijken zijn, 
maar als er naar wordt gestreefd kan 
er veel goeds uitkomen. Planologie is 
een kwestie van kiezen; zij is subjectief 
en arbitrair en gaat vaak gepaard met 
spanningen, maar het laatste woord is 
aan de bestuurders. Bij de planologie 
van de steden dient men naar de me
ning van de heer De Ranitz uit te gaan 

· van het beginsel dat wonen meer is dan 
alleen maar huisvesting: er moet reke
ning gehouden worden met een complex 
van factoren, zoals vrijheid in keuze 
van vak, eigen woning, contact met lan
delijk gebied en historie. De congressis
ten bleken veel belangstelling te hebben 
voor de stadsreconstructie. De heer De 
Ranitz toonde zich er een voorstander 
van de mensen zelf aan het werk te 
zetten voor bepaalde uitgekozen objec
ten. Laat ze zelf kiezen. Sloop wat rot 
is, maar doe het snel. De protesten bij 
krotopruiming komen voort uit de lange 
wachttijd voor nieuwe woningen. Een 
goede planning in tijd en geld is nodig, 
aldus de heer De Ranitz. 

Druggebruik 

De zondag werd, na het overdenkings
woord van mevrouw M. Sicman-Harde
man, besteed aan een forum van drie 
vrouwelijke Kamerleden van de VVD. 
Er werd gesproken over de nieuwe 
echtscheidingswet, alimentatie, het re
geerakkoord, de ·abortus-, de drie van 
Breda, het bejaardenvraagstuk, de socia
le verzekering en de ongehuwden. Er 
bleek - evenals trouwens bij de andere 
onderwerpen - steeds een grote re
spons van de deelnemers uit de zaal te 
komen, zodat alle inleiders van een rui
me aandacht verzekerd waren. 

Herstructurering van wetenschappelijk 

Uit de stroom van brieven die 
ons voortdurend bereikt kiest de 
redactie er voor elk blad één die 
naar haar oordeel ruime aan· 
dacht verdient. Dat betekent met 
dat zij de mening van de brief· 
schriJver deelt, wel dat zij het de 
,neest belangwekkende brief 
acht die de afgelopen weken 
werd Ingezonden. 
Uit d" andere brieven citeert de 
redactie slechts wat haar daarin 
het meest (aangenaam of JUist 
onaangenaam) heett getroffen. 
Anonlema brieven en brieven m 
onleesbaar· handschrift verdwij
nen zonder pard~n In de prullen
mand, 

Reeds enkele jaren bestaat er onze
kerheid en onrust over de toekomstige 
structuur van onze universiteiten en ho
gescholen. De plannen tot verandering 
va.n onze universiteiten en hogescholen. 
De plannen tot verandering van die 
structuur zijn ingeleid door de nota van 
de regeringscommissaris voor het we
tenschappelijk onderwijs, prof. dr. K. 
Posthumus (1968). Op basis van deze 
nota zijn zeer felle discussies gevoerd, 
waarna minister Veringa op 26 april 
1971 een ontwerp van wet (Wet her
structuering wetenschappelijk onder
wijs) bij de Staten-Generaal heeft inge
diend. De hoofdpunten zijn: 

1. Een verkorting en fasering van de 
studie. De student legt na één jaar een 
propaedeutisch examen af en drie jaar 
later het doctoraalexamen. 

2. Wie één van deze gestelde tijdsdu
ren met meer dan een jaar overschrijdt, 
verliest het recht om aan het onderwijs 
deel te nemen en van de collectieve stu
dentenvoorzieningen gebruik te maken. 
Vanzelfsprekend kan v.an deze regel in 

· uitzonderingsgevallen worden afgewe
ken. 

3. De verzorging van post-academisch 
onderwijs op kosten van de deelnemers 
wordt aan de bestaande universitaire 
taken toegevoegd zonder dat dit overi
gens wordt uitgewerkt in de vorm van 
wettelijke maatregelen. 

4. Een aantal géselecteerde doctorandi 
zal in aanmerking komen voor een 
nieuw te creëren functie: assistent-on
derzoeker, bijvoorbeeld ter voorberei
ding van een promotie. 

De voorstellen tenderen naar een doel
matiger gebruik van de universiteit. Het · 
begiJJ. van dit academisch jaar heeft wel 
geleerd, dat grotere doelmatigheid drin
gend nodig is. De universiteiten raken 
verstopt door de grote aantallen studen-

. ten. Dat is waarlijk geen wonder: in 
1950/51 waren 30.000 studenten inge
schreven, in 1960/61: 41.000, in 1969/70: 
93.000. De groei "zal niet steeds in dit 
tempo doorgaan: was dit wei zo,· dan 
zou over zestig jaar de hele Nederlandse 
bevolking zijn ingeschreven. Toch is . 
het redelijk, dat intussen gezocht is 

naar wegen om de groei van het aantal 
studenten af te remmen, in eerste in
stantie zonder de toelating te beperken 
(maatregelen, die wèl zo'n beperking 
ten doel hebben vallen buiten het kader 
van dit artikel, evenals de vragen rond
om het profijtbeginsel in het onderwijs). 
Het bekorten van de gemiddelde ver
blijfsduur van de studenten aan de uni
versiteit is dan de enige oplossing. 

De voorgestelde maatregelen zullen, 
zo verwacl:ü de regering, het totale aan
tal studenten in 1980 met 30 à 40 pct. 
omlaag brengen, in 1990 ook, hetgeen 
betekent, dat in dat jaar - dank zij de 
maatregelen - de aantallen bereikt 
worden, die zorrder maatregelen voor 
1980 te verwachten zijn. Men hoopt dus 
op een adempauze van tien jaar. . 

Dat dit op het gebied van de investe
ringen, de salarissen en de studenten
voorzieningen kostenbesparend werkt, 
spreekt vanzelf. Wel valt hierbij te be
denken dat de besparingen geringer zul
len zijn dan de genoemde 30 à 40 pct., 
omdat in het algemeen de minst onder
wijsvragende studenten de universiteit 
zullen moeten verlaten. 

Winstpunten 
Behalve de reeds genoemde ZIJD nog 

de volgende winstpunten in het wetsont
werp aan te wijzen: 
• een lagere leeftijd van afstuderen; 
• grotere overzichtelijkheid ten op
zichte van de thans bestaande, chaoti
sche diversiteit van studierichtingen; 
• betere mogelijkheid tot pl11-nning van 
investeringen en personeelsbestand; 
• meer gelijkheid in de behandeling 
van alle studenten, onafhankelijk van 
het genieten van een fijksstudietoelage 
of het moeten vervullen van militaire 
dienstplicht. 

Helaas moet hier de lofzang eindigen . 
Er is ook ernstige kritiek tegen de 
voorgestelde maatregelen in te brengen. 
In het laatste deel van deze beschou
wing hoop ik aan te tonen, dat aanvaar
ding van het wetsontwerp, nu en in zijn 
huidige vorm, bepaald ongewenst Is. 

Zoals bekend voorziet het wetsont-

werp in een propaedeuse van één jaar. 
In deze periode behoort de keuze van de 
juiste studierichting voorop te staan. 
Men mag immers in beginsel verwach
ten, dat de bezitter van een einddiploma 
van het voorbereidend wetenschappelijk 
onderwijs een universitaire studie kan 
volbrengen. De functie van de propae
deuse moet dus zijn dat zowel de facul
teit als de student (deze laatste in de 
eerste plaats) onderzoeken of de gekozen 
studierichting de meest aangewezene is. 

Maar kiezen is moeilijk, als . men 
slechts één keuzemogelijkheid kan tes
ten. Het is daarom onlogisch, dat niet 
ook de mogelijkheid is geschapen om, in 
plaats van een propaedeutisch exameu 
na één jaar, twee "halve" examens in 
verschillende richtingen telkens na één 
semester af te leggen. Natuurlijk kan 
men stellen, dat hierdoor zeker een half 
jaar voor de uiteindelijk te kiezen studie 
verloren zou gaan. Wie dit zegt, heeft te 
weinig oog voor het enorme maatschap
pelijke belang van althans enigszins in
terdisCiplinair opgeleide academici. Bo
vendien ziet hij over het hoofd, welke 
grote economische en intellectuele scha
de jaarlijks wordt geleden door niet-op
timale studiekeuze. Amendering van het 
wetsontwerp in de hierboven bedoelde 
zin zou stellig een verbetering inho·uden. 
Het zou bovendien de universiteit dich· 
ter brengen bij één van haar wettelijke 
doelstellingen: dé bevordering van het 
inzicht in de samenhang der weten
schappen. 

Te kort 

Het ingediende wetsontwerp schiet 
nog op een ander P.unt te kort. Om dit 
aan te tonen is het nodig een ogenblik 
stil te staan bij de bestaande statistie
Ken omtrent de duur van de studie. 
Daaruit blijkt dat de gemiddelde studie
duur tot het doctoraalexamen, afhanke
lijk van de studierichting, 6% tot ~jaar 
bedraagt. (Onder gemiddelde studieduur 
hier te verstaan: de tijdsduur waarna 
de helft van het uiteindP.lijk aantal af
studerenden het examen heeft gedaan.) 
Nu wenst de regering dat de normale 
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VROUWEN IN DE VVD luisteren op de tweede congresdag in Oasterbeek belangstellend naar de beantwoording van 
· vragen uit de zaal. 

Een uitgebreide gedachtenwisseling 
ontplooide zich naar aanleiding van de 
inleidingen van twee deskundigen over 
het druggebruik. Mevrouw mr. N. M. de 
Goede-Lodder, kinderrechter in Leeu
warden en de heer W.G. Mulder, zenuw
arts, hoofd van de afdeling geestelijke 
hygiëne van de GG en GD in Amster
dam, voerden hierover het woord. Me
vrouw De Goede wees erop dat vrijwel 
alle jongeren, die drugs gebruiken komen 
uit gezinnen met moeilijkheden. Die 
vlucht in de drugs komt vooral voor op 
een leeftijd waarin men zoekt naar een 
eigen identiteit. Hennepprodukten kun
nen overigens gevaar opleveren voor in
dividu en maatschappij. }Jet gebruik er
van is vaak een zich afzetten tegen de 

onderwijs 

studie tot het doctoraalexamen 4 jaar 
gaat duren met maximaal 2 jaar verlen
ging. Als men bovendien niet in de si
tuatie wil geraken, dat een groot aantal 
bijna-afgestudeerden de studie moet af
breken, moet het beleid gericht worden 
op een gemiddelde studieduur van ten 
hoogste 4% jaar. Dat betekent dat de 
studieduur een verkorting moet onder
gaan van gemiddeld 30 tot 45 pct. 

Men moet niet menen, dat deze ver
korting gevonden kan worden in andere 
onderwijsmethoden of door de studenten 
1% tot 2 keer zo hard te laten werken. 
Het verwerven van wetenschappelijk in
zicht is nu eenmaal niet ongelimiteerd 
te versnellen. Een ingrijpende studie
duurverkorting voor allen is slechts te 
verwezenlijken door besnoeiing van de 
programma's. Nu is bijna niets zo moei
lijk als het schrappen van onderdelen 
uit een samenhangend onderwijspro
gramma, zeker wanneer de verschillende 
onderdelen worden gedoceerd door ver
schillende mensen. Wie immers zal graag 
toegeven, dat het onderdeel waarvan hij 
zoveel werk maakt, desnoods gemist 
kan worden, opdat het specialisme 1 ll1 
een collega beter tot zijn recht kan ko
men? 

Het is niet moeilijk, zich voor te stel
len wat er gaat gebeuren, wanneer de 
voorgestelde regeling wordt ingevoerd, 
zonder dat een ingrijpende verkorting 
van de programma's eraan is voorafge
gaan. Er zullen studieschema's worden 
ontworpen, die op papier precies klop
pen. Maar wee degenen, die ergens ach
ter raakt. Zijn achterstand zal dan ge
makkelijk groter en slechts met moelte 
kleiner worden. Hij kan namelijk niet 
meer alle colleges, practica etc. met op
timaal succes volgen. Het gevaîir van 
overschrijding van de insc.hrijvingsduur 
begint te dreigen .. In deze situatie ver
wachten wij van de student, dat hij: A. 
de prestatie levert van de gemiddelde 
student van onze dagen, B. een extra
prestatie_ levert van 40 à 80 pct. (over
eenkomende met studieduurverkortin
gen van 30 à 45 pct.), C. een achter
stand inhaalt. Men bedenke hierbij, dat 
het hier geschetste beeld niet enkele 

technocratis.che, materialistische, con
currentie-massa-maatschappij, de ver
vlakking van het geestelijk leven 
door de verstedelijking. Na de roes van 
druggebruik komt de realiteit des te 
harder aan. Gaat de jeugd zien dat 
drugs geen oplossing brengen? Als dat 
zo is, is nu het moment waarop de oude
ren weer een kans krijgen. Het is hoog 
tijd dat de regering opening van zaken 
geeft over het tot nu toe gevoerde be
leid ten opzichte van druggebruik. De 
overheid dient ook het onderzoek te sti
muleren naar de gevolgen op langere 
termijn en de diensten voor geestelijke 
gezondheidszorg beter te bemannen, zo
dat er "drugsteams" met een voorlich
tende taak kunnen worden gevormd. 

Jeugdigen 
De arts Mulder merkte op dat het 

effect van het gebruik van roesmiddelen 
niet meer is dan dat van alcohol. Het 
gebruik van drugs is ook beperkt, in Am
sterdam tot ongeveer 700 personen al 
heeft er duidelijk een verschuiving 
plaats gehad van de boven twintig-jari
gen tot 14- en 15-jarigen. De lichamelij
ke ontwenning is niet moeilijk, maar 
wel het zich losmaken uit de rituele 
sfeer en het magisch handelen rondom 
het druggebruik. De nadelige gevolgen 
op geestelijk gebied vallen erg mee, ze
ker wanneer drugs zonder verslaving 
worden gebruikt, maar het is onmoge-

studenten zal betreffen, maar zeer ve- M • • • • • 
Ien. Een studie, die voortdurend zonder IJn op1n1e IS 
haperen en volgens een vooraf opgesteld · • • • 
schema verloopt, is namelijk zeldzaam. 

Conclusie 
De conclusie ligt voor de hand: eerst 

moet binnen de universitaire organen 
overeenstemming worden bereikt over 
de samenstelling van de ingekorte stu
dieprogramma's. Pas daarna mag de 
Wet Herstructurering Wetenschappelijk 
Onderwijs van kracht worden. Ter be
scherming van de in casu zwakste 
groep, de studenten, zullen de Kamers 
het wetsontwerp moeten tegenhouden, 
totdat er ernst gemaakt is met het ver
korten van de programma's. Ik schrijf 
met opzet "Kamers" omdat de positie 
van dit wetsontwerp wel enigszins ver
gelijkbaar is met het wetsontwerp-huur
dersbijdragen van enkele jaren geleden. 
Dit door minister Bogaers ingediende en 
door minister Schut verdedigde wetsont
werp moest de doorstroming van huur
ders bevorderen. Daartoe werd een be
lasting-op-te-goedkoop-wonen ontwor
pen. Het ontwerp werd door de Tweede 
Kamer aanvaard en door de Eerste Ka
mer vrijwel unaniem verworpen. Voor
naamste motief: de gedachte achter het 
wetsontwerp is aantrekkelijk, maar 
doorstroming is in vele gevallen onmo
gelijk, omdat een voldoende gedifferen
tieerd woningbestand ontbreekt. Anders 
gezegd: de omstandigheden waren niet 
rijp voor het doorvoeren van de ( overi
gens gunstig beoordeelde) maatregel en 
dus moest de maatregel niet worden 
doorgevoerd. Deze gedachtengang lijkt 
mij juist. 

Samenvattend kom ik tot vijf conclu
sies: 

1. Een amendement, waardoor een se
mesterpropaedeuse als alternatieve mo
gelijkheid wordt ingevoerd, is wenselijk. 

2. De Kamerfracties doen er goed 
aan, regelmatig de bereidheid tot pro
grammaverkorting te onderzoeken, die 
bij faculteiten, subfaculteiten etc. be
staat. 

3. Zolang niet het vertrouwen bestaat, 
dat een dergelijke bereidheid tot werke
lijke resultaten zal leiden, kan het on
werp beter niet worden aanvaard. 

4. Zodra dit vertrouwen wel bestaat 
dient het ontwerp met·bekwame spoed te 
worden aanvaard, zodat de wet spoedig 
in werking kan treden. 

· 5. Het is evenwel niet verstandig, om
trent de uitwerking van de wet grote 
verwachtingen te koesteren voor de si
tuatie aan de universiteiten; een adem
pauze zal het enige resultaat zijn. 

DRS. F. G. J. STEENMEIJER 
OOSTERWOLDE (Fr.). 

De West 'beledigd 

Het bezoek der Kamercommissie aan 
de West heeft vanwege de haast waar
in het werd afgelegd een zeer slechte 
indruk op de Antillen achtergelaten. 
De Bovenwindse eilanden Sint Eustatius 
en Saba werden elk niet meer dan de 
verblijfsduur van één uur waardig ge
keurd. Sint Maarten is een der belang
rijkste toeristencentra in het oosten van 
de Caraïbische Zee en de Kamercommis
sie had met wat meer aandacht een 
positieve bijdrage kunnen leveren aan 
het oplossen van de specifieke proble
men van dit eiland. De Antillen bestaan 
uit meer dan Curaçao alleen. De Boven
winders en Antillianen voelen zich ern
stig beledigd door deze zonderlinge 
haast. Ze zijn nog meer beledigd door 
de ongenuanceerde opmerkingen over 
onafhankelijkheid. De Kamerleden weten 
blijkbaar weinig over dit gebied, gezien 
het feit dat ze de Antillen en Suriname 
over één kam scheren. Vinden de Ka
merleden het niet nuttig de gehele voor
lichting over de Antillen en de West in 
het algemeen grondig te herzien en ziçh 
voor een volgend bezoek beter te oriën-
teren? -

J. C. TEEUWEN 
SINT MAARTEN 

De t·edactie heeft ons Tweede-Kamer
lid dr. K. van Dijk, die de reis naar de 
West meemaakte, om commentaar op 
het bovenstaande gevraagd. De heer 
Van Dijk schreef ons: 

Het zou pas goed beledigend geweest 
zijn voor de Antillen, wanneer wij na 
het verzoek om ons gedurende de 5 be
schikbare dagen te ontvangen niet zou
den zijn ingegaan op het door de Antil
liaanse Staten opgestelde programma, 
dat ons inderdaad dwong tot snel reizen, 
in voortdurend gezelschap van de verte
genwoordigers van alle eilandbesturen. 
En juist omdat de Antillen bestaan uit 
meer dan Curaçao alleen, hebl>en wij dit 
geaccepteerd, ondanks het feit dat dit 
zeer vermoeiend is, en een en ander 
leidde tot werkdagen van zéér vroeg tot 
zéér laat. 

Uit mijn artikeltje in het vorig num
mer van ons blad zal de inzender reeds 
zijn gebleken, dat wij ons op de Antillen 
veel genuanceerder hebben opgesteld 
dan in Suriname. De reactie daar was 
echter veel ongenuanceerder. En tussen 
haakjes, voor ruim de helft van de dele
gatieleden was dit niet het eerste be
zoek. 

Roden, 24 okt. 1971. 
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• Soest-Soes.terberg 
Op vrijdag 5 nov. a.s. houdt jle vrou

wengroep SoestjSoesterberg om 10 uur 
een ochtendbijeenkomst ten huize van 
mevr. G. G. A. Alting-Ambrosius, Vre
dehofstraat 12, Soestdijk, tel. 4815. 

De . drie vrouwelijke VVD-raadsleden 
zullen iets vertellen over het raadswerk 
in het afgelopen jaar. 

• Velsen 
De vrouwengroep Velsen houdt op don

derdag 25 nov. a.s. des middags om 2 
uur een bijeenkomst ten huize van mevr. 
Bicker-Caarten, Louise de Colignylaan 
24, Santpoort. 

Mevr. J. Schim-v. d. Loeff-Mackaay 
zal spreken over de Verenigde Naties. 

• 't Gooi 
Op 1 november a.s. zal de Gooidag 

worden gehouden in de Doopsgezinde 
Kerk, Wladimirlaan 10 te Bussum. Aan
vang 11 uur. 

Spreekster mevr. drs. N. Smit-Kroes 
over "De economische politiek van nu". 
Na de lunch (kosten f 4,-'-) zal een 
bezoek áan het Com.enius Museum en 
het- Mausoleum worden gebracht. Onder 
leiding van de heer H .. H. J. Heuh kunt 
u kennis nemen van de boodschap van 
de "Leraar der Volken". 

lijk dat de overheid het gebruik in tref
centra gaat toelaten. Gebleken is dat 90 
procent van de jongelui zonder schade 
het gebruik van drugs kan opgeven. 

Mevrouw De Goede was ook van me
ning dat de overheid niet stimulerend 
mag optreden bij het druggebruik. Nog 
steeds is niet bekend wat voor schade 
het op de lange duur kan berokkenen. 
Zij zei dat een deel van de jeugd er wel 
schade in haar ontwikkeling van onder
vindt, die tot mislukking in het 'leven 
kan leiden. 

De bijeenkomst, die werd bijgewoond 
door gasten van de JOVD en de Libera
le Studenten, werd algemeen gezien als 
een geslaagd en stimulerend samenzijn, 
die het bestaansrecht van "Vrouwen in 
de VVD" onderstreepte. 

Onderwijs 

Jhr. ir. S. Laman Trip te Den H(ijlder 
bepleit voor het hoger onderwijs een an
dere selectiemethode dan het door de 
Wet-Veringa voorgeschreven propaedeu
tische jaar, omdat hij betwijfelt of dit 
wel een voldoende garantie biedt voor 
het ongestoorde verdere verloop van de 
studie. "Ik zou willen voorstaan een se
lectie op basis van de eindresultaten van 
het voorbereidende wetenschappelijke 
onderwijs", waarbij tenminste een ge
kwalificeerd gemiddelde moet worden 
gehaald in die vakken die bij de gekozen 
studierichting te pas komen. Om de
genen op te vangen die niet voor toela
ting tot een universiteit of hogeschool in 
aanmerking komen is uitbouw van het 
hoger beroepsonderwijs nodig. De 
draagkracht mag bij de selectie geen 
rol spelen. Om de invoering van het ge
wijzigde onderwijssysteem op korte· ter
mijn tot stand te kunnen brengen is het 
volgens .de heer Laman Trip nodig de 
wijzigingen binnen het bestaande sys
teem aan te brengen. 

Diséussie 

Ir. A. Poot te Lelystad verwijt de par
tij bij het regeerakkoord met name ten 
aanzien van de abortuswetgeving te 
veel water in de wijn gedaan te hebben 
ten gunste van de confessionelen. Het is 
daarom dat de briefgçhrijver er geen 
behoefte aan heeft bijdragen te leveren 
aan de in het nummer van 1 oktober 
van Vrijheid en Democratie op gang ge
brachte discussie (onder de kop "Actue
le vragen ter discussie"), die bedoeld is 
om de meningsvorming in de partij te 
stimuleren. Ir. Poot verlangt dat de ver
zamelde antwoorden gebruikt zullen 
worden om partijstandpunten vast te 
leggen en niet om meningen te vormen. 

Dit acht hij te vrijblijvend. Hij wenst de 
verzekering te krijgen dat de partij
standpunten nooit aan een compromis 
zullen worden onderworpen, 'ook ·als ze 
strijdig zijn met het huidige "regeerak
koord." 
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Vrees voor mislukte pudding 

In dit artikel belicht de heer L. M. 
de Beer, lid van de Tweede Kamer 
voor de VVD de begrotingsbehande
ling van volkshuisvesting en ruimte
lijke ordening. Ons Kamer lid consta
teert bij het afnemen van het woning
tekort eveneens een daling in de be· 
langstelling voor lange-termijn plan
ning. Er is ook een dreigend tekort 
aan panklare bouwplannen en de heer 
De Beer vreest dat de woningproduk
tie als een pudding in elkaar za l zak· 
ken als er niet gauw wat aan gedaan 
wordt . 

Uit de inhoud 

e Op pagina 3 maakt A. W. Abspoe l 
in zijn rubriek " Onder de Loep" en ige 
kanttekeningen bij wat men zo lang
zamerha nd kortweg kan noemen: het 
int erview. 

e Op pagina 5 veronderstelt drs. 
G. M. V. van Aardenne dat de wal 
het s chip zal keren. Als het daar na 
maa r weer vlot komt ! 

e De J OVD hield op 6 november 
haar j aarcongres in de Zuidlarense 
Sprookjeshof. Voorz itte r Van Wees 
heeft er geen sprookjes vert eld. Z ie 
pag ina 11. 

Radio-uitzending van de 
VVD: maandag 15 november, 
van 18.19-1 8.29 uur, over de 
zender Hilversum I (402 m.). 

Op 27 en 28 o1üober werd in de Twee
de Kamer het begrotingshoofdstult 
volkshuisvesting en ruimtelijke ordening 
behandeld. Er waren ditmaal, met een 
nieuw kabinet en een sterk vernieuwde 
Kamer, veel nieuwe gezichten. Om te 
beginnen minister Udink, nu niet be
paald een nieuweling in de politiek. 
maar wèl nieuw in zijn huidige functie . 
Voor de oppositie was dat wei even 
wennen, want Udink bezit bepaald niet 
de zachtmoedigheid van zijn voorgan
ger. Soms vrfendelijk-sarcastisch, da:n 
weer met een snelle, felle intenuptie. 
reageerde hij op de vele aanvallen van 
met name de PvdA. De minister werd 
bijgestaan door staatssecretaris Buck, 
uit het Limburgse naar Den Haag gelw
men om zich speciaal bezig te houden 
met een steeds groter wordend pro
bleem: de reconstructie en het herstel 
van de oude binnensteden. Hoe deze 
nieuwe bewindsman, die het bij zijn de
buut niet al te zwaar kreeg te verduren. 
het in de politieke arena zal doen, moet 
de toekomst nog leren. 

Bij de PvdA. hield Schaefer zijn mai
denspeech. Deze rechtgeaarde Amster
dammer, bewoner van de Pijp, zal zich 
speciaal bezighouden met de stedebouw
lmndige problemen. Zijn emotioneel, af 
en tof' dPmag-og-i!<C'll verhaal in de trant 
van de ,,hui::;exploitant met de dikke 
pottefeuille, die de arme, weerloze huur
der uitbuit" was al even· negentiende
eeuws als de woo;nbuurten waal' hij over 
sprak. 

Geen plannen 
Hoewel de laatste cijfers van zowel in 

aanbouw genomen als voltooide wonin
gen hoger zijn dan ooit tevoren, heerste 
er geen optimisme in de Kamer. Om te 
beginnen is alom in den Jandil een drei
gend tekort aan panklare bouwplannen 
en bouwrijpe grond. Dit kan, als er niet 
heel snel wat aan wordt gedaan, de 
woningprodul\tie weer als een mislukte 
pudding in elkaar doen zakkén. De 
moeilijkheid voor de minister is, dat hij 
nauwelijks rechtstreeks invloed op deze 
factoren kan uitoefenen. Ik heb er bij 
het debat op gewezen dat de gemeenten 
zelf de eerst-vet·antwoordelijken voor de 
woningbouw zijn. Het lijkt "Cr veel op 
dat naarmate het woningtekort af
neemt, de belangstelling en daa1·door de 
broodnodige lange-termijn planning bij 
de gemeenten er niet op vooruit gaat. 
Aan de andere kanl zijn er soms facto
ren waar de gemeenten zelf weinig aan 
kunnen doen; bijvoorbeeld in het geval 
er een meningsverschil met de provincie 
bestaat over een bestemmingsplan. De 
minister heeft beloofd, zijn uiterste best 
te zullen doen om deze en ande1·e ,.knel
punten'' te bestrijden. Hoe hij zich dat 
precies voorstell, zal in een bouwnota 
worden uiteengezet, die de Kamer in het 
voorjaar van 1972 tegemoet kan zien. In 
die nota zal ook het punt worden behan- \ 
deld dat ik tei sprake bracht, nl. de te 
geringe produktivitcitsverbetering in de 
bouw. · 

Vee] opzien baarde de minister met 
zijn mededeling, dat hij bereid was om 
een extra quit in het zakje te doen wan
neer werkgevers en werknemers het 
eens zouden worden over de loonmati
ging, en daarbij een deel van de bespa
ring zouden investeren in de woning
bouw. In dat geval kon hij voor een 
extra subsidie zorgen, zodat er een aan
tal woningen met een huur van 150 gtll
den in de maand zou komen. 

Roemloos 
Een belangrijk dePt van d11 dehatlen 

Discussie over fluoridering 

Oe VeJ•eniging Yall Staten- en Raad!ileden t"an df' VVD ht'Cft op 29 en 30 
olttobcr ef'n «'ongTt's gf'hontlen o'\er fluoridering van drinkwater. Op de
futu d.J·. B. Hol'man, die zich een \uu:m VuOI'stander van de fluoridering be
toomle. Rechts IIH'. N. J, C. M. J{appeyile van de Coppt>llo, tegenstander. 
Vom· e••n ver!'!lag \ ' 1111 het eongrf'.s zie men pagina 9. 

werd in beslag genomen door de proble
matiek van de oude woonwijken in de 
steden. Ik heb er met nadrul{ op gewe
zen dat uit enige praktijkvoorbeelden is 
gebleken dat het renoveren van een wo
ning - zodanig, dat deze weer enige 
tientallen jaren mee kan - zeker 35.000 
gulden kost (in de Jordaan wel het dub
bele!) en dat dit evenveel manuren 
vergt als de bouw van een nieuwe wo
ning. Met andere woorden: ieder gere
noveerd huls betekrolt een nieuwbouwwo~ 
ning minder gebouwd. We moeten dus 
niet denken dat we het allemaal voor 
een koopje }{rijgen; de keuze tussen 
renoveren of geheel slopen en vernieu
wen moet van geval tot geval goed wor
den bekeken. 
Als gevolg van het hardnekkig mis· 
verstand dat wanneer de rege
ring maar over de brug komt met 
geld, alle problemen vanzelf worden op
gelost, diende de gezamenlijke oppositie 
een serie amendementen in. Er werd 
meer geld gevraagd voor de subsidies 
op stads- en woningverbetering. De mi
nister reageerde heel lakoniek door er 
op te wijzen, dat er voor dit doel nog al 
liefst 95 miljoen gulden reserve is op de 
begroting voor 1972. Een ieder met uit
voeringsrijpe plannen kan - aldus de 
minister - onmiddellijk worden gehol
pen! In plaats van de amendementen ü1 
te trekken liet de oppos·itie ze roemloos 
wegste1nmen. 

Van onze kant is ook met nadruk be
pleit, niet te veel naar de hoevee 1-
h e i d te bouwen woningen te kijken, 
maar vooral ook naar de k w a 1 i -
te it. Van de eindeloze hoeveelheden 

Burgemeester 
Winschoten 

De heer A. de Boer, burgemeester van 
Winschoten, is per 16 november be
noemd tot burgemeester van Wisch. Wij 
wensen de heer De Boer een goede 
ambtsperiode in Wiscb toe . 

drie- en vierkamerflatjes met kraalt 
noch smaak hebben we er al veel te veel 
gebouwd. De inderdaad niet geringe 
produl{tieverhoging tijdens Bogaers i13 
deels betaald met de eentonigheid van 
de moderne Uitbreidingswijken. Als we 
niet oppassen, proberen Wij het woning
tekort in bepaalde gebieden een paar 
maanden eerder op te lossen door wo
ningbouw te plegen waarvan wij over 
tien jaar zeggen: .,Hoe is het mogelijk 
da w:ij dit hebben gebouwd!" De 
trekpaarden van de betere woningbouw 
zijn de z.g. experimentele woningprojek
ten. In dat kader heb ik aangedrongen 
op extra belangstelling van de minister 
daarvoor. 

Verder heb ik mijn bezorgdheid uit
gesproken voor het toenemend ver
schijnsel van de beunhazerij. In Twente 
alleen al belopen de nieuw- en verbouw
werken een omzet van 8 miljoen gulden! 
Over dit "zwarte werk" wordt vaak 
géén belasting betaald, vaak géén bouw
toezicht uitgeoefend, terwijl de op
drachtgevers zonder het te weten finan
ciële risico's lopen. De minister beloofde 
met voorstellen te kon1en, zodra het 
thans gaande onderzoe;k i:-; afgesloten . 

Huurheffing 
Het punt dat de meeste aandacht in 

de dagbladen heeft gekrege:q. is wel de 
· "hum·heffing". Ik heb er met nadruk op 
gewezen dat di~ middel geheel overbodig 
is, wanneer wij van het huidige systeem 
van subsidiëring op de woningen over 
zouden S·chakelen op een individuele 
subsidie t.b.v. die bewoners, die dit wer
kelijk nodig hebben. De minister zal de
ze mogelijkheid in zijn reeds eerder 
aangekondigde nota behandelen. Niette
min liet hij duidelijk blijken met een of 
ander voorstel voor een huurheffing te 
zullen komen. Wij zijn daar bepaald 
niet enthousiast over - dat waren wij 
vier jaar geleden ook niet. Onder die 
omstandigheden hadden wij niet de 
minste behoefte aan de motie, ingediend 
door PvdA, D'66 en PPR, die bovendien 
ook alle bewoners van ongesubsidieerde 
huurwoningen willen belasten! 
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· Kamerleden 
spreken 

Nieuws uit de 
partij 
• De afdeli.Jfg Westzaan heeft besloten 
de functie van secretaris-penningmeester 
te splitsen wegens de verhuizing 
van de heer F. A. van der Heijde. Secre
taris werd mevrouw J. R. Temme-Her
manides en peoningameester mevrouw 
A. Tavenier-Buijs. 
• De afdeling Oostzaan heeft de heer 
C. de Lange tot voorzitter en de heer 
W. N. Burlage tot secretaris benoemd. 
• In de afdeling Zwolle zijn de voorzit
ter, de h!'ler J. W. van der Wal, de pen
ningmeester mej. H. Poel en het be
stuurslid mr. C. L. van Beijma thoe 
Kingma afgetreden. Het nieuwe bestuur 
is als volgt samengesteld: voorzitter D. 
W. Dun, secretaris-penningmeester me
vrouw W. W. ten Doeschate-Smitt, vice
voorzitter E. Schaftenaar, "tweede secre
taris F. Wittenaar en leden mevrouw K. 
van Dijk-Kattenwinkel, mej. G. Fraaij 
en de heer P. Loos. Het secretariaat is 

gevestigd: Nemelerbergweg 9 te Zwolle. 
• Het enige VVD-raadslid in Heerhu
gowaard, drs. C. Bras, is benoemd tot 
(vierde) wethouder van de gemeente. 
Hij heeft de portefeuille van financiën 
gekregen. 

Aankondigingen 

TWEE BEKENDE MERKEN 

".,. 

13 NOVEMBER 

J •• lU. de Beer spreekt te Hollandscha 
Rading over algemene politiek. 

21.00 uur Maartenshof. 

Op uitnodiging van de Liberale 
·~ring, Meppel-Steenwijk e.o., 
~t-eekt H. P. H. Waalkensin Dwin
A<>ht. 20.00 uur Hotel Wesseling. 

Mr. A. Geurtsen discussieert met de 
afdeling Hoogeveen over .,Gezag en 
orde". 20.00 uur Hotel Homan, Sta
tionsstraat. 

Ond~ leiding van de journalist D. 
Maltha debatteren drs. Th. H. Joe
kes en dr. A. Vondeling (PvdA) te 
Maassluis. 20.00 uur Wijkgebouw 
"De Ark". 

Mr. F. Portheine spreekt voor de 
afdeling Assen. 20.00 uur Hotel 
Overcingel. 

Op uitnodiging van de afdeling 
Bleiswijk spreekt G. w. Keja over 
algemene politiek. 20.30 · uur Her
vormd Verenigingsgebouw. 

Contact-avond met de Rotterdam
se VVD-gèmeenteraadsfractie in 
het Rijnhotel te Rotterdam, aan
vang 20.00 uur. Aanwezig zullen 
:!lijn o.m.: mr. H. E: Konln.g, voor
zitter van de raadsfractie en mevr. 
drs. N. Smlt-Kroes, gemeente-

• De kamercentrale Haarlem heeft op 
haar vergadering van 27 oktober de 
heer J. M. Hoffmann uit Badhoevedorp 
als voorzitter gekozen. Hij neemt de 
plaats in van drs. A. M. Bom die zich 
niet meer herkiesbaar stelde. Vice-voor
zitter in de plaats van de heer P. J. 
Sanderse die als bestuurslid bedankte, 
werd de heer A. Q. de Flines uit Bus
sum. Als nieuwe bestuursleden deden 
hun intrede: de heren C. H. van Wes
sem, Hilversum, mr. A. L. Versteeg, La
ren en L. H. M .. Trouw, Halfweg. 

In de plaats van de heer mr. J. E. 
Goudsmit die niet meer herkiesbaar 
was, werd de heer P.M. van Drooge uit 
Heemstede tot lid van de partijraad ge
kozen. 

• In de afdeling Breda zijn de heren 
W. Verwey en ir. R. H. Pegel tussen
tijds afgetreden als voorzitter en vice
voorzitter wegens hun respectievelijke 
werkzaamheden als voorzitter en secre
taris van de kamercentrale Tilburg. De 
ledenvergadering van de afdeling Breda 
koos een nieuw bestuur dat er als volgt 
uitziet: K. B. van Buuren, voorzitter, J. 
P. W. A. A. M. Taks, vice-voorzitter, 
mevrouw A. Verhey van Wijk-Romeijn, 
secretaris, J. A. W. van der Zande, 
tweede secretaris, F. J. Melzer jr., pen
ningmeester, mevrouw W. Jäger-Mid
delbeek en jhr. mr. J. J. van der Goes 
van Naters, . leden. Het adres van het 
secretariaat: Banckertweg 3, Breda, tel. 
01600 - 31489. 

11 november: "Gaat de VVD een nieu
we koers varen?" is het onderwerp 
waarover dr. R. de Korte, lid van het 
hoofdbestuur en kandidaat-lid van de 
Tweede Kan1er, zal spreken voor de af
deling Leèrdam. 20.00 uur hotel Luculles. 

22 november: In het kader van de 
liberale societeit spreekt oud-minister 
W. den Toom te Groningen over de 
NAVO. Restaurant R 2000. 

22 november: Drs. L. van Leeuwen, 
lid van de Rijnmondraad voor de VVD, 
vervolgt zijn reeks spreekbeurten over 
de gewestvorm'tng in Rhoon-Poortugaal. 

23 november: Op de ledenvergadering 
van de afdeling Wassenaar spreekt dr. 
R. de Korte over "De plaats van de 
VVD". 20.15 uur. Nederlandse Protestan
tenbond. 

24 november: Drs. L. van Leeuwen 
spreekt in de Oranjeboom-brouwerij in 
Rotterdam voor de liberale studenten
vereniging Rotterdam over "Liberale 
politiek in de jaren zeventig". 

27 november: Drs. L. van Leeuwen, 
ditmaal in hotel .,De Oude Hoorn" in 
Oud-Beijerland, over: "Gewestvorming. 
Hoekse waard bij Rijnmond?" 

29 november: de afdeling Berkel en 
Rodenrijs belegt om 20.00 uur in de bo
venzaal van café Schuring, Herenstraat, 
een bijeenkomst die voornamelijk ge
wijd zal zijn aan een discussie over het 
te voeren beleid in de gemeente, mede in 
het licht van de komende algemene be
schouwingen over de begroting 1972. 

De statencentrale Den Helder verga
dert maandagavond 22 november in 
theater Royal te Schagen. Bij de be
stuursverkiezing moet in zes vacatures 
voorzien worden. Alleen de heren P. van 
Duin uit Anna Paulowna, secretaris en 
N. Dros uit Texel, zijn herkiesbaar. 

raadslid, die beiden · tevens lid zijn 
van de Tweede Kamer. 

16 NOVEMBER 

Op een politieke teach-in, georgani
seerd door de HTS te 's Hertogen
bosch wordt de VVD vertegenwoor
digd door L. M. de Beer. Zijn oppo" 
nenten zijn: de heren Stermerdinck 
(PvdA) en Van der Lek (PSP). 
Aanvang 20.00 uur. ' 

22 NOVEMBER 

Drs. Th. H. Joekes besp1 eekt voor 
de afdeling Tiel de actuele politieke 
situatie. 

Mevr. drs. N. Smit-Kroes woont een 
semi-openbare discussieavond van 
dè afdeling Sliedrecht over onder
wijsproblematiek bij. 

Senator H. J. Louwes spreekt voor 
de staten-centrale Franeker. 

24 NOVEMBER 

Mr. A. Geurtsen houdt een spreek
beurt voor de Liberale Studenten
vereniging te Delft. (12.30 uur) 

25 NOVEMBER 

De afdeling Eindhoven organiseert 
een discussie tussen drs. Th. H. Joe
kes en de financiële deskundige van 

D'66, drs. A. de Goede, over het 

• In de afdeling Doetinchem heeft de 
heer B. U. Haagsma besloten het voor
zitterschap dat hij zeven jaar heeft ver
vuld, neer te leggen mede in verband 
met zijn benoeming tot lid van de Pro
vinciale Staten van Gelderland. Het 
nieuwe bestuur is als volgt samenge
steld: J. Worster jr., voorzitter, me
vrouw A. Horsting-Rijpsma, vice-voor
zitter, H. C. Stol, secretaris (externe 
zalten), J. E. Vos, secretaris (interne 
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regeringsbeleid. 20.00 uur Café-res
taurant Esplanade, Begijnenhof 35. 

29 NOVEMBER 

Voor het ,.politiek café" van dé af
deling Capelle ajd IJssel spreekt 

drs. G. M. V. van Aardenne over 
,,Verandering van ondernemingsvor
men en ondernemingsrecht". 20.15 
uur Café-restaurant .,De Koper
wiek". 

6DEC~~. 
Mevr. mr.-E. .. .l'eder-Smit geeft voor 
de afdeling ltrieber~en een toelich
ting op de' áoor haar uitgebrachte 
nota Volksgezondheid. 

7 DECEMBER 

L. M. de Beer· spreekt voor de afde
ling 's-Gravenhage 20.15 uur. 

10 DECEMBER 

Mevr. mr. E. Veder-Smit heeft zit
ting in een forum dat wordt georga
niseerd door de J.O.V.D. te Gronin
gen. 

11 DECEMBER 

Op de propaganda-feestavond van 
de Liberale Kring Meppel-Steenwijk 
e.o. te Havelte is mr. H. E. Koning 
te gast. 20.00 uur zaal Buter. 

zaken), W. Jonker, penningmeester en 
mevrouw A. M. IJdel-Knijpers en J. H. 
L. Fronen, leden. Het secretariaat is ge
vestigd in de ·Airbornestraat 35 te Doe
tinchem. 

e Mejuffrouw mr. A. Kappeyne van de 
Coppello, lid van de Tweede-Kamerfrac
tie van de VVD, is benoemd tot lid van 
de kiesraad. Voorheen was zij adjunct
secretaris van de kiesraad. 

Kandidaten vnor dagelijks bestuur 
Het hoofdbestuur heeft in zijn ver

gadering van 22 oktober krachtens art. 
22, eerste lid. van het huishoudelijk 
reglement, kandidaat gesteld voor de 
twee tussentijdse vacatures in het dage
lijks bestuur (twee secretarissen) de 
heren dr. R. W. de Korte te Reeuwijk, 
thans lid van het hoofdbestuur voor de 
Rijkskieskring Leiden, en P. Ch. Vogely 
te Diepenheim, thans lid van het hoofd
bestuur voor de Rijkskieskring. Zwolle. 

Krachtens al't. 22, tweede lid, is de 
ledenvergadering van iedere afdeling 
bevoegd eveneens kandidaten te stellen. 
Voor elke te vervullen plaats mag één 
kandidaat worden opgegeven. 

Krachtens art. 24, tweede lid, dient 
deze opgave te geschieden vóór 3,1 de
cember a.s., en is een ·kandidaatstelling 
slechts geldig indien de kandidaat zich 

c vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en DemoCI·a
tie is geve&tigd te Amsterdam, Nieuwe 
llei·engracht 89·B. Hoofdredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie ia 
de beer Ph. C. la Chapelle. 

De abormementen-administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van , Je VVD, 1\.oningirmegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
uementen-arlministratie, 070 • 1117U). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dns tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie·exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westlilaak 180 (posthus 824) te 
Jtottenlam, tf'll'l'oon OIO • 147211. 

schriftelijk bereid heeft verklaard haar 
te aanvaarden. 

In het geval de heer De Korte tot lid 
van het dagelijks bestuur wordt ver
kozen zal in de Rijkskieskring Leiden 
een vacature ontstaan in het hoofd
bestuur. 

De afdelingen binnen de Rijkskieskring 
Leiden zijn gerechtigd tot 31 december 
a.s. voornamelijk een kandidaat voor 
deze eventuele vacature op te geven. 

De heer Vogely is in 1972 aan de 
beurt van periodieke aftreding en is 
terstond herkiesbaar. Voor de Rijkskies
kring Zwolle ontstaat derhalve, onge
acht de eventuele verkiezing van de heer 
Vogely tot lid van het dagelijks bestuur, 
een vacature, waarvoor de afdelingen 
binnen die Rijkskieskring gerechtigd 
zijn tot 31 december a.s. een kandidaat 
op te geven. 

algemeen 
secretariaat 

Het alg·emeen se(•ret•U'iaat van de 
VVD is gevestigd te Den Haag, Jionin· 
girmegracht 61, telefoon (070) 604803. 
Postreke1ûng: 67880 ten name van de 
algemeen sec1·etaris van de VVD te Den 
Haag. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Het secretariaat van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer is gevestigd in het 
gebouw van de Tweede Kamer, Bin
nenhof 1 A te Den Haag. Tfllflfoon 
(070) . 6149 11. 

'72 
Tl<~ uruR per 1 januari of event. eerder 

MODERNE REPRESENTATIEVE 
KANTOOR/ SHOWROOMRUIMTE 

gestoffeerd, 150 m2, parterre en 1e etage, beste gedeelte PrinsengFachU 
Amsterdam, bij Leidsestraat en Spui. 
Veel dag- en veel kunstlicht; telefoon met neventoestel; 2 toiletten- kitche
nette - muurkluis - event. magazijn/archiefruimte extra beschikbaar - 40 
parkeenneters op 5---50 mtr afstand; buur 1 4.400,- p. kwart. incl. cv. 
Inl.: hr. F. H. Drost, Prinsengracht 549, Amsterdam, tel. 020 -. 23 78 42 .. 
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nderdeloep ' ) 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

PRIKKELS 
mt een hoofdartikel in De Tijd 

naar aanleiding van het besluit 
van het KVP-bestunr om niet de 
wnd. voorzittier van de partiJ Th. 
Laan maar dr. ir. D. de Zeeuw als 
partijvoorzitter voor te dragen: 
"Zo zit de KVP dan plotseDog 
weer met de rode draad, die ze In 
de wilde run op de kabinetszetels 
uit de handen had laten glippen. 
Want de heer De Zeeuw wll wel 
wa.t. Met name wn hij steun ge
ven aan een meerderheidsbeleid 
met de linkse partijen. Wat dat 
- zo vlak na de vorming van een 
kabinet met de VVD - betekent, 
valt moeilijk te raden." 

Het lid van de Tweede Kamer 
voor D'66 mej. mr. A. Goudsmit 
in een gesprek met De Haagse 
Post: "Hans (van Mierlo) heeft 
zich zó vastgebeten in de samen
werking met de PvdA, hij vindt 
dat onderhandelen - en vaak 
winnen - zó leuk, dat hij elke' 
àndere oplossing als onwaarachtig 
ervaart." 

Uit het weekblad Accent: Een 
atlete sprak onlangs de volgende 
woorden: "Het kabinet vergeet 
dat prestaties van de topsporters 
stimulerend< werken<. op miljoenen 
anderen. Eén Ard Schenk, één Jo
han Cruyff is voor ons land meer 
waard dan de heren Schut en 
Beeruink.'' Accent: "Dat hangt er 
helemaal vanaf hoe je het bekijkt. 
Minister Schut probeerde de wo
ningbouw te bevorderen, maar 
als Cruyff op een doordeweekse 
dag speelde, namen alle bouwvak
kers een snipperdag.'' 

Uit de "Achtergrond"-rubriek 
in het Algemeen Dagblad: "Het is 
fnuikend voor een politieke par
tij als zij voortdurend bezig is met 
de vraag: opheffen of <niet? Zo'n 
partij kan er op een bepaald 
ogenblik beter het bijltje bij neer
leggen om zich in de ogen van 
de kiezers niet belachelijk te ma· 
ken. Een dergelijke partij is de 
Politieke Partij Radicalen, eer
tijds een ribje uit het onwillige 
lichaam van de KVP.'' 

• VVD in Lelystad 
De VVD zal thans óók in de advies

raad van Lelystad (de voorloper van de 
toekomstige echte gemeenteraad) verte
genwoordigd zijn. Bij de op 28 oktober 
jl. gehouden verkiezing voor deze raad 
steeg het percentage der op de VVD
lijst uitgebrachte stemmen van 9 pct. in 
1969 tot 1~,1 pct. thans. En aangezien 
het totale zeteltal in de adviesraad bijna 
werd verdubbeld van 7 tot 13 zetels, 
betekende dit percentage dat de VVD 
nu meteen met twee zetels in de raad 
kwam. 

Evenals bij de kort geleden in Dron
ten gehouden verkiezing, waren de 
PvdA, D'66 en de PPR weer verenigd 
op een PAK-lijst. Er bleek ook bij deze 
gelegenheid weer eens, hoe vooral bij 
plaatselijke verkiezingen slechts enkele 
stemmen een belangrijke rol kunnen 
spelen. Bij de verdeling van een restze
tel bleek deze met een verschil van min
der dan tien reststemmen toe te vallen 
aan de VVD-lijst en niet aan die van 
het PAK, dat daarmee tevens net niet 
de absolute meerderheid in de raad ver
kreeg. 

Het Progressief Akkoord (PAK) ging 
in percentage iets vooruit, namelijk van 
47,8 pct. naar 48,3< pct., maar raàkte, als 
gezegd, toch zijn absolute meerderheid 
in zeteltal kwijt, doordat er minder 
reststemmen overbleven. In de oude ad
viescommissie had het PAK vier van de 
zeven zetels, doch thans kreeg het zes 
van de dertien zetels. 

De CCP-lijst (Combinatie Christelijke 
Partijen) werd in Lelystad alleen ge
vormd door de ARP en de CHU. Deze 
combinatie liep in percentage terug van 
31,9 pct. ii) 1969 tot 27,6 pct. thans. Zij 
kreeg nu vier zetels, tegen twee in 1969. 
De KVP, met een eigen lijst, daalde 
eveneens in percentage en \vel van 11,3 
pct. in 1969 tot 8,7 pct. in 1971. On
danks de toeneming van het te verdelen 
aantal zetels bleef de KVP daardoor op 
één zetel staan. 

De Democratische Socialisten '70 
(DS'70), die dit jaar voor het eerst mee
deden, behaalden in Lelystad 3,4 pct., 
hetgeen betekende dat zij geen zetel be
haalden. 

De voor de VVD in de adviesraad ge
kozen leden zijn de heren: E. Jensé en 
A. Poot. 

Hieronder volgt nog een overzicht van 
de totale uitslag in 1969 en in 1971: 

1969 1971 

Perc. Zetels Perc. Zetels 

PAK 47,8 4 48,3 6 
CCP 31,9 2 27,8 4 
VVD 9,--- 10,1 2 
KVP 11.3 1 8,7 1 
DS '70 3,4 
GPV ....... <. --- 1,7 

··--·---· 
100, 7 100,-. 13 

•. Prins Bernhar~ 
Wat de staatsrechtelijke kant van het 

"interview-incident" met betrekking tot 
prins Bernhard als lid van het Konink
lijk Huis betreft willen we dat incident 
ook hier graag als gesloten beschouwen 
en daar, na het antwoord van de minis
ter-president aan de Kamerleden, niet 
achteraf nog weer op terugkomen. 

Het lijkt mij echter wel op zijn plaats 
om hier aan de, zij het min of meer 
terloops, door de Prins geopperde ge
dachten enige aandacht te wijden. 

Prins Bernhard is een dynamische fi
guur; een man die in andere omstandig
heden een succesvol en geacht leider 
van een groot (wereld)concem zou kun
nen zijn. In de hoge en zeer bijzondere 
positie waarin hij zich als Prins-gemaal 
bevindt, heeft hij met zijn grenzeloze 
activiteit, zijn initiatieven en functies en 
zijn connecties in de gehele wereld, het 
land vele en grote diensten bewezen. En 
hij doet dat nog dagelijks. Om dan nog 
maar te zwijgen over zijn belangrijke 
rol en moedige optreden in de tweede 
wereldoorlog aan de zijde van onze ge
allieerde bondgenoten. Zijn militaire 
rangen en zijn functie van inspecteur
generaal van de krijgsmacht komen 
hem dan ook alleszins toe en zijn func
tie van inspecteur-generaal beschouwt 
hij terecht niet als eèn ere-functie, maar 
die heeft hij - binnen de bèstaande 
verhoudingen - waardevolle inhoud we
ten te geven. Wij zijn hem, als volk, 
voor dit alles grote dank verschuldigd. 

Wie heeft echter, uit de mond van een 

groot zakenman, bankdirecteur of- in
dustrieel na een moeilijk parleme~I'J.ir 
gevecht over belangrijke vraagstukken 
nooit de verzuchting horen slaken: "Als 
ik in mijn bedrijf zó zou moeten wer
ken, zouden we wel kunnen inpakken. 
Dan zouden beslissingen altijd te laat 
komen en belangrijke opdrachten onze 
neus voorbij gaan." 

Die redenering is voor de onderne
ming juist, maar de denkfout is, dat 
men de Staat vergelijkt met een (grote) 
onderneming. Ir. J. J. Pot, uit Slikker
veer, schreef dat in een ingezonden 
stukje in De Telegraaf heel typerend: 

"Niemand kan behoorlijk werken als 
hij voortdurend wordt lastig gevallen. 
Daarom benoemt een raad van commis
sarissen een directeur die de zaak moet 
leiden. Daarbij wordt de persoon van de 
directeur beoordeeld en eventueel ver
vangen als de zaak niet floreert. Maal' 
zolang de directeur het . vertrouwen 
heeft moet hij vrijheid< van handelen 
hebben om te kunnen werken. Zo moet 
dan ook de volksvertegenwoordiging een 
raad van commissarissen zijn die de uit
voerders - de ministers - benoemt, 
vertrouwen sehenkt, vrijheid van hande
len geeft en eens per jaar (per twee 
jaar zei de Prins) beoordeelt. Zoals het 
nu gaat wordt ons land steeds meer 
onbestuurbaar." 

Aldus deze inzender in De TelegraaL 

• Democratie 
Wetten zijn: alle burgers bindende re

gelingen, welker naleving zelfs met 
strarsancties kan worden afgedwongen. 
Die wetten kunnen van grote principiële 
betekênis zijn en diep ingrijpen zowel in 
onze maatschappelijke verhoudingen in 
het algemeen als in het leven. van hon
derdduizenden individuele burgers. De 
beslissing daarover en óók de wijze van 
uitvoering daarvan zijn mede in hun ge
volgen eenvoudig niet vergelijkbaar met 
die in welk groot concern dan ook. Zij 
zijn van gans andere aard en hebben 
een dwingend karakter. 

In een liberale democratie, zoals die 
hier te lande vooral door Thorbecke 
zijn vorm en inhoud heeft gekregen, is 
geen andere procedure denkbaar en 
aanvaardbaar< dan dat de Staten-Gene
raal mede-wetgevers en tevens de dage
lijkse controleurs zijn van het rege
ringsbeleid. 

En· mede-wetgeven en controleren be
tekent: bijna dagelijks waakzaam en 
actief zijn. De kranten, die nu ingezon
den <stukken bevatten. als het geciteerde 
(want er zijn er meer geweest in deze 
geest), doen trouwens ook niet anders 
dan de regeringsvoomemens, zodra die 
als voornemens of voorstellen bekend 
worden, begeleiden en waar nodig 
geacht: bekritiseren. En dat bekritise
ren heeft alleen werkelijk zin, wanneer 
dan tevens de mogelijkheid bestaat om 
"in gemeen overleg tussen regering en 
Staten-Generaal" (zoals de Koningin 
dat zo typerend pleegt uit te drukken) 
tot wijzigingen te komen. Als middelen 
daartoe heeft de Tweede Kamer dan o.a. 
het zo belangrijke amendementsrecht, 
terwijl b e I d e Kamers mede-wetgevers 
zijn. 

Een volmacht-stelsel zou dat mede
wetgeven en die permanente controle 
praktisch onmogelijk maken. Het zou 
volstrekt in strijd zijn met de grondsla
gen van onze parlementaire democratie. 

Dat de democratie in het algemeen 
langzaam werkt, kan worden toegege
ven, maar ook veranderingen in de 
rechtsovertuiging voltrekken zich niet 
van de ene dag op de andere. Bovendien 
is meermalen in de praktijk aangetoond 
dat in dringende gevallen ook het wet
gevende apparaat snel weet te werken 
en noodregelingen zelfs in enkele dagen 

tot stand kunnen worden gebracht. Het 
is gebeurd, dat een zeer urgente zaak 
met voorrang en grote spoed in de 
Tweede Kanier werd behandeld en bin-. 
nen enkele dagen ook de Eerste Kamer 
was gepasseerd. 

Onze parlementaire democratie is niet 
onfeilbaar en heeft haar bezwaren (zo 
bijvoorbeeld de te grote politieke ver
brokkeling, maar dat hebben de kiezers 
zelf in handen), maar zij is met al haar 
- voor verbetering altijd vatbare -
feilen, verre te verkiezen boven welk 
ander systeem ook! 

• Middenpartij (3) 
Ons overzicht van de reacties "van 

buiten" op de suggestie van mevrouw 
Van Someren voortzettend, komen we 
tot het hoofdredactionele commentaar in 
NRCJHandelsblad (van 27 en 28 sep· 
tember). 

Dit blad betoogde, dat een "midden" 
veronderstelt een groepering links en 
een groepering rechts van het midden. 
Na het pleidooi van mevrouw Van So
meren voor een "brede middenvolkspar
tij" rijst de vraag wat er dan wel rechts 
van die partij overblijft. Het blad achtte 
het bepaald onjuist te menen dat de 
meer behoudende krachten in ons volk 
voldoende vertegenwoordigd worden 
door partijtjes als GPV, SGP,. Boeren
en Middenstandspartijtjes. 

Mevrouw Van Someren zei op de Par
tijraad dat baars inziens de kiezers er
bij gebaat zouden zijn als aan de vol
gende verkiezingen "drie duidelijke poli
tieke partijen" zouden deelnemen: con
fessionelen, progressieven en de "brede 
middenvolkspartij", waarin de VVD dan 
bereid zou moeten zijn op te gaan. Hier
uit zou blijken dat zij de confessionelen 
als de groepering rechts van het mid
den ziet. NRCJHandelsblad vond dat 
echter een "volkomen verkeerde waar
neming". Het is juist het kenmerk van 
de confessionele partijen dat zij in het 
midden moeten zitten, op straffe van 
verlies van hetzij hun linker-, hetzij hun 
rechtervleugel. 

Het blad zou het geen schande vinden 
indien de VVD, in plaats van op te gaan 
in de "amorfe middenpartij die alle kan
ten uit kan," een concentratiepunt rechts 
van het midden zou vormen. Aan dat 
laatste bestaat behoefte. En aangezien 
de VVD al aan de behoudende kant van 
het midden staat, zou zij overigens niets 
anders doen dan de bestaande toestand 
"expliciteren" (om een naar modewoord 
te gebruiken). 

De heer Wiegel toonde zich nogal 
"pijnlijk getroffen" dat juist een "libe
raal blad" de VVD ~houdend had ge
noemd. Waarop de hoofdredactie nog
maals betoogde dat "behoudend" toch 
helemaal geen scheldwoord is. Zij had, 
naar zij opmerkte, trouwens ook niet 
geschreven dat de VVD een "behouden
de partij" is, maar dat zij "aan de behou
dende kant van het midden staat". Zij 
betreurde het tegelijk, dat de vroegere 
Partij van de Vrijheid en vervolgens de 
VVD het mooie woord "liberaal" uit 
haar naam had weggelaten en wees er 
op, dat "behoudend" een relatief begrip 
is. "Als alle partijen met elkaar, althans 
verbaal, wedijveren in progressiviteit, 
dan is de partij die daar het minst aan 
meedoet, behoudend ten opzichte van de 
andere partijen. Ook dat is geen schan
de, in tegendeel, het algemeen belang 
vraagt om zo'n tegenwicht." 

Ten slotte betoogde het blad, dat con
servatieve regeringen in Engeland, met 
hun sociale politiek,,<in het na-oorlogse 
verleden vaak genoeg padden bewezen, 
dat "behoudend" niet hetzelfde is als 
.. re act ionair" < 
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ROTTERDAM 

e De districtscentrale Rijnmond van de 
VVD houdt maandag 29 november 
's avonds 8 uur in het· Rijnhotel te 
Rotterdam haar jaarlijkse vergadering. 
Dë agenda vermeldt o.a. een verhoging 
van de bijdragen der afdelingen en de 
ve'rkiezing van enige bestuursleden. Älle 

- VVD-leden in het Rijnmondgebied heb
ben toegang tot de vergadering. 

e Het bestuur van de afdeling Rotter
dam heeft een werkgroep in het leven 
geroepen ter bestudering van de nota 
over de volksgezondheid die het liberale 
Tweede-Kamerlid mevrouw mr. E. Ve
der-Smit heeft uitgebracht. Voorzitter 
van ··de werkgroep is (Ie heer J. J. Mul
der; Ook een aantal actuele vraagstuk
ken zullen ter sprake komen. 

e Het liberale gemeenteraadslid W. Bag
german heeft van B en W antwoord · 
gekregen op zijn schriftelijke vragen 

·oyer de huisvesting van buitenlandse ar
beiders. Het college acht de onmiddel
lijke sluiting van alle daarvoor in aan
merking ·komende pensions niet moge
lijk. Het streven Is er echter op gericht 
per week 6én ·inferieure inrichting , te 

· sluiten. t.n een half jaar kan dan orde 
'· . op zaken zij_n gesteld. 

DENHAAG 

• Het secretariaat van de afde•ing 
Den Haag is gevestigd: Leuvensestr. 20, 
telefoon: 07o-55 44 40. 

eindermaats bestuur 

O.:PNIEUW heeft de Rotterdamse ge
meenteraad in meerderheid, een 

staaltje vi:m ·ondermaats bestuur laten 
zien. Dat gebeurde. bij de interpeUatie 
van mr. F. H. Kernkamp (peg) over de 
toekomst van het vliegvetd in de polder 
Zestienhoven; Aan het einde van de in
terpellatie, waarbij ook de door het col
lege uitgebrachte nota "Rotterdam en 
de luchthaven" in discussie was, nam de 
mad met 34 tegen 9 stemmen een motie 
aan, waarin werd uitgesproken dat het 
vliegveld moet worden gesloten en dat 
in afwachting daarvan een studie moet 
worden gemaakt van· alternatieve ge
bruiksmogelijkheden voor het vrijko
mende terrein. Voorts werd het college 
gevraagd een aantal voorzieningen te 
treffen om reeds nu het luchtverkeer op 
Zestienhoven te beperken. 

We moeten goed beseffen dat de 
meerderheid van de raad b:i deze motie 
alleen maar een uitspraak heeft gedaan. 
Een besl,uit is er (nog) nièt. Bovendien 
is in de motie geen tijdstip voor de 
sluiting genoemd. Dit neemt natuurlijk 
niet weg dat burgemeester en wethou
ders naar goed parlementair gebruik 
moeten onderzoeken · wat zij met die 
meerderheidsuitspraak moeten begin
nen. Waarbij wij mefeen \villen aante
kenen dat het eeri knullige uitspraak is, 
het beatuur van de stad met de grootste 
haven ter wereld onwaardig. 

Die · stad kàn gewoon niet zonder éen 
luchthaven in haar nabijheid. Nu is het 
op zichzelf niet zo verschrikkelijk 
moeilijk begrip te hebben voor hen die 
beweren, dat het vliegveld Zestienhoven 
niet zo gelukkig is gesitueerd. Maar wie 
met alle geweld het vliegveld wil sluiten 
~I dan· toch eerst moeten aangeven 
waar een vervangend vliegveld moet ko
men. Aan die eis is de meerderheid van 
de raad gemakshalve maar voorbijge
gaan. Hij heeft er de voorkeur aan ge
geven met verbijsterend gemak de eigen 
glazen in te gooien, zoals in een com
mentaar van het Algemeen Dagblad te 
lezen viel. Het blad onderstreepte daar
mee op zijn manier dat dit krachten-

Des lndes 

EEN gevoel van weemoed zal vooral 
de wat ouderen onder ons hebben 

vervuld bij het vernemen van het be
l'icht, dat botel Des Indes we~d gesloten. 

Dit hotel van "standing", zoals een his
toricus het een veertig jaar geleden be
schreef, heeft in onze stad /bijna een 
eeuw lang een bijzondere pla.áts ingeno
men. Het is vele groten der aarde tot 
tijdelijk verblijf geweest. Waarschijnlijk 
heeft het z'n grootste historische mo
ment beleefd in de avond van 7 decem
ber 1900 toen Paul Krüger er · onder 
stormachtige ovaties van een samenge
stroomde menigte er zijn intrek nam. 

Des Indes was een hotel waar men "af
stapte'!. Al miste het dan bijzonder ar
chitectonische schoonheid, toch paste het 
wonderwel in de statige omgeving van 
het Voorhout. Eertijds - in 1870 -
diende het baron Van Brienen tot de 
Groote Lint tot kapitale woning. In 1881 
werd het in een "logement van den eer-

. sten rang" herschapen. "Het is een stuk 
van het luxueuze en rijke verleden van 
Nederland", heeft directeur Rey jr. ver
klaard. Vooral tussen de twee wereld
oorlogen was De Indes "de" gelegenheid 
voor ·grote ontvangsten, gala-diners en 
bals. Het gastenboek vermeldt behalve 
de naam van· Paul Krüger die. van Anna 
Pawlowa, die er haar sterfbed vond, van 
de keizer van Ethiopië, Hirohito (toen 
nog kroonprins), Eisenhower en nog vele 
andere bekende figuren. Voor de luxe 
van Des Indes was blijkbaar geen 
plaats meer. Onze tijd stelt kennelijk 
andere eisen. Het zij zo, maar jammer 
is het wel. Andere hotels van "stan
ding", zoals de Oude Doelen en Paulez 
verdwenen al eerder uit ons stadsbeeld. 

veld van economische bedri.jvigheid een 
luchthaven.· riiet kan ontberen. 

De motie was hetziJ een verwerpelijk 
gebaar in de richting van het kiezers
volk, hetzij een teken van politiek onbe
nul. Zij was in elk geval een bescha
mende slag in de lucht. De raad heeft 
over de sluiting van het vliegveld niets 
te zeggen. Dat is namelijk een zaak van 
het ministerie voor verkeer en water
staat. De raad zou ook niets te beslissen 
hebben over de aanwijzing van een ver
vangende luchthaven, zelfs al zou hij 
dat willen doen. Want ook wat dat be
treft liggen de competenties in het lan
delijke vlak. 

Er is in de Rotte1·damse raad weer 
eens iets gebeurd dat diep zal worden 
betreurd door allen, die de democratie 

· een goed hart toedragen en die het par
lementaire spel volgens de regels ge
speeld willen zien. Tot heri moet zeker 
mr. H. C. G. L. Polak worden gerekend, 
de man die als wethouder voor het ver
keer. de meerderheid van de raad tot 
andere, betere inzichten inoest zien te . 
brengen, maar daarin niet' slaagde. Hij 
was terecht fel gekant tegen de inhoud 
van de motie. Het· i:s dan ook niet onbe
grijpelijk dat hij de raad liet weten te 
zullen overwegen of hij "persoonlijke 
consequenties·~ zou moeten verbinden 
aan een eventuele uitvoering van de ge
stelde eisen door het. college. 

Dat was een forse reactie, die. ~enne
lijk voortvloeide uit een gevoel van bit-

' tere teleurstelling. Teleurstelling over 
het ontbreken van fundamenteel inzicht 
bij een groot deel van de raad, maar 
misschien meer nog over de afvalligheid 
van verscheidene wethouders. Daarmee 
komen we terug op onze eerdere mede
deling dat bij de interpellatie ook be
trokken was de nota van het college 
over de tOekomst van de luchthaven. 
Deze nota mondde uit in enige conclu
sies, waarvan de belangrijkste wel was 
dat aan de verdwijning van Zestienho
ven niet kan worden gedacht zolang 
niet vaststaat, dat de tweede nationale 
luchthaven. in Mi.dwest-Nederland zal 

NA dit stukje weemoedige historie zijn 
we wel genoodzaakt over te gaan 

tot de harde werkelijkheid, zoals b. en 
w. ons die tonen in de begroting voor 
1972. Die geeft een record tekort van 
f 22,5 miljoen te zien, zes miljoen meer 
dan de begroting voor het lopende jaar. 
Nu telt een miljoen meer of minder te
genwoordig niet zo veel en dus zullen · 

. onze bestuurders er waarschijnlijk niet 
eens erg zwaar· aan tillen. Daar lijkt 
temeer reden voor, wanneer minister 
Geertsema zijn mededeling in de Twee
de Kamer weet waar te maken, dat 
uiterlijk in 1975 de financiën van de 
vier grootste· gemeenten gezond ge
maakt zullen zijn. Er is eigenlijk te 
minder reden om ons over het tekort 
van f 22;5 miljoen op te winden als we 
in aanmerking nemen; dat alleen al de 
exploitatie van het openbaar vervoer 
(HTM) een exploitatieverlies van f 33 
miljoen zal opleveren, van welk bedrag 
het Rijk in elk geval enige miljoenen 
voor zijn rekening zal nemen. 

Het is echter onjuist te veronderstel
len, dat er zonder het tekort van de 
HTM geen begrotingstekort zou zijn. 
Om een nog groter· gat te stoppen zal 
de gemeenteraad heel wat voorstellen 
van b. en w. tot verhoging van de in
komsten· moeten aanvaarden. Gaat de 
raad akkoord dan worden duurder: 
elektriciteit voor huishoudelijk gebruik 
( + 7 pct.}, drinkwater ( + 15 pct.), keu· 
kengeisers en boilers, straatbelasting 
(van 19,2 naar 22 pct.), rioolbelasting 
(van 6 naar 7 pct.), r-ioolrecht, reini
gingsrecht, de leges voor bouw- en hin
derwetvergunningen, de kampeertarie
ven, de slachthuistarieven èn de tarie
ven voor tram en bus. 

De begroting legt veel nadruk op de 
woningbouw, de sanering en het ver
keer. Bijzonder interessant is de nieuwe 
benadering, die b. en w. geven van de 
voltooiing van het Bezuidenhoutkwar
tier. Trouwens de gehele problematiek 
van de stadsvernieuwing krijgt wellicht 
een andere opzet. B. en w. vragen zich 
af of het accent van de Bezuidenhoutse 
kantorenwijk niet wat moet worden 
verlegd; m.a.w. of daar niet toch meer 
woningbouw moèt komen. Eenzelfde ac
centverschuiving wordt in andere te 
vernieuwen stadsgedeelten overwogen. 
Zelf denken we daarbij aan het Spui
kwartier, aan het plan de Nieuwe Hout, 
dat, toen dit in de openbaarheid werd 
gebracht, bij ons onmiddellijk de vraag 
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worden aangelegd. 
Deze conclusies hadden alle acht wet

houders onderschreven. Niettemin gaven 
zes wethouders hun stem aan een motie 
die strijdig was met de' conclusies van 
de nota. Met de heer Polak was alleen 
wethouder De Vos (kvP) çonsequent 
genoeg om tegen de motie-Kernkamp te 
stemmen. Voor de geschiedschrijving 
moge daaraan worden toegevoegd dat 
de andere tegenstemmers bestonden uit 
de vier liberale en de drie communisti
sche raadsleden. 

Op dit ogenblik is er nog geen zeker
heid of wethouder Polak uit de gang 
van zaken inderdaad zijn persoonlijke 
consequenties zal trekken. 'Wij kunnen 
vooralsnog alleen maar zeggen dat hij 
na de laatste raadsverkiezingen slechts 
moeilijk te bewegen is geweest voor een 
tweede vierjarige periode in het college 
zitting te nemen. Terugkeer naar de ba
lie of een functie in de rechterlijke 
macht zou hem meer hebben aange
staan. Staat hem trouwens nog aan. 

Edoch, wat is in dit geval wijsheid? 
Als de heer Polak zijn p e r s o o n I i j -
k e consequenties trekt, zou dit weleens. 
p o 1 i t i e k e consequenties kunnen 
hebben. Het staat namelijk niet bij voor
baat vast dat zijn heengaan de komst 
van een andere liberaal in het college 
zou inluiden. De huidige constellatie van 
de raad in aanmerking genomen moet 
de kans veel groter worden geacht dat 
een Democraat de vrijkomende zetel zou 
gaan bezetten. 

Misschien zal deze overweging de 
wethouder doen besluiten het bij ram
melen met zijn portefeuille te laten. 
Misschien zou dat besluit hem gemak
kelijker vallen als binnen het college 
een verschuiving van de taken zou kun
nen worden bewerkstelligd. Zien wij het 
echter goed dan zal beslissend zijn het 
gesprek dat een deputatie van het colle
ge binnenkort met de minister van ver
keer en waterstaat hoopt te hebben en 
waarin de vraag op tafel komt te liggen 
of en hoe de motie-Kernkamp kan WOI'

den uitgevoerd. 

deed riJzen of de ontwerpers daar ook 
niet te grote nadruk op kantoren, win
kels, enz. hadden gelegd. We hebben 
aan deze, onze kritiek toen wei toege
voegd ervan bewur:;t tè zijn, dat de 
grond in de oude stad bijzonder duur is, 
te duur voor woningbouw. Toch kan wo
nen in het stadscentrum tot de verleven
diging daarvan bijdragen en we achten 
het een goedè zaak, dat b. en w. zich 
daarover gaan beramen. Met b. en w. 
zijn we overigens van oordeel, dat geen 
al te grote haast met slopen moet wor
den gemaakt. In het verleden is men 
daarmee wellicht wat te snel begonnen, 
althans op een moment, dat de plannen 
voor de nieuwe bebouwing nog niet ge
reed waren of wel gereed zijnde, achteraf 
geen genade konden vinden in de ogen 
van de burgerij of de hogere autoriteit. 

HAAGSE BEGROTING 

Aan Scheveningen - we maken 
slechts hier en daar een kanttekening 
bij de begrotingsstukken - besteden b. 
en w. veel aandacht. Toegezegd wordt 
een voorstel voor de vernieuwing van de 
Scheveningse binnenhaven en dit dan in 
fasen. Achtereenvolgens . een insteekha
ven voor passagiers- en vrachtverKeer, 
kopsteigers voor de visserij en eel\ ac
commodatie voor plezierjachten. Dit zijn 
in wezen oude plannen, maar er schijnt 
nu uitvoering aan te worden gegeven. 

Het andere Scheveningen - de bad
plaats - krijgt ook de nodige aandacht. 
Voor de VVV is het niet prettig van b. 
en w. te moeten vernemen, dat onze 
badplaats onvoldoende wordt "ver
kocht". 'De VVV zal wel zeggen: we 
hebben te weinig middelen en de nationa
le organisatie voor het vreemdelingen
verkeer doet voornamelijk aan Amster
dam-promotion, alsof · Den Haag met 
baltplaats nauwelijks interessant zou 
zijn voor de buitenlandse toerist. Tussen 
haakjes: met belangstelling hebben we 
kennis genomen van het bericht, dat het 
Ned. Congresgebouw lid is geworden 
van een exclusieve internationale con
gresorganisatie, waarmee Den Haag het 
tweede lid van deze organisatie in Euro
pa is geworden. Een dergelijk steuntje 
in de rug kan het Congresgebouw 
goed gebruiken, want op de gemeente
begroting voor 1972 prijkt een totaal 
verlies van bijna tien miljoen gulden. 
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China in de VN 

Mr. dr. C. Berkhouwer, lid van de 
Tweede Kamer, sprak in de radiouit
zending van 1 november jl. over de 
toelating van China tot de VN en 
Engelands lidmaatschap van de EEG. 
De tekst van de toespraak drukken 
wij hiernaastaf. 

Wal en 
schip 

door drs. G. M. V. van Aar
denne, lid voor de VVD van 
de Tweede Kamer en voor
zitter van de sociaal-econo
mische commissie van onze 
partij. 

Toen vredesprijswinnaar Bondskanse
lier Brandt vorig jaar augustus het ver
drag van Moskou sloot, betekende dat 
twee dingen: de Bondsrepubliek was 
niet langer de economische reus en 
tegelijk een politieke dwerg. Vervolgens 
luidde het de bel!indiging in van de pe
riode van de beheersing der wereld door 
twee grootmachten, die tegen het einde 
van de tweede wereldoorlog was begon
nen in Jalta. 

Deze periode is dezer dagen afgeslo
ten. Het bewijs ervan werd toevallig · 
weer geleverd op het Krim-schierei
land: de ontmoeting van Brandt en 
Brezjnew in Oreanda. Tijdens de Krim 
van 1945 waren er als zogenaamde gro- -
te vijf: Rusland, Amerika, Frankrijk, 
Engeland en het toenamlige China. De 
huidige werkelijke grote vijf zijn van 
Oost naar West: Japan, China, de Sow
jet-Unie, het Europa van de zes op weg 
naar de tien en de Verenigde Staten van 
Amerika. 

Met dit beeld voor ogen hebben wij 
vorige week enige gebeurtenissen gere
gistreerd die van historisch belang zijn 
voor het zich wijzigende aanzicht van de 
wereld. 

Daar was eerst in de nacht van maan
dag op dinsdag het besluit van de alge
mene vergadering van de Verenigde Ne
ties om de Chinese Volksrepubliek de 
zetel van China te doen innemen in de 
Verenigde Naties. Drie nachten daarna 
beleefden we, dichter bij huis, het niet 
minder hl.storische besluit van het En
gelse Lagerhuis waardoor Engeland zijn 
entree maakt in Europa. In dezelfde 
week maakte Frankrijks president dui
delijk aan Brezjnew dat Rusland wel 
economische steun van Frankrijk kon 
krijgen, doph dit land de Atlantische 
Alliantie niet de rug wil toekeren. Na 
het heengaan van De Gaulle een derde 
zeer belangrijk evenement voor Europa. 

Wereldvrede 
Zo is het grote China van 700 miljoen 

zielen, bijna een kwart van de wereldbe
volking, in de Verenigde Naties. Ik acht 

De bedrijfsberichten van de laatste tijd 
zullen nu wel aan iedereen duidelijk gé
mäakt hebben dat wij in snel tempo in 
een economische depressie glijden. Men 
kan niet zeggen dat dit onverwacht 
komt, er is genoeg tegen gewaarschuwd. 
Toch bleek het geloof dat de bomen tot 
in de hemel groeien, hardnekkig. 

Onverantwoordelijk doet in dit ver
band de mislukking van het centraal 
loonoverleg aan. Dit temeer omdat de 
spits bij het bedrijfstak-overleg nu zal 
worden afgebeten door de metaal
industrie, waar nu juist - gezien som
mige orderportefeuilles - bij de wet van 
vraag en aanbod de nadruk op de vraag 
naar werknemers ligt. Het is voor mij 
de waag of hier matiging kan worden 
verwacht. ·Intussen komen er berichten 
over extra, zg. incidentele - loonronden 
in de metaalbedrijven in het Waterweg
gebied. Zouden deze leiden tot een druk
ken van het CAO-cijfer, dan is dat een 
juist voorbeeld van ondernemingsgewijze 
loondifferentiatie. Maar even groot is de 
kans dat er töch weer een hefboomwer
king van uitgaat. 

Het is geen wonder dat de roep: "rege
ring, regeer!" steeds luider wordt ge
hoord, al is het dan meestal in kringen 
die geen direct contact hebben met het 
bedrijfsleven. Maar als de regering geen 
praktische mogelijkheden heeft om bijv. 
een algehele inkomensstop (lonen, prij
zen, dividenden, enz.) te handhaven, is 
deze roep een loze kreet. En nog altijd 

het weinig zinvol mij te verdiepen in de 
vraag of de uitwerking negatief of posi
tief zal zijn. De proef op de som kan de 
nabije toekomst leveren. Vietnam is al 
geen gevaar meer voor de wereldvrede. 
President Nixon gaat ~naar China omdat 
hij zonder China niet uit Vletnam komt. 
Ergste bedreiging voor. de wereldvrede 
is op dit moment het conflict tussen 
India en Pakistan. In de bewegende 
driehoek tussen Peking, Moskou en 
Washington zal Peking in het VN-kader 
kunnen bewijzen of het bereid is zijn 
invloed tot het bewaren der vrede aan 
te wenden op Pakistan. De intrede van 
Peking in de VN wordt overschaduwd 
door het uitstoten van Taiwan. 

Bijna driekwart van de leden der VN 
tellen minder inwoners dan Taiwan en 
Nederland. Daarom verdriet het ons dat 
onze delegatie voetstoots meegedaan 
heeft aan de verjaging van Taiwan uit 
de VN, aan de hand van de nogal ruwe 
Albanese resolutie. Men mag dan realist 
willen zijn, een land als het onze zij 
voorzichtig met z.g. "real Politik". 
Handvesten zijn er om de hand aan te 
houden en niet om de hand mee te lich
ten. De verwijdering van een natie van 
14 miljoen zielen, die het handvest van 
de VN op geen enkele wijze heeft ge
schonden, verdraagt zich moeilijk met 
dit handvest. 

Europa 
Terug naar Europa. Tijdens de Haag

se Top van, december 1969 zette presi
dent Pompidou, toen hij Frankrijks veto 
ophief, het licht op groen voor Engelands 
toetreding tot de EEG. Medio dit jaar 
werd Engelands lidmaatschap in 
Luxemburg goedgekeurd en de Engelse 
volksvertegenwoordiging heeft er thans 
haar zegel aan gehecht. Dit lidmaat
schap is, de huidige oppositie vergeet 
dat, blijvend. Het is onopzegbaar. Het 
bet:ekent dat Engeland gelijkwaardig lid 
wordt van een Europese Federatie ·in 
wording. Zij die denken dat Europa in 
de plaats komt van het vroegere Engel
se imperium vergissen zich. Ook Is het 
niet zo dat Europa Engeland meer no-

is de wet van vraag en aanbod sterker 
dan afkondigingen van de overheid. Ik 
moet nog zien wat er in Amerika van 
Nixons stoer afgekondigde stop terecht 
komt. 

Overigens geldt ditzelfde voor de wens 
tot nivellering, die in vakbondskringen 
en sommige politieke groeperingen leeft. 
Men kan inkomensverschillen op ethi
scbe gronden afkeuren - wij behoren 
niet tot degenen die dat doen -- maar 
bl feite worden ook deze bepaald door 
de wet van vraag en aanbod, al zijn er 
nat~urlijk storingsverschijnselen (bijv. 
een historisch naijlen van inkomens
niveaus bij veranderd aanbod). Vandaar 
dat de in Nederland met zoveel over
tuiging toegepaste herverdelingspolitiek 
zo weinig succes gehad heeft. Schaarse 
kwaliteiten zullen, als de maatschappij 
erom vraagt, hoger beloond moeten wor
den - tenzij we in een door muren 
omringde staatssocialistische economie 
verzeild zouden raken, en zelfs dàn blijkt 
er nog enige invloed van deze schaarste. 
In een vrije maatschappij moet het juist 
de aantrekkelijkheid van de positie zijn 
die meer mensen naar deze doet streven. 
Aan de' overheid dan wèl de taak om 
barrières op te ruimen : ik denk aan 
kleuter- en basisonderwijs. Alle acties 
t.o.v. hoger gesalarieerden op dit ogen
blik hebben dan ook hoogstens psycho
logische betekenis. 

Naast het niet bestaan van deze ge
leide inkomenspolitiek wordt ook het 

& 

dig zou hebben dan Engeland Europa. 
Het is eenvoudig zo, dat we aangewezen 
zijn op elkaar. De tijd van het machts
evenwicht op het continent te handha· 
ven door een macht van buiten Is voor
bij. Albion is geen arbiter meer over 
zijn continentale buren, maar wordt me
despeler in de Europa-club. Dat Enge
land Frankrijk zou moeten bijstaan te
genover het economisch overwicht. van 
de Bondsrepubliek is evenzeer een fali
kant verkeerde gedachte. 

Als Denemarken, Ierland en Noorwe
gen ook in de Gemeenschap komen zal 
deze bestaan uit rond 200 miljoen men
sen die allen gelijke rechten en plichten 
hebben in deze economische gemeen
schap. Deze wil een liberaal ideaal ver
vullen, te weten om hen in staat te stel
len zich zo vrij en onbelemmerd moge
lijk over een zo groot mogelijk gebied 
van Europa te bewegen, evenals hun 
goederen, geld en diensten. Hopelijk zal 
ook het oosten van Europa eens open 
komen. Een verenigd West-Europa zal 
zich moeten inspannen tot de ontspan
ning die daartoe leiden moet. 

Top 
Na de top van Den Haag uit 1969 

staat ons voorjaar 1972 een nieuwe top 
van de tien te wachten. Deze zal onder 
meer gaan over ons geld en de verhou.- ' 
ding tot Amerika en Japan. Alles zal 
ondertussen in het werk moeten worden 
gesteld om commcercil!le conflicten met 
deze landen te vermijden en te voor
komen. De monetaire crisis waarin wij 
zitten dringt alleen maar naar ons 
Europese samengaan. Op de komende 
top zal het ook onvermijdelijk zijn te 
praten en te handelen over Europa's 
eigen taken voor haar verdediging. In 
de mate waarin de Verenigde Staten 
hun verplichtingen verminderen zal het 
onvermijdelijk zijn dat die van ons zelf 
toenemen. 

Het einde van 1971 naderende mogen 
we verwachten dat de Europese balans, 
ondanks de kwalijke monetaire debet
post, toch politiek gezien positief zal 
uitvallen. 

ontbreken van een rem op de investe
ringen aangehaald als excuus voor het 
afwijzen-van een loonmatiging. Dit doet 
ook- wat gezocht aan .fn de conjunctuur 
van dit moment. Als de bedrijfswinsten 
zo dalen, nemen de investeringen van
zelf af tot een zodanig niveau, dat er 
weer algemene ongerustheid gaat ont
staan en de roep tot stimulering gehoord 
wordt. 

Hierbij komt dat de verschuiving naar 
het looninkomen een dusdanige druk zet 
op het kapitaalrendement dat dit alleen 
al op den duur moet leiden tot een 
afnemende ' investeringslust. Aangezien 
het hier wellicht een structureel probleem 
betreft, is dit een in feite nog zorglijker 
ontwikkeling. Ook hier zal tenslotte een 
nieuw evenwicht van vraag en aanbod, 
zowel van arbeid als van kapitaal, moe~ 
ten wol'den gevonden. 

Alles bij elkaar genomen lijkt het of 
de wal het schip inderdaad zal gaan 
keren. Als het schip dan later maar weer 
vlot komt en niet op de wal blijft hangen. 
Voor de praktische politiek ben ik van 
mening dat het advies van de wijze 
Ser-mannen (2% loonmatiging per jaar) 
inderdaad het wijste is : als men de 
stroom moet ontzwemmen, doet men dat 
het beste door een scheve koers, niet 
recht op de kant af. Aan de regering de 
taak om in bemiddelingagesprekken de 
partners in het loonoverleg van de nood
zaak hiertoe te overtuigen. Verder gaan 
heeft op dit moment geen zin. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven ~ 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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Waarom "Vrouwen in de VVD"? 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr •. mr.. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

EINDHOVEN 

e Secretariaat afd. Eindhoven. 
Vesálluslaan 30, Eindhoven. 
Tel. 040 ·114587. 

e Op 25 november a.s. beleggen de 
VVD en D'66 een openbare vergadering 
met het regeringsbeleid als inzet. Op 
die ve"rgadering zullen drs Th. H. Joekes 
en de heer A. de Goede ieder een in
leiding houden van 10 minuten. Daarna 
zullen zij ieder vijf minuten gelegenheid 
krijgen voor repliek. Vervolgens kun
nen de aanwezige leden zich onder lei
ding van Cas van Houtert in de discus
se mengen. De bijeenkomst wordt gehou
den In Esplanade, Begijnenhof 35. Aan
vang 8.15 u. 

Tegenwoordig wordt herhaaldelijk de 
vraag gesteld of een aparte Organisatie 
.,Vrouwen in de VVD" nog wel zin heeft 
en of het · lijdstip niet Is aangebroken 
dat de VVD-vrouwen volledig moeten 
integreren in de Partij. Geconstateerd 
kan worden, dat langzamerhand meer 
vrouwen de gemengde vergaderingen 
bezoeken; de integratl~ begint dus door 
te werken. Toch bestaat er bij de VVD
vrouwen nog een grote behoefte om in 
aparte bijeenkomsten van vrouwengroe
pen en discussiegroepen, de Najaarscon
ferentie en de Provinciale Dagen van 
gedachten te wisselen over de proble
men van de huidige maatschappij en 
hierover tot een standpuntbepaling te 
komen. Dit standpunt kan dan in ge
mengde vergaderingen naar voren wor
den gebracht. 

Dit is één van de redenen waarom een 
aparte Organisatie · nog nodig is. Een 
tweede reden is, dat de Organisatie 
"Vrouwen in de VVD" nog een taak 
heeft buiten de VVD nl. de vertegen
woordigingen in andere vrouwenorgani
saties. Zo is onze Organisatie vertegen
woordigd in de 3 landelijke overkoepe
lende vrouwenorganisaties, nl. het Ne
derlandse Vrouwen Comité, de Nationa
le Vrouwen Raad en de Stichting Ned. 
Federatie voor Vrouwelijke Vrijwillige 
Hulpverlening. Ook op regionaal en 
plaatselijk niveau zijn de VVD-vrouwen 
vertegenwoordigd in andere vrouwenor
ganisaties. 

Structuur 

Door haar stichtingavorm kent de Or
ganisatie geen leden, doch omvat alle 
vrouwelijke leden van de VVD. Art. 2 
van onze Statuten luidt: "De Stichting 
heeft tot taak de vrouwelijke leden van 
de VVD te organiseren en stelt zich ·ten 
doel het bevorderen van het onderling 
contact en de politieke meningavorm on
der onze leden. Zij voert propaganda 
·voor de beginselen van de VVD en geeft 
voorlichting en scholing aan vrouwen in 
kennis van staat en maatschappij. Zij 
stimuleert haar sociale en culturele acti-

Agglomeratie 

I n de aanbiedingsbrief van de ont
werpbegroting 1972 verWijst het da

gelijks bestuur van het samenwerkings
orgaan naar zijn aanbiedingsbrief voor 
1971, waarin wordt gesproken over een 
zekere stabilisatie in het functioneren 
van het samenwerkingsorgaan als be
heersinstituut, omdat het in de agglo
meratie een onmisbare, bestuurlijke 
schakei is geworden. Alle deelnemende 
gemeenten zijn het eens over de nood
zaak van het stadsgewest Eindhoven, 
geworteld in gemeentelijke bodem. 

Er zijn ongeveer 35 tot 40 interge
meentelijke in.stituten in Nederland, die 
zich als gewesten presenteren. Maar het 
taken - en bevoegdheden - pakket 
van de gewesten is in veel gevallen niet 
afgestemd op de bestuursproblemen, die 
moeten worden opgelost. Er is dringend 
behoefte aan het wettelijke en financiële 
instrumentarium dat nodig is om de -
veelal van nationaal belang ·zijnde -
ontWikkelingen te kunnen leiden. De 
agglomeratie Eindhoven dreigt volgens 
de aanbiedingsbrief in een situatie te 
geraken, waarin noodzakelijke beslissin
gen niet kunnen worden genomen of 
uitgevoerd, omdat het bestuurlijke ka
der en de financil!le mogelijkheden 
daarvoor ontbreken. 

Gemeentebesturen worden ongeduldig 
en kunnen soms niet langer wachten 
met het nemen of uitvoeren van beslis
singen, wat het vertrouwen van de be
volking in het samenwerkingsorgaan 
stellig niet bevordert. 

Het feit, dat de gewestvorming bij de 
laatste kabinetsformatie een z.g. vrije 
kwestie is geworden zou volgens de 
aanbiedingsbrief aan indicatie kunnen 
zijn voor verdeeldheid van opvattingen 
ook binnen het kabinet. Er is zo stelt 
het agglomeratiebestuur geen duidelijke 

viteit; zij bevordert het vrijwillig en be
langeklos verlenen van praktische socia
le hulp en het medewerken ·aan· alles 
wat aan het culturele leven van het Ne
derlandse volk dienstig kan zijn." 

Deze laatste zinsnede, die aan de Wil 
tot verantwoordelijkheid tegenover de 
maatschappij een daadwerkelijke bete
kenis en inhoud geeft, sluit aan op het 
beginselprogramma van de VVD. Het 
beleid wordt gevoerd door het bestuur 
bijgestaan door de Adviesraad. 

Het Bestuur bestaat uit: 
a. de vrouwelijke leden van het 

Hoofdbestuur van de VVD; 

b. 4 leden gekozen uit en door de Ad
viesraad; 

c. één of twee door de onder a. en b. 
geassumeerde leden; 
d. de vrouwelijke leden van de Kamer
fracties (met adviserende stem). 

de Adviesraad bestaat uit: 
de vertegenwoordigsters van de Rijka

kieskringen (genoemd centralevertegen
woordigsters) die gekozen worden vol
gens art. 13:2/20:1 van het Huishoude
lijk Reglement van de VVD. 

In iedere partij-afdeling behoort een 
plaatselijke vertegenwoordigster te zijn, 
die de schakel is met de vrouwelijke 
leden in haar afdeling. Dé centrale-ver
tegenwoordigsters op haar beurt vor
men de schakels tussen ons Bestuur en 
de plaatselijke vertegenwoordigsters. Zij 
wonen de bestuursvergaderingen van 
haar Kamercentrale bij. (art. 16:3 H.R. 
van de VVD). 

Plaatselijke vrouwengroepen worden 
in onze Statuten niet genoemd en genie
ten hierdoor wàt de wijze van oprichten 
en werken betreft een grote zelfstandig
heid. Of en op welke wijze deze groepen 
zullen worden opgericht, zal afhangen 
van de plaatselijke omstandigheden. 

Hoofdbestuur 
Twee leden van het Hoofdbestuur van 

de VVD worden gekozen door de Stich~ 

nationale v1s1e op de reorganisatie van 
het openbaar bestuursbestel in Neder
land. De kans op spoedige totstandko
ming van een algemene gewestwet lijkt 
dan ook vrij klein. Het agglomeratiebe
stuur hoopt echter, <Jat voor de meest 
urgente gevallen zoals Eindhoven: een 
oplossing gevonden zal worden, al is het 
maar in de vorm van een experiment. 

Het bestuur van de agglomeratieraad 
is er zich van bewust, dat het zich be
perkingen zal móeten opleggen,· maar 
het wil zich hoeden voor defaitisme. Het 
elan, de energie en de offers, die we in 
de afgelopen zes jaren hebben opge
bracht, zullen we ook. nu moeten weten 
op te brengen en ten aanzien van de 
hoofdzaken zullen we tot de uiterste 
grenzen van het mogelijke moeten gaan 
in het belang van de bevolking, zo stelt 
het in zijn aanbiedingsbrief. 

Er wordt op het ogenblik de laatste 
hand gelegd aan de opstelling van eeri 
meerjarig bouwprogramma voor de ja
ren.1972 tot en met 1974. Uitgangspunt 
is het jaarlijks in aanbouw nemen van 
ongeveer 4500 woningen. Bij de opstel
ling van dit programma zal sterk reke
ning worden gehouden met die factoren, 
die de door de gemeentebesturen gemel
de bouwplannen tot "hard" bestempelen. 
Zo zal o.m. gelet worden op de aanwe
zigheid van rechtsgeldige bestemmings
plannen, de aanwezigheid van bouwrijpe 
gronden of ' tijdig bouwrijp te maken 
gronden en de mogelijkheid tot het tij
dig in eigendom verkrijgen van de tieno
digde gronden. Deze bouwprogramme
ring zal als basis dienen voor het over
leg met de provinciale directie voor de 
Volkshuisvesting en de Bóuwnijverheid 
ter verkrijging van de benodigde contin
genten. Het agglomeratiebestuur zal er 
nauwlettend op toezien, dat de in het 

ting Organisatie .,Vrouwen in de VVD". 
Indien na de verkiezing van het. Hoofd
bestuur slechts 2, onderscheidenlijk 3 
vrouwelijke leden daarvan deel· uitma
ken, kiezen het Bestuur en de Advies
raad van de . Stichting Organisatie 
"Vrouwen in de VVD'' gezamenlijk nog 
2, onderscheidenlijk nog 1 lid van het 
Hoofdbestuur (art. 22 lid 5 en 6 van het 
H.R. van de VVD). . 

Twee bestuursleden van de Stichting 
Organisatie "Vrouwen in de VVD" aan 
te wijzen do-or het Bestuur en de Stich-. 
ting en twee andere vrouwelijke leden 
van de Partij, aan te wijzen door het 
Bestuur en de Adviesraad van de Stich
ting gezamenlijk, hebben zitting in de 
Partijraad (art. 31: g van het H.R van 
de VVD). 

De Partijraad heeft in politiek en or
ganisatorisch opzicht een adviserende en 
stimulerende taak. De Partijra,ad kan al 
dan niet gevraagd adviezen geven aan 
de Algemene Vergadering, het Hoofdbe· 
stuur en aan de Kamerfracties. 

De Organisatie "Vrouwen in de VVD" 
ontvangt van het Hoofdbestuur van de 
VVD een vaste subsidie. Geconstateerd 
kan .worden dat het Hoofdbestuur grote 
waardering heeft voor het werk van on
ze Organisatie. 

Uit het bovenstaande blijkt, dat onze 
Organisatie nog steeds een taak heeft 
en wel: 

a. Binnen de partij door enerzijds te
gemoet te komen aan de behoefte die bij 
vele vrouwen nog bestaat om in eigen 
kring en op eigen wijze de hedendaagse 
problemen te bespreken; anderzijds door 
het stimuleren van de deelname van de 
VVD-vrouwen aan de activiteiten van 
det practische sociale hulpverlening. 

b. Buiten de partij door de vertegen
woordiging in de overkoepelende vrou
wenorganisaties, waardoor wij het be
leid van deze "koepels" mede bepalen, 
met name ook ten opzichte van de prak
tische sociale hulpverlening. 

Iedere VVD-vrouw kan, door het uit
dragen van de liberale beginselen, er het 
hare toe bijdragen, dat deze taak goed 
vervuld wordt. 

E.d.R.-B. 

bouwprogramma opgenomen plannen 
tijdig en volledig zullen worden inge
diend en dat gedane toezeggingen voor 
rijltssteun ook tijdig door de onderschei
den gemeentebesturen zullen worden be
nut. Het agglomeratiebestuur heeft 
stappen ondernomen om de gehele ag
glomeratie voor wat betreft de subsidië
ring van de woningbouw ingedeeld te 
krijgen in gemeenteklasse 1. De aan de 
indeling ten grondslag liggende normen, 
nl. het niveau van de grond - en bouw
kosten en de mate van verstedelijking 
van het gebied, waarin de gemeenten 
ligen, rechtvaardigen volgens het agglo
meratiebestuur niet meer het huidige 
verschil in indeling. 

Ook heeft het agglomeratiebestuur in 
het kader van een gericht doorstro
mingsbeleid zich tot het ministerie van 
Volkshuisvesting en Ruimtelijke Orde
ning gewend om door enkele Wijzigin
gen de "Verordening ter bevordering 
van de doorstroming en de krotoprui
ming" functioneler te · doen zijn. Deze 
aanvraag heeft succes gehad, de minis
ter is n.l. bereid de maximum huur
waarde van de te betrekken woonruimte 
te verhogen van f 250,- tot f 325,-. Bo
vendien gaat hij ermee akkoord dat in 
bijzondere gevallen het betrekken van 
woonruimte buiten de agglOmeratie 
Eindhoven aanleiding kan zijn tot het 
toekennen van een doorstromingspre
mie. 

De bemoeiingen van het samenwer
kingsorgaan met de. woonwagenzorg 
hebben geleid tot de instelling van een 
studiecommissie regionaal woonwagen-

In deze commissie hebben naast 
vertegenwoordigers van het samenwer
kingsorgaan Eindhoven ook vertegen
woordigers zitting van het ministerie 
van CRM, van het provinciaal bestuur, 
van de Provinciale Planologische Dienst 
en van het Landelijk Katholiek Woon
wagenwerk. De door deze commissie 
ontwikkelde gedachten gaan in afwij
king van het tot nog toe door CRM 
voorgestane beleid uit naar het realise
ren van een aantal kleinere centra. Men 
denkt op die manier te bereiken, dat 
voor de woonwagenbewoners een goed 
milieu wordt gecreëerd, waar een reële 
mogelijkheid aanwezig is om te komen 
tot integratie in de maatschappij. Met 
het streekorgaan Kempenland zal over
leg gepleegd worden voor een gezamen
lijke aanpak van dit probleem. 
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In deze rubriek geeft «1nze Haagse 
medewerker J. E. van der Wielen, een 
samenvatting van de activiteiten .van de 
VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij kan ,natuurlijk slechts bekn«~pt 
melding maken van de l.iberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten, die de VVD In het parle
ment lteeft lngen«~men «1f over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A In 
Den Haag, telefoon 070- 61 49 11. 
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• 1n het parlement 

De behandeling van de verschillende 
begratingshoofdstukken gaat in een be
trekkelijk snel tempo. Zonder hem daar
om zwaar te vallen zou men echter van 
minister Drees jr. kunnen zeggen, dat hij 
wat vertraging in de debatten heeft ge
bracht door meer dan vier uur achter
een de opmerkingen uit de Kamer over 
de begroting van verkeer en waterstaat 
te beantwoorden. 

Alvorens evenwel aandacht te schen
ken aan de begrotingsbehandeling dient 
eerst nog melding te worden gemaakt 
van een interpellatie van de heer 'Mas
man (pvda) over het rijksstudietoela
genbeleid. Ten deze had de interpellant 
kritiek op het feit, dat in het kader v~ 
de geldende regeling de waardevastheld 
niet wordt gevolgd. Hiermee bleek de. 
heer Van DiJk het niet geheel eens. Hij 
wees er op, dat de VVD het bestaande 
systeem (ingevoerd door minister Verin
ga) bepaald niet bewondert. De h~er 
Veringa heeft bij wijze van uitzondermg 
één keer een extra bijstelling uitge
voerd. Dat was wel sympathiek, maar 
het werkte niet billijk, volgens de heer 
Van Dijk, die de tegenwoordige bewinds
man, de heer De Brauw, vroeg wat deze 
van plan is aan de studietoelagen te 
gaan doen. Gaat hij werken op een sys
teem, waroin de afhankelijkheid van de 
student van het inkomen en de Ionen 
van het gezin ophoudt te bestaan? Gaat 
hij de toelage ontkoppelen aan belastin
gen en sociale uitkeringen? De heer 
Van Dijk herinnerde er aan, dat er 
steeds verschillende voorstellen op tafel 
worden gelegd. Laat de minister nu 
maar snel een eigen keus maken, aldus 
de heer Van Dijk bij deze interpellatie. 

Financiële verhoudingen 
Bij de behandeling van de begroting 

van binnenlandse zaken heeft mr. Ko
ning de degens gekruist met minister 
G.eertsema. De heer Koning stelde zich 
op het standpunt, dat het geheel van de 
aan de gemeenten, maar ook aan de 
provincies toevloeiende middelen als een 
uitgavenpost van het Rijk moet worden 
gezien, die moet worden afgewogen te
gen andere uitgavenposten van het Rijk 
en dat binnen de totale voor de rijksuit
gaven geldende normering. Daarbij is 
echter toch wel afweging nodig. Bij de 
grote post, die de gezamenlijke gemeen
telijke uitgaven uitmaakt, behoren de 
gemeenten zich bewust te zijn van de 
omstandigheid, dat ook hun gedrag Van 
invloed is op de nationale economie. 
"Dat besef mis ik wel eens," zo merkte 
mr. Koning op. Ook de gemeenten moe
ten zich beperkingen opleggen, maar zij 
moeten dan wei uitzicht hebben op fi
nanciële mogelijkheden. Mr. Koning 
ging vervolgens in op drie oorzaken van 
de teko~en bij de gemeenten: de sociale 
uitkeringen, de onderwijsuitkeringen en 
de tekorten bij de gemeentelijke ver
voersbedrijven. Mr. Koning noemde ove
rigens nog een vierde oorzaak : de zie
kenhuizen. 

Mr. Koning hield zich verder bezig 
met de . moeilijke financiële positie van 
de grootste steden, en van de middelgro
te gemeenten, zoals Leiden, Dordrecht 
en Den Bosch. Juist voor deze steden is 
het uitblijven van een verfijningsrege
ling voor gemeenten met een historische 
kern een probleem. 

Op zich toonde mr. Koning zich ge
lukkig met de garantie, dat maandelijks 
voor de gemeenten honderd miljoen ter 
b~hikking komt. Maar kritiek had 
spreker op de eerder door de minister 
van financiën gedane mededeling, dat 
dit bedrag verhoogd tot plm. 1500 mil
joen per jaar, besteed moet worden aan 

- investeringen ten behoeve van de wo
ningbouw, grondverwerving e.d. Van 
tweeën één: of autonomie of niet, maar 
dan .wel na uitvoerige discussie in de 
volksvertegenwoordiging bij voorstellen 
tot grondwetswijziging. De gedachten
gang van de minister van financiën leek 
mr. Koning in strijd met de grondwet. 

Luchtvaart; 
Tussen de verschillen~e begrotings

hoofdstukken door heeft de Tweede Ka
mer o.a. nog een wetsontwerp "Aanvul
ling van enige artikelen van de Lucht
vaartwet" behandeld. Daarbij sprak 
voor de VVD-fractie, de heer De Beer, 
die dit ten aanzien van de bestrijding 
van de geluidshindeer nog maar het aller
eerste begin noemde. Hoe staat het bij
voorbeeld met de controle op de nale
ving van de bepalingen. 

De vraag waar het ten aanzien van de 
bestrijding van de geluidshinder uitein
delijk om draait is of de Luchtvaartwet 
een Lex Specialis is op de Hinderwet of . 

niet. De ministet· meent van niet. M:aar 
is de Hinderwet dan niet van toepas
sing ? De heer De Beer diende met 
mevr. Groensmit-van der .Kallen (KVP) 
een amendement in, beogende de parle
mentaire controle op uit te vaardigen 
algemene maatregelen van bestuur ten 
deze te vergroten. 

Justitie 
Bir de behandeling van de begroting 

van Justitie zei mr. Geurtsen voor de 
VVD-fractie dat hij niet zo versehrikke
lijk veel verschil in visie kon ontdekken 
bij deze minister (Van Agt) en diens 
ambtsvoorganger, de liberaai Polak. Mr. 
Geurtsen kwam hierna in de eerste 
plaats te spreken over heet tanend ont
zag voor recht en wet. Een oorzaak 
door de minister niet genoemd, was vol
gens mr. Geurtsen dat onbehagen be
staat over de toenemende onveiligheid, 
het gemis aan de zekerheid dat bij be
dreiging van persoon of . goed de over
heid hulp biedt, de angst dat. het recht 
plaats maakt voor de macht van de bru
taalste, de best georganiseerde. Er is 
zelfs sprake van ongelijke behandeling. 
Er zijn tal van zaken, waar het mis is 
met het ontzag voor recht en. wet: ver
dovende middelen, kraken van wonin
gen, de activiteiten van de. "Rode 
Jeugd" (o.a. in Eindhoven), problemen 
met woonwagenbewoners, enz. De . wet
geving zal dienen te worden aangepast 
en zulks zo snel mogelijk. Ook weta
handhaving is dan van belang. Dat 
vraagt aanpassing van het apparaat 
van politie en justitie door omvang en 
uitrusting. -

Mr. Geurtsen toonde zich verder voor
stander van uitbreiding van ons straf
rechtelijk arsenaal. In dit verband 
vroeg hij zich af of korte vrijheidsstraf~ 
fen nog wel zinvol zijn en of het nut 
daarvan opweegt tegen de kosten en 
daarom: misschien meer boetes opleg
gen? Spreker zou ook wel de mogelijk
heden tot transactie in handen van de 
politie willen uitbreiden. 

Sprekende over het gevangeniswezen, 
pleitte hij voor verbetering van de leef
omstandigheden van de gedetineerden. 
Ook de belangen van het personeel 
oracht hij ter sprake. Ten aanzien van 
de drie in Breda aanwezige oorlogsmis
dadigers meent de VVD-fractie dat er in 
ieder geval binnen afzienbare tijd geen 
aanleiding kan bestaan om gratie te . 
verlenen. 

Ruimtelijke ordening 
Over de behandeling van de begroting 

van volkshuisvesting en ruimtelijke or
dening kunnen we kort zijn. Voor wat 
volkshuisvesting betreft kunnen we nl. 
verwijzen naar een artikel van de heer 
De Beer in dit nummer van Vrijheid en 
Democratie. De afdeling ruimtelijke or
dening nam ir. Tuijnman voor zijn reke
ning, waarbij deze met de bewindsman 
van oordeel was dat er reden is tot zorg 
over de blijkbaar niet te stuiten ontwik.;. 
keling in de zin van verdere aantasting 
van het milieu. In dit verband was ir. 
Tuijnman geneigd niet meer te epreken 
over het ,.hart van Holland", maar over 
een "groene hart-infarct." 

Ir. Tuijnman vroeg zich overigens af 
of de planologen van de minister hem 
niet vaak voor de voeten lopen door te 
mooie en .te dure plannen te ontwikke~ 
len met voorbijzien van de reeds gedane 
investeringen. Meer coördinatie met 
verkeer en waterstaat achtte ir .. Tuijn
man nodig, o.a. ten aal1zien van de 
hoogspanningsleidingen, die als muren in 
het landschap staan. 

De VVD-woordvoerder .vroeg zich af 
of er niet een vervolg dient te komen op 
de tweede nota ruimtelijke ordening en 
hij stelde de minister de vraag: Zal door 
de belangrijk lagere bevolkingsgroei 
dan aanvankelijk werd verondersteld de 
ontwikkeling niet in een richting . gaan 
die tegengesteld is aan de deconcentra
tie doordat de Randstad zijn bevolkings
aanwas vast houdt binnen haar directe 
uitstralingsgebied? 

Verkeer en Waterstaat 
De begroting van verkeer en water

staat brengt altijd een bijzonder groot 
aantal zaken aan de orde. Hieronder de 
samenvatting van het betoog van de 
heer Koning. 

Verhoging van de PTT-tarieven; in 
hoofdzaak kon de heer Koning zich daar
mee wel verenigen. Bezwaar had hij 
echter tegen de ,.subsidie" aan dagbla-
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den en tijdschriften. Deze behoort bij 
CRM: te berusten. Het grote aantal 
zwartkijkers (tv) noemde de 'heer Ko
ning een grote bron van verspilling. Hij 
kwam hierbij op een verlies van I 22 
miljoen. · · 

De heer Koning ·Vroeg vervolgens hoe 
het staat met de plannen tot verbete
ring van het.systeem der kentekenregis-
tratie. · 

De tempOlisering van de wegerui.anleg 
vervulde de VVD-spreker .met Z9rg. Zo 
ook de vertraging van de wegenaanleg 
rond Amsterdam. De gehele economi
sche situatie in het Amsterdamse ha· 
vengebied baarde de heer Koning zorg. 

Sprekende over Rotterdam en de 
Maasvlakte deed de heer Koning een 
dringend beroep op de regering te ko
men tot een nationaal zeehavenbeleid. 

Wanneer komt de Schiphollijn? zo wil
de de heer Koning verder weten. Hij 
deelde mee, dat de VVD-fractie nog 
geen standpunt heeft bepaald t.a.v. de 
tweede nationale luchthaven. 

Mevr. Smit-Kroes zei over het pro
bleem auto - openbaar vervoer dat con
sequenties getro),tken zullen moeten 
worden uit een goed en geïntegreerd 
openbaar vervoer-beleid. Dit vereist po
litieke moed. Is die aanwezig? Zij 
noemde de situatie bij het wegvervoer 
somber (belastingen en international" 
concurrentie-vervalsing) en vroeg ver
der ook aandacht voor de. geluidshinder 
en het gevaar van de uitlaatgassen van 
bromfietsen. 

MOTIES 

Van de zijde van de VVD-fractie zijn 
bij de behandeling van de begroting van 
verkeer en waterstaat twee moties inge
diend. De heer Koning Yroeg de rege
ring met een wetsontwerp te komen 
waarin een beroepsmogelijkheid tegen 
de intrekking van rijbewijzen is gere
geld. 

Mevr. Smit-Kroes vroeg in een motie 
harmonisatie van sociale voorschriften 
in het Europese wegvervoer. 

Vragen 
Met enkele andere Kamerleden heeft 

mr. Berkhouwer vragen gesteld aan de 
minister van volksagezondheid en mi
lieuhy'gïëne en de staatssecretaris van 
buitenlaBdse zaken over maatregelen in 
Europees verband inzake. milieubeheer. 

De houding van de Nederlandse dele
gatiè bij de Algemene Vergadering van 
de V .N. ten aanzien van de toelating 
van Peking -China en de uitstoting van 
Taiwan was voor mr. Berkhouwer en de 
heer Pors (DS'70) aanleiding minister
president en minister van buitenlandse 
zaken o.m: te vragen of de regering, al 
dan niet met bondgenoten bereid is de 
nodige stappen te doen om te bevorde
ren, dat, wanneer de regering van Tai
wan zulks begeert, Taiwan als nieuw 
zelfstandig lid wordt toegelaten tot de 
VN. 

De màrteling van Syrische joden in 
Damascus heeft niet minder dan elf 
fracties, waaronder de VVD aanleiding 
gegeven tot het stellen van vragen aan 
de minister van buitenlandse zaken of 
de regering bereid is er op een of ande
re manier bij de Syrische regering op 
aan te dringen, dat de joodse minderhe
de.n, zo zij dit wensen, vrij het land 
kunnen verlaten. 

'Moderne en klassieke talen bij het 
voortgezet onderwijs vormden het on
derwerp van vragen van mevr. Smit
Kroes en dé heer Van Dijk aan de minis
ter van onderwijs en wetenschappen. 
Hoeveel leraren in de levende talen wor
den in hun betrekking bedreigd door de 
vrije keuze ? 

De heren Joekes en Berkhouwer heb
ben vragen gesteld over de vervuiling 
van de Rijn door Franse kalibedrijven. 
Schendt de Franse regering op dit punt 
(inderdaad) het volkenrecht? 

Mr. Portheine heeft met enige Kamer
leden uit andere fracties vragen gesteld 
over de regeling van de positie van 
ambtenaren van internationale organi
saties (Raad van Europa, NAVO, OESO, 
WEU, ELDO en E:;RO). Er blijkt het 
een en ander aan de rechtspositie van 
dez ambtenaren te ontbreken. 

Een ten slotte de vragen van zeven 
fractie-voorzitters, waaronder de heer 
Wiegel aan premier Biesheuvel over de 
uitspraken van prins Bernhard met be
trekking tot de parlementaire democra
tie. Volledigheidshalve maken we van 
deze vragen in deze rubriek melding of
schoon hieraan elders al aandacht is be
steed, en het antwoord bekend is. 
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Zijn wij 
tot offers 
bereid? 

door ons redactielid 
G. Stampher 

Het centraal overleg inzake de loon
en prijspolitiek is vastgelopen. Voorzo
ver er tussen de vakcentrales en de 
werkgeversorganisaties nog enige over
eenstemming be~taat, is deze slechts ge
legen in het feit dat men deze misluk
king in beide kampen achtera1 betreurt. 
Dit doet nogal eufemistisch aan als men 
zich het felle verzet ' herinnert tegen de 
bekende loonmaatregel van de vorige 
regering, en de algemene roep te komen 
tot een vrije loonpolitiek, ten aanzien 
waarvan partijen thans hebben bewezen 
niet op centraal niveau tot overeenstem
ming te kunnen geraken. Er is op on
voorstelbare wijze gegoocheld met pro
centen, die met name voor vele wèrkne
mers de zaak steeds meer onbegrijpelijk 
en onoverzichtelijk hebben gemaakt; 

Betekent bovengenoemde ontwikke
ling nu een ramp? NVV-voorzitter, drs. 
H. ter Heide, trekt er kennelijk niet al 
te zwaar aan. Hij vreest namelijk geen 
chaos, al is hij wel van mening dat de 
loonstijgingen thans hier en daar wat 
hoger zullen uitvallen. Drs. S. C. Bakke
nist, voorzitter van het Verbond van 
Nederlandse Ondernemingen (VNO), 
blijkt een soortgelijke mening te zijn 

- toegedaan (wat het niet optreden van 
een chaos betreft) als hij stelt dat "het · 
in de afgelopen weken gevoerde centrale 
overleg eigenlijk een unieke ingreep be
tekende .. Een uitzonderlijke situatie, 
waarvoor de economische ontwikkeling, 
die voor 1972 wordt verwacht ongetwij· 
feld een voldoende rechtvaardiging zou 
zijn geweest. Maar," zo voegt hij hier· 
aan onmiddèllijk toe, "het is. goed te. 
onderstrepen dat het mislukken van .dit 
centrale overleg allerminst de dood van 
de vrije loon- en prijspolitiek betekent .. 
Want vrij loonbeleid wil zeggen dat. wij 
de loonvorming overlaten aan het 
marktmechanisme en het .. spel van 
vraag en anbod. Hiervoor hebben wij in 
de periode die achter. ons .Jigt .gepleit. 
Die vrije loonvorming krijgt eigenlijk 
nu pa.s een kans." Hij acht aan de . be
drijf.stakgewijze onderhandelingen wel 
grote voordelen verbonden, "otüdat dan 
iedere bedrijfstak en onderneming zijn · 
eigen verantwoordelijkheid draagt en 
zijn eigen lot bepaalt. Men kan bij het 
maken van afspraken. met· de werkne-· 
roersorganisaties rekening houden. met 
de eigen situatie, de stand van de werk
gelegenheid, de eigen rentabiliteit, ·de 
ovèrloop uit 1972 ( zo die er is) en de 
post incidenteel." 

Jawel. De vraag is echter of men dat 
van de zijde van de vakbeweging ook 
voldoende inziet. 

W erkloosheidsdreigement 
Men kan hieraan met recht twijfelen, 

vooral als de voorzitter van het Neder
lands Katholiek Vakverbond (NKV), àe 
heer P. Mertens, zonder blikken of blo
zen in het openbaar verklaart te ver
wachten dat de vakbeweging de door 
haar uitgestippelde koers niet zal wijzi
gen en hij daarbij tevens een smalende 
opmerking maakt over het "werkloos
heidsdreigeriient" van de heer Bakke
nist. De heer Mertens gaat hier kenne
lijk voorbij aan de jongste uitsp:raak van 
premier Biesheuvel, die terecht wijst op 
de teleurstellende resultaten van grote 
concerns als de Koninklijke Shell en 
Hoogovens en op de sombere verwach
tingen die deze koestert dat het werk
loosheidscijfer in 1972 waarschijnlijk 
10.000 hoger zal liggen dan de voorspel-· 
de 80.000. Het is de heer Mertens blijk-· 
baar eveneens ontgaan dar de regering 
inmiddels een portefeuille met. werkpro
jecten achter de hand heeft om deze bij 
een toenemende werkloosheid in uitvoe
ring te kunnen brengen. Welnu, de rege
ring heeft dat niet "zo maar" gedaan,· 
maar geeft bepaald blijk dat regeren 
vooruitzien is. Wij hadden van een ver
antwoordelijk vakbondsleider verwacht 
dat hij dit zou kunnen waarderen en dat 
hij deze maatregel zou beschouwen als 
een duidelijke waarschuwing ten aan
zien van de toekomstige ontwikkeling 
op de arbeidsmarkt. 

Men zal bij de beoordeling van de 
economische toestand in ons land nu 
eindelijk eens dienen te erkennen dat 
het atlang geen botertje tot de boom 
meer is en dat het vaak met enthousias
me bereden stokpaardje van de gespan.: 
nen arbeidsmarkt, met name voor ·het 
westen van ons land, niet meer kan 
worden bereden en beter· naar de kin
derkamer kan verhuizen. 

Dit zijn feiten die ons ernstige zorgen· 
maken. 

In de rode cijfers .? 
Maar er is nog een andere· ontwikke

ling die ons beangstigt. Een ontwikke
ling, waarop drs. Bakkenist met naMtilt 
wijst aJs hij opmerkt dat een oliilerneJ 
ming minimaal 8 procent netto-rendec 
ment (tenminste de rentestand) op het 
geïnvesteerde kapitaal moet maken· om 
te kunnen voortbestaan, laat staan te 
groeien. Een groot aantal ondernemin
gen kan deze ,.kosten van· de continUic 
teit" op dit moment niet opbrengen. Bo
vendien verwacht hij dat ,.ons bovendien 
een periode wacht, waarin het terug
dringen van de milieuverontreiniging, 
naar schatting 10 procent van de jaar
lijks~ groei zal' kosten." 

Dit is inderdaad een gezonde redene
ring, maar zij komt in een nog ·feller 
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daglicht te staan als men kennis neemt 
van het dezer dagen uitgesproken oor
deel van dr. J. H. Derksen uit Eindho
ven, dat erop neerkomt dat het Neder
landse bedrijfsleven in 1969 gemiddeld 

· nog niet één procent winst op het totaal 
geïnvesteerde vermogen boekte. ·,.Gezien 
allerlei aanwijzingen voor .een verdere 
aantasting van de winstgevendheid in 
1970 en 1971", zo constateert hij in het 
maandblad Economie en in het week
blad Intermediair, "rijst de vraag, of 
vandaag de dag nog wel van enige 
winst van het totale bedrijfsleven spra
ke is, dan wel of het zich al in een 
periode van verlies bevindt." 

Dit is alweer een ·verontrustendè con· 
clusie, waarbij men zich ernstig af_. 
vraagt of de veronderstelling, die zowel 
in werkgevers- als werknemerskringen 
leeft, dat de bedrijfstakgewijze te voe-· 
ren onderhandelingen niet op een chaos 
zullen Uitlopen, gerechtvaardigd is: 

Van alle uitspraken die er de laatste 
weken over de strijd aan het loonfront 
zijn gedaan en die variëren van een ze
kere paniekstemming (prof. Steen
kamp) tot een gematigd optimisme 
(Bakkenist, Mertens en Ter Heide), 
spreekt ons het oordeel van prof. Pen 
nog het meest aan, die pleit voor een 
loonpauze van een jaar voor iedereen, 
waarbij hij de regering -naar onze 
smaak overigens terecht - verwijt, zelf 
een slecht voorbeeld te hebben gegeven 
door de eigen salarissen met het percen
tage van de prijsstijging te verhogen. 

Toegegeven: had de regering dit niet 
gedaan, dan zou dat voor onze economie 
op zichzèlf niet van wezenlijke betekeniá 
zijn geweest, maar het zou · vooral in 
psychologiscb opzicht goed en stimule~ 
rend hebben gewerkt. Het voorstel van 
prof. Pen achten wij echter in zoverre 
wel wat te rigoureus, dat hij de laagst 
betaalden kennelijk een minimale reële 
loonstijging wenst te onthouden. Wij zijn 
van oordeel dat althans zal dienen _te 
worden nagegaan of er voor deze cate
gorie enige ruimte beschikbaar is. Men 
zou het in elk geval kunnen bestuderen. 

Wordt het een chaos, of zal het met de 
toekomstige loonontwikkeling nog wel 
meevallen? Wij zijn hieromtrent pessi
mistisch gestemd. Als men bedrijfstak
gewijs niet in staat blijkt te zijn de zo 
noodzakelijke matiging te betrachten, 
dan zal onze economie nog verder in het 
moeras verzinken. 

Wij . zullen als volk in zijn geheel be
reid dienen te zijn thans de nodige of. 
fers te brengen, juist om voor de toe
komst nieuwe kansen te scheppen voor 

· een reële loonstijging die wij allen zo 
graag begeren. Doen vyij dit niet, dal! 
zullen die kansen voor jaren zijn verke
ken. 
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SAAB 
HEIJER'S 

AUTOMOBIELBEDRIJF N.V. 

Alexanderplein 2, 

's-GRAVENHAGE 
Tel. 070-639934 

Utiliteitsbouw aannemingsbedriJf 

Woningbouw 

Akkerstraat no. 43 • Postbus 405 - Eindhoven 
Tel; no. 040-6 33 08....:.6 37 67 na kantoortijd 43 16 83. 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NE 5 (bi i Rotterdam) 

• 
Reparati~ en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 134862 ROmRDAM 

nv. 

TELEGR. BOELE • BOLNES 

ARNHEM: 
Bruningweg 21 
Telefoon: 085. · 454245 * 

ROTTERDAM: 

Ziekenhuisbouw arnhem . rotterdam 
Kipstraat 3d 

Telefoon: 010 · 121288 
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PrO en contra fluoridering 

De jarenlang bestaande. tegenstel
ling over fluoridering van het drink
water is . weer eens opgerakeld; dit
maal op ~e jaarvergadering en het 
congres der Vereniging van Staten
en. Raadsleden van de VVD, op 29 en 
30 oktober te Lunteren gehouden. Een 
bacterioloog contra een jurist. Verder 
kwamen op dit congres o.a. aan de 
orde de gewestvorming en de milieu
vervuiling. Mej. H. Warsen doet • 
hiernaast verslag van het besprokene. 

J. Hasper beheert ·Bureau 
YOOr Gemeentepolitiek 

Het bestuur van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden heeft tot zijn ge
noegen de heer J. Hasper bereid gevon
den tijdelijk het directeurschap van het 
Bureau voor Gemeentepolitiek op zich 
te nemen. 

Het zo plotselinge en betreurde over
lUden van ·de heer K. H. Brandt heeft 
een grote leegte veroerzaakt. Het be
stuur is de heer Hasper zeer erkentelijk 
dat hij deze leemte voorlopig wil opvul
len. 

De heer Hasper is, evenals de heer 
Brandt dat was, bereid leden der Ver
eniging met vragen betreffende in sta
ten of raad spelende problemen te advi
seren. 

De heer J. Hasper is oud-gemeentese
cretaris van Rotterdam. Het secreta
riaat van het Bureau is gevestigd op de 
Koninginnegracht 61, Den Haag. 

Het bestuur is er van overtuigd dat 
het Bureau onder de leiding van de he
ren Hasper en Van Zwijndregt zijn 
voerlichtende taak zal kunnen blijven 
vervullen. · 

Het adres van de heer Van Zwijndregt 
is: Hyacintweg 24, 's-Gravenhage (tel. 
070- 254369). 

.,Wanneer in de helft van Nederland 
het drinkwater werd gefluorideerd, zou
den de medici zich in het gefluorideerde 
gedeelte, maar· de juristen zich zeker in 
het onfluorid.eerde gedeelte vestigen." 
Met dit grapje kenschetste mr. N. J. C. 
M. Kappeyne van de Coppello de discus
sie die de Vereniging van Staten en 
Raadsleden tijdens haar congres op 29 
'en 30 oktober te Lunteren, wijdde aan 
de fluoridering van het drinkwater. 
Doordat voor.· en tegenstanders dikwijls 
ongelijksoortige argumenten aanvoer
den, praatte men op enkele punten vol
strekt langs elkaar heen. De beide inlei
ders - de bacterioloog dr. B. Hofman 
als voorstander en de jurist mr. N. J.C. 
M. Kappeyne van de Coppello als tegen
stander van fluoridering, hadden dit aan 
het begin van hun betoog al voorspeld. 
De discussie geleid door ir. L. C. W. 
Wentzel, directeur van het water-leiding
bedrijf te Tilburg, was er echter niet 
minder geanimeerd om. 

Dr. Hofman licntte b{ een zakelijk be
toog, de èhemisehe en medische aspec
ten van de fluoridering van het drink
water toe. Hij verzuimde daarbij niet 
ook de eventuele gevaren te noemen. In 
India, waar een hoog fluorgehalte van 
het water gepaard gaat met veel vocht
gebruik en slecht voedsel, komen be
paalde afwijkingen in het beenderstelsel 
yoor. Het gaat hier echter om een fluor
percentage van 10 mg fluorion per liter, 
terwijl in Nederland slechts sprake is 
van ~ · mg_. Van een .. schadelljke werking 
op schildk,lier of nieren was volgens 
spreker niets gebleken. 

Geen genéesmiddel 
Dr. Hofman verzette zich sterk tegen 

het argument van de gebruiksdwang en 
meende tevens dat bij fluoridering geen 
sprake is van het toevoegen van een 
geneesmiddel. Hij wees op het vóór}to
men van fluor in wisselende hoeveelhe
den in de natuur, en stelde dat het hier 
derhalve ging om het toevoegen van een 
natuurlijke component. 

Mr. Kappeyne van de Coppello wees 
in zijn inleiding het toevoegen· van ele
menten met een ander doel dan het ver
beteren van het drinkwater van de 
hand. Spreker was niet tegen het ge
bruik van fluor; .,Wanneer mijn arts 
mij voorschrijft fluortabletten te slik
ken zal ik dat zeker doen," zo stelde hij. 
"Maar door fluoridering van het drink
water wordt ons een genezingswijze op
gedrongen." Mr. Kappeyne wees erop 
dat tot nu toe de dwang van geneeskun
dige zijde op het gezin alleen sprake 
kon zijn bij besmetteiijke ziekten. Hij 
haalde artikel 8 van het Verdrag van 
Rome aan, waarin het recht op eerbied~ 
ging va~ het privéleven en de woning L 
vastgelegd. Lid 2 zegt weliswaar dat dt: 
overheid kan ingrijpen, maar alleen bij 
de wet. 

Parlementaire zaak 
Spreker zei, derhalve niet te begrijpen 

waarom het besluit tot fluoridering van 
het drinkwater niet door het parlement 
wordt genomen, maar wordt overgela
ten aan de lagere overheden. 

Op een vraag uit de zaal, wat zijn 
houding zou zijn wanneer inderdaad in 
het parlement zou worden besloten tot 
fluoridering; antwoordde mr. Kappeyne 
dat hij, indien hij lid was van het parle
ment, zeker tegen zou stemmen, maar 
dat hij een genomen besluit zou respec
teren. 

Tijdens het levendige, soms emotione
le debat met de zaal bl•ken er twijfels 
te bestaan over de kwaliteit van de on
derzoekingen pro en contra fluoridering. 
Dr. Hofman beriep zich echter op de 
uitspraken van de Wer·eldgezondheidsor
ganisatie .en zei de kwaliteit van het 
onderzoek door de voorstanders hoger 
aan te slaan dan van de tegenstanders. 
DoOr, de laatsten werden zijns inziens 
nogal eens denkfouten gemaakt. 
Uniformiteit van meningen was er ook 
nfet bij de inleidingen van mr. E. H. 
Toxopeus, vrijdagavond, en zijne excel· 
Jentie mr. W. J .. Geertsema, zaterdag· 
middag. In besloten kring gaf mr. Toxo
peus zijn visie op de "Provincie", waar· 
bij ook enkele aspecten van de gewest
vorming ter sprake kwamen.· Bovendien 
beantwoordde de commissaris der ko· 
ningin in Groningen vragen uit de zaaf 
over Rijnmond, de milieuverontreiniging 
en de uitbreiding van de colleges van 
gedeputeerde staten. In zijn inleiding 
over "Gewestvorming" kwam minister 
Geertsema op enkele punten tot geheel 
andere conclusies dan mr. Toxopeus. 
Wel stelde hlj bij zijn betoog over het 
ontwerp van Wet op de gewesten na
drukkelijk, dat hij hier geen auteurstrots 
kon laten gelden. "Door mijn mond 

Een aandachtig gehoor van leden van de Vereniging voor Staten- en 
Raadsleden tijdens een van de voordrachten. 

Mr. E. H. Toxopeus gaf zijn visie 
op de "Provincie". 

spreken nu in feite mijn voorganger 
Beer"nink en de toenmalige staatssecre
taris Van Veen", aldus de minister. Bij 
de discussie met .de zaal, waarbij drs. 
L. • l'lilarides, gedeputeerde van Fries-

Mr. W. J. Geertsema hield een 
inleiding over "Gewestvorming". 

land optrad als gespreksleider, bleken 
de meningen over de wenselijkheid om 
tot gewestvorming te komen en over de 
aard van e.en vierde bestuurslaag weder
om uiteen te Jopen. 

VASTE STENEN IN AllE SOORTEN 

" M 0 ll S 0 l" MOlER ISO lA TIESTENEN 

VUURVASTE ISO LA TIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 0 0 R I T E " CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N.V. Gouda Vuurvast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENfABRIEKEN 

GOUDA TELEFOON 16744 .. (01820) 
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utiliteitsbouw 

systeembouw 

·sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

Aannemings Mij. Gebr. VAl HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040- 2 33 86 

Korte inhood: 
IHC HOLLAND is opgebouwd uit 

... cllvi81M: Bagger, Oflehore,llljlllleuw 

.n Traneport. 
Drie werktemllnen waarop In groelenH 

.... ri6l te verrichten valt. 
Zoala ook wel bAJkt uH de zonnige 

tllltwlllkellng die alle werkmaal8clulppQM 
doonmlken. 

Zie IHC SIIIR • Klnderdljk, IHC 'lerlchufe • 
AlnRinlam, IHC !Je Klop • Slledrecltt, 
IHC Gusto • Scbled8m, Smlt a llolnel• 
Zierikzee en DMN ·NoordwiJkerhout. 

IHC HOLLAND verricht research-, 
ontwerp- en engiMerlng-werkzaamheden 
en bouwt baggerwerktulgen en 
lloorellanden, drijvende kranen en diesei
IIIOtoren, •alk-!ruktlee, ft8rboten en 
111aterleel voor ertswlnnlng. Onder andere. 

En dat wiJ allemaal best lukken. 

ltC HQLLAND, Postbus 6141, Rotterdillil 

atNDS1-

in het hart 
~an Amsterdam 

COMPU!TII 
...,.,...,RVERZORCIINGI ..._ 

• 
DESKUNDieS 

ADVI ... N 

fiRANCO 
LEVERINS 
OOOR 6EHI!IB. 
NKDERLAND 

~~· 8 MEUBELEN 
VhiZELSTRAAT 116-119 

'AMSTE;RDAM • TEl., 246718 

containers: 
koel/vries
containers: 

Onder de beschermde naam "Multload"· 
dbntalner bOuwt Paul &. Van Weelde 

· N.V. genormaliseerde aluminium STA• 
PELCONTAINERS voor het stukgoe· 
derenvervoer. 

"Flats" en 
"Huifèontainers": 

De constructie van Van Weelde'& con· 
talners leent zich In het bijzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koeiJ 
vriescontainers, met naar keuze poly· 
streen of polyurethaan isolatie. Binnen· 
afwerking naar wens In aluminium ot 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel· 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIEI:N 

CARROSSERIE· EN CONTAINERFABRII!K 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'I·GRAVENWEG 350 • NIEUWERKERK AfD IJSSEL 

TEL. (01803) 2841 (8 LIJNEN) 

Sclûtterend nieuws: 

de winterschilder is terug. . 
Hij brengt weer een fikse premie mée. 

;,;;, ;,;;.;,~t$7 ~ 
~ ~ 4r ~ ~ ~ "'~ .; ; '-/ 
$ ~ $ ~ $ ~ $ ~ rr--~·-~ 
4t 4t 4t ~ 

Want als u deze winter de schilder laat komen, 
verdient u weer vijftien gulden. · 

Per màn! Per dag! Pik in! 

Schildersbedrijf J. J. VAN .ENTER 
Laan van Osnabrück 32 Haarlem 

tel. 023 • 312919 

' 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 too- ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZER N.V. 
TELEFOON· 010--332657 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 
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Voorzitter JOVD: ,Liberalisme herzien' 

De voorzitter- van de JOVD, de heer 
D. N. M. van Wees, heeft op het 
congres van deze organisatie in Zuid
laren gezegd dat er een brede voor
uitstrevende middenpartij moet ko
men, die de weggelopen liberale kie
zers kan binden. Daarvoor is het 
nodig het eens te worden over de 
inhoud van het moderne liberalisme. 
Er dient een hernieuwd beraad te 
komen. 

Mijn opinie is ... 

"Wil de VVD bij het ontstaan van een 
confessionele concentratie nog een rol 
blijven spelen dan zal er zeer veel moe
ten gebeuren. Het feit dat de huidige 
VVD in de publieke opinie wordt versle
ten voor een partij voor de welgestelden 
met gebrek aan soCiale bewogenheid 
wordt door de meeste partijleden van de 
hand gewezen. Het beeld is echter niet 
geheel van waarheid ontbloot." 

Deze woorden sprak de voorzitter van 
de JOVD, de heer D. N. M. van Wees, 
op het jaarcongres van deze organisatie, 
die op zaterdag 6 november in het Zuid
larense Sprookjeshof werd gehouden. De 
voorzitter vestigde er de aandacht op 
dat uit onderzoekingen blijkt dat de 
VVD steeds weer uit lagere inkomens
groepen het minste aantal stemmen 
heeft en dat de praktijk binnen de par
tij leert dat nog steeds een belangrijk 
deel van de achterban relatief behou
dend is. Daardoor wordt het moeilijk 
een waarlijk vooruitstrevende politiek te 
voeren, aldus de heer Van Wees. Hij 
zag dit als een der belangrijkste rede
nen, die vele liberalen ertoe heeft doen 
besluiten zich bij ·andere partijen aan te 
sluiten. Om deze mensen onder te bren
gen in een brede vooruitstrevende mid
denvolkspartij zal het noodzakelijk zijn 
het eens te worden over de inhoud van 
het moderne liberalisme. Er zal - naar 
de heer Van Wees meent - een her
nieuwd beraad moeten komen, waaraan 
- naast de partners van het Liberaal 

Beraad - ook zal moeten worden deel
genomen door hen die straks in deze 
nieuwe partij onderdak zullen vinden. 
Spreker zei van mening te zijn dat voor 
het zover is nog in veel zaken duidelijk
heid moet worden gebracht. "De JOVD 
zal hierin een belangrijke rol spelen en 
daarvoor is het nodig dat wij ons de 
komende maanden bezighouden met de 
discussie over de liberale beginselen en 
er een eigen dimensie aan geven in be- · 
grijpelijke taal. Dit is een voorwaarde 
om het politiek liberalisme overlevings
kansen te bieden," aldus de heer Van 
Wees. 

Loonmatiging 
De JOVD-voorzitter zei dat de mede

werking van het bedrijfsleven noodzake
lijk is om te komen tot een verminde
ring van de overbesteding en van de 
loon- en prijsstijgingen. Als het be
drijfsleven die bereidheid niet toont·zal 
de overheid niet mogen aarzelen ter
stond tot een geleide inkomens- en 
prijspolitiek over te gaan, aldus spre-

• Geen toon naar werk 
.Tijdens de begroting van binnenlandse 

zaken is gewezen op het meestal te lage 
salaris van wethouders in kleine ge
meenten, maar de honorering van raads
leden is nauwelijks ter sprake gekomen. 
Het lijkt mij tijd dat daarin verandering 
komt. Er wordt in middelgrote en grote 
steden zoveel van de raadsleden ge
vraagd, niet alleen wat tijd, maar ook 
wat problematiek betreft, dat het lid
maatschap voor velen naast het gewone 
werk een te zware belasting is gewor
den. Het wordt steeds moeilijker dit 
werk te blijven doen. Het gemeente
raadswerk kan eigenlijk alleen nog maar 
worden verricht door hen, die er door 
hun werkkring toe in staat zijn. 

Dikwijls wordt de klacht gehoord dat 
het voor raadsleden vrijwel onbegonnen 
werk is de gespecialiseerde gemeente
ambtenaren voldoende tegenspel te ge
ven. Ik geloof dat de VVD er. goed aan 
zou doen zich op dit probleem te bezin
nen. Het is iets dat rechtstreeks verband 
houdt met een goede werking van de 
democratie. 

H.H. TH. M. COEBERGH. 
Aerdenhout 

• Het interview 
Voltaire schijnt eens gezegd te hebben 

tegen iemand met wie hij het over een 
bepaalde zaak niet eens was: .,Ik ben 
het volmaakt met u oneens, doch zou 
tot mijn laatste snik strijden voor uw 
recht om uw mening te uiten." 

Een dergelijke stelling spreekt ons li
beralen wel aan, maar blijkbaar zijn er 
uitzonderingen. 

Prins Bernhard heeft onlangs desge
vraagd zijn privé-mening gegeven over 
de werking van de democratie. Blijk-

ker. .,Ook. mij komt het voor dat de 
overeen te komen Joonmatiging uitzicht 
moet bieden op een radicale doorbreking 
van de loon- en prijsspiraal in de naaste 
toekomst." 

Belastingverhoging 
Een integrale toepassing van het pro

fijtbeginsel achtte spreker onaanvaard
baar, aangezien dit de bestedingsmoge
lijkheden van de laagstbetaalden on
evenredig zou beperken. Het profijtbe
ginsel mag slechts een aanvulling zijn 
van het geheel van de rijksinkomsten. 
Verhoging van de belastingen lijkt mij 
ook in de toekomst onvermijdelijk, al-

Moties· 
De jongerenorganisatie Vrijheid en 

Democratie heeft er tijdens haar con
gres afgelopen weekeinde in Zuidlaren 
bij de regering op aangedrongen direct 
in te grijpen in de inkomens- en prijspo
litiek. Het bedrijfsleven zelf is volgens 
haar niet in staat zelf iets tegen de 
toenemende inflatie te doen. 

De liberale jongerenorganisatie vindt 
dat de regering moet breken met haar 
passieve ~ouding en dat zij een actieve 
inkomens.- en prijspolitiek moet voeren. 
De JOVD heeft deze wens vastgelegd in 
een motie, een van de drie die zij tijdens 
het congres aanvaardde. 

In een andere motie heeft ·de ledenver
gadering het JOVD-bestuur opgedragen 
de vorming te stimuleren van een over
leggroep van liberaal-gezinden buiten de 
officiële liberare groeperingen om met 
hen het gesprek over de partijvernieu
wing te verdiepen. Ten slotte keerden de 
liberale jongeren zich in een derde met 
geringe meerderheid aanvaarde motie 
tegen de zogenaamde vierde bestuurs
laag b.ij de gewestvorming. 

Mr. Van Riel met zijn collega-senator 
prof. Zoutendijk ·spreker op het con
gres, hield op zaterdagavond een be-' 
schouwing over liberale beginselen. Hij 
vond het liberale principe volstrekt iets 

baar meende Z.K.H. dat Voltaire's stel
ling ook voor hem geldt. Ocharme de 
Prins ging zover te verklaren dat z.i. de 
Kamerleden de regering teveel lastig 
vallen ll}et vragen over onbelangrijke 
zaken. Prompt gaven diverse Kamerle
den de Prins gelijk, door de regering 
vragen te stellen over deze niet zo erg 
belangrijke zaak. 

Dat meneer Den Uijl bij die vragen
stellerij voorop liep, is begrijpelijk; het is 
voor hem niet makkelijk zijn nieuw
linksers in het gareel te houden en als 
je dan eens de gelegenheid krijgt een 
schop tegen het Koningshuis te geven, 
moet je het vooral niet laten. Zoiets is, 
in vredestijd, in Nederland populair. 

Maar was het voor onze eigen heer 
Wiegel zo nodig om mee te huilen in het 
koor der verontwaardigden? Stonden er 
grote belangen op het spel? Dreigde een 
coup van de zijde van Z.K.H.? 

Ik geloof dat er, met mij, velen in den 
lande zijn, die deze activiteit van onze 
fractievoorzitter niet op prijs hebben 
gesteld. Prins Bernhard heeft voor ons 
land meer gedaan dan menig Kamerlid. 
Enige matiging in het betuttelen zou de 
Kamer sieren. 

MR. J. K. 0. HEYLIGERS, 
Amsterdam 

Voor zover het aantal ingezonden 
stukken over een bepaalde zaak een 
graadmeter is: de redactie ontving nog 
één andere soortgelijke brief. 

• Pil in ziekenfondspakket ? 
Naar aanleiding van het artikel van 

mevrouw mr. E. Veder-Smit over de pil 
in het ziekenfondspakket wil ik gaarne 
het volgende opmerken: . 

Ware het niet beter de hele anticon
ceptionele affaire IJuiten het kader van 
het ziekenfonds te laten? Het is toch al 
geen medisch- of ver7.ekeringstechnische 

dus de voorzitter. Hij ging verder nog 
in op de toetreding van Engeland tot de 
EEG en van China tot de Verenigde 
Naties, die hij van uitzonderlijk grote 
betekenis achtte. De heer Van Wees he
kelde voorts zijn partijgenoot en Ka
merlid Geurtsen, die in een radio-uitzen
ding heeft gezegd het kraken van pan
den nog erger te vinden dan het optre
den van knokploegen hiertegen. "Knok
ploegen tasten onze rechtsorde aan; het 
kraken van panden is - hoewel in strijd 
met de wet - maatschappelijk gezien 
begrijpelijk en een signaal van een 
schrijnende nood in onze samenleving," 
aldus de reactie van de heer Van 
Wees. 

anders dan het anti-revolutionaire of 
het klassieke-marxistische . .,Het liberale 
beginsel . is feitelijk in ons programma 
nauwelijks of niet filosofisch gefun
deerd. In feite kan men de liberale par
tij een pragmatische noemen," aldus mr. 
Van Riel. 

Naar zijn mening moet de mens een 
zekere mate van welstand hebben be
reikt om de vrijheid tot het goede -
sociaal positief gedrag - tot werkelijk
heid te kunnen maken. .,Het kan zijn 
dat die werkelijkheid alleen tot stand 
komt onder een dictatoriaal regime, on
der meer omdat een sterk emotionele en 
weinig ontwikkelde bevolking die het 
bovendien slecht heeft, vrijwillig nooit 
de investeringsoverschotten zal ~pbren
gen." 

Mr. Van Riel zei in dit verband aan 
China te denken. Hij vindt de afkeuring 
van het beleid daar uit liberaal ge
zichtspunt onnodig. Zijn standpunt 
houdt in, aldus de heer Van Riel, dat hij 
ten aanzien van Portugal, Zuid-Afrika, 
Spanje en Griekenland steeds weer een 
diepgaand detailonderzoek wil instellen 
alvorens zijn mening kenbaar te maken. 

Voor een uittreksel uit de rede van 
JOVD-voorzitter D. N. M. van Weeë~ 
verwijzen wij naar elders op de pagi
na. 

kwestie meer, maar een politieke, waar
mee iedereen zich bemoeit, maar waar
van de huisartsen de strop moeten dra
gen. Vanaf 1 oktober 1968 moeten de 
huisartsen de consulten zonder enigerlei 
vergoeding verrichten. Het wordt tijd 
dat er eens schoon schip wordt ge
maakt: afrekening met de huisartsen 
voor het tot nu toe pro deo geleverde 
werk en voortzetting ervan op particu-

. liere basis. 
Een· griep- of tetanusinfectie kunnen 

ziek-zijn of zelfs de dood tengevolge 
hebben. Het ziekenfondspakket omvat 
echter niet de mogelijkheid van profy
laxe op verzoek van de patiënt. Het 
krijgen van griep of tetanus is niet te 
voorspellen, het is een onvrijwillige, 
niet-vermijdbare zaak. Maar zwanger
schap kan worden voorkomen door de 
daartoe leidende handelingen achterwe
ge te laten. Naast de piJ zijn er talrijke· 
andere voorzorgsmaatregelen - mecha
nische en chemische middelen - tegen 
ongewenste zwangerschap. Wil men de 
pil in het ziekenfondspakket opnemen 
dan zou men consequent moeten zijn en 
de preventie tegen onvermijdbare, on
vrijwillig gekregen aandoeningen eerst 
moeten opnemen in het zjekenfondspak
ket alvorens profylaxe tegen vermijdba
re ziekten daarin terecht komt. Als dit 
zou worden gerealiseerd zouden de 
wachtkamers van de huisartsen overvol 
raken door de heren, die hun weekrant
soen-recept mechanische profylactica 
komen halen. 

Mevrouw Veder-Smit vraagt zich 
voorts in haar artikel af of de artsen 
hun werk met betrekking tot de pil wel 
goed willen en kunnen .blijven doen. 
Willen zal wel gaan wanneer het werk 
aantrekkelijk wordt gemaakt. Geld ver
zoet de arbeid ook voor artsen, maar 
kunnen is een intern-organisatorische 
zaak, waar mevrouw Veder beter niet in 
kan treden. Dit is iets wat elke arts 
voor zichzelf meet uitmaken. 

P. J. LONCQ-DÈ JONG, arts 
Winterswijk. 
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Een RO:\DV AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
een BELE\TENIS! Tf' illemsplein 

Rotterda1n 

,, Gastheren 
.. 

• • land'' 

~~~~!~b:ru:ilo~ft~. d~an~s~av~on~-..,-
huur HET PRAETHUYS op de camping 
of DE SCHAAPSKOOI in het 

recreatiecentrum !!? 

r: i ! llï lilt§lll j 
. wassenaar 

accommodatie voor grote gezelschappen. 
podium, dansvloer, bar, discotheek. 

~ 01751 - 4065 
- -4719 

WAARlNVVRLJH8D' 
GERESPECTEERD 
WORDT.~. 

- RiJnhotel: modern, comfortabel hotel 
In Ro1terdam-Centrum. 140 Kamers 
met bad of douche. Congresaccom
modatie voor 20 tot 2000 personen. 
Ruimeondergrondse parkeergarage 
direkt naast het hoteL 

rijnhotelnlttenjan1 
Schouwburgplein 1 Rotterdam 
Tei.(010)132900- Telex 21640 

[IJ, 
~~ 
Den Haag - Scheveningen 

* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
Alle kamers met privé-bad en douche. 

Air-conditioned restaurant en lounge-bar. 
Zalen en salons voor Congressen, Recepties, Lunches en DinerH 

van 10 tot 300 personen. 

Tel.: 512361 (10 lijnen) - Telex: 31567 

/ 

waar de gast k~ning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: perfekte 
outillage voor vergaderingen, congressen, shows, feestelijke 
bijeenkomsten: royale hotelaccommodatie, restaurant, café, 
petit-restaurant, bar en bowling. Speciale arrangementen bij 
feestelijke gelegenheden: Kerstmis - Nieuwjaar - Pasen -
Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPËCIALITeS. CAVE Rl=l\ff"li'.JIMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040. 69288 

HOTEL ,,DE NEDERLANDEN'' VREELAND 
R~STAURANT -ROTISSERIE .,NAPOLEON" 

VREELAND A I D VECHT 
BIJ KRUISINO AUTOWEQ ftAARLEM/ftiLVERSUM +UTRECHT/AMSTERDAM 

RESERVERING (02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 
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Mr. A. J. DANKELMAN, die is afge
treden als wethouder van Den Haag 
en tevens bedankt heeft voor het lid
maatschap van de gemeenteraad. 
Onze Haagse medewerker J. E. van 
der Wielen belicht in dit artikel 
enige achtergronden van dit opzien-, 

• barend nieuws. 

.. . . .' . ' .. , .... ,;!i~.,,\~~~· ... , 

Uit de inhoud 

• Een groot deel van onze rubriek De 
VVD in het parlement (pagina 5) is 
gewijd aan de begrotingsdebatten 
over CRM en Verkeer en Waterstaat, 
die veel stof hebben doen opwaaien. 

• Op pagina 6 een kort verslag over 
het in Amsterdam gehouden congres 
"Zullen wij ons zegje kunnen blijven 
zeggen?" 

• Gaan we naar een vierdaagse werk
week? Onze redacteur G. Stempher 
schrijft erover op pagina 7. 

Radio-uitzending van de 
WO: maandag 29 november, 
van 18.19-18.29 uur, over de 
zender Hilversum I (402 m.). 

Conflict 
De Haagse loco-burgemeester mr. A. 

J. Dankeiman (58), voor de VVD deel 
uitmakende van het college van b. en 
w., heeft maandag bij de aanvang van 
de behandeling van de gemeentebegro
ting in een opzienbarende verklaring 
mededeling gedaan van zijn onmiddel
lijk aftreden, gepaard gaande met zijn 
bedanken voor het lidmaatschap van de 
gemeenteraad. 

Een opzienbarende gebeurtenis, maar 
voor insiders niet helemaal een verras
sing. Er lag al zeer geruime tijd con
flictstof, waarbij het dynamische karak
ter van mr. Dankeiman stellig ook wel 
een rol heeft gespeeld, maar waartoe 
principiële beginselen toch meer hebben 
bijgedragen. Deze laatste bracht hij in 
zijn verklaring duidelijk tot uitdruk
king. Hij zei namelijk niet te willen ver
helen .,dat de stormachtige ontwikke
ling van ons bestuur, waarop wij, naar 
mijn mening, het goede antwoord nog 
niet hebben gevonden, mij met zorg 
ve1 vulde. Niet alleen voorzover het de 
plaats van het bestuur en deszelfs leden 
betreft, maar ook de positie en de struc
tuur van het ambtelijk apparaat en de 
daa1'tn werkende ambtenaren. De ont
wikkP.lmg van het stadsbestuur van het 
monistische systeem, dat wij nu kennen 
(met de raad als ondeelbaar stadsbe
stuur met daarin en daarnaast als or
ganen: de burgemeester en 't gezamen
lijk verantwoordelijk college van b. en 
w.), in de richting van het dualistische 
systeem (stadsparlement en college, met 
Individueel en voor sommige vraagstuk
ken toch ook een gezamenlijke verant
woordelijkheid) zie ik in de zich afte
kenende nieuwe verhoudingen niet als 
een te wensen weg." 
Niet dat mr. Dankeiman zich tegen 
nieuwe ontwikkelingen wil verzetten, 
maar, zo betoogde hij, .,de verantwoor
delijkheden moeten duidelijk blijven, wil 
de democratie haar kracht behouden. De 
spelregels moeten duidelijk worden aan
gegeven en de wettelijke structuur moet 
diezelfde duidelijkheid vertonen." En 

· mr. Dankeiman vervolgde: .,De zorg be
kruipt mij wel eens, de ontwikkelingen 
hier en elders in de wereld volgend, dat 
al spelend met vuur het huis der demo
cratie in brand zou kunnen vliegen." 

HTM-tarieven 
Deze opvatting heeft in één onderdeel 

• 1n en 
/ 

van het Haagse beleid de doorslag gege
ven bij het besluit van mr. Dankelman, 
die na de oorlog lid werd van de Haagse 
gemeenteraad en die dertien jaar ver
schillende portefeuilles in het college 
van b. en w. heeft beheerd en bovendien 
negen jaar loco-burgemeester is ge
weest. Dat onderdeel betrof het besluit 
van het gehele college om de tarieven 
van de HTM te verhogen teneinde het 
begroting-stekort, dat aanvankelijk veer
tig miljoen bedroeg, terug te brengen 
tot f 22 miljoen. Aan dit besluit hadden 
dus ook de socialistische wethouders 
meegewerkt. Maar wat gebeurde? In de 
desbetreffende raadscommissie rees van 
de zijde van de PvdA ernstig verzet 
tegen de voorgenomen tariefsverhoging, 
waarna bleek dat de socialistische wet
houders, onder de druk van hun partij· 
genoten, de gezamenlijke beslissing van 
b. en w. doorbraken. Dit nu vond mr. 
Dankeiman principieel onaanvaardbaar 
en daaruit heeft hij nog vóór de behan
deling van de begroting de consequentie 
getrokken . 

Gevolgen 
De gevolgen van zijn beslissing ZiJn 

op dit moment nog nauwelijks te over
zien. Immers de positie van de tweede 
VVD-wethouder, de heer F. D. Bastet, ' 
kan nu eveneens op het spel komen te 
staan. Bij hem berust o.m. de zorg voor 
de HTM. Op het moment dat we dit 
schrijven, kan nog niet worden gezegd 
hoe het conflict, dat mr. Dankeiman 
heeft opgeroepen (dit is uiteraard niet 
als een verwijt bedoeld), zich zal oplos
sen, maar de Haagse VVD ziet zich in 
elk geval voor grote moeilijkheden ge
plaatst. Het heengaan van mr. Dankel
man betekent voor de fractie een zeer 
ernstig verlies. Daar komt bij dat de 
heer Wallis de Vries, die nog maar kort 
raadslid is, om persoonlijke redenen 
over enige tijd de fractie eveneens zal 
verlaten, hetgeen bijzonder te betreuren 
valt, omdat hij zich uiterst bekwaam 
heeft getoond. 

Krachtfiguren 
Intussen ligt aan de beslissing van 

mr. Dankeiman niet enkel een princi
pieel verschil van opvatting ten grond-

(VERVOLG OP PAGINA 7) 

Discussienota volksgezondheid 
De discussie-nota die ons Tweede Ka

merlid mevrouw mr. E. Veder-Smit 
heeft opgesteld over een aantal actuele 
problemen betreffende de volksgezond
heid, wordt op het ogenblik alom in de 
partij bestudeerd. Zo heeft bijvoorbeeld 
de afdeling Zeist er drie avonden voor 
uitgetrokken (de eerste bijeenkomst 
daar had op 20 oktober plaats) en zijn 
er discussiegroepen gevormd in Den 
Haag en in Heemstede. Ook de Vrou
wengroep Wassenaar besteedt er drie 
bijeenkomsten aan. Op 6 december 
wordt een vergadering aan de nota ge
wijd te Driebergen, op 10 januari te Ede 
en op 17 januari te Breda. Tijdens deze 
drie vergaderingen zal mevrouw Veder 
een inleiding houden. 

Ongetwijfeld zijn meer afdelingen op 
dit punt actief. De landelijke commissie 
Volksgezondheld van de VVD juicht die 
activiteiten natuurlijk zeer toe. Slechts 
als zoveel mogelijk iedereen meedenkt 

kan de partij tot een verantwoorde me
ningsvorming komen over de belangrij
ke punten die mevrouw Veder in haar 
nota heeft aangesneden. Om enig inzicht 
in de activiteiten te verkrijgen en deze 
zo nodig te kunnen coördineren, zou de 
commissie graag op de hoogte gesteld 
worden van vergaderingen over de nota, 
die reeds hebben plaats gehad of die 
nog gehouden zullen worden. Men wordt 
verzocht een en ander te berichten aan 
de secretaresse van de commissie: me
vrouw N. H. van den Broek-Laman 
Trip, Genteldijk 16 te Geldermalsen (te
lefoon 03455 - 1605). 
De nota Is verkrijgbaar bij het alge
meen secretariaat van de VVD, Konin
ginnegracht 61, te Den Haag; de kosten 
bedragen f 3 per exemplaar. Een door 
mevrouw Ved~r zelf gemaakte samen
vatting van de nota is gepubliceerd in 
Vrijheid en Democratie van 17 septem
ber 1971, pagina 5. 

a g 

Wiegel-tournee 
naar Eindhoven 

De ontmoeting te Haren (Gr) 
van fractie\·oorzitter Wiegel met 
VVD'er uit tle drie noordelijke 
provincies is een groot succes 
geworden. ~laar lief t 450 belang
stellenden waren naar het Postil· 
jon-motel gekomen om niet alleen 
naar de fractievoorzitter te luiste
ren, maar ook om hem en de Ka· 
merleden mevr. mr. E. Veder· 
Smit, dr. K. van Dijk en H. P. H. 
Waalkeus met tal vau vragen te 
bestoken. 

Na het no01·den komt in de 
"\\1egeltournee" langs de Kamer
centrales, het zuiden aan bod: Op 
29 november zal de heer lViegel 
in hotel Cocagne te Eindhoven 
. pr <>n voor de ('f'ntrl J ' -Her· 
togenbo eh en Maastrid1t. u
vang ~u.;su uur, 

Behalve de fractievoorzitter znl· 
ten in Eindhoven aanwezig zijn do 
hoofdbestuursleden mr. H. P. Tals· 
ma (vice-voorzitter), mr. F. 
Korthals Altea (algemeen secre· 
taris) en ir. T. Thalhammer; en 
de leden der Tweede Kamer mevr. 
drs. N. Smit-Kroes, G. Koudijs ~u 
mr. F. Portheine. 

Voor een verslag van lViegels 
rede te Haren zie men pagl· 
na '7, 

Burgemeest2r 
Klaaswaal 

Tot burgemeester van de Zuid· 
hollandse gemeente Klaaswaal iS 
benoemd de heer M. Visser te 
Arnhem, oud-Ud van de VVD· 
fractie in de Tweede Kamer. 

Wij wensen burgemeester Vi • 
ser, die op 1 december zijn nieuwe 
taak begint, van harte geluk met 
deze benoeming. 

Nieuw adres 
van Wiegel 

De voorzitter van de VVD-frac
tie in de Tweede Kamer, de heer 
H. Wiegel, gaat op Sinterklaas
avond verhuizen. Met ingang van 
6 december is zijn adre : Leid!ld· 
gracht 25 te Amsterdam-0. Zijn 
privé telefoonnummer blijft onge· 
wijzigd (0~0) - ~34931. 

. ·., I '·· ·. · '·~~ .\.:~·~·~·~\ ..,-..J·'·: .... ,-. ,-.~•·,·7t-····l,._ .. "~, -; ·- ... / '.,~•/.,. · · . ·-:. . 
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Kamerleden 
. spreken 

Aankondigingen 

26 NOVEMBER 

L. M. de Beer spreekt voor de JOVD
afdeling Rijnmond. 

29 NOVEMBER 

Voor het "politiek café" van de afde
ling Capelle ajd IJssel spreekt drs. G. 
M. V. van Aardenne over "Verandering 
van ondernemingsvormen en onderne
mingsrecht". 20.15 uur café-restaurant 
"De Koperwiek". 

3 DECEMBER 

L. M. de Beer spreekt op uitnodiging 
van de afdeling Delden. 20.30 uur hotel 
. ,De groene brug". 

6 DECEMBER 

Mevrouw mr. E. Veder-S1nit geeft voor 
de afdeling Driebergen een toelichting 

• Vrijdagavond 10 december komt de 
kamercentrale Dordrecht in vergadering 
bijeen. De bijeenkomst wordt gehouden 
in café-restaurant Engels aan het Sta
tionsplein te Rotterdam en begint om 
20.00 uur. 

e Zaterdag 27 november in .,De Nobe
laer" te Etten-Leur. Bijeenkomst van de 
staten- en raadsleden van de VVD in 
West-Brabant tezamen met de bestuurs
leden uit de Westbrabantse afdelingen, 
georganiseerd door het bestuur van de 
kamercentrale Tilburg. Spreker op deze 
bijeenkomst drs. J. W. van der Dussen 
over de financiële verhouding overheid
gemeente. Tevens forum met behalve 
drs. Van der Dussen, de heer Y. v.d. 
Werff, voorzitter van de VVD-staten
fractie in Noord-Brabant, de heer A. 
Rijstenbil, wetb.ouder van St. Philips
land en de heer J. A. van Graafeiland, 
raadslid van de gemeente Breda. Aan
vang 20.00 uur. 

e Maandag 29 november in het Park
hotel, IJzerlaan 21 te Brus!lel. Eerste bij
eenkomst van de afdeling Brussel van 
de VVD. Op het programma staan to.m. 
suggesties van het bestuur voor de orga
nisatie van enkele studie-avonden en een 
inleiding van Piet van Brabant, journa
list bij Het Laatste Nieuws, over het Bel
gische liberalisme. Aanvang 20.30 uur. 

e Op 64-jarige leeftijd overleed geheel 
onverwacht de voorzitter van de afde
ling Nieuwkoop, de heer L. A. P. Stop
pelenburg. Voor de VVD betekent zijn 
heengaan een ernstig verlies. Gedurende 
een lange reeks van jaren heeft hij zijn 
beste krachten aan het liberalisme ge
geven, niet alleen als wethouder van de 
gemeente Nieuwkoop, maar ook als ac
tief partijlid in het verband van afde
ling en kamercentrale. Zijn stimuleren
de kracht zal node worden gemist. De • 
VVD zal zijn nagedachtenis in hoge ere 
houden. 

e De afdeling Den Helder is gestart met 
een mededelingenblad dat op ongeregelde 
tijden zal verschijnen. Het eerste num
mer omvatte acht pagina's en maakte 
een zeer verzorgde indruk. Ter voor
ziening in twee vacatures benoemde de 
afdeling tot nieuwe bestuursleden de he
ren J. A. Schotel en H.M. Schouwenaar. 

e In de afdeling Wieringenneer werd de 
heer L. M. Hazelbag te Middenmeer tot 
penningmeester benoemd. 

• De afdeling Alkmaar koos als opvol
ger van mr. L. K. F. Schuitemaker tot 
voorzitter de heer w. J. Resoort. Nieuw 
bestuurslid werd mevr. C. v. d. Steeg
Romeijn. 

• Het bestuur van de afdeling Castricum 
werd ingrijpend gewijzigd. Hier volgt de 
huidige samenstelling: drs. J. P. W. C. 
Korthals Altes, voorzitter, A. J. Mulder, 
secretaris, H. W. J. Jansen, penning
meester, mevr. Waasdorp en dr. ir. P. J. 
Kreyger. 

• De ondercf'ntrale Voorne-Putten-Ro
zenburg heeft in zijn laatst gehouden 
vergadering (op 28 oktober) een nieuwe 
voorzitter gekozen. De keus viel met 
algemene stemmen op de heer ir. P. D. 
W. Geerling uit Brielle. 

• In de afdeling Gouda zijn de bestuurs
leden mevrouw Th. E". Bannink-Messin
ger en de heer J. A. de Gruijl, secretaris, 
afgetreden. Hun plaatsen worden ingeno
men door mevrouw N. H. de Gruijl-Riet
kerk en mr. H. W. Went die het secre
tariaat heeft overgenomen. Zijn adres is 
Ronsseweg 471, Gouda. (Tel. 01820-17096). 

• In de afdeling Meppel is de heer De 
Langen benoemd tot erevoorzitter en fid 
van verdienste. De heer De Langen 
meende in verband met zijn leeftijd als 
voorzitter te moeten bedanken. Hij be
eindigde daarmee een loopbaan, waarin 
hij de laatste 25 jaar voor het liberalisme 
in zijn woonplaats een lange staat van 
dienst opbouwde. Hij was ook raadslid 
van Meppel en lid van provinciale en 

op de door haar uitgebrachte nota Volks
gezondheid. 

7 DECEMBER 

L. M. de Beer spreekt voor de afde
ling 's-Gravenhage. 20.15 uur. 

Mevrouw mr. E. Veder-Smit spreekt 
samen met de heer Roethof (pvda) voor 
de NVSH te Leeuwarden. 

10 DECEMBER 

Mevrouw mr: E. \ieder-Smit heeft zit
ting in een forum dat wordt georgani
seerd door de JOVD te Groningen. 

11 DECEMBER 

Op de propaganda-feestavond van de 
liberale kring Meppel-Steenwijk e.o. te 
Havelte is mr. H. E. Koning te gast: 
20.00 uur in zaal Buter. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

14 DECEMBER 

Op de propaganda-avond van de onder
centrale Voorne-PuttenjRozenburg te 
Hellevoetsluis spreekt mr. F, Portheine. 

. 15 DECEMBER 

Mr. A. Geurtsen spre('kt voor de afde
ling Zwijndrecht. 

21 DECEMBER 

Mr. dr. C. Berkhouwer spreekt om 
20.00 uur in café Kaan voor de afdeling 
Hippolytushoef-Wieringen over de Li
berale Positie". 

Boele's Scheepswerven en· 
Machinefabriek N.V. 

80 L NE 5 (bii Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TBEFOON 134862 ROnERDAM 

Kampwal 14, Emmeloord; secretaris ir. 
A. Zwols, De Lauwers 9, Emmeloord; 
penningmeeste~ P. de Jonge, WeUer
zandweg 13, Bant; vice-voorzitter J. 
Westra, Emmeloord; leden mevrouw F. 
K. Stikker-Rienks, Emmeloord, mevrouw 
T. Blauw-Bruin, Rutten, H. Jager, Mark
nesse C. Jonker, Nagele en J. Wallinga, 
Emm~loord. Mevrouw Stikker, in 1952 
initiatiefneemster bij de oprichting van 
de afdeling heeft na negentien jaar haar 
functie als secretaris wegens drukke 
werkzaamheden neergelegd. Zij is onder 
meer statenlid voor Overijssel, maar 
blijft in een bestuursfunctie beschikbaar. 

e De afdeling Nieuwegein (vroeger 
JutphaasJVreeswijk) heeft een nieuwe 
secretaris: mevrouw F. W. F. Menthen
Kehrer, Handelskade 6 te Vreeswijk. 

• In de afdeling Wassenaar heeft een 
werkgroep zich bezighouden met de 
bespreking en bestudering van divers.e 
aspecten van het milieubeheer. Als inlet
ders hebben meegewerkt ir. T. Verheul 
(drinkwatervoorziening Nederland) en 
dr. P. Siderius (algemene aspecten van 
het milieubeheer). Dr. R. W._de Korte 
trad op als voorzitter. De w-erkgroep 
kwam onder meer tot de volgende con
clusies: 

De instelling van meetnetten voor het 
constateren van vervuilingsgraden en 
geluidshinder is onontbeerlijk bij het 
vinden van normen. 

·Bij de bestrijding van milieuvervuiling 
moet men allereerst normstellingen 
vastleggen en voor zover er nog geen 
normen bekend zijn, zo nodig verbods
bepalingen instellen. 

Retributies verdienen alleen toepas
sing in die gevallen, waarin particulier 
of bedrijf niet in staat zijn zelf de ver
eiste maatregelen te nemen. 

Geen der aanwezige correctiemidde· 
!en ter bestrijding van de milieuvervui
ling hebben uiteindelijk blijvend succes, 
als ze niet internationaal worden gehan
teerd. De op veel plaatsen aanwezige 
kennis over milieuyhygiëne moet wor
den gecoördineerd en gestimuleerd. 

Het verdient aanbeveling - in afwij
king van het VVD-verkiezingsprogram 
-·- het milieubeheer te laten coördineren 
door een minister zonder portefeuille. 
(Deze aanbeveling werd geformuleerd 
voordat de huidige regering een apart 
gedeputeerde staten van Drente. Tot 
opvolger van de heer De Langen als 
voorzitter werd de heer J. Robaard be
noemd. De heer Brouwer die als be
stuurslid aftrad, werd vervangeil door
mevrouw A. Z. Evenhuis-Meppelink, Zul
derlaan 135 die het secretariaat van me
vrouw J. M. Colenbrander-Bosman heeft 

TELEGR. BOaE • BOLNIS 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en Democra
tie is geve~>tigd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89-B. Hoofdredacteur en 
voorzitter van de redactiecommissie ia 
de heer Ph. C. la Chapelle. 

De abonnementen-administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaat 
van, le VVD, Koninginnegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
nementen-admiuistratie, 070 • 111741). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wordt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie Westlolaak 180 {IIO!itbus 82!) te 
Rott~•·dam, telefoon OIO • 147211. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen senetariaat van de 
VVD is gevestigd te Den Daag, Konin· 
ginnegmcht 61, telefoon (070) 1!04803. 
Postrekening: 67880 ten name van de 
algemeen secretaris van de VVD te Den 
Haag. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Het secretariaat van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer is gevestigd in het 
gebouw van de Tweede Kamer, Bin
nenhof 1 A te ])en Haag. Telefoon 
(070) . 61 49 Jl. 

overgenomen. Mevrouw Colenbrander 
blijft bestuurslid. Penningmeester is de 
heer J. C. v. d. Burg. 

• De nieuwe samenstelling van het be
stuur van de afdeling Noordoostpolder 
is als volgt: voorzitter G. Sparreboom, 
ministerie van volksgezondheid en mi

'lieuhygiëne instelde). 
Meer informatie bij drs. A. F. Bolhuis, 

secretaris VVD, Wassenaar (01751--· 
8668). 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nder de loep 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Kanaaltunnel 
Mr. C. Berkhouwer heeft in het 

Europese Parlement gepleit voor 
de bouw van een tunnel onder het 
Kanaal als een volledig Europese 
onderneming. "Ik heb gelezen dat 
.onder meer Amerikaanse bank
consortia de gelden voor het aan
leggen van· die tunnel zullen bij
eenbrengen. Zou die tunnel nu echt 
niets kunnen zijn voor een grote 
gezamenlijke Europese onderne
ming, waaraan ook de man uit de 
straat in Europa, die zo weinig 
van de Gemeenschap weet, zou 
kunnen meewerken? Dat zou 
kunnen gebeuren in de vorm van 
kleine coupures van leningen voor 
de bouw van die tunnel," aldus de 
heer Berkhouwer, die verder het 
belang schetste van de uitbreiding 
van de Europese Gemeenschap 
met Engeland voor onze positie in 
de wereld. "Ik schets hier slechts 
de gedachte die mij voor de geest 
zweeft. Onze voorvaderen hebben 
deelgenomen aan de aanleg van 
de spoorweg in Rusland, hoewel 
zij er alles aan hebben verloren. 
Zij hebben ook bijgedragen tot 
het graven van de kanalen van 
Suez en van Panama. Daar heb
ben zij misschien wat van overge
houden althans wat het Suezka
naal betreft. Zouden wij nu als 
Europeanen niet samen die tunnel 
onder het Kanaal kunnen bou
wen? Zouden wij hier - dit bete
kent niet dat ik iets tegen die 
bilaterale onderneming heb 
niet eens kunnen afwijken van de 
cliché's die wij dagelijks ten beste 
geven en zouden wij niet eens de 
kant van een echte gezamenlijke 
Europese onderneming kunnen 
uitgaan?", aldus de heer Berk
houwer. 

• Waarschuwing 
De kandidatuur van de heer De Zeeuw 

voor het voorzitterschap van de KVP 
heeft in onze kring nogal wat reacties 
opgeroepen. Fractievoorzitter Wiegel 
merkte in een gesprek met "De Tele
graaf" (van 19 november) op, dat 
"sommigen in de VVD zich hebben geër
gerd aan de inhoud van een paar inter
views, die de heer De Zeeuw heeft weg
gegeven". Hij achtte die ergernis niet 
ten onrechte. Deze kandidaat-voorzitter 
van de grootste regeringspartij heeft 
immers duidelijk laten doorschemeren 
dat naar zijn mening in 1.974 of 1975 
toenadering moet worden gezocht met 
de oppositiepartijen PvdA en D'66. 

De heer Wiegel wond er geen doekjes 
om dat als de heer De Zeeuw daarmee 
bedoelt een opzeggen op termijn van de 
samenwerking met de VVD en DS'70, 
hij moet beseffen dat hij de samenwer
king binnen de huidige regeringscoalitie 
bemoeilijkt. En dat Is nu juist in deze 
zo onzekere situatie, waarin ons land 
verkeert, ongewenst en gevaarlijk. Hij 
achtte het dringend noodzakelijk, dat 
dr. De Zeeuw "afdoende klaarheid in 
deze kwestie schept". 

De interviewer, Edo Brandt, die had 
kunnen constateren dat "overal waar 
Wiegel op spreekbeurten verschijnt de 
zaal letterlijk uitpuilt van de toehoor
ders", vermeldde dat de nieuwe liberale 
fractievoorzitter .,er een duivels genoe
gen in schijnt te scheppen, zijn tegen
standers in het debat op te zoeken en ze 
door zijn uitlatingen uit te dagen." 

Toch is verdraagzaamheid voor Wie
gel een groot goed. Zelf zei hij daar
over: "Ik word niet gemakkelijk 
kwaad. Alleen als ze in de Kamer iets 
onwaars zeggen over de VVD. Zoals on
langs De Goede van D'66, die stelde dat 
de VVD de kiezers had bedrogen. Dan 
word ik echt boos en ga interrumperen. 

Ik vind wel dat je politieke geschillen 
nooit moet laten uitmonden in haat. Je 
moet de mensen in hun waarde laten en 
van de goede trouw van de tegenstan
ders in het debat uitgaan. Dan kun je 
de tolerantie ook in de politiek ver door
voeren". 

• Kampnieuws 
In ons nummer van 3 september j.l. 

werd in deze rubriek uit het bekende 
,,Amsterdams Dagboek" van "Dagboe
kanier" in Het Parool het een en ander 
ontleend over de ultra-linkse en soms 
zelfs duidelijk communistische indoctri
natie, waaraan de jeugdige deelnemers 
en deelneemsters (meest tussen 12 en 17 
jaar) aan de zomerkampen van de 
NCSV, de Nederlandse Christelijke Stu
denten Vereniging, de laatste tijd plach
ten te worden onderworpen. 

In het "rode boek" der kampliederen 
vindt men de Internationale en ook een 
"anti-Vietnam" lied afgedrukt. Het op
merkelijkste in deze bundel is een 
Italiaans liedje "Bandiera rossa", waar
van de laatste regel luidt: "Evviva il 
communismo e la libertà", leve het com
munisme en de vrijheld! Een uitvoeri
ge nota (over bezitsverhoudingen in de 
maatschappij) was van dien aard dat de 
schrijver in Het Parool haar het beste 
meende te kunnen typeren als ,.een be
kentenis tot het marxisme". De leiding 
van het kamp moet duidelijk maken, 
dat de "verdrukkende autoriteiten" (van 
de sehool, het gezin, de sociale moraal. 
enz.) niet het laatste woord hebben. Een 
meisje van 15 jaar, dat @r een week 
verbleef, verklaarde aan de Parool-re
dacteur dat er vijf avonden was gedis
cussieerd. De onderwerpen waren: seks, 
arm en rijk, drugs en school. "De hoofd
leidster was erg welbespraakt, daar 
konden we niet tegenop". 

De vader van dit meisje verklaarde 
terecht: "Ik heb tegen dit alles ernstig 
bezwaar, omdat ik dit schier geweldda
dige ingrepen vind in het leven van ons 
kind, in het geestelijk klimaat van ons 
gezin en in onze opvoeding". 

Enkele dagen na mijn stukje hierover 
in deze rubriek ontving ik van een lezer 

en VVD-lid uit Bussum een briefje waar
in deze meldde dat dit artikeltje hem 
"uit het hart gegrepen" was en waarbij 
deze tevens liet weten dat zijn beide 
zoons vorig jaar in een van deze kam
pen met dezelfde ervaringen waren 
thuis gekomen. Onze briefschrijver 
vroeg zich af of in geval van subsidie 
het bestuur dan niet op het matje kon 
worden geroepen of althans goede con
trole kon worden ingesteld. 

Inmiddels is echter de meest voor de 
hand liggende methode toegepast. Een 
groep oud~rs en oud-leden heeft zelf het 
initiatief genomen en men was al zover 
dat er ernstige plannen waren om een 
eigen kampwerk op te richten. In 
links-radicale kring zou men dat een 
,.alternatief kamp" noemen. Eeil kamp 
waarvan de kinderen ,.in blijde vakan
tiestemming" zouden terugkomen en al
thans in deze weken niet zouden worden 
,,beladen met allerlei problematieken". 

Dat heeft succes gehad, want uit een 
uitvoerig artikel in Trouw blijkt nu, dat 
een andere groep oud-leden, kennelijk 
met instemming van het bestuur, even
eens een onderzoek heeft ingesteld. Die 
kwamen o.a. tot de conclusie, dat ,.alles 
op alles gezet moet worden om het ver
trouwen te herstellen, want ook met een 
paar honderd deelnemers minder kan het 
hele kampwerk op zijn gatje komen te 
liggen". 

Men moet het artikel in Trouw (van 
11 november) overigens wel aandachtig 
lezen. Er wordt gewag gemaakt van 
,.boze verhalen" over de NCSV die 
,.sterk overdreven" zijn. Natuurlijk 
wordt ook "een ochtendblad" er weer bij 
gehaald, terwijl in dit geval Het Parool 
toch (bij mijn weten) de eerste was om 
de aandacht op deze kamp-toestanden te 
vestigen. Alles wordt sterk gerelati
veerd, maar waar het op aankomt zijn 
de conclusies en die openen in ieder ge
val het perspectief dat er wel het een en 
ander zal veranderen. 

Eén algemene conclusie vermeldde ik 
boven reeds. Voorts is besloten dat ,.het 
nu maar eens een tijdje uit moet zijn 
met het gemengd slapen". En tevens is 
contact opgenomen met de voorzitter 
van de "NCSV in ballingschap", zoals 
de actiegroep zich. noemt, die zich tot 
verder overleg bereid heeft verklaard. 

,.Er is dus een kans dat de zaak alsnog 
in der minne wordt geschikt", schrijft 
Trouw. 

Dat is dan precies wat de bedoeling 
was! 

• Politieke vernieuwing 
Nog altijd wil het met de nieuwe par

tijvorming niet vlotten. Dat geldt zowel 
voor de (nog imaginaire) Progressieve 
Volkspartij van PvdA, D'66 en PPR als 
voor de christen-democratische concen
tratie van KVP, ARP en CHU. 

Ogenschijnlijk zijn beide in opmars. 
maar die "opmars" heeft . nog steeds 
meer het karakter van een omzichtig 
gescharrel om elkaar heen dan van een 
doelbewust en eensgezind optrekken 
naar een vaststaand einddoel. 

Het is nog niet zo lang geleden dal 
men in journalistieke kring nauwelijks 
meer serieus werd genomen wanneer 
men geen openlijke of bedekte politieke 
sympathie ten toon spreidde voor D'66 
en zijn leider Van Miet1o. Ook in de 
politie!' echter is de afstand tussen het 
hosanna en het kruisigt hem dikwijls 
niet zo heel groot. 

Het jongste congres van D'66 , waar 
de lijn-Van Mierlo ten aanzien van de 
tactiek ter bereiking van het einddoel 
zelfs uit de eigen Kamerfractie kritiek 
en verzet opriep (mej. Goudsmit en en
kele anderen) en waar de zonder tegen
kandidaat voorgestelde nieuwe {vrouwe
lijke) partijvoorzitter in eerste aanleg 
nochtans slechts de helft van de stem
men op zich verenigde, kreeg een opval
lend slechte pers. 

Zelfs de tot nu toe zo bevriende .,Haag
se Post" kwam thans tot de conclusie 
dat Van Mierlo weliswaar nog met ruim 
60 pct. van de stemmen had gezegevierd 
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(het Kamerlid De Goede noemde het ech
ter een ,.Pyrrhus overwinning"), maar 
dat diens "charismatische leiderschap 
wel degelijk aan glans heeft verloren". 

,.Vrij Nederland'', dat de zaken journa
listiek altijd graag nog wat extra op
klopt, legde daar nog een flinke schep 
op in een groot artikel op de eerste 
pagina met opschriften als: ,.Een ver
moeide held wankelde - Zijn de dagen 
van Hans van Mierlo geteld?" 

Wij van onze kant hebben geen enkele 
behoefte te pogen dit vuurtje verder aan 
te stoken. Maar dat we het een en an
der als politiek geïnteresseerden met be
langstelling signaleren en volgen, ligt 
voor de hand. 

Dat laatste geldt ook voor hetgeen 
zich in het confessionele kamp ·afspeelt. 
Hier doet zich het typerende feit voor, 
dat ARP en KVP in principe elk een 
heel andere kant uit willen, doch dat 
men toch met de moed der wanhoop 
maar afspreekt voort te gaan met het 
,.gesprek der drie" over gezamenlijke 
partij- of federatievorming. 

De kandidaatstelling van dr. ir. D. de 
Zeeuw als voorzitter van de KVP wijst 
er echter op, dat de stroming in deze 
partij om te komen tot een niet-confes
sionele "open partij", waarin ,.humanis
ten" een gelijkwaardige positie kunnen 
innemen en die dan op samenwerking 
met PvdA en D'66 wil aansturen, voor
lopig de overhand lijkt te hebben gekre
gen. De ARP echter heeft juist nog eens 
duidelijk bevestigd, voor zo'n open par
tij hoegenaamd niets te voelen en het 
"christelijk uitgangspunt" nadrukkelijk 
te wmen handhaven. . 

Voorlopig lijkt Qok in het confessione· 
le kamp de nieuwe partijvorming of 
concentratie dus nog een heel moeilijk 
geval. 

• Middenpartij ( 4) 
Het Algemeen Dagblad, dat enkele 

dagen nadat mevrouw Van Someren in 
de Partijraad haar suggesties deed om 
zo mogelijk op den duur tot een "mid
denvolkspartij" te komen, nog een aan
vullend interview met haar plaatste, 
toonde zich in een kort hoofdartikel 
wat we het best zouden kunnen aandui
den als .,gereserveerd welwillend" te· 
genover deze gedachte. 

Mevrouw Van Someren wil - zo 
meende het A.D. haar gedachten te 
kunnen samenvatten - "een grote 
volkspartij in het midden van de Neder
landse politiek. Zo'n partij zou volgens 
haar grote stromen kiezers aantrekken, 
die het in de bestaande partijen niet 
meer zien." 

Het interessante van dit idee achtte 
het A.D. allereerst, "dat nu ook de VVD 
probeert een concrete bijdrage te leve
ren aan de broodnodige vernieuwing van 
ons partijwezen. Tot nu toe stonden de 
liberalen niet te trappelen, maar wel
licht zijn zij bevreesd dat zij door 'de 
samenwerking langzamerhand een beet~ 
jE) buitenspel bij de andere partijen ko
men te staan" (zo heet erg snel schieten 
die andere partijen ondertussen óók niet 
op; men zie hierboven! ~.). 

"Mevrouw Van Someren denkt aan 
een middenvolkspartij die een liberale 
geesteshouding moet hebben. Zij ziet de 
confessionele partijen blijkbaar gemaks
halve al in de rechterhoek''. 

Evenals NRCfHandelsblad deed, wijst 
het Algemeen Dagblad erop, dat deze 
partijen hun macht tot nu toe juist aan 
hun middenpositie ontleenden. Zij kun
nen immers alle kanten uit. 

Wat de liberale levenshouding betreft 
acht het A.D. het de vraag of "aanhan
gers van DS'70 en de PvdA, die zich 
ergens toch socialist noemen en die me
vrouw Van Someren nu zo graag in een 
nieuwe partij wil zien, dit etiket opge
plakt willen hebben". 

De voorlopige conclusie is: "Het plan 
tot samenbundeling doet in ieder geval 
wel sympathiek aan. Het geloof in de 
politiek kan inderdaad pas worden ver
sterkt door samenwe,rking (eventueel 
fusering), niet door versplintering". 
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ROTTERDAM 

e Er moge aan worden herinnerd dat 
maandag 29 november 's avonds 8 uur 
in het Rijnhotel de districtscentrale 
Rijnmond haar jaarlijkse vergadering 
houdt. .De agenda vermeldt onder meer 
een bespreking van de politieke toe
stand, in het bijzonder voor zover die 
de toekomst van het openbaar lichaam 
Rijnmond raakt. 

e En, o ja, laten we er rekening mee 
houden dat we voor goed water wat 
over zullen moeten hebben. Water gaat 
duur worden, geloof dat maar. Voor vol
gend jaar heeft het Rotterdamse water
leidingbedrijf al een tariefverhoging van 
10 à 11 procent aangekondigd. 

e Het secretariaat van de VVD, afde
ling Rotterdam, is gevestigd in het Mi
nervahuis I, Meent 106. Het telefoon
nummer is 13 39 95. 

DEN HAAG 

• Het secretariaat van de afdeling 
Den Haag is gevestigd: Leuvensestr. 20, 
telefoon: 070-55 44 40. .. 

• De fracties van de VVD uit de 
Haagse agglomeratie hebben op 13 no
vember op een vergadering in het Con
gretjgebouw in een motie bij de minis
ters van verkeer en watenstaat en van 
volkshuisvesting en ruimtelijke ordening 
aangedrongen op de spoedige aanleg 
van de nieuwe railverbinding tussen 
Zoetermee~ en 's-Gravenhage. 

Onhoudbaar 

ROTTERDAM begint langzamer
" hand te lijden aan een psychologi
sche milieuverontreiniging, de ergste 
vorm van vervuiling waarmee we te 
maken hebben." Dit kon men burgemees
ter Thomassen dezer dagen horen zeg
gen naar aanleiding van klachten over 
de kwaliteit van het Rotterdamse drink
water. Het was weer zo'n typische, emo
tion~el geladen reactie van Rotterdams 
eerste burger. Te zijner verontschuldi
ging moet worden opgemerkt dat het 
communistische gemeenteraadslid me
vrouw De Vos-Krul hem met een rijke
lijk zotte suggestie ·uit zijn tent had 
gelokt. 

Geef de Rotterdamse burgers smarte
geld voor wat zij moeten slikken aan 
vuile lucht en vuil water, zo luidde haar 
advies. ·nat was de burgemeester ge
woon vragen om wat we nu maar een 
spontane reactie zullen noémen. Tot die 
spontane reactie moet ook worden gere
kend de uitlating van de heer Thomas
sen dat het "waanzinnig" is 56 cent 
neer te tellen voor een liter van elders 
afkomstig drinkwater. De klachten over 
de smaak van het water zijn volgens de 
burgemeester schromelijk overdreven. 
Het water is naar zijn overtuiging een 
redelijk en medisch verantwoord pro
dukt. 

Dat laatste hoeft niemand in twijfel 
te trekken. Maar zou de heer Thomas
sen niet geweten hebben dat over sma
ken niet te twisten valt? In elk geval 
zijn er talloze Rotterdammers die reden 
menen te hebben de smaak van het wa
ter minder welwillend te beoordelen 
dan hij. 

Voor ons is het niet moeilijk daar be
grip voor te hebben. Want laten we eer
lijk zijn: het water dat Vadertje Rijn 
ons toespeelt, is van een echt wel erbar-

melijke samenstelling. Als het zoutge
halte tot 545 milligram per liter stijgt 
en dus de smaakgrens van 500 milli
gram ruimschoots overschrijdt; als vis
se)l in het Rijnwater niet of nauwelijks 
meer kunnen leven wegens een noodlot
tige daling van het zuurstofgehalte; als 
in het Westland dank zij het veel te 
zoute water de groentencultuur ernstige 
schade lijdt, dan worden we met telten 
geconfronteerd waarvoor we de ogen 
niet kunnen en mogen sluiten. Dan past 
ons maar één ding te doen: erkennen 
dat er iets helemaal mis is en dat we 
daar zo snel en effectief mogelijk wat 
aan behoren te doen. 

Nu is dat makkelijker gezegd dan ge
daan. De klachten over het Rijnwater 
zijn niet van vandaag of gisteren. De 
Rijn wordt al jarenlang niet zonder re
den beschreven als het "open riool van 
Europa". Ontelbare fabrieken, van de 
Zwitserse grens tot de Noordzee, lozen 
al wat zij' aan afvalstoffen produceren 
op deze rivier. Zij lozen zelfs zoveel on
gerechtigheden dat het natuurlijke rege
neratievermogen van het water er geen 
raad meer mee weet. 

Het ergste maken het de kalimijnen 
in de Elzas die onvoorstelbare hoeveel
heden zout in het water van de rivier 
deponeren. Men hoede zich te hunnen 
aanzien echter voor overdrijving. De ka
limijnen zijn. ernstige zondaars·, maar zij 
zijn niet alleen en uitsluitend verant
woordelijk voor de slechte kwaliteit van 
het Rijnwater. Er zijn veel meer schul
digen, ook in ons eigen land. 

De toestand. is natuurlijk zeer verer
gerd door de ongewoon langdurige 
droogte. Wat dat betreft was de mens 
machteloos. Daartegenover hoeft hij 
niet werkeloos toe te zien als het erom 
gaat voorzieningen te treffen voor het 

Leidse baan (11) 

GEBREK aan communicatie en onge
nuanceerde uitlatingen blijken oor

zaak te zijn geweest van de veront
waardiging van het Haagse gemeente
bestuur over een uitspraak van minister 
Drees met betrekking tot de aanleg van 
de Leidse baan, waaraan hij "voorwaar
den" ten aanzien van inperking van 
werkgelegenheid, parkeergelegenheid en 
invalswegen zou hebben gesteld. Geluk
kig, dat deze communicatie-stoornissen 
nog niet tot onherstelbare beslissingen 
hebben geleid. Goed ook, dat b. en w. 
van Den Haag onmiddellijk na het be
kend worden van het standpunt van mi
nister Drees - dat achteraf dus onjuist 
door drs. R. Hueting van de Werkgroep 
Milieubehee.r blijkt te zijn weergegeven 
- fel van zich hebben afgebeten. Drs. 
Hueting heeft nu erkend, dat hij zijn 
communiqué over de Leidse baan "te 
ongenuanceerd" en in grote haast had 
opgesteld. Deze ruiterlijke erkenning 
siert de heer 'Hueting, maar ze bewijst 
hoe noodzakelijk zorgvuldige benadering 
van problemen is. Gebeurt dat niet dan 
worden er allerlei acties op touw gezet, 
die de uiteindelijk verantwoordelijke be
leidspersonen veer tijd en onnodige wre
vel kosten. 
Deze opmerkingen moesten ons van het 
hart nu bekend is gemaakt, dat premier 
Biesheuvel met minister Drees over de 
stellingneming ten aanzien van de aan
leg van de Leidse baan een gesprek 
heeft gehad, na welk gesprek bleek, dat 
de minister van Verkeer en Waterstaat 
er helemaal niet over denkt zich tegen 
de aanleg van de onderhavige provincia
le weg te verzetten. Integendeel, de mi
nister is van oordeel, dat de beslissing 
bij het provinciaal bestuur ligt. Het rijk 
mist (zelfs) de bevoegdheid de aanleg 
te beletten! Sterker nog, de heer Drees 
is van oordeel, dat de Leidse baan past 
in de verwachtingen over de ontwikke
ling van werken, wonen en verkeer in 
de Haagse agglomeratie. Bovendien: de 
rijksoverheid was al in een vroeger sta
dium met de aanleg akkoord gegaan. 

Het behoeft geen betoog, dat een en 
ander bij het Haagse gemeentebestuur 
goed is gevallen. Nu is het wachten al
leen maar op de definitieve beslissing 

van het provinciaal bestuur. Daar zijn 
de meningen nog verdeeld, o.a. op grond 
van bezwaren tegen milieubederf. Laten 
we hopen, dat bij de definitieve projec
tie van de Leidse baan aan dit bezwaar 
nog kan worden tegemoet gekomen. 
Wel zullen provinciale staten in hun 
overwegingen moeten betrekken het 
feit, dat de Kroon geen bezwaar heeft 
tegen de aanleg van de Leidse baan. 
Dat blijkt uit een andere beslissing van 
de Kroon. Deze tweede beslissing heeft 
betrekking op de bezwaren, die o.a. door 
het Haagse gemeentebestuur waren in
gebracht tegen het plan van de provin
cie tot aanleg van een auto-weg door de 
duinen. De Kroon heeft deze bezwaren, 
die o.m. betrekking hadden op gevaren 
voor de waterleiding, gegrond ver
klaard. Deze provinciale weg komt er 
dus niet. En daarover zullen zeer velen 
zich verheugen. De beslissing van de 
Kroon betekent waarschijnlijk ook; dat 
de sportvelden in het Rogge-woning
complex behouden zullen kunnen blij
ven, hetgeen eveneens valt toe te jui· 
chen. 

De Kroon heeft voor Den Haag overi
gens nog een belangrijke beslissing ge
nomen. Ze heeft nl. de bezwaren, die 
Ged. Staten hadden tegen de hoogbouw 
van het nieuwe ziekenhuis van H. Joan
nes de Deo (Lijnbaan complex) onge
grond verklaard. Niettemin meent de 
Kroon wel, dat de bebouwingsverorde
ning hier en daar zal moeten worden 
aangepast. Het lijkt nauwelijks waar
schijnlijk, dat deze aanpassingen nog 
moeilijkheden zullen opleveren. En dat 
betekent dan, dat het nieuwe zieken
huiscomplex tot stand zal kunnen komen 
en er dus eindelijk een einde zal ko
men aan het trieste stadsbeeld ter 
plaatse. Waren we met het Spuikwar
tier al maar zo ver. 

Intussen heeft ex-wethouder mr. Dan
keiman weer eens een uitspraak gedaan, 
die de gemoederen wel bezig zal houden. 
Uitspraken in het verleden van mr. 
Dankeiman zijn niet altijd in goede aar
de gevallen, maar achteraf bleek tel
kens weer, dat hij het aan . het goede 
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terugdringen van de afvallozing tot 
aanvaardbare proporties. 

Eenvoudig zal dat niet zijn. Bij dit 
vraagstuk zijn namelijk internationale 
belangen In het geding. Evenwel, het 
vraagstuk heeft dusdanige proporties 
gekregen dat geen regering het meer 
kan ontwijken. Het is goed te weten dat 
er al overleg op diplomatiek niveau,aan 
de gang is. Ondertussen zou onze rege
ring kunnen nagaan wat er op het eigen 
erf kan worden gedaan ter beteugeling 
van de afvallozing op de Rijn. 

Overigens zal die burger zich er 
enigszins over hebben verwonderd dat 
het spaarbekken op de Berenplaat, waar 
de Rotterdamse drinkwaterspecialisten 
in het verleden zo hoog van hebben op
gegeven, geen rol heeft gespeeld voor de 
overbrugging van de moeilijke periode. 
Wij hebben nu gehoord dat het bekken 
daarvoor niet is bedoeld. Het is een ca
lamiteitsbekken waarop het waterlei
dingbedrijf kan terugvallen bij plotse
ling optredende verontreinigingen van 
Rijn, bijvoorbeeld door olie. 

Voor moeilijkheden met het water als 
we deze zomer en herfst hebben onder
vonden, zullen straks de spaarbekkens 
in de Biesbosch uitkomst moeten bren
gen, zo vertellen ons de autoriteiten. 
Diezelfde autoriteiten kunnen echter 
niet verhelen dat het Maaswater, waar
van de bekkens in de Bies·bosch afhan
kelijk worden, ook al kwalitatief is ach
teruitgegaan, niet in de laatste plaats 
door afvallozing in het Luikse industrie
gebied. 

Deze wetenschap moge dan een aan
sporing te meer zijn om in internatio
naal verband krachtig en met voortva
rendheid te streven naar al wat verbete
ring kan brengen in een onhoudbare 
toestand. 

eind had. De gemeenteraad had er nogal 
eens moeite mee, maar meer en meer is 
men tot de erkenning gekomen, dat mr. 
Dankeiman op bepaalde problemen een 
verrassend heldere visie heeft. Zo ook 
nu ten aanzien van de winkelsluiting. 
De gemeenteraad is in zijn laatste ver
gadering ermee akkoord gegaan, dat 
supermarkten voortaan op maandagoch

. tend gesloten zullen zijn. Daarmee gaan 
ze o.m. in de pas lopen met de (andere) 
groot-winkelbedrijven. Intussen bestaan 
er voor tal vàn detailhandelsbranches 
nog verschillende sluitingsdagen ( ochten
den dan wel middagen). Mr. Dankeiman 
nu gaf als zijn mening te kennen, dat 
hieraan maar eens een einde moet ko
men. Sluit alle winkels op maandagoch
tend, aldus zijn uitspraak. Het zou ons 
niet verwonderen als het daartoe uitein
delijk zal komen. Het publiek zal er in 
elk geval ten zeerste bij gebaat zijn. 

Op huisvestingsgebied heeft de ge
meenteraad overigens ook een belangrij
ke beslissing genomen. Particuliere 
huiseigenaren, die bij het leegkomen 
van woningen vaak voor grote kosten 
komen te staan (vernieuwing van elek
trische enjof gasleidingen bijv.) kunnen 
voortaan een tegemoetkoming krijgen 
van maximaal f 1500, mits zij de wo
ning opnieuw verhuren aan een door het 
huisvestingsbureau voorgedragen kandi
daat. Mogelijk dat hierdoor de leegstand 
vermindert, want juist die kosten doen 
vele (kleine) huiseigenaren dikwijls tot 
verkoop besluiten, ofschoon het meestal 
om woningen gaat, die in feite alleen 
voor verhuur in aanmerking komen. 

Ten slotte dient een verheugend initia
tief van de VVD-fracties van de Haagse 
agglomeratiegemeenten vermelding. Zij 
hebben er in een gezamenlijke brief bij 
de regering o;;~· aangedrongen spoedig 
een begin te maken met de aanleg van 
een tweede railverbinding tussen Zoeter
meer en Den Haag. Voordelen: Zoeter
meer wordt aantrekkelijker als vesti
gingsplaats; het huisvestingsprobleem 
wordt daarmee nader tot een oplossing 
gebracht en het wegverkeer wordt er
door ontlast. Het lijken ons allemaal ar
gumenten, die minister Drees wel zullen 
aanspreken. · 

• 
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De VVD in het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van de 
VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie mêêr wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle· 
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A in 
Den Haag, telefoon 070. 61 49 11. 

Oorlogsvervolgden 
Bij de behandeling van de be

groting van CRM werd onze frac
tie voor de derde maal betrokken 
bij de problematiek van de oor
logsvervolgden. Tot tweemaal toe 
had de VVD-fractie daarbij een 
motie van de socialist Voogd ge
steund. Deze motie beoogde: 
a. loskoppeling van de Algemene 
Bijstandswet; 
b. een pens·ioenregeling voor 
slachtoffers van de Duitse bezet
ting. 

Zij haalde in de Kamer een 
meerderheid mede dank zij het 

. vóórstemmen van de VVD (en de 
tweede keer ook van DS'70), 
maar werd door het vorige kabi
net niet uitgevoerd. Wel werden 
in de Rijksgroepsregeling Oor
logsvervolgden verbeteringen aan
gebracht. 

Het voornaamste bezwaar van 
de betrokkenen tegen de huidige 
regeling is echter, dat deze berust 
op de Algemene Bijstandswet: zij 
vinden - terecht - dat daarme
de onvoldoende recht wordt ge
daan aan hun wel zeer uitzonder
lijke situatie. 

Bij dit debat werden twee mo
ties ingediend, nl. een motie
Voogd, die de door het vorige ka
binet aangebrachte verbetering 
erkende en voorts van gelijke 
strekking was als de vorige mo
tie-Voogd; en een motie-Baruch 
(DS '7Q), mede ondertekend' door 
de vier andere regeringspartijen, 

De Tweede Kamer heeft zich in de 
afgelopen weken met twee begrotingen 
bezig gehouden, die ditmaal wel in het 
bijzonder de publieke belangstelling 
hebben gehad: Cultuur, Recreatie en 
Maatschappelijk werk en Verkeer en 
Waterstaat. Er stond dan ook wel het 
een en ander op het spel en het Binnen
hof is meer dan ooit het toneel van al
lerlei actie-groepen geweest. 

In hoeverre de opvatting van de oppo
sitie juist was, dat CRM de meeste ve
ren heeft moeten laten, kan gevoeglijk 
puiten beschouwing blijven. Maar ook al 
zou dit zo zijn, dan heeft dit departe
ment, dat in de Kamer al eens met een 
.,kwal" is vergeleken, een .,kwal" met 
vreemde uitstulpels en tentakels, die 
zich uitstrekken tot alle uithoeken van 
de maatschappij, het er met zijn subsi
die-beleid ook wel naar gemaakt. Dr. 
Van Dijk heeft daarop in zijn betoog 
uitvoerig gewezen. En hij deed dat 
waarlijk niet voor de eerste maal. Het 
tot nu toe gevoerde kunst-subsidiebeleid 
bijvoorbeeld heeft tot een ongewenste 
verstarring geleid, juist waar beweeg
lijkheid geboden is, aldus dr. Van Dijk, 
die in de eerste plaats het orkestenbe
stel onder de loep nam. In feite is er één 
nationaal symfonie-orkest. Moet de 
overheid dit handhaven? Verder kennen 
we dan twee 2e-klassers en de overige 
orkesten zijn in de derde klasse gerang
schikt. Moet dat zo blijven, zo vroeg dr. 
Van Dijk zich opnieuw af. Moeten er 
althans voor de tweede-klassers (Resi
dentie-orkest en Rott. Philharmonisch 
orkest) geen gelijke kansen komen? Zijn 
er overigens in ons land niet te veel 
(gesubsidieerde) orkesten? 

Toneel 
Tot op zekere hoogte was de VVD

woordvoerder beter te spreken over de 
ontwikkeling bij het toneel, waarin al
thans meer beweging is, zij 't zowel 
opwaarts als neerwaarts. Opvallend 
noemde dr. Van Dijk de beweging van
uit de vaste gesubsidieerde gezelschap
pen naar kleine spontane combinaties, 
die tot zgn. vrije produktles komen, een 
tendens, die niet zonder gevaren is. De
ze ontwikkeling draineert de bestaande 
gezelschappen en verstikt het verstarde 
straks. Is het niet beter oog te hebben 
voor de nieuwe tendense.n en het subsi
diebeleid aan te passen? Dr. Van Dijk 
vroeg zich in dit verband af of het niet 
beter z.ou wezen aan enkele vaste coör
dinatiepunten steun te verlenen en ver
der produktles te subsidiëren. De op
komst van kleine theaters vraagt om 
een ander subsidie-systeem. Maar ook 
hier dreigt verstarring, hetgeen in strijd 
geacht moet worden met het experimen
tele kàrakter. Hierover kwam dr. Van 

die vanuit de erkenning van een 
bijzondere solidariteitsplicht je
gens de oorlogsvervolgden zowel 
tijdens de bezetting van Neder
land als van Nederlands-Indië, de 
regering vroeg op korte termijn 
de bestaande voorzieningen om te 
zetten in een wet. 

De staatssecretaris mevr. Van 
Veenendaal-Van Meggelen ant
woordde op onze vragen, dat zij 
bereid is de huidige regeling los 
te koppelen van de ABW en om 
te zetten in een aparte wet, en dat 
haar een dienovereenkomstige 
suggestie van de Commissie van 
Advies inzake Bijstand aan Oor-· 
logsvervolgden had bereikt. 

Wij zijn van oordeel dat op 
grond van de toezegging van dit 
kabinet op zo kort mogelijke ter
mijn tegemoet gekomen zal wor
den aan zwaar wegende wensen, 
die in de kringen van de oorlogs
vervolgden leven. Daarom stem
den wij vóór de motie-Baruch. 
Dat deed overigens ook de gehele 
PvdA-fractie, nadat de motie· 
Voogd was verworpen. 

Hoe een en ander concreet moet 
worden vastgelegd in de wet, zul
len wij eerst kunnen beoordelen 
zodra het betreffende wetsont
werp bij de Kamer - en wij ver
wachten dat het spoedig zal ge
beuren - is ingediend. 

K. VANDIJK 
A.KAPPEYNE 

VAN DE COPPELLO 

Dijk met één duidelijk voorbeeld: Stu
dio, dat ai ca. tien jaar experimenteert 
zonder dat dit bij het publiek aanslaat. 
Het aantal voorstellingen van deze thea
tergroep liep van 1966--'67 terug van 
250 tot 61 in het seizoen 1970-'71; het 
aantal bezoekers van 46.000 naar 8500, 
welke laatste cijfers overigens nog aan
vechtbaar blijken. Stu:lio heeft in de 
laatste seizoenen gemiddeld nooit meer 
dan 220 bezoekers per voorstelling ge
had; in het laatste seizoen kwam het 
niet verder dan een gemiddelde van 139 
bezoekers. Dr. Van Dijk bleek het be
grijpelijk te achten, dat de gemeente 
Amsterdam de subsidie van Studio aan
merkelijk heeft teruggebracht en hij 
meende, dat het rijk dit nu ook maar 
moest doen. Vandaar zijn amendement, 
dat weliswaar felle oppositie ondervond, 
maar toch de eindstreep haalde. Het al
dus bespaarde geld kan beter worden 
besteed, betoogde dr. Van Dijk zoals ten 
gunste van het aankoopbeleid van de 
musea en de beveiliging van de musea. 

Dr. Van Dijk betreurde overigens, dat 
er niet meer gedaan zal worden voor de 
muziekscholen. 

Van de kunst naar het vormingswerk. 
Hierover vond dr. Van Dijk, dat er spra
ke is van een willekeurig beleid. Afge
zien van de betekenis van het vormings
werk zelf, meende de VVD-er er de na
druk op te moeten leggen, dat 22 à 
25000 werknemers in deze sector van 
subsidie geheel of bijna helemaal afhan
kelijk zijn. 

Pers 
Over de ontwikkeling bij de pers deed 

dr. Van Dijk een opvallende uitspraak: 
Het verdwijnen van kranten en week
bladen is misschien wel onaangenaam, 
maar niet desastreus. Regionale bladen 
zijn zo verbeterd, dat de noodzaak van 
een landelijke krant er naast is vermin
derd. Hoe dit zij: indien er steun aan de 
pers zou moeten komen dan aan de ge
hele pers, ook aan nieuws- en weekbla
den, aan tijdschriften, en volgens objec
tief te stellen normen. 

De mededeling van dr. Van Dijk, dat 
het omroepbestel de VVD blijft ergeren, 
was nauwelijks een verrassing. Een 
pleidooi voor ver,dere ontwikkelingsmo
gelijkheden voor de regionale omroep 
volgde. 

Na z'n teleurstelling te hebben uitge
sproken over de vermindering van de 
subsidie voor aankoop van natuurterrei
nen, Weid dr. Van Dijk een krachtig 
pleidooi voor een beginselenwet subsi
dieverlening in samenhang met het sub
sidiebeleid van andere departementen, 
die zich ten dele op dezelfde terreinen 
bewegen als CRM. 

Andere "tentakels" van de CRM
kwal: de voorgenomen heffing op bui
tenlandse werknemers (maatschappelijk 
werk-sector), de bosbijdrageregeling, de 
afsluiting van de Oostersehelde ( biolo
gisch milieu) en monumentenzorg. 

Nog weer een ander tentakel: de 
sport, waarover de heer Keja uitvoerig 
kwam te spreken: een nationaal sport
beleid best, maar geen genationaliseerd 
sportbeleid. Ook hier een warwinkel in 
het subsidiebeleid van het rijk en de 
lagere overheden. Er is bovendien veel 
te weinig overleg; de bouw van zwem
baden en kunstijsbanen werden hierbij 
door de heer Keja als slecht voorbeeld 
gesteld. Op het belang van de zelf
werkzaamheid in de sport legde de heer· 
Keja overigens sterk de nadruk. Voor 
overheidssteun aan de topsport voelde 
hij niets; wel steunen en stimu
leren. Zorg toonde de heer Keja over 
de gang van zaken bij de ongeorgani
seerde recreatiesport. Meer instemming 
bestond er bij hem over het uitgestip
pelde jeugdbeleid, terwijl hij voorts nog 
aandacht besteedde aan het zeer delicate 
probleem van de Zuid-Molukkers en dat 
van de woonwagenbewoners. 

Dekkingsplan 
Nauw met de begroting van Verkeer 

en Waterstaat in verband stonden on
derscheidene wetsontwerpen, die ver
strekkende financiële consequenties had
den en bekend zijn geworden als het 
"dekkingsplan". Hierbij was voor de 
VVD-fractie mr. Koning de woordvoer
der, die daarbij vanzelfsprekend de 
economische situatie betrok. De VVD-er 
toonde zich helemaal niet gerust over de 
gang van zaken bij lonen en prijzep.. 
Duidelijk stelde mr. Koning, dat de re
gering hier niet om haar .verantwoorde
lijkheid heen kan. Er moet een behoed
zaam, maar wel krachtig beleid zijn. De 
bestrijding van de vliegende inflatie 
moet onzê eerste zorg zijn, met name 
~Pn "nft ,1.., -,:;n.:;~~ 1i;1r ,1.1, 
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ren: de bejaarden met vaste inkomens, 
de kleine zelfstandigen. Mr. Koning leg
de er nog eens de nadruk op, dat de 
VVD bepaald ongelukkig is 'met het feit, 
dat de opbrengsten uit de wiebeltax niet 
worden gereserveerd. Wij houden niet 
van het oneigenlijke gebruik van de wet 
zoals naar VVD-mening, de regering 
thans doet. De wiebeltaxmaatregel zal 
op de helling moeten. 

De voorgestelde accijns op niet-alco-. 
holische dranken (frisdranken): We lo
pen niet te springen om deze belasting, 
vooral niet omdat ze zo onmatig is en 
omdat er een ernstige teruggang in de 
verkoop van te vrezen valt. Mr. Koning 
pleitte daarom voor een gespreide invoe
ring, waartoe de Kamer uiteindelijk ook 
heeft besloten. 

Vervolgens kwam mr. Koning over de 
beroepspensioenregeling te spreken. Hij 
vroeg de minister met deze zaak haast 
te maken. 

Sprekende over de positie van de zelf
standigen zei hij de noodzaak van een 
verhoging (handhaving van de verho
ging) van de vermogensbelasting te be
treuren. Voorkomen moet worden, dat 
het draagkrachtelement wordt aange
tast. De VVD-woordvoerder stemde ove
rigens in met het voorstel tot verrui
ming van de zelfstandigenaftrek, juist 
door de vertraging van de afbraak van 
de investeringsbelasting. 

Verkeersbelastingen 
De wetsontwerpen verhoging van de 

accijns op benzine, wijziging van de wet 
op het rijkswegenfonds en wijziging van 
de wet uitkering wegen vatten we ge
makshalve maar samen onder het hoofd 
,,Verkeersbelastingen", waarover mr. 
Koning eveneens voor de VVD het 
woord heeft gevoerd. Uitdrukkelijk stel
de spr. hierbij, dat belastingen op het 
verkeer tot de algemenen middelen be- -
horen; het zijn geen bestemmingsheffin
gen. Het verkeer is naar de opvatting 
van mr. Koning een mogelijkheid om te 
komen tot een rechtvaardige verdeling 
van de totale belastingdruk over de be
volking. Daarbij spelen in het verkeer 
.zowel de draagkracht als het profijtbe· 
ginseleen rol. 

Uitgaande van de gedachte, dat in het 
algemeen de heffingen op het wegver
keer in de algemene middelen behoren 
te vloeien, dienen naar de mening van 
mr. Koning aan de heffingen op het ver
keer· een aantal eisen te worden gesteld. 
Er behoort een evenwicht ttissen de ver
keersheffingen onderling te bestaan. 
Daarenboven behoort rekening te wor
den gehouden met de concurrentiepositie 
van de verschillende vervoerstakken. Bij 
mr. Koning bestond echter niet de in
druk, dat dat gewenste evenwicht wordt 
nagestreefd of ~thans tot uitlng komt. 
Het is geenszins denkbeeldig, dat de 
verkeersbelastingen gaan werken als 
een bedrijfsbelasting. Internationaal 
komt Nederland ook in een ongunstiger 
positie. Daarom deed mi. Koning een 
dringend beroep op de bewindslieden in 
het belang van het Nederlandse ver
voerswezen (van grote betekenis voor 
de betalingsbalans) in Brussel druk uit 
te oefenen om tot een spoedige harmoni
satie te komen van zowel de brandstof· 
fenbelastingen als de motorrijtuigenbe
lastingen. 

Ten aanzien van het personenvervoer 
meende mr. Koning, d;ü het Nederland
se stelsel naar verhouding een te zware 
druk legt op het hebben van een auto, 
in plaats van op het ·rijden met een 
auto. Het beleid zou meer gericht moe
teen zijn op het afremmen van het rij
den met een auto (woon-werkverkeer). 
Maar dan is wel nodig een goed en fre· 
quent openbaar vervoer, waarbij mr. 
Koning terzijde de opmerking maakte, 
dat er te weinig taxi's zijn, die boven
dien ook te duur zijn. 

Samenvattend zei mr. Koning, dat 
zijn voorkeur uitging naar een lichte, 
verdere verhoging van de benzine-ac
cijns, gekoppeld aan "een verlaging van 
de verhoging van de opcenten". Het 
liefst zag hij daarbij bovendien het be
roepsgoed~renvervoer gespaard. Tijde
lijk noemde hij de onderscheidene voor
stellen t.a.v. de lasten op het verkeer 
niettemin aanvaardbaar. 

Vragen 
Aan schriftelijke vragen van VVD

Kamerleden ook in de afgelopen twee
wekelijkse periode geen gebrek; welge
teld tien over onderwerpen van de 
meest uiteenlopende aard. 

De heer De Beer heeft de bewindslie
den van Justitie en Verkeer en 'Nater
staat gevraagd om afschaffing c.q. ver-
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Pleidooi voor parlementaire omroep 

Dr. K. van Dijk, die het idee van een 
parlementaire omroep lanceerde tij
dens het congres in Amsterdam "Zul
len wij ons zegje kunnen blijven zeg
gen?" Onze redacteur V. G. A. M. 
Hafkamp bezocht het congre!J en doet 
daarvan hierbij verslag. 

EINDHOVEN 

• Secretariaat van de afdeling Eind
hoven: Vesaliuslaan 30. Tel. 040 -
114587. 
e Op 29 november zal in hotel de Co
cagne in Eindhoven een openbare bij
eenkomst van de kamercentrales Maas
tricht en 's-Hertogenbosch worden be
legd. Na een korte toespraak van de 
voorzitter van de VVD Tweede Kamer
fractie, de heer H. Wiegel, zal er volop 
gelegenheid zijn tot het stellen van vra
gen. De openbare vergadering begint 
om 20.30 uur. De kamercentrales willen 
die avond graag velen verwelkomen! 

Dr. K. van Dijk, lid voor de VVD van 
de Tweede Kamer, wil 'n parlementaire 
omroep met een eigen staf die de aparte 
facetten van het parlementaire werk 
zou kunnen aanpassen aan de eisen van 
de media. Deze parlementaire omroep 
die onder verantwoordelijkheid van het 
kamerpresidium zou moeten komen, zou 
naar zijn mening twintig minuten tele
visiezendtijd moeten krijgen op de da
gen dat de kamer vergadert. De uitzen
dingen van de perlementaire omroep 
zouden de zepdtijd voor de politieke 
partijen kunnen vervangen. De heer 
Van Dijk lanceerde dit idee tijdens het 
congres ,.Zullen wij ons zegje kunnen 
blijven zeggen?" dat de afdeling Am
sterdam van 'de VVD zaterdag 13 no
vember ·in Krasnapolsky heeft gehou
den. Meer dan honderd belangstellenden 
- onder wie staatssecretaris H. J. L. 
Vonhoff en oud-minister Korthals -
discussieerden op dit congres over pers, 
omroep en vrije meningsuiting. De heer 
Van Dijk meent dat de integrale uitzen
ding van kamerdebatten niet altijd een 
juist beeld aan de kijkers geeft. Boven
dien vindt hij de uitzending van de poli
tieke partijen onbevredigend omdat ze 
slecht worden bekeken en te weinig· fre
quent zijn. Als reden noemde hij het 
gebrek aan geld voor een goede presen
tatie. ,.Een parlementaire omroep v:~r
kies ik boven deze formule. Een staf 
mensen die de Kamer door en door kent 
zou een veel representatiever beeld kun
nen geven van wat er zich in de Kame,r 
afspeelt", meende hij. Verder merl!:te 
hij op de verslaggeving zoals de televi
sie die thans van de Kamerdebatten ver
~orgt zich schuldig maakt aan ,.subjec
tieve selectie van het nieuws". "Met de 
pers worden de betrekkingen steeds be
ter, maar de omroep komt maar te hooi 
en te gras in de Kamer". Doordat de 
televisie-interviewers - naar de heer 
Van Dijk meent te constateren - de 
neiging hebben de antwoorden van Ka-

merleden te manipuleren heeft dit geleid 
tot een zekere schuchterheid en de 
angst bij de parlementariërs die uitgaan 
van de gedachte: "Ik zeg hier nu wel 
wat, maar wat zal hij ervan uitzenden". 
De parlementaire omroep zou aan elke 
partij aandacht müeten schenken in ver
houding tot het aantal zetels dat zij in 
de Kamer bezet. De zendtlJdverdeling 
zou door het Kamerpresidium moeten 
worden geregeld. 

De heer Van Dijk ging in zijn inlei
ding ook in op het huidige omroepbestel. 
Hij gaf duidelijk te kennen dat "de. 
eerste de beste gelegenheid het omroep
bestel te veranderen de moeite van het 
aangrijpen waard is". Bij de kabinets
formatie heeft de VVD ermee ingestemd 
dat die veranderingen er tijdens de ka
binetsperiode Blesheuvel niet zullen ~o
men. De heer Van Dijk liet blijken dat 
hij daarmee niet zo gelukkig is. ,.Ik voel 
me een gekooide leeuw met dit regeer
akkoord", merkte hij in dit verband op. 
Volgens de heer Van Dijk is het voor 
mensen van liberalen huize niet eenvou
dig een weg te vinden in Hilversum en 
er tot de omroepen door te dringen. Hij 
constateerde ook dat de markt, waarvan 
Hilversum zijn mensen betrekt, in meer
derheid links is. Er is een overdosering 
aan linkse opinie in de omroep, maar 
als troost voegde de heer Van Dijk er 
aan toe dat "men de invloed van de 
uitzendingen op de meningsvorming niet 
moet overschatten". 

Over radio Veronica zei hij dat als deze 
zender een A- of B-licentie zou verkrij
gen, hij niet meer aantrekkelijk is ge
worden omdat die wet, niet instemt met 
de formule die Veronica voor- reclame
boodschappen hanteert. Je hoort, zei hij, 
maar weinig over de vele miljoenen die 
Veronica de pers in feite afneemt, ter
wijl er wél veel misbaar wordt gemaakt 
over de paar miljoen die de STER de 
bladen onthoudt. De heer Van Dijk gaf 

Openbaar onderwijs 

Bij de begrotingsbehandeling in de 
gemeenteraad van Eindhoven heeft 

de wethouder van onderwijs, de heer 
Van Baars, in antwoord op vragen van 
raadsleden o.a. veel aandacht besteed 
aan de positie van het openbaar onder
wijs in de gemeente Eindhoven en in de 
agglomeratie. 

Hij zei daarover o.a.: Onze eigen 
openbare scholen voor mavo en vwo-ha
vo verkeren binnen het geheel van de 
spreiding in de agglomeratie in een dui
delijk moeilijker situatie dan de bijzon
dere scholen voor voortgezet onderwijs. 
Uitgangspunt mij het departement voor 
het bekostigen van nieuwe scholen voor 
algemeen vormend voortgezet onderwijs 
is het aantoonbare potentieel aan
tal leerlingen van de basisscholen van 
dezelfde richting. Op basis van onze drie 
openbare basisscholen zullen wij nooit 
in aanmerking komen voor een tweede 
school voor voortgezet onderwijs. Het 
potentieel aan leerlingen is daarvoor 
duidelijk te gering. Het feit, dat wij 
sinds jaar en dag een goed bezet ge
meentelijk lyceum hebben, waarvoor ja-

~ 

renlang slechts een bloedarmige lagere 
school als basis had moeten dienen, doet 
daaraan voor het departement blijkbaar 
niet af. Evenmin het feit, dat onze ge
meentelijke mavo thans 711 leerlingen 
telt en het totale openbaar basisonder
wijs slechts 499 leerJin gen. 

Het departement heeft inmiddels bo
vendien te kennen gegeven, dat er wel 
nog plaats is voor een tweede openbare 
mavo in het stadsdeel Woensel. Blijk~ 
baar worden voor het mavo weer andere 
normen gehanteerd. 

Wij kunnen op dit ogenblik onmoge
lijk, althans volgens de uitgangspunten 
van het rijk, waar maken, dat het po
tentieel aan leerlingen op openbare ba
sisscholen het stichten van een tweede 
gemeentelijke scholengemeenschap wet
tigt. Aan de andere kant is het een 
onaanvaardbare zaak, dat niet naast het 
aantal schoolverlaters van het basison
derwijs ook het aantal aanmeldingen 
voor het voortgezet onderwijs wordt 
meegeteld voor het antwoord op de 
vraag of er plaats is voor een school 
van voD!"tgezet onderwij~. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven -

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

verder als zijn mening te kennen dat de 
pers de STER-pot zal moeten beheren 
en er zijn· deel van zal moeten krijgen. 
Hij toonde zich geen voorstander van 
overheidssubsidies voor de pers. 

De heer Van Dijk die verder memo
reerde dat er wordt gespróken over de 

· "rode school van de journalistiek", con
stateerde weinig aantrekkingskracht 
van de pers op liberale jongeren. Hij 
kreeg op dat punt bijval van mr. A. 
Stempels, oud-hoofdredacteur van de 
Nieuwe Rotterdamse Courant die zich 
ook uit zijn krantenperiode weinig libe
rale sollicitanten wist te herinneren. De 
heer Stempels, kroonlid van de persraad 
en met dr. Van Dijk en mr. N. J. P. 
Giltay Veth inleider op het congres, zei 
dat de exploitatie van één dagblad door 
één bedrijf dat het blad technisch ver
vaardigt en uitgeeft bijna tot de onmo
gelijkheden behoort. Hij legde er de na
druk op dat de verwatering van de ver
scheidenheid in informatie wordt bevor
derd als uitgevers de redacties van ver
schillende bladen laten samenwerken of 
deze redacties tot één samenvoegen. De 
boodschap van bepaalde dagbladuitge
vers aan hun lezers, waarin ze meedelen 
dat ze voortaan met een ander blad uit 
het samenwerkingsverband genoegen 
moeten nemen, noemde hij een van de 
meest stuitende concentratieverschijnse
len. Overigens meende hij dat "concen
traties misschien wel de schuld van de 
lezers zijn die zich massaal rond één 
krant opstellen. Alleen de overheid en 
de journalisten maken zich kennelijk 
zorgen over de lezers", merkte hij op. 

Mr. N. J. P. Giltay Veth sprak over het 
juridische aspect van de persvrijheid. 
Hij uitte zijn bezwaren tegen het feit 
dat de overheid met stichtingen werkt 
om zo te !romen tot beperkingen van 
inhoud en verspreiding die toetsing naar 
de geest van artikel zeven van de grond
wet niet zou kunnen verdragen. 

Het doet bovendien ernstig tekort aan 
de complementaire functie die het open
baar onderwijs heeft t.o.v. het bijzonder 
onderwijs. Op het huidige gemeentelijke 
lyceum zitten ca. 30 procent leerlingen 
afkomstig van het r.k. basisonderwijs, 
ca. 30 procent van het protestants-chris
telijk onderwijs en ·ca. 40 procent leer
lingen afkomstig van het openbaar -
en het nutsonderwijs. Dat is steeds zo 
geweest vanaf het begin van ons ge
meentelijk lyceum. Maar deze functie 
wordt in het uitgangspunt van het de
partement totaal niet in aanmerking ge
nomen. Wij hebben bij het departement 
plaatsing van een tweede school voor 
vwo-havo op het _scholenplan gevraagd 
voor de jaren 1972 - 1974, vervolgens 
opnieuw voor de jaren 1973-1975 en re
centelijk voor de jaren 1974 - 1976. Op 
de eerste aanvrage is op 28 oktober jl. 
door de minister afwijzend beschikt. 
Wij hebben het Cogvo verzocht beroep 
aan te tekenen tegen deze afwijzing, 
evenals voor de nogmaals afgewezen 
mavo-afdeling aan het gemeentelijk ly
ceum. De leerlingenbezetting van het 
gemeentelijk lyceum beweegt zich de 
laatste· jaren omstreeks de 1000. Met 
inbegrip van de mavo-dependance is het 
aantal leerlingen ca. 1200, waarmee het 
gebouw volledig bezet is. 

Het openbaar mavo is in· vijf jaar 
tijds verdrievoudigd, maar het openbaar 
lyceum kan op deze manier ondanks de 
groei van het totaal aantal leerlingen 
voor v.o. en ondanks de groei in het v.o. 
bij de andere richtingen geen procent 
groeien... Het is voor ons een duidelijke 
zaak, dat er straks in Noord-Eindhoven, 
waar wij tegen 1980 een stadsdeel van 
ca. 12500 inwoners verwachten en in het 
noordelijke deel van de agglomeratie 
plaats is voor tenminste één andere dan 
een katholieke school voor vwo-havo. 
Daarover zijn ook de vertegenwoordi
gers van het OMO (Ons Middelbaar On
derwijs, een katholieke organisatie) het 
eens. 

Vervolg o_p P.ll:K• !!•~ • 
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Vier dagen werken 

door ons redactielid 
G. Stempher 

Deze maand heeft een derde serie stu
dieconferenties plaats gehad voor be
drijfsleiders, leden van ondernemingsra
den en directieleden, die was georgani
seerd door de afdeling Rotterdam van 
dê Metaalbond (de werkgeversbond in 
de metaalindustrie). Tijdens deze bij
eenkomst werd onder meer het woord 
gevoerd door de bekende futuroloog 
prof. dr. Fred Polak, die er op wees, 
"dat het automatiseringsproces met 
recht een revolutie kan worden ge
noemd, omdat deze afbreuk doet aan de 
mens als onvervangbaar en hoogste 
creatuur op aarde. Zichzelf programme
rende en ontwikkelende computers zijn 
al in zicht. Resultaten hiermee zijn al 
geboekt in laboratoria. Mijn Ameri
kaanse collega Herman Kahn", aldus 
vervolgde de hoogleraar, "stelt in zijn 
boek Scenario voor het jaar 2000, een 
vierdaagse werkweek aan de orde met 
werkdagen van zeven en een half uur 
en een jaarlijkse vakantie van twaalf 
weken. Dan zouden wij no.e- maar 147 
van de 365 dagen werken." 

Als de werkzame periode van een 
mens gaat schommelen tussen de 23 en 
56 jaar, komen we, aldus prof. Polak, 
op een gemiddelde van 33 jaar werk
zaamheid ofwel 40.000 uur werkzaam 
leven. "Medici," aldus vervolgde hij, 
"houden binnen afzienbare tijd een vi
taal leven tot honderd jaar voor moge
lijk. Dat zou een leven van 876.000 uur 
zijn. Die 40.000 uur betekenen dat dat 
de mens nog maar vijf p_rocent van zijn 
totale leven werkt. Arbeid krijgt dan 
wel een volslagen ondergeschikte rol in 
de samenleving. Althans in de Westerse 
samenleving, was werken immers een 
primaire waarde. Daar moeten dus..an
dere waarden voor in de plaats komen. 
Er moet een andere zin aan het leven 
worden gegeven. We willen ten slotte 
niet terug naar het brood-en-spelen 
van de Romeinen." 

Realiteit 

Tot zover prof. Polak, die overigens 
geen opzienbarend nieuws onthulde, om
dat in Amerika de drie- of vierdaagse 
werkweek in een bepaald aantal bedrij-

ven niet alleen al realiteit is, doch zelfs 
snel veld wint. De Nobelprijswinnaar 
prof. Paul Samuelson heeft naar aanlei
ding van deze ontwikkeling voorspeld 
dat de vierdaagse werkweek binnen af
zienbare tijd evenzeer zal zijn ingebur· 
gerd als de vijfdaagse thans. 

Men kan hierover interessante gege
vens vinden in een boek, getiteld "Four 
Days-Forty Hours", dat werd geschre
ven door de Amerikaanse bedrijfsecono
me Riva Poor en werd uitgegeven door 
Brusk and Poor Publishing, Cambridge, 
Massachussets. Toen zij 't boek schreef, 
en dat is al weer bijna een jaar geleden, 
waren er tenminste 367 Amerikaanse 
ondernemingen, die hun personeel drie 
of vier dagen per week laten werken in 
diensttijden van tien uur. In een voor
woord tot genoemde studie merkt prof. 
Samuelson op, dat de vierdaagse werk
week een belangrijke sociale uitvinding 
is, waarvan hij het belangrijkste vindt 
dat aldus de moderne mens de keuzemo
gelijkheden worden geboden op een ter
rein waar traditioneel weinig wendbaar
heid was. Volgens hem is het in de mo
derne economie niet langer nodig om 
een kortere werkweek alleen maar in te 
voeren om een grotere dreigende werk
loosheid af te wenden. 

Wens werkgevers 

Ontstond de vijfdaagse werkweek on
der pressie van de vakbonden, de vier
daagse werkweek in Amerika kwam 
voort uit het brein van de topfunctiona
rissen bij diverse ondernemingen. Blij
kens de eerder genoemde studie stelt de 
vierdaagse werkweek de ondernemers in 
staat, hun machines rangere tijd onafge
broken draaiende te houden, waardoor 
de produktiekosten afnemen en het ma
teriaal een beter rendement oplevert. 
Sommigen kwamen tot . de ontdekking 
dat de produktie zelfs toenam, waardoor 
aan de werknemers bonussen kunnen 
worden uitgekeerd. Het principe van de 
vier dagen - veertig uur - betekent 
weliswaar dat per dag langer moet wor
den gewerkt, maar dat over een week
eind van drie dagen kan worden be
schikt. De stimulans die hiervan uitgaat 

Wiegel • 1n het noorden 

In ZIJD rede voor de drie noordelijke 
kamercentrales te Haren (Gr.) heeft de 
voorzitter van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, de heer H. Wiegel, een 
lans gebroken voor de zelfstandigen. 
"Werknemers- en werkgevers-organisa
ties kunnen zich indekken tegen de ge
volgen van de inflatie. Zelfstandigen 
niet. Het is dan ook speciaal voor deze 
groep van het grootste belang dat de 
automatische inflatiecorrectie - door 
de VVD voor de poorten van de hel 
weggesleept - in de toekomst ook zal 
doorgaan", aldus de heer Wiegel. 

De realisatie van het rapport van de 
commissie-Van Soest gaat honderden 
miljoenen guldens kosten. Maar de VVD 

Conflict in 
Den Haag 
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vindt dat geld- goed besteed. De Tweede 
Kamerfractie zal voorstellen van dit 
rapport zoveel mogelijk zo snel moge
lijk te laten doorgaan. 

Wat betreft 'n speciale categorie zelf· 
standigen - de landbouwers - kondig
de de heer Wiegel aan, dat wanneer bij 
een revaluatie van de Duitse mark de 
landbouwprijzen in Duitsland zouden 
worden aangepast, de VVD in een ver
gelijkbare situatie vergelijkbare rnaat
regelen zou vragen. · 

Het noordelijke Kamerlid dt. Van 
Dijk heeft een nota over het noorden in 
voorbereiding. Drs. Joekes heeft de re
gering gevraagd ambtenaren op de de-

slag. De samenwerking met burgemees
ter Marijnen liet ook te wensen over. 
Kort samengevat kan met een modern 
woord worden -gezegd, dat er tussen de 
burgemeester en zijn loco te vaak een 
gebrek aan communicatie was ontstaan. 

Marijnen en Dankeiman zijn beide 
krachtfiguren die elkaar heel wel had
den kunnen aanvullen, maar dat heeft 
niet zo mogen zijn. De tegenstellingen 
over de collegiale samenwerking en bo
venal de gezamenlijke verantwoordelijk
heid van het college zijn te groot ge
worden en daaruit heeft mr. Dankeiman 
de consequentie getrokken. Er wacht 
hem, zo heeft hij meegedeeld "een ande
re betrekking", waarbij het niet is uit
gesloten da* zjjp rad dat ren do za 

partementen vrij te maken om een rege
ringsnota over het noorden op te stellen. 
Deze nota zou dan geen analyse maar 
een beleidsplan moeten worden. 

De fractievoorzitter legde de nadruk 
op het belang van een goede beeldvor
ming van het noorden. In dat kader zou 
wegenaanleg wel eens belangrijker kun
nen zijn dan een premieregeling. Er 
moet volgens de heer Wiegel dan ook zo 
min mogelijk worden bezuinigd op de 
aanleg van wegen van de Randstad 
naar het noorden. Spreker plaatste en" 
kele kritische kanttekeningen bij de 
plannen voor èen nieuwe stad ten oosten 
van Amsterdam, Almere. Men moet 
geen dikkere schil om de Randstad leg-

meente en de agglomeratie nog zal 
kruisen. 

Grote verdiensten 
Bij deze korte beschouwing en · dit 

eveneens korte commentaar moeten we 
het voor dit ogenblik laten. Maar we 
zouden tekort schieten, indien we niet 
uiting gaven aan de grote waardering, 
die mr. Dankeiman ongetwijfeld toe
komt. Hij mag dan geen gemakkelijk 
mens zijn, hij heeft voor Den Haag bij
zonder grote verdiensten gehad. Toen 
hij wethouder van financiën was, is hij 
er in geslaagd die voor een belangrijk 
deel te saneren. Als wethouder van 
openbare werken heeft hij met visie het 
r orb d t a · a • ·· ., 1 , 
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schijnt het ziekteverzuim aanzienlijk te 
verminderen, het werkmoreel te verho
gen en minder laksheid te creëren. 
Werknemers zien, behalve het lange 
weekeind, als voordeel: minder reiskos
ten naar en van het werk, de mogelijk
heid een part-time baan aan te nemen 
of het kunnen voortzetten van bepaalde 
studies. 

Volgens een onlangs afgelegde verkla
ring van de vice-president van Metropo
litan Life, heeft een aantal Amerikaan
se bedrijven zelfs reeds een driedaagse 
werkweek ingevoerd, waarbij per week 
37,5 uur wordt gewerkt, verdeeld over 
drie dagen van 12,5 uur. Volgens hem 
hebben bedrijven die met kostbare com
puters werken, hiertoe de stoot gegeven. 
Ook hij geeft als zijn oordeel dat sinds 
de toepassing van dit systeem het ver
loop onder het personeel is gedaald 
evenals· het ziekteverzuim. 

Uit het bovenstaande blijkt duidelijk 
dat de verkorting van de werkweek -
althans in Amerika - verder Is gevor
derd, dan prof. Polak tijdens de eerder 
genoemde studieconferentie suggereer
de. De vraag kan worden gesteld of .dit 
alles voor ons land van actuele beteke
nis moet worden genoemd. Het is een 
vraag die waarschijnlijk op het eerste 
gezicht wat vreemd aandoet, nu het na
tionale loonfront nog steeds in hevige 
beroering is, doch anderzijds is zij niet 
zo irreëel als men tijdens deze schermut
selingen de kreet van werkgeverszijde 
hoort, dat aan arbeidstijdverkorting niet · 
kan worden gedacht. 

Vanzelfsprekend is het onmogelijk de 
geschetste situatie in Amerika op de 
ontwikkeling van ons bedrijfsleven te 
projeecteren, doch buiten de loonstrijd 
om, vragen toch reeds factoren de aan
dacht die enigermate met een andere 
indeling van de arbeidstijd te maken 
hebben. Men denke met name aan de 
experimenten, die in sommige bedrijven 
gaande zijn met betrekking tot de per
soonlijke voorkeur van de indeling van 
de werkdag. Juist nu in ons land op het 
ogenblik het accent op de loonpolitiek 
wordt gelegd, kan 't goed zijn zich voor 
de toekomst te bezinnen op de proble
matiek van de arbeidstijdsindeling. 

gen, maar doelbewuster werken aan 
spreiding van de bevolking. 

De fractievoorzitter onderstreepte, dat 
niet het hele noorden en ook niet alleen 
het noorden probleemgebied is. Hij 
vroeg zich af of teveel nadruk leggen op 
de moeilijkheden niet de toekomstkan
sen voor dit gebied in gevaar kon bren
gen. "Als er teveel wordt gezegd, dat 
oost-Groningen een probleërngebied is, 
kan dat de ondernemers afschrikken. 
Het is een vicieuze cirkel", aldus de 
heer Wiegel, die meende dat men vooral 
zou moeten wijzen op de woonmogelijk
heden, die in het noorden veel beter zijn 
dan in het westen. 

ruimte weten te geven. Aan zijn brein 
ontsproot het plan voor 't voetgangers
domein in de binnenstad, een conceptie, 
die nu elders navolging heeft gekregen. 
Zijn verdiensten voor de sport zijn even
eens bijzonder groot. 

Mr. Dankeiman heeft nimmer de weg 
van de minste weerstand gekozen. Inte
gendeel, hij heeft met inzet van al zijn 
krachten en met een sterk bestuursver
rnogen, een strijd gestreden, die alle 
eerbied afdwingt. Hij liet zich daarbij 
ongetwijfeld mede behee.rsen door ..zijn 
liberale instelling, maar het belang van 
de stad ging bij hem voor alles. En dat 
belang wordt in politicis in Den Haag 
op het spel gezet. Een gevaarlijke ont-

.. 1 •• -
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lichting van enige ,.betuttelende" bepa
lingen van het Schepelingenbesluit. 

Geruchten, die in Ierarenkringen cir
culeren, gaven mevr. Smit-Kroes en de 
heer Van Dijk aanleiding aan de mini
ster van onderwijs en wetenschappeh 
o.a. te vragen of het waar is, dat scho
len voor v.o. 1e graads-Ieraren moeten 
weigeren, als zij 2e graads in dienst 
kunnen nemen. 

Dezelfde VVD-kamerleden richtten 
zich eveneens tot de minister van o. en 
w. met de vraag of het waar is, dat bij 
de belastingdienst art. 12 van de Ar
beidswet, krachtens welk artikel werk
nemers in de gelegenhei(l gesteld moe
ten worden aan cursussen in het kader 
van vormingswerk deel te nemen, niet 
wordt nageleefd. 

Tot de bewindslieden van justitie en 
defensie richtte de heer Geurtsen teza
men met dhr. Steroerdink (pvda) o.m. 
de vraag of zij het wenselijk achten, dat 
de militaire rechter. evenals de gewone 
rechter, ingevolge art. 591a van het 

W.v.S., kan bepalen, dat de door een 
beklaagde gemaakte kosten van een 
raadsman vergoed worden door de 
staat. 

Op 10 november stelde de heer Por
theïne vragen over voortzetting van de 
exploitatie van hotel Des Indes in Den 
Haag. Nog vóór hij het antwoord van 
de bewindslieden van financiën hierover 
kon krijgen, verscheen in de pers het 
bericht, dat het hotel weer opengaat. 

In een Scheveninga café is, zoals men 
in de kranten heeft kunnen lezen, door 
een noodlottig schot van een politieman 
een bezoeker doodgeschoten. De heer 
Koning_.~heeft de ministers van binnen
landse zaken en van justitie gevraagd 
tot welke gevolgtrekkingen zij zijn ge
komen naar aanleiding van het terzake 
ingestelde onderzoek. 

In het kader van de EEG schijnen er 
weer moeilijkheden ten aanzien van de 
invoer van citrusfruit te dreigen. De he
ren Portheine en Tuijnman hebben de 
minister van landbouw daarom om 
,.stappen" gevraagd. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Is het waar, dat de Nederlandse rege
ring zich te weinig inzet voor onderwijs 
in de Nederlandse taal in het buiten
land, vormt de teneur van vragen van 
de heren De Beer, Berkhouwer en Van 
Dijk. 

Blijkens vragen van de heer Tuijnman 
gebeuren er ontoelaatbare dingen bij de 
invoer van ... apen! Afgezien van de 
aderlating die de wilde fauna hierdoor 
ondergaat, wil de heer Tuijnman geïn
formeerd worden of het met het oog op 
de volksgezondheid wel gewenst is op 
grote schaal apen in te voeren, omdat 
apen dragers van ziekteverwekkers zou
den (kunnen) zijn. Laatste vraag van 
de heer Tuijnman 0,:1 dit punt: kan op 
korte termijn de indiening van de Wet 
op bedreigde diersoorten tegemoet wor
den gezien? 

En tenslotte wil mevr. Veder-Smit uit
voerig worden ingelicht over de misère -
met het Rotterdamse drinkwater en 
welke maatregelen de regering zal ne
men, ook in internationaal verband. 

ARNHEM: 
Utiliteitsbouw aannemingsbedriJf Bruningweg 21 

Telefoon: 085-454245 * 
Woningbouw nv. 

ROTTERDAM: 

Ziekenhuisbouw arnhem • rotterdam 
Kipstraat 3d 

Telefoon: 010 · 121288 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton -.·ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

Constructiewerkplaatsen W. HUIZER N.V. 
TELEFOON 010-332657 - GROENEDIJK 10 - CAPELLE a/d IJSSEL 

containers: 
koel/vries
containers: 

' 
Onder de beschermde naam .,Multload"• 
container bOuwt PIJUI & Van Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium. STA• 
PELCONTAINERS voor het !Stukgoe
derenvervoer. 

"Flats" ~n 
"Huifcontainers": 

De constructie van Van Weelde'• con• 
talnera leent zich In het bijzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen ala koeiJ 
vrleacontainera, met naar keuze poly• 
atreen.of polyurethaan Isolatie. Binnen· 
afwerking naar wens In aluminium ot 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel· 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM . 
CARROSSERIEI:N 

CARROSSERIE· EN CONTAINERFABRIEK 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'8-GRAVENWEG 350 • NIEUWERKERK AJD IJSSEL 

TI!L, (01803) 2841 (8 LIJNEN). 

Want als u deze winter de schilder laat komen, 
verdient u weer vijftien gulden. 

Per man! Per dag! Pik in! 

Schildersbedrijf J. J. VAN ENTER 
Laan van Osnabrück 32 Haarlem 

tel. 023 • 312919 

utiliteitsbouw 

systeembouw 

sierbeton-elementen 

staalkonstrukties 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 
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u lt de stroom van brieven die 
ons voortdurend bereikt kiest de 
redact•e er voor elk blad één die 
naar haar oordeet ruime aan
dacht verdient. Dat betekent niet 
dat zij de mening van de brief
schriJver deelt, wel dat zij het de 
neest belangwekkende brief 
acht dl• de afgelopen weken 
werd Ingezonden. 
Uit d.: andere brieven citeert de 
redactie slechts wat haar daarin 
het mees\ (aangenaam of juist 
onaangenaam) heeft getroffen. 
Anontema brteven en brteven In 
onleesbaar handschrift verdwij
nen zonder pardon In de prullen
mand. 

Mijn 
• • • 

Opinie IS • • • 

Inspraak, maar hoe? 

In de troonrede heeft de regering 
voorstellen in het vooruitzicht gesteld 
om de mogelijkheden tot inspraak van 
de burgers op het terrein van de ruimte
lijke ordening te verruimen. Ik veron
derstel dat de regering hiermee doelt 
op meer gelegenheid tot inspraak. Op de 
vraag hoe dit zinvol kan worden verwe
zenlijkt is nog steeds geen duidelijk 
antwoord gegeven. In bijna alle publika
ties over inspraak wordt aangeraden 
maar te gaan experimenteren en dat is 
op zichzelf verwonderlijk. En meer dan 
dat: het houdt mijns inziens een reeël 
gevaar in voor onze democratie. 

Experimenten eisen een deskundige 
begeleiding. Als die ontbreekt kan het 
zijn dat de waarnemingen niet in over
eenstemming zijn met de werkelijkheid, 
omdat deze experimenten door allerlei 
niet relevante factoren worden verte
kend. Dat kan zowel voor de burgers 
als voor het bestuur rampzalige gevol
gen hebben, want wat is opgezet als 
instrument om de democratie beter te 
laten functioneren kan dan een onder
mijning van diezelfde democratie wor
den. Inspraak is een vorm van commu
nicatie tussen burgers en bestuur en als 
dat niet goed uitpakt is het denkbaar 
dat anarchistisch ingestelde groeperin
gen er misbruik van zullen maken. 
Daarom is het van belang om deskundi
gen in te schakelen bij het verlenen van 
inspraak. Wij zullen ons ook moeten af
vragen wat wij eigenlijk met de in-

e HUURBELASTING 
Ingaande op het artikel van_ de heer 

L. M. de Beer bij deze mijn mening over 
de huurbelasting. 

Het is mijns inziens juist dat er be
paalde groepen huurders zijn, die gezien 
hun inkomen niet thuis horen in b.v. de 
woningwetwoning. Een huurbelasting is 
dan op zijn plaats maar dan een belas- · 
ting welke de mensen dwingt om na 
b.v. 5 jaar na ingang van de belasting
datum te ·verhuizen. 

Voorbeeld: 
Ondergetekende X bruto 

jaarinkomen . . .. .. .. . .. . .. . . .. f 30.000,
Huurwaarde 15% van bruto 

inkomen . . .. . . . .. . .. . . .. . .. .. . .. f 4.500,
Betaalt per heden voor zijn 

woningwetwoning exclu-
sief service-e.v. ...... .... ... .. f 3.000,-

Huurbelasting per jaar ...... f 1.500,-
De Staat heft de belasting en geeft 

op deze belasting een rente van b.v. 
6%. Gaat de belastingplichtige binnen 
5 jaar na ingang van de belastingplich
tige datum verhuizen uit de woningwet
woning dan betaalt de Staat de ont
vangen huurbelasting incl. de rente 
terug. Blijft X dus 5 jaar wonen in de 
woningwetwoning en hij vertrekt in het 
6e jaar dan heeft hij verplicht gespaard 
f 7.500,- excl. rente. Vertrekt hij in het 
7 e jaar dan kost hem dit de belasting 
met rente van het eerste jaar. 

Hierdoor bereikt men dat de Staat 
de huurder dwingt om te sparen voor 
een eigen woning. Hoe vaak komt het 
immers niet voor dat men gezien de 
leefgewoonten en de sociale verplich
tingen nauwelijks of slechts weinig kan 
sparen. 

Een huurbelasting op deze basis zal 
echter zeer veJen doen besluiten om als
nog maar een huis te kopen. 

e FLUOR 

EEN VVD-LID 
(naam en adres bij dP 
redactie beltend) 

In het vorige nummer van Vrijheid en 
Democratie las ik een summier verslag 
van de discussie over de fluoridering 
van het drinkwater. Hierin valt mij de 
uitspraak op van de heer Kappeyne van 
de Coppello: ,.Door fluoridering van het 
drinkwater wordt ons een geneeswijze 
opgedrongen'' en dat wijst hij van de 
hand. Dit nu is een gedachtenfout; er is 
geen sprake van een geneeswijze, maar 
van een profylaxe, evenals bij de pok
kenvaccinstie, de vaccinatie tegen difte
rie, tetanus bij schoolkinderen enz., enz. 
en ik vraag mij dus af of de heer Kap
peyne van de Coppello zich hier ook 
tegen keert. 

Verder is momenteel al het in de win
kel verkochte keukenzout gejodeerd, 
zelfs al tientallen jaren, indertijd inge
voerd tegen de krop om soortgelijke re
denen als men nu het fluor wil invoeren. 
Is de heer Kappeyne daar dan ook te
gen? Welke Nederlander ervaart dat nu 
als een onrechtvaardige dwang? Zo ja, 
dan zal hij veel moeite hebben om er-

spraak willen bereiken. Nog teveel ligt 
bij een besluit om tot inspraak te ko
men de nadi·uk op experimenteren. De 
Raad van Advies voor de ruimtelijke 
ordening, GS van Gelderland en b. en w. 
van Amsterdam noemen het woord ex
perimenteren zelfs expliciet. 

Waar gaat het bij inspraak in feite 
om? 

De basis van inspraak is volgens mij 
de erkenning dat het bestuur pas dan 
optimaal kan functioneren wanneer het 
à priori rekening houdt met de zich 
voortdurend wijzigende belangen en m·e
ningen van de burgers. Doel van de in
spraak zij der·halve de mening van de 
burgers te peilen teneinde er bij de be
paling van het beleid rekening mee te 
kunnen houden. Mits met zorg begeleid 
zal inspraak de bestuurskracht van een 
gemeente doen toenemen. Dan zal zij 
immers tot gevolg hebben dat bestuur
lijke beslis-singen, die door de bevolking 
als onjuist worden ervaren, in belangrij
ke mate kunnen worden voorkomen. Bo
vendien mag dan op grotere medewer
king worden gerekend dan zonder in-

gens nog ongeJodeerd keukenzout te 
verkrijgen. 

Kortom een ondeskundige en kortzich
tige discussie, die de Nederlandse volks
gezondheid veel kwaad doet. Men dient 
niet te discussiëren over al of niet fluor, 
maar over hoe fluor gegeven zal wor
den, in het drinkwater, door middel van 
tabletten, in de suiker. Daarover moet 
op korte termijn een beslissing worden 
genomen in iedere gemeenteraad. 

DR. J. BONNET, chirurg 
RIJSWIJK 

e HET INTERVIEW 
In het vorige nummer van Vrijheid en 

Democratie hebben wij een ingezonden 
brief geplaatst over ,.Het interview" 
van mr. J. K. 0. Heyligers te Amster
dam. Deze schreef er geen prijs op ge
steld te hebben dat onze fractievoorzit
ter, de heer H. Wiegel, zich heeft aan
gesloten bij het stellen van vragen aan 
de regering over ,.het" interview van 
Handelsblad-NRC met prins Bernhard. 
De heer Heyligers uitte in zijn brief de 
veronderstelling dát er met hem velen 
in den lande zijn, die er net zo over 
denken. 

De redactie heeft dit ingezonden stl.lk
j~. doen volgen door de mededeling dat 
biJ haar nog één soortgelijke brief was 
binnengekomen. Als reactie daarop zijn 
negen anderen in de pen geklommen om 
adhesie te betuigen met het standpunt 
van de heer Heyligers. Deze brieven zijn 
allemaal doorgezonden aan de heer Wie
gel, die heeft toegezegd ieder persoon
lijk te zullen antwoorden. Het komt ons 
voor dat wij daarmee en met het com
mentaar dl).t onze politieke redacteur A. 
W. Abspoel reeds in ons vorige nummer 
gaf, deze zaak maar als afgedaan moe
ten beschouwen. 

REDACTIE VRIJH. EN DEM. 

• GEPRAAT OVER GELD 
Tijdens de bijeenkomst van bestuurs

leden van afdelingen in de Kamercentra
les Dordrecht en Leiden enkele weken 
geleden merkte een der deelnemers op. 
dat er in de VVD voortdurend over geld 
~?rdt ~epraat "wat dan wel zou passen 
bu de 1mago van de partij". Dat laatste 
deel is vrees ik wel juist. Het stemt ook 
mij een beetje mismoedig dat er op 
VVD-yergaderingen zo weinig nodig is 
om emdeloze vertogen over financiële 
belangen uit te lokken. Dat is nogal 
verwarrend voor de onbevangen toehoor
der, die niet duidelijk de relatie met de 
rechten van de mens, de persoonlijke 
vrijheid en de gelijke kansen van het 
individu doorziet. Hij zal van prioriteiten 
in de VVD misschien niet zoveel begrij
pen .. 

In dat opzicht wordt hij ook niet veel 
wijzer van de uitlatingen t.a.v. de infla
tiecorrectie op de inkomstenbelasting. 
Het klinkt flink als de heer Wiegel zegt 
dat de VVD op dit punt geen duimbreed 
zal wijken, maar voor mij rijst de vraag 
of die onverzettelijkheid niet een beetje 
misplaatst is. Hoewel de rechtvaardig
heid van de correctie onbetwistbaar is, 
is wat minder çnbuigzaamheid best te 
verdedigen. Men hoeft van een recht niet 
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spraak het geval zou zijn geweest. 
Ik kan mij niet aan de indruk 

onttrekken dat inspraak thans nog wel 
eens wordt misbruikt in gevallen, waar
in medezeggenschap wordt bedoeld. Of 
dat bewust of onbewust gebeurt wil ik 
hier buiten beschouwing laten, maar het 
komt mij voor dat medezeggenschap 
de bestuurskracht van een gemeente 
eer zal verminderen. In een de
mocratisch bestel komt dit immers neer 
op het teruggeven van bevoegdheden. 
Met andere woorden het is een bewijs 
van onvermogen, want daarvoor hebben 
die burgers het bestuur geen mandaat 
gegeven. 

Bij het bepalen van de te volgen in
spraakprocedure zal het daarom nuttig 
zijn duidelijk voor ogen te houden wat 
wel en wat niet wordt bedoeld. Voor een 
zinvolle inspraak zijn dus twee zaken 
van essentieel belang: een duidelijke 
doelstelling en een deskundige begelei
ding. 
P. W. HOFT, PUBLIC RELATIONS 

ADVISEUR 
BEEKBERGEN 

altijd gebruik te maken. Zeker als tege
lijkertijd andere lasten worden ver
zwaard en de wiebeltax wordt verhoogd 
voor doeleinden, waarvoor ze niet be
stemd is. 

Daar komt nog bij dat de VVD de 
instemming ·van de regeringspartners 
blijkbaar heeft betaald met de bereidheid 
om elke vrouw die abortus wenst, con
ventioneel spitsroeden te laten lopen. De 
geloofwaardigheid van de VVD heeft 
niet alleen betrekking op belasting
penningen. Er is zoveel aan de hand dat 
een belastingcorrectie een tamelijk onbe
langrijk detail lijkt. Het is een kwestie 
van accenten, maar daar komt het juist 
op aan. Wie ze verkeerd legt moet de 
"brede midden-volkspartij" maar verge
ten. P. J. VAN EMBURG 

Oegstgees-t 

·• MIDDENPARTIJ 
Na langere tijd teruggekeerd in Ne

derland heb ik met verwondering kennis 
genomen van het ontvouwen van ideeën 
door de partijvoorzitter inzake de vor
ming van een grote middenpartij. 

In een tijd waarin men het in toene
mende mate erover eens is dat de oude 
terminologie "links" èn "rechts" niet 
meer toepasbaar is, doet het spreken 
over een middenpartij niet modern aan. 
Zo vallen wij weer terug op een groten
deels verouderde terminologie. De ver
wijten dat het liberalisme weinig of 
niets nieuws weet te brengen, vinden 
aldus telkens weer hun bevestiging. 
Daar valt in de lagere partijorganen nau
welijks tegen op te werken. 

Ik heb niet de indruk dat hier de stem 
van de partij gehoord werd. Wie advi
seert onze voorzitter eigenlijk en op 
grond waarvan? In 1969 reeds schreef 
ik haar een brief waaraan het volgende 
zij ontleend: "Beangstigend vinden ve
len met mij dat bij elk Nipo-onderzoek 
onze partij in grootte praktisch gelijk 
blijft. Wij zijn niet links, wij zijn niet 
rechts, wij zijn het midden. En het ech
te midden is maar smal". Niet dat mijn 
mening relevant is of was, maar ik meen 
nog steeds dichter bij de gewone kiezer 
te staan dan de kennelijk geïsoleerd 
werkende partijtop. 

Wat het "midden" kan betekenen zien 
we aan de KVP. Als partij is die schi
zofreen, omdat "links" en .,rechts" 
daar op een onmogelijke formule ver
enigd moeten worden. In de politiek 
heet dat echter "pluriformiteit". Of 
moet onze partij dezelfde weg bergaf
waarts gaan als de FDP ? Eén zetel 
verlies voor de VVD in de kamer lijkt 
me voorshands genoeg. 

Ten slotte ben ik verwonderd dat de 
heer Wiegel verontwaardigd was over 
de NRC die als ,,liberaal" blad geen po
sitief commentaar gegeven had over de 
ideeën van mevrouw Van Someren. Na
dat ettelijke liberalen reeds enkele jaren 
tevoren de NRC hadden opgezegd om
dat hij te rood werd, heb ik hem ruim 
een jaar geleden opgezegd. Dat omdat 
ook ik eindelijk iets begon te begrijpen. 
En de heer Wiegel zou dat nu pas in de 
gaten hebben? Waarom zegt hij dat 
dan? MR. J. C. J. STAL 

Oegstgeest 
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"Gastheren in eigen land" 

Een ROND V AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 
·--------------------------

annex SAVOY-RESTAURANT 
Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken 

RIJNTERRAS · 
Onderlangs 10 • Arnhem • Tel. 08300-27141 

.. 

een . BELEVENIS! 

rti 

Willemsplein 

Rotterdam 

~~ 
_ Den Haag - Scheveningen 

* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
Alle kamers met privé-bad en douche. 

Air-conditioned restaurant en lounge-bar. 
Zalen en salons voor Congressen, Recepties, Lunches en Dinel's 

van 10 tot 300 personen. 

Tel.: 512361 {10 lijnen} - Telex: 31567 

HOTEL ,,OE NEDERLANDEN'' VREELAND 
REST AURA NT -ROTISSERIE "NAPOLEON" 

VREELAND Afo VECHT 
llJ KRUISINQ AUTOWECÏ ftAARLEM/ftiLVERSUM +UTRECHT/AMSTE~DAM 

RESERVERING (02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 

De VVD neemt het u niet kwalijk 
dat u het niet altijd met haar eens bent .. 
Onze partij laat ieder gelukkig vrij in het huldigen en Uitdragen van eigen 
meningen. Wij stellen het op prijs de standpunten van anderen te horen, 
ook de uwe. Maar dan moet u wel op onze vergaderingen verschiinen. · 

Overtuig ook anderen en maak hen lid van de VVD. 
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Geen subsidie voor Federatie 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

De beslissing is gevallen. De begroting 
van CRM is vastgesteld en daarmee 
wordt de subsidiëring van de Nationale 
Federatie voor Huishoudelijke en Ge
zinsvoorlichting met ingang van 1 ja
nuari a.s. beëindigd. Het is een beslis
sing, waar velen moeite mee zullen heb
ben. De Federatie had zich in de loop 
der· jaren een zekere positie verworven 
en op plaatselijk niveau centra ge
vormd, waar allerlei cursussen werden 
gegexen en informatie op veel gebied 
werd verstrekt. Verscheidene centra, 
zoals b.v. die van Haarlem en Leeuwar
den genieten een uitstekende reputatie. 

De wijze, waarop de Federatie was 
opgebouwd, gaf echter aanleiding tot 
verschillende moeilijkheden. De plaatse
lijke centra waren vrijwel autonoom en 
konden als zij wensten de aanwijzingen 
van het landelijk bureau naast zich 
neerleggen. Daarom was het niet een
voudig om de inhoud van de cursussen 
en -de didactiek te moderniseren en nog 
moeilijker om reorganisaties van wat 
ingrijpender aard door te voeren. 

De Federatie heeft de laatste jaren 
ernstig getracht tot een wijziging van 
haar opzet te komen. Zij had daartoe, 
met medewerking van het departement 
van CRM een aantal rapporten door het 
organisatie-bureau Bakkenist Spits en 
Co laten opstellen. Over deze voorstellen 
was al geruime tijd overleg met het 
departement gaande. Voorts was de Fe
deratie in onderhandeling met de Stich
ting Huishoudelijke Voorlichting te 
Plattelande, om tot een nauwere samen
werking te komen. Men was met deze 
onderhandelingen bepaald op de goede 
weg. 

De wereld van de consumenten voor
lichting is echter een heel ingewikkelde 
wereld~ Een groot aantal verenigingen 
en stichtingen beweegt zich op dit ge
bied. Sommige zonder overheidssubsidie, 
zoals de Ned. Ver. van Huisvrouwen, de 
Consumentenbond en het Consumenten-

. contract Orgaan. Andere met subsidie 
zoals het I.V.H.A., en het N.I.T.H.O. dat 
zelfs geheel door de overheid gefinan
cierd wordt. Enkele instanties houden 
zich zowel met consumentenvoorlichting 
als met huishoudelijke en gezinsvoor~ 
lichting bezig. Ik denk aan de Gezin.s
raad, het Voorlichtingsinstituut voor 
Gezinsbudgettering, de Stichting Infor
matieve Etikettering, de Stichting Hy
giëne, Het Bouwcentrum, Het Voorlich
tingsbureau voor de Voeding e.a. 

Temidden van deze instellingen heeft 
de Federatie zich niet kunncm handha
ven. Naar mijn oordeel ligt mede een 
oorzaak in het feit, dat de vor-ige 

PRIKKELS 
• Ir. Van Rossum lsgpl in de 
Tweede Kamer over de ruimtelij
ke ordening: "Om met het ruim
telijke-ordeningsbeleid te begin
nen, is het misschien goed, een 
wat Bijbels uitgangspunt te ki·~
zen en te beginnen met Nehemia, 
de eerste twee verzen van het elf
de hoofdstuk, waar wij lezen: 
"Voorts woonden de oversten des 
volks te Jeruzalem; maar de ove
rigen des volks wierpen loten om 
uit tien éénen uit te brengen die 
in de heilige stad Jermmlem zou
den wonen en negen delen in de 
andere steden. En het volk zegen
de alle de mannen die vrijwillig
lijk aanboden te Jeruzalem te wo
nen". M.d.V., ik dacht dat daar
mee eigenlijk precies de kern ge
geven was van het spreidingsbe
leid. De stad met het plattelaad 
ziet u daar getekend, en als u 
Jeruzalem vervangt door de rand
stad Holland, dan dacht ik dat 
het vandaag de dag nog bijzonder 
goed kon werken om de verhou
ding tussen de stad en het platte
land op deze wijze toch juist vom· 
te stellen. 

• Antwoord van miniHter Udink: 
"Ik kom de geachte afgevaardig
de de heer Van Rossum tegen, 
die, aanroepende Nehmia 11, vers 
1 en 2, wijst op de bijzondere po
sitie, die de stad innam en in
neemt en de bijzondere kracht, 

:;taatssecretaris van CRM mr. Van de 
Poel, zolang heeft gewacht met de be
slissingen, waar het bestuur van de Fe
deratie om vroeg. Daarmee is veel kost
bare tijd verloren gegaan. Onze aan
drang vanuit de Tweede Kamer heeft _ 
daarbij niet geholpen. Een woord van 
waardering voor de velen, ook uit de 
VVD, die hun beste krachten aan de 
Federatie hebben gegeven, lijkt mij hier 
op zijn plaats. In gunstiger tijden had 
men misschien wel de tijd gekregen om 
sommige taken af te stoten en de nodi
ge reorganisatie te voltooien. Laten we 
hopen; dat een hergroepering van de ve
le instanties op voorHchtingsgebied zal 
lukken, zodat vee! nuttig en nodig werk 
op de juist!' wijze kan blijven geschie
den. 

E. Veder-Smit 

Noordelijke (Ontactdag 
Op 5 november jl. werd in het Fami

liehotèl te Paterswolde onder grote be
langstelling ( 140 deelneemsters) de 
Noordelijke Contactdag van de "Vrou
wen in de VVD" gehouden. Des och
tends hield de heer H. Wiegel een inlei
ding over de "Actuele politieke toe
stand", waarin vele humoristische gelui
den weerklonken en de warme mense
lijkheid een woordje meesprak. 

Spreker plaatste vele vraagtekens bij 
het volmaken van de zittingsperiode van 
het Kabinet Biesheuvel, omdat de 5 coa
litiepartijen tot een regeerakkoord zijn 
gekomen uitgaande van nogal uiteenlo
pende verkiezingsprogramma's. Het re
geerakkoord, waarvan pas kan worden , 
afgeweken als alle 5 partners dit goed
vinden, zag hij als de beste garantie 
voor de zittingsperiode. Dit houdt niet 
in, dat de VVD alles voor zoete koek 
moet ,slikken, naar dat de geestverwan
ten in het Kabinet en de Kamerîeden er 
naar zullen streven de programmapun
ten zoveel mogelijk te verwezenlijken . 
Als de grootste drie problemen voor de 
regering zag bij de moeilijkheden rond 
de loon- en prijsspiraal, het terugdringen 
van de inflatie en het beperken van de 
regerings\.titgaven. · 

De nu genomen maatregelen zijn 
slechts een begin, wij zullen in de ko
mende jaren verder moeten bezuinigen. 
De VVD vraagt zich af: "Wat zijn onze 
financiële mogelijkheden?", terwijl de 
PvdA overal meer geld voor vraagt. De 
heer Wiegel is voorstander van het be
:;trijden van de oneerlijkheid in de so
ciale wetgeving, het bevriezen van de 
kinderbijslag voo1· het eerste en tweede 

die men behoeft om daar te wo
nen. Het volk zegende allen, die in 
Jeruzalem zouden wonen. Daarom 
heeft de g.a. gezegd: bevorder de 
groei van die dorpen, dat is veel 
gemakkelijker en veel aantrekke
lijke!'! Ja, M. de V., Richteren V, 
vers 7. luidt: 'De dorpen hielden 
op in Israël, zij hielden op; totdat 
ik, Deborah, opstond, dat ik op
stond, ene moeder in Israel'. 
Aangezien wij hier geen moeder 
in Israël hebben zien opstaan, 
meen ik dat Wij voorzichtig moe· 
ten zijn met te r.eggen dat Llie 
dorpen zoveel aantrekkelijker 
zijn. Het is natuurlijk ook m 
strijd met onze concepties van de 
miJ11telijke ordeening. 

• Onze geestverwant drs. Joekes 
tijdens het begrotingsdebat: .,De 
heer Den Uyl moet niet het mis
verstand hebben dat naarmate 
men iets met meer nadruk stelt. 
het ook meer waar is." 

• De befaamde politieke tekenaar 
Fritz Behrendt van het Parool in 
gesprek met Martin van Ameron
gen van Vrij Nederland: "Ik oen 
langzamerhand tot de conclusie 
gekomen, dat het kapitalisme, 
met al zijn rottigheid, het enige 
stelsel is, waarin je op vreedzame 
wijze bepaalde verbeteringen kunt 
bewerkstelligen." 

• PerRbericht: "Een aanhal ex
kabouters onder aanvoering van 
Roei van Duyn gaat 'paniekzaad' 
rondstrooien, dat 'een alomvatten
de anarchistische revolutie' tot 
vrucht moet krijgen. Zij hebben 
een maandblad 'De Paniekzaaier" 
opgericht, waarvan het eerste 
nummer is verschenen." 

kind en het optrekken van de a.o.w. 
Ook de studiebeurzen kwamen ter spra
ke. Spreker was er voor om studenten, 
die met een beurs studeren, na afloop 
van hun studie een deel hiervan te laten 
terugbetalen. 

Na afloop van de inleiding van de 
heer Wiegel volgde een levendige dis
cussie. Als "entremets" vertelde de heer 
Chr. Fokma over zijn werk als kunste
naar en toonde diverse werkstukken in 
keramiek, metaal en gebrandschilderd 
glas. Des middags hield dr. K. van Dijk 
een inleiding over "Positie Noorden des 
Lands". Wij moeten ons als noordelijke 
mensen zo langzamerhand schamen 
over de wijze waarop wij ons presente
ren aan het westen des lands. In het 
noorden is een inkomensachterstand ten 
opzichte van de Randstad, het bestaan 
van een duidelijke structurele werkloos
heid en het béstaan van een vertrek
overschot. De inkomensachterstand zag 
spreker als een relatieve zaak; die zich 
oplost, als beide andere problemen zich 
oplossen. Het vertrekoverschot in Gro
ningen is vrijwel genivelleerd, in Dren
the is reeds een vestigingsoverschot en 
Friesland heeft nog een gering vertrek
overschot. 

Het eigenlijke probleemgebied is niet 
het noorden, maar de Randstad. De 
overbevolking, de luchtverontreiniging, 
het drukke verkeer; dit alles maakt het 
westen minder aantrekkelijk. Spreker 
is voorstander van het vestigen van 
kleinere industrieën in het noorden, 
die wel geconcentreerd moeten worden. 
Voor de structurele werkloosheid zag 
hij als oplossing de beschikbare mensen 
in te schakelen bij het verbeteren van 
de recreatieve structuur van het noor
den waarbij hij dacht aan Lauwerszee, 
Schildmeer, de Friese meren en de Wad
deneilanden. 

Spreker had na afloop van zijn inlei
ding nog vele vragen te beantwoorden. 

E. G. A. Wiehers-Brons 

Krimpenerwaard 
De Regionale Vrouwengroep Krimpe

nerwaard houdt op 29 nov. a.s. om 20 
uur in hotel de Grote Boer te Lekker
kerk een bijeenkomst. De heer J. D. van 
Dijk, VVD gemeenteraadslid te Gouda, 
zal de sociale aspecten van het Drugge
bruik belichten, waarna aan de hand 
van een aantal vragen hierover in groe
pen gediscussieerd zal worden. Tot slot 
zal de heer Van Dijk de conclusies van 
de groepen bespreken en zal er gelegen
heid zijn tot het stellen van vragen. 

Onderwiis 
Vervolg van pag. 6. 

In het onlangs uitgebrachte rappolt 
over de toekomst van het onderwijs in 
de agglomeratie staat zelfs dat er daar 
plaats is voor een openbare school voor 
vwo-havo. Op basis daarvan zijn wij in 
augustus jl. gesta'rt met een brugklas 
voor vwo-havo-mavo in de dépendance 
van de openbare mavo (er zijn daar 
maar liefst 8 brugklassen!). De follow-up 
van deze leerlingen kan alleen worden 
gevonden in het vestigen van een depen
dance van het g.l.e. in de mavo. Het 
stichten van een dergelijke dependance 
is een legale aangelegenheid en behoeft 
geen toestemming van het. departement. 
De lokalen daarvoor worden volgens 
normvergoedingen door het rijk bekos
tigd. Het is ons uit mededelingen van 
het bijzonder voortgezet onderwijs be
kend, dat meer en meer leerlingen van 
niet confessionele basisscholen de bij
zondere scholen voor vwo-havo bezoe
ken. Blijkbaar is dit een gevolg van het 
ontbreken van voldoende voorzieningen 
van niet-confessioneel onderwijs, zo 
eindigt hij zijn betoog over het open
baar onderwijs. 

Het woord "middenschool" noemde 
wethouder Van Baars nog teveel een 
kreet. Laat men toch eerst komen tot 
een duidelijke inhoudsbepaling over deze 
voor ons land nieuwe vorm van onder
wijs, zo zei hij. Reeds in het voorjaar 
van 1970 hebben wij aan het departe
ment toestemming gevraagd om in 
Eindhoven te mogen deelnemen aan het 
experiment middenschool, zo antwoord
de hij op een vraag van een der raadsle
den. Maar de staatssecretaris heeft daar 
vrij laconiek en ontnuchterend op 
geantwoord n.l. dat men op het departe
ment nog niet aan het experimentele 
stadium toe was. 
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door onze redacteur 
buitenland 

Debuut van 
minister 
Stuyt 
door mevr. mr. E. Veder-Smit 

Feestdagen 
In verband met de feestdagen 

zal Vrijheid en Democratie niet 
verschijnen op 24 december. Het 
V6lgende nwnmer van ons blad 
zal gedateerd zijn: vrijdag 7 ja
nuari 1972. 

[fo ® 0 @ ® [f.jJ 
ocra 1e 

bran • n 
Het uîtbrel{en van een oorlog tussen 

India en Pakistan - voor de derde keer 
sinds 1947 - lwmt niet als een verras
sing, maar dat maakt de zaak niet min
der ernstig. Voor de bewoners van beide 
landen komt de verschrikking van de 
oorlog bovenop de bijzonder moeilijke 
situatie waar men toch al mee te kam
pen heeft: hongersnood, natuurrampen, 
binnenlandse politieke onrust en ver
ouderde maatschappelijke verhoudingen. 
Bovendien is het gevaa.r van interventie 
van de grote mogendheden verre van 
denkbeeldig. De Sowjet-Unie en China, 
die in dit conflict als bondgenoten van 
resp. India en Pakistan ook weer tegen
over elkaar staan, kunnen door de na
b'i11 · '\ van het strijdtoneel gemakltelijk 
in de oorlog betrokken raken al is direct 
ingrijpen van deze zijde niet dadelijk te 
verwachten. De Verenigje Saten zullen, 
vooral wanneer de linksradicale stro
mingen met name in het omstreden 
Oost-Palöstan de boventoon gaan voe
ren, niet werkeloos willen toezien hoe 
ook in dit deel van de wereld de min of 
meer stabiele situatie in haar tegendeel 
gaat verkeren. 

Toch zijn het vooral deze mogendhe
den die zelf een groot deel van de ver
antwoordelijkbeid voor de toestand dra
gen. 'llot voor kort lieten geen van 
drieën na de strijdende partijen van 
grote hoeveelheden wapens te voorzien. 

Met meer dan gewone belangstelling 
hebben wij het debuut van minister 
Stuyt in de Tweede Kamer tegemoet 
gezien. Aan hem is de belangrijke por
tefeuille van het nièuwe ministerie van 
volltsgezondheid en milieuhygiëne opge
dragen. Vooral dat laatste wordt in snel 
tempo belangrijker en tot dusverre was 
de zorg daarvoor vrijwel gepersonifieerd 
in staatssecretaris Kruisinga. Deze bad 
reeds lang zijn sporen op bestuurlijlt 
terrein verdiend en dr. Stuyt was voor 
ons een betrekkelijk onbekend internist. 

Bovendien zijn niet alleen de vakken
nis en bestuurlijke ervaring voor een 
minister van belang, maar ook de affi
niteit voor zijn departement en de wijze 
waárop hij de Kamer tegemoet treedt. 
Een nieuwe minister doet er verstandig 
aan relwning te houden met de sfeer 
waarin de Kamer werkt en -een goede 
verhouding op te bouwen met de specia
listen, waarmee hij te maken krijgt. 

Minister Stuyt heeft dit uitstekend 
gedaan. Zijn optreden wordt geken
merkt door een grote innerlijke rust en 
een enigzins onpersoonlijke instelling. 
Hij is niet bang een fout te maken en 
daarvoor zijn excuses aan te bieden; hij 
is ook bescheiden in het aanvaarden van 
lof, die hij dan al gauw doorgeeft aan 
zijn voorganger of' medewerkers. De be
grotingsbehandeling gaf hem aanleiding 
tot zoveel beloftes en toezeggingen, dat 
ik de ambtenaren niet benijd, die dit 
alles moeten uitvoeren. 

Milieuhygiëne 
Op verschillende punten was de Ka

mer eensgezind. Vrijwel alle sprekers 
bleken van mening, dat de top van het 
nieuwe departement moet worden ver
sterkt en ook,-- vrijwel alle sprekers 
maakten zich zorgen over de coördinatie 
op het gebied van de milieuhygiëne. 
Zoals men zich zal herinneren heeft de 
heer Wiegel namens de VVD-fractie al 
bij de regeringsverklaring gevraagd hoe 
de regering zich voorstelt de coördinatie 
op het terrein van de milieuhygiëne te 
doen plaatsvinden. Daarop heeft de mi
nister-president een brief aan de Twee-

Washington is daar nu mee gestopt, 
maar te Iaat en de ancleren gaan in 
versneld tempo met hun leveranties 
door, en dat terffijl toch al maanden 
duidelijk was dat een oorlog zeker niet 
denkbeeldig was. De grote mogendheden 
hebben ook niets gedaan om een einde 
te maken aan het mensonterende optre
den van de Pakistaanse regering tegen 
de bevolking van Oost-Pakistan, toen 
dat met een overweldigende meerder
heid voor grotere onafhankelijkheid ge
lwzen had. Natuurlijk, inmenging in de 
binnenlandse aangelegenheden van een 
ander land is niet aan te bevelen, maar 
een zo duidelijke schending van de men
s-enrechten zou toch zeker van de Ver
enigde Staten een andere houding heb· 
ben doen verwachten, vooral toen men 
zag welke verschrikkelijke gevolgen het 
Pakistaanse optreden had voor India 
dat met bijna tien miljoen vluchtelingen 
kwam te zitten, terwijl het zijn eigen 
economie al nauwelijks gaande kan hou
den. Dat probleem vroeg om een oplos· 
sing en een snelle. De mogendheden 
hadden de plicht gehad daar naar te 
streven. 

Rampzalig 
De oplossing die India nu gekozen 

heeft is een rampzalige. Mogelijkerffijs 
worden er nu weer miljoenen slachtof-

de Kamer gezonden, waarin als het wa
re de spelregels uiteen worden gezet. 
Naar onze mening bevatten die spelre
gels een aantal merkwaardige aspecten: 
verkeer en waterstaat en volltgezond
heid en milieuhygiëne. Dat betekent dat 
de waterzulvering ressorteert onder mi
nister Drees, doch de drinkwatervoorzie
ning onder minister Stuyt. Hoe nauw 
deze zaken met elkaar zijn verweven 
blijkt als men denkt aan: 1. de drink
watervoorziening en verzilting in het 
Rijnmondgebied en het Westland. 2. het 
opstellen van basisplannen voor de 
drinkwatervoorziening en de vraag of 
daarbij van oppervlaktewater of van 
grondwater gebruik moet worden ge
maakt. 3. internationale kwesties, zoals 
de verontreiniging van de Rijn. Zeer te
recht stelt dan ook het rapport-Van 
Veen dat tijdens deze kabinetsperiode 
moet worden onderzocht hoe het beleid 
met betrekking tot àe waterhuishouding 
beter kan worden geregeld. De VVD 
heeft daar opnieuw op aangedrongen. 

Andere houding 
Het beleid t.a.v. de milieuhygiëne leidt 

in sommige opzichten tot diepgaande te
genstellingen in de Kamer. Bij de alge
mene beschouwingen hadden zowel de 
heer Den Uyl als de heer van Mierlo een 
scherpe aanval gedaan op de industrie 
en op de economische groei, zonder ech
ter daarbij· een bruikbaar alternatief 
aan te geven. Onzerzijds is daarom met 
nadruk bepleit een andere houding te
genover de industrie aan te nemen. Wat 
heeft het voor zin ons uitsluitend tegen 
de industrie af te zetten? Hebben we 
niet allemaal - en wel als consument 
- een taak bij het inperken van de 
milieuverontreiniging? Heeft de indus
trie ons niet de welvaart gebracht, 
waarvan we nu profiteren? Laten we 
dan ook nu de industrie de kans geven 
zich aan te passen aan cle gewijzigde 
inzichten en omstandigheden. Uit de 
gelden, die in het bedrijfsleven worden 
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fers toegevoegd aan de toch al lange lijst 
van doden, maar het is niet goed te zien 
welke andere mogelijkheld India dan 
had het conflict op deze wijze voor het 
internationale voetlicht te brengen. Dat 
het door zijn militail' optreden een ande
re bijdrage tot de oplossing zou kunnen 
forceren is niet waarschijnlijk. New 
Delhi heeft Bangla Desj - de staat van 
de opstandige Oost-Bengalen - nu er
kend, maar deze met militaire middelen 
tot werkelijkbeid maken is toch nog wel 
iets anders·. Oost-P-akistan is met zijn 
vele wateren geschikt voor een guerrilla
oorlog-voering en de Bengalezen zullen 
het wei lang op die manier tegen het 
Westpakistaanse leger vol kunnen hou
den, maar voor een geregelde strijd is 
het aanzienlijlt minder geschikt en stelt 
het de aanvaller van onoverkomelijke 
moeilijkheden. De verbindingen tussen 
Oost- en West-Paltistan kan Inllia wel 
blokkeren, maar grootscheepse Chinese 
hulp aan de Westpakistanen in Oost-Pa
kistan. zou dat weer teniet kunnen doen. 

Het zou dus het internationale forum 
moeten zijn dat de oplossing zou moeten 
brengen. De geschiedenis van de Vet·· 
enigde Naties biedt op dat punt weinig 
hoop. Reeds zijn de eerste resolutie.s in 
de Veiligheidsraad door een veto getrof
fen en is van bereidheid om gezamenlijlt 
tot een oplossing te lwmen niets geble
ken. En al komt er een schijnoplossing 
voor de dag dan is het nog de vraag of 
de leden van de Raad bereid zullen zijn 
uitvoering daarvan af te clwingen, hoe
wel zij daar volgens het Handvest toe 
bevoegd zijn. De vier jaar oude novem
berresolutie over het Midden-Oosten en 
talrijke andere besluiten die er ten aan
zien van dit gebied sinds de Zesdaagse 
oorlog van 1967 genomen zijn, zijn ook 
nog steeds niet uitgevoerd. 
Dit alles leidt tot de weinig aantrekke
lijlte conclusie dat het alleen aan de 
strijdende partijen zelf moet worden 
overgelaten een einde aan de oorlog .te 
maken. Daarbij moet India de wijs
heid hebben zijn troepen terug te trek
ken en moet in Pakistan de weerzin 
tegen een politieke oplossing, die niet 
anders dan de onafhankelijkheid van 
Oost-Pakistan kan inhouden, overwon
nen worden. Het gevaar bestaat natuur
lijk dat de gemoederen zo verhit ge
raakt zijn dat het doel van de strijd 
geheel uit het oog ver1oren wordt en de 
aloude tegenstellingen tussen het mo
hammedaanse Pakistani en het hindoe· 
istische India, waaraan ieder rationeel 
element vreemd is, de overhand krijgen. 
Het einde van de ellende is dan hele
maal niet meer in zicht. De b1•and is 
dan niet meer te blussen. 

Radio-uitzendingen van de 
VVD: 

• maandag 13 december 

• maandag 27 december 

beide keren van 18.19-18.29 
uur over de zender Hilver
sum I (402 m). 
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Kamerled2n 
spreken 

Mevrouw mr. E. Veder-Smit spreekt 
voor de JOVD te Meppel over de begro
ting voor cultuur, recreatie en maat
schappelijk werk. 

U DECEMBER 
Mr. H.E. Koning is te gast op de pro
paganda-feestavond van de liberale 
kring Meppel-Steenwijk e.o. te Havelte. 
20.00 uur in zaal Buter. 

14DECEMBER 
Mr. F. Portheïne spreekt op de propa

ganda-avond van de ondercentrale Voor
ne-PuttenjRozenburg te Hellevoetsluis. 

15DECEMBER 
Mr. A. Geurtsen spreekt voor de afde

ling Zwijndrecht. 

17 DECEMBER 
Mr. H. E. Koning neemt deel aan een 

discussie tussen scholieren, kunstenaars 
en politici van de Rotterdamse Gymna
siastenbond te Rotterdam. 

Ir. D. S. Tuijnman spreekt voor de 
ondercentrale AlblasserwaardjVijfheren
land en Dordrecht in een besloten ver
gadering over de politieke situatie bin
nen de VVD. 20.00 uur. Zalencentrum 
De Sticht te Giessenburg. 

• In de afdeling Bussum is de schei
dende voorzitter, de heer A. Q. de 
Flines, benoemd tot lid van verdienste. 
De nieuwe afdelingsvoorzitter, de heer 
J. F. C. Westerweel, kenschetste de 
heer De Flines als iemand die zeer be
trokken is met de partij. De heer de 
Flines is thans nog voorzitter van de 
statencentrale Hilversum en vice-voor
zitter van de kamercentrale Haarlem. 

• Het bestuur van de kamercentrale 
Limburg is als volgt samengesteld: 
voorzitter, w. J. A. van den Berg; vice
voorzitter, drs. G. H. Beusker, secreta
ris, mevrouw F. E. Riemslag-Vroom, de 
Hesselleplein 15, Heerlen (tel. 045-
711165) ; penningmeester A. A. Robijns, 
leden, E. J. H. Smitshuysen, J. H. J. 
Willems en J. I. C. van Haren. 

• De kamercentrale Drenthe hield in 
hotel Overcingel te Assen haar najaars
vergadering. De vergadering keurde een 
rapport goed, waarin een aantal activi-
teiten voor de komende jaren staan 

3JANUARI 
Mr. H. van Riel spreekt volgens tradi

tie voor de afdeling Assen. 20.00 uur in 
hotel OvercingeL 

Mevrouw mr. E. Veder-Smit spreekt 
voor de afdeling Ede over haar discus
sienota volksgezondheid. 

U JANUARI 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit. spreekt 

voor de afdeling Alblasserdam-Nieuw 
Lekkerland en omstreken over haar 
dis-cussienota volksgezondheid. 

13JANUARI , 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit spreekt 

voor de koninklijke Nederlandse maat
schappij tot bevordering der genees
kunst, afdeling Bergen op ZoomjRoosen
daal te Roosendaal. 

17 JANUARI 

vo!!e~~o~;~~fd~Ïin'ieC::;~::~v:fr~=~; 
discussienota volksgezondheid. 

18 JANUARI 
Mevrouw mr. E. Verder-Smit spreekt 

voor de Vrouwen in de VVD te Wasse
naar over haar discussienota volksge
zondheid. 

• De statencentrale Den Helder be
schikt sedert 22 november over een na
genoeg geheel nieuw bestuur: voorzitter 
P. van Duin te Anna Paulowna, secre
taris-penningmeester J. de Veen te 
Heerhugowaard, vice-voorzitter F. van 
Diepeningen, Wieringen, leden: mevr. G. 
Brink-Holshuyzen, Wieringerwerf, J. 
Roos, Den Helder, E. Elting, ·Barsin
gerhorn en N. Dros, Texel. 

Commissie volksgezondheid 
Met het oog op een in het vooi•jaar te 

houden VVD-discussiedag betreffende 
de volksgezondheid wordt de afdelingen 
die de discussie-nota volksgezondheid en 
de onderwerpen bevolkingstoename en 
ziektekosten-verzekeringen behandeld 
hebben, verzocht vóór 1 maart 1972 te 
rapporteren aan de commissie volksge
zondheid. 

vastgelegd. Er worden onder meer pro-
vinciale werkgroepen samengesteld uit In memor·ram c Dekker 
leden en statenleden van··de partij die ··· ·;: · ·. 1 · 
ieder op hun eigen terrein voor de sta- In Huize Borgstede te Barendrecht 
tenverkiezingen een rapport uitbrengen overleed 23 november de oud-voorzitter 
dat kan dienen als leidraad voor het en erevoorzitter van de afdeling Baren-
verkiezingsprogramma. drecht, de heer C. Dekker. 

De heer o. Tammens te Oosterhesse.- De afdeling is de overledene grote 
len werd tot lid van verdienste be- dank verschuldigd. Hij heeft haar een 
noemd. In de vacature, ontstaan door aantal jaren op voortreffelijke wijze ge
het bedanken van ir. L. T. w. H. Nie- leid en gediend. Bijna vijftig jaar lang 
land te Vledder werd mevrouw A. A. heeft hij deel uitgemaakt van de plaat
Faber- van Dalen te Assen tot lid van selijke gemeenteraad, als raadslid zowel 

als wethouder. De heer Dekker was een het algemeen bestuur benoemd. De heer 
K. Veneman te De Wijk werd herbe- overtuigd liberaal, wiens woord gezag 
noemd tot lid van het algemeen be- had. De afdeling Barendrecht heeft veel 
stuur. Als secretaris werd herkozen de en lang mogen profiteren van de kennis 
heer P. Veenhouwer te Ruinen. en kunde van deze rasechte coöperatief 

georiënteerde agrariër die de landbouw-

• De statencentrale Zaandam herkoos 
als bestuurslid de heren · D. Groot te 
Wormer en J. H. van Laar te Assen
delft. 

• De afdeling Schagen ging over tot 
splitsing van de functie van secreta
ris-penningmeester (vakature B. J. M. 
Wiersma). Mevrouw W. G. Laffertu
Bakker, Laan 24, werd secretaresse en 
mevrouw H. H. Hopmans-Marring pen
ningmeesteresse. 

• De afdeling Wormerveer kreeg een 
nieuwe secretaris: de heer S. J. Kaper, 
Wandelweg 188. 

• Onder de titel "'t Krantje" heeft de 
afdeling Heerhugowaard een eigen af
delingsorgaan het licht laten zien. Het 
zal bij tijd en wijle verschijnen onder 
redactie van de heren Rutten, Busé en 
De Veen. 

~ 

belangen op velerlei gebied met verve 
heeft verdedigd. 

Aankondigingen 
:. Voor de afdeling Papendrecht houdt 
dr. R. W. de Korte 13 december een 
lezing over "de VVD in de toekomst", 
20.30 uur, in motel Staatse Schans. 

11 Op uitnodiging van de afdeling 
IJsselstein-Benschop zal dr. mr. D. 
VreugdenhiJ 14 december een inleiding 
houden over milieubeheer,. 20.00 uur, in 
de sporthal. 

• De afdeling Leidschendam belegt 14 
december een openbare contactavond. 
Leden en niet-leden kunnen daar elkaar, 
het afdelingsbestuur en de raadsfractie 
ontmoeten, 20.30 uur in het sportcen
trum "De Fluit". 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Wiegel in Haarlem 
In het kader van ZIJD tournee 

langs de Kamercentrales, komt de 
voorzitter van de Tweede-Kamer
fractie, de heer H. Wiegel, maan
dag 13 december 'kennis maken 
met de centrales Haarlem en Den 
Helder. Om 20.00 uur zal hij in een 
openbare bijeenkomst in het Con
certgebouw, Begijnestraat 13, het 
woord voeren. 

Eveneeps zal aanwezig zijn de 
partijvoorzitter mevrouw H. van 
Someren-Downer, het bestuurslid 
«hs. W. van der Kolk en de Ka
merleden mr. dr. C. Berkhouwer 
en G. W. Keja. 

Vacature 
Op het Secretariaat Generaal 
van de liberale fractie in het 
Europese Parlement is vacant 
een functie in de rang A 
5-4 (ongeveer gelijkwaardig in 
salaris aan administrateur ten 
departemente). Eventuele ge
gadigden (academici, drs eco
nomie of jurist) met kennis van 
Europese Gemeenschappen en 
beheersing van Frans en 
Engels), kunnen zich in ver
binding stellen met de fractie
voorzitter, de heer Berkhouwer, 
p.a. secretariaat fractie VVD, 
Binnenhof 1 A, Den Haag. 

OP HET SECRETARIAAT VAN 
DE VVD-FRACTIE 

in de Tweede Kamer is plaats 
voor een goede 

steno-typiste 
zij moet snel en accuraat kunnen 
werken. Hoog salaris. Sollicitaties 
bij de secretari!l, van de fractie, de 
heer Th. H. Joekes, Binnenhof lA, 
Den Haag. 

vrijheid en 
democratie 

De redactie van Vrijheid en Democra
tie is geve11tigd te Amsterdam, Nieuwe 
Herengracht 89-B. Hoofdredacteur eu 
voorzitter van de redactiecommissie a 
de heer Ph. C. la Chapelle. 

De abonnementen·administratie wordt 
verzorgd door het algemeen secretariaa& 
van, te VVD, Koningirmegracht 61 te Den 
Haag (telefoon, uitsluitend voor abon· 
nementen-administratie, 070 • 111741). 
Voor adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secretariaat. 

De advertentie-exploitatie wo,rdt ver
zorgd door de Nederlandse Dagblad 
Unie, Westlolaak 180 (postbus 824) te 
Rotterdam, telefoon 010 • 147211. 

algemeen 
secretariaat 

Het algemeen secretariaat van cle 
VVD is gevestigd te Den Haag, Konin· 
girmegrucht 61, telefoon (070)·604803. 
Postrekening: 67880 ten ~ame van de 
algemeen secretaris van de VVD te Den 

llaaJ· 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

Het secretariaat van de VVD-fraetie 
ba de Tweede Kamer is gevestigd iD bet 
gebouw van de Tweede Kamer, BID
oenhof 1 A te Den Haag. Telefoon 
(0'70) • 61 49 u. . 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nder de loep 

door onze politieke 
redacteur A. W. Apspoel 

Wiegel heeft 
geen zorgen 
over de KVP 

• "Politieke politiek" 
Een echte middenpartij is rechts noch 

links, een confessionele partij is rechts 
ên links. 

Het hele krachtenveld met betrekking 
tot de openbare financiën kan men zien 
als op elkaar botsende pogingen van af~ 
zonderlijke groepen, zoveel mogelijk 
van de schatkist te profiteren en zo wei~ 
nig mogelijk er aan bij te dragen. Het 
resultaat kan dan voor allen wel eens 
slechter uitvallen dan zonder 9eze pres~ 
sie, maar zo ver ziet men doorgaans 
niet. 

Er zijn duidelijk bevoorrechte groe~ 
pen, die meer uit de schatkist weten te 
onttrekken dan zij er in stoppen. Als dit 
tevens de armste groepen zijn, zullen 
velen daar vrede mee hebben. Maar dat 
is lang niet altijd het geval. Het zijn 
(dikwijls) de groepen met de sterkste 
pressie en de meeste politieke vrienden. 

De jeugd richt zich tegen de gevestig~ 
de generatie niet omdat deze het zo 
slecht heeft gedaan, maar omdat zij het 
zo goed heeft gedaan, zodat er voor de 
nieuwe generatie niets meer te doen 
overblijft. De energie die de ·jongeren 
niet kwijt kunnen, richt zich dan ook 
ten dele tegen de bestaande orde, en 
krijgt daardoor in zoverre destructieve 
trekken. Het is als bij een kind, dat zijn 
speelgoed kapot maakt omdat het te 
perfect is, zodat het zijn fantasie niet 
kan uitleven. In zulk een situatie klinkt 
opnieuw de roep van Rousseau: terug 
naar de natuur! De civilisatie wordt in 
het voetspoor van Oswald Spengler 
weer gezien als de bron van alle kwaad 
( ... ). Zo wisselen de menselijke aspira~ 
ties. De mensen streven namelijk altijd 
ergens naar. Misschien kunnen we het 
beter nog zo zeggen, dat zij er behoefte 
aan hebben ergens naar te streven. Dat 
geeft het leven meer inhoud. 

Dat zijn, willekeurig gegroepeerd, zo 
maar wat losse citaten uit een - naar 
nuJn smaak althans - kostelijk boekje, 
dat ik~et enig schulda:aYGil,A\,~el~ 
heb laten liggen. Het . mèrtiw"ääraige en 
in dit geval tevens troostvolle is echter, 
dat juist het feit dat het al enige tijd 
geleden (namelijk vóór de Kamerverkie~ 
zing) verscheen, het waardevoller 
maakt. 

De onderwerpen die de schrijver, de 
bekende econoom prof. dr. F. Hartog, in 
zijn boekje: "Politieke Politiek" (uitge~ 
geven bij H. E. Stenfert Kroese NV te 

Onze fractievoorzitter in de Tweede 
Kamer de heer Hans Wiegel, is niet 
ongeru~t over de uitspraken van de 
nieuwe voorzitter van de KVP, het 
Eerste Kamerlid dr. ir. De Zeeuw. De 
heer De Zeeuw heeft zich enkele ·malen 
duidelijk uitgesproken voor samenwer
king van zijn partij met de PvdA en 
D'66. Evenmin maakt de heer Wiegel 
zich zorgen over de kritische opmerkin
gen van waarnemend KVP-fractievoor
zitter in jle Tweede Kamer, mr. F. An
driessen, aan het adres van het huidige 
kabinet. Tijdens de vergadering van de 
KVP-partijraad, zaterdag 27 november 
in Rotterdam, merkte de heer Andries
sen in zijn toespraak op teleurgesteld te 
zijn over een deel van het kabinetsbeleid 
en de verhoging van de defensielasten 
"onlogisch" te vinden. 

De heer Wiegel die hierop reageerde 
in Cocagne in Eindhoven, een van de 
etappeplaatsen van zijn landelijke tour
nee, liet bij die gelegenheld wel goed 
merken dat de fractie van de VVD niet 
van plan Is dergelijke uitspraken in de 
toekomst voor zoete koek te blijven 
eten. 

"Ik vind dat een van de voormannen 
van een regeringspartij gewoon niet kan 
zeggen: we werken nu met jullie samen, 
maar als het aan mij ligt heb ik liever 
een andere partner". Dat neemt niet 
weg dat de heer Wiegel de toekomst 
met vertrouwen tegemoet ziet. Hij con
stateerde dat de heer De Zeeuw zich 
tijdens de vergadering van de partijraad 
al wat voorzichtiger had uitgelaten dan 
daarvoor in enkele interviews. "Hij kan 
nu niet meer alles zeggen wat hij wil, 
omdat hij nu immers woordvoerder van 
het partijbestuur is geworden," aldus de 
heer Wiegel. 

Minder zwaar nog tilt de heer Wiegel 
aan de uitspraken van de heer Andries
sen. Een kritische opstelling van de re
geringsfracties tegenover het kabinet 
van tijd tot tijd, kan geen kwaad, vindt 
hij, Hij legde er ook de nadruk op dat 
de partijraad van de KVP zich onom
wonden had uitgesproken voor steun 
aan het kabinet-BiesheuveL De heer 

Leiden), al eauserend aan zijn lezers 
voorlegt en belicht, zijn sedertdien na~ 
meiijk stuk voor stuk nog actueler ge~ 
worden. Tevens heeft de lezer nu het 
voordeel, bepaalde verwachtingen of ver· 
tangens van de schrijver te kunnen toet~ 
sen aan de jongste ontwikkeling. De 
Groninger econoom prof. Hartog, mede~ 
werker o.a. van HandelsbladjNRC, op 
wiens naam reeds menige publikatie 
staat, heeft de telkens weer verrassen
de originaliteit van zijn denktrant en de 
ook met zeker welgevallen gecultiveerde 
(politieke) onafhankelijkheid van zijn 
oordeel gemeen met zijn ambtgenoot 
prof. Pen. Al zou men prof. Pen dan 
met enige moeite wel kunnen rang~ 
schikken onder wat men de meer socia~ 
listische en prof. Hartog onder wat men 
de meer liberaal ingestelde "randfigu~ 
ren" zou kunnen noemen. 

Prof. Hartog schrijft in zijn "Woord 
vooraf" zelf, dat hij in het•algemeen in 
het "politieke midden" uitkomt, maar 
dat hij daar niet van vertrokken is. An~ 
ders gezegd: de middenkoers, die hij in 
zijn boekje in verschillende opzichten 
bepleit, is het resultaat van het denken 
over deze aangelegenheden, maar niet 
het uitgangspunt. "Het laatste zou dog~ 
matisch zijn, en het zou alleen diegenen 
aanspreken die reeds overtuigd zijn". 
"Een open behandeling, voor _open men~ 
sen", is de bedoeling van dit geschrift. 

De ogenschijnlijk wat uitdagende ti
tel: "Politieke politiek", is toch minder 
uitdagend dan hij bedoelt. Prof. Hartog 
heeft deze namelijk gebruikt om onder~ 
scheid tè maken met de economische 
politiek, al is het - begrijpelijk, zeker 
voor een econoom - dan "politieke poli
tiek" waar de economie "zo af en toe 
doorheen spookt". Voor het overige zor
gen zijn originaliteit en zijn neiging tot 
een voor sommigen misschien wat ont
nuchterend doorprikken van al te mo
dieuze verschijnselen en theorieën toch 
wel voor de nodige "uitdagingen". Hier 
en daar draaft de hooggeleerde schrij
ver zelfs wel wat door, maar ook dat is 
wel·eens aantrekkelijk en nuttig als te
genwicht tegen doordraverijen van an
deren. En ieder is vrij, deze dan met een 
corrigerend korreltje zout te nemen. 

• Centrumpartij 
Tot de meest actuele onderwerpen van 

prof. Hartogs geschrift behoort wel het 

Wiegel herinnerde aan het feit dat hij 
met de heer Andriessen, voordat deze de 
zieke Veringa als fractievoorzitter 
moest vervangen, veel contact heeft ge
had als het om vraagstukken betreffen
de de woningbouw in de kamer ging. De 
heren Andriessen en Wiegel traden in 
dit specialisme als woordvoerders voor 
hun fractie op. "Andrlessen kwam de 
afspraken die je met hem maakte altijd 
na en ik zie niet in waarom ik nu aan 
hem zou moeten twijfelen," zei hij. 

Defensie 
Tijdens de bijeenkomst in Eindhoven 

sprak ook de heer Koudijs, defensiespe
cialist van de VVD-fractie in de Tweede 
Kamer. Hij toonde zich veel kritischer 
over enkele uitspraken van Andriessen. 
Symptomatisch/voor de onervarenheid 
van de KVP-er noemde de heer Koudijs 
Andriessens aanmerkingen op de defen
siebegroting. "De hoogte van de defen
siebegroting is in het regeerakkoord 
vastgelegd met steun van de KVP-frac
tie. De heer Andriessen is kennelijk ver
geten dat hij ook van die fractie deel 
uitmaakte," merkte de heer Koudijs op. 

Veel van de kritiek die er binnen de 
KVP tegen de defensiebegroting de kop 
opsteekt, schrijft hij op rekening van de 
KVP-specialist op dit terrein, de heer 
Van Eisen. "Die heeft een paar vreemde 
denkbeelde:q en vindt kennelijk in zijn 
fractie wei enig gehoor," dacht de heer 
Koudijs. Hij kwalificeerde de ideeën en 
opmerkingen van beide KVP-ers als tra
pezewerk. "Laat ze zorgen weer met 
beide benen op de grond te komen zon
der ze te breken," zei hij. 

De heer Wiegel ging ten slotte nog in 
op het verzet van Andriessen tegen de 
bevriezing van de kinderbijslag voor het 
tweede kind. De kinderbijslag omschreef 
hij als "de vermolmde serre in het 
bouwwerk van de sociale verzekerin· 
gen". Hij pleitte nogmaals voor de be
vriezing en vervolgens de totale afbouw 
van de kinderbijslag om op die wijze 
geld vrij te maken voor een optrekking 
van andere sociale voorzieningen, zoals 
de AOW. 
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onderwerp: partijformatie. Na de extre~ 
men van links en van rechts aan zijn 
kritiek te hebben onderworpen, zeeft hij 
in het midden "gematigd links" en "ge~ • 
matigd rechts" uit, die beide goede en 
verkeerde dingen hebben. Het politieke 
midden, de "centrumpartij", die duide~ 
lijk zijn sympathie zou hebben, zou dan 
het goede van beide kanten naar voren 
moeten halen. 

Wat hij schrijft over ultra-links kan 
graag worden onderschreven. Men 
spreekt in deze kring van democratise~ 
ring van de samenleving. Het beoogde 
ideaal is dan "directe democratie", 
waarbij de betrokkenen gezamenlijk be
sluiten, zonder gezag boven zich en zon~ 
der delegatie aan vertegenwoordigers. 
Het is de oude anarchistische idee, die 
onder studenten weer is opgeleefd. In 
een ingewikkelde samenleving als de 
onze moet zij echter leiden tot dicta~ 
tuur, demagogie en een onzekere en tijd· 
rovende besluitvorming, Men ov'ertrekt 
de democratie door haar aldus te verab~ 
soluteren. Door de democratie ad absur
durn te voeren krijgt men de chaos. En 
uit chaos komt vrijwel altijd een nieuw 
gezag voort, dat dikwijls strenger is _ 
dan het eerdere. De gesGhiedenis is vol 
Napoleons! 

Na ook de kwade zijden van uiterst
rechts te hebben geschetst, komt prof. 
Hartog uit op gematigd-links en gema· 
tigd-rechts. Gematigd-links staat meer 
kritisch tegenover de bestaande inrich· 
ting van de samenleving en is ook onge
duldiger. Er wordt wel rekening gehou
den met de menselijke onvolkomenheid, 
maar men is er korzelig over. Gema
tigd-rechts is niet zo ongeduldig. Er 
wordt niet op alle slakken zout gelegd 
en er worden bepaalde marges in acht 
genomen als een al te perfectionistisch 
najagen van de doelstellingen leidt tot 
inperking van persoonlijke vrijheid. 
Kortom: prof. Hartog ziet dit als een 
"weldenkende politieke stroming", met 
veel verdraagzaamheid, veel geduld met 
de mensen en veel oog voor hun tekort
komingen. 

Het door prof. Hartog gedachte "mld~ 
den" ziet hij dan als een politiek cen
trum dat de goede elementen van links 
en van rechts in zich kan verenigen en 
de "verkeerde kanten" kan laten liggen. 
Hier lijkt zijn gedachtengang dus wat 
op hetgeen mevrouw Van Someren later 
op onze Partijraad zou suggereren aan 
ideeën voor de toekomst. :Maar 'terwijl 
mevrouw Van Someren zich die mldden
partij als een grote partij zou kttnnen 
voorstellen, welke zelfs wel de absolute 
meerderheid zou kunnen halen, gelooft 
prof. Hartog dat een "politiek centrum" 
niet een meerderheid zal kunnen halen. 
Het centrum, dat dan w e 1 een eenheld 
zonder "vleugels" zal moeten zijn, be
hoeft z.i. ook niet groot te zijn, maar 
zal dan naar omstandigheden samen~ 
werking moeten aangaan met links of 
met rechts en aldus zijn invloed ten 

· goede uitoefenen. 

• Positie 0'66 
Opvallend is, dat prof. "Hartog in zijn 

boekje de VVD in het geheel niet noemt, 
maar dat hij D'66 op het ogenblik dat 
hij schreef nog meende te moeten zien 
als de kenmerken te vertonen van een 
"echte middenpartij". H{j voegde daar 
echter wel reeds een belangrijke reserve 
aan toe, welke ook voor ons steeds tot 
de onoverkomelijke bezwaren tegen 
D'66 heeft behoord: de "vreemde staats
rechtelijke ideeën" (zoals prof. Hartog 
ze noemt) welke deze partij er op na
houdt, in het bijzonder de verkiezing 
van een minister-president en de weder
invoering van een distriktenstelsel. 
• Wat het eerste punt betreft zouden 
we z.i. een presidentieel stelsel krijgen 
in een constitutionele monarchie, en dat 
verdraagt elkaar nu eenmaal niet. Het 
tweede punt acht hij nog meer ondoor
dacht,· omdat een distriktenstelsel altijd 
fataal is voor een middenpartij. Deze 
zou dan fijngewreven worden tussen 
links en rechts, zodat de polarisatie en 
instabiliteit weer zouden terugkomen. 

Maar ook afgezien daarvan lijkt het 
nauwelijks denkbaar dat prof. Hartog 
D'66 nu nog steeds als een typische 
middenpartij zou zien. Het programma, 
waaraan D'66 zich sedertdien samen 
met PvdA en PPR gebonden heeft en de 
standpunten, welke deze partij bij de 
begrotingsbehandeling ten aanzien van 
de financieel-economisch-sociale proble· 
men in het kielzog van de Partij van de 
Arbeid heeft ingenomen, wijken zozeer 
af van prof. Hartogs eigen opvattingen, 
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DEN HAAG 

• Het secretariaat van de afdeling 
Den Haag is gevestigd: Leuvensestr. 20, 
telefoon: 07a-;..55 44 40. 

ROTTERDAM 
• In antwoord op schriftelijke vragen 
van het liberale raadslid mevrouw drs. 
N. Smit-Kroes hebben b. en w. mede
gedeeld dat terdege aandacht wordt be
steed aan mogelijkheden· tot verminde
ring van de luchtverll!lliling door ge
meentelijke voertuigen. Onder meer 
wordt overwogen bij de aanschaffing 
van nieuwe autobussen over te stappen 
van de huidige dieselmotor naar een 
schonere, voor aardgas geschikte 
krachtbron. 

• Het liberale raadslid W. Baggerman 
heeft van het college antwoord ge
kregen op zijn schriftelijke vragen over 
de brandveiligheid in hotels. Hij kreeg 
onder meer te horen dat sinds de in
werkingtreding van de nieuwe logemen
tenverordening op 1 januari jl. de 
brandweer in vijftien gevallen tot slui
ting heeft geadviseerd, waarbij soms 
ook andere overwegingen dan die van 
brandveiligheid meespeelden. 

• Ter voorziening in vacatures die door 
periodieke aftreding waren ontstaan, 
zijn tot bestuursleden van de districts
centrale Rijnmond benoemd mevrouw T. 
de Vlaming-van Santen, mr. B. H. Eng
berts, ir. N. M. Knottnerus en de heer 
A.w. Unkel. 

Nieuwe wethouder 

DE Haagse gemeenteraad heeft het 
probleem, ontstaan door het verras

sende vertrek van mr. A. J. Dankeiman 
als wethouder voor economische zaken, 
op plezierige wijze opgelost. VVD-er mr. 
dr. W. K. J. J. van Ommen Kloeke (57), 
sedert ruim dertien jaar deel uitmaken
de van de liberale fractie, is tot opvol
ger van mr. Dankeiman gekozen. Hij 
was de unanieme kandidaat van onze 
fractie en zijn kandidatuur is door het 
seniorenconvent zonder noemenswaardi
ge hindernissen aanvaard. 

In hetgeen we in het vorige nummer 
over het vertrek van mr. Dankeiman 
schreven, klonk een zeker pessimisme 
onzerzijds door over de voorziening in 
de vacature in het college van b. en w. 
Dit pessimisme is - we constateren het 
met voldoening- niet bewaarheid. We 
verwachtten donkere wolken aan de 
Haagse politieke hemel, maar die zijn 
niet verschemm. Voor de bestuurbaar
heid van de gemPente een goed ding. 
Intussen mogen b. en w. en de gemeen
teraad er wel rekening mee houden, dat 
mr. Van Ommen Kloeke eve1.1min als 
mr. Dankelman, een gemakkelijk man 
is. Hij is een Groninger, die rechtlijnig 
denkt, het liberale beginsel met hart en 
ziel is toegedaan, een man, die hoog 
geklommen is op de ambtelijke ladder 
(hoofdadministrateur bij Binnenlandse 
Zaken), een man, aan wie een zeker 
formalisme niet vreemd is en die op 
juridisch gebied graag de puntjes op de 
i's zet. Dit laatste is wel gebleken, toen 
de gemeenteraad de nieuwe Alg. Politie 
Verordening en het reglement van orde 
van de Raad onder handen nam. Als 
raadslid had mr. Van Ommen Kloeke de 
laatste jaren in de VVD-fractie de moei
lijke problematiek van volkshuisvesting 
en stadsontwikkeling voor zijn reke
ning. Daarvoor zat hij in de commissie 
voor economische zaken, zodat deze por
tefeuille V{)Or hem niet helemaal vreemd 
is. Van deze plaats wensen we onze 

nieuwe wethouder kracht en wijsheid 
toe. Hij zal het stellig wel rooien. 

Intussen is de directè oorzaak tot het 
heengaan van mr. Dankeiman van de 
baan: tram- en bustarieven gaan (voor
lopig) niet omhoog. B. en w. hebben hun 
vool'stel tot verhoging teruggenomen, 
niet uitsluitend vanwege de oppositie, 
die daartegen was gerezen, maar omdat 
inmiddels is gebleken, dat de rijksbij
drage in het exploitatietekort van de 
HTM: groter zal zijn dan aanvankelijk 
moest worden aangenomen. Er blijft nu 
nog vier ton te dekken, maar dat be
drag halen b. en w. uit "onvoorzien". 
Nu het tarief niet omhoog gaat ver
wachten b. en w. een toenemend ge
bruik van het openbare vervoermiddel 
en daardoor wordt het tekort misschien 
nog iets gedrukt. 

Over het tekort op de gemeentebegro
ting heeft overigens de VVD-fractie, o.a. 
bij monde van de heer Ressenaar .zich 
nogal bezorgd getoond. Hij . vond dat er 
best hier en daar het mes in kan wor
den gezet. Dat ·deze kritiek hem ernst 
was bleek bij _de behandeling van een 
voorstel tot uitbreiding van een filiaal 
van de Openbare leeszaal en biblio
theek, waarmee I 720.000 gemoeid is. 
Hij vond dat aan de hoge kant, evenals 
een post van I 120.000 voor het op
knappen van de historische afdeling van 
het gemeentemuseum. Later vond VVD
er Appel een post van ruim drie ton 
voor iruichting van een· wijk- en dien
stencentrum in Mariahoeve ook te veel 
van het goede. De VVD heeft het dus 
bij de begrotingsbehandeling niet bij al
gemene kritiek gelaten, maar wel de
gelijk de plaatsen aangewezen, waar 
wel wat zuinigheid zou kunnen worden 
betracht. 

De burgerij heeft recht op een zuinig 
beleid, mede in aanmerking nemende, 
dat de gemeente steeds weer nieuwe 
lasten op haar legt. Elektriciteit en wa
ter worden duurder, reinigingsrecht en 

Zorg over het college 

·ROTTERDAMS gemeenteraad heeft 
een belangrijk deel van de begro

tingsbehandeling achter de rug. Wij be
doelen het deel dat bestaat uit een be
spreking van de verschillende hoofd
stukken in openbare commissievergade
ringen. Het is de gebruikelijke woor
denstroom geweest waaruit ditmaal 
weinig geruchtmakencts naar voren is 
gekomen. Onder dat weinige nam de re
organisatieproblematiek van het Nieuw 
Rotterdams Toneel nog de voornaamste 
plaats in. 

De raad is zich nu aan het voorberei
den op het plenaire begrotingsdebat dat 
wordt gehouden op 14, 15 en 16 decem
ber. Of het bij die drie dagen blijft moe
ten we nog maar afwachten. In de 
openbare commissievergaderingen heb
ben verscheidene raadsleden aangekon
digd bepaalde onderwerpen nader te 
willen bespreken in de plenaire vergade
ring. Het is niet moeilijk te gissen 
waarom zij dat zo graag doen. In de 
openbare commissievergaderingen kun
nen geen moties worden ingediend om de 
raad tot het doen van uitspraken te 

_ dwingen. Dat kan alleen in de plenaire 
vergadering. 

Hoe dan ook komt er van de openbare 
- commissievergaderingen nogal wat 

praatstof over naar het plenaire debat. 
Daarom achten wij het niet bij voorbaat 
uitgesloten dat de uitgetrokken drie da
gen niet toereikend blijken te zijn en 
dat het debat met een vierde dag moet 
worden verlengd. 

Wijs geworden door de ervaringen van 
vorig ja;u zullen burgemeester en wet
houders stellig rekening houden met de 
komst van een groot aantal moties. 
Daaronder zouden best moties kunnen 
zijn die de strekking hebben het beleid 
van het college in sommige opzichten 
om te buigen. De raad in zijn huidige 
samenstelling moet wat dat betreft tot 
veel, zo niet alles in staat worden 
geacht. Met name de fracties van de 
PvdA en D'66 bewegen zich al geruime 
tijd als de spreekwoordelijke olifant 
door de porseleinkast van de gemeente-

politiek. Het wordt met de dag duidelij
ker dat deze fracties een spel spelen dat 
gedragen wordt door revanchegevoelens. 
Zij wllen, koste wat :net kost, de smaad 
uitwissen van de nederlaag die zij verle
den jaar hebben geleden bij het beraad 
over de taak- en zetelverdeling in het 
college. 

Men zal zich herinneren dat zij toen 
- mede door afvalligheid in eigen gele
deren - het vooral door Nieuw Linkse 
elementen voorgestane programcollege 
hebben moeten prijsgeven voor het be
proefde, door de andere fracties warm 
aanbevolen afspiegelingscollege. Syste
matiseh en zonder aanzien des persoons 
streven zij sindsdien toch naar een be
leid dat berust op hun gezamenlijke 
programma. 

Om dit streven met succes te laten 
verlopen heeft de fractie van de PvdA 
eerst orde op zakea moeten stellen in 
eigen huis. Zij heeft - naar met reden 
kan worden aangenomen met actieve 
medewerking van het federatiebestuur 
- de dwarsliggers in het gareel ge
bracht, onder toepassing van het begin- . 
sel dat het doel' de middelen heiligt. 

Zelfs de socialistische wethouders zijn 
te fangen leste voor het hardnekkige, 
soms beslist dreigende ageren van de 
zogenaamde progressieven in de fractie 
bezweken. Zij hebben zich als aanhan
gers van het afspiegelingscollege aan
vankelijk gedragen als echte collegiale 
bestuurders, maar zij lopen nu gehoor
zaam aan de leiband van de fractie. 
Waarbij zij al bij herhaling blijk heb
ben gegeven niet terug te deinzen voor 
ontrouw aan unaniem genomen college
besluiten. 

Op die manier werken de socialisti· 
sche wethouders mee aan een politiek 
die het partijbelang verheft boven het 
stadsbeleid. Het partijbelang van 
PvdA en D'66 wel te verstaan. Hoe kan 
er onder deze omstandigheden nog van 
een goed bestuur sprake zijn? 

Laten we dit goed begrijpen. Het col-
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rioolrecht gaan ook omhoog, evenals de 
straatbelasting, slachthuistarieven en 
begrafeniskosten. De gemeente gaat ook 
één gld. meer voor de afgifte van een 
paspoort rekenen. Bij elkaar is dit mis
schien niet zoveel, maar het zijn toch 
maar allemaal verhogingen, die het in
dexcijf~r voor de kosten van levenson
derhoud omhoog stuwen. 

VVD-fractievoorzitter drs. Linssen 
heeft bij de algemene beschouwingen 
over de begroting op al deze financiële 
aspecten terecht de nadruk gelegd. Be
langrijk was overigens zijn opmerking, 
dat het met het agglomeratiebeleid een 
andere kant op moet. Zo gaat het echt 
niet langer. Iedere gemeente doet maar 
en trekt zich van de partners niets aan. 
Dat waren woorden die burgemeester 
Marijnen als muziek in de oren klonken. 
Hij zei o.m. dat te veel belangrijke din
gen gewoon worden vertraagd omdat 
onze bestuurlijke structuur niet meer 
klopt. Er zal wat aan worden gedaan, 
maar veel zal het voorlopig nog wel niet 
kunnen zijn, want de wet laat weinig 
ruimte voor gezonde agglomeratie-ont
wikkeling. 

Besluiten we ditmaal met de verras
sende mededeling van de burgemeester, 
dat zich in de persoon van prof. mr. W. 
c. L. van der Grinten "een doorgeef
luik" heeft aangemeld om de slepende 
kwesties tussen gemeentebestuur en 
EMS tot een oplossing te brengen. Na
drukkelijk werd gezegd: een bemidde
laar. Blijkbaar wordt de taak van prof. 
v.d. Grinten de weg te openen tot nieuw 
contact tussen de kemphanen, een con
tact dat al bijna een jaar was verbro
ken. Het is te hopen, dat eindelijk bij 
beide partijen het inzicht zal doorbre
ken, dat de renovatie van Scheveningen, 
van het Frederikstraatterrein en het 
Spuikwartier niet langer mag worden 
tegengehouden. Er moet nu een einde 
komen aan' de controverse. Het is de 
hoogste tijd. 

lege telt vier socialistische wethouders 
en vier wethouders van andere politieke 
overtuigingen (twee van de. PCG, één 
van de KVP en één van de VVD). De 
wethouders houden elkaar dus getalma
tig in evenwicht, echter met dien ver
stande dat de socialistische wethouders 
de uitvoerders zijn geworden van wat 
hun door de fractie _ wor9-t gedecreteerd. 
Voor een eigen beleid wordt hun geen 
ruimte meer gelaten. 

In elk geval moet in de huidige situa
tie bij principiële zaken de beslissende 
stem van de burgemeester komen. Nu 
schuwt deze de daaruit voortvloeiende 
verantwoordelijkheid niet. Hij is ook 
geenszins benauwd zich zo nodig vier
kant tegenover zijn partijgenoten in col
lege en raad - als het moet ook daar
buiten - op te stellen. In feite bepaalt 
hij zijn positie met een bewonderens
waardige moed. Dit neemt echter niet 
weg dat deze weinig benijdens
waardig is. Zij bevat rijkelijk stof voor 
conflicten. 

En al het water van de zee wast niet 
af dat PvdA en D'66 samen de meerder
heid in de raad hebben, al is het dan 
maar met één zetel. Zij kunnen tezamen 
en in vereniging proberen het de niet
socialistische wethouders zo lastig te 
maken dat dezen er de brui aan geven. 
Bij wethouder De Vos (kvp) hebben zij 
reeds een (mislukte) stap in die rich
ting gedaan. De liberale wethouder Po
lak voelt zich sinds de vliegveldkwestie 
op de wip zitten. 

De grote vraag is nu wat er in het 
plenaire begrotingsdebat gebeurt. Gaan 
de PvdA en D'66 de poten onder één of 
meer niet-socialistische wethoudersze
tels wegzagen? Wie zich op de bodem 
van de werkelijkheid plaatst moet reke
ning houden met de mogelijkheid dat dit 
gebeurt. Als dan de beide partijen in 
hun opzet slagen, dan hebben zij de weg 
vrij voor een meerderheidscollege. Wat 
in de praktijk gelijk zou blijken te 
staan aan een programcollege. 

Met andere woorden: de Nieuw Link
se elementen zouden dan toch hun zin 
krijgen. 
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Demagogie over welzijn 

Het Tweede-Kamerlid- voor de VVD, 
dr. K. van Dijk, hekelt de onwaar
achtigheid, die er zijns inziens schuil 
gaat in de "maatschappijkritische" 
opstelling van sommigen, die_- zon
der het geheel der problematiek te 
overzien - over enkele ongerechtig
heden moord en brand schreeuwen. 

TWEE BEKENDE MERKEN 

Pas op de 
plaats 

door 
drs. G. M. V. van Aardenne, 
lid van de Tweede Kamer
fractie van de VVD 

Welvaart en welzijn, twee begrippen, 
die aanvankelijk werden gepresenteerd 
in een poging om het huidig maatschap- -
pelijk gebeuren t~ analyseren, zijn de · 

_inzet geworden van politiserende · dema- · 
gogie. Dat is jammer, omdat een werke- · 
lijk kritische analyse van onze samenle
vingen en gemeenschappen bitter nodig 
is om op behoedzame wijze het gat, 
dat de technische ontwikkeling heeft ge
slagen in de aanpassing van de mens 
aan nieuwe verhoudingen (de beroemde 
"cultural lag") te dichten, altharut te 
overbruggen. 

De. mensen, die zich daarbij op hun 
wijze "maatschappijkritisch" opstellen, 
stellen zich in wezen helemaal niet kri
tisch op in de zin, die ik altijd aan het 
woord "kritisch" heb willen geven. Naar 
mijn mening kan iemand pas kritisch 
worden, wanneer hij kennis van zaken 
heeft. En die kennis van zaken kan men 
pas . krijgen, wanneer men· in dit geval 
de maatschappij, waarin men leeft écht 
heeft willen leren kennen, en die heeft 
vergeleken met andere maatschappijen. 
Helaas zien wij tegenwoordig wij~ ver
breid een "maatschappijkritisch" optre
den, waarbij men zich werpt op één of 
twee facetten van de samenleving, waar
in men zich teleurgesteld voelde. Die 
paar facetten maakt men representatief 
voor het geheel en men keert zich af en 
schreeuwt moord en brand ....... 

Vijand welvaart 
De mensen, die dit doen, zien in de 

ongekende welvaart die wij beleven, een 
gevaar voor het welzijn van de mensen. 
Zij zien het ene als de vijand van het 
andere en tekenen een groeiend verzet 
aan tegen verdere groei van de wel
vaart. Zij zeggen m.a.w. hoe meer wel
vaart, des te minder welzijn. Met nóg 
andere woorden betekent het, dat de 
grote (materiële) welvaart het (geeste
lijk en maatschappelijk) welzijn be
dreigt. In dit licht bezien doen plotselin
ge bewegingen als het "Anti-CRM-Be
zuinigingsfront" en het "Onderwijspro
test '71" wat vreemd aan. De welvaart 
is aan het stagneren, de materiële mid
delen worden schaarser en men zou nu 
verwachten, dat de eensgezindheid om 
er toch van te maken wat er van te 
maken valt zou groeien. Maar het te
gendeel is het geval! Men richt zich, 
modieus protesterend, tegen het. rege
ringsbeleid en roept "schandaal" over de 
ontoereikende middelen, die het wel-

Er begint wat licht te komen aan de 
monetaire horizon. De standpunten van 
Amerika en Europa groeien naar el
kaar toe, zo bleek in Rome, en die van 
Frankrijk en Duitsland wellicht ook in 
het gesprek Pompidou-Brandt. Het 
wordt overigens de hoogste tijd. Een 
langer voortduren van de onzekerheid 
moest funest worden voor de wereldhan
del. En Nederland, met een buitenlands 
handelsverkeer van ongeveer de helft 
van ons nationaal inkomen, is dan zeer, 
zeer kwetsbaar. Onze exportpositie 
loopt, in vergelijking met onze EEG
partners, toch al wat achteruit, en het 
blijkt dat dit in prijzen uitgedrukt nog 
sterker is dan in hoeveelheden. Zijn on
ze uitvoerprodukten wellicht niet hoog
waardig genoeg? Zijn er bijvoorbeeld te 
veel halffabrikanten bij? In de begro
ting voor economische zaken wordt een 
onderzoek naar onze exportstructuur 
aangekondigd. 

Het grote belang van onze export ver
eist ook een bundeling van de exportbe
-yordering. Voor hetzelfde geld (van 
overheid en bedrijven) kan dan meer 
worden gedaan. Van onze kant zal hier 
bij de begrotingsbehandeling - die als 
dit nummer verschijnt al weer is afge
sloten --:- zeker op worden gewezen. 

Hopelijk komt in deze begrotings-be
handeling - en die van sociale zaken, 
die in dezelfde week begint en de vol
gende week wordt afgesloten - ook 
naar voren, hoe ernstig de economische 
situatie in feite al is. Het wereldhan
delsaspect noemde ik al; de inflatie is 
overbekend. De . gesprekken in het be
drijfsleven hebben nog niets opgeleverd, 
behalve een macro-cijfer van 12 pct. 
loonkostenstijging, dat wanneer het de 
micro-cijfers gaat aantrekken, door 
overloop e.d. zal worden overschreden. 
De NIPO-enquête wijst erop, dat de 
overgrote meerderheid der werknemers 
de gevaren van de huidige toestand wel 
onderkent, en al tevreden zou zijn met 
handhaving van de in de vorige jaren 
verkregen welvaartsstijging. Die heeft 
dan ook de stijging van de arbeidspro
duktiviteit sterk overtreffen. Waar te-

vaartspei! van welzijnszaken als· onder
wijs en vormingswerk bedreigen. M.i. 
een weinig consequent gedrag. En· zij 
die vandaag een massaal protest, ook al 
loopt dat uit de hand, prijzen als teken 
van de grote ongerustheid des volks, 
zullen morgen weer wijzen op de geva
ren van de massamaatschappij. 

Het zal reeds duidelijk zijn, ·dat wij 
het met de opvatting, als zou de wel
vaart het welzijn bedreigen, niet eens 
zijn. Wij geloven, dat uiteindelijk een 
toenemende welvaart zal zijri, die een 
toenemend welzijnsbesef zal bewerkstel
ligen. 

Provocatie 
Ik spreek van welzijnsbesef, en niet 

van welzijn zonder meer, omdat het 
welzijn te maken heeft met een zich wél 
bevinden, en dat is een nogal subjectie
ve zaak. Het zich wél bevinden van een 
groep jongeren, die geboren en getogen 
zijn in een plattelandsdorp, is heel iets 
anders dan het zich wél bevinden van 
een randstedelijke commune. En daar 
tussen in bevinden zich nogal wat · gra
duaties, die de veelkleuri~heid van de 
Nederlandse samenleving 11lustreren. In. 
een mededelingenblad van een jongeren
centrum te plattelande, dat welbewust 
kiest "tegen ontspanning en amusement, 
en vóór sociaal-culturele activiteiten en 
creatieve bewustwording" lees ik: "kun 
je je niet richten op de jongeren in 't 
algemeen maar slechts op een bepaald 
soort jongeren van soortgelijke levens
opvatting en mentaliteit." Want "wan
neer men kiest voor deze werkwijze, zal 
blijken, dat een samenleving waarin 
zo'n jongerencentrum functioneert, de
ze zal bestempelen als provocerend, -
maar dat komt in niet geringe mate 
door de starheid van de huidige officiële 
cultuur." Doet het eerste citaat nogal 
discriminerend aan, het tweede roept 
meer vragen op dan het beantwoordt. Is 
het - in dit plattelandse - een excuus 
voor de provocatie ? En wat is wel die 
starre "officiële" cultuur? Kan cultuur 
ooit "officiëel" zijn ? Als cultuur de le
vensstijl van de samenleving is, wordt 
die ons ooit officiëel opgedrukt? En kàn 
dat ooit? Ik ben bang, dat men de pro
vocatie kiest uit armoede en uit vol
strekt onbegrip voor die anderen, die 
niet "een soortgelijke levensopvatting 
en mentaliteit" hebben. Mij lijkt het be
ter ook eens wat aandacht aan de ande
re kant te besteden. 

gelijk de collectieve sector via belasting 
en s<>ciale premies ook een groter aan
deel eiste, werkte dit via afwenteling 
inflatoir, dan wel nam de winstcapaci
teit van de bedrijven zodanig af, dat de 
investeringen terug gingen lopen. De 
zelffinanciering uit ingehouden winst 
komt duidelijk in het gedrang en het 
aantrekken van middelen wordt er bij 
een zo dalend rendement ook niet een
voudiger op. 

Investeringen blijven nodig voor de 
toekomstige werkgelegenheid en eco
nomische groei. Wij kunnen daar niet 
buiten gezien de ambitieuze plannen die 
wij - terecht - koesteren om onze 
welvaart nog verder te verdiepen (men 
noemt het dan welzijn en heet het een 
tegenstelling, die echter onjuist is). Er 
moet een evenwicht zijn tussen investe
rings- en consumptie uitgaven. Zijn· de 
laatste te. laag, dan komt de massa-wel
vaart niet van de grond (Europa 19e 
eeuw, Sowjet-Unie tot 15 jaar geleden). 
Zijn zij echter te hoog, dan teert men op 
de toekomst in. De klap zal des te har
der aankomen. De socialistische eco
noom prof. Tinbergen heeft onlangs nog 
allerlei luxe gesignaleerd in ons maat
schappelijk leven, van overheidsgebou
wen tot duur uitgevoerde jaarverslagen. 
Matiging van luxe is echter niet gemak
kelijk; we zien het aan de overheidsuit
gaven en de protesten die van vele zij
den bij een in feite nog geringe beper
king loskomen. 

Intussen kondigt de recessie zich aan. 
Een verruiming van de arbeidsmarkt 
treedt over de hele linie op, •-Jk in het 
Westen. Ook al blijft de wt.ltkloosheid 
hopelijk beperkt, dan zal dit toch voor 
velen een inkomensachteruitgang bete
kenen door het wegvallen van overwerk 
- tenzij men dat ook als verkregen 
recht veilig wil stellen, zoals in de Rot
terdamse haven. Maar dat valt dan 
weer onder het hoofd falend inzicht, 
want zonder loonmatiging zal het niet 
gaan. Men begint nu al aan te dringen 
op het vertrek van de buitenlandse 
werknemers. Uiteraard zal hun aantal 
afnemen in een slechte conjunctuur, 
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Verder blijkt overigens uit dit wel
haast exemplarische blaadje, dat men 
het eens is met onze opvatting, dat de 
welvaart het welzijn, en het welzijns
werk gewoon conditioneert: er wordt 
opgesomd, wat gedaan wordt en wat 
(nog) niet gedaan wordt als gevolg van 
een gebrek aan accommodatie en aan 
kader en aan "praters", die getalsmatig 
de niet-praters nog altijd overtreffen. 

Het laatste toont weer aan, dat toene
mende aandacht juist nodig is niet zo 
zeer voor de provocerende mentaliteit 
(die durven wel), maar voor de velen, 
die in hun jeugd ervaren, dat zij niet 
meer in de voetsporen kunnen treden 
van hun ouders, die nog steeds de tradi
ties van hun ouders doorzetten. 

Vormingscentra · 
Hoe dan ook, wie zou verwachten, dat 

de getemporiseerde verbeteringen in on
derwijs en vormingswerk, dat de getem
poriseerde welvaartstoeneming in deze 
sectoren zou leiden tot verhoogde per
soonlijke inspanning van de leidenden, 
en tot verhoogde offers van betrokke
nen, komt in menig geval bedrogen uit. 
Afnemende welvaa-rt verhoogt het wel
zijn kennelijk niet. 

Dat dit tot teleurstelling aanleiding 
geeft, is geen wonder. Natuurlijk is het 
niet leuk, wanneer subsidies worden be
vroren en wanneer verwachte stijgin
gen verminderen. Maar dat er voor ver
beten strijders voor hun werk wèl iets 
te bereiken viel, hebben met name de 
vormingscentra ondervonden. Dat men 
voor het genieten van veel welzijn wat 
meer zal moeten betalen, is op zichzelf 
geen ramp. Musea en bibliotheken zijn . 
een hoger offer van betrokkenen meer 
dan waard; toegangsprijzen en contri
buties (bijv. van sportverenigingen) zijn 
al te lang bevroren geweest. 

Natuurlijk kan een oppositie met een 
lawine van amendementen gemakkelijk 
proberen door ! 120 mln. extra de toe
passing van een matig profijtbeginsel te 
doorkruisen. 

Wanneer men die miljoenen afhaalt 
van defensie, krijgt men in het bovenge
schetste klimaat altijd de handen wel op 
elkaar. Maar wie zijn welvaart en zijn 
welzijn ook veilig wil stellen in een op
rechte samenwerking met zijn bondge
noten, kan dit onmogelijk aanvaarden, 
vooral als hij beseft, dat, wat hij heeft, 
waard is om voor te vechten. 

maar voor sommige werkzaamheden 
zijn zij onmisbaar geworden. Het gaat 
dan niet aan de toelating te zeer te be
moeilijken; de bedrijven nemen hen niet 
aan omdat ze goedkoper zouden zijn! 

Voor de overheid betekent de huidige 
situatie dat in de komende tijd de 
buikriem wel nóg strakker moet wor· 
den aangehaald. Door de loonstijgingen 
is zijzelf in het schuitje gekomen van de 
door de afwenteling getroffenen. Zij zal 
zich moeten beheersen om zelf ook niet 
weer verder af te wentelen, daarmee de 
inflatie versterkend. Nu kan zij nog pas 
op de plaats maken. Doet zij dat niet 
dan zullen de omstandigheden haar 
dwingen tot een pijnlijke herwaarde
ring. Dat zal gelden voor een kabinet 
van welke signatuur ook; het is te ho
pen dat de huidige regeringspartijen dat 
alleen inzien, ook de KVP, waarin nog 
altijd een stroming aanwezig is die tot 
een flirt met de huidige PvdA - met de 
nieuw-linkse onderstroom - bereid is. 

Pas op de plaats, efficiencybevorde
ring - dat geldt ook voor de sociale 
verzekering. Het tweede is ongetwijfeld 
mogelijk. Naast het aanpakken van 
mis~ruik is ook dat van het weliswaar 
wettig, maar toch naar de geest onjuist 
gebruik, nodig. Wij zullen de moed moe
ten hebben daarvoor wellicht de wetten 
te wijzigen. 

Men kan bij de KVP nu wel twijfelen 
over de noodzaak wat aan de kinderbij
s-lag te doen, maar ook in de sociale 
verzekering ontbreekt de ruimte. Men 
zou natuurlijk de bejaarden en zelfstan
dige- en oud-invaliden nog verder kun
nen laten wachten, maar ik neem aan 
dat dit gelukkig bij alle regeringspar
tijen als onjuist zal worden ervaren. Of 
in dit licht het plan van de vakbonden, 
om door een premiedrukstijging al een 
begin te maken met de algemene pen
sioenplicht, de afweging niet nog moei
lijker maakt, is de vraag. Ook dit hangt 
af in hoeverre men vasthoudt aan de 
reële loonstijging. 

We zijn nog steeds bezig een koek te 
verdelen, die in snel tempo door uitdro
ging inkrimpt! 
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De VVD • 1n het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
·de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
ilan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnehof 1-A in 
Den Haag, telefoon 070-61 49 11. 

Het is steeds weer moeilijk precies 
aan te geven naar welke onderwerpen de 
(publieke) belangstelling in parlemen
taire zaken het meest uitgaat. Er be
hoeft echter weinig twijfel over te be
staan, dat het prijzendebat naar aanlei- · 
ding van een interpellatie van mevrouw 
Brautigam (pvda) stellig in brede kring 
is gevolgd. Uit de kranten en van radio 
en tv weet men inmiddels, dat de rege
ring niets voelt voor ingrijpen op dit 
terrein, althans voorlopig niet. Natuur
lijk is de VVD-fractie zich van de grote 
ernst van het prijsvraagstuk ten volle 
bewust. Toch is er geen spreker van 
onze fractie aan het debat te pas geko
men. De vijf regeringsfracties hadden 
namelijk besloten in deze één front te 
vormen en hebben er zodoende de voor
keur aan gegeven één woordvoerder na
mens hen te laten spreken. En dat was 
de heer Peijnenburg (kvp). Geen onver
schilligheid van de kant van de VVD 
dus, maar wel de overtuiging van de 
regeringsfracties, dat de interpellatie 
eigenlijk voorbarig was. Er was immers 
ten tijde van de interpellatie nog geen 
uitzicht op het resultaat van het loon
overleg? En de loonontwikkeling is nu 
eenmaal onverbrekelijk met de loonstij
ging verbonden. 

Buitenlandse zaken 
Niet minder belangrijk waren de de

batten over de begroting van buiten
landse zaken, die voor 't eerst - na 
vele jaren -door een nieuwe minister 
(drs. Schmelzer) moest worden verde
digd. Voor de VVD-fractie kwamen 
hierbij drie sprekers in de ring: de he
ren Berkhouwer, Koudijs en Waalkens. 

Het waren vrijwel allemaal sombere 
geluiden, die de heer Berkhouwer over 
de politieke situatie in de wereld deed 
horen. Hoe ver staat de trieste werke
lijkheid in de wereld af van de verbale 
plichten, die we hebben neergelegd in 
handvesten, declaraties en verdragen, zo 
constateerde de heer Berkh9uwer. In de 
huidige situatie roept men alom om één 
geluid, om Europa. Schrijnend bewijs 
daarom hoezeer we dat éne geluid mis
sen. Tal van andere brandende proble
merl - letterlijk en figuurlijk"brandend 
- stelde de heer Berkhouwer aan de 
orde. Welke verwachting koestert de re-

gering t.a.v. concrete positieve bijdra
gen van Peking inzake oplossing van 
"brandende" zaken als bijv. het conflict 
Pakistan-India. De uitstoting van Tai
wan, op een manier die z.i. moeilijk met 
het Handvest (dat er is om de hand aan 
te houden en niet om de hand mee te 
lichten), liet bij mr. Berkhouwer een 
kwalijke smaak na. 

Midden-Oosten 
De recente krijgszuchtige taal van 

Sadat (Egypte) baarde de VVD-woord
voerder grote zorgen. Het leek hem niet 
zeker, dat het alleen maar pokerspel is. 
Wat wel zeker is, dat is dat Israël nu 
eenmaal niet riskeren kan om een oor
log te verliezen. Dat is het grote ver
schil met de Arabieren, die na elke ver
loren oorlog opnieuw kunnen beginnen; 
dank zij ondersteuning van de Sowjet
Unie en de Chinezen (momenteel enige 
punt, dat zij nog gemeen hebben: anti
Israël). Voor de VVD blijft de VN-reso
lutie van november 1967 een zaak van 
wederkerigheid en gelijktijdigheid. Niet 
eerst Israël zijn waarborgen laten opge
ven en dan maar verder zien, aldus mr. 
Berkhouwer, die vervolgens over Enge
lands toetreding tot de EEG kwam te 
spreken en daarover zijn voldoening uit
te. Maar in dit verband bleken er bij 
mr. Berkhouwer nog wel een groot aan
tal vragen open. 

Vragen ook over de consequenties van 
de vele topgesprekken: Brezjnew
Brandt, Schumann in Londen, Brezj
new-Pompidou, Pompidou-Brandt, Nixon· 
Pompidou, Nixon-Heath, Nixon-Moskou. 
Wie, zo vroeg mr. Berkhouwer, 
spreekt er namens wie bij al die top
pen? Wordt ook namens ons (Neder
land) gesproken? Waar zitten wij, Be
nelux en Italië met al die tweekoppige 
"toppen"? Het wonderlijke verschijnsel 
lijkt zich voor te doen . dat zowel Mos
kou als Washington dialogen met enkele 
van onze bondgenoten zoeken om ons 
met elkaar onderling verdeeld te hou
den. 

Intussen had de heer Berkhouwer 
geen bezwaar tegen een nieuwe Europe
se Top (na die van 1969 in Den Haag). 
Daaruit zal o.m. meer politieke eenheid 
en harmonie tegenover Oost én West 
moeten komen, meende mr. Berkhou
wer. En voorts: een daadwerkelijke ver-

Executieve Vrouwenraad bijeen 

Kopij voqr deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212,· Den Haag. 

Van 13 tjm 18 september 1971 werd in 
het RA! Congres Centrum te Amster
dam de Executive Committee Meeting 
van de ICW gehouden. Eens in de drie 
jaar organiseert de Internationale Vrou
wen Raad een wereldcongres. Het laat
ste werd gehouden in februari 1970 te 
Bangkok en had als thema "Human Re
sources for Development". Tussen twee 
congressen in vindt er een werkvergade
ring plaats en hiervoor was de Nationa
le Vrouwen Raad van Nederland dit
maal de gastvrouw. Gedurende een ge
hele week vergaderden ongeveer 135 
vrouwen, vertegenwoordigsters van zo
wel hoog geïndustrialiseerde als van 
ontwikkelingslanden, onder het motto 
"Preparing to serve the future." Het 
werd een congres van zelf-kritiek. 

De reden van bestaan van de Interna
tional Council of Women werd nergen 
in twijfel getrokken. Wel vroeg men 
zich af of de krachten voldoende benut 
werden en men de werkmethode niet 
moest veranderen. De ICW moet de toe
komst voorbereiden en de gedachte van 
"De Rechten van de Mens" verspreiden, 
doch daarbij vooral Ietten op "De Rech-

een oude naam Voor goede wijn 
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ten van de Vrouw". Er zou een betere 
communicatie moeten komen tussen de 
verschillende instanties in de ICW met 
meer samenwerking op regionaal niveau 
tussen de Nationale Raden. Vooral werd 
de nadruk gelegd op het nut van het 
beleggen van Seminars, dat men een be
ter middel tot opinievorming vond dan 
de tot nu toe gebruikte vragenlijsten, 
waarvan de onderwerpen niet voor ieder 
land geschikt zijn. Het materiaal, dat 
men door de vragenlijsten verzamelt, 
zou ook beter verspreid moeten worden, 
zodat een doelmatig gebruik verzekerd 
wordt. Over het algemeen vond men de 
regionale bijeenkomsten zeer gewenst, 
doch deze kunnen de congressen niet 
vervangen. Men zou echter in de tussen 
de congressen liggende jaren regionale 
bijeenkomsten kunnen houden over be
paalde praktische onderwerpen, welke 
in de regio van belang zijn. Ook vond 
men het wenselijk, dat er een intensieve 
relatie bestaat tussen de voorzitsters 
van de ICW-commissies en de vertegen
woordigsters bij de Verenigde Naties, 
maar ook tussen de ICW en de vrou
wenverenigingen van categorie B. die 
soms op hetzelfde terrein werken. Zij 
moeten voldoende op de hoogte zijn van 
de werkzaamheden van de ICW. 

Commissie 
Gesproken werd ook over de möeilijk

heden, die men moet overwinnen bij het 
aantrekken van nieuwe leden en bij het 
contact met de aangesloten leden, die 
hun financiële verplichtingen niet nakó-: 
men. Men moet steeds laveren om aan 
de ene kant niet de politiek binnen te 
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wezenlijking van een economische en 
monetaire unie, alsmede versterking 
van de communautaire instellingen. 

Overigens na overleg met het Europese 
parlement moet nu toch een einde ko
men aan het Europese nomadendom 
(gezwerf tussen Luxemburg, Brussel en 
Straatsburg, plus a1 dan niet de lande
lijke hoofdsteden; straks tien! ) . Aan de 
onwaardige abnormaliteit dat een Euro
pese volksvertegenwoordiging moet 
vergaderen daar waar een aantal minis
ters van lidstaten zulks behaagt, moet 
zo spoedig mogelijk een einde komen. 

Ten slotte vroeg de heer Berkhouwer 
belangstelling voor de aanleg van een 
tunnel onder het Kanaal, èn om nu ein
delijk eens ambtenaren en particulieren 
in het buitenland actief kiesrecht te ver· 
lenen. 

India-Pakistan 
Mr. Berkhouwer boekte overigens 

nog een fraai succes. Mede-ondertekend 
door leden van verscheidene andere 
fracties diende hij een motie in - aange
nomen met alleen de CPN tegen - om al 
dan niet il;l bondgenootschappelijk overleg 
in het kader van de VN alles in het 
werk te stellen om de uitgebroken 
krijgshandelingen tussen India en Pa
kistan te doen beëindigen. 

NAVO 
De heer Koudijs besprak de Navo en 

de Oost-Westverhouding. Hij vroeg zich 
o.m. met betrekking tot het streven 
naar vermindering der strijdkrachten 
af, of de minister zich met zijn hoofd 
niet te veel in de wolken bevindt en of 
hij in deze wel voldoende met de voeten 
op de grond staat. Lijkt een gesprek 
met de Sowjet-leiders niet illusoir, als 
men rekening houdt met factoren als: 
de verminderde defensie-bereidheid van 
vele Navo-bondgenoten; de groter wor
dende druk in het Amerikaanse Congres 
om over te gaan tot vermindering van 
de Amerikaanse strijdkrachten in Euro
pa; de gevolgen van de monetaire en 
commerciële moeilijkheden in de Atlan
tische wereld; het waarschijnlijk verlies 
van belangrijke bases op IJsland. 

De heer Koudijs wees er vervolgens 
op, dat de situatie, waarin de militaire 

halen en aan de andere kant niet te 
vaag te blijven. Zo ook voor wat de 
verkiezingen betreft. Men kent de kan
didaten vaak niet, waardoor men gevaar 
loopt te stemmen op een land in plaats 
van op een persoon, met het gevaar na
tionalisme te bevorderen, terwijl toch de 
bekwaamheid van de kandidate voorop 
zou moeten staan. Besloten werd een 
verkiezingscommissie samen te stellen 
uit het bestuur. 

Ook werd naar voren gebracht, dat 
wanneer men door een resolutie een ge
dachte naar buiten wil brengen, dit 
vaak te lang duurt door de te volgen 
procedure. Daarom leek het wenselijk, 
dat ook de Executive in staat wordt 
gesteld om een resolutie uit te sturen, 
daar men anders niet steeds up to date 
kan zijn. Dit gebeurde dan ook naar 
aanleiding van h~t probleem der refu
gees. Hieronder volgt de letterlijke 
tekst: 

"Draft Statement of concern on refu-. 
gees: At its meeting in Bangkok in 1970 
the International Committee of Migra
tion, recognised its obligations and con
cern in the field of Human Rights, wis
bed to assure the United Nations of its 
continuing support for the United Na
tiens' work for refugees, in the hope of 
.a decrease in their numbers. 

The ICW meeting in Amsterdam in 
1971, calls upon National Councils, to 
continue to study this urgent problem 
and to support practical measures to 
alleviate the plight of refugees." 

De Executive Committee Meeting 
kwam ook tot een aanbeveling inzake 
het probleem der milieuvervuiling, in 
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confrontatie met het Warschaupakt 
zich, geografisch, beperkte tot Centraal
Europ.a, maar dat is sinds lang verleden 
tijd. In Centraal-Europa is de Navo niet 
zo sterk als wij zouden wensen. Maar 
zij is daar veel sterker dan op de flan
ken - Noord en Zuid, en vèr Zuid -
waar het Warschaupakt over de moge
lijkheden beschikt om grote druk op ons 
uit te oefenen, met veel minder kans op 
escalatie tot een nucleair conflict. Dat 
heeft consequenties en daarom: wij be
horen ons te hoeden voor de val waarin 
eens de Romeinen liepen, bij Cannae. 

Ontwikkelingssamenwerking 
De heer Waalkens zag een crisis op 

het gebied van de ontwikkelingssamen
werking: beperking van Amerikaanse 
hulp en de internationale monetaire cri
sis. In feite is er al een handelsoorlog 
aan de gang; zeker niet zo gunstig voor 
de ontwikkelingslanden. De heer Waal
kens ging wel akkoord met een bedrag 
van vijf miljard gld. in de komende 
vier jaren, waarbij hij overigens consta
teerde, dat de Nederlandse hulp in ver
houding tot de meeste lande:tt buitenge
woon sterk is gestegen. Maar het kwam 
hem niet juist voor voortaan "ins Blaue 
hinein" bedragen vast te stellen. De 
heer Waalkens had intussen ook nogal 
wat vragen, zoals: Waarop berust de 
keuze uitbreiding aan de hulp aan Chili 
te geven? 

Milieuhygiëne 
Bij de behandeling van de begroting 

van Volksgezondheid en milieuhygiëne 
heeft mevr. Veder-Smit sterk aange
drongen op coördinatie op het stuk van 
het milieu-beleid en op overleg met de 
industrie. Op het terrein van het milieu
beheer ligt er een uitdaging voor ons 
allen: voor ieder, die als consument tot 
de vervuiling bijdraagt, zorgvuldigheid 
in het gebruik ván auto's, brandstoffen 
en wasmiddelen; ophouden met achte
loos weggooien; voor de producent: bij 
de ontwikkeling van zijn produkten, bij 
de keuzen van zijn fabricage-proces, 
voor onderlinge samenwerking in re
search en verwijdering van afvalstoffen, 
en voor de overheid, diè moet zorgen 

verband met het wereldcongres dat 
hierover in het voorjaar 1972 te Stock· 
holm zal plaatsvinden. zoals in de aan
vang van dit verslagje reeds gesteld 
werd, betrof het hier een werkvergade
ring, waar veel gesproken werd over 
interne problemen. Spectaculaire beslui
ten vielen dan ook niet te verwachten. 
Zeker is wel, dat deze bijeenkomsten 
kunnen bijdragen tot een beter begrip 
door het onderling contact met zovele 
uiteenlopende landen. Voor de ontwik
kelingslanden en speciaal de Zuidafri
kaanse landen waren het zeer leerzame 
d.agen. 

KoniJlgin Juliana heeft steeds veel be
langstelling getoond voor het werk van 
de ICW en het hoogtepunt van het ont
spanningsprogramma was dan ook een 
ontvangst op het Paleis op de Dam, 
waar Hare Majesteit 150 deelneemsters 
een thee aanbood. De nationale kleder
drachten van de vertegenwoordigsters 
uit Thailand, Marokko, Pakistan, India, 
Korea, Filippijnen enz. verhoogden nog 
extra dit stemmig gebeuren. 

Ook vond een ontvangst plaats door 
het Gemeentebestuur van Amsterdam, 
terwijl de Commissaris van de Koningin 
in het Provinciehuis te Arnhem de deel
neemsters een lunch aanbood. 

Het volgende congres van de ICW zal 
in Wenen worden gehouden. 

Housingcommittee 
De ·Europese sectie van het Housing

committee vergaderde twee dagen voor 
het begin van de ICW-vergadering. Cen
traal stond het behoud van oud cultuur-

voor research, wetgeving en planning. 
Laten we op dit gebied toch werken met 
elkaar en niet tegen elkaar. Wat heeft 
het voor zin om ons af te zetten tegen 
de industrie? Zij heeft toch de welvaart 
gebracht, waar we nu van profiteren; 
geef haar nu de kans zich aan te passen 
aan gewijzigde inzichten; uit de gelden, 
die in het bedrijfsleven worden verdiend, 
kan het milieubehoud worden bekostigd; 
veel te weinig is bekend, dat nieuwe, 
grote industriële bedrijven méér milieu
bewust zijn dan kleine, verouderde be
drijven. Laten we overigens niet de ver
gissing begaan te denken, dat over
heidsbedrijven minder vervuilen; denk 
maar aan Staatsmijnen, Hoogovens, 
elektriciteitsbedrijven. Na deze cri de 
coeur kwam mevr. Veder-Smit nog te 
spreken over ·waterzuivering, luchtver
ontreiniging en verkeerslawaai (niet al
leen van vliegtuigen). 

Bij het hoofdstuk volksgezondheid 
sneed mevr. Veder-Smit o.a. de volgende 
onderwerepn aan: bevolkingsproblema
tiek, anti-conceptie (opnemen in zieken
fondspakket), ziekenhuiswezen, de posi
tie van de wijkverpleegsters (pensioenen) 
en de positie van de huisartsen (over
vermoeidheid en tekort aan huisartsen). 
En t.a.v. abortus: de tijd dringt; een 
wettelijke regeling moet er zo spoedig 
mogelijk komen. 

Suriname 
Dr. Van Dijk verklaarde bij de behan

deling van de begroting van het kabinet 
van de vice-minister-president, dat de 
VVD-fractie er geen bezwaar tegen 
heeft, dat Suriname in het midden der 
jaren zeventig onafhankelijk wordt, als 
dat land daartoe de wens te kennen 
geeft. Dr. Van Dijk schonk verder aan 
allerlei vraagstukken van Suriname en 
de Ned. Antillen aandacht: onderwijs, 

bezit. De V AC (Vrouwen Advies Com
missie voor de Woningbouw) had deze 
dagen voorbereid en een twintigtal af
gevaardigden namen hieraan deel. De 
eerste dag bezocht men o.a. middenklas
se woningen voor jonge gezinnen te 
Utrecht, waar nog ai revolutionaire 
ideeën tot stand zijn gekomen, zoals 
crècheruimte tussen de etages, tevens 
geschikt als hobbyruimte, open keukens 
in de vorm van een bar, zodat een over
zicht verkregen wordt op het gezin. De 
tweede dag was gereserveerd voor be
zoek aan gerestaureerde grachthuizen 
en de Nieuwe Kerk te Amsterdam. 

C.E.C.I.F. 
De Europese koepel van de Internati.o

nale Vrouwen Raad profiteerde even
eens van dit samenzijn te Amsterdam 
om twee dagen voor de Executive Com
mittee Meeting een vergadering te hou
den. De nieuwe presidente, mevrouw A. 
Richters-Wolvius, die op de voorjaars
vergadering te Brussel was gekozen, 
stelde zich voor. 

Besloten werd, dat men zich meer zal 
houden aan de voorstellen, die gedaan 
worden door de vaste afgevaardigde bij 
de Raad van Europa, mevrouw Klee, om 
studieobjecten te kiezen uit het inter
gouvernementeel werkprogramma van 
de Raad van Europa. Eerst zal men dan 
ook de punten zoals permanent educa
tion en de sociale voorzieningen voor de 
huisvrouw afmaken, alvorens het on
derwerp dat Nederland naar voren 
bracht, nl. "de milieuzorg", te bestude
ren. 

A. F. M. HAMM-TONNAER 

de "exodus" uit Suriname naar Neder
land, de werkgelegenheid, landbouw, in
en uitvoer, defensie. 

Militair tuchtrecht 
Tussen het drukke begrotmgsdebat 

in waren er in de afgelopen periode ook 
nog enige interpellaties; over die inzake 
de prijzen, gewaagden we reeds. Over 
die van de heer De Gaay , Fortman 
(PPR) met betrekking tot -de rechts
zaak Dona-Schul, mengde de heer Koud
ijs zich in het debat. Hij verweet de 
interpellant, dat deze te weinig aan
dacht had gegeven aan een zaak, die 
voor de verantwoordelijkheid voor de 
wijze waarop de vrijheid van menings
uiting in de krijgsmacht van veel be
lang is, nl. de functie van de krijgs
macht, en die deze functie alleen kan 
vervullen, wanneer bepaalde gedragsre
gels ilf acht worden genomen. 

We gaan naar nieuwe verhoudingen, 
maar dan toch wel tot de grens waar 
verder gaande veranderingen de ge
schiktheid van de krijgsmacht voor 
haar taak zouden aantasten. 

Er kwam - natuurlijk - een motie, 
waar tegen de heer Koudijs verschillen
de bezwaren aanvoerde. De motie wil, 
dat delicten, die militairen plegen en die 
teruggevoerd kunnen worden op de vrije 
meningsuiting, niet -zwaarder doen 
straffen dan met licht arrest. Mocht de 
commandant van mening zijn dat een 
zwaardere straf opgelegd zou moeten 
worden, dan moet de zaak naar de 
krijgsraad worden verwezen. Het be
zwaar hiertegen is, dat men de com
mandant minder mogelijkheden geeft 
om zijn personeel te corrigeren. Als 
men de cdt. niet verder wil laten gaan 
dan licht arrest, dan is dat, volgens de 
heer Koudijs een bewijs van wantrou
wen in de commandant. Zulk wantrou-

Haya één 
der vijftig 

Mevrouw Haya van Someren
Downer hoort met oud-minister 
mej. dr. Marga A. M. Klompé tot 
de vijftig vrouwen die het Franse 
maandblad Marie Claire tot de 
vijftig belangrijkste ter wereld 
rekent. Voor de uitverkiezing tot 
belangrijke vrouw heeft het blad 
de volgende maatstaf ter hand ge
nomen : de kandidates moeten in 
hun land of daarbuiten grote in
vloed hebben gehad op het leven 
van hun tijdgenoten en moeten op 
een traditioneel-mannelijk terrein 
successen hebben geboekt en aldus 
de zaak van de vrouwenemancipa
tie hebben gediend en bevorderd. 

Opmerkelijk is het grote aantal 
politieke figuren dat op de lijst 
van vijftig die Marie Claire in zijn 
november-nummer, vergezeld van 
foto's en een korte levensbeschrij
ving, op twee volle pagina's heeft 
afgedrukt. Er zijn onder hen liefst 
tien ministers, aangevoerd door de 
premiers van India en Israël, de 
dames Gandhi en Golda Meir. De 
meeste bewindsvrouwen zijn overi
gens politiek links georiënteerd. 
In hun gezelschap bevinden zich 
twee socialistische Zweedse minis
ters, een Duitse, Noorse en Deense 
bewindsvrouw en een Italiaanse 
senator, die allen eveneens lid van 
een socialistische partij zijn, de 
Sowjetrussische minister van cul
tuur Foertsjewa en de Noordviet
namese diplomate Nguyen Thi 
Bin die in Parijs de vredesonder
handelingen leidt. 
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wen is misplaatst. Praktisch bezwaar 
vond de heer Koudijs ovèrigens, dat in 
geval van recidive, de zaak naar de 
krijgsraad wordt verwezen. Er is maar 
één weg om de problemen uit de weg te 
ruimen: herziening van het militair 
tuchtrecht. Daarmee moet haast worden 
gemaakt. 

De motie werd aangenomen, nb mèt 
de stemmen van KVP en ARP. Daarover 
toonde de heer Koudijs zich ontstemd, 
ook, omdat hierover geen overleg was 
gepleegd tussen de regeringsfracties. 
Hij maakte er bezwaar tegen, dat de 
regeringspartijen in deze niet één lijn 
hebben getrokken. 

Ook de begroting van Economische 
zaken kwam nog aan de orde, maar 
daarover een volgende keer. 

Vragen 
Vele schriftelijke vragen ook ditmaal 

van de kant van de VVD-fractie. 
Daar is in de eerste plaats de vraag 

van de heren De Beer en Joekes aan de 
minister van Verkeer en Waterstaat of 
deze bereid is om bij het door hem toe
gezegde overleg met de betrokken ka
mercommissies over het vliegveld Wel
schap, voordat ter zake wordt beslist, 
ook een kosten-baten-analyse van het 
vliegveld te overhandigen. 

Eveneens heeft de heer De Beer aan 
dezelfde bewindsman gevraagd of deze 
al een beslissing heeft genomen inzake 
het tracé van de E 8 tussen Holten en 
Bornerbroek. Het gaat hierbij (volgens 
de toelichting op de vraag) om het deel 
van de E 8 waar zich de zeldzame jene
verbesstruiken en zwammen bevinden. 

De heer Geurtsen, tezamen met de 
heer Van Schaik (kvp) heeft zich tot de 
minister van justitie gericht met de 
vraag of het waar is - zoals in de pers 
werd vermeld - dat de tenuitvoerleg
ging van de straf, onherroepelijk opge
legd aan een van de directeuren van 
Radio Veronica, enkele dagen is onder
broken. Zo ja, welke waren de dringen
de redenen, die tot deze strafonderbre
king aanleiding hebben gegeven, zo wil
len beide Kamerleden van minister Van 
Agt weten. 

Uit niet minder dan zes fracties, , 
waaronder die van de VVD (de heren 
Berkbouwer en Portheïne) zijn .schrifte
lijke vragen gericht tot de bewindslieden 
van Binnenlandse zaken, van Economi
sche zaken en van Volkshuisvesting en 
Ruimtelijke ordening over de tussen de 
gemeente besturen van Schoor! en Ber
gen en de Amoco-oliemaatschappij ver
kregen overeenstemming over de ont
ginning 'van gasvelden op de grondge
bieden van deze gemeenten. Werd bij de 
gevolgde procedure - door het Ministe
rie van Economische zaken - een zorg
vuldig voorbereid evenwicht tussen eco
nomische belangen enerzijds en belangen 
van recreatie, waterwinning en natuur
behoud anderzijds niet verstoord en zulks 
op weinig elegante wijze? En verder: Is 
de minister bereid in overweging te ne
men de exploitatie van het Pirovlak, in 
overleg met alle belanghebbenden nader 
te bezien, mede rekening houdende met 
de verwachte geringe hoeveelheid aard
gas die hier aanwezig is en mede in 
aanmerking genomen de voortschrijden
de ontwikkeling van de boortechniek, 
waardoor wellicht te zijner tijd exploi
tatie buiten het Pirovlak mogelijk zou 
zijn? 

Over de schade, die het wegveryoer 
lijdt wegens het tijdelijk in één richting 
sluiten van de brug bij Grave voor het 
zwaardere transport, vragen van de 
heer ·De Beer. 

De heer Geurtsen richtte zich tot de 
minister van Justitie om de vergoeding 
van de leden van de bureaus van consul
tatie op een redelijk peil te brengen (nu 
twintig gld. per zitting). 

Tot dezelfde bewindsman vragen van 
de heer Geurtsen over het effectenhe
waarbedrijf van vijf grote bankinstellin
gen. Wordt de rechtspositie van effec
tenbezitters niet aangetast? 

Mevrouw mr. E. Veder-Smit heeft op 
18 november mondelinge vragen gesteld 
aan de ministers van verkeer en water
staat en van volksgezondheid en milieu
hygiëne over de verontreiniging van de 
Rijn in verban<t,met de watervoorzie
ning in Rotterdàm en het Westland. Op 
haar voorstel heeft minister Drees zich 
bereid verklaard het initiatief te nemen 
tot een ministersconferentie. 

Ten slotte stelde de heer Geurtsen een 
aantal vragen aan de ministers van Bin
nenlandse zaken, van Volksgezondheid 
en, Milieuhygiëne, van Verkeer en Wa
terstaat en van Sociale zaken over de 
toepassing van de Hinderwet. Uitgangs
punt voor deze vragen was de vergun
ning, verleend door de directeur van 
Bouw- en woningtoezicht aan een gara
gebedrijf aan de Maaskade te Rotter
dam voor het aanbrengen van benzine
en olietanks, waarvan de ontluchtings
pijpen geleid zijn langs de gevels van de 
boven de garage gelegen woningen! En 
deze pijpen hebben hun uitmonding op 
een afstlÎ.nd van drie tot zes m. van 
slaapkamers en balkons! Is dat verant
woord, zo wil de heer Geurtsen o.m. we
ten. 
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Kunst en cultuur 

TIJDENS de begrotingsbehandeling is 
in de Ei'ndhovense gemeenteraad 

uitvoerig gesproken over kunst en cul· 
tuur. Het jongste gemeenteraadslid, de 
heer Van Gestel (PAK) hield over dit 
onderwerp zelfs uitgebreide niet speci
fiek op Eindhoven gerichte sociaal-cul
tureel-filosofische beschouwingen, . wat 
de betreffende wethouder, mevr. Corry 
de Vries-van Haaften (VVD) de opmer
king ontlokte, dat hij nog een kenteke
nend jeugdig enthousiasme opbracht en 
de moed om te negeren wat bijvoorbeeld 
Berghuis enige jaren geleden in 
Brabantia schreef: Over cultuur is alles 
gezegd en over cultuur-beleid méér dan 
alles; Bovendien loop je de kans te her
halen wat anderen al beter hebben ge
daan dan je het zelf. kunt .. Iedereen is 
namelijk op zoek naar een breed wel-
zijnsbeleid. · 

De heer Van Gestel stelde in zijn be
schouwingen o.a.: Cultuur is de manier, 
waarop individuiin en groepen mensen 
in vrijheid hun eigen unieke menselijke 
mogelijkheden vorm trachten te geven. 
Creativiteit en zelfontplooiing zijn de 
kernbegrippen. 

In haar antwoord zei mevrouw De 
Vries-Van Haaften, dat de heer Van Ges
tel in dit verband met cultuur zeker 
ook kunst bedoeld had en dat zij in dit 
opzicht met de heer Van Gestel van me
ning verschilde, omdat voor haar een 
kunstenaar iemand is, die op het gebied 
van kunst veel meer kan doen of maken 
dan een niet-kunstenaar. Het vereist, zo 
zei mevrouw De Vries, een zeer speciaal 
begiftigd of begenadigd mens om kun
stenaar te worden. Op geen enkel gebied, 
zelfs niet bij het onderwijs worden we 
zo gestimuleerd, bijna gedwongen om in 

te gaan, als in de zogenaamde culturele 
of kunstsector. 

Wat ik helemaal niet begrijp tegen· 
woordig, zo zei zij, is het volgende: De 
meer progressieve jongeren tonen vaak. 
een zekere minachting voor de welvaart · 
in verband met het welzijn. Maar ik heb 
altijd geleerd en ik meende dat dit de· 
kern van onder meer het Marxisme was, 
dat de materiiile onderbouw de grond· 
slag vormt voor de geestelijke boven
bouw. Ook Brecht zag. het zo •. blijkens 
de Dreigroschenoper: .,Erst kommt das 
Fressen, und dann die Moral''. 

En dat een kunstbeleid geïntegreerd 
zou moeten worden in het lager en mid· 
delbaar onderwijs, wie bestrijdt het ? 
Maar ook wie betaalt het ? Ik volg 
graag, zo betoogde zij, de heer Van Ges
tel als hij strijden wil voor een groter 
percentage uitgaven in de kunst- en cul
tuursector, maar dan zullen de andere 
sectoren offers moeten brengen. Het 
grote belang van kunst en cultuur 
wordt pas langzaamaan erken-a. Te veel 
mensen staan er nog onverschillig te· 
genover. Dat is hun ·vrijheid, aldus me
vrouw De Vries. 

De heer Van Gestel had o.a. gesteld, 
dat e:lj:perimimten met cultuur en kunst 
nagenoeg onmogelijk worden gemaakt, 
omdat het resultaat onzeker is en daar
om als geldverspillen wordt bes'tempeld. 
Verreweg het grootste brok subsidie 
gaat naar gevestigde en dus min of 
meer risicoloze instellingen, Bovendien 
schept de overheid geen ruimte, waar
door iedereen de gelegenheid zou krijgen 
zichzelf te ontplooien en te genieten van 
kunstuitingen en niet alleen een kleine 
selecte groep, zo meende hij. 

Mevrouw De Vries stelde hiertegen
over dat er in . Eindhoven wel degelijk 
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experimenten worden ondernomen. In 
het Van Abbe Museum wordt naar veler 
mening zelfs te veel geëxperimenteerd, 
zo stelde zij. Het toneelgezelschap Pro
loog, door ons gesubsidieerd met meer 
dan twee miljoen gulden, experimen
teert volop; En wat die door de heer 
Van Gestel genoemde kleine selecte 
groep betreft was haar antwoord: Wie 
en wat vormt dan toch die kleine selecte 
groep. Ik zie ze nooit. Alle scholen en 

· alle kinderen in Eindhoven kunnen wor
den betrokken bij de kunstzinnige vor
ming als ze willen. Entrees zijn zeer 
laag en via het cultureel paspoort heb
ben jongeren toegang ·tegen gereduceer
de prijzen. De schouwburg is zo open 
als een schouwburg maar zijn kan. De 
directeur, de heer Ullings, schroomt niet 
met zijn schouwburg naar de Piazza te 
gaan om zijn waar aan te prijzen als 
een marktkoopman. Maar er zijn men
sen, die liever naar het voorbeeld van 
Heijermans Wijze Kater zeggen : Geef mij 
maar een bakkie melk. Er zijn mensen, 
die niet kunstzinnig gevormd willen 
worden. Die vrijheid hebben ze ook. 

Het is zeker niet juist, dat onze 
schouwburgen, musea en concertzalen 
cultuurbunkers zijn, waar een kleine 
zelfgenoegzame elite terecht kan. Zelf
genoegzaamheid vindt men in alle lagen 

·van de maatschappij gelijkelijk. De 
maatschappelijke groepen lopen in het 
huidige Eindhoven allang door elkaar 
heen en de drempelvrees die de heer 
Van Gestel suggereert is een voorbije 
zaak. Iedereen stapt vlot over elke 
drempel. Politiek is de kunst van het 
bereikbare. Dat geldt ook voor kunstpo
litiek en een beetje werkelijkheidszin is 
ook hier gewenst, volgens mevrouw De 
Vries-van Haaften. 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines installaties e.d. DRS. ING. H. G. DE ROOY 
voor de Brandverzekering, Hypotheek, 
Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. Schade-expertise 

(drievoudig beëdigd) 

Akkerstraat no. 43 • Postbus 405 • Eindhoven 
Tel. no. 040-6 33 08-6 37 67 na kantoortijd 43 16 83. 

Het debuut van minister Stuyt 

Mevrouw E. Veder-Smit vervolgt 
haar betoog waarvan het eerste deel 
op pagina 1 werd afgedrukt. 

verdiend, kan het milieubeheer worden 
bekostigd. Diezelfde industrie zorgt voor 
onze werkgelegenheid en voor onze posi
tie op de internationale markt. Laat 
men vooral niet de fout begaan te den
ken dat overheidsbedrijven geen veront
reiniging teweeg brengen: denk aan de 
Staatsmijnen, Hoogovens, elektriciteits
centrales en vervoerbedrijven·. 

Gezien de enorme bedragen, die van 
het bedrijfsleven zullen worden gevergd 
hebben wij opnieuw gepleit voor het 
verlenen van financiiile faciliteiten, bij
voorbeeld door vervroegde afschrijving 
toe te staan. Onze indruk was dat dit 
kabinet hier tegenover minder afwijzend 
staat dan het vorige. 

De heer Tuijnman heeft de aandacht 
gevestigd op de moeilijkheden die voor 
de varkens- en kippenfokkerijen zijn 
ontstaan door de nieuwe toepassing van 
de Hinderwet. Minister Stuyt heeft hem 
toegezegd een brief of nota hierover aan 
de Kamer te zullen toezenden. 

Meer activiteit is door ons gevraagd 
inzake de geluidsproduktie door het ver
keer. Er bestaat een meetapparaat 
waarmee op betrekkelijk eenvoudige 
wijze overdreven lawaai kan worden ge
constateerd. De thans nog v.oorgeschre
ven meetmethode maakt echter dat 
daaraan in de praktijk nauwelijks iets 
wordt gedaan. Minister Stuyt heeft toe
gezegd een herziening van deze meet
methode te zullen onderzoeken. 

Bevolkingsvraagstuk 
Op het terrein van de gezondheidszorg 

was duidelijk merkbaar dat we een 
nieuwe regeringspartner hebben gekre
gen. Reeds in 1968 heeft de VVD in de 
Tweede :k:amer gesteld dàt in ons land 
een ·bevolkingsvraagstuk bestaat en dat 
de regering daarin een standpunt moet 

bepalen. Later ZIJD we daarin vooral 
door D'66 bijgevallen. Nu is daar bijge
komen het krachtige pleidooi van DS 
'70 bij monde van dr. Baruch. Een ein
delijk voldoet de regering aan het ver
zoek van de VVD om een staatscommis
sie in te stellen ter bestudering van het 
bevolkingsvraagstuk. Minister Stuyt 
sprak op 24 november in zijn antwoord 
zelfs van een actieve bevolkingspolitiek. 

Uiteraard zijn wij bijzonder benieuwd 
waartoe een dergelijke politiek in de 
praktijk zal leiden. 

De pil 
Van de vele onderwerpen die aan de 

orde kwamen wil ik er tot slot nog één 
bespreken: 

De anti-conceptiva in het ziekenfonds
pakket. Enkele dagen voor de be
grotingsbehandeling was het rapport van 
de Ziekenfondsraad binnengekomen. Wij 
stonden als fractie voor de keus öf eerst 
de verdere discussie binnen de VVD af 
te wachten öf meteen deze zaak bij de· 
begroting aan de orde te stellen. Wij 
meenden dat het beter was geen tijd te 
laten verstrijken en het politieke initia-

tief in handen te houden. Daarom heeft 
de fractie mij verzocht de regering uit 
te nodigen de pil en andere anti-concep
tiva welke medische begeleiding behoe
ven, als verstrekking 7;onder speciale 
medische indicatie in het ziekenfonds
pakket op te nemen. Een daartoe 
strekkende motie hadden wij gereed. 

Minister Stuyt stond hier niet onwel
willend tegenover. Het bleek echter dat 
een groot deel van de Kamer prijs stel
de op een nadere gedachtenwisseling 
over dit onderwerp. De VVD heeft toen 
krachtig gepleit voor een beraadslaging 
in het openbaar en huldigde in dit op
zicht een ander standpunt dan de con
fessionele partijen. Dergelijke funda
mentele kwesties moeten naar ons oor
deel niet in een besloten bijeenkomst 
worden behandeld. De openbare com
missie vergadering werd bepaald op 8 
december. 

Pensioenen 
Een belangrijk onderwerp is ook de 

kostenontwikkeling in de ziekenhuizen 
en de positie van de kruisverenigingen. 
In een volgend artikel hoop ik daarop 
terug te komen. Gelukkig kan ik eindi
gen met een verheugend feit: In de pen
sioenvoorziening voor de wijkverpleeg
sters is eindelijk een wending ten goede 
gekomen. Door .,onze" staatssecretaris 
Rietkerk is het pensioenreglement van 
het PVM goedgekeurd, dat in een aan
zienlijke verbetering der pensioenen der 
werkers in de maatschappelijke gezond
heidszorg voorziet, alsmede in een zeke
re mate van .,backservice". Bovendien is 
minister Stuyt bezig om andere bronnen 
aan te boren ten behoeve van de oudste 
groep wijkverpleegsters. Een erezaak, 
waaraan lang is gewerkt kan hiermee 
tot een oplossing worden gebracht. 
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Verkorte weergave van bij de redactie 
binnengekomen brieven van lezers. 
Ruimtegebrek dwong ons helaas 
enkele brieven te bewaren tot het 
volgende nummer. 

nder de 
loep 
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Mijn opinie is . • • 

• Fluor I 
Na het lezen van het verslag in Vrij

heid en Democratie van 12 november 
over het probleem van de fluoridering 
van drinkwater wil ik het volgende op
merken. 

Het gaat m.i. om een eenvoudige 
kwestie van verantwoordelijkheids
gevoel. Veel verantwoordelijke ouders, 
die niet alles van de overheid verwach
ten, geven hun kinderen regelmatig 
fluortabletten. Het ligt m.i. dan ook niet 
op de weg der politieke partijen - en 
zeker niet van de VVD - om iedereen 
maar gefluorideerd drinkwater op te 
dringen. Het kan ertoe leiden dat vele 
ouders gaan denken dat hun kinderen 
met het wondermiddel van gefluorideerd 
drinkwater niets meer te duchten heb
ben en hen onbeperkt laten snoepen. 

Op welk ander gebied zou men overi
gens zo'n inefficiënte oplossing aanbeve
len als hier: ter bescherming van de 
kindergebitten al het leidingwater 
fluorideren. Medici en tandartsen zullen 
toch wel iets beters kunnen bedenken 
dan deze oplossing. 

ir. H. B. VAN MAAREN, 
Overveen 

• Fluor 11 
De gedachtenfouten over toediening 

van fluor liggen bij dr. Bonnet (Vrijh. 
en Dem. 26 nov.). De drinkwaterfluori
dering onderscheidt zich van b.v. de 
pokkenvaccinatie doordat ze tegen een 
niet-besmettelijke ziekte is gericht 
waartegen het individu afdoende maat
regelen kan nemen, en verder doordat, 
als ze eert keer is ingevoerd, de enkeling 
er feitelijk niet onderuit kan. Evenmin 
gaat de vergelijking met het gejodeerde 
keukenzout op. In de eerste plaats kan 
men zeezout kopen, dat van nature 
jodium bevat en niet gejodeerd is; in de 
tweede plaats is jodium een voedings
stof, terwijl dit voor fluor juist betwist 
wordt en ook door de Gezondheidsraad 
in 1960 ontkend is. Dan zou fluor een 
geneesmiddel zijn. Onder een genees
middel wordt niet alleen een stof met 
curatieve, maar ook één met preventieve 
eigenschappen verstaan, zoals prof. 
Houwink uitdrukkelijk heeft erkend. 
Tenslotte: de discussie gaat ook hele
maal niet over "al of niet fluor", maar 
over de toevoeging van fluoriden aan 
het drinkwater. Alternatieve fluoride
ringsmetboden zullen minder verzet ont
moeten, naarmate zij beter verantwoord 
zijn en naarmate zij minder in de be
slissingsvrijheid van de enkeling in
grijpen. 

• Fluor 111 

drs. P.A. DELVAUX, 
Zeist 

Er .is een groot verschil tussen fluori
dering van drinkwater en een vaccina-

dat hij Van Mierio's partij toch moeilijk 
meer als een typische middenpartij kan 
beschouwen. Die kans - zo zij er ooit 
geweest is - heeft D'66 verbeurd en 
daarom ongetwijfeld ook zijn er sinds
dien al heel wat aanvankelijke 
D'66-sympathisanten (weer) naar het li
berale (VVD)kamp overgegaan. 

De ruimte ontbreekt ons om al wat 
prof. Hartog de revue laat passeren, 
aan te stippen. Aan nog een paar op
merkelijke uitspraken mogen we echter 
toch niet voorbijgaan. Zo deze, wanneer 
het gaat om de onder invloed vooral van 
de filosoof Herbert Marcuse onder stu
denten ontstane "anti-establishment" 
,mentaliteit en anarchistische theorieën: 
"Wanneer het verschil tussen leerling 
en leermeester niet wordt erkend, komt 
men tot constructies als de afschaffing 
van examens en de toekenning van pun
ten door de studenten onderling. Dit is 
de blinde, die de blinde leidt." 

Nog een andere uitspraak over wat 
hij noemt de student op de barricade: 
"Voorspellen is op dit punt, zoals op de 
meeste andere punten, een hachelijke 
zaak. Wel kunnen we van tevoren aan
geven wanneer het hoogtepunt van de 
gezagsondermijning is bereikt. Dat is 
het geval wanneer de zuigelingen het 
consultatiebureau bezetten. Daar voorbij 
valt er moeilijk meer iets te bezetten." 

Ook het eenzijdige pacifisme onder
gaat zijn kritiek, waarbij zijn waar- . 
schuwing aan die van de heer Van Riel 
verwant is: "Eenzijdige ontwapening 
sèhept een machtsvacuüm, waardoor in 
eerste aanleg de invloed en ten slotte de 

tie. Bij de vaccinatie kiest men zelf of 
men er toe zal overgaan. Bij drinkwater
fluoridering beslist de gemeentelijke 
overheid. De vergelijking met gejodeerd 
keukenzout gaat mank, want men kan 
in iedere reformwinkel gewoon zout 
krijgen en/of zeezout. En bij een zout
loos dieet kan men gewoon in leven blij
ven; men kan echter niet zonder watér. 
Bovendien vergeet men dat de drinkge
woonten van mens tot mens verschillen, 
dat in streken waar fluor uit de fa
brieksschoorstenen komt fruit, groente 
en melk al meer fluor bevatten dan ge
woon, dat met ons waswater en sproei
water het grondwater meer fluor gaat 
bevatten, dat zeevis en thee al ve.el fluor 
bevatten. Men kan dus de dosering niet 
in de hand houden. 

En de fluor is alleen nodig voor kin
deren tot 15 of 16 jaar. Waarom dan 
alle mensen van hun geboorte tot hun 
dood aan de gevaren blootstellen? Er 
zijn mensen die ernstige gevolgen onder
vinden van gefluorideerd water: het kan 
werken op de nieren, aorta, ingewanden, 
wervelkolom, enz. Ethisch gezien is 
fluoridering van drinkwater dan ook 
volkomen fout. De· enige veilige manier 
van toedienen is in tabletvorm. 

Wilt u enige feiten omtrent fluor, dan 
dan kan ik u aanbevelen kennis te ne
men van A "strpggle with titans" van 
G. L. Walbott, M. D. A reflection book, 
earlton Press, New York. 

In Amerikaanse grafieken ( zi~ ge
noemd boek) is echter te zien dat ge
fluorideerd water de tandcariës slechts 
2 à 4 jaar uitstelt. 

• Fluor IV 

drs. S. BOEKHOFF, 
A peldoom 

Over de fluoridering van drinkwater 
bestaan nog veel verkeerde gedachten. 
Het geval is n.l. dat van de 100 liter 
leidingwater er slechts één of twee liter 
werkelijk gedronken wordt. De rest is 
spoel- of afwaswater. Fluoridering be
tekent dus voor 98% algehele verspil
ling van geld, en beslist onnodige ver
ontreiniging van leidingwater. In Tiel, 
waar langer dan 15 jaren fluoridering 
plaats vindt, zijn bij een onderzoek van 
gebitten onder kinderen (vergelijking 
met Culemborg) toch nog bijna 150 ge
vallen van tandbederf ontdekt. 

Wordt het werkelijk niet hoog tijd, 
dat tandartsen de oorzaken van tand
bederf met alle macht te lijf gaan en 
daarnaast meer fluor-tabletjes toedienen 
en tandpasta met fluor voorschrijven. 
Er zijn nog meer alternatieven, zoals 
fluor in suiker of snoep en desnoods een 
belasting op snoep (zoals op frisdran
ken). 

Fluor V (slot) 

drs. W. F. H. PLAS, 
Zeist 

De redactie heeft nog meer ,.fluor-re-

militaire macht van de potentiële tegen
stander aan het weerloos geworden land 
worden opgelegd. Dit is nog nooit an
ders geweest en het ziet er, gezien de 
militante aard en de zendingsijver van 
de grote communistische landen, niet 
naar uit dat het thans anders zou zijn. 
Natuurlijk gaat het niet zo schematisch 
dat, als vóór de middag de bewapening 
in West-Europa wordt afgeschaft, na de 
middag de Russen (om van de Chinezen 
maar niet te spreken) binnentrekken. 
Het gaat naar alle waarschijnlijkheid 
veel geleidelijker .. De grote communisti
sche landen zullen ons steeds meer hun 
verlangens opdringen. Omdat wij geen 
vuist meer kunnen maken, kunnen wij 
alleen maar steeds toegeven. Dit eindigt 
onontkoombaar met onderwerping aan 
het communisme." 

• Regering en parlement 
Via een bespreking van het gevaar 

van de te grote invloed van de talloze 
pressiegroepen, komt prof. Hartog ten 
slotte o.a. nog op de verhouding rege
ring-parlement. 

Prof. Hartog is er niet van overtuigd 
dat het parlement er goed aan doet met 
de regering te gaan wedijveren in des
kundigheid. En zijn stelling is, dat het 
gevaar groot zal zijn dat \Ie dialoog tus
sen regering en parlement dan ontaardt 
in een gesprek op hoog niveau tussen 
specialisten, waaruit niemand meer wijs 
kan worden. En wie zijn dan veelal de 
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acties" ontvangen, zoals van mevrouw 
A. Lindenhovius-Lammers te Amster
dam, die tegen fluoridering van het wa
ter is. Zij meent dat het niet op de weg 
van een liberale partij ligt om in verte
genwoordigende lichamen vóór fluoride
ring te stemmen. Helaas ontbreekt ons 
de mogelijkheid om uitvoeriger melding 
te maken van haar vlak voor het afslui
ten van deze editie ontvangen brief. De 
redactie meent overigens dat · allerlei 
aspecten van deze zaak ·nu wel voldoen
de door voor- en tegenstanders in deze 
rubriek zijn belicht en sluit hier mee het 
fluor-debat in ons blad. 

REDACTIE VRIJH. EN DEM. 

• KVP en Volkspartij 
Het kwam er wat moeilijk uit bij het 

Brandpunt-interview met de heer De 
Zeeuw van zaterdagavond 27 november, 
maar tenslotte viel dan het grote woord 
"een niet confessionele volkspartij" Dr. 
ir. D. de Zeeuw wenst dus als voorzitter 
van de huidige K.V.P. te koersen in de 
richting van een volkspartij, waarin 
christenen èn humanisten zich thuis 
kunnen voelen. Geen socialistische par
tij, daarbij ])et collectivistisch beginsel 
het individu in zijn ontplooiing te kort 
doet, geen D'66, waarbij de beginselloos
heid van het pragmatisme leidt tot een 
oeverloos opportunisme, maar een brede 
middenpartij met als achtergrond het 
christelijk en humanistisch denken. 
Voor een voorzitter van een confessione
le partij is dit zeker opmerkelijk; nieuw 
is zijn opvatting allerminst. In dit ver
band zou ik willen wijzen op artikel 3 
van het beginselprogram van de V.V.D., 
waarvan de inhoud als volgt luidt: "De 
partij ziet de Nederlandse samenleving 
bovenal gedragen door de geest van 
christendom en humanisme. Het is haar 
overtuiging dat de zedelijke beginselen 
daarvan aan de Westerse samenleving 
in het algemeen en aan de Nederlandse 
samenleving in het bijzonder ten grond
slag liggen en dat zij deze behoren te 
blijven kenmerken." 

Het is duidelijk, dat tegen deze achter
grond de gedachte van de heer De 
Zeeuw vele V.V.D.'ers aanspreken, ware 
het niet, dat hij hardop denkende bij 
een recent dagbladinterview blijk gaf 
van een soort politieke gespletenheid, 
die moeilijk te plaatsen valt. Bij dit in
terview stelde hij namelijk op termijn 
( 1975) onderhandelingen te willen ope
nen met PvdA en D'66 over regerings
samenwerking. Dat deze uitlating hem 
een scherpe terechtwijzing bezorgde van 
zijn collega in de Eerste Kamer, de 
VVD-senator mr. H. van Riel is even 
begrijpelijk als de gedachtengang van 
de heer De Zeeuw onbegrijpelijk is. In 
plaats van in overeenstemming met zijn 
politieke denken samenwerking te zoe
ken met de VVD en confessionelen kiest 
hij daarvoor aan dit denken wezens
vreemde groeperingen. 

Misschien is mijn Wageningse collega 
aan het tellen geweest. Ingenieurs reke
nen graag, maar politiek rekenen wordt 
niet in Wageningen gedoceerd. Het is 
een wetenschap, die nog weinig ontwik
keld is en vaak merkwaardige prakti
sche resultaten geeft, waarover de KVP 
ook kan meepraten. In ieder geval doet 
de heer De Zeeuw er goed aan de begin
selprogramma's van tenminste een aan
tal Nederlandse partijen eens goed te 
bestuderen. 

C. W. C. van Beekom, 
GOES 

parlementaire specialisten? De· verte
genwoordigers van vakverenigingen, 
boerenorganisaties, middenstandsorgani
saties en ondernemersorganisaties. Wij 
komen dan van de regen in de drup, 
want op deze wijze wordt de democratie 
nog veel meer bedreigd. Dit is de weg 
waarlangs pressiegroepen invloed kun
nen krijgen op het regeringsbeleid, zo
dat het dan niet langer zeker meer is 
dat het parlement de hoeder is van het 
algemeen belang. 

Aldus prof. Hartog, wiens theorie is: 
De regering moet zo deskundig zijn, dat 
zij de Kamerleden goed voorlicht. Hij 
stelt dan wel de voorwaarde van een 
grotere openheid van de regering tegen
over het parlement. De gegevens, waar
op de regering haar voorstellen baseert, 
zal zij mede ter inzage moeten geven 
aan het parlement, eventueel alleen ver
trouwelijk. Hoe minder de regering kan 
achterhouden, hoe geringer de kans dat 
het parlement om de tuin wordt geleid. 

Conclusie: "Zo behoeft het parlement 
geen pogingen in het werk te stellen, 
zich op te werken tot het specialistische 
niveau van de regering en haar ambte
naren. Dat lukt toch niet, en voor zover 
het lukt, werkt het verkeerd.'' 

Ik schreef het reeds: hier en daar zijn 
de redeneringen nogal uitdagend. Men 
behoeft ze dan ook niet alle volledig te 
onderschrijven. Maar reden tot bezin
ning op bepaalde punten kunnen ze toch 
wel geven. · 
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Een RO:\l)V AART door de Rotterdamse Havens SP/DO 

,, Gastheren 
• • land'' 

WAAR UVVVRLJHEID' 
GERESPECTEERD 
WORDT ••• 
RIJnhotel: modern,comfortabel hotel 
In Rotterdam-centrum.140 Kamers 
met bad of douche. Congresaccom· 
modaUe voor 20 tot 2000 personen. 
Ruimeondergrondseparkeergarage 
direkt naast het hotel. 

rijnhotel ratterdam ~ 
Schouwburgplein 1 Rotterdam 
Tei.(0101 132900 ·Telex 21840 

/ejnhotef J4rnhem 
annex SAVOY-RESTAURANT 
Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken 

RIJNTERRAS 
Onderlangs 10 • Arnhem - Tel. 08300 · 27141 

een BELEVENIS! W illemsplein 

Rotterdam 

• ~aar de gast koning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: perfekte 
outillage voor vergaderingen, congressen, shows, feestelijke 
bijeenkomsten: royale hotelaccommodatie, restaurant, café, 
petit-restaurant, bar en bowling. Speciale arrangementen bij 
feestelijke gelegenheden: Kerstmis - Nieuwjaar • Pasen "" 
Pinkstereri. 

RESTAURANT DES SPËCIALITËS. CAVE RENOMMËE, 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 040 • 69288 

[11 
~~ 
Den Haag - Scheveningen 

* 20 SUITES EN 240 BEDDEN 
Alle kamers met privé-bad en douche. 

Air-conditioned restaurant en lounge-bar.· 
Zalen en salons voor Congressen, Recepties, Lunches en Diners 

van 10 tot 300 personen. 

.Tel.: 512361 (10 lijnen) • Telex: 31567 

HOTEL ,,OE NEDERLANDEN'' VREELAND 
REST AURA NT -ROTISSERIE ,,NAPOLEON'' 

VREELAND Afo VECHT 
.liJ KRUISINQ AUTOWEQ ftAARLEM/ftiLVERSUM +UTRECHT /AMSTERDAM 

RESERVERING (02943) 1576 - ZONDAGS GESLOTEN 
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COPIJN 
GROENEI(AN 

* 
REEDS MEER DAN 

TWEE EEUWEN 
EEN BEGRIP VOOR 

boomkwekerij
produkten 

EN 

tuinarchitectuur 

* 
TELEFOON 03461 - 12 07 

SAAB 
HEIJER'S 

AUTOMOBIELBEDRIJF N.V. 

Alexanderplein 2, 

's-GRAVENHAGE 
Tel. 070-63 99 34 

GEEN TIJDVERLIES ! 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

bij 

N. V. Scheepswerven "Piet Hein" v .d.z-d. 
FA. W. SCHRAM & ZONEN 

BOLNES/PAPENDRECHT 
NIEUWBOUW en REPARATIE 

e twee dwarshellingen van 115 m 
e overdekt dubbel droogdok van 115 m 
.e twee nieuwe droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 104 en 93 m 
e snel schroefwisselen en kleine· roer- en 

stevenreparaties in nieuw HEFDOK 

TELEFOON ROTTERDAM 010-13 92 75 
BOLNES 01804- 36 44 • 34 09 
PAPENDRECHT 01850- 5 12 22 • 5·14 66 

vrijdag 10 december 1971 - 11 · 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NE 5 (bi i Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TBEFOON 134862 ROMRDAM - TELEGR. BOELE • BOLNES 

VASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

" M 0 L I S 0 L " MOLER ISO LA TIESTENEN 

VUURVASTE ISO LA TIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

" P R 0 D 0 R I T E 11 CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. V. Gouda Vuur.,ast 
VEREENIGDE VUURVASTE STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 16744 • (01820) 

DE AFSLUITING VAN HET HARINGVLIET 
betekent wijziging in de waterstanden ! 

De benodigde 

AANPASSINGSWERKEN 
zoals: 

HA YENS, verdiepen, verruimen, xergrofen 
HELLINGEN, verdiepen, verlengen, vergroten 
BESCHOEIINGEEN, damwand, glooiing 
en OEVERWERKEN 

kunnen volledig verzorgd worden door 

N.V. AANNEMINGSBEDRIJF FLIP M 0 L 
postbus 3, H. I. Ambacht 01858 • 3977 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton - ZETLENGTE 7 m, dikte 32 mm 

• Constructiewerkplaatsen W. HUIZE~ N.V . 
TELEFOON 010-332657 - GROENEDIJK 10 - CAPEL~E a/d IJSSEL 
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ARNHEM: 
Utiliteitsbouw aannemingsbedriJf Bruningweg 21 

Telefoon: 085 · 454245 * 
Woningbouw 

Ziekenhuisbouw 

Korte inhoud: 
IHC HOLLAND is opgebouwd uit 

drie divisies: Bagger, Offshore, Mijnbouw 
eri Transport. 

Drie werkterreinen waarop in groeiende 
mate véél te verrichten valt. 

Zoals ook wel blijkt uit de zonnige 
ontwikkeling die alle werkmaatschappiJen 
doormaken. 

Zie IHC Smlt • Kinderdijk, IHC Verschure • 
Amsterdam, IHC De Klop- Sliedrecht, 
IHC Gusto - Schiedam, Smit & Bolnes • 
Zierikzee en DMN • Noordwijkerhout. 

IHC HOLLAND verricht research·, 
ontwerp- en engineering-werkzaamheden 
en bouwt baggerwerktuigen en 
lloorellanden, drijvende kranen en diesel
lllotoren, staaikonstruktles, veerboten en 
ttaterieel voor ertswinning. Onder andere. 

En dat wilallemaal best lukken. 

IHC HQLLAND, Postbus 6141, RotterdMil 

81NDS1892 

in het hart 
~an Amsterdam 

_ COMPLETE! 
IHTIRIE!URVERZORC51N8 
-~ • 

OESKUNDIGS 
AOVIA•N 

fi'RANCO 
LEVERINS 
DOOR GEHI!I!'
NE!DERLANI» 

~~ 
. I , MEUBELEN 

VIIIZI!LSTRAAT 115-11st 
,.MSTimDAM • TEL. S24S7MI 

nv. 
ROTTERDAM: 

arnhem • rotterdam 
Kipstraat 3d 

Telefoon: 010-121288 

tontainers: 
koel/vries
containers: 

Onder de beschermde naam "Multload"· 
container bouwt Paul &. Van Weelde 
N.V. genormaliseerde aluminium STA· 
PELCONTAINERS voor het stukgoe
derenvervoer. 

"Flats" en 
"Huifcontainers": 

De constructie van Van Weelde's con· 
tainera leent zich in het bijzonder tot 
het bouwen van uitvoeringen als koeiJ 
vriescontainers, met naar keuze poly· 
streen of polyurethaan •solatie. Binnen• 
afwerking naar wens in aluminium ot 
polyester. Tevens kan elk gewenst koel· 
aggregaat worden geleverd. 

GESLOTEN ALUMINIUM 
CARROSSERIEI:N 

CARROSSERIE· EN CONTAINERFABRIEK 

PAUL & VAN WEELDE N.V. 
'8·GRAVENWI;G 350 • NIEUWERKERK AJD IJSSEL 

TEL. (01803) 2841 (3 LIJNEN) 

Schitterend nieuws: 

de winterschilder is terug. 
Hij brengt weer een fikse premie mee. 

~;~;;;;~~7 ~ 
~~~~~~~~;;'-' 
~ ~~ ~ ~ ~ 
~~ ~~ ~~ ~~r-r--;~ 

Want als u deze winter de schilder laat komen, 
verdient u weer vijftien gulden. 

Per man! Per dag! Pik in! 

Schildersbedrijf J. J. VAN ENTER 
Laan van Osnabrück 32 Haarlem 

tel. 023 • 312919 

utiliteitsbouw 
systeembouw 

sierbeton-elementen 
staal konstru kt i es 

Aannemings Mij. Gebr. VAN HEESWIJK n.v. 
t 

Tramstraat 31-33 • Eindhoven • Telefoon 040-23386 
"~ 
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